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??? Over enkele bizondere verhoudingen in het centrale zenuwstelselvan het paard en de beteekenis hiervan, door Dr. H. A. VERMEULEN.(Met 8 mier ophoto\'s.) De aanleg van het geheele centrale zenuwstelsel, hersenen enruggemerg, is de eenvoudige, uit een enkele laag cellen bestaandemedullairbuis, welke van het uitwendig kiemblad wordt afgesnoerd.Hieruit wordt gemakkelijk de omstandigheid verklaard dat al het-geen in de ontwikkelde hersenen en in het ontwikkelde ruggemergvan de oorspronkelijke holte van die buis is overgebleven, metelkander moet communiceeren. De ruimten in de hersenen, de z. g.hersenkamers staan in onmiddellijk verband met het centraalka-naal van het ruggemerg. Dit geschiedt aan het einde van de vierdehersenkamer, welke onder de kleine hersenen gelegen is. Al dezeruimten zijn gevuld met vocht, de liquor cerebrospinalis, welkevloeistof afgescheiden wordt door de cellen van de telae choroideae.Niet op alle plaatsen ondergaat de wand van de

oorspronkelijkzoo eenvoudige medullairbuis den enormen groei die ten slotte leidttot den zoo gccompliceerden bouw van de hersenen. Op meerdereplaatsen toch behoudt hij zijn primitieven bouw, treffen wij daaruitsluitend het oorspronkelijke epithelium, het z. g. ependym aan,omgeven door de pia mater. Dergelijk hersenweefsel noemt mentela choroidca. Waar een tela voorkomt kan deze door zeer talrijkeuiterst fijne bloedvaten, voor het grootste meerendeel aderen, inhet inwendige van de hersenen worden ingestulpt. Op deze wijzekomen de adervlechten, de plexus choroideae, in de hersenkamerstot stand, die dus het opmerkelijke verschijnsel vertoonen dat zijuit een vaat klunen zijn opgebouwd waarvan de fijne bloedvatenuitwendig bekleed zijn met epithelium. De epitheli??n nu van detelae en de plexus choroideae scheiden de liquor cerebrospinalisaf. Dit vocht is geen lymphe; het mist het vermogen om te stollen,welk vermogen de lymphe wel bezit, teven is het z?Š?Šr arm aan eiwit,(bij het

paard bevat de cerebrospinaalvloeistof 0.057 % eiwit,de lymphe 3 %, Ellenberger und Scheunert, Lehrbuch dervergleichenden Physiologie der Haussaugetiere). De resorbtie vande liquor cerebrospinalis vindt onmiddellijk naar het bloed en nietvia de lymphwegen plaats, hetgeen door Dandy en Blackfanxliii i



??? is bewezen (American Journal of diseases of children, Vol. VIII,page 406). Ingespoten kleurstoffen toch zijn reeds na drie minutenin het bloed aan te toonen en na 45 minuten nog niet in de lymphe.Dit laatste kan worden vastgesteld door bij de proefdieren een fis-tel aan te brengen in de melkborstbuis. Door dezelfde methodekwamen zij tot de ontdekking, dat het vocht in het centrale zenuw-stelsel 4-6 mal in het etmaal wordt ververscht. Het vocht in desubarachnoidale ruimte, die het centrale zenuwstelsel direct om-geeft, is wel lymphe. Wel is waar bevat deze vloeistof minderleucocythen en minder vetdruppels dan de gewone lymphe, in alleandere opzichten evenwel staat\'zij daarmee op ?Š?Šn lijn; zij staat danook allerwege in direct verband met het lymphaatstelsel. Dit kandoor injecties worden aangetoond en veel eenvoudiger op de ma-nier door mij herhaaldelijk toegepast. Van een versch cadaver vaneen hond worden de ingewanden verwijderd, de ribben afgeknipten het

halsgedeelte het merg voor een klein stukje blootgelegd.Wanneer daarna, met-een apparaat dat gebruikt wordt voor kwik-injecties van lymphbanen, een fijne kwikregen wordt gebracht inde subarachnoidale ruimte, ziet men weldra allerwege, door de totstand gekomen drukking in de subarachnoidale ruimte, de helderelymphe langs de stompen der ribben afdruppelen. Op grond vandeze sprekende verschillen acht ik de benaming aan de subarach-noidale lymphe veelal gegeven â€žliquor cerebrospinalis externa"integenstelling van de liquor cerebrospinalis interna, die decentraleholte vult. onjuist. Het canalis centralis van het ruggemerg, dat gemiddeld hoog-stens 0.5 m.m. op doorsnede is, bevat uit den aard der zaak slechtsweinig vocht, te meer omdat het in vele diersoorten geheel of ge-deeltelijk geoblitereerd is. In 80 % van de gevallen is het bij denmensch geheel of nagenoeg geheel gevuld met vaste bestanddeelen,waaronder veel resten van afgestooten ependymcellen. Onder

onzehuisdieren heb ik het, voor zooverre ik het onderzocht heb, (gedeel-te halsmerg, lenden en sacraalmerg) het sterkst geoblitereerd ge-vonden in het varken; eveneens, zij het niet in die mate, bij hetschaap, minder bij hond en kat, terwijl bij het rund, de geit en hetpaard hiervan de minste verschijnselen worden waargenomen. Inde laatstgenoemde diersoorten is het epithelium dan ook fraaiontwikkeld en volkomen intact. In alle dieren vertoont het centraalkanaal iets bizonders en welaan het einde van den conus medullaris, het kegelvormig toege-spitste einde van het ruggemerg. De punt van het ruggemerg be-reikt in verschillende dieren zeer verschillende plaatsen en zet zich



??? steeds nog een eindweegs voort in een dunne streng, waarin geenzenuwweefsel wordt aangetroffen, in den z. g. filum terminale.Bij den mensch vinden wij het einde van het merg reeds ter hoogtevan den tweeden lendenwervel; bij onze kleine huisdieren, hond enkat, die een lange lendenwervelkolom hebben, (regel 7, uitzondering6 lendenwervels) doorloopt het merg dat geheele gedeelte, terwijlbij het paard, de herkauwers en het varken het einde eerst wordtaangetroffen ongeveer op het midden van het kruisbeenwervelka-naal. Aan het einde van den conus nu is het kanaal steeds aanzien-lijk verwijd, welke verwijding, naar Krause, ventriculus terminalisKrausi?? geheeten wordt. Bij den mensch is de ventriculus 8-12 m.m.lang en 0.5 m.m. diep, bij enkele huisdieren trof ik navolgendeafmetingen aan: (in millimeters). Diersoort. Lengte van denventriculus. Grootste diepte. Grootste breedte Paard I 5-5 0.830 0.217 Paard II 2.5 1.113 0.398 Kalfsfoetus 4l/j maand 3 1.16 0.250 Geit I 3

Â°-55Â° 0.140 Geit II 3 0.480 Â°-3 Schaap 5 0.670 0.250 Varkensfoetus 3 maanden i-5 0.4 0.18 Hond I 2.50 0.4 0.17 Hond II 2.25 0.5. 0.15 Kat 2.25 0.558 0.250 Uit deze verhoudingen blijkt dat de ventriculus terminalis vanhet paard, in vergelijking met dien van den mensch klein is en dathij in het tweede geval onderbroken was, er bestonden hier tweekleine verwijdingen gescheiden door eene vernauwing. In den conus medullaris en vooral in den ventriculus terminalisvan het paard komen nu een drietal anatomische verhoudingenvoor die wij bij de andere huisdieren niet of in veel geringere mateaantreffen. In de eerste plaats valt het op, in dwarsse doorsneden,dat wij speciaal in de omgeving van het centraalkanaal in dit diertal van doorsneden met voor deze plaats groote bloedvaten aan-treffen, waaruit de directe gevolgtrekking gemaakt moet wordendat dit merg bij het paard veel rijker van bloed voorzien wordt dandat bij andere dieren het geval is. In de tweede plaats vertoont

dewand van het centraalkanaal in den conus, maar vooral in den ven-triculus, tal van uitstulpingen. Deze beginnen reeds aan het einde



??? van het lendenmerg en wel in het achterste gedeelte van den wand(photo i). Meer achterwaarts ontwikkelen zij zich sterk en nemenzij in aantal toe. In den regel zijn zij tamelijk symetrisch gerang-schikt. Het aantal varieert aan iedere zijde van 3-5 (photo 2), insterkste ontwikkeling treden zelfs secundaire plooien op. (photo 5).Op overlangsche doorsnede blijkt dat zij zeer verschillend in lengtezijn; er zijn korte die nagenoeg loodrecht afgaan, langere die ondereen spitsen hoek den ventrikelwand verlaten, terwijl de langstenagenoeg evenwijdig aan den conus verloopen. (photo 3). De lang-ste plooien door mij waargenomen hadden een lengte van 5 m.m.en een breedte van 0.250 m.m. Deze plooivorming komt ook inmeerdere of mindere mate in andere dieren voor, echter nimmerover die uitgestrektheid en in die ontwikkeling als bij het paard.In de geit blijken individueele verschillen te bestaan. In de eeneserie waren zij zeer duidelijk in den ventrikelwand waar te nemen.De achterwand van den

ventrikel verlengt zich tot hij den achter-wand van den conus raakt, deze zelfs voor zich uitdrijft, de voor-wand zendt aan de basis en iets daarboven flinke plooien uit. (photo4). In de andere serie traden de plooien later op en waren zij mindertalrijk. Bij het schaap zijn door mij weinige en korte uitbochtingengezien van den ventrikelwand en bij den hond slechts aanduidingenervan. Een derde bizonderheid, die wij ditmaal uitsluitend bij hetpaard aantreffen, is-het feit dat de ventriculus terminalis in zijnachterst gedeelte doorbreekt door den achterwand van den conus,waardoor een directe communicatie tot stand komt van het cen-traalkanaal met de subarachnoidale ruimte (photo 6, 7 en 8).Een dergelijke doorbraak van den ventriculus is omstreeks de helftvan de vorige eeuw door Stilling beschreven, daarna volgdenmeerdere waarnemingen van doorbraak, soms aan den voorwand,in andere gevallen aan den achterwand van den ventriculus. La-tere onderzoekers hebben er echter herhaaldelijk op

gewezen datdeze waarnemingen onjuist zijn geweest en de respectieve onder-zoekers slechts kunstproducten hebben gezien, hetgeen niet teverwonderen is, wanneer men in aanmerking neemt, dat de conus-wand aan de voor- of achterzijde van den ventrikel verbazend dunkan zijn en de techniek voor microscopische onderzoekingen indie dagen te wenschen overliet. Tijdens het bewerken van het ma-teriaal waren rupturen haast niet te vermijden. Hierop wijst ookEllenberger in zijn Handbuch der vergleichenden mikrosko-pischen Anatomie der Haustiere, 1911. 2e Band, waar wij lezenvan het centraalkanaal ,,Sein candales Ende erweitert sich bei al-len Haussaugern zu dem mehrere Millimeter breiten Sinus termi-



???



??? ft*"\'- .:v?SÂ?ff1, â–  > ?? â–  Photo 1. Centraalkanaal lumbaalmerg. Paard.Inwendig een stolsel; het trilhaarepithelium is intact; in het posterieuregedeelte ziet men aanduidingen van plooivorming. Photo 2. Sterke plooivorming van het centraalkanaal in den conusmedullaris van het paard. Dr. H. A. VERMEULEN. Enkele bijzond



??? Photo 3. Overlangsche doorsnede van het centraalkanaal in den conusmedullaris van het paard; sterke plooivorming. ti Photo 4. Ventriculus terminalis van de geit. Plooivorming aan de basisen uitstulping van den achterwand van den conus (bij a.) tden in het centrale zenuwstelsel van het paard.



???



??? nalis der der ventralen Peripherie des Filum terminale so naheliegt dass hier eine Kommunication mit dem Subarachnoidalraumvorget?¤uscht werden kann." Dit is bij alle dieren ventraal en ookdorsaal ongetwijfeld het geval, met uitzondering van het paard.In mijn serie van het schaap kon ook een doorbraak gezien worden.Hier was deze echter inderdaad schijnbaar, niet alleen dat in meer-dere coupes de resten van een ruptuur nog duidelijk te zien waren,maar ook was het epithelium nimmer tot aan den doorbraakrandte vervolgen en wisselden de coupes waarin de schijnbare doorbraakte zien was af, met andere, waarin de ventrikel weer gesloten was.Dit is bij het paard geheel anders. Hier is van eene â€žT?¤uschung"geen sprake. In dit dier zien wij in het achterst gedeelte van denventriculus, dat de achterwand van den ventrikel zich verlengt tothij den achterwand van den conus raakt (photo 5), waarop spoedigde doorbraak volgt, (photo 6). In een mijner continueele seri??nwas

deze in 65 achtereenvolgende coupes waar te nemen en in talvan coupes was het epithelium volkomen gaaf tot aan den door-braakrand te vervolgen. De spleet is ruim een millimeter lang,aanvankelijk zeer fijn (photo 6), verwijdt zij zich tot maximaal0.3 m.m. (photo 7), daarna wordt zij weer nauwer en eindelijksluit het kanaal zich, waarna de ventrikel zich nog 0.5 m.m. vervoortzet. Vergeleken bij andere dieren doen zich dus bij het paard, aan heteinde van het ruggemerg drie merkwaardige verschillen voor:iste de rijke bloedsvoorziening, 2e de aanwezigheid van talrijkeen sterk ontwikkelde plooien van den wand van het canalis centra-lis in den conus medullaris en vooral van den ventriculus terminalisen 3e de aanwezigheid van een neuroporus posterior, waardooreene directe verbinding tot stand komt van de centrale rugge-mergsholte met de haar omgevende subarachnoidale ruimte. Een dergelijke communicatie treffen wij in tal van diersoortenook op andere plaatsen aan. Reeds de

groote Bichat, de man dieondanks zijn vroegen dood, hij overleed in 1802 op 31 jarigen leeftijd,zich door zijn enormen en rijk vruchtbaren arbeid als anatoom enook als patholoog anatoom onvergankelijken roem verworven heeft,heeft geconstateerd dat de vierde hersenkamer in direct verbandstaat met de subarachnoidale ruimte. Latere onderzoekers hebbenbewezen dat zulks op verschillende plaatsen geschieden kan, inde eerste plaats in het dak van den IVen ventrikel ter hoogte vanzijn overgang in het canalis centralis, welke opening nognaardenont-dekker â€žforamen Magendi??" geheeten wordt en in de tweede plaats,rechts en links onder de kleine hersenen door openingen in terplaatse



??? zeer dunwandige uitpuilingen van de IVde hersenkamer, naarLuschka geheeten, â€žde foramina Luschkae." Meerdere gevallenvan hydrocephalus zijn beschreven, waarbij het tot stand komen vande stuwing van het ventrikelvocht moest worden toegeschrevenaan het niet aanwezig zijn van deze aflaatopeningen. Ook bij hetpaard zijn deze commnunicaties aangetoond geworden. Het be-hoeft geen betoog dat deze inrichtingen van groote beteekenis zijn.Stuwing van ventrikelvocht leidt tot zeer ernstige aandoeningen,waarvoor wij veeartsen de bewijzen voor het grijpen hebben. Hetis een opmerkelijk feit dat stoornissen van het centrale zenuwstelsel,veroorzaakt door ventrikelwaterzucht, bij geen huisdier zoo veel-vuldig voorkomen als bij het paard, het huisdier dat door zijn ana-tomischen bouw veel meer en veel beter in staat is langdurigen eninspannenden arbeid te verrichten dan eenig ander en derhalveook onderhevig is aan een krachtige stofwisseling. Het komt mijzeer gepast voor de

zoo juist beschreven verhoudingen van heteinde aan het ruggemerg van het paard in dezen gedachtengangeen bizondere beteekenis toe te kennen. De rijke vascularisatie ver-gemakkelijkt de resorptie, het sterk geplooid zijn van den wandvan het centraalkanaal brengt een aanzienlijke vergrooting totstand van het resorptieoppervlak en last not least, de neuroporusposterior kan als aflaat dienst doen; het zijn evenzoovele krachtigemiddelen om stuwing van het centrale vocht te voorkomen. Wan-neer de anatomische verhoudingen hierin te kort schieten of wan-neer hierin ongewenschte veranderingen optreden, kan stuwing ont-staan met de gevolgen van dien. Het wezen, de besmettelijkheid en de maatregelen ter bestrijdingvan de â€žgriep" (oneigenlijk: besmettelijke borstziekte) van het paard, door dr. E. BEMELMANS. (Vervolg.) Zooals ik nader heb aangetoond wijkt de besmettelijkheid van dez. g. borstziekte zeer af van die der overige besmettelijke ziekten vanhet paard en is eveneens

gebleken, dat zij gering is. Zooals wij hebben gezien, treedt zij noch in de weiden, noch inhet remonte-depot, waar de z. g. bortsziekte jaarlijks voorkomt, bij



???



??? Photo 5. Achterst gedeelte van den ventriculus terminalis van het paard.Sterke, zelfs secundaire plooivorming. Het kanaal heeft zich uitgebreidtot nabij den achterwand van den conus. Photo. 6. Beginnende doorbraak van den ventriculus terminalis van hetpaard in de subarachnoidale ruimte. Dr. H. A. VERMEULEN. Enkele bijzonde L______ _I



??? Photo 7. Gevorderde doorbraak. Photo 8. Doorbraak van den ventriculus terminalis van het paard.Overlangsche doorsnede. [en in het centrale zenuwstelsel van het paard.



???



??? de paarden in de omgeving, op, niettegenstaande hiertoe alle gele-genheid voorhanden is. Dit geldt eveneens wat de steden betreft, voor paarden in deomgeving van stallen van groothandelaren, rijtuigmaatschappijen,expeditieondernemingen, troepenstallen enz., waarin telkens toevoervan jonge paarden plaats heeft, terwijl toch op zoodanige stallende ziekte geregeld heerscht. Uit mijne gepubliceerde waarnemin-gen nu is gebleken, dat: iÂ°. noch langs cxperimenteelen weg, noch door personen de z. g.borstziekte is over te brengen; 2Â°. door het opzettelijk inplaatsen van zieken het evenmin geluktbesmetting te brengen in stallen, waar de z. g. borstziekte nietbinnen drong, ofschoon ze tusschen andere lagen, waarin deziekte reeds gedurende vele maanden uitgebreid voorkwam, 3Â°. nimmer eenig resultaat werd verkregen voor het tegengaan vande verspreiding der ziekte in den stal, door onmiddellijke ver-wijdering, afzondering en nauwkeurige desinfectie van hetallereerste

van de z. g. borstziekte verdachte dier, als ook vande huurpaarden. Deze feiten, in verband met mijn standpunt in zake het wezender z. g. borstziekte, gaven mij aanleiding het niet noodzakelijkte achten, deze ziekte in de nieuwe dierziektenwet op te nemen. Resultaten van wettelijke maatregelen ter bestrijding wordencloor mij niet verwacht; integendeel zullen handel, industrie enverkeer er slechts schade door lijden. Speciaal wat betreft het optre-den van aandoening van de borstorganen in het verloop van dez. g. borstziekte, meen ik te hebben aangetoond, dat deze alscomplicaties zijn te beschouwen en dus niet tot het normaal verloopder ziekte behooren. Het gaat er nu om in het bijzonder voorde z. g. borstziekte, deze complicaties door doelmatige en tijdige voor-zorgsmaatregelen te voorkomen. Slaagt men hierin, dan is de ziektegoedaardig; herstel wordt in 8 a io dagen verkregen en immuni-teit rest in den regel voor het verder leven. Treden echter bedoelde complicaties op, dan

is iÂ°. het gevaar voor verlies van het leven van het dier groot, en 2Â°. wordt de verspreiding der ziekte door de grooter expectoratievan smetstoffen in de hand gewerkt. Maatregelen, waardoor het optreden van secundaire long- oflongborstvlies-ontsteking in het verloop van de z. g. borstziektevoorkomen wordt, gaan tevens de verspreiding van de smetstofder ziekte tegen.



??? Dit moet mijns inziens \'als een axioma bij de bestrijding dezerziekte gelden. In verband met het voorafgaande komt het mij gewenscht voor,de wijze van optreden der z. g. borstziekte in het remonte-depotin herinnering te brengen. Deze is steeds dezelfde. Met het achter-uitgaan in voedingstoestand gaat als het ware gepaard het ver-schijnen van aandoeningen der voorste luchtwegen. Hiermede innauw verband staat het tijdstip van het optreden aldaar der z. g.borstziekte; bedoelde catarrhen leiden haar in; hierbij sluit zichmijn theorie in zake het wezen dezer ziekte aan. Slechts aangaandehet tijdstip van optreden der eerste ziektegevallen is verschil waarte nemen. Dan toch zijn voor de enzooti??n in het remonte-depotvan invloed de indeeling en opstalling der paarden evenals deweersgesteldheid. Na verloop soms reeds van ?Šen week, dan weder van eenige weken,laten kort meestal na elkander ?Š?Šn of meer paarden in de verschil-lende stallen hun haver geheel of gedeeltelijk

onaangeroerd; zijhoesten een weinig en hebben verhoogde lichaamstemperatuur.Herstel treedt vaak binnen enkele dagen in. Spoedig daarna latenenkele andere paarden de haver liggen. Dit herhaalt zich; in deeerst-aangetaste stallen komen op nieuw gevallen voor; de sympto-men vermeerderen en vooral de zenuwsymptomen worden duide-lijker waarneembaar; het gevaar is groot, dat zich, zoo niet onmid-dellijk krachtig ingegrepen wordt, secundaire long- en longborst-vlies ontstekingen voordoen. Niet alleen hebben de eerst-voorko-mende aandoeningen der voorste luchtwegen een grooten invloedop het verloop van de zich hierbij aansluitende enzo??tie, â€”zij staantevens in nauw verband met dit lijden. De paarden, n. 1. welke nahun aankomst in het remonte-dep??t spoedig aan een aandoeningder voorste luchtwegen leden doch waarbij de voor de z. g. borst-ziekte pathogmonoetische symptomen niet waarneembaar waren,bleken in den regel gedurende de enzo??tie voor de

ziekte onvatbaarte zijn. Dat de wordingsgeschiedenis van de z. g. borstziekte bij de re-monte-paarden aldus is, kunnen geregelde temperatuuropnamenvan den eersten dag af hunner opstalling aldaar bewijzen. De veterinair-militaire statistieken bevestigen voorts, dat onderde remonte-paarden gedurende iedere weideperiode sterfgevallenvoorkomen tengevolge van aandoeningen der diepere luchtwegen. Doordat echter in de weiden ge??xpectoreerde smetstoffen aande inwerking van zon, licht en andere invloeden zijn blootgesteld,gaan deze aldus spoedig te niet en wordt gelijktijdig de mogelijkheid



??? uitgesloten, dat zij een virulent en besmettelijk karakter krijgen.Van een epidemisch optreden der z. g. borstziekte is in de weidedan ook nimmer sprake. In stallen is dit echter geheel anders; zelfsbij vergelijking van stallen blijkt duidelijk verschil te bestaan. Devirulentie welke de smetstof verkrijgen zal, houdt nauw verbandmet de hygi??nische condities van den stal. Van het te niet gaan van smetstof is in ieder geval in den stalveel minder sprake dan in de weide, zoodat de kans daar grooter is,dat de smetstof door passage bij de verschillende zieken eenegrootere virulentie verkrijgt. In deze zijn mijns inziens de volgende waarnemingen in het re-monte-depot van belang. In de stallen, welke aldaar het laatst ge-bouwd zijn, en die wat inrichting, ruimte en luchtverversching be-teft aan billijke hygi??nische eischen voldoen, is het wezen der ziektegoedaardiger, en het verloop langzamer. Hoe vaker en hoe langerde stallen worden gelucht, en als den paarden buiten beweging wordtgegeven, des te

geringer is het aantal dat voor de z.g. borstziekte inbehandeling komt; het tegendeel geschiedt in stallen met veel paar-den, en waarin rioleering ontbreekt, urine en mest voortdurendschadelijke gassen verspreiden, waardoor vooral bij ongunstigweder, zoowel temperatuur, als atmospheer zeer te wenschen overlaten. De smetstof sterft in deze stallen minder spoedig af, en wordtvoortdurend, ten gevolge van snelle passage door verschillendezieke paarden, virulenter. Dit kan in zoo hoogen graad zijn, dat hetoptreden der ziekte soms een epidemisch aspect verkrijgt. Hetgeen dus in de stallen op natuurlijke wijze geschiedt, is inhet laboratorium experimenteel aan te toonen voor de bacteri??nelk afzonderlijk, in ge??xpectoreerde sputa van lijdende, of in hetsecreet uit de luchtwegen van aan z. g. borstziekte gestorvenpaarden voorhanden. Daar bouw, inrichting, rioleering, ventilatie enz. der stallen zeervarieeren en de smetstof wat levensvatbaarheid betreft nu eensonder meer dan weder onder

minder gunstige omstandighedenverkeert, moet aan deze uiteenloopende omstandigheden wordentoegeschreven, dat de graad van virulentie der smetstof steedsverschillend is. Hierbij sluit zich onmiddellijk het verschil in voor-komen in de besmettelijkheid van de z. g. borstziekte aan. De aan-doening kan zelfs een typisch epidemisch karakter verkrijgen.In deze verwijs ik naar het zoo nu en dan epidemisch optreden derlongontsteking van den mensch, waargenomen in de ziekenhuizenen gevangenissen. Zijn de omstandigheden voor de smetstof in alle opzichten gunstig,



??? dan kan hei gevolg zijn, dat deze zelfs de eigenschappen van eenvirus fixe verkrijgt, zoodat de ziekte in haar voorkomen als eengeheel nieuwe beschouwd wordt, terwijl zij toch in haar wezen nietsanders is dan een gewijzigde vorm van het oorspronkelijk lijden. Volgens mij is het dan ook te wijten aan den te voorschijn tre-denden afwisselenden graad in virulentie van de smetstof der z. g.borstziekte, dat haar aspect zoo veranderlijk is; aan de zelfde oor-zaak moet toegeschreven worden dat tal van namen en pathoge-nesen aan de ziekte gegeven zijn. Uit \'t voorafgaande volgt, dat het voor de hand ligt, steeds tetrachten zulke maatregelen te treffen, dat de z. g. borstziekte zichin haar oorspronkelijk ongewijzigden vorm aan ons vertoont. Het is aan dezen vorm der z. g. borstziekte dat ik den naam vanâ€žgriep" gaf. Zooals ik reeds zeide moet mijns inziens als axioma bij de bestrij-ding der z. g. borstziekte gelden, â€žhet optreden van secundaire aan-doeningen der borstorganen te

voorkomen". Door spoedig in te grijpen kunnen deze complicaties veelal voor-komen worden. Van het grootste belang in deze is, dat de ziekteheel in het begin van haar optreden wordt geconstateerd. Hiervoor isnoodig, dat in het bijzonder gelet wordt op enkele verschijnselen,eigen aan het begin, als hoesten, verminderde eetlust, lusteloosheid.Zoodra zich slechts ?Šen dergelijk verschijnsel bij ?Šen der paardenvoordoet is het beslist noodzakelijk terstond de lichaamstempera-tuur op te nemen. Doet men dit niet, dan zal men dikwijls te laatontdekken, dat mogelijk wel reeds meer paarden ernstig ziek zijn.Z?Š?Šr dikwijls toch is door temperatuuropname gebleken hoe die-ren, die slechts nu en dan hoestten en overigens niets bijzondersvertoonden, een koorts van ruim 41 Â° en zelfs 420 C hadden, en is hetdan ook voorgekomen, dat zij, met zulke temperaturen nog ?Š?Šn oftwee dagen moesten arbeiden. Dat zulke paarden er slecht aan toezijn, het gevaar zeer groot is, dat bij hen de z.

g. borstziekte geennormaal verloop neemt, ja, ernstige complicaties optreden, waaraanvaak geen weerstand kan geboden worden, behoeft zeker geen na-der betoog. Hoe eerder de ziekte in haren aanvang geconstateerd, pati??nt geiso-leerd, en in de meest gunstige hygienische omstandigheden geplaatstwordt, des te grooter is de kans, dat het verloop normaal is, d. w. z.beperkt blijft, tot de bovenste luchtwegen en het dier in 8 d 10 dagenhersteld zal zijn. Het nemen van maatregelen is noodzakelijk ten einde de z. g.



??? borstziekte in haar optreden, uitbreiding en heftigheid tegen tewerken. Zooals bekend is, komt zij geregeld voor op stallen van groothan-delaren in paarden, van rijtuigmaatschappijen en expeditieonder-nemingen evenals in remonte-depots en troepenstallen; kortom overalwaar een groot aantal paarden bijeen zijn en geregeld aanvoer vanjonge paarden direct van den fokker plaats heeft. Van onze troepen-stallen in tijd van vrede geldt dit echter niet, daar wij in het geluk-kig bezit zijn van een remonte-depot, waarheen alle nieuwkoopengedirigeerd worden. Eerst als zij uitgeziekt en op krachten geko-men zijn, worden zij naar de depots en* garnizoenen gezonden.Wordt van dezen regel afgeweken dan zien wij de ziekte eveneensdaar optreden, zooals dit o. a. in het najaar van 1914 te Haarlemhet geval was. Op troepenstallen vertoont zich de z. g. borstziektezoo goed als uitsluitend bij officierspaarden, afkomstig van handels-stallen. Uitbreiding heeft zelden plaats, hetgeen moet

toegeschre-ven worden aan immuniteit der andere troepenpaarden. Ik zeidereeds, dat de personen staande aan het hoofd der genoemde stallenhet in hun macht hebben, verliezen aan de gevolgen van de z. g.borstziekte tot een minimum te beperken. Om dit te bereiken is het gewenscht de volgende prophylactischemaatregelen te nemen, n.1. dat: iÂ°. aanâ–  een stal een persoon aangewezen wordt, die, bij allenieuwkoopen en ook bij de aanwezige jonge paarden, waarvanvermoed wordt, dat zij nog niet aan de z.g. borstziekte leden,iederen dag des morgens de temperatuur opneemt; 2Â°. paarden, waarbij eene temperatuur van 38Â°2 C. geconstateerdis, opgestald blijven, dus geen arbeid mogen verrichten; 3Â°. zoodra iets verdachts, b.v. geringe eetlust, hoesten enz. waar-genomen wordt, temperatuuropname bij alle paarden vanden stal geschiedt; 40. zoodra zich een geval van z.g. borstziekte voordoet, geregelden minstens 2 malen per dag, des morgens en des avondsde

temperatuur bij alle paarden van den stal opgenomenwordt en 5Â°. de zieke zoodra mogelijk geisoleerd, onder de meest gunstigehygienische omstandigheden gebracht en van veterinaire hulpvoorzien wordt. Deze maatregelen wensch ik voor de verschillende stallen inhet algemeen genomen te zien. Worden zij getrouw opgevolgddan ben ik ervan overtuigd, dat de kosten, welke ermede gemoeid



??? zijn, ruimschoots hun rente zullen opleveren. Ik herhaal, dat hetdoel van het zoo spoedig mogelijk verwijderen van het zieke dieruit den stal niet is, het voorkomen van verdere besmetting; ditzou zooals voor het remonte-dep??t afdoende gebleken is, te ver-geefs zijn. Deze maatregel dient uitsluitend, om den pati??nt onderde beste omstandigheden te plaatsen en zooveel mogelijk rust teverzekeren. Wat wij in deze dagelijks voorden zieken mensch zientoegepast, is eveneens noodzakelijk voor het zieke paard. Helaaswordt hiertegen op veterinair gebied en in het bijzonder bij de in bespreking zijnde aandoening, maar al te vaak gezondigd. * De stal, bestemd voor de opname van z.g. borstzieke pati??ntenmoet zijn: rustig, frisch, stofvrij, met goede ventilatie en zindelijk; zooveelmogelijk moet steeds versche lucht kunnen binnentreden, zonderechter tocht te veroorzaken. Boxen zijn uit den booze. Op reinheid kan niet genoeg de aandacht gevestigd worden.Een krachtige actie tegen de

vliegenplaag dient te worden gevoerd.Geregelde schoonmaak, turfstrooisel als bed en het blauw kalkender ruiten, zijn practische middelen om voor pati??nten de vliegen-plaag te verlichten. Verschillende malen per dag moeten de kribben, bevuilde li-chaamsplaatsen, zoowel als de neuzen der pati??nten, gereinigd,gedesinfecteerd worden. De afscheiding uit den neus, al is deze ook vaak zeer gering,heeft voor vliegen eene bijzondere aantrekkelijkheid. Met het ver-jagen der vliegen van het lichaam, door het dier zelve, komt hetge??xpectoreerde op romp en ledematen, waar het van verwijderddient te worden. Het geregeld besprenkelen van den stal met eencreoline-oplossing is gewenscht, evenals het zoo nu en dan wittenen onder de kribben teren der muren, als zij zich hiertoe leenen. De paillasse moet zijn, dik, zacht en ruim. Aan versch turfstrooisel wordt door mij de voorkeur gegevenboven kortgesneden stroo. De ruimte moet zoodanig zijn, datvan dichtbijstaande pati??nten geen last kan

ondervonden worden.l)it is een vereischte wil er van behoorlijke rust sprake zijn. Demest dient voorts geregeld, zonder dat de pati??nt er hinder vanheeft en zonder dat stof wordt veroorzaakt, verwijderd te worden. Kan aan de opgesomde eischen voldaan worden, dan is bij deopname van den pati??nt het volgende noodig: dat eene voort-durende controle op het dekken geoefend wordt en dat de beenengezwachteld worden. Een of twee dekens worden opgelegd; heeft



??? pati??nt het benauwd, dan verwijdere men een deken, daar de huid-functie door de dekens in geen geval belemmerd mag worden.De beenen zijn in den regel koud; het zwachtelen voorkomt dit,vooral wanneer men een watten onderlaag aanbrengt. De zwachtelsdienen eenmaal daags verlegd te worden. Van groot belang is het voedsel en de toediening ervan, alsook hetdrenken. Het voedsel moet goed verteerbaar zijn en bestaan uitgewone of geplette haver, slobbering, wortelen, melasse, brood(afzonderlijk of gemengd) kortom uit alles wat de pati??nt belieft.Goed hooi is zeer gewenscht, afgewisseld door de toppen van goedroggestroo, hetgeen eenige afleiding verschaft. Groen voer isnatuurlijk het beste, als het te verkrijgen is, beslist aangewezen.Dan zal ook de defaecatie van dien aard zijn als deze voor deuitscheiding van toxinen slechts gewenscht kan worden. Behalvelangs het darmkanaal worden de toxinen ook uit het lichaamverwijderd, langs de huid en de nieren. Om die reden mag de

huid-functie niet belemmerd worden. Ten einde de nieren tot grooterfunctie aan te zetten, is gewenscht dat de pati??nt steeds een emmer,met niet te koud water gevuld, tot zijn beschikking heeft. Toe-voeging van een weinig sal carolinum fact. aan het voedsel, en vanacid. hydrochloricum of van alcohol, dat, gelijk van ouds bekend is,tevens het weerstandsvermogen vergroot, aan het drinkwater,kan een zeer nuttig effect hebben. Bevindt de zieke zich in de beschreven gunstige hygi??nischeomstandigheden, kan dus aan de eischen betreffende stalling,voeding en verpleging voldaan worden â€” hetgeen o.a. voor onsremonte-depot te Milligen het geval is â€” en wordt geregeld min-stens twee malen per dag â€” des morgens en des namiddags-tempe-ratuur, pols en ademhaling opgenomen, in zwart, rood en blauwnauwkeurig op te teekenen op den curvenslaat, (bij de drukkerijC. N. Teulings te \'s Bosch te verkrijgen), dan behoeft men zichde eerste vier dagen, al blijft de temperatuur ook boven de

40Â° C.geenszins ongerust te maken. De vijfde dag is als het ware een critieke dag; dan kan ingrijpenaangewezen zijn. Dit ingrijpen beperkt zich naar gelang van dehartsfunctie tot eene intraveneuse digalin-injectie, alsmede tathet betten der borst- en buikwanden met 3 % mosterdspiritus.Aan de werking hiervan, mits goed toegepast, moet een beslistgunstige invloed worden toegekend. Het betten geschiedt doormiddel van een sponsje op ^ 20 plaatsen aan weerskanten. Hetmoet zoodanig gebeuren, dat de pati??nt daardoor zoo min mogelijkge??xciteerd wordt. Vooral bij raspaarden met dunner huid en ge-



??? voeliger zenuwstelsel is voorzichtigheid geboden. Tijdens het bettenen f 5 a 10 minuten daarna, moet de deken worden afgenomen.Reeds spoedig is de uitwerking van het betten waar te nemen;zij openbaart zich in proesten, mestontlasting, geringe daling vande lichaamstemperatuur, beter huidfunctie en krachtiger pols.Tegen een sterker concentratie van de mosterdspiritus en na-wrijving met stroowisch moet ik ernstig waarschuwen, als zijndewreedaardig en hoogst nadeelig voor pati??nt. Zwaarder paardenmet dikker beharing laten hierop natuurlijk eene uitzondering toe.Volgens J. Schmidt (Monatsh. f. Tierheilkunde Bd. 25, H. n/121914) verwekt mosterdspiritus bij voldoende applicatie op de huideene duidelijke leucocytose. Dit is eveneens het geval bij subcutaneinspuiting van ol. camphor. fort., van veratrinum en coffeinum. Zooals ik reeds zeide komt het bij de behandeling er vooral opaan pati??nt zooveel mogelijk rust te verzekeren. In dit opzicht isdan ook de intraveneuse applicatie

van geneesmiddelen aangewezen.De toediening van antipyretica heeft geen zin; n??ch een neutra-liseering noch de uitscheiding van toxinen wordt er door ver-kregen, terwijl men bovendien gevaar loopt bij de toedieningper os, dat een ongunstige invloed op de eetlust uitgeoefend wordt;is dit het geval, dan raakt men veel verder van huis. In het bijzondervoor de z.g. borstziekte komt mij de intraveneuse injectie het meestgewenscht voor. De tijden toch, dat de aderwand als een â€žnoli metangere" werd beschouwd, zijn gelukkig voorbij. In dit verbandverwijs ik naar mijn proefnemingen, ter verwekking van de z.g.borstziekte voor de intraveneuse infecties van zeer verontreinigdmateriaal, zonder nadeelige gevolgen zoowel voor de ader alsvoor het geheele organisme. Wordt nu door bedoeld ingrijpen op den vij fden dag geen reactieten goede verkregen, dalen pols en ademhaling niet synchroonmet de koorts, dan dring ik aan op spoedige aanwending vansalversaan of neosalversaan. Het streven

naar de z.g. therapia sterilisans, waarmee Ehrlichmet ?Š?Šn gift de parasieten, welke voor de ziekte aansprakelijk moe-ten worden gesteld, onschadelijk maakt, is in het bijzonder voorde z.g. borstziekte met schitterend succes bekroond. Voor de zeergunstige resultaten, met salversaan verkregen, verwijs ik naarmijn artikel in dit Tijdschrift van 15 Aug. 1912, terwijl voor wathet neosalversaan betreft hier te lande de zelfde resultaten verkregenwerden door St??ven, EggiNk en Lam?Šris. Ehrlich\'s therapeu-tisch axioma â€žfrapper fort et frapper vite" waardoor den parasietengeen tijd gelaten wordt zich aan het geneesmiddel te wennen,



??? is in den aanvang van den tegenwoordigen Europeeschen oorlogvan grooten invloed geweest op de slagvaardigheid van de legers.Op groote schaal werd n.1. het salversaan door de Duitscliersbij de z.g. borstziekte gebruikt en uit tal van publicaties is gebleken,dat aan de aanwending zeer veel te danken is. Reeds in het beginvan den oorlog trad de z.g. borstziekte onder de paarden van ver-schillende bereden troependeelen op. Het verloop was geenszinsgoedaardig, daar nachten achtereen bij slecht weer de paardenin het open veld moesten bivakkeeren. Dat het aantal gevallen vansecundaire longontsteking daardoor groot was, blijkt o.a. uit eenmededeeling van Erhardt welke deze aandoening bij 53 van 87door â€žborstziekte" aangetaste paarden constateerde. Bij de overige34 bleef het lijden tot de voorste luchtwegen beperkt. Dank zij debehandeling met salversaan bleek de vrees, dat aanvankelijkgroote verliezen zouden geleden worden, ongegrond; slechts 2paarden bezweken;

?Š?Šn tengevolge van hartzwakte, het anderewegens abscessen in cle longen. Ook bij mijn onderzoekingen met salversaan bleek, dat hetsucces het grootst is, wanneer het salversaan op een der eerstedagen, waarop de besmetting is geschied, ingespoten wordt.Hoe eerder de aanwending plaats vindt, des te geringer tredenlongontstekingen op, terwijl bij reeds voorhanden longcongestieof longontsteking deze des te sneller genezen. De ziekte wordterdoor in ieder geval verkort en de paarden behoeven in den regelslechts 2 a 3 weken aan den dienst te worden onttrokken. Vooralvoor handelsstallen is van groot gewicht, dat hoe vroegtijdigertot de inspuiting wordt overgegaan, de kans te grooter is, dat ookde gevreesde naziekten als cornage, peesscheede-ontstekingen,hoefbevangenheid en inwendige oogontsteking voorkomen worden.Ook een blijvende immuniteit, voor de z.g. borstziekte kan na eensalversaan-behandeling in het aanvangsstadium, aangenomenworden, daar in Duitschland op

5993 gevallen slechts 19 paardenrecidieve vertoonden. Bekend is, dat het middel zeer duur is; elke inspuiting kostruim ?’ 20.â€”, hetgeen een ernstig bezwaar is voor een veelvuldiggebruik. Het is in verband hiermede, dat ik voor inrichtingen(zooals het remonte-dep??t te Milligen), alwaar de z.g. borstziektespoedig ontdekt kan worden en dus doelmatige, tijdige voorzorgs-maatregelen te treffen zijn, de aanwending van het salversaan ofneosalversaan eerts op den 5en of 6en dag, wanneer er geen gunstigereactie in het ziekteproces optreedt, in overweging geef. Doch bijpaarden van waarde, van handelaren, van rijtuigmaatschappijen



??? en van expeditie-ondernemingen komt het mij uit een oeconomischoogpunt zeer gewenscht voor tot de toepassing van salversaanzoo spoedig mogelijk over te gaan, nadat het optreden van dez. g. borstziekte is vastgesteld. De toepassing van salversaanof neosalversaan is noodzakelijk zoodra de eerste gevallen dezerziekte voorkomen bij paarden van het veldleger, bij mobilisatieof bij intreden van den oorlogstoestand. Evenals munitie dientdit prachtige middel steeds in ruime mate voorhanden te zijn. Het staat bij mij vast, dat, mochten de paarden op stallen vangroothandelaren enz. onder de beschreven controle komen te staanen de z.g. borstziekte dientengevolge reeds bij haar eerste optredenworden ontdekt, vrijwel geen enkel dier aan deze ziekte behoeftte bezwijken, zoodra tot de onmiddellijke behandeling met salver-saan zal worden overgegaan. Voegt men de enorme firiantieeleverliezen aan sterfte (zoo deelde mij de eigenaar van een bekendenhandelsstal te Groningen mede, reeds voor een

bedrag van / 70000.â€”aan paarden, gestorven aan de z.g. borstziekte â€žin den grond" ver-loren te hebben) bij die aan waardevermindering der overblijvendedieren tengevolge van cornage of andere naziekten, dan wegende kosten, verbonden aan de behandeling met salversaan, hier-tegen toch zeer zeker op. Bij een algemeeue toepassing van salversaan is verder gebleken,dat daardoor de verspreiding der z.g. borstziekte niet tegengegaanwordt. Bij vele regimenten kreeg de ziekte bij deze behandelingeen recht slepend karakter. (W??hler Ztschi\\ f. Veterin. 1914.H. 8/g)- Ook al werden de zieken spoedig uit den stal verwijderddan duurde het vaak geruimen tijd, alvorens zich een tweede gevalvoordeed, ook al bleef ontsmetting van de standplaats achterwege.Deze waarneming beveelt mijn standpunt aan in zake het wezenen bevestigt mijn bewering dat niets is te verwachten van officieelebestrijdingsmaatregelen. In verband met het voorafgaande achtik eene algemecne toepassing der salversaan-

therapie bij onzeremonte-paarden niet wenschelijk, daar voor hen geldt, dat zij,hoe eerder zij ge??nfecteerd raken, te spoediger op krachten te brengenzijn en het remonte-depot kunnen verlaten. Mijns inziens mag tevensaangenomen worden, dat de productie van antilichamen grooterzal zijn bij zieken, op natuurlijke wijze dan bij het kunstmatigbekorten der ziekte door behandeling met salversaan. Dit moetop den duur der te verkrijgen immuniteit van invloed zijn, hetgeenmet het oog op later, bij aankomst bij de regimenten, van belang is. Degenen, welke zich voor het salversaan, zoowel bij de z.g. borst-ziekte als bij andere besmettelijke dierziekten, nader mochten



??? interesseeren, verwijs ik naar â€žSalversan bei Tierkrankheiten"door K. Bierbaum, Frankfort a.M., een overdruk uit â€žPaulEhrlich", Eine Darstellung seines wissenschaftlichen Wirken.Festschrift zum 60 Geburtstage des Forschers 14 Maart 1914. De plnttelandspractici, waarvoor de bereiding van de oplossing,(inspuiting bij lichaamstemperatuur) en de toepassing van hetsalversaan of neosalversaan, wegens den hoogen prijs, een ernstigbezwaar oplevert, maak ik op de volgende behandeling opmerkzaam,waarmede ook door mij resultaten bij de z.g. borstziekte verkregenzijn; en wel iÂ°. op de methode van â€žIe lavement du sang", waarmede be-oogd wordt de verwijdering van de in het bloed opgehoopte toxinen,en waarbij na eene flinke aderlating het afgetapte bloed vervangenwordt door eene intraveneuse infusie van minstens dezelfde hoe-Veelheid physiologische keukenzoutsolutie, en 2Â°. meer in het bijzonder op de van oudsher in de volksgenees-kunde bekende wijze, schadelijke stoffen

uit het lichaam te iixeeren,door het opwekken van z.g. ,,abces de fixation". Persoonlijk hebik mij kunnen overtuigen, dat steriele ettering op het z.g. borstziekte-proces zeer gunstigen invloed kan uitoefenen. In deze deed ik devolgende waarneming. Zooals ik zeide, behoort geregelde controle en opteekeningvan den pols bij de behandeling van de z.g. borstziekte nood-zakelijk te geschieden. Liet de hartswerking te wenschenover, dan ging ik steeds over tot eene intraveneuse injectie van15 c.M3. digalin. Dit geneesmiddel was echter in verband met denhuidigen oorlog niet te krijgen, zoodat ik genoodzaakt was mijntoevlucht te nemen, tot een ander cardiotonicum. Om deze redenspoot ik subcutaan coffeinum natrum salicylicum â€” 5 op 10 gr.aq. destillata in. Het gevolg hiervan was, dat een vrij groote ont-stekingszwelling zich ontwikkelde. Daarmede ging gepaard eendaling van de lichaamstemperatuur en een verbetering van dentoestand in het algemeen van den pati??nt. Het absces bleek sterielen de

etter slijmig te zijn. Als onaangename nawerking trad huid-versterf op bij de injectieplaats, zoodat ik later de voorkeur gaf aaneen injectie van 4 gr. niet-gerectiflceerde terpentijnolie onder dehuid tusschen de voorbeenen; te meer, daar bij dit nuttig effectzich aansloot de eveneens krachtige werking van de terpentijn-olie op het hart. Niet onmogelijk is het, dat fixatie van toxinenhet zeer gunstig effect van de z.g. borstziekte veroorzaakt. Waar-schijnlijk moet dit echter op rekening gesteld worden van de ver-wekte leucocytose. Schmidt (Monatsheft f. Tierheilk. 1914 H. n/12)XLIII 2



??? constateerde n.1. voor campherolie, dat de ontstekingszwellingen,welke gelijktijdig met de algemeene leucocytose na de injectieoptraden, voor het tot stand komen daarvan van beteekenisschijnen te zijn en dat de leucocytose duidelijker naarmate dezwelling sterker was. Ook Binz evenals Wester zagen een vermeerdering van poly-nucleaire leucocyten na terpentijn-inspuitingen. Betreffendelaatstgenoemde injecties verwijs ik naar de zeer lezenswaardigeartikelen van Wester in het Tijdschrift voor Veeartsenijkunde van1911 pag. 575, en van 1914 pag. 530. Wil men het coffeinum natrium salicylicum uitsluitend alscardiacum aanwenden dan (zoo bleek mij nader), dient de ver-dunning i op 12 gr. aq. destillata te geschieden om geen absceste verkrijgen. Mijn standpunt in zake de scro-therapie bij de z.g.borstziekte is in verband met mijne opgedane ervaringen, als volgt. Terecht als zeer opmerkelijk, meen ik het feit te moeten beschou-wen, dat bij ruim 500 â€žborstzieke"

pati??nten, welke ik te Milligenen te Haarlem behandelde, steeds zonder ?Š?Šn enkde uitzondering,complicaties uitbleven, als septicaemie, petechiaaltyphus, hoef-bevangenheid, gewrichts- en inwendige oogontstekingen, welkedoor verschillende clinici tijdens enzo??ti??n en ook bij vorigeenzo??ti??n in het remonte-depot zijn waargenomen. Zoowel in mijnestudie over de z.g. â€žinfluenza" ziekten van het paard, als in mijnartikel â€žla sp?Šcificit?Š du streptocoque de la gourme", Centr.bl. f.bact. Bd. 70 Heft 3/v heb ik uitvoerig aangetoond, dat het op-treden dezer complicaties op rekening van den streptococcuspyogenes dienen gesteld te worden. Ik meen dan ook met zekerheidhet uitblijven dezer complicaties te mogen toeschrijven aan degeregelde toepassing van het serum tegen de pneumonie-strep-tococcen. Als zoodanig aangewend, moet de toepassing ervan aanbevolenworden. Uitvoerig heb ik voorts aangetoond, dat de klinische ver-schijnselen, welke bij de z.g.

borstziekte optreden, het gevolg zijnvan de opname van toxinen in de bloedbaan. In hoofdzaak, dochniet uitsluitend, moeten deze verschijnselen aan de inwerking vanstreptococcen-toxinen worden toegeschreven. Zij moeten mijnsinziens beschouwd worden als de som van effecten van de ge-zamenlijke uitwerking van de verschillende toxinen afkomstigzoowel van streptococcen als van de bacteri??n, waarmede deze als1t ware steeds in symbiose voorkomen. Daar volgens mijne persoon-lijke waarnemingen de ovale bacillen in deze voor ons land van ge-



??? â€” i9 â€” ringe beteekcnis zijn kan dan ook aan het serum tegen de ovalebacillen geen waarde toegekend worden. Wil men van het serum tegen de z.g. borstziekte in het bijzonderen tegen hare complicaties in het algemeen, een gunstig effect ver-wachten, dan behoort het aan andere eischen te voldoen, dan hetserum tegen de pneumonie-streptococcen, dat thans bij de Rijks-seruminrichting verkrijgbaar is. Voor wat betreft de_ bereiding van een actief antistreptococcen-serum, verwijs ik naar mijn artikel ,,de beteekenis en de bestrijdingder streptococcen en hunne stofwisselingsproducten bij verschil-lende ziekten van mensch en dier", Nederl. tijdschr. v. Geneesk.1914 NÂ°. 1, en voor de bereiding van het serum tegen de z.g. borst-ziekte naar pag. 157 mijner studie ,,infiuenza"-ziekten. Van laatst-genoemd serum, volgens de aangegeven methode bereid, dat inbactericied en antitoxisch opzicht aan hooge eischen beantwoord,verwacht ik, zoowel preventief als curatief

aangewend, gunstigeffect. Echter niet voordat op voldoende wijze door de Rijksserum-inrichting rekening zal worden gehouden met de, bij studi??n enopgedane ervaringen in de practijk, verkregen resultaten; nauwgezetde toezegging, dat geen sera en entstoffen beschikbaar zullenworden gesteld, dan nadat de deugdelijkheid ervan proefonder-vindelijk bewezen is, wordt nageleefd; de ziekten, waartegen dezeproducten aanbevolen worden, het doel eener wetenschappelijkebestudeering zijn geweest, (dit speciaal voor wat betreft het doorde Rijksseruminrichting in hare verslagen officieel als verkrijgbaarvermelde scrum tegen de hondenziekte), en den ambtenaren eenbehoorlijke positie en toekomst verzekerd is, mag men verwachten,dat ?Š?Šnmaal ook een actief serum tegen de z.g. borstziekte zalbeschikbaar komen, aan eischen beantwoordende, waaraan het,volgens mij, behoort te voldoen. Stafkwartier llle Divisie â€” September 1915. Maatschappij ter bevordering der

veeartsenijkundein Nederland Het Hoofdbestuur heeft hierbij de eer ter kennis van de leden tebrengen het rapport van de Commissie die, in opdracht van de Al-gemeene Vergadering van 27 November 1914, een onderzoekheeft ingesteld naar de wijze waarop het onderwijs in Veeteelt



??? voor de a.s. landbouwers, binnen de grenzen der geldende wette-lijke bepalingen in Nederland, kan worden verbeterd, welk rapportin de e.k. Algemeene Vergadering voor huishoudelijke onderwerpenzal worden behandeld. Het Hoofdbestuur:J. J. F. Dhont, VoorzitterH. A. Vermeulen, iste Secretaris- De in de vergadering van 27 November 1914 benoemde commissieinzake het voorstel der afd. Nieuw-Zuid-Holland, luidende: â€žDe algemeene vergadering besluite eene commissie te benoemen,,wier taak het zal zijn met bekwamen spoed een onderzoek te doennaar de wijze waarop het onderwijs in veeteelt voor de a.s. land-bouwers, binnen de grenzen der geldende wettelijke bepalingen inNederland kan worden verbeterd", heeft de eer het navolgendeverslag uit te brengen: Zooals bekend is wordt onderwijs in huisdierteelt gegeven: A. voor de vorming van leeraren en onderwijzers:iÂ°. aan \'s Rijks Veeartsenijschool, 2Â°. aan de Rijks Hoogere Land-, Tuin- en

Boschbouwschool,.30. aan cursussen voor onderwijzers. B. voor a.s. landbouwers: iÂ°. aan de Rijks Hoogere Land-, Tuin- en Boschbouwschool,2Â°. aan de Middelbare Landbouwschool te Groningen,3Â°. aan de Rijkslandbouwwinterscholen,4Â°. in speciale cursussen en landbouwwintercursussen. Omdat de verbetering van het onderwijs in de huisdierteelt medeafhankelijk is van de vorming der betreffende onderwijskrachten,zullen wij ons in de eerste plaats hiermede bezig houden. A. iÂ°. De Rijksveeartsenijschool geeft goeden waarborg voor devoorbereidende studie der huisdiertcelt, omdat daar door ver-schillende speciale leerkrachten â€” theoretisch, aanschouwelijk enpraktisch â€” onderwijs wordt gegeven in anatomie, physiologie,embryologie, gezondheids-, ziekte- en geneesleer der huidsieren,het gezonde en het zieke huisdier daar het uitsluitend object derstudie is. Nu thans voor de zo??technische vakken een specialeleerstoel is opgericht en er gelegenheid

bestaat door een privaat-docent, voor zooverre noodig, te worden ingelicht betreffende



??? speciale landbouwvakken, welker kennis voor den veeteeltkundigevan belang is, neemt de veeartsenijschool als opleidingsschoolvoor a.s. leiders in de huisdierteelt een zeer belangrijke plaats in. Zij zou inzake de vermeerdering der kennis van de huisdier-teelt bij Nederlandsche landbouwers-fokkers nog meer nut stichtendan thans, wanneer de uitgebreide leerstof, die onder den naam,,zo??technie" wordt saamgevat, niet ware opgedragen aan ?Š?Šn per-soon, doch ook hier specialiseering werd toegepast. Bij den tegen-woordigen stand van zaken, nu de huisdierteelt hare wetenschap-pelijke en praktische vleugels zoover uitslaat en steeds meer huis-dieren onze belangstelling vragen, is het voor ?Š?Šn persoon te mach-tig dit complex in extenso te beheerschen. De practiseerende dier-artsen, vooral op het platteland, zien dagelijks meer of minderfokdieren en kunnen, na deugdelijke opleiding, bij goeden aanlegen tact, zeer veel bijdragen tot betere inzichten in de huisdier-fokkerij en

zoodoende ruime rente afwerpen van de kosten die deStaat zich aan dit onderdeel van het onderwijs aan de Rijksvee-artsenijschool, eventueel Diergeneeskundige Hoogeschool, mochtgetroosten. 2Â°. De Hoogere Land-, Tuin- en Boschbouwschool draagt even-eens belangrijk bij tot de vorming van wetenschappelijke leidersin de huisdierteelt, reden waarom ook daar aan het voorbereidenden praktisch onderwijs te dier zake, zooals anatomie en physiologie,hoefbeslag etc. meerdere uitbreiding en een meer aanschouwelijkkarakter is gegeven. Ook hier zullen, wanneer de student in z\'nstudiejaren van het daar aanwezige materiaal profiteert en derichting van de huisdierteelt kiest, goede resultaten kunnen wordenverkregen voor de vorming van aanstaande veeteeltkundigen die,wanneer ze na hun studie een voldoende praktische vorming ge-nieten, waarborgen geven als wetenschappelijke leiders bij de huis-dierteelt met vrucht op te treden. De voor de veeartsenijschool gemaakte

opmerking betreffendeverbetering van het onderwijs door specialiseering enz. geldt hiernatuurlijk in dezelfde mate. 3Â°. Cursussen voor onderwijzers ter verkrijging van de lagereakte landbouwkunde. De candidaten moeten, dikwijls onder vrijbezwarende omstandigheden en met geringe leiding, zich bekwamenin een groot aantal vakken, waaronder ook huisdierteelt. Vooralwanneer de candidaat niet in een landbouwstreek geboren of daarals onderwijzer werkzaam is, valt het gemakkelijk te begrijpen, dater van een eenigszins gevorderde en bezonken kennis der huisdier-teelt geen sprake kan zijn, temeer niet, omdat voor het onderwijs



??? in huisdierteelt, bij een zoodanigen cursus, slechts betrekkelijkweinig uren beschikbaar zijn. Ten opzichte van de opleiding van onderwijzers voor de lagereakte landbouwkunde, valt dan ook nog veel te verbeteren, welkeverbeteringen echter niet zoo gemakkelijk te verwezenlijken zijn.Zoo ware het b.v. wel wenschelijk dat het aantal lesuren werd uit-gebreid, de lessen meer geregeld â€” gedurende het geheele jaar â€”en dan b.v. 2 maal per week â€” werden gegeven, hetgeen evenwelin de praktijk moeilijk door te voeren zou zijn in verband met denweinig beschikbaren vrijen tijd der onderwijzers. Het onderwijs zou zooveel mogelijk aan landbouwscholen moetenworden gegeven, waar voldoende leermateriaal voor aanschouwelijkonderwijs aanwezig is, terwijl het ook gewenscht is van levendehuisdieren, ten behoeve van het onderwijs, gebruik te maken. Dit wat betreft de opleiding van hen die geroepen zijn tot het gevenvan onderwijs in huisdierteelt in min of meer uitgebreiden zin. B. Het

onderwijs in de huisdierteelt voor a.s. landbouwers. iÂ°. Aan de Hoogere Land-, Tuin- en Boschbouwschool. Erzijn studenten welke deze inrichting bezoeken om later zich alspractisch landbouwer te vestigen. Zij, die zich een dergelijkedeugdelijke voorbereiding getroosten, zullen voor een goed deel,in de plaats waar ze later hun bedrijf uitoefenen, tot de voormannenop het gebied der huisdierteelt kunnen bchooren. Wij achten hetdan ook zeer juist gezien, dat naast exterieur, raskennis, fokleer enz.ook de inrichting en werking van verschillende organisati??n ophet gebied der huisdierteelt, alsmede de wetten en bepalingen dien-aangaande, moeten worden behandeld, zooals dat in het programmader Hoogere Land-, Tuin- en Boschbouwschool is omschreven,opdat het onderwijs in alle opzichten passend zij aan het bedrijfin den lande. 2Â°. Het aan a.s. landbouwers te geven onderwijs in huisdier-teelt aan de Middelbare Landbouwschool te Groningen zal zich nietveel van dat, aan de

landbouwwinterscholen gegeven, kunnenonderscheiden omdat aan eerstgenoemde inrichting zeer veel les-uren worden besteed aan de algemeene ontwikkeling der leerlingen,,waardoor voor de vakstudie niet meer tijd overblijft dan aan delandbouwwinterscholen. Zijn echter de leerlingen goed onderlegddan kan in den beschikbaren tijd meer stof behandeld worden enkan daaraan nog in sommige opzichten een gewenschte uitbreiding



??? worden gegeven. Wenschelijk moet het daarom worden geachtdat aan de Middelbare Landbouwschool alleen leerlingen wordentoegelaten die in het bezit zijn van een einddiploma van een 3-jarigeHoogere Burgerschool of met vrucht de drie eerste klassen van een5-jarige Hoogere Burgerschool of van een Gymnasium hebben door-loopen. Omdat de Middelbare Landbouwschool is een nationale inrich-ting wordt het wenschelijk geacht het onderwijs te bevorderen doorhet houden van excursies naar de voornaamste centra van huisdier-teelt in den lande, naar keuringen, tentoonstellingen. Ook het be-zoeken van enkele buitenlandsche tentoonstellingen wordt voor deleerlingen der Middelbare Landbouwschool wenschelijk en â€” methet oog op hun taalkennis â€” mogelijk geacht. Afgezien hiervanmoet het onderwijs gegeven worden zooveel mogelijk met gebruik-making van levende dieren, platen, praeparaten en projecties.In den boezem der commissie werd de gedachte uitgesproken ofhet

ook wenschelijk zoude zijn de voor gymnastiek beschikbarelesuren te besteden aan lichaamsoefeningen die voor den a.s. fokkervan huisdieren van groot belang zijn, b.v. paardrijden, monsterenetc. De aanwezigheid van een dresseerschool te Groningen biedthiertoe gelegenheid. 30. Aan de landbouwwinterscholen moeten de leerlingen degelijkonderwijs in huisdierteelt ontvangen zoodat bij hen zelfvertrouwenwordt gewekt inzake kennis van het exterieur, het doelbewustfokken, de verpleging en de voeding van het vee. Voor deze leer-lingen is het gewenscht zoowel den stand der huisdierteelt in hunneomgeving onder de noodige leiding van nabij te zien als ook eenskennis te maken met dien van elders om zoodoende tot weldadigevergelijking respectievelijk verbetering van toestanden te komen.Ook hier moet levend en dood leermateriaal ten behoeve van hetonderwijs ter beschikking zijn. 40. Onderwijs aan a speciale cursussen en b. landbouwwinter-cursussen. a. Dit onderwijs moet zich

natuurlijk beperken tot de specialeonderwerpen welke het doel van den cursus zijn. In den regel ishet aantal lesuren niet voldoende voor het behoorlijk uitvoerenvan het opgestelde leerplan. Nuttig moet het worden geacht b.v.bij een cursus in paarden- of rundveekennis, ook enkele lessen tewijden aan de grondbegrippen der fokleer. Ook het geven vanspeciale cursussen in huisdierteelt (algemeene en bijzondere) moetworden aanbevolen nu in den laatsten tijd de begrippen der fokleerzoo belangrijk zijn gewijzigd en niet alle oud-leerlingen van land-



??? bouwscholen en vroegere speciaal-cursussen, die nieuwere be-grippen deelachtig zijn. De speciaal-cursussen in paardenkennis,runderkennis enz., (exterieur) moeten voor een goed deel gegevenworden naast het levende dier. De plaats voor den cursus moetzoodanig worden gekozen dat hierdoor v????r alles de belangen vanhet onderwijs worden gediend. Het toezicht op de speciale cursussen zal mettertijd dienente berusten bij de leeraren of consulenten in huisdierteelt. b. Ook wordt er onderwijs in huisdierteelt gegeven aan land-bouwwintercursussen. Echter â€” evenals alle onderwijs â€” is ook datin huisdierteelt gradueel. Men mag van den jongeling, die een land-bouwcursus heeft gevolgd, niet verwachten, dat hij met de land-bouwwetenschappen voldoende op de hoogte is, doch alleen dathij eenig inzicht heeft verkregen in de meest elementaire begrippenvan die wetenschappen, zoodat hij b.v. ten opzichte van de huis-dierteelt in de eerste en voornaamste plaats weet hoe in

hoofd-trekken het dierlijk organisme is opgebouwd, welke levensverrich-tingen het vertoont, hoe de ontwikkeling plaats heeft, welke devoornaamste eischen zijn van een goed gebouwd dier enz. Dergelijkonderwijs kan en moet noodwendig in hoofdzaak gegeven wordendoor de onderwijzers met lagere akte landbouwkunde. Eischt menvan deze cursussen een verdere vorming op het gebied der huisdier-teelt, dan zou het die moeten zijn welke verkregen wordt aan delandbouwscholen, doch ook voor de overige vakken, aan de land-bouwcursussen onderwezen, zou men dan verder moeten gaan â€”en liet beginsel ,,elementair onderwijs" zou daarmee vervallen.Het zouden speciale vakscholen moeten worden en dat kan de be-doeling niet zijn, omdat die er al zijn. De landbouwwintercursussen moeten o.i. over het land zeermild verspreid worden gehouden; als leerkrachten staan bijnauitsluitend onderwijzers met lagere akte landbouwkunde, ten dienste.Mocht bij uitzondering in enkele

landstreken, waar moeilijk land-bouwwinterscholen op te richten zijn, aan landbouwwintercursusseneen eenigszins hooger cachet kunnen worden gegeven, door daaraanbehalve den onderwijzer met lagere akte landbouwkunde ook eenspeciale leerkracht te verbinden, die onderwijs in huisdierteeltheeft te geven, waardoor dan de onderwijzer zich meer kan wijdenaan de grond- en de speciale akkerbouwvakken â€” dan is dat o.i.geen bezwaar, doch alle landbouwwintercursussen â€” enkel wat dehuisdierteelt betreft â€” op te voeren tot speciaal-cursussen, heeftgeen zin. De onderwijzers moeten zich bij hun onderwijs niet laten leiden â– --



??? door bijzondere sympathi??n of antipathi??n voor het een of ander,hen toevertrouwde leervak, opdat ze daarin niet verder of minderver gaan dan in het kader van de landbouwwintercursussen pasten gewenscht is. Wagen ze zich b.v. op het gebied der huisdierteeltte ver, dan komen ze zoo gemakkelijk op glad ijs en er ontstaatgereede aanleiding tot opmerkingen, zooals die ook gemaakt zijndoor de afd. Nieuw-Zuid-Holland der Maatschappij tot bevor-dering der Veeartsenijuknde in Nederland en waaraan het op-treden dezer commissie haar ontstaan te danken heeft. Verder moethet niet wenschelijk worden geacht, dat onderwijzers met lagereakte landbouwkunde, onderwijs geven aan speciale cursussen inpaarden- en runderkennis enz. Het onderwijs aan deze cursussenbehoort bij het middelbaar onderwijs, het moet eenzelfde hoogtehebben als dat aan de landbouwwinterscholen, voor sommigeonderwerpen zelfs verder gaan, waardoor de onderwijzer met lagereakte landbouwkunde

onvoldoende voorbereid is te achten. De leeraren in de huisdierteelt en de leiders van speciale cur-sussen moeten theoretisch goed op de hoogte van hun vak zijn,doch ook hun onderwijs aanpassen aan de practijk en daaromvoeling houden met \'t geen er in de veeteeltkur.dige kringen omgaat;ze moeten zooveel mogelijk (als adviseerende leden1) in besturenen commissi??n zittirg hebben en de regeering zal o.i. in hooge matehet practisch nut van het onderwijs in de huisdierteelt en bovendiendat der rationeele teelt bevorderen wanneer gestreefd wordt naarmeer verband tusschen de organisaties en het onderwijs op hetgebied der huisdierteelt. Dit toch geeft den noodigen prikkel enhet zelfvertrouwen om het onderwijs in practische richting te leiden.Bovendien zal de vertegenwoordiging van den wetenschappelijkenveeteeltkundige in de veeteeltorganisaties het werken langs vasteen betrouwbare banen zeer ten goede komen. Het is toch herhaal-delijk uitgesproken dat de landbouwers

nog leiding behoeven in-zake rationeele veeteelt. Zoo o.a. nog zoo duidelijk is de 50stealgemeene vergadering van de Maatschappij tot bevordering derveeartsenijkunde in Nederland (zie Tijdschrift voor Veeartsenij-kunde jaargang 1910 blz. 53) door I)r. Overbeek, waar hij zegt:â€žgeen keuring van stamboekdieren uitsluitend door landbouwers;de meeste van die personen missen de gelegenheid voor een gron-dige veeteeltkur.dige studie en stellen zich te veel als ideaal hetdoor hun gefokte type. De inspecteurs voor het stamboek zoudenook veeteeltleeraren moeten zijn". In het Tijdschrift voor vee- 1  Deze woorden zijn tusschen haakjes geplaatst omdat een lid der com-missie ze wenscht te laten vervallen.



??? artsenijkunde (jaargang 1913 pag. 444) werd ook door den rappor-teur van dit rapport de aandacht op deze kwestie gevestigd. Het behoeft, in verband met het bovenaangehaalde en het opge-merkte omtrent de opleiding van onderwijzers voor de lagere aktelandbouwkunde niet nader te worden ontwikkeld, dat het nietwenschelijk is te achten aan hen de leiding van het onderwijs inhuisdierteelt aan landbouwscholen resp. landbouwwinterscholenop te dragen. Noodlottig is het voor het prestige van die inrichtingenwaar a.s. landbouwers uit alle deelen van het land bijeenkomen,deze jonge lieden, die ook al door eigen aanschouwing het eenof ander op het gebied der huisdierteelt kunnen presteeren, voorzich zien een docent, die niet in alle opzichten hun meerdere is inkennis en ervaring en deze niet de aangelegenheden der huisdier-teelt in den lande en daarbuiten zooveel mogelijk kent. In verband hiermede zij er op gewezen, dat aan de leeraren voorhuisdierteelt ook

gelegenheid moet worden geboden hun practischekennis te verrijken door de aanschouwing en bestudeering vanbinnen- en buitenlandsche huisdierrassen. Het zou wenschelijk zijn, dat zoowel de Utrechtsche als deWageningsche school haar contigent van mannen kon leveren voorde bevordering der Nederlandsche huisdierteelt en het uitgeslotenware te kunnen spreken van een voorkeur of terugzetting. Bij dezenstand van zaken werd in de algemeene vergadering der Maatschappijtot bevordering dc,r veeartsenijkunde in Nederland, gehouden 15October 1909, voorgesteld, gemotiveerd en aangenomen, dat er vanrijkswege zou worden ingesteld een examen voor consulent ofleeraar in de huisdierteelt zooals dat b.v. ook in Duitschlandwordt afgenomen en welk examen dan de bevoegdheid zou gevenals wetenschappelijk leider en leeraar in huisdierteelt op te treden.Dit verzoek werd aan de Regeering overgebracht, doch, voor zoo-verre ons bekend, is daarop nog steeds geen

antwoord ingekomen. Uit ons rapport kan blijken dat noch de Utrechtsche- noch deWageningsche school speciaal ingericht is voor de vorming vanconsulenten of leeraren in huisdierteelt, doch tevens dat beideonderwijsinrichtingen hiervoor voldoende voorbereiding kunnengeven om, na voortgezette studie en practijk in de gewenschte rich-ting, betrouwbare raadgevers in de huisdierteelt te verkrijgen.Derhalve is het, volgens het oordeel van de meerderheid der com-missie, rationeel en billijk om een onderzoek in te stellen in hoeverredie kennis â€” voor consulent of leeraar in de huisdierteelt ver-eischt â€” is verkregen. Aan dit examen zouden zich dan moeten



??? en kunnen onderwerpen veeartsen en landbouwkundigen M.O.De tweede ondergeteekende kan de\' wenschelijkheid van een der-gelijk examen niet inzien. Hij is van meening dat het bezit van di-ploma van veearts of dat van Landbouwkundige M.O. voldoendenwaarborg geeft om van de bezitters dier akten, nadat zij zich verdervoor veeteeltconsulent hebben bekwaamd, goed werk te kunnenverwachten. Resumeerende komen we in hoofdzaak tot de volgende con-clusi??n: iÂ°. de Rijksveeartsenijschool en de Hoogere Land-, Tuin- enBoschbouwschool moeten zijn de eenige plaatsen voor de voor-bereidende opleiding van hen die belast zullen worden met de we-tenschappelijke leiding der huisdierteelt en het geven van onderwijsin huisdierteelt in meer uitgebreiden zin. 2Â°. Die opleiding dient zoo goed mogelijk te zijn en daarom zijnaan beide inrichtingen verbeteringen aan te brengen ten behoevevan het onderwijs in huisdierteelt. 3Â°. De personen in het bezit van de lagere akte

landbouwkunde,zijn wel geschikt te achten voor het geven van onderwijs in deelementaire beginselen van het onderwijs in huisdierteelt, ze zijnechter niet voldoende onderlegd voor het geven van dat onderwijsaan landbouwscholen rcsp. landbouwwinterscholen en aan specialecursussen. 4Â°. Het is gewenischt dat er meer verband worde gelegd tusschenhet onderwijs in huisdierteelt en de organisaties op dat gebiedin den lande. 5Â°. Volgens het oordeel der meerderheid is het wenschelijk eenexamen in te stelleen voor het verkrijgen van de bevoegdheid alsleeraar in huisdierieelt, tot welk examen zouden zijn toe te latenveeartsen en landbouwkundigen M.O. En hiermede M.H. hebben we onze meeningen ten opzichte vandeze zaak naar onze beste weten uiteengezet en meenen daarmedeaan de vereerende opdracht Uwerzijds te hebben voldaan. A. W. Heidema.H. Wibbens. H. A. Kroes, rapporteur. 4 November 1915. \'s Gravenhage,Groningen,



??? Tot zijn leedwezen moet het Hoofdbestuur berichten dat reedsvan onderscheidene Verzekeringsmaatschappijen van paarden envee klachten zijn ingekomen over te hooge tarieven, het onvolledigen onjuist invullen van attesten enz., waarvan door enkele Maat-schappijen overtuigende bewijzen zijn overgelegd. Het Hoofdbestuur wenscht nogmaals met grooten nadruk tebetoogen dat, wil een behoorlijke samenwerking verkregen wordentusschen H. H. dierenartsen en bovengenoemde Maatschappijen,een streven waarvoor van onzen kant z???? is geijverd en waaraanz????vele moeite en kosten zijn besteed, dit all?Š?Šn mogelijk is, wan-neer alle dierenartsen zich uitsluitend houden aan het bepaaldeop de Algemeene Vergadering van 27 November 1914 en zij der-halve all?Š?Šn gebruik maken van de formulieren op deze vergaderingvastgesteld, welke bij den eersten Secretaris verkrijgbaar zijn. Deze formulieren mogen uitsluitend ingevuld en verzondenworden wanneer de

betrokken Maatschappijen zulks hebbenverzocht. Ten slotte neemt het Hoofdbestuur de vrijheid er met dengrootsten ernst op te wijzen dat, bij het afwikkelen van Vee ver-zekeringsaangelegenheden, voor H. H. dierenartsen alles moetvermeden worden wat aanleiding kan geven tot gegronde klachten,van de zijde der Maatschappijen. Het HoofdbestuurJ. J. F. Diiont, Voorzitter,H. A. Vermeulen, iste Secretaris. Bij het Hoofdbestuur is het navolgend schrijven ingekomen: Harlingen 18 December 1915. Ik heb de eer U mede te deelen dat de Afdeeling Overijssel derMaatschappij ter bevordering der Veeartsenijkunde in Nederlandheeft opgehouden te bestaan. Namens het voormalig bestuurde Secretaris.Dr. Ferwerda. Met ingang van 1 Januari 1916 is lid geworden van de Mij. (Al-gem. Afd.) de paardenarts iste kl.: J. Van Zijverden te Breda. Bedankt als lid van Z. Holland J. Laay te Rijsoord.



??? STAAT van de gevallen van besmettelijke veeziekten, in Nederland geconstateerd gc*durende de maand November 1915. Opgemaakt door het Ministerie van Landbouw, Nijverheid en Handel.(De cijfers lusschen haakjes duiden het aantal eigenaren aan onder wier vee de ziekte werdgeconstateerd). UtO VN e -aij e ?“ Provincie. H V CL V J2 w\'Nticc Â?3 cl c ij ie droeslidworm. ft bij pa.schaap. -X 0u. l/J 0. rs <uC.3 Â?5 WN M <U w N cc â€? . 3 > Honds*dolheid. -ac 0Â? -a jf?? JZ is 3 u u C/5 n_c u O 04 > u H * Bij honden kat Bij allevee Friesland .... â€” â€” (24) â€” 41(5) _ 32(3) 18(10) â€” 2(2) â€” â€” Groningen.... â€” â€” (19) â€” â€” â€” 1(1) â€” 4(3) â€” â€” Drenthe...... â€” â€” (3) â€” â€” â€” â€” Overijsel .... â€” â€” (51) â€” â€” â€” â€” 1(1) _ 3(3) â€” â€” Gelderland .. â€” â€” (7) â€” 5(1) â€” â€” â€” â€” 6(6) - â€” Utrecht..... â€” (13) â€” â€” â€” â€” â€” 1(1) â€” Noord^Holland (8) â€” â€” 25(3) â€” â€” 1(1) â€” â€” Zuid??Holland (21) â€” â€” r" â€” H(6) â€” 7(5) â€” â€”

Zeelaind...... â€” â€” (4) â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” NoordsBrabant â€” â€” (6) â€” â€” â€” â€” 14(14) â€” 3(3) â€” â€” Limburg...... _ â€” (77) â€” â€” â€” 1(1) â€” â€” 1(1) â€” â€” Het Rijk .... â€” â€” (233) â€” 46(6) â€” 59(8) 44(31) â€” 28(25) â€” â€” Vroeger geconstateerde gevallen, welke begin November 1915 nog niet ge??indigd, waren. Noordbrabant . . i . Gelderland . - - â€” - â€” ! â€” â€”â–  â€” - â€” â€” â€” Zuidholland . . â€” â€” â€” â€” â€” ; -ig 357(10) - â€” â€” â€” 1 â€” Noordholland â€” â€” â€” 45(6) - 290(36) â€” â€” â€” â€” - Friesland ..... â€” â€” - 1(1) - 227(10) â€” â€” â€” â€” â€” Groningen.... â€” â€” â€” â€” â€” â€” 11(4) â€” â€” â€” â€” â€”â–  Drenthe...... â€” 76(10) 8(5) HET RIJK .. â€” â€” - - 132(7) 893(65) â€” â€” â€” 1 _ 1 _ Schornagel



??? Auto-Referaat. Vergelijkende onderzoekingen over de verhouding van den neus-spiegel (Planum nasale) en de inwendige lichaamstemperatuurbij den Hond, met gelijktijdige beschouwing van de uitge-ademde lucht, der temperatuur en relatieve vochtigheidvan het locaal, waarin zich de hond bevindt, door Dr. D. J. H. H. MONN?‰, Veearts te Soest. Inleiding. Zeer oud is de meening, dat bij den gezonden hond, de neus, resp. de neusspiegelkoud en vochtig is en dat daarentegen bij den zieken hond vooral wanneer hijkoorts heeft, de neus warm en droog is. In hoeverre deze opvatting juist is, zal door de hier later volgende onderzoekin-gen uiteengezet worden. Voor ik begin met mijn eigen onderzoekingen mede te deelen, moet ik verwijzennaat hetgeen wetenswaardig is over de Anatomie en Physiologie van den neus-spiegel en verder naar de tot nu toe gevonden inwendige temperaturen en de tem-peratuur v.d. huid bij den hond. Kormann (7) zegt over den neusspiegel

o.a. dat het een eigenaardig gemodificeerdhuidgedeelte is, volkomen onbehaard b.d. hond en van groeven en velden voorzien. In den neusspiegel b.d. hond zijn macroscopisch geen klieren te vinden. W. Ellenberger en G. G??nther (4) geven echter aan (1901) dat klieren inden neusspiegel v.d. hond voorkomen. W. Ellenberger en H. Baum (2) schrijven: De huid is in de omgeving derneusgaten (Nares) haarloos, meestal zwart van kleur en in velden verdeeld, ze isbij gezonde honden vochtig en koud. Op deze plaats (Neusspiegel) liggen groote klierenonder de huid en W. Meijer (9) zegt: ,,De hond bezit een bilateraal symmetrische,laterale neusklier". Deze bestaat: a. uit een in de Sinus maxillaris gelegen klierlichaam en b. uit een in den middelsten neusgang verloopende uitvoergang. De laterale neusklier is een gelapte, platte sereuse klier van tubuleusen bouw.Haar kliercellen vertoonen geen slijmreactie en haar secreet is vrij van mucine. De laterale neusklier is goed

ontwikkeld bij de vleescheters. De laterale neusklier scheidt een slijmvrij, waterig, eiwithoudend, aldus sereus,secreet af, dat wellicht dient de respiratielucht vochtig te houden en alle met deInspiratie in den neus geraakte vreemde stoffen vast te houden en ze zoo van dediepere gedeelten af te houden. Een zeer belangrijke bijdrage tot de vraag van herkomst van het neusspiegel-secreet, leverde Trautmann (10): Hij zegt o.m.: Het is bekend, dat de neusspiegel van den hond onder normale



??? â€” 3i â€” omstandigheden aan de oppervlakte met vocht bedekt is en daardoor koel en voch-tig aanvoelt en dat het ontbreken van vocht op abnormale toestanden wijst. Uit zijn proeven kon Trautmann besluiten, dat: \'t Hoofdbestanddeel van de nens-spiegelvloeistof geleverd wordt door de laterale neusklier, slechts een zeer klein deeldoor belikken met den tong. Volgens W. Ellenberger en H. Baum (2 en 3) ontbreken ook klieren enpori??n bij den hond a.d. neusspiegel. Gylek (5) heeft de bevindingen van Kormann, Ellenberger en Traut-mann bevestigd. Ook hij heeft aangetoond, dat het Planum nasale der vleesch-eters geen klieren bevat. Hij zegt dat bij de levering van het secreet in dei0 plaatsin aanmerking komen de Glandulae vestibularis nasi (laterales en medialis),aan de laterale neusklier wordt alzoo een meer ondergeschikte rol toegeschreven. Aan den overgang van Plan. nas. in de huid komen zweetklieren in groot aan-tal voor, welke op enkele plaatsen zeer goed

ontwikkeld zijn. Eindelijk moet ik er nog op wijzen, dat door verschillende schrijvers verschillende lichaamstemperaturen bij den hond als normaal worden opgegeven, diezeer wisselend zijn : Volgens Marek (8) geven de hierna genoemde schrijvers de volgende (Temp)wisselingen der inw. lich. warmte b.d. Hond, als binnen normale grenzen zichbewegende: Eriedberger u. Fr??hner u. Malkmus: 37.â€”39.Â° C. Tereg Gavaret Cad?Šac Schmidt-M??hlheimM??nk Dubois-Reymond 37- 5â€”39- 5 37- 4â€”39- 6 38- 5â€”39- 53Â?- â€”38. 538. â€”38- 637- 5â€”39- 937- 4â€”4Â°- 6 BayerMarek 37- 5â€”39- max. Neemt mea hiervan een gemiddelde, dan is 39."3 C als nog koortsvrij en 37."7 Cals laagste normale inw. lich. temp. te beschouwen. H. Jakob (6) geeft in zijn leerboek verschillende graden bij koortstoestandenvan den hond aan. De physiologische\'inw. lich. temp. b.d. hond varieert van 38Â° tot 39Â° C, bijjonge honden, tot ii jaar is de inw. lich. temp. steeds hooger dan bij

ouderehonden. Boden (i) heeft verder nog vergelijkende metingen gedaan van scheede-, voor-huid- en huidtemperatuur bij den hond, ten opzichte van de rectaaltempera-tuur waaruit blijkt, dat de scheedetemperatuur gemiddeld o.Â°o6 C lager is dande rectaaltemp,. de voorhuidtemp gemiddeld iÂ° 43 C lager is dan de rectaaltemp,de okselholte temp. gemiddeld o.Â°93 C lager is dan de rectaal temp., en deiiestemperatuur gemiddeld o.Â°8x C lager is dan de rectaaltemperatuur.



??? EIGEN ONDERZOEKINGEN. De onderzoekingen werden alle gedaan in de stallen-van de Kliniek voor kleinehuisdieren aan \'s R. V. S. te Utrecht en liepen over een aantal van ongeveer tweehonderd honden van verschillende rassen en leeftijden, die om verschillende ziektenzoowel inwendige als uitwendige waren opgenomen. Een uur v????r \'t onderzoekkregen de honden geen drinkwater om den neus niet af te koelen en bij het drin-ken het Planum nasale niet te bevochtigen Een half uur v????r \'t eigenlijke onderzoek werden in \'t betreffende stalgedeel-te een thermometer en een haarhygrometer (LAMBRECHT\'sehe Polymeter) opge-hangen om zoo de temperatuur en de relatieve vochtigheid van het locaal van denhond te kunnen bepalen. Bovendien werd tot het bepalen der temperatuur vanhet Planum nasale een hiervoor speciaal vervaardigde maxirnaalthermometermet een plat kwik reservoir gebruikt, om daardoor de temperatuur van denneusspigel over een

grootere vlakte te verkrijgen. Voor afsluiting van debuitenlucht werd de thermometer onder een kussentje, bestaande uit linnen,watten en aan de bovenlaag uit taf, z???? op \'t dorsale gedeelte van \'t Planumnasale gefixeerd, dat de hond goed door den neus kon ademen. Verder werder op gelet, dat door de hand geen verhooging of verlaging van de tempera-tuur ontstond. De temperatuur van Planum nasale werd 5 minuten lang opge-nomen, met denzelfden thermometer werd dan 2 minuten lang de rectale tempe-ratuur gemeten. Met dezelfde hand werd eenigen tijd v????r de bepaling der temperatuur het Pla-num nasale op warmte en vochtigheidsgraad geschat en dan die van de uitge-ademde lucht. De temperatuur van de uitgeademde lucht bepaalt men in \'t alge-meen eenvoudig door \'t houden van den rug van de hand voor de beide neus-ope-ning en van het dier. Op deze wijze werd ook bij de door mij onderzochte hondende temperatuur der uitgeademde lucht bepaald

en met die van het Planum na-sale vergeleken. Natuurlijk verkrijgt men daardoor slechts minder nauwkeurigetemperaturen. De temperatuur kan verhoogd of verlaagd zijn. Verhoogde temperatuur vindtmen volgens Marek bij ontstekingstoestanden in de luchtwegen, evenzoo inalle gevallen, waarbij een verhooging der inwendige lichaamstemperatuur be-staat. Daarentegen laat zich een abnorm. lage temperatuur bij verlaagde lichaams-temperatuur en collapstoestanden vinden. Bij iederen hond werden bepaald: 1. Ras en leeftijd. 2. Ziekte. 3. Approximative bepaling der warmte en vochtigheid v.d. neusspiegel inverband met den glans. Approximative bepaling der uitgeademde lucht. 5. Temperatuur van den neusspiegel (5 minuten lang). 6. Rectale temperatuur (gedurende 2 minuten). 7. Temperatuur van het locaal. 8. Relative- vochtigheidsgraad van het locaal. (Wordt vervolgd).



??? Bestrijding van dierziekten, in het bijzonder mond- en klauwzeer,door wettelijke maatregelen, DOOR Prof. Dr. D. A. DE JONG. De geschiedenis leert, dat de bestrijding van verschillende ge-vaarlijke dierziekten niet aan het particulier initiatief kan wordenovergelaten, evenmin als zulks ten opzichte van verschillendeziekten van den mensch het geval is. Waar echter bij de laatstein de allereerste plaats de instandhouding van het leven en dewerkkracht van den mensch, als het voornaamste wezen der schep-ping, hetwelk de geheele economie regelt, dus een bestrijding omder wille van den mensch als zoodanig, doel der handeling is, eneerst in de tweede plaats wordt nagegaan of de algemeene economiedaarmede onder alle Â?omstandigheden wordt gebaat, is dit bij debestrijding der dierziekten anders. Daar is hoofddoel van denstrijd het sparen van de gezondheid van het dier als zijnde dit eeneconomisch object, voor den mensch van belang. Het doel is dusals zoodanig

minder ethisch, minder voornaam, voor alles meerzakelijk. Meer gemengd wordt echter het doel, wanneer blijkt, dat erdierziekten zijn, die niet alleen de gezondheid van andere dierenbedreigen, doch ook op den mensch kunnen overgaan. Dan wordtde bestrijding van ziekten der dieren op eens gewichtiger, juistomdat het leven van den mensch weder in gevaar komt. En der-gelijke dierziekten zijn er vrij vele, met dikwijls zeer gevaarlijkkarakter, zooals deskundigen wel bekend is. In dat geval is debestrijding ter wille van den mensch eveneens geboden! Wat in dergelijke gevallen het hoofddoel der bestrijding zalvormen, het tegengaan van de besmetting der menschen, of devermijding van het economisch nadeel door de ziekte bij dierenveroorzaakt, hangt af van den aard der ziekte en het gevaar voorbesmetting van den mensch. Doch indien het plicht is het ziekworden van eiken mensch, juist om zijn rol in de maatschappij,tegen te gaan, spreekt het wel van zelf, dat zelfs een

gering gevaarvoor een infectie van menschen van af dieren, reeds aanstonds !) Voordracht, gehouden in de algemeene vergadering der Maatschappij terBevordering der Veeartsenijkunde, te Utrecht op-i8 December 1915. Met toestemming van den Schrijver overgenomen uit het Tijdschrift voorVergelijkende Geneeskunde enz. deel I. XLIII 1



??? een krachtige bestrijding van dergelijke dierziekten tot een plichtkan maken. Deze aangelegenheid werd hier reeds aanstonds in herinneringgebracht om niet te doen vergeten, dat de bestrijding der dier-ziekten een eisch is, in veel gevallen met het oog op de gezondheidvan den mensch gesteld. En dat vooral dan, wanneer een bestrij-ding van overheidswege geschiedt, dat hygi??nisch belang voorden mensch nooit op den achtergrond mag worden gedrongen. De vraag, welke ziekten van den mensch, wat de bestrijdingbetreft, aan de zorgen van het particulier initiatief moeten wordenovergelaten, en welke door overheidsmaatregelen moeten wordenbestreden, is niet afdoende te beantwoorden. Behalve wisselingvan de inzichten, welke het gevolg kan zijn van nieuwere ont-dekkingen en studi??n op dat gebied, en die telkens noodig kunnenmaken, dat de bestrijding aan andere gegevens wordt getoetst,zijn er ook wisselende inzichten en meeningsverschillen onder

dedeskundigen, en bovendien onder het groote publiek, de mensch-heid zelf. Ik behoef dat niet nader door voorbeelden te staven, wantieder kent ze. Zelfs bij zeer gevaarlijke of zeer veel offers eischendeziekten, waar het particulier bestrijdings-initiatief, blijkens deresultaten, zeer veel te kort schiet, wil de mensch dikwijls niet, datde overheid tusschenbeide komt. Men wil de overheid niet altijdzich zien mengen in hetgeen als eigen zaken worden beschouwd,zelfs dikwijls dan niet, wanneer men het verwijt niet kan ontgaanen kan ontzenuwen, dat men door een dergelijk standpunt dennaaste in gevaar kan brengen. Doch dikwijls wordt ook het ontken-nen van dat gevaar, misschien soms tegen beter weten in, te baatgenomen om het standpunt te verdedigen. Vaak wordt het optreden van de overheid als ontoelaatbaarbeschouwd, omdat men meent dat een dergelijk optreden zekeregrenzen heeft, die niet mogen worden overschreden. Men meentdat het recht, het wettelijk recht

der overheid, zich niet met allesmag bemoeien. Begrijpelijk is het dus, dat ?¨n door tegenovergestelde opvat-tingen onder het groote publiek, ?¨n door verschil van opvattingonder de deskundigen, een optreden van overheidswege dikwijlsachterwege blijft in gevallen, waarin oppervlakkig beschouwd,of naar de meening van enkele bevoegde beoordeelaars, een ingrij-pen wel degelijk op haar plaats zou zijn. Eenvoudig zijn dergelijke meeningsverschillen vaak niet, en departijen zijn dikwijls allerminst gemakkelijk tot elkander te brengen.



??? Er komen niet zelden zoogenaamde beginselquaesties, politiekeof religieuze, niet zelden beide en nog andere, bij te pas, die eenoplossing belemmeren of onmogelijk maken. Het voorgaande doelde dus vooral op de bestrijding van gevaar-lijke ziekten bij den mensch. Moge omtrent de meest gevaarlijke,de algemeen als zoodanig erkende, een soort van overeenstem-ming te bereiken zijn, voor andere is dit minder goed mogelijk.En zelfs voor de eerste wil het bestaan van â€žmaatregelen vanoverheidswege" lang niet altijd zeggen, dat ieder die maatregelentoejuicht. Bij den mensch bestaan er dus zeker nog een aantal gevreesdeziekten, die meer menschenlevens verwoesten dan noodig is, dochwaartegen de overheid niet optreedt of geen maatregelen voor-stelt, omdat de uitvoering, zelfs al ware zij mogelijk, op te ernstigetegenkanting, op zoogenaamde practische bezwaren, zou stuiten.Het is niet onraadzaam ook dit nog eens in herinnering te bren-gen. Zelfs wanneer een

optreden met succes mogelijk zou zijn,wordt het wel eens achterwege gelaten, omdat het publiek er nietvan gediend is. Doch het alternatief, bestrijding van overheidswege of niet,vindt toch in sommige gevallen wel een oplossing. Vandaar dattegen verschillende besmettelijke ziekten bij den mensch maat-regelen bij de wet worden genomen. Daarnaast zijn er echter vele,waarbij het nemen van dergelijke maatregelen wordt aanbevolen,zonder dat het vastleggen in een wet tot uitvoering komt. Natuurlijk zullen de locale omstandigheden in de verschillendelanden, en de verschillende nationale opvattingen omtrent deziekten, die officieel worden bestreden, verschillen te zien geven.Men bestrijdt geen ziekten, die er niet zijn of slechts weinig voor-komen. Maar verder zijn de hygi??nische denkbeelden bij de eenenatie dieper doorgedrongen dan bij de andere, iets wat zich ookin overheidsmaatregelen zal afspiegelen. Dat doorgedrongen zijn van hygi??nische denkbeelden leidt ertoe op te

merken, dat een overheid nog op andere wijze ziektenkan helpen bestrijden, dan door het nemen van olficieele maat-regelen. Men mag aannemen, dat het particulier initiatief tenopzichte van de bestrijding der ziekten zal worden gesteund,hoe meer de mensch zelf weet wat zijn gezondheid bevordert ofbenadeelt. Vermeerdering en verspreiding van kennis op dat gebiedzal ziektebestrijding van zelf ten goede komen. En wij beleventhans een tijd, waarin de hygi??nische beginselen zooveel mogelijkworden verspreid, natuurlijk ook met het doel om den strijd tegen



??? ziekten, ook zonder dwang, te helpen vergemakkelijken, en daarwaar dwang bestaat, het nut daarvan beter te doen begrijpen. Hethygi??nisch opvoeden van het publiek, en het steunen door deoverheid van hygi??nische maatregelen, zonder te dwingen, kan duseen buitengewone factor worden in de ziekte-bestrijding, vooraldan, wanneer officieele maatregelen misschien gewenscht zoudenwezen, doch om een of andere reden achterwege moeten blijven. Daarnaast blijft dan echter, naar mijn meening, bestaan deplicht van de overheid om in te grijpen dan, wanneer door hetniet mogelijk zijn van de bestrijding door particulieren, of ver-waarloozing van die zijde, de menschheid ten offer zou kunnenvallen aan ziekten\', waarvan de overheid de mogelijkheid der bestrij-ding inziet, op grond van wetenschappelijke gegevens. Geen volmaakte toestand dus nog omtrent de bestrijding vanziekten, meer in het bijzonder infectie-ziekten, bij den mensch.Veel verschil van opvatting, en lang niet

altijd algemeene waar-deering der van overheidswege, genomen maatregelen. Aan deandere zijde echter ook een langzaam veld winnen der hygi??nischedenkbeelden., niet zelden gesteund door de overheid, zonder dwang.En in het algemeen een toestand die, alhoewel het den mensch,de gezondheid van den mensch, geldt, geen aanleiding geeft omte wanhopen. Wie zijn, ten opzichte van de gezondheid van den mensch,de deskundigen, aan wie het wetenschappelijk initiatief en dewetenschappelijke uitwerking der noodige denkbeelden moet wor-den toevertrouwd? In de allereerste plaats zeker de geneeskundigen;doch de moderne hygi??nische vraagstukken eischen naast genees-kundig dikwijls ook zooveel ander specialistisch weten, dat demedische kennis voor verschillende onderdeelen blijkt tekort teschieten. Naast de geneeskundigen ziet men dus de beoefenaarsvan natuur- en scheikunde, van ingenieurswetenschappen en vanandere, in den dienst der hygi??ne treden, voor

zoover hun specialismedat noodig maakt. En in dit opzicht ook de dierenarts, als de eenigespecialist op het gebied der gevaren, die de menschelijke gezondheidbedreigen van de zijde der dierziekten en der dierlijke producten.Wel is het onder deze verschillende specialisten niet altijd botertot den boom. Wel wordt soms gehaspeld over de vraag, wie het eerstin aanmerking moet komen, en tracht men de competenties somsop bepaalde specialisten te cumuleeren en aan anderen te ont-houden, doch, hieromtrent is men het wel algemeen eens, datop het gebied der hygi??ne als wetenschap, in de allereerste plaats



??? het woord moet gegeven worden aan lieden met een wetenschap-pelijke opleiding, respectievelijk voldoende wetenschappelijke kennis. En nu de bestrijding der dierziekten. Voor het oogenblik terzijde stellend, dat verschillende dierziekten moeten worden be-streden, omdat de gezondheid van den mensch zulks eischt, zal,alleen lettend op de quaestie van het economisch nadeel, de vraag,welke ziekten moeten worden bestreden, en welke niet, zekerniet gemakkelijker te beantwoorden zijn dan ten opzichte van deziekten bij den mensch. Het geldt hier allereerst een economische quaestie! De dierenvertegenwoordigen een bezit, een waarde. Voor wien? Behalvevoor den eigenaar, ook dikwijls voor het algemeen, voor de natie.Bij de vermelding van dit feit doen zich echter reeds moeilijkhedenvoor. Het zal in v.eel gevallen uiterst lastig zijn uit te maken ofeen dier, van nut en waarde voor den eigenaar, dit inderdaad isvoor het volk in het algemeen. Gaat men dus dadelijk een stapverder, en

zegt men met de dieren, die men op het oog heeft,te bedoelen die, welke men als den â€žveestapel" samenvat, danecarteert men zeker een aantal gevallen van ge??soleerd dierbezit,die met het oog op nationale belangen minder in aanmerkingkomen. Maar dan nog zijn er moeilijkheden. Wie bepaalt hetalgemeen, het nationaal, belang van veebezit? Wordt dit aangegevendoor de veebezitters zei ven, zelfs al vormen die niet de meerderheidin den lande? Of heeft de rest van de bevolking daaromtrentook een meening? Of wel, zoo men hier bij de overheid, bij de Re-geering terecht wil komen, moet de meening van de veebezittersdomineeren, of dient de overheid te zorgen dat aan dit veebezitniet meer belang voor de natie in het algemeen wordt toegekend,dan inderdaad oirbaar is? Dan zal zeker blijken, dat het oordeelomtrent de waarde van het veebezit voor particulieren of voor hetalgemeen zeer kan uiteenloopen. Maar dan spreekt het ook van zelf, dat er verschil van meeningkan

bestaan omtrent de vraag, of een maatregel in het belangvan het veebezit, moet worden aangemerkt als een die in het belangis van den veebezitter, en niet in het belang van het algemeen,dan wel in het belang van beide! Om duidelijker te zijn wil ik zeggen, dat er omstandighedenkunnen zijn, waarin een landbouwbelang niet altijd een nationaalbelang is, en dat het mij gevaarlijk lijkt die te identifi??eren, zooalszoo dikwijls geschiedt. Men kan het standpunt innemen, dat elke maatregel, in het



??? belang van den landbouw, aanbeveling verdient, wanneer hetalgemeen belang tastbaar is, echter bedenkelijk kan zijn, wanneerdat algemeen belang niet is aan te nemen, of twijfelachtig is. Deze quaestie lijkt mij van groot belang bij het beantwoordenvan de vraag, of in bepaalde gevallen een dierziekte-bestrijdingzal plaats vinden, zooals uit de volgende redeneering moge blijken. Ik ga daarbij uit van het wel algemeen ingenomen standpunt,dat de zorg voor de gezondheid van zijn vee principieel de taakis van den veebezitter, die de dieren voor zijn bedrijf gebruikt.Dat brengt dus ook mede, dat hij in het algemeen het initiatiefheeft te nemen tot, en den last heeft te dragen van â€žziektebe-strijding". Het ziek worden van zijn vee behoort tot de risico, diezijn bedrijf medebrengt, die dus voor zijn rekening komt, enwaartegen hij zich heeft te wapenen, gelijk tegen brandschadeb.v., of op andere wijze. Niemand denkt er in het algemeen overdie risico van hem over te nemen, of er

anderen mede tebelasten. Zelfs wanneer ziekten aanzienlijk nadeel in zijn bedrijf teweeg-brengen, dan nog is hij in het algemeen de persoon, die dat nadeelheeft te dragen. Men mag het niet op anderen overbrengen. De zaak kan echter anders worden, en hier kom ik op een tweedemotief voor dierzickten-bestrijding. Het kan ziekten betreffen,die niet gelocaliseerd blijven, een grooter of kleiner deel van hetveebe/.it gaan bedreigen, en daarmede het algemeen belang.De eventueele zorgeloosheid van den bezitter kan anderen in gevaarbrengen. Of wel, indien hij niet zorgeloos is, doch wel degelijk zorgt,zou hij dat zoodanig kunnen doen. dat het middel erger is dan dekwaal. Bij goeden wil zal hij onmachtig kunnen zijn met succesop te treden, omdat de middelen buiten zijn bereik liggen. Metandere woorden, er bestaan omstandigheden die er op wijzen,dat men van de grondgedachte, de zorg voor de dieren aan den be-zitter, soms moet afstappen, omdat er meer algemeenc

belangenin het spel komen, meer algemeene risico te dragen schijnt. Welke meer algemeene belangen? Zij zijn moeilijk te omschrijven.Indien de geheele veestapel met vernietiging bedreigd wordt, iszeker een algemeen belang in het spel. Dergelijke ziekten behoorenechter thans tot de zeldzaamheden. Zelfs een bedreigen van eenaanzienlijk deel van den veestapel kan nog een dergelijk belangvormen. Maar wanneer de mortaliteit niet groot is, de veestapelwat haar voortbestaan betreft niet bedreigd wordt, ook al lijdt zijin meerdere of mindere mate, dan wordt de wenschelijkheid deroffkieele bestrijding al moeilijker te motiveeren. Schade aan ver-



??? schillende landbouwers beduidt nog niet altijd ernstige schadeaan het algemeen. Schade aan vele landbouwers behoeft dit nogniet te wezen. Is er tegen schade aan landbouwers door ziektengeen ander middel denkbaar, b. v. ziekte-verzekering? Is het,wanneer het algemeen belang niet vaststaat en de schade op anderewijze te dragen is, wenschelijk al te snel op een officieele bestrijdingaan te dringen, die de algemeene kas verzwakt? In dit verband moet de lijn evenwel strakker worden getrokken.Zelfs al zou inderdaad het gevaar voor verspreiding der ziekte, bijonmacht of onwil der eigenaars, niet tengevolge hebben, dat de schadeniet door de eigenaars te dragen zou zijn, dan nog mag hij, diegevaar loopt door die onmacht of dien onwil zijn vee aangetast te zien,daartegen bescherming eischen van overheidswege. Bij het op tredenvan brand treedt de brandweer op ter beperking, ook al wordt hetdragen der schade aan de eigenaars overgelaten, die zich voor dieschade kunnen

verzekeren bij lichamen, door het particulierinitiatief opgericht. Ik kies dit voorbeeld opzettelijk om er op tewijzen dat er maatregelen voor eigendomsbeveiliging in ernstigeomstandigheden bestaan, die niet direct door de algemeene over-heid worden genomen, in elk geval niet door de schatkist wordenbetaald, en zoo ten laste van het algemeen gebracht. En wil mendesondanks op die wijze het officieel optreden van staatswegetegen dierziekten verdedigen, in dit geval dus bescherming van heteigendom van anderen, dan dient toch wel zeker te zijn, dat dedeugdelijke werking der aangewende middelen vaststaat. Is dit niethet geval, dan dient men toch terdege na te gaan, of in zulk gevalhet beginsel der eigendomsbeveiliging, en dan nog wel uit de alge-meene kas, wel van toepassing mag worden verklaard. Niemandzal er op tegen hebben, dat in dit opzicht zelfs proeven wordengenomen, doch wel zal men er op tegen hebben, dat de overheidde proefneming als het remedium verum et

unicum aanmerkt,zonder daartoe wetenschappelijk het recht te hebben. Want dan krijgt men verzet en wantrouwen, ook bij de directbelanghebbenden, vooral wanneer de proefnemingen een diepingrijpen in het bedrijf medebrengen. Waar zekerheid heerscht,blijft het wantrouwen achterwege. Ook in dit geval dus zullen vragen naar het nut en de noodzake-lijkheid niet achterwege blijven, en zal allicht worden gezegd, dathet hier weder bedrijfsrisico\'s-betreft, aangelegenheden door denveehouder zelf te behandelen, en zeker niet te brengen ten lastevan het algemeen. Worden dergelijke vragen omtrent het algemeene nut gesteld,



??? dan wordt in den regel een andere aangelegenheid ter tafel gebracht,n.1. het gevaar voor den uitvoerhandel. Inderdaad een gewichtige quaestie, die echter alleen na deug-delijke analyse op juiste waarde kan worden geschat. Het buiten-land zal den uitvoer kunnen belemmeren, respectievelijk deninvoer kunnen verbieden, wanneer geen maatregelen tegen be-paalde besmettelijke ziekten worden genomen. Van het standpuntvan het buitenland misschien begrijpelijk, indien het geen in-sleeping van besmettelijke veeziekten wenscht. En voor het eigenland al dadelijk een dwangmaatregel, indien het buitenland zondermeer dergelijke maatregelen neemt, wanneer, ook al is in het eigenland geen ziekte, daarin geen officieele maatregelen ten opzichtevan de ziekten, die het geldt, zijn voorgeschreven. Dan, het isbegrijpelijk, zal de handel, en misschien het algemeen belang,wellicht zoodanig worden geknepen, dat het wenschelijk is maat-regelen in een wet vast te leggen.

Daarmede is echter de zaak niet voldoende van alle kanten bezien.Het argument verliest belangrijk in waarde, wanneer mocht blijken,datb.v. het hoofddoel van de veefokkerij niet is de uitvoer, doch deproductie van melk- en zuivelproducten, en de aanvulling van deneigen veestapel. Het moet een duchtige belemmering van denuitvoerhandel gelden; bij geringe grijpt niet de Staat in, vooralniet wanneer het ingrijpen z?Šlf moeilijk is en geen su??ces belooft.En wat de bijzondere belangen betreft, bedenke men, dat hier deexporteurs vooral, niet de overige veehouders direct worden ge-troffen. Zeker, ik weet, dat zulks de prijzen in het algemeen watkan doen dalen, dat men zelfs den invoer van producten, die smet-stof zouden kunnen vervoeren, kan verbieden, â€” doch ik meenalleen te mogen eischen, dat men het optreden van handelsbelem-meringen niet moet overschatten. Dan schept men een onjuistebasis voor de bestrijdingsutiliteit. Men moet niet altijd en dadelijkreageeren,

wanneer de schade dreigt. Misschien is er op anderewijze dan door de overheidsmaatregelen compensatie mogelijk. En het wordt inderdaad een bedenkelijke zaak in dat opzichthet buitenland naar de oogen te zien, indien reeds a priori van demaatregelen slechts onvoldoende heil te verwachten is, indien meneigenlijk maatregelen gaat nemen, terwijl feitelijk het buitenlandin zijn eischen ietwat grillig of onrechtvaardig is. De maatregelen,ge??ischt met het oog op den uitvoerhandel, moeten terecht ge??ischtzijn, omdat men de ziekte afdoende er door kan bestrijden, en om-dat bij eventueelen invoer der ziekte ia het buitenland inderdaadook daar vernietiging van den veestapel of groote schade dreigt.



??? Men moet daarvan internationaal, op goede gronden, overtuigdzijn. En dadelijk minder rationeel wordt het aan dergelijke eischentegemoet te komen, indien bij het uitbreken der ziekte en het nietdadelijk bedwonger. zijn, toch feitelijk het buitenland reeds vrij spoedigde grenzen sluit, zojals zoo herhaaldelijk is gebleken. Wat een verschil in dit opzicht tusschen runderpest (Pestisbovina) en longziekte (Pleuro-pneumonia contagiosa bovis), devroeger bij ons te lande zoo gevreesde ziekten, ten opzichte waar-van ieder wel van het wenschelijke van doelmatige maatregelenovertuigd is, en mond- en klauwzeer (Aphthae contagiosae), deziekte die zoo dikwijls alle energiek gemeende bestrijdingsmaat-regelen weerstaat, zooals zoo herhaaldelijk is gebleken, en nu weder,in 1915, in ons land. Ik meen voor het doel van dit opstel thans te kunnen nalaten,ook andere ziekten, waartegen krachtens de thans vigeerendebepalingen maatregelen worden genomen, in verband met

dewenschelijkheid van officieele bestrijding te noemen. Ik wenschmij te bepalen tot de vermelding van de ziekten veepest en be-smettelijke longziekte van het rund, waarvan de uitroeiingsmaat-regelen feitelijk hebben gevoerd tot de Wet van 20 Juli 1870 Stbl.131), en het mond- en klauwzeer, dat ook krachtens die wet wordtbestreden, en welke ziekte nu zelfs wordt gebezigd als een der redenen,waarom men het noodig acht die wet te wijzigen. Waarbij men dus als argument bezigt een ziekte, waarvan demogelijkheid der bestrijding zeker niet principieel wetenschappelijkvaststaat, ook niet algemeen wordt erkend, en waarvan het de vraagis, of inderdaad het algemeen belang der bestrijding afdoende is aangetoond. Als voorbeeld van ziekte, die moeilijkheden in de bestrijdingoplevert, kan zeker het mond- en klauwzeer dienen. Doch zekerook als voorbeeld van de ziekte, waarvan de bestrijding tegen-kanting ondervindt, en waarvan het nut der bestrijding, en dewenschelijkheid als

zoodanig, wordt betwijfeld. Ik wensch hiernut en wenschelijkheid niet met elkander verward te zien. Wensche-lijk zou de bestrijding kunnen worden geacht, indien zij met veelkans op succes in het belang van het algemeen, desnoods door hetbrengen van groote offers, algemeen werd gewenscht! Iets andersis het of de bestrijding, zooals zij thans geschiedt, in het belangvan het algemeen nuttig is. Ik meen dat het algemeen belang, gelegen in de mond- en klauw-zeerbestrijding, de noodzakelijkheid daarvan met het oog op de



??? bescherming van gezond vee, en het handelsbelang, daarin gezeteld,wel dikwijls werden genoemd als voldoende redenen, doch dat debewijsvoering tot nog toe niet overtuigend is geweest. Dat debestrijding dikwijls tegenkanting ondervindt bij de veehouders,en het nut der bestrijding ondanks verschillende epizo??tie??n nietallerwege wordt ingezien, zoodat dus de eerstbelanghebbendenin deze aangelegenheid niet als ?Š?Šn man vooraanstaan, â€” het ismeer dan algemeen bekend. De officieele mond- en klauwzeerbestrijding heeft in de wet-gevingen van verschillende landen ingang kunnen vinden doorde schitterende resultaten bij runderpest en bij longziekte ver-kregen. Zij is vooral ook op grond daarvan door de deskundigehygi??nisten, in casu de veterinairen, verdedigd. De tegenkantingwerd echter in den loop der tijden niet gebroken, juist omdat deresultaten minder goed waren dan bij de zooeven genoemde ziek-ten, en het sterftecijfer den veestapel niet met

vernietiging bedreigde;de veehouders de ziekte dus in dat opzicht minder vreezen. Het algemeen belang der bestrijding was daarom moeilijkeraan te toonen, en het was vooral het handelsbelang dat den door-slag gaf. Dikwijls bleek echter dat juist door onvoldoende resul-taten der voortgezette bestrijding dat handelsbelang toch, tenge-volge van de maatregelen in het buitenland genomen, enorm werdgeschaad. Ook bleken dezelfde maatregelen herhaaldelijk niet instaat de veehouders tegen het gevaar te beschermen. Het gezondheidsbelang van den mensch, alhoewel ten opzichtevan mond- en klauwzeer bestaande, kon als krachtig argumentvoor de bestrijding slechts weinig steun vinden. Bij koken vanmelk schijnt het gevaar voor besmetting van den mensch geringte zijn 1). De practische resultaten der zelfs energieke maatregelen tegenmond- en klauwzeer waren in slechts zeldzame gevallen een schit-terend en overtuigend succes. Gunstige resultaten traden somszeer

onverwacht op, in andere gevallen alleen onder zeer gunstigeomstandigheden, soms echter, zeer onverwacht, onder zeer ongun-stige omstandigheden. Dat Engeland, Scandinavi?? en enkele an-dere ge??soleerde landen af en toe gunstige resultaten te zien geven,demonstreert meer dan duidelijk, dat de strijd in landen met eenveebeweging als b. v. in het onze, dergelijke resultaten reeds vante voren als minder zeker voorstelt. Men mag zeker in dit opzichthet land en den localen toestand niet verwaarloozen. !) Dat het gezondheidsbelang voor den mensch wel eens te laag wordtgeschat, zal ik hier niet nader bespreken.



??? Omtrent hetgeen van een bestrijding te verwachten is, verkeertmen nog in het onzekere, de direct-belanghebbenden zijn in totoniet uitdrukkelijk v????r de bestrijding en â€” ik herhaal â€” het al-gemeen belang werd slechts vaag aangetoond. Dit laatste geldt dus ook voor hetgeen de overheid en de officieeledeskundigen in dit opzicht dikwijls aanvoeren. Wat deze laatstenaangaat, zij opgemerkt, dat de hier bedoelde deskundigen, dat zijnde veterinairen, niet in de allereerste plaats de personen zijn enbehoeven te zijn, die de wenschelijkheid en de noodzakelijkheidvan een officieele bestrijding hebben te betoogen, vooral indienhet resultaat der bestrijding onzeker is. Zij kunnen dan geen waar-borgen geven omtrent het resultaat der maatregelen, die zij alleenkrachtens hun wetenschap, kunnen aanbevelen; zij staan dus indat geval bij het aanbevelen van maatregelen zeer zwak. Zij dienenzich dus veel minder als overtuigde bestrijdingsvoorstanders tedoen kennen, dan wanneer

zij succes kunnen waarborgen. Ik meen derhalve, dat de bestrijding van het mond- en klauw-zeer in den meest uitgebreiden zin uit een oogpunt van algemeenbelang nog een open vraagstuk vormt. Op de vraag of uit eenconcreet wetenschappelijk oogpunt de beteugeling mogelijk is,kom ik nog nader terug;\' ik wil vooreerst onder de oogen zien dat,wat nu inderdaad van officieele zijde in ons land als argumentatievoor de noodzakelijkheid der bestrijding werd aangevoerd. Het blijkt dan, dat werkelijk de overheid in de allereerste plaatsde noodzakelijkheid der bestrijding betoogt, daarbij wijzendeop de schade voor den landbouw en de benadeeling van denhandel. In 1907 deed het Departement van Landbouw, Nijverheid enHandel als uitgaaf van de Directie van den Landbouw een brochureverschijnen van de hand van Dr. J. Poels, getiteld â€žMond- enKlauwzeer", waarin er op wordt gewezen, dat de ziekte nadoelenaan de dieren zelf en haar productie-vermogen kan toebrengen,en

dat zij een indirect nadeel veroorzaakt, doordat andere statener een argument aan ontleenen om den in- en doorvoer van ons veete belemmeren. Hier wordt dus op algemcene wijze over het nadeelgesproken, doch daarbij blijft het. De noodzakelijkheid der bestrij-ding, in het belang van het algemeen, wordt er niet door aangetoond. Omtrent de resultaten der bestrijding wordt gezegd: â€žWanneer alle veehouders bij elk verdacht verschijnsel vanâ€žmond- en klauwzeer onder hun vee hiervan onmiddellijk aan-gifte doen bij den burgemeester, dan kan men door de toepassingâ€žder wettelijke bepalingen de algemeene verspreiding van het



??? â€žmond- en klauwzeer in Nederland zonder twijfel keeren, mis-schien zelfs, zonder tot afmaking over te gaan". Ik meen dat niemand, ook niet Poels, het bewijs voor dezestelling kan leveren. Is het de bedoeling te betoogen, dat voorsucces medewerking der landbouwers noodig is, dan had het andersgezegd kunnen worden. Uit een wetenschappelijk oogpunt zalniemand de stelling, zooals zij er staat, aanvaarden. De sedert1907 opgedane ervaring heeft haar zeker niet bewaarheid. In 19x2 verscheen vanwege het Departement van Landbouw,Nijverheid en Handel, als een der â€žVerslagen en Mededeelingenvan de Directie van den Landbouw", een lijvige brochure vande hand van Dr. H. Remmelts, getiteld: â€žHet mond- en klauw-zeer in Nederland in 19x1." In een voorbericht zegt de Directeur-Generaal van den Landbouw, P. van Hoek: â€žOfschoon bij hetuitbreken van het mond- en klauwzeer hier te lande in X911 vanRegeeringswege met alle kracht is opgetreden om de

ziekte teonderdrukken, heeft men niet kunnen voorkomen, dat zij zichdoor het geheele land uitbreidde en aan onze veebezitters zeer veelschade en last berokkende". Verder voortgaande wijst Van Hoeker op, dat de maatregelen critiek en klachten hebben uitgelokten dat daardoor de ervaring, in 1911 opgedaan, dient te wordenvastgelegd. â€žTen slotte wordt in Hoofdstuk VI aangegeven, welkemaatregelen in de toekomst, mede op grond van de in 1911 op-gedane ervaring tegen de ziekte moeten worden aangewend". Ik zou deze monographie, wanneer het mij alleen te doen wasom de maatregelen, die in de toekomst, volgens den schrijver,tegen de ziekte moeten worden aangewend, misschien later kunnenbespreken, wanneer niet in de inleiding over de â€žveroorzaakteschade" werd gesproken. Begrijpelijkerwijs meende ik hier h?¨t afdoend bewijs voor dewenschelijkheid der bestrijding, indien slechts eenigszins moge-lijk, te zullen vinden. Wel was ook hier de veterinair aan het

woord,die inderdaad, wanneer het dergelijke economische quaestiesbetreft, allervoorzichtigst bij het motiveeren van de wenschelijk-heid te werk moet gaan, doch â€” het was een regeeringsuitgaaf,die de bestrijding van mond- en klauwzeer als eenig behandelings-object had. Al ware de schrijver zelf van de bestrijdingsmotievenniet voldoende op de hoogte, het zou hem in elk geval geen moeitegekost hebben de juiste inzichten der Regeering weer te geven. Wat als bewijsvoering voor de wenschelijkheid der officieelebestrijding moet dienen, is in geen enkel opzicht voldoende. Over-genomen wordt een berekening van A. v. L. uit de â€žVeldbode",



??? waarin gezegd wordt dat de schade ^ 35 millioen heeft bedragen, d. i.ongeveer ?’ 35.â€” per melkkoe. Dan volgt een tabel, waarin geconclu-deerd wordt tot een schade van ?’ 25.â€” per melkkoe, en eindelijkde-mededeeling van den voorzitter van het bestuur van een zuivelfa-briek, die het bedrag der schade per koe op hoogstens ?’10,â€” taxeert. De vraag of hier in het algemeen belang of in het belang dervolksgezondheid bestrijding wenschelijk was, of de veestapelmet vernietiging bedreigd is geweest, wordt niet verder behan-deld. Of hier het noodig was de schatkist aan te spreken in plaatsvan de bedrijfsrisico door den veehouder te doen dragen, wordtniet nader onder de oogen gezien. Ik vond dus niet de door mijzoo gretig gewenschte bewijsvoering. Echter worden in hoofdstuk III, Aard en wezen van het mond-en klauwzeer, geschiedkundige bijzonderheden vermeld. Daarwordt gezegd dat vooral commercieele overwegingen de aanleidingwaren, dat mond- en klauwzeer in het

Kon. Besluit van 14 Maart1880 (Stbl. 31) onder de besmettelijke ziekten werd opgenomen.De Engelsche Regeering had n.1. te kennen gegeven, dat â€žaanopheffing der strenge maatregelen ten opzichte van den invoervan Nederlandsch vee in Engeland, n.1. het slachten op de plaatsvan aankomst, niet te denken viel, zoolang mond- en klauwzeerhier te lande niet krachtig bestreden werd, telkens wanneer deziekte zich vertoonde". Ziedaar dus het handelsbelang als aanleiding tot de bestrijding.Helaas heeft het den invoer van andere dan geslachte dierenniet tengevolge gehad. In dit geval is dat handelsbelang dus aleen zeer zwak argument. En iets verder wordt weder over de schade gesproken, die deziekte kan aanrichten; er op gewezen dat die soms onaanzienlijkwordt geacht, om wettelijke maatregelen te voorkomen, enz., dochdat wat ik zoek, n.1. het leveren van het bewijs dat bij aanzienlijkeschade voor dc eigenaars der dieren, de overheid bij mond- enklauwzeer moet

tusschenbeide treden, zie, dat mis ik. In het 4e hoofdstuk: â€žWelke gedragslijn moet in de toekomstworden gevolgd? hoopte ik bevredigd te worden. Daar wordtapodictisch gezegd: â€žHet mond- en klauwzeer moet worden be-streden." Sla ik nu echter de concrete bewijsvoering op van dezestelling op bladzijde 163, dan lees ik: â€žUit het bovenstaande volgt, dat men bij het doorzieken hetâ€žmond- en klauwzeer nooit kwijt raakt. Men zal dus naar doel-treffende bestrijdingsmiddelen moeten omzien, want het mond-â€žen klauwzeer moet worden bestreden.



??? â€žDit moet: â€ž1Â°. ter voorkoming van het nadeel dat deze ziekte aan denâ€žveehouder toebrengt, en â€ž2Â°. ter beveiliging van de belangen, betrokken bij den uit-â€žvoer van vee- en landbouwproducten naar het buitenland." De aandacht trekt dat men, dus nog in 1911, naar doeltreffendebestrijdingsmiddelen moet omzien. En verder dat het schade-argument zeer zwak verdedigd wordt. Hij die de bestrijding inhet algemeen belang, op kosten van de schatkist, behoorlijk wilzien toegelicht, de vernietiging van den veestapel wil zien betoogd,het niet-toereikend zijn van de particuliere draagkracht wil zienbewezen, wordt bitter teleurgesteld. En wat de uitvoerquaestiebetreft, wordt alweder niet het bewijs geleverd, dat bestrijdinghier het gevaar afwendt. Is het dan werkelijk onmogelijk hem, die bestrijden wil, indiende bestrijdingsargumenten er zijn, doch niet, wanneer zij ont-breken, in dit opzicht tevreden te stellen? Dat moet toch mogelijkzijn ten opzichte van een ziekte,

waarvan de bestrijding zooveelgeld kost, en zooveel tegenkanting bij de direct belanghebbendenondervindt! Het schijnt inderdaad moeilijk te wezen, en het vormteen zwak punt in de geheele bestrijding van het mond- en .klauw-zeer. Thans weder, in 1915, dus zeer actueel, is er vanwege het Depar-tement van Landbouw, Nijverheid en Handel, Directie van denLandbouw, een kleine brochure over â€žmond- en klauwzeer"verschenen, zonder vermelding van den naam van den auteur.Dus eerst met recht een officieel geschrift! De vroeger vermeldetabel, met de schadeberekening ad i ?’ 25 per koe, komt er wederin voor. Van argumentatie der noodzakelijkheid van officieelebestrijding geen spoor. Ik begrijp heel goed dat men de schade van / 25 per rund,naar gezegd wordt door een algemeene mond- en klauwzeer-epizo??tie dreigend, maar waarbij zeker niet alle dieren worden aan-getast, wil voorstellen als een verlies aan nationaal vermogen,zoo groot, dat men moet

trachten het te vermijden door officieelin te grijpen. Oppervlakkig beschouwd schijnt dit argument vanwaarde, doch is nu inderdaad de zaak zoo eenvoudig op te vatten? Men bedenke toch, dat er andere ziekten zijn, die den veestapelmet even groote verliezen bedreigen, en die men niet bestrijdt.Men bedenke verder, dat er hier, in meerdere of mindere mate,tegenkanting is bij de direct-belanghebbenden, zoo zelfs, dat zijdikwijls meenen, dat de Regeering niet tusschenbeide behoeft te



??? treden en dat zij de risico zelf moeten dragen. Tot nog toe werd dehulp der Regeeering in dit opzicht niet gretig verlangd. En menwil dikwijls liever de nadeelen risqueeren dan de vrijheid in hetbedrijf aangetast zien. Men wil baas blijven in zijn bedrijf. Kanmen bij dergelijke toestanden zeggen, dat zij, die geen maatregelenwillen, omdat zij de schade zelf willen dragen, toch aan het gezagvan de wet moeten worden onderworpen, omdat anders het natio-naal vermogen geschaad wordt? Is het gewenscht op grond van ditargument een regeeringsbestrijding van mond- en klauwzeerdoor te drijven tegen den wil van de directbelanghebbenden of demeerderheid daarvan, die zelf de risico willen dragen, onder hetmotto dat de Regeering het beter weet dan zij? Mij dunkt, hetargument is thans, nu toch de landbouw niet geheel onontwikkeldmeer is, wel wat gevaarlijk. Bovendien kan men tot heden hetsucces der bestrijding niet garandeeren. Is in dergelijke omstandig-heden het ?’ 25-per-

koe-argument nu werkelijk zoo eenvoudigals men het wil voorstellen? Is het niet slechts een voorstelling,die dient om indruk te maken, juist omdat de afdoende argumen-tatie zoo moeilijk i.s? Misschien zijn de gewenschte argumenten in andere dan vanoverheidswege uitgegeven geschriften te vinden? Groot is de Nederlandsche litteratuur der laatste jaren overmond- en klauwzeer niet. Schamel is in dit opzicht de wetenschappelijke, d.i. de veteri-naire litteratuur. Afgezien van de mededeelingen in de veeartsenij-kundige jaarverslagen, die niet de door mij gezochte gegevensverstrekken, wil ik slechts de volgende publicati??n vermelden. In 1911 liet de Hollandsche Maatschappij van Landbouw dooreen commissie, bestaande uit 7 personen, waaronder ?Š?Šn districts-veearts, een verslag uitbrengen. Het is moeilijk te zeggen of deniet-veeartsenij kundige leden der commissie wetenschappelijkgevormde hygi??nisten, doch ik neem in elk geval aan dat zij staats-en landbouweconomen

waren. Dat de commissie omtrent hetwezen der ziekte, en in verband daarmede, omtrent de mogelijkheidder bestrijding, weinig wenschte te vernemen, blijkt uit het op-nemen van slechts ?Š?Šit veearts. Mij zou dat niet voldoende hebbengeleken. Omtrent de veroorzaakte schade wordt, wat cijfers betreft,het volgende vermeld: â€žBij een zeer matige berekening komen wij tot het resultaat,â€ždat de ziekte van i8!fc> tot 1910 aan onzen boerenbond een schadeâ€žvan ?’ 65.000.000 heeft veroorzaakt. Hierbij is geen rekening



??? â€žgehouden met de verliezen aan schapen en varkens, en de verliezenâ€žaan handel en verkeer toegebracht, noch met de kosten voorâ€žhet Rijk om de ziekte te bestrijden en vergoedingen te betalen". ,,Men mag dus beweren, dat het mond- en klauwzeer als de schade-â€žlijkste van alle besmettelijke veeziekten is te beschouwen". Het klinkt ongetwijfeld ernstig, doch de medcdeeling is te vaagom er zich bij neder te leggen. In 30 jaren een schade, die danmisschien op 100 millioen is te stellen, zou per jaar 3 millioen be-dragen. Men begrijpt, dat men dergelijke cijfers niet zonder concretetoelichting mag neerschrijven. Zij zijn bestemd om twijfel uit telokken. Zou die schade zoo groot geweest zijn, indien alle veehoudershun zieke dieren behoorlijk hadden doen behandelen en verplegen?Was hier geen grenzelooze bedrijfsverwaarloozing in het spel?Wordt hier geen pleidooi geleverd voor ziekte-verzekering? Metwelke ziekten heeft men vergeleken, met tuberculose, met

abortusinfectiosus? Waar zetelt verder het motief voor optreden in het algemeenbelang? Was de veestapel gedeprecieerd, in blijvende productie-waarde in toto achteruitgegaan? Is verder een verlies van 3 millioen inderdaad een ontzettendverlies per jaar, op den geheelen veestapel berekend? Ziedaarvragen, die niet worden beantwoord. Misschien zijn ze mijnerzijds dom, maar laat men ze dan voordomme menschen uitvoerig beantwoorden. Men heeft immers denplicht den onwetende in te lichten, en kan niet van hem verlangen,dat hij gelooft, wat hem wordt verteld. Offtcieele gezichtspunten vind ik echter in de beraadslagingenomtrent mond- en klauwzeer, gevoerd op het Nederlandsch Land-huishoudkundig Congres, in 1912 te Almelo gehouden. Door Dr.A. A. Overbeek was ingeleid het vraagpunt: â€žWat zijn de ervaringen in 1911 opgedaan bij de bestrijdingâ€žvan het mond- en klauwzeer, en hoe dient, in verband hiermede,â€žin de toekomst met deze ziekte te worden

gehandeld?" De beraadslagingen liepen vooral over de bestrijdingsmethodeen de eventueel noodige centralisatie van den bestrijdingsdienst,over de medewerking der belanghebbenden, enz. De Directeur-Generaal van den Landbouw, P. van Hoek, mengde zich in hetdebat en deed al dadelijk niet onduidelijk kennen, dat men toenter tijde de grootst mogelijke consequentie ter zake van de be-strijding der ziekte in den Haag had te zoeken. Bovendien achtik van belang het volgende uit zijn redevoering aan te halen: â€žMijn volgende bezwaar geldt hetgeen op bladzijde 27 van het



??? â€žprae-advies voorkomt. Dr. Overbeek zegt daar, dat men door,,de georganiseerde belanghebbenden in Nederland moet latenâ€žuitmaken, of de ziekte al dan niet bestreden zal worden; is ?Šrâ€žeen sterke strooming voor, dan moet men de maatregelen con-sequent doorvoeren, maar is de groote meerderheid er tegen,â€ždan moet men de ziekte aan haar lot overlaten. Ik kan mij daarmeeâ€žniet vereenigen. Wanneer de personeel, die in deze tot oordeelenâ€žbevoegd zijn, de overtuiging hebben dat de zaak, die zij voorstaanâ€žwerkelijk in het belang van den landbouw is, dan moeten zij dieâ€žook al is de groote meerderheid der veehouders er tegen, metâ€žkracht doorzetten. â€žWij hebben immers hetzelfde moeten doen bij alle mogelijkeâ€žmaatregelen in het belang van den landbouw? Men denke eensâ€žaan het landbouwonderwijs. Toen men daarmede begon, hebbenâ€žvele menschen het hoofd geschud en zijn er vele boeren geweest,â€ždie er niets van wilden

weten, maar men heeft er eenvoudig eenâ€žaanvang mede gemaakt, omdat men de overtuiging had, dat hetâ€žvoor den landbouwer noodig was en deze wel zou leeren hetâ€žgroote nut er van in te zien. Precies op dezelfde wijze is het gegaanâ€žmet het landbouwcrediet en de landbouwco??peratie. En watâ€žhebben wij niet met het landbouwonderwijs, het landbouwcredietâ€žen de landbouwco??peratie bereikt? â€žTot de beweging, die in de laatste jaren op landbouwgebied,,is ontstaan, is men langzaam gekomen. Men is wel in het kleinâ€žbegonnen, maar men heeft toch doorgezet, omdat degenen, dieâ€žde zaak voorstonden, overtuigd waren daarmede in het belangâ€žvan den landbouw te handelen. Had men te voren een stemmingâ€žgehouden onder de toen nog niet georganiseerde landbouwers,â€žik ben overtuigd dat deze als hun wensch zouden hebben teâ€žkennen gegeven met die nieuwigheden maar niet te beginnen. â€žMen moet niet vragen: wat zegt de

meerderheid der land-bouwers? maar wel: wat zeggen de meer vooruitstrevenden,â€ždegenen, die kunnen beoordeclen wat in het belang van denâ€žlandbouwer is? En dan ben ik overtuigd, dat zij die het belangâ€?â€žvan den lar.dbouw begrijpen, zullen zeggen, dat wij het mond- enâ€žklauwzeer zoo goed en zoo krachtig mogelijk moeten bestrijden." Ik vraag mij telkens af, waarom Van Hoek toen de schooneen gunstige gelegenheid heeft laten voorbijgaan om aan te geven,waarom de meer vooruitstrevenden, of zij, die het belang van denlandbouw begrijpen, zullen zeggen, dat wij het mond- en klauw-zeer moeten bestrijden. Een overtuiging vormt geen bewijs, enbevordering van landbouw-onderwijs, landbouw-crediet en land- xliii 4



??? bauw-co??peratie van overheidswege, is niet in ?Š?Šn adem te noemenmet veeziektenbestrij ding op grond van een wet. Toon aan het land-bouwbelang, gelegen in deze quaestie, toon aan dat dit landbouw-belang een algemeen belang is, toon aan dat de overheid, ondanksde tegenkanting der direct-belanghebbenden, moet ingrijpen,desnoods met geweld, toon aan dat het geen private zaak meer is,en wij zijn een heel eind verder, maar toon het in hemelsnaam aan!Geen overtuiging doch bewijs! Het is inderdaad niet alleen een zaakvan de veehouders, zooals de heer Van Hoek iets verder meentte moeten zeggen! Maar bovendien wensch ik er op te wijzen, dat op deze wijzed? Directeur-Generaal van den Landbouw de menschen, die totoordeelen bevoegd zijn en wier meening den doorslag dient tegeven, feitelijk wil zoeken in Den Haag. Ook dat dient dan naderte worden toegelicht. Wenscht men het economisch en het weten-schappelijk denken in casu

daarheen verplaatst te zien, dan dientovertuigend te worden aangetoond, dat daar het licht van dewereld inderdaad schijnt, en dient de verantwoordelijke Ministerer voor te zorgen, dat zijn regeeringsbureau in quaestie in datopzicht aan de eischen voldoet. Ik betwijfel of de Directie van denLandbouw ooit aan die eischen heeft voldaan, vooral nu het hierook wetenschappelijk-veterinaire aangelegenheden geldt. En ikmeen dat er heel wat zal moeten veranderen, wil zij ooit hieraankunnen voldoen. Juist de apodictie, waarmede hier de kennis enhet juiste inzicht worden opge??ischt, geeft reeds onmiddellijkaanleiding tot wantrouwen, een quaestie, waarop ik straks hebterug te komen. In het ..Tijdschrift voor Veeartsenijkunde" van i Januari 1914vindt men een voordracht opgenomen van Dr. A. A. Overbeek,handelende over â€žDe bestrijding van mond- en klauwzeer". Hijdrukt er zijn verwondering over uit, en terecht, dat het onder-werp in veterinaire kringen niet meer wordt

besproken. Omtrentde wenschelijkheid der b2strijding geeft hij geen verdere gegevens,doch hij spreekt meer over de bestrijdingsmiddelen. Vergelijkt men de factoren, die bij de bestrijding van het mond-en klauwzeer van kracht zijn, met die, welke ten opzichte vanandere ziekten gelden, dan zal moeten worden toegegeven, datinderdaad bestreden wordt ondanks sterke oppositie, ondanksgrooten twijfel omtrent het nut der bestrijding. En zelfs zij, diede bestrijding met kracht verdedigen, en daaronder behoorde enbehoort nog vooral ook de Regeering, staan niet al te sterk in hunargumenten. Misschien zou men, juist omdat de zaak zoo staat,



??? meer geneigd moeten zijn het mond- en klauwzeer onbestredente laten, juist d >or het gebrek aan zekerheid, het gebrek aanalgemeene overtuiging, de moeilijkheden der bestrijding, hetingrijpen in de particuliere belangen, enz. In dit verband is het dus wel de zaak te verwijzen naar hetgeenâ– omtrent de bestrijding van ziekten van den mensch werd gezegd,n.1., dat daarbij verschillende redenen kunnen bestaan, die eenziekte niet doen bestrijden, juist omdat men geen inmengingwenscht, b.v. wanneer zij geen resultaat belooft, of wanneer deoverheid te sterk in het private leven zou ingrijpen. Een opper-vlakkige wenschelijkheid wil nog maar altijd niet zeggen, dat be-streden moet worden! Ook dient er een oogenblik aan herinnerd te worden, dat menbij de beoordeeling der quaesties met de keuze der deskundigenwat voorzichtig moet zijn. Mogen als de hygi??nisten ten opzichtevan ziekten bij den mensch naast den geneeskundige anderewetenschappelijk gevormde

personen hun oordeel doen gelden,ten opzichte van dierziekten mag men, waar het de bestrijdings-maatregelen betreft, niet al te veel het oordeel van andere niet-wetenschappelijke lieden laten gelden. Ook daartegen is dikwijlsgezondigd. In verband met het voorgaande is dus wel gebleken, dat omtrent<le wenschelijkheid van officieele mond- en klauwzeerbestrijdingmeer licht gewenscht is. Wat dat betreft bestaat onzekerheid.Zekerheid is noodig, wil men de bestrijding zelf kunnen over-wegen. En het spreekt van zelf, dat met het oog op de onzekerheidin dit gedeelte van het mond- en klauwzeerbestrijdingsvraagstuk,het moeilijk opgaat juist dat vraagstuk als centrum voor een vete-rinaire politiewet aan te merken. Daarvoor kunnen andere ziektenbeter dienen! Aangenomen echter dat de wenschelijkheid voor nagenoegallen vaststond, en dus tegenkanting der dircct-belanghebbendenâ€?en van het algemeen minimaal zou worden, dan doet zich devraag voor: Hoe staat het met

de waarde der bestrijdingsmiddelen?Vormen die nog steeds een probleem, of bestaat in dat opzichtpractische zekerheid? Als uitgangspunt voor nadere beschouwing van dit gedeelte,kan ik gevoegelijk de zooeven geciteerde voordracht van Dr.Overkeek nemen, die echter zeer licht over de zaak heen loopt.Daaruit blijkt, dat er onder de deskundigen misschien geen een-heid van gevoelen zal bestaan omtrent de twee volgende punten:



??? iÂ°. de mogelijkheid der afdoende bestrijding; 2Â°. de wijze van bestrijding. Is eenmaal de wenschelijkheid der bestrijding uitgesproken ende bestrijding vastgelegd in een wet, dan zal juist het bedoelde ver-schil van gevoelen onvermijdelijk de resultaten moeten belemmeren.Willen dus de veterinairen de bestrijding in de hand werken,dan zal men zooveel mogelijk tot ?Š?Šnheid moeten geraken. De be-strijding wordt alleen dan gebaat door ?Š?Šnheid in leiding vanden dienst, wanneer de hoofdleider inneemt het standpunt waar-omtrent de veterinaire hygi??nisten tot ?Š?Šnheid zijn gekomen. Die eenheid is er niet, en er is tot nog toe weinig gedaan om toteenheid te geraken. Dr. Overbeek heeft misschien den weg aangewezen, doch menis er tot heden niet op ingegaan. Misschien was het onderwerp temoeilijk! De wetenschap van het mond- en klauwzeer wordt teweinig or.der de oogen gezien, en er is allerminst neiging om omtrentde wetenschappelijke

bestrijdingsvraagstukken tot overeenstem-ming te geraken. Het is merkwaardig hoe verbazend weinig eigen-lijk ook in de vermelde geschriften wetenschappelijk wordt inge-gaan op de smetstof en haar eigenschappen, de verspreiding ende wijze van infectie, juist in verband met verschillende meeningendaaromtrent, en ook in verband met de verrassingen en de teleur-stellingen, die het mond- en klauwzeer bij de bestrijding tot hedenheeft bereid.. De deskundigen dienen in dat opzicht zooveel mogelijk toteenheid van zienswijze te geraken, en behooren, een waarschuwingdie niet overbodig is, vooral niet te denken, dat men, waar hetbestrijding van mond- en klauwzeer geldt, aan wetenschap dier-ziekte niets behoeft te doen. Daarom dient er o. m. overleg gepleegd te worden omtrent devolgende punten: iÂ°. de smetstof en al haar eigenschappen, voor zoover die be-kend zijn, haar levensvoorwaarden, resistentie tegen droogte,vocht, licht, lucht, desinficientia, andere

chemicali??n; 2Â°. de vervoerwegen van de smetstof; 3Â°. de vatbare dieren; 4Â°. het begrip smetstofdragers, zoowel bij dieren als menschen; 5Â°. de desinfectie van gebouwen en vervoermiddelen, voor-werpen, dieren en menschen; 6Â°. de zoogenaamde lichte en zware gevallen, occulte gevallen; 7Â°. de immuniteitsverhoudingen;



??? 8Â°. het voortbestaan in doode media, respectievelijk het sapro-phytisme of saprozo??sme; 9Â°. de wijze van infectie; Ik noem slechts deze punten, doch liet noemen is voldoendeom te doen begrijpen, dat omtrent alle te uiteenloopend of teeenzijdig wordt geoordeeld, om ten minste in het belang der be-strijding niet overeenstemming onmisbaar te achten. Wat is er b.v. in alle der geciteerde geschriften, zelfs door vete-rinairen, niet bitter weinig gezegd van de smetstofdragers! Watverstaat men er onder? Zijn het alleen herstelde dieren, of kan hetgezonde dier de smetstof bevatten en cultiveeren? Wat is in ditopzicht te denken van den mensch, enz.? Wil de Nederlandsche veeartsenijkunde ter zake een goed werkdoen, laat zij dan voor het behandelen van die onderwerpen nationaleveterinaire congressen beleggen, en laat zij de vraagpunten doorspecialisten doen behandelen! He,t gevolg zal z.ijn veel me,er houvast bij de bestrijding, dietoch tegen de smetstof gericht is.

De resultaten zullen beter zijndan die door eenheud in de leiding, zonder meer! De wetenschap,zoo hoog mogelijk, moet de leiding geven. En er wordt inderdaadover mond- en klauwzeer veel te veel, en over wetenschappelijkeproblemen der ziekte en haar smetstof te weinig geredeneerd. Ook omtrent de bestrijdingsmethoden dus nog geen eenheid.Ook in dat opzicht kan dus mond- en klauwzeer niet zijn de spilvan een wet tot regeling van het Veeartsenij kundig Staatstoezicht.Omdat nu in de toelichting der ingediende â€žBepalingen tot regelingvan het Veeartsenij kundig Staatstoezicht", het mond- en klauw-zeer in verschillend opzicht als motief voor de indiening heeftgediend, is, na het besprokene, het wel geoorloofd de memorievan toelichting onder de oogen te zien en meer in het bijzonderna te gaan, of nu werkelijk de mond- en klauwzeerbestrijding alsurgent motief voor wijziging der bestaande wet moet blijven gelden. Deze Memorie van toelichting van de

,,Bepalingen tot regeling-van het Veeartsenij kundig Staatstoezicht" begint met een opsommingte geven van de voornaamste na de Wet van 20 Juli 1870 (Stbl. 131)tot regeling van het Veeartsenijkundig Staatstoezicht en de Vee-artsenijkundige Politie uitgevaardigde wetten en besluiten, welkeverschillende onderwerpen van veeartsenijkundigen aard regelen.Niet alleen worden dus genoemd wetten en besluiten, die met debestrijding van veeziekten in verband staan, doch ook de bepalingendie betrekking hebben op den uitvoer van vee en van vleesch. Endan wordt gezegd, dat in dezen doolhof van wetten en besluitfn



??? slechts enkelen den weg kunnen vinden, terwijl het de vraag is ofverschillende voorschriften niet in strijd zijn met de wet, waarop zijberusten. Aan dezen verwarrenden toestand moet een einde wordengemaakt, en de wettelijke voorschriften moeten meer voor een iedertoegankelijk worden. Voorgesteld wordt dit te doen door de onder-werpen, in de verschillende wetten geregeld, in ?Š?Šn wet samen tebrengen. Staan wij stil bij dit eerste argument voor de noodig geachtewijziging van de bestaande bepalingen, dan zal ieder beamen datwijziging van besluiten, die niet overeenstemmen met de wet,nocdig is, doch dat dit op zich zelf geen wijziging van wetten noodigmaakt. Doch meent men verwarring stichtende bepalingen doormeer duidelijke te moeten vervangen, dan is dit zeker een deugde-lijk motief, waarbij men dan echter dadelijk heeft te bewijzen, dathet gcbcdene aan de verwarring een eir.de maakt, en de bedoeldezaken inderdaad meer voor een ieder toegankelijk worden

gemaakt,zooals de bedoeling was. Voldoet het gebc dene nu inderdaad in dit opzicht? In niet minderdan 105 artikelen wordt ons een nieuw wetsontwerp voorgelegd,dat dus aan duidelijkheid niets te wenschen moet overlaten, enzeer zeker nu geen doolhof van wetten, besluiten en beschikkingenmag beduiden. Aangenomen voor een oogenblik, dat het ontwerp is een sieraadvan duidelijkheid in Hollandsche taal en stijl, wat ik niet erken,dan is het zeker toch niet een voor allen toegankelijk stuk werk,zooals de memorie van toelichting dat bedoelt. Van de 105 artikelen zijn er 26 overgangs- of strafbepalingen;blijven er dus 79 over. Van die 79 stellen er niet minder dan 21zoogenaamde maatregelen van bestuur in uitzicht, waarvan verdergeen concepten worden overgelegd. Dat kunnen er ?Š?Šn of meerderezijn, maar de afwezigheid der concepten, waar het 21 artikelenbetreft, die op dergelijke maatregelen wijzen, laat doodeenvoudigniet toe te zeggen, dat de stof overzichtelijk zal zijn

geregeld, datzij voor ieder toegankelijk zal zijn, dat er geen doolhof zalontstaan. Dit wordt te duidelijker, wanneer men bedenkt, dat bovendiennog ten minste 15 ar-tikelen Koninklijke Besluiten of Ministeri-eele beschikkingen noodig maken, of in uitzicht stellen. Inderdaad,waar men dus omtrent hetgeen in 36 artikelen als nog komendwordt voorgespiegeld, totaal onwetend wordt gelaten, mag zekerniet worden gezegd, dat het gebodene het ontgaan van verwarringenen doolhoven verzekert, terwijl evenmin de verzekering kan worden



??? gegeven, dat de zaak voor ieder toegankelijk zal zijn. Daartoe is teweinig geboden. En nu wat de duidelijkheid van het wetsontwerp zelf betreft.Als mijn persoonlijke meening spreek ik gaarne uit, dat ik de ont-worpen bepalingen in dit opzicht duidelijk genoeg vind. Zij dragener echter de sporen van te zijn ontworpen door iemand die nochveterinair noch hygi??nist is. Dat doet den veterinairen deskundigetelkens vragen of hier inderdaad wel de juiste terminologie is ge-kozen om bepaalde noodzakelijke maatregelen of handelingen tewaarborgen. De Nederlandsche veearts is in dat opzicht gewendaan de terminologie en den stijl van de Wet van 20 Juli 1870, diebij voorkeur geeft voor den veterinair uiterst begrijpelijke termen,welke bovendien wetenschappelijk gangbaar zijn. Daarom zullenvele veeartsen de nieuwe bepalingen onduidelijk en niet scherpgeformuleerd vinden, bij de oude wet achterstellen. Ik herhaal,persoonlijk meen ik, dat werkelijk de nieuwe wet zeker voor veleniet-

specialisten meer toegankelijk is dan de oude, en toch doorhaar bepalingen ook in het algemeen voldoende waarborgen biedt.Doch jammer is het, dat men in dat opzicht niet wat meer er aanheeft willen denken, dat in een dergelijke wet de terminologiegerust specialistisch mag zijn, en dat het ontwerp zeer zeker meersympathie der veterinaren zou hebben gehad, indien duidelijkware gebleken, dat de ontwerper zich volkomen in de verschillendebestrijdingsmaatregelen kon indenken. Behalve om aan den, altijd volgens de memorie van toelichting,bestaarden verwarren den toestar. d een eir.de te maken, wilde menaan de verschillende bepalingen ?Š?Šnheid van uitvoering verzekeren.De thans bestaande ambtenaarsnamen, districtsveeartsen, plaats-vervangende districtsveeartsen, assistentdistrictsveeartsen, vee-opzichters, gouvernementskeurmeesters, gouvernementsveeartsen,rijkskeurmeesters, rijkshulpkeurmeesters, enz., tot vier dienstenbehoorend, wil men, omdat men ?Š?Šn

dienst wil scheppen, watinkrimpen, en alleen behouden districtsveeartsen, rijksveeartsenen opzichters, die werken onder het hoofd van den dienst, deninspecteur. Het schijnt inderdaad niet onlogisch. Het brengen van eenheidin den dienst verdient zeer zeker aanbeveling; de concentratieonder ?Š?Šn bevelend deskundig hoofd moet dan ook hier a prioriaanbeveling verdienen, doch ook in dit opzicht is de memorievan toelichting onvoldoende, terwijl slechts het lezen van hetwetsontwerp en het vergelijken met de oude wet doet ontdekken,wat eigenlijk de bedoeling is.



??? Men wil n.1. geen gecentraliseerd veeartsenij kundig staatstoe-zicht met als denkend en leidend hoofd, onder den Minister natuur-lijk, een inspecteur, zonder meer, een dienst dus die buiten dengewonen departementalen bureau-dienst staat, d >ch men wil eenorganisatie van de voor de wet noodige ambtenaren, als een mini-sterie-dienst onder een inspecteur aan de directie van de.n landbouw.Hij, die eenig verstand heeft van dienstorganisatie, voelt dadelijkhet verschil. De centraliseering betreft meer de ambtenaarsorga-nisatie dan het staatstoezicht zelf. Met het oog op de wetenschap-pelijke onafhankelijkheid van den inspecteur is dit bedenkelijk,en met het oog op een krachtige leiding door den inspecteur lijkthet een parodie. Dat het de bedoeling is dezen hoofdambtenaar inderdaad nietal te veel zelfstandigheid te laten, en dat niet de regeling van hetveeartsenij kundig staatstoezicht, doch wel de regeling van hetdienstverband der ambtenaren vooral voorzit, blijkt uit

de artikelen2 en 3. De ambtenaren van den veeartsenijkundigen dienst oefenenhet staatstoezicht uit onder de bevelen van den Minister. De leidingvan den veeartsenijkundigen dienst is, onder het toezicht van denDirecteur-Generaal van den Landbouw, opgedragen aan eenveeartsenijkundigen inspecteur. Dat lijkt mij voor een dergelijkenambtenaar, en voor diens zoo noodig onbevangen hoogstaand weten-schappelijk oordeel een minder juiste positie. Ik had mij een leidergedacht, die onder den Minister staat, en die zeker dikwijls met denDirecteur-Generaal zal hebben te overleggen, doch die geen ambte-naar wordt aan de Directie van den Landbouw. Dan moet de Directeur-Generaal zelf maar de leiding nemen!De inspecteur moet een groote mate van zelfstandigheid hebben. Zoo niet dan wordt de positie gedrukt, en wordt ook de weten-schappelijke leiding gedrukt. Dat op die wijze de districts-veeartsen, wien nu in dit ontwerponbegrijpelijkerwijs weder den titel van

inspecteur wordt onthouden(voor den inspecteur wil ik den titel van hoofdinspecteur),mede aan onafhankelijkheid verliezen, is te begrijpen. Waar eenhoofd tusschen hen en den Minister komt te staan, moest de onaf-hankelijkheid, door de Wet van 20 Juli 1870 gewaarborgd, ver-dwijnen. Doch nu eerst onder den inspecteur, dan onder den Direc-teur-Generaal en dan onder den Minister, dat geeft een positie,die voor den onafhankelijk wetenschappelijk denkenden man nietveel bekoring moet hebban. Ik acht dat concentreeren aan de Directie van den Landbouwprincipieel verkeerd. Hoofdambtenaren van een dienst moeten



??? zooveel mogelijk onder een Minister staan. Heeft de Directie vanden Landbouw een veearts als ambtenaar noodig, zij stelle ereen aan. Maar de leider van den veterinairen dienst moet geenbureauambtenaar zijn, en die leider moet feitelijk ook niet zijnde Directeur-Generaal. Ik heb herhaaldelijk over het wetenschappelijke der ambtenarengesproken, en niet zonder reden. Van die concentratie aan deDirectie van den Landbouw vrees ik afnemen van den invloedvan de veterinaire gedachte op de uitoefening van het staatstoe-zicht, welke invloed, naar het mij wil toeschijnen, toch reeds tewenschen overlaat. Ik wil geen ambtenaren aan het staatstoezicht,die alleen ambtenaar zijn, en geen hoogstaande deskundigen. Ikwil ze dus als ambtenaar bepaalde vrijheden laten, om vooral denwetenschappelijken zin niet te doen ondergaan. Te meer is dit noodig, omdat de dienst niet alleen bestrijdingvan ziekten, maar ook vleesch- en veekeurings-aangelegenhedenzal omvatten. Heeft men er

aan het Ministerie wel eens over na-gedacht, wat van iemand te verlangen is, die als wetenschappe-lijk leider van een dergelijken dienst moet optreden? En wat danook van de districtsveeartsen te verlangen is? Doch zeker brengendie eischen mede een niet te zwaar doen drukken van het ambte-naarsgareel, of in elk geval niet meer dan noodig is. Voor de richtige uitvoering van de bepalingen van het Vee-artsenijkundig Staatstoezicht is noodig goed personeel ondergoede leiding. Doch dat behoeft geen dienst te zijn aan de DirectieAan den Landbouw; de leidingsgedachte behoeft niet, behoort nietvan de Directie van den Landbouw uit te gaan. Voor eenheid van werking in den dienst is dat niet noodig. En waar nu weder in de Memorie van Toelichting ter moti-veering van het in de wet ingenomen standpunt, de ervaring bijde bestrijding van het mond- en klauwzeer wordt aangehaald, daarmeen ik natuurlijk, om tot deze ziekte thans terug te keeren,dat men haar, als een basis voor

wetgeving, juist buiten spelmoet laten. In verband met het vroeger besprokene bestaan voorde bestrijding van die ziekte zoodanige onzekere gegevens, dat menhaar ten behoeve van de organisatie van den dienst niet behoortaan te voeren. Daarvoor zijn andere ziekten, desnoods de klassieke voor-beelden, beter. Nog een ander punt wordt in de Memorie van Toelichting termotiveering aangevoerd, n.1. de veeartsenij kundige dienst moetkrachtig optreden ter voorlichting van de veehouders. De voor-



??? lichting van de veehouders vind ik zeer gewenscht; ik heb immersreeds in den aanvang gezegd, dat bevordering van de hygi??nischegedachte bij het publiek aanbeveling verdient. Doch of dat door dedistricts-veeartsen in kwaliteit zal moeten geschieden en danmisschien naar een door de Directie van den Landbouw ontworpenplan, acht ik hoogst onzeker, en dus concentratie van den dienstaldaar in dit opzicht evenmin gewenscht. Ik meen derhalve, dat tot zooverre de memorie niet al te gelukkigis geweest in de motiveering van het nieuwe wetsontwerp. Ikmeen dat die toelichting duidelijker had kunnen zijn, voor zooverdaarin dan aan te toonen ware geweest, dat de Wet van 20 Juli1870, en andere wetten en besluiten, dienden te worden ver-duidelijkt en aangevuld. Dat men door het nieuwe ontwerp daarinzou slagen, behoorde tevens nader gemotiveerd te zijn door over-legging van concepten van de voornaamste maatregelen vanbestuur, Koninklijke Besluiten en Ministerieele

Beschikkingen.En bij het motiveeren van de noodzakelijkheid tot het brengenvan eenheid in den dienst ware toch tenminste zeker te verlangengeweest, dat men had uiteengezet, dat zulks nog op andere, waar-schijnlijk betere, wijze mogelijk is. Dat hiermede het wetsontwerp veroordeeld is, kan niet wordengezegd. Maar of het moet worden toegejuicht, nu zooveel nood-zakelijke gegevens nog ontbreken, is ook moeilijk te zeggen. Enmen bedenke in dit opzicht, dat dikwijls de verklaring van een wetvoor een groot deel steunt op de uiteenzettingen van de Memorievan Toelichting, hoe onjuist dit principieel misschien moge zijn.In dit geval zal men reeds van den aanvang af zich daarvoorhebben te behoeden, â€” vooral nu bestrijding van mond- en klauw-zeer, dus een zeer onbekend en problematisch iets, daarbij scheringen inslag is. Deze opvattingen mijnerzijds omtrent het nieuwe wetsontwerp totregeling van het veeartsenij kundig staatstoezicht, en het misbruik inde memorie van

toelichting van het mond- en klauwzeer gemaakt,heb ik in de algemeene vergadering van de Maatschappij tot be-vordering der Veeartsenijkunde, gehouden den 2??sten Maart 19x5,niet onduidelijk uiteengezet, en ik heb er mij alleen over te beklagen,dat men in het verslag van die vergadering, hetwelk toch steno-graphisch werd opgemaakt, niet heeft weergegeven hetgeen doormij werd gezegd (Zie: Tijdschrift voor Veeartsenijkunde van 15April 1915, afl. 8, bladz. 320). Ik putte toen n.1. uit hetzelfdemanuscript, waarvan ik thans gebruik maak.



??? Sedert die vergadering zijn er verschillende dingen gebeurd,die mij hebben doen besluiten dat manuscript voorloopig aande pers te onthouden, welke mij echter thans aanleiding gevenhet uit te breiden, in verband met mijn nadere actueele opvattingomtrent het mond- en klauwzeer. Laat ik allereerst vermelden eene kleine gebeurtenis, die plaatsgreep tijdens de pauze in de bovengenoemde algemeene ver-gadering, en waarvan ik verplicht ben melding te maken, omdatik het volstrekt noodig acht, dat steeds meer en meer in het lichtwordt gesteld, welke opvattingen omtrent wetenschap en hygi??-nische dierziektenbestrijding men kan hebben te vreezen bij eenleiding en een concentratie aan de Directie van den Landbouw.In die pauze bespraken eenige heeren, waaronder de leden van hethoofdbestuur, de directeur-generaal van den landbouw, en ookik zelf, weder het mond- en klauwzeer. Ook toen wees ik er op,dat er twee bezwaren bestonden, die bij mij zwaar wegen. Het eerste,dat

het algemeen belang der bestrijding zoo onvoldoende was be-wezen, en het tweede, dat de mogelijkheid van een afdoendebestrijding niet vaststond. Wat het laatste betreft, â€” ik wilop het gesprek niet verder ingaan â€”, werd mij door den directeur-generaal de vraag gesteld, of ik van de mogelijkheid der bestrijdingdan niet overtuigd was, waarop ik- antwoordde van niet als regel,en dat thans weder de gelegenheid bestond om de mogelijkheidte bewijzen. De inspecteur van den veeartsenijkundigen dienstmeende toen aan het gesprek een einde te moeten maken en voegdemij zeer deskundig toe: â€žDaarvan weet gij niets!" Ik heb uit denaard der zaak het punt verder laten rusten, doch zelfs bij eenonwetende wordt door dergelijke wetenschappelijke opmerkingenhet vertrouwen in regeeringswijsheid en -beleid niet versterkt. Een tweede feit is, dat het verslag van het onderzoek in deafdeelingen omtrent het wetsontwerp â€žBepalingen tot regelingvan het Veeartsenijkundig Staatstoezicht" is

verschenen in dato30 April 1915. Ik wil hieromtrent alleen opmerken dat â€ždoorenkele leden twijfel werd uitgesproken of in de opsomming inartikel 10 mond- en klauwzeer wel thuis behoort". En verder,dat uit dat voorloopig verslag toch inderdaad niet blijkt, dat menin de Tweede Kamer der Staten-Generaal heel veel neiging gevoeltzich een zelfstandig oordeel omtrent deze quaestie te vormen,in elk geval het den schijn heeft, dat men zeer snel genoegen heeftgenomen, met hetgeen van regeeringszijde omtrent de cardinalezaken voldoende wordt geacht. Verder moet ik als derde punt de vraag stellen, of in den laatsten



??? tijd men op het gebied der kennis van mond- en klauwzeer somszoover is vooruitgegaan, dat daardoor de mogelijkheid van eenafdoende bestrijding is vergroot. Ik kan in dit opzicht niet beterdoen dan verwijzen naar de voor het iode Internationaal Veeartse-nijkundig Congres te Londen uitgebrachte rapporten. Daaruitblijkt meerdere zekerheid in geenen deele. Niemand van de rappor-teurs is met nieuwe feiten aangekomen, die meer houvast geven.En zij, die zich het meest vasthouden aan de wetenschappelijkekennis der ziekte, toonen zich eigenlijk het meest aarzelend.Zeker voelt zich niemand, en de conclusie, die men uit de be-schouwingen trekt, is eigenlijk deze, dat men aan de mond- enklauwzeerbestrijding vastzit zonder dat ?¨n de kennis van ziekteen smetstof ?¨n de ervaring tot nog toe verkregen, de meening wet-tigen, dat mond- en klauwzeer in toto, in generali is te bestrijden. Wel meent men dat men met niet-krachtige maatregelen nietver komt. Maar uit niets valt de

conclusie te trekken, dat mener met krachtige, maatregelen zeker komt! Ik wil mij er niet aan onttrekken iets nader op die rapportenin te gaan. Mettam behandelt overzichtelijk de geschiedenis van mond-en klauwzeer in Eigeland. Hij wijst er echter op dat men dikwijlsniet weet, hoe de infectie tot stand komt en waar het virus vandaan komt; dat men in dit opzicht eigenlijk nog niets weet; datbehalve smetstofdragers, vogels en vliegen, misschien nog anderefactoren in het spel zijn. â€žWhat calls for immediate solution arethose cases which arise in remote districts, far from any infectedcentre where there has been no connection"; en verder: â€žTheduty of the Congress and of the profession is to suggest and discovera solution of these problems, and to direct how infection from onepart of a country to another or from one state to another may berendered impossible". Hij wijst er op, dat het slachten gevaarlijk is met het oog opverspreiding van smetstof door de slagers. Niet alleen de

cadaversvan zieke, cloch ook die van verdachte dieren moeten wordenvernietigd, in het laatste geval ook dieren, die nog in de incubatieverkeeren en nog geen ziekte-verschijnselen vertoonen. Alleendieren, die niet met zieke dieren in aanraking zijn geweest, en opgrond daarvan niet in de incubatie kunnen verkeeren, mogen,wat het vleesch betreft, in consumptie worden gebracht. Maarschering en inslag in het rapport is, dat wij niet genoeg van deziekte weten voor een zekere bestrijding. Rudowsky opent voor ons geen nieuwe gezichtspunten, afgezien



??? hiervan, dat hij met nadruk op het nut der veeverzekering wijstom de schade te helpen dragen, wat tevens ook de medewerkingvan de veehouders zou verzekeren. Nevermann begint met er op te wijzen, dat maatregelen tegenmond- en klauwzeer zullen verschillen naar land en volk, en datuniformiteit in dat opzicht moeilijk te bereiken zal zijn. â€žDie T??tungder verseuchten Best?¤nde hat sich als ausgezeichnetes Tilgungs-mittel bew?¤hrt, so lange die Seuche vereinzelt herrscht. Die T??tungder verseuchten Best?¤nde kann aber aus finanziellen und tier-z??chterischen Gr??nden nicht ??berall durchgef??hrt werden. Gelingtes nicht die Seuche durch die T??tung der ersten verseuchten Be-st?¤nde in einem Bezirhe zu koupieren, so muss in einem gewissenMoment dieses Tilgurgsmittel verlassen werden". Verder: â€žIn einem Punkte sollte man sich aber einig sein: gegendie Maul- und Klauenseuche helfen nur strenge, umfassende undin ihrer Durchf??hrung sorgf?¤ltig kontrollierte

Sperrvorschriften". Omtrent de â€žDauerausscheider" zegt hij, dat deze quaestiemoeilijk is te beoordeelen, omdat wij de smetstof niet kennen.Van de â€žZwischentr?¤ger" zegt hij niets. Groote dosis immuunserum werken preventief; ook curatiefwerkt het goed. Feitelijk is Nevermann ook aarzelend in zijn conclusies, omdathij zegt, dat zoiowel afmaken als insluitingsmaatregelen, alsookserumentingen kunnen helpen, echter zachte maatregelen niet. Hess behandelt o. m. de schadeloosstellingen, en vooral deklauwveranderingen, en hij meent dat smetstofdragers met name â€?het virus transporteeren door huidperspiratie bij niet ontsmettehuid, door de faeces en door de anatomisch veranderde klauwen.Zooals men weet is het laatste ook de meening van Zschokke.Tegen deze dieren wil hij strenge namaatregelen, die bij ons welheel veel bezwaren zullen medebrengen. Uit het rapport blijktverder, dat de lokale omstandigheden in zijn land geheel anderszijn dan bij ons, en dus het

vraagstuk bij ons anders bezien moetworden. Ieder, die Zwitserland kent, zal dat begrijpen. Buitengewoon belangrijk is de opvatting van den zoo practischen,maar bovendien zoo buitengewoon geleerden Leclainche. Hijkomt tot de volgende conclusies: ,,iÂ°. De immuniseeringsmethoden, op dit oogenblik (cursiveeringvan mij) aan te wenden, kunnen geen resultaten geven van belangvoor de prophylaxis van de ziekte. 2Â°. De bescherming van een land tegen de ziekte is practischslechts dan mogelijk, indien het van de naburige ge??nfecteerde



??? landen is gescheiden door natuurlijke grenzen, die een volmaakteisoleering mogelijk maken. 3Â°. Slachten van zieke en besmette dieren is aan te raden: a. in een land, omgeven door natuurlijke grenzen, ten eindede uitroeiing te krijgen van haarden, die het gevolg zijn van eenindirecte, overigens exceptioneele besmetting: b. bij de verzwakte vormen van een epizo??tie, met de bedoe-ling zekere streken van een toevallige insleeping te bevrijden, zonderdat recidive waarschijnlijk is. 4Â°. De gewone methoden van afzondering van zieke en be-smette dieren geven resultaten, die vooral verschillen naar deaanzienlijke wisselingen in den â€žtype ?Špid?Šmique." Het zoogenaamde â€žtwee-z??nen-stelsel" vergemakkelijkt de toe-passing der maatregelen, omdat het toelaat meer volkomen aante sluiten aan de sanitaire eischen, gesteld aan de bedrijven inde ge??nfecteerde zone, terwijl deze eischen hoog kunnen wordenopgevoerd. 5Â°. De rol van de smetstofdragers is door de

waarneming (ikcursiveer) onvoldoende bepaald. De definitieve verdwijning derziekte in gedeeltelijk aangetaste streken schijnt (ik cursiveer) erop te wijzen, dat die rol bij uitzondering voorkomt." Mij dunkt, deze opvatting geeft in verband met de maatregelen,toegepast in ons land, zeer veel te denken. Afgaande op hetgeenmen van de ziekte weet, beveelt Leclainche zeker niet de maat-regelen, in Nederland toegepast, aan. Eindelijk het rapport van Remmelts. â€žWhen every one does hisduty the combating of foot-and-mouth disease is simple." Ik zaler niet verder op ingaan, omdat ik het bekend veronderstel. Hetrapport schijnt de verdediging te zijn van het stelsel dat thans,in 1915, met zooveel empirische beslistheid als afdoende werdvoorgesteld, in plaats van met wetenschappelijke zekerheid ver-dedigd. Dezelfde onvoorzichtigheid blijkt uit het rapport. Ik citeerb.v. de volgende gewaagdheid: â€žWhereever the virus may have arrived in a district, it willâ€žmake its presence

known within a short time by a new outbreak,â€žwhich is to be suppressed in the same way by preventing theâ€žforming of new virus and annihilated by desinfecting the virus,,present." Een vraag moet mij toch van het hart! Welk denkbeeld vormtdeze schrijver zich toch wel van een virus in het algemeen en vandat van mond- en klauwzeer in het bijzonder? Nu ik toch de vraag behandel of er in den laatsten tijd omtrent



??? mond- en klauwzeer nieuwe gezichtspunten zijn geopend, wil iknog even wijzen op het rapport van de Departemental Committeeon Foot-and-Mouth-Disease, verschenen in 1912. Wie dat leestkrijgt inderdaad de overtuiging, dat men hier met een zaak te doenheeft, die veel moeilijker is dan runderpest- en longziektebestrijding,juist omdat men eigenlijk niets voldoende weet omtrent eigenschap-pen van de smetstof en de smetstof verspreiding. Ik zelf ben doordie commissie gehoord, doch ik wil gaarne erkennen, dat mijn op-vatting van 1912 thans in veel opzichten anders zou luiden, omdatuit alles blijkt dat veel, wat wij geneigd zijn in verband met desmetstof als zeker aan te nemen, toch eigenlijk alle basis mist. Engeen wonder, want goed en deugdelijk omtrent de smetstof onder-zocht wordt nergens. Het is een uiterst moeilijk vraagstuk, zoomoeilijk, dat vele veterinairen, die zich zoogenaamde practici willennoemen, er zich aan onttrekken door in verband met de bestrijdingvoor

zichzelf bepaalde eigenschappen en denkbeelden omtrent diesmetstof aan te nemen, zonder er zich verder veel het hoofd medete breken, of zij wetenschappelijk juist zijn, ja dan neen. Dit schijnt echter wel zeker, dat men de opvattingen omtrentde mond- en klauwzeersmetstof in velerlei opzicht heeft te wijzigen,zooals ik mij zelf ook verplicht gevoel er anders over te gaan denken.Het snel in de buitenwereld vernietigd worden, vooral onder deninvloed van droogte en lucht, schijnt allerminst zeker te zijn. Zoo-lang we niets naders weten, hebben wij niet alleen aan smetstof-dragers te denken als dieren, die van mond- en klauwzeer hersteldzijn, doch ook aan gezonde individuen die de smetstof kunnencultiveeren, ook menschen! Verder moet men aannemen dat eenobligaat parasitisme aan de smetstof niet eigen is, doch dat zij ookin meerdere of mindere mate saprophytisch of saprozo??sch kanleven. Wat een anderen kijk dit op mond- en klauwzeer moet geven,zal ieder begrijpen, die

weet wat dergelijke eigenschappen van eensmetstof beduiden. Microbiologisch weten we verder van de smetstof niets meerdan na de onderzoekingen van Loeffler en Frosch 1) en vanNocard2). De Cytorrhyctes aphtharum van Siegel3) is volgensKallert4)5) een staphylococcus. Het micro??rganisme door VonNiessen6) gevonden, werd evenals de Cytorrhyctes van Siegel 1 1) Loeffler und Frorsch Centrabl f. Bakt., I Abt., Bd. XXIII, 1898. 2 ) Zie: Nocard et Leclainche, Maladies microbiennes, 1903. 3 ) Siegel, C. f. Bakt.. 1910. Bd. 57, 1911. Bd. 59. B. T. W. 14 Marz 1911,11 Jan, 1912, 26 Sept. 1912, NÂ°. 45, 1912. 4 ) Zwick und Wehrle, Arb. Kais. Ges. A., 1913, Bd. 45. 5 ) Kallert. Idem. Bd. 48, 1915.



??? aan het Gesundheitsamt te Berlijn nauwkeurig onderzocht; geenvan beide kon als de oorzaak van mond- en klauwzeer wordenerkend. En de Aphthomonas infestans, door Stauffacher1) be-schreven, en waardoor mond- en klauwzeer een monadinosis zouworden, heeft tot heden nog niet afdoende bewezen de ziekte tekunnen verwekken. Doch dat we anders over de smetstof moeten denken dan vroeger,staat vast! En nu mijn actueele opvatting omtrent de mond- en klauwzeer-bestrijding, in verband met ook de ziekte in ons land in 1914 en1915. Ik wil dus thans niet meer spreken over de vraag of die be-strijding een algemeen belang vertegenwoordigt. Doch ik leg erden nadruk op dat, omdat alle zekerheid ontbreekt, elke bestrijdingniet anders is dan een proefneming, en dat men wat monid- en klauw-zeer betreft, eigenlijk nog slechts verkeert in het stadium der eersteproefnemingen. Deze meening heb ik ook geuit in verband met debespreking van het wetsontwerp op het

Veeartsenijkundig Staats-toezicht op het jongste congres voor openbare gezondheidsregelingte Deventer. In verband met die opvatting moet ik sterk veroordeelen dewijze, waarop de strijd in 1915 heeft plaats gevonden. Wat is het resultaat van dien strijd? Dat het mond- en klauw-zeer niet werd bedwongen. Dat men nu, in December 1915, erslechter voorstaat dan in December 1914. Men is het v????r den stal-tijd niet meester geworden! En dit is in dit geval een bedroevend resultaat, omdat ?¨n deRegeering ?¨n de Veeartsenijkundige dienst het publiek hebbenwillen doen gelooven, dat men op succes kon rekenen. Het succesis uitgebleven! O, ik weet wel, men zal zijn argumenten reeds weder klaar hebben.Men heeft de ziekte in den zomer bedwongen, men heeft melk-productie beschermd, en zuivel gered, en wat dies meer zij, maarmen kan het niet bewijzen! Men heeft in den Haag alle kennis inzake mond- en klauwzeerin de hand genomen, voor zich opge??ischt, doch

men heeft de ziekteniet bedwongen, zooals was voorgespiegeld. Ondanks een medewerking van de zijde der landbouwers zooalsnooit werd bereikt, heeft men telkens wanneer er een tegenslagviel te verontschuldigen, van gebrek aan medewerking beschul-digd, het altijd elders gezocht, dan bij de wetenschap der ziekte.



??? / Men heeft zich aangematigd de wetenschap te vertegenwoordigen,waar dit noodig bleek om het standpunt te schragen, en aldus vancle veeartsenijkundige wetenschap misbruik gemaakt in landbouw-en andere vergaderingen, terwijl niets daartoe het recht gaf. Men heeft den inspecteur van den veeartsenij kundigen diensten districts-veeartsen als de woordvoerders der wetenschap zienoptreden, en niet er voor gezorgd, dat geen verklaringen werdenafgelegd die uiterst nauwkeurig rekening hielden met onze weten-schappelijke kennis. Indien dat hygi??nische voorlichting van het publiek moet heeten,dat men ambtenaren de wetenschap laat vertegenwoordigen omdingen te zeggen, die wetenschappelijk niet zijn te motiveeren,heeft men een helder licht doen schijnen op hetgeen men van deRegeering inzake wetenschappelijke veeartsenijkunde te wachtenheeft. Het was onverantwoordelijk, telkens wanneer eventueele sta-king of voortzetting van de

maatregelen ter sprake kwamen, deambtenaren van het veeartsenij kundig staatstoezicht als de ver-tegenwoordigers van de wetenschap uit t?¨ spelen; onverantwoor-delijk ook in den regel apodictisch tot voortzetting te doen advi-seeren. Het kon immers niet anders zijn dan een proefneming; zeker-heid was niet te geven. En ook is het absurd te willen doen gelooven,dat de wetenschap aan de Directie van den Landbouw zijn zetelzou hebben opgeslagen. Wat men daar als wetenschap schijnt te willen beschouwen is,dat iedereen moet geloqven wat men er daar van denkt, en datieder behoort te worden gedesavoueerd, die er anders over denkt.Ik kan mij nog een oogenblik voorstellen, dat een dergelijk stand-punt te verdedigen en zelfs rationeel zou zijn, n.1. dan, wanneeraan de Directie van den Landbouw ten opzichte van veterinairepolitic-aangelegenheden de hoogst mogelijke wetenschappelijkeeischen worden gesteld, wanneer daar inderdaad getracht

werdwetenschappelijk uit te blinken. Doch dat is niet het geval. Deconcentratie aan de Directie van den Landbouw bedoelt concen-tratie in verband met haar denkbeelden, die leidend en toongevendmoeten zijn. Dat streven is verderfelijk, indien niet van den beginne af bijbenoemingen de hoogst mogelijke wetenschappelijke eischen wordengesteld. Zoo niet, dan kan een Regeering in dat opzicht geen leidinggeven. En dan is ook hoogst verderfelijk een benoeming van eeninspecteur van den Veeartsenij kundigen Dienst tot leeraar in vee-XLIII 5



??? artsenijkundige politie aan \'s Rijks Veeartsenijschool, indien hierbijvoorzit de gedachte den studenten vooral in te prenten, welkeopvattingen men in den Haag heeft, en niet om het onderwijs tedoen geven door iemand, die hoog staat op wetenschappelijk gebied,en wien het overigens niet kan schelen, hoe men er in den Haagover denkt. Een quaestie, die verder ook ten opzichte van de geheele vete-rinaire opleiding van belang is. Men vergete niet dat, welke orga-nisatie men een Veeartsenijschool ook moge geven, de vrije ont-wikkeling van de wetenschap absoluut verbiedt, dat een Regeeringde studie in een bepaalde richting stuurt. Men moet de studiewetenschappelijk zoo hoog mogelijk opvoeren, onafhankelijk vanmeeningen aan de Directie van den Landbouw. Ik acht dus de wetenschappelijke usurptie, waaraan de Regee-ring zich ten opzichte van het mond- en klauwzeer in 1915 heeftschuldig gemaakt, doodeenvoudig ongeoorloofd, en de resultatenzijn

dan ook niet uitgebleven. Wetenschappelijk vormen de resul-taten een groot ech?¨c. En onbegrijpelijk is ook dat men dit niet, tijdens het verloopder epizo??tie, heeft ingezien. Aangenomen voor een oogenblikdat, bij het nemen der maatregelen in 19x5, de mond- en klauw-zeerverspreiding niet zoo sterk is geweest, dan is toch allereerstde vraag te stellen of dit wel door de maatregelen is geschied. Endan geeft eigenlijk, uit een wetenschappelijk oogpunt beschouwd,niets het recht daarop met ja te antwoorden. Mogen smokkelhandel en het niet nemen van maatregelen inhet buitenland den invoer van smetstof sterk hebben bevorderd,het verminderde handels- en personenvervoer met het buitenlandheeft den invoer van de ziekte, respectievelijk van de smetstof,sterk doen afnemen. De smetstof zelf heeft zich gekenmerkt door een zeer beperktdirect verspreidingsvermogen. Dat is niet alleen gebleken uit desterke uitbreiding in Limburg, die niet naar andere provinci??n

isovergeslagen, doch in verschillende andere provinci??n. Wat daarvande reden is, weten wij niet, doch het kan resultaten van maat-regelen simuleeren, terwijl het inderdaad een uitvloeisel was van deziekte zelf. Ik ben geneigd hierbij ook te denken aan een nog sterkverspreid zijnden immuniteitstoestand, zonder zeker te zijn. Redenen genoeg dus om het succes der maatregelen maar nietal te dadelijk aan te nemen. Doch wat bovendien zeker is mislukt,dat is het vernietigen van de smetstof, zelfs dan wanneer allemaatregelen op tijd waren genomen, wat vooral ook begrijpelijk



??? is, indien de smetstof kan voortleven in gezonde individuen zonderziek te maken, en ook daarbuiten. Indien men dit overweegt komt men tot de conclusie, dat debestrijding geen succes is geweest, dat men, met het oog op dekennis der ziekte, te veel heeft voorgespiegeld, dat hetgeen menheeft verkregen, voor een groot deel nog toeval is geweest, en datmen bij deze proefneming de wetenschappelijke kennis vee) teveel op zij heeft gezet. En dat men niet geslaagd is, blijkt vooral ook uit de terugkeerendeen toenemende ontevredenheid onder de landbouwers, wien teveel werd beloofd, wier verwachtingen te hoog werden gespannen. Waarom ik het zoo in erge mate laak, dat men, naar het mijvoorkomt, de wetenschap eigenlijk heeft misbruikt, is ook welhierin te zoeken, dat men van regeeringswege eigenlijk verderalle wetenschappelijk onderzoek als overbodig wil aanmerken. Bij een zelfbewuste opvatting als die aan de Directie van denLandbouw is eigenlijk voor een nadere

wetenschappelijke over-weging geen plaats meer. Dat blijkt ook wel hieruit, dat menondanks de tallooze vergaderingen, die in verband met mond-enklauwzeer in dezen zomer door de Regeering werden belegd, wetenschappelijk steeds zijn eigen meening heeft doen gelden. En tochheeft de Regeering reeds meer leergeld betaald. Ik herinner aan detuberculose-bestrijding, die op niets is uitgeloopen. Maar hoe hetzij, ik acht het niet gewenscht, dat de wetenschappelijke studieomtrent het mond- en klauwzeer wordt opgegeven, en vooral ookwat betreft de actieve immuniseering. Moge het vraagstuk derserumimmunisatie reeds veel hebben geleerd, dat der actieve isveel minder onderzocht. In dit opzicht verschil ik hemelsbreed inopvatting van de meening, door Remmelts in 1912 verkondigd,en ik spiegel mij in dit opzicht juist aan de vlekziekte der varkens.Zoodra er een entstof is te vervaardigen, voor den belanghebbendebereikbaar, die mond- en klauwzeer voorkomt of zeer licht

doetveriaopen, brengt ons dat opeens uit de moeilijkheden. En hetteekent wel het wetenschappelijk standpunt van den schrijver,dat hij deze aangelegenheid betrekkelijk zoo oppervlakkig onderde oogen ziet. Ik weet dat onderzoekingen in die richting moeilijk zullen zijn,â€?ook omdat de Regeering in dat opzicht misschien weder eenzijdigte werk zou gaan. Doch wcnschelijk is het zeker, dat ?¨n in dierichting ?¨n omtrent de smetstof zelf verder wordt gewerkt.



??? Loeffler 1), een man tcch zeker van gezag op het gebied deraetiologie van mond- en klauwzeer, heeft ons nog in 1914 zijnlaatste woord omtrent dit onderwerp doen hooren. Hij acht hetnauwelijks mogelijk de wettelijk voorgeschreven maatregelen inde praktijk altijd door te voeren, terwijl meer in het bijzonderwordt gezegd: â€ždie T??tung ist ein Mittel, dass sich nur unter ganzâ€žbestimmten Umst?¤nden durchf??hren l?¤sst", en verder wenn wirâ€žalso das Urteil ??ber die gesamten Massnahmen, die gegen dieâ€žMaul- und Klauenseuche getroffen werden k??nnen, zusammen-fassen, so k??nnen wir sagen, dass diese Massnahmen ausgezeichnetâ€žsind, dass aber vielfach L??cken in ihrer Anwendung vorhandenâ€žsind, die doch unter Umst?¤nden zu einer nicht gen??genden Wirk-samkeit derselben Anlass geben." Vervolgens bespreekt hij het resultaat der wetenschappelijkeonderzoekingen, behandelt de door hem uitgewerkte serumenting,waarvan het serum echter

nog te duur is, en dringt op verder onder-zoek ten behoeve van een actief immuniseeringsproc?Šd?Š aan. Hijbesluit met het doen van het volgende voorstel: â€žDer deutscheâ€žLandwirtschaftsrat empfiehlt die Bereitstellung reicher Mittelâ€žzur weiteren energischen wissenschaftlichen Erforschung derâ€žSeuche." Is het na dit alles nu nog noodig er op te wijzen, dat bij de be-strijding in 1915 de Regcering in meer dan een opzicht inconse-quent is geweest? Dat b. v. het beginsel der marktsluiting nietdcelmatig, doch eenzijdig en dus onvoldoende werd toegepast?Of dat het beginsel der bedrijfsschadeloosstelling onlogisch werdbeperkt tot de landbouwers, wier vee werd afgemaakt? Misschienniet, doch ik wil er toch nog met een paar woorden op ingaan. Indien in een bepaalde provincie met het oog op verspreidingder smetstof marktsluiting gewenscht is, dan geldt dit alle markten,waar smetstof kan worden aangevoerd, respectievelijk opgedaan.In Zuid-Holland heeft men

echter niet alle markten, die daar-voor in aanmerking kwamen, gesloten. Waarom niet? Omdat menniet zeker is hoever men moet en hoever men kan gaan. Wat het tweede punt betreft, is de volgende vraag te stellen.Indien men, ter bevordering van medewerking of op billijkheids-grorden, bedrijfsschade vergoedt aan den landbouwer, wiens vee 1) Loeffler. Verbreitung der Maul- und Klauenseuche und der gegen-w?¤rtige Stand ihrer Bek?¤mpfung Archiv f. wiss. u. prakt. Tierheilkunde, 1914.Vortrag auf der 42 Plenarversammlung des Deutschen Landwirtschaftsrats am11 Februar 1914.



??? wordt afgemaakt, waarom vergoedt men dan geen bedrijfsschadeaan de gemeente, wier markt wordt gesloten, en aan hen die verderdoor die marktsluiting bedrijfsschade lijden? Waarom moeten burgers van een gemeente, die reeds bijdragentot de kosten, die komen ten laste van de schatkist, nog wederopnieuw worden belast met de vergoeding van de schade, die degemeentekas treft? Deze twee punten wijzen opnieuw er op, hoe men ten opzichtevan de mond- en klauwzeerbestrijding in het onzekere tast, en hoediep zij grijpt in het openbare leven, zonder dat vaststaat dat men,in welke richting dan ook, op den goeden weg is. Ik zal het er voorloopig bij laten. Wenscht men mijn opvattingin het kort te vernemen, dan zou ik willen zeggen: iÂ°. dat de noodzakelijkheid der bestrijding van mond- en klauw-zeer in het algemeen belang nader of beter dient te worden aan-getoond; 2Â°. dat de mogelijkheid van een afdoende bestrijding voor-loopig niet is bewezen; 3Â°. dat er

geen bezwaar bestaat, proefnemingen in die richtingvoort te zetten, echter dan gebaseerd op dat, wat men tot hedenomtrent de smetstof en de ziekte weet; 4Â°. dat nader onderzoek omtrent den aard en de eigenschappenvan de smetstof, en omtrent het optreden en de verspreiding derziekte, doch vooral ook omtrent een bruikbare enting, met inacht-neming van het daaraan verbonden gevaar voor verspreiding vansmetstof, dient te worden bevorderd; 5Â°. dat het moet worden afgekeurd, indien het wetenschap-pelijk weten in verband met politie-rnaatregclen tegen mond- enklauwzeer en andere ziekten uitsluitend als aan de Directie vanden Landbouw bestaand wordt aangenomen. Leiden, i8 December 1915.



??? Het Mond- en Klauwzeer in Nederland. Inleiding van Dr. A. A. OVERBEEK, Districtsveearts te Rotterdam,gehouden op de bijeenkomst door het Hoofdbestuur derMaatschappij ter bevordering der Veeartsenijkunde uitge-schreven op 18 December 1915 te- Utrecht. Ervaringen bij vroegere ??pidemi??n. Mijnheer de Voorzitter\'. Toen ondanks krachtig doorgevoerdepolitiemaatregelen in het begin van 1911, in den loop van dat jaareen zeer heftige mond- en klauwzeerepidemie onzen veestapelgeteisterd had, werd van verschillende zijden getracht met behulpvan de ervaringen in 1911 opgedaan, het moeilijk vraagstuk derbestrijding van die ziekte tot oplossing te brengen. Herinnerd kan in dat opzicht worden aan de regeeringspogingen,neergelegd in het belangrijk rapport van Dr. Remmelts; aan depogingen der Hollandsche Mij. van Landbouw, die het mond- enklauwzeerrapport 1911 deed uitbrengen, door een commissie be-staande uit Mr. C. P. Zaai j er, toen voorzitter, Mr. A. Slob,

burge-meester van Haarlemmermeer, wijlen J. F. Lameris, districts-veearts te \'s-Gravenhage, A. G. de Groot, veehouder te Zoeter-woude, Jb. Kaan Kzn. landbouwer te Wieringerwaard, Mr. D. A.Kleij, Secretaris der Mij. J. M. Vas Visser, voorz. der afdeelingVoorburg en omstreken der Mij., Mr. G. Kruzeman, landbouweren lid van het Hoofdbestuur der Mij. te Houtrijk en Polanen, vanwelke commissie de laatste rapporteur was; aan de pogingen \\;anhet bestuur van het Nederlandsch landhuishoudkundig congres,dat in 1912 op de agenda voor de vergadering van het congreste Almelo als vraagpunt plaatste: â€žWat zijn de ervaringen in 1911 opgedaan bij de bestrijding vanhet mond- en klauwzeer en hoe dient, in verband hiermede, in detoekomst met deze ziekte te worden gehandeld", welk vraagpuntdoor mij is ingeleid. Ook dient te worden gememoreerd de verga-dering der maatschappij van veeartsenijkunde op 27 September1913, waar mond- en klauwzeerbestrijding een punt van

besprekinguitmaakte. In periodieken en kranten verschenen, zooals deze vergaderingbekend is, verder verschillende publicati??n. Het komt mij voor, dat de invasie (of invasi??n) 1914-1915 onswederom veel heeft geleerd en dat het nuttig is na te gaan en te In verband met den beschikbaren tijd ter vergadering bekort.



??? bespreken of en zoo ja, welk nut voor de bestrijding in de toekomstvan deze ervaring is te trekken. Want opgelost is het vraagstuk der bestrijding zeer zeker nogniet. De heftige tegenkanting tegen de toch zeer ernstig ondernomenregeerings-pogingen om de ziekte onder de knie te houden bewijzendat afdoende. Ook deze vergadering is hiervan bewijs. Het gaat nog steeds, evenals het ging bij elke vroegere invasieom deze tweeledige vraag: â€žDient van Rijkswege tegen het mond- en klauwzeer te wordenopgetreden en zoo ja, op welke wijze?" Voor de beantwoording van deze vraag is van groot belang teweten welke schade de ziekte veroorzaakt. Schade door mond- en klauwzeer teweeggebracht. In het rapport van Dr. Remmelts wordt de schade door demond- en klauwzeer-epidemie 1911 aan onzen veestapel veroorzaaktdoor sterfgevallen, verminderde opbrengst, enz. dus de directeschade der ziekte begroot op ?’ 25.â€” a / 40.â€” per koe. Anderenachten de

schade minder, weer anderen meer. Volgens schatting van den aan de melkinrichting Hollandia teVlaardingen verbonden landbouwkundige, den heer Van derMolen, bedroeg het verlies aan melk in 1911 alleen / 8.000.000. Voor zooverre mijn persoonlijke ervaringen reiken, komt het mijvoor, dat de schade zeer aanzienlijk is, zeker meer dan / 40. â€” perkoe in de groote fokstreken, alsook voor de meststallen, terwijlin het algemeen in de zandstreken van Drenthe, Overijssel, Gelder-land en in de bouwstreken de schade veel minder groot is, medeomdat daar een epidemie regelmatig minder sterk doordringt.Door de mindere besmettingskansen, gevolg van mindere dicht-heid van den veestapel blijven vele dieren verschoond en de schadeis daardoor minder. Hoe dit zij, zeker moet de directe schade van een mond- enklauwzeer-epidemie eenige tientallen millioenen bedragen. Indirecte schade. Daarnaast is echter ook de indirecte schade aanzienlijk. Onze nationale

veefokkerij is in de latere jaren in betere banengeleid en juistere begrippen omtrent rationeele runderfokkerijvinden meer en meer ingang. Voor wie niet blind is, is zeer duidelijk,dat voor onze veefokkerij een zeer goede toekomst in het verschietligt, indien het gelukken mag voor overtollig fokmateriaal voldoende



??? afzetgebied in het buitenland te behouden, resp. te verkrijgen. Enhet beste afzetgebied, dat weten wij ook, komt eerst open als wijhet mond- en klauwzeer buiten de grenzen kunnen houden. Noord-en Zuid-Amerika, Zweden, Zuid-Afrika behoef ik in dit opzichtslechts te noemen. Als ons vee in Argentini?? en de VereenigdeStaten mag worden ingevoerd, zijn de Engelsche fokprijzen voorNederlandsche fokkers bereikbaar. Deze indirecte schade wordt door sommige veefokkers terechtzeer hoog aangeslagen. Toen de epidemie 1911 zoowat was afgeloo-pen werd or.der de leiding van den Dir. Gen. v. d. Landbouw, denheer Van Hoek met vertegenwoordigers uit alle provinci??n endistrictsveeartsen en anderen een vergadering gehouden in hetgebouw der Directie van den Landbouw, waar vrij wel alle aan-wezige veeartsen het er over eens waren, dat de toen sporadischvoorkomende mond- en klauwzeergevallen, als altijd, kort na eenepidemisch heerschen,

weinig neiging tot uitbreiding toonden enmet goede afsluitingsmaatregelen zonder gevaar van sterke uit-breiding konden doorzieken. De vergadering achtte evenwel het spoedig onderdrukken enzoo mogelijk vrij houden van Nederland van tongblaar, uit export-handelsbelangen, zoo overwegend belangrijk, dat met groote meer-derheid van stemmen aan de Regeering geadviseerd werd af temaken. Toepassing van het afmaakstelsel werd derhalve alleendoor de indirecte schade der ziekte voldoende gemotiveerd geacht. Belemmering van den handel in landbouw- en veeteeltartikelen,behalve levend vee dus, zoude bij deze indirecte schade ook noggerekend dienen te worden. In ieder geval, dat staat wel vast, is de schade door het mond-en klauwzeer veroorzaakt zeer aanzienlijk, en veehouders diemeenen, dat zij slechts gering is, houden alleen rekening met dedirecte schade aan eigen beslag toegebracht, doch beschouwenze niet uit algemeen economisch

oogpunt. De stelling dat, indien mogelijk, mond- en klauwzeer behoort teworden bestreden, is dan ook, naar het mij voorkomt, niet voor logischebestrijding vatbaar. Is bestrijding mogelijk? Is echter bestrijding in ons land mogelijk? Bij nalezen van de jaarverslagen van het Veeartsenij kundigStaatstoezicht blijkt dat sedert het mond- en klauwzeer in 1880werd opgenomen onder de besmettelijke ziekten, in den zin derveewet, herhaaldelijk is getracht het te onderdrukken.



??? En ook schijnt uit de mededeelingen der districtsveeartsen welte blijken, dat deze bestrijding meermalen gelukte. A fsluitingsmaatregelen. Bestudeert men echter de statistieken, dan krijgt men zeer sterkden indruk, dat de ziekte zich aan bestrijdingsmaatregelen nietof zeer weinig stoorde. Het verloop van 1880 tot 1914 was als volgt: Jaar Noord-Braband Gelderland Zuid-Holland Noord-Holland Zeeland Utrecht Friesland Overijssel Groningen Denthe Limburg Nederland 1880 25 3 163 4 2 8 23 M 5 i 3 251 81 82 15 42 436 52 5i 3 62 8 45 2 2 6 675 28 17 285 62 132 57 33 2 â€” 24 3 634 â€” â€” 6 â€”- 2 â€” 21 3 â€” â€” - 32 86 87 88 â€” 95 â€” â€” i 1 â€” â€” â€” â€” â€” 97 89 1890 91 92 â€” 2 2 65 21 1316 49 12 63 5 10 2 â€” 388 1931 93 18 29 187 119 4 19 â€” 35 â€” 3 414 94 242 295 7364 4789 94 2474 214 i 13 â€” 3 15489 95 31 M 7Â° 74 3 27 8 â€” â€” i 228 96 240 665 69 17 3 8 22 33 37 157 38 1289 97 2790 5810 9564 3371 1268 3502 9301 2674 1604 2188 275 42347

98 113 4Â? 3Â° 6 35 5 5 6 8 â€” 1094 135Â° 99 575 2070 2851 1169 1343 1028 125 375 112 119 9780 I900 240 1052 791 180 277 82 1082 91 421 34 81 4331 01 23 40 66 19 27 7 389 15 16 3 5 610 2 â€” 9 5 3 2 i 15 â€” â€” â€” â€” 35 3 4 _ i 2 _ _ â€” _ _ _ _ _ i2 5 6 __ - 9 9 7 178 3M 7792 6168 12 2641 299 466 I 2 42 17915 8 7 20 54 72 6 9 3 14 â€” â€” 185 9 14 â€” 19 3 â€” 11 3 2 â€” â€” 53 1910 â€” i 2 â€” â€” â€” â€” i â€” â€” â€” 4 11 6081 8633 12015 10770 2112 4276 \'3439 4691 2326 2522 3653 70518 12 31 59 49 21 22 7 20 M 42 26 14 3Â°5 13 3 11 20 3 i 2 3 2 2 4 4 55 14 35 86 9 4 2 i 6 10 â€” â€” 52 205 Van de 205 gevallen in 1914 vallen er 191 op de beide laatstemaanden dus in de invasie 1914â€”1915. Hier niet als bij andere besmettelijke ziekten uit onze veewet



??? een regelmatig terugloopen van het aantal gevallen of regelmatigsporadische gevallen die onderdrukt worden, doch een zeer onregel-matige curve, die bovendien in haar onregelmatigheid niet veelverschil biedt voor en na de opneming van het mond- en klauwzeeronder de besmettelijke ziekten. Want wel hebben wij over de jaren voor 1880 het jaar waarinmond- en klauwzeer in de wet werd opgenomen geen nauwkeurigeopgaven, doch uit de verschillende mededeelingen blijkt duidelijk,dat de ziekte in de meeste jaren voorkwam, soms weinig, somshevig, evenals zulks ook regelmatig tot op vandaag toe het gevalis gebleven. Rudowsky beweert in zijn rapport voor het Londensch Congres,dat het mond- en klauwzeer op regelmatige tijden terugkomt.Wat ons land betreft, kunnen wij wel zeggen dat het regelmatigterugkomt, echter absoluut niet op geregelde wijze, integendeelzeer ongeregeld, zooals uit de staten blijkt. Wanneer in Duitschland of in Belgi?? een epidemie

heerschte,kwamen hier spoedig gevallen voor en, zoo kan men dan herhaal-delijk in de jaarverslagen lezen, het gelukte goed hier en daar deziekte te onderdrukken, evenwel kwamen elders weer gevallenvoor en het resultaat was regelmatig een epidemie, soms over ?Š?Šnof enkele provinci??n, soms over het geheele land, soms hevig,soms minder hevig. In 1897 behandelde ik als jong plaatsvervangend districtsveeartsettelijke gemeenten in het Noorden v^n Overijssel, waar in Maartsporadisch zeer enkele gevallen van mond- en klauwzeer voor-kwamen. De aangiften werden onderzocht, ziek en verdacht vee mochtniet vervoerd worden, kenteekenen werden geplaatst. Ik heb niet kunnen merken, dat de ziekte zich ook maar in hetminst aan mijn ingrijpen stoorde. Ze kwam, eerst sporadisch in hetvoorjaar, toen hevig in den zomer, verminderde daarna snel en\'was, behoudens de nawee??n, in December verdwenen. In 1907 was ik districtsveearts te Groningen. In dat jaar

kwam in die provincie ?Š?Šn geval voor te Hornhuizenin den zomer. Het aangetaste beslag werd niet opgestald, doclibleef buiten, wel niet in een veerijke omgeving, doch wel met meervee in de nabijheid. Het bleef desondanks in de heele provincie bijdat ?Š?Šne geval. Mooi succes voor het Staatstoezicht!? Toen in den zomer 1911 de ziekte in de provincie Groningen kwam,werden, nadat de Minister den afmaakmaatregel buiten werkinghad gesteld, eerst alle aangetaste beslagen onmiddellijk opgestald



??? en permanent bewaakt, terwijl stallen en omgeving regelmatigwerden ontsmet. Desondanks verbreidde de ziekte zich op dezelfde wijze, alsvroeger was waargenomen in het Noorden van Overijssel. Eerst boer A., dan zijn buurman, dan een derde, die een uur uitde buurt woont, dan weer in het eerste centrum enz., zondereenige regelmaat â€” en om moedeloos bij te worden. Het verplichte stallen moest spoedig gestaakt worden. Weziekten uit en raakten in het late najaar de ziekte weer zoowatkwijt. Het meest schijnbaar succes had ik dus in 1907 met de eenvou-digste maatregelen. Bestrijding zonder afmaken is onmogelijk. Wat ons heele lard betreft komt het mij voor, dat, om vanvroegere pogingen niet te spreken, de epidemie??n 1897, 1907 en1911 afdoende hebben bewezen, dat een cenigszins heftige mond-en klauwzeerinvasie met gewone politiemaatregelen niet is te keeren. De snelheid van verbreiding kan wellicht wat worden tegengegaanevenwel daar heeft men

weinig aan. Maar meer nog dan door alle vroegere ervaringen moet eenieder, die niet blind is, in 1914â€”1915 wel zeer duidelijkhebben gezien, dat met afsluitingsmaatregelen van besmettehoeven, opstallen van aangetaste beslagen, ontsmetting van stalen omgeving, trekken van kringen enz. de zaak niet voor elkaar tekrijgen is, waar immers de thans nog in gang zijnde krachtproefwel duidelijk heeft in het licht gesteld, dat ook zelfs wanneeralle bovengenoemde maatregelen worden aangevuld met afmakenvan de aangetaste beslagen, de zaak nog zoo uitermate moeilijkblijft. En hierover zal toch wel geen strijd bestaan, dat bestrijding metafmaken meer kans van slagen biedt dan zonder. Vroeger wees ik er reeds op, dat het niet juist en bovendien voorde goede zaak der mond- en klauwzeerbestrijding gevaarlijk isuit de gunstige ervaringen, die men bij de bestrijding opdeed injaren nadat de ziekte epidemisch geheerscht had, te concludeeren.dat ook bij beginnende invasies

bestrijding mogelijk zou zijn. Het rapport der mond- en klauwzeercommissie 1911 der Hol-landsche Mij. van Landbouw, de studie van Dr. A. Ten Sandegepubliceerd in het â€žTijdschrift voor Veeartsenijkunde", Aflevering24, deel 37, van 15 December 1910, idem van den vorigen Directeur-Generaal van den Landbouw den heer Lovink en ook meerdere



??? jaarverslagen van het Veeartsenij kundig Staatstoezicht gaan mankaan de bedoelde cardinale fout. In de jaren 1908, 1909, 1910 en eveneens in 1912 en 1913 gingde mond- en klauwzeerbestrijding van een leien dakje. Wij hcbb.mtoen met serum gewerkt, wij hebben afgemaakt en streng bewaakt,en in andere gevallen is er alleen afgesloten met en zonder be-waking, doch zonder afmaken en het ging altijd best. Zoo hoogstenskwam in de omgeving van een ziektehaard een kleine uitbreiding. De ervaring opgedaan in 1907 en de daarop volgende jaren 1908,1909, 1910, die in 1911 en de daarop volgende jaren 1912 en 1913en die van 1914â€”1915 hebben m.i. zeer duidelijk aangetoond, datonder de omstandigheden waaronder wij leven in Nederland: iÂ°. Een heftige mond- en klauwzeerinvasie met behulp vangewone politiemaatregelen, streng of niet streng, doch zonderafmaken niet is te keeren. 2Â°. In de eerste 1 of 2 of 3 jaren nadat een epidemie geheerschtheeft,

het ter voorkoming van sterke uitbreiding geheel onnoodigis te achten, de aangetaste beslagen af te maken. Maar als een aanval zonder afmaaksysteem niet te keeren is,is hij het dan met dit systeem wel? Resultaten der bestrijding 1914â€”I9i5^ Als men onze landbouwpers volgt, kan men ervaren, dat velenmeenen, dat 1914â€”1915 zulks bewezen heeft. Zou dat waar zijn? Uit de geschiedenis der bestrijding sedert het vorig najaarblijkt duidelijk dat in het overgroote meerendeel der gevallen eenoptreden van de ziekte, zoo goed in de veerijke, als in de minderveerijke streken, onmiddellijk werd onderdrukt. Bijna het heeleland door een of zeer enkele gevallen per gemeente. Onderdrukken van invasies met uitbreiding. Waar er meer kwamen, als Groesbeek, Prinsenhage, Staphorst,Hof van Delft, enz., was zulks bijna regelmatig een gevolg vanongunstige bijomstandigheden, die hadden ingewerkt, voor dathet Veeartsenij kundig Staatstoezicht kon ingrijpen, als

verzuimde,aangifte, al of niet gepaard gaande met slecht werkende zuivel-fabriek, enz., welke nadeelige invloeden eerst konden wordentegengegaan, nadat zij reeds veel kwaad gedaan hadden. Zie je wel, concludeeren velen uit deze omstandigheden, datbestrijding goed mogelijk is. Deze conclusie, Mijnheer de Voorzitter, is mij steeds onjuistvoorgekomen.



??? Vroeger heb ik gezegd, en ik wil het nog eens herhalen: In 1911 is duidelijk aangetoond, dat het mogelijk is een invasievan mond- en klauwzeer te onderdrukken ook zelfs al is deze reedsvrij ver doorgedrongen voor zij bekend wordt. Wat wij echter in het geheel niet weten, althans niet wisten,is, hoeveel afzonderlijke invasies wij te wachten hebben, indien inDuitschland of Belgi?? een epidemie heerscht. En daarop komthet eigenlijk het meest aan. Wel is zeer duidelijk geworden dat dit aantal grooter is, dan doorvelen werd vermoed. Ik wil althans wel bekennen, vroeger nooit verwacht te hebben,dat het zoo\'n vaart zou loopen, hoewel ik wel steeds vermoedde,dat het er vrij wat zouden zijn, reden waarom ik ook nimmer hebdurven verklaren, dat het mond- en klauwzeer steeds voor bestrij-ding vatbaar zoude zijn, doch niet verder ben gegaan dan de stellinguit te spreken, dat het groote belang der zaak een ernstige conse-quente proef wettigt. Hoe zullen dan optimisten, die

vroeger reeds als vaststaandverkondigden, dat wij allang bewezen hadden, dat de bestrijdingmogelijk was, niet zijn teleurgesteld. Stel u voor, dat in October 1914 was aangekondigd dat voorafloop van 1915 in ruim 350 Nederlandsche gemeenten meer dan1500 gevallen van mond- en klauwzeer zouden voorkomen, diealle zouden moeten geofferd. Ik denk dat dan met ele bestrijdingniet begonnen zou zijn. De bovengenoemde commissie der Hollandsche Mij. van Land-bouw spreekt in haar rapport het vermoeden uit, dat in 1911 onsland twee keer, zegge twee keer, afzonderlijk besmet is, en wel,althans ?Š?Šn keer, door varkens die van Duitschland naar hier ge-smokkeld zouden zijn, en via de Zwolsche markt Noord-Hollandbesmet zouden hebben. Dat een dergelijk vermoeden geheel bezijden de waarheid zoudezijn, was ook v????r de ervaringen van den laatsten tijd wel aan tenemen. Verloop der ziekte in Engeland. Vroeger, voor den tijd dat daar werd afgemaakt, kwam in Enge-

land mond- en klauwzeer voor als elders, al bleef dit land meerverschoond dan b.v. Nederland. In 1883 tellen we o. a. ongeveer20.000 gevallen. Na invoering van het afmaakstelsel kwamenslechts sporadische gevallen voor. In de jaren 1891-1914 zijn genoteerd 95, 2, 3, 0, 0, 0, 0, 0, 21, 1?,



??? i, o, o, o, o, o, 3, o, 2, 19, 83, 2, gevallen, met b.v. in 1911 meerdan waarschijnlijk minstens 4 afzonderlijke insleepingen. Als wij nu weten, dat in Engeland, heelemaal zonder directcontact met andere landen, en waar bovendien strenge maatregelengelden ten opzichte van het buitenland, toch in de meeste jareneen paar insleepingen plaats hebben is wel heel duidelijk, dat wijhier ook nog al wat te wachten hebben als de ziekte bij onze burenheerscht. Het zoude toch al heel vreemd zijn als in Engeland in een jaarals 19ij. vier of meer afzonderlijke besmettingen kunnen wordenwaargenomen, wij er met 2 zouden zijn afgekomen. Neen, zoo is dezaak niet. Hoe vaak ons land in 1911 afzonderlijk besmet werd isniet bekend, doch in Groningen en Drenthe gebeurde het zekervoor April reeds 3 keer, misschien vaker en het ligt voor de handdat gedurende het geheele jaar 1911 herhaaldelijk smetstofinvoervan uit Duitschland plaats had. Ook in 1914â€”1915 gebeurde dat, zulks is m. i.

duidelijk. Ik wil bij deze vele afzonderlijke besmettingen nog gaarne evenstilstaan en ze trachten te verklaren. Wijze van besmetting van ziekte uit het buitenland. Het is natuurlijk een bekende zaak, dat het mond- en klauwzeergemakkelijk wordt verspreid, ook van het eene Rijk naar het an-dere, door aan de ziekte lijdende of daarmede besmette dieren. Als zoodanig komen in aanmerking de herkauwers en varkens.Dit zijn de smetstofproducenten. Het mag zeer sporadisch voorkomen, dat andere dieren of men-schen aangetast worden en zoodoende het virus vermeerderen;practisch heeft deze factor geen beteekenis. Gewone, normale veehandel van Duitschland of Belgi?? naar hierbestond noch in 1911, noch in 1914â€”\'15. Vanaf het najaar 1910 is deze geheel verboden. In 1911 werd, zooals reeds werd gezegd, gedacht aan van uitDuitschland gesmokkelde varkens. Ik heb er vroeger reeds op ge-wezen, dat toen de prijzen van die dieren in Duitschland hoogerwaren dan hier

en daardoor de gedachte vermoedelijk onjuist was,terwijl bovendien niet bij voorkeur zieke of verdachte dieren ge-smokkeld zouden zijn. Dat van Duitschland naar hier gesmokkelde varkens en schapenhet thans gedaan zouden hebben is geheel en al uitgesloten, daarru zeer zeker smokkelen van Duitschland naar hier niet voorkomt. Wel kwamen vlak voor en na den val van Antwerpen groote koppels



??? Belgisch vee over de Nederlandsche grenzen zonder quarantaine enzonder keuring grootendeels. Voor zoover bekend werd is niet ?Š?Šngeval van mond- en klauwzeer er het gevolg van geweest. Voederartikelen of van uit Duitschland (uit zuivelfabrieken langsde grenzen) teruggezonden nevenproducten der zuivelbereidingkunnen voor 1914-1915 evenmin als oorzaak in het spel geweest zijn. Men dient goed in het oog te houden, dat in dezen abnormalentijd, waar zooveel zaken op de kop gezet zijn, ook het grensverkeergeheel anders is dan normaal. Vroeger had de Nederlandsche grensbewaking ten doel te zorgendat geen dieren en zaken van uit het buitenland naar hier fraudu-leus werden ingevoerd en het buitenland trachtte langs zijn grenzenfrauduleuzen invoer te keeren. De zaken zijn echter thans omgekeerd, onze grensbewakingtracht te voorkomen frauduleuze uitvoer, en naar men zegt trachtDuitschland frauduleuzen invoer daar te bevorderen. Smokkelvarkens en

schapen, zuivelproducten in klein grens-verkeer, grensbeweiding, grensbemesting, voederartikelen kunnendus de oorzaak niet geweest zijn. Ondanks het wegvallen van al deze factoren kregen wij toch veletientallen afzonderlijke besmettingen. Hoe kwamen die dan? Enkele werden veroorzaakt door liefdesbanden tusschen een be-smette Duitsche en zuivere Nederlandsche boerderij of zooalsdoor enkele districtsveeartsen in grensdistricten is waargenomendoor ander personenverkeer, waarbij ook smokkelaars. Vele, ook ver van de grenzen optredende gevallen, kunnen echterzoo niet worden verklaard. Professor Mettam zegt in zijn rapport voor het Londenscheveeartsenijkundig congres, dat het probleem der mond- en klauw-zeerbestrijding vastzit aan de geheimzinnige verbreiding. De Engelsche stamping-outmethode van bestrijding is goed,zegt Mettam, evenwel tast men herhaaldelijk absoluut in hetduister hoe soms op afgelegen hoeven, in een land waar geen enkelgeval van

mond- en klauwzeer voorkomt, op schijnbaar de meestgeheimzinnige wijze de ziekte uitbreekt. Hoe komt in zoo\'n geval de smetstof ter plaatse? Mettam verwachtte van het congres daaromtrent een uitspraakof het aanwijzen van den weg, waarlangs dit raadsel moet wordenopgelost. Hij wijst er op, dat niet bekend is of en hoever waterenwind de smetstof kunnen verplaatsen, terwijl hij vertelt, dat zee-vogels, vooral meeuwen, soms zeer ver landinwaarts worden aan-getroffen en mogelijk smetstof daar kunnen brengen. Vooral zoude



??? hierop de kans groot zijn, indien mond- en klauwzeervirus na pas-seering van een vogeldigestietractus nog virulent zoude zijn,waaromtrent mede niets bekend is. Waar insleeping der ziekte, door de daarvoor gewoonlijk aange-merkte zaken, als gesmokkelde, besmette dieren en zaken, voor1914â€”1915 voor ons lar.d uitgesloten is, moet deze overbrenginggeschied zijn door natuurlijke zaken, internationaal personenver-keer, overloopende dieren, vogels, lucht, of wat dan ook, dochomstandigheden die niet zijn te be??nvloeden. Blijkens de vrij tal-r.jke gevallen waarbij personenverkeer als zeker of vermoedelijkals oorzaak kon worden aangetoond, speelt dit verkeer in elk gevaleen groote rol. Ik heb vroeger al eens gezegd, dat bij mond- en klauwzeerbe-strijding, een goede buur beter is dan een verre vriend. Inderdaad.Ook 1914â€”1915 bewees dat weer. Duitschland en Belgi?? zijn thansslechte buren. Ik meen dat dit de belangrijkste ervaring is te achten van deinvasie

1914â€”1915, dat zeer beslist het mond-en klauwzeer van heteene land naar het andere, zelfs meer dan door vee en veeproducten,wordt overgebracht door natuurlijke verkeersomstandigheden, dieniet te wijzigen zijn. Waarmede natuurlijk niet gezegd is dat wij ons niet zoo goedmogelijk moeten beschermen tegen het besmettingsgevaar, aanlevend vee en veeproducten, voederartikelen, grensbcweiding engrensbemesting, enz. verbonden. Het spreekt van zelve dat deze zaken besmetting kunnen over-brengen van het eene land naar het andere en het is wijze politiekzich tegen dat gevaar te wapenen. Beter dan met maatregelen tegen dat gevaar, is echter, dit iswel duidelijk, een land beschermd, dat goede buren heeft, d. w. z.buren waar de ziekte krachtig bestreden wordt. Internationale bestrijding. Wanneer Duitschland uit, wat in Nederland gedaan is, leert, datinderdaad tegen mond- en klauwzeer met de klassieke v?Št?Šrinairebestrijdingsmethode (dooden der

smctstofproducenten) moet wor-den opgetreden en ook zoodanig optreedt, zullen wij zeer zeker inde toekomst de zaak ook, zelfs vrij gemakkelijk, kunnen klaarspelen, en omgekeerd zijn ook onze buren in hooge mate gebaatmet toepassing van deze bestrijdingsmethode hier te lande, veelmeer en beter dan met de sluiting van grenzen voor vee en allerleiveeproducten en andere verkeersbelemmeringen.



??? Thans is het echter zoover niet, en hebben wij ons de vraag testellen of het bij ons gaat, wanneer Duitschland volstaat met ge-wone politiemaatregelen, zonder afmaken, of ook zelfs de gewonepolitiemaatregelen niet toepast, zooals thans goeddeels het geval is. Momentcel besmettingsgevaar uit Duitschland. De zaak staat thans zoo, dat, hoewel het uitgegeven bedrag nietzuiver bekend zal zijn, wij wel kunnen zeggen, dat ten kostevan laat zeggen 8 millioen het mond- en klauwzeer onder de knieis gehouden. Een enkele blik op de kaart, waarop de gevallen in1915 voorgekomen, aangeteekend staan, maakt het voor iederdeskundige duidelijk, dat wij in 1915 een gewone mond- en klauw-zeerepidernie zouden hebben gehad, indien niet bestreden was.Deze 8 millioen mogen versnoept heeten, behalve als leergeld wel-licht, indien wij er nu zouden uitscheiden, daar in dat geval tochte wachten is een normale mond- en klauwzeer epidemie in 1916,al is niet te zeggen of die hevig of

minder hevig zal zijn. En zeker waar is, dat ?Šen belangrijke factor bij de mond- en klauw-zeerbestrijding is de houding van de belanghebbenden. Welnu, ten dien opzichte is er wijziging in den lande waar tenemen. Er komen er meer en meer, die erkennen of meenen te zien, dathet gaat. Is ?Š?Šn schaap over de brug, dan volgen er meer. Als hetgedeeltelijk succes blijvend wordt, zoodanig dat wij de kwaal eronder houden, zullen zeker hoe langer zoo meer veehouders het nutder maatregelen leeren inzien en er hunne vlotte medewerking,alleen daarom, aan geven. Staakt de Regeering, dan zullen even zeker de bekeerden en zij dieals Radbout reeds een voet in het bad hebben, weer onmiddellijkoverloopen. Het gaat thans er om, het bewijs der mogelijkheid van bestrijding,niet voor enkele weken of maanden, maar bij voortduring, te leveren,en het leveren van dat bewijs is nog wel een paar millioen waard. En om nu de vraag of er doorgezet moet worden objectief,

zondervooringenomenheid, te beantwoorden, doet men, gezien dat deervaring 1914â€”1915 leerde het zoo innig nauwe verband in dit op-zicht tusschen Duitschland en Nederland, verstandig, den loop derepidemie in Duitschland en den momenteelen stand der ziekte daarna te gaan. 6 xliti



??? Verloop van het mond- en klauwzeer in Duitsehland en Pruissenin 1914 en 1915. Duitsehland Pruissen 1914 Januari .................. 578 279 Februari ................ 575 307 Maart.................... 427 248 April .................... 376 329 Mei...................... X123 816 Juni .................... 2577 1941 Juli .................... 4471 3260 Augustus ................ 43II 3111 September................ 9764 7633 October ................ 12808 November................ 19296 I333I December .............. 16252 13032 I9I5 Januari .................. 13162 9314 Februari ................ 12804 8191 Maart .................. II93O 7120 April .................... 9305 5631 Mei...................... 6287 3957 Juni .................... 7494 4917 Juli .................... 10367 6854 Augustus ................ 10367 6662 September................ 9858 5979 October ................ X1999 4793 Op 15 November ........ 12612 4569 Welnu, in de eerste helft 1914 was er in Duitsehland weinig ziekte,de toeneming kwam langzaam in Juni en Juli en daarna na hetuitbreken van den oorlog

zeer snel. Het grootste cijfer gaf Novem-ber 1914 (ruim 19000). Daarna een geleidelijke vermindering totJuni 1915, waarna weer toeneming tot 12000 gevallen in Novembervan dit jaar. In Pruissen echter neemt vanaf Juli de ziekte lang-zaam af en mij dunkt, dat het waarschijnlijk is, dat deze afnemingzal aanhouden, althans voorloopig. (Momenteele stand Â? 4000gevallen per maand).



??? Is de oorlog in den zomer van liet volgend jaar niet uit, dan be-staat misschien de mogelijkheid van versche smetstof aanvoer.Mogelijk, waarschijnlijk zelfs, is echter ??ok dat de stand daar, ookzelfs al doet men in Duitschland voorshands niets, geleidelijk ver-betert. Ik spreek alleen van Duitschland en Pruissen, omdat ik vanBelgi?? te weinig weet en bovendien de ervaring geleerd heeft,dat Duitschland meer gevaar oplevert dan Belgi?? al hebben weook uit dat land af en toe een epidemie gekregen en al zijn verschil-lende Zeeuwsche, Noord-Brabantsche, Limburgsche en wellichtandere gevallen ook thans vanuit Belgi?? besmet geworden. Voortzetten der bestrijding is noodzakelijk. Als men dus over een beetje optimisme beschikt, kan men deverwachting uitspreken, dat het in de naaste toekomst zal meeval-len, waar toch naast het teruggaan van het cijfer bij de buren,ook de staltijd een gunstige factor is te noemen, en wat zou het bijeen volgende campagne, zeg over 5 of 10

jaar niet een machtigeruggesteun zijn, als die begonnen kon worden met zekerheid vanoverwinnen. En als het nu mogelijk is moet het toch onder gewone omstandig-heden, als het niets doen bij de buren, en het zeer drukke mobilisatie-verkeer hier, als belangrijke nadeelige factoren wegvallen, zeker gaan. Wijziging wettelijke voorschriften. Ik meen dus, dat er althans op dit moment geen enkele reden is,de bestrijding te staken. En als er wordt doorgezet, is dan wellicht in de bestrijdings-wijze nog verbetering te brengen? Ik heb vroeger op het Landhuishoudkundig Congres 1912 teAlmelo aangegeven, welke wijzigingen, naar mijn wijze van zien,wenschelijk waren in de voorschriften. Mijn oordeel is sinds dien niet veranderd. De ter vervanging vande thans geldende artikelen 34 tot en met 44 bis van het KoninklijkBesluit van 10 Juli 1896 (S. 104) voorgestelde artikelen luiden alsvolgt: Art. 34. De zieke en de verdachte dieren moeten ten spoedigste wordenafgemaakt. De zieke dieren

worden afgemaakt op het erf en in hun geheelverbrand of begraven, de verdachte kunnen, indien hiertegen naar



??? het oordeel van den districtsveearts geen bezwaar bestaat, ter af-making worden vervoerd naar elders. De huiden en hoornen der afgemaakte verdachte dieren, de borsten buikingewanden worden verbrand of begraven. Tot dat de zieke en verdachte dieren worden afgemaakt moetenzij van de overige afgezonderd worden gehouden. De termijn, bedoeld bij artikel 22 der wet van 20 Juli 1870 (S. 131)wordt gesteld op 15 dagen. Art. 35. Wanneer de ziekte een epidemisch karakter aanneemt of andereomstandigheden geen heil van de afmaking doen verwachten, kande Minister, met de uitvoering van dit besluit belast, de afmakingvan regeeringswege voor bepaalden tijd doen staken. Art. 36. (Als ie Alinea art. 36 van thans). Eigenaars van zieke of verdachte dieren, die niet worden afge-maakt ingevolge de bepaling van het iste lid van art. 35 van ditbesluit, zijn bevoegd deze, met inachtneming van de, door dendistrictsveearts voor te schrijven maatregelen van voorzorg,

teslachten, na aangifte bij den burgemeester en onder politietoezicht. In dit geval zijn de voorschriften van het 2de lid van art. 35 vantoepassing. Art. 37. (Als art. 37 van thans). De stal of het gebouw, en, wanneer dit door den districtsveeartsnoodig wordt geacht, ook het terrein, waar zich zieke of verdachtedieren bevonden hebben, moet na afloop van het laatste ziekte-geval worden ontsmet. Wanneer de districtsveearts dit in het belang van de beteugelingder ziekte noodig acht, moet ook ontsmetting plaats vinden v????rden afloop van het laatste ziektegeval. Art. 38. (Als art. 38 van thans, met bijvoeging der cursiefgedrukte woorden). In stallen en gebouwen of op weiden, erven of hoeven, waarzieke dieren gestaan hebben, mogen geen herkauwende dieren envarkens gebracht worden gedurende een termijn van 15 dagen, terekenen van den dag, waarop het laatste ziektegeval door dood ofherstel is ge??indigd, of waarop het vee van de besmette plaats is ver-voerd, en, wat de

stallen en gebouwen betreft, in elk geval eerst naden afloop der ontsmetting.



??? Het oogenblik, waarop deze termijn voor het geval van herstelbegint te loopen, wordt door den districtsveearts vastgesteld bijschriftelijke eh gedagteekende verklaring, die door tusschenkomstvan den burgemeester aan den belanghebbende wordt uitgereikt. In bijzondere gevallen kan de districtsveearts bepalen, dat ter-stond na afloop der ontsmetting van de stallen en gebouwen weder-om herkauwende dieren en varkens daarin gebracht mogen worden. Art. 39. Bij afsluiting van besmette hoeven, erven of weiden, ingevolgehet in art. 2, sub 6, van dit besluit bepaalde, is verboden:in- en uitvoer uit den gesloten kring van herkauwende dieren envarkens en uitvoer uit den afgesloten kring van eenhoevige dieren,honden, katten, pluimgedierte, niet ontsmette huiden, hoornen,hoeven en klauwen van herkauwende dieren, van wol, van mesten alle anderen afval, van hooi, stroo en ander veevoeder, touw,koedekken en stalgereedschap, koekkisten en zakken, van melken vleesch van

herkauwende dieren en varkens. Art. 40. Het vastleggen of vasthouden van honden kan worden geboden,met inachtneming van hetgeen bepaald is bij art. 30 der wet van20 Juli 1870 (S. 131). Art. 41. (Als art. 40 van thans). Het is verboden uit, naar of binnen de kringen, doorOnzen Minis-ter, met de uitvoering van dit besluit belast, aangewezen, te ver-voeren of doen vervoeren herkauwende dieren en varkens enuit of binnen die kringen de, door voormelden Minister aan tewijzen, in art. 15 der wet van 20 Juli 1870 (S. 131) bedoelde, voor-werpen. In bijzondere gevallen, wanneer dit door den districtsveeartsnoodig wordt geoordeeld, kan binnen de, in het eerste lid van ditartikel bedoelde kringen ook verplaatsing van herkauwende dierenen varkens door den burgemeester verboden worden. Art. 42. (Als art. 4obis van thans). In spoedeischende gevallen, wanneer de districtsveearts ditnoodig acht, kan de burgemeester een of meer kringen in zijn ge-meente aanwijzen, waaruit, waarnaar of

waarbinnen het vervoerenof doen vervoeren of waarbinnen het verplaatsen van herkauwendedieren en varkens verboden is.



??? Wanneer bijzondere redenen afwijking van het uitgevaardigdeverbod noodzakelijk maken, kan de burgemeester zoodanige af-wijking toestaan onder de, door den districtsveearts San te geven,voorwaarden. De, in het eerste lid van dit artikel bedoelde aanwijzingen zijnniet langer dan een week van kracht. De aanwijzingen, alsmede hare intrekking of wijziging, wordendoor den burgemeester ter algemeene kennis gebracht. Art. 43. (Als art. 41 van thans). Wanneer dit door den districtsveearts noodzakelijk wordt ge-acht, moeten de veehouders hun vee, dat zich in weiden of andereopen plaatsen bevindt, op last van den burgemeester opstallen ofopbokken. Ten aanzien van de uitoefening van deze bevoegdheid volgt dedistrictsveearts de bevelen van Onzen Minister, met de uitoefeningvan dit besluit belast. Art. 44. (Als art. 42 van thans). Het houden van markten, openbare verkoopingen, tentoonstel-lingen en andere vereenigingen van herkauwende dieren en varkensis

verboden in gemeenten of gedeelten van gemeenten, door OnzenMinister met de uitvoering van dit besluit belast, aangewezen. Openbare verkoopingen van herkauwende dieren en varkensvan denzelfden eigenaar of behoorende tot de nalatenschap van eenoverledene, blijven geoorloofd met schriftelijk verlof van den burge-meester en binnen een, door dezen daarbij te bepalen termijn, nadatde districtsveearts bepaald heeft, dat daartegen geen bezwaarbestaat. Art. 45. In de, door Onzen Minister, met de uitvoering van dit besluitbelast, aangewezen gemeenten of gedeelten van gemeenten, ishet vervoer van de, door den vermelden Minister aan te wijzen,soorten van vee verboden, tenzij de vervoerder in het bezit zij ofvan een schriftelijke vergunning, waarbij hem, met inachtnemingvan de voorschriften gegeven krachtens art. 44, tweede lid, van ditbesluit, afwijking van het verbod van vervoer uit den afgeslotenkring ten behoeve van het vee, dat hij vervoert, is toegestaan, ofvan

een vervoerbiljet, afgegeven door den burgemeester van deplaats van herkomst van het vee en bevattende een nauwkeurigebeschrijving door opgave van geslacht, leeftijd, kleur en blijvende



??? bijzondere kenteekenen, eene opgave van de plaats van herkomsten van de plaats van bestemming en van den tijd, gedurende welkehet biljet geldig is, alsmede de verklaring van den burgemeester,dat het vee zich na het inwerkingtreden van de krachtens dit artikelgedane aanwijzing, niet in den afgesloten kring heeft bevonden Art. 46. (Als art. 44 van thans). De in de artikelen 41, 44 en 45 bedoelde aanwijzingen, wordendoor plaatsing in de Staatscourant en zoo mogelijk in een of meerplaatselijke nieuwsbladen, ter algemeene kennis gebracht. Daarbij worden tevens voorschriften gegeven omtrent uitzonde-ringen, die op het uitgevaardigde verbod zullen worden toegelaten. De intrekking of de wijziging van de in de artikelen 41, 44 en 45bedoelde aanwijzingen worden op dezelfde wijze ter algemeenekennis gebracht. Art. 47. (Als art. 44 bis van thans). De schade, veroorzaakt door het toepassen van de maatregelentegen het mond- en klauwzeer,kan in bijzondere gevallen door

OnzenMinister, met de uitvoering van dit besluit belast, uit \'s Rijks kasgeheel of ten deele worden vergoed. De wijzigingen zouden dus in hoofdzaak hierop neerkomen, dathet afmaaksysteem wettig werd voorgeschreven; in het thans be-staande gemis van bepalingen omtrent honden, katten, eenhoevigedieren en pluimvee werd voorzien; de Duitsche zoogenaamdeBeobachtungsbezirke, die hier terecht zelden worden toegepast,zouden verdwijnen, en voorschriften omtrent veeverkeer in grens-gemeenten mogelijk zouden zijn. Nu vindt ook zonder wettelijk voorschrift, het afmaaksysteemconsequent toepassing en dan is het mij allang best, en de honden,katten, paarden en kippen zijn ook wel te houden, al is het een foutdat daaromtrent geen bepalingen bestaan. Infectie gevaar gedurende het incubatietijdperk. Zooals deze vergadering bekend zal zijn, worden regelmatig dezieke dieren, evenals in Engeland, op het erf gedood en begravenof op andere wijze onschadelijk gemaakt. In mijn

district wordenbovendien febriciteerende runderen, waarvan vermoed wordt datzij spoedig ziek zullen worden, gedood en begraven. Ik doe dat omdat ik meen, dat ook in het incubatietijdperk be-smettingsgevaar bestaat.



??? Hierop wijst in de eerste plaats het feit, dat wanneer in eenkoppel vee ?Š?Šn dier is aangetast, bijna regelmatig daarna de anderebeesten zeer snel na elkaar ziek worden, waarschijnlijk door nÂ° igedurende het incubatietijdperk ge??nfecteerd. In dit voorjaar werden uit 4 stallen in Overschie oogenschijnlijkgezonde runderen verwijderd en afgemaakt, van welke bekend was,dat zij vermoedelijk ge??nfecteerd waren, daar zij met een ziek rundwaren samen geweest. Op 3 der 4 bedoelde stallen trad 2, 3 en 4dagen nadat de bedoelde beesten er uit gehaald waren toch ziekteop. Het is voorgekomen, dat een koe die eenige dagen nadat zij op.een markt gestaan had ziek werd, toch op de markt blijkbaar be-smetting had teweeggebracht. Voor eenige weken haalden twee broers, ?Š?Šn uit Oud-Alblas,?Š?Šn uit Wijngaarden 11 pinken uit een weide onder Sliedrecht.De pinken uit Wijngaarden werden 10 dagen later ziek, die uitOud-Alblas Â? 6 dagen. De laatste hadden ook

besmet 2 koeiendie samen gedreven waren, waardoor zij gedurende een uur warensamen geweest. Ook werden ziek eenige koeien, 2 stukken van het eerst bedoeldeland onder Sliedrecht verwijderd, terwijl toch vaststaat, dat depinken gezond, d. w. z. in het incubatietijdperk verwijderd werden. Allemaal geen bewijzen, maar toch dingen die te denken geven. Vele veeartsen zullen trouwens ervaringen hebben opgedaan,die er op wijzen, dat vermoedelijk gedurende het incubatietijdperkbesmettingsgevaar bestaat. Om deze reden meen ik, dat het zaak is de slachting op de hoevemeer te bevorderen dan tot nu toe is geschied. Ontsmetting van terreinen. Een andere zaak waar nog op tc wijzen is, betreft de ontsmettingvan terreinen. Wij trachten vrij geregeld besmette weilanden enterreinen te ontsmetten. Geschiedt dat met creoline dan kan menin weiden regelmatig na afloop van de ontsmetting veel vogelswaarnemen, die afkomen op wormen, die door de

creolinebegieting,naar boven kruipen. Voor eenige weken zag ik op een terrein grootongeveer 500 M2, dat den vorigen dag ruim met creoline begotenwas, zeker meer dan 1000 doode regenwormen. Uit dien hoofde is het dus noodig, om, besluit men tot terrein-ontsmetting met creoline, het zoo te doen, dat inderdaad ontsmet-ting verkregen wordt. Kalkmelk of er af blijven is wellicht te verkiezen.



??? Medewerking door belanghebbenden. En dan ten slotte nog een enkel woord over de houding en destemming der belanghebbenden. Ontegenzeggelijk is gedurende 1914 de stemming tegenover hetVeeartsen ij kundig Staatstoezicht verbeterd, maar erg goed is zijzeker nog niet. Nu kunnen de bezoekers van deze vergadering, de Nederlandschedierenartsen, door zakelijke voorlichting zekerlijk belangrijk bij-dragen tot verbetering van die houding, waartoe ik ernstig opwek. Voorloopig moeten wij overigens tevreden zijn, indien slechtstijdig wordt aangegeven. En ik meen dat zulks vrij goed geschiedt.In mijn district heb ik althans niet bijzonder te klagen, al is nietelke aangifte absoluut versch. Straffen van nalatigheid. De Regeering heeft verleden najaar nalatigen in dat opzichtgedreigd met de strenge veewetbepalingen. Als deze bedreigingwordt uitgevoerd daar waar gezondigd wordt, behoeft men voorverzuim van aangifte niet bevreesd te zijn. Een boer die geen geld krijgt

voor zijn afgemaakt vee, omdathij verzuimde aan te geven, blijft jaren een afschrikkend voorbeeldvoor een zeer ruime omgeving. Ten slotte nog het zuivelgevaar. De aanvulling van de veewet in dit opzicht, is een behoorlijkeverbetering. Vrij regelmatig wordt in kringen waar het veeverkeertijdelijk wordt tegengegaan, mede verboden het vervoer van nietgepasteuriseerde afvalproducten der zuivelbereiding. Men voelt dat dit goed is, doch tevens een halve maatregel. Uit-voer van volle melk uit een afgesloten kring kan niet worden tegen-gegaan, daar daardoor de fabriekmatige zuivelbereiding onmogelijkzoude worden en is deze melk er eenmaal uit, dan hebben we erverder geen zeggen over. De eenige afdoende maatregel in dit opzicht is, dat spreektvanzelve, algemeene verplichte pasteurisatie. Dat deze spoedig kome. Hoewel terecht geen conclusies in stemming worden gebracht,meen ik toch als resum?Š van mijn gedachtengang de volgende temogen stellen: Conclusies.

iÂ°. De ervaring van vroeger en thans bij de bestrijding van hetmond- en klauwzeer hebben geleerd:



??? rt. Dat een gewone epidemie in Nederland met politiemaatrege-len zonder afmaken van aangetaste veebeslagen, niet is te keeren. b. Dat wanneer een epidemie in Nederland geheerscht heeft, inde 2 a 3 daarop volgende ja^en, met de.sub a. bedoelde politiemaat-regelen uitbreiding afdoende is tegen te gaan. 2Â°. Verbreiding van het mond- en klauwzeer, ook van het eeneland naar het andere, heeft veelvuldig plaats door normale verkeers-toestanden, die niet of uiterst moeilijk te veranderen zijn, waardooraltijd, wanneer in Duitschland of Belgi?? mond- en klauwzeer heer-schend voorkomt, hier te lande herhaaldelijk insleepingen zullenplaats hebben. 3Â°. In verband met conclusie ?Š?Šn, is het daarom van grootbelang, dat het eenig doeltreffend bestrijdingsstelsel, d. w. z. waar-bij de aangetaste veebeslagen worden afgemaakt, internationaaltoepassing vindt. 4Â°. Algemeen verplichte pasteurisatie van afvalproducten derzuivelbereiding is eisch des tijds. 5Â°. In de

tegenwoordige omstandigheden is het aangewezen,dat de in gang zijnde bestrijdingsproef in Nederland consequentwordt doorgevoerd. Maatschappij ter bevordering der veeartsenijkunde in Nederland. Aan H.H. leden, Bij het Hoofdbestuur zijn klachten ingekomen van leden diein de uitoefening van hun praktijk worden bemoeilijkt door denheerschenden nood in automobiel- en motorbanden, naar aanleidingwaarvan tot het Hoofdbestuur het verzoek is gericht te trachten,evenals zulks door het Hoofdbestuur der Ncderlandsche Maatschap-pij tot bevordering der Geneeskunst is geschied, hierin verbeteringaan te brengen. Te dier zake heeft het Hoofdbestuur zich om inlich-tingen gewend tot het H. B. der Ned. Mij. tot bevordering derGeneeskunst, waarna welwillend de mededeeling is ontvangen dat,mede docr de bemoeiingen van laatstgenoemd H.-B., de Ncder-landsche Overzee Trust Maatschappij te \'s Gravenhage met deEngelsche regeering een overeenkomst heeft gesloten,

betreffendeden invoer van auto-banden in Nederland. Belanghebbendenwordt aangeraden, zich, onder opgave van de maat der verlangde



??? banden, tot hun leverancier te wenden, met verzoek zich in ver-binding te stellen met de N. O. T. omtrent de voorwaarden waar-onder de banden worden verstrekt. Mocht men van den leverancierweigering van levering ondervinden, dan gelieve men daarvan aan deN. 0. T. Maatschappij te \'s Gravenhage mededeeling te doen. Het Hoofdbestuur,J. J. F. Dhont, Voorzitter,H. A. Vermeulen, iste Secretaris. Het Hoofdbestuur heeft de eer onderstaande correspondentiester kennis te brengen van de leden: Wittem, i Januari 1916. Naar aanleiding van een door ondergeteekenden aan de Maat-schappij â€žGroningen" Algemeene onderlinge maatschappij totverzekering van Paarden en Rundvee, gericht schrijven inzakebetaling van keuringskosten voor gedane keuringen van paardenbij voornoemde maatschappij ter verzekering aangegeven, ontvinghij bijgaand schrijven. Acht het Hoofdbestuur het in deze nietgewenscht, dit schrijven in het tijdschrift voor dierengeneeskundete

publiceeren, zoo niet, welke stappen acht het Hoofdbestuurgewenscht in deze te doen. Hopende dat het Hoofdbestuur in deze de belangen zijner ledenop de meest gepaste wijze moge behartigen, teekent met de meestehoogachting, H. J. C. Horbach. Aan het Hoofdbestuur der Maatschappij ter Bevordering der Veeartsenijkunde. Groningen, 13 December 1915. WelEdele Heer, , In beleefd antwoord op Uw schrijven deden wij U mee, dat deeigenaren de keuringskosten moeten betalen, doch wanneer Udaarop gesteld is, kan dat door onze tusschcnkomst geschieden,indien U ons de kosten op de formulieren wilt opgeven. Hoogachtend, Uw dw. â€žGroningen" Alg. Ond. Maatschappijt. verzekering v. paarden v. hooge waardeF. F. Leopold. Den Heer H. J. C. Horbach, Rijksveearts,Wittem (L.).



??? Maatschappij ter bevordering derVeeartsenijkunde in Nederland. Hoofdbestuur. Rotterdam, No. 3. Utrecht, Jaâ„?ari Onderwerp:\\ntw. op schrijven van i/i \'16. Het Hoofdbestuur der Maatschappij tot bevordering der Vee-artsenijkunde in Nederland heeft de eer U, in antwoord op Uw schrij-ven van den isten dezer te berichten, dat het U dringend aanraadtden Heer Leopold er nadrukkelijk op te wijzen, dat de afwikke-lingen van paarden en veeverzekeringsaangelegenheden doordierenartsen niet anders geregeld worden en zullen blijven geregeldworden, dan krachtens de bepalingen vastgesteld door de Alge-meene Vergadering der Maatschappij van 25 September 19x4,waarin o.a. is besloten, dat declarati??n van dierenartsen door deMaatschappijen moeten worden gehonoreerd en dat het geheelbuiten de bemoeiingen der dierenartsen ligt of de Maatschappijendeze onkosten al dan niet op hunne verzekerden willen verhalen. Het Hoofdbestuur bericht U tevens dat deze

correspondenti??nzoo spoedig mogelijk in het Tijdschrift zullen worden gepubliceerd. Het Hoofdbestuur,J. J. F. Dhont, Voorzitter,H. A. Vermeulen, iste Secretaris. Aan den WelEdelgeboren HeerH. j. c. Horbach dierenarts,te WlTTEM. De ondergeteekende- verzoekt H.H. Afdeelingssecretarissen,voor zooverre deze tot op heden niet hebben voldaan aan hetbepaalde in art. ix van het Huishoudelijk Reglement, hem zoospoedig mogelijk de ledenlijsten der Afdeelingen te doen geworden. H. A. Vermeulen, iste Secretaris. Overgegaan van de Algemeene Afd. naar de Afd. Gelderlandâ€”Overijssel: J. C. M. Gurck te Doesburg, Dr. F. W.\' Tervoert teWinterswijk en K. Luten te Hardenberg; toegetreden tot genoemdeAfd.: Dr. J. Buitenhuis te Hardenberg en Dr. W. Luxwolda teEnsched?Š. Overgegaan van de Afd. Gelderlandâ€”Overijssel naar de Afd.Zuid-Holland: G. J. Hommels te Delft.



??? Berichten. Vraag van den heer Duymaer Van Twist, betreffende bestrijding van het mond-en klauwzeer. (Ingezonden 29 December 1915). Is het juist, dat de Minister van Landbouw, Nijverheid en Handel na den 23stenDecember j.1., toen de Kamer zich in meerderheid verklaarde tegen het door denMinister toegepaste systeem van bestrijden van het mond- en klauwzeer, voort-gaat dit systeem toe te passen? Antwoord van den heer Posthuma, Minister van Landbouw, Nijverheid enHandel. (Ingezonden 31 December 1915). Het antwoord op de vraag zoude kunnen luiden: ,,ja, dat is juist". De ondergeteekende stelt er echter prijs op te verklaren, dat hij om de redenenontvouwd in de Memorie van Toelichting van het wetsontwerp tot verhoogingen wijziging van het tiende hoofdstuk der Staatsbegrooting voor het dienstjaar1916 (kosten van de maatregelen ter bestrijding van het mond- en klauwzeer),zich niet verantwoord acht onverwijld de wijze van bestrijding geheel te veranderen.

Elke wijziging van gedragslijn zal tot noodzakelijk gevolg hebben, dat de vee-houders een veel grooter aandeel in de bestrijding voor hun rekening moeten nemendan tot nu toe het geval was; en daarom zal hun een termijn van voorbereidingmoeten worden gegeven. Het .Nederlandsch Landbouw Comit?Š werd den 24Sten December door mij uit-genoodigd de noodige stappen daartoe te doen. Intusschen is de algemeene machtiging aan de districtsveeartsen om tot afmakingvan ziek en verdacht vee te adviseeren ingetrokken. Thans wordt in elk bijzondergeval, waarin door hen deze maatregel noodig wordt geacht, een met redenenomkleed voorstel daartoe ingediend, waarop door mij wordt beslist. Op de over-weging, dat een behoorlijke isolatie niet mogelijk was, werd de machtiging omhet afmaken van vee te adviseeren, tot op heden steeds verleend. In ?Š?Šn geval waar het een groote boerderij betrof werd op een verzoek van denburgemeester om isolatie in plaats van afmaking toe

te passen, de navolgende mach-tiging verleend. â€žKunt gij gedurende vier weken of zoolang de districtsveeartsdat noodig acht de hoeve met voldoend betrouwbaar personeel zoodanig afsluitendat noch rnensch noch dier, incluis hond, kat en pluimvee noch eenig voorwerpde hoeve verlaat; zoo niet, geef dan gevolg aan advies districtsveearts." Waarop het volgende bericht kwam: Referten uw telegram gisterenavond heb ik besloten tot afmaking vee. De burgemeester................ De ondergeteekende meent in dezen te hebben gehandeld in. den geest van devoorstellers der motie, die toch, zooals bij de gevoerde discussie duidelijk in hetlicht werd gesteld, allerminst bedoelden de bestrijding van het mond- en klauwzeerte laten rusten. Van deze gelegenheid maakt de ondergeteekende gebruik er nogmaals met



??? nadruk op te wijzen, dat de stand van het mond- en klauwzeer in ons land zoowelals over onze grenzen geen aanleiding kan zijn thans plotseling een ernstige be-strijding van het mond- en klauwzeer te staken. Mond- en klauwzeer. De Minister van Landbouw enz. heeft tot het Bestuur van het Ned. Landb.Comit?Š het volgend schrijven gericht: Het zal uw Comit?Š niet zijn ontgaan, dat den 22sten Dec. 1.1. in de Tweede Kamerder Staten-Generaal de navolgende motie is aangenomen: â€žDe Kamer, overwegende, dat de bestrijding van het mond- en klauwzeer door het z.g.afmaaksysteem thans geen aanbeveling verdient, gaat over tot de orde van den dag." Door te voldoen aan de, door aanneming van deze motie, aan mij kenbaargemaakte meening, zal de bestrijding van het mond- en klauwzeer voor het grootstedeel komen te rusten op de landbouwers zelf. Ik acht het daarom mijn plicht u te verzoeken deze aangelegenheid onder deaandacht der belanghebbenden te brengen;

opdat door hen kan worden nagegaanwat in elk bijzonder geval en wat in elke gemeente moet worden verricht, waaronverhoopt het mond- en klauwzeer mocht uitbreken. In verband met noodzakelijke voorbereiding tot strijd, acht ik het in het belangvan de veehouders niet geraden van gedragslijn te veranderen, alvorens hun degelegenheid te geven de noodige maatregelen te treffen. De aandacht zal daarbij in hooge mate moeten worden geschonken aan de iso-leering der besmette erven en hoeven, en de zorg om de smetstof binnen de grenzenvan het terrein te houden; een taak, die door gebrek aan personeel voor het Vee-artsenijkundig Staatstoezicht niet uitvoerbaar is, maar die door de belanghebbendenmet ernst opgevat en met inspanning van alle krachten, naar ik hoop, kan wordenvolbracht. Evenals tot dusverre, zal voor zooveel mogelijk door inspectie worden getrachtnalatige aangifte, bedoeld in art. 13 van de wet, tot hun plicht te brengen; en ervoorts voor worden gewaakt dat

artikel 14 houdende verplichting tot afzonderingvan zieke dieren, behoorlijk wordt nageleefd. Waar zulks noodig is zullen zij, die alle voorzorgen tegen besmetting nemen,met alle middelen, die de Wet biedt, worden beschermd tegen de gevaren, welkehen bedreigen van de zijde van hen, die door nalatigheid, zorgeloosheid of onver-schilligheid de verbreiding van de ziekte in de hand werken. Maatregelen die hetverkeer en den handel tot de kleinst mogelijke afmetingen terug brengen, zullenzeer waarschijnlijk meer dan tot nu toe noodzakelijk blijken. Bij de thans gevolgdewijze van bestrijding is slechts bij uitzondering tot dergelijke hinderlijke maat-regelen overgegaan, omdat de strijd in de eerste plaats gericht was op de uitroeiingvan den besmettingshaard. Wordt deze echter in stand gehouden, dan zijn degevaren, die daaruit voortvloeien, belangrijk grooter; men denke slechts aan hetalgemeen bekende â€žvluchten" met vee om de gevolgen van de ziekte te ontkomen,wanneer in de

omgeving het mond- en klauwzeer uitbreekt. Het gevaar voor



??? besmetting van markt- en handelsvee zal dan niet anders dan door sluiting vanmarkten in de besmette gebieden kunnen worden voorkomen. Ik vertrouw, dat uw comit?Š den weg zal vinden, om de veehouders, nu zij inde naaste toekomst waarschijnlijk zullen worden geplaatst vooreen taak die inder-daad veel van hen eischt, op te wekken tot krachtigen arbeid. Van mijne zijde zaldan door eene strenge toepassing en handhaving van al de bepalingen, die de Wetmij ter voorkoming van verbreiding van het mond- en klauwzeer in de hand geeft,elk ernstig streven hunnerzijds krachtig worden gesteund. Door het Bestuur van het Ned. Landbouw Comit?Š is dat schrijven ter kennisgebracht van de besturen van alle provinciale en gewestelijke landbouwmaatschap-pijen, vereenigingen en bonden en van de besturen der rundvee stamboeken. Handelsblad v. 25 Dec. \'15. Verslagen, mededeeiingen, begrootingen en andere publicaties van Rijkswege. Ontwerp van wet tot verhooging en wijziging

van het Xde hoofdstuk der staatsbe-grooting 1916. Verschenen is een ontwerp van wet van den volgenden feitelijken inhoud metde daarbij behoorende Memorie van Toelichting. Artikel i. Artikel 45 van het tiende hoofdstuk der Staatsbegrooting voor het dienstjaar1916 wordt gelezen: â€žKosten, subsidi??n en schadeloosstellingen tot afwendingvan het gevaar, waarmede ziekten den veestapel bedreigen, daaronder begrepenkosten verband houdende met het afmaken van vee, lijdende aan of verdacht vanmond- en klauwzeer". Het bedrag van het artikel, thans f 175.000 wordt verhoogd met ?’ 2.000.000 enmitsdien gebracht op / 2.175.000. Artikel 2. Ten gevolge van het vorenstaande wordt het totaal der tweede afdeeling en heteindcijfer van het tiende hoofdstuk der Staatsbegrooting voor het dienstjaar 1916dverhoog met twee millioen gulden (/ 2.000.000). MEMORIE VAN TOELICHTING. Na de aanneming van de motie Teenstraâ€”de Wijkerslooth heeft de onder-geteekende zich

afgevraagd wat hem bij de bestrijding van het mond- en klauwzeernu te doen staat, en daarbij nogmaals ernstig overwogen op welke wijze doeltreffendeafsluiting van eventueel besmette boerderijen ware te verkrijgen. Eene poging om in overleg met zijn ambtgenoot van Oorlog de noodige militairente verkrijgen om die afsluiting door militairen te bewerkstelligen stuitte af ophet bezwaar, dat de bestaande omstandigheden niet toelaten een zoo grootaantal militairen als noodig zullen zijn voor isoleeren aan den dienst te ont-trekken, ook zelfs indien eene reeds met verlof gezonden lichting landweerwerd teruggeroepen, waartegen ongetwijfeld hoogst ernstige bedenkingenzouden rijzen.



??? Het nemen van proeven met serum, (dat trouwens niet ter beschikking is), ofmet de toepassing van middelen als tannine-oplossingen of ammoniak-preparatenheeft het groote gevaar, dat bij mislukking dezer proeven, die van deskundigezijde als zeker in het uitzicht wordt gesteld, de ziekte eene zeer groote uitbreidingzoude verkrijgen. Om al deze redenen behoort de Regeering zekerheid te hebben, of haar al danniet door de Volksvertegenwoordiging de middelen zullen worden onthouden ommet het afmaken der zieke en verdachte dieren te kunnen voortgaan. Waar hetstelsel van deugdelijk isoleeren niet kan worden toegepast, en het gevaar dus inhooge mate aanwezig is, dat de ziekte zich in ernstige mate over het geheele landzal verspreiden, meent de ondergeteekende door dit voorstel van wet eene ondubbel-zinnige beslissing over het toestaan der gevraagde gelden van de Volksvertegen-woordiging te moeten uitlokken. Mocht onverhoopt de voorgestelde wijziging van den

tekst van het artikel nietworden aangenomen, dan zal toch de voorgestelde verhooging van artikel 45 derbegrooting noodig zijn, daar dan de bestrijding langs anderen weg dan dien vanafmaken moet worden beproefd en daarmede zeer belangrijke uitgaven gepaardzullen moeten gaan, uitgaven, welke uit den aard der zaak niet met juistheidkunnen worden geraamd.- De Minister van Landbouw, Nijverheid en Handel,POSTHUMA. Zoogenaamd gebrek aan veeartsenijkundige hulp een argument voor hetenten van varkens door leeken. Volgens een verslag in het ochtendblad van het Algemeen Handelsblad dato18 Nov. 1.1. bleek in de algemeene vergadering der Vereeniging tot ontwikkelingvan den Landbouw in Hollands-Noorderkwartier, bij punt 8 der agenda, bespre-king van den toestand van het veehoudersbedrijf met het oog op de beschikbaar-heid van veeartsenijkundige hulp, dat bij vlekziekte van varkens dikwerf de spoedigeen noodige hulp ontbrak en het wenschelijk was, dat

meer personen de bevoegdheidtot hulp verleenen konden krijgen." Door de Holl. Maatschappij van Landbouw was hierover een enqu??te ingesteldo.a. onder de dierenartsen in het district Hoorn, door middel van een schrijvenvan onderstaanden inhoud. Deze dierenartsen hadden op ?Š?Šn enkele uitzonderingna, geweigerd te antwoorden op de gestelde vragen, wat na lezing daarvan geenverwondering zal wekken. Dit schrijven luidde aldus: Hollandsche Mij. van Landbouw. Afdeeling Hoorn en Omstreken. Hoorn, 18 Augustus 1915. Onderwerp: Inenting van varkens. - WelEd. Heer! Ingevolge een desbetreffend schrijven van het Hoofdbestuur der HollandscheMaatschappij van Landbouw verzoek ik U beleefd mij te willen opgeven het aantal



??? â€” 97 â€” varkens in 1915 door U preventief inge??nt tegen besmettelijke ziekten in de ge-meenten behoorende tot de afdeeling Hoorn bovengenoemd en op hoeveel varkensde curatieve enting is toegepast. Aangenaam zou het mij zijn, uiterlijk 1 September Uwe opgave te mogen ont-vangen voor iedere gemeente afzonderlijk. Hoogachtend, Bij voorbaat vriendelijk dankzeggend voor de te nemen moeite, Uw dw. (volgt handteekening secretaris). N. B. De afdeeling omvat de Gemeenten, Hoorn, Zwaag, Blokker, Westwoud,Wijdenes, Schellinkhout, Berkhout, Avenhorn, Oudendijk en Beets. Veel behoeft hieraan niet te worden toegevoegd. Tot het beantwoorden van zulk een schrijven, zijnde West-Friesche dierenartsennog geenszins geneigd; het wekte algemeene verbazing en verontwaardiging enbetwijfeld wordt, of het Hoofdbestuur der H. M. v. Landbouw wiens courtoisiebekend is, aan genoemde afdeeling wel aanleiding heeft gegeven een dusdanigschrijven op te stellen. Holland\'s

Noorderkwartier zal begrijpen dat de boven cursief gedrukte woordeneen beschuldiging bevatten van gebrek aan ijver en toewijding aan het adres derWest-Friesche dierenartsen, en zal deze in het openbaar geuitte beschuldigingdoor welbewezen feiten dienen te staven. De bedoeling van dezen geheelen opzet is niets anders, dan een verzonnen ezels-bruggetje om te komen tot het doen enten van varkens tegen vlekziekte door(goedkoopere) leeken, gesteld dat de woordvoerders er in zouden slagen de hiervoornoodige wetswijziging te verkrijgen. De redactie meent aan deze handelwijze openbaarheid te moeten geven, om dewaarde van dergelijke beweringen in het juiste licht te stellen. Tengevolge van niet tijdig inzenden van de notulen kon het verslag van de(mond- en klauwzeer) vergadering van 18 December j.1. niet meer inditnummerworden opgenomen. Red. Personalia. Bij Koninklijk besluit van 28 December 1915 nÂ°. 63 is, met ingangvan i Januari 1916, aan dr. H. J. van

Nederveen, te \'s Gravenhage.opzijnverzoek,eervol ontslag verleend als gouvernementskeurmeester van vee voor Vlissingenen als plaatsvervanger van den districtsveearts wien Breda als standplaats isaangewezen, en zijn, eveneens met ingang van 1 Januari 1916, tot wederopzegging,benoemd tot plaatsvervanger van den districtsveearts, wien: a. Breda als standplaats is aangewezen, de veeartsen J. Kraamer, te Koude-kerke, en L. W. de Waardt, te Middelburg; b. \'s Hertogenbosch als standplaats is aangewezen, de veeartsen dr. G. L. J.Gooren, te Tilburg, en J. Koopmans, te Almkerk; c. Arnhem als standplaats is aangewezen, de veeartsen dr. C. A. van derVelden, te Oldebroek, onder toekenning van gelijktijdig eervol ontslag als plaats-



??? vervanger van den districtsveearts wien Breda als standplaats is aangewezen C. Eykman, te Nijmegen, en G. van Soest, te Borculo; d. Rotterdam als standplaats is aangewezen, de veearts A. Knape, te Brielle; e. Alkmaar als standplaats is aangewezen, de veeartsen j. Koelemey, teWestwoud, K. Schuytemaker, te Nibbixwoud, C. Sieswerda, te de Rijp, endr. P. Stapel, te Spanbroek; /. Utrecht als standplaats is aangewezen, de veeartsen J. Boer, te Wijk bijDuurstede, H. J. van Daal, te Scherpenzeel, D. M. Hoogland, te Breukelen, D. van der Veen, te Oudewater, en H. Veenendaal, te IJsselstein; g. Groningen als standplaats is aangewezen, de veeartsen J. Niks, te Groningen,en P. J. Offeringa, te Warffum. Bij Koninklijk besluit van 29 December 1915 nÂ°. 9 is dr. A. Vrijburg, te \'s Gra-venhage, voor het tijdvak van 1 Januari 1916 tot 1 September 1916, wederombenoemd tot conservator aan het instituut voor parasitaire en infectieziekten van\'s Rijks veeartsenijschool te

Utrecht, tevens belast met het geven van onderwijsin tropische veeartsenijkunde aan die inrichting. Benoemd tot lid der Gezondheidscommissie te Zeist, dr. J. H. Picard, gemeente-veearts aldaar. Op verzoek eervol ontslagen de gouvernementsveearts W. A. A Roukens.Bibliografie. Brehm, Tierleben. Allgemeine Kunde des Tierreichs. 4te Aufl. Hrsg. von Ottozur Strassen. Bd. 2. Die Vielf??ssler, Insekten und Spinnenkerfe. Neubearb. vonRich. Heymons unter Mitarbeit von Helene Heymons. Leipzig, Bibliograph.Institut, 1915. 8Â°. XLII 716 S.m. 367 Abb., 20 f?¤rb. u. 15 schwarzen Taf.,7 Doppeltaf. u. 4 einseit. Taf. nach Photogr. u. 1 Kartenbeilage. Geb. M. 12.â€”De ambulance voor gewonde en zieke paarden op het slachtveld. Teekeningen,,en Silhouette" van Margu?Šrite van Riemsdijk, \'s Gravenhage, W. P. vanStockum & Zn., 1915. In 8Â°. f 1.75 In 4Â°. f 2.50 Teekeningen aan de voor- en achterzijde van een brieven-vloeimap met kalender. K??hn\'s Veterin?¤r-

Taschenbuch. 1916. Jhrg. 25. Hrsg. von Fel. Train. Berlin,R. K??hn, 1915. M. f.80â€”3.30, je nach Einrichtung. Jahresbericht ??ber die Fortschritte der Tier-Chemie oder der physiol., pathol.und Immuno-Chemie und der Pharmakologie. Begr. von R. Maly. Hrsg. undred. von R. Andreasch und K. Spiro. Bd. 44. Ueber das Jahr 1914. Abt. 1. Wies-baden, J. F. Bergmann, 1915. 8Â°. 640 S. M. 23.â€”A. T. Kinsley, Atextbookofveterinary pathologyfor studentsand practitioners.2d. ed. Chicago, A. Eger, 1915. 390 p. w. 194 ill., 5 inserts and 1 pl. J. V. Lacroix, Animal castration. Chicago, American Journal of Veterinarymedicine, 1915. 144 p. w. 23 ill. Vet. medicine series. Ed. by D. M. Campbell, nr. 7. Wound treatment by Merillat, huare, Lewis a. o. Chicago, American Journalof Veterinary medicine. 1915. 186 p. Vet. medicine series. Ed. by D. M. Campbell, nr. 9.



??? E. R.Wecke, Die fr??hzeitige Feststellung der Tr?¤chtigkeit\'bei den Haustieren.Berlin-Halensee, Deutsche Ges. f. Z??chtungskunde, 1915. Gr. 8Â°. 56 S. M. 2.80 Flugschriften der Deutschen Ges. f. Z??chtungskunde. Bd. 35.P. Relier, De l\'oxyg?Šnoth?Šrapie intra-veneuse. Th?¨se inaug. Paris 1915.H. K?¤mmerer, Die Abwehrkr?¤fte des K??rpers. Eine Einf??hrung in die Immuni-t?¤tslehre. Leipzig u. Berlin, B. G. Teubner, 1915. M. 32 Textabb. M 1.â€”Aus Natur und Geisteswelt. Sammlung wissensch.-gemeinverst. Darstellungen.Bd. 479. Ivar Torp, Ueber das kulturelle und biochemische Verhalten von 34 beimAbortus equi infektiosus ermittelten paratyphus?¤hnlichen St?¤mmen. Inaug.Diss. Hannover. 1915. O. Stenstr??m, Enzootisches Auftreten von Geschw??lsten bei Rind und Pferd.Stockholm, o. J. M. 26 Fig. auf 23 Taf. Ver??ffentlichung der med. Staatsanstalt in Stockholm. A. Marxer, Technik der Impfstoffe und Heilsera. Braunschweig, Fr. Vieweg& Sohn, 1915.

8Â°. IX 319 S. Geh. M. 8.â€” Geb. M. 9.â€” Gr?¤fin von Linden, Parasitismus im Tierreich. Braunschweig, F. Vieweg u.Sohn, 1915, 8Â°. 215 S. m. 102 Abb. u. 7 Taf. Geh. M. 8.â€” Geb. M. 9.â€” Die Wissenschaft. Samml. von Einzeldarstellungen aus den Gebieten der Natur-wissenschaft u. der Technik. Bd. 58. S. Wall, F??rel?¤sninger i Husdjurens allm?¤nna patologiska Anatomi. Stockholm,A. Bonnier, o. J. Kr. 14.â€” A. v. Leeuwen, Gezondheidsleer van het vee ten dienste van ontwikkelde vee-houders. 2e dr. Leeuwarden, Meyer & Schaafsma, 1915. Gr. 8Â°. XII 256 blz.M. 50 afb. f 1.50 Bekroond antwoord op eene prijsvraag, uitgeschr. door de Commissie uit deGed. Staten van Friesland, belast met \'t beheer van het Bumalegaat. Die Seele des Tieres. Berichte ??ber die neuen Beobachtungen an Pferden undHunden. Hrsg. von der Gesellschaft f??r Tierpsychologie. M. e. Vorwort von H. E.Ziegler. Berlin, W. Junk, 1916. 8Â°. 115 S. M. 13 Fig. Brosch. M. 1.50 Fra.

Herda, Mit der Feldartillerie gegen die Russen. Kriegserlebnisse. Berlin,R. Sch??tz, 1915. M. 2.50 N. B. Verfasser ist Oberveterin?¤r. Max Lochner, Ausbildung von Reitpferden und Reitern. Kap. 1: Hilfen. Berlin,E. S. Mittler & Sohn, 1915. 8Â°. 70 S. m. 11 Taf. M. 1.50 W. W. Keen, Animal experimentation and medical progress. Boston, Houghton,Mifflin & Co, 1915. M. 8.75 F. B. Hadley, The horse in health and disease. A textbook pertaining to veteri-nary science for agricultural students. London, etc., W. B. Saunders Co, 1915. W. ill. Cloth: 6 sh. 6 d. Report of the Veterinary Director-General, Department of Agriculture, Canadafor the year ending March 31, 1913. Ottawa, 1915. 15 cts. J. Ritzema Bos, Zoologie f??r Landwirte. 6te Aufl. Berlin, P. Parey, 1915. VIII 223 S. m. 195 Textabb. Geb. M. 2.50



??? Thaer-Bibliothek. Bd. 78. Ose. Rubeli, Ueber Polydactylie beim Menschen und bei Tieren. Bern, M. Drech-sel, 1915. M. 1.â€” Rektoratsrede. P. H??ring, Moornutzung und Torfverwertung mit bes. Ber??cksichtigung derTrockendestillation. Berlin, J. Springer, 1915. 638 S. M. 12.- Chemiker-Kalender. 1916. Hrsg. von R. Biedermann. Jhg. 37. Berlin, J. Sprin-ger, 1915. 2 Bde. Geb. in Leinw. M. 4.40 Geb. in Leder M. 5.40 R. Schulz, Zuckerbildung aus Alanin und Propions?¤ure im Tierk??rper. Inaug.Diss. Berlin. 1915. Otto CarlÂ?, Darstellung und Eigenschaften der Phenolester der Methions?¤ure.Inaug. Diss. Berlin. 1915. Ivar Bang, Methoden zur Mikrobestimmung einiger Blutbestandteile. Wiesbaden,J. F. Bergmann, 1916. Gr. 8Â°. IX 63 S.m. 4 Abb. Geb. M. 3.â€” DU BUY.



??? Verslag van de vergadering van de Maatschappij ter bevordering derveeartsenijkunde in Nederland, gehouden op Zaterdag 18 December 1915, te Utrecht. De Voorzitter: Ik open de vergadering en roep U allen een woordvan welkom toe; in de eerste plaats aan de autoriteiten, die, niet-tegenstaande hun drukke bezigheden tijd hebben gevonden hierte komen, in het bizonder aan den Directeur-generaal van denLandbouw, en den Inspecteur van den Veeartsenijkundigen diensten voorts aan alle aanwezige eere-leden en genoodigden. Deze vergadering zal velen vrij onverwacht zijn voorgekomen;aanvankelijk waren er dan ook bezwaren om een buitengewonebijeenkomst uit te schrijven, maar het Hoofdbestuur meende daar-over heen te moeten stappen omdat het van oordeel was, dat nu erin den lande zooveel gesproken en geschreven werd over de bestrij-ding van het mond- en klauwzeer men in diergeneeskundige kringenniet achter kon blijven om in deze mede hun

meening te doen blijken. Wij hebben ter inleiding van het debat over dit onderwerp tweesprekers uitgenoodigd, van welke de een het vraagstuk van dewetenschappelijke, de andere van de praktische zijde zal beschouwen,alzoo, zonder dat daarin ligt opgesloten dat nu een voor- en eentegenstander van de in den laatsten tijd gevolgde wijze van be-bestrijding aan het woord is. Ik hoop, dat de gedachtenwisseling zal aantoonen, dat er onderons in dit opzicht een meening voorzit die op goeden grond te ver-dedigen is, en dat ons overleg in zekeren zin een richtsnoer mogezijn voor hen die aangewezen zijn om maatregelen tegen de gevreesdeziekte te nemen. Het is niet de bedoeling om op een of andere wijzeeen stemming uit te lokken, daar dit om verschillende redenenniet wenschelijk wordt geacht. Ik geef thans het woord aan denHeer Dr. A. Overbehk. (De rede van Dr. Overbeek werd evenals die van Prof. deJong, reeds opgenomen in het 15 Januari nummer van

dittijdschrift.) De heer Ubbels: M. de V. Naar aanleiding van de voordrachtenvan de vorige sprekers meen ik nog een en ander te mogen opmerkenmede in verband met de door mij opgedane ervaringen tijdens deepizo??tie in 1911 en die van thans. Misschien treed ik hier en daar inherhaling; echter ik zal daar zooveel mogelijk tegen waken. Eens zijn wij het daarover, dat het vooral de mensch is, die desmetstof overbrengt van het mond- en klauwzeer; Hess zegt inxliii 7



??? zijn rapport voor het Internationaal Veeartsenij kundig congres in1914, dat zulks voor 80 % der gevallen geldt. Het plotseling op-treden echter in verafgelegen of afgezonderde streken, waar deziekte voordien absoluut niet voorkwam, bijv. in Engeland, enwaarbij de overbrenging door personen vrijwel uitgesloten kon wor-den, in elk geval niet mocht worden aangenomen, eischt nog steedsopheldering. Wel tracht men dit op verschillende wijze te verklaren, maar hetblijft bij hypothesen. In de eerste plaats worden als oorzaak der verbreiding aange-nomen de z. g. smetstofdragers, dieren die na doorgeziekt te zijn,op ?Š?Šn of andere wijze de smetstof bij zich dragen en afscheiden. Maar zeer zeker komen deze.niet in aanmerking voor Engeland,om de eenvoudige reden, dat daar alle zieke en verdachte dierenwerden opgeofferd. Wat mij betreft, ik ben het volkomen met Leclainche eens,dat de rol die de â€žsmetstofdragers" in deze spelen, wetenschappelijknog niet is

vastgesteld en dat het gevaar dat van deze zijde dreigt,onbeduidend moet geacht worden. Dan komen verder in aanmerking de vogels, hetzij zij het virusin hun lichaam, hetzij aan hun lichaam dragen. Voor deze wijzevan verspreiding is uit den aard veel te zeggen, daar zij in kortentijd verre afstanden kunnen afleggen. De heer van Staa noemtdezen weg voor Friesland de voornaamste. Indien zij werkelijk ge-vaarlijk zijn, zou men m. i. in de bonte kraai in dit opzicht onzegrootste vijand moeten zien, omdat deze trekvogel zich gaarne opmestvaalten enz. in de omgeving van boerderijen ophoudt. Bijmij rijst echter de vraag , waarom kunnen deze vogels de besmet-ting niet op onze eilanden brengen? Bijv. op Texel en Wieringen.Daar komen toch niet enkel de trekvogels van het Westen? Eenandere manier van verspreiding zou geschieden door de vliegen; eenwijze van infectie die mij even aannemelijk toeschijnt. Genomenproeven met vliegen (tabanus bovinus) uit

besmette streken ineen gezond veebeslag, gaven het resultaat, dat de ziekte overge-bracht werd. Op deze wijze zou gemakkelijk te verklaren zijn de verbreidingder besmetting door den wind, waarvan ik ?¨n in 1911 ?¨n in dit jaarverscheidene gevallen in de weide heb waargenomen. Een duidelijk voorbeeld daarvan, in het laatst van Juni 1911, ismij bijgebleven. Toen op het vaste land van Noord-Holland de ziekte veelvuldigvoorkwam, heerschte gedurende eenige dagen een lichte storm uit



??? het Zuid-Westen, met het gevolg, dat zij op verschillende plaatsenuitbrak op het eiland Wieringen tot op dato vrij van de plaag. Allegevallen bleken ongeveer in hetzelfde stadium te verkeeren en deoverbrenging door menschen kon met zekerheid worden uitgesloten.De storm was hier m. i. beslist de oorzaak. Indien vliegen werkelijkde overbrengers kunnen zijn en het virus in hun lichaam meevoeren,zou men ook moeten gaan denken aan de larven en de eieren. Tevenszou men dan een verklaring hebben gevonden van het raadsel-achtige, dat dieren, die in het incubatiestadium verkeeren en waarbijnog niet de minste afwijkingen te ontdekken zijn, toch de smetstofkunnen afgeven aan andere. Ik denk in dit verband aan het bloeddat reeds in dit tijdperk de ziektekiemen bevat. De virulentie en de tenaciteit van het virus zijn zeer veranderlijk;dat het, hetzij in het dierlijk lichaam of daarbuiten, langer levens-vatbaar blijft dan algemeen aangenomen wordt, staat bij mij vast.Men

neemt aan, dat het na 15 dagen is afgestorven; de in onzewettelijke bepalingen genoemde termijn van 15 dagen zal dan ookwel op deze algemeene ondervinding steunen. Van een langere virulentie-duur dan 15 dagen wil ik eenige voor-beelden geven, door mij waargenomen. Op 23 Januari brak de ziekte op een bepaalde hofstede uit;het vee werd getaxeerd door een veehouder van een ander dorp,die tevens meehielp het vee in te laden enz. waardoor hij den ge-heelen dag op de boerderij was. Zijn bovenkleeren, schoeisel enz.blijven op de besmette plaats, terwijl hij onder toezicht van denveeopzichter wordt ontsmet. Op 12 Maart d.o.v. doen zich gevallenvan mond- en klauwzeer voor op zijn stal, terwijl na 23 Januarigeen enkel geval in de omgeving meer was waargenomen. Nukunnen wij als oorzaak nemen het geval van 23 Jan. of een op zich-zelf staande nieuwe insleeping. Voor mij blijft het meest waar-schijnlijk, dat de infecties op 12 Maart en 23 Januari

onderlingverband houden. Houden wij ons nu aan een incubatietijd van 15dagen, zoo zou de smetstof gedurende ruim 4 weken op ?Š?Šn ofandere wijze levensvatbaar zijn gebleven. Een incubatietijd van 19 dagen, werd eveneens door mij gecon-stateerd, terwijl tusschen twee gevallen, in onderling verbandstaande, ?Š?Šnmaal een tijdperk van 25 dagen en ?Š?Šnmaal een tijd-perk van 21 dagen verliep. Bij een veehouder brak de ziekte uit op 25 Augustus en op 1October, zonder dat andere gevallen zich in den omtrek voordeden.Deze laatste waarnemingen vonden in dezen herfst plaats. Hetscheen, dat toen de smetstof minder virulent doch meer resistent werd



??? In den zomer werd een dergelijke ondervinding niet opgedaan, onge-twijfeld te wijten aan den invloed van het zonlicht op de smetstof. De verschillende gevallen, die in den nazomer en winter van1911â€”1912 voorkwamen in Noord- en Zuid-Holland bij aangekochtvee uit het Noorden, welke dieren in doorgeziekte veestapelswerden gebracht, worden heel gemakkelijk verklaard door de z.g.â€žsmetstofdragers". Mij lijkt echter evenzoo goed mogelijk, dat desmetstof nog op ?Š?Šn of andere onbekende wijze, bijv. in de zieke ofmisvormde klauwen van doorgeziekte dieren, zooals door Hesswordt beweerd, in het lichaam blijft. Het verhaal van deepizo??tievan 1908 in Amerika, welke veroorzaakt zou zijn door inge-voerde koepokstof uit Japan, welke reeds eenige jaren oud wasen de waarnemingen door Prof. Bang, dat het virus langer daneen jaar haar virulentie zou behouden, sterkt mij in mijn ver-onderstelling. En nu nog iets omtrent de bestrijding hier. Ten onrechte worden

Engeland en Denemarken voor ons landals voorbeeld aangehaald. De omstandigheden, waarin deze landenten opzichte van het onze verkeeren, zijn te verschillend oin indeze ?Š?Šn lijn te trekken. Als wij Engeland als voorbeeld aanhalen,als het land waar de bestrijding zoo mooi geslaagd is, mogen wijvooral niet uit het oog verliezen, dat de bestrijding daar hoogstmoeilijk is, want niettegenstaande zijn ge??soleerde ligging was hetvan af 1892 slechts van een invasie verschoond in 1895â€”1899,1903â€”1907 en 1909. Geeft dit niet te denken voor ons eigen landmet Belgi?? en Duitschland als naburen? Hier loopen de belangen, uit een oogpunt van bestrijding inde verschillende streken, zeer uiteen, als gevolg waarvan het onsdan ook inderdaad niet moet verwonderen, indien hier zus, daar zoo,over een energieke bestrijding wordt geoordeeld. Ik zou voor die bestrijding ons land in 4 z??nen willen verdeelen. ie z??ne. Het centrum van Nederland met de groote steden,bevattende

de gedeelten van Zuid-Holland, Noord-Holland enUtrecht, tusschen Alkmaar, Utrecht en Rotterdam; misschieniets zuidelijker tot Dordrecht. Deze streek is in hoofdzaak doorhare ligging aangewezen voor het afleveren van melk en vleesch,als gevolg waarvan steeds vee van elders hierheen wordt vervoerd.Deze invoeren kunnen wij aannemen, in hoofdzaak te geschieden langsdrie hoofdwegen, â€žveestroomingen" zouden wij ze kunnen noemen:nl. ?Š?Šn van uit Leeuwarden via Noord-Holland. ?Š?Šn van uit Leeuwarden, Groningen, Zwolle via Utrecht,?Š?Šn van uit Limburg en Brabant via Gorkum en Rotterdam,om in de groote steden samen te vloeien.



??? Komt nu ?Š?Šnmaal in deze verzamelplaatsen de smetstof, danligt het voor de hand dat de uitbreiding gemakkelijk tot stand komten de bestrijding met groote moeilijkheden gepaard zal gaan.De statistiek leert ons dan ook, dat in dit gedeelte van ons landhet mond- en klauwzeer het meest voorkomt, zich hier het meestnestelt en tracht zich over het geheele land te verspreiden. Van1892 tot 1915 was Zuid-Holland slechts vrij in 1905â€”1906, daaren-tegen Friesland in 1893, 1903, 1904, 1905, 1906 en 1910. 2e z??ne. Hiertoe zou ik willen rekenen te behooren, Frieslanden Noord-Holland benoorden Alkmaar, veerijke streken, waar inhoofdzaak wordt gefokt, en die dus hun vee uitvoeren, zoodat dekans van invoer en verspreiding van smetstof minder groot is. 3e z??ne. Onder deze versta ik de grensstreken langs Duitsch-land en Belgi??, in welke de toestanden uit den aard der zaak zeerverschillen. 4e z??ne. Het overige gedeelte van ons land, waarin men hoofd-zakelijk het

gemengde bedrijf aantreft, waar de veerijkheid, be-houdens kleine uitzonderingen, niet zoo groot is en de toestandenten opzichte van de bestrijding gunstiger zijn met het oog op deaanwezigheid van teel- en boschgronden. De ziekte komt in der-gelijke streken niet zoo spoedig tot groote uitbreiding. Deze 4 zonen verkeeren met betrekking tot de onderwerpelijkeziekte dus onder zeer verschillende omstandigheden en zullendientengevolge uniforme bestrijdingsmaatregelen verschillend be-oordeeld worden. In de eerste zone zal men, (uitgezonderd mesters), in het algemeentegen het afmaken zijn, omdat men telkens opnieuw de ziekte weervan elders krijgt ingevoerd en men tot v????r dezen zomer nog weinigof geen nut van dien Regeeringsmaatregel heeft gezien. Gelukt hetechter ?Š?Šnmaal haar tot staan te brengen, zooals dezen zomer,zoo zal men zeer zeker geneigd zijn dezen te steunen ondankshier steeds de meeste slachtoffers vallen. In de tweede zone, voornamelijk Friesland

en het noorden vanNoord-Holland, waar men over het algemeen veel waardevolfokvee aantreft, zal men met het afmaaksysteem meer ingenomenzijn. Van hieruit wordt veel vee ge??xporteerd en in verband metde moeilijkheden, die het buitenland de export in den weg legtbij het voorkomen van mond- en klauwzeer, vraagt het eigenbelang een energieke bestrijding. Bovendien is de kans van insleepinghier veel geringer dan in de eerste zone, zoodat men hierom meervoor â€žafmaken" zal voelen. In de derde zone, nl. de grensstreken zullen de meeste veehouders



??? tegen de toepassing van het Regeeringsstelsel zijn, om reden,zij veelal telkens aan h?¨rnieuwde infectie van hun stallen blootstaan.Slechts van een internationale bestrijding is m.i. in dit opzichtheil te verwachten. De veehouders in de vierde z??ne, zullen, afgezien van enkeledaarin gelegen fokstreken, bijv. die van het rood-bont-ijselvee,er minder sterk tegen gekant zijn, daar de ziekte zich niet zoospoedig verbreidt en men door het vee op te offeren op een snellersucces kan rekenen. Indien ik nu hieruit een algemeene conclusie zou moeten trekken,zou het deze zijn: dat, hoewel verreweg de meeste veehouderspersoonlijk tegen het afmaken zijn, (conservatisme, en ookomdat het een harde maatregel is,) zij er zich op den duurtoch wel v????r zullen verklaren, zoodra een blijvend resultaatmaar eenmaal duidelijk gebleken is; maar dat is helaas nog niethet geval geweest, want tot op heden is men er nog niet in geslaagdde smetstof uit ons land te verdrijven. En naar dit

doel streeftmen toch. Zoolang dit niet is bereikt, zoolang zal in het algemeende medewerking van de veehouders uitblijven. En kunnen wijdeze missen? Neen! Tot op heden bestaat er maar ?Š?Šn wijze vanenergieke bestrijding nl. die, welke thans wordt toegepast. Laat onsdaarmede, nu wij nog enkele maanden (staltijd) onder gunstige om-standigheden verkeeren, ter bereiking van het beoogde doel,doorgaan. En mocht het resultaat uitblijven. Wat dan? In dat geval wij temen de schuld niet aan de toepassing der maatregelen, niet aande regeering, maar aan de ligging van ons land, aan de weinigemedewerking der landbouwers en aan den aard van de smetstof. Aan de eerste twee factoren valt weinig meer te veranderen,aan de laatste wellicht wel. De smetstof, haar aard, haar levenswijze, enz. is ons nog vrijwelonbekend, een onbekendheid die ons bij de bestrijding noodwendigparten speelt; indien we minder in het duister tastten, hoe gemak-kelijk ware wellicht de

onderdrukking der ziekte. Het zou m.i. daarom in den lijn van de regeering liggen, hetwetenschappelijk onderzoek voor een en ander, zelfs ten koste vangroote geldelijke offers, zooveel mogelijk te bevorderen. Het vee-rijke Nederland is dit aan zich zelf verplicht. De heer Dr. Remmelts: M. de V. Met veel belangstelling heb ikhet betoog der beide inleiders gevolgd, vooral dat van den heerde Jong, een betoog dat ik uit den aard der zaak niet op den voetzal volgen, omdat het zoo uitgebreid is. Ik betreur het, dat dit



??? praeadvies niet gedrukt is geworden, wat voor Prof. de Jong geenbezwaar zou zijn geweest aangezien hij het reeds in Maart gereedhad. Voor mij is het inderdaad te zwaar een rede van anderhalfuur in enkele minuten te weerleggen. Toch wil ik enkele puntendaaruit onder de oogen zien. Dat hij uiting heeft meenen te moetengeven aan enkele grieven tegen het Departement van Landbouwgaat geheel langs mij heen; zij waren niet aan de orde. Wij zijn hier om te bespreken, de mogelijkheid van de bestrijdingvan het mond- en klauwzeer en op grond van de ondervinding derlaatste jaren ben ik in mijn overtuiging eer gesterkt dan verzwakt,dat wij daarmede den goeden weg hebben ingeslagen. Wij hebben tekampen met een virus, ten opzichte waarvan de laboratorium-specialiteiten ons in den steek laten. Wat men cr ook van hoort,het blijft altijd een bespreking in de ruimte. Zij, die geroepen zijn,het mond- en klauwzeer ambtshalve te bestrijden, moeten dus terade gaan met

de smetstof, zooals zij die in de practijk van hun ambtwaarnemen. En deze leert ons, dat, al is zij nu niet z???? bekend, datwij haar door het microscoop kunnen aantoonen, wij er toch meervan weten dan niets; o.a. zijn ons als de voornaamste infectie-bron-nen bekend, het dier zelf, de melk, de mensch met zijn door smetstofbezoedelde kleeding enz. enz Zou het niet zeer eigenaardig zijnals zij, die tegen verspreiding hebben te waken, zeggen: â€žwij moetenophouden, want wij weten van het virus zoo weinig af?" Heeft degeschiedenis van vroegere tijden ons dan niet geleerd, dat veleziekten bestreden zijn, zonder dat men van de smetstof iets afwist? Immers ja! De runderpest is in 1713 bestreden in Engeland;Wittewaal was onbekend met den aard van het virus, toen hij deziekte in 1815 hier te lande met schitterend gevolg, middels af-maken van vee heeft uitgeroeid. En als men dit niet vergeten had, zou men in 1865 en 1867 metde bestrijding veel eerder gereed zijn

geweest. Toen ging het alsthans met den strijd tegen het mond- en klauwzeer, men bestreedde juistheid van het afmaakstelsel, benoemde commissies, diemooie rapporten samenstelde en kwam ten slotte terug â€” op hetafmaken. Wat wist men van de besmettelijke longziekte af? Van 1833 tot 1888 heeft men daartegen gevochten en de rede-neering van Prof. de Jong zou zeer goed passen op de bestrijdingvan de longziekte in die jaren. Wie van de rapporten van destijdskennis neemt, zal zien, dat ook toen deskundigen zeiden: â€žwij wetenniets, wij moeten eerst onderzoeken, tot dat de regeering eindelijkhet mes er in zette en de longziekte verdween. Mocht ze nog eensin ons land komen, men zal op dezelfde wijze te werk gaan, maar



??? dan zonder het: â€žwij moeten eerst de longziekte precies leerenkennen." Tegen het mond- en klauwzeer vechten wij nu reeds 25jaar en langer; langzamerhand heeft het bestrijdingsmiddel zichvolmaakt. Men heeft eerst ge??soleerd, vervolgens opgestald, somsafgemaakt, o. a. in 1897 in enkele gevallen. Had men toen dit sys-teem doorgezet, misschien zouden we nu niet hier zitten om vangedachten te wisselen; 1911 heeft ons veel geleerd en op denzelfdenvoet is in 1914 en 1915 de zaak voortgezet. Zijn de resultaten dan bedroevend? Men kan daaromtrent vanmeening verschillen. Wat de een bedroevend vindt, vindt de anderschitterend. Toch strijden wij nog altijd. Wij hebben dit jaar eensucces verkregen dat â€” naar mijn bescheiden meening, al is dieniet zoo wetenschappelijk als die van Prof. de Jong, voor de toe-komst de rijkste vruchten zal opleveren. En mocht de regeeringer toe komen, de bestrijding op den thans gevolgden voet te staken,men zal zulks

later niet weinig betreuren; te laat zal rnen inzienhoe noodlottig het is geweest â€žhalfweg" te zijn blijven steken. In het afgeloopen jaar is gebleken, dat waar het veeartsenijkundigstaatstoezicht is opgetreden, veel is bereikt. Van de beperkte mid-delen, waarover men beschikt, is niet alles te verwachten. De heerOverbeek zeide: dat, â€žals men alles van te voren had geweten,deze strijd niet gestreden was geworden." Best mogelijk, maar danzou men ook de ervaring van dit jaar armer zijn om in later jarenweer opnieuw te moeten beginnen. En ten slotte: het wetenschap-pelijk standpunt, dat niet door Nederland zou worden ingenomen,is dan toch het standpunt, waardoor men zich blijkbaar overallaat leiden! Wat dit dus betreft, geloof ik als bestrijder in zeer goed gezelschapte verkeeren. Ik noem daartoe slechts de namen van Leclainche,Nevermann, Prof. Bang, die te Londen overeenstemmend oor-deelden. De laatste, de adviseur van Denemarken deelde mij in1911

mede, dat men daar de bestrijding door afmaken had latenvaren en er geen geld meer voor beschikbaar wilde stellen. Toenin 1914 de ziekte opnieuw uitbrak, wilde men van afmaking nietsweten. Op het oogenblik heerscht zij als ooit te voren zelfs op plaat-sen waar men vroeger haar niet kende. En wat is het eind van hetlied? Dat men op 6 December te Odense weer teruggekeerd is tothet stelsel, dat men verlaten had. Alzoo, wanneer de regeering doorgaat op de wijze als tot op heden,is zij in goed gezelschap. Verder zal ik niet ingaan op de woordenvan den heer de Jong. De heer Dr. Ruysch: M. d. V. Mag ik naar aanleiding van de



??? zeer belangrijke critische en hoogst wetenschappelijke voordrachtvan den heer de Jong eenige opmerkingen maken? Waar deze inzijn algemeene beschouwingen zaken in het licht heeft gesteld diemet het onderwerpelijke vraagstuk samenhangen, heeft hij de be-langen van de volksgezondheid wel wat tekort behandeld. Dezezijn werkelijk van grooter belang dan hij heeft voorgesteld. Hij heeftgezegd, dat men de melk kan koken en dat daarmede het grootstebezwaar van infectie ondervangen is. Maar men bedenke, dat demelk niet altijd gekookt wordt en dat voor kinderen en ziekensoms ongekookte melk noodzakelijk is. Daarbij komt nog dat dezekwestie niet op zichzelf staat maar ook verband houdt met devolksvoeding. Wij weten immers, dat het mond- en klauwzeeroorzaak is dat de hoeveelheid melk, die een koe geeft, belangrijkvermindert; dit is dus een factor van beteekenis voor de volksvoe-ding. Ik wijs in dit verband slechts even op Duitschland, en op

deagitatie in Amsterdam. Verder is het een punt van belang in hoeverre vleesch van ziekedieren, voor de consumptie nog deugdelijk kan zijn. Voorts zou iknog kunnen wijzen op den algemeenen invloed, die de volkswelvaarten dus de volksgezondheid ondervindt door het financi??el verlies,dat de ziekte veroorzaakt. De heer Overbeek merkte op, dat, als het mond- en klauwzeerin het buitenland heerscht in de nabijheid van onze grenzen, hetin Nederland bezwaarlijk kan worden gekeerd. Ik wil in dat verbandtwee punten uit mijn ervaring aanhalen. Ik herinner mij, dat eensin Aken en omstreken en in de provincie Luik de ziekte hevig woedde.Dank zij de goede zorgen van den districtsveearts werd de bijons aangetaste hoeve afgesloten door marechauss?Še te paard en tevoet, met het gevolg dat de infectie beperkt is gebleven tot deze?Š?Šne boerderij en Nederland dus niet verder besmet werd. Verder herinner ik mij een tweede geval, bij Elburg en Ermeloof in de buurt

daarvan. De ziekte heerschte hevig in Duitschlanden kwam door import van de markt te Zwolle te Ermelo. Ook hieris zij bedwongen. In de rede van den heer Overbeek heb ik de noodige aandachtgemist aan het water. Rivieren, slooten enz., kunnen ook de aan-leiding tot besmetting zijn, wat wij in Zuid-Limburg geleerd hebben.Wij weten dat ook voor den mensch een waterloop langs de grens,die uit buitenlandsch besmet terrein komt, gevaarlijk kan zijn, het-geen ik reeds vele jaren geleden op een congres te Hoorn heb toe-gelicht. Ik ben het met den heer de Jong eens, dat goede hygi??nische



??? maatregelen slechts kunnen worden genomen als men de mede-werking heeft van de Staten-Generaal en van het volk en dat men dezeslechts kan verkrijgen als de bestrijding op goeden wetenschappe-lijken grondslag berust. Ik heb echter gemeend uit de rede van denheer de Jong te moeten opmaken, dat hij zich niet kant tegen hetnemen van maatregelen, als deze nog niet voldoende aan het lichtis gekomen, mits men met wetenschappelijk onderzoek voortgaat.Ik kan hierbij wijzen op hetgeen de hygi??ne bij den mensch leert.Voor korten tijd wisten wij niets omtrent vlektyphus- en pestbe-strijding. Thans is bekend, dat o. m. insecten, als vlooien en vliegen,de ziekten kunnen overbrengen, zoodat men meer op wetenschap-pelijken basis tegen deze kan optreden. Hetzelfde geldt natuurlijkin het algemeen ook voor de dierziekten. De heer van Hoek: M. d. V. In de eerste plaats wil ik mijndank betuigen aan het bestuur der Maatschappij, dat mij in

degelegenheid heeft gesteld hier heden aanwezig te zijn. Met buiten-gewoon veel aandacht heb ik, zoowel de rede van den heer O ver-beek als die van Prof. de Jong gehoord. Dat wil echter niet zeggen,dat ik het met deze heeren eens ben. Al ben ik op veeartsenij kundiggebied leek, ik veroorloof mij toch enkele opmerkingen te maken;zij hebben vooral betrekking op hetgeen Prof. de Jong heeft ge-zegd. Deze heeft eerst een mooie beschouwing gehouden, die zeerinteressant was, maar het slot zijner rede kwam niet overeen methet begin. De heer de Jong heeft in zijn rede te veel uiting gegevenaan grieven, tegenover de directie van den Landbouw; men zalbegrijpen, dat ik daarop hier niet inga. Wanneer hij alle verhou-dingen goed kende, zou hij veel achterwege hebben gelaten vanhetgeen hij gezegd heeft. Hij heeft er vooral op gehamerd, datmen zich aan de directie van den Landbouw, inzake de bestrijdingvan het mond- en k.auwzeer, telkens moest

laten leiden door devraag, in hoeverre de te treffen maatregelen gebiedend zijn, uiteen oogpunt van algemeen volksbelang. Nu meen ik echter, dat dit niet noodzakelijk is, in ieder gevalniet in den zin, als de heer de Jong zou wenschen. Het mond- enklauwzeer was aanvankelijk niet in de wet opgenomen; maar waarze voorschrijft, dat er een commissie van deskundigen zal zijn,bestaande uit veeartsen, welke den Minister te adviseeren heeftomtrent het opnemen van ziekten in die wet, mag ik dus veronder-stellen, dat een commissie, die daartoe het voorstel deed, wel degelijkalle belangen in het oog heeft gehouden en de regeering duidelijkheeft gemaakt, het: â€žwaarom". Wanneer dus eenmaal is voorgeschreven, dat een ziekte bestreden



??? moet worden, is het onnoodig steeds nog na te pluizen en uiteen tezetten wat deze commissie heeft gezegd. Dat kan wenschelijk zijn,als het geldt het nemen van nieuwe maatregelen. Is het besluiteenmaal genomen, dan behoeft men bij elk geschrift, dat van dedirectie van den Landbouw uitgaat, daarop dus niet telkens terugte komen. Prof. de Jong zeide voorts, dat de directie van den Landbouwde wetenschap zou hebben geusurpeerd. Ik ga daarop niet in;een feit is, dat, als de wet het nemen van maatregelen voorschrijft,de â€ždirectie" bij het optreden der ziekte heeft te overwegen water moet geschieden. Alsdan zoekt men naar menschen, die voor-lichting kunnen geven, in de eerste plaats bij den veeartsenijkun-digen dienst. Mijn indruk was, dat deze dienst voortreffelijk is.De heeren veeartsen hebben nooit beweerd: â€žwat wij aanbevelenis een onfeilbaar middel." Zij hebben altijd gezegd: â€ždit is naaronze meening de beste weg; of wij er

daarmede zullen komen,weten wij niet, maar wanneer U een keuze heeft te doen is dato.i. de weg." Wat in de jaren 1914 en 1915 is gepresteerd, bewijst,dat onze veeartsenij kundige dienst voor zijn taak berekend is.Ik heb groote bewondering voor het werk, dat is verricht. Dedirectie van den Landbouw heeft nooit in den weg gestaan aan hetnemen van energieke maatregelen. Integendeel, wanneer zij ooitdezen tak van dienst vrij gelaten heeft, is het bij deze invasie vanhet mond- en klauwzeer. Als men nagaat, wat is verricht en datmen daar altijd klaar stond voor het nemen van alle gewenschtemaatregelen, kan ik constatecren, dat hij het terrein meester isgebleven niet alleen, maar dat hij schitterend werk heeft gedaan.Ik aarzel dan ook niet hier een woord van dank uit te spreken voorde toewijding onder de leiding van den heer Remmelts betoond. Zoowel de heer Overbeek als Prof. de Jong hebben opgemerktdat voornamelijk het personenverkeer van

grooten invloed opde verspreiding der ziekte is. Dat is zeer juist en daarom is het vanzoo groote be teekenis, dat bij de landbouwende bevolking het beseflevendig wordt, dat van de waakzaamheid en de zorg voor denveestapel veel afhangt, wanneer men een besmettelijke ziekteals het mond- en klauwzeer wil bestrijden. Wij kunnen bij onzeNederlandsche landbouwers dat besef nooit te levendig houden.De veestapel vertegenwoordigt een heel groot deel van onzennationalen rijkdom. De zorg van de landbouwers voor dien rijkdomder natie is veelal te gering. Aan het marktwezen wordt evenminvoldoende aandacht besteed, om te voorkomen, dat de ziektezich verspreidt. Tot dusverre heeft men het gedaan zonder pasteuri- r



??? satie van de afvalproducten van de zuivelbereiding; binnenkortzal daaromtrent een algemeene maatregel van bestuur in het Staats-blad verschijnen. En zoo zijn er tal van te treffen maatregelen,die wij de landbouwers moeten inprenten, om hen er toe te brengende bestrijding van verschillende veeziekten, ook van het mond-en klauwzeer van hun kant te steunen. Op dit gebied zijn wij doorhet werk van den veeartsenij kundigen dienst verder gekomen danooit te voren. Men kan nu in vergaderingen van landbouwerskalm over deze zaak spreken, terwijl, als vroeger daarover vangedachten werd gewisseld, de hartstochten levendig werden. Bijnaoveral dringt tegenwoordig bij hen het besef door, dat het voor eengroot deel ook van hun medewerking afhangt, of de ziekte zich aldan niet verbreidt. Wij hebben moeilijkheden gehad, in Staphorst,Groesbeek, Gennep, maar indien daar dadelijk ingegrepen hadkunnen worden en men niet te doen had gehad met een

fabriek,die niet pasteuriseerde, zou het aantal ziektegevallen zeer beperktzijn geworden. Indien dan ook ?Š?Šnmaal de medewerking der land-bouwers zal zijn verkregen, zal het getal gevallen, waartegen moetworden opgetreden, zeer verminderen, en zullen daarmede de kosten,van rijkswege daaraan besteed, aanzienlijk dalen. De heer Dr. Mogendorff: M. d. V. Ik ben een man van depractijk en zal daarom niet uitwijden over theoretische beschouwin-gen in verband met de kwestie van â€žopofferen" of niet. Liever wilik iets over de uitvoering in het midden brengen en wel in \'t bizonderover de maatregelen die worden genomen betreffende het pasteu-riseeren van de wei. Het is mij opgevallen, dat de kringen, voorhet verbod van niet gepasteuriseerde wei, ongeveer samenvallenmet die voor het vervoer van vee. Dat is m.i. niet practisch. Immersde zuivelfabrieken betrekken hun melk niet juist uit den kringwaar besmetting is; zij bevinden zich vaak in de omgeving

daarvan.In de buurt waar ik woon is een punt, waar de kringen van driedistrictsveeartscn samenkomen. Daar staat een zuivelfabriek,die dus moeilijk in ?Š?Šn bepaalden kring is te brengen. Is er bij hetvaststellen van den maatregel, die straks in de Staatscourant zalverschijnen, wel gedacht aan de wenschelijkheid om rondom denkring van verbod van veevervoer, een kring van verbod voor hetvervoer van afvalproducten van de zuivelinrichting voor te schrij-ven? Ditzelfde geldt ook voor het onteigenen van de reeds aanwezigewei. Wanneer een geval van mond- en klauwzeer wordt ontdekt,is niet zelden de melk van de boerderij en van andere er naast,reeds vervoerd naar een fabriek buiten den kring, zoodat men aande hand van de wet niet meer gerechtigd is, die wei in beslag te



??? nemen en vervoer te beletten; hoogstens kan men den directeurmet aandrang uitnoodigen het product te laten staan tot het vol-doende zuur is geworden, doch ook dan weet men nog niet of desmetstof is gedood. In de tweede plaats zou ik iets willen zeggen over een leemtein de wet inzake de controle-methode. Er zijn twee methoden,die van Storch, en Rothenfuss. Als nu bij het onderzoekvan een monster wei telkens een andere methode wordt toegepast,komt men tot verschillende en niet altijd betrouwbare uitkomsten.Het is dus gewenscht, dat in de wet of bij wijze van algemeenenmaatregel van bestuur wordt aangegeven, welke methode dienttoegepast te worden, ten einde zekerheid te verkrijgen, dat de weiof andere afvalproducten voldoende zijn verhit geweest. In de derde plaats wil ik een opmerking maken over de vraagdoor wien de controle behoort te geschieden. Z.E. de Minister heeftreeds in de Eerste Kamer gezegd, dat de ambtenaren van

hetVeeartsenij kundig Staatstoezicht daarvoor zijn aangewezen. Welnudan wil ik hier wijzen op de wenschelijkheid, dat die controle nietwordt overgedragen op personen, die buiten dat toezicht staan.Het spreekt van zelf, dat het vakbelang eenigszins bij mij voorzit,doch ook het algemeen belang eischt zulks. Wordt zij opgedragenaan personen buiten het Staatstoezicht staande, dan heeft mendaar weer speciale deskundigen voor noodig en moeten er eventueelweer zooveel meer personen voor den rechter komen getuigen,als gevolg waarvan grooter kans van vrijspraak. Iets dergelijksheeft reeds plaats gevonden in Overijssel in de buurt van Staphorst.Indien men de courantenberichten mag gelooven, zijn daar monstersgenomen door assistenten van zuivelconsulenten. Als deze nietbe??edigd zijn, kunnen zij wel getuigenis afleggen voor den rechter,doch hierop alleen kan geen veroordeeling volgen. Bovendien is op deze wijze de weg geopend voor allerlei mis-

standen. Naar ik heb vernomen is een monster wei, dat â€” voordatde wet betreffende verplichte pasteurisatie was aangenomen â€”bij wijze van proef door een z.g.n. â€ždeskundige" was meegenomenvan een zuivelfabriek, ter onderzoek op voldoende voorafgeganeverhitting, ter conserveering verdund met een oplossing vanKaliumbichromaat. Als men nu weet, dat bij aanwezigheid vandie stof altijd, ????k na hooge verhitting, de reactie van Storchoptreedt, geeft het optreden van personen, welke buiten het vee-artsenijkundig Staatstoezicht staan, dus als tusschenpersonen,v?Š?Šl te denken. De heer van Leeuwen: M. de V. In de eerste plaats dienter



??? op te worden gewezen, dat men bij de beoordeeling van het mond-en klauwzeer en de daartegen aan te wenden bestrijdingsmiddelen,twee zaken niet uit het oog moeten verliezen en wel: iÂ°. het groote verschil in de schade door de ziekte teweegge-bracht, en 2Â°. het groote verschil in de virulentie van de smetstof. De schade, door de ziekte in 1911 teweeggebracht, is ongetwijfeldzeer groot geweest, hetgeen voor een niet gering deel te wijten wasaan den heeten en drogen zomer. Maar daartegenover komenmeerdere epizo??ti??n voor, waarin de ziekte zich kenmerkt dooreen zeer licht verloop en zoo goed als geen sterfte teweegbrengt.Ook kan deze in het weide-seizoen sterk teruggebracht of geheelvoorkomen worden door een goede behandeling van het vee, waartoein de eerste plaats te rekenen is het opstallen. Op stal zijn de ver-liezen meestal zeer gering, niet alleen wat de sterfte betreft,maar ook wat aangaat de verminderde melkproductie en

degebreken in het zuivel. Kon de veehouder hiervan worden overtuigd, de onderwerpelijkeziekte ware van geringe beteekenis voor den volkswelvaart. Wat deveehouders zelf betreft, deze zijn er over het algemeen niet bangvoor, maar zij vreezen de bestrijdingsmiddelen. Ten 2e kan de levenskracht en de virulentie van de smetstofzeer uiteenloopen. Soms is de ziekte buitengewoon besmettelijk,als bijna geen andere; terwijl het ook voorkomt, dat van besmette-lijkheid bijna geen sprake meer is. Dit was o. a. het geval in 1912en 1913, na afloop van de epizo??tie van 1911. Zij was in 1913 uitzichzelf aan het verdwijnen; de smetstof had haar virulentie bijnageheel verloren, terwijl het groote aantal onvatbare dieren hetoverige deed. Toen men dan ook in het voorjaar van 19x3 met hetafmaken begon, had men daarmede een schitterend succes, hetgeenechter ook zonder dezen maatregel te behalen ware geweest. Heeftde smetstof haar volle virulentie zooals thans,

en zijn er geen on-vatbare dieren uit vorige epizo??ti??n overgebleven, dan zijn er welplaatselijke successen te behalen, maar men heeft met onbereken-bare en niet uit te schakelen factoren te rekenen, die een blijvendresultaat telkens en telkens te niet doen. Ik noem van deze gedurende het weide-seizoen de wind (de onder-vinding heeft mij geleerd, dat de besmetting veelal v????r den windafgaat) en het wild, vooral hazen en eenden en verder de grootevluchten trekvogels, zooals spreeuwen en zeevogels, die van de eeneweide op de andere neerstrijken. In het v????r- en najaar heeft mendaarbij de groote veebewegingen en gedurende den staltijd, het



??? contact tusschen de verschillende boerderijen, door personen-verkeer en het verkeer met veevoeder in kisten en zakken. Het grootste struikelblok blijft altijd de geringe ontwikkelingop dat gebied van de veehouders, die omtrent het ontstaan en hetwezen der ziekte weinig begrip toonen te hebben. Wij, die dagelijksdaarmede te kampen hebben, weten welke onoverkomelijke moei-lijkheden dit met zich medebrengt. Een ander groot struikelblok is het incubatietijdperk, dat in denregel op 6 a 10 dagen is te stellen, terwijl er ook gevallen zijn,waarin dit waarschijnlijk tot 14 dagen moet worden uitgebreid.Gedurende dezen tijd kan reeds de smetstof worden verspreid,ofschoon er nog geen ziekteverschijnselen aanwezig zijn. Handels-vee, dat, uit besmette koppels komende, de infectie naar eldersoverbrengt, verkeert blijkbaar dikwijls in dit incubatietijdperk,of brengt de smetstof aan zijn lichaam mede. Toch heeft de onder-vinding wel geleerd, dat met het afmaken

succes te behalen is, alsde veehouder maar onmiddellijk aangifte doet van een verdachtgeval en eenige voorzorgen neemt, bijv. daarin bestaande, dat eenverdacht of een ziek dier op stal wordt afgezonderd. Telkens entelkens stuit men echter op te late aangifte en op gebrek aan voor-zorgen, waarna uitbreiding in den regel niet uitblijft. Verder is voorons land een niet uit den weg te ruimen moeilijkheid zijn geogra-fhische ligging. Voortdurend heeft insleeping uit Duitschland ofuit Belgi?? plaats, waardoor een radicale uitroeiing der ziekte hierals hopeloos moet worden beschouwd. Zoolang in Belgi?? of inDuitschland geen of onvoldoende maatregelen worden genomen,of de ziekte aldaar niet uit zichzelf verdwijnt, is m. i. in Nederlandeen volledig succes niet te verwachten. Bij het beramen van maat-regelen in eigen land heeft men daarom in de eerste plaats het oogte houden op die van het buitenland. Indien de toestand daar on-gunstig is, is het hier vechten

tegen de bierkade. Tot den toestand van het oogenblik komende, zou ik willenadviseeren, de proef, die reeds zoovele millioenen heeft gekost,thans buiten Zuid-Limburg niet te staken. Ten eerste omdat ernog een kleine kans is, de ziekte gedurende den staltijd meester teworden en ten tweede met het oog op mogelijke verliezen aan jongvee in het voorjaar. In Zuid-Limburg is de toestand m. i. hopeloosen hierin geen verandering op goede gronden te verwachten. Is echter op uiterlijk 1 Maart de ziekte uit onze landpalen nietverdwenen en blijkt de toestand in het buitenland nog zorgwekkend,dan dient m. i. ook het afmaken buiten Limburg te worden gestaaktten einde een herhaling van den voorzomer van 1915 te vermijden F



??? De heer de Leur: M. de V. Ik ben reeds ruim 25 jaar in het vaken heb ook mijn denkbeelden over het verloop van het mond- enklauwzeer. In het begin 1890 en volgende jaren heb ik groote epi-zo??tien in Nederland medegemaakt en in Noord-Holland aan debestrijding krachtig deelgenomen. Ik meen, dat het velen mijnercollega\'s gegaan zal zijn als mij, dat men, enthousiast voorstandervan het nemen van krasse maatregelen, door waarneming in depractijk daarvan is teruggekomen. Ook hun enthousiasme zal ge-daald zijn en zij zullen op het oogenblik wellicht staan voor deuitspraak: â€žhet afmaken heeft tot nu toe weinig resultaat opge-leverd." In het begin van bovengenoemd tijdperk werd het afzon-deringssysteem toegepast, dat m. i. geen waarde heeft gehad. Laterkreeg men sporadische gevallen, ook bij het afmaken, die met goedgevolg bestreden zijn, maar ik ben overtuigd, dat dit uitlooperswaren van de groote epizo??tie, op rekening

komende van de minderevirulentie van de smetstof, die men niet kende. Zoo lang wij methet afmakingssysteem niet meer succes hebben als thans, vrees ik,dat de taak van het Veeartsenij kundig Staatstoezicht een zeer on-dankbare zal blijven. In 1911, de 2e groote epizo??tie, volgende op de door mij bedoelde,heeft men ook ingrijpende maatregelen genomen, afzondering,opstalling, afmaking hier en daar. Niettegenstaande dit alles kwamde ziekte in geheel Nederland voor. In 1911 had men, behalve deschade aan den veestapel toegebracht, ook nog de kosten van hetafmaken en afzonderen, een dubbele schade dus. In 19x4 en 1915stond men op hetzelfde standpunt als in 1911; ook toen, niettegen-staande krachtige maatregelen, uitbreiding over heel Nederland.Na 16 maanden van energieke bestrijding â€” waarvoor hulde aande betrokken ambtenaren â€” staan wij er slechter voor, dan toen wijbegonnen. Het verloop zal nu ook wel weer hetzelfde

zijn als inandere jaren. De epizo??tie neemt in Duitschland af en zal dus ookin Nederland afnemen. Laten wij ons niet schuldig maken aan defout van vroeger en zeggen: â€žwij hebben het mond- en klauwzeerbestreden." Alvorens het aan de Nederlandsche grens komt, ishet van ver weg gekomen: van Oostenrijk, Duitschland, door Belgi??,soms door Frankrijk; daar hebben alle pogingen van bestrijdinggefaald. E11 zullen wij dan in Nederland, met onze lange landgrenzen,trachten, dit vuur te blusschen? Het is m. i. onbegonnen werk.Zelfs Engeland, Denemarken â€” bijna een schiereiland â€”, Zwedenen Noorwegen, zijn machteloos gebleken. Wil men haar bestrijdenbij wijze van proef, mij wel. En men kan die proef dan nog eenigentijd voortzetten, maar laat het dan ook daarbij blijven. Mocht het



??? â€” ii7 â€” blijken dat zij heeft gefaald, welnu laat men dan tot het besluitkomen dat het mond- en klauwzeer niet in de wet op de besmette-lijke veeziekten thuis behoort en laat men het er uitlichten. Dan zalde regeering het niet meer hebben te bestrijden en de practiseerendeveeartsen zullen er den last niet meer van hebben. De heer van Kempen: M. de V. Het is mij vandaag opgevallen,dat men de Limburgers beschouwt als de groote oppossanten. Ikheb de reis van daar hierheen gemaakt uit groote belangstellingen ik heb er geen spijt van. Ik heb met genoegen gehoord wat hieris gezegd en hoewel de meening uit Limburg niet gevraagd werd ishet misschien wel eens goed deze hier uiteen te zetten. Ik acht mijniet competent over de wijze van besmetting te spreken, doch ikmeen dat Limburg bij de studie omtrent dit vraagstuk een voor-name rol kan spelen; er zijn in onze buurt groote verplaatsingenvan personen en van vee geschied. Wanneer wij in de

â€žBerliner"de lijst van de gevallen van mond- en klauwzeer hebben gevolgd,vooral uit de Rijnprovincie, is de invasie in Limburg gemakkelijkte verklaren. Verder heeft de algemeene Europeesche oorlog deverspreiding sterk in de hand gewerkt. Eerstzagen wij de verplaatsingvan de legers naar het oostelijk front van ons land en kort daaropdeed de ziekte daar haar intrede. Daarna ging de groote stroomover Luik door Belgi?? zoodat Zuid-Limburg in de tang zat, wat won-der, dat de ziekte zich daar spoedig voordeed. Ondanks het opofferenvan vee en het optreden van het Veeartsenijkundig Staatstoezichtbleef zij voortwoeden â€” misschien zegt de vergadering, dat er inLimburg gesmokkeld wordt, doch dat weet ik niet â€”. Wij hebbenherhaaldelijk nieuwe gevallen gezien, soms zelfs voor de vierdemaal; m. i. houden ze verband met de bedoelde stroomingen. Ik ben overtuigd, dat men met troepenverplaatsing in de toe-komst wel degelijk rekening heeft te houden.

Men kan wel van bovenaf zeggen hoe bestreden moet worden, maar dan is toch een billijkeen urgente eisch, dat plaatselijke toestanden daarbij niet uit hetoog worden verloren. De heer Dr. Vrijburg: M. d. V. Ik heb meer dan 20 jaar metde ziekte te doen gehad, zij het niet hier, dan toch in Indi??. Ookmij is gebleken, dat de bestrijding zeer moeilijk is. Als men tegenrunderpest en klauwzeer dezelfde maatregelen neemt is men nazekeren tijd de eerste meester, doch de tweede niet altijd. De tenemen maatregelen verschillen voor ieder land, doch in elk gevalmoeten zij zeer streng zijn en met algeheele medewerking van allenworden uitgevoerd. Over het geheel kan men zeggen, dat dezulkede voorkeur verdienen welke het minste geld kosten, de indirectexliii 8



??? schade mede inbegrepen. Meent men, dat het afmaaksysteem hetgoedkoopst is, men volge het. In Indi?? is dit niet het goedkoopstestelsel; men heeft daar geen melkvee. Daarom is uitzieken goed-kooper, terwijl het aan te bevelen is alle vatbare dieren van eenstal of kudde direct te besmetten, zoodat alles in ?Š?Šn maand af-geloopen kan zijn; het ziekteverloop is dan meestal goedaardigen de schade niet groot. Of nu in Nederland het afmaaksysteem het minst dure is, moet menden deskundigen vragen; mocht het blijken dat de ziekte zich bijconsequente toepassing daarvan toch uitbreidt, zoo houde mendaarmede op. Wat de heer van Leeuwen zeide was zeer juist en geeft de opinievan vele dierenartsen weer. Het tijdstip, waarop men het afmakenmoet staken, moet men aan de verantwoordelijke mannen overlaten.Aan ons de taak hun zooveel mogelijk te steunen, ook tegenoverhet publiek. Indien men het afmaken staakt, moet men zich echter van

debestrijding niet te veel voorstellen. Het afsluiten in den werke-lijken zin van het woord gelukt toch niet, zoodat men tot uitziekenzijn toevlucht zal moeten nemen. De smetstofdragers neme mendan echter mede in den koop en met deze het gevaar, voor eenhernieuwd optreden, hoewel het zeer zeker waar is dat bij het uit-zieken de aandoening goedaardiger wordt en eindelijk uitsterft.Het is mij althans gebleken, dat in kudden, waar zij elk jaar voor-kwam, het eerste jaar het ergste was, het tweede jaar werden minderdieren ziek en in het derde waren alle vrijwel immuun. De heer de Bijl: M. d. V. Ik wil een enkel woord over dezezaak in het midden brengen als practicus. Waar de heer de Leurverklaart, dat hij een beslist tegenstander is van het afmaaksysteem,wil ik zeggen, dat ik dat niet ben. Mijn overtuiging is, dat wij erin den regel te laat bij zijn. De heer de Leur vergeleek het met eenbrand, ik doe dat ook, maar als de brandspuiten pas komen alsalles in volle

vlam staat, ligt de schuld van de uitbreiding niet aande spuiten, maar hieraan, dat deze te laat op het terrein komen.Als wij optreden is de smetstof reeds zoo verspreid, dat wij haarachterna loopen. Ik zou er dan ook op willen aandringen, dat deboeren op wat wijze ook, verplicht werden, dadelijk aangifte tedoen, opdat de brand direct kan worden gebluscht. De heer Dr. ten Sande (Den Haag): M. d. V. De belangrijkeinleiding van den heer Overbeek geeft ook mijn opvatting van hetmond- en klauwzeer in hoofdzaak weer. Toch wil ik naar aanleidingdaarvan even het woord vragen, omdat het verband tusschen



??? het begin en het slot van de rede van den heer 0verbeek mij nietduidelijk is. Inleider kwam tot de conclusie, dat de wijze vanbestrijding van thans werkelijk het ware middel zou zijn om deziekte te keeren, waarom hij aanraadt met de gevolgde methodedoor te gaan. Het begin van zijn rede was daar echter niet medein overeenstemming. In de eerste plaats zijn bewering, dat bij eenafnemende epizo??tie het afmaken niet noodzakelijk zou zijn.Hiertegen zou ik willen opkomen, omdat de ervaring van de laatstejaren omtrent de smetstofdragers daartegen pleit. Wanneer wijconsequent willen bestrijden, en er van overtuigd zijn, dat er smet-stofdragers bestaan, moeten wij doorgaan met afmaken, ook bijeen afnemende epizo??tie. In verband met de bestrijding bij een afnemende epizo??tie,herinnerde de heer O verbeek aan een voordracht, gehouden doorden vorigen Directeur-Generaal van den Landbouw, den heerLovink, en aan een bijdrage van mijn hand in het

Tijdschriftvoor Veeartsenijkunde over de bestrijding van het mond- en klauw-zeer, waarin te lichtvaardig de conclusie zou zijn getrokken, datde ziekte inderdaad door afmaken te bestrijden zou zijn. M.i. isde heer Overbeek in gebreke gebleven, uiteen te zetten, waarindie lichtvaardigheid dan wel heeft bestaan. Indien daartoe noggelegenheid is, zou ik dit nog gaarne willen vernemen; hij zal dienenaan te toonen, dat we destijds inderdaad met een afnemendeepizo??tie te doen hadden, met smetstof van zwakke virulentie,hetgeen mij, bij de bekende grilligheid van het mond- en klauwzeer-virus, niet wel mogelijk schijnt. Vervolgens meende ik uit de rede van den inleider te moetenopmaken, dat hij, onder de tegenwoordige omstandigheden, waarin de naburige Rijken in de nabijheid van onze grenzen de ziektezoo uitgebreid voorkomt als thans, het afmaken niet practisch acht.Hij wees in verband hiermede op het groot aantal gevallen die,dit jaar hier te lande zijn

voorgekomen. Behalve dat ik deze op-vatting in strijd acht met sprekers eindconclusie, meen ik daaruitook de gevolgtrekking te moeten maken, dat de groote verbreidingin naburige landen oorzaak zou zijn van den omvang der ziektein ons land, hetgeen we op grond mijner ervaringen niet juist voor-komt. Ware dit inderdaad zoo, dan zouden toch langs onze grenzende meeste gevallen moeten zijn waargenomen, en dit is niet inovereenstemming met de werkelijkheid. Behalve in Zuid-Limburg,waar door de ongunstige plaatselijke omstandigheden het aantalgevallen langs de grenzen groot was, verkreeg de ziekte noch aanonze Oostelijke, noch aan onze Zuidelijke grenzen eenige uitbreiding



??? van beteekenis, behalve te Groesbeek, waar de zuivelfabriek dezein de hand werkte. Ik zoek dan ook de reden van het groot aantalgevallen in Nederland, hoofdzakelijk in ons eigen land. Zeer zekerkomen nu en dan gevallen over onze grenzen, maar de boeren,de veehandelaren en de zuivelfabrieken zorgen voor verdere ver-spreiding. In \'t bizonder voor Zuid-Limburg zou ik, ook in verbandmet hetgeen door den heer van Kempen in het midden is gebracht,nog wel het een en ander willen zeggen. Ik was aldaar dezen zomerbelast met de bestrijding van het mond- en klauwzeer en kan ver-klaren, dat de opvatting in dat gedeelte van ons land in het alge-meen is, zooals de heer van Kempen deze heeft weergegeven,namelijk, dat men bij een uitbreiding, zooals het geval is in Duitsch-land en Belgi??, de bestrijding en zeker het afmaken moeststaken, daar men steeds weer voor nieuwe infectie staat. Een nauw-keurig onderzoek, dat ik steeds zooveel mogelijk

instelde, naar devele gevallen in Zuid-Limburg, schonk mij de overtuiging, dat die,direct van over de grenzen afkomstig, zeer gering in aantal waren.Het overgroote deel was te wijten aan contactgevallen, door verre-gaande nalatigheid, het verplaatsen van verdachte veestapels,(het z.g. vluchten), familiebezoek enz. Mijne ervaring in Zuid-Limburg is eveneens in strijd met de meening van Dr. Ruyschals zoude de smetstof vooral door het water, met name door detalrijke beekjes worden aangebracht. Wel kwamen hier en daarlangs de beekjes gevallen voor, doch ze waren alle terug te brengentot haarden op ons grondgebied, vanwaar de smetstof op anderewijze dan door het water was overgebracht. Ik meende tevens uit hetgeen Dr. Ruysch mededeelde, te moetenopmaken, dat bij een uitbreiding zooals we thans in Duitschlanden Belgi?? zien, bestrijding in Zuid-Limburg vruchteloos zou zijn;is dit juist, zoo zou ik willen opmerken, dat, hetgeen deze sprekerons

vertelde omtrent een geval, jaren geleden, door afzonderingtot ?Š?Šn hoeve beperkt, terwijl de ziekte in de nabijheid van Aken enLuik zeer uitgebreid voorkwam, met deze opvatting niet in overeen-stemming is. Eindelijk, indien de voorzitter veroorlooft, een oogenblik vande aan de orde zijnde kwestie af te wijken, nog een enkel woordnaar aanleiding van hetgeen de heer Mogenporff zeide over depasteurisatie van de nevenproducten der zuivelbereiding, en decontrole daarop. Reeds in een vorige vergadering is door hem metbetrekking tot dit punt een en ander te berde gebracht naar aan-leiding van hetgeen te dien aanzien te Staphorst is voorgevallen.Ik was op die vergadering niet aanwezig, zoodat deze zaak vermoe-



??? delijk niet voldoende opgehelderd is geworden. Ter voorkomingvan verder misverstand echter stel ik er prijs op, hier in het kortde toedracht dezer zaak mede te deelen. Zooals bekend, was teStaphorst wegens het aldaar voorkomend mond- en klauwzeerhet vervoer van ondermelk enz. niet tot 80 graden verhit, verboden.Bij het groot aantal zuivelfabriekjes in die gemeente (niet minderdan 8), eischte de controle op dit verbod, namelijk het nemenvan meikmonsters en het daarop toepassen van de storch\'sehereactie, te veel tijd, dan dat ik zelf, die met de bestrijding was be-last, deze kon uitvoeren. De waarnemende zuivelconsulent teZwolle was daarom zoo welwillend, mij hierbij behulpzaam te zijn.Tweemaal werd een positieve storch\'sehe reactie verkregen,en de gang van zaken was nu zoo, dat door den zuivelconsulentin mijn tegenwoordigheid de reactie nogmaals op de inmiddelsnaar het gemeentehuis vervoerde ondermelk werd verricht, waarnadoor mij proces-

verbaal werd opgemaakt, zoodat het Veeartsenij-kundig Staatstoezicht deze zaak geheel in handen hield. De heer de Boer: M. de V. Mag ik nog even een argumenttegen het opofferen van vee aanvoeren, dat nog niet genoemd isen wel het gevaar dat de fokkerij bedreigt, niet zoozeer door hetverlies aan dieren, als wel omdat de fokkers den moed gaan verliezen.Een bekend fokker in mijn buurt, die veel heeft gedaan voor deverbetering van den veestapel, wil het volgende voorjaar een nieuweboerderij oprichten onder het beheer van een zetboer. Deze zeide:,,ik durf bij de nieuwe boerderij niet meer te fokken, omdat mij altijdhet zwaard van Domacles boven het hoofd hangt; in plaats van duurfokvee, koop ik liever eenige melkmachines waarmede ik nietzoov?Š?Šl verlies als ze worden afgemaakt." Herhaaldelijk toch zalinsleeping van mond- en klauwzeer terugkomen en deze zich welniet tot de grenzen beperken. Zelfs als Duitschland en Belgi?? strengemaatregelen

nemen zijn wij nog niet zeker, vrij daarvan te blijven.Enkele bekende fokkers zijn er zelfs uit vrees voor deze ziekte toeovergegaan, kostbare stambockdieren in Duitschland te verkoopen. Indien men met het afmaken spoedig mocht ophouden is er nogniet veel verloren, doch naarmate men daarmede langer blijft door-gaan, winnen de nadeelige gevolgen aan beteekenis. Natuurlijkdat het indirecte gevolg zal zijn dat men minder goed gebouwdedieren krijgt voornl: geschikt voor de melkproductie, dieren metondiepe borstkassen, vatbaar voor tuberculose. Op deze wijzewerken wij door de bestrijding van het mond- en klauwzeer, hetoptreden van de tuberculose in de hand. De heer Dr. Overbeek: M. de V. De ervaring heeft geleerd,



??? dat de opmerking van den heer de Jong als zou de immuniteitvan 1911 invloed hebben gehad op de epidemiologie van dit jaarminder juist is. Ik heb dit persoonlijk kunnen constateeren. Het iswaar, er zijn niet zooveel dieren meer over van 19x1, maar tochheb ik kunnen waarnemen, dat runderen van 1911 het eerst deziekte kregen en daarna pas jongere dieren. Mijn indruk is dan ook,dat wij met deze immuniteit in dit opzicht geen rekening hebben tehouden. Verder heeft de heer de Jong en ook anderen met hem, gezegd,dat misschien de virulentie van de smetstof oorzaak is, dat meneen betrekkelijk succes met het opofferen van vee heeft gehad,\'t Is mogelijk, maar zooveel weten wij toch wel van het mond- enklauwzeer af, om niet in te zien, dat, waar wij in 1915 door het ge-heele land gevallen konden constateeren, wij zeker een uitgebreideepidemie zouden hebben gehad, zij het dan ook in andere mateals in 1911 en 1907, indien niet op deze wijze

ingegrepen was ge-worden. Ik meen, dat het onjuist is, dat wij niet zouden mogen voortgaanmet de tot nu toe gevolgde wijze van bestrijding, omdat telkensnieuwe insleepingen dreigen. De ziekte neemt in Duitschland af,de kans voor nieuwe infecties wordt dus minder; daarom moetenwij voortgaan het bewijs te leveren, dat onze bestrijding deugdelijkis. Steekt zij in Duitschland opnieuw den kop op, krijgen wij weerverschillende insleepingen, niets belet ons het afmaaksysteem toete passen. Bij algemeen verplichte pasteurisatie, en verzekerd van de mede-werking van de veehouders, moet het aantal gevallen belangrijkafnemen. Als Duitschland ons stelsel niet overneemt, zullen wij in de toe-komst nog veel moeten opofferen, in het tegenovergestelde gevalzal aan beide landen veel bespaard blijven. Ik heb niet begrepen, waarom de heer de Jong meent, dat markt-sluiting niet consequent is doorgevoerd; dit is m. i. wel gebeurd.Wanneer zich in een bepaalde

streek een geval van mond- en klauw-zeer voordoet en men trekt een kring, waarbinnen alle veevervoerverboden is, is het toch onnoodig buiten dien kring de markt teverbieden! Zeer zeker leveren markten gevaar op, doch wij kun-nen ze toch niet alle gaan verbieden! De heer de Jong heeft ver-moedelijk de Rotterdamsche markt op het oog gehad, maar het isniet bekend geworden, dat vanuit deze ernstige verbreiding heeftplaats gehad. Het zelfde geldt mede voor Utrecht, Leeuwarden enZwolle.



??? De heer ten Zande heeft gevraagd, of zijn cijfers en die van denheer Loving en van de Hollandsche Maatschappij in het rapportvan 1911 onjuist waren. De gronden, waarop deze cijfers berusten zijn m. i. niet juist.Ik laat in het midden of de cijfers juist zijn. Voorts merkte de heer ten Zande op, dat ik in het begin vanmijn inleiding gezegd zou hebben, ,,dat men met het afmakenmoest ophouden, omdat wij te veel insleepingen kregen", dan hebik mij minder juist uitgedrukt of, men heeft mij niet verstaan; ikheb willen zeggen: wij krijgen veel insleepingen, alzoo moeten wijons voorbereiden op zwaren strijd. Wij moeten de zaak goed onderde oogen zien en ons afvragen: is de ziekte het ernstig ingrijpen vanheden waard? en mijn antwoord daarop is: ja. Ik ben dus een vol-ledig voorstander van het afmakingssysteem. Eindelijk nog een opmerking naar aanleiding van het door denheer Mogendorff

gesprokene. Ik ben het met hem eens, dat hetniet juist is, als bepaalde kringen getrokken worden, de zuivelfa-brieken daarin niet te betrekken. Op het oogenblik is het soms nietanders mogelijk, wij staan echter aan den vooravond van een alge-meen verplichte pasteurisatie en dan is zijn bezwaar dusopgeheven. De heer van Kempen zeide dat men in Zuid-Limburg veel moetlaten varen. Misschien is het mogelijk, dat daarmede in Augustus,uit economisch oogpunt, meer succes ware verkregen; niemand weetechter alles vooruit; en men bedenke dat het particuliere belangmoet wijken voor het algemeene. Absoluut vast staat, dat het aan-tal gevallen in Duitschland in die buurt afnemende is, zoodat hetdaar begint te dagen. De heer de Boer meende, dat men in het belang der fokkerijniet moest afmaken. Ook in dit opzicht geldt weer: algemeen belangvoor particulier belang. De vooraanstaande fokkers

hebben zichniet van de beste zijde laten zien, als zij zeggen: ,,ik ben alleen voorafmaken als mijn vee vrij van de ziekte blijft;" dit is een eng ego??s-tisch standpunt. Wanneer het mond- en klauwzeer in een stal vanhooge fokwaarde uitbreekt, moet niet het belang van den boer we-gen, maar wel dat van de algemeene Nederlandsche fokkerij ener is niet ?Š?Šn stal in Nederland, die de heele fokkerij beheerscht. Het is mogelijk, dat een enkel moederdier of vaderdier gespaardmoet worden, maar daar tegen bestaat ook geen bezwaar. Als b. v.de beste stier in Friesland in den stal van den heer van der Woudeaangetast wordt, zou ik zeggen: â€žlaat het dier in leven, isoleer heten tracht het te behouden"; mocht het later blijken dat het een



??? smetstofdra er is, zoo kan het nog altijd opgeofferd worden. Ditzullen echter wel uitzonderingen blijven. De heer Prof. de Jong: M. de V. Ik ben U zeer dankbaar, datU mij toestaat met enkele woorden te antwoorden op de zeer ge-ringe bezwaren, die ingebracht zijn tegen hetgeen ik heb mede-gedeeld. Als ik over ?Š?Šn ding voldaan kan zijn, dan is het wel hier-over, dat het niemand gelukt is de door mij geuite bezwaren teweerleggen. Dat had ik van te voren verwacht, want ik vermoedde,dat het standpunt der heeren zwakker zou zijn dan het mijne. Inde eerste plaats is dit bewezen door hetgeen de heer Remmeltstegen het door mij gezegde heeft aangevoerd. Hij zeide: ,,De heerde Jong was in Maart reeds klaar en had ons van zijn praeadviesvooraf kunnen doen kennis nemen. Ik meen duidelijk aangetoondte hebben, dat ik den heer Remmelts tijdig gewaarschuwd heb,met de bedoeling, dat

hij zou begrijpen, want ,,un homme avertien vaut deux." De manier, waarop de waarschuwing werd ontvangenheeft mij aanleiding geven, tot mijzelf te zeggen: ik wensch nu naderaf te wachten, de gang van zaken zal wel bewijzen, wie gelijk heeft.In twe??erlei opzicht heb ik gelijk gehad: Het mond- en klauwzeeris niet bedwongen en men is niet tevreden over de resultaten derbestrijding. Ik weet niet, of men ernstig in het moeras zit, maarzeker zit men op het oogenblik in de modder. Wanneer men de aan-dacht had geschonken aan hetgeen ik in Maart zeide, zou dit niethet geval zijn. Men heeft verder gezegd: ,,de heer de Jong heeft gemeend grievente moeten uiten tegen het Departement." Niemand zal van mijverwachten dat ik mijn grieven tegen het Departement niet uit,wanneer ik ze heb, vooral als dat Departement staat in het centrumvan de beweging tot bestrijding van het mond- en

klauwzeer enin verband met dit feit het monopolie voor de verdediging van dejuistheid van de maatregelen, voor zich heeft opge??ischt. Dit isjuist een van mijn groote grieven tegen de Directie van den Land-bouw. Was men niet opgetreden, zooals men nu heeft gedaan, hadmen niet steeds de overtuiging gewekt, dat men zou slagen, had menniet steeds den indruk willen geven, dat alles goed ging, dan zoumen zich kunnen neerleggen bij een: wij hebben ons best gedaan,doch het is helaas niet gelukt! Wie zal ontkennen, dat er gewerkt is?Ik allerminst, dat heb ik ook niet gedaan â€” maar men is niet ge-slaagd in overeenstemming met den indruk, die men heeft willenwekken. Uit een oogpunt van de mogelijkheid van mond- en klauw-zeerbestrijding heeft het optreden in 1915 ons eigenlijk niet veelgeleerd. Ik herhaal het, dat wanneer men nagaat, hoe het stond in



??? December 1914 en daarmede vergelijkt den toestand in December1915, dan is men niet vooruitgegaan. Nu ontken ik, dat de bestrij-ding in dit geval moeilijker was. Integendeel, juist de sluiting vanhet verkeer, juist die vervoersbelemmering had ten gevolge, datveel minder menschen heen en weer trokken tusschen Duitschlanden Nederland, hetgeen de bestrijding van het mond- en klauwzeerin de hand moest werken. Ik zal niet verder afdwalen, ik zou nog een heel uur kunnen sprekenover de wijze waarop het vervoer naar en van het buitenland endat in het binnenland op de verspreiding van deze ziekte van in-vloed kan zijn, zonder dat men in officieele stukken daaromtrentiets vindt. Doch wanneer men daarmede geen rekening houdt, be-strijdt men onwetenschappelijk en onpractisch. De wetenschap vat de heer Remmelts natuurlijk anders op danik. Wie heeft daaraan getwijfeld? Hij zegt, dat ik er niets van weet.Ik zeg niet, dat hij er niets van weet, doch wel zeg

ik, dat bij de be-strijding in 1915 niet voldoende is gedacht aan de grilligheden, aande onbekendheid van de smetstof, die op een gegeven oogenblikallerlei eigenschappen kan ontwikkelen, waarvan wij niets voorafweten. Die eigenschappen kunnen alles doen omdraaien wat wij ophet oogenblik meenen te weten. Is het in verband met een derge-lijken toestand geoorloofd, dit uit het oog te verliezen en moet daar-mede in Nederland, dat toch nog wel enkele wetenschappelijkemannen telt, geen rekening mee worden gehouden? En ik meen,dat wat dat betreft, de Directie van den Landbouw met haar be-strijdingsambtenaren den indruk hebben gewekt, dat men van diewetenschappelijke zaken volledig op de hoogte was. Had men eenbetere opvatting gehad, men zou geweten hebben, dat ten opzichtevan deze ziekte voortdurend twijfel moet worden geopperd, en dateen wetenschappelijk mensch zich nooit mag schamen, te erkennen,dat hij omtrent de oorzaak van een

ziekte nog gedeeltelijk in hetduister tast, ook al geeft hij daarmede tevens aan, dat daarom demogelijkheid der bestrijding zooveel minder zeker is. Men wil hardnekkig doorgaan met te vergelijken: runderpesten longziekte. Wil men heusch op grond daarvan beweren, dat mengoed heeft gedaan bij mond- en klauwzeer? Dan begrijp ik nietsmeer van het standpunt van de wetenschap. Men mag wel beweren,dat, als deze ziekten weer haar intrede zouden doen, men weer zouafmaken, maar men zou ook veel meer doen. Alles wat men weetvan immunisatie zal dan krachtig medehelpen. Men mag dus dezedrie smetstoffen verder niet gelijkstellen, omdat zij hemelsbreedverschillen. Men zal moeten toegeven: de ervaring, opgedaan bij



??? longziekte en runderpest, geeft geen basis, ja zelfs geen schijnvan basis bij de bestrijding van het mond- en klauwzeer. Dezemoeten wij nieuw construeeren. Nu het succes van dit jaar. Men meene niet dat ik mij eigenlijkmoeilijk zou maken omtrent de kwestie of men wat te veel heeftvoorgespiegeld. Veel zou mij koud kunnen laten. Maar wel kom iker tegenop, dat men meent wetenschappelijk te hebben gehandelden de wetenschap niet uit het oog te hebben verloren. Dat in ditopzicht verkeerd is gehandeld blijkt uit alles wat hier is gezegdomtrent de eigenschappen van de smetstof. Men weet, dat het eenfiltreerbaar virus is. Dan moet er echter op gewezen worden dathet afwijkt van andere filtreerbare smetstoffen. Deze smetstoffenzijn moeilijk te bestudeeren. Wij kunnen bij mond- en klauwzeervoorloopig nooit zeggen, dat wij haar vernietigd hebben. Dat blijkttelkens uit het weer uitbreken van de ziekte. Komt er een tegenslag,dan heet het: â€žwij zijn

eigenlijk nog niet streng genoeg geweest",of: â€žer is zeker weer een boer geweest, die het hof heeft gemaaktaan de vrouw van zijn buurman", of: â€žer is weer een bonte kraaigeweest, die in verkeerde richting is gevlogen" in plaats van toete geven, dat de verspreidingswegen niet alle bekend zijn. Latenwij toch meer wetenschappelijk in onze opvatting blijven en zeggendat het een moeilijke kwestie is, waarvan men bezig is de oplossingte zoeken. Als wij dat aan verstandig publiek bloot leggen, zal menons het niet direct slagen, niet kwalijk nemen. Maar laat ons nooitoptreden zooals nu is gedaan alsof men zeker was van het resultaat.Dat heb ik v????r alles willen zeggen. Ik heb wel degelijk de plichtmijn grieven te uiten tegen den Directeur-Generaal van den Land-bouw, omdat ik anders met mij zelf in moeilijkheden zou komen.Ware ik de Directeur-Generaal van den Landbouw, wat ik nietzal worden, of inspecteur van den veeartsenijkundigen dienst,wat ik ook

niet zal worden, dan zou ik dergelijke opmerkingen terharte nemen en zeggen: â€žWel bedankt, ik zal er goede nota vannemen". Ik vind de opvatting van de directie van den Landbouwverkeerd. Ik kom uit een wetenschappelijk oogpunt ten zeerstop tegen de conclusie, die men uit de bestrijding in 1915 trekt. In aansluiting aan de opmerkingen van den heer Remmeltskan ik ingaan op wat de heer van Hoek heeft gezegd. Ik heb nietzonder moeite mijnerzijds dit geheele epistel voorgelezen, omdat ikduidelijk wilde doen uitkomen, dat er eenzelfde draad doorliep.Nu hoor ik ineens zeggen dat 1 en 2 niet kloppen, omdat ik enkelegrieven heb geuit. Ik ben juist van het begin tot het einde conse-quent gebleven. Natuurlijk moest ik doen uitkomen, dat hetgeen



??? ik v????r Maart reeds had te boek gesteld na Maart is gebleken nogwaar te zijn. Dat heb ik bewezen. Nemen wij aan, dat het algemeen belang bewezen wordt, dan zalieder heel gaarne het mond- en klauwzeer bestrijden, maar niemandkan zeggen: als het op die en die bepaling nader bestreden wordtraken wij het kwijt. Dat moet men niet uit het oog verliezen ineen wetenschappelijken kring, vooral waar het vaststaat, dat zooveeleigenschappen van de smetstof onbekend zijn; ik weet, dat onder-zoekingen in dit opzicht heel moeilijk zijn, dat men ze in Engelandniet heeft aangedurfd en iemand daarvoor naar Indi?? heeft gestuurd. De heer van Hoek zegt nu, dat men toch moeilijk in alle stukkenweer het algemeen belang kan gaan betoogen en telkens weer aan-toonen hoe de heer de Jong, die geen boer is, benadeeld wordtals wij het mond- en klauwzeer niet bestrijden. Doch het zou wer-kelijk nuttig zijn in verband met de medewerking van allen, alsdie

kwestie van het algemeen belang zoo glashelder kon wordenaangetoond, dat niemand daar meer aan kon twijfelen. Gaatmen na, hoezeer men in het maatschappelijk leven ingrijpt, danbegint men toch te aarzelen en deze aarzeling is bij mij toegenomentoen ik zag dat de maatregelen ingrijpender werden zonder hetverlangde resultaat te geven. Ik loop toch ook al 30 jaren medeen weet inderdaad wel eenigermate wat mond- en klauwzeer is.Ik heb epizo??ti??n medegemaakt, die verschillende personen, dienu als specialisten gelden, niet hebben medegemaakt. Als men deresultaten van nu ziet, moet men wel eens gaan wanhopen. Dediergeneeskundige wetenschap heeft toch ook min of meer de op-dracht, maatregelen te beramen die succes beloven en bovendienop den duur uitvoerbaar zijn. En ten opzichte van mond- en klauw-zeer kunnen wij niets zekers aangeven. Ik kom nog even terug opde kwestie van het algemeen belang. In de stukken, waarvan

deheer van Hoek meent, dat zij licht kunnen verschaffen, vinden wijniets; hij bedoelt geloof ik den maatregel van bestuur van 1896,daarbij vergetende dat mond- en klauwzeer reeds vroeger onderden druk der Engelsche Regeering onder de besmettelijke ziektenwerd opgenomen. Maar al had de commissie van deskundigenvan 1896 in dat opzicht iets betoogd, dan spreekt het toch van zelf,dat het niet aangaat als bewijsvoering voor actueele dingen aante voeren iets dat reeds 20 jaar oud is, en dat, terwijl men weet dater twijfel bestaat. Later is nooit een commissie van deskundigenbenoemd en er zijn geen gegevens verschenen in een algemeenenmaatregel omtrent de noodzakelijkheid van het opnemen vanmond- en klauwzeer op grond van het algemeen belang. Is er verder



??? een commissie geweest, die heeft uitgemaakt, dat, al was het geenalgemeen belang, de bestrijding toch noodig was op grond vanbescherming van andere belangen? Ook immers niet. Wanneer een dergelijke commissie niet werd benoemd kon menzich er niet op beroepen, en is mijn aarzeling natuurlijk te meergerechtvaardigd. Ik ben opgekomen tegen de usurpatie van de kennis omtrent hetonderwerp door het Departement. Indien werkelijk mijn meening, datdaar het licht der wetenschap niet kon schijnen, juist is, dan spreekthet van zelf, dat iemand, die deze meening heeft, moet zeggen:men doet aan het Departement verkeerd. Mijn groote grief is nietgeweest, dat men met kracht heeft trachten te bestrijden, wat iktoejuich, maar dat men door de manier waarop men het gedaanheeft overal heeft wenschen op te wekken de gedachte: wij zullenslagen. Men mocht zooiets niet doen. In dat opzicht heeft het Vee-artsenijkundig Staatstoezicht te veel

beloofd en dat is innig jammer. Dat de veeartsenij kundige dienst veel moeite en zorg heeft gehadspreekt van zelf. Hij heeft misschien werkelijk hard gewerkt, maarhij heeft het mond- en klauwzeer niet onder den duim gekregen;dat moet men nooit vergeten. De oorzaken daarvan zijn de ellendigesmetstof en de grilligheden van de ziekte, welke de bedoelde dienstniet uit het oog had mogen verliezen. Andere sprekers hebben opmerkingen gemaakt, die minderbetreffen hetgeen ik heb gezegd. De heer Mogendorff sprak overde controle der gepasteuriseerde melk doch zulke kwesties zijn klei-nigheden, vergeleken met de hoofdzaak. Het verhaal uit Staphorstheeft mij getroffen; ik kreeg den indruk, dat op den openbaren wegeen ambtenaar van den veeartsenijkimdigen dienst de reactie vanStorch toepaste. Wie is de deskundige geweest, die die methodeheeft aangegeven? Werd dit vraagstuk goed uitgewerkt? Men moetin dit opzicht voorzichtig zijn, want

het is moeilijk met juistheidna te gaan, of een verhitting tot een bepaalden warmtegraad heeftplaats gegrepen. Dergelijke zaken zijn echter\'ten opzichte van hetvraagstuk der bestrijding van minder belang. Zeer interessante opmerkingen zijn gemaakt door Dr. Ruysch.Deze heeft mij iets verweten, waaromtrent hij eigenlijk gelijk heeft,n. 1. dat ik het mond- en klauwzeervraagstuk ten opzichte van devolksgezondheid onvoldoende heb behandeld. De heer Ruyschweet echter, dat de volksgezondheid bij mij zeer zwaar weegt, enals men nog eens een grief wil hooren tegen de directie van hetVeeartsenijkundig Staatstoezicht, dan wil ik zeggen: mijn meeningis, dat aan bestrijding van veeziekten in verband met de volks-



??? gezondheid te weinig aandacht wordt geschonken. Men miskentdaarmede een der vele grondslagen van het VeeartsenijkundigStaatstoezicht. Zeer zeker weegt dit vraagstuk bij mij, maar ikben om een bepaalde reden niet diep op de zaak ingegaan. Voor eenpaar jaren is op aandrang van de Hollandsche Maatschappij vanLandbouw door de Nederlandsche Maatschappij tot Bevorderingder Geneeskunst een enqu??te ingesteld over de eventueele infectievan menschen met mond- en klauwzeer van af runderen. Het re-sultaat was, dat de Nederlandsche geneeskundigen weinig positiefskonden aanvoeren, in verband met het infectiegevaar. De zaak isdaarmede niet uit. Wanneer men de jongste jaarverslagen van hetVeeartsenijkundig Staatstoezicht in Duitschland neemt, die Be-richte ??ber die Verbreitung der Tierseuchen im Deutschen Reiche,dan ziet men dat jaarlijks gevallen van dien aard worden gerap-porteerd. Daar is dus het infectiegevaar

schijnbaar grooter. Indienmen aanneemt dat de Duitsche opgaven juist zijn, en er is geenreden er aan te twijfelen, zou dan het infectiegevaar grooter zijndan men op grond van de enqu??te in Nederland heeft moeten aan-nemen. Daar ik deze kwestie niet grondig kon doorwerken, heb iker daarom slechts weinig over gezegd. Het is echter een kwestie,die de gezondheid van den mensch terdege raakt. Wat de schadelijkheid van het vleesch betreft, met het oog opde volksgezondheid daarover maak ik mij op het oogenblik niet be-zorgd. Wel wijs ik erop, dat men voorzichtig moet zijn met aan tenemen de bewering, dat nooit is bewezen, dat verspreiding van desmetstof heeft plaats gevonden door het vleesch van geslachte dieren.Van andere zijde is de waarschuwing toegediend: juist het dier,dat in het incubatietijdperk verkeert, al is het nog niet ziek, kangevaarlijk zijn. Wat verspreiding der smetstof door het water betreft, ik meendat het standpunt der

wetenschap op het oogenblik dit is, dat wijabsoluut niet weten, of en in welken graad het water kan bijdragentot de verspreiding van het mond- en klauwzeer. Evenmin als wijweten of en in welke mate de wind kan medehelpen tot verspreidingvan de smetstof, en hoe de vogels dit doen. Wat de vogels betrefteen kleine opmerking: de verspreiding door vogels door den districts-veearts in Friesland waargenomen, is in een der jaarverslagen vanhet Veeartsenijkundig Staatstoezicht ter sprake gekomen. De per-soon, die dit samengesteld heeft, heeft er onder gezet, dat ,,dezemededeelingen van den districtsveearts te Leeuwarden minderwaarschijnlijk zijn." Hoe staan wij thans tegenover die vogelinfectie?Niemand heeft de mogelijkheid hier weersproken. Dat is een bewijs,



??? dat men in weinige jaren kan kenteren, wat betreft de denkbeeldenomtrent^ de infectie. Zoo kan men zich van de smetstofdragersge-schiedenis niet al te gemakkelijk afmaken. Ik heb mij langen tijdgekant tegen het denkbeeld der smetstofdragers bij mond- en klauw-zeer. De belangrijkste bewijzen zijn daarvoor geleverd door Loeffleren tegenwoordig hoort men niet alleen zeggen, dat niet alleen dieren,die ziek waren en volkomen hersteld zijn, de smetstof kunnenblijven cultiveeren â€” waar, dat weet men niet, even goed in hetpuntje van de staart als in een der snijtanden â€” maar men erkentook gevallen, waarbij zij levensvatbaar blijft in de klauwen. Ande-ren zeggen, dat de mest levensvatbare kiemen kan bevatten. Dieren,die smetstof dragen, zouden deze langen tijd met de faeces, die zeontlasten, verspreiden. Neemt men echter smetstofdragers aan, danmoet men verder gaan. Deze kwestie is wel het best nagegaan tenopzichte van den typhus

abdominalus; daarbij is gebleken, dat ieder,die aan typhus heeft geleden, op verschillende wijze smetstofdragerkan zijn en smetstof kan verspreiden; niet alleen door de faeces,maar b. v. ook door de gal of de urine. Het is ontzettend, hoeveelsmetstof door de urine kan worden verspreid. Dat geeft ons dusomtrent het mond- en klauwzeer te denken, maar daarmede is dezaak niet uit. Ik wijs weder op den typhus en ook op de cholera.Een zaak, waarmede men rekening houdt bij alle cholera- en typhus-epidemi??n is, dat de bacillen kunnen leven in menschen, die nietdoor die ziekte zijn aangetast geweest, en op deze wijze kunnenworden verspreid. Als men aanneemt, dat de smetstof van hetmond- en klauwzeer bij genezen dieren langen tijd kan blijven voort-bestaan, kan men niet ontkennen, dat zij ook gecultiveerd zalkunnen worden in het gezonde individu. Dat kan zijn bij paarden,runderen, geiten, schapen, honden, katten, vogels .... waarombij

menschen ook niet? Een mcnsch kan immers ook aangetastworden door het mond- en klauwzeer. Waarom zou men dit buitensluiten, als men de wetenschap wil behouden als grondslag onzerredeneeringen en pogingen. Het blijkt dus, dat de kwestie van de smetstofdragers niet zooeenvoudig is. Zegt men nu dat de ervaring heeft geleerd, dat hetzoo erg niet is en deze factor verwaarloosd kan worden, dan antwoordik daarop: gij kunt U best vergissen, wij hebben ons al zoo dikwijlsvergist met dat mond- en klauwzeer. Met betrekking tot deze ziekteis zeer groote voorzichtigheid geboden, indien men wetenschappelijksterk wil staan. Een van mijn grieven was juist, dat men die voorzichtigheidhad prijs gegeven.



??? Alles wat ik gezegd heb, had niet de bedoeling om te betoogen,dat men plotseling moet ophouden, nu men zijn doel niet bereiktheeft, al was men ijverig. Ik wilde slechts nadrukkelijk betoogen,dat het mond- en klauwzeer in 1915 niet afdoende werd bestredenen dat het resultaat gunstiger te beoordeelen zou zijn, indien menniet te groote verwachtingen had opgewekt en onze wetenschappe-lijke kennis omtrent de ziekte niet uit het oog had verloren. Ik zal het hierbij laten, Mijnheer de Voorzitter, met het oog opden tijd en dus besluiten met te handhaven hetgeen ik vroeger hebgezegd omtrent niet consequente marktsluiting in Zuid-Holland,en omtrent de mogelijkheid van nog in meerdere of mindere matebestaande immuniteit, overgebleven uit 1911 en 1912. De Voorzitter: Mijne heeren. V????r ik de vergadering sluit wilik de beide inleiders bedanken voor hun zaakrijke inleiding, evenalsalle die aan de bespreking hebben deelgenomen. Het is nu te

laatgeworden om nog verder van gedachten te wisselen. Heeft een der heeren nog iets mede te deelen? De heer Bemelmans: M. de V. Het spijt mij evenmin als den heervan Kempen dat ik hier gekomen ben om deze interessante vergade-ring bij te wonen, en dit te meer niet, nu ik hier ook van gezagheb-bende zijde mocht vernemen dat onze wetenschappelijkekennis omtrent het mond- en klauwzeer nog zoo betrekkelijkgering is. In verband met de mededeeling in de couranten over het afmaak-systeem en de door mij verkregen resultaten betreffende het actiefimmuniseeren bij Pferdestaupe heb ik mij gewend tot Z. E. denMinister van Nijverheid, Handel en Landbouw met verzoek een com-missie te benoemen, om na te gaan of door een actieve immunisatie-mcthode het mond- en klauwzeer afdoende te bestrijden zou zijn.Als ik vooraf geweten had dat deze vergadering zou plaats hebben,zou ik met het indienen van het verzoek gewacht hebben. Ik

zounu gaarne de volgende motie in stemming willen brengen. ,,De Maat-schappij tot Bevordering der Veeartsenijkunde, in buitengewonevergadering hier aanwezig, gehoord hebbende de verschillendeinleiders, waaruit gebleken is dat onze wetenschappelijke kennisomtrent de smetstof van het mond- en klauwzeer nog zeer onvol-ledig is en afgezien van de meerdere of mindere waarde van detoepassing van het afmaaksysteem, wendt zich tot Z. E. den Ministervan Landbouw met het verzoek een commissie van deskundigente willen benoemen, ten einde: iÂ°. het mond- en klauwzeer in zijn geheelen omvang te bestu-deeren.



??? 2Â°. in het bizonder na te gaan of het door actieve immunisatiete bestrijden is." Ik ben overtuigd, dat de kosten aan dit onderzoek besteed ruim-schoots door het eventueel gewin zullen worden gedekt; een naderetoelichting op deze motie komt mij daarom overbodig voor. De Voorzitter: Wordt deze motie voldoende ondersteund? De heer de Jong: M. de V. Ik ben niet tegen deze motie. Ikmeen echter, dat het de bedoeling van deze vergadering was, geenbepaalde besluiten te nemen of voorstellen in te dienen, vandaardat ik mij, ten opzichte van het laatste onthouding heb opgelegd.Daarom geef ik in overweging de motie in een andere bijeenkomstte overwegen. De heer Bemelmans meene niet, dat ik zijn denk-beelden bestrijd, integendeel, maar deze zaak moet een weinigbezinken, wij zijn op het scheiden van de markt. Laten wij niet den indruk wekken, dat wij overijld te werkzijn gegaan. De heer Bemelmans: Ik hoop M. de V. dat uitstel geen

afstelmoge zijn; wij hebben nu een pracht gelegenheid, een nader onder-zoek naar het mond- en klauwzeer te doen instellen, â€žwij moetenhet ijzer smeden als het heet is." De Voorzitter: Ik kan U de verzekering geven, dat het Hoofd-bestuur deze aangelegenheid niet uit het oog zal verliezen. Als geender heeren meer iets te zeggen heeft, verklaar ik de vergadering voorgesloten. Boekaankondigingen. EUGEN FROHNER und WILHELM ZWICK. Lehrbuch der speziellenPathologie und Therapie der Haustiere. Achte, neubearbeitete Auflage. ErsterBand, Organkrankheiten. 1915. Prijs geb. 29 Mk. Fr??hner heeft nu met Zwick de achtste editie van zijn boek bewerkt. De eersteuitgave kwam Â? 1885 uit. Dit werk heeft in zijn eerste edities uitstekende dagen beleefd, wat trouwenswel verdiend was. Na het verschijnen van het boek van Hutyra en Marek is hetwat op den achtergrond geraakt en ook dit was terecht. Nu heeft Fr??hner ge-tracht met Zwick, de

Professor voor interne ziekten te Weenen, het werk weernieuwen luister bij te zetten. Mij werd ter bespreking aangeboden, het deel watweer door Fr??hner is geredigeerd, over niet besmettelijke ziekten, waarin echtertoch ook enkele besmettelijke en parasitaire ziekten worden besproken. Mijn oordeel over het werk in het algemeen is, dat het niet zoo goed is alsdatvanMarek, vooral omdat het niet zoo goed op het tegenwoordig wetenschappelijk



??? peil staat. Ongeveer 1890 en nog later ook, was de,,specieele" van Friedberger,Fr??hner vrijwel het eenige bruikbare leerboek, en de eerste paar edities brachtenvoor dien tijd de veterinaire wetenschap vooruit, stonden voor dien tijd op hoogwetenschappelijk peil. De wetenschap is echter na dien tijd met reuzenschredenvooruitgegaan, maar de boeken van Fr??hner niet. Hoe kan dit ook anders, alsde schrijver zooveel boeken het licht laat zien, en zich blijft bewegen op het geheelegebied der veeartsenijkunde (inwendige ziekten, chirurgie, geneesmiddelleer,toxicologie, algemeene therapie, pharmacie, gerechtelijke Veeartsenijkunde).Al zijn boeken dragen tegenwoordig meer of min den stempel van compilatiewerk,slordig bij elkaar gezocht en zonder zorg bewerkt, zonder oorspronkelijkheid,zonder echte wetenschap. Het eenige haast waarin (trouwens al sedert jaren)Fr??hner te wetenschappelijk is, is het hoofdstuk over aandoeningen van

hetdigestiekanaal bij het rund. Onder acute maag-darmcatarrh bij het rund brengtFr., de acute dyspepsi??n, die wij indigesties noemen, terwijl van een aantoonbarekatarrh daarbij dikwijls geen sprake is. Onder chronische maag-darmkatarrhbespreekt hij de chronische indigestie, en de z.g. boekmaagverstopping, enz. Ditis \'weinig practisch, en slechts in schijn wetenschappelijk. Voor een deel is dezeopvatting ook te verklaren uit het gemis aan practische ervaring omtrent runder-ziekten, wat overal in het boek te merken is. Trouwens in dit boek van Fr??hnerniet alleen. Langzamerhand zal hierin wel verbetering komen, omdat men ook inDuitschland en elders hoe langer hoe meer het nut van de runderkliniek begintin te zien. Eigenaardig staaltje van dit soort onkunde is b.v. het aanbevelen van alo??als purgans bij het rund, terwijl den practicus bekend is, dat het als zoodanig vol-strekt onbruikbaar is. Van Pulv. hellebori wordt sedert jaren steeds weer alsdosis

opgegeven 5â€”10 gr. (in eens), terwijl de practicus weet, dat deze te lioogedosis soms tot alleronaangenaamst braken aanleiding geeft. Verstopping bij trau-matische gastritis wordt door Fr??hner verklaart uit hel wegvallen van de buikpers(door de pijn). Het is echter ieder duidelijk dat de buikpers bij de defecatie vankoeien al zeer weinig invloed kan hebben, door de groote magen. Bij kalfziekte wordt nu nog met ernst de infectietheorie van Hess geciteerd,en nog over necrose van klauwen en tepels gesproken als min of meer behoorendebij deze ziekte. In het hoofdstuk over koliek mis ik een korte bespreking van de tegenwoordigopkomende meening, dat de pijn niet zou worden veroorzaakt door druk op dezenuwuiteinden in het darmslijmvlies, maar door tractie aan het darmscheil, inverband met de z.g.n. ,,darmsteifung." Ik vind laatstbedoelde verklaring welplausibel, al is het moeilijk experimenteel uit te maken bij paarden. Bij koliek spreekt Fr. m.i. te weinig

over het nut van verdoovende middelentegenover purguntia, die hij vooral ,,das Wort redet." Bij wormkoliek spreekt Fr. niet over het microscopisch faecesonderzoek, watvoor de diagnose toch dikwijls absoluut noodig is. Bij leveraandoeningen spreekt de schrijver niet over het onderzoek van serumop galkleurstoffen, of over het onderzoek van de urine op urobiline, wat tochsoms zeer bruikbare resultaten geeft in de zoo bij uitstek moeilijke diagnostiekvan leverziekten. XLIII 9



??? Weinig wetenschappelijk worden ook de hersenaandO\'eningen behandeld, ende aandoeningen van de luchtwegen en de bloedziekten. Heeft dus ten slotte het boek, al is het â€žumgearbeitet", niet genoeg wijzigingenondergaan, ?Š?Šn nieuwigheid dient er nog van genoemd te worden, n.1. het gebruikvan afbeeldingen, diein vroegere edities niet voorkwamen. De schrijver merkt in devoorrede tot deze editie op, ,,dass das Buch sich dem hersichenden Zeitgeschmacknicht entziehen k??nne, zumal wenn man sehe, wie viele wertlose B??cher mitverschwenderischen Illustrationsmaterial heutzutage ihren Weg im Publikumsuchen und finden. Nu kan men gerust onderschrijven, dat er tegenwoordig wel wat misbruik wordtgemaakt van illustraties in de leerboeken en er vele nietszeggende afbeeldingenworden gegeven die minstens zoo goed hadden kunnen wegblijven. Men zou numogen verwachten, dat Fr??hner slechts enkele goede prenten zou geven. Inderdaadzijn

er wel enkele goede in het boek te vinden, maar andere zijn zoo onjuist, zooin strijd met de werkelijkheid, dat ze den indruk maken alsof de schrijver spotmet zijn lezers. Ik wijs in dit verband op de teekeningen van het percussieveldvan de longen. Om nu niet den indruk te wekken dat ik volstrekt niets goeds in het boek hebkunnen vinden, zij ten slotte opgemerkt,dat sommige hoofdstukken wel denervarenboekenschrijver verraden door het goede overzicht, wat men krijgt, en dat waarhet betreft de aandoeningen bij paarden en honden op menige plaats de ervarenklinicus voor den dag komt. Wester. Kriegstierseuchen und Ihre Bek?¤mpfung. Leitfaden f??r Veterin?¤roffiziere,beamtete und praktische Tierarzte von Dr. Stermann Mieszner. Han-nover 1915. Prijs........ Mieszner motiveert de uitgave van dit werkje van 154 blz. met de opmerkingin een voorrede, dat de paardenarts te velde geen groot werk kan raeesleepen, endat het toch nuttig is, als ze over onderkenning en

bestrijding van infectieziektenwat na kunnen slaan. Het boekje bevat een algemeen- en een specieel gedeelte. In het algemeenegedeelte wordt gesproken over paardenhospitalen en paardendep??ts; over bloed-onderzoek en over desinfectie. In het specieele deel worden de ziekten besproken in dezen van belang: n.1. mal-leus (40 blz.); anthrax; lyssa; scabies; borstziekte; Pferdestaupe; dourine; longziektevan het rund en veepest. De laatstgenoemde twee ziekten zijn besproken, omdat er tegenwoordig zooveelgevaar bestaat, dat ze uit Rusland in Duitschland zouden worden binnengesleept;welke reden ik wel een beetje gezocht vind. De schrijver wijst op de noodzakelijk-heid vaste en mobile hospitalen en dep??ts te hebben. Laatstbedoelde moeten methet leger meegaan, de vaste kunnen dieper landwaarts in blijven. Practische ad-viezen, omtrent inrichting etc. hiervan, worden aangegeven. Ook vaste en mobilebloedonderzoekingslaboratori??n dienen er te worden

ingericht voor een afdoendediagnose van malleus. Malleus wordt uitvoerig besproken. Veel nieuws wordt er niet in verteld. Alleenzij er hier de aandacht op gevestigd dat Mieszner het malleinum siccum aanbe-



??? veelt voor de ophtthalmoreactie omdat de vloeibare malleine door bijmengsels enomzettingen tot niiet specifieke prikkeling van de conjunctiva zou leiden soms,waardoor het praeparaat minder betrouwbaar zou zijn. De ophthalmoreactie wordt door den schrijver aanbevolen als er haast bij het werkis, anders blijft hij de complementbinding aanbevelen. De beschrijving van miltvuur en lyssa biedt geen nieuws. Deze ziekten kunnenoverigens bezwaarlijk â€žkriegsseuchen" heeten. Schurft wordt ook uitvoerig besproken. Bij de therapie wordt er op gewezendat petroleum een goed en goedkoop middel is. Een methode door Marek toege-past wordt speciaal aangehaald: inwrijven met petroleum en ol. sesami (i : 2).Ook het behandelen met liquor cresoli saponatis in Spir. diluti (1:9) zou zeer goederesultaten hebben gegeven. Bij â€žBrustseuche" beveelt M. vroegtijdige injectie met neosalversan aan. Ikkan op grond van hetzij dan geringe ervaring deze behandelingsmethodeeveneens

slechts aanbevelen. Bij droes spreekt M. over een atypische vorm, die speciaal gelocaliseerd is in deretropharingeale klieren. Deze vorm komt ook hier te lande voor, en heerschtjuist dezen winter in de omgeving van Utrecht. In den regel blijkt deze vorm vaneen kwaadaardig soort te zijn. De schrijver merkt op, dat neosalversan bij droes niet helpt. In een geval doormij met dit (dure) middel behandeld, daalde de temperatuur ook niet typischhoewel de algemeene toestand, pols en ademhaling wel iets verbeterden. Ook dourine wordt besproken; ze wordt er wel een beetje aan de haren bijge-sleept. Longziekte en runderpest sluiten het hek. Over de laatstbedoelde ziektenwordt niets nieuws vermeld. De lezer zal begrijpen uit dit resum?Š, dat hij, wat er in dit boekje te lezen staat,ook elders wel kan vinden; overigens is het goed, en overzichtelijk, door een be-kwame hand geschreven. Wester.



??? Maatschappij ter bevordering der Veeartsenijkunde in Nederland. Het Hoofdbestuur heeft de eer ter kennis van de leden te brengen,dat het, naar aanleiding van de gewijzigde tarieven voor vergoedingvoor reis- en verblijfkosten, wegens reizen voor \'s Rijksdienst,het navolgende rekwest gezonden heeft aan Z.E. den Ministervan Financi??n: Aan Zijne Excellentie den Minister van Financi??n te\'s-Gravenhage, geeft met verschuldigden eerbied te kennenhet Hoofdbestuur der Maatschappij ter bevordering der Vee-artsenijkunde in Nederland, dat het kennis beeft genomen van het Koninklijk Besluit van29 October 1915, (Stbl. NÂ°. 451), waarin de vergoeding voor reis-en verblijfkosten, wegens reizen voor \'s Rijksdienst is geregeld,dat hierin is bepaald dat ge??xamineerde veeartsen recht hebbenop bovengemelde vergoeding volgens den maatstaf, voorgeschrevenvoor de derde klasse A, terwijl de Rijkskeurmeesters, de gouverne-mentskeurmeesters en de

assistenten aan de Rijksseruminrichtingte Rotterdam voor deze vergoeding zijn gebracht onder de derdeklasse B, dat alle rijkskeurmeesters, gouvernementskeurmeestersen assistenten aan de Rijksseruminrichting te Rotterdamge??xamineerde veeartsen zijn, reden waarom het Hoofdbestuur voornoemd de vrijheid neemt,Uwe Excellentie als zijn meening kenbaar te maken, dat de drielaatste categorien van ambtenaren bij eerstgenoemde categoriezijn achtergesteld en derhalve Uwe Excellentie eerbiedig verzoektmaatregelen te willen treffen, die hierin een billijke veranderingbrengen, \'t welk doende enz.: Het Hoofdbestuur der Maatschappij voornoemd,J. J. F. Dhont, Voorzitter,Dr. H. A. Vermeulen, iste Secretaris. Het Hoofdbestuur beeft de eer ter kennis van de leden te bren-gen, dat het onderstaand adres gericht heeft tot de ProvincialeStaten van Friesland, naar aanleiding van het feit, dat door Ge-



??? deputeerde Staten van dat Gewest, aan de Provinciale Staten eenvoorstel is ingediend bevattende o.a. de aanstelling van een corpsambtenaren voor den toekomstigen keuringsdienst in de ProvincieFriesland, volgens welk voorstel onder de aan te stellen ambte-naren g?Š?Šn veearts voorkomt. Het Hoofdbestuur,J. J. F. Dhont, Voorzitter,Dr. H. A. Vermeulen, iste Secretaris. Aan Provinciale Staten van Friesland. Het Hoofdbestuur der Maatsch. ter bevordering der Veeartse-nijkunde in Nederland, goedgekeurd bij Kon. Besluit van 3 Mei1907, nÂ°. 84, Met belangstelling kennis genomen hebbende van Uw Besluitvan 26 Jan. 1915 NÂ°. 14 tot oprichting van een Provinciale Keu-ringsdienst van levensmiddelen en andere waren en van het ,,NaderVoorstel" van Gedeputeerde Staten van Friesland aan Uw Collegevan 6 Januari j.l. ie Afd. B. NÂ°. 115. verzoekt met verschuldigden eerbied van onderstaande over-wegingen kennis te willen nemen, v????rdat wordt besloten tot

dewijzigingen, welke in dat â€žNader Voorstel" zijn omschreven, entot daarmee verband houdende benoemingen. In de verschillende stukken, welke een r?Šsum?Š geven van deRapporten en de Handelingen, welke tot het bovenvermeld Besluithebben gevoerd, wordt het beginsel gehuldigd, dat voor de Ambte-naren, welke met den Keuringsdienst zullen worden belast, deKennis der Chemie voldoende waarborgen geeft om met vruchtwerkzaam te kunnen zijn in het belang van het beoogde doel:verbetering van de kwaliteit der levensmiddelen. Van ?Š?Šn ambte-naar wordt ge??ischt, dat hij, naast de scheikunde, ????k ervaringenmoet bezitten op het gebied der bacteriologie. Dit beginsel is o.i. juist, voor zoover die levensmiddelen nietzijn van dierlijken oorsprong, zooals vleesch, visch en melk. Voordeze laatsten is de kennis der chemie ten eenenmale onvoldoende!â€” Indien men niet geheel uit het oog wil verliezen, dat het hoofd-doel van het toezicht op het zoo uiterst

voorname voedingsmiddel,de melk, moet zijn zooveel mogelijk preventief, dat zeer vele mis-standen bij melkproductie en bij melkhandel veroorzaakt wordendoor onkunde, dat de keuringsdienst hier dus niet alleen contr??-



??? leerend, maar vooral â€” en in de eerste plaats â€” opvoedend enontwikkelend behoort te werken, dan mag dit toezicht niet opgedragenworden all?Š?Šn aan scheikundigen! Terwijl bij andere voedingsmid-delen de voorlichting of de medewerking van deskundigen opander gebied van wetenschap voor den scheikundige slechts bijuitzondering noodig zal blijken, is voor het toezicht op melkpro-ductie en op melkhandel de kennis van de veeartsenij kundigewetenschap geen bijzaak, doch hoofdvereischte. Immers, om metkans op succes een preventieve controle op den melkhandel tekunnen uitoefenen, is niet all?Š?Šn noodig de kennis van de analyseen van de samenstelling der melk, doch ????k die van de factoren,welke invloed hierop uitoefenen. Hiertoe zijn onontbeerlijk dekennis van de physiologie en de pathologie der melksecretie, dealgemeene en de specieele pathologie van de melkproducente,de koe, benevens landhuishoudkundige studi??en. De

ambtenaar, die met kans op succes de onkunde op het gebiedvan de melkproductie en den melkhandel wil bestrijden dooropvoedend en ontwikkelend op te treden, dient toch zeker z?Šlfgoed op de hoogte te zijn met allerlei toestanden en gewoontenop de boerderij, en den invloed, welke deze op de deugdelijkheiden op de samenstelling van de melk uitoefenen! De opleiding vanden Scheikundige geeft hiervoor niet de noodige waarborgen.Die van den Veearts daarentegen w?¨l! De scheikundigen erkennen dan ook algemeen, dat samen-werking met den veearts voor een vruchtdragend toezicht op denmelkhandel niet kan worden gemist. Aangezien dit toezicht uit den aard der zaak een overwegendgroot gedeelte van den arbeid zal zijn, welke de Provinciale keu-ringsdienst dagelijks zal hebben te verrichten, is het o.i. niet welmogelijk, en zeker niet wenschelijk, om deze samenwerking tusschenscheikundige en veearts daarin te doen bestaan, dat te hooi

ente gras het advies van een veearts wordt gevraagd. Het grootebelang der volksgezondheid, dat toch immers aan den verkoopvan al of niet â€ždeugdelijke" melk, in hygi??nischen zin, is verbonden,eischt o.i. ook hierbij: centralisatie! Blijkens de missive van Gedeputeerde Staten aan Uw Collegevan 6 Januari jl. heeft de oproeping van Sollicitanten naar debetrekking van scheikundige bacterioloog bij den ProvincialenKeuringsdienst g?Š?Šn bevredigende resultaten opgeleverd. Wijveroorloven ons op boven omschreven gronden Uw College indringende overweging te geven, om een, bij de overigens zoo prac-tische organisatie van den Keuringsdienst, gemaakte fout te her-



??? stellen door, inplaats van een scheikundige-bacterioloog, eenveearts-bacterioloog op te roepen. Wij zijn er van overtuigd, dat, indien naast den scheikundigendirecteur van den Provincialen Keuringsdienst een bekwaamveearts daaraan zou worden verbonden, vooral de melkcontr??lehierbij wel zou varen. De te benoemen veearts zou het geheelehygi??nisch-, dus ????k het bacteriologisch gedeelte der melkcontr??leop zich kunnen nemen, waardoor voor den scheikundigen van denKeuringsdienst m?Š?Šr tijd beschikbaar zou blijven voor onderzoe-kingen, welke meer op chemisch terrein liggen. De aan te stellenveearts-bacterioloog zou, in overleg met de practiseerende veeartsenin de aan den Keuringsdienst aangesloten gemeenten, de verbete-ring der melkvoorziening kunnen organiseeren, m.a.w., hij zouhet sterk repressieve van een melkcontr??le, die bijna uitsluitend ophet laboratorium wordt uitgeoefend, veranderen in een toezicht meteen v?Š?Šl

vruchtbaarder preventief karakter. Utrecht, 13 Januari 1916. Hetwelk doendeHet Hoofdbestuur der Maatsch. ter bevorderingder Veeartsenijkunde in Nederland. (w.g.) J. J. F. Dhont, Voorzitter. (w.g.) Dr. H. A. Vermeulen, (iste Secretaris). Algem. Afd. : Bedankt als lid L. E. Hinrichs te Salatiga. ,, ,, : Aangenomen als lid H. Rexwinkel te Varsseveld. Berichten. Verslagen, mededeellngen, begrootingen en andere publicaties van Rijkswege. HOOFDSTUK X DER STAATSBEGROOTING. 1916.Departement van Landbouw, Nijverheid en Handel.Openbare behandeling in de vergadering der 2de Kamer der Staten-Generaal van 21 Dec. 1915. Beraadslagingen over onder art. 45 luidende: Kosten, subsidi??n en schadeloosstellingen tot afwending van het gevaar, waar-mede ziekten den veestapel bedreigen ?’ 175.000.â€”.



??? waarbij in behandeling komt de interpellatie van den heer Teenstra naar aan-leiding van de bestrijding van het mond- en klauwzeer. De heer Teenstra vangt zijn toelichting aa.n, met er op te wijzen, dat de Ministerin de hierop betrekking hebbende passage van de Memorie van Antwoord een betooggehouden heeft, tegen het systeem van doorzieken. De door den Minister genoemdebezwaren, die aan dit systeem kleven, zouden zijn, verminderde melkopbrengsten bezwaren bij den uitvoer van fokvee, gedurende de periode van dit doorzieken.Daar gaat het niet om, meent de heer Teenstra en hij voegt aan de genoemde nogandere bezwaren toe. (Na 3 of 4 jaar is het effect van doorzieken weg). Waar het welomgaat is volgens den heer T. iÂ°. dat in de wet van 20 Juli 1870, en in verband daarmede in het KoninklijkBesluit van 10 Juli 1896 nauwkeurig is voorgeschreven, welke maatregelen tegenhet mond- en klauwzeer bij herkauwende dieren en

varkens zullen worden toege-past. In art. 35 van bedoeld K.B. staat: In bijzondere gevallen ter beoordeeling van den districtsveearts kan afmaking vanzieke of verdachte dieren worden bevolen, en 2Â°. dat men in plaats van deze voorschriften toe te passen,in alle gevallen van mond- en klauwzeer, die zich voordeden, tot afmaking is overgegaan. Spreker betoogt, dat hij vroeger wel heeft aangeraden andere maatregelen tenemen, dan juist afmaken, doch zich nooit tegen dit stelsel heeft verzet om denveterinairen dienst gelegenheid te geven, te probeeren wat er mede te bereiken is.Thans kant hij zich daar wel tegen en zegt: Ik verzet mij niet tegen de wet, ook niettegen art. 35 daarvan, maar tegen de wijze waarop dit artikel toepassing vindt. Hem is overtuigd gebleken, dat men het mond- en klauwzeer niet meester iskunnen worden. Als oorzaken van het niet slagen van dit systeem noemt de heer Teenstra:i dat men eigenlijk niet goed gereed was,

omhetafmaaksysteem door te zetten.Voornamelijk omdat pasteurisatie van afval en nevenproducten van zuivelfabrieken,waarop spr. reeds jaren geleden had aangedrongen, niet algemeen werd toegepast. 2Â°. door gebrek aan medewerking van belanghebbenden, waardoor geen ofniet tijdig genoeg aangifte werd gedaan; 3Â°. doordat onvoldoende talrijk en onvoldoende hygi??nisch geschoold personeelvoor dezen dienst moest worden gebruikt. 4Â°. en wel als voornaamste oorzaak, dat thans in Duitschland en Belgi?? geenstrenge maatregelen tegen deze ziekte worden genomen, waardoor telkens opnieuwsmetstof wordt ingevoerd. Spreker concludeert uit de rede van Dr. Overbeek (Utrecht 18 Dec. \'15), dathet afmaaksysteem alleen doeltreffend kan werken, als het internationaal wordttoegepast. Waar hiervan thans geen sprake kan zijn, moet het afmaaksysteemworden veroordeeld. Hieraan voegt de heer T. een bespreking toe, omtrent de

wijzewaarop de meening van de veehouders is weergegeven, in het antwoord van hetâ€žLandbouwcomit?Š", op de vraag van den Minister of men met afmaken moestdoorgaan. Betwijfeld wordt of dit antwoord de stemming onder de veehoudersjuist weergeeft. Nadat hij in het kort heeft aangetoond dat de finantie??le offers,die dit stelsel thans van de schatkist eischt in verhouding veel te groot zijn voor



??? het algemeen belang dat daarmede wordt gediend, formuleert Spr. de volgendevragen aan den Minister: ,,Meent Uw Excellentie op goede gronden te kunnen verwachten, dat in 1916,,het aantal gevallen van mond- en klauwzeer in ons land belangrijk lager zal zijnâ€ždan in 1915? â€žMeent Uw Excellentie binnen betrekkelijk korten tijd een regeling te kunnenâ€žtot stand brengen waardoor \'s Rijks-schatkist bij handhaving van het afmaak-â€žsysteem niet of slechts weinig wordt getroffen?" De heer Posthuma, Minister van Landbouw, Nijverheid en Handel antwoordtop deze rede, dat er voor hem naast afmaken niets anders staat dan doorzieken. Datis voor hem de groote keuze en daar tusschen in bestaat voor hem niets. Hij meent dat het buitengewoon moeilijk zal zijn, wanneer de bron van smetstofdoor afmaking niet wordt weggenomen, een besmette hoeve zoodanig af te sluiten,dat er geen smetstof naar een andere hoeve kan worden overgebracht.

Spreker zegt dat in 1912 het afmaaksysteem is aanvaard, op verzoek van belang-hebbenden bij den exporthandel van fokvee, die moeite hadden in hun handel.En hij voorziet dat men thans ophoudende met afmaken, in 1917 daartoe misschienzal terugkeeren. Ook deelt hij mede, dat hij bij het nemen van een beslissing inNovember \'14, waardoor het afmaaksysteem opnieuw zou worden ter hand genomen,hoopte, dat in het voorjaar \'15 de vrede geteekend zou zijn. Wanneer hij bepaaldwist, dat de oorlog nog een paar jaar zou duren, zou hij misschien zijn wijze vanbestrijden wijzigen. Het verwijt, dat de pasteurisatie van afval- en nevenproducten van zuivel-fabrieken niet algemeen is toegepast, ontzenuwt de Minister door er op te wijzen,dat vanuit de Kamer herhaaldelijk is gevraagd met het opleggen van dezen dwangspaarzaam te zijn, om het bedrijf niet te veel te storen. Het bezwaar der geringe medewerking van veehouders en het tekort aan hygi??-nisch

geschoold personeel, wordt door hem weerlegd met enkele losse opmerkingen. Omtrent het laatste bezwaar, het voortwoeden der ziekte in Duitschland, deeltde Minister het volgende mede: Aantal gevallen aan de Oostgrens van ons land: op in 1914 in 1915 30 September 837 42915 October 835 409 31 October 762 33615 November 832 376 Hieruit volgt, dat de ziekte daar vermindert". Verder wordt er op gewezen, dat in den zomer van 1911 Duitschland vol zatmet mond- en klauwzeer, en het eerste geval hier te lande zich toen heeft voorge-daan op n October. â€žToen dus al het vee in de wei was, toen de vogels vlogen,de wind, de vliegen en alle andere factoren, die dan volgens de beschouwing vanzoovelen voor de verbreiding der ziekte in aanmerking komen, meewerkten, kregenwij pas in October het eerste geval." Daarnaast wordt gewezen op het feit dat in Mei en Juni van dit jaar de ziektebedwongen is; niettegenstaande zij in de veerijkste districten van

Zuid-Hollandoptrad. De grootste tegenstander van afmaking, de afgevaardigde uit Alkmaar,



??? verklaarde hierdoor tot de overtuiging gekomen te zijn, dat het systeem wel goedwas. Merkt men nu op, dat deze groote verspreiding rondom Delft, het gevolgwas van het feit, dat ?Š?Šn boer gedurende 3 weken heeft verzwegen, dat de ziekteonder zijn vee bestond, dan voelt men, dat het niet aangaat, de geheele streek aande ziekte prijs te geven omdat deze man de wet overtrad. Dan vermeldt de Minister, dat de toestand hier te lande gunstiger wordt, delaatste vier weekberichten, (voor 21 December) melden 58, 38, 35 en 25 gevallen De Minister meent dat is aangetoond: iÂ°. dat door afmaking besmetting met mond- en klauwzeer tot ?Š?Šn geval iste beperken. 2Â°. dat deze ziekte ook in den weide:tijd te bestrijden is (Delft, Leiden), enhij trekt de conclusie, dat het thans niet het geschikte moment is, om met debestrijding op te houden. Op de ie vraag antwoordt de Minister, dat daarop geen zeker antwoord is tegeven. Dit aantal gevallen zal afhankelijk zijn van de

medewerking der boeren,en deze zal verbeteren o.a. â€žomdat de overtuiging, dat de tegenwoordige bestrijdingde. eenige afdoende is, ook bij de boeren langzamerhand veld wint". Op de 2e vraag luidt het antwoord, dat reeds met den Minister van Financi??noverleg is gepleegd, tot het beramen van wettelijke maatregelen, om de kostender bestrijding voor een deel te verhalen op hen, wien de maatregelen ten goedekomen. Of deze spoedig tot stand zullen komen zal o.a. afhangen van de werk-zaamheden der Staten-Generaal. De heer Teenstra zegt dat het antwoord van den Minister hem niet bevredigdheeft en dient met den heer de Wijkerslooth de Weerdesteijn de volgendemotie in: ,,De Kamer, â€žoverwegende dat de bestrijding van het mond- en klauwzeer door hetâ€žzoogenaamd afmaaksysteem thans geene aanbeveling verdient, gaat overâ€žtot de orde van den dag." De motie wordt ondersteund door de heeren Duymaer van Twist, van Wichen,van Bylandt en van

Veen, en maakt derhalve een onderwerp van beraad-slaging uit. In de vergadering van 22 Dec. wordt de behandeling van dit onderwerp voort-gezet. De Heer de Wijkerslooth de Weerdesteijn zegt, de Minister is overtuigd,dat afmaken het eenige doeltreffende middel is, doch eischt van den Ministerhet bewijs, dat de schade door deze ziekte teweeggebracht zoo groot is, dat dekosten doorliet Rijk besteed, geheel door het verkregen voordeel worden opgewogen. Deze spreker voert aan, dat van verschillende zijde voorbehoedmiddelen zijnaanbevolen tegen mond- en klauwzeer, en hij noemt empirische middelen, tannine(van der Drift), het brengen van runderen bij paarden, of paardenmest bijrunderen (Augstin) ook Loefflers serum, en vraagt, waarom in die richting geenproeven worden genomen. Ook wijst hij er op, dat de smetstof ook buiten hetlichaam van het dier blijft bestaan, en door de gebruikelijke desinfectie niet geheelis te dooden. Hieruit volgt dat in uitgeroeide stallen,

die opnieuw met vee worden



??? bezett, weer mond- en klauwzeer kan uitbreken, zoodat de maatregel geen effectheeft.. Hij noemt vier zulke gevallen in 1915: Pijnacker (Z.-H.), Benschop (U.)en V/rijenbon (Z.-H.), Polsbroek. De: ziekte is niet bedwongen zegt spr. Er zijn in Limburg in 13 maanden 488stalleni vee afgemaakt tegen 1335 in heel het land; in October \'15 in Limburg alleen117. Van 17 Nov. tot 18 Dec. is het vee van 195 stallen in Nederland afgemaakt,wat Ihet record is boven de 12 maanden October \'14 tot Sept. \'15, met uitzonderingvan Juni. Grooter omvang der ziekte dus aan het slot der bestrijdingsperiode,een omvang grooter in den staltijd dan in den weide tijd. Er zijn in de laatste week(voorr 21 Dec.) 35 gevallen geweest, in verhouding 150 per maand weer meer, danin de:n tijd October \'14â€”Sept.\'15, met uitzondering van Juni. Bijjna van 1600 stallen in ons land is het vee thans geslacht. Moet daarmede nuniet worden opgehouden? Spireker wil meer preventief werken, zoo mogelijk

irnmuniseeren. Dat de staltijdde mieest ongeschikte tijd is om met het afmaken op te houden is volgens spr. onjuist.Op s\'.tal werken preventieve middelen het best, en geneest het zieke dier het best. Oim te weten of de afmaakmethode in den geest der veehouders valt, moet menzich niet wenden tot de vetweiders en melkboeren, die telkens van veebeslag wis-selen1., en die het om het even is of zij hun vee aan den slager of aan het Rijk ver-koopien, mits zij maar ee goeden prijs maken. Men moet zich wenden tot de fokkers. D<e heer Posthuma: De eerste klasse fokkers zijn er juist voor. De heer de Wijkerslooth: Omdat het stamboekvee wordt gespaard, maardat ??s ook de eenige reden; maar de fokkers, zijn er in het algemeen niet voor.De woor het systeem onmisbare medewerking van belanghebbenden heeft deMinister niet, eerder tegenwerking. Is de schade zoo belangrijk, dat dit systeemmet zijn hooge kosten gewettigd is. Volgens spreker is die schade enorm overdrevenen

bieloopt per koe aan verminderde melkopbrengst ^ / 7.84, waardoor voor hetland een niet te vermijden schade van ongeveer 6.5 millioen ontstaat. Hierbij ge-voegd, sterfte door de ziekte en minder vleeschproductie komt men tot rond elfmillioen. Men rekene niet dat de tusschenkomst van het Rijk nu een besparingtot dit bedrag medebrengt, want dan vergeet men het verlies aan ondernemings-geest bij die fokkers, die hun stapel, waaraan zij jaren hebben gewerkt, op eens zichzien ontnemen, en die niet meer de lust en den tijd hebben opnieuw tebeginnen. De bewering, dat bij het afmaaksysteem het buitenland geen maatregelen tegeninvoer van ons vee zal nemen, gaat niet op, want men spaart stamboekvee, dushoudt men de ziekte eenigen tijd in het land en zijn de resultaten van het systeem,,het mond- en klauwzeer na 12 maanden bestrijdens erger dan te voren" welbevredigend voor het buitenland? Bovendien zal bij de vrede, in verschillendelanden, de vraag naar fokvee zoo

groot zijn, dat men ons vee maar al te graagzal ontvangen. Spreker concludeert, dat noch de schade door de ziekte direct aan het vee toe-gebracht, noch die door den handel geleden, meerdere uitgaven wettigt. Men vreest voor melkgebrek bij doorzieken, maar rekent men wel de duizendeliters melk, die de nu geslachte dieren nog hadden kunnen geven ? Houdt men er rekening mede dat op de stallen ook immuun vee is afgemaakt?



??? Waarvoor wordt het vleesch nu eens verbrand, dan weer in consumptie vrijge-geven, van dieren, die aan dezelfde ziekte zijn gestorven of waarom worden naafmaking deze dieren nu eens begraven dan weer opgegeten ? Wanneer men zoo voortgaat komt men tot prijsstijging van vleesch en melk,waarvoor men 7 millioen zal hebben uitgegeven. De Heer Duymaer van Twist. Deze spreker haalt uitspraken aan van verschillende veeartsen, die zich tegenhet afmaaksysteem verklaarden, o.a. van G. W. Brink te Wijhe, Bergsma teBaarderadeel en wijst op de rede van Prof. de Jong (Utrecht 18 Dec. \'15). Dangeeft hij voorbeelden van gevallen, waarbij door afzondering de besmetting tot?Š?Šn of tw?Š?Š stallen beperkt bleef, uit de jaren 1894, \'96, en 1908. Ook wijst hijer op, dat zelfs een ambtenaar van den veeartsenijkundigen dienst een stal voorgezond verklaarde, waarbij een districtsveearts vier dagen later een aantal dierenaantrof, welke in een vergevorderd

stadium van beterschap verkeerden. Tegen dienlandbouwer werd proces-verbaal opgemaakt, wegens het feit, dat hij de ziekteverzwegen had. Bij het afmaken worden allerhande maatregelen zoo ondoelmatiggenomen, dat smetstofverspreiding moet plaats hebben door slachters, ordebe-waarders en kijkers. Het afval, overblijvende bij het afmaken van een stal in de buurt van Meppelmoest volgens het veeartsenijkundig Staatstoezicht vervoerd worden naar hetterrein der Gemeentereiniging van die stad, en daar bereidt men compost alsmeststof voor den landbouw. Het bestuur dezer gemeente heeft dezen maatregeldan ook verhinderd. Men lette op den tijd, verloopen tusschen aangifte en afmaken Deze was :in 2 gevallen op den dag der aangifte,in 5 ,, na x dag. in 3 in i gevalin 3 gevallen ,in 8in 6in 6in 6 of van 40 gevallen slechts in 10 gevallen binnen 2 dagen afmaking en in 26 gevallen5 dagen of meer tusschen aangifte en afmaking. Dergelijke cijfers worden

gegeven over den tijd, die verliep, tusschen afmakenen ontsmetting, welke tijd in ?Š?Šn geval wel tien dagen duurde. Bezwaren tegen de afmaakmethode zijn:de schade welke de veestapel lijdt. a. Stamboekvee wordt wel afgemaakt. Een stal van volbloed stamboekveevan T. van Schot te I Jhorst; zelfs na telegrafisch verzoek aan den Minister ditniet te doen. b. het groot aantal dieren dat sneuvelt, midden in hun volle productievermogen. 2Â°. de ruwe wijze van afmaken. Onvoldoende gereedschap, slechte slagers, waarbij staaltjes van dierenmishandeling voorkomen. 3 4 5 6 7 8



??? 3Â°. groote geldelijke offers voor den schatkist. In 1915 bijna 8 millioen, waarbij nog geen rekening is gehouden met de uit tekeeren bedrijfs-schadevergoeding. Spreker concludeert: dat de gevolgde methode niet het uitvloeisel kan zijn vaneenig wetenschappelijk onderzoek. 40. het resultaat, dat men heeft willen bereiken, niet verkregen werd. 50. het personeel om die methode uit te voeren, niet aanwezig is. 6Â°. het zeer betwistbaar is, of de wijze waarop de methode toegepast wordt,niet aanleiding geeft tot meerdere uitbreiding der ziekte. De heer Lieftinck zegt, dat hij overtuigt is dat het afmaakstelsel niet deugt,a al wat hij daarover gehoord en gelezen heeft. Hij wijst er op, dat toen hier geenmond- en klauwzeer was, en Duitschland vol zat, men daar ons vee weerde? Waarom?â€žMen mocht het haast hier in deze Kamer niet zeggen, en ieder wist het, het wasniet om het mond- en klauwzeer, maar omdat de Duitsche agrari??rs tegen deninvoer waren. Het was niet

anders dan protectie." Andere landen, Argentini?? enTransvaal zullen zich wel met een gezondheids-attest van het bedoelde vee tevredenstellen. Het argument van den Minister â€žschade aan den handel" gaat dus niet op. De heer Smeenge zegt noch door v????r-, noch door tegenstanders van het systeembevredigd te zijn. Na hulde gebracht te hebben aan den veeartsenijkundigendienst, en de veeartsen in het algemeen, bespreekt hij de rede van den heer Duymaervan Twist en zegt, toe te moeten stemmen, dat door de genomen maatregelensmetstof van Staphorst naar Meppel zal zijn gebracht. Ook critiseert hij de door den Minister gegeven cijfers omtrent het voorkomenvan mond- en klauwzeer in Duitschland, die niet veel bewijzen. Dan toont hij aan, dit dieren die aan mond- en klauwzeer lijden per melkperiode,niet onvoorwaardelijk minder melk geven. Volgens de door hem gegeven cijfersis de invloed der ziekte op de hoeveelheid melk in de geheele periode

gegeven alzeer gering. Spreker vraagt den Minister ten slotte: a. of deze kan aantoonen dat, door het afmaken gedurende den staltijd hetSUCC?¨S bij de bestrijding veel grooter zal zijn dan het nu verkregene. b. of stamboekvee al of niet wordt afgemaakt. De heer Scheurer meent dat het standpunt van den Minister noch uit eenmedisch-, noch uit een regeeringsoogpunt is te verdedigen. De Minister kent slechtstwee systemen, afmaken of niets doen. Spreker noemt het gemengde systeem,zieke dieren afmaken, verdachte isoleeren of streng isolement van allen. Verkeerd acht spreker: Marktonderzoek, met onderzoek der mondholte door openbreken der bekkenen het inbrengen van de hand in de mondholte, omdat daarbij besmetting van heteene dier op het andere moet plaats hebben. Het drijven van zieke dieren langs wegen, waarlangs andere dieren ter marktworden gevoerd. In West Duitschland zou men thans met het isoleerings-systeem goede resul-taten bereiken.

Spr. zal v????r de motie Teenstra stemmen.



??? De heer van Wichen ontwikkelt dezelfde bezwaren, als de heer Teenstra.Hij wil meer preventief toegepaste middelen, afmaking alleen bij uitzondering,waarna flinke ontsmetting enz. Spr. geeft aan, dat een bestuur eener landbouwersvereeniging in Zuid-Hollandaan het Landbouwcomit?Š adviseerde tot intrekking der maatregelen van afmakingen dat dit uit de stukken niet blijkt. Hij wil dat niet alleen de veehouders mede-dragen in de kosten, doch dat ook de handel daarbij zal betalen. Ten slotte hooptSpr. dat de regeering middelen zal beramen ter bestrijding van het mond- enklauwzeer, zonder, dat het vee wordt afgemaakt. De heerBRUMMELKAMP zegt, datonderde deskundigen niet allen v????r afmakingzijn, dat onder de boeren velen, zeer zeker de meeste, er tegen zijn, dat het afmaak-systeem, tot heden een proefneming is geweest met moedbenemend resultaat,en dat er dus meer dan ?Š?Šn reden is daarmede oogenblikkelijk op te houden. De heer van Foreest

begint met op te merken, dat de Hollandsche Maatschappijvan Landbouw, wier voorzitter hij is, verleden jaar voorjaar een afkeurend adviesover het afmaakstelsel aan den Minister heeft uitgebracht, doch dat zij later heeftingezien, dat door dit stelsel de ziekte, ook in den weidetijdis te bedwingen. Daarombracht het dagelijksch bestuur dier Mij. thans, met algemeene stemmen, een adviesuit, waarbij Zijne Excellentie in overweging wordt gegeven, met kracht en beleidvoort te gaan met de maatregelen, gelijk die in de laatstverloopen maanden zijnuitgevoerd, met de bijvoeging, dat met belangstelling het bericht was ontvangen,dat belangrijke fokstallen zullen zijn uitgesloten van het afmaken. Dit advies is gegeven, omdat gevreesd wordt, dat bij een algemeene epizo??tievan tongblaar melkschaarschte zal optreden, wat thans te ongewenscht is. Daaromstelt Spr. de volgende motie voor: ,,De Kamer, ,,van oordeel, dat onder de gegeven omstandigheden voorloopig

moetâ€žwordei voortgegaan met het afmakingssysteem, doch dat bij verandering,,der omstandigheden en in elk geval v????r den aanvang van den wintertijd,,een andere beslissing dient te worden genomen, gaat over tot de ordeâ€žvan den dag. Deze motie wordt gesteund door de H. H. van Raalte, Boissevain, Smeengeen Dolk, en zal tegelijk met het aan de orde zijnde onderartikel behandeld worden. De heer Posthuma, Minister van Landbouw, Nijverheid en Handel zegt, datde vraag waarom het gaat, â€žmoet op het oogenblik met afmaken worden doorge-gaan, ja dan neen?" En hierop antwoord hij ja. omdat dit volgens hem de eenigeweg is, om het vee zooveel mogelijk vrij te houden van mond- en klauwzeer. Goede preventieve sera, zijn niet bekend, daarom staat hij voor de keus afmakenof niets doen. Spr. wil de boeren de gelegenheid geven te bewijzen, dat de ziektete bestrijden is door goed isolement, doch twijfelt aan het resultaat. De heer Teenstra: De wet

schrijft U dat voor.



??? De heer Posthuma: De wet geeft den Minister wel de bevoegdheid, maar dewet dwingt den Minister niet om dat te doen. Als resultaat van de afmakingsmethode noemt de Minister: van ii October \'14 tot 1 Jan \'15 kwamen voor 97 gevallen en daarvan isde ziekte in 77 gevallen beperkt tot ?Š?Šn hoeve, in 6 gevallen tot twee dat is be-perking in 83 %. 2Â°. van i Januari tot 1 April waren deze getallen 104 gevallen van besmettingwaarvan beperkt tot 1 hoeve 61, tot 2 hofsteden in 19 gemeenten, d.i. beperkingin 80 %. 3Â°. van i April tot 1 November 146 gevallen van besmetting, beperking in70 gevallen tot ?Š?Šn, in 29 gevallen tot twee stallen d.i. in 60 %.Wat zou er gebeurd zijn zoo er niet ware afgemaakt? De ervaring uiti9ii leert, dat toen in Zuid-Holland al het vee, in Noord-Holland91%, in Friesland 71 % en in Utrecht 68 % dieren door de ziekte werd aangetast. Het verlies per dier door verminderde melkopbrengst schat de Minister op/ 21.60, dit over i.5millioen runderen

gerekend geeft een schade van ^ 35 millioenDaarbij komt dan nog andere bedrijfsschade. Spreker wil echter de kosten der bestrijding gedeeltelijk op de belanghebbendenafwentelen, daarnaast betere inrichting van zuivelfabrieken (pasteuriseeren vanafvalprod.), waarbij ook de tuberculosebestrijding gebaat zal zijn. De Minister zegt voorts, dat de kosten zoo hoog zijn geloopen, omdat er zooveelwetsovertreders zijn geweest, met name te Staphorst en bij Delft. Dit eerste wordtdoor de heeren D??ymaer van Twist en van der Molen bestreden. Wanneer de ziekte algemeen zou worden, zou het voor den Minister onmogelijkzijn een goede distributie van melk, boter en kaas te handhaven en zal men na in1916 volop in de ziekte gezeten te hebben, in 1917 na een eventueele vrede weergaan vragen om afmaking ten behoeve van de export van fokvee. Het gevaar vande motie Teenstra zit in het woordje â€žthans". Hadden wij deze discussie voorden weidetijd 1916, dan zou de

Minister zich anders kunnen uitlaten, maar waarachter ons ligt een tijdperk, waarin de bestrijding uitstekend is gelukt en wij nuzijn in den staltijd, waarbij de bestrijding gemakkelijker is en elke week verminderingvan het aantal gevallen is waar te nemen, zou hij de Kamer ontraden, zich v????rhet ophouden van het afmaken uit te spreken. De motie van Foreest, wordt door den Minister volledig aanvaard.De heer Teenstra betoogt, dat hij niet op elke kleinigheid weer wil ingaandie hem onjuist voorkomt. Doch hij wil opmerken dat het woordje â€žthans" nietuit de motie verwijderd kan worden, omdat dan zijn geheele betoog onjuist wordt,Wanneer de Minister komt met:een finanti??ele regeling voor de kosten,in normale tijden internationale samenwerking,betere regeling van het Veeartsenij kundig Staatstoezicht,en de noodige wetswijziging, dan zal deze spreker hem steunen, doch â€žthans" niet. Het merkwaardige is, dat de Minister altijd doet wat volgens de wet mag ge-beuren

in bijzondere gevallen. Hij houdt zich niet aan de wet, en hij moet zichevengoed aan de wet houden als ieder ander.



??? Hij zegt, die maatregelen helpen niets, dat staat gelijk met doorzieken, metniets doen, maar wanneer de Minister er maar de hand aan houdt en desnoods dewet verscherpt, zal het genoeg helpen, juist ir dezen tijd nu wij hebben den staltijd.Nu is de isoleering gemakkelijk en afmaking absoluut overbodig. De heer de Wijkerslooth de Weerdesteijn dupliceert en zegt, dat hij datdeel der verantwoordelijkheid, die de Kamer bij aanneming der motie zal hebbente dragen, en dat voor zijn rekening komt, gaarne aanvaardt. Ook de heer Duymaer van Twist dupliceert, echter zonder nieuwe gezichts-punten aan te voeren. De motie Teenstra en de Wijkerslooth, waarbij de Kamer als haar inzichtuitspreekt, dat het afmaaksysteem thans geen aanbeveling verdient, wordt aan-genomen met 35 tegen 30 stemmen. V????r hebben gestemd, de heeren, Rutgers, Janssen, Koster, Bichon vanIJsselmonde, Ruys de Beerenbrouck, Knobel, van Veen, de Wijkersloothde

Weerdesteijn, de Savorin Lohman, de Geer, van Bylandt, Ankerman,van Wichen, Teenstra, Gerhard, de Beaufort, Rink, Bougaerts, Schimmel-penninck, van der VoORT VAN zljp, van de velde, loeff, de MoNTE VeR-Loren, Aalberse, Arts, Nolens, van der Molen, Duymaer van Twist,Duynstee, Brummelkamp, Lieftinck, van Vliet, ter Laan (den Haag) Beumeren de Voorzitter. Tegen hebben gestemd, de heeren Marchant, Otto, ter Laan (Rotterdam),de Meester, Eland, Helsdingen, Smeenge, Albarda, Jannink, Roodenburg,Schaper, Drion, Roodhuijzen, Visser van IJsendoorn, Jansen (den Haag),Hugenholtz, Fock, van Sasse van Ysselt, Dolk, van Raalte, Spiekman,van Leeuwen, Boissevain, Tydeman, ter Spill, Patijn, Hubrecht, de Jong,Fruytier, en van Foreest. Huldiging wijlen Dr. SCHIMMEL. Bij het Comit?Š tot huldiging van de nagedachtenis van wijlen Dr. W. C. Schimmelzijn van 15 October 1915 tot 15 Januari 1916 bijdragen ingekomen van: J. C.

Numans, Soerabaia. A. W. Heidema, \'s-Gravenliage. Dr. H. Schornagel, Utrecht. S. Kingma, Menaldum. Dr. J. M. G. Numans, Malang. C. S. Jeronimus, Modjokerto. Dr. J. E. W. Ihle, Utrecht. Bijdragen van studenten der Veeartsenijschool f 140.â€”. â€žAbsyrtus". 20 Jan. \'16.; de Heer Dr. J. D. v. d. Plaats als eere- voorzittervan het Veterinair Studentencorps â€žAbsyrtus" geinstalleerd. v. Heelsbergen.



??? Piroplasmosen onderzoek in Nederland en zijne Koloni??n. Rede, uitgesproken op 31 Januari 1916 ter aanvaarding van hetambt van Leeraar in de parasitaire- en infectieziekten derdieren aan \'s Rijks-Veeartsenijschool, DOOR Prof. Dr. L. DE BLIECK, Mijnheer de Directeur Generaal van den Landbouw, Mijnheer deInspecteur van het Landbouwonderwijs, Mijne Heeren Directeur enLeeraren, Buitengewoon Leeraren, Docenten, Studenten aan \'s Rijks-Veeartsenijschool, en Gij allen, die door Uwe tegenwoordigheid vanUwe belangstelling blijk geeft. Hooggeachte Toehoorderessen en Toehoorders! Onder piroplasmosen verstaat men ziekten, welke bij de dierenvoorkomen en veroorzaakt worden door protozo??n, behoorendetot of verwant aan de haemosporidi??n, ?Š?Šncellige wezens, die inof op de roode bloedcellen parasiteeren. Voor zoover bekend, wordenzij allen door teken (Ixodidae) overgebracht. Meermalen hoort men nog spreken van â€žmalaria der

dieren"en hoewel wetenschappelijk deze benaming onjuist is, vooral opgrond van de aetiologie, geeft zij toch voor niet-deskundigeneenigszins het karakter der ziekte aan. Er is nog een groot aantal vraagstukken op het gebied derpiroplasmose op te lossen en het is zeker aan onze beperkte kennisder piroplasmen toe te schrijven, dat omtrent de nomenclatuuren indeeling zooveel verschil van meening bestaat. Toen Babes in 1888 voor het eerst deze parasieten zag, gaf hijze den naam van â€žhaematococcus", echter toonden in 1889 Smithen Kilborne aan, dat de door hen in Texas gevonden bloedparasietvan de runderen, die aan haemoglobinurie leden, een protozoa was,welke zij â€žpyrosoma" noemden. In 1893 stelde Starcovici den naam â€žBabesia" ter eere vanBabes voor, terwijl in 1895 Patton dezelfde organismen alsâ€žpiroplasmen" aanduidde. De beide eerstgenoemde namen heeftmen verlaten, terwijl â€žBabesia" en â€žpiroplasma" het meest ge-

bruikt worden; de laatste benaming heeft zeker wel het meestingang gevonden en als â€žpiroplasmosen" zijn de ziekten bij declinici het best bekend; Amerikaansche en Engelsche schrijversgebruiken haar ook bij voorkeur. XLIII 10



??? â€” i5o â€” Oorspronkelijk zijn de namenâ€žbabesia" en â€žpiroplasma" alleengebezigd voor het genus, waarvan de haematococcus van Babesde oudste representant is; langzamerhand werden echter parasietenin de roode bloedcellen ontdekt, welke in vele opzichten, voorna-melijk morphologisch en wat de vermenigvuldiging betreft, maarook ten opzichte van hun pathogene eigenschappen van het typebabesia-piroplasma afweken, om welke redenen nieuwe generawerden gevormd. Geruimen tijd echter, is voor alle parasieten door verschillendeonderzoekers den naam â€žpiroplasma" behouden en zelfs nu nogzijn er schrijvers, hoofdzakelijk parasitologen o.a. Doflein,Fiebiger, Neumann en Mayer, die alle of bijna alle piroplasmentot ?Š?Šn genus brengen. Zij gaan van het standpunt uit, dat van deonderscheidene parasieten te weinig bekend is om verschillendegenera te cre??eren. Het is zeker niet voorbarig te beweren, datwanneer meer bekend zal zijn omtrent

de morphologie en vooralde biologie der piroplasmen, het zal blijken, dat de onderscheidingder genera, zooals die op het oogenblik wordt aangenomen, inmenig opzicht onjuist is. Andere onderzoekers en vooral de pathologen, die de parasietendus bestudeerd hebben ten opzichte van hunne ziekteverwekkendeeigenschappen, hebben zeer terecht ingezien, dat er te groote ver-schillen bestaan om alle piroplasmen onder een genus te vereenigen.Mij ook op dit standpunt stellende, komt het mij gewenscht voor,met den naam â€žbabesia" het genus aan te duiden, waarvan dehaematococcus van Babes de oudste vertegenwoordiger is, en voorde familie, den naam â€žpiroplasmidae", in het Nederlandsch piro-plasmen te gebruiken, vooral ook omdat deze bij de clinici burger-recht heeft verkregen; ook de nieuwere zo??logische nomenclatuurhoudt met de gewoonte rekening. Het zal echter noodzakelijk zijnvoorloopig eenige genera te onderscheiden en zooals o.a.

VonProwazek doet, de ziekten dienovereenkomstig te betitelen; dieandere genera zijn: Theileria, Nutallia, Nicollia, Smithia, Rosiella,Anaplasma. Zonder hier verder uit te wijden over het waarom, zal ik alsindeeling der piroplasmidae aannemen, de gecombineerde systemenvan Fran^a en Carpano, ook door Parreiras Horta aangegeven,met enkele daarin aangebrachte wijzigingen. Er worden daarbijonderscheiden de 6 genoemde genera, waartoe dan wederom eenaantal soorten behooren, welke differenciatie berust op verschillenin morphologische en biologische eigenschappen, alsmede op hetvoorkomen bij bepaalde diersoorten. Zoo onderscheidt men reeds



??? 12 soorten van het genus babesia, welke echter nog niet allenvoldoende vergelijkend zijn bestudeerd om de juistheid der deter-minatie te erkennen. Het best zijn bekend de B.bovis, B.bigemina,B. divergens, allen bij het rund, B. canis van den hond, B. ovisvan het schaap, B. caballi van het paard. Bij het rund zijn nog 2en bij den hond nog i babesia beschreven in Brazili?? en Argentini??,terwijl bij ezels een babesia gevonden is, die later tot het genus,,Nutallia" is gebracht. Ook bij geiten, varkens, apen, knaagdierene.a. zijn babesiae gezien. Van de 3 babesiae van het rund zijn deB. bovis en B. divergens nog niet voldoende vergelijkend onderzocht,om ze met zekerheid van elkaar te kunnen scheiden, Dit geldtechter wel voor de B. bigemina ten opzichte van de beideeerstgenoemde. Het zijn deze piroplasmen, welke in de verdere behandeling vanhet onderwerp uitvoeriger besproken zullen worden, aangezien zijin Nederland en de Koloni??n worden aangetroffen. Het genus

â€žTheileria", oorspronkelijk gevormd voor het P. par-vum, dat wegens zijn bijzonder karakteristieke eigenschappenvan de bekende Babesia moest worden afgescheiden, is langzamer-hand uitgebreid en men heeft er alle kleine streep-baciHen vormige,ronde en ovale piroplasmen toegebracht, n.1. het P. annulatum vanhet rund in Transkaukasie, door Dschunkowsky en L??hs ontdekt,P. mutans van het rund, P. buffeli van den buffel en P. dama vanherten. Echter wijkt het Th. parva in zoovele opzichten af van deandere, wat betreft de biologie: ik noem slechts het voorkomen vande Kochsche granula en het ontstaan van immunitas sterilisansna het doorstaan der infectie, het niet-overentbaar zijn met bloedvan dieren, waarin de parasieten voorkomen, dat het m.i. beterware dit piroplasma voorloopig een geheel afzonderlijke plaats toete kennen; ook Neumann en Mayer doen zulks. Er zijn verschillende onderzoekers, die de overige genoemdeTheileria soorten tot de Babesiae willen

zien gebracht, ook hiervoorzijn goede redenen aan te geven. Theiler wil het P. mutans tothet genus Nutallia brengen. Waar omtrent deze soorten nogweinig bekend is, (vooral door de geringe afmetingen wordt hetonderzoek zeer bemoeilijkt), kan het overweging verdienen henmet den familienaam Piroplasma voorloopig aan te duiden. De meening dat P. annulatum zeer verwant zou zijn aan Theileriaparva, wordt door velen ontkend. De preparaten, die ik ervan zag,geven den indruk met een specifiek piroplasma te doen te hebben,de ringvorm is overheerschend als bij geen ander, het is bovendienmet bloed overentbaar.



??? In Nederland en de Koloni??n is van de Theileriagroep alleen demutans bij rund en buffel gevonden, welke echter, voor zoover ophet oogenblik bekend, in de pathologie een zeer ondergeschikterol speelt. Het genus Nutallia is door Fran$a gevormd, toen hij aantoonde,dat het door Laveran geclassificeerde Piroplasma, s. Babesia equimorphologisch, vooral ook wat de deelingsvormen betreft, geheelvan de andere bekende Babesiae verschilde. Nutall en Stricklandbewezen, dat de paardenpiroplasmose door 2 soorten piroplasmenwordt veroorzaakt, n.1. het B. caballi, voorkomende in Roemeni??,Itali??, Rusland en Z. Afrika, en het N. equi, dat veel meer verspreidis, n.1. in Afrika, Azi??, Transcaucasi??, Brazili??, doch ook in Itali?? enSardini?? wordt aangetroffen. In Z. Afrika komen zij dikwijls gemengdvoor. In Nederland en in Ned. Oost-Indi?? is piroplasmosis bij hetpaard nog niet gevonden en komt er hoogstwaarschijnlijk ook nietvoor; echter blijft de mogelijkheid, vooral

voor Indi?? bestaan,dat de ziekte er wordt ingevoerd. De genera Nicollia, Smithia en Rosiella omvatten geen parasieten,die bij onze huisdieren voorkomen. Voor nadere onderzoekingen omtrent de biologie der piroplasmen,in het bijzonder hun ontwikkelingscyclus in de teken, komt mij deRosiella en Smithia zeer geschikt voor, aangezien het zeer grooteparasieten zijn; de eerste komt voor bij den jakhals in Britsch-Oost-Afrika, terwijl de laatste een parasiet is van den veldmuisin Portugal. De Nicollia onderscheidt zich voornamelijk door hetconstant voorkomen van 2 kernen. Van meer belang voor de pathologie onzer huisdieren is hetAnaplasma, waarvan het nog niet zeker is, of het werkelijk tot depiroplasmen gerekend moet worden; zelfs wordt er door velen aangetwijfeld of de lichamen in de roode bloedcellen, die bij de z.g.anaplasmosis constant voorkomen, wel protozo??n zijn en misschienniets anders dan kcrnresten van vervallen cellen, die in of op deerythrocyten liggen, of

resten van de kernen der roode bloed-lichaampjes zelf. Onder hen, die het protozoair karakter van het anaplasma aan-nemen zijn onderzoekers, die dit organisme als een ontwikkelings-vorm van B. bigemina beschouwen. Ik was in de gelegenheid in deze richting een aantal onderzoe-kingen te verrichten, welke nader gereleveerd zullen worden. Het anaplasma doet zich voor als op coccen gelijkende lichamen,enkel of meerdere in een bloedcel liggende, veelal aan den rand,doch ook in het midden, bestaande grootendeels uit chromatine



??? omgeven door een lichte protoplasmahof. Bij kleuring volgens\'Giemsa neemt de korrel niet de roode chromatinekleuring aan,doch is meer paars. Omtrent de vermenigvuldiging is nog nietsbekend. Theiler onderscheidt nog een centrale en marginalevarieteit en beschouwt het anaplasma als het laatste stadium inde phylogenetische serie, welke de piroplasmidae vormen. Bovenaanstaat het babesia als de volmaakte vorm van het piroplasma,dan volgt Teileria en Nutallia en eindelijk het anaplasma. Het iseen feit, dat bij nutalliosis veelvuldig anaplasmatische vormen wor-den gezien, die ook door Carpano in culturen van N. equi zijn aan-getroffen en door Theiler bij behandeling van aan piroplasmoselijdende paarden met trypaanblauw, kunstmatig werden opgewekt.Het anaplasma van het rund is het best onderzocht. Ook in Neder-landsch-Indi?? komt het voor, terwijl aldaar ook bij buff?¨ls ana-plasmen worden aangetroffen bij een ziekte, die geheel overeen-komstig de

anaplasmosis van het rund verloopt, doch nog nietzoo volledig is bestudeerd. Beschreven zijn verder anaplasmen bij ezel, schaap en hond;doch de ziekten er door veroorzaakt zijn veel minder bekend.Het zou zeer interessant zijn al deze bevindingen aan een naderonderzoek te onderwerpen en in het licht onzer kennis van deanaplasmosis van het rund te beschouwen. Ik heb gemeend, dit korte r?Šsum?Š van den nomenclatuur ensystematiek der piroplasmidae en het standpunt, dat te dien op-zichte door mij wordt ingenomen, te moeten doen voorafgaan,ten einde bij de verdere behandeling van het onderwerp daarnaarte kunnen verwijzen. Wat nu aangaat het onderzoek dezer ziekten,bij onze huisdieren in Nederland en de Koloni??n, zij het eerst ge-wezen op de noodzakelijkheid van dergelijke onderzoekingenen op hetgeen het onderzoek dient te omvatten. Afgezien van het zuiver wetenschappelijk doel, treedt bij ditonderzoek vooral het oeconomisch belang, in verband met de

vee-teelt, op den voorgrond. Het is niet te ontkennen, dat de piroplas-mosis in Nederland, maar vooral in de Koloni??n jaarlijks nog eenbetrekkelijk groot aantal slachtoffers maakt. Wat Nederlandbetreft, zijn de ernstige ziektegevallen beperkt tot enkele strekenen boerderijen, doch het is volstrekt niet uitgesloten, dat een aantalminder duidelijke ziektegevallen voorkomen, waarbij de parasietenin het bloed microscopisch niet zijn aan te toonen en derhalve dediagnose â€žpiroplasmosis" niet wordt gesteld, terwijl toch het dierin zijn gezondheid wordt geschaad. Dit zelfde ziet men in allelanden, waar de ziekte reeds geruimen tijd is voorgekomen, waar



??? zij inheemsch is geworden. Laat ik nagaan hoe de piroplasmosiszich in Indi?? voordoet. Ook in Indi?? krijgt men bij oppervlakkigebeschouwing niet den indruk, dat piroplasmosis voor den veestapelaldaar een zoo belangrijke ziekte is. In de statistieken der besmet-telijke ziekten, door den burgerlijken veeartsenijkundigen dienstuitgegeven, vindt men slechts melding gemaakt van enkele gevallenen voor eenige jaren was het aantal nog minder. In den laatsten tijdis de aandacht meer op de ziekte gevestigd, maar het aantal ge-constateerde gevallen blijft nog gering. Toch lijdt een groot aantalrunderen en karbouwen aan piroplasmosis en ondervindt daarvanzelfs aanmerkelijk nadeel; het zijn echter slechts de sterfgevallen,die ter kennis van de veeartsen komen. Ik vestig er de aandacht op,dat het zoo is bij den Inlandschen veestapel, dat wil zeggende Inlandsche en de in Indi?? geboren runderen, doch wordenrunderen uit Australi?? of Nederland ingevoerd of ook wel van de

eenestreek van den archipel naar de andere overgebracht, dan komenacute ziektegevallen en sterfgevallen voor en kan de ziekte eenenzo??tisch karakter krijgen. Directe aanraking met den inheemschenveestapel is niet absoluut noodzakelijk; voldoende is, dat zij besmetworden door teken, die op inheemsche runderen hebben geparasi-teerd. Daarom kan zelfs stalverpleging de dieren niet voor infectiebehoeden. Immers ook met gras kunnen geinfecteerde teken wordenbinnengebracht. Wij zien n.1., dat de inheemsche runderen immuni-teit hebben verworven, welke echter geen absolute is, zij zijn dragersvan de piroplasmen gebleven; (alleen bij Theileria parva is dit niethet geval) deze kunnen ten allen tijde door teken worden opgenomenen bij niet immune dieren worden overgebracht, waar zij tot eenacute infectie leiden, in bepaalde gevallen en voor sommige para-sieten met een doodelijk verloop. Ook deze runderen worden dusopnieuw â€žparasieten reservoirs", geen

immunitas sterilisans,maar een toestand van â€žlabiele infectie" ontstaat, met een beperktweerstandsvermogen tegenover re-infecties en voortdurende moge-lijkheid van verbreking van het labiele evenwicht, bijv. doorongunstige omstandigheden, ziekten enz., waarbij de parasietende overhand krijgen en een doodelijke infectie kunnen bewerk-stelligen. Deze laatste gevallen komen in Indi?? op vele plaatsen sporadischvoor, echter krijgt de veearts hiervan niet altijd kennis; alleen demeer heerschende ziekten komen onder zijn aandacht. Het zijnjuist deze gevallen van verbreking van den evenwichtstoestandder infectie, die de piroplasmose in Ned. Indi?? voor het eersthebben doen onderkennen n.1. bij dieren van het veepeststation



??? te Djati-Baroe op Java, in 1897 door de Does; onder deze dierenkwamen er voor, die na infectie met veepestvirus aan acutepiroplasmosis, in dit geval Babesiosis bigemina (Texaskoorts)ten gronde gingen. Behalve echter de genoemde gevallen van piro-plasmosis komt ook een chronische vorm voor, waarbij de dierenaan pernicieuze aneaemie en cachexie lijden, voor een groot deelzijn hieraan echter de teken direct schuld, die behalve door voort-durende re-infecties, ook door locale irritatie, en bloedzuigen opden gezondheidstoestand van het dier een zeer schadelijken invloeduitoefenen. Behalve, dat dus een veestapel in een streek aan piro-plasmosis in een chronischen vorm of in den toestand van labieleinfectie kan lijden, wordt het gevaar dezer ziekte grooter, wanneerniet-immune dieren worden ingevoerd, dus dieren afkomstiguit streken en landen, waar een bepaald piroplasma niet voorkomtof in een minder virulente varieteit aanwezig is. Waar in een land,zooals

Ned.-Indi?? voortdurend vee onder die omstandighedenwordt ingevoerd, o.a. melkvee uit Europa en Australi??, trekveeuit Britsch-Indi??, terwijl ook van onderscheidene deelen vanden Archipel, vee ter verbetering naar andere streken wordt ver-plaatst, is een nauwkeurig onderzoek naar de oorzaak en ver-spreiding der in onzen Archipel voorkomende piroplasmosenen van de teken, als overbrengers dezer ziekten, van het grootstebelang. Voor Nederland is dit laatste moment misschien nietvan zooveel beteekenis, het uitgebreide veeverkeer in Nederlandheeft waarschijnlijk, de alhier voorkomende piroplasmen reedsover een groot gedeelte van het land verspreid; met zekerheid iszulks niet bekend. De grootste rol speelt hierbij de verspreidingder voorkomende teken in verband met voor hen geschikte levens-omstandigheden. De piroplasmen hebben in het algemeen voor dekoelere klimaten niet die groote beteekenis, welke haar in de tropenmoet worden toegekend. In de laatst

genoemde landen is het aantalsoorten piroplasmen grooter, hebben zij dikwijls een meer pathogeenkarakter, en zijn de teken veel menigvuldiger. Sommige piroplasmen-soorten zijn in de noordelijke landenniet bekend; ja men kan zelfs de scheiding zoo ver uitstrekken,dat die welke in de landen met koel klimaat voorkomen,in h et alge-meen verschillend zijn, van die in de tropen. Men treft natuurlijkeen overgangsgebied aan, bijv. het zuidelijk deel van Europa enover het geheel de sub-tropische streken. Er is in dezen nog veelonopgelost. De in verschillende landen gevonden piroplasmenzijn niet voldoende vergelijkend bestudeerd en de verspreiding



??? der teken over de wereld in verband met hun rol bij het overbrengender piroplasmen niet nauwkeurig bekend. Meerdere kennis omtrent de morphologie en biologie der piro-plasmen, een vergelijkende studie, zoowel proeven door kunstmatigeen natuurlijke infectie, als wederkeerige immuniteits-experimenten,een onderzoek naar hunne ontwikkeling in de als tusschendragersfungeerende teken, is noodig om een juist inzicht in deze voor deveehouderij zoo belangrijke parasitosen te verkrijgen. Ik wil nu van de algemeene beschouwingen omtrent het piro-plasmose-onderzoek afstappen, teneinde na te gaan, wat in dezenin Nederland en Koloni??n is verricht, en welke onopgeloste vraag-stukken zich nog voordoen. In Nederland zijn de eerste piroplasmen gevonden door de Jongin 1902, bij aan ha.emoglobinurie lijdende runderen, in de omstrekenvan Wassenaar. In 1903 werd ook in Overijssel eenzelfde piroplasmagevonden, dat op grond van de morphologische

eigenschappen,als P. bigemina werd geclassificeerd. In 1904 werden ook op Schouwen bij aan haemoglobinurielijdende runderen, piroplasm3n gevonden, die volgens beschrijvingen teekeningen van de Jong veel kleiner zijn dan het vroegerbeschreven piroplasma, dat zonder twijfel morphologisch het meestheeft van de door Smith en Kilborne beschreven B. bigemina. De Jong identificeerde ze morphologisch met die, welke inFinland zijn gevonden en als B. bovis, dezelfde welke door Babeswerden ontdekt, bekend zijn. Ook werden de eerste teken gevondenop een ziek rund door Overbeek te Steenwijk, welke teek alsixodes reduvius (ricinus) werd gedetermineerd. Tegelijk met bovengenoemde gevallen, maakt de Jong meldingvan een geval van miltruptuur te Leiden en een ander plotselingsterfgeval, waarbij piroplasmata werden aangetoond; haemoglobi-nurie bestond niet. Dergelijke gevallen, waarbij de sectie meermalenaan miltvuur doet denken, doch de verbloeding in

de buikholtedikwijls zeer karakteristiek is, schijnen toen meer te zijn voor-gekomen, getuige een circulaire van den districtsveearts te\'s Gravenhage, waarin deze de aandacht der veeartsen er op vestigde. De Jong laat in het midden of het door hem bij miltruptuurgevonden piroplasma identisch is met eene der vroeger beschrevene.Volgens beschrijving en teekening zijn het vrij groote parasieten,meest op de reeds in Holland gevonden B. bigemina gelijkend;doch het is niet uitgesloten, dat zij als een afzonderlijke soortmoeten gekenmerkt worden. Geruimen tijd daarna is het piroplasmose-onderzoek blijven



??? rusten, wel geven de jaarlijksche verslagen van het Veeartsenij-kundig Staatstoezicht opgaven van het voorkomen van haemo-globinurie bij het rund, doch nauwkeurige onderzoekingen omtrentde verspreiding der piroplasmen zijn eerst door Vrijburg verricht,die een aantal gevallen uit verschillende streken van ons land onder-zocht in de jaren 1911 tot 1913, terwijl bovendien mededeelingwordt gedaan van onderzoekingen in zake het cultiveeren invitro van piroplasmen volgens de methode van Bass en Johns,voor malariaplasmodi??n aangegeven. Dit cultiveeren gelukteniet; bij eenigszins gewijzigde methode was het resultaat ietsgunstiger, doch bij overenten bleef het succes uit. Vrijburg vond steeds kleine piroplasmen, morphologischovereenkomende met B. bovis. Na nauwkeurige studie komt dezeonderzoeker tot de conclusie, dat het in Holland voorkomendepiroplasma veel overeenkomst vertoont met het B. divergens,dat van uit Engeland is beschreven; echter treedt het

typischdivergeerende karakter der parasieten niet zoo op den voorgronden ook liggen de parasieten niet zoo veelvuldig aan den rand dererythrocyten als bij B. divergens het geval is. Vrijburg beschouwthet piroplasma als een kleine varieteit van B. bigemina, welke ookin Duitschland, Frankrijk en N. Afrika is gevonden, en wil, indienmocht blijken, dat voor deze varieteit immune runderen niet im-muun zijn voor B. bigemina, den naam B. bovis aan het in Hollandvoorkomende piroplasma geven. Gevallen van miltruptuur en daarbij voorkomende piroplasmenzijn door Vrijburg niet waargenomen. Het teken-onderzoekis in Holland nog weinig ter hand genomen, voor zoover betrefthet verband met de piroplasmose der runderen. Voor zoover mijbekend, is de ixodes ricinus de eenige hier op runderen gevondenteek; deze teek is wat haar biologie betreft elders in Europa zeernauwkeurig bestudeerd, ook is bewezen dat zij het B. bovis inDuitschland en Finland overbrengt, dit blijft echter

nog voorHolland vast te stellen, bovendien dient te worden onderzocht hoehet staat met haar levensverhoudingen in Holland ten opzichtevan bodem, vochtigheid, jaargetijden, ten einde te kunnen verklaren,dat in bepaalde streken piroplasmose weinig bekend is, in anderedaarentegen jaarlijks gevallen en zeer ernstige gevallen voorkomen. Of nog andere, teken voorkomen staat niet vast. In Europakomen volgens Nutall, Warburton, Cooper en Robinson,die een uitstekende monographie over teken bewerken, welkereeds gedeeltelijk is verschenen, nog een 3-tal ixodes-soorten voor,terwijl volgens D??nitz in Engeland, Duitschland en Z. Europa



??? hacmaphysalispunctata voorkomt. Deze teek, welke door Nutallen Stockman nauwkeurig is bestudeerd, zou in Engeland het B.divergens overbrengen, terwijl Knuth ze beschouwt als de vermoe-delijke overbrenger van het groote piroplasma, dat steeds bij ge-vallen van miltruptuur in Duitschland wordt aangetroffen. InZ. Europa komen ook teken-soorten van de genera Hyalomma,Boophilus, e.a. voor, die vooral in de tropen bekend zijn; doch voorde koelere klimaten zijn alleen de eerstgenoemde van beteekenis.Ook voor Holland dient nagegaan te worden of Haemaphysalispunctata voorkomt. Knuth en D??nitz bevestigen dit vermoeden,voor zoover mij bekend, bestaat echter geen zekerheid. Resu-meerende blijkt, dat in Nederland bekend zijn een kleine en grootevarieteit van B. bigemina, voorkomende bij aan haemoglobinurielijdende runderen, terwijl een derde soort is beschreven bij gevallenvan miltruptuur. Het meest komt ongetwijfeld voor de kleine varieteit,

lietB. bovis.In hoeverre deze parasiet identisch is met het B. divergens vanEngeland, verder of en welke verschillen er bestaan tusschen dedoor de Jong gevonden groote bigemina bij haemoglobinurieen de piroplasmata van de miltruptuur gevallen (de Jong), dientnader te worden onderzocht. Dit kan alleen geschieden doornauwkeurige experimenten betreffende natuurlijke en kunstmatigeinfectie, m.a.w. door teken zoowel als door direct overbrengenvan infectieus bloed; verder door wederkeerige immuniteitsproeven,zooals die o.a. door Laveran voor trypanosomen zoo veelvuldigzijn verricht. Men dient echter voor het onderscheiden van soortenmet deze laatste experimenten voorzichtig te zijn, voor zoover zijdoor infectie met ge??nfecteerd bloed tot stand komen, aangeziendoor voortdurende passage van dier op dier de virulentie zoodanigachteruitgaat, dat, door het uitblijven van reactie op een bepaaldpiroplasma, tot immuniteit geconcludeerd en daardoor tot

idenditeitvan te onderzoeken soorten besloten zou kunnen worden. Mendient derhalve liefst de natuurlijke infectie te gebruiken of overtuigdte zijn door controleproeven (welke voor piroplasmose-onderzoekvan het rund vrij kostbaar zijn) van de juiste virulentie van het teonderzoeken piroplasma. Vrijburg verrichtte infectieproevenmet het B. bovis, doch kreeg nooit het duidelijke ziektebeeldvan haemoglobinurie, wel soms temperatuursverhooging en enkeleparasieten in het perifere bloed. Ditzelfde resultaat kregen MacFadyean en Stockman met het B. divergens. Dit is zeer bevreem-dend en moet waarschijnlijk worden toegeschreven aan een be-staande immuniteit bij de gebruikte proefdieren. Immers bij het



??? B. bigemina, dat in Amerika, Afrika, Azi?? voorkomt, gelukt hetconstant met bloed van zieke dieren, dat de parasieten bevat,niet-immune, oudere dieren de typische ziekte te bezorgen.Wel is waar heeft de ziekte, door B. divergens veroorzaakt, ookbij spontane infectie een milder verloop dan de bigemina-infectie,maar er komen toch duidelijke haemoglobinurien, zelfs metdoodelijk verloop, bij voor. Men dient voor dergelijke experimenten runderen te nemen,die niet met teken in aanraking kunnen geweest zijn, b.v. kalverendie op stal zijn gehouden en met melk zijn gevoed. Het nadeel is,dat jonge dieren minder gevoelig zijn en men zou dus zijn toevluchtmoeten nemen tot runderen, die uit absoluut tekenvrije strekenafkomstig zijn of uit streken, waar het B. boviss. divergens nietvoorkomt. Nutall meent, dat B. bovis dat in geheel N. Europa tot 350N. B. wordt gevonden, en B. divergens dezelfde zijn; dat de daad-werkelijke verschillen met het B. bigemina reeds lang

bekendwaren, doch dat M. Fadyean en Stockman het eerst de juistebenaming ,,B. divergens" gegeven hebben. De naam B. bovis geeftNutall aan de B. bigemina der warme landen. Het wil mij voor-komen, dat dit tot verwarring aanleiding kan geven en waar hetbigeminum-karakter bij geen der andere piroplasmen zoo duidelijkis, alsmede om anci??niteitsredenen, zou ik den naam B. bigeminawillen behouden. Ik had het genoegen enkele preparaten van B. di-vergens door de welwillendheid van Prof. Nutall te Cambridgete zien en moet als mijn meening uitspreken, dat morphologischdoor het veelvuldig voorkomende divergeerende en door de mar-ginale ligging der parasieten, het wel degelijk den indruk geeft,dat B. divergens van Engeland verschilt van B. bovis van hetoverige gedeelte van Europa, dat overwegend kleine ronde enpeervormige vormen te aanschouwen geeft. Men dient echter voor-zichtig te zijn met op grond van morphologische verschillen eenconclusie

te trekken aangaande de niet-idenditeit, aangezien bij depiroplasmen een groote polymorphie bestaat, zooals mij is geblekenbij infectie-experimenten met B. bigemina op Java. Nauwkeurignagaan van het ziektebeeld (incubatie, verschijnselen, patholo-gische anatomie), van de morphologie der parasieten door onderzoekvan levende en gekleurde bloed- en orgaanpreparaten (liefst navochtige fixatie) en welke steeds onder zooveel mogelijk dezelfdeomstandigheden dienen te zijn gemaakt, kan meer licht brengen,terwijl ook wederkeerige immuniteitsproeven niet achterwegemogen blijven.



??? Er blijft nu over het grootere peervormige piroplasma, dat inEngeland, Holland en N. Duitschland (Sleeswijk Holstein)bij haemoglobinuri??n is waargenomen en morphologisch op hetB. bigemina der warme landen gelijkt. Voor het Engelsche is doorTheiler in 1911 aangetoond, dat het geen immuniteit geeft voorhet echte B. bigemina, voor Duitschland en Holland is dit nietbekend. Ziedaar nog een zeer belangrijk vraagstuk, vooral met hetoog op den invoer van Hollandsch vee naar tropische en sub-tropische landen. Dat Hollandsche runderen zeer gevoelig zijnvoor B. bigemina op Java, is algemeen bekend; men weet echterniet of deze runderen een infectie met het groote piroplasmaalhier hebben doorgemaakt, dan wel alleen voor het kleine B. bovisimmuun zijn. Hier treedt duidelijk in het licht het verband tusschenpiroplasmose-onderzoekingen in Nederland en andere landen,waarheen vee van Nederland wordt gebracht. Het zou aangewezenkunnen zijn Nederlandsche

runderen te immunieeren tegen diepiroplasmen, welke in het land van bestemming aanwezig zijn.Dit geschiedt nu reeds met de Engelsche runderen, die naar Z.Afrikaworden gezonden. Ten slotte rest nog het interessante piroplasmavan de miltruptuurgevallen, uitsluitend bekend van Holland enDuitschland (N. Sleeswijk en O. Friesland). Reeds in 1877 is deaandacht in Duitschland op dit lijden gevestigd, in 1911 toondenKnuth en Miessner den parasiet aan. De Jong reeds in 1904in Holland. Berg geeft een uitvoerige beschrijving der ziekte,terwijl Knuth en Miessner haar van een aetiologisch standpuntnader hebben uitgewerkt. Het is gelukt door inspuiten van milt-pulpa van gestorven dieren de parasieten over te brengen, eveneensdoor infectie met niet geheel volgezogen volwassen exemplarenvan haemaphysalis punctata, doch miltruptuur ontstond niet.Het is daarom nog steeds mogelijk, hetgeen Knuth ook open laat,dat het gevonden piroplasma een secundaire rol speelt, of

datenkele der dieren, die aan dezen vorm van piroplasmosis lijden bijeventueele miltzwelling door trauma een miltruptuur kunnenbekomen. Volgens Knuth moet echter deze piroplasmose gescheidenworden van die, welke met haemoglobinurie gepaard gaat; ditverschijnsel komt bij de eerstgenoemde niet voor, terwijl ookduidelijke anaemische bloedveranderingen ontbreken. Merkwaardig is dat de H. punctata steeds werd gevonden inO. Friesland (dicht bij onzen grens) op open weiden, waar de milt-ruptuur voorkwam, terwijl de ixodes overal werd aangetroffen inz.g. boschweiden. Ook in ons land komt de eenige gevonden teek(Ixodes ricinus) op weiden voor, die met bosch- en struikgewas



??? zijn omgeven, verder in duinstreken, terwijl de enkele gevallenvan miltruptuur om Leiden en de groote piroplasmen in de omstre-ken van Alphen a.d. Rijn en bij IJselstein zijn geconstateerd. Ziehier nog een arbeidsveld, de moeite waard te bewerken,en waarvoor in de eerste plaats de medewerking wordt gevraagdvan alle veeartsen. Zoowel het onderzoek van vele bloed-en orgaan-preparaten bij infectieziekten, die op piroplasmosis, septicaemiapluriformis of miltvuur gelijken en het stelselmatig verzamelen vanteken kan goede aanwijzing geven, hoe het gesteld is met het voor-komen van verschillende piroplasmen en teken in ons land. Ditonderzoek gepaard met bovengenoemde experimenten op hetlaboratorium kan tot een rationeele bestrijding der ziekte leiden. Ik kom dan nu tot het piroplasmose-onderzoek in Ned.-Indi??.Van West-Indi?? zijn mij geen gegevens bekend, daarentegen dateerende eerste bevindingen in O.-Indi?? van het jaar 1896 toen de Doesbij karbouwen, die

aan veepest leden, een op B. bigemina gelijkendpiroplasma vond. In 1897â€”1898 werd bij runderen te Batavia,Tegal en Lembang haemoglobinurie geconstateerd en B. bigeminaaangetoond. Van Regeeringswege werd toen een onderzoek ingesteld door-middel van een vraagcirculaire, ten einde te weten te komen,waar de Texaskoorts voorkwam. Slechts twee positieve mede-deelingen kwamen in. In 1897 maakte de Does ook melding vansmalle draadvormige parasieten en puntvormige korrels, de laatstegelijkende op die, welke door Smith en Kilborne bij chronischeTexaskoorts waren beschreven en welke in 1910 door Theiler alsafzonderlijke parasieten (anaplasma) zijn geclassificeerd. In 1906 publiceerde de Does een zeer nauwkeurige studie vanpil\'Oplasmosis bij magere kalveren te Batavia; ook daarbij werdenB. bigemina en verder draadvormige en puntvormige parasietengevonden. De Dof.s hield de draadvormige parasieten voor deoorzaak der ziekte en liet de

puntvormige buiten bespreking.De eerstgenoemde werden op grond van morphologische overeen-komst als Piroplasma (Theileria) parva beschouwd. Clinisch en pathologisch anatomisch verschilde de ziekte echteraanmerkelijk van de Theileriosis en zou volgens de Does meerovereenkomen met den cachectischen vorm der piroplasmosisin Transkaukasi??. Door onderzoekingen aan het veeartsenij kundig laboratoriumte Buitenzorg werd in 1911 bovendien aangetoond, dat de voorTh. parva karakteristieke KocH\'sche granula in milt en lymph-klieren van aan bovengenoemde piroplasmosis lijdende magere



??? kalveren en runderen ontbreken en dat het streepvormige piro-plasma identisch moet beschouwd worden met het P. mutans,van Theiler, dat echter in 1906 nog niet bekend was. Th. parvakomt in Indi?? niet voor; ook is de kans, dat het zal ingevoerd wordenuitgesloten, daar de ziekte niet voorkomt in Britsch-Indi??, Australi??of Holland, de landen vanwaar vee in Indi?? wordt ge??mporteerd. Dit P. mutans werd ook in preparaten van Tegal, ook in Deligevonden en aldaar heerscht nog bij sommigen de meening, datingevoerde runderen uit Britsch-Indi?? door dit piroplasma ernstigziek kunnen worden. Geheel onmogelijk is het niet, dat in Delieen meer pathogene vari??teit van P. mutans voorkomt, hetgeenook van uit Australi?? wordt beschreven. Het is tot heden nietbewezen. In 1910 vond ik P. mutans bij een koppel in Java geborengekruiste Australische runderen, op een hoogte van 3500 voet inOost-Java, waarvan vele dieren waren gestorven en de jongerecachectisch

waren geworden. Bij oppervlakkig onderzoek zou menzeker het P. mutans voor de ziekte aansprakelijk gesteld hebben;echter door nadere bestudeering, in het bijzonder door infectie-experimenten werd aangetoond, dat het Anaplasma in het spel was.Ook B. bigemina werd gevonden, doch geen der dieren had ziekte-verschijnselen daarvan vertoond; zij waren voor dit piroplasmaimmuun. Tegelijk in den koppel ge??mporteerde Australische run-deren stierven echter aan typische bigemina-infectie. In 1906 deedPenning een voorloopige mededeeling van gevallen van piroplas-mosen bij ingevoerde Australische runderen te Semarang; het lijdenverliep zeer accuut, doodelijk zonder haemoglobinurie. Als deoorzaak is een puntvormig piroplasma beschreven, dat waarschijn-lijk identisch is met het Anaplasma marginale, hoewel de carmijn-roode kleurng bij toepassing der Giemsa methode afwijkt van dekleuring, die het Anaplasma aanneemt, dit is n.1. steeds paars.Ook de soms

positieve resultaten der infectie-experimenten, welkePenning bij schapen verrichtte, zijn in dit opzicht onverklaarbaar.Het onderzoek is niet verder voortgezet, zoodat omtrent den aardder gevonden parasieten nog steeds eenigen twijfel blijft bestaan.Na 1906 zijn langen tijd geen verdere mededeelingen gedaan. Welis een onderzoek ingesteld naar het voorkomen van teken bij onzehuisdieren in Ned.-Indi??, direct na het constateeren van Texas-koorts in 1898. Welke eigenaardige maatregelen genomen worden,door onvoldoende kennis van deze ziekten, o.a. van hare versprei-ding, blijkt vooral uit het uitgevaardigde verbod van invoer vanAustralische runderen uit streken, die met teken besmet waren.Men meende dat de Texaskoorts pas uit Australi?? in Java was r



??? ingevoerd, terwijl later bleek, dat integendeel onze veestapel reedslang sterk besmet was (virus reservoirs), terwijl de Australische??underen, die vooral uit tekenvrije streken werden ingevoerd nietbesmet waren, vandaar hun groote gevoeligheid. Door onder-zoekingen van Gillruth is vrijwel aangetoond, dat de Texaskoortsen de overbrengende teek de B. australis van Java naar Australi??zijn gebracht. Koningsberger determineerde en beschreef in 1903 twee tekenbij runderen en karbouwen, de Boophilus australis ten onrechtedikwijls Rhipicephalus australis genoemd, en de Amblyommatestudinarium. Van latere inzendingen werden uit een collectie tekenvan zoogdieren en vogels door Nutall te Cambridge nog 4 soortenbij rund en buffel gedetermineerd, terwijl bij den hond ook 4 soortenaangetroffen zijn. Voor zoover nu bekend, zijn van deze laatstevoor de piroplasmosis vermoedelijk van beteekenis de Bo.haemaphysaloides (dikwijls verward met de Rhip.evertsi) bij

runden buffel en zeker de Rhip. Sanguineus bij den hond. Zooals uit bovenstaand historisch overzicht blijkt, waren nooitgoed gecontroleerde infectie-experimenten verricht, noch doorbloedinspuitingen, noch door opzetten van teken. Alleen het B. bi-gemina was goed bekend en werd overal gevonden, waar runderenuit Europa of Australi?? werden ge??mporteerd. Toch was het nognoodig door infectie-experimenten het verloop der ziekte te volgenen te vergelijken met dat, in andere landen beschreven. HetP. mutans diende eveneens nader onderzocht, terwijl het vermoeden,dat Anaplasma was gezien, diende te worden bevestigd. Ook was van de in Indi?? op rund en buffel voorkomende tekennog weinig omtrent de leefwijze bekend, met uitzondering van deBo. Australis, die in Australi?? bestudeerd was. Een der onderwerpenwelke aan het veeartsenij kundig laboratorium te Buitenzorg, datin 1908 is opgericht, diende te worden ter hand genomen, waszeker wel de

piroplasmosis. Reeds spoedig stuitten wij daarbijop de moeilijkheid, voor de experimenten gevoelige proefdierente krijgen, en de dieren absoluut vrij van teken te houden. Immersook met in den stal gebracht gras en van uit de omgeving van denstal, kunnen teken binnenkomen, waardoor de experimentenonbetrouwbaar worden. Dit laatste bezwaar is opgeheven, doorstallen, geheel gebouwd van steen en ijzer, te gebruiken; verderom de stallen een groote strook grond zonder gras te laten, afzonder-lijk personeel voor de verpleging te laten zorgen en uitsluitend graste verstrekken van den eigen grasaanplant, waarin nooit dieren wor-den geweid. Runderen van melkveestallen uit de omstreken van



??? Buitenzorg bleken niet gevoelig genoeg te zijn, echter kondenrunderen uit Australi?? worden verkregen, uit een streek waar inhet geheel geen teken voorkwamen, n.1. N. W. Australi??. Dezedieren, die zeer gevoelig bleken voor de in Indi?? voorkomendepiroplasmen, werden van boord in speciale waggons direct naar hetlaboratorium vervoerd. Met al deze voorzorgen, gelukte het steedsgevoelige dieren te krijgen en ook te houden; zelfs na een jaar ver-blijf op stal bleken de dieren nog niet ge??nfecteerd te zijn, zekereen bewijs voor de betrouwbaarheid der op deze wijze genomenexperimenten. Bijzondere moeilijkheid leveren nog de teken-ex-perimenten op, daar deze in ge??soleerde stalletjes moeten geschieden,zoodat geen verspreiding der teken kan plaats vinden. Waar allein Indi?? bekende piroplasmen met bloed overentbaar zijn, was ditde aangewezen weg om de parasieten nader te determineeren;echter diende van tijd tot tijd een tekenpassage plaats

te vindenom de virulentie te behouden. West-Java is door zijn vochtigklimaat het land der teken en vooral om Batavia, wordt mengetroffen door het groote aantal magere halfbloed Europeescheen Australische runderen en het enorme aantal teken, dat zichop die dieren bevindt. Het zijn die dieren, die door de Does ookonderzocht zijn en waarbij het ons gelukte na overenting van hunbloed op Australische runderen B. bigemina, Anaplasma marginaleen P. mutans met zekerheid te determineeren. Van deze is hetAnaplasma in hoofdzaak de oorzaak der cachexie, hetgeen ook uitreine infecties met Anaplasma is gebleken. Het was nu aangewezenom na te gaan, hoe het met de verspreiding dezer piroplasmenstond in Indi??. Dit kon geschieden door systematisch bloedonder-zoek van acute en chronische lijders uit verschillende streken vanIndi??, doch meer afdoende door het bloed van die dieren bij ge-voelige proefdieren in te spuiten, alsmede dieren uit de te onder-

zoeken streek op hunne immuniteit te toetsen. De beide laatstemethoden hadden het meeste succes, daar niet altijd acute gevallenvoorkomen en de chronische lijders meestal niet voldoende para-sieten in het bloed vertoonen. Het spreekt van zelf, dat in de allereerste plaats die strekenonderzocht werden, vanwaar vee-invoer op Java plaats had terverbetering van den Inlandschen veestapel. Va.n de Hollandscherunderen is bekend, dat zij voor alle drie genoemde piroplasmengevoelig zijn; dit werd nog bevestigd en komt geheel overeen metonze kennis omtrent de piroplasmen, die in Nederland en geheelN. Europa voorkomen. Van Australische melkrunderen meendemen hetzelfde, mij is echter gebleken, dat runderen uit Queensland



??? - i65 - en de N. Teritory eveneens met bigemina besmet zijn, doch welgevoelig zijn voor andere piroplasmen. "De meening heerschteook dat het slachtvee van West-Australi?? minder gevoelig wasen daarom had men reeds dit vee voor kruisingsdoeleinden inge-voerd met, wat sterfte betrof, wisselend resultaat. Het onderzoekleerde echter, dat deze dieren voor geen enkel Indisch piroplasmaimmuun zijn; zoodat het aangewezen zou zijn Australische runderenuit de met teken besmette streken te importeeren, o.a. Queensland,waar men zeer goed melk- en werkvee fokt. Dat niet geheel Indi?? ge??nfecteerd is, was den veeartsen reedslang bekend en hieraan heeft men bij de verbetering van den vee-stapel door invoer uit andere streken, eventueele sterfte der ge-importeerde dieren toegeschreven. Zoo heette het, dat het Balineesche en Madoereesche rund opJava aan piroplasmosis stierf; echter zijn deze gevallen niet weten-schappelijk vastgesteld. Het lag daarom voor

de hand deze kwestieexperimenteel uit te maken. Een aantal Balineesche en Madoe-reesche jonge en oudere runderen zijn daarom te Buitenzorg ge-infecteerd met zeer virulent bloed van runderen te Batavia, zijbleken totaal immuun te zijn. Alleen reageerde een enkel kalfop P. mutans, d.w.z. zonder eenig ziekteverschijnsel, terwijl 75 %der erythrocyten, dagen achtereen, ge??nfecteerd was. Geblekenwas dus, dat Balineesche en Madoereesche runderen immuunwaren voor de op West-Java bekende piroplasmen, alhoewel ooknog tekeninfectie zal dienen te geschieden, om het absolute bewijste leveren. Daar bekend is, dat op Bali teken voorkomen en dat deimmuniteit tegen de genoemde piroplasmen berust op den toestandvan labiele infectie, die o.a. voor bigemina twaalf jaren na de in-fectie nog is aangetoond, was het aannemelijk, dat de Balineescherunderen in de jeugd ge??nfecteerd waren en dus de parasietenmoesten herbergen. Het gelukte echter niet door

overenting dieparasieten te vinden, zoodat we hier het merkwaardige gevalconstateerden van een absolute immuniteit, beter gezegd, misschienniet-vatbaarheid voor de genoemde piroplasmosen. Dit onderzoekis nog niet ten einde; het is zeer interessant na te gaan of hier wel-licht sprake kan zijn van een ras-immuniteit, daar zooals bekendis het Balineesche rund direct aan den banteng verwant is en dusbetrekkelijk veel van den zebu en andere runderen verschilt. Wel is zeker, dat het Balineesche rund, eenmaal ge??nfecteerd,zonder eenig gevolgde reactie, geruimen tijd drager van de para-sieten blijft; zij gaan dus in zijn organisme niet ten gronde. In verband met veeverbeteringsplannen op de Karoo-Batak- xliii 11



??? vlakte werden eenige cachectische runderen, die daar veel voor-komen, onderzocht; de dieren waren bezet met Bo. Australis.Behalve zeer virulente Bo. bigemina en Anaplasma werd de onscha-delijke P. mutans gevonden. Bovendien werd in deze runderenvoor het eerst in Indi?? de Spirochaeta Theileri, een weinig pathogenebloedparasiet, aangetroffen. Het behoeft geen betoog, dat naar dieBataklanden alleen immune runderen dienen gebracht te worden.Hetzelfde geldt voor Deli, waar men reeds jaren lang Bengaalscherunderen importeert. Ook op Java is de Bengaal sedert jaren hetrund, dat voor de kruising wordt gebezigd en met veel succes,wat betreft het sterftecijfer aan piroplasmosis. Toch wordt gewaggemaakt van mislukkingen, die op rekening der piroplasmosisgesteld werden. Daarom is ook dit experimenteel onderzocht enbleken o.a. eenige runderen die in den besten voedingstoestandverkeerden, drager te zijn van uitsluitend

Anaplasmen, die zeervirulent waren, terwijl zij in geringe mate gevoelig waren voorbigemina en mutans. Dit verklaart de immuniteit voor de piro-plasmen van Indi??. Door dit toeval beschikte ik over een reinenstam van Anaplasma, welke moeilijk is te verkrijgen; meestalkomen gemengde infecties voor. Nog kwam aan het licht, dat dezerunderen teken importeerden, die in Indi?? nog niet bekend waren,n.1. de Hyalomma Aegyptium, bekend als overbrenger van hetN. equi, dat in Ned.-Indi?? niet voorkomt. Voorwaar dus reden omop zijn hoede te zijn en deze dieren teken-vrij te maken alvorensze in het land te brengen. Ten slotte deed zich nog de gelegenheidvoor aan te toonen, dat ook op Java de Inlandsche runderen nietalle immuun zijn, hetgeen toch wel werd gedacht. In de bergenkomen streken voor, waar geen teken worden gevonden; vee van-daar is dan ook gevoelig en waar juist op die plaatsen meermalenmelkvee wordt gefokt, dat later naar

de lager gelegen streken voorde melkproductie wordt verkocht, kunnen sterfgevallen niet uit-blijven, tenzij door uitmuntende stal verpleging de teken tot eenminimum worden beperkt en het dier dus een geringe infectie heeftdoor te maken, waardoor langzamerhand immuniteit ontstaat.Ook in lager gelegen streken van Midden-Java komen aldaargeboren runderen voor, die nooit ge??nfecteerd zijn geworden.Zulks bleek bij import van die runderen naar Deli, waar een grootaantal dieren stierf of cachectisch werd. Men vond bij de laatstevoornamelijk B. mutans. Experimenteele infecties met bloed vandergelijke runderen uit Deli, bij voor dat doel naar Buitenzorggebrachte runderen uit een bepaald district van Midden-Java,toonden aan, dat de Deli-runderen zeer virulente B. bigemina en



??? Anaplasma herbergden, waarvoor de Java-runderen uiterst ge-voelig waren; typische gevallen van haemoglobinurie en acuteanaplasmosis werden gezien. Er is dus een reeks van onderzoekingenverricht omtrent de verspreiding der piroplasmen, doch er blijftnog veel meer in die richting te experimenteeren en ik ben over-tuigd, dat, vooral wat betreft de verschillende eilanden men totzeer interessante bevindingen zal komen, daar door het geringeonderling verkeer van fokvee, piroplasmosen en teken gelocaliseerdkunnen zijn gebleven. Behalve genoemde onderzoekingen, is ookde natuurlijke infectie bestudeerd en in verband daarmede een begingemaakt met het onderzoek naar de verspreiding der teken en debestudeering van hun leefwijze. Het ligt nog steeds in de bedoeling,aan het laboratorium te Buitenzorg een zo??loog-parasitoloog teverbinden, die een speciale studie van de teken en vliegen (de laatstein verband met trypanosomiasen) in

Ned.-Indi?? zal maken, en zalsamenwerken met den veterinair-patholoog, om de rol, die dezeparasieten spelen bij het overbrengen der bloedprotozo??n, op tehelderen. Een begin met het onderzoek is reeds verleden jaargemaakt, waarbij aan het licht kwam, dat karbouwen van tijd tottij d en in sommige streken met een groot aantal teken bezet kunnenzijn, hetgeen tot nog toe in twijfel werd getrokken, terwijl ook ophet paard teken werden gevonden, hetgeen voor Indi?? geheelonbekend was. De Rhip. haemaphysaloides is de op deze diersoortenmeest voorkomende teek, terwijl een geval werd waargenomen,dat paarden met Bo. australis waren ge??nfecteerd, in die mate, zooalshet zelfs zelden bij runderen wordt aangetroffen. De ontwikke-lingscyclus van Bo. australis, de meest voorkomende runderteekwerd nogmaals voor Indi?? geverifieerd en met ge??nfecteerde larvenen imago\'s proeven genomen. Het gelukte herhaaldelijk het B. bige-mina met

larven, die uit eieren van ge??nfecteerde wijfjes gekomenwaren over te brengen; het Anaplasma liet zich op die wijze nietoverdragen; dit is in tegenstelling met de bevinding van Theileraan wien het gelukte met larven van Boophilus decoloratusAnaplasmosis te verwekken. Daarentegen werden door mij, zoowelvoor B. bigemina als Anaplasma, positieve resultaten verkregenmet het zetten van ge??nfecteerde, niet volgezogen imago\'s op nietimmune runderen. Gebruik makende van de gelukkige vondst van reine Anaplasma-infectie, zijn een aantal experimenten verricht, om het karaktervan het Anaplasma na te gaan. Het zou te ver voeren deze te be-spreken, doch alhoewel het onderzoek nog dient te worden voort-gezet, meen ik toch, op grond van de bereikte resultaten, mij ten



??? opzichte van de strijdpunten in zake Anaplasma, aan de zijde vanTheiler en anderen te moeten scharen. Bewezen is dat het Ana-plasma onafhankelijk van het B. bigemina kan voorkomen, ter-wijl de meeste der tegen de protozo??n natuur van het Anaplasmaaangevoerde argumenten niet steekhoudend zijn. In meerderegeneraties gelukte het Bigemina en Anaplasma rein door te kweeken;de eene geeft geen immuniteit tegenover de andere. Anaplasmosisverhoudt zich in het ziekteverloop over het algemeen als elkeandere bloedprotozo??n-ziekte en de anaplasmatische lichamengedragen zich daarbij als de bekende piroplasmen. Piroplasmen zijn bij paard, schaap en geit in Indi?? tot hedenniet gevonden. Bij den hond is ?Š?Šn goed geconstateerd geval vanB. canis waargenomen door Wagen aar. Van meer belang is depiroplasmose van den buffel. Behalve in Cochin-China door Shein,was piroplasmosis van buffels niet beschreven. Shein vond opmutans

gelijkende piroplasmen, die hij Theileria-buffeli noemde.Infectie-experimenten werden niet verricht. De Does vond bijkarbouwen B. bigemina; de dieren vertoonden haemoglobinurie.Na dien zijn dergelijke gevallen niet waargenomen. Het is mij nietgelukt, in bloed van cachectische karbouwen, door overentingop runderen, een bigemina aan te toonen, hetgeen echter niet be-wijst, dat deze niet voorkomt, daar, indien bij den buffel een B. bige-mina evenals bij de meeste onzer huisdieren bestaat, deze zekerevenals de andere, specifiek voor den buffel zÂ?d zijn. Een syste-matisch bloedonderzoek in West-Java van magere buffels brachtons in 1911 op het spoor van een op mutans gelijkend piroplasma,waarschijnlijk dezelfde als de Th. buffeli van Shein en bovendienvan het Anaplasma. Zoover onze experimenten uitwezen, zijndeze parasieten niet dezelfde als die van het rund; zij geven bijhet rund geen reactie noch immuniteit voor de infectie met Mutansen Anaplasma

van het rund. Het onderzoek van de karbouwen-piroplasmose levert grootemoeilijkheid op, aangezien in Indi?? geen gevoelige, dieren gevondenwerden; getracht zal worden deze te verkrijgen, door optekenvrijestallen buffels te fokken, hetgeen bezwaarlijk en vrij kostbaar is. Het is echter de eenige weg om dieper te kunnen doordringenin het wezen der piroplasmose van den buffel, welk dier voor hetIndische landbouwbedrijf nog groote beteekenis heeft. Het zal uit het medegedeelde blijken, dat nog vele open vraag-stukken op het gebied der piroplasmosis in Indi?? bestaan. Behalvehet onderzoek naar de verspreiding der piroplasmen en teken,dient de biologie van deze parasieten nader onderzocht te worden;



??? deze studie is nog in haar beginstadium; omtrent ontwikkelingder piroplasmen, het wezen der immuniteit enz. is nog weinigbekend. Men ziet, dat nog een groot arbeidsveld braak ligt. De vraag doet zich echter voor of dergelijke onderzoekingenook in Nederland kunnen geschieden. Vele van de laatstgenoemdewel, indien men zorgt zoo nauwkeurig mogelijk de tropische om-standigheden na te bootsen. Indien het gelukt, de op de wereldbekende piroplasmen door bloedoverenting centraal te bestudeeren,zal een goed overzicht omtrent de verschillende soorten en generaverkregen worden en aan bestaande verwarringen een einde wordengemaakt. Voor vele vraagstukken, vooral de tekenstudie, zal menechter beter in het land zelf de gelegenheid vinden. Een groot aantalonderzoekingen van tropische piroplasmosen is door Nutall inEngeland verricht en met zeer goed resultaat. Door parasietenhoudend bloed en door ge??nfecteerde teken, die van tropische stre-ken

naar hier kunnen worden verzonden, gelukt het de tropischepiroplasmosen over te brengen. Nutall en Stockman hebben ditin vele gevallen gedaan. De belangrijke onderzoekingen van Nutallin zake B. caballi en N. equi, verder van Theileria parva zijn inEngeland verricht. Door mij zijn larven van Bo. australis van Bataviamedegebracht, deze zijn levend overgekomen en nu op een kalfgeplaatst, het resultaat moet nog afgewacht worden. Ten slotte een enkel woord over de bestrijding der piroplasmosen,het einddoel van al ons onderzoek. Bij het tegenwoordig standpuntonzer kennis kan men de piroplasmosen bestrijden. ie door op te treden tegen de piroplasmen; 2e door geheele of gedeeltelijke vernietiging der teken. Behalve door behandeling der zieke dieren, welke slechts bijBabesiosen succes geeft en waarbij de parasieten bovendien nietvernietigd worden, bestrijdt men de ziekte door immunisatie. Op het gebied der genezing bestaat, zoowel in Nederland alsin Indi??,

ervaring van het door Nutall bij B. canis voor het eersttoegepaste en tegen alle Babesiosen zeer werkzame trypaanblauw.Van der Veen meldt gunstige resultaten in Nederland; ook inIndi?? is zulks het geval n.1. ten opzichte der B. bigemina. Bijanaplasmosis werd, evenals elders, geen effect van trypaanblauwgezien. Van uit Egypte wordt door Piot Bey arrhenal aanbevolen,dat veel betere resultaten zou geven dan het trypaanblauw.Immunisatie d.w.z. het verwekken van een labiele infectie, waardoorvermeerderd weerstandsvermogen ontstaat tegen re-infecties,is mogelijk zoowel voor B. bigemina als Anaplasma. Echter blijven



??? de dieren bij anaplasma-enting dikwijls lang ziek en in groei achter,ook al gebruikt men minder virulente stammen. Alleen tegenTheileriaparva kan men immuniseeren zonder parasietendragers te maken,doch een vrij groot aantal sterfgevallen ontstaat tengevolge vande enting. Tegen deze ongunstig verloopende gevallen kan men nietmet succes curatief optreden; echter is dit wel het geval bij entingtegen Babesiosen, waar het trypaanblauw of het arrhenal spoedigherstel brengt. Of immunisatie mogelijk en aangewezen is, hangt af van de plaat-selijke omstandigheden in verband met den aard en uitbreiding derpiroplasmosen. Het groote nadeel der immunisatie is dat menparasietendragers maakt, hetgeen voor de dieren zelf en met hetoog op de verspreiding der piroplasmen ongewenscht is. In Australi?? vindt de immunisatie veel toepassing; de grooteâ€žfarmers" hebben hun eigen z.g. â€žbleeder" het rund, dat het bloedlevert hetwelk als entstof dient. Elk jaar

worden de jonge dierenge??nt. Verder wordt de enting toegepast, waar nieuwe uitbrakender ziekte voorkomen, dit is aan de grens van het tekengebied.In het tekengebied worden de dieren veelal door natuurlijke infectiein de jeugd ge??mmuniseerd. Toch kan door lange droogte tijdelijkevermindering van het aantal teken ontstaan, zoo zelfs, dat geeninfecties tot stand komen en de jonge dieren vatbaar blijven. Wat Nederland betreft kan immunisatie toepassing vindenin koppels, waar de ziekte uitbreekt; in Indi?? daarentegen zullenwegens het groote aantal aanwezige teken, de meeste dieren reedsge??nfecteerd zijn en komt men dus met de immunisatie te laat.Voor Indi?? kan het nuttig zijn, te importeeren dieren te immu-niseeren, doch immunisatie tegen Anaplasmen blijft gevaarlijk.Cachexie kan er het gevolg van zijn. Alleen tegen B. bigeminaimmuniseeren is niet voldoende voor de meeste streken, daar hetvoorkomend Anaplasma een veel gevaarlijker vijand is.

Door stal verpleging en zorgvuldig reinigen blijven vele dierenvrij van piroplasmose. Deze bestrijdingswijze gebruikt men inEgypte. Echter zijn er weinig streken in Indi??, waar stalverplegingwordt toegepast, tenminste van het trekvee. Ook worden op melke-rijen de jonge dieren dikwijls buiten gelaten en staan dus aan in-fectie bloot, die soms zeer hevig is. In Z.-Afrika is men van immunisatie grootendeels teruggekomenen bepaalt men zich tot tekenbestrijding. Ook in Australi?? enAmerika is men hiermede reeds lang begonnen. In Ned.-Indi??zou m.i. ook in die richting de oplossing van het vraagstuk gezochtmoeten worden, terwijl voor bepaalde gevallen de immunisatie 1 r



??? - i7i â€” de bestrijding kan ondersteunen. Voor Nederland dient nog teworden nagegaan of er indicaties bestaan om den strijd tegen deteken aan te binden. Stockman beveelt voor Engeland aan,de runderen tweemaal \'s jaars (Aprilâ€”Mei, Octoberâ€”November)van teken te bevrijden door arsenikbaden. Verder is het aangewezenschapen op de besmette weiden te drijven, waardoor de teken zichvan piroplasmen zuiveren. De meest afdoende wijze van teken-bestrijding, ook voor Ned.-Indi??, is de teken op de dieren te doodendoor z.g. parasiticide baden. In Indi?? zijn door ons in die richting proeven genomen. Waarmen daar met veel verschillende tekensoorten te doen heeft,wordt het moeilijk bepaalde voorschriften voor het baden te geven.De Boophilussoorten zijn het gemakkelijkst te bestrijden; de Rhipi-cephalus-soorten vereischen menigvuldiger toepassing van hetbad. De leefwijze der teken dient goed bekend te zijn om rationeelbaden te kunnen toepassen. De

vloeistof, die in Afrika wordt gebruikt is de meest eenvoudigeen werkt zeer goed tegen Bo. australis. Het is echter in Indi?? voor-gekomen, dat tegen R. sanguineus minder succes werd verkregen.Deze zaken behoeven nader onderzoek. Door samenwerking metDr. Wirth te Buitenzorg waren wij in staat de vloeistof op zeergoedkoope wijze te bereiden uit soda en het in Indi?? veelvoor-komende â€žWarangan", dat Â? 90 % As203 bevat. De onderzoekingen in dezen zijn nog niet afgeloopen. Verderdient te worden nagegaan, hoe de tekenbestrijding in Indi?? prac-tisch kan worden uitgevoerd. Vele veeartsen verzekerden mij,dat het mogelijk was de dieren, in met teken sterk besmette streken,op geregelde tijden te baden. Indien dit zou kunnen worden door-gevoerd, dan heb ik de overtuiging, dat de gezondheidstoestandvan den veestapel in die streken zal verbeteren, en de gevallenvan acute en chronische piroplasmosis aanmerkelijk zullen ver-minderen. Ook hebben deze

baden een zeer gunstigen invloed opandere ziekten b.v. huidziekten, waaraan vooral buffels zoo veel-vuldig lijden. In Z. Afrika heeft men de gunstigste gevolgen vansystematisch, oordeelkundig baden gezien, zoo zelfs, dat Theilerverklaart, dat daardoor het vraagstuk der bestrijding van alle ziek-ten, die door teken worden overgebracht, zou zijn opgelost. Ongetwijfeld is dit de weg, die ook voor Indi?? dient ingeslagen teworden en voor de Nederlandsche veeartsen, die naar de Koloni??ngaan, is op het gebied van de bestrijding der piroplasmosis dankbaarwerk te verrichten.



??? Hooggeachte Heer Directeur-Generaal van den Landbouw, Het is met een gevoel van dankbaarheid, dat ik mij tot U richt,dat Gij mij hebt willen aanwijzen voor het vervullen van dit ambt.Aan de Regeering betuig ik mijn dank, dat Zij mij in de gelegenheidstelt, mede te werken tot de vorming der Nederlandsche veeartsenen tot de bevordering der Veeartsenij kundige Wetenschap. Hetis mij bekend, dat het Veeartsenij kundig Onderwijs door U metkracht wordt bevorderd. Zoowel Gij, als de Inspecteur van hetLandbouwonderwijs, geven blijk van voortdurende belangstellingin de Veeartsenijkunde en het Veeartsenij kundig Onderwijs. Mijne Heeren Directeur en Leeraren, Raad van Bestuur van \'s Rijks-Veeartsenijschool, Groot vertrouwen hebt Gij in mij gesteld, door mij voor te dragenvoor de benoeming tot leeraar in parasitaire- en infectieziekten.Ik reken het mij tot een groote eer in Uw Raad te zijn opgenomen,doch ik gevoel ook de groote verantwoordelijkheid, die

op mij rust.Waar ik Uw steun zal behoeven, ben ik overtuigd die te zullenontvangen, terwijl ik de verzekering geef, al mijn krachten te zullenaanwenden, om het onderwijs zoo volledig en vruchtdragendmogelijk te doen zijn. Hooggeachte v. d. Plaats, Het is mij een bijzonder genoegen met U, die mijn leermeesteris geweest, in het College van leeraren zitting te hebben. Met hetvoorbeeld van Uw wetenschappelijk onderwijs voor oogen en mijdaarnaar richtende, zal het mij gemakkelijker zijn de opgelegde taakte volbrengen. Hooggeachte de Jong, Het is een moeilijke taak, de door Uw heengaan opengevallen plaatsop dezelfde wijze te vervullen. Uw helder en wetenschappelijkbetoog, Uw bijzondere gave van doceeren worden hoog geroemd.Ik hoop met betrekking tot het onderwijs de door U aangegevenrichting te volgen. De afdeeling â€žparasitaire- en infectieziekten"en het geheele Veeartsenij kundig Onderwijs hebt Gij blijvend aanU verplicht. Door Uwe

werkzaamheid en wetenschappelijkenzin, is het Onderzoekingsinstituut tot stand gekomen en is daaraaneen afdeeling voor tropische ziekten verbonden. Gij waart over-tuigd, dat het onderwijs in tropische ziekten aan de a.s. veeartsen,uitvoerig moest gegeven worden. Men zal U daarvoor steeds dank-baar zijn.



??? Hooggeachte Lovink, U ben ik groote erkentelijkheid verschuldigd voor al hetgeenGij gedaan hebt om het Veeartsenij kundig Onderwijs en onderzoekin Indi?? te bevorderen. Onder Uw leiding was het mogelijk deVeeartsenschool te Buitenzorg de gewenschte uitbreiding te geven.Gij hadt steeds een open oog voor de behoeften van het onderwijsaan den Inlander, in het bijzonder ook het Veeartsenij kundigOnderwijs. Gij waart ook steeds bereid het onderzoek te bevorderen,zooveel dit noodig was; de toepassing der wetenschap in de praktijkwerd vooral door Uw steun verkregen. De jaren, die ik onder Uweleiding te Buitenzorg mocht werkzaam zijn, hebben mij veel doenleeren en zullen steeds in dankbare herinnering blijven. Hooggeachte Poels. Aan Uw Instituut heb ik het eerst op breeden basis de bacterio-logie en de leer der infectieziekten mogen beoefenen. Dat Instituut,de Rijksseruminrichting, dat door Uw onvermoeiden ijver en weten-schappelijk streven tot een

sieraad der Veeartsenijkunde in Neder-land is geworden, is de plaats, waar het begin ligt van mijn weten-schappelijk pogen. Gij waart steeds bereid mij met Uw voorlichtingden weg te wijzen bij de onderzoekingen, die ten dienste der praktijkmoesten geschieden, zoowel als bij zuiver wetenschappelijke studi??n.Het is Uwe groote verdienste een centraal veeartsenij kundig labo-ratorium ten behoeve van het onderzoek voor de praktijk te hebbengemaakt, terwijl de bestrijding der infectieziekten door middelvan sera en vaccins in Nederland door U is gebracht op de hoogte,waarop zij zich thans bevindt. Ook aan U, hooggeachte Quadekker ben ik dank verschuldigd.Gij hebt mij den weg gewezen om mijn lust naar wetenschappelijkwerken te kunnen bevredigen. In het laboratorium aan het abattoir te Nijmegen, dat onderUwe leiding staat, boodt Gij steeds gelegenheid bacteriologisch enpathologisch-anatomisch te werken. De tijd, die ik met U mochtsamenwerken, in zonderheid

op het gebied der vleeschkeuring zalik niet vergeten. De herinnering er aan is een zeer aangename. Heeren Studenten, Ik roep vooral Uwe medewerking in, want het zal moeilijk zijnhet onderwijs in parasitaire- en infectieziekten te geven, zooals Gijdat van mijn hooggeachten voorganger gewend zijt.



??? Ik stel mij voor evenals Prof. de Jong, de leerstof, voorloopigin haar geheel in den daarvoor bestemden tijd te behandelen,terwijl aan bepaalde onderwerpen meer tijd zal besteed worden.Bij het onderwijs zal de vorming voor de praktijk in elke richtingop den voorgrond staan, terwijl ik door de behandeling van capitaselecta U een inzicht wensch te geven in den opbouw van het weten-schappelijk onderzoek der ziekten en de open vraagstukken, diezich daarbij voordoen. Zooveel mogelijk zal door experimenteeleinfecties worden aangevuld, hetgeen door U in de kliniek op hetgebied der parasitaire- en infectieziekten wordt gezien. Ook ophet gebied der voor onze koloni??n belangrijke ziekten zal wordenge??xperimenteerd, zoodat getracht zal worden U zooveel mogelijkdie ziekten in natura te doen aanschouwen. Op die wijze hoop ikbij U de lust op te wekken, oin ook in Indi?? Uw werkkring te zoeken,waar nog zeer veel op veeartsenij kundig gebied is te verrichten.

Behalve dat U de gelegenheid zal geboden worden kennis temaken met de experimenten, die aan het Instituut worden geno-men, staat, evenals bij Prof. de Jong, het Instituut ter Uwer be-schikking om v????r en ook na volbrachte studie wetenschappelijkte werken. Ik hoop, dat een ruim gebruik door U hiervan zal wordengemaakt. Ik heb gezegd. Prof. Dr. DE BLIECK aanvaardt zijn ambt. De volgende publicatie werd in de tweede helft van Januariaangeplakt en verzonden, te laat echter om deze nog tijdig in hetTijdschrift ter kennis van de lezers te brengen: L. S., Dr. Levinus de Blieck, bij Koninklijk Besluit van 17 September1915, onder toekenning van den persoonlijken titel van hoogleeraar,benoemd tot Leeraar aan \'s Rijksveeartsenijschool, om onderwijste geven in de parasitaire ziekten en de infectieziekten der dierenzal ter aanvaarding van zijn ambt, op Maandag 31 Januari 1916,des namiddags te 2 uur, in het Gebouw voor Kunsten en Wetenschap-pen te Utrecht

een voordracht houden, getiteld: Piroplasmose-



??? onderzoek in Nederland en zijne Koloni??n, tot bijwoning waarvanalle belangstellenden door Directeur en Raad van Bestuur werdenuitgenoodigd. De door Prof. Dr. de Blieck gehouden voordracht is in dezeaflevering van dit Tijdschrift in haar geheel opgenomen. Velen waren in de concertzaal van het Gebouw voor Kunstenen Wetenschappen gekomen, om bij deze inaugurale rede tegen-woordig te zijn. De Regeering was vertegenwoordigd door den heer P. van Hoek,Directeur-Generaal van den Landbouw. Als niet-veterinairen waren verder aanwezig de H.H. Dr. v. d.Sande, Inspecteur van het Landbouwonderwijs, de Burgemeestervan Utrecht, de Senaat van de Utrechtsche Universiteit, ver-schillende medische professoren, Dr. Ruysch, voorzitter van denCentralen Gezondheidsraad e.a. Uit veterinaire kringen waren er de leeraren, docenten, conser-vatoren en assistenten van \'sRijksveeartsenijschool, velen met hunnedames, Prof. Dr. de Jong, Prof. Dr. Poels, Dr.

Remmelts, de chefvan den militairen veterinairen dienst Overste Rynenberg,vertegenwoordigers van het Hoofdbestuur der Maatschappij terbevordering der Veeartsenijkunde in Nederland, van verschillendeafdeelingsbesturen, van de besturen der Militaire Veterinaire Ver-eeniging, der vereeniging van districtsveeartsen, der Vereenigingvan Directeuren van gemeentelijke slachthuizen in Nederland,der vereeniging van Rijkskeurmeesters, de Senaat van het Veteri-nair Studentencorps Absyrtus, het Bestuur van den Bond vanveterinaire studenten en verder een aantal veeartsen. Na afloop der voordracht werd in Maison Ockhuizen een drukbezochte receptie gehouden. Kroon. Maatschappij ter bevordering der Veeartsenijkunde in Nederland. Vergadering der Afdeellng Groningenâ€”Drenthe gehouden 20 Januari 1916. Aanwezig 18 leden. Dr. J. Staal enH. A. Kroes worden aangewezen als leden derCommissie, welke een onderzoek zal instellen naar den toestand der

productie-voorwaarden voor en het toezicht op de deugdelijkheid der melk, bestemd voorconsumptie. De districtsveearts voor Groningen en Drenthe heeft zich bereid ver-klaard zijn steun te verleenen bij dit onderzoek. Onnoodig wordt het geacht de



??? medewerking van alle zuivelconsulenten te vragen, omdat zij zich niet speciaalmet melkhygi??ne bezig houden. Van sommige, op den voorgrond tredende, zuivel-consulenten zouden adviezen kunnen worden gevraagd. Dr. H. A. Vermeulenwordt voorloopig candidaat gesteld voor de a.s. vacature in het Hoofdbestuur,wegens periodieke aftreding van den isten secretaris. Dr. C. J. G. van der Kamp te Groningen houdt een voordracht over filtratievan vaccine. Hij wijst op de verschillende vaccinatie-methoden met gehumaniseerde-, retro-en animale vaccine. Steeds werden de kalveren aan \'s Rijksveeartsenijschool waar-van entstof moet worden betrokken, puntsgewijze ge??nt en verkreeg men slechtsweinig vaccine (b.v. 4 gram). Spreker beproefde de enting door middel va.n scari-ficaties, en verzamelde op die wijze veel meer vaccine. De animale vaccine bevat dikwijls staphylococcen. Het is van belang sterielevaccine te verkrijgen, ten einde bijkomende

infecties van ge??nte kinderen te voor-komen. Deze sterilisatie is op verschillende wijze beproefd. Door verhitting kanhet niet worden bereikt, omdat reeds bij 37Â° C. de vaccine haar werkzaamheidverliest. Vermenging met glycerine en geruimen tijd laten staan â€” v????r het gebruikâ€” bevordert wel is waar de sterilisatie, doch afdoende is\'dat niet. Men heeft getracht de vaccine te filtreeren en ook spreker nam in die richtingeen reeks proeven om uit te maken: ie of het filtraat steriel was; 2e of het nog vol-doende werkzame bestanddeelen bevatte en 3e of het de daarmee ge??nte dierenvoldoende immuniseerde. De filtratie geschiedde, na voorafgaande verdunning van de vaccine, doorBerKEFEI.D- en CHAMBF.RLAND\'filters. Wordt een op den rug geschoren, wit konijn, ingewreven met zuivere vaccine,dan ontstaat een confiueerende vaccine-eruptie, terwijl immuniteit wordt ver-kregen, welke ook bereikt wordt door inspuiting met een kleine hoeveelheid

vaccineonder de huid. Volgens verschillende onderzoekers schijnt, bij cutane immuniteit,de cornea-immuniteit twijfelachtig. In het weefsel der cornea worden na entingdaar ter plaatse, de Guarnierische lichaampjes gevonden. Spreker verkreeg een voldoend steriel filtraat en spoot dit in kleine hoeveelhedenonderhuids bij verschillende konijnen in; na eenige dagen werden deze konijnengeschoren en met vaccine ingewreven, waarna een pustuleuse vaccine-eruptieontstond, evengoed als bij een controle-konijn, dat niet te voren was ingespoten.Er was in deze gevallen dus geen immuniteit verkregen. Proeven om kalveren,na intraveneuse injectie, met het filtraat te immuniseeren, gelukten ook niet.Na onderhuidsche injectie van Â? liter filtraat bij een wit konijn, werd bij dit dier derughuid geschoren, waarna een spontane eruptie ontstond â€” ergo: circulatie vande vaccine door het lichaam. Bij een volgende proef werd een groote dosis steriel vaccine-filtraat â€”

deelssubcutaan, deels intraveneus â€” bij een konijn ingespoten, daarna de huid geschorenen met vaccine ingewreven en er ontstond geen eruptie â€” wel bij een ingewrevencontrole-dier, dat niet immuniseerend was voorbehandeld. In dit geval was dusimmuniteit verkregen. Deze kon ook verkregen worden door een konijn op degeschoren rughuid in te wrijven met vaccinefiltraat. Er ontstond dan na 5 dageneen vaccine-eruptie, welke het konijn immuun maakte.



??? â€” ??77 â€” Toch moest inleider constateeren dat niet voldoende resultaten waren bereiktom, na gebruikmaking van kleine hoeveelheden filtraat, de vereischte immuniteitmet voldoende zekerheid te kunnen verwachten. Er werden, naar aanleiding van deze voordracht, door verschillende aanwezigenvragen gesteld. B.v. waarom de pok-eruptie niet plaats had op de zwarte huid?Een volkomen afdoend antwoord kan hierop niet gegeven worden. Dr. v. d. Veen vraagt, wat we hebben te verstaan onder de vermelde reactievan Von Pirquet, bij enting van pokken, waarbij men ziet, dat na de 2e entingnog weer een plaatselijke reactie ontstaat, welke als bewijs zou gelden, dat immuni-teit is verkregen. Het is de z.gn. alergie of de verhoogde gevoeligheid na ie enting. Naar aanleiding van deze vraag, gaf spreker een verklaring van de theorie vanvon Pirquet, in verband met de vaccine. Een 2e vraag van Dr. v. d. Veen is, of de Guarnierische lichaampjes, die navaccinatie

op de cornea in de weefselsubstantie rondom de entplaats worden ge-vonden, zijn te beschouwen als een virussubstantie of als reactie-produkten van decelkernen, en of er ook analogie bestaat tusschen deze lichaampjes en die welkebij hondsdolheid worden gezien? Alhoewel spreker in deze richting z\'n proeven niet heeft uitgewerkt meent hijtoch, dat er op dit punt, zeer verschillende meeningen bestaan. Een volgende vraag is of de anti-stoffen van het pokkenvirus in \'t bloed aange-toond zijn. Aan de hand van een dissertatie van Dr. v. d. Kasteele doet inleideruitkomen, dat de antitoxinen wel in de huid worden geproduceerd en later vandaar weer in de bloedbaan geraken. Dr. Bergema vraagt of de doodelijke gevolgen bij vaccinatie moeten wordentoegeschreven aan overgevoeligheid voor de entstof of wel aan de bijkomendeinfectie en of inleider hoop heeft, dat het gelukken zal op den duur, met een kleinehoeveelheid steriel filtraat, voldoende immuniteit te

verkrijgen. Inleider acht de bijkomende infectie bij de enting van beteekenis in verband methet eventueel noodlottig verloop en acht de kans niet groot, dat een kleine hoeveel-heid filtraat een afdoende immuniteit bij den mensch zal verwekken, nu grootehoeveelheden nog niet bij het kleine konijn konden immuun maken. Daarna wordthet onderwerp in verband gebracht met het optreden van pokken bij huisdieren.Er wordt gesproken over varkenspokken, waarvan van Bergen 2 soorten (dekleine en de groote) onderscheidt. De ie zijn kwaadaardiger dan de 2e, welke gemakkelijk zijn te bestrijden metcreoline-zalf. Van Bergen heeft zich afgevraagd of de veel voorkomende tepel-uitslag bijkoeien, ook een pok-eruptie kan zijn en of er, bij optreden daarvan, ook zou moetenworden ge??nt? v. d. Veen betwijfelt dat we hier met pokken te doen hebben,omdat hij die uitslagziekte wel 2 maal bij hetzelfde rund zag. Bruiji. beschrijft eenige overeenkomende ziektegevallen bij 3

runderen metdoodelijken afloop. Hij dacht aan boosaardige kopziekte, wegens de optredendestomatitis en de gele diphteritische beslagen op het mondslijmvlies, daarbij diarrheeen koorts. Keratitis en hersenverschijnselen werden niet bij de pati??nten gezien en hetkopziekte-beeld was daardoor zeer onvolledig.



??? V. v. Wal en Bruins beschrijven overeenkomstige ziektegevallen, de laatstezag ook bij de pati??nten aandoening van de vagina en van de utenis. Ten Hoopen denkt meer aan processen, veroorzaakt door de necrose-bacil,dan aan kopziekte, welke ziekte een meer chronisch verloop heeft en waarbijkeratitis optreedt. Bruijl beveelt urotropine aan bij cystitis, alsmede bals. peruvianum. Koiter zag slechte uitwerking van de inspuiting van groote hoeveelhedenmorphine bij paarden. Hij zag meerdere onrust in plaats van kalmeering. V. Bergen gebruikt bij paarden een kleine dosis (200 mgr.) morphine, werktdeze niet kalmeerend, dan doet een grootere dosis het ook niet; het meerdere werktexiteerend. V. d. Wal beweert, dat zoowel individueele aanleg als de aard van het ziektegevalinvloed hebben. Bij honden werkt morphine alleen kalmeerend wanneer ze in \'t hokliggen en niet wanneer ze in beweging zijn. Ook wijst v. d. Wal op de groote veulensterfte in het

Westerkwartier tengevolgevan sclerostomum armatum, welke wormenlarven de darmscheilslagaderen enzelfs een groot gedeelte van de aorta verstoppen. Vooral in natte jaren is het op-treden zeer sterk. Thans is de ziekte een fokkerijbezwaar, waarom besloten wordt,het Hoofdbestuur uit te noodigen een commissie te benoemen met de opdrachteen onderzoek in te stellen naar het voorkomen der sclerostomosis en de bestrij-dingsmiddelen. Na het wetenschappelijk gedeelte, komen nog de maatschappelijke zaken aan deorde en wordt op voorstel van van Nes besloten aan het Hoofdbestuur te verzoekener bij de regeering op aan te dringen tot wegneming van de onbillijkheid dat Rijks-keurmeesters, assistenten der Rijksseruminrichting en der Rijksveeartsenijschoolin het Reisbesluit 1916 onder klasse 3 B. en de ge??xamineerde veeartsen onderklasse 3 A zijn geplaatst. Naar aanleiding van het gewijzigd reisbesluit wordt tevens besloten het Hoofd-bestuur te

verzoeken, thans bij de regeering met klem aan te dringen op een billijkeerhooging der vacatie-gelden als plaatsvervangend districtsveearts. Kroes. Algemeene Afd.: Als lid aangenomen de Heeren W. F. van Beekte Gouda, J. A. van Velzen te Schiedam en W. H. L. Nevente Meerssen.Bedankt als lid S. A. v. d. Mast te Staphorst. Ingezonden. Mond- en Klauwzeerbestrijding in Nederland. Het verslag der vergadering op 18 December 1915 te Utrecht gehouden,voor zoover afgedrukt in het Tijdschriftnummer van 1 Febr., laat mij zulkeenormiteiten zeggen, dat ik mij verplicht acht daarop even terug te komen. Tevens wensch ik langs dezen weg een zacht protest te laten hooren.Ik had aan de redactie het, naar ik meen, niet onbillijk verzoek gedaan, r



??? de drukproef, voor zoover het door mij gesprokenen betrof, te mogendoorzien en corrigeeren. Waarom wordt een dergelijk verzoek genegeerd ?Zelfs Kamerleden wordt toegestaan, in de stenogrammen der zittingencorrecties aan te brengen. Het gaat er toch niet om aan te toonen, wie meer of minder vaak aanlapsus linguae ontkomt? Terzake, Ik heb op de bedoelde vergadering in tweede instantie o. m.willen zeggen : iÂ°, dat ik in 1915 eenige keeren waarnam, dat in 1911 doorgeziekterunderen de eenige of eerstaangetaste van een koppel waren, waaruit alswaarschijnlijk is te concludeeren, dat van immuniteit in 1911 ontstaan, in1915 niets meer over was. 2Â°. dat de kaart van Nederland, waarop de mond-en klauwzeergevallen,in 1915 voorgekomen, zijn aangeteekend, duidelijk aantoont, voor wie hetnormale verloop der ziekte kent, dat zonder afmaken, in 1915 zeker eenepidemie zoude zijn gekomen, al is niet met zekerheid te zeggen of dat ereene als in 1897 of

als in 1907 of als 1911 zoude zijn geworden. 3Â°. dat het dwaas zoude zijn om, nu in Pruissen het mond- en klauw-zeer zichtbaar aan het uitzieken is, en wij dus in de naaste toekomstminder insleepingen hebben te wachten, het juist gebleken afmaaksysteemte staken, en dat wanneer, wat onwaarschijnlijk is te achten, in Duitschlandook in 1916 de ziekte zich wederom hevig mocht verbreiden, nader zalkunnen worden overwogen of men hier de bestrijding zal dienen te staken. 4Â°. dat, waar in 1908 en 1909 in meerdere gevallen met eenvoudigeinsluiting, dezelfde gunstige resultaten werden bereikt, als in andere mettoepassing van het afmaaksysteem, hieruit mag worden geconcludeerd, dathet toen gold uitloopers van de epidemie 1907 en dat, waar de heer t?ŠnSande de conclusies van zijn artikel, in mijn inleiding genoemd, vooralontleende aan de bestrijdiug in bedoelde jaren, m. i. de gronden dierconclusies onjuist waren, daarmede de al of niet juistheid der

conclusieszelve in het midden latende. 5Â°. dat in tegenstelling met den heer de Boer, die het afmaakstelseleen ernstige belemmering acht voor rationeele veefokkerij, ik meen, dat totnog toe deze fokkerij daarvan wel veel voordeel, doch geen noemenswaardnadeel heeft ondervonden. Een epidemie zou zeker meer goede fokdierenhet leven gekost of ongeschikt voor verdere teelt gemaakt hebben, danhet afmaken tot nu toe. Indien fokdieren van hooge waarde mochten worden aangetast, zal zekerkunnen worden overwogen, of sparen van dergelijke eenlingen in het belangder fokkerij in het algemeen mogelijk is. Een particulier belang van een enkelen fokker, behoort echter niet teworden verward, met het algemeen belang der Nederlandsche veefokkerij. Met dank voor de plaatsing. Hoogachtend, Rotterdam 7 Februari 1915. Overbeek. \') Het tfiet-zenden van bedoelde drukproef berust op een vergissing. Red.



??? Berichten. Mond- en Klauwzeer. De centrale commissie van waakzaamheid in Friesland heeft de volgende voor-schriften vastgesteld voor de afzondering van hoeven, waar het mond- en klauw-zeer in den staltijd optreedt. Tot afzondering wordt slechts dan geadviseerd, indien de omstandigheden hetmogelijk maken, de afzondering met voldoende kans op succes toe te passen,en indien de houder of hoeder zich bereid verklaart, alles te doen of na te laten,wat op grond van wettelijke bepalingen, voorschriften van den districtsveeartsof diens plaatsvervanger en de Commissie van Waakzaamheid der Friesche Maat-schappij van Landbouw van hem mocht worden verlangd, onder toezicht van dedaartoe aan te stellen personen. Bijaldien deze bereidverklaring niet wordt nageleefd, en alsnog tot afmakenmoet worden overgegaan, verliest de eigenaar van het afgemaakte vee alle aanspraakop vergoeding van bedrijfsschade. De afsluiting van de toegangen tot de

besmette hoeve geschiedt zoodanig, dathet slechts mogelijk is deze langs ?Š?Šn, ten hoogste 2 toegangen te betreden of teverlaten. Bij het afsluiten van wegen en voetpaden wordt gebruik gemaakt vanprikkeldraad; vonders en vaartuigen worden zoo mogelijk weggenomen, bruggenafgedraaid en in dien toestand verzegeld. Bij den toegangsweg (wegen), die open blijft, wordt een wachthuisje opgeslagen,waarin de wacht onafgebroken aanwezig is. Deze wacht heeft tot taak: a. Toe te zien, dat niemand de hoeve betreedt dan met uitdrukkelijke machti-ging van den bevoegden veearts of van de plaatselij ke Commissie van Waakzaamheid b. Zorg te dragen, dat ieder, die de hoeve verlaat, degelijk wordt ontsmet. Alsregel geldt hierbij, dat personen, die alleen het woonhuis betreden, van schoeiselverwisselen of hun schoeisel en handen ontsmetten met 5 pet. creoline-oplossing,die steeds in het wachthuis in voldoende hoeveelheid aanwezig dient te zijn, ter-wijl zij,

die met het vee in aanraking zijn geweest, tevens van bovenkleeren dienente verwisselen. c. Het in ontvangst nemen van brieven, boodschappen, levensmiddelen enmaterialen voor de bewoners of het bedrijf bestemd. d. Zorg te dragen, dat geen dieren of voorwerpen onder welk voorwendsel ook,van de hoeve worden verwijderd zonder uitdrukkelijke machtiging van den bevoeg-den veearts. Schoolgaande kinderen worden zoo mogelijk bij anderen uitbesteed en mogen,indien zulks om overwegende redenen niet mogelijk is, in geen geval in den stal,waar zich zieke dieren bevinden, worden toegelaten. De toegang van het woonhuistot den stal wordt zoo mogelijk afgesloten en niemand in den stal toegelaten, diedaar niet noodzakelijk behoeft te zijn. Werklieden worden zooveel mogelijk op de boerderij ge??nterneerd. Indien daartoe aanleiding bestaat, kan een wachter op de boerderij worden



??? ingekwartierd; de bewoner is alsdan verplicht hem een behoorlijke slaapgelegen-heid te verschaffen alsmede kost en drank tegen een redelijke vergoeding. Alle los loopende dieren, als honden, katten, pluimgedierte, eventueel ook var-kens en schapen, worden, voorzoover dit wordt voorgeschreven, vastgehouden.Breekt de ziekte het eerst onder de schapen uit, dan worden die als regel in hetland afgemaakt. Eenden worden zooveel mogelijk gelokt en zonder schrikaan-jagende middelen gevangen. Dagelijks wordt onder de door ziekte aangetaste dieren een laag turfstrooiselaangebracht, voldoende om het uit den bek druipende slijm en speeksel op te van-gen. Na gebruik wordt het met den mest vermengd. De mest wordt op een daartoe aangewezen plaats gedeponeerd en steeds naeen flinke overgieting met creoline-oplossing met een laag aarde van voldoendedikte bedekt. De weg, waarlangs de mest vervoerd is, zoomede de vloer van den stal wordtna ieder

vervoer van mest met creoline begoten of wel dik bestrooid met in creolinegedrenkt strooisel of met ongebluschte kalk, af en toe te ververschen. Alle voor \'werpen bij de verplaatsing van mest of bij het voederen en de verwerking van demelk van aangetaste dieren gebruikt, worden iederen keer gereinigd. Het spoel-water wordt bij de gier gevoegd, eveneens overgebleven resten van drinkwater.In overweging kan worden gegeven het vee met emmers te drenken. De gier, hetzij deze in een gierkolk of wel in een sloot wordt opgevangen, danwel in strooisel wordt opgezogen, wordt voldoende ontsmet. Daartoe wordt ze opzoodanige wijze als de districtsveearts zal voorschrijven met antiseptische middelenvermengd. Het dooden van rondzwervende honden, katten en pluimgedierte op het be-smette erf wordt aanbevolen. De veehouder is verplicht met zijn personeel allen gevraagden bijstand te ver-leenen, die in verband met de eindontsmetting kan gevraagd worden

overeenkom-stig de voorschriften. Wanneer, nadat de veestapel is doorziekt, enkele dieren overblijven, van welkemoet worden aangenomen, dat zij nog langen tijd smetstof kunnen verspreiden,worden deze afgemaakt. Verder verplicht de houder zich gedurende tenminste een maand na de gezond-verklaring, alles te zullen aanwenden wat de kans op besmetting van ander veekan verminderen. N. Rott. Crt. Schade geleden na het Inenten van varkens. VRAGEN van den heer Juten, lid van de 2de Kamer S.-G., be-treffende vergoeding van schade, geleden na het inenten van varkensmet van Rijkswege verstrekte entstof en omtrent sera en entstoffen vande Rijksseruminrichting. (Ingezonden 5 Januari 1916.) iÂ°. In de vergadering der Tweede Kamer van 5 Maart j.1. heeft Z. E. de Ministervan Landbouw enz. aan de Kamer nadere inlichtingen toegezegd in zake het adresvan G. C. Moors e. a. te Steenbergen, betreffende de hun toekomende vergoeding



??? van schade, geleden na de inenting van varkens met van Rijkswege verstrekteentstof; mogen die inlichtingen alsnog van den Minister worden verwacht? 2Â°. Is het den Minister bekend, dat door de Rijksseruminrichting te Rotterdamgedurende het afgeloopen jaar herhaaldelijk aan veeartsen vlekziekte-entstofis afgeleverd, die bij inenting geen resultaat gaf; en waardoor het vertrouwen inde door deze inrichting afgeleverde sera ernstig heeft geleden? 3Â°. Is de Minister bereid om tijdig en spoedig maatregelen te nemen, opdatdit geschokte vertrouwen worde hersteld ? 4Â°. Is de Minister bereid het serum, dat de veeartsen hebben moeten toedienenaan varkens, welke na een en twee maanden na die inenting ziek werden, niet inrekening te doen brengen? ANTWOORD van den heer Posthuma, Minister van Landbouw, Nijverheiden Handel. (Ingezonden 31 Januari 1916). Naar aanleiding van de bij nevensvermeld schrijven gevoegde vragen heb ikde eer U

hoogedelgestrenge het navolgende mede te deelen; Ad lum: Aan G. C. Moors e. a. te Steenbergen, werd de helft der waarde vande gestorven varkens vergoed, omdat eenerzijds niet was gebleken, dat deze dierengestorven waren ten gevolge van de aanwending van de prophylactine, anderzijdshet bewijs van het tegendeel niet kon worden geleverd. Was gebleken, dat deprophylactine niet de oorzaak van het bezwijken van de varkens was geweest,dan zoude geen vergoeding zijn toegekend. Had het daarentegen vastgestaan, datdie entstof w?¨l de schuld droeg van het geleden nadeel, dan zou er aanleiding zijngeweest om het verleenen van een volledige schadeloosstelling in overweging tenemen. In overeenstemming hiermede kon ter zake van het adres van M. de Greefe a. (zie Gedrukte Stukken Zitting 1913â€”1914. 120, nÂ°. 1) dezerzijds worden gezegd,dat â€žsteeds een billijke vergoeding wordt gegeven in die gevallen, waarin de schadeaan de

gebezigde stof is toe te schrijven." Ad 2um en 3um: Inderdaad is door eenige veeartsen te kennen gegeven, datvarkens, in Juni en Juli 1915 inge??nt, slechts betrekkelijk korten tijd onvatbaarzijn gebleven voor de vlekziekte, zoodat eenige weken later vlekziekte onder diedieren optrad en herenting moest geschieden. Echter is de meening, dat de inen-ting geen resultaat gaf, onjuist, al was de teweeggebrachte immuniteit van kortenduur. Bij een speciaal onderzoek naar het ziekmakend vermogen van den vlek-ziektestam, waarvan destijds de entstof gemaakt werd, bleek, dat deze voor duivenweinig virulent was, maar dat muizen er door gedood werden, een voorwaarde,die door prof. Lorenz wordt voorgeschreven. Nochtans is bedoelde vlekziektestamreeds den 23sten Juli 1915 door een anderen vervangen. Van een geschokt vertrouwen in de afgeleverde sera en entstoffen kan, waarde vraag naar deze stoffen voortdurend blijft toenemen, moeilijk sprake zijn.

Verderis de mogelijkheid niet uitgesloten, dat in sommige gevallen de geringe immuniteitniet in de entstof moet worden gezocht, maar in het niet stipt opvolgen van degegeven voorschriften ter zake van de hoeveelheid in te spuiten stof, enz.



??? Ad 4um: Ik kan mij niet bereid verklaren in het algemeen het serum, dat deveeartsen hebben moeten toedienen aan varkens, welke na een of twee maandenna de inenting ziek werden, niet in rekening te doen brengen. Aangezien naast dequaliteit van de entstof verschillende andere factoren het resultaat van de inen-ting bepalen, zal ieder bijzonder geval op zich zelf moeten worden onderzocht enbeoordeeld. Veeartsenijkundig Examen. Op 2 Februari werden tot veearts bevorderd de H.H.: G. G. van den Akker te Hazerswoude; G. Albers te Vorden; W. H. Th. Bary te Dokkum; W. F. van Beek te Gouda; J. B. Bloemendal te Amersfoort; W. de Boer te Langewaag; C. Brands te Winterswijk;- H. A. Dingemans te Rossum; W. H. L. Neven te Meerssen; J. A. van Velzen te Schiedam; A. Voorderman te Aalten; en J. H. Wilmink te Dinxperlo. Voor het theoretisch gedeelte van het veeartsenijkundig examen slaagde de heer B. T. Koopmans te Huizum. Kroon. Cursus voor

opleiding van onderwijzer practisch hoefbeslag. Op 24, 25 en 26 Januari werd aan \'s Rijksveeartsenijschool het eindexamenvan den cursus in 1915 gehouden. Het diploma werd uitgereikt aan de H.H.: P. A. Butler te Biezelinge; W. F. Lesena te Stedum; H. A. v. Meningen te Weesp; G. Rijpkema te Sneek; A. v. d. Pol te Nijkerk. Op i Februari werd het toelatingsexamen gehouden voor den cursus in 1916,waarvoor zich 21 hoefsmeden hadden aangemeld. Tot den cursus kunnen slechts 6deelnemers toegelaten worden. Daartoe werden aangewezen de H.H.: B. R. Bevers te Hengelo (O.). L. Ganmans te Blerik. G. Jacobs te Budel; J. W. Meeuwsen te \'s Gravenhage. D. Stuyvenberg te Groningen; en J. A. Tangelder te Duiven. Kroon. Personalia. De paardenarts L. Gazenbeek is vanaf 7 Jan j. 1. te Venlogedetacheerd. Bevorderd tot tandarts de Heer Dr. J. A. v. d. Linde, Paardenarts iekl.O.-I. leger. v. Heelsbergen.
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??? Referaten. Prof. Dr. D. A. de Jong: Menschen- en rundertuberculose in NederlandschIndi?? en het tuberculose vraagstuk in de tropen. In dit artikel bestrijdt de Jong voornamelijk het standpunt, hetwelk Dr. J.J. van Lochem verdedigde op de 3de Algemeene Vergadering van het 15de Na-tuur- en Geneeskundig Congres te Amsterdam op 10 Apiil 1915. Op bedoelde vergadering nam de laatste het standpunt in, dat de menschen-tuberculose een ondergrond van rundertuberculose volstrekt kan ontberen. Alsbewijs voor deze stelling werd door v. Lochem detoestand, zooals we deze in Neder-landsch-Indi?? aantreffen, aangevoerd. De Jong komt tegen dit laatste op. Hij zegt: Daar we betreffende het voorkomenvan tuberculose bij mensch en dier in Ned.-Indi?? nog over geen voldoende weten-schappelijke gegevens beschikken, zoo is het voorbarig en niet geoorloofd nu reedstot het trekken van conclusies over te gaan. Tijdschr. v. Vergel. Geneesk. Deel I, Afl.

III. v. Heelsbergen. P. B. Middendorp: Handel in gestorven en ziek vee. Door den schrijver worden tal van gevallen gerefereerd, waarin hem bekend wasdat ondeugdelijk vleesch in consumptie werd gebracht. Samenvattend komt hij tot de volgende conclusies: 1Â°. Er bestaat ten platten een uitgebreide handel in dood, in nood geslachten ziek vee. 2Â°. De plaatselijke keuringdiensten, hoe goed ook geregeld, zijn niet in staatvleesch, afkomstig van dergelijke dieren, te weren buiten hun gebied, omdat vanzijn organen ontdaan en uit zijn verband genomen vleesch, dat bovendien ver-duurzaamd is, niet naar behooren is te keuren, zoodat het ??f niet gekeurd wordt??f, indien het gekeurd wordt, het bij gebrek aan zekerheid omtrent eigenschappengevaarlijk voor de gezondheid van den mensch, toch maar binnen die gemeentenwordt toegelaten. 3Â°. Volgens de keuringsreglementen van de genoemde gemeenten kan aldaarvleesch, afkomstig van ziek vee, hetwelk

hetzij den natuurlijken dood sterft,of wel wegens stervensgevaar in nood wordt geslacht, goedgekeurd worden. Ditis met het oog op het groot aantal ziekten, waarbij de levende oorzaken of vergiftendaarvan met het bloed door het geheele lichaam worden verspreid, niet aanbe-velingswaardig, terwijl bovendien vleesch van dergelijke dieren zeer vatbaar isvoor paratyphus- (vleeschvergiftigings-) infectie. 40. Zoolang er ?Š?Šn of meer gemeenten in ons land zijn, waar geen keuringsdienstbestaat, zoolang zal de ziekveeslachterij bloeien, daar zij alsdan in die gemeente,of gemeenten haar zetel zal opslaan, om vandaar uit het vleesch, afkomstig vandoode.in nood geslachte of van zieke dieren, geconserveerd over ons land en het buiten-land te verzenden. 5Â°. Ook in die gemeenten, waar geen keuring bij huisslachting bestaat, bestaatde gelegenheid als onder 40. genoemd, aangezien niemand aldaar een particulierverhinderen kan zulk vee voor zichzelf te slachten

en te verduurzamen, om het laterter gelegener tijd als verduurzaamd vleesch te verkoopen. Afzonderlijke voorschriften voor huisslachting zouden zulks kunnen verhinderen. Tijdschr. v. Vergel. Geneesk. Deel I. Afl. III. v. Heelsbergen.
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???



??? Uit de Kliniek, afd. Verloskunde, van \'s Rijks Veeartsenijschool. (Dr. Paimans). Placenta accessoria bij een Rund, DOOR JOAN KIRCH (assistent). In de â€žTier?¤rztliche Rundschau" van 31 October 1915 beschrijftTierarzt Thum eenige anomali??n der runderplacenta o.a. ook eengeval van placenta disseminata villosa, door hem ?Š?Šns bij eenkoe waargenomen. Op de geheele uterusmucosa bevonden zichmaar drie normale carunculae, terwijl ze verder geheel bedektwas, beginnende reeds aan het orificium internum, met kleinevlokjes. Er was geen enkel plekje te vinden, waar deze niet voor-kwamen en de geheele oppervlakte gaf bij exploratie het gevoel,alsof men over de papillen der mucosa van een pens streek. Ditwas geen beletsel geweest voor de normale ontwikkeling van eengezond voldragen kalf. Ook vroeger had deze koe altijd normaalgekalfd en was een behandeling voor retentio secundinarum nooitnoodig. Begin October kalfde aan

onze afdeeling koe 497, Friesch-Hollandsch, oud 8 jaar. Genoemd rund was 17 Februari 1915gedekt en aborteerde dus in het begin der 8ste maand. Daar ergeen voldoende ontsluiting was en de vrucht reeds in ontbindingverkeerde, verliep de verlossing abnormaal. Het achterstel konmet eenig trekken geboren worden, waarbij dit echter in delenden-streek afscheurde en het voorstel zeer diep in de uterus terugschoot.Tegelijkertijd kwamen echter de secundinae uit de rechter, nietbevruchte hoorn, naar buiten, die zoodoende gemakkelijk verwij-derd konden worden. Deze vertoonden een zeer eigenaardig aspect. Al dadelijk bleekdat de gewone cotyledonen ontbraken. Op verschillende plaatsenwaren echter zeer kleine woekeringen, van veel geringer afmetingdan die der normale cotyledonen van een niet bevruchte hoorn,aanwezig, waarbij duidelijk de concave vorm was waar te nemen.Andere plaatsen vertoonden een ?Šgale, diffuse bezetting met

kleine,soms vertakte vlokjes, bloemkoolachtige uitspruitsels, alle zeerdicht naast elkaar geplaatst, zonder dat men er, behalve op enkelepunten, een bepaalde groepeering in kon vinden. Ook waren gedeel-ten van het chorion geheel onbedekt, hier en daar misschien eenXLIII 12



??? 1 r â€” 188 â€” enkele aanwijzing van een primitief-cotyledoon, als ik het zoonoemen mag, vertoonend. (Zie photo). Bij exploratie was geen enkele normale karunkel t.e vinden,de geheele wand aanvoelend als iets fluweelachtigs, op enkelepunten de gladde uteruswand, hier en daar kleine weeke knobbeltjesniet grooter dan een kleine erwt. Dit waren de carunculae, welkedoor de cotyledonen omvat waren geweest. Na extractie van het voorstel kwamen al spoedig de secundinaeuit de linker, bevruchte hoorn, geheel normaal uitziende, zooalsbij iedere gewone partus en nergens eenige bijzondere afwijkingvertoonend. De literatuur raadplegend, om iets naders omtrent deze abnor-maliteit te vinden, bleek mij al spoedig, dat weliswaar meerderegevallen hiervan waargenomen schijnen te zijn, doch dat er slechtsenkele eenigszins uitvoerig zijn beschreven. Strebel beschrijft een geval, waarbij het geheele chorionopper-vlak de voor het rund karakteristieke

cotyledonen miste; het wasletterlijk geheel bezaaid met kleine papillen en knopjes; deze wrat-achtige uitspruitsels, wel wat gelijkende op tuberculeuze excresen-ties op pericardium en peritoneum bedekten het geheele oppervlak. De uterus mucosa vertoonde juist het omgekeerde en voeldeaan, alsof men over fluweel streek. Franck deelt in de ie druk van z\'n leerboek mede, persoonlijkeen geval gezien te hebben en geeft hiervan ook een afbeelding.In de niet bevruchte hoorn hadden zich slechts accessorischecotyledonen ontwikkeld, terwijl op de plaats der carunculaeduidelijke kleine litteekens waren te zien. Omtrent de oorzaak van het optreden dezer placenta accessoriameent Trasbot dat zulks een teratologische misvorming zal zijn.Franck schrijft: â€žUnter Verh?¤ltnissen, wo nach vorhergegangenen Geburten dieâ€žMutterkuchen zerst??rt wurden, entwickeln sich an Stellen, woâ€žkeine Fruchth?¤lterwarzen vorgebildet waren, reichliche, unregel-

â€žm?¤szig zerstreute Karunkeln, die ich als accessorische bezeichne.â€žBei sehr reichlicher Entwicklung k??nnen sie die eigentlichenâ€žKarunkeln vollst?¤ndig ersetzen. G??ring, die de 2e druk en Albrecht die de laatste druk vanFrancks leerboek bewerkt hebben, durven schijnbaar met dezeduidelijk omschreven oorzaak niet voor den dag te komen envermelden alleen, dat kleine onregelmatig geplaatste accessorischeplacentae zich misschien kunnen ontwikkelen tengevolge vanhet aftrekken of afstooten van carunculae.



??? Ook Thum weet er geen verklaring voor te geven en heet hetalleen een â€žMissbildung der plazenta, die in der normalen VVeisefunktionierte." In het door mij waargenomen geval is iets meerbekend omtrent voorafgegane verlossingen. Genoemd rund heeftin Augustus 1912 en October 1913 normaal gekalfd met een nor-maal verloop van het involutiestadium. In Nov. 1914 kalfde zeweer. Weinig wee??n, waterblazen komen niet buiten de vulva,algeheele ontsluiting, levend kalf in rechter hoorn, amnion enallantois worden geperforeerd, kalf in stuitligging; touwtjes inde vagina aangelegd, daar het kalf door \'t weinig persen niet verderkomt; achterstel ingeklemd; kalf teruggezet en 90Â° gedraaid;thans wordt met eenig trekken een kalf van 58 K.G. geboren,dat echter spoedig sterft wellicht door afklemming en dichtdruk-king van de navelstreng. Secundinae kwamen na enkele uren.Geheel normaal aspect. Het involutiestadium verliep hierbijnormaal, doch een

endometritis trad op, wel niet van ernstigenaard, maar met een voortdurende niet stinkende secretie van eenetterachtige massa, terwijl bovendien telkens necrotische carun-culae dikwijls meerdere tegelijk, werden uitgedreven. Naar degrootte te oordeelen waren dit alle carunculae uit de rechter,bevruchte hoorn. Jammer genoeg zijn ze niet verzameld om het juiste aantal tebepalen, zoodat niet met zekerheid gezegd kan worden dat allecarunculae necrotisch geworden en afgestooten zijn. Waar bij de laatste partus het juist de rechter, nu onbevruchtehoorn was, die het beeld eener placenta accessoria vertoonde,ligt het mijns inziens duidelijk voor de hand, dat het afstootender carunculae, als gevolg eener endometritis, de directe oorzaakis geweest, dat dit jaar de beschreven anomalie der placenta totstand kwam en zijn de bovengenoemde feiten het bewijs voor deveronderstelling, die Franck reeds in 1876 omtrent de oorzaakvan dit verschijnsel in zijn werk uitte.

Wat voor invloed heeft het bestaan eener placenta accessoriaop de ontwikkeling der vrucht? Over het antwoord op deze vraag zijn de meeningen nog aluiteenloopend. V????r Franck (1876), die de naam accessorischeplacenta ingevoerd heeft, wordt, behalve in het geval van Strebel,niet over dit verschijnsel geschreven, en dus ook geen beschouwinggehouden over den invloed hiervan op de vrucht. Wel was omstreeks18511 de vraag, opgeworpen door Blavette in de Soci?Št?Š nationaleet centrale de m?Šd?Šcine v?Št?Šrinaire, zeer actueel: Une vache, priv?Š



??? de tous ces cotyl?Šdons, est-elle susceptible de se reproduire? zulksnaar aanleiding der volgende mededeeling: â€žOm reposit.ie der geprolabeerde uterus te krijgen ware alle coty-â€žledonen zoowel van de bevruchte als niet bevruchte hoorn weg-genomen. Niettegenstaande telkens weer tochtigheid optrad,â€žwerd de koe niet weer drachtig." Zeer veel pennen heeft de beantwoording dezer vraag in bewe-ging gebracht, vaak voerend tot schitterende, soms maar al teheftige en al te persoonlijke polemieken in de veterinaire bladenvan dien tijd. Hoofdzakelijk werd de kwestie besproken of carun-culae al of niet opnieuw gevormd konden worden. Chauveauverdedigt de eerste meening en legt zulks duidelijk neer in verschil-lende rapporten en resultaten van onderzoekingen; Goubaux,Blavette BouleY ain?Š, Bouley jeune, Colin etc. deelen dezemeening niet en trekken ten slotte de conclusie dat een rundzonder cotyledonen onvruchtbaar is: â€žles cotyl?Šdons

sont indis-pensables pour la conception; leur pr?Šexistence & la gestation laprouve." Deze laatste uitspraak kan onmogelijk juist zijn; immers: decotyledonen hebben hoegenaamd geen invloed bij de bevruchting.De al of niet aanwezigheid zal dus geen beteekenis hebben en zijnoverigens de omstandigheden geheel normaal, zoo zal z?Š?Šr goedeen bevruchting kunnen plaats hebben. Een andere kwestie isechter, of het ovictum zich geheel zal kunnen ontwikkelen. Inhet eerste begin althans wel, daar het secretum der uterusklierenvoldoende is om het eitje de allereerste ontwikkelingsstadia telaten doorloopen. Vormen zich eenigen tijd later over het geheelechorionoppervlak kleine vlokjes, dan zullen deze onder gewoneomstandigheden zich kunnen gaan nestelen in de tot ontwikkelingkomende curanculae. Op plaatsen der uteruswand, waar geencarunculae zitten, verdwijnen ze. Zijn echter bij een voorgaandepartus de carunculae verwijderd of afgestooten, en daar

ter plaatsedoor litteekenweefsel vervangen, dan kunnen de chorionvlokkenniet direct indringen. Is de secretie der uterusklieren nu sterkgenoeg om het embryo nog eenigen tijd in leven te houden, danwoekert de uterusmucosa, om enkele vlokjes of groepen van vlokjeste omvatten en zoodoende komt dan de verbinding van moederen vrucht tot stand door middel van een placenta accessoria.Zijn de verdere omstandigheden nu maar gunstig genoeg, dan zalevenals in normale gevallen bij het paard, in dit abnormale gevalbij het rund een voldragen vrucht kunnen geboren worden. Zijnde voorwaarden in het kritieke overgangsstadium van dooierblaas-



??? tot placentaircirculatie niet gunstig genoeg, dan zal het embryosterven en het moederdier, hoewel geconcipieerd en gedragenhebbend, zal door het telkens â€žopbreken" als steriel wordengebrandmerkt. Al kan ook een volledige ontwikkeling bij het bestaan eenerplacenta accessoria tot stand komen, toch schijnt zulks niet zeergemakkelijk te geschieden en oefent het invloed uit op de plaatsder ontwikkeling van het foetus. Bij rund 497 heeft n.1. in de voor-gaande drachtigheidsperioden de vrucht zich steeds in de rechterhoorn ontwikkeld, terwijl juist de laatste keer de vrucht in delinker hoorn gevormd was en de rechter een placenta accessoriavertoonde. Franck alsmede St-Cyr-Violet hebben waargenomen, datzich alleen in de niet bevruchte hoorn een placenta accessoriabevond. Een rund, waar in ?Š?Šn hoorn de carunculae geheel ontbrekenbehoeft dus zeker niet steriel te worden en kan een vrucht totnormale ontwikkeling brengen, \'t zij door de ontwikkeling in

deniet aangetaste hoorn, \'t zij door de vorming eener accessorischeplacenta. Soumille deelt een geval mede, waarbij een rund na wegnameder carunculae uit beide hoornen nog drie keer normaal kalfde. Ook Janich deelt verschillende gevallen van drachtigheidna het wegnemen der carunculae bij prolapsus uteri mede, hoewelzijn bewering, dat afgetrokken carunculae door nieuwe, geheelnormale werden vervangen, wel op dwaling zal berusten. Bovenbehandelde kwesties hebben voor den tegenwoordigentijd uit practisch oogpunt beschouwd, veel van hun actualiteitverloren. Het wegnemen der cotyledonen was vroeger zeer inzwang, vooral om bij prolapsus uteri het volumen te verkleinen0111 zoodoende gemakkelijker repositie te verkrijgen. Ook zochtmen bij koeien, die na het kalven niet wilden eten, door exploratiede cotyledonen wel op en kneep ze dan af. In het begin der i9eeeuw werden deze manipulaties, alsmede hunne indicaties, nog aande veeartsenijschool

in M??nchen onderwezen. In Beieren heettemen het: â€ždas Putzen des Tragsackes," en werd het in Bohementot voor enkele tientallen jaren nog geregeld gedaan. Bij de tegenwoordige stand der veretinaire wetenschap is eendergelijke therapie overbodig en uit den booze, doch het afstootender carunculae bij een endometritis komt meermalen voor en devraag of bij het ontbreken van een groot aantal carunculae een



??? vrucht zich nog normaal kan ontwikkelen, heeft ook thans noghare waarde. Uit het voorgaande blijkt dus, dat zelfs bij afwezigheid vanalle carunculae de mogelijkheid nog bestaat, dat de vrucht zichnormaal ontwikkelt door vorming eener accessorische placenta.In den regel zullen echter slechts in de bevruchte hoorn de carun-culae worden afgestooten en kan dan de vrucht in de vroegerniet bevruchte hoorn tot ontwikkeling komen, terwijl zich dan inde andere hoorn een accessorische placenta vormt.Utrecht, 10 November 1915. Litteratuur. Franck\'s Handbuch der tier?¤rztlichen Ge-burtsh??lfe, Vde Auflage 1914.Receuil de m?Šd?Šcine v?Št?Šrinaire 1850:Renversement de l\'ut?Šrus, compliqu?Š d\'arra-chement de tous les cotyl?Šdons chez unevache; r?Šduction et gu?Šrison.Receuil de m?Šd?Šcine v?Št?Šrinaire 1850 bldz.368: Journal de m?Šd?Šcine v?Št?Šrinaire de l\'?Šcolede Lyon, 1849 bladz. 236-278-305:â€žDe la membrane interne de l\'ut?Šrus, con-

sid?Šr?Še chez la femme et nos femellesâ€ždomestiques." Journal de m?Šd?Šcine v?Št?Šrinaire de l\'?Šcolede Lyon, 1851, bldz. 22.Handbuch der tier?¤rtztlichen Geburtshiilfe,le Aufl. 1876. Deutsche Zeitschrift f??r Tiermedizin undvergleichende Pathologie Bd I, bldz. 70:Accessorische placenten beim Rinde.Deutsche Zeitschrift f??r Tiermedizin undvergleichende Pathologie Bd II, bladz. 97:â€žPlacenta praevia beim Rinde."Franck\'s Handbuch der tier?¤rztlichen Ge-burtsh??lfe He Aufl. 1887.Receuil de m?Šd?Šcine v?Št?Šrinaire 1850, bldz.673- Receuil de m?Šd?Šcine v?Št?Šrinaire 1851, bldz.119. Albrecht:Blavette: Chauveau: Franck: G??ring:Goubaux:



??? Janich: R??rik: Soumille: Strebel: Thum:Trasbot: Saint Cyr-Violet: Receuil de m?Šd?Šcine v?Št?Šrinaire, 1851 bldz.167-265. â€žM?Šmoire sur les cotyl?Šdons ut?Šrins desâ€žfemelles des animaux ruminants domes-tiques." Vierteljahresschrift f??r wissenschaftlicheVeterin?¤rkunde, Bd II, bldz. 148.Uteruskarunkeln beim Rind. Inaug. diss.Bern 1907. Receuil de m?Šd?Šcine v?Št?Šrinaire 1850, bldz.670. Journal de m?Šd?Šcine v?Št?Šrinaire de l\'?Šcolede Lyon 1868: â€žUn cas d\'absence de coty-l?Šdons ou placenta analogue a celui de laâ€žjument, observ?Š sur une vache."Tier?¤rztliche Rundschau 31 Oct. 1915:Einige Anomalien der Plazenten des Rindes.Receuil de m?Šd?Šcine v?Št?Šrinaire 1869.Trait?Š d\'obst?Štrique v?Št?Šrinaire Ili?¨me ?Šdi-tion 1888. Het â€žOpbinden" van paarden. door W. S. ST?œVEN. Ieder onzer weet wat het zeggen wil: het opbinden; een paard,op stal verblijvende, zoodanig binden dat het nog meer dan dooi-den halster met

toebehooren, verhinderd wordt zich geheel of ge-deeltelijk te bewegen; men doet dit om te voorkomen, dat hetpaard andere paarden tracht te bijten, zijn deken afbijt, te verachterwaarts in zijn stand gaat staan, zich tracht te ontdoen vaneenig jeukgevoel of den een of den anderen huidprikkel, (door metde lippen, de tong of de tanden langs het betrokken lichaamsdeelte schuiven) en bovenal, en dit is veeartsenijkundig van belang,om het tot meerdere rust te dwingen, bijv.: om spoediger wond-herstel te verkrijgen, om te voorkomen dat het paard verbandenafplukt en geappliceerde irriteerende\'zalven aflikt, waardoor degewenschte behandeling wordt onderbroken of gewijzigd; het



??? ergste is nog, dat vele irriteerende middelen, in de zalf verborgen,een ernstig lipeczeem en zelfs stomatitis veroorzaken. Ook de staart moet om het afzwiepen van zalf door de staart-haren te voorkomen, wel eens worden opgebonden, doch dit schrij-ven heeft meer de aanraking met de monddeelen op \'t oog. Er zijnvele ingewikkelde, zeer kostbare, en ook even doelmatige, zeerprimitieve, goedkoope hulpmiddelen, waarmede verhinderd wordt,dat het paard met de lippen elk ander lichaamsdeel kan aanraken,al is dan, hoewel men toch van opbinden mag spreken, niet altijdvan het werkwoord â€žbinden" sprake. Bijv.: het halshek (collier),een kostbaar samenstel van latten, latjes en touwtjes dat, om denhals gehangen, dezen rechthoudt, zoodat het paard met den mondgeen enkel ander lichaamsdeel kan bereiken; de Amerikaansche opzetteugel aan de neusriem en het nekstukvan het halster benevens aan den singel bevestigd, verhindert

hetbodemwaarts brengen van het hoofd, en daardoor het belikkenvan de geheele voorhand, doch de voedselopname uit de krib valtmoeilijk; de Spaansche ruiter, een kostbaar kwellend dresseerapparaatgeeft hetzelfde resultaat; een span- of dekenstok met bijbehoorende kettingen en sluit-haken, zeer goed te vervangen door een bezemsteel waarvan aanbeide einden een touwtje wordt bevestigd. Deze voorwerpen, links (bij de hand) of rechts (van de hand)vastgemaakt aan het halsterstuk en de singel, verhinderen hetzijwaarts brengen van de hals vooral naar de andere zijde; beidevoorwerpen zijn zeer geschikt te worden aangelegd bij dekenpluk-kers en bij paarden, die aan de boeg of schouder worden behandeld. Het keelblokje, bekend om \'t bijtoomen bij koetspaarden tegente gaan, zoomede bij Cornards gebruikt wordende, verhindert hetbelikken van de voorborststreek. Al deze apparaten geven vrijwel het beoogde doel, en verhinderenniet, (met

uitzondering van de Amer. opzet en de Sp. ruiter), dathet paard kan gaan liggen. Intusschen is het liggen om velerlei redenen bij wonden en bijeene deriveerende behandeling gewoonlijk niet gewenscht, enwordt het paard daarom in den waren zin opgebonden; de neus-riem van het halster n.1. wordt met behulp van een touw bevestigdaan een ruiflat of aan den muurring en zoo kort gebonden dat hetpaard wel voedsel uit den voerbak of de krib kan opnemen, doch nietzoover daarbuiten komen kan, dat het andere lichaamsdeelen metde lippen kan bereiken.



??? â€” 195 Inderdaad is deze bevestiging met touw, riem of ketting een zeerbelangrijke factor in onze therapie en ook bij de verpleging vangezonde paarden, waarom dan ook in zeer vele stallen, niet hetminst in luxe stallen, de muurring in eiken stand of box voor hetdoel ,,het opbinden" blijvend is aangebracht. Hoe gewenscht het ook in den regel is, dat de pati??nt staan blijft,door het opbinden zal het, door welke oorzaak ook (slaap, schrik)de voorknie??n buigende, zich kunnen verhangen. Hoewel mij geen gevallen bekend zijn, waarin op een dergelijkewijze een paard van het leven werd beroofd, verneem ik toch nu endan het woord â€žbijna" op dit terrein en is het toeval, dat de verbin-ding brak of de stalwacht. onraad bespeurende, juist nog op tijdhet touw doorsneed, de reden geweest, dat het paard niets andersdan eenige ontvellingen of sterk gebombeerde oogbogen kreeg. Men kan de kans van storten ontgaan door opgebonden paarden,vooral zwakken en

cholerischen en als het opbinden lang zal duren,een hangmat (-gordel of -broek) aan te leggen; steeds op dat vallenbedacht zijnde heb ik altijd geadviseerd een dun touw te gebruiken,dat afbreekt als het geheele paard er aan komt te hangen doch wiekent de juiste brekings-co??ffici??nt van een overigens misschienwaardeloos stukje touw? Een dik verweerd stukje is wellicht zwak-ker dan een dun eindje goed manilla. Intusschen is er ook kans, dat bijv. door naar een vlieg te happen,het paard dat dunne of zwakke touw stuk trekt, en daarna aan descherpe zalf likt, doch ik troost mij dan met de gedachte lieverCantharid-blaren aan de lippen te zien, dan het relaas te vernemenvan een gelukkig verijdeld hangproces. Ook zijn er paarden die tijdens het opgebonden zijn febrici-teeren, en zelfs zeer hoog tot 410, en dat in zeer korten tijd, somsin 2 a 3 dagen. Is hier pneumonie in wording? Een paar uur nadat zoo\'n paardis losgemaakt, is de temperatuur weer normaal.

E?Šn en ander heeft mij doen peinzen op een gemakkelijk aan teleggen, goedkoop, min of meer automatisch apparaat en ik benhierin geslaagd als volgt: men bevestigc een klein hijschblok aande zoldering, zoo mogelijk recht boven den muurring, en een der-gelijk hijschblok ergens elders aan de zoldering, echter zoo, dat eenlijn uit dat blokje komende niemand in den weg hangt en ook nietdoor een paard kan worden aangeraakt. Men neme nu een voldoendlang touw ter dikte van een pink en make het eene einde vast aanhet voorste gedeelte van den neusriem van het halster; het andereeinde van het touw leidt men door den muurring, de ruif, het ie en



??? daarna door het 2e blokje, en bevestigt aan het dalende einde eengewicht, zoodanig dat, als de mond van het paard in de krib rust,en het gewicht op een vast steunpunt ligt, het geheele touw strakstaat. De uitkomst is verrassend: zoodra het paard zijn hoofd uit dekrib naar den grond of zijwaarts brengt, voelt het een weerstand,gelijk aan het gewicht de wrijving der deelen onderling, die hetniet tracht te overwinnen, voordat het werkelijk vermoeid wordtvan het staan en gaat liggen; gelijktijdig rijst het gewicht. Verrassend klein kan het gewicht zijn; hoewel, wanneer het paardmocht storten, zeker vele tientallen K.G. kunnen worden opgeheven,behoeft het hier te gebruiken gewicht niet zwaarder dan 1 of 2 K. G.te zijn, ofschoon er geen contra-indicatie voor is, het iets zwaarderte nemen. Over de soort of stof van het gewicht valt niet te twisten: menneme een stuk ijzer of een straatklinker; een mijner cli??nten nameen blikken melkkroes en deed er zooveel

zand in, dat het paardniet meer naar het ration voeder van zijn buurman reikte: toenbedroeg dat gewicht 2 K. G. Desgewenscht kunnen hiernevens ook een of meer andere vande genoemde apparaten worden aangelegd. Ik geef in overweging dit toestel ook aan te leggen bij paarden,die aan den halster rukken of in den halster hangen, of bij veulens,dien nog geleerd moet worden aan den halster te staan. In deze gevallen zou ik eenige gewichten kort onder elkaar, aaneen sterker touw bevestigen in de verwachting, dat het paard ofveulen steeds meer en meer achterwaarts steigerende, ook meeren meer gewicht moet opheffen en daardoor spoedig tot de ontdek-king komt, dat het gemakkelijker voor hem is als het dichtbij devoerbak of ruif staat dan ver af; dit is zachte geleidelijke dressuur,beter dan de zweep of brandend stroo. Toen ik van het doelmatige dezer vinding overtuigd was, hebik ten behoeve der veterinaire therapie, de inrichting op eenigestallen

laten maken en het bevalt best, ook aan de ziekenstal vande Amsterdamsche Rijtuig Maatschappij, Overtoom 399, waar het,op drie plaatsen geinstalleerd, voor belanghcbberden dagelijks iste bezichtigen.



??? Morfine bij Strychninevergiftiging, door J. A. GUNST. De mededeeling van Dommerhold op blz. 638, vorige jaargang,van dit Tijdschrift waarbij hij de gunstige werking van chloralbij strychninevergiftiging beschrijft, geeft mij aanleiding te wijzenop de behandeling van deze vergiftiging met morfine. Ter illustratiediene het volgende: Eenige jaren geleden werd ik geroepen bij2 Airedale-terriers, die volgens den eigenaar vermoedelijk dooreen buurman waren vergiftigd. Bij aankomst was een van de twee reeds gestorven, terwijl deandere heel duidelijk het beeld van strychnine-vergiftiging ver-toonde. Daar mij de sneloptredende braakwekkende werking van morfinebij honden herhaaldelijk gebleken was, een gunstige therapeutischewerking ervan bij strychnine-vergiftiging te verwachten is enik dit geneesmiddel bij mij had, werd onmiddellijk 100 mG. subcu-taan ingespoten. Na enkele minuten werd ,,een keurig balletje gehakt" (in Indi??â€žfrikkadelletje" genoemd)

uitgebraakt. Binnen een half uur viel het dier in een rustige slaap, waaruithet eerst tegen den avond ontwaakte en was den volgenden daggeheel hersteld. Van het ten overvloede cloor mij voorgeschreven chloraldrankjewas door den eigenaar slechts een geringe hoeveelheid verstrekt,omdat het dier zoo rustig had geslapen, dat hij eerst gewacht hadtot het wakker werd. In dit geval had m.i. de gulzigheid, waarmede de hond hetballetje had ingeslikt, hem gered; terwijl zijn ongelukkige rasge-noot door er op te kauwen, dit met het leven had moeten bekoopen. Het voordeel van morfine springt duidelijk in het oog: iÂ°. In ampoule-vorm is het een geneesmiddel, dat de mees eveeartsen altijd bij zich zullen hebben. 2Â°. De toediening is gemakkelijk en verwekt geen irritatie(hetgeen doodelijk zou kunnen zijn). 3Â°. Het verwekt braken, waardoor men in staat is de giftigemaaginhoud te evacueeren, zoodat men het gevaar ontloopt,dat het organisme nog tijdens de

behandeling doorgaat zich tevergiftigen. 4Â°. De sedeerende werking houdt langer aan dan die vanchloral. Soerabaia October 1915.



??? â€” 198 â€”Boekaankondigingen. Dr. J. P. LOTSY. De kruisingstheorie, een nieuwe theorie over het ont-staan der soorten. Leiden. A. W. Sijthoff\'s Uit-gevers Mij. 1914. Prijs f 0.90. Dr. J. P. LOTSY. Het tegenwoordig standpunt der Evolutie-Leer. \'s-Gra-venhage. Martinus Nijhoff 1915. Prijs f 1.25. Dr. J. P. LOTSY. Grondbeginselen van oordeelkundig Fokken en Telen. Mededeeling No. 2, October 1915 van de Vereenigingtot Bevordering van Wetenschappelijke Teelt. Ziehier een drietal werkjes van een Nederlandsch geleerde, waarvan het me ver-wonderd heeft, dat in onze diergeneeskundige kringen er niet meer de aandacht opgevestigd is. Direct geef ik toe, dat de zuivere ,,diergeneeskundige" ermisschienniet het groote belang voor zich zelf van zal inzien, maar dan wil ik er meteen opwijzen, dat zoowel onze oude naam als onze nieuwere onvolmaakt zijn, daar zij slechtsaangeven een bepaald deel van het wetenschappelijk gebied, waarop verwachtwordt

dat wij thuis zijn. Op het gebied der wetenschappelijke dierfokkerij is voor ons ook nog veel te doenen daarom alleen reeds verdienen genoemde werkjes onze volle belangstelling. Verder wil ikopmerken, dat de manier waarop Lotsy zijn onderwerp behandelt,frisch afsteekt tegen de meestal taaie manier, waarop veelal wetenschappelijkeonderwerpen beschreven worden. Het lezen ervan behoeft daarom zelfs na een vermoeiende dagtaak niet af teschrikken, maar zal ieder die omtrent deze punten der evolutie-leer wat wil weten,tot een genoegen worden. Het eerste is een verslag van een lezing 26 Maart 1914 gehouden te Parijs opuitnoodiging van de ,,Soci?Št?Š botanique de France", het tweede bevat een voor-dracht, op 21 Mei 1915 in de vergadering van Directeuren van Rijkslandbouwwinterscholen te Goes gehouden. Beide werkjes behandelen vrij wel dezelfde stof, waarbij de eene maal wat meer ophet ?Š?Šne onderdeel, de andere maalwatmeer op een

ander wordt ingegaan. Voor eenebespreking lijkt mij echter voor ons doel het tweede het meest geschikt. Mijne vollesympathie heeft Lotsy direct met den eersten zin, waar hij de woorden aanhaalt:â€žWetenschap is de dwaling van het heden" en >vaar hij er op wijst dat de ver-kondigde opvattingen slechts eene persoonlijke meening weer geven. Tevens moetmen bij de beoordeeling steeds zijn verklaring gedachtig blijven, dat zijn kritiekop de theorie??n van Lamarck, Darwin en de Vries uitgeoefend, niets aan de grooteverdiensten van deze personen afdoet. Dit is de eenige manier, den man der weten-schap waardig, om door behandeling van onderlinge geschilpunten tot overeen-stemming te komen, eene manier die nog veel te weinig in toepassing wordt gebracht. Behandeld worden in het eerste gedeelte, dat als een inleiding voor het tweedegedeelte, de eigenlijke kruisingstheorie kan gelden, na een definitie van wat evolutieleer is, de geschiedenis daarvan.

Tot voor Linnaeus had men feitelijk geen ideevan indeeling in â€žsoorten". Dat vrouwen honden of katten heeten gebaard tehebben, vond men in de middeleeuwen niet onwaarschijnlijk en eerstin het midden



??? der 19e eeuw werd men overtuigd, dat planten zooals bacteri??n alleen uit eigenkiemen konden ontstaan. Linnaeus stelde zijn soorten op en op praktische grondenwerd aan de soortsnaam nog een omschrijvende naam toegevoegd, zoodat de bino-minale nomenclatuur ingevoerd werd. De ervaring bracht hem er verder toe temeenen, dat deze soorten constant waren. Om toch het ontstaan der soorten te kun-nen verklaren werden verschillende theorie??n opgesteld o. a. de catastrophen-leervan Cuvier, later bestreden door Lyell. Toen men eenmaal tot hetideeder geleide-lijke ontwikkeling gekomen was, ging men zoeken naar tusschenvormen of over-gangsvormen der soorten en tegen dit dogma der evolutie-leer treedt nu Lotsydirect op door er op te wijzen dat tusschenvormen geen overgangsvormen behoeven tezijn, en dit idee vindt men dan ook overal in het werkje terug, wat zeer nuttig is,daar de strijd tegen een of ander dogma zeer moeilijk is. De theorie

van Lamarck wordt in verband hiermede besproken n.1. de vor-ming van erfelijke vari??teiten, onder den invloed van uitwendige omstandigheden.Deze nieuwe eigenschappen ontstaan door de behoefte, de evolutie berust hier dusop een nuttigheidsprincipe. In verband hiermede wijst L. er reeds op, dat er totheden geen enkel strikt bewijs voor de erfelijkheid van verkregen eigenschappenbestaat. Darwin beging de fout van uit het voorkomen van tusschenvormen tot over-gangsvormen te besluiten eveneens. Darwin neemt ook wel variatie aan, maar nietall?Š?Šn in gunstige richting, ook in ongunstige. Tegenover de eenzijdige variatie vanLamarck staat dus de alzijdige van Darwin. Selectie geschiedt hier door den strijd om het bestaan. Men ziet dus dat variabiliteit der soort aangenomen wordt. Bestaat die echterwel? Het wordt nu tijd eens te bepalen wat feitelijk een ,,soort" is. Merkwaardig en tevens een kijkje gevend van de gebruiken in de wetenschappe-lijke

wereld is, dat reeds Alexis Jordan dooruitvoerige proeven dit begrip â€žsoort"vastgesteld had, een begrip, dat belangrijk van dat der Linn. soorten verschilde.Zijn eenig loon was geheel onverdiende spot en miskenning, totdat de Vries weerop het jordan\'sche soortsbegrip wees. Gebleken is nu dat de Linn. soorten heele-maal geen soorten zijn, maar â€žgeslachten" en dat de als vari??teiten beschouwdevormen, de echte â€žsoorten" zijn. Lotsy stelt nu voor de Linn. soorten voortaan Linn?Šonten te noemen en dejordan\'sche soorten Jordanonten. Verder wijst hij erop, dat slechts de â€žechtesoorten" (wat de Jordanonten nog niet eens zijn) werkelijkheden zijn, alle anderegroepen zooals geslachten, families enz. abstracties. Reeds Jordan trok nu de conclusie dat zijne soorten constant zijn. Is dus het begrip â€žsoort" nu vastgesteld dan kunnen andere evolutie-theorie??nbesproken worden. L. behandelt dan de theorie van de Vries en wijst er uitdruk-kelijk op, dat

deze zijn theorie bouwde op een hypothetische pangenen theorieendat dus zijn theorie zelf ook hypothetisch moest zijn. Dit wijzen op talrijke hyhothesen, waarop de geheele evolutie-leer berust, vindtmen herhaaldelijk terug bij L. en doet dengene, die de werken van den philosoofBolland: â€žDe Natuur" en â€žde Boeken der Spreuken" bestudeerd heeft, weldadigaan, omdat men er uit ziet, hoe hoogst nuttig, zelfs onontbeerlijk de leer van dengrooten philosoof voor den natuuronderzoeker is.



??? Na uitvoerige besprekingen van de mutatie-theori??n van de Vries, waarin o. a.de proeven van Heribert Nilsson (die aantoonde dat Oenothera Lamarckianaeen mengelmoes van verschillende erfelijke vormen is) komt L. tot de conclusie:dat de mutatie-theorie niets meer en ook niets minder is dan een scherpzinnigehypothese en dat er geen sprake van is, dat de Vries het bestaan van erfelijkevariabiliteit experimenteel bewezen heeft. L. verklaart het verzuim van de Vries, om zich niet te overtuigen van de soorts-zuiverheid van O. Lamarckiana door de omstandigheid, dat hij meende in de krui-singsproeven van Mendel, het experimenteel bewijs voor het bestaan des pangenengevonden te hebben. De door Mendel gevonden verschijnselen kunnen hypothetischdoor een bestaan van pangenen verklaard worden. De fout ligt hier weer zooals L.met voorbeelden aantoont in de veronderstelling, dat een eigenschap van een be-paald individu dooreen bepaalde, in het

lichaam aanwezige eenvoudiger stof bepaaldwordt. Het organisme is n.ml. geen moza??k van verschillende blokjes maar eenchemische verbinding. Wil men het bestaan van mutanten bewijzen dan moet men eischen, dat het uit-gangsmateriaal vrij van mutanten zij, en dit heeft de Vries niet bewezen. Ten slotte moet men dus een criterium hebben voor ,,soorts zuiverheid". Datzaadzuiverheid geen criterium hiervoor is, zooals Jordan meende, toont L. aan.Het groote bezwaar ligt er nu in, dat wel gedefinineerd kan worden wat eenzuivere soort is, maar dat de middelen ontbreken om met zekerheid in de praktijkte bepalen of een of andere vorm een zuivere soort is of niet. Daardoor kan dus ook het strikte bewijs, dat erfelijke variabiliteit niet bestaat,niet gebracht worden, maar evenmin het strikte bewijs, dat deze w??l bestaat L. komt nu tot zijn eigenlijk onderwerp waar hij zegt: Al kunnen soorten dan, volgens mijne opvatting, niet door variabiliteit vervormdworden, door

kruising kunnen zij dit wel degelijk. Bij kruising kunnen een groot aantal soorten ontstaan. Deze kruising, die in denatuur algemeen plaats heeft is volkomen voldoende om de evolutie te verklaren. Zoowel mutatie-theorie als kruisings-theorie komen dus hierin overeen dat nieuwesoorten geheel klaar in de wereld gezet worden, dat er dus van aanpassing in degewone beteekenis van het woord geen sprake kan zijn. Groote invloed volgt uit de kruisings-theorie op de afstammingsleer, daar tusschen-vormen totaal geen overgangsvormen behoeven te zijn. Ook is gelijkenis geen maat-stof voor verwantschap. L. zelf wijst er nu op, dat wil men met deze theorie liet ontstaan van het levenen de ontwikkeling van lagere dier- en plantengroepen tot hoogere verklaren, men zichop zuiver hypothetisch terrein gaat begeven. Het spreekt van zelf, dat nu deze hypothesen evenals andere zeer aantrekkelijkkunnen zijn maar ook veel meer aanleiding zullen geven tot verschil van

opinie.Dit hangt geheel van den beoordeelaar af. L. verklaart nu het ontstaan van het leven op chemische manier. Eens is op aardelevende stof uit levenlooze ontstaan. Dagelijks zien we een levende kiemcel met be-hulp van levenlooze stof een groote massa levende stof maken, de levende stof ge-lijkt dus sterk op een auto-katalysator. L. meent zelf, dat op grond van deproevenvan Becquerel in het laboratorium van Prof. Kamerlingh Onnes te Leiden,



??? â€” 20I â€” (waarbij levende kiemen tot 2530 C. afgekoeld werden en daarna nog 2 jaar in hetluchtledige bewaard werden en toch nog kiemkrachtig bleven) dat nogthansleven-looze stof in levende zou omgezet kunnen worden. Het hangt er m. i. echter maarvanaf wat men ,,levenlooze stof" noemt. Prof. Dr. Ed. Verschaffelt te Amster-dam, l) zegt in verband met deze proeven dan ook: ,,Er is dus een leven zonder-levensfuncties". Ook hierop zou ik liever zeggen: ,.zonder voor ons waarneembarelevensfuncties". De vraag naar het ontstaan van het leven wordt dus een chemische vraag. Daar de levensverschijnselen aan eiwitstoffen gebonden zijn zal men eerst hier-over meer klaarheid moeten hebben. Juister lijkt mij van protoplasma te spreken,waarin naast eiwitstoffen nog vele andere stoffen voorkomen o. a. de lipoidenwaaraan men de rol toeschrijft van bemiddelaar voor vele stoffen om van buitenafin de cel te dringen. Het is gelukt reeds vele

aminozuren aaneen te koppelen totverbindingen met hoog soortelijk gewicht, zoodat het principe der synthese vaneiwitten gevonden is. Het oordeel van de chemische verklaring nu is,datdekleinstedeeltjes der levende stof zelf niet levend behoeven te zijn, dat dus evolutie niet opge-vat behoeft te worden als een optelsom van al deze kleine deeltjes. Zeer terecht wijst L. er op, dathetgeheele progressiebegrip een anthropocentrischbegrip is, daar wij geen enkelen betrouwbaren maatstaf bezitten om te bepalen ofeen wezen hooger of lager is dan een ander. Bovendien is er geen reden om aan tenemen, dat er in den beginne slechts ?Š?Šne soort van organisme ontstaan is. Verder wordt duidelijk aangetoond dat geslachten en families slechts door dephantasie der systematici ontstaan zijn. Door bijeenvoeging van verschillende mole-culen groepen kunnen zeer goed nieuwe eigenschappen ontstaan, die er vroegerniet waren. Indien b. v. Â?. stoffen noodig zijn

om een skelet te vormen, zullen wervel-dieren ontstaan zijn, zoodra twee ongewervelde te za??nen kwamen, die te zamendie Â?. stoffen bevatten, maar van welke geen van beide ze alle bevatten. L. wijst er nu op, dat tegen de basis der kruisings-theorie (het loochenen vanhet bestaan van erfelijke variabiliteit) spreekt, dat bij ongeslachtelijk zich voort-plantende organismen erfelijke variabiliteit bekend heet te zijn. Men kan echter bij dergelijke organismen niet bepalen of ze soorts-zuiver zijn enof men bij bacteri??n van variatie mag spreken is de vraag. Misschien heeft bij bac-teri??n evenals bij Paramaecium families wel van tijd tot tijd copulatie plaats. Hiertegen merk ik op, dat omtrent deze copulatie van Par. families demeeuing van velenanders is, zooals blijkt uit volgend gezegde van Lipsch??tz: ,,Es ist damit (bedoeldzijn de proeven van Woodruff en Erdmann te New-Haven) den Nachweis erbracht,dass die Konjugation zur Erhaltung der Kontinuit?¤t des

Lebens im Reicheder Einzelligen nicht unbedingt n??tig ist." 2) Beyerinck verklaart de variabiliteit der bacteri??n door eene ongelijkmatigedeeling, vroeger verlies-mutaties genoemd. Het slotstandpunt in het evolutie-vraagstuk is dan ook: Soortsvorming doorkruising is bewezen, en geen enkel andere u ijze van soortsvorming. Wat het derde hierboven aangehaalde werkje aangaat, blijkt het nut van de \') De dood als physiologisch verschijnsel. Ned. Tijdschrift van Geneeskunde I9r6. bladz. 118. -) Der Ursprung der Geschlechts. Von Dr. A. LIPSCHiiTZ. Naturwissenschaftliche Wochenschriftrgi5. S.417,



??? bestudeering der genoemde boekjes direct als men b.v. enkele grondstellingenbekijkt, o. a. 13e Grondstelling: ,,Ieder zeker bewijs voor het bestaan van erfelijke variabiliteit of mutatiliteitontbreekt; in ieder geval is de beteekenis van deze voor fokker en kweeker uiterstgering." 14e Grondstelling: ,,Voor fokker en teler zijn kruising en daarop volgende selectie de middelentot verbetering zijner producten bij uitnemendheid." Het groote belang, dat de stamboekhouding van de nieuwere inzichten inzakede erfelijkheids-leer te wachten heeft blijkt duidelijk uit de 9e Grondstelling. â€žStamboeken geven alleen dan een maatstaf ter beoordeeling der fokdieren alsniet alleen de goede, maar ook de slechte nakomelingen geboekt worden. Zoo alleenkan men, door verwijdering der fokonzuiver gebleken dieren tot zooveel mogelijkfokzuivere stammen geraken." Van de oprichting der Vereeniging tot Bevordering van Wetenschappelijke Teeltzal ieder, die een werkelijke

belangstelling heeft voor de ontwikkeling van onzekennis op dit gebied met groot genoegen kennis genomen hebben. Zooals uit mede-deeling no. 2 blijkt, neemt het aantal leden snel toe, waaronder ook vele praktischefokkers van naam. De oprichting van de vereeniging is dan ook een uiting van de meening die erreeds jaren in onze landbouwkringen heerschte dat het noodig werd. werkelijkeens door krachtdadige samenwerking van praktijk en theorie deze zoo belangrijkekwestie aan te pakken. Rotterdam, 16 Januari. Dr. B. J. C. te Hennepe Jr. Maatschappij ter bevordering der Veeartsenijkunde in Nederland. Het Hoofdbestuur neemt de vrijheid onder de aandacht vanHeeren leden te brengen, dat het ondersteuningsfonds ten be-hoeve van noodlijdende Belgische collega\'s of hunne nabestaandennagenoeg is uitgeput en derhalve, gezien den nog steeds voort-durenden troosteloozen toestand in het Belgenland, nogmaalseen beroep doet op Uwe

offervaardigheid- Toegezonden gelden zullen door ondergeteekende gaarne wordenontvangen en in het Tijdschrift worden verantwoord. Dr. H. A. Vermeulen, iste Secretaris,Nieuwe Gracht 156, Utrecht.



??? Ai- voorloopig candidaat, lid van het Hoofdbestuur, tevensiste Secretaris is door de Afdeelingen Groningenâ€”Drente enZuid-Holland gesteld de Heer Dr. H. A. Verm?Šulen te Utrecht. Algemeene Afd. : Bedankt als lid W. K. Picard, mil. paar-denarts 2e kl. Jaarverslag over 1915 van de afdeeling Limburg van de Maatschappij terbevordering der Veeartsenijkunde in Nederland. Gedurende het afgeloopen jaar werden er gehouden 4 vergaderingen. Percentagevan opkomst bedroeg gemiddeld 50. Het aantal leden bleef constant terwijl hetbestuur ook geen veranderingen onderging. In de Mei-vergadering herdacht de Heer Sala ons medelid den Heer L. vanKempen, die ons zoo vroeg ontvallen was, als trouw lid onzer maatschappij. Hijwas een trouw bezoeker onzer vergadering, waarbij hij geregeld int?Šressante mede-deelingen deed uit zijn uitgebreide praktijk. Bijna alle Limburgsche collega\'s warenhem de laatste eer gaan bewijzen, waarbij onze iste Secretaris hem het

laatste vaar-wel toeriep en een krans op het graf neerlegde. In de maand Augustus mochten we het 50 jarig ambtsjubileum vieren van onsmedelid Billekens, hetgeen echter, wegens ongesteldheid van den jubilaris, geenfeestelijk karakter kon dragen. Als herinnering boden we hem aan een grootenkoperen bloemenstandaard met palm en varens. Tot herhaalde klachten gaf aanleiding het praktiseeren van collega\'s met uit-sluitend buitenlandsche diploma\'s binnen onze provincie. We verzochten het Hoofd-bestuur er tegen te willen waken dat deze misstand geen grootere afmetingen zouaannemen. Het Hoofdbestuur zegde ons den noodigen steun toe. Breedvoerig werd besproken het mond- en klauwzeer en zijne bestrijding. Uiteen wetenschappelijk oogpunt beschouwd, verklaarde de vergadering zich tegenhet afmaaksysteem, terwijl er talrijke klachten werden geuit over het verrichtenvan werkzaamheden door veeopzichters welke door veeartsen dienden te geschieden.

Verschillende leden klaagden over het minder nette optreden van sommige vee-verzekerings-maatschappijen. Een zich stipt houden aan de voorschriften van hetHoofdbestui??r zal ons hiertegen het beste beschermen. De hoofdschotel der vergaderingen vormden telkens de vrije mededeelingen vanpraktischen aard, waarbij herhaaldelijk prachtige pathologische preparaten werdengedemonstreerd. Aan het einde van het jaar bestond het Bestuur uit P. van Kempen, voorz.,Billekens, onder-voorz,, Sala, iÂ?ste Secret., J. Duisens, penningm., Horbach,2de Secretaris. De 2de Secretaris,H. J. C. Horbach. 13 XLIII



??? Berichten. Verslagen, mededeelingen, begrootingen en andere publicaties van Rijkswege.Wetsontwerp tot verhooging en wijziging van het Xde Hoofdstuk Staatsbe-grooting, dienstjaar 1916. (Kosten van maatregelen ter bestrijding van mond- en klauwzeer).Openbare behandeling in de 2de Kamer der Staten-Generaal 8 Februari 1916. Handelingen bladz. 1176 en v. De heer de Savornin Lokman stelt de vraag of de Minister krachtens zijn functieverplicht is de wet uit te voeren, dan wel het mond- en klauwzeer uit te roeien.Het afmaken kan alleen als systeem worden toegepast, wanneer de Kamer dedaarvoor noodige begrootingspost goedkeurt. Zoodra de termijn, waarvoor dezepost is aangenomen, is verstreken, moet met het afmaakstelsel worden opgehouden.De wet geett alleen het recht in bijzondere gevallen, ter beoordeeling van den districts-veearts, dit middel aan te wenden. De motie, van den heer Teenstra, waarbij deKamer als

haar oordeel uitsprak, dat het thans ongewenscht is, met het afmakenvoort te gaan, moest den Minister terugwijzen binnen de staketsels die de wethem stelt. De Kamer zal, in analogie daaraan, gelden voor voortzetting van hetsysteem weigeren. Scherp stelt deze afgevaardigde in het licht, dat de rondvraag onder de veehoudersof zij v????r of tegen afmaken zijn, geen waarde heeft bij de beoordeeling van ditvraagstuk. Men moet niet vragen: â€žAls bij Uw buurman mond- en klauwzeer heerscht, en Uwe koeien ontgaanâ€žde kans op besmetting door afmaking van de zieke dieren op de naburige hoeve,â€žzijt gij dan v????r het afmaken ?" maar â€žAls Uwe koeien mond- en klauwzeer hebben, en de koeien op naburige hoevenâ€žzullen gespaard blijven door het afmaken vanUw koeien,zijt gij dan voor afmaken?" Spreker twijfelt niet of de ingekomen antwoorden zouden heel andere zijn, warede vraag zoo gesteld. Hij keurt ook af, dat men de

verantwoordelijkheid voor het slagen der isolatiegeheel op de schouders der landbouwers legt en daarbij eischen stelt, die niet zijnna te leven. Helder wordt aangetoond, dat zelfs aanneming van dit voorstel den Ministerniet in staat stelt het afmaken als systeem voort te zetten, omdat de wet dit een-voudig verbiedt. Een betere weg lijkt spreker, de krachtige hulp van belang-hebbenden inroepen, zooals bijv. door de Centrale Commissie van Waakzaamheidvoor Zuid-Holland en Friesland wordt gedaan. Medewerking, hulp van belang-hebbenden, stelt spreker op hoogen prijs, maar hij vraagt, sedert wanneer deboeren opeens zoo deskundig zijn geworden. â€žTer bestrijding van pokken- of cholera-epidemi??n, houdt men toch ook geenâ€žvergadering van huisgezinnen, waar deze ziekten heerschen, maar men kiestâ€ždaarvoor een vergadering van deskundigen. Boeren zijn belanghebbenden, geenâ€ždeskundigen bij epidemi??n\'en daarom zou

deze afgevaardigde op hun advies maar



??? â€žniet zoo dadelijk zijn oordeel durven vestigen. Het advies der vee-exporteurs is,,ook voor kritiek vatbaar. Deze heeren zeggen: ga door metafmaken, wij zijn daar-â€ždoor in de gelegenheid geweest, 150.000 koeien uit te voeren. Dus hebben zij veelâ€žverdiend, maar spreker merktop, de millioenen hiervoor hebben deburgersbetaald.,,Zijn zij door het verdienen van dat geld autoriteiten bij de beoordeeling van denâ€žweg ter bestrijding, die hier gevolgd moet worden?" Aan het einde van zijn betoog zegt spreker: ,,Ik hoop dat de Minister dit ontwerp zal terugnemen, of indien hij dit nietmocht kunnen, toch de overtuiging zal hebben, dat hij er niet meer macht doorkrijgt, dan hij zou gehad hebben ware dit ontwerp niet ingediend." De heer Duymaer van Twist brengt de wettelijke bezwaren tegen het aimaak-stelsel naar voren, ook wijst hij er op, dat de noodzakelijkheid der bestrijdingniet is aangetoond, terwijl het niet vaststaat, dat een afdoende

bestrijding mogelijkis. Daarbij komt nog, dat de Regeering volgens dezen afgevaardigde de middelenmist om het stelsel van afmaken consequent door te voeren. Ongerustheid bestaat er onder de veehouders over de vraag, water moet gebeurenwanneer met afmaken wordt opgehouden. Men meent te weten, dat volgens eenMinisterieele verklaring, absoluut geen steun van Regeeringswegebij afzonderings-maatregelen e.a. zal worden verleend. Hierover moet nadere klaarheid komen. De heer de Wijkerslooth de Weerdesteyn wijst op de schade die door hetopnieuw indienen van een dergelijk voorstel aan het prestige der Kamer wordttoegebracht. Dan stelt hij in het licht, dat niet is bewezen, dat de voordeelen vanhet afmaken opwegen tegen de nadeelen en dat er veel militairen voor isoleerenvan hoeven verkrijgbaar zijn. Wil de Minister geld gebruiken voor andere bestrijdingsmaatregelen, dan kanhij dat doen door hiervoor later bij suppletoire

begrooting gelden aan te vragen.Dat is ook in dit jaar geschied voor de uitgaven over 1915, verbonden aan hetafmaakstelsel. In elk geval zal deze afgevaardigde dus tegen stemmen. De heer Teenstra spreekt zijn leedwezen uit over de indiening van dit Wetsont-werp. Hij verwijt den Minister, dat deze tracht de Kamer terug te laten komenop een eens genomen beslissing en zegt, dat dit onder invloed van adviseurs vanden Minister is geschied. Hij wijst op het oordeel van Prof. de Jong over dezeadviseurs en geeft als zijn ondervinding aan, dat de wijze van bestrijding en deadviezen van den geneeskundigen (veeartsenijkundigen (C. F. v. O.) dienst inzooverre voor kritiek vatbaar zijn, dat dit kamerlid reeds eerder daartegen moestopkomen. Bij de bestrijding der tuberculose onder het rundvee werd doellooseen massa geld vermorst. Hieraan is door Min. Talma op sprekers verzoek een eindegemaakt. Het komt hem voor, dat de Minister aan het advies van

dezen dienst,waarbij wederom millioenen gevraagd worden, geen groote waarde mag hechten,dat advies is niet meer onpartijdig, niet meer objectief. Spreker critiseert de wijzevan handelen van het â€žLandbouwweekblad", tegenover tegenstanders van het



??? afmaaksysteem, de wijze waarop getracht wordt uitspraken van Landbouw-vereenigingen te verkrijgen, om daarmede invloed uit te oefenen op de beslissingder Kamer, en de strikvragen en eischen die de Minister stelt, wanneer gevraagdwordt het afmaakstelsel niet toe te passen. Niet de Landbouwvereeniging, maar de Minister moet de ziekte bestrijden,hierin gesteund door de ambtenaren, met alleen de wet als leiddraad. Hoe ookgewijzigd, deze begrootingspost geeft nooit het recht het afmaken als stelsel doorte voeren. Dit verbiedt de wet. Dan vraagt de heer T. nadere inlichtingen omtrent de wijze, waarop de Ministertot een raming van 2 millioen gulden is gekomen. Wil men enkele bijzonderegevallen afmaken, dan zouden enkele tonnen gouds voldoende zijn geweest, wilmen het afmaken als stelsel doorvoeren, dan zal 10 millioen nog te weinig zijnom er gedurende een geheel jaar den strijd mede te voeren. Spreker protesteert tegen het automatisch

verzwaren der straffen, welke doorden rechter worden uitgesproken bij het verzwijgen of niet spoedig aangifte doenvan mond- en klauwzeer. Wordt de veehouder tot enkele guldens boete veroordeeld,dan wordt zijn gansche veestapel eenvoudig verbeurd verklaard en de boete dusautomatisch inet enorme bedragen verhoogd. Daarna wijst hij op het verschil tusschen mond- en klauwzeer eenerzijds enlongziekte en runderpest anderzijds en trekt daaruit de conclusie, dat de bestrij-dingswijze van laatstgenoemden zonder meer niet voor de eerste als model magdienen. Het argument gebrek aan melk bij doorzieken, zou spreker nader toegelichtwenschen te zien, terwijl reeds gebleken is, dat militairen voor isolatie van hoevenbeschikbaar zullen zijn. Maar moeten het altijd en overal militairen zijn, die dezebewakingsdiensten verrichten? Spreker eindigt daarop zijn rede met de volgende uiteenzetting. Ik heb hiermede het voornaamste gezegd wat ik te zeggen had.

Misschien zijner nog andere sprekers, en in elk geval vind ik het niet noodig uitvoerig op verschil-lende punten in te gaan. Ik heb reeds gezegd, dat ik niet alles wat het afmaak-systeem betreft hier wensch te bespreken. Dit staat bij mij vast, dat de maatregelen,die de wet voorschrijft, niet altijd de uitbreiding in hevige mate van het mond- enklauwzeer zullen kunnen keeren, maar dat kan het afmaaksysteem ook niet. Ik wil verder gaan en den Minister toegeven, dat in vele gevallen het afmaak-systeem beter is en beter kan doorgevoerd worden dan het isolatiesysteem, maarhet geeft ons toch absoluut geen waarborg, dat het mond- en klauwzeer buitenonze grenzen blijft, in elk geval niet voor eenigen tijd. Ons eigen land heeft daarvanvoorbeelden genoeg opgeleverd en ook zou ik kunnen wijzen op Denemarken.Wil 1111 de Minister een betrekkelijk klein bedrag om het isolatiesysteem doorte voeren en om in eenigszins ruime mate gebruik te maken van de

bevoegdheiddie de wet thans geeft, om in bijzondere gevallen af te maken, dan heb ik daartegengeen bezwaar. Mij dunkt, dat de Kamer en niemand daartegen bezwaar zal hebben,maar ik ben niet voornemens weer een blanco krediet te geven aan den veeartsenij-kundigen dienst. Dat is het vorige jaar gebeurd; toen is op mijns inziens onverant-woordelijke manier met de gelden omgesprongen en ik ben niet van plan daartoemede te werken.



??? De geachte afgevaardigde uit Zutphen heeft mij gevraagd: hoe kunt gij er v????rzijn, dat het vee van de boeren wordt afgemaakt en dat zij dat zelf moeten betalen.Ik heb echter iets anders gezegd. Ik heb gezegd: wanneer de boeren in de toekomstkomen zeggen: Minister help ons, wij willen cfoorgaan met het afmaken van veeen wij hebben voor een deel het geld daarvoor disponibel, wij willen zelf daaraanbijdragen, maar wij hebben uw hulp noodig, de hulp van het uitvoerend gezag,dan komt het eigenbelang er bij, dan beginnen de boeren zelf te zorgen dat debesmetting zich zoo weinig mogelijk verspreidt, dan heeft men de sympathieen de medewerking van den boerenstand, wat tot nu toe absoluut niet het gevalis â€”â€? integendeel â€” en dan heb ik wel zooveel voor den landbouw over dat ikbereid ben er toe mede te werken dat ook het Rijk een deel van de kosten betaalt.Dat heb ik gezegd en daar blijf ik bij. Maar ik werk er niet toe mee, dat niet de handwordt

gehouden aan de wet â€” ik eisch, dat de Minister en dat iedereen de handhoudt aan de wet â€”; ik werk er ook niet aan mee, dat de Kamer opeen eensgenomenbesluit terugkomt en dat in het jaar 1916 niet op een dergelijke wijze met de geldenvan het Rijk wordt omgesprongen als in 1915 gebeurd is. De heer Van de Velde kan zich in hoofdzaak vereenigen met hetgeen de heerTeenstra heeft gezegd, doch wijst er op, dat hij reeds op 20 Mei 1915, den Ministerheeft verklaard te zullen ageeren en stemmen tegen het in deze buitengewonetijdsomstandigheden niet te verantwoorden afmakingssysteem. Hij geeft zijn ervaringen als burgemeester weer, bij het isoleeren van hoevenen zegt dat naast militairen, veldwachters en onbezoldigd-rijksveldwachtersveel zullen kunnen doen. Een van zijne grieven is, dat de Minister voor het toepassender isolatie nieuwe eischen gaat stellen en voorschriften uitvaardigen, terwijl allesop minitieuse wijze in wet of K. B. is geregeld. De wet en het

K. B. eischen nietde garantie, dat hond, noch muis, noch kraai het erf kan verlaten, dus mag deMinister die eisch niqt stellen. Is het geoorloofd, alle middelen, die Wet en K. B. aangeven ter zijde te stellen,deze met dwingende miuisterieele voorschriften aan te vullen en ten slotte tehandelen of de wet alleen het afmaken gebood? De Minister wil voor deze zaakgeld hebben, maar hij heeft dat reeds voor afmaking en isoleering in den zin derwet. Voor alle andere wijzen van afmaking kan er geen geld gegeven worden wantdan gaat men buiten de wet. Spr. vraagt den Minister wat zijn bedoeling is. Het K. B. en de wet nauwkeuriguitvoeren, of met de algemeene slachtpartij voort te gaan, die zich met den zinder wet niet laat vereenigen. En hoelang zal dit nieuwe stelsel gelden, ook in dea.s. weidetijd. Spreker eindigt met er op te wijzen, dat wij nu na de watersnoodnog zuiniger op ons vee moeten zijn als daarv????r en dat dus het oogenblik al zeerongunstig is proeven met de

afmiaakmethode te nemen. Als eerste verdediger treedt ide heer van Nispen tot Sevenaer in het krijt.Zijn rede behandelt meer de rechtsgronden der motie Teenstra dan de wet, enook verklaart hij, dat hij vroeger steeds meende afmaken te moeten aanvaardenals schadeloosstelling gegeven werd. Dan citeert hij vele uitspraken van landbouw-vereenigingen en enkele veeartsen voor en tegen het afmaakstelsel, doch meestal



??? v????r en vraagt of de voorstellers der motie en de Minister de verantwoordelijkheidop zich willen nemen, wanneer tegenover het mond- en klauwzeer niets meerwordt gesteld. Daarvan zal zijn steun afhangen. Spreker vraagt de bereiding vaneen goed serum ter hand te nemen, en wil daarvoor zelfs wel een millioen uitgeven! De Heer Beckers insinueert, dat de veeartsen in Zuid-Limburg de publieke opiniebewerken en de veehouders opzetten tegen de gevolgde methode. Voorts betoogt hij dathet niet noodig is zich nauwgezet aan de wet te houden zoodra de omstandighedenâ€” in casu de veterinaire wetenschap â€” veranderd zijn. Weer worden vergaderingenvan landbouwers aangehaald, die zich uitgesproken hebben v????r het afmaken. De heer Boissevain vraagt met den heer Teenstra, waarom juist 2 millioenmoet worden gevoteerd. Hij meent dat afmaken het eenige afdoende middel is,doch hij keurt het indienen van dit ontwerp af. Spreker vraagt de

landbouwersde kosten van het afmaken enz. te laten betalen. Moeten de belastingbetalers2 millioen opbrengen, om de veehouders de berekende schade bij doorzieken Â?30 millioen in den zak te doen houden! Er zijn ongeveer 2 millioen koeien, elkekoe f T.â€” en de zaak kan door de landbouwers zelf worden opgesteld en gedreven.Spreker wil dan ook niet stemmen v????r een wet, die aan de belastingbetalers z????veelzal kosten. De heer Scheurer geeft een college over diagnostiek en differentaal diagnosebij mond- en klauwzeer. Hij trekt de conclusie, dat alleen een deskundige en in geengeval een leek die diagnose kan stellen, zooals de wet en de Minister eischen. Wanneerin het gewone leven een besmettelijke ziekte uitbreekt, dan is niet de familie verant-woordelijk voor de diagnose, maar de geneesheer. Spreker keurt het afmaaksysteemaf en vindt de indiening van dit ontwerp niet in den haak. Hij zal tegen stemmen. De heer van Foreest verdedigt de

door den Minister aan de landbouwersâ€?Â? gestelde vragen en ziet in het isoleeringssysteem een ramp. Laat dan liever dengeheelen boel los is zijn advies. De heer van Doorn wil zijn stem niet geven aan een wetsontwerp, waarbij lietmogelijk wordt ondanks de motie Teenstra, met afmaken door te gaan. Ookeischt hij nadere uiteenzetting van de bedreiging met melknood! De heer Posthuma, Minister van Landbouw enz. zegt, dat hij zich onmiddellijkna het aannemen der motie Teenstra, aan het werk heeft gezet om deze uit tevoeren, uitgaande van de meening, dat de meeulerheid der Kamer bestrijding wil.Het eerste bezwaar, dat hij daarbij ontmoette was, dat er geen voldoende militairenbeschikbaar gesteld zouden kunnen worden om een krachtige isolatie door tevoeren. De Minister van Oorlog had op een aanvrage daarvan door dezen Minister,geantwoord, ,,dat het onder de bestaande omstandigheden niet doenlijk zal zijn om ruimemilitaire hulp te verleenen

voor de behoorlijke afsluiting der boerderijen" en verder â€žbeschikbaar stellerj van militaire hulp kan als zoodanig niet worden toegezegd". Toen stond de Minister z.i. voor een nieuwen toestand. Ook moest hij toen uit-



??? maken wat bijzondere gevallen zijn, waarbij afmaken geoorloofd is, omdat demiddelen tot isolatie niet altijd bij de hand zouden zijn. Spreker meent dat allegevallen waarin is afgemaakt, dergelijke zijn. En het resultaat? In 1915 zijn in 587 gemeenten gevallen van mond- en klauwzeervoorgekomen. In 490 daarvan heeft de ziekte zich beperkt tot 1, 2 en 3 gevallen.De overige gevallen kwamen voor in Zuid-Holland (Leiden en Delft) en in Zuid-Limburg. Vraagt men derhalve, of men om die bijzondere gevallen rondom Leidenen Delft en in een heel klein gedeelte van Limburg, geheel Nederland mocht prijs-geven, dan antwoordt de Minister zeer zeker niet. Spreker erkent, dat het aannemen van dit onderwerp hem geen grooterebevoegdheid zal geven. Het gaat hier niet om uitbreiding van bevoegdheid,het gaat over de vraag of de aanwezige bevoegdheid juist is toegepast. Spreker herhaalt, dat alle aangevoerde voorbehoedende middelen tannine,paardenmest,

â€žainmoniakzuur" geen waarde hebben. Het onderzoek naar eengoed serum ter hand te nemen zou gelijk staan met het aanwezig houden van eenbesmettingsbron in ons land en dat wil de Minister nooit toestaan. Wel wil hij eeninternationaal onderzoek daarnaar steunen. De Minister moest de landbouwvereenigingen vragen hem te helpen bij hetisoleeren, omdat er geen voldoende militairen verkrijgbaar waren en de Veeartsenij-kundige dienst niet tot zoo\'n groot aantal beambten en ambtenaren was op tevoeren. Spreker heeft dit ontwerp alleen ingediend om het geld te verkrijgen, noodigvoor de bestrijding, ook als die in den zin der motie wordt uitgevoerd. Verwerpt de Kamer dit voorstel, dan neemt de Minister aan, dat zij daarmedeuitspreekt, dat er onder deze omstandigheden voor de bestrijding van het mond- enklauwzeer niet meer geld moet worden uitgegeven, dan reeds op de begrooting wastoegestaan. Schrapt de Kamer de woorden ,,daaronder begrepert de.

kosten verbandhoudende met het afmaken van vee, lijdende aan of verdacht van mond- en klauwzeer",dan zal de Minister hierin een aanwijzing zien, dat hij als bijzondere gevallen bedoeltin het K.B., alleen buitengewoon bijzondere gevallen zal hebben te beschouwen. Laat de Kamer dit voorstel bestaan zooals het is, dan neemt de Minister aan,dat do Kamer van oordeel is, dal eenvoudiu met het gevolgde systeem moet wordenvoortgegaan. Deze credietaanvrage is zoo gesteld, dat er eenigen tijd mee kan worden gewerkten eerst nieuwe credieten kunnen worden aangevraagd voor het toegestane bedraggeheel verbruikt is. Spreker wil thans de landbouwers de kosten niet laten betalen,omdat de landbouwers nu zooveel voor de overige bevolking afstaan. De heer de Savornin Lohman wijst op de incorrecte wijze, waarop de Ministerde hulp der militaire macht inriep, door te eischen dat overal in alle provinciesaltijd militairen beschikbaar zouden zijn, ook al zou het aantal

besmette hoevenabnormaal groot worden t Hij becijfert, dat er 18 man per hoeve dus per 100 gevallenÂ? 1800 man noodig zullen zijn. Dat is toch geen onbeperkt aantal. Spreker zegt, dat het zwaartepunt van de questie ligt in de millioenen, die deburgers opbrengen om veehouders en veeexporteurs voor schade te vrijwaren.Laat de boeren dat betalen door gedwongen co??peratieve verzekering!



??? Spreker zal tegen stemmen, omdat hij niet de schiji wil wekken alsof hij voorhet afmaakstelsel ware. De heer de Wijkersloot de Weerdestf.ijn wijst er den Minister op, dat hijin het geheel niet voor moeilijkheden stond. Pas het isoleeren algemeen toe, en maak af daar waargeen militairen beschikbaarzijn. Dat zijn dan bijzondere gevallen in den zin der wet. Leg de kosten op de schouders der veehouders. De heer van de Velde herhaalt zijn vraag, wat gaat gij doen bij de aanstaandeweidetijd? Spreker wil geld geven voor afmaken, in bi zondere gevallen, zooals dewet zegt, maar protesteert tegen de wetsuitlegging zooals de Minister thans huldigt. De heer Teenstra constateert, dat het betoog waarmede bewezen zou wordendat de isolatie de melkvoorziening der groote steden in gevaar brengt, door denMinister niet is gehouden. Hij waarschuwt, dat deze tvee millioen een eerste stapzijn op den weg die tot onbegrensde bedragen leidt. Of in den veeartsenij

kundigen dienst de rechte geest zit om isolatie toe te passenbetwijfelt spreker. Maar dan moet men dezen dienst eens door elkaar rammelenen zeggen, ik heb geen trek meer voor Uw genoegen 13â€”15 millioen uit te geven.Men moet zich verstaan met de landbouwvereenigin*en en maatregelen treffenwaardoor de hand aan de wet gehouden wordt. Spreker vraagt den Minister nogmaals het afmaaksysteem af te schaffen endit middel slechts bij uitzoudering toe te passen. Anders zal hij tegen deze wetstemmen. De heer Sciieurer wijst op het onjuiste in de houding van den Minister om geenlaboratorium voor onderzoek van deze ziekte in ons land te willen toestaan. Sluitdan alle laboratoria, want dit zijn alle besmettingshaarden. Hierbij sluit de heerBoissevain zich aan, beide zullen tegen stemmen. De heer van Nispen tot Sevenaer vraagt handhaving van liet afmaakstelseldoch verzwakking van de straffen bij nalatigheid in aangifte. De lieer van Doorn vraagt den

Minister het ontwerp te willen splitsen z????, dathet mogelijk wordt den Minister geld te verschaffen voor de bestrijding, zonderdaarmede het afmaakstelsel goed te keuren. De heer Postuuma, Minister van Landbouw enz. wil het overleg met zijn collegavan Oorlog heropenen om militairen te verkrijgen ten einde hier en daar te isoleeren,wanneer medewerking en hulp hem daarvoor ten dienste staan. Gaat dit niet, danzal worden afgemaakt. Spreker wil in overleg met de commissi??n van Waakzaamheideen proef nemen met isoleeren, maar mocht blijken, dat deze proef mislukt, danonmiddellijk het oude stelsel toepassen. In dien zin wil hij het hem toegestanecrediet gebruiken. Spreker is er van overtuigd, dat er geen boer in Nederland is, of hij kan wel



??? mond- en klauwzeer onderkennen, hij maant dus tot voorzichtigheid bij het ver-zachten der straffen, doch wil de aanhangige gevallen nog wel eens onderzoeken. Op een vraag van den voorzitter verklaart de Minister, niet tot splitsing van hetartikel I te kunnen overgaan. Na nogmaals aangemaand te zijn door den heer Teenstra, verklaart de Minister,dat hij af zal maken, wanneer hij in bepaalde plaatsen geen hulp kan krijgen bijzijn isoleeringspogingen. De algemeene beraadslaging wordt gesloten. Art. I wordt in hoofdelijke stemming gebracht. De uitslag is, dat 32 leden zich hebben verklaard v????r en 32 tegen. Tegen hebben gestemd de lieeren van Vliet, Juten, Rink, Aalberse, vanDoorn, Brummelkamp, Janssen, de Savornin Lohman, Rutgers, de Montever Loren, Duynstee, Bogaardt, Boissevain, Duymaer van Twist, Scheurer,Ankerman, van Wijnbergen, van Veen, Loeff, van den Berch van Heem-stede, Arts, van Idsinga, Ruys de Beerenbrouck, Bichon van

IJsselmonde,Kolkman, Knobel, van de Velde, van der Molen, Schimmelpenninck,Beumer, de Wijkerslooth de Weerdesteijn en de Voorzitter. V????r hebben gestemd de heeren Nolens, Nierstrasz, Jannink, Fock, Dolk.Fruytier, Hugenholtz, Eland, Bos, Koster; Marchant, Schim van der Loeff,de Meester, van den Tempel, ter Spill, van Raai.te, Limburg, Kleere-koper, Duys, Jansen (den Haag), Roodhuyzen, Teenstra, Gerhard, vanNispen tot Sevenaer, Beckers, Visser van IJzendoorn, Albarda, Eerdmans,van Foreest, Sannes, Helsdingen en Bongaf.rts. De Voorzitter: Aangezien de stemmen hebben gestaakt, zal het artikel morgenna de pauze opnieuw in stemming worden gebracht. Vergadering van io Febr. 1916. Aan de orde is de voortzetting van de behandeling van het wetsontwerp totverhooging en wijziging van het tiende hoofdstuk der Staatsbegrooting voor het dienst-jaar 1916 (kosten van de maatregelen ter bestrijding van mond- en klauwzeer) (291). Art. i. waarover in

de vorige vergadering de stemmen gestaakt hebben, wordtopnieuw in hoofdelijke stemming gebracht en met 45 tegen 32 stemmen aangenomen. V????r hebben gestemd de heeren Spiekman, Albarda, Schaper, Jannink,Dolk, Fleskens, Visser van IJzendoorn, Heeres, de Meester, Fock, Beckers,Roodenburg, Roodhuyzen, Nolens, van Raalte, Limburg, Duys, HugenholtzKetelaar, Hubrecht, de Muralt, Helsdingen, Kleerekoper Van Hamel,Teenstra, van den Tempel, Bos, Gerhard, Jansen (den Haag), van Nispentot Sevenaer, Marchant, Drion, Smeenge, van Vollenhoven, Schim van



??? der Loeff, Sannes, ter Spill, Fruytier, Nierstrasz, Koster, de Jong,van Foreest, Eland, Eerdmans en ter Laan (Rotterdam), Tegen hebben gestemd de heeren Beumer, de Wijkerslooth de Weerdesteyn,Schimmelpenninck, Bichon van IJssei.monde, Van Veen, Brummelkamp,Aalberse, Rink, Rdtgers, de Monte ver Loren, Ruys de Beerenbrouck,Ankerman, Boissevain, de Beaufort, Duymaer van Twist, Oosterbaan,Van der Molen, Van Vliet, Scheurer, Van den Berch van Heemstede,de Geer, Arts, Knobel, Kolkman, Van der Voort van Zijp, Duynstee,Juten, van Wijnbergen, van de Velde, de Savornin Lohman, Janssenen de Voorzitter. Art. 2 en de beweegreden worden achtereenvolgens zonder beraadslaging enzonder hoofdelijke stemming aangenomen. Het wetsontwerp worat zonder hoofdelijke stemming aangenomen. Staatsbegrooting 1916. Xde Hoofdstuk. MEMORIE VAN ANTWOORD. De Minister toont zich een voorstander van vermindering van steun aan

denlandbouw, inzonderheid door inkrimping van subsidi??n en van toepassing vanhet beginsel, dat de landbouwers zelf voor de behartiging hunner belangen moetenleeren zorgen. Bijv. De Rijksseruminrichting levert thans de entstoffen tegen een bepaaldtarief, in 1916 voor f 113.000 geraamd, zoodat de inkomsten de materieele uitga-ven overtreffen. Het ligt in de bedoeling, het tarief voor sera en entstoffen, opzoodanig peil te brengen, dat alle uitgaven voor deze inrichting, door de inkomstenworden goedgemaakt. Voor zoover de veeartsenijkundige dienst zich uitstrekt over de vee- en vlee^ch-keuring worden de uitgaven uit de geheven keurloonen geheel bestreden. Tegen-over de uitgaven voor de bestrijding van veeziekten staan echter geen inkomsten.Het verdient volgens den Minister overweging, 11a te gaan, op welke wijze in dezeuitgaven althans ten deele door belanghebbenden kan worden bijgedragen. Dan toont de Minister aan, dat vele subsidi??n, voor

onderwijs en voorlichtingniet kunnen worden verminderd, ook niet de gelden die voor bevordering van depaardenfokkerij, de fokkerij van groot- en kleinvee worden uitgegeven, maar datbijv. de subsidies aan rundveestamboeken daar wel voor in aanmerking komen,omdat de voordeden der stamboekhouding zich voor de fokkers reeds in verhoogdewaarde der ingeschreven dieren openbaren. Na 1916 zullen deze worden ingekrompen. Hetzelfde lot zullen ondergaan: een subsidie aan deNed. Mij. voor Tuinbouw en Plantkunde, ter bezoldiging vaneen leeraar, die voordrachten houdt over bloementeelt (vervangen door tuinbouwleeraren). Bijdragen aan boerenleenbanken. Subsidie aan kaascontr??lestations.



??? Mond- en klauwzeer. Deze paragraaf geeft inlichtingen over de in 1914 ten behoeve van de bestrijdingdezer ziekte uitgegeven bedragen, de wijze waarop schatting plaats heeft, en eenoverzicht van de bestrijdingswijze in verschillende vreemde landen. Openbare behandeling in de 2e Kamer der Staten Generaal op 21 December 1915. (In dit overzicht is niet opgenomen wat omtrent het mond- en klauwzeer isgesproken, men zie hiervoor de vorige afleveringen van dit Tijdschrift.) De heer Tydeman waarschuwt tegen verhooging der tarieven van de Rijksserum-inrichting, om de kosten der enting niet te hoog op te voeren, waardoor het houdenvan een varken door minder gegoeden, bezwaarlijk wordt. Â? In zijn repliek zegt Minister Posthuma, dat deze kosten niet behoeven te drukkenop eiken varkenshouder afzonderlijk, maar dat maatschappijen, en bonden vangrootere varkenshouders daarvoor aangesproken zullen kunnen worden. C. F. v. O. Personalia. Te Hoorn

werd een verordening op den verkoop van melkaangenomen. De Heer F. M. de Leur, gemeente-veearts werd benoemd tot keurmeestervan melk, totdat een eventueel in het leven te roepen gemeenschappelijkekeuringsdienst van levensmiddelen voor meer gemeenten in werking is getreden. Bij Koninklijk besluit van 17 Februari 1916 nÂ°. 52 is, op den voet vanhet bepaalde bij art. 2, onder 2Â°., van het sedert gewijzigd Koninklijk be-sluit van 11 Maart 1909 nÂ°. 12, en alzoo voor den tijd van acht jaren, ge-rekend van de dagteekening van dit besluit, benoemd, bij het reserve-personeelder landmacht, tot reserve-paardenarts der 2de klasse, de heer W. F. vanBeem, veearts. Benoemd tot plaatsvervangend voorzitter der plaatselijke commissie voorongevallenverzekering te Venray, H. J. _H. Sala, gemeente-veearts te Venray. Benoemd tot wederopzegging, tot rijkskeurmeester in bijzonderen dienstDr. Th.\'J. v. Capelle. Bij Koninklijk besluit van 14 Februari 1916 nÂ°. 46 is,

voor den tijd vanten hoogste vijf jaren, gedetacheerd bij het leger in Nederlandsch-Indi??, depaardenarts der 2de klasse W. K. Picard, van het 4de regiment veld-artillerie. Bestemd voor den burgelijken veeartsenijkundigen dienst in Ned.Indi?¨,J. B. Bloemendal.



??? STAAT van de gevallen van besmettelijke veeziekten, in Nederland geconstateerd geÂ?durende de maand Januari 1916. Opgemaakt door het Ministerie van Landbouw, Nijverheid en Handel.(De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal eigenaren aan onder wier vee de ziekte werdgeconstateerd\'). Provincie. </)O a ,2u N60C en klauwzeer c u fi c V ~k. 0T3 5T3 OJ -- ft bij paardschaap. c OO, V)D. tuQ.3 4)H <?œ CJN O*H c u h3 3 > Honds-dolheid. 0 MondÂ? -a 3raÂ? Â? c3 <u u00 rju <s> O0?„ > ic <J \'ut H Â§ Bij honden kat Bij allevee Friesland .... â€” â€” â€” â€” 31(2) â€” 56(10) 4(3) â€” 13(6) â€” â€” Groningen.... â€” â€” (1) â€” 97(9) â€” â€” 1(1) â€” 1(1) â€” â€” Drenthe...... â€” â€” - â€” 90(25) â€” 6(5) â€” â€” â€” â€” â€” Overijse). .... â€” â€” (1) â€” 11(2) Gelderland .. â€” â€” (1) â€” 2(1) â€” â€” â€” â€” 1(1) - â€” Utrecht ...... â€” â€” (1) â€” â€” â€” â€” â€” â€” 3(3) â€” Noord??Holland â€” - (1) â€” â€” â€” 13(3) KD â€” 3(3) â€” â€” Zuid-Holland â€”

â€” (10) â€” 2(2) â€” â€” 12(8) â€” KD â€” â€” Zeeland...... â€” â€” (2) â€” â€” â€” â€” â€” 1(1) â€” r â€” NoordsBrabant â€” â€” (26) â€” â€” â€” â€” â€” â€” 3(2) â€” â€” Limburg...... â€” â€” (12) â€” â€” â€” |! - â€” â€” 1(1) â€” â€” Het Rijk .... â€” â€” (55) â€” 239(41) â€” 75(18) 18(13) â€” 27(19) â€” â€”



??? Auto-Referaat. Vergelijkende onderzoekingen over de verhouding van den neus-spiegel (Planum nasale) en de inwendige lichaamstemperatuurbij den Hond, met gelijktijdige beschouwing van de uitge-ademde lucht, der temperatuur en relatieve vochtigheidvan het locaal, waarin zich de hond bevindt, door Dr. D. J. H. H. MONN?‰, Veearts te Soest. Vervolg van bladz. 32. De onderzochte honden werden in 3 leeftijdsgroepen verdeeld. a. Van 3 maanden tot jaar. Hiervan 8 tabellen, 61 honden b. Van 2 jaar tot 8Â? jaar. â€ž 14 ,, 110 ,, c. Van 9 jaar tot 14 jaar. â€ž 4 â€ž 25 â€ž Enkele honden werden 2 tot 3 maal, echter steeds op verschillende dagen, opde aangegeven wijze onderzocht. De tabel van de iste groep, waarin slechts de 17 voornaamste gevallen (van de61 honden) zijn opgenomen geeft een kort overzicht van de eerste groep deronderzochte honden op een leeftijd van 3 maanden tot jaar. GROEP I Bij de benaderde bepaling der warmte v. d. neusspiegel in

vergelijking met diev.d. uitgeademde lucht, was in den regel bij de honden van 3 maanden tot i | jaar(54 gevallen van de 61) de uitgeademde lucht warmer dan de neusspiegel. Daarbijwas er sprake deels van niet febriele verhoogingen der inwendige lichaamstem-peratuur, deels van met koorts gepaard gaande ziekten (11 gevallen). De tem-peratuur van het locaal (varieerend tusschen nÂ° en 23,Â°8 C), was daarbij zon-der werlcelijken invloed, ook de relatieve vochtigheid der lucht v.h. locaal (vari-eerend tusschen 35 en 84%) be??nvloedde de vastgestelde warmte niet. In de 7 afwijkende gevallen vertoonde de bepaling v.d. warmte van Planumnasale en der uitgeademde lucht 3 maal nauwelijks een verschil (Geval 25, 26,45), daarbij bedroeg de temperatuur van het droge Planum nasale 28."3 tot 340 C.bij een inwendige lichaamstemperatuur van 38Â°, 38.Â°9 en 39."4 C. (de laatstelichaamswarmte a.d. grens v.h. normale), terwijl de temperatuur v.h. locaal tus-schen

150 en 17.Â°5 C en de relative vochtigheidsgraad der lucht in \'t locaal tus-schen 60 en 82% wisselde. In de 4 andere gevallen (13, 16, 50, 54) kon door vergelijkende onderzoekingde uitgeademde lucht duidelijk koeler dan het Planum nasale vastgesteld worden.In al deze gevallen bestonden met ontsteking gepaard gaande veranderingen metgedeeltelijke korstvorming op \'t Planum nasale, in \'t verloop van een m.o.m. sterke



??? rhinitis. Ofschoon de gevonden temperaturen v. het dorsale Planum nasale slechtstusschen 22Â°.i C. en 26Â° C. varieerden, zoo komt dit hoofdzakelijk, doordattengevolge van de korstvorming de temperatuur niet zoo goed als in de boven-genoemde 3 gevallen op de oppervlakte verder geleid kon worden. De inwen-dige lichaamstemperaturen waren niet febriel gestegen (39.2; 38.9; 38.8; 39Â° C.);Van Collapstemperaturen was geen sprake. De temperaturen v.h. locaal vari-eerden tusschen 160 en i8Â° C. en het relative vochtigheidsgehalte der lucht in dezeruimte tusschen 52% en 66%. Een duidelijke vochtigheid van het Planum nasale, die gelijktijdig overeenkom-stig haar intensiteit met den glans daarvan gepaard gaat, was bij 37 gevallenvoorhanden, terwijl in 24 gevallen een m.o.m. groote droogheid van het Planumnasale te constateeren was. In \'t eerste geval wisselden de temperaturen vanPlanum nasale tusschen 17."4 en 25Â° C., terwijl de inwendige

lichaamstemperatu-ren zich tusschen 38Â°,2 C. en 40Â° C. bewogen. In de gevallen met duidelijke verhooging der inwendige lichaamstempera-tuur: geval 3 bij een 4 maanden oude Boxer met gastro-intestinale vorm vanHondenziekte (40Â° C), Nc. 27 tot 31 bij een tien maanden oude Barsoi met hepa-titis (39Â°,6 tot 40Â° C), NÂ°. 58 bijeen jarige Bastaardhond met ver-wonding zonder verdere stoornissen in zijn algemeen welzijn (40Â°C), bij welkehet Planum nasale niettegenstaande dat .duidelijk vochtig en glanzend was, be-droegen de temperaturen van het locaal resp. 170 C. bij 71 % relat. Vochtigheidv.d. lucht, 14â€”23Â°8. C bij 54-83% relative vochtigheidsgraad der lucht en I7Â°C.bij 71% relat. lucht-vochtigheid In de 24 geva\'len waarin de neusspiegel m.o.m. droog was, bestond er in demeeste gevallen (15) Eczeem van het Planum nasale in verschillende mate, inden regel veroorzaakt door bilaterale Rhinitis, voor een deel met (4 gevallen)voor een

ander deel zonder bepaald verhoogde inwendige lichaamstemperatuur.In ?Š?Šn geval (61) was de inw. lich. temperatuur subnormaal (34Â°,9C), voelde hetPlanum nasale koel aan en was bij gelijktijdige bilaterale sereuse neusuitvloeiingtoch droog, vooral ir \'t dorsale gedeelte. De inwendige lichaamstemperatuurin deze gevallen varieerde afgezien van de subnormale temperatuur, daarbij tus-schen 38Â°,6 C en 40Â°,8 C, de temperatuur van het locaal van nÂ° tot i8Â°C. bij eenwisselend vochtgehalte der lucht van 35â€”74% (meestal tusschen 55 en 65%liggende). De droogte v.h. Planum nasale ging eensdeels gepaard met verhoogdwarmtegevoel en grootendeels verhoogde temperatuur daarvan (tot 340 C), ander-deels voelde het Planum nasale ondanks de droge hoedanigheid ervan, dikwijlsook koel aan, ofschoon de inw. lichaamstemperatuur febriel gestegen was. (bv.geval 5: 40,Â°8 C., geval 12: 40Â°,i C.) Vooral in de gevallen, waarin de plaatselijke

ontstekingen van het Planumnasale ontbraken (9 gevallen) en toch een m.o.m. droog zijn v.d. neusspiegel voor-handen was, bedroeg de inw. lichaamstemperatuur 38Â°,2 C tot 39Â°,4 C., d.w.z.zij was in \'t algemeen niet als febriel verhoogd aan te zien. Daarbij varieerde de temperatuur van het locaal tusschen 15,Â°i en 18Â°, d.w.z.de temperatuur was lager dan in de gevallen waarin het Planum nasale vochtigbevonden werd, terwijl het relative vochtgehalte der lucht v.h. locaal tusschen



??? 44% en 82% varieerde, in \'t laatste geval dus tamelijk hoog en toch een droogPlanum nasale. De tabel van de 2e groep geeft de 21 voornaamste gevallen weer van de110 honden, op een leeftijd van 2 tot 8Â? jaar. GROEP II. Bij de benaderde bepaling der warmte v.d. Neusspiegel in vergelijkiug metdie der uitgeademde lucht zien we bij de honden van 2â€”8J jaar in den regel (81gevallen van de 110) de uitgeademde lucht warmer dan de neusspiegel: daarbijwas sprake deels van niet febriele stijgingen der inw. lichaamstemperatuur, deelsvan febriele ziekten (9 geva\'len), deels van subnormale lichaamstemperaturen(3 gevallen). De temperatuur van het locaal (varieerend van 11,2Â° tot23, 8Â° C.)was daarbij zonder werkelijken invloed, ook de relative vochtigheid der luchtv.h. locaal (varieerend tusschen 37 en 89%) be??nvloedde de vastgestelde warmteniet. In de 29 afwijkende gevallen was in 1 geval (geval 122) geen onderscheid tus-schen de warmte v.h. Planum

nasale en de uitgeademde lucht, daarbij bedroegde temperatuur v. \'t droge Plan. nas. 320 C. bij een inw. lich. temperatuur van38,7Â° C,. terwijl de temperatuur v.h. locaal 17,5Â° C. en de relatieve vochtigheids-graad der lucht i.h. locaal 52% bedroeg; 4 maal nauwelijks een verschil (geval:66, 82, 83, 86); daarbij bedroeg de temp. der droge neusspiegel 230, 33,7Â°; 34,8Â°;18Â° C. bij een inw. lich. temp, van 38,6Â°; 38,9Â°; 39,9 (koorts); 34,Â°5 C. (Collaps-temperatuur), terwijl de temp. v.h. locaal I3Â°,3 C; I7,5Â°C; I5,2Â°C en 2iÂ°C. en derelatieve vochtigheidsgraad der lucht in \'t locaal: 85, 62, 51, en 40,2% bedroeg(aldus tusschen 40.2% en 85% wisselde). In de 21 andere gevallen kon door vergelijkend onderzoek de uitgeademde luchtduidelijk koeler dan de temp. van het Planum nasale vastgesteld worden. In bij-na al deze gevallen was er sprake van droge, warme neusspiegels of met ontstekinggepaard gaande veranderingen met gedeeltelijke korstvorming op het

Planum na-sale in \'t verloop van een m.o.m. sterke rhinitis; bij NÂ°. 170 is de neusspiegel ta-melijk koel en vochtig en bestaat sereuse neusuitvloeiing; bij NÂ°. 171 is de neus-spiegel koel maar droog. De inwendige lichaamstemperaturen waren in tweegevallen febriel gestegen (39,9Â° C. en 39,"4 C.), in 4 gevallen bestonden te lage ofCollapstemperaturen (37,Â°7; 35,35.0 34>Â°3C.). De temperaturen v.h. locaal varieerden van 10Â° tot 27Â°C en \'t relatieve vochtgehalte der lucht in die ruimte van 39â€”75%. Een duidelijke vochtigheid van het Planum nasale, die gelijktijdig al naar haarintenisteit met den glans daarvan gepaard gaat, was bij 59 gevallen voorhan-den, terwijl in 50 gevallen een m.o.m. groote droogte van het Planum nasale waste constateeren. In \'t eerste geval wisselden de temperaturen van het Planumnasale van 170â€”32,Â°8 C., terwijl de inw. lich. temperaturen varieerden van35Â°Ctot 40Â° C. In de gevallen van verhoogde inwendige lichaams

Lmperatuur (Geval 74 bij een2J j. ouden Boxer (39.Â°3 C.), NÂ°. 89 bij een 3^ jarige Foxterier (39,"4 C), No. 109bij een 5 jaar oude Trekhond (39,9Â° C.), NÂ°. 127:6). Trekhond (39.3Â° C.), NÂ°. 1286 j. Duitsche staande hond (39. 6 C.), NÂ°. 132: 6 j. Pir-scher (4o"C.), NÂ°. 159: 8 j.



??? New. Founlander (39."4 C.), bij welke honden het Planum nasale toch duidelijkvochtig en glanzend was, bedroegen de temperaturen van het locaal, respect.:17.2Â° C bij 72% relative vochtigheid der lucht, i9.5Â°Cbij 60% relat. vochtigheiddei lucht; 17X bij 45% relat. vochtigh. der lucht, I2Â°C bij 61%; 20Â° C bij 77%,13.5Â° C bij 84%, 2oÂ°C. bij 77% rel. vochtigh. der lucht. (In 2 gevallen (75 en 99) was de inw. lich. temp. Subnormaal 36Â° en 350 C.en bedroegen de temperaturen v.h. locaal I5.Â°2C bij 47% en 2i.8Â°Cbij 75%relvochtigheid der lucht. In de 50 gevallen, waarin de neusspiegel m.o.m. droog was, bestond in 13 ge-vallen eczeem van het Planum nasale in verschillenden graad, in den regel ver-oorzaakt door een bilaterale Rhinitis, zonder bepaald verhoogde inwendige lichaams-temp. In 1 geval (86) was de inw. lich. temp. subnormaal (34.5Â° C), voelde hetPlanum nasale koel aan en was bij gelijktijdige bilaterale haemorrhagische neus-uitvl. toch

droog, vooral in \'t dorsale gedeelte. De inw. lich. temp. varieerde daar-bij in deze gevallen, afgezien van de subnorm. temp. van 38.3Â°C tot 39.1Â° C., detemp. v.h. locaal van 13.1Â° tot 27Â°C., bij een wisselend vochtgehalte der luchtvan 39â€”82%. De droogte van het Planum nasale ging eensdeels gepaard met verhoogd warm-tegevoel en meestal verhoogde temp. daarvan (tot 34.8Â° C), anderdeels voelde deneusspiegel ondanks de droge hoedanigheid daarvan, dikwijls koel aan, ofschoonde inw. lich. temp. febriel verhoogd was. (bijv. NÂ°. 64: 39.Â°3 C; NÂ°. 84: 39.Â°5 C;NÂ°. 85: 39.Â°6C; NÂ°. 96: 3g.Â°gC.). Vooral in de gevallen, waarin de locale ontste-kingen van Planum nasale ontbraken (37 gevallen) en toch een m.o.m. droogzijn van den neusspiegel voorhanden was, bedroeg de inw. lich. temp. 30Â° C tot39.9Â°C., d.w.z zij was in \'t algemeen niet als febriel gestegen te beschouwen (slechtsin 4 gevallen koorts en in 4 gevallen subnormaal).

Daarbij varieerde de temp. v.h. locaal van 10Â° tot 23.8Â° C. (1 geval), d.w.z.de temp. v.h. locaal was gemiddeld lager dan in de gevallen, waarin \'t Planumnasale vochtig was, terwijl de relatieve vochtigheid der lucht v.h. locaal varieerdevan 41% tot 89%; in \'t laatste geval aldus tamelijk hoog en niettegenstaande dateen. drogen neusspiegel. De tabel van de 3egroep geeft de 7 voornaamste gevallen weer van de 25 hon-den op een leeftijd van 9 tot 14 jaar: GROEP 111 . Bij de benaderde bepaling der warmte v.d. neusspiegel in vergelijking met diev.d. uitgeademde lucht zien, we bij de honden van 9 tot 14 jaar (22 gevallen vande 25) in den regel de uitgeademde lucht warmer dan de neusspiegel-, daarbij be-stonden deels geen febriele verhoogingen der inw. lich. temperatuur,deelsfebriele ziekten (5 gevallen), deels subnormale lich. temp. (1 geval). De tempe-ratuur van \'t locaal (varieerend van 12,1Â° tot 23,8Â° C) was daarbij zonder werke-iijken invloed, ook de

relatieve vochtigheid der lucht v.h. locaal (schommelendtusschen 50 en 84%) be??nvloedde de vastgestelde warmteopname niet. In de3 andere gevallen (geval 172, 185, 196) kon door vergelijkende onderzoekingende uitgeademde lucht duidelijk koeler dan het Plan. nasale gevonden worden.In bijna al deze gevallen was echter sprake van een droge, warme neusspiegel oi



??? met ontsteking gepaard gaande veranderingen met gedeeltelijke korstvorming ophet Planum nasale in \'t verloop van een m.o.m. sterke Rhinitis. Bij NÂ°. i72isdeneus-spiegel in zeer geringen graad koel en droog, bij gelijktijdig bestaande sereuseneusuitvloei??ng. Bij NÂ°. 185 is de neusspiegel slechts in geringen graad koel endroog, bij NÂ°. 196 is de neusspiegel zeer weinig koel en vochtig. De inw. lich. temp.was in \'t laatste geval licht febriel verhoogd (39,3Â° C.). De temperaturen v.h. lo-caal varieerden daarbij van 150â€”i6,Â°5C en het relative vochtgehalte der luchtin die ruimte van 56â€”59%. Een duidelijk vochtig zijn v. Planurn nasale, die gelijktijdig ai naar haarintensiteit met den glans daarvan gepaard gaat, was bij 17 gevallen aanwezig (d.w.z.in verreweg de meeste gevallen); terwijl in 8 gevallen een m.o.m. groote droogtev. Planum nasale te constateeren was. In \'t eerste geval wisselden de tempera-turen van Plan. nas. tusschen 18,2Â° en 34,4Â° C.,

terwijl de inw. lich. temperaturenvarieerden van 37,Â°3 tot 40,0 C. In de gevallen van beslist verhoogde inw. warmte(NÂ°. 190: 12 j. Staande hond (40Â°C.); No. 196 14 j. Puk (39,3Â°C.) bij welkehonden\'t Planum nasale toch duidelijk vochtig en glanzend was, bedroegen de resp. tem-peraturen van het locaal i6Â°C. bij 67% en i6Â°C. bij 56%1\'elativeluchtvochtigheid.In i geval (192) was de inw. lich. temp. subnormaal (37,Â°3C.) en bedroeg de temp.van \'t locaal I5,Â°5. bij 69% relatieve vochtigheidsgraad der lucht. In de 8 gevallen, waarin de neusspiegel m.o.m. droog was, bestond in 3 gevallen een eczeem van het Planum nasale in verschillenden graad, voor een deel met(NÂ°. 186 en 193), voor een deel zonder (NÂ°. 172) bepaald koortsachtig gestegeninw. lich. temperatuur. De inw. lich. temp. in deze gevallen wisselde daarbij van 38,3Â°C. tot40,Â°2C.de temp. v.h. locaal van 15Â° tot 205,Â°C., bij een wisselend vochtgehalte der luchtvan 50â€”74%. De

droogte van het Planum nasale ging eensdeels gepaard metverhoogd warmtegevoel eÂ? grootendeels verhoogde temperatuur daarvan (tot3oÂ°C.), anderdeels voelde de neusspiegel ondanks droog zijn, dikwijls ook koelaan, ofschoon de inw. lich. temperaturen febriel gestegen waren: NÂ°. 186: 39,4Â°C. l93â– \' 4Â°,2Â°C. vooral in de gevallen, waarin de locale ontstekingen van het Pla-num nasale ontbraken (5 gevallen) en toch een m.o.m. droog zijn van den neus-spiegel bestond, bedroeg de inw. lich. temp. 38,3Â°C. tot 39,2Â°C. d.w.z. ze wasover \'t geheel niet als febriel verhoogd te beschouwen. Daarbij varieerde de temperatuur v.h. locaal van x6,5Â°C. tot 19,4Â°C., terwijlhel relatieve vochtgehalte der lucht v.h. locaal zich bewoog tusschen 50 en 62%. Uit deze onderzoekingen laten zich de volgende Slotconclusies trekken: Ras en leeftijd, normale, subnormale of verhoogde inwendige lichaamstemperatuur. Staan in geen bepaalde verhouding tot warm- of

koudzijn en tot een drooge of vochtige hoedanigheid van denneusspiegel bij den hond. In \'t algemeen is wel hetPlanum nasale bij den hond, zelfs in diverse ziekte-gevallen en bij hooge temperatuur der omgeving, koelen vochtig. Di Ziekten, die een verhoogde temperatuur verbonden met m.o.m. droog zijnvan het Planum nasale veroorzaken, zijn i.d.regel zuiver



??? plaatselijke aandoeningen van den neusspiegel (Eczeem)of v.h. neusslijmvlies (Rhinitis). Men kan wel aan-nemen, dat daarbij veranderingen in de secretie derlaterale neusklieren in \'tspel zijn. De uitgeademde lucht is in den regel warmer dan het Planum nasale, slechtsbij acute locale ontstekingen der huid v.d. neusspiegel,is \'t verschil in warmte tusschen beide dikwijls zeergering, menigmaal is dan de neusspiegel zelfs warmerdan de uitgeademde lucht, bij zeer lage temperatuurvan het Planum nasale voelt de uitgeademde luchtsteeds warmer aan. (Gemiddelde Temp. v. Planumnasale bedraagt 26â€”270 C. Bij hooge Temperatuur v.d. neusspiegel (bv. boven 30Â°C. voelt de uitgeadem-de lucht in den regel iets minder warm aan. De invloed der temperatuur v.h. locaal op de temp.van het Planum nasale is minimaal, slechts bij zeer hoogeof zeer lage temperatuur v.h. locaal is resp. een weinigverhooging of een gering dalen der temperatuur v.Planum nasale

aantoonbaar; de vochtigheid wordtdaardoor in den regel niet be??nvloed. Het vochtgehalte der lucht in het locaal heeft op hetm.o.m. vochtig zijn van het Planum nasale geen merk-baren invloed, daar bij hooger of lager vochtgehalte v. d.lucht, zoowel een droge als vochtige neusspiegel kanvoorkomen. Litteratuur. 1 Boden : Vergleichende Messungen der Scheidentemperatur, Vor- hauttemperatur und Hauttemperatur des Hundes, imVerh?¤tlniss zur Mastdarmtemperatur dieses Tieres.Dresdener Hochschulbericht S 169. 2 Ellenberger ) f Systematische und topographische Anatomie des Hundes. i Berlin 1891. S 313.Baum > 3 Dieselben : Handbuch der vergleichenden Anatomie der Haustiere. Berlin 1912. S. 412. 4 Ellenberger ) I Grundriss der vergleichenden Histologie der Hauss?¤uge-und > : i tiere. 2e. Auflage. Berlin 1901. S. 119.G??nther ) 5 Gylek : Jahresberichte ??ber die Leistungen auf dem Gebiete der Veterin?¤r. â€” Medizin XXXIster Jahrgang (Jahr

1911)S. 215. 6 Jakob : Lehrbuch der inneren Krankheiten des Hundes 1913. 7 Kormann : Ueber den Bau des Integuments der Regio narium und der Wand des Nasenvorhofes der Hauss?¤ugetiere,



??? mit besondere Ber??cksichtigung der daselbst vorkom-menden Dr??sen. Inaug. Dissert Giessen 1906. Marek : Lehrbuch der Klinischen Diagnostik der inneren Krank-heiten der Haustiere 1912. Meijer : Beitr?¤ge zur Kenntniss der Anatomie und Histologie derlaterale Nasendr??se. Philos. Inaug. Diss. Z??rich 1903. Trautmann : â€žZur Frage der Herkunft des Nasenspiegelsekretes desHundes": Pll??gers Archiv f??r die Gesammte Physiologiedes Menschen und der Tiere. Bonn 19:1. Band 142.



???



??? lste GROEP. Honden van 3 maanden tot IV2 jaar. Ras en leeftijdv. d.Hond Ziekte Benaderde bep.der warmte envochtigheid v. d. neusspiegel inverb. m. d. glans Benaderdebepalingderuitgeademdelucht Temp.van hetPlanumnasale Ree taai-temp. Temp.van hetlocaal Relativevochtigh.graadvan hetlocaal Opmerkingen 25 Trekhond9 maanden Fractuur v. eenlend en wervel warmdroogm. schubben bed. ongeveer even warm alsde neusspiegel 34Â° C. 38Â° c. 15Â° C. 60 % Eetlust tamelijk goed 26 Trekhond9 maanden Contusiomedullaespinalis(lumbalis) een weinig warmdroogglansloos bijna zoo warmals deneusspiegel 32Â°.6 C. 38Â°.9 C. i5Â°.i C. T> 72 /O Eetlust goedDefaecatie normaal 45 Dobermann-pinscher12 maanden Hondenziekte(nerveuse vorm) op d.grens tussch.koel en warmbijna droogeen wein. glanz. bijna dezelfdetemperatuur als deneusspiegel 28Â°.3 C. 39Â° 4 C. I7Â°-5 C. 82 % De hond verzet zichbij het onderzoek 13 HollandscheHerder7 maanden Hondenziekte(nerveuse vorm)Enteritis een weinig koel droog metkorsten bedekt een weinigkoeler dan deneusspiegel 22Â°.I C. 39Â°-2 C. 16Â° C. 52 % Eetlust slecht.DiarrhoeEczeem v. d. neussp. 16 HollandscheHerder7 maanden Nerveuse vormv. HondenziekteEnteritis op d.grens tussch. warm en koeltam. droog, metkorsten bedekt een weinigkoeler dan deneusspiegel 240 C. 38Â°.9 C. i6Â° C. 66 % Eetlust tamelijk goed.Diarrhoe. 50 Spani??l13 maanden Keratitis zeer gering koel droogschubbig, glansl. iets koeler dande neusspiegel 26Â° C. 38e.8 C. i6Â°

C. 57% Eetlust en defaecatienormaal, bilaterale,sereuse neusuitvloeiing 54 Windhondjaar Sarcoptesschurft zeer gering koeltamelijk droogdof iets koeler dan deneusspiegel 24Â°.6 C. 39Â° C. 170 C. 57 % Algemeene toestandgoed, lichte sereusebilaterale neusuit-vloeiing 3 Boxer4 maanden Hondenziekte(Gastro-intestin.vorm) tamelijk koelvochtigglanzend iets warmer dan deneusspiegel 24Â°.5 C. 400 C. 17Â° C. 71 % 27 Barsoi10 maanden Hydrops ascitesHepatitis koeldroogiets glanzend iets warmer dan deneusspiegel 22Â°. 5 C. 39Â°-8 C. I4Â°.8 C. 60 % Eetlust slecht; Erbestaat lichte diarrhoe.Sereuse bilaterale neus-uitvloeiing 28 Barsoi10 maanden Hydrops ascites matig koelvochtigglanzend iets warmer dan deneusspiegel 24Â°-3 C. 39Â°.6 C. I6Â°.2 C. 54 % 27â€”31 is steeds de-zelfde hond. Eetlust slecht. 29 Barsoi10 maanden Hydrops ascites koelvochtigglanzend iets warmer dan deneusspiegel I9Â°.2 C. 39Â°-4 C. 14Â° C. 83 % In de buitenlucht bijdiffuus daglicht.Er bestaat een weinigdiarrhoe 30 Barsoi 10 maanden\' Hydrops ascites tamelijk koelvochtigglanzend iets wamer dan deneusspiegel 23Â° C. 39Â°.6 C. 17Â° C. 75 % Eetlust geringBilaterale neusuit-vloeiing 31 Barsoi10 maanden Hydrops ascites tamelijk koelvochtigglanzend iets warmer dan deneusspiegel 23Â°.8 C. 40Â° C. 23Â°.8 C. 62 % Eetlust matig. V????rhet onderzoek werd dehond 5 min. lang i. d.zon gehouden 58 Bastaardhondii jaar Wonden a. d.thorax tamelijk koelvochtigglanzend iets warmer dan deneusspiegel 24Â°.5 C. 40Â° C. 140 C. 61 %

Eetlust en defaecatienormaal 61 Fox-terrierijjaar Myelitis spinalis heel gering koeldroogdof tamelijk koel 27Â° C. 34Â°-9 C. i7Â°.5 C. 50 % Aantal ademhalingenper min. 12bilaterale sereuse neus-uitvloeiing 5 HerdershondÂ? 5 maanden Icterus weinig warmdroog iets warmer dande neusspiegel 26Â°.9 C. 4oÂ°.8 C. 16Â° C. 74 % Eetlust slecht. Er be-staat ook gelijktijdigeen korstig eczeem v.d. neusspiegel. 12 Trekhond6 maanden HondenziektePurulenterhinitisPleuro-pneum. tamelijk koeleen weinig droogschubbig iets warmer dande neusspiegel 22Â°.?“ C. 40Â°. I C. 11Â° c. 54 %



??? 2de GROEP. Honden van 2 tot 8% jaar. Ras en leeftijdv. d.Hond Ziekte Benaderde Peb.der warmte envochtigheid v. dneusspiegel inverb. m. d. glan Benaderdebepalingderuitgeademdelucht Temp.van hetPlanumnasale Rectaal-temp. Temp.van hetlocaal Reiativevochtigh.graadvan hetlocaal Opmerkingen 122 Dwergkees5 jaar Tumor mamma(na de operatie] warmdroogglanzend even warm als deneusspiegel 32Â° C. 38Â°-7 C. 17\'.S C. 52 % Geen stoornissen in \'talgemeen welzijn,bilaterale sereuse neus-uitvloeiing 66 RuwharigeFox-terrier2 jaar Contusiomusculorum koeldroogdof bijna even koelals deneusspiegel 23Â° C. 38Â°.6 C. I3Â°-3 C. 85 % Eetlust en defaecatienormaal 82 Iersche Setter3 jaar LaryngitisBronchitisRhin, catarrhalisEczeem v. d.neusspiegel warmdroogbijna glansloos bijna even warmals deneusspiegel 33Â°-7 C. 3Â?Â°.9 C. i7Â°.5 C. 62 % bilaterale sereuse neus-uitvloeiing 83 Iersche Setter3 jaar Laryngitisinfectiosa warmdroogdof warm; echteriets minderwarm dan deneusspiegel 34Â°-8 C. 39Â°-9 C, i5Â°.2 C. 51 % Eetlust gering, bilate-rale sereuse neusuit-vloeiing 86 Boxer3 jaar ProlapsusvaginaeGastro enteritishaemorrhagica koeldroogm. korsten bed. bijna even koelals deneusspiegel i8Â° C. 34Â°-5 C. 21Â° C. 40.2 % Geringe haemorrha-gische uitvloeiing uitden neus. De hond ismoribund 170 Duitschestaande hond8j jaar Koprostasis tamelijk koelvochtigglanzend koeler dan deneusspiegel 22Â°.2 C. 38Â°.I C. I5Â°.2 C. 58 % bilaterale

sereuse neus-uitvloeiing 171 Duitschestaande hond8^ jaar Enteritis koeldroogmatig glanzend iets koeler dande neusspiegel 190 C. 38Â° c. 12Â°.9 C. 58 % 74 Boxer2J jaar Mastitis koelvochtigglanzend een weinigwarmer dande neusspiegel 22Â°.7 C. 39Â°-3 C. i7Â°.2 C. 72 % Algemeen welzijn goed 89 Fox-terrier3i jaar Fractuur v. d.Tibia tamelijk koelvochtigglanzend een weinigwarmer dande neusspiegel 250.9 C. 39Â°-4 C. I9Â°.5 C. 60 % Geen stoornissen in \'talgemeen welzijn 109 Trekhond5 jaar Compressiomedullaespinalis koelvochtigglanzend minder koel,d.i. iets warmerdan de neusspieg. 2iÂ°.9 C. 39Â°-9 C. 17\' C. 45 % Sereuse bilateraleneusuitvloeiing 127 Trekhond6 jaar Rhinitispurulenta tamelijk koelvochtigglanzend iets koeler dande neusspiegel 22Â°.9 C. 39Â°-3 C. 12Â° C. 61 % Diarrhoe 128 Duitschestaande hond6 jaar Hernia inguinalis(eenige dagen nade operatie) tamelijk koelvochtigglanzend iets warmer dande neusspiegel 23Â°-2 C. 39Â°-6 C. 20Â° C. 77 % Eetlust gering, overi-gens gezond 132 Pinscher6 jaar Hydrops ascites tamelijk koelvochtigglanzend een weinigwarmer dan deneusspiegel 23Â°.8 C. 40Â° C. I3Â°-S C. 84 % Eetlust slecht 159 New-Foundlander8 jaar Indigestio tamelijk koelvochtigglanzend weinig koel,warmer dande neusspiegel 28Â° C. 39Â°-4 C. 20Â° C. 77 % geringe eetlust,geringe sereuse neus-uitvloeiing 75 Poedel3 jaar Hydrops ascitesTumor hepatis koel, vooraldorsaal, vochtigglanzend iets warmer dan deneusspiegel 240

C. 36Â° c. i5Â°.2 C. 47 % Eetlust slecht.Diarrho?? 99 Bul-terrier4 jaar Nephritis tamelijk koelvochtigglanzend koeler dande neusspiegel 22Â° C. 35Â° C. 21 8 C. 75 % Slechten voedingstoe-stand, Geen eetlust,Bilaterale rhinitis 86 Boxer3 jaar ProlapsusvaginaeGastro enteritishaemorrhagica koeldroogm. korsten bed. bijna even koelals deneusspiegel 18Â° c. 34Â°-5 C. 21Â° C. 40.2 % Geringe haemorrha-gische uitvloeiing uitden neus De hond is morebund 64 Engelsche Setter2 jaar Eczeem koeldroog (tamelijk)glanzend iets warmer dan deneusspiegel 21Â°.2 C. 39Â°-3 C. 18Â° C. 63 % Eetlust goedDefaecatie normaal 84 Trekhond3 jaar Perichondritis tamelijk koeldroogglanzend een weinigwarmer dande neusspiegel 25Â° c. 39Â°-5 C. i6Â°.i C. 69 % In de afdeelingen v. d.stal wordt gestooktLichte, sereuse neus-uitvloeiing, eetlustslecht 85 Trekhond3 jaar Perichondritissarcoma thoracis tamelijk koeldroogeen wein. glanz. iets warmer dan deneusspiegel 25Â°-9 C. 39Â°.6 C. 20Â° C. 60 % 96 Pinscher-bastaard Partusabnormalis een weinig koel droogtam. glansloos koeler dande neusspiegel 250 C. 39Â°-9 C. 1 1 17Â°.9 C. 62 % Eetlust goed, defaeca-tie normaalbilaterale sereuse neus-uitvloeiing



??? Ras en leeftijdv. d.Hond Ziekte Benaderde bep.der warmte envochtigheid v. d. neusspiegel inverb. m. d. glans Benaderdebepalingderuitgeademdelucht Temp.van hetPlanumnasale I Rectaal-temp. Temp.van hetlocaal Relativevochtigh.graadvan hetlocaal Opmerkingen 172 Iersche Setter9 jaar Tumormammae heel gering koelschubbigglanzend koeler dande neusspiegel 30Â° C. 3SÂ°.3 C. 39Â° C.39Â°-3 C. 15" C. 59 % Geen verdere stoornis-sen in \'t welzijn.Een weinig sereuseneusuitvloeiing, geringsquameus eczeem v.h.Plan. nasale 185 Fox-terrier10 jaar Metritiscatarrhalispurulenta gering koeldroogweinig glanzend koeler dande neusspiegel 26Â° C. i6Â°-5 C. 58 % Eetlust slechtDiarrhoe 196 Mops14 jaar Tumormammae heel gering koelvochtigglanzend warmvochtigglanzend een weinigkoeler dande neusspiegel 28Â° C. 16Â° C. 56 % X90 Langharige Duitschestaande hond12 jaar Mastitis warmer dande neusspiegel 34Â°-4 C. 40Â°

C. 16Â° C. 67 % Eetlust geringBilaterale sereuse neus-uitvloeiing 192 Fox-terrier12 jaar Gastro-enteritisEndometritis koelvochtigglanzend iets warmer dan deneusspiegel 22Â°. 8 C. 37Â°-3 C. ISÂ°-S c. 69 % Geen eetlustBilaterale sereuse neus-uitvloeiing 186 Fox-terrier10 jaar Endometritispurulenta gering koeldroog, schubbigen glansloos iets warmer dan deneusspiegel 28Â° C. 39Â°-4 C. 20Â°. 5 C. 74 % Diarrhoe, bilateralesereuse neusuitvloei-ing. warme dag 193 Duitsche Mastitisstaande hond apostematosa12 jaar weinig koelweinig droogschubbig iets warmerdan deneusspiegel 26Â°.9 c. 40Â°.2 C. 15Â° c. 70 % Weinig eetlust



???



??? De controle op de â€žpasteurisatie" van afgeroomde melk, karne-melk en wei, in verband met het Koninklijk Besluit van16 December 1915 (Staatsblad No. 510). DOOR DR. S. I. M. MOGENDORFF. (Voordracht, gehouden in de vergadering der Afd. Zuid-Hollandvan de Maatschappij ter bevordering der Veeartsenijkunde in-Nederland, op 16 Februari 1916 te Rotterdam). Mijnheer de Voorzitter, Om twee redenen voldoe ik gaarne aan de uitnoodiging van hetBestuur om in deze vergadering eenige besprekingen te komenhouden over de controle op de pasteurisatie van diverse bij-producten der zuivelbereiding, in verband met het Kon. Besluitvan 16 Dec. 1915 (Stbl. No. 510). Ik zeg om twee redenen. Want in de ie plaats blijkt mij uit die uitnoodiging, dat de be-langstelling mijner collega\'s in een te lang verwaarloosd gedeelteder veeartsenijkunde, de melkhygi??ne en haar practische toe-passing, toeneemt, en in de 2e plaats omdat ik, door aan dit verzoekgevolg te

geven, in de gelegenheid kom een heuglijk feit te con-stateeren. Het feit toch, dat ofjicieel aan de ambtenaren van hetVeeartsenijkundig Staatstoezicht, dus aan de Districts-veeartsenen hunne plaatsvervangers, de controle is opgedragen van wette-lijke bepalingen omtrent behandeling en vervoer van afgeroomdemelk, karnemelk en wei, dit feit mag met gulden letteren wordengeboekt in de geschiedenis der veeartsenijkunde in Nederland.Hiermee is immers door de Regeering de eerste stap gedaan om,inzake wettelijke bepalingen op het toepassen van de eischen dermelkhygi??ne, â€žden Keizer te geven, wat des Keizers is", een schredevoorwaarts, ?Š?Šn enkele schrede slechts, doch die, goed geleid,voeren kan naar een doel, tot het bereiken waarvan wij, veeartsen,nog h?Š?Šl wat nuttigen arbeid kunnen, en m.i. ook moeten verrichten.Uitgaande van de veronderstelling, dat het niet de bedoeling kan zijnvan H.H. Districts-veeartsen om door hun veeopzichters

monsterste laten nemen, om deze door zuivelconsulenten of aan de Rijks-Seruminrichting te laten onderzoeken, doch dat zij â€” voorzooverhun eigen tijd hun zulks niet toelaat â€” de controle aan hun plaats-vervangers zullen opdragen, ben ik ervan overtuigd dat deze controle XLIII 14



??? voor ons een in meerdere opzichten nuttig arbeidsveld kan openen.Doch alleen dan zal deze eerste stap ons in de goede richting leiden,wanneer we de ons opgedragen controle niet machinaal, niet em-pirisch uitvoeren, doch ons steeds op wetenschappelijke grondenrekenschap weten te geven van hetgeen we doen. Ik hoop met dezeinleiding hiertoe een steentje te kunnen bijdragen. Ik stel mij voor, Mijnheer de voorzitter, eerst een beschouwingte geven over bedoeling en voorschriften van \'t Kon. Besl., om aande hand daarvan de daarin voorgeschreven controle theoretischen practisch te behandelen. Reeds jaren lang is er van veeartsenijkundige zijde in ons landgewezen op de groote gevaren, welke de steeds toenemende fabriek-matige zuivelbereiding meebrengt inzake het verspreiden van be-smettelijke veeziekten. In deel 25 van het Tijdschrift voor Veeartse-nijkunde vinden we een rede afgedrukt, waarin Kroon reeds in1901 aandrong op verplichte

pasteurisatie der bijproducten, en degronden aangaf, waarop nu â€” 15 jaar later â€” het Kon. Besl. van3 artikelen tot stand is gekomen. Enfin, we weten nu eenmaal,dat de wetgevende arbeid in ons land niet snel gaat! Het is hierechter de plaats niet, en het dient ook nergens meer voor omna te gaan of de technische- en oeconomische bezwaren, welkeal die jaren lang het tot stand komen van deze wet hebben tegen-gehouden, werkelijk gegrond zijn geweest, of niet. De wet van16 April 1915 is er, en wij hebben ze te handhaven. Als gevolgvan deze wetwijziging geeft Art. 15 der wet van 20 Juli 1870 deRegeering het recht om, indien bij het dreigen eener besmettelijkeveeziekte â€žde zorg voor het behoud van den veestapel" en â€žvoor degezondheid der ingezetenen" dit vereischt, o.a. bepalingen vastte stellen op het vervoer en de behandeling van melk, afgeroomdemelk, karnemelk en wei, alsmede op de middelen, waarmededeze worden vervoerd. Van die

bevoegdheid heeft de Regeering bij Kon. Besl. van 16Dec. 1915 Stbl. No. 510 gedeeltelijk gebruik gemaakt. Gedeeltelijk,want in dit Kon. Besl. worden voorschriften gegeven, welke debehandeling en het vervoer van afgeroomde melk, karnemelk enwei aan bepaalde regelen onderwerpen. Voorschriften omtrent de behandeling en het vervoer van melkvindt men in genoemd Kon. Besl. echter niet, en evenmin eischengesteld aan de middelen, waarmee die melkproducten worden ver-voerd. Het niet geven van voorschriften omtrent het behandelen



??? en het vervoer van melk ligt vrijwel geheel in de lijn van het Kon.Besl., dat, blijkens den aanhef, ten doel heeft te waken voor â€žhetbehoud van den veestapel", en niet voor â€žde gezondheid der in-gezetenen". Daarom is het te verwonderlijker, dat het Kon. Besl.niet tegelijkertijd eischen stelt â€žaan de middelen, waarmee voorveevoeder bestemde bijproducten worden vervoerd", dus aan \'tontsmetten van de melkbussen en de bodems der melkwagens.Het ontbreken van dergelijke voorschriften is m.i. te beschouwenals een groote leemte, welke bij een eventueele herziening aanvullingeischt. Mogelijk dat bij een herziening van de wet van 16 April 1915dan ook de aandacht geschonken zal worden aan het centrifugeslib,het gevaarlijk goedje, dat nu, zonderling genoeg, niet tegelijk metâ€žmelk, afgeroomde melk, karnemelk en wei" in die wet is ingelascht. Na deze korte beschouwing over dingen, welke niet in het Kon.Besl. zijn te vinden, zal ik nu spreken over hetgeen er dan

wel-instaat. Art. I schrijft voor: â€ždat in inrichtingen, waarin melk van veevan meer dan ?Š?Šn eigenaar wordt verwerkt, de afgeroomde melk.de karnemelk en de wei onmiddellijk na haar ontstaan tot zoodanigetemperatuur moeten worden verhit, dat deze producten bij ver-menging met waterstofsuperoxyde-oplossing en paraphenvleen-diamine-oplossing niet blauw worden, tenzij genoemde productendoor verhitting van de melk of de room, waarvan zij afkomstig zijn,voormelde reactie bereids niet meer vertoonen". Het handhaven van dit artikel brengt ons dus bij de controlein aanraking met ,,inrichtingen" waarin melk wordt â€žverwerkt". Bij de redactie van dit artikel is men blijkbaar bevreesd geweest,dat ook een boerderij als een â€žinrichting" zou kunnen worden be-schouwd, en heeft men er zekerheidshalve bijgevoegd de woorden:,,van het vee van meer dan ?Š?Šn eigenaar". Ik acht het nuttig even met U na te gaan, welke â€žinrichtingen"dan wel worden bedoeld, en in verband

daarmee het â€žontstaan"â€” zooals het Kon. Besl. dit noemt â€” van de bijproducten derzuivelbereiding, de afgeroomde melk, de karnemelk en de wei.We zullen dan zien, dat de controle ons in aanraking zal brengenmet zes soorten van die â€žinrichtingen", waar het â€žontstaan" vanbedoelde bijproducten verschilt, al naarmate de wijze waaropde melk wordt â€žverwerkt". Van de wijze waarop de melk wordt verwerkt hangt trouwensgeheel af, of de voorgeschreven verhitting van de bijproductennoodig is, of niet. WTanneer de melk of de room, waarvan die pro-



??? ducten afkomstig zijn â€” zoo zegt het Kon. Besl. â€” v????rdat heteigenlijke â€žverwerken" begint tot een bepaalde temperatuur ver-hit geworden is, dan behoeft dit met de afvalproducten niet meerte geschieden. De bedoeling van deze clausule is duidelijk. Zijwenscht blijkbaar een onderscheid te maken tusschen de bijpro-ducten, welke ontstaan bij de moderne boterfabricage, en dievan de kaasmakerij. Zooals U bekend zal zijn wordt de room in de modern ingerichteboter fabrieken gepasteuriseerd om alle ongewenschte bacterie??n-vegetaties zooveel mogelijk te dooden, en een zuivere voedings-bodem te scheppen voor bepaalde soorten melkzuurbacterie??n,waarmede te karnen room daarna wordt geent om aroma enhoudbaarheid der boter te bevorderen. Wanneer dit pasteuriseerenbehoorlijk is geschied â€” over de noodige temperatuur spreken westraks â€” dan zullen dus alle pathogene bacterie??n in de room-karnemelk en â€” na pasteurisatie van de volle melk â€”

ook in deondermelk zijn gedood, en is een opnieuw verhitten der afgeroomdemelk overbodig geworden. Die boterfabrieken, welke de volle melk niet pasteuriseeren,doch alleen voorwarmen, v????rdat ze afgeroomd zal worden, zijnnatuurlijk door dit Kon. Besl. gedwongen de afgeroomde melkbehoorlijk te verhitten, voordat deze aan veehouders-melkleveran-ciers wordt teruggegeven. Er zijn bijna geen boterfabrieken meerdie de room niet pasteuriseeren en aanzuren, v????rdat deze wordtgekarnd. Deze enkelingen moeten dus ook de karnemelk verhittentot de vereischte temperatuur. Door deze verhitting slaan echterbij eenigszins zure karnemelk de eiwitten in vlokken neer, en blij ft,zooals u ziet,1) alleen serum en neerslag over, een vrijwel onverkoop-baar product. Wanneer â€” zooals bij melkslijters nog wel geschiedt â€” volle,zuur geworden melk wordt gekarnd, dan moet na het verwijderenvan de boter de karnemelk worden verhit. Geheel anders is het bij de kaasmakerij.

Ofschoon de bacterio-logische onderzoekingen, welke door zuivelspecialiteiten in dierichting zijn gedaan, reeds eenige resultaten hebben opgeleverd,is men er tot nu toe niet in geslaagd de flora van de melk geheel doorkunstmatig gekweekte reinculturen te vervangen. Uit gepasteuri-seerde melk kan men daarom nog geen kaas maken, waarvan hetrijpingsproces normaal verloopt. Bovendien heeft het pasteuri-seeren van melk, waaruit kaas gemaakt zou moeten worden, nogdit tegen, dat de melk moeilijker en langzamer stremt en de wrongelSpreker demonstreert dit.



??? slapper wordt dan voor een goed product wenschelijk is, vooral bijverhitting boven 70Â° C. Waarschijnlijk is de oorzaak hiervan hetneerslaan van kalkzouten uit de melk. Maar, het is hier de plaatsniet, en het is ook niet onze taak om op deze zuiveltechnischekwestie verder in te gaan. Voor ons is op \'t oogenblik alleen hetgevolg van belang, n.1. dat de wei, het vloeibaar gedeelte van demelk dat na het afscheiden van de wrongel overblijft, tot nu toesteeds â€žonmiddellijk na haar ontstaan" moet worden verhit totde vereischte temperatuur. (Veroorloof mij voor dit â€žverhitten totde vereischte temperatuur" het woord â€žpasteuriseeren" te blijvengebruiken). Laten we dus even nagaan, welke die zes soorten â€žinrichtingen"zijn, waarmee de controle ons in aanraking zal brengen, en hoe detoestand is der bijproducten, welke daar ontstaan. I. De kaasfabrieken waar volvette kaas wordt gemaakt. De vollemelk wordt verkaasd, zonder pasteurisatie natuurlijk. De weimoet dus

worden gepasteuriseerd. II. De kaasfabrieken waar z.g.n. half vette kaas bereid wordt. De volle melk wordt, na gekoeld te zijn, in groote lage vaten gezet om op te roomcn; de ondermelk wordt dan door kranen (onderin\'t vat) afgetapt; de onderste lagen zijn vetarm, blauwachtig, meernaar boven komt meer witgekleurde, wat vetrijker ondermelk voorden dag. Men laat de ondermelk doorloopen totdat men het ver-langde vetgehalte in die ondermelk heeft. De room blijft dus deelsin het vat. Uit de ondermelk wordt kaas gemaakt; zij kan dus nietworden verhit. De overblijvende wei moet daarom worden gepasteu-riseerd. De room, welke in het vat gebleven is, wordt gepasteuri-seerd, gezuurd en gekarnd, zoodat de resteerende (room)karnemelkdus niet meer verhit behoeft te worden. III. De kaasfabrieken waar magere kaas gemaakt wordt. Uit devolle melk wordt door centrifugeeren de room afgescheiden; deroom wordt gepasteuriseerd, gezuurd en gekarnd; de karnemelkbehoeft dus

niet weer te worden verhit. De vrijwel geheel ontroomdemelk wordt verkaasd; de wei moet dus worden gepasteuriseerd. IV. De boter fabrieken, waar alleen boter en g?Š?Šn kaas gemaaktwordt. De volle melk wordt voorgewarmd tot ^ 40Â° C., daarnaontroomd. De afgeroomde melk, welke naar de veehouders terug-gezonden wordt, moet dus direct na het afroomen worden gepasteu-riseerd. In fabrieken, waar de volle melk eerst wordt gepasteuri-seerd v????r ze ontroomd wordt, behoeft dit natuurlijk niet te ge-schieden.



??? V. De melkinrichtingen, welke ????k room en karnemelk wenschente verkoopen, of de van de straatverkoop overblijvende melkkarnen. De ondermelk en de karnemelk moeten beide worden gepas-teuriseerd, indien dit vooraf niet geschied is met de volle melk ofde room. Vooral in den zomer komt het nogal eens voor dat enkele bussenmelk zuur aankomen. Deze worden in den regel zoo goed mogelijkafgeroomd, of de zure melk in zijn geheel gekarnd. Zoowel dezure ondermelk als de zure karnemelk moeten dan worden gepasteuri-seerd. In beide gevallen blijft dan echter slechts een mengsel vanserum met eiwitvlokken over. VI. De melkslijters, de kleinhandelaren in consumptiemelk.Alleen de verkoopplaatsen van die melkslijters behooren tot de inhet Kon. Besl. genoemde â€žinrichtingen", waar melk van meer dan?Š?Šn veehouder wordt ontvangen, en waar de van de straatverkoopoverblijvende melk pleegt te worden verwerkt. Aangezien onder ditâ€žverwerken" in den

regel moet worden verstaan, het karnen vande vanzelf zuur geworden volle melk, zal het ?Š?Šnige bijproductmeestal zijn: karnemelk. De verplichting van die melkslijters, omhun karnemelk te pasteuriseeren zal heel wat tegenstand veroor-zaken, omdat karnemelk bij verhitting zgn. â€žin elkaar loopt". Demelkslijters zullen dus genoodzaakt zijn in het vervolg anderemaatregelen te nemen met de overblijvende melk, een zaak intus-schen, waarover wij hier niet verder zullen spreken. Dit, wat betreft de â€žinrichtingen, waarin melk van vee van meerdan ?Š?Šn eigenaar wordt verwerkt" tot boter en kaas ?Š?Šnerzijds,en afgeroomde melk, karnemelk of wei anderzijds. Het Kon. Besl. zegt niets omtrent hetgeen onder â€žafgeroomdemelk", â€žkarnemelk" of â€žwei" moet worden verstaan. Trouwenseen omschrijving behoort ook niet in dit Kon. Besl. thuis, doch zouwel op zijn plaats zijn geweest in art. 42 van de wet van 20 Juli1870, achter de omschrijving van hetgeen onder

â€žvleesch" moet wor-den begrepen. Ik vrees, dat het ontbreken van deze omschrijvingop den duur aanleiding zal geven tot juridische spitsvondigheden,waarvoor in de officieuze codex olimentarius de gronden wel zijnte vinden. De codex noemt n.1. meerdere soorten afgeroomde melk,als: centrifugemelk, taptemelk, vlotemelk en ondermelk, en wil zelfsgekarnde aangezuurde centrifugemelk niet als karnemelk gequali-ficeerd zien. Het Kon. Besl. van 16 Dec. 1915 wenscht deze uitzonderingwaarschijnlijk niet, doch eenige wettelijke zekerheid hieromtrent



??? is niet te vinden. Aanvulling van art. 42 van de wet van 20 Juli1870 verdient daarom m.i. aanbeveling. Bij de controle zal niet altijd de eenvoudige vraag â€žwat is er indie bus", voldoende zijn om den inhoud te kunnen beoordeelen.Valsche opgaven, of zelfs weigering van inlichtingen zijn volstrektniet uitgesloten. Daarom moet de veearts, die met de controlebelast is, zelfstandig kunnen beoordeelen of het aan zijn oordeelonderworpen product melk, dan wel afgeroomde melk, karnemelkof wei is (of iets anders). Veroorloof mij daarom U de â€ždiffe-rentieel-diagnostiek" tusschen deze producten kort te schetsen.Vooral omdat â€žmelk" buiten de wet valt, kunnen enkele dezergegevens U te pas komen. Op het eerste gezicht kan afgeroomde melk veel op gewone melklijken. De kleur is echter, vooral bij machinaal afgeroomde melk,meer wit, of beter, meer â€žin\'s Blaue hinein", meer doorschijnenddan volle melk. Zelfs zgn. ,,tapte"-melk mist de geelachtige tintvan volle

melk. De viscositeit van afgeroomde melk is kleiner dandie van volle melk. In geval van twijfel kan een onderzoek naar hetSoortelijk Gewicht en naar het vetgehalte den weg wijzen. Het S.G.van centrifuge-ondermelk ligt bij 150 C. tusschen 1.033 en 1-036,dat van taptemelk is iets, doch weinig lager, terwijl het S.G. vangewone melk zelden boven 1.032 komtx). Het vetgehalte van volle,en zelfs van vervalschte melk is natuurlijk v?Š?Šl hooger, dan dat vanafgeroomde melk. Terwijl het vetgehalte van melk gemiddeld3% is, is dat van centrifuge-ondermelk 0.1â€”0.3% en van taptemelk 0.5â€”1%. Een eenvoudig microscopisch onderzoek leert, dat de kleine vet-bolletjes bij afgeroomde melk de overhand hebben, en zeer spaar-zaam in \'t gezichtsveld liggen. Bij volle melk zien we veel meer grootevetbolletjes dichter bijeen. Bekijken we karnemelk dun uitgestreken op een dekglaasje onderde microscoop, dan zien we talrijke melkzuurbacilllen (bij nietgepasteuriseerde karnemelk

natuurlijk); de zgn. hulsels der vetbol-letjes zijn meestal stuk en ze kleven als klompjes vormloos aaneen. Een verwarring van karnemelk met volle melk is haast nietmogelijk. Karnemelk is veel witter dan gewone melk of afgeroomdemelk. Door de gecoaguleerde fijnverdeelde case??ne is karnemelkmeer dik vloeibaar, blijft aan den wand van een glas hangen.Hoogstens zou men karnemelk kunnen verwarren met zuur ge-worden ondermelk. omdat beide bij koken zgn. â€žin elkaar loopen"



??? door de hooge zuurgraad, die bij karnemelk in den regel tusschen20 en 60 ligt, en bij zure ondermelk afhangt van haar ouderdomen van nog andere factoren. Gepasteuriseerde ondermelk wordttrouwens alleen dan spoedig zuur, als ze opzettelijk na het pas-teuriseeren zgn. aangezuurd is. Aangezien in zuivelfabrieken steedsveel melkzuurbacterie??n zijn, zal dit op den duur toch gebeuren. Het S.G. kan bij afgeroomde melk wel, bij karnemelk echter nietop de gewone wijze met den Lactodensimeter bepaald worden.Voor \'t bepalen van \'t S.G. bij karnemelk verwijs ik naar bladz. 33Deel I van den Codex alimentarius. Wei is het vloeibaar gedeelte van de melk, dat overblijft na ver-wijdering van de door het lebferment neergeslagen stoffen. In tegenstelling met afgeroomde melk en karnemelk bevat weiin den regel, behalve de uit de melk afkomstige, ook nog anderebestanddeelen, welke in melk niet zijn te vinden. Ik bedoel hier-mede overblijfselen van ingredi??nten,

welke bij de kaasmakerijzijn gebruikt, als kleursel, salpeter, boorzuur, lebferment e.d.Naarmate de gevolgde techniek, wisselt de kleur van wei tusschengeelgrauw en geelgroen, min of meer troebel, naarmate de zuur-graad hooger is, of meer achtergebleven fijne paracase??nevlokjesdaarin zweven. Wil men ten overvloede een paar reactie\'s waaraanwei gemakkelijk (laat ik zeggen van â€žspoelwater") is te onder-scheiden, dan zou ik U deze willen noemen: Met zuren geeft weieen neerslag grootendeels bestaande uit eiwitten *). Gelijke neerslagontstaat bij afkoeling na koken 1). Kookt men wei met gelijke deelenFehlings koperproefvocht I en II, dan zien we, door het hoog ge-halte aan melksuiker, weldra een roodbruine neerslag van CuOontstaan 2). Voegt men wei bij melk van ^ 35Â°C., dan stremt dezelaatste 3) doordat in de wei een groot gedeelte van het gebruiktelebferment is achtergebleven. Het S.G. van wei is g?Š?Šn criterium,omdat van de techniek der

kaasmakerij afhangt, of veel, weinigof g?Š?Šn warm water bij de te verkazen melk werd gevoegd. Boven-dien is het watergehalte van wei afhankelijk van de manier, waaropgepasteuriseerd wordt; geschiedt dit in een zgn. pasteur, dan komter weinig of geen water bij; wordt de wei echter in weikuipen doorhet inleiden van stoom verwarmd, dan zal door het condenseerenvan die stoom het watergehalte toenemen naarmate daarvoor meerstoom noodig is geweest. Met het watergehalte wisselt natuurlijkhet Soortelijk Gewicht, (en tegelijk de voedingswaarde). 1 ) Idem. 2 ) Idem. 3 ) Idem.



??? Mijne Heeren. Ik heb gemeend U deze inleidende beschouwingenniet te mogen onthouden, omdat voor den veearts, die met de con-trole zal worden belast, op dit gebied angels en voetklemmenkunnen liggen, die hij alleen bij behoorlijke terreinkennis zal wetente vermijden. En nu komen we tot de vraag: welke eischen stelt het Kon. Besl.aan de behandeling van meergenoemde bijproducten ? Deze eischen zijn tweeledig, want ie. wil het Kon. Besl., dat zij worden verhit tot een zekere tem-peratuur, en 2e. dat die verhitting (welke we gemakshalve â€žpasteurisatie"zullen blijven noemen) geschiedt onmiddellijk nadat zij zijn â€žont-staan". De bedoeling van dit woord â€žonmiddelijk" is, naar ik vermoed,om wetsontduiking tegen te gaan ?Šn om controle in de fabriekmogelijk te maken. Behalve korten tijd na het verwerken van demelk tot boter of kaas, mogen dus bij de controle geen niet-gepasteu-riseerde bijproducten in de fabriek worden aangetrofen. Al te letter-lijk mag men m.i.

dit â€žonmiddellijk na hun ontstaan" niet opvatten!Want dan zou bijv. voor fabrieken, waar â€žhalf vette" of â€žmagere"kaas wordt gemaakt het bedrijf onmogelijk worden gemaakt.Immers, dan zou de afgeroomde melk in die fabrieken â€žonmiddellijkna haar ontstaan" moeten worden gepasteuriseerd, en dat kan niet,want......dan zou er geen kaas meer uit kunnen worden gemaakt! Fabrikanten van zgn. â€žmager-melkpoeder" zouden dan hunbedrijf moeten staken, en het maken van â€žwei-boter\' zouonmogelij k worden ! Zijn dit allemaal â€žbijzondere gevallen", waarin de Ministervolgens Art. III ontheffing kan verleenen ? Of . . . moet dit woord â€žonmiddellijk" als een â€žlapsus"worden beschouwd? Trouwens, het eigen belang der fabrieken brengt reeds de wen-schelijkheid mee om dit pasteuriseeren zoo spoedig mogelijk tedoen geschieden. Want hoe langer men daarmee wacht, des tehooger wordt,â€”door de ontwikkeling der melkzuurbacterie??n enhet splitsen van de

melksuiker in melkzuur en gassen â€” het zuur-gehalte van de afvalproducten. En hoe hooger het zuurgehalte is,des te grooter wordt de kans, dat door de voorgeschreven verhittingde eiwitten zullen praecipiteeren en de verkoopwaarde van hetproduct kleiner zal worden. Aangezien door de verhitting de zuur-graad niet noemenswaard verandert â€” alleen door het ontwijkenvan C02 wordt zij iets lager â€” kan deze ons een vingerwij zing geven.



??? wanneer we de vraag hebben te beantw-oorden of de pasteurisatiespoedig na het â€žontstaan" van afgeroomde melk of wei is geschied.Doch ook slechts een vingerwijzing. Want in zuivelfabrieken is eennieuwe infectie van de bijproducten met melkzuurbacterie??naltijd mogelijk, en zelfs waarschijnlijk. Wanneer ondermelken wrei na het pasteuriseeren met opzet weer worden â€žgezuurd",dan hebben we aan het bepalen van den zuurgraad natuurlijk niets.Met dit voorbehoud is het waarschijnlijk, dat gepasteuriseerdewei of afgeroomde melk, welke een zuurgraad hebben boven 10of 12, niet onmiddellijk na haar ontstaan zijn verhit tot de ver-eischte temperatuur. Het doel der verhitting. Terwijl tot 12 Januari j.1. in met mond- en klauwzeer besmettekringen het vervoer van voor veevoeder bestemde wei, afgeroomdemelk en karnemelk was verboden, indien deze niet te voren opminstens 8oÂ° C. verhit geweest waren, is bij Kon. Besl. van 16 Dec.1915 in drie??rlei opzicht met

dit verbod gebroken. In de ie plaats is het facultatief karakter geheel vervallen,en geldt dit verbod altijd en overal, behoudens bijzonder verlofvan den minister.In de 2e plaats wordt nu niet meer gevraagd:â€žZijn die producten voor veevoeder bestemd, of niet" (iets, wat m.i.ook onzin was, want hoe zou men dat toen hebben willen contr??-leeren?). En in de 3e plaats wordt niet meer ge??ischt: verhitting toteen vastgestelde temperatuur, doch worden bepaalde biochemischereacties voorgeschreven als criterium voor voldoende verhitting. V????rdat ik deze reacties met U bespreek, en U die demonstreer,nog enkele woorden over het doel der verhitting, en, in verbanddaarmede, over de waarde dier reacties als criterium. De vraag, met welk doel in de zuivelindustrie melk of bestand-deelen van melk worden verhit, is tot op zekere hoogte, nu nog meerdan vroeger, ook een veeartsenij kundig belang geworden. Met dit verhitten kan men 4-derlei doel hebben: ie een betere en meer

volkomen splitsing van de melk in haarbestanddeelen mogelijk te maken (het zgn. v????rwarmen voor hetcentrifugeeren); \'( Naschrift bij de correctie. In de Staatscourant van 4 Maat geeft deMinister te kennen dat doorloopendc ontheffingen kunnen worden gegeven aandie fabrikanten, welke verklaren bedoelde bijproducten nimmer als veevoederte zullen bezigen. De vraag is bij mij opgekomen, op welke wetenschappelijke gronden deMinister dan de factor â€žmensch" bij het verspreiden van mond- en klauwzeerwil uitschakelen ? ?



??? 2e de uit de melk gewonnen producten lekkerder en duurzamerte doen worden (het pasteuriseeren van room voor de boter-bereiding); 3e. de duurzaamheid van melk grooter te maken (het pasteuri-seeren van consumptiemelk) en 4e. eventueel in de melk of bijproducten aanwezige pathoge-ne organismen te vernietigen. Vier schijnbaar geheel verschillende redenen dus. En toch gaanvoor een groot deel de belangen van de zuivelindustrie en de v?Št?Š-rinaire belangen hand aan hand, omdat ?¨n zuivelindustrie ?¨n vee-artsenijkundig staatstoezicht beide tot doel hebben: het dooden vanongewenschte micro-organismen. Ook in beider belangen mag deverhitting niet hooger gaan dan voor het beoogde doel noodig is,?Š?Šnerzijds om de melk, de room of de onderrnelk niet ongeschiktte maken voor het verdere â€žverwerken", anderzijds om de bijpro-ducten zoo weinig mogelijk hun voedingswaarde te ontnemen. De vraag, welke het Veeartsen ij kundig Staatstoezicht had

tebeantwoorden bij het ontwerpen eener zgn. â€žpasteurisatie-wet"was dus tweeledig. Eenerzijds: welke micro-organismen wenschtmen in de bijproducten der zuivelbereiding onschadelijk te maken,en anderzijds: welke is de temperatuur-grens, die deze micro-orga-nismen niet kunnen overleven? Het is een publiek geheim, dat het heerschend mond- en klauwzeerbij de Regeerirg plotseling â€” wat al te plotseling naar \'t mij toe-schijnt â€” een eind heeft gemaakt aan het zoeken naar juiste, engoed te contr??leeren voorschriften. In Nederland zijn nooit onder-zoekingen gepubliceerd omtrent de temp., waarbij het tongblaar-virus in melk of bijproducten zijn infecticvermogen verliest. InDenemarken is men tot het resultaat gekomen dat 10 minutenverhitten tot yoÂ°C. voldoende zou zijn. In Duitschland aan hetKaiserl. Gesundheitsambt in Berlijn heeft men bevonden, dat bij85Â° C. bijna oogenblikkelijk het virus onwerkzaam wordt. De vraagis wel eens bij mij opgekomen, of het

niet wenschelijk zou zijnin Nederland â€” met de noodige voorzorgen natuurlijk â€” te trachtenzekere gegevens hieromtrent te krijgen? Ofschoon het mond- en klauwzeer dus de onmiddellijke drijfveergeweest is, zal de Regeering bij het uitvaardigen der pasteurisatie-voorschriften toch ????k wel gedacht hebben aan de tnbercidoseen hare verspreiding door de bijproducten der zuivelbereiding.Toen Storch in 1898 zijn bekende controle-voorschrift bracht,gaf de wetenschap een ander antwoord dan nu op de vraag bij welketemp. tubercelbacillen in melk sterven. Latere onderzoekingen



??? hebben geleerd dat lang niet altijd een korte verhitting tot 8oÂ° C., ofzelfs 85Â°C. hiervoor voldoende is. Y. van der Sluis komt in zijndissertatie zelfs tot het resultaat, dat een uur verhitten tot 8oÂ°C.noodig zou zijn. Ik zou te uitgebreid worden, indien ik alle onder-zoekingen hier zou moeten releveeren. Prof. de Jong heeft erreeds opgewezen, dat het volgens Storch\'s methode niet reageeren met para-phenyleendiamine en waterstofperoxyde voor melk volstrekt geenwaarborg behoeft te zijn, wat betreft onschadelijkheid met het oogop tuberculose. Zonder twijfel geldt hetzelfde voor de bijproductender zuivelbereiding. Voor de bestrijding van tuberculose heeft ditKon. Besl. dus slechts betrekkelijke waarde. De biochemische reacties als criterium. Afgeroomde melk, karnemelk en wei moeten â€” voorzoover ditnog noodig is â€” tot zoodanige temperatuur worden verhit, dat zijniet blauw worden, als zij worden vermengd met waterstofsuper-oxyd-oplossing en

paraphenyleendiamine oplossing. Op dit gebod volgt nog een verbod om die producten te vervoerenzoolang zij voormelde reactie nog vertoonen. De adviseur der Regeering neemt dus deze reactie als criterium,om uit te maken of zoodanige verhitting heeft plaats gehad, datdeze onschadelijkheid, wat besmettingsgevaar betreft, waarborgt. Waarop berust dit vertrouwen? Om U dit duidelijk te maken, moet U mij veroorloven schijnbaarvan de orde af te wijken en een klein uitstapje met U te maken ophet gebied der physiologische chemie. Het feit, dat in het dierlijk lichaam talrijke ingewikkelde chemi-sche processen plaats hebben, zoowel wat betreft de ontledingvan zeer samengestelde voedingsstoffen, als de voortdurende op-bouw van, uit een chemisch oogpunt beschouwd, niet mindergecompliceerde inhoud van cellen en lichaamsvochten, zonder datdaarvoor â€” zooals in het laboratorium â€” energische hitte of ge-concentreerde zuren e.d. noodig zijn, deed reeds jaren

geledenbij de physiologen het vermoeden ontstaan, dat bij dit steeds enoveral herhaalde oxydeeren en reduceeren bijzondere stoffen moes-ten meewerken, onder wier invloed dergelijke omzettingen mogelijkkonden worden. Omtrent den aard en den bouw van deze stoffen heeft menlangen tijd geheel in het duister getast. Niettegenstaande deze stof-fen, die we ,,fermenten" of juister â€ženzymen" noemen, lange jarenhet onderwerp zijn geweest â€” en nog zijn â€” van velerlei onder-zoekingen, is men met de kennis van hun scheikundige samen-



??? stelling nog niet zoo heel veel verder gekomen. De meening, datenzymen nucleo-albuminen zijn, berust nog grootendeels op hypo-thesen. De talrijke studie??n zijn echter niet geheel tevergeefs ge-weest. Ze hebben ons talrijke soorten enzymen leeren kennen,soorten, die men echter alleen weet te onderscheiden door de eigen-schappen, die zij ten opzichte van andere stoffen vertoonen, endoor hun meerdere of mindere resistentie tegen verhitting. We wetennu, dat enzymen kunnen opbouwen en afbreken; dat zij overigenslangzaam verloopende chemische processen in hooge mate kunnenversnellen, zonder zelf verloren te gaan. We weten nu ook, datbepaalde enzymen niet alleen in het dierlijk, doch ook in hetplantaardig organisme worden gevormd, ook door bacteri??n kun-nen worden geproduceerd. Al kan men alles nog niet verklaren, toch kan men met vrij grootezekerheid zeggen, dat enzymen bij de stofwisseling in de cel,bij het afwisselend oxydeeren en

reduceeren, een gewichtige rolspelen. Zij zijn in het dierlijk lichaam overal te vinden, zoowel inhet bloed als in de weefsels. Wanneer we een wond, waar die ook is,met H202-oplossing overgieten, dan zien we, dat de wond spoedigmet schuim is bedekt. De gasbelletjes bestaan uit zuurstof, welkedoor de werking van bepaalde enzymen uit de H202 vrij wordtgemaakt. Geen wonder dus, dat dikwijls enzymen het lichaam metse- en excreta verlaten. Aangezien de melk niet alleen een excreet maar ook een secreetis van de klierccl, behoeft het ons niet te verwonderen dat ook demelk verschillende enzymen bevat. Ik zeg â€žverschillende" enzymen, en daarmee bedoel ik â€žver-schillend", naarmate hun eigenschappen. Waarom en hoe men vandeze verschillen gebruik heeft weten te maken, om te kunnenconstateeren tot welke temperatuur melk of melkproducten ver-hit geweest zijn, zal U blijken, wanneer ik U â€” in :t kort â€” enkelemelkenzymen opnoem met de

eigenschappen welke hen eigen zijn.Aangezien dit voor ons doel, het beoordeelen van wei, afgeroomdemelk en karnemelk, van belang is, zal ik U daarbij mededeelenwat er geschiedt met die enzymen bij het afroomen, het karnenen het verkazen van melk. Uit laatstbedoelde gegevens kan Udan blijken, welke voor ons belangrijke enzymen in de bijproductender zuivelbereiding achterblijven, en welke niet, en waarom heteene enzym voor ons doel geschikt is, en we het andere daarvoorniet kunnen gebruiken. Wanneer we een gistingsbuisje vullen met een mengsel van rauwemelk en i a 2% H202-oplossing in de verhouding 2 : i, dan zien



??? we1) na eenigen tijd gasbelletjes in het gesloten been opstijgen.Het gas, dat zich boven in het gistingsbuisje verzamelt is zuurstof.Ge ziet2) dat het de verbranding onderhoudt. Het enzym in demelk, wat H202 ontleedt in H,0 O heet katalasc. Wanneer we die melk eerst -J- uur op 6oÂ° C. verhitten, daarnaalkoelen, en de proef herhalen, dan zien we dat veel minder Owordt gevormd. Doen we hetzelfde met melk, welke vooraf tot 65Â°.of 70Â°. C verhit is geweest, dan merken we op, dat er in \'t geheel geenO meer vrij komt; de katalase is vernietigd. Bewaren we deze ver-hitte melk eenige dagen in een open flesch, en we herhalen de proefnog eens, dan zien we in den regel dat opnieuw O-vorming plaatsheeft: er is nieuwe katalase gevormd door ontwikkeling van be-paalde bacterie??n. Bij het centrifugeeren en bij het afroomenvan melk gaat het grootste gedeelte der katalase in de room over.De afgeroomde melk bevat, zoolang ze versch is (en afkomstig isvan normale melk),

weinig katalase3). Wanneer ze wat oud gewor-den is, kan het gehalte aan katalase, ook in gepasteuriseerde onder-melk, door bacteri??n-ontwikkeling weer sterk toenemen4). Bijhet stremmen van de melk bij de kaasmakerij, slaat de katalasemet de para-case??ne, de wrongel, neer. De wei bevat dus zoolangze versch is, g?Š?Šn katalase4). In oude, ook in gepasteuriseerde weidus, kan echter door bacterie??n-ontwikkeling katalase gevormdworden5). In boterfabrieken wordt bij het pasteuriseeren van deroom de katalase gedood. In versche room-karnemelk is dan geenkatalase te vinden, daar melkzuur-bacterie??n geen katalase vor-men6). In oude karnemelk om de zooeven genoemde reden dikwijlswel7). Uit deze gegevens kan U blijken, dat de katalaseproef w?¨l ge-schikt is om te beoordeelen of melk, afgeroomde melk en karne-melk verhit zijn geweest tot ^ 70Â° C., mits ze nog in verschen staatverkeeren. Doch dat de katalase-bepaling niet geschikt is om bijlaatstgenoemde

producten te constateeren, of zij tot hoogere,laat ik zeggen tot 8oÂ° C., verhit geweest zijn. Wanneer we in een reageerbuisje 10 c.M3. rauwe melk vermengenmet 0.5 c.M3. van-een reagens, dat bestaat uit 5 c.M3. eener 40% 1 Spreker demonstreert dit. 2 2) Idem. 3 ) Idem. 4 ) Idem. 5 B) Idem. 6 ) Idem. 7 ) Idem.



??? oplossing van Formaldehyd 5 c.M1. verzadigde oplossing vanmethyleenblauw in geconcentreerde alcohol -f- 190 aqua, en wezetten dit reageerbuisje in een warmwaterbad van 450 C., dan zienwe dat binnen 10 minuten de blauwe kleur verdwijnt, en het meng-sel weer wit wordt. Het blauwe methyleen is door een enzym in demelk, dat we reductase noemen, gereduceerd tot een kleurloozeleucobase1). Verhitten we die melk eerst tot boven 68Â° C., dan gebeurt ditniet: de reductase is door de verhitting vernietigd2). Laten we dezeverhitte melk eenige dagen open staan, en herhalen we de proef,dan kan het gebeuren, dat methyleenblauw weer wordt ontkleurd:door bacterie??n is in dat geval nieuwe reductase in de melk ge-vormd.3) Terwijl bij het ontroomen met de centrifuge bijna alle reductasemet de room wordt verwijderd, blijft bij taptemelk een gedeelteder reductase achter. Karnemelk bevat steeds veel reductase.Versche wei daarentegen niet. Behoorlijk

gepasteuriseerde afge-roomde melk mag, zoolang ze versch is, dus geen reductase bevatten.Zoowel in afgeroomde melk als in wei kan echter door ontwikke-ling van bepaalde bacterie??n reductase gevormd worden2). Verschillende redenen, welke de reductaseproef dus wel bruik-baar maken om te beoordeelen of het reeds lang geleden is, datlaatstgenoemde twee producten zijn gepasteuriseerd, echter nietom een verhitting van Â? 8oÂ° C. te constateeren, en voor het be-oordeelen van karnemelk heelemaal niet. En zoo zou ik U nog meer melk-enzymen kunnen noemen, welkewe voor ons doel niet kunnen gebruiken, ofschoon ze ons op anderewijze toch van dienst kunnen zijn. Welke eigenschappen moet dan een melk-enzym hebben, om ge-schikt te zijn zoowel voor afgeroomde melk, voor karnemelk als voorwei, door zijn aanwezigheid te verraden, dat die producten niet verhitgeweest zijn tot een temperatuur, welke onschadelijkheid wat besmet-tingsgevaar betreft,

waarborgt? Een dergelijk enzym moet: a. niet uit de melk verdwijnen door afrooming; b. niet uit de melk worden gepraecipiteerd bij de kaasmakerij: c. niet in de boter achterblijven bij het karnen; d. niet kunnen worden geproduceerd door bacterie??n; en 1 ) Idem. 2 Idem.



??? c. vernietigd worden bij een temperatuur, welke zoo weinigmogelijk ligt boven de temperatuur waarbij ook de meest voor-komende pathogene micro-organismen worden gedood. Wat dus de vier eerste eischen betreft hebben we noodig eenenzym, dat in de melk in opgclosten vorm voorkomt. Zulk een enzymbevat de melk in de peroxydase (als we althans de dialyseerbaarheidvan dit enzym buiten beschouwing willen laten). De naam â€žper-oxydase" dankt dit enzym aan zijn eigenschap om in tegenwoordig-heid van peroxyden oxvdatie\'s als \'t ware explosief te bevorderendoor de O uit die peroxyden in statu nascendi over te brengen opeventueel aanwezige gemakkelijk oxydeerbare stoffen. Voegt mendus bij melk, afgeroomde melk, karnemelk of wei bv. barium-peroxyde of waterstof-peroxyde, en daarna een stof, welke dooroxydatie opvallend van kleur verandert, dan kunnen we aan hetontstaan of uitblijven van die kleur-verandering het al of niet-aanwezig

zijn van het enzym â€žperoxydase" beoordeelen. Derge-lijke, gemakkelijk oxydeerbare, en daardoor opvallend van kleurveranderende stoffen, vinden we in verschillende meerwaardigephenolen en meerwaardige amid-verbindingen. Ik zal U niet vermoeien door U de namen van al die reagentiaop te noemen. Wie hier meer van weten wil herleze in deel 29 van\'t Tijdschrift voor Veeartsenij ktmde (bladz. 49) de thans weeractueel geworden litteratuurstudie van Kroon, en de critischebeschouwingen over de SxoRCHsche reactie van De Jong en DeGraaf in deel 33 op bldz. 553. Ik zal U dit echter met een drietalreactie\'s illustreeren1) met melk, afgeroomde melk en karnemelk. Het zal U thans duidelijk zijn, dat melk,afgeroomde melk en karne-melk die kleurveranderingen niet zullen vertoonen, wanneer zezijn verhit geweest tot een zoodanige temperatuur, dat het enzym,de peroxydase, is vernietigd2). Op die temperatuur kom ik strak?nog even terug. Het Kon. Besl. van

16 Dec. 1915 eischt het gebruik van ?Š?Šnbepaald reagens, de para-phenyleendiamine, meer bekend onder dennaam â€žStorch\'s reagens", omdat op voorstel van Storchreeds in1898 de Deensche wetgever het gebruik van dit reagens voorschreef,om ten behoeve van de Tuberculose-wet de pasteurisatie van melken haar bijproducten te controleeren. Niet verhitte melk, afgeroomde melk en karnemelk worden,indien ze gemengd worden met een oplossing van H202 en een op- 1 \') Spreker toont de vergadering de reactie-s van deze resp. niet- ?¨n welverhitte producten met Guajacol-, Pyrocatechine- en Paraphenyleendiamine enh202-oplossing. 2 ) Spreker demonstreert dit.



??? lossing van paraphenyleendiamine, zooals U ziet, binnen eenigesecunden indigo-blauw. Tot mijn groote verbazing wil dit Kon. Besl. dezelfde kleur-reactie ook bij wei te voorschijn roepen. De wei stoort zich echterniet aan Kon. Besluiten, doch wordt met H202 en paraphenyleen-diamine-oplossing, zooals U hier ziet1), niet blauw, doch roodbruin,of hoogstens violeV. Dit komt doordat de roodbruine indophenol,welke door oxydatie van de paraphenyleendiamine ontstaat,in de wei geen witte case??ne meer vindt, waarmee indophenoleen blauwe kleur-reactie doet ontstaan. Voegt men bij deze violettewei dan ook wat gekookte melk (die dus geen peroxydase meerbevat) dan komt de blauwe kleur, welke we zooeven bij melk enafgeroomde melk zagen, direct te voorschijn. Verricht men dezelfdereactie met sterk verhitte wei, dan blijft, zooals U bij deze proefblijken zal2) de verkleuring, die U zooeven zag, uit. Deze leelijke fout in meergenoemd Kon. Besl. heeft een evenleelijk

gevolg: zoolang dit niet is gewijzigd kan geen enkel proces-verbaal met vrucht worden opgemaakt tegen zuivelfabrikanten,welke hun wei zonder pasteurisatie afleveren! En aangezien juisthet voornaamste doel is, het verkoopen van niet-gepasteuriseerdewei te beletten â€” karnemelk en afgeroomde melk worden immersmet een technisch doel veelal toch reeds gepasteuriseerd â€” zaldaardoor met het Kon. Besl. niet worden bereikt, wat men daarmeeheeft bedoeld. Een leemte in het Kon. Besl. is m.i. ook het ontbreken van hetverlof, om karnemelk v????r het verrichten der reactie te mogen neu-traliseeren (met carbonas-kalicusoplossing of desnoods met kalk-water). Doet men dit niet, dan is dikwijls de reactie onduidelijk;na het neutraliseeren komt de blauwe kleur, zooals U ziet3) v?Š?Šlbeter voor den dag. De zucht naar â€žbeknoptheid" heeft den steller van het Kon.Besl. m.i. wat al te veel te pakken gehad! Uit het volgende zalU dit nog m?Š?Šr blijken. Het Kon. Besl. eischt

het mengen van hette onderzoeken product met waterstofsuperoxyd-oplossing enparaphenyleendiamine-oplossing. Aangezien het mengen ook metdeze laatste oplossing wordt voorgeschreven,magb.v.deringmethodevan Rullmann niet worden toegepast. (Rullmann schudt de melkn.1. met 3% H202 oplossing en droppelt dan de Para-oplossinger boven op, waardoor een blauwe ring op de grens kan ontstaan)4) 1 *) Spreker demonstreert dit. 2 ) Idem. 3 ) Spreker toont de vergadering deze reactie-verschillen. 4 ) Spreker demonstreert dit. xliii u



??? De reagentia moeten volgens het Kon. Besl. worden gebruiktin oplossing. Waarin de H202 en de Para-phenyleendiaminemoeten opgelost worden zegt het Kon. Besl. niet, en evenminiets omtrent de concentratie of de te gebruiken hoeveelheden.Het laat dus den onderzoeker overigens vrij, wat de te kiezenmethode betreft. Duidelijk is echter niet of men ook gebruiken magde zoutzure oplossing, dus de zoutzure-paraphenyleendiamine,een veel houdbaarder reagens dan de moeilijk zuiver te krijgen ente houden zuivere para-phenyleendiamine. De Codex alimentariusbeveelt daarom het zoutzure zout aan. â€” En eveneens is het twijfel-achtig of bij de water^tofsuperoxyd-oplossing iets zwavelzuurmag gevoegd worden, om de houdbaarheid daarvan te verhoogen,wat wenschelijk is. Storch geeft voor het bereiden der reagentia de volgende voor-schriften: 1. Een 10% H202-oplossing wordt verdund met het vijfvoudigvolume water, dat per Liter 1 c.M3. geconcentreerd

zwavelzuurbevat. Zij wordt bewaard in een bruin fleschje. 2. Paraphenyleendiamine wordt eerst in een vijftigvoudigehoeveelheid kokend gedistilleerd water opgelost, door papier ge-f\'ltreerd, en in een bruin druppelfleschje bewaard. Koning beveelt het gebruik aan van 1% waterige H202-oplossingen 1% Paraphenyleendiamine-oplossing. De Codex alimentariusschrijft voor: H202-oplossing en 2% Paraphen-oplossing. Met alle drie recepten zijn goede reactie\'s bij gewone kamer-temperatuur te krijgen, mits de oplossingen (vooral die van para-phenyleendiamine) niet te oud zijn. Een d: 36 uur oude oplossingvan dit reagens kleurt rauwe melk en ondermelk seeds dadelijkblauw, ????k zonder toevoeging van H202-solutie. In elk g?Y<l! magde oplossing niet ouder zijn dan 14 dagen (als ze in bruin glas be-waard is); oudere is vaak onbruikbaar. Het Kon. Besl. zegt niets hieromtrent. Ik acht een bijvoegingvan een bepaling omtrent den â€žouderdom" der oplossingen nood-

zakelijk. Wil men dit niet, dan zou aan de reagentia den eisch kun-nen worden gesteld dat, zij rauwe melk binnen enkele secundenduidelijk blauw moeten kleuren. Wat de hoeveelheid van de reagentia betreft, welke men moet toe-voegen aan 10 c.M3. der te onderzoeken producten, hiervoor geeftStorch aan: 1 druppel H202-opl. en 2 druppels Paraphen.-opl.;Koning i of 2 druppels van elk en de Codex 8 druppels H202-opl.en 4 druppels Storchs-reagens. Verschillend dus in verband met de



??? concentratie. H?Š?Šl nauwkeurig komt dit er, naar mijn ervaring,niet op aan. Het beste is niet te veel bij te voegen. Steeds moet de te onderzoeken afgeroomde melk, karnemelkof wei ?Š?Šrst worden gemengd met de H202-opl.; pas daarna wordt deparaphenyleendiamine-opl. bijgevoegd en even omgeschud. De reagentia moeten dus vooraf worden gecontroleerd op rauwemelk. En nu ten slotte nog de vraag waar eigenlijk alles om draait:â€žwelke verhitting van de bijproducten zullen nu de zuivel-fabrieken moeten toepassen, om te zorgen dat bij controle de kleur-reactie uitblijft? In een schrijven, door de Commissarissen der Koningin namensden Minister aan de Burgemeesters gericht, ten einde belangheb-benden in kennis te stellen van hetgeen het Kon. Besl. van 16 Dec.19x5 van hen eischt, wordt, â€” dus van offici??ele zijde â€”hieromtrentgezegd: â€ždat men geen gevaar zal loopen, in strijd met het onder art.â€žII, bedoelde verbod te handelen indien men zorg

draagt geeneâ€žandere dan gekookte of tot een temperatuur van tenminste 85Â° C.â€žverhitte afgeroomde melk, karnemelk of wei te vervoeren". Schijnbaar is de vraag hiermee beantwoord. Ik zeg schijnbaar.Want hetgeen in dit officieel rondschrijven wordt gezegd is m.i.niet juistl Afgeroomde melk kan n.1., ????k indien zij eenige oogen-blikken snel tot 85Â° C. verhit is geweest, na -J- uur of 1 uur nog eenheel duidelijke blauwe reactie geven. Met karnemelk, afkomstigvan wat snel tot 85Â° C. verhitte room, is dit precies zoo. En even-eens met karnemelk van aangezuurde of zuur geworden volle melk,welke vooraf niet gepasteuriseerd was. (Prof. de Jong heeft â€”blijkens zijn zooeven genoemd artikel â€” hetzelfde opgemerktten opzichte van gewone melk. Hij zag bij snel tot 86Â° C. verhittemelk na ro minuten de blauwe kleur reeds komen). Dit snel ver-hitten gedurende enkele oogenblikken komt in de practijk voor,n.1. in fabrieken, welke de ondermelk door zgn. pasteurs

latenpasseeren! Dergelijke ondermelk of karnemelk reageert niet binnen| minuut, ?Š?Šn of hoogstens 2 minuten, doch w?¨l na Â? uur of langer! Hierdoor komt een groot gebrek in de regeeringsvoorschriftenvoor den dag, nl. dat hierin niet wordt gezegd binnen welken tijddat blauw worden niet mag optreden! Dit is van belang, niet alleen voor een billijke beoordeelingvan het product van den zuivelfabrikant, die een korte verhittingvan 85Â°. in pasteurs toepast, doch ????k voor het beoordeelen van debijproducten welke langer en tijd op eenigszins lagere temperaturen



??? zijn verhit geworden. Het al of niet optreden der reactie hangt n.Lniet alleen af van den bereikten verhittingsgraad, maar ????k vanden duur, en zelfs van de wijze, waarop de verhitting is geschied.Het gewone proc?Šd?Š, waarbij room ?Š?Šn minuut tot 8oÂ° C. wordtverhit, geeft na het karnen karnemelk welke reeds binnen eenkwartier blauw reageert. Hetzelfde geschiedt met op die wijze ver-hitte ondermelk. Ook is dit het geval na verhitting gedurende \\ uurtot 75Â° C., hoewel minder duidelijk, en na wat langeren waarnemingstijd. Hoe moet men dit totaal ontbreken van een ,,waarnemingstijd"in het Kon. Besl. opvatten? Moet de contr??leerende veearts zoo-lang naar de reageerbuisjes blijven staren om te zien of de inhoud niet blauw wil worden........totdat het hem groen en geel voor de oogen wordt? Of gaat het regeeringsvoorschrift van de ver-onderstelling uit, dat een goed ambtenaar zijn waarnemingstijdwel zal weten te bepalen? Voor de ambtenaren heel

vereerend.Maar, zal verschil in opvatting hieromtrent niet spoedig aanleidinggeven tot gegronde klachten van zuivelfabrikanten, welke, of-schoon ze volgens hetzelfde proc?Šd?Š pasteuriseeren, verschillendzullen worden beoordeeld, c.q. al of niet veroordeeld, naarmate deverschillende opvattingen van de contr??leerende ambtenarenomtrent die waarnemingstijd? En zal dit ontbreken van elk voor-schrift hieromtrent de deur niet wijd openzetten van ,,juristerij",zoo niet, ten slotte aanleiding geven tot â€žniet strafbaar" ver-klaren van alle overtredingen? De tijd zal het leeren. En boven-dien is het m. i. door dit totaal ontbreken van alle gegevensomtrent waarnemingstijd, voor de zuivelfabrikanten niet mogelijkeen antwoord te vinden op de vraag, tot welke temperatuurzij de volle melk, de room of de nevenproducten zullen moetenverhitten, om te zorgen, dat bij de controle de kleurreactieuitblijft. Bij een eventueele herziening van het Kon. Besl. moet m. i.in de ?Š?Šrste plaats gedacht

worden aan het bepalen van eenkorte waarnemingstijd. Naar mijn bescheiden meening is aan-vulling in dezen zin m?Š?Šr dan gewenscht! Mijne Heeren! Ge zult het wel met mij eens zijn dat er aan dezgn. pasteurisatie-voorschriften h?Š?Šl wat ontbreekt, dat verbeteringbehoeft. Men beschouwe hetgeen ik daaromtrent heb gezegd echterniet als een â€žwillen afbreken". Ik weet heel goed, dat â€žopbouwen"veel moeilijker is, en dat het ook verre van gemakkelijk zal zijnom alleszins juiste voorschriften voor de bij de controle te volgenmethode te geven. De groote belangen, zoowel voor de gezondheid



??? van den veestapel als voor de zuivelindustrie, welke aan een juisteredactie zijn verbonden, wettigen echter mijn wensch, dat de Re-geering ons spoedig met een verbeterde editie zal weten te ver-blijden. Misschien dat de opmerkingen, welke ik hier hebgemaakt daartoe iets kunnen bijdragen. Schoonhoven, 15 Februari 1916. Het onderzoek aan de longe, DOOK D. J. KOK,med. veterin. cand. te Utrecht. In NÂ°. 21 van het 42e deel van dit tijdschrift noemt Dr. J. Roosvijf groote bezwaren, verbonden aan het longeeren in de praktijk.Mij uitsluitend op een zuiver technisch standpunt willende plaatsen,heb ik den indruk gekregen dat de veterinairen het longeeren inde praktijk vaak ongemakkelijk noemen omdat de meesten hetniet kunnen, zelfs geheel niet weten hoe gelongeerd moet worden. Hierbij komt nog dat veel veterinairen der laatste jaren totaalonwetend zijn inzake omgang met paarden, vooral jonge paarden 1).Aan de medische kennis van den veterinair doet het

natuurlijkniets af, of deze al of niet op de hoogte is van zuiver technischekennis in zake den omgang met, en beoordeeling der gebruiks-waarde van paarden. Toegegeven zal echter moeten worden datvakmenschen den veterinair maar al te dikwijls het meest buitenzijn eigenlijk vak beoordeelen, zij het dan ook bevooroordeeld. Van de vijf opgenoemde bezwaren blijft alleen het onder sub Igenoemde onaanvechtbaar. 2. Het personeel. Waarschijnlijk bedoelt Dr. Roos ongeschiktheid van het beschik-bare personeel en een onvoldoend aantal menschen. Zelden zal men veel hulp noodig hebben, overigens zal een meerof mindere geschooldheid van personeel er weinig toe doen, mitsde bevelen van dengeen die longeert, strikt opgevolgd worden. *) verg. o. a. mijn artikel â€žMisplaatste nonchalance" Veterin. Stud. Maand-blad Febr. 1915 No. 6.



??? Zoo mogelijk longeere de veterinair zelf. Sub 3 en 4 wil ik tegelijk bespreken, aangezien de hier bedoeldebezwaren in elkaar overgaan. Men heeft bijvoorbeeld een vol-doende ruimte en slechts ?Š?Šn man hulp. Afgerichte rijpaarden longeert men altijd gemakkelijk, zoo nietonbetuigde jonge paarden, tuigpaarden en werkpaarden (koud-bloed). Aangezien de meeste paarden niet weten wat er van hengeeischt wordt, waar dikwijls geen rekening mede gehouden wordt,worden deze dieren als lastig, kwaadaardig en onwillig beschouwdwaar vaak het tegendeel het geval is. Een geforceerde bewegingaan de longe treft meestal doel. Van het onderzoek der ademhalingsorganen hangt te veel af,om het niet serieus te verrichten. Men zorgt dan eerstens voor eengeschikt harnachement, dit is te bekend om er een beschrijvingvan te geven. Men completeert het echter met een singel en tweebijteugels (desnoods van touw). Men legt het dier een trens aan endoet het daarna de cavegon aan J).

De bijteugels worden aan de trens bevestigd en gelijkmatigaangehaald en aan den singel bevestigd. Men zet het paard niet,,bij", het mag niet in de vrije beweging van hoofd en halstrekkenbelemmerd worden. De helper of degene die zelf de longe ter handzal nemen, brengt het paard binnen en houdt daarbij niet zooals ikhet vaak zag, de zweep of chambri?¨re in de hoogte, of wel komt metin de hoogte gehouden zweep op het dier af. Zelfs zag ik eenigemalen dat met de zweep in de hand veranderingen aan cave9onaangebracht werden. Menhoude de zweep altijd achter zich, zoodathet paard hem niet ziet, en wel met den slag naar den grond. De helper laat nu het paard (aan het hoofd houdend) eenigemalen rondstappen op de groote volte (cirkel) en begint op denlinkerhand (d.w.z. het paard heeft een vooruitgaande bewegingnaar links). Het dier merkt dan wel wat van he:n geeischt wordt. De helper plaatst zich nu aan de rechter zijde van de longeen blijft achter de longe en achter de

zweep. Met tongslag en zacht â€ždrijven" met zweep of chambriere (nietslaan!) en het woord dr-a-ven uitsprekende, brengt men het paardin korten draf, het tempo systematisch door aandrijven versnellende.Men slaat zoo min mogelijk, liefst nooit, men moet al veel ervaringen kijk hebben inzake paardenomgang om op het juiste en goedemoment verdiend een dier te straffen. Men gebruike de zweep alshulpmiddel en misbruike deze niet in den vorm van dwangmiddel. De methode, die ik vaak toe zag passen waarbij een man het paard



??? naholt, is ten eenemale af te keuren; dit maakt op een vakman eenalleronaangenaamsten indruk. Blijft het paard niet op de volte,dan komt het ??f te veel naar binnen, ??f het loopt de volte uit,maakt deze als het ware te groot en gooit zijn achterhand er buiten.Om dit tegen te gaan maakt men gebruik van de hulpteugels.Komt het paard te veel naar binnen, dan verkort men de buitenhulpteugel, in het tegenovergestelde geval de binnenhulpteugel. Men herhaalt nog een paar maal het rondleiden in stap Heeft men het dier weer in draf, dan laat men het door aandrijvenhet tempo zoo snel maken, dat het genoodzaakt is zich in galopte werpen om in evenwicht te kunnen blijven. (Het dier loopt immersmet gebogen wervelkolom). Door drijven houdt men het in galop. Door het roepen van â€žstappen" (woorden in denzelfden toonroepen bevordert het begrijpelijk worden der eischen) laat men hetpaard na den draf in stap overgaan (niet pareeren of door ruw ruk-ken het dier tot stilstand

brengen). Men maakt de bijteugels lo<.en herhaalt de galoptour. Men werpt, de zweep op den grond enhaalt de longe langzaam naar zich toe, de longe wordt nu aan denrechter ring van de cave9on-neusriem bevestigd en men herhaaltbovenbeschreven wijze van longeeren, op den rechterhand. Heteene paard is natuurlijk bevattelijker dan het andere, ook tempera-ment en leeftijd hebben veel invloed. Men gaat vervolgens zoonoo-dig over tot een â€žgeforceerde beweging". Meestal is dit niet noodig.Dit forceeren mag niet bestaan in veel slaan, doch eenvoudig ineen langere galop reprise. Bij het longeeren moet men geduldig en kalm zijn, en nooitvergeten de paarden toe te spreken. Overdadig zweeten na de oefe-ning treedt dan niet zoo vaak op, want het â€žoverdadige" is meesteen gevolg van â€žangst" door zweepmisbruik bij onkundig longeeren,terwijl de snelle, meest overkruiste galop (kansop vangen en vallen)een gevolg is van de pogingen van het dier om te ontloopen aande pijn

door de zweepslagen veroorzaakt. In mul zand zal men eerder zijn doel bereiken dan op een vrijharden bodem. Ik moet toegeven dat een oordeelkundig longeeren tijd eischt.Welnu, men doe het dan zooals het behoort, anders kan met hetveel beter laten. Jonge paarden kan men door onoordeelkundiglongeeren voor maanden bederven. Longeeren gaat niet in een vloek en een zucht als de dieren hetniet kennen. Het tijdroovende van de methode zou voor den practi-seerenden dierenarts een bezwaar kunnen zijn, maar de bezwarendie Dr. Roos opnoemde, hebben met tijd niets uit te staan



??? Om op adem te onderzoeken in de praktijk, kan men dikwijlsvolstaan met het onderzoek van het paard in zijn gebruik. Een rijpaard onder den man, etc. koudbloeds in galop te houden(een gang waartoe de bouw en het doel van het dier zich niet leent)is lastig, maar het gaat vooral met geduld en zachtheid. De Engelsche Methode door den Heer Roos genoemd, staat uit-voerig beschreven in â€žThe Art of Taming Horses by J. S. Rorey(London G. Routledge & Co. 18851)). Rorey bracht de methode mede uit Ohio in Amerika, en bij hetdemonstreeren in Engeland verklaarden oude vakmenschen zeal 25 jaar geleden in rondtrekkende circussen toegepast gezien tehebben. De methode heeft misschien meer tegenstanders danvoorstanders; mij zijn ervaren paardenmenschen bekend, die demethode hebben zien toepassen en bezwaar zouden maken hundieren op deze wijze op adem te laten onderzoeken. Ofschoon ikzelf twee ongelukken heb zien gebeuren, acht ik mij toch incompe-

tent om een oordeel uit te spreken, omdat ik te weinig paarden metdeze methode heb zien onderzoeken. Rorey\'s methode wordt ook door de bewerker van zijn boekjeniet toegejuicht. Gevensterd Gipsverband, door A. F. MULLER. Een gevensterd gipsverband goed aan te leggen is niet ge-makkelijk, en dat de techniek er van bezwaren ondervindt, wordtbevestigd door het feit, dat men telkens in de literatuur wijzigingenin de bestaande methoden vindt aangegeven. Vroeger deed ikhet aldus. Een dun plankje of stuk carton iets grooter dan de wondwordt in het centrum met een spijker doorstoken en met de puntnaar boven op de wond gelegd. Het gipsverband wordt aangelegden wanneer dit gereed is, steekt de spijker door het verband enwijst ons de plaats aan, waar zich de wond bevindt. Voor dushet gips hard is wordt een stuk ter grootte van het cartonof plankje uitgesneden en het venster in het verband is gemaakt.Een dergelijk gevensterd gipsverband is geen ideaal verband. !)

Hiervan bestaat een Duitsche vertaling.



??? Het gips aan de randen van het venster korrelt af, de verschillendelagen van het verband worden met wondsecreta doordrenkt, enbinnen korten tijd heeft het geheel een vies en onsmakelijk aanzien. In een der buitenlandsche geneeskundige Tijdschriften werdonlangs een andere wijze van aanleggen aangegeven, welke ikreeds eenmaal met succes toepaste. De wond wordt bedekt met eenstuk Bilroth-batist en daarop wordt een spanen doos geplaatst.Het gipsverband wordt om de doos heen aangelegd. Is het verbandgereed, dan wordt de doos weggenomen, het batist wordt open-geknipt en de stukken om den rand van het venster geslagen enmet een paar stroken leukoplast of een gipswindsel op het verbandvastgemaakt. Wij verkrijgen nu een venster met gladde randen,welke niet afbrokkelen en geen wondsecreta doorlaten. Ik voor mij heb deze methode nog aangevuld door v????r hetaanleggen van het verband een steriele oplossing van novocain-suprarenine tusschen

de breukstukken in te spuiten; dit is aangenaamvoor den pati??nt, maar niet minder voor den operateur, die daar-door rustiger en zekerder kan werken. Lisse, December 1915. Rapport inzake het onderzoek naar den werkkring van hulp-keurmeesters en veeopzichters. Door het hoofdbestuur is de volgende vragenlijst aan de ledender Maatschappij verzonden: ie. Zijn er in Uwe omgeving werkzaam: a. hulpkeurmeesters? b. veeopzichters? 2e. Werken de hulpkeurmeesters in rijks- of in gemeentedienst? 3e. Treden hulpkeurmeesters zelfstandig op in gemeentedienst? 4e. Indien ze niet zelfstandig optreden, hoe is dan hunneambtelijke verhouding in gemeentedienst tot den veearts en hoeis hun beider ambtelijke verhouding ten opzichte van de gemeente? 5e. Worden den veeopzichters in rijksdienst zelfstandig werk-zaamheden opgedragen in strijd met art. 2 der wet van 20 Juli 1870,Stsbl. NÂ°. 131, ten opzichte van onderzoek van vee op markten,stalinspectie, ziekteonderzoek?

Worden ze belast met het ver-



??? zamelen van ziektestoffen, met entingen; doen zij uitspraak inzake herstel van besmettelijke veeziekten? 6e. Zijn uwe werkzaamheden ten behoeve van de vleesch-keuring en het v.a.k. staatstoezicht door het optreden van hulp-keurmeesters en veeopzichters sterk verminderd? 7e. Worden die werkzaamheden door U gewenscht en zijt gein staat ze met bekwamen spoed uit te voeren? 8e. Welke werkzaamheden acht gij voor hulpkeurmeestersen veeopzichters niet gepast en niet gewenscht, in verband met hunneopleiding en met de belangen van het algemeen en van denveeartsenijkundigen stand? ge. Zijn u gevallen bekend, waarin door hulpkeurmeesters enveeopzichters is opgetreden in strijd met de belangen van hetalgemeen, van den v.a.k. stand en de bevoegdheden die ge hun,in verband met hunne opleiding, toekent? 10. Hebt ge in deze aangelegenheid nog een en ander op temerken, hetgeen niet onder de vorige vragen kan worden inbe-grepen? 11e. Kunt gij

middelen aanwijzen die aan vermeende, onge-wenschte toestanden een einde kunnen maken? Van 113 leden der maatschappij in verschillende functies werk-zaam, werd een antwoord ontvangen. Uit de antwoorden op de ie vraag blijkt dat de werkkring derhulpkeurmeesters en veeopzichters (deze dikwijls tijdelijk) van zeeruitgebreiden aard is, terwijl uit de antwoorden op de 2e vraag blijktdat 25 leden melding maken van hun optreden in rijksdienst,tegenover in 48 antwoorden hun werken in gemeentedienst wordtaangegeven. De antwoorden op de 3e vraag geven aan dat in 23 gemeentende hulpkeurmeesters in gemeentedienst zelfstandig optreden.In verschillende gemeenten (vraag 4) bestaan behoorlijk verorde-ningen, waarbij de hulpkeurmeesters geplaatst zijn onder den vee-arts-keurmeester en meestal goed gecontroleerd, hun werk ver-richten, terwijl in vele grootere en kleinere plaatsen de hulpkeur-meester niet onder den veearts is geplaatst, doch optreedt alshoofd

van den keuringsdienst. Soms is hij verplicht, in twijfel-achtige gevallen en bij noodslachting, de hulp van den veearts inte roepen, doch meestal heeft hij de wenschelijkheid daarvan zelfte beoordeelen. Zeer veelvuldig zijn de mededeelingen van vee-artsen (vraag 5) over het optreden van veeopzichters bij ont-smetting, markttoezicht, stal-, weide- engrensinspecties. Ze noemen



??? die werkzaamhedem zelfstandig wanneer de veeopzichter? in dezeniet optreden als hulp van den veearts, doch op zich zelf hetzelfdewerk verrichten van den veearts. Zoo nemen ze bv. op marktende standplaats in van den veearts en hebben weer zelf te bepalenof ze al of niet het oordeel van den veearts zullen inwinnen. Ookblijkt dat de veeopzichters belast worden met verzamelen vanziektestoffen en optreden ter onderkenning van besmettelijkeveeziekten, voor het verrichten van tuberculinaties, observatievan verdachte dieren, op ziekte-verschijnselen, en op hunne adviezenherstelverklaringen worden afgegeven. Betrekkelijk weinig veeartsen (vraag 6 en 7) beklagen zich,dat hunne werkzaamheden verminderd zijn door het optreden derhulpkeurmeesters, meerdere gevoelen hun functie als plv. distr.veearts door het optreden der veeopzichters beperkt. Verreweg demeeste veeartsen belasten zich gaarne met de desbetreffende werk-zaamheden en zijn in staat ze met

bekwamen spoed uit te voeren. Bijna eenparig wordt bij de beantwoording van vraag 8 hetzelfstandig optreden der hulpkeurmeesters en veeopzichters ver-oordeeld. Aan het hoofd van deze bestrijding plaatsen zich dieveeartsen, welke de hulpkeurmeester en veeopzichters hebben opgeleid,n.1. de directeuren van de abattoirs. Als niet gewenschte werkzaamheden worden genoemd in \'talgemeen die, waartoe hun diploma en hun elementaire opleidinggeen bevoegdheid geeft en die waartoe de opleiding en de kennisvan den veearts vereischt wordt. Met name worden genoemd: entingen, tuberculinaties, opthal-mische en thermische reactiebepalingen, verzamelen van ziekte-stoffen, herstel verklaringen, stal-, weide- en grensinspecties (zonderveearts), naarkttoezicht, ziekteonderzoek, keuring bij noodslachting,het afkeuren van geheele dieren, afkeuren in \'t algemeen, het goed-keuren van slachtpaarden, het optreden als hoofd van een keurings-dienst. Hoogst ergelijke zaken worden

sub vraag 9 medegedeeldomtrent het optreden van hulpkcurmeesters, in gemeentelijkendienst, vooral in de veenkoloni??n, waar deze door opzettelijke,zeer onduidelijke aanwijzing van hun kwaliteit als hulpkeur-meesters, de burgemeesters in den waan brengen dat ze veearts-keurmeesters zijn, waar ze verklaringen afgeven (buiten gemeentenwaarin ze als gemeente keurmeesters werkzaam zijn), voorliet toe-staan van vervoer van dieren, welke onder zeer verdachte ver-schijnselen zijn gestorven, ten einde het vleesch in de gemeente,waar ze werkzaam zijn, te kunnen goedkeuren. In. het geheelworden door 30 veeartsen laakbare handelingen van hulpkeur-



??? meesters en veeopzichters genoemd, wat de laatsten betreft, wordtveel geklaagd over hun arrogant optreden tegenover burgemeesters,veeartsen en publiek; het zich uitgeven voor iets anders dan zezijn. Op vraag 10 worden verschillende, zeer uiteenloopende ant-woorden gegeven, welke deels ook al onder de antwoorden bij anderevragen genoemd worden. Er wordt nog gewezen op beperking van de leerstof voor de op-leiding der hulpkeurmeesters, op overleg tusschen districts-vee-artsen en hunne practiseerende collega\'s omtrent het optreden vanveeopzichters, op fouten van de zijde der veeartsen, op de controlevan veeartsen door veeopzichters, op de onwettigheid van den tegen-woordig in praktijk gebrachten toestand ten opzichte van het v.a.k.staatstoezicht enz. Onder de middelen (vraag n) ter verbetering aangegeven,vallen op: algemeene vleeschkeur, duidelijke omschrijving van deambtelijke verhouding der hulpkeurmeesters, het aan gemeente-besturen

onmogelijk maken om hulpkeurmeesters aan \'t hoofdvan keuringsdiensten te plaatsen, vaststellen welke werkzaam-heden wel en welke niet aan hulpkeurmeesters en veeopzichterskunnen worden opgedragen, scherp omlijnde instructies, zoo weinigmogelijk hulpkeurmeesters opleiden, instituut van hulpkeurmees-ters opheffen, geen opdrachten aan deze ambtenaren geven welkebehooren tot het gebied van den wetenschappelijk gevormdenveearts, taktisch optreden der districtsveeartsen, veeopzichtersuniform geven, krachtige strafbepalingen bij wangedrag van hulp-keurmeesters en veeopzichters, leerplan cursussen voor opleidingvan hulpkeurmeester?, vereenvoudigen publiceering van deexameneischen, veeopzichters niet gebruiken als plaatsvervangen-de districtsveeartsen doch als v?Št?Šrinaire politie, strenge controledoor den gemeente-keuringsveearts op de hulpkeurmeesters, geenzelfstandig optreden van hulpkeurmeesters en veeopzichters enz. In verband met de

beantwoording der vragen valt nog op temerken dat het instituut van hulpkeurmeesters, door de regeeringin \'t leven geroepen om hulp te verleenen bij exportkeuring, vooreen goed doel aan zijn bestemming is onttrokken door gemeente-besturen, die in deze menschen goedkoope ambtenaren ziende,niet met hunne elementaire opleiding bekend, of daarmee geenrekening houdende, hen belasten met gemeentelijke keurings-diensten. Het moet wenschelijk worden geacht ook in de titulatuur een



??? duidelijk verschil te verkrijgen tusschen hulpkeurmeesters en vee-artskeurmeesters, b.v. door resp. hulpkeurmeester te veranderenin hulp bij den keuringsdienst en keurmeester in keuringsveearts.De veeartsen oordeelen dat de standsbelangen benadeeld wordendoordat werkzaamheden, welke v????r het bestaan van het instituutder hulpkeurmeesters, steeds aan hen werden opgedragen â€” endan ook door hen worden geacht te zijn het werk van den veearts â€”thans worden opgedragen aan veeopzichters. Ze erkennen gaarnedat er, ten behoeve van het v.a.k. Staatstoezicht verschillendewerkzaamheden zijn, zooals controle van voorgeschreven maat-regelen, inspectie van veewagens en dergelijke, welke aan de vee-opzichters kunnen worden opgedragen, doch de standsbelangeneischen, dat niet dan eens een veearts en dan weer een veeopzich-ter opdracht krijgt om gelijke werkzaamheden te verrichten.Dat een veeopzichter dikwijls in staat is die werkzaamheden

naarbehooren uit te voeren, kan niet als reden gelden waarom hij ermede zou moeten worden belast. Een veearts zou bijv. met succeskinderen kunnen vaccineeren, toch sanctionneert de wet zulks niet. Dat een veehouder ook besmettelijke veeziekten moet kunnenonderkennen, in verband met art. 13 der veewet, is ook geen redenwaarom men aan veeopzichters het onderzoek naar besmettelijkeveeziekten zou mogen opdragen. Het moet worden betreurd, dat door districtsveeartsen geenantwoord is gegeven op vraag 5, waartoe zij in de ie plaats in staatwaren. Door de veeartsen wordt weinig of niet geklaagd over de finan-ci??ele nadeelen welke ze door het optreden van veeopzichtersondervinden. Ze achten dit van ondergeschikt belang, het zwaarte-punt wordt gelegd op het naar beneden halen van den stand derpraktiseerende veeartsen. De misstanden ten opzichte van het optreden van hulpkeur-meesters, moeten meestal geweten worden aan de gemeente-besturen; de

districtsveeartsen dragen schuld dat er in de veeartsenij-kundige wereld ongenoegen gewekt is door de werkzaamhedender veeopzichters. Volgens zeer veel veeartsen toch worden zij doorhunne superieuren misbruikt ten nadeele van het aanzien van denstand der praktiseerende veeartsen, en niet in \'t belang van hetv.a.k. Staatstoezicht. Te meer moet dit worden betreurd omdatmen van de ditrictsveeartsen zou mogen verwachten de stands-belangen der veeartsen in \'t algemeen hoog te houden. Het is eenzeer bedroevend verschijnsel dat â€” nu de v?Št?Šrinaire stand ophet punt staat verlost te worden van de resten der uitstervende



??? empiristen en de wetenschappelijke veeartsen daarmee niet meerop een lijn kunnen worden gesteld â€” thans weer een categorie-onwetenschappelijken het v?Št?Šrinaire pad wordt opgezonden, ge-rugsteund door een rijks-diploma en door rijks (districts) veeartsen.Geen wonder, dat ook deze menschen zoo hier en daar de arrogantehouding aannemen, welke steeds de empirie kenmerkt. Van eenongepast optreden zal natuurlijk niet zooveel gemerkt wordenop de bureaux en in den dienst van de districtsveeartsen, in deexportslachterijen en in de abattoirs, waar de hulpkeurmeesterof veeopzichter steeds te maken heeft met zijn onmiddellijken chef,als wel daarbuiten. Van regeeringswege zijn aan de districtsvee-artsen geen voorschriften gegeven, welke werkzaamheden door deveeopzichters moeten worden verricht. Op de districtsveeartsenrust dus de verantwoordelijkheid voor de verplaatsing van sommigewerkzaamheden ten behoeve van het v.a.k.

staatstoezicht. Zoeken we naar een verklaring voor het ontstaan van de optre-dende misstanden, dan vinden we die in het feit, dat de oudere dis-trictsveeartsen ten opzichte van hun werkkring zekere faciliteitenondervinden doordat hun ?Š?Šn of meer veeopzichters zijn toegevoegd.V????r het optreden der veeopzichters waren ze aangewezen op dehulp der plaatsvervangers en stonden ze geheel alleen voor hetadministratieve gedeelte van hun betrekking. In tijden van epizoo-ti??n is vaste hulp voor den districtsveearts noodzakelijk en kunnenin die tijden aan de veeopzichtcrs ook wel voldoende werkzaam-heden worden opgedragen die vallen buiten het kader van de zuiverveeartsenij kundige werkzaamheden. Zeer is het echter de vraagof ook in epizc??tie-vrije perioden wel voldoende van die werkzaam-heden overblijven om het in functie blijven der veeopzichterste billijken. De vaste hulp is een zeer welkome geworden en dedistrictsveearts ziet er zich niet

gaarne van verstoken en zoekt inkalme tijden voor den veeopzichter meer en meer werkzaamhedenop het v?Št?Šrinaire terrein. Zoo wordt bezuinigd op de werkzaam-heden der plaatsvervangers, welk bezuinigd bedrag kan wordenbenut voor het salaris van den veeopzichter. Ten overvloede zal ook nog op andere wijze aan den districts-veearts werk bespaard worden (bv. correspondentie), wanneer hij zijnveeopzichter als plaatsvervangend districtsveearts laat fungeeren. Wat de jongere districtsveeartsen betreft: deze zijn v????r de aan-vaarding van hun ambt, tijdelijk bij oudere collega\'s werkzaamgeweest, hebben hunne wijze van handelen overgenomen en zijnbovendien niet met vroegere toestanden bekend.



??? Ten slotte wen=chen wij, naar aanleiding van de ingesteldeenquete, de volgende conclusies te nemen:Bij de Regeering moet worden aangedrongen:ie. Dat eene scheiding tot stand komt van de opleiding en defunctien van hulpkeurmeesters en veeopzichters. 2e. De opleiding van den ambtenaar moet elementair blijvenen de exameneischen moeten worden gepubliceerd. 3e. Het optreden van hulpkeurmeesters en veeopzichtersmoet door de wet bekrachtigd, en hunne instructies moeten juistomschreven worden. 4e. Hulpkeurmeesters moeten niet aan het hoofd van gemeen-telijke keuringsdiensten worden geplaatst. 5e. De ambtelijke verhoudingen van den veearts-keurmeesterals hoofd van den keuringsdienst en den hulpkeurmeester, moetenâ€” zoowel onderling als ten opzichte van de gemeente â€” deugdelijkworden vastgesteld. 6e. De districtsveeartsen moeten, in overleg met hunne plaats-vervangers, vaststellen welke werkzaamheden als regel wel en

welkeniet aan veeopzichters zullen worden opgedragen. Zooveel mogelijkmoet hierbij uniformiteit worden betracht. Mocht een dergelijkcompromis niet tot stand kunnen komen, dan zou aan de regeeringkunnen worden gevraagd te willen overwegen of uitbreidingvan het aantal hulpkeurmeesters (dienstdoende als veeopzichters)moet worden wenschelijk geacht en of hun optreden in zake de in hetrapport gewraakte werkzaamheden in het belang van den veestapel,van den v.a.k. dienst en van de veeartsenijkunde moet wordengeacht ? Groningen, December 1915. De rapporteur, H. A. KROES. Boekaankondigingen. De Veterinaire Studenten Almanak 1916. . Nu de nieuwe almanak weer verschenen is, wil ik dien gaarne aankondigen enook naar aanleiding van sommige hoofdstukken enkele opmerkingen maken. Niettegenstaande den druk der tijden en het gemobiliseerd zijn van een deel derstudenten is het jaarboek belangrijk uitgebreider dan dat van het vorig jaar,

telthet een zestig pagina\'s meer.



??? â€” 254 â€” De uitvoering is als altijd keurig, de inhoud in menig opzicht belangrijk, redactieen uitgever hebben eer van hun werk. Vooreerst trekken de portretten onze aandacht. Voorop gaatdat van den overledeneerevoorzitter van het Veterinair Studentencorps Dr. W. C. Schimmel, met eenbijschrift van C. D. Daarop volgt een foto van de Senaat, het derde is een goedgelijkend portret van Minister Posthuma met een bijschrift van de Redactie,het vierde een van Prof. Dr. Poels met een uitvoerig bijschrift van Dr. H. Markus,waarbij een lijst gevoegd is van geschiiften van Prof. Poels en van proefschriftendie aan de Rijksseruminrichting werden bewerkt, het vijfde een van wijlen Dr.P. M. J. M. E. Woltering met een in memoriam van de hand van Dr. v. d. Plaats. Behalve deze komen nog bij een artikel van Dr. Vermeulen portretten voorvan eenige der oudste leden van Absyrtus en wel van de heeren W. J. P. vanOppenraay, F. W. v. Dulm, J. B. H. Moubis, D. van der Sluis

en J . B. Rutgers.In 1915 had Absyrtus het vijftigjarig bestaan feestelijk willen vieren, reeds warenmaatregelen in voorbereiding, doch door de tegenwoordige omstandighedenmoest het feest natuurlijk worden uitgesteld, en wie weet voor hoe lang! Naaraanleiding van dit jubileum nu heeft Dr. Vermeulen een artikel geschreven, datmij veel genoegen heeft gedaan en dat ieder die de viering van het 25-jarig bestaanvan Absyrtus heeft meegemaakt, met graagte zal lezen. De schrijver doet dezeaardige dagen weer eens voor ons opleven. Aan dit artikel zijn toegevoegd delevensbeschrijvingen van bovengenoemde oudste leden van Absyrtus. Uit het verslag vanAbsyrtus blijkt, dat het corps door den oorlog en het tengevolgedaarvan afwezig zijn van vele leden een moeilijken tijd heeft doorgemaakt dochtevens dat het voldoende weerstandsvermogen heeft blijken te bezitten. Toch slaat mij de schrik om het hart als ik een verschijnsel waarneem, dat ikhier onder de oogen wil zien.

Achter de lijst van leden van het VeterinairStudentenCorps Absyrtus vinden wij een lijst van verder ingeschrevenen aan \'s Rijks Veeartse-nijschool, die geen lid zijn van Absyrtus, doch die zich grootendeels vereenigdhebben tot een afzonderlijken Studentenbond. Het aantal niet-leden van Absyrtusbedraagt niet minder dan 44, waaronder 20 studenten van het eerste studiejaar.Het valt mijns inziens zeer te betreuren, dat de splijtingsbacil, die enkele jarengeleden vergeefs getracht heeft verdeeling te brengen in de Maatschappij ter bevor-dering der Veeartsenijkunde, blijkbaar in de studentenwereld meer succes heeft.Dit is te betreuren, vooreerst nu voor de studenten zelf, die toch het best hunnebelangen kunnen behartigen en naar buiten optreden als allen samenwerken, dochook voor de toekomst, omdat verdeeling onder de studenten, menschen van elkaarverwijdert, die later moeten samenwerken, samen moeten streven naar een doel,het vooruitbrengen der

veeartsenijkunde en de verbetering van de positie derveeartsen. De studenten mogen wel bedenken, dat de veeartsen al sedert langejaren bezig zijn de positie in de Maatschappij te verwerven, die hun toekomt en datdaarbij alle verdeeldheid uit den booze is. Ik heb meermalen gehoord dat,,de groentijd" de kwestie is waar de strijd om gaat.Als dit zoo is, dan vraag ik toch, is dan de strijd wel gemotiveerd? Niemand zalontkennen, dat het instituut â€žgroentijd" veroudert en verslapt en ik benovertuigd, dat het nadeel der verdeeling, veel, veel grooter is dan het nut dat degroentijd kan stichten. Men kan zeggen, wij blijven een oude traditie getrouw! r



??? Ik hecht ook aan traditi??n, doch even goed als een antiek poortje verdwijnen moetals het moderne verkeer of de veiligheid een breeden verkeersweg eischt, even goedmoet een groentijd verdwijnen, als die de eenheid in de veterinaire studentenwereldin den weg staat. En van traditie gesproken, het is van ouds traditie geweest,dat zoo goed als alle studenten van \'s Rijks-veeartsenijschool leden waren van eenstudentencorps. Mogen de leden van corps en bond de hoofden eens bijeen steken,nagaan wat hen verdeelt en een modus vinden om beide vereenigingen te doensamenvloeien tot een krachtig corps. Het is in beider belang en zeker zou dit gaarnegezien worden door alle veeartsen in Nederland. Van alle Commissi??n van bijstand vinden wij verslagen, alleen niet van de com-missie voor studiebelangen. Waarom dit verslag niet is ingezonden, wordt nietvermeld. De studentenpers is vertegenwoordigd door een verslag van het VeterinairStudenten Maandblad

â€žAbsyrtus" en van de Minervaredactie van de veterinairestudenten. Onder de verslagen van de erkende veterinaire vereenigingen vind ikook die van de Veterinaire Studenten Rijvereeniging en van de Dam- en Schaakclubâ€žHermes" die het vorig jaar onder de rubriek ,,niet erkende vereenigingen" voor-kwamen. In het verslag van â€žDemosthenes" lezen wij, dat deze vereeniging 40 jaar bestaanheeft. Demosthenes, vroeger een debatingclub en tooneelvereeniging veranderdede laatste jaren van karakter en bepaalde zich tot het organiseeren van lezingen.Als wij de lijst van lezingen nagaan, vinden wij tal van gewichtige onderwerpenen geleerde sprekers. Toch zou ik liever zien, dat Demosthenes wat minder ginggelijken op een afdeeling van â€žhet Nut" of een vereeniging als â€žNuttige Kennis",doch dat wij in hare handelingen meer uitingen zagen van jeugdigen, bruischendendesnoods overmoedigen studentengeest, van frisch, jong leven, zooals de vereeni-ging dat in

vroegere jaren wel heeft gekend. Een tweede jeugd zij de vereenigingdaarom van harte toegewenscht! De verslagen van de vele andere vereenigingen geven tal van gegevens omtrenthunne praestaties. De merkwaardige data uit de geschiedenis van het V.~S. C. â€žAbsyrtus", van deGeschiedenis der Veeartsenijkunde in Nederland en Nederlandsch-Indi?? en betref-fende den Militair-Veterinairen dienst in Nederland zijn op heden bijgewerkt. Onder de â€žTerugblik over het jaar 1 September 1914â€”1 September 1915"waarin evenals in den terugblik van vorige jaren een en ander over het onderwijswordt gezegd, is dit jaar voorhet eerst tusschen haakjes geplaatst. â€žGoedgekeurddoor de algemeene vergadering van het Veterinair Studentencorps â€žAbsyrtus"op Vrijdag 8 December 1915". Naar aanleiding van dezen terugblik en van dien vanvorige jaren, zij het mij vergund enkele opmerkingen te maken. In zulk een terugblikworden meermalen wenschen geuit betreffende

het onderwijs. Zou er nu niet eenveel beteren eenvoudiger weg zijn om tot het doel tegeraken? De verhouding tusschenstudenten en docenten is toch aan \'sRijks Veeartsenijschool wel zoo, dat wenschenof klachten direct aan den betrokken leeraar kunnen worden medegedeeld. Dezezal dan, als hij de billijkheid of wenschelijkheid van de veranderingen inziet, welde noodige maatregelen nemen. En mocht aan de wenschen of klachten der studentengeen gehoor gegeven worden, en achten zij die toch van beteekenis, dan kunnen zij



??? - 256 â€” zich wenden tot den Raad van Bestuur van \'s Rijks-Veeartsenijschool of zoo noodigtot de Regeering. Waar zulk een weg voor de hand ligt, lijkt mij die te verkiezenboven het kenbaar maken van wenschen en klachten in genoemden terugblik.Verder krijgen wij elk jaar een opeenhooping van loftuitingen. Zulk een applausna eik cursusjaar is, dunkt mij, geheel overbodig en zal ook den betrokken leerarenniet aangenaam zijn. Zonder eenig nadeel kan dan ook de Terugblik, die nu meerdan een vel druks beslaat, zeer belangrijk worden ingekrompen. Meermalen wees ik er de veeartsen op, dat de almanak voor ieder een bruikbaarjaarboek is, om den schat van gegevens dien men er in vindt, niet alleen wat hetVeterinair Studentencorps en \'s Rijks-Veeartsenijschool, doch ook wat alle veeart-senijkundige Vereenigingen aangaat en verder betreffende allerlei zaken, die denveearts belang inboezemen. Nogmaals dring ik er bij allen op aan zich op den almanakte

abonneeren. De aandacht wil ik nog vestigen op een artikel ,,De veterinaire student gemobi-liseerd" dat een beeld geeft van het aantal veterinaire studenten, dat gemobiliseerdis en de plaats die zij in het leger innemen. In de rubriek â€žMengelwerk" komen een aantal lezenswaardige bijdragen voor.De onderwerpen zijn vooral aan oorlog en liefde ontleend. Hoe kan dit anders ineen tijd als dezen en in een wereld van studenten. De rubriek â€žVaria" is zeer uitgebreid, het aantal is tot meer dan twee honderdgestegen. Voor ingewijden in deze mengeling van geest en ondeugd, veel aardigsmisschien ook wel wat veel stekeligs. De. teekenaar geeft de geest der variazoo aardig weer, een aap kittelt een uil met eeu pauweveer in den nek. Overigenszij toch den teekenaar een saluut gebracht voor de aardige verluchting van denalmanak. De almanak 1916 mag er wezen, de 30ste jaargang is een â€žvermeerderde enverbeterde editie". Kroon. Maatschappij voor Diergeneeskunde. Het

Hoofdbestuur heeft de eer ter kennis van H.H .leden tebrengen: A. dat bij Koninklijk Besluit van 22 Februari j. 1. de gewijzigdeStatuten der Maatschappij zijn goedgekeurd. B. dat op het adres van het Hoofdbestuur, gericht aan deProvinciale staten van Friesland, inhoudende het verzoekvoor den Provincialen Keuringsdienst, inplaats van een voor-gestelden scheikundige-bacterioloog, een veearts-bacterioloog â–  r



??? te benoemen (Zie Tijdschrift, 43ste Deel, afl. 3 pag. 137),afwijzend is beschikt. Op genoemd adres is door den directeur van den ProvincialenKeuringsdienst in Friesland het navolgend advies gegeven : Provinciale Keuringsdienstin FRIESLAND. â€”â€” Leeuwarden, 18 Januari 1916. Naar aanleiding van nevensgaand schrijven van het Hoofd-bestuur der Maatschappij ter bevordering der Veeartsenijkundein Nederland, heb ik de eer U te berichten, dat m. i. een veearts-bacterioloog niet in aanmerking kan komen voor de voorgesteldebetrekking van hoofd-assistent, omdat deze uit den aard zijnerstudie niet voldoende op de hoogte is van de scheikunde. Dehoofd-assistent zal n.1. met de algemeene leiding op het laboratoriumbelast worden en als plaatsvervangend directeur moeten optreden. Indien echter ondanks de groote ontwikkeling van de fabriek-matige zuivelbereiding in de provincie Friesland mocht blijken,dat hier de melkvoorziening evenveel te wenschen overlaat

alsin die gemeenten waar keuringsdiensten worden opgericht, zoude wenschelijkheid onder \'t oog gezien kunnen worden, behalvehet voorgestelde personeel ook een veearts aan den ProvincialenKeuringsdienst te verbinden, die dan uitsluitend belast zou kunnenworden met de werkzaamheden aangegeven in het bovenaangehaaldschrijven van het Hoofdbestuur der Maatschappij ter bevorderingdei veeartsenijkunde in Nederland. De Directeur van den Provincialen Keuringsdienstin Friesland,H. W. de KRUIJFF. Aan den Commissaris der Koningin in deprovincie Friesland. De Commissie van rapporteurs heeft zich met dit advieskunnen vereenigen. i Februari 1916 is de verordening betreffende den keurings-dienst van levensmiddelen en andere waren voor de provincieFriesland vastgesteld. In deze verordening zijn de eerst voorge-stelde titels â€žscheikundige-bacterioloog" en â€žscheikundige" ver-vangen door â€žhoofd-assistent" en â€žassistent".



??? C. dat aan Z. E. den Minister van Landbouw, Nijverheid enHandel het volgende adres is gericht. Rotterdam , -, den 22 Februari 1016. Utrecht * geeft met verschuldigden eerbied te kennen het Hoofdbestuur derMaatschappij ter bevordering der Veeartsenijkunde in Nederland,dat reeds herhaaldelijk klachten zijn vernomen over de geringebezoldiging van diensten aan het Rijk bewezen door plaatsver-vangend districtsveeartsen, dat als regel moet worden beschouwd, dat door de grooteafstanden, die de veeartsenijkundige praktijken kenmerken, dedienstreizen zeer tijdroovend zijn en de verlangde diensten denambtenaar meestal geheel onverwacht uit zijn dagelijkschenwerkkring rukken, dat derhalve een vacatie van drie guiden voor iederen dienst,door een plaatsvervangend districtsveearts verricht, niet alleenonvoldoende moet worden geacht voor de door hem verrichtewerkzaamheden, maar hem als regel zelfs financieel benadeelt, Reden waarom het

Hoofdbestuur voornoemd, de vrijheid neemtUwe Excellentie eerbiedig te verzoeken de bestaande regeling tewillen herzien, \'t welk doende enz., Het Hoofdbestuur,J. J. F. Dhont, Voorzitter,H. A. Vermeulen, iste Secretaris. Aan Zijne Excellentie den Minster vanLandbouw, Nijverheid en Handel. D. Algemeene Afd. : Als lid toegetreden, de Heer H. A. Dingemanste Rossem. Het bericht in de vorige afl. van dit Tijdschrift, dat de HeerPicard als lid der Mij. bedankt heeft berust op misverstand. MINISTERIE VAN KOLONI?‹N. Veeartsenijkundige dienst in Nederlandsch-Indi??. Voor de Nederlandsch-Indische Veeartsenijschool te Buitenzorgwordt gevraagd een leeraar en voor het Veeartsenijkundig L 1 r



??? Laboratorium aldaar een assistent, die beiden in het bezit moetenzijn van het aan \'s Rijks-Veeartsenijschool te Utrecht verkregendiploma van veearts. Bezoldiging f350.â€” tot f800.â€” \'s maands. Tegemoetkoming in de uitrustingskosten f xooo.â€”. Aan ge-huwden wordt boven dat bedrag nog een maand bezoldiginguitgekeerd. Aanmelding v????r 1 April a. s. Voor verdere inlichtingen raadplege men de Staatscourant van8 Maart 1916 no. 57 of wende men zich tot de afdeelingD (personeel) van het Ministerie van Koloni??n. Berichten. Personalia. Door Gedeputeerde Staten van Noord-Brabant is als voorzitter,tevens lid van de provinciale regelings-commissie tot bevordering der Paarden-fokkerij in Noord-Brabant benoemd: P. J. \'x Hooft, districtsveearts te\'s Hertogenbosch, Bij Koninklijk besluit van 29 Februari 1916 nÂ°. 36 zijn tijdelijk benoemdbij het reserve-personeel der landmacht, bij het personeel van den geneeskundigendienst, tot reserve-paardenarts der

2de klasse, de eervol ontslagen militair-paardenarts der 2de klasse van het leger in Nederlandsch-Indi?? F. H.Sardemann en de landstormplichtigen E. Rutgers en W. H. L. Neven. Benoemd bij het personeel van den geneeskundigen dienst der landmacht,tot paardenarts 2de klasse C. Brands. Tijdelijk toegevoegd aan den Adjunct-Inspecteur van Midden-Java, metstandplaats Salatiga, de Gouvernements-veearts J. P. I. Bruggeman. Bibliografie. Veterinaire Studenten-Almanak voor het jaar 1916. Uitg. door het VeterinairStudenten-Corps ,,Absyrtus". Jg. 30. Utrecht, L. E. Bosch & Zn, 1915.8Â°. X 544 blz. m. 6 prtn. Veterin?¤r-Kalender pro 1916. Taschenbuch f??r Tier?¤rzte mit Tagesnotizbuch.Zivilausg. Verf. und red. von Alois Koch. Jhg. 39. Wien, M. Perles. Kl. 8Â°. 2 Tie.IV 281 S., Tagebuch 194 S. Geb. u. geh. M. 4.â€” Milit?¤rausg. M.. 4.â€” W. A. Newman Dorland, The American illustrated medical dictionary. 8thed. Philadelphia and London, W. B. Saunders

Co. PlainS 4.50 n Index $ 5.â€”n Jahres-Bericht ??ber die Fortschritte der Tierchemie oder der physiol., pathol.und Immuno-Chemie und der Pharmakologie. Begr. von R. Maly. Hrsg. u. red.



??? â€” 2?–0 â€” von R. Andreas und K. Spiro. Bd. 44. Ueber das Jahr 1914. 2te Abt. Wiesbaden,J. F. Bergmann, 1916. 8Â°. S. 641-1296. M. 25.â€” A. Oeller, Der deutsche Sanit?¤tshund. M??nchen, M. H??ber, 1915. M. 22Abb. M. 1.50 W. Block, Experimentelle und klinische Versuche mit dem subkutan an-wendbaren Hypnotikum und Sedativum Lumina\'. Inaug.-Diss. Hannover. 1915. K. E. Fischer, Chininharnstoffhydroch\'.orid als Lokalan?¤sthetikum bei Haus-tieren. Inaug.-Diss. M??nchen. Hannover. 1915. 8Â°. 83 S. m. 4 Abb. W. Rodenbeck, Die Wirkung des Hedonals im Phlorhizindiabetes. Inaug.-Diss. Berlin. 1915. H. Peters, Die neuesten Arzneimittel und ihre Dosierung, einschl. Serum-und Organtherapie in alphab. Reihenfolge. 7te Aufl. Hrsg. von J. H?¤ndel. Wien,F. Deuticke, 1915. Kl. 8Â°. XII 723 S. Geb. M. 9.â€” G. G??tz, Ueber Vorkommen und Bewertung des ablenkenden Linsenastig-matisihus bei Pferden. Inaug.-Diss. M??nchen. M??nchen. 1915.

8Â°. 59S. D. Wagner, Wundheilung mit ?¤therischen Oelen. Berlin-Wien, Urban undSchwarzenberg, 1915. 110 S. M. 2.50 E. H?¤ussler, Zum Nachweis des Indikans im Pferde- und Hundeharn. Inaug.-Diss. M??nchen. Ludwigsburg. 1915. 8Â°. 53 S. R. Moser, Zum Nachweis des Indikans im Rinder-, Schaf-, Ziegen- und Schwei-neharn. Inaug.-Diss. M??nchen. M??nchen. 1915. 8Â°. 67 S. Chr. Kr?¤mer, Ueber die Brauchbarkeit des Safranins zum Nachweis des Trau-benzuckers im Harn der Haustiere (Pferd, Rind, Schaf, Ziege, Schwein, Hundund Katze). Inaug.-Diss. M??nchen. Hannover. 1915. 8Â°. 75 S. D. A. de Jong, Overzicht der niet-bacterieele parasitaire ziekten. Dl. 2. St. 1.Met medew. van A. Vrijburg. Leiden, S. C. van Doesburgh, 1916. 8Â°. XII 331 blz. Geb. i 5.75 Dl. 2 Protozoaire ziekten. iste St. Ciliata- en Sporozoa-ziekten. Tropical Veterinary Bulletin. Issued under the direction of the Honorary Mana-ging Coinittee of the Tropical Diseases Bureau,

Imperial Institute. Ed. A. L.Sheather. London, Bailli??re, Tindall and Cox. 3 sh. u. H. W??stenberg, Besitzt der lebende Milzbrandbazillus eine Kapsel? Unterwelchen Einfl??ssen entsteht die Kapsel? Inaug.-Diss. Berlin. 1915. H. Keune, Pyozyaneusbazillen bei Ferkeln. Inaug.-Diss. Hannover. 1915. 8Â°. Jos. M??ller, Zur Naturgeschichte der Kleiderlaus. Wien, A. Holder, 1915.Gr. 8Â°. 75 S. m. 4 f?¤rb. Taf. u. 34 Textfig. m. Nachtrag. M. 2.â€” Sonderabdr. aus: Das ??sterr. Sanit?¤tswesen. H. Schmitz en Jacq. Timmermans, Bestrijding der vliegenplaag. Uitg. door deCommissie voor stalverbetering in Limburg. Weert, E. Smeets, 1916. W. Benthien, Beitrag zur Schwangerschaftsdiagnostik nach Abderhalden.Inaug.-Diss. Hannover. 1915. Die Arbeiten aus dem Gebiete der Milchwissenschaft und Molkereipraxis imJahre 1914. Istes Semester. Sammelreferat. Begr. von R. W. Raudnitz. Fortgef.von W. Grimmer. H. 19. Wien, F. Deuticke, 1915. Gr. 8Â°. 47 S. M. I.â€” Sonder-

Abdr. aus: Monatsschr. f. Kinderheilkunde.



??? F. A. Seubert, Beitr?¤ge zur pathologischen Anatomie der Eierst??cke bei denHaustieren. Inaug.-Diss. Giessen. 1915. O. Charnock Bradley, The structure of the fowl. London, A. and C. Black,1915.8Â°. 731II. 3 sh. 6d.n Jahrbuch f??r wissenschaftliche und praktische Tierzucht, einschl. der Z??chtungs-biologie. Begr. von Rob. M??ller. Hrsg. von der Deutschen Gesellschaft f??r Z??ch-tungskunde. Bearb. von G. Wilsdorf und R. M??ller. Jhg. 10. Hannover, M.& H. Schaper, 1916. 8Â°. X 364 S. m. 77 Abb. M. 12.â€” Fr. W. Osthoff, Blutlinien und St?¤mme des westpreussischen edlen Halb-blutes. Hannover, M. & H. Schaper. M. 9 â€”Joh. Heyne, Die Schafzucht. Leipzig, Reichenbachsche Verl. h. Geb. M. 12.â€”H. Messner, Die Viehproduktion und die Fleischversorgung Oesterreich-Ungarns. Leipzig-M??nchen, Duncker & Humblot, 1916. Sonderabdr. aus Bd. 155 der Schriften des Vereins f??r Sozialpolitik.A. Beeck, Schlachtkaninchenzucht, eine lohnende

Nebenbesch?¤ftigung f??rjedermann. Berlin, P. Parey, 1916. M. 32 Textabb. M. 1.60 P. W. Schr?¤m, De dynamica van het zoogdierenhart bij aorta-insufficientie.Ac. proefschr. Utrecht. Amsterdam. 1915. 8Â°. C. Claus und K. Grobben, Lehrbuch der Zoologie. Begr. von Claus. Neu-bearb. von Grobben. 3te Aufl. (9te Aufl. des Lehrbuches von C. Claus). Tl. 1.Marburg, N.G. Elwertsche Verl. h., 1916. 8Â°. 672 S. und 697 Fig. F??r vollst.M. 18.â€” Geb. M. 20.â€” W. Schneidewind, Die Ern?¤hrung der landwirtschaftlichen Kulturpflanzen.Lehrbuch auf der Grundlage wissenschaftl. Forschung und prakt. Erfahrung.Berlin, P. Parey, 1915. Gr. 8Â°. 495s. m. 15 Textabb. Geb. M. 13.â€” Du Buy. VERBETERING. Plroplasmosen onderzoek in Nederland en zijne Koloni??n. Bladzijde 168 afl. 15 Februari j. 1. (overdruk bladz. 24) staat: dat Sheinhet door hem in Cochin-China bij bufiels gevonden piroplasma ,,Theileriabufleli" heeft genoemd. Deze naam is echter door Neveu-

Lemaire voorge-gesteld ; Shein heeft het bedoelde piroplasma niet geclassificeerd. De Blieck.



??? - -



??? Het wormaneurisma bij het veulen, door A. WOLF. Onder de veulens in het oosten van de provincie Groningenkomen telken jare ziekte- en sterfgevallen voor, die terugkeeren metde regelmatigheid van het jaargetijde. De eerste pati??nten komenin September in behandeling, mede in October en November entegen Januari zijn de slachtoffers geteld, wat niet wegneemt,dat ook daarna nog lijders aanwezig zijn, die reeds in Novemberof eerder sukkelden. Het aantal veulens, dat in den herfst tergrondegaat, bedraagt eenige ten honderd en schijnt gedurende nattezomers en nazomers het grootst te zijn. Onder de slachtoffers zijner, die waarschijnlijk aan de nawee??n van Lahme succombeeren,maar niet weinige gevallen moeten ongetwijfeld gesteld worden oprekening van het wormaneurisma, terwijl alle door mij verrichtesecties een wormaneurisma c.a. aan het licht brachten. De literatuurvermeldt vele op zichzelf staande gevallen van wormaneurisma\'sbij

veulens, maar nog in het klassieke werk van Bollinger overkoliek, worden zulke gevallen als het ware bij wijze van curiositeitaangehaald. Glage onderzocht in 1906 aan het slachthuis te Ham-burg 35 achterlijke veulens en vond bij 25 een of meer aneurisma\'sen kwam op grond van zijn waarnemingen tot de conclusie dat hetaneurisma verminosum alleen in de jeugd ontstaat. Van zo??logische zijde (Looss, Sticker, Poeppel)schijnt thansvast te staan dat het wormaneurisma wordt veroorzaakt door delarve van Sclerostomun bidentatum, die als geslachtsrijpe wormvoorkomt in de dikke darmen van het paard en in de wormknobbels(Wurmknoten) van den dunnen en dikken darm. Over het voor-komen van strongiliden bij het veulen in deze streken kan men zicheen denkbeeld vormen, wanneer men bedenkt, dat ik gedurende1913, 1914, 1915 bij 90 veulens in den herfst of in \'t voorjaar (danwaren de dieren dus ongeveer ?Š?Šn jaar oud) steeds wormeieren inde

faeces kon aantoonen. Voor dit doel werd een mest bal in watergeweekt, de massa herhaaldelijk door een fijn kopergaan gefil-treerd; de laatste filtratie geschiedde boven een puntglas. Uit hetbezinksel werd een drupje op een voorwerpglas uitgestreken endirect onderzocht. Hiermee is natuurlijk niet gezegd dat de ge-vonden eieren steeds afkomstig waren van Scl. bidentatum. Ge-durende drie jaren onderzocht ik ook in Mei, Juni en Juli bij 40xliii 16



??? veulens, die in \'t voorjaar waren geboren, faeces op scler. eieren.In de maand Mei (dus reeds in de weide) vond ik nooit eieren, ookniet bij 3 veulens, die in den voorafgaanden herfst waren geboren.Pas in de laatste helft van Juni en daarna komen eieren voor.Het schijnt dat pas in de weide de opname van scler. geschiedt. Volgens Leuckart ontwikkelen zich uit de eieren bij voldoendewarmte en vocht embryonen, die zich door een dun uitloopendstaartgedeelte levendig bewegen. Uit het embryo kan dan onderbepaalde omstandigheden zich een rhabditis vorm ontwikkelen,welke de lange staart van het embryo mist en minder bewegelijk is.Aangenomen wordt verder, dat ??f het embryo ??f de rhabditis metwater of gras door het zoogdier, in dit geval het paard, wordt op-genomen. Mij lijkt de opname tegelijk met gras of klaver de meestvoor de hand liggende verklaring. Onderzoekt men n.1. in den zomerfeaces die pas is ontlast dan bevinden zich daarin scl.

eieren, waarinmen meermalen het embryo zich reeds ziet bewegen, hetgeen\'s winters (drogere faeces) niet het geval is. Na twee dagen zoekt mentevergeefs naar scler. eieren, hoogstens vindt men nog een enkelembryo. Snijdt men dan het gras in de omgeving af, spoelt dat afmet water en laat het bezinken, dan vindt men daarin veelal embry-onen in grooten getale (deze zijn ook in een reageerbuisje met hetbloote oog zichtbaar). De opname met gras enz. klopt ook metfeit, dat in het stadium wanneer meer gras wordt opgenomen,scl. eieren in de faeces verschijnen. Hierbij moet nog worden op-gemerkt dat weidedieren weinig water drinken. Vroeger waren er die meenden, dat veulens de scl. eieren op-namen door likken aan stalwanden, of door het vreten van denstaart der merrie. Zulke afwijkingen verklaren natuurlijk niet hetvrijwel algemeen voorkomen van de bewuste worm bij het veulen.Hoe het zij, de worm geraakt in een of anderen ontwikkelings-trap

in den darm. Van daaruit geraken ze, dit is de meest gangbareopvatting, op de een of andere wijze in den bloedbaan, om hier,voornamelijk in de A. mesenterica anterior en zijn vertakkingeneen verder ontwikkelingsstadium door te maken (tot geslachtloozelarve) om dan daaruit door het bloed naar den darmwand te wordengevoerd. In den wand van de dunne darmen, van coecum (vooralin de punt) en colon ontwikkelt de larve zicht ten slotte tot degeslachtsrijpe worm. Die laatste ontwikkelingstrap gebeurtin knobbels ter dikte van een groote boon. De worm ligtdaar opgerold te midden van een gele, dikke substantie, die nadatde scler. ontlast is, verdwijnt. Die wormknobbels bevinden zichin den dunnen darm alle aan de zijde, die tegenover de aanhechting



??? van het mesenterium is gelegen. De vaten boren n.1. niet directuit het darmsc.heil door den darmwand heen, maar loopen eerst,nadat de serosa doorboord is, om den darm heen. Uit de worm-knobbels gekomen, hecht de Scl. bident. zich aan den wand vancolon en coecum. In den dunnen darm komen nooit Scl. voor; wel inden wand in de bewuste knobbels. Nadat de worm is ontlast, ver-dwijnen de wormknobbels, maar hun aanwezigheid ziet men nogna hun verdwijnen aan donker gekleurde plaatsen op de serosavan den dunnen darm. Een andere opvatting, door Olt voorgestaan is deze, dat deembryonen zich in den darmwand boren, daar verdere ontwikkelings-stadia doormaken en direct in den darm terugkeeren. Bij het borenin den darmwand geraken de jonge larven in venen en chylvatenen ten slotte in de lever waar een deel de bekende kalkknobbeltjesvormt. Een ander deel passeert de lever en komt in hart en longen,waar wederom kalkknobbeltjes worden

gevormd. Uit het hartworden ze dan naar \'t heele lichaam gevoerd, zoodat de meestenspoorloos verdwijnen. Slechts weinigen ontwikkelen zich in deaneurismata. Blijkbaar heeft Olt nooit veulenaneurisma\'s met honderdenlarven gezien. In tegenstelling met Olt nemen Sticker en Glageaan, dat de passage door den bloedbaan voor den Scl. b. noodzakelijkis. Zij wijzen op het groote aantal larven, dat vrij constant indezelfde arterie voorkomt en tevens op het feit, dat in het aneu-risma een gedaanteverwisseling plaats vindt. Een andere opvattingverdedigt Poeppel, naar aanleiding van het feit, dat hij eens bijeen veulen van 8 dagen een eigroot aneurisma met vele larvenontdekte. P. neemt nu aan, dat vele aneurismata intra-uterin ont-staan, dat de larven dus door het bloed van de moeder worden aan-gevoerd. Dit klopt niet met het feit dat bij oudere dieren nooitgroote hoeveelheden larven in \'t aneurisma worden aangetroffen.Bij 12 veulens, jonger dan een maand, vond ik nooit een

aneurisma. Vanaf 1907 was ik in de gelegenheid 68 veulens op de aanwezig-heid van aneurisma\'s te onderzoeken. Daaronder waren 12 ander-half en eenjarigen, de overigen jonger dan ?Š?Šn jaar en ouder dan3 maanden. Bij alle was een aneurisma aanwezig. De geringsteafwijking in deze richting vond ik bij 2 veulens, die beide aanpneumonie waren gestorven, \'t Eene vertoonde een aneurisma ineen A. intestinalis ter grootte van een hazelnoot met 5 larven. Het andere veulen vertoonde in de A. mes. ant. een ruweintima,waarop zich 3 larven bevonden. In dit verband zou ik erop willenwijzen, dat de afwezigheid van een aneurisma met thrombus



??? nog niet beteekent, dat daar ter plaatse nooit iets van dien aardzou hebben kunnen bestaan, \'t Mikroscoop zou nog wel een af-wijking van de intima of de media kunnen aanwijzen. Onder de 56 veulens waren 12 gestorven aan pneumonie, La.hmeenz. De overgebleven 42 sterfgevallen meen ik met meer of minderwaarschijnlijkheid in verband te kunnen brengen met het aneurisma.Het aantal veulens, dat gedurende dien tijd in deze omgevingis gestorven, is natuurlijk grooter, maar plotselinge sterfgevallenkomen ons pas later ter oore. Bij die plotselinge sterfgevallen heeftmen nu niet steeds te doen met een acuut verloopend proces. Uitden aard der zaak vermagert een veulen nadat het gespeend is.Worden nu bijv. in October of November 2 veulens van een weinigoplettenden eigenaar in een hok gestopt, dan kan ?Š?Šn ervan bij-zonder geschikt aan chronische nephritis ten gronde gaan en opeen keer z.g. plotseling zijn gestorven. Afgaande opzoo\'n

verkeerdeanamnese meende ik vroeger, dat verbloedingen, die bij het veulenveelvuldig voorkomen, steeds binnen enkele uren verloopen, watlang niet altijd het geval is. Behalve de aneurismata, die de sectieopwees, constateer ik telken jare bij veulens, die in ontwikkelingen voedingstoestand achterblijven, dezelfde afwijking bij rectaalonderzoek. Alles bij elkaar genomen moet men Glage gelijk geven,waar hij zegt, dat het aneurisma verminosum ontstaat bij het veu-len. Hij wijst daarbij op het groot aantal wormen, dat bij het veulenin \'t aneurisma voorkomt, in tegenstelling bij oudere paarden,welke als regel slechts enkele scler. in hun aneurisma herbergen.Een ander verschil, dat hij niet opnoemt, is gelegen in de worm-knobbels, die ik alleen bij het veulen vond. De ziektegevallen, die het gevolg zijn van het wormaneurismamet thrombose zijn te onderscheiden in acuut en chronisch ver-loopend. De acute gevallen sluiten in de embolisch thrombotischc koliek,nephritiden

en waarschijnlijk de verbloedingen. Embolisch thrombotischc koliek: 22 October 1907 n.m. 4 uur werdik geroepen bij een zwart hengstveulen, dat in Maart te voren wasgeboren. De pati??nt, die niet in staat was op te staan, ondanksherhaalde pogingen, die het ook op aandrijven van den eigenaarhad aangewend, vertoonde heftige koliek verschijnselen als rollen,slaan met kop en beenen. Conjunctiva vuilrood, ademhaling versneld(7Â° Â?)> P01S eveneens versneld (100â€”120) en klein, temperatuur40Â°4. De faecatie iets dunner dan normaal, de ontlasting heeftgedurende mijn tegenwoordigheid herhaaldelijk plaats. De eigenaarhad urineloozing waargenomen; urine donker. Bij rectaal exploratie



??? verried het veulen pijn in de nierstreek. Ik slaagde er niet in urinete bemachtigen. Pogingen om het dier in een draagzeel te plaatsen,moesten worden opgegeven omdat het achterstel totaal slap bleekte zijn. De toestand verslechterde gedurende den nacht en dendaarop volgenden dag; de slapte in \'t achterstel nam dermate toe,dat de achterbeenen niet meer werden bewogen (voorbeenen wel),de pols werd kleiner en frequenter, de hartstoot bonzend, de adem-haling eveneens frequenter. Van voedselopname was van den be-ginne af geen sprake; wel dronk pati??nt, \'s Morgens 24 Oct. werdde pati??nt afgemaakt. Sectie: In de borstholte geen vocht, De voorste longlappen be-vatten lucht blazen, longweefsel is vochtig en iets rood gekleurd.Bronchi??n bevatten een schuimige zwakroode vloeistof. In \'thartezakje eenig vocht; hart normaal. De buikholte bevat een weinig bloederig sereus vocht. Maag wei-nig gerekt, gastrophilus larven. Dunne darm op den buitenkantvele

zwarte plekken ter grootte van een dubbeltje: inhoud voorzoover aanwezig dun, ascariden. Slijmvlies normaal. Bijna overde heele lengte bevinden zich in den wand wormknobbels. Sommigehebben een gelen inhoud, andere een roodbruinen inhoud, weerandere hebben hun inhoud reeds ontlast. Hier en daar vindt menkleine kalkkorreltjes, wellicht restanten van een verdwenen worm-knobbel. De klieren in de dikke darmen gelegen, (in mesocolonen mesocoecum) vertoonen op doorsnede verkalkingen, sommigeter dikte van een naald, andere ter dikte van een vinger. I)e dikkedarmen zijn overigens normaal, inhoud tamelijk vochtig. Worm-knobbels vooral in de punt van het coecum, sommige met, anderezonder worm. \'t Col\'on herbergt sclerostomum en oxyurus. Leververgroot, en op doorsnede ziet men verkalkingen. De rechter-nier is totaal zwart, week en vergroot. Op doorsnede lijkt deze niermeer een bloedcoagulum dan een nier. De linkernier is kleiner enminder

donkerrood gekleurd. De aorta abdominalis is over een lengte van 2 d.M. voorzienvan een aneurisma. De aortawand is daar ter plaatse voorzien vanverschillende holten en gangen waarin zich scl. larven bevinden.A. coeliaca aneurismatisch uitgezet tot walnootdikte; bevat eenzwartrooden lossen weinig samenhangenden thrombus met tal vanscl. larven en chitine schubben (deze ontstaan doordat de larvenbij hunne gedaanteverwisseling hun chitinehuid afstroopen). Dethrombus zet zich voort in alle 3 de stammen, die voor lever, milten maag zijn bestemd. De voorste darmscheilsarterie heeft degrootte van een vuist, wand verdikt, bevat een zwartrooden wand-



??? standigen thrombus met honderden larven en chitine schubben, dethrombus zet zich over een lengte van 5 c.M. voort in de A. il.coeco-colica, die een vuilgelen harden vvandstandigen thrombusbevat zonder larven. Nierarteri??n zijn totaal geoblitereerd. Van uit de aorta zet zichde vaataandoening voort in de A. renalis (aan de opengesnedenvaten zichtbaar) over een lengte van 3 c.M. De nierarteri??n bevat-ten een geelrooden thrombus, zonder scl. larven; de arterie zelfis aneurismatisch verwijd. De sectie bracht dus een nephritis aanhet licht, die het gevolg was van een totale obliteratie van de A.renalis. Uit dit geval blijkt duidelijk hoe noodzakelijk het is, deingewanden met de aorta, de darmscheilswortels en de nierengezamelijk weg te nemen. Het best gebeurt dat door den linker-borstwand van het op de rechterzijde liggende dier weg te nemen,den buik te openen, het middenrif door te snijden en de A. abd. metde luchtpijp tegelijk te omvatten en naar achteren los

te maken(Bollinger). Wellicht heb ik in 1902 een soortgelijk geval gehad met de lever ende leverarterie, maar dat ik toen niet â€žverwertet" heb. In Novem-ber van dat jaar kreeg ik \'s avonds een veulen in behandeling methevige koliekverschijnselen als rollen over den rug, slaan. Tot op-staan gebracht stond de pati??nt geen oogenblik stil. Den volgendenmorgen nam ik aan de verschillende slijmvliezen een intense icteruswaar, de urine was donker gekleurd. Den daarop volgenden nachtstierf de pati??nt en bij de sectie bleek een groot gedeelte van delever als \'t ware in een bloedcoagulum herschapen. De lever-aandoening was mij toen heelemaal niet duidelijk. Bij den eigenaarvan het veulen met nephritis kreeg ik 21 September 1911 een zwaar-gebouwd, uitstekend gevoed, donkerbruin hengstveulen in be-handeling met koliek verschijnselen. De pati??nt ging opstaan, gingliggen, rolcle, nam rugligging in. Blik angstig, conjunctivae vuil-rood, pols onvoelbaar, hartstoot

bonzend, ademhaling uiterstfrequent, temperatuur 39Â°8, geen darmgeruisch. Na eenige urentrad de dood in. Sectie: buik opvallend sterk opgezet, uit de neusgaten hangtnog een roodachtige schuimige vloeistof. De onder de huid gelegenvenen zijn sterk met bloed gevuld. l)e borstholte bevat geen vocht,sommige longgedeelten eenige luchtblazen, longen rood en vochtig.De bronchi??n bevatten een schuimige zwart rood gekleurde vloei-stof. \'t Hartezakje bevat eenig vocht. Op \'t hart eenige petechi??n.De buikholte bevat geen vocht. De darmen, vooral coecum encolon door gassen enorm uitgezet. Maag weinig uitgezet, bevat



??? vrij veel voedsel, gastrophilus larven, slijmvlies geen afwijkingen.Dunne darm eenigszins uitgezet, vele donkere plekken van buitenzichtbaar, inhoud vloeibaar, slijmvlies normaal, wormknobbelsascariden. Coecum en colon zijn over hun geheele lengte zwartroodgekleurd, inhoud donkerrood en vochtig, \'t Slijmvlies eveneensdonkerrood, de wand van den dikken darm is gezwollen. De klieren,van mesocolonen mesocoecum zijn zwart, en op doorsnede bloederigop het coecum bevindt zich een groote bloeduitstorting. Milt, leveren nieren zijn normaal. De A. mesent. ant. vertoont een aneurismater grootte van een kleine vuist, thrombus donkerrood, los, nietmet den verdikte arteriewand vergroeid, bevat vele larven.De voortloopende stam van de A.\' ilio coecocol. is eveneens aneuris-matisch verwijd met wandstandigen thrombus, die het lumen vande A. coeco colica totaal verstopt. Op 4 verschillende plaatsenvan de A. col. dorsalis worden nog aneurismata met

thrombi ge-vonden, evenals in die van A. coecale sup., welke op een plaats eenbloeding heeft veroorzaakt op het coecum. Naast zulke gevallen waarbij de sectie duidelijk spreekt, komengevallen voor waar de sectie mij niet duidelijk is. Als voorbeelddiene het volgende geval. 6 December 1915 \'s avonds 5 uur werdik geroepen bij een goed gevoed, donkerbruin hengstveulen. Depati??nt ligt stil. Conjunctiva was vuilrood, pols ^ 80, klein, adem-haling 50, temperatuur 40Â°6. Het dier staat flink op, maar gaataan zichzelf overgelaten spoedig weer liggen. Denzelfden nacht sterftde pati??nt. Ik vond geen andere afwijking dan een duidelijke aan-doening van ileum, coecum en colon. Reeds van buiten gezien, zijndeze darmen iets rood, hier en daar komen puntvormige bloedingenvoor in \'t slijmvlies, dat eenigszins gezwollen schijnt. De inhoudvan don dikke darm is weck, donkergekleurd. Deheeleaandoeningis minder erg dan bij embolisch-thrombotische koliek en een

obtu-reerendcn thrombus we rd niet gevonden. De A. mes. ant. was weder-om aneurismatisch uitgezet, thrombus wandstandig, week, rood-geel, vele larven aanwezig, arteriewand verdikt. De thrombuszet zich voort in A. il. coecocol., is hier geel van kleur, vast, metden arteriewand vergroeid. De opening, die de thrombus laat isklein maar aanwezig (zichtbaar aan een zwart bloedcoagulum). Dergelijke gevallen nu staan niet op zichzelf, maar tref ik veel-vuldig aan. Verbloedingen komen bij het veulen heel vaak voor, en aangezienze steeds met een aneurisma in verband worden gebracht, noem ikze hier, hoewel de herkomst van het bloed mij in den regel nietduidelijk is.



??? 22 October 1910 n.m. 4 uur werd ik geroepen bij een uitstekendgevoed zwartbruin hengstveulen. Den vorigen avond was pati??ntniet wel, had meestal languit gelegen en het ha verrantsoen ge-weigerd. Dit was gedurende den nacht verdwenen en \'s morgensdacht de eigenaar dat zijn veulen hersteld was, maar in den loopvan den dag verergerde de toestand. De pati??nt ligt meestal,onder herhaald opheffen van den kop of omzien naar den buik.Bij mijn komst ligt het dier, is kortademig, bedekt met fijn zweet,pols onvoelbaar, hart bonzend, temperatuur 37Â°8, conjunctivaein-wit. Het veulen heeft moeite overeind te komen en staat wagge-lend. Nu zijn aandacht er op gevestigd wordt, merkt de eigenaardat de onderbuik uitgezet is. De pati??nt sterft tegen 6 uur. Desectie toont een verbloeding in de buikholte aan. Tusschen de bladenvan den voorsten darmscheilswortel bevindt zich een massa gestoldbloed, maar de buik bergt de grootste hoeveelheid in

ongestoldentoestand. Ook bij dit veulen vind ik een aneurisma van de A. mes.ant., ter dikte van een mannenpols; wand van \'t aneurisma papier-dun; thrombus adherent, weinig larven. Onder \'t buikvlies enten deele in, ten deele onder het daargelegen vet bevinden zichhonderden Scl. edentatum. Dergelijke verbloedingen, die 24â€”48 uur duren en waarbij eengroot bloedcoagulun tusschen de bladen van den voorsten darm-scheilswortel aangetroffen wordt, komen vrij veelvuldig voor (ikheb zulke cadavers geopend). Wanneer twee veulens in dezelfde ruimte, welke behoorlijk isafgetimmerd zijn ondergebracht, merkt de omgeving niets van zoo\'nziektegeval. De verschijnselen zijn weinig opvallend en het gezondedier zorgt er voor dat het voedsel verdwijnt. 8 December 1915 werd ik tegen vijf uur in den avond geroepenbij een eenjarig veulen, dat den vorigen avond eveneens geen haverhad gegeten. Daarna was de toestand eerst gebeterd, maar denvolgenden dag

tegen den middag weer verergerd. Ik vond het goedgevoede dier languit op den rechterkant liggen. Af en toe kijkt depati??nt naar den buik. Temperatuur 30Â°2, ademhaling 50, pols 90,kleur conjunctiva wit. Het dier staat flink op, leunt nu op \'t eene,dan weer op \'t andere achterbeen. In den loop van den nachtgestorven. De sectie levert wat de verbloeding betreft, hetzelfdebeeld als boven aangegeven. De verbloeding van den langsten adem, die ik heb waargenomen,dateert van December 1912. Begin September van dat jaar werdik gevraagd een hengstveulen met hernia inguinalis te castreeren.Aangezien het diertje in een treurigen voedingstoestand verkeerde,



??? wachtte ik tot December. Het veulen is gedurende die 3 maandenheel aardig bijgekomen. Gedurende de 2 eerste dagen na de operatieis aan de pati??nt niets bijzonders te bespeuren, maar daarna wordtde eetlust minder; vanaf den vierden dag neemt het dier telkensrugligging in. Tot opstaan gebracht blijft het een poos kalm staanom dan weer in een hoek op den rug te gaan liggen. Intusschenzet de onderbuik gaandeweg uit, de slijmvliezen worden in-wit.Pols en ademhaling worden frequent. 7 dagen na de operatiesterft het dier. De sectie wees ook hier een verbloeding aan in debuikholte; wederom een stolsel in den voorsten darmscheilswcrtel.Onder \'t buikvlies tallooze Scl. edentatum. A. mes. ant. vuistgroot,met donkere, weinig samenhangenden thrombus, met vele larven. Dat in zulke gevallen de verbloeding ontstaat uit een kleinbloedvat in den voorsten darmscheilswortel gelegen, is duidelijk. Een ander geval van verbloeding ontmoette ik, waarbij het grootenet

geheel gevuld was met bloed, de rest was in de buikholte ge-loopen. Ik vermoedde, dat een van de levervaten een ruptuur zouvertoonen, omdat van hieruit door het for. Winlowi het net gevuldzou kunnen worden. De groote vaten waren echter intact. Onder de pati??nten, die een meer chronisch ziektebeeld vertoo-nen, nemen de nephritiden een eerste plaats in. 22 November 1910was ik in de gelegenheid sectie te verrichten op een hengstveidendat plotseling was gestorven. De eigenaar, dien ik zeer goed ken,bemoeide zich nooit met zijn dieren. De verpleging wordt over-gelaten aan een knecht. De eigenaar had 2 veulens, die in ?Š?Šn ruimtewaren opgesloten. Het cadaver is zeer vermagerd. Laesies of haar-looze plekken aan den kop, aan de knie??n of aan de heup ontbreken,anus gesloten. Buik niet opgezet. Onder de huid ziet men nietsongewoons. In de borstholte geen vocht, een deel van de longendonkerder gekleurd dan \'t overige; om \'thart weinig vocht, \'tendo-

cardium vertoont bloedingen. De maag bevat weinig, onverteerd voedsel; gastrophilus larven,slijmvlies normaal. De dunne darm vertoont uitwendig tal van don-kere plekken; inwendig wormknobbels, waarvan slechts een enkeleeen worm herbergt, slijmvlies normaal, ascariden. De dikke darmbiedt van buiten gezien geen afwijkingen, inhoud week, slijmvliesnormaal, wormknobbels, sclerostomum, oxyurus. Milt normaal.Lever vergroot, knarst op snede, (verkalkingen). De nieren zijn weinigvergroot, op den buitenkant vertoonden ze vele kleine knobbelt jes,welke iets boven \'t overige nierweefsel uitsteken. A. coeliaca met aneurisma ter grootte van een ei; thrombuszet zich voort in alle 3 de stammen, \'t verst in de A. hepatica (over



??? een lengte van 1 d.M.). A. mes. ant. vertoont een aneurisma tergrootte van een vuist; thrombus tot in de A. il. coec. col. I)e beideA.A. renalis zijn aneurismatisch uitgezet. Een thrombus is nietaanwezig, wrel is de intima ter plaatse van het aneurisma ruw;dunne draden steken uit in \'t lumen van de arterie, \'t Microscopischonderzoek wees een subacute nephritis uit. De nephritis verklaartvoldoende den dood. Wellicht heeft ook de afwijking, die de leververtoonde het hare daartoe bijgedragen. Dergelijke leveraandoenin-gen vindt men bij veulens veelvuldig. Dit gaf Adelmann aanleidingde Schweinsberger Krankheit te willen verklaren uit een invasievan scler. In de verkalkte knobbeltjes van de lever worden n.1.wel eens scl. larven gevonden. Begin October 1910 kreeg ik een veulen in behandeling, dat volgensden eigenaar sedert veertien dagen in voedingstoestand achteruit-ging. Het betreft een vrij goed gevoed, bruin merrieveulen. Temp.39Â°6, ademhaling normaal,

pols klein, iets versneld. Conjunctivaegeelwit. Bij rectale exploratie bleken beide nieren vergroot, urinebevat veel eiwit en nierepitheli??n. Na 5 dagen sterft het dier aanverbloeding. De nieren zijn vergroot, hard, kapsel vergroeid metde nier, op doorsnede zien beide nieren gelijkmatig geel. De A.renalis zijn normaal maar op de plaats, waar ze in de nier ver-dwijnen en zich splitsen, bevinden zich eenige fijne scl. larven. DeA. mes. ant. en A. coel. zijn enorm vergroot. Lever hard en opdoorsnee knarsen. November 1915 stierf plotseling een veulen, dat in Juni of Juliaan L?¤hme had geleden. Wel had de eigenaar eenige dagen voorden dood gemerkt dat het dier slechts met moeite opstond. DeA.A. renalis bevatten een gelen drogen niet obtureerenden thrombus.Het microscopisch onderzoek meldde subacute haemorrhagischenephritis. Men zal moeten toegeven, dat er niet veel verbeeldingskrachtvoor noodig is, om zulke gevallen met een invasie van scler. larvenin verband

te brengen. Ten slotte nog iets over die zieke, sukkelende veulens, welke veel-vuldig voorkomen en uiterst vage ziekteverschijnselen vertoonen.Allen hebben echter dit gemeen, dat ze niet koortsen en in dengrooten regel sterven ze niet. Wel blijven ze meermalen, vooral inde 2 eerste levensjaren in ontwikkeling achter; niet zelden ooktreden afwijkingen op in de gewrichten of aan het beenstelsel.Wellicht kunnen enkele voorbeelden een en ander verduidelijken. In December 1910 kreeg ik een mager, achterlijk veulen vanbekende, goede afstamming in behandeling. Het diertje, een zwart



??? hengstveulen, staat op stal suf te hangen op 3 beenen, wat verachterwaarts. Buik opgeschort; defaecatie traag, mestballen kleinen hard. Eetlust traag en wisselend. Temperatuur normaal, evenalsde ademhaling en de pols. Hart en longen vertoonen geen afwij-kingen. Conjunctivae bleek. De behandeling was gericht op demangelende eetlust. Resultaat negatief. Arsenicum in kleine doseslangdurig verstrekt baatte evenmin. De eigenaar, een vermogendman, verkocht het dier tegen den weidetijd. Op tweejarigen leeftijdzag ik de pati??nt bij gelegenheid van de castratie terug. Gezien deafstamming had het dier zich slecht ontwikkeld en zich verzekerdvan twee overhoeven en een spatknobbel. September 19x4 werd mij een veulen ter behandeling aangeboden,dat ongeveer dezelfde verschijnselen vertoonde. Daarenbovenmerkte ik slapte van het achterstel op. In den loop van den herfstverbeterde de toestand niet; bovendien ontwikkelde zich een karper-rug. In December

constateerde ik rectaal een groot aneurisma.De kruiszwakte (geen kruislamheid) heb ik meer waargenomen. In December 19x0 was ik in de gelegenheid sectie te verrichtenop een ruin, die ongeveer dezelfde verschijnselen had vertoond.Het betrof een 3-jarige schimmelruin van gekruist Belgisch ras.De eigenaar wist mede te deelen dat pati??nt den vorigen winterin slechten voedingstoestand had verkeerd. Thans liet de eetlustte wenschen over. De ruin stond in den regel lusteloos wat te verachterwaarts op stal te hangen. De defaecatie van het iets ver-magerde dier is traag; mestballen klein en hard, worden in kleinehoeveelheden ontlast. Conjunctivae icterisch. Pols krachtig, aantalnormaal; evenals hartstonen en ademhaling. Temperatuur normaal.Het dier werd wegens maag-darmaandoening in lichten graadbehandeld. De therapie faalde totaal en wat ik heelemaal niethad verwacht: de pati??nt stierf plotseling. Bij mijn komst wist deslager, afgaande op de bleeke

slijmvliezen, me al mede te deelendat het dier doodgebloed was, wat inderdaad het geval bleek te zijn. De A. mes. ant. had de dikte van een kinderhoofd en was geheelgevuld met een gele, stevige massa, waarin geen wormen te vindenwaren. De weg, dien het bloed had te nemen was een nauwe breedespleet die toegang gaf tot de verdikte A. il. coec. colica, welke geenthrombus bevatte. Vanuit den wand der spleet had zich een blijkbaarnieuwgevormd bloedvat (dikker dan de pijparterie) een weg ge-baand door den wand van den dunnen darm, die dan ook met bloedgevuld was. De darmen leken mij normaal, althans microcsopischeveranderingen, die op een chronische enteritis wezen, kon ik nietontdekken. Evfenmin zag ik iets afwijkends aan de overige organen.



??? In deze en dergelijke gevallen valt natuurlijk een gedeeltevan den elastischen vaatwand weg, wat wellicht de druk in zoo\'narterie doet verminderen. Denkt men zich nu nog de A. il. coeco.col. of eenige A.A. intestinalis door een thrombus vernauwd, dankan dat een gebrekkige voeding van sommige darmen tot gevolghebben. Wellicht is deze verklaring voldoende om die ziektegevallenbij veulens op te helderen, welk koortsloos verloopen en een vaagziektebeeld vertoonen. Een andere verklaring geven Glage, Klaeber, Kitt e.a. vande ziekteoorzaak bij zulke cachectische veulens. Zij zoeken de oor-zaak in de aanwezigheid van vele Scl. edentatum onder het buik-vlies. Inderdaad is het niet te loochenen, dat groote hoeveelhedenvan dezen worm een ziektemakend agens kunnen vormen. Ikmeen voor de streek, waaruit mijn gegevens zijn geput, de Scl.edentatum te moeten uitschakelen, omdat die hier blijkbaar nietzoo enorm verbreid voorkomt. Wel vond ik bij de

meeste veulens,onder het buikvlies enkele exemplaren, maar slechts in 2 gevallengroote hoeveelheden. Het eene veulen bij de verbloeding vermeld,verkeerde bovendien nog in uitstekenden voedingstoestand. Vancollega\'s uit andere gedeelten van de provincie Groningen heb ikwel eens gehoord, dat zij bij de castratie vaak scler. in het scrotumaantreffen. Ik heb dat slechts ?Š?Šn keer opgemerkt, hoewel ik ge-regeld op de aanwezigheid van scler. binnen het schedevlies achtgeef. In elk geval geven de feiten mij geen recht, aan Scler. eden-tatum een ziektemakenden rol toe te kennen. De diagnose levert bij deze jaarlijks terugkeerende patientengroote moeilijkheden. De diagnose koliek is een machtspreuk,die den eigenaar bevredigt, maar overigens aan vaagheid weinigte wenschen overlaat. Wie eenmaal het verloop van een verbloedingheeft gevolgd, is in staat haar te diagnostiseeren met een waarschijn-lijkheid, die de zekerheid raakt. Over nephritis geeft het

chemischen microscopisch nier onderzoek voldoende opheldering. Serum-onderzoek om leveraandoeningen aan te toonen, was wellicht bijchronische patienten op zijn plaats. Het constateeren (rectaal) van een aneurisma zegt op zichzelfnatuurlijk niets. De prognose stel ik bij veulens, die in den herfst ziek wordensteeds ongunstig wanneer de verschijnselen wijzen op een acuutof subacuut verloop. Bij de sukkelaars volg ik de thermometer:koortsende dieren gaan meestal ten gronde na korteren of langerentijd, terwijl de niet koortsende patienten in den regel in het leven



??? blijven. De genezing duurt ook in dit geval lang en de dieren ont-wikkelen zich niet zelden gebrekkig. De therapie moet, zoo mogelijk, preventief zijn: de opname vanwormembryonen dient men te voorkomen. Mieckley heeft teTrakehnen en Beberbeck de filtratie van het drinkwater met gunstigresultaat toegepast. Voor deze streken zou dat, wanneer de jonge die-ren de embryonen in de weide opnemen, groote bezwaren mee-brengen. Wanneer nog mocht blijken, dat de opname ook geschiedtmet het groenvoer, dan wordt het nog bezwaarlijker. Een anderenweg zou zijn de strongiliden bij alle paarden van zoo\'n streek teverdelgen! Laat ik erbij voegen, dat het afdrijven van strongilidenuit de dikke darmen van het paard, gauwer gezegd dan gedaan is. Bij een veulen, dat veertien dagen achtereen gemiddeld 1.5 Gramarsenicum had geslikt, kon ik daarna nog sclerostomum eierenin de faeces aantoonen. Voor den practicus is voorloopig alleen het behandelen der

ziekedieren van belang. De behandeling van \'t aneurisma is natuurlijkvruchteloos. Koliek, nephritis, verbloedingen kan men behandelenof niet; het resultaat is in den regel dat de pati??nt sterft. De be-vhandeling van chronische pati??nten, waarbij geen orgaanlijden kanworden aangetoond, moet natuurlijk ter harte worden genomen.Inderdaad schijnen kleine giften arsenicum (1â€”1.5 Gr.) eenigeweken achtereen niet ongunstig te werken. De therapie wordt bijslecht eten ondersteund door het toedienen van melk of karne-melk. Bij goed eten wordt het haverrantsoen langzaam verhoogd;daarnaast geve men wortelen of bieten. Ten slotte rest mij nog mijn dank te betuigen aan den Heer Direc-teur der Rijksserum-Inrichting voor het onderzoek van enkeleorganen en aan Dr. Schornagel en Dr. Baudet voor het zendenvan enkele geschriften. Literatuur: Bollinger, Die Kolik d. Pferde enz. 1870 Friedberger u. Fr??hner, Spez. Path. u. Ther. 1900 Klaeber, B. T. W. 1891. Leuckart, Die

Menschl. Parasiten. Olt, Arch. wissensch. u. pr. Thk. 1895. Poeppel, Unters. u. d. Bau v. Str. Arm. \'97. Sticker, Arch. f. w. u. pr. Thk. 1901. Looss, Zentrbl. f. Bact. I. B. XXVII. Glage, Zr. f. Inf. par. Kr. d. Haustiere 1906.



??? Twee Ascariden van den Hond, (lste Bijdrage tot een naamlijst van de in Nederland voorkomende parasieten der huisdieren) DOOR J. E. W. IHLE (Rijksveeartsenijschool). Het zal misschien niet algemeen bekend zijn, dat door de onder-zoekingen van Raillet en Henry (1911) aangetoond is, dat dehond 2 Ascariden herbergt en wel een grooten vorm Belascarismarginata (Rud.) en een kleinen vorm Toxascaris limbata Railletet Henry. Glaue (1909, 1910) toonde aan, dat de Ascaride vande kat, Belascaris mystax (Zeder), specifiek verschillend is van dievan den hond. Hier volgen de meest in het oog springende kenmerken, waar-door de in den hond voorkomende soorten zich van elkaar onder-scheiden. 4 Belascaris marginata. CJ\' 5â€”10 c.M. lang, $ 9â€”18 c.M. lang.Dwarsgroeven der cuticula 16â€”22 van elkaar verwijderd.Achterste uiteinde van het met duidelijk afgezet, kegelvormigaanhangsel. Spicula bestaan uit een as en 2 vleugels. Vagina zeerlang, zoodat de

geslachtsopening ver naar voren ligt (in het voorstevierde deel van het lichaam). Eieren met gealveoleerde schaal(voorzien van groefjes evenals een vingerhoed). Toxascaris limbata. tf 4â€”6 c.M. lang, $ 6.5â€”10 c.M. lang.Dwarsgroeven der cuticula 6â€”12 ,u van elkaar verwijderd.Achterste uiteinde van het tf kegelvormig. Spicula niet gevleu-geld, een buis vormend. Vagina kort, zoodat de geslachtsopeningverder naar achteren ligt dan bij Belascaris marginata en wel ongeveerop de grens van het iste en 2de derde deel van het lichaam. Eischaalglad. Beide soorten komen volgens de opgaven van Raillet en Henryalgemeen te Alfort voor; Toxascaris limbata is volgens hen op hetplatteland zeldzamer dan in de steden. Het lag nu voor de handom na te gaan, of beide vormen ook in ons land voorkomen.Inderdaad vond ik in de parasietenverzameling der afdeelingâ€žzo??logie" van \'s Rijks Veeartsenijschool in materiaal, afkomstigvan de kliniek voor kleine huisdieren en het pathologisch

instituutder school, beide soorten, die wij dus als leden onzer inlandschefauna mogen beschouwen. Uit het feit, dat in de collectie het aantalexemplaren van Belascaris marginata grooter is dan dat van



??? Toxascaris limbata mag nog niet worden afgeleid, dat eerstgenoemdesoort algenieener is dan laatstgenoemde. In tegenstelling met Glaue houden Sch??ppler en Kr??ger (1912)de bij de kat voorkomende Ascaride niet voor specifiek verschillendvan die van den hond (zij onderzochten blijkbaar Toxascaris limbata).In dit geval zouden de door Leiper (1907) opgestelde geslachtenBelascaris, waartoe de Ascaride van de kat behoort, en Toxascarisniet gehandhaafd kunnen worden. Ook Glaue (1910Â?) vereenigtzich niet geheel met Leiper\'s opvatting. Ik meen echter, dat wijmet Raillet en Henry, Neveu-Lemaire (1912) en Braun (1915)de geslachten Belascaris en Toxascaris mogen accepteeren, te meerdaar een nader onderzoek leert, dat Belascaris marginata in ver-schillende bijzonderheden met B. mystax uit de kat overeenstemten van Toxascaris limbata afwijkt (welke beide laatstgenoemdesoorten door Glaue (1910) uitvoerig anatomisch-histologischonderzocht werden),

zoodat aan de validiteit der geslachtenBelascaris en Toxascaris m. i. niet getwijfeld kan worden. Zoo leert de bestudeering van dwarse doorsneden, dat B.marginatainde verhouding van de vleugellijst tot den zijvleugel met B.mystaxovereenstemt. Deze vleugellijst is een bv. met ijzerhaematoxylineof eosine sterk kleurbare band, die in elk der door de cuticulagevormde zijvleugels van het voorste uiteinde van het lichaamdezer Ascariden verloopt. Op dwarse doorsneden is deze vleugellijstbij B. marginata zeer smal en mediaal diep ingesneden, terwijl zijzich evenals bij B. mystax slechts in het laterale gedeelte van den zij-vleugel uitstrekt. Bij Toxascaris limbata daarentegen beslaat devleugellijst op de dwarse doorsnede het grootste deel van den zij-vleugel. Evenzoo vond ik bij Belascaris marginata slechts 2 elkaar krui-sende vezellagen in de cuticula, zooals Glaue dit voor B. mystaxbeschrijft, terwijl deze auteur bij Toxascaris limbata 3 vezellagenaantrof. Literatuur. Braun, M. 1915.

Die tierischen Parasiten des Menschen. Bd. 1. 5. Aufl. Glaue, H. 1909. Zur Unterscheidung von Ascaris canis und A. felis (mystax). Zool. Anzeiger. Bd. 33. â€” 1910. Beitr?¤ge zu einer Monographie der Nematodenspecies Ascaris felis und A. canis. Zeitsch. f. wiss. Zool. Bd. 95. 1910a. Beitr?¤ge zur Systematik der Nematoden. Zool. Anzeiger. Bd. 35.



??? Leiper, R. T. 1907. Two new genera of Nematodes occasionally pardsitic in man. Brit. med. journ. 1907. I.Neveu-Lemaire, M. 1912. Parasitologic des animaux domestiques.Raillet, A. et Henry, A. 1911. Recherches sur les Ascarides des Carnivores. C. R. soc. biologique. Ann?Še 191 x. T. 1.Sch??ppler, H. und Kr??ger, P. 1912. Zur Unterscheidungsfragevon Ascaris canis und felis. Centralbl. Bakter. Parasitenk.Abt. 1. Bd. 62. Een metastatisch absces ontstaan na castratie van een paard, door FOLMER. Tweejarige ruins van den landbouwer K. te S. beiden gecastreerdden ioden April, werden den igden April onder mijne behandelinggesteld. Anamnesis: De dieren werden gecastreerd door een empiricus,tevens verloskundige, met den emaskulateur van Blunk. Zij warentevoren nimmer ziek geweest en vertoonden ook gedurende deeerste dagen na de castratie geen bijzondere ziekteverschijnselen.Sedert eenige dagen waren zij lusteloos en namen weinig

voedseltot zich, terwijl de cast rat iewonden nog niet genezen waren. Status praesens: De jeugdige ruins trof ik in de weide. Zij verkeerden in slechtenvoedingstoestand, stonden meestentijds aan den kant van de slootmet opgetrokken buik te drinken. Wanneer zij liepen was hunnestijve, wijdbeensche gang, van achter, opvallend. Palpatie van descrotaalstreek verwekte pijn. De resteerende stompjes zaadstrengwaren gezwollen en vochtig op aanvoelen. Het praeputium was bijbeiden gezwollen. De temperatuur van No. I was 390 en van No. II39.6. Therapie: De dieren werden neergelegd, de castratiewonden grondig ge-reinigd met warme sublimaatsol. 1%,, en daarna gepenseeld metTinct. Jodii. Den eigenaar werd voorgeschreven de wonden dage-lijks te reinigen met 3% warme septoforma solutie en het prae-putium te masseeren met Ung. acid. Boric. Verloop: Na eenigen tijd waren de oedemen bij beide dieren verdwenen r



??? en de temperaturen tot het normale teruggekeerd. De castratie-wonden waren natuurlijk nog niet gesloten, maar het suppureerenwas tot een minimum teruggebracht. De eetlust werd allengs beteren na een week konden zij van de patientenlijst worden geschrapt. Nu vernam ik eenigen tijd niets meer van mijn beide patienten,totdat ik toevallig van den eigenaar hoorde, dat No. I, die hetmeest van de castratie geleden had, steeds traag bleef in het groeien.Hij wilde het dier evenwel niet aan een nader onderzoek onder-werpen, maar nam krachtige bijvoedering voor. No. II groeidedaarentegen uitstekend. Den I3en Juli d.a.v. werd mijn hulp evenwel voor No. I inge-roepen. De ruin vertoonde koliekverschijnselen. Hij kon nietwateren volgens\' den eigenaar, hij stelde zich voortdurend toturineeren, bleef zoo met den staart tegen den anus gedrukt eenigentijd staan, om vervolgens weer te gaan grazen. Het dier werd voor den nacht opgestald, ofschoon het in den loopvan

den dag weinig voedsel tot zich nam, kreeg het \'s nachts hevigekoliekaanvallen. Status praesens: Het in slechten voedingstoestand verkeerende dier was zeeronrustig. De temperatuur was 38.6 C. de pols 63 slagen per minuut,de slijmvliezen waren normaal. De rechterflank was iets tympani-tisch, de darmgeruischen waren normaal van toon. Het dier drukteden staart nu eens krampachtig tegen den anaalstreek dan weerstelde het zich tot urineeren en hield den staart van het lichaamverwijderd. Bij rectale exploratie valt het niet moeilijk met een flink inge-oliede hand ?Šn arm den sphincter ani te ontsluiten en in het rectumdoor te dringen. De blaas was slechts matig gevuld en kon dustot de koliekverschijnselen geen aanleiding geven. Verder door-dringende in het rectum stuitte de hand tegen een dorsaal gelegenharden tumor, die het lumen gedeeltelijk dichtdrukte maar tochvoldoende ruimte overliet voor de passage van de hand, zoodat hetmogelijk werd den tumor te

omvatten. Het gezwel was hard opaanvoelen, niet verschuifbaar en innig verbonden met den darm-wand. Bij nauwkeurige palpatie waren geen zachte plekken tevinden, die doorbraak deden verwachten. Oral der tumor was hetrectum overvuld met faeces, die voor den tumor stagneerde enklaarblijkelijk de koliekverschijnselen verwekte. Diagnosis: De aanwezigheid van den tumor daar ter plaatse meende ik inverband te mogen brengen met de gevolgen der castratie, hetgeen XLIII 17



??? daar mij de historia morbi van April bekend was voor de hand lag.Zij leerde dat de castratiewond danig was geinfecteerd, hetgeenons bij de wijze van opereeren en het instrumentarium der snijders,al zijn zij met het laatste vrijwel up to date, niet behoeft te ver-wonderen. Het bestaan van een metastatisch absces, dat door zijnomvang het rectum gedeeltelijk dichtdrukte, hield ik voor zeker. Prognosis: Deze moest met het oog op den omvang en de hardheid van dentumor, die geen spoedige doorbraak, eventueele etterontlasting,deed vermoeden, dubia luiden. Daar evenwel een doorbraak indendarm misschien omvangsvermindering en herstel zou brengen enmede daar de eigenaar weinig lust vertoonde het dier zonder be-handeling op te ruimen, werd een behandeling ingesteld. Therapie: Door mij werd een clysma van lauwe zeepoplossing waaraan veelolie was toegevoegd toegediend. Het dier ontlastte hierop veelverdunde faeces en flatus. Als laxans werd

het dier 4 gram calomelgegeven door lijnmeelslobber, die het gretig tot zich nam. Den eigenaar werd verzocht het dier op stal te houden en te voede-ren met klaver afgewisseld met lijnmeelslobber. Hem werden poedersSal. carolin. fact. 10.3 x daags 1 poeder ter hand gesteld, ten-einde geregelde defaecatie te bevorderen. Verloop: Toen ik den volgenden morgen mijn bezoek herhaalde, vond ikhet dier in denzelfden toestand als den vorigen dag. De eigenaarvertelde, dat de koliekaanvallen zich gedurende den nacht niethadden herhaald. De temperatuur was 38Â° C., de pols gaf 50 slagenper minuut, de slijmvliezen waren normaal, de tympanitis van derechterflank was verdwenen, terwijl de darmgeruischen waren ver-sterkt. Defaecatie had plaats gehad, de faeces waren dun en stin-kend. Bij rectale exploratie was wederom ophooping van faecesvoor den tumor te constateeren. Door het toedienen van een flinklavement konden zij worden verwijderd en keerde de

normaletoestand terug. De eetlust bleef goed. Nadat het dier zoo gedurende8 dagen was behandeld kon duidelijk een vergrooting van het gezwelworden vastgesteld. De faeces werden langs natuurlijken weg bijkleine hoeveelheden tegelijk ontlast. Zij waren meestal dun en metbloed vermengd. De lavementen gaven minder succes. De coprostasewerd er geenszins door opgeheven daar de tumor slechts passagetoeliet van 3 vingers. De temperatuur schommelde tusschen 38.5Â° C.en 38Â° C. en steeg een enkele maal tot 390 C. De tumor vertoondenog niet de minste neiging tot abscedeering: hij bleef op aanvoelen r



??? even hard. Een insnijding met behulp van den bistouri cach?Š verrichtbracht eenige gele pus te voorschijn. Op den omvang van het gezwelhad deze punctie evenwel niet den minsten invloed. Ofschoon de prognose, toen mijn hulp des avonds nog werd in-geroepen, daar het dier een hevigen koliekaanval te doorstaan haden de temperatuur opliep tot 39.6Â° C., beslist infausta luidde en ad-vies werd gegeven het dier af te laten maken, werd dit met het oogop het vergevorderd uur uitgesteld tot den volgenden dag. Alspijnstillend middel diende ik het dier 0.250 gr. hydrochloras morphiniin 10 c.c. Aq. dest. subcutaan toe. Des anderen daags trof ik het dier nog levend; de temperatuurwas thans gestegen tot 40.30 C. Aatopsia: De organen der borstholte vertoonden niet de minste afwijking.De buikholte en speciaal de bekkenholte eischten mijn bijzondereaandacht. Met uitzondering van lever en milt, die eenigszins ge-zwollen waren, werd er niets pathologisch in

aangetroffen. In debekkenholte daarentegen was geringe peritonitis aanwezig. Detractus digestivus, over het geheel genomen flink gevuld, was incolon en rectum overvuld met een saamgepakte faeces massa.Het rectum vertoonde een zakvormige verwijding, de wand hiervanwas haemorrhagisch geinfiltreerd. Bij eviceratie berstte hier dedarmwand en een groote hoeveelheid stinkende met bloed ver-mengde faeces werd ontlast. Ongeveer 30 c.M. van den anuswas het darmlumen aanmerkelijk vernauwd, de darmwand washier innig verbonden met een kinderhoofd groot gezwel dat tegenhet os sacrum lag en het darmlumen dichtdrukte. De tumor zorgvuldig uitgesneden, bestond uit een 5 c.M. dikkenwand, die holten omsloot welke gevuld waren met gele dikke pus.Kamers soms volkomen afgesloten, soms met elkaar correspon-deerend waren door de aanwezigheid van dikke tusschenschottenontstaan. Ofschoon microscopisch onderzoek van tumorwand eninhoud is

achterwege gebleven en dus dit sectieverslag niet opvolledigheid aanspraak mag maken, achtte ik het waargenomenebelangrijk genoeg voor publicatie. Hevige infectie bij de castratie kon een metastatis absces ver-wekken van de lymphklieren, die in grooten getale tegen het ossacrum liggen. Door den omvang, die een dergelijk absces zooals hethierboven beschrevene aannam, traden defaecatiestoornissen opdie den dood van het dier moesten veroorzaken. Opmerkelijk was de betrekkelijk korten tijd noodig voor deontwikkeling van een dergelijk groot absces.



??? Vecht- en oorlogshonden,*) door Dr. E. BEMELMANS,Kapitein Paardenarts. I. Geschiedenis. Reeds in den oertijd werd van honden voor oorlogsdoeleinden gebruik gemaakten hebben die dieren in den strijd vaak zeer belangrijke diensten bewezen. Wanneer de eerste honden naast hunne meesters mede optrokken ten strijdeis bij benadering zelfs niet te zeggen, maar de geschiedenis is er, om te bewijzen,dat zij door alle eeuwen heen, niet alleen in staat geweest zijn, om, wanneer ergevochten moest worden, diensten te bewijzen, maar ook inderdaad belangrijkediensten bewezen hebben, dat door hun toedoen meer dan ?Š?Šn overwinning behaaldwerd. Meden, Perzen, Grieken en Romeinen, allen hebben zich van honden be-diend, om hunne vijanden te bestrijden; in den beginne vochten zij naast hunnemeesters, later werden zij geplaatst in de voorhoede, om den eersten vijandelijkenaanval te weerstaan, wanorde te brengen in de vijandelijke gelederen; toen

werdhun geleerd, om vluchtelingen te achtervolgen, en de zich schuilhoudende uit hunneschuilhoeken te verdrijven, om vestingen te bewaken, en onverwachte aanvallente verijdelen. Plutarchus en Plinius waren de eersten, welke menig voorbeeld aanhaaldenvan belangrijke diensten door honden in den oorlog bewezen; zoo o. a. van Agesilaosbij de belegering van Mantinea, van Cambyses bij zijn tocht naar Egypte; vanAllyates bij zijn actie tegen de bewoners van de Zwarte Zee. Aeneas (600 v. Chr.) deelde mede, dat voor het overbrengen van berichten,brieven in den halsband der honden werden genaaid. Zelfs is het bekend, dat deOude Grieken den hond het bericht lieten inslikken, zoodat elk overgebracht berichttevens den hond het leven kostte. Het meerendeel der honden, welke de Cimbren en Teutonen vergezelden, warenvechthonden, die door de Romeinsche legioenen zeer waren gevreesd. In hunoorlogen tegen de Germanen en Samaritanen hadden de

Romeinen niet alleentegen soldaten, maar tevens tegen legers van honden te vechten. De Grieken gebruikten zelfs gepantserde honden o. a. in den slag van Marathon.Ook de Romeinen moeten eveneens dergelijke honden gebruikt hebben, hetgeenafgeleid wordt uit een te Herculanum gevonden basrelief. Hierop is een gepantserdehond voorgesteld, welke een post verdedigt, die door barbaren aangevallen wordt.De Galli??rs hadden heele koppels van gepantserde honden. Deze waren tevensvoorzien van breede halsbanden met lange scherpe punten. Als bewakers van kampen en versterkingen hebben de honden zoowel in deoudheid als in de middeleeuwen steeds dienst gedaan. Vegetius vermeldt n.1.dat de Romeinen honden op torens brachten, opdat zij de nadering van den vijandzouden ontdekken en door blaffen de bezetting spoedig konden waarschuwen. \') Dit artikel wordt opgenomen in een te verschijnen boekwerk ,,de hondin dienstgebruik bij het

leger".



??? Toen de Gallische horden onder aanvoering van Brennus het oude Rome be-dreigden, trokken vrouwen, kinderen, en de jongelingschap die in staat was, omde wapens te dragen, ben evens de voornaamste leden van den Romeinschen Senaat,zich terug in de vesting en op het kapitool, waarheen hoeveelheden levensmiddelenen wapens gebracht waren, omdat men rekende op eene langdurige belegeringen men besloten was, om den tegenstand hardnekkig en tot het bittere einde tevoeren. Alleen de oudere van dagen waren in de stad gebleven en wachtten ergelaten den dood. Achter de muren der vesting en rond het kapitool lagen meerdan tweehonderd vechthonden. De belegering duurde lang, de levensmiddelenraakten op, menschen en dieren begonnen gebrek te lijden. Dat oogenblik wachttende belegeraars af, om te zoeken naar het zwakke punt der vesting. Dat er hondenwaren, om bij het minste verdacht gerucht de wacht te waarschuwen, wisten

zij;ze beklommen den heuvel, bereikten de muren, maar hoorden niets, het scheenals waren de belegerden dood, alsof de honden sliepen, misschien wel omgekomenvan den honger. Voorzichtigheidshalve wierpen de belegeraars groote stukkenbrood over de muren; ze werden onmiddellijk verslonden, want de honden haddende laatste dagen geen eten meer gehad, en ze dachten er niet aan, om de bezettingte waarschuwen, dat er gevaar dreigde. Het kapitool zou genomen zijn geworden,Rome verwoest, en de wereldgeschiedenis zou eene andere geweest zijn, dan zijthans is, als, met de honden, binnen de vesting, de aan Jnuo gewijde ganzen nietgeweest waren. Waar de honden voor een bete broods hun plicht verzuimden,daar deden de ganzen den haren en alarmeerden de wacht. De Romeinen stormdennaar de muren, wierpen de vijanden terug, en redden Rome met het kapitool.Dat was voor het eerst in de geschiedenis, dat de hond niet deed, wat hem

gezegdwas. Als bewakers stonden vooral bekend de Schotsche bloedhonden, welke evenalsHunding\'s meute in den â€žRing der Nibelungen" den gevluchten tegenstanderin de meest afgelegene schuilhoeken opspeurden. Eveneens werden de hondengebruikt, tot het aanvallen der vijandelijke ruiterij. Hiervoor werden de pantsersder honden voorzien van vlijmscherpe punten en sikkels. Zelfs brandende pottenwerden op den gepantserden rug der honden bevestigd, tot het stichten van brandin de vijandelijke kampen. In de dagen van Granson en Murten in 1476 begonnende Zwitsersche honden het eerst den strijd tegen Bourgondische natuurgenootenen bij Murten werden laatst genoemden door de eersten vernietigd. Na de ont-dekking van Amerika hebben volgens Demmin eveneens honden deelgenomenaan den strijd tegen de inboorlingen, en schijnen zij pl. min. 2.000 Indianen ge-wurgd te hebben; een der honden ontving zelfs wegens zijn dapperheid

â€ždubbeleSoldij." Wat de oude Romeinen deden, herhaalden in de 16e eeuw de Maltezer ridders;ook dezen gebruikten voor de bewaking van hunne vestingen, eventueel ook tehunner verdediging, een soort doggen, groote zware honden, die in de geschiedenisbekend staan, als doggen van St. Jan, naar den oorspronkelijken naam der Mal-tezer ridders, die voor 1522 den naam droegen, van ridders van St. Jan van Jeru-zalem. Toen de grootmeester der orde, Philibert de Naillac den sultan Bejazethad gevangen genomen, liet hij op het eiland Corea, op de puinhoopen van hetoude Halicarnassum eene vesting bouwen, die later den naam van St.Pietersvesting



??? kreeg. Als een baken in zee, verhief ze zich midden in de staten der Turken endiende als toevluchtsoord voor de Christen slaven, die gelukkig genoeg waren,om te ontsnappen aan het waakzaam oog hunner verdrukkers. Om naar een zoover afgelegen land een groot aantal leden der orde te zenden, daarvoor waren deMaltezer ridders destijds niet talrijk genoeg; het garnizoen van St. Pieter was daaromdan ook maar klein, deed uitsluitend dagdienst, terwijl men voor de nachtwachteen vijftigtal groote honden gebiuikte. Mag men de geschiedenis gelooven, danwisten de honden een Turk van een Christen te onderscheiden, al was het ook inpikdonkeren nacht; den Turk, die zich te dicht bij de vesting waagde, verscheurdenze, terwijl zij de Christenen met teekenen van blijdschap ontvingen, en desnoodstegen zijne vervolgers verdedigden. Andere nachtwakers voor de St. Pieters-vesting dan honden, zegt GeneraalBardon in zijn werk ,,L.es Chiens dans

1\'arm?Še du Moyen Age," heeft men nietgekend, zoolang zij bestond, en er werd voor gezorgd, dar er steeds nieuwe waren,om de oudere te vervangen. Dit komt echter niet overeen, met wat Bourbours,een ander beroemd grootmeester der Maltezer Orde zegt, in zijn â€žHistoire d\'Au-busson." * â€žDag en nacht â€” zegt P. Bourbours â€” â€žstonden de soldaten op de wallender vesting, om er de wacht te houden;" van honden als bewakers der vesting,maakt hij alleen melding, om mede te deelen, dat zij in de vesting van St. Pieterdienst deden. Een paar eeuwen lang schijnen de Maltezer-ridders hun vechthonden toch instand gehouden te hebben, want nog in de 16e eeuw werden ze op het eiland Rhodesgebruikt, door den Maltezer-ridder Dieudonn?Š de Goson, die er mede op deslangenjacht ging. De Goson, die later zelf grootmeester der orde werd, viel deslangen aan, hitste ze op, en zoodra verhieven ze zich in de hoogte, of een der hondengreep ze op

een bepaalde plek onder den buik, en beet ze dood. De dressuur dierhonden zegt Generaal Bardon in boven aangehaald werk, was ontleend aan destrijdwijze der Finnen, die honden gebruikten om te vechten en ze erop haddenafgericht, om zich tusschen cavalerie te werpen, de paarden naar den neus tevliegen, zich daarin vast te bijten, en hen als het ware te dwingen, om hun ruiteruit het zadel te werpen. Ook in de 16e eeuw zien wij alsnog aan den hond de taak opgedragen, om denvijand te bestrijden. In den oorlog tusschen Keizer Karel V en Frans I, werdeerstgenoemde door zijn bondgenoot Hendrik VIII van Engeland gesteund metsoldaten en 400 strijdhonden. Bij Valencia leverden de Fransche-Spaansche hondenhet voorhoedengevecht, waarbij de Spaansche reuen zegevierden. In de 17e eeuw werden oorlogshonden als boodschappers tegen de Turken ge-bruikt. Ook in de 19e eeuw zien wij oorlogshonden optreden. Zoo werd o. a. destormloop der

Grieken tegen den Akropolis van Athene door honden verijdeld. Toen de vuurwapenen werden uitgevonden, verdwenen de vechthonden; dit isslechts ten deele waar, want zelfs vochten honden nog ten tijde van Napoleon I,en de rapporten, die betrekking hebben op den overtocht van den St. Bernard,toen de groote Keizer der Franschen nog Consul was, maken er melding van. Eendier honden is zelfs een beroemdheid geworden. Hij heette Moustache en van huisuit was hij een doodgewone poedel. Na den overtocht van den St. Bernard, kwam



??? hij met zijn regiment in de buurt van Alexandri?? te liggen, waar hij zich reedsden eersten nacht onderscheidde. Moustache betrok de wacht, ei- scheen het naderen van den vijand te hebbengehoord of geroken; in alle geval maakte hij alarm, zijn regiment greep naar dewapenen, volgde hem in stilte, ontmoette inderdaad den vijand, en dwong dezentot terugtrekken. Als belooning voor dezen bewezen dienst werd Moustache inge-schreven op de controlelijst van zijn korps, en kreeg daardoor recht op een dage-lijksch grenadiersrantsoen. De Franschen gebruikten eveneens honden tegen de Kabylen, evenals later inTunis tegen de Arabieren. In Mexico bleken de honden van de vrijwilligers-Com-pagnie van Zacateas in 1864 de verschrikkelijkste tegenstanders van de Mexi-kaansche guerillas, totdat zij door het gift hunner verbitterde tegenstanders uitden weg werden geruimd. In den Russisch-Turkschen oorlog 1877-\'78 werden doorde Russen, zoowel in Europa, als

in Azi?? oorlogshonden gebruikt. In 1882 werdendoor de Oostenrijkers in Krivoscii honden uit Dalmati?? met succes gebruikt, tothet opzoeken der vijandelijke schuilhoeken. Zoowel in den Chineeschen veldtocht, als in den Zuid-Afrikaanschen en Rus-sisch-Japanschen oorlog bewezen honden, tot het onderhouden van het verbandtusschen de verschillende troependeelen belangrijke diensten. Majoor Hauteville-Richardson gebruikte afgerichte oorlogshonden zoowelin Tripolis als in den Balkan-oorlog. Ook in Atjeh is menige overrompeling dervoorposten door honden mislukt Op de controlelijsten der Duitsche Korpsen staan vele honden ingeschreven,die evenals eik soldaat, en ieder troepenpaard, hun eigen nummer, hun eigen boekje,hun eigen dienststaat hebben. Bijna allen behooren tot het ras der Airedale Terriers,ot dat der Duitsche herdershonden; enkelen onder hen zijn Dobermannpinschers.Bij deze officieel ingelijfde honden kunnen wij er zeker nog een groot

aantal voegen,welke toebehooren aan verschillende vereenigingen, met name aan de â€žDeutscheSch?¤ferhund Verein" en door die leden ter beschikking zijn gesteld, van het leger-bestuur. Wanner wij dan daarbij nog rekening houden met de honden, welke inhet bezit zijn van vele Duitsche Vereenigingen, welke zich toeleggen op het af-richten van politiehonden, ambulance of roodckruishonden, die thans aan het legerzijn afgestaan, dan kunnen wij, zonder ons schuldig te maken aan overdrijving,gerust aannemen, dat er thans aan de Duitsche fronten meer dan vijfduizend hondendienst doen. Dat vooral van oorlogs- en roodekruishonden in Duitschland veelwerk gemaakt wordt, blijkt ten duidelijkst uit de vele wedstrijden, die in gewoneomstandigheden voor dat soort honden worden uitgeschreven. Dat die wet-strijden niet uitsluitend gehouden worden, als een sportuiting, maar dat zij tevenseen militair doel ten grondslag hebben, daarvan kon men zich

overtuigen,door een blik te werpen in sommige Duitsche vakbladen, waarin er vaak de aan-dacht op gevestigd werd, dat die honden in tijd van oorlog van zeer veel nutzouden kunnen zijn. Dergelijke honden hebben de Fransche, de Italiaansche, de Engelsche, deRussische, de Zweedsche, de Belgische legers, en wij hebben ze ook, doch naarevenredigheid nog lang niet in zoo grooten getale. Dat komt omdat noch in ge-noemde landen, noch bij ons zooveel liefhebberij voor de africhting van dergelijke



??? honden bestaat, als in Duitschland, en de tegenwoordige oorlog levert wederomhet bewijs, dat er in dat opzicht van Duitschland nog wat te leeren is. In Duitsch-land ving men reeds ruim twintig jaren geleden aan, oorlogshonden af terichten. Freiheer von Creytz schreef in 1889 zijn brochure ,,Der Meldehund." In Frankrijk waren het de kapiteins Lepol, Cointet, Lauth en Tolet dieden stoot gaven, aan de africhting dezer honden; in Belgi?? deed het Lt. J. v. d.Putte, wij danken ze aan Kapt. Jhr. J. C. Meyer, terwijl Majoor HautevilleRichardson van het Engelsche, de Kolonel Ciotola van het Italiaansche ende Lt. von Lilleehook van het Zweedsche leger zich in deze verdienstelijkmaakten. Oostenrijk en Spanje hebben eerst sedert kort honden, evenals de ge-noemde nati??n hetzij voor oorlogs- of roodekruis-, of voor beide functi??n in hunorganisati??n opgenomen. De Jager (â€žSch??tzen") Bataljons in Duitschland hebben elk 8 ?Šl 10 honden,zoodat elke

compagnie steeds over twee afgerichte honden kan beschikken, dieaan de oefening deelnemen. II. Het ras. Bij de Duitschers werden in hoofdzaak Airedale-terriers en Duitsche herders-honden gebruikt. In 1902 vond in Frankfort am Main een wedstrijd plaats, tusschen oorlogs-honden van het Magdeburgsche Jager bataljon No. 4, het Slesische Jager batal-jon No. 6, het Kurhessische Jager bataljon No. 11 en het 2e Beiersche Jagerbataljon. In volgorde waren genoemde Jager bataljons in het bezit van airedale-terriers, van Duitsche staande honden, collies, terwijl het 2e Beiersche Jagerbataljon een airedale en een collie voorbrachten. Deze wedstrijd viel in het voor-deel van het airedale ras uit. De Franschen gebruiken voor het meerendeel hun inlandsche honden en even-eens Belgische en Duitsche herdershonden. Engeland geeft de voorkeur aanbloedhonden, collies en airedale terriers, terwijl wij in Nederland verschillenderassen gebruiken, maar toch in

hoofdzaak herdershonden, en wel Hollandsche,Belgische en Duitsche. Bloedhonden werden door Majoor Richardson het eerstals oorlogshonden afgericht, en bij het uitbreken van den huidigen volkerenkrijgbood hij den Minister van oorlog de diensten dezer dieren aan. Itali?? bezigde oorspronkelijk Schotsche herdershonden, doch daar zij te veellast van de warmte hadden, beproefde men airedale terriers. Deze waren echtermoeilijk te dresseeren, zoodat men ten slotte inheemsche honden in Sardini??kocht. In Zweden voldeden de Zweedsche herdershonden en de airedale ter-riers evenmin, zoodat men ook daar naar een inlandsch ras, den Laplandschenhond, uitzag. Bij het kiezen van het ras, dat zich het meest leent, voor de africhting totoorlogshond heeft men het volgende in aanmerking te nemen.De hond moet: 1Â°. intelligent zijn, 2Â°. een scherp gehoor, goede oogen, en een fijne neus hebben, 3Â°. veel temperament- en uithoudingsvermogen bezitten,



??? 4Â°. bestand zijn tegen verschillende weersgesteldheden, 5Â°. van middelbare grootte zijn, en weinig teekenende kleuren bezitten, 6Â°. schotvast zijn. Nog niet lang geleden, meende men, dat uitsluitend de Schotsche herdershond(Collie) de noodige hoedanigheden bezat. Volgens Lt. Kurt Johannes voldeed in den Zuid-Afrikaanschen oorlog vande gebezigde hondensoorten de Schotsche herdershond (collie) het best wat be-treft: volharding, weerstandsvermogen en intelligentie. Met den Schotschenherdershond (collie) wordt niet bedoeld, den tegenwoordig en, zenuwachtigen,angstigen en minder leerzamen show-collie, met lang glanzend haar, welkeverbasterd is, door den Gordon setter van wien hij zijn lang haar heeft, en doorden Barzoi of Russischen hazewind, die zijn kop lang, vlak en spits heeft doenworden, maar den oorspronkelijken collie, die gebezigd wordt, tot het hoedender schapen in de Schotsche

hooglanden, en die zonder nadeel weer en wind trot-seert, onvermoeid is, en dag en nacht buiten kan blijven. Voor oorlogshonden worden in Duitschland de airedale-teriiers gebruikt.Hoewel elk terrier, van welke soort ook, eigenzinnig is en daarenboven van natureeen felle katten-, ratten- en kippenjager is, waardoor hij als het ware steeds,toezicht noodig heeft, kan hij toch als oorlogshond, vooral voor de bewakinguitstekende diensten bewijzen. De wedstrijden voor afgerichte honden hebbenaangetoond, dat de herdershonden, onverschillig van welken landaard, het bestvoldoen; hun ras is ook het zuiverst bewaard gebleven. Uit eigen belang hebbende herders steeds de slimsten voor de fokkerij bestemd, terwijl de lichamelijkzwakken de vele ontberingen niet konden verdragen en reeds jong stierven. Deherdershonden zijn voortdurend met hun meester samen, en de invloed hiervanuitgaande maakt, dat hun zintuigen,

meer dan die van andere honden gescherptzijn. Zij zijn veel in de buitenlucht, zijn tevreden met een sober maal en slapenin den regel onbeschut, waardoor zij flink gehard zijn. De Hollandsche herders-honden worden onderscheiden in glad-, ruig- en langharige; de gladharige hebbenveel overeenkomst met de Duitsche herdershonden. Om voeling te houden met de kleine en grootere wachtposten, kunnen zoowelairedale, als herdershonden belangrijke diensten bewijzen, en bovendien kunnenzij er voor waken, dat er geen onaangename verrassingen, als overvallingen enz.plaats hebben. De vertegenwoordigers dier beide hondenrassen hebben, zoo goedals allen een zeer goed ontwikkelden neus en een scherp gehoor. Plaatst menze bij de meest vooruitgeschoven voorposten, dan hebben zij den vijand reedsontdekt, lang voordat de schildwachten diens tegenwoordigheid vermoeden enkunnen zij niet alleen overdag,

maar ook des nachts de uitgezette wachtpostengemakkelijk behoeden, tegen een onverwachten overval. III. Het geslacht. Teven verdienen zoowel voor het doel van oorlogs- als van roodekruishondde voorkeur boven reuen. Een teef is trouwer, aanhankelijker, gemakkelijkeraf te richten, betere neus, serieuser bij den arbeid, laat zich door geslachtsdriftniet van zijn plicht afleiden. Dit laatste is bij een reu wel degelijk het geval, waar-



??? door hij totaal algeleid kan worden, en vergeet zijne plicht te vervullen. Talrijkewaarnemingen die dit bevestigen. Inbrekers, zwervers en hondendieven zietmen dan ook in den regel vergezeld van een teef. Alle reuen a priori van de af-richting uit te sluiten, zou onjuist zijn, daar toch menige reu vrijwel voldoendeplichtsgevoel bezit om, vooral als oorlogshond, uitstekende diensten te bewijzen,en wij juist dezulke uitstekend kunnen gebruiken voor dekreu. IV. De africhting van den oorlogshond. 1. De tijd van aanvang der dressuur. Het is onmogelijk juist aan te geven, op welken leeftijd men met de dressuurkan beginnen, daar de eene hond vroeger rijp is, dan de andere. In den regel kanmen aannemen, dat men met de dressuur eerst begint, als de jonge hond degroeiperiode van puppy tot hond te boven is, dus wat zijn karakter betreft, zijnkwajongenstijd ongeveer achter den rug heeft en ernstig genoeg is geworden,om zich te ontwikkelen, en om te groeien; zooveel

mogelijk in de buitenlucht,en stoeien met de kameraadjes zal zijne gezondheid zeer ten goede komen. Vande omstandigheden waarin, en de wijze waarop de jeugd werd doorleefd, hangtveel af voor de toekomst van den hond. Terecht dient er dan ook de voorkeuraan gegeven te worden, om den aanstaanden oorlogshond reeds vanaf zijn prilstejeugd {e leiden. Men dient dus drie perioden te onderscheiden n. 1. 2. de jeugdperiode, vanaf den tijd der speening, tot de tandwisseling isafgeloopen, (6e en 7e levensmaand). In deze maanden ontvangt de hond een flinke opvoeding, waarover later, enleert men hem zindelijkheid en gehoorzaamheid (onder app?¨l komen). 3. de voordressuurperiode, vanaf de tandwisseling, tot de ge of 10e maand. Gedurende deze periode moet de hond achtereenvolgens leeren: a. het onder app?¨l komen, b. het liggen en zitten op commando, c. het blijven liggen en zitten op eene hem aangeduide plaats, d. het halt houden op

commando, e. het overwinnen van hindernissen, /. het zwemmen, g. schotvastheid, h. geen ratten, katten, kippen of wild jagen. Blijkt het gedurende een periode, dat de hond onwillig, dom, lui, of valschis, dan doet men beter met de dressuur op te houden. 4. de eigenlijke dressuur. Aan den oorlogshond der 20e eeuw is dus niet meer de taak opgedragen, omden vijand met zijn tanden te bestrijden. De moderne oorlogshond vervult bijhet leger in hoofdzaak de plaats van waakhond en van ordonnans. Zijn taak is: xÂ°. het begeleiden en bewaken van patrouilles en posten en het waarschuwenvan deze, door zacht brommen, voor het naderen van andere dan tot zijn troepen-afdeeling behoorende manschappen. 2Â°. het overbrengen van berichten,



??? 3Â°. het onderhouden van het verband en 4Â°. het overbrengen van patronen van de caissons naar de manschappenzijner afdeeling in de vuurlinie. Uit deze eischen, die aan den oorlogshond wordengesteld, blijkt, dat men bij hem wel degelijk moet letten op bepaalde karakter-eigenschappen, die niet elke hond bezit, en tevens op uiterlijke eigenschappen,welke hem bestand maken tegen vermoeienden dienst en ruw weer. De oorlogshond heeft niet ?Š?Šnen baas, niet ?Š?Šnen begeleider, maar even zoo-vele, als de troepenafdeeling, waarbij hij behoort, mannen telt; hij moet dezenallen kennen. Het behoort geenszins tot de zeldzaamheden, dat een hond hetuit zich zelf, zonder dressuur, tot zulke een herkenning van de tot eene bepaaldetroepenafdeeling behoorende manschappen brengt, daarvan kan menig regiment,waarbij een z. g. regimentshond is, uit ondervinding getuigen. De hoofdtaak van den oorlogshond, omvat, zooals reeds gezegd het bewakenvan

posten en patrouilles en het overbrengen van berichten in het compagniesverband. A. De bewaking. 1. Het bewaken van een wacht of van een post. Hij moet waarschuwen, voor de nadering van alles, wat niet tot zijn troepen-afdeeling behoort. Heeft de hond eerst goed de manschappen waarbij hij inge-deeld is, leeren kennen, dan zal men zijn waakzaamheid gaande maken, hemleeren brommen, bij de nadering van vreemden. Zoo hij uit zich zelf niet reeds de nadering van den helper of vreemde aan-duidt, door te brommen, dan maakt de dresseur er hem opmerkzaam op, doorte zeggen: â€žHoor, wat is dat?" Zoodra de hond bromt, wordt hij beloond. Menmoet hem dus eerst wantrouwen bijbrengen, voor eiken vreemde. Noodzakelijkis het dus, dat de hond geen vreemde meer genaken mag, met de bedoeling zichdoor hem te laten aanhalen. Men moet den hond nu leeren vreemden te vermij-den en wel door hem opzettelijk bloot te stellen aan aanhalingen van

vreemdenen hem dan te bestraffen of te beloonen, al naar mate hij zich al of niet ontvan-kelijk daarvoor betoont. Zoo zal de hond de eigenschappen moeten krijgen, geenmensch met vriendelijke bedoelingen te naderen; de op deze wijze gedresseerdehond zal steeds wantrouwend zijn, vreemden slechts even beruiken, en hunneaanhalingen en hun streelen ontwijken. Is dit bereikt, dan neemt men hem \'s avondsmede op post. Zoodra de vreemde nadert, maakt men den hond opmerkzaam,totdat hij zacht bromt. Wanneer een goed gedresseerde hond den vijand voeltnaderen, blaft hij niet, zooals men van een goeden waakhond zou verwachten.Tot blaffen mag hij niet overgaan, doet hij dit, dan bestraft men hem met â€žfoei!"en houdt hem den mond dicht. Telkens, wanner hij spoedig en goed heeft gebromd,wordt hij beloond. Behalve door zacht gebrom kunnen anderen door eenvoudigmet den staart te kwispelen, weer anderen door den man van de wacht

eenvoudigaan zijn kleereri te trekken, waarschuwen; elke hond geeft op de hem geleerdewijze duidelijk te kennen, dat er iets niet in den haak is, door hier en daar eenkleine ronde te maken, en wanneer hij gevaar vermoedt, dit op de hem eigenhondenmanier aan de wacht te gaan rapporteeren.



??? Vervolgens wisselt men telkens af, met helpers, die natuurlijk geen mannender eigen troepenafdeelingen mogen zijn, omdat hij die op de lucht herkent. II. Het bewaken eener patrouille. Is de hond voldoende bedreven in den dienst, als bewaker bij een post, dan gaathij mede op patrouille. Eerst loopt hij daarbij in den beginne links naast zijnmeester, doch weldra moet men hem gewennen een tiental passen ongeveer v????rde patrouille uit te gaan. De hond zal natuurlijk in het donker waakzamer zijndan overdag; gewenscht is het dus, met avondoefeningen te beginnen, dan overte gaan, tot dagoefeningen; zoo is ook afwisseling van terrein, alwaar de dag- ennachtoefeningen gehouden worden van belang. B. Het overbrengen van berichten. Tot het volbrengen van de taak van berichten overbrengen, heeft de oorlogs-hond een prima neus noodig; iets waaraan men bij aankoop van volwassen hondenmoet denken.Van dezen estafettedienst kwijten de honden zich veel

vlugger,dan bereden ordonnansen en militaire wielrijders. Zij loopen daarbij veel minderin het oog, en weten beter te profiteeren van terreinsgesteldheden, raken nietgemakkelijk verdwaald, en brengen bijna altijd, de hun toevertrouwde boodschap-pen goed over. De eerste oefening bepaalt zich tot het â€žzoeken van den geleider op diens spoor."Deze oefening is het gemakkelijkst, omdat de hond de lucht van den dresseurtot in den grond kent, en dient, om den hond te leeren zijn neus te gebruiken.Een helper houdt den hond vast, de dresseur verwijdert zich, in den aanvangechter niet ver, en verstopt zich. Men moet een terrein kiezen, waarop dehond den dresseur terstond uit het oog verliest, zoodat hij wel de richtingkent, waarin de dresseur zich verwijderd heeft, maar reeds na enkele meters denneus moet gebruiken. De helper, die den hond aan een korte lijn houdt, brengt nu het dier, na eente voren bepaald aantal minuten, op het spoor van den dresseur en wijst

hemdaarop met de hand, onder het bevel: â€žZoek!" De hond, verlangend om zijnmeester te vinden, en niet wetende, dat hij dat met behulp van den neus en hetspoor kan doen, zal willen voortsnellen, zonder veel aandacht te schenken aan hetaangewezen spoor. De helper dient dit met kracht tegen te gaan; hij dwingt denhond langzaam te gaan, en staat hem niet toe, een stap vooruit te doen, voordatde hond het spoor heeft beroken. Bij eiken stap wordt de hond opnieuw teruggehouden, en op het spoor gewezen; en telkens moet hij bewijs geven, inderdaadhet voetspoor te herkennen. Met geduld zoo voortgaande zal men er den Jrondtoe brengen, zich van voetspoor tot voetspoor den weg te vinden. Al zou menover een zeer korten afstand ook een half uur moeten doen, men mag den hondniet toegeven: het spoor moet nauwkeurig worden uitgewerkt. Deze eerste oefe-ningen vormen den grondslag van het later werk. Heeft de hond den dresseurbereikt, dan moet hij worden

beloond en geprezen. Aanroepen of op andere wijzezijn schuilplaats kenbaar maken, mag door den dresseur niet geschieden, daardan de hond zou worden verleid, ook oogen en ooren te gebruiken en niet absolute aandacht voor den neus alleen zou hebben. Honden met goeden neus zullen op zulk versch z. g. â€žwarm" spoor geneigd



??? zijn, den kop hoog te houden en het spoor in de lucht te volgen. In den aanvangstaat men het niet toe, later maakt men voor zulke goede speurhonden onder-scheid tusschen â€žwarm" en â€žkoud" spoor. Koud spoor moet altijd met lagenneus worden uitgewerkt; het is daarom, dat elke hond op die wijze moet zoeken. Deze oefening wordt herhaald, in allerlei omstandigheden, die het werk hoelanger hoe moeilijker maken, totdat de hond steeds zuivei en zonder aarzelenhet spoor uitwerkt. Zoodra de hond daarin vast is, leert men hem op dezelfde wijze, den helperzoeken op diens spoor. Is ook dit resultaat bereikt, dan draagt men den helperop, om, zoodra de hond hem heeft gevonden, hem op commando te doen zittenof liggen, aan te halen, en uit het taschje, dat aan den halsband is bevestigd,het briefje te nemen, dat de geleider daarin heeft gestoken. De helper handeltdaarbij zeer omslachtig, zoodat het goed de aandacht van den hond trekt,vervolgens zet hij

hem op het spoor en beveelt: â€žterugmelden." De hond moetnu in snellen gang over en door de hindernissen loopen en zijn dresseur opzoeken.Deze doet hem zitten, neemt weer het briefje zeer omslachtig uit het taschje enbeloont den hond. Dit wordt zoo lang gedaan, tot de hond vast er in is, en heeftbegrepen, dat het briefje niet alleen een bij de taak behoorend iets is, maar zelfshet doel van alles, dat zal blijken uit de wijze, waarop hij bij het bereiken vanhelper en geleider reeds uit zich zeiven zal gaan zitten, wachtend, tot men zijntaschje ledigt. Nu gaat men op grooteren afstand van elkaar, kiest moeilijkerterrein, en verandert van plaats zoodra de hond is heengegaan met zijn melding;bij terugkomst zal hij dan de oude plaatsledig vinden, en vandaar het spoor moetenvolgen, naar de nieuwe standplaats. Gaat dit goed, dan kan men verwarrendeomstandigheden scheppen, door beide personen, waartusschen hij op en neergaat, te doen vergezellen van kameraden,

hem bekend. Daarna verwijderen zichde oorspronkelijke afzenders uit de groepen, en laat men den hond het briefjeafgeven aan een der kameraden, die hem behandelt, zooals eerst de helper deed. Uit deze oefening ontwikkelt zich dus langzamerhand: C. Het onderhoud van het verband tusschen marcheerende of rustende troepenafdeelingen. Voordat men van deze oefeningen afstapt, moet de hond de vuurproef door-maken; teruggekomen op de plek, waar zijn troep lag, vindt hij een vreemdentroep, in vreemde uniform, terwijl de eigen troep is doorgetrokken. De mannenvan den vreemden troep roepen hem aan, en trachten het biljet machtig teworden. Laat hij zich verleiden, dan moeten zij hem sarren en plagen, straffenen verjagen. Keert hij terug, dan zendt de afzender hem weer weg, en ditmaallaat de vreemde troep hem dan ongehinderd passeeren, om hem het spoor telaten volgen. Later echter, als hij den toestand schijnt te hebben begrepen, ismen niet meer

zoo zachtzinnig: hij wordt dan geoefend in het ontwijken vanvreemden. D. Het overbrengen van munitie. Het overbrengen van patronen in zadeltasschen berust op dezelfde oefening.Het eenige verschil is, dat hij moet loeien zijn boodschappen te doen onder be-



??? zwaring met enkele kilo\'s. Aan dat mededragen van gewicht wordt hij dus eerstgewend; daarna gaat men te werk, als met het overdragen van berichten. Menvoert deze oefening ten slotte zoo ver op, dat hij zich van de reserves of van depatrooncaissons met patronen in de zadeltasschen, naar de tirailleurlinie begeeft,zich daar neerlegt, en de patronen laat afnemen, om vervolgens weer terug tekeeren, en nieuwe patronen te halen. Het spreekt vanzelf, dat de hond niet bangmag zijn voor het knallen van schoten, opdat hij door schoten in de nabijheid nietvlucht en van zijn plicht wordt afgeleid. Aan te raden is het dus, bij het uit-zoeken van een hond met bestemming voor het slagveld op schotvastheid teletten, temeer, daar de oefeningen, die hierop betrekking hebben, in sommigegevallen zelfs te vergeefsch, en vaak tot een zeer kwellend geduldwerk gerekendmoeten worden. Afgezien van deze laatste oefening, kan de hond ook in vredestijd goede dien-sten

bewijzen. O. a. als bewaker, van den buiten-veldwachter, en als overbrengervan berichten ,,naar huis", en naar het â€žbureau", wanneer deze op surveillanceis, en iets ontdekt, waarbij hulp noodzakelijk is. Uit beschreven eischen, waaraan de oorlogshond moet voldoen, blijkt danook duidelijk, dat met uitzondering van het melden op grooten afstand ook iederepolitiehond voor den oorlogsdienst kan worden gebruikt. 35 politiehonden derBerlijnsche politie zijn dan ook bij het uitbreken van den tegenwoordigen oorlogter beschikking van het Duitsche legerbestuur gesteld. Dat een goed afgerichte oorlogshond voorname diensten, zelfs op jeugdigenleeftijd bewijzen kan, blijkt uit hetgeen Kapitein Laska van het Oostenrijkscheleger omtrent den eenjarigen oorlogshond â€žVedette" schrijft: 1. Zij bracht berichten over, door middel van het taschje aan den halsbandtusschen mij en mijn helper over een afstand van 8 K.M. onverschillig, of ditdwars door het terrein dan wel

over den straatweg moest geschieden. Zelfsging zij liever over de weiden, dan over de drukke straatwegen. 2. Op een langen weg, die gedurende twee uren door verschillende colonneswas gekruist, werkte Vedette met groote zekerheid tot op 4 K.M. en liep heen enterug, zonder dat zij ooit op dien weg geweest was, noch op de plaatsen, waar wijons opgesteld hadden. 3. In de beide door haar gedragen tasschen, in elk, waarvan 4 pakjes, alzoo40 stuks m?¤nnlicher patronen geborgen konden worden, droeg de teef dikwijls15â€”20 maal na elkaar 80 stuks scherpe patronen, samen een gewicht van pl.min. 4 K.G. vormende, van de patrooncaisons in de vuurlinie op een afstandvan ongeveer 1.000 pas. In de tirailleurlinie aangekomen, legde zij zich neer,hetzij naast haren meester, hetzij naast een tirailleur, liet zich de patronen af-nemen, en ging daarna zonder commando af te wachten, in vluggen gang terugnaar de caisons, waar zij zich gewillig weer liet bepakken.

4. Bij velddienstoefeningen liet Vedette zich als vooruitgeschoven post plaat-sen en meldde zonder fouten de nadering van eigen of vijandelijke troepen doorzacht brommen; tegen burgers, voornamelijk tegen landbouwers had zij eenbepaalde haat en het anders zoo zachtzinnige dier beet bij dergelijke gelegenhedennaar de boeren, zonder door blaffen zelfs te waarschuwen. Even zeker, als zij



??? overdag rapporten overbracht, deed zij dit des nachts tusschen de verschillendeveld wachten en daarachter geplaatste af deelingen. 5. Tijdens den marsch onderhield zij het verband tusschen de spits en de zij-patrouilles onderling en met de voorhoede met bewonderenswaardige zekerheid,en veel sneller, dan een ruiter het zou kunnen doen. Ook in Itali?? zijn met oorlogshonden zeer gunstige resultaten bereikt. Dezehonden werden voor het eerst beproefd in 1905 bij Bracciano door het 2e regi-ment Grenadiers en in hetzelfde jaar bij de groote manoeuvres in de Campagna.Het uitgebracht rapport bevatte o. a. de volgende prestaties. Op een der manoeuvredagen werd een luitenant, commandant van een gevechts-patrouille, omsingeld, en buiten gevecht gesteld. Hij had echter nog kans gezienzijn bericht te schrijven en den hem begeleidenden hond daarmede weg te sturenZoodoende kreeg zijn commandant niettegenstaande het verlies van de patrouilletoch de

verlangde berichten. Gedurende de groote manoeuvre ontving een op marsch zijnd bataljon plotseling vuur van uit een zijwaarts gelegen hoogte. De Bataljons-Commandant konzijn marsch niet vervolgen, zonder zekerheid te hebben, omtrent de sterkte vandie vijandelijke afdeeling. Hij stuurde daarom een onderofficier met enkele man-schappen en een hond ter verkenning uit. Korten tijd daarop kwam de hondterug met het schriftelijk bericht, dat de hoogte slechts door enkele manschappenwas bezet en kon het bataljon den marsch voortzetten, zonder de gevechtsformatiete hebben aangenomen, en dus bijna zonder tijdverlies. We zien hieruit, dat oorlogshonden vaak zeer belangrijke diensten in het legerkunnen verrichten en het dus alleszins de africhting, die zooveel geduld eischt,wettigt. Ook door den kapitein Lauth van het Fransche leger zijn zeer gunstige resul-taten verkregen met zijn teef Galopette tijdens de manoeuvres in Juniâ€”Sep-tember 1909, wat betreft:

1Â°. het verband op de voorposten, zoowel bij dag als bij nacht, 2Â°. het onderling verband eener marcheerende colonne, 30. het verband op het slagveld, 40. het verband op grooten afstand in moeilijk terrein. Zijn verkregen resultaten samenvattend, komt kapitein Lauth tot deconclusie: dat het bericht, of de inlichting geen gevaar loopt, een verkeerde bestemmingte verkrijgen, zooals plaats vindt, met signalen. De hond gaat naar zijn meesteren keert terug tot diens helper. Het bericht of het bevel is nimmer twijfelachtig, daar het geschreven is. Het onderhouden van het verband is zeer snel en onvergelijkbaar veel sneller,dan iedere andere wijze van verband. De hond is bijna onzichtbaar, en zeer gering kwetsbaar. De hond komt overal doorheen en ten allen tijde. We zien hieruit, dat oorlogshonden dus zeer belangrijke diensten kunnenverrichten. In de laatste jaren werd echter in verschillende landen niet meer die aandachtaan de oorlogshonden geschonken, welke zij

verdienden, hetgeen toegeschreven



??? moet worden aan den vooruitgang en het gebruik maken van verschillende me-chanische hulpmiddelen zooals telephoon, vliegmachines, luchtschepen, auto\'s,kabelballons, optische signalen, enz. Toch is in den huidigen oorlog herhaaldemalen duidelijk gebleken, dat de oorlogshond zeer belangrijke diensten kan ver-richten en wel in het bijzonder tot hulpbewaking bij de ppsten en patrouilles.Om deze reden all?Š?Šn wettigt het alleszins de africhting die zooveel geduldeischt. De oorlogshond is eindelijk ook door den Minister van Oorlog in Frankrijkofficieel erkend. Dit besluit is een gevolg van een lange perscampagne, waaraande heer Paul Megnin den stoot gaf, Eleveur, Figaro, Matin, Petit Parisien, Jour-nal, Petit Journal en andere groote Fransche bladen bewezen het nut van denoorlogshond, en toen de zaak was voorbereid, spande de in Fransche hondensport-kringen algemeen bekende en hoog in aanzien staande graaf Clary, voorzittervan de St. Hubert

Club Fran?§ais, zich er voor, om den oorlogshond in het legeringevoerd te krijgen. Hij deed een beroep op de verschillende Fransche kyno-logenclubs om hun herdershonden en waakhonden af te staan. Krachtig gesteunddoor den heer Bert, Chef de Bureau van het Fransche Soci?Št?Š Centrale, en dooreen paar hondenliefhebbers, slaagde graaf Clary erin om driehonderd hondennaar het leger te zenden. Een der legers aan het front heeft sedert April een kennel(aan het front) van ongeveer vierhonderd oorlogshonden; met de inrichting vaneen oorlogshonden-kennel voor tweehonderd honden, ten behoeve van en anderleger, is men bezig en lang zal het niet meer duren, of elk Fransch leger zal zijneigen kennel van oorlogshonden hebben. Al die honden worden aan het Franscheleger in bruikleen afgestaan; na afloop van den oorlog gaan allen, voor zooverzij nog in leven zijn natuurlijk, naar hun respectieve eigenaars terug. Volgens mededeelingen in de

hondensportlbaden (Sportblatt 5 Febr. 1915)heeft ook de boxer bewezen, als oorlogshond goede diensten te kunnen presteerenen wel als waakhond bij de veldwachten en de voorposten. De boxer beschiktover ausdauer en is goed zwemmer, terwijl door hem gemakkelijk zware hinder-nissen kunnen overwonnen worden. Voorts is gebleken, dat hij door natuurlijkenaanleg en krachtige ontwikkeling der wang- en nekspieren in staat is 5â€”6 Kgr.doelmatig verpakte munitie over te brengen. Gewaakt dient er echter te worden, dat te veel honden naar het front wordenmedegenomen. Ik voor mij zou uitsluitend die honden willen toelaten, welke bewijzen vanvoldoende africhting hebben gegeven. Gewenscht lijkt het mij bij elk bataljon over 2â€”4 afgerichte hond en te kunnenbeschikken. Deze honden afkomstig uit de rijksfokinrichting komen, nadat zijaldaar de voordressuur doorloopen hebben, op den leeftijd van pl. min ?Š?Šn jaarbij het bataljon aan, om aldaar de eigenlijke

africhting te ondergaan! In ons leger zullen stellig genoeg officieren gevonden worden, die lust gevoelen,en over eenigen vrijen tijd beschikken, om honden af te richten. Bedoelde officier dient alsdan de beschikking te krijgen, over geschikt perso-neel. De vorderingen der honden moeten op een bepaalden tijd worden gecon-troleerd en deze aan een examen onderworpen worden. Jaarlijlcsche Korpswed-strijden met uit te loven medailles en premi??n zullen den ijver bij het personeel



??? prikkelen, terwijl bovendien extra geldelijke belooning voor eene goede africhtingzeer billijk zal zijn. Het bezit van goed afgerichte honden voor oorlogsdoeleinden zal te velde detaak der officieren en manschappen zeer zeker kunnen verlichten. Sept. 1915. Mil. Spectator. Bronnen: J. Bungartz, Der Kriegskunst und sein Dressur.Frhrn von Creytz, Der Meldehund 1889. â€ž Der Hund im Dienste des Heeres. Melentjef, Anleitung zur Ausbildung von Kriegskunde. Berlin 1891.Von Otto, Der Kriegshund M??nchen 1894. Ciotola, Cani da Guerra, dalla Rivista Militare. Italiana del Febbraio 1900.Berdez, Zur Polemik: Airedale Terrier oder deutscher Sch?¤ferhund als Kriegs-hund. Ztg. des Vereins f. Deutsche Sch?¤ferhunde 1905 No. 2.Lauth, Etude sur la Liaison par Chien de Guerre. Paris 1910.Jhr. Meyer, Roode Kruis- en Oorlogshond. Den Haag 1907.KessLER, De africhting van den politie-, ambulance- en den oorlogshond.L. Seegers, Vechthonden. Nederlandsche Sport 8

Mei 1915.Vorschrift f??r die Behandlung, Dressur und Verwendung der Kriegshunde bei den J?¤ger (â€žSch??tzen") Bataillonen. 1902.â€žHegendorf" (Ludwig von Mercy), Der Gebrauchshund. Seine Erziehungund F??hrung. J. van de Putte, Le Chien de Guerre et le Chien de Police. Bruxelles, P. Van- buggenhondt.Maj. Richardson, War, Police and Match dogs. Necrologie. J. H. HILLEN. f Op 3 Maart 1916 overleed te Maastricht Joseph HubertHillen, practiseerend veearts te Maastricht. Hij werd 26 Maart 1867 te Blerik geboren en kwam in 1886aan \'s Rijks Veeartsenijschool. Op 29 Juli 1891 behaalde hij hetdiploma van veearts, waarna hij een jaar kliniek-assistent wasbij den leeraar Thomassen. In 1892 vestigde hij zich te Maastrichten in 1897 verplaatste hij zich naar Valkenburg. Hier bleef hijslechts kort, vestigde zich in 1899 te Heer, vertrok in 1902 naarMeersen om in 1906 weer in Maastricht terug te keeren, waarhij tot zijn dood toe de praktijk uitoefende. In 1911 werd

hijbenoemd tot plaatsvervangend districtsveearts.



??? Weinig zag men Hillen buiten Limburg, enkele malen woondehij de algemeene vergadering der Maatschappij ter bevorderingvan diergeneeskunde bij. Wel was hij een ijverig lid van deafdeeling Limburg dezer maatschappij. Een Limburgsch collegaschrijft mij: Hillen was een goed collega, met open karakteren eigen meening, die hij steeds verkondigde. Hij was een goedlid onzer afdeeling, kon vaak zeer geestig opmerken en debatteeren". Het bestuur van de afdeeling van genoemde maatschappij,den districtsveearts te Roermond en verschillende collega\'s warenaanwezig op de begrafenis, die 6 Maart te Maastricht plaatshad. Kroon. Maatschappij voor Diergeneeskunde. Door de Afd. Noord Holland is candidaat gesteld voor istenSecretaris van het Hoofdbestuur de Heer J. P. van der Slootexte Utrecht. De iste Secrt. H. A. Vermeulen. Aangenomen als lid van de Afd. Gelderlandâ€”OverijsselJ. Hoogland te Zeddam. Naar deze Afd. zijn van de Algemeene Afd.

overgegaan:B. v. Goor te Epe en J. G. Th. Arntz te Nijmegen. Verslag over den toestand en werkzaamheden van de afdeeling Utrecht over het jaar 1915. Het aantal leden onderging in het verslagjaar geen verandering, zoodat deafdeeling 54 gewone en 2 buitengewone leden telt. De periodiek aftredendepenningmeester werd in de Novembervergadering herkozen; hierdoor bleef ookde samenstelling van het bestuur gelijk; het is als volgt samengesteld; J. J. Wester, voorzitter; dr. J. H. Picard, ondervoorzitter; J. P. van derSlooten, penningmeester; dr. H. Schornagei., secretaris. Wat den financieelen toestand betreft het volgende: Saldo 1 Januari 1915f186.50, ontvangsten 1915 f82400, totaal f 1010.50. Uitgaven 1915 f805.075Zoodat het batig saldo op 1 Jan. \'16 bedroeg f204.425. Met het oog op dezengunstigen toestand bleef de contributie voor het jaar 1916 bepaald op f15.â€”per lid. Er werden in het afgeloopen jaar vier vergaderingen gehouden n. 1. op 27

Febr.4 September, 17 September en 27 November. Behalve huishoudelijke en maat-schappelijke zaken werden ook verschillende wetenschappelijke onderwerpenbehandeld; de volgende voordrachten of uitvoerige mededeelingen en demonstra-ties werden gehouden: dr H. A. Vermeulen: De melkklier en hare junctie; Prof.



??? dr. D. A. de Jong: Demonstratie van foto\'s en preparaten betrekking hebbende op:thermopraecipitinereactie bij anthrax; tuberculeuse gonitis bij het rund; sarcoptes-schurft bij schaap en geit; hoofdtrichophytie bij het kind; microsporose bij het paard,megalosporose bij het paard; trichophytie bij het kalf; favus bij mensch, kat en muis. Dr. H. A. Vermeulen: Over den neuroporus in den conus medullaris van het paard;dr. J. H. Picard: Subcutaan emphyseem bij een veulen; Campylorrhinus bij hetveulen; dr H. M. Kroon. Over de witte lijn in den hoef; dr. G. Krediet; De paar-denfokkerij en veeteelt in Ned. Indi??. (met projectie). Dr. J. H. Picard vertegenwoordigde in het afgeloopen jaar de afdeeling op deAlgemeene Vergaderingen; als vertegenwoordiger en diens plaatsvervanger op e.v.Bijzondere Vergaderingen in 1916 werden gekozen de heeren dr. J. H. Picarden J. P. van der Slooten. De secretaris, H. Schornagel. Berichten. Vereeniging

tot Bevordering van Wetenschappelijke Teelt. In de laatst gehouden Algemeene Vergadering van de Vereeniging tot Bevor-dering van Wetenschappelijke Teelt bleek uit het jaarverslag van den secretaris,dat de Vereeniging op 1 Januari 1916, 146 leden telde, terwijl 54 personen envereenigingen zich voor het lidmaatschap hadden aangemeld. In het jaar 1915 zijn van wege de Vereeniging 2 brochures aan de leden toe-gezonden, terwijl de verschillende bestuursbesluiten per â€žbericht aan de leden"werden medegedeeld. Tot bestuursleden werden herkozen de Heeren J. M. Vas Visser en J. H. W.Th. Reimers, zoodat in het bestuur geen wijziging optrad. De Heeren H. Wibbens en J. H. W. Th. Reimers hielden een voordracht,waarvan we hieronder een resum?Š laten volgen. Voordracht van den Heer H. Wibbens over: De praktische toepassing van de Wetten van Mendel meer in het bijzonder in ver-â– band met stamboekhouding. Plant

en dier ontstaan uit ?Š?Šn kiem, die weer ontstaat uit 2 kiemhelften. Hier-mede gaan de eigenschappen over op de kinderen en worden deze eigenschappendus door deze kiemhelften bepaald. In de onrijpe gewone maiskorrel komt veel suiker voor, die onder invloed vaneen bepaalde stof wordt omgezet in zetmeel. Ook deze stof gaat met de kiemhelf-ten over in de jonge plant. Bij de suikermais ontbreekt deze stof. De gewone mais bevat dus een factor meer dan de suikermais en uit deze kandus nooit een gewone mais ontstaan. Bij kruising dezer beide maissoorten hebben de f 1 planten alle den omzet-tingsfactor. Zoo ????k bij de dieren. Zwartbonte runderen hebben een factor meer dan rood-bonte. Uit twee roodbonten ontstaat dus nooit een zwartbonte, maar uit 2 zwartbon-ten kan wel een roodbonte ontstaan.



??? De f i generatie n. 1. is zwartbont maar onzuiver voor de zwartbonte kleuren deze fi generatie splijt nu in de f 2 generatie als volgt: er ontstaan 1 zuiverezwartbonte, 2 onzuivere zwartbonten en 1 zuivere roodbonte al naar de kiem-helften zich combineeren. En hiermede is het ontstaan van een roodbonte of liever van een zoogenaamderecessieve eigenschap uit de paring van 2 onzuivere zwartbonten (z. g. dominanteeigenschap) verklaard, \'t omgekeerde is natuurlijk niet mogelijk. Van belang is het dus te weten of een zwartbonte stier zuiver is voor zijn kleur:hij zal dan slechts zwartbonte nakomelingen hebben. Om hier omtrent zekerheid te verkrijgen is proefparing met b. v. 100 rood-bonte koeien een middel. Ontstaan geen roodbonte kalveren, dan is de stier zeerwaarschijnlijk zuiver voor zijn kleur, maar ontstaat ook maar 1 roodbont kalfdan moet de stier onzuiver zijn voor deze eigenschap. Een dergelijke handelwijze is in de praktijk echter vrijwel onmogelijk.

Vele zwartbonte koeien zijn onzuiver voor de kleur en het resultaat zal dus naeen paar jaar voldoende bekend zijn. Graduatie van onzuiverheid is er natuurlijk niet. Vallen er weinig roode kalverendan waren er veel zuivere koeien, vallen er veel roode kalveren, dan waren ernatuurlijk weinig zuivere koeien. Het gebruik van een onzuiveren stier veroorzaakt natuurlijk in meerdere mateonzuiverheid. Daarom moeten we registreeren, waardoor we later veel kunnen te weten komen.E?Šn geregistreerde roode geeft ons uitsluitsel. Geen roode geeft wel is waar nog geen zekerheid maar wel groote kans op zui-verheid. Registratie door stamboeken en fokvereenigingen is dus van groot belang endat wel op ruime schaal. Alle dieren moeten echter worden geregistreerd. Wanneer all?Š?Šn de zwartbonten worden geregistreerd komen we op een dwaal-spoor; all?Š?Šn bij algemeene registratie zijn de gegevens van waarde. Zij zijn noodzakelijk voor wie van elders een fokdier

komt koopen en deze ge-gevens zijn natuurlijk niet alleen voor de kleur maar voor alle mogelijke eigen-schappen noodig. Men heeft hiervoor echter veel materiaal noodig. Ook ten opzichte van hetoptreden van zwarte vlekjes aan de onderbeenen van runderen is registratievan alle dieren een vereischte. Met de bestrijding dezer vlekjes is men in 1907begonnen en nu weten we er nog niets van, omdat er niets is geregistreerd. Warenze wel ingeschreven, dan waren we nu waarschijnlijk al een heel eind verder. Maar uit een en ander volgt al, dat die registratie natuurlijk verder moet gaandan het vermelden all?Š?Šn van de naam, het nummer en de geboortedatum. Een goed algemeen rapport moet van elk dier worden opgenomen. Dit nu isvoor een stamboek te veel omvattend, te duur en ook niet gewenscht omdat allesinschijven het stamboek bij koopers licht in miscrediet zou brengen. Ook zouhet thans bestaande goede systeem van kwaliteits-keuring er mede

verloren gaan. De voor algemeene registratie noodige medewerking van alle fokkers zou ver-moedelijk ook ontbreken.



??? Zwartbonte fokkers toch willen liever niet weten, dat op hun stal roode kal-veren geboren worden. Vele jonge dieren worden niet volwassen en omtrent eerst dan te beoordeeleneigenschappen komen we dus toch niets te weten. De oplossing van deze moeilijke kwesties is dus niet gemakkelijk en zeker inalle opzichten ook niet mogelijk. Voordracht van den Heer J. H. W. Th. Reimers over: De beteekenis van de erfelijkheidsleer voor de veefokkerij. Het gebied der nieuwe erfelijkheidsleer is theoretisch misschien nieuw, prac-tisch echter al zeer oud. Of een ras zuiver is of niet is moeilijk te zeggen. Rasverschil wil feitelijk zeggenverschil\'in factoren. Daarmede vervalt veel van de waarde van het begrip ras. \'t Is een gemakkelijk iets om te gebruiken. Een paring van 2 rassen onderling geeft een massa typen die we phenotypischkunnen rangschikken, maar waarbij dan de phenotypisch gelijken genotypischzeer kunnen verschillen. Bij 2 factoren krijgen we reeds 16 verschillende combinaties en een

viertalparingen van 2 kruislingen doet ons dus niets zien van hun waarde. Verschillen ze in meer factoren en \'t zullen er wel meestal meer dan 20 zijn.dan is het aantal vormen onbeperkt. Kruising is dus al heel moeilijk. In onze paardenfokkerij is nog bijna geen systeem, in onze rundveefokkerijal veel meer. We arbeiden hier niet met kruisingen, maar fokken in ?Š?Šn type. Wanneer we veronderstellen, dat er bepaalde rasfactoren zijn dan zal onsrundvee dus langzaam aan meer en meer zuiver kunnen worden. Wanneer we eens zouden kunnen leeren zien aan het phenotype uit welkefactoren een dier bestaat, dan zou de zaak al heel eenvoudig worden. M. a. w.wanneer het genotype was te zien uit het phenotype. We zijn echter zoo ver nog niet. Bovendien zijn de phenotypische verschijnselen zeer afhankelijk van uitwen-dige prikkels. Het phenotype is dus lang niet altijd het beeld van de genotypischefactorencombinatie. Hier ligt dus de bron voor veel ontgoochelingen en vandaar dat men

all?Š?Šnnaar het phenotype ziende niet verder komt. Oude fokkers wisten het al en keken dus vroeger reeds naar de afstamming. Genotypisch kan de samenstelling verschillen, terwijl de deren phenotypischegelijk zijn, een zeer onaangename geschiedenis wanneer men gaat uitzoekenall?Š?Šn naar het phenotype. Ook bij bekende afstamming wordt het nog niet zoo heel veel beter. \'t Geeft al veel meer zekerheid wanneer men kan zien hoe het met de halfbroersen halfzusters gesteld is. Dit kan ons een conclusie geven hoe het met de gemeen-schappelijke ouders gesteld is. De constantheid van bepaalde zeer nuttige eigenschappen kan ons doen voort-fokken met om andere eigenschappen voor een stamboek afgekeurde dieren omlater door kruising die verkeerde eigenschappen weer weg te fokken.



??? En bij die kruising moeten we dan nog trachten zooveel mogelijk in de familiete blijven. Van veel waarde zijn natuurlijk die dieren, wier genotype het phenotype zoo-veel mogelijk dekt. Afstamming van een dier is dus niet goed te achten omdat zijn ouders in hetstamboek staan, maar ze is goed te achten wanneer het dier verschillende eigen-schappen toont, die ook de ouders hadden. Een beschrijvende inschrijving is dus van veel, ja van onschatbare waarde. Dit alleen geeft ons eenig id?Š?Š omtrent de fokwaarde. Langzamerhand is mennu gaan uitzoeken welke dieren, die vroeger bestaan hebben, van grooten in-vloed zijn geweest in een bepaald ras. Het familieonderzoek dus. Er zijn hengsten geweest homozygoot voor vele eigenschappen. Een homo-zygoot gepaard met een keterozygoot geeft procentisch meer zuivere dieren danontstaan bij de paring van twee heterozygoten. Hierdoor verklaart zich hun succes, vooral weer gepaard met hunnekinderen.

Vaak zet een vader zijn succes maar voort over 3 van zijn b. v. 12 zonen. Zoo is men gekomen tot het begrip bloedlijnen (enkele bekende families). Is men zoover gekomen dan gaan de fokkers tot inteelt over en komt menstelselmatig tot zuiverheid voor vele eigenschappen; tot steeds sterker homozy-gotie. Waar echter de goede factoren overerven en zuiver worden doen dit ook deslechte. Bij mestrassen cumuleeren we de factoren voor mestbaarheid, vroegrijpheiden b. v. onvruchtbaarheid. Inteelt is bij teelt op vleeschproductie dan ook zeer moeilijk. Daarentegenkan men bij melkvee en ook bij de paarden inteelt zeer ver doordrijven. Er komt echter een moment, waarop men moet gaan paren met een anderelijn en dit is het oogenblik van het grootste gevaar. Phenotypisch gelijken zijnimmers genotypisch nog niet altijd gelijk en juist dat laatste moeten ze in zoo grootmogelijke mate zijn. Gemiddeld geeft het beste phenotype de meeste kans op het beste genotype.

\'t Hangt er ten slotte van af of er een gelukkig verband is tusschen de ver-schillende factoren combinaties en veel hangt af van een goed gedreven inteelt,het mooiste, scherpste maar tevens ook gevaarlijkste wapen. Referaten. E. W. Bevadi. A simple method of obtaining scrum for the agglutina-tion test. Voor het nemen van bloedmonsters, die voor agglutinatie-proeven moeten dienen,en die vaak over groote afstanden getransporteerd moeten worden, v????r zij teronderzoek komen, wordt de volgende methode beschreven.



??? Aan beide zijden conisch toeloopende capillaire pipetten worden direct voor hetgebruik over de lengte van i c.M. gevuld met een oplossing van: Aced. Boric. 3 Chlor. Natr. 0.9 Aqua destill. 100 Door het eene uiteinde in een bloeddruppel van het te onderzoeken dier te houdenvult de pipet zich door capillair attractie met bloed, dat spoedig stolt. Hiernaworden beide einden dichtgesmolten of dichtgelakt. Bij het onderzoek wordt het serum in een daarvoor geschikte centrifuge uit depipetten verkregen. The Journal of comparative Pathology a. Therapeutics. 31 December 1915.Vol XXVIII No. 4. Goodall. The intrap alp ebral Mallein Test. Deze reactie wordt toegepast bij dieren, die een zeer wisselende temp. hebben,omdat zij aangetast of herstellende zijn van verschillende ziekten of wel bijuitputting. De voorkeur wordt aan deze methode gegeven boven de conjunctivalereactie, omdat deze laatste vaak zoo kort van duur is, en bij geringe graden moeilijkte controleeren is vooral wanneer

de dieren in de buitenlucht vertoeven. Als voornaamste reactieverschijnselen worden de zwelling van het ooglid en deuitscheiding van een muco-purulent exsudaat aan de binnenooghoek genoemd. Schrijver begon zijn onderzoek naar de waarde van deze reactie, terwijl hij erzeer sceptisch over gestemd was, doch na meer dan 1400 dieren onderzocht te hebben,waarbij geen miswijzingen werden geconstateerd is hij ervan overtuigd, dat dezemethode boven alle anderen te verkiezen is. Twijfelachtige reacties zijn uiterstzeldzaam. Vermeld zij nog dat muildieren met deze methode evengoed reageerenals paarden, wat volgens schrijver niet van de subcutane methode gezegd kan worden. The Journ. of comp. Pathol. a. Therapeutics. 31 Dec. 1915 Vol XXVIII No. 4. Varrier Joxes en G. Suus Woodhead. Quasi continuous temperature recordsin healthy and tubercuhus bovine animals especially in relation to the tuber-culin test. Als thermometer werd een platinadraad gebruikt, waarin de

weerstand voorelectrische stroom, gelijk bekend is, met de temp. wisselt. Door dit toestel en eenbrug van Wheatstone in te koppelen kan men deze weerstandsverandering directop den galvanometer aflezen, resp. den uitslag daarvan opteekenen. Nadat dittoestel goed gecalibreerd is vormt het een uiterst gevoelige, zeer volgzame makkelijkhandteerbare zelfregistreerende thermometer. De eigenlijke thermometer werd in de vagina ingebracht en dooreen harnachementzoodanig bevestigd, dat het dier in niets werd gehinderd. Door voorafgaandemetingen meenen de schrijvers te hebben vastgesteld, dat er bij koeien geen verschiltusschen rectale en vaginale temp. is, wanneer in beide gevallen de thermometermaar ver genoeg wordt ingebracht. Na eenige normale temperatuurcurves geregistreerd te hebben en nadat de invloedvan de tuberculine-injectie op de temp. van gezonde dieren was gecontroleerd,



??? werd bij een aantal van tuberculose verdachte dieren de tuberculine-proef toegepast,waarbij de temp. met dit toestel werd opgenomen. Het stijgen en dalen der temp. op de verschillende tijden van den dag is zoo con-stant bij een van dag tot dag gelijke levenswijze, dat de auteurs meenen tot eenpositieve reactie te mogen besluiten in die gevallen, waarin de hoogste temp. i.6Â° ofmeer stijgt boven de temp, behoorende bij het uur waarop deze hoogste temp.wordt waargenomen. Het spreekt van zelf, dat deze temperatuurstijging aan de waarneming ontsnapt,wanneer zij bij snelverloopende reactie samenvalt met de laagste dagtemperatuur,terwijl er slechts enkele keeren per etmaal opnamen worden gedaan. Nog mindertwijfel behoeft er aan de juistheid van deze opvatting te bestaan, wanneer eendergelijk temp. verschil gedurende meerdere uren wordt waargenomen. Deze onderzoekers meenen met deze methode het aantal twijfelachtige reactiesbij tuberculinaties belangrijk te

kunnen verminderen. . The Journ. of comp. Pathol. a. Therapeutics. 31 Dec. 1915 Vol XXVIII No. 4, Personalia. Bij Koninklijk besluit van 15 Maart 1916 nÂ°. 39 is aan dentijdelijk paardenarts der 2de klasse A. D. Oosterbaan, op zijne aanvrage,een eervol ontslag als zoodanig verleend. De militair-paardenarts 2de kl. W. M. P. Puli.f. is van gedetacheerd uitOost-Indi?? hier te lande teruggekeerd. Overgeplaatst van Kediri naar Labat, Res. Palembang, de Gouvernements-veearts J. T. C. Raabe. Overleden de Heer J H. Hillen, Plv.-Dv. te Maastricht.
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??? De locale anaesthesie en hare toepassing in de operatievechirurgie van het paard,*) DOOR DR. J. H. HARTOG. Het is een niet onbekend feit, dat zoowel in de humane alsin de veterinaire chirurgie de algemeene narcose meer en meerhet veld heeft geruimd en nog ruimt voor haar jongere in ge-boorte, de plaatselijke narcose of locale anaesthesie. Bedoelt de eerste het gevoelloos maken van het geheele lichaam,de laatste bepaalt zich tot het opheffen van het gevoel op eengewenschte plaats. Zij schakelt het bewustzijn niet uit, maar steltde gevoelszenuwen, welke de op een bepaalde plaats ontvangenprikkel naar het centrale zenuwstelsel moeten geleiden tijdelijkbuiten werking, zoodat die prikkel niet tot perceptie komt. De wensch en het streven middelen te vinden om pijnen op teheffen en te voorkomen is al zeer oud. Zoo oud als de pogingen zijnom te narcotiseeren zijn ook die om bij een operatief ingrijpendoor plaatselijk verdoovende middelen de pijn uit te schakelenen

de invoering van de chloroform-inhalatie narcose in 1847,heeft de proefnemingen om ook gevoelloosheid in loco te verkrijgenniet doen verminderen, integendeel, zij werden intensiever; immersde narcose was juist in den eersten tijd van haar aanwendingniet ongevaarlijk. Op tal van wijzen, door physisch en chemisch werkzame midde-len heeft men getracht de sensible zenuwen te verlammen: koude,compressie en allerlei chemische stoffen werden aangewend. Dezelaatste werden op de huid en slijmvlies geappliceerd; zelfs trachttemen het indringen er van in de weefsels door den electrischenstroom te ondersteunen. Ook kwamen injecties wel in toepassing.Evenwel is het aangaande de anaesthesie door chemische stoffentot 1884 niet mogen gelukken een methodische aanwending vaneen intensief plaatselijk werkzaam middel te vinden. De compressie van zenuwstammen, het meer of minder langafsnoeren van lichaamsdeelen, voornamelijk ledematen, is ook x) Uit een

voordracht, gehouden te Rotterdam voor de afdeeling Zuid-Holland van de Maatschappij voor Diergeneeskunde op 18 November 1915. 18 XLIII



??? eenigen tijd dienstbaar gemaakt aan de locale anaesthesie. Menzag evenwel spoedig in, dat deze methode dikwijls pijnlijker wasdan de operatie zelf, dat meestal slechts de huid en niet de diepergelegen deelen gevoelloos werden, terwijl bovendien het gevaarbestond van het optreden van verlamming en necrose als gevolg vande onvermijdelijke drukking op motorische zenuwen en vaten.De compressie-anaesthesie wordt thans riet meer toegepast. Uit de oudere heelkunde heeft zich tot in den nieuweren tijdslechts de anaestheseering door koude kunnen handhaven. Over-eenkomstig de wetenschap, dat door de inwerking van lagere tem-peraturen verlamming van de zenuwfunctie wordt teweegge-bracht heeft men reeds vroeg sterke afkoeling van weefsel (door deapplicatie van met ijs en zout gevulde blazen, zwavelaether)toegepast. Deze anaestheseeringsmethode vond algemeene ingangin de chirurgie toen Richardson (1866) had aangegeven

aetheren chloroform in een fijn verdeelden straal op de huid te stuiven,waardoor sterke warmte-onttrekking werd verkregen.. Om deafkoeling practisch voor de locale anaesthesie te kunnen gebruikenheeft men noodig een zeer lage temperatuursgr-iad, waardoor hetweefsel spoedig en onder het vriespunt wordt aigekoeld. Hoe langdit duurt hangt niet alleen af van de intensteit van warmte-onttrekking, maar ook van den aard, namelijk van de bloedrijk-dom van het weefsel. Met de bevriezing onbtaat verlammingvan de zenuwuiteinden, een terminale anaesthesie, over een uitge-breidheid gelijk aan die van het bevroren gedeelte. Met de nieuwere snel werkende middelen vcor de anaesthesiedoor koude, welke het gebruik van aether en de RiCHARDSON\'scheaetherspray bijna geheel hebben verdrongen treedt de ijsvormingin den regel spoedig op. Tegenwoordig bedient nen zich namelijkvan de intensieve verdampingskoude van vloeistoffen, welkerkookpunt veel

lager ligt als dat van aether; vooral gebruikt menaethylchloride, hetgeen in vloeibaren toestand e.a. in de bekendeHENNiNG\'sche tubi in den handel wordt gebraclt. De warmte derhand is voldoende om de vloeistof onder druk te plaatsen en bijgeopend buisje kan de uiterst fijne en krachtig; straal op de ge-wenschte plaats worden gericht; de huid is goedig bevroren.Aanvankelijk is de snelle afkoeling van het weefsel een pijn ver-oorzakende prikkel. Het spuiten moet geschiecbn op een afstandvan ongeveer 30 c.M. De nieuwste tijd voor plaatselijke anaestlesie is begonnenin 1884. In dit jaar deed Roller in een jaarvergadering van oog-artsen te Heidelberg mededeelingen over zijn bevinding aangaande



??? de locaal anaestheseerende werking van cocaine in de operatieveophthalmologie. Het bleek Koller, dat na indruppeling in deconjunctivaalzak van een 2 % cocaine-oplossing het slijmvliesgevoelloos werd en alle operaties aan de cornea pijnloos kondengeschieden. Wel was cocaine en haar anaestheseerende eigenschappen reedseerder bekend. De eerste mededeelingen daaromtrent zijn vanScherzer; deze nam waar, dat het kauwen op de bladeren vanerythroxylon coca, de stamplant van cocaine, het gevoel in detong sterk doet. verminderen. Dezelfde eigenschappen vertoondehet door Garnecke en Percy uit de coca-bladeren verkregenervthroxyline (1855,1857) en in nog hoogere mate het door Niemannuit de bladeren afgezonderde alcalo??d cocaine (1859). Het laat zich denken, dat spoedig na Koller\'s publicatie,reeds in hetzelfde jaar, het gebruik van cocaine een uitgebreidetoepassing vond, niet alleen in de ophthalmologie, maar ook in derhino- en laryngologie.

Als praeparaat werd gebruik gemaaktvan hydrochloras cocaini (eenvoudigheidshalve spreek ik vancocaine). Een penseelen der slijmvliezen met een 2â€”20 % cocaine-oplossing bleek in staat om deze gevoelloos te maken. Het mochtevenwel niet gelukken om door eenzelfde aanwending de huid teanaestheseeren. De reden daarvan is, dat de cocaine-oplossingniet door de intacte huid dringt en dus de periphere sensiblezenuwelementen niet kan be??nvloeden. Spoedig ging men inzien,dat een groot gebied gevoelloos wordt, wanneer het met de anaes-theseerende vloeistof wordt doordrenkt. Ten behoeve daarvanmaakte men aanvankelijk eenige, op bepaalde afstanden van el-kaar gelegen injecties van geconcentreerde cocaine-oplossing,z.g. cocaine-dep??ts. Er werd dan gewacht totdat het geheeleoperatiegebied anaesthetisch geworden was. Men maakte somstevens gebruik van EsMARCH\'sehe bloedledigheid (Corning, 1885).Zoo was men gekomen tot de infiltratie

anaesthesie. Aan Schleich en R?Šclus komt de verdienste toe van de metho-dische toepassing dezer infiltraties en overbekend is de uitdrukkingâ€žSciiLEicH\'sche Infiltrationsanaesthesie". Het principe der toe-passing door beide chirurgen verschilt niet. In het kort bestaatzij hierin, dat de huid door een endermale injectie in de uitbreidingvan de huidsnede sterk met cocaine-oplossing wordt ge??nfiltreerden dat elke verdere weefsellaag eveneens met de oplossing wordtdoordrenkt, v????rdat ze wordt doorgesneden. R?Šclus gebruiktkleine hoeveelheden van iâ€”1 %. cocaine-oplossing, Schleichdaarentegen groote hoeveelheden van sterk verdunde oplossingen;



??? hij bediende zich van de concentraties 0.2, 0.1 en 0.01 %, terwijlaan elk der soluties nog chloretum natricus en hydrochlorasmorphini werd toegevoegd. De gelijkmatige infiltratie van de weefsels vindt tot op denhuidigen dag algemeene toepassing, evenwel niet in den zinSchleich, d.w.z. het telkens infiltreeren van de verschillendeweefsellagen gedurende de operatie. Een belangrijke regel is:wachten na de infiltratie, totdat gevoelloosheid is ontstaan. Wat,waar en hoe men ook infiltreert, het anaestheticum heeft tijd noodigom in te werken en het maximum der werking is soms pas bereiktna 10 a 15 minuten. Infiltreert men de weefsellagen successievelijkvan buiten naar binnen, afwisselend infiltreerend en doorsnijdend,dan wordt een in acht nemen van het noodige wachten haasteen onmogelijkheid. Het is daarom beter voor het begin der operatiemethodisch te infiltreeren, zoo mogelijk het geheele operatiegebied;injecties tijdens de operatie zijn dan overbodig. Het

zal ook straksblijken, dat een afzonderlijke infiltratie van huid en periost nietnoodzakelijk is. Bovendien is de inwerking van de door Schleichaangegeven concentraties, zelfs van 0.2 % een zeer geringe enlangzame; ze is dikwijls beslist onvoldoende. Een gevaar aan de cocaine-anaesthesie verbonden is dat cocainena de resorptie toxisch werkt; het getal waarnemingen in dechirurgie van lichte, ernstige en doodelijke cocaine-vergiftigingenbij mensch en dier is niet gering. Het is ook daarom, dat Corningreeds in 1885 heeft aanbevolen bij operaties aan de extremiteitenden bloedstroom door afsnoeren te onderbreken, waardoor decocaine-resorptie wordt tegengegaan, terwijl Schleich het gevaarheeft trachten uit te schakelen door het aanwenden van zeerzwakke oplossingen. Het is duidelijk, dat spoedig een groot aantal stoffen ter ver-vanging van cocaine in den handel werden gebracht, waarbij danvoornamelijk de aandacht werd gevestigd op het veel minder giftigzijn

dan cocaine. Van deze praeparaten zijn als de voornaamste te noe-men: tropacocaine, eucaine, holocaine, stovaine, alypine, novocaineen chinine. Het ligt natuurlijk niet in mijn bedoeling de chemischeen pharmacologische eigenschappen van elk dezer stoffen met hunvoor- en nadeelen ten opzichte van cocaine te bespreken. Welmeen ik te kunnen zeggen, dat alypine en novocaine, ten minste inde chirurgie, de cocaine nagenoeg obsoleet hebben gemaakten het is vooral het laatste middel novocaine, da: in den laatsten tijd?¨n om zijn geringe plaatselijke en algemeene toxische werking ?¨nom zijn uitstekenden anaestheseerenden invloed zeer wordt ge-



??? roemd. Van gezaghebbende zijde wordt novocaine gecombineerdmet suprarenine als een ideaal, het meest aan te bevelen middelvoor infiltratie- en regionaire anaesthesie genoemd. Reeds sedert eenige jaren wordt in mijn cliniek bijna uitsluitendnovocaine-adrenaline-oplossing als locaal anaestheticum bij hetpaard gebruikt, steeds tot groote tevredenheid. Nooit zag ik nochplaatselijke, noch algemeene schadelijke werking, terwijl tochdikwijls groote hoeveelheden van de i % oplossing, (120 ccm.en daarboven) werden ingespoten. Het is mij een alleszins be-trouwbaar middel gebleken. Van geheel onverwachte zijde, namelijk van de organo-therapieis de chirurgie en in het bijzonder de locale anaesthesie een middelgeboden, dat bij plaatselijke applicatie de bloedvaten tot contractiebrengt, het weefsel bloedledig maakt, en zijn vitaliteit vermindert,waardoor de plaatselijke inwerking van het anaestheticum verhoogden de algemeene inwerking er van beperkt wordt Dit middel,

eenproduct, verkregen uit extract van bijnieren is bekend onder dennaam adrenaline of suprarenine. In den nieuweren tijd wordt hetook fabriekmatig bereid en volgens Braun, die daaromtrentonderzoekingen deed, schijnt de synthetische suprarenine geenonderscheid met de orgaan-suprarenine te vertoonen. De adrenalinewordt meestal in den handel gebracht als hydrochloras adrenaliniin oplossing 1 : 1000. Op de sterk anaemiseerende werking berust de groote beteekenisvan de adrenaline voor de locale anaesthesie. Op zich zelf heeftadrenaline geen verdoovende werking, maar aan een anaestheticumtoegevoegd, wordt het anaestheseerend vermogen van deze laatstezeer verhoogd en volgens proeven in deze richting genomen is ditvoornamelijk het geval met cocaine, alypine en novocaine. Als ge-volg van de plaatselijke anaemie wordt de resorptie snelheid vande anaestheseenmde oplossing vertraagd en de toxische werkingvan het opgeloste middel is geringer. Voor

cocaine is juist dezelaatste factor van groote beteekenis. De practische waarde van eenadrenaline-toevoeging bestaat niet daar in, dat de cocaineof novocaine-dosis kan worden verhoogd, maar dat zij aan eenverdunde oplossing er van een plaatselijk anaestheseerende werkingvan groote intensiteit en langen duur verleent. Het is bekend, dat men hier en daar onder het volk de meeningnog verbreid vindt als zouden de dieren minder gevoelig zijn dande mensch, omdat het dier niet op dezelfde wijze als de laatstezijn subjectieve gevoelsindrukken kan uiten. Het behoeft geen



??? betoog, dat deze meening al zeer onjuist is en dat wij bij onzeoperaties verplicht zijn pijnstillende middelen aan te wenden, alszijnde een eenvoudig gebod der humaniteit. En niet alleen in hetbelang van den pati??nt, maar ook in die van den operateur is hetpijnloos opereeren noodzakelijk te achten. Door de anaesthesieis den opereerenden dierenarts een middel in de hand gegeven, zijnoperatie rustiger en met groote nauwgezetheid te verrichten.Hij stelt zich niet zoo bloot aan het verkrijgen van lichamelijkletsel en zal niet den blaam op zich laden ruw en zonder gevoel tenopzichte van de dieren te zijn. Het behoeft evenwel niet te wordenverzwegen, dat in de praktijk nog tal van operaties worden ver-richt zonder gebruik te maken van narcose, omdat het doel-matig narcotiseeren zoovele bezwaren met zich brengt. Welnu,ik meen te mogen zeggen, dat de locale anaesthesie bij uitstek isde anaesthesie voor de praktijk; deze stelt ons in staat vele operatiesbij het

staande dier te kunnen verrichten, waarbij dus alle gevarenen onaangenaamheden van de algemeene narcose en het neerwerpenworden ontweken. Een niet te onderschatten voordeel van de localeanaesthesie is ook de door de aanwending van adrenaline ver-kregen anaemie van het operatieveld, een voordeel dat bij bepaaldeoperaties van zeer groote beteekenis is. Men heeft de locale anaes-thesie wel verworpen als zijnde tijdroovend. Natuurlijk is dit onjuist.Want voor het anaestheseeren van een operatiegebied is nietzooveel tijd noodig als voor het inleiden van een narcose. Reeds is medegedeeld, dat thans nog wel het aanwenden vankoude ter verkrijging van plaatselijke anaesthesie wordt toe-gepast. Door de applicatie van een krachtig straaltje aethy\'chlorideop de gewenschte plaats kan de huid daar worden bevroren en dusgevoelloos gemaakt. ?ˆn door de geringe dieptewerking ?¨n door denkorten duur van de teweeggebrachte anaesthesie is de

aanwendingvan koude als locaal anaestheticum in de veterinaire chirurgie al zeerbeperkt; zij is bepaald tot de spoedig uit te voeren operaties enals zoodanig kan zij worden benut voor het openen van een absces,het splijten van een fistel of tot het doen eener punctie. Toch kande werking hierbij al zeer gebrekkig zijn, omdat namelijk bij sterkeontsteking ook de diepere deelen zeer gevoelig zijn en ook, wanneerde huid bevroren en gevoelloos is elke drukking in het weefselhevige pijn veroorzaakt. Het doordringen van den bevroren cutismet trocart of canule is ook minder gemakkelijk, omdat het huid-weefsel meer compact is geworden.



??? Wel van groote beteekenis en waarbij ik uitvoeriger wil zijn isde infiltratie- en geleidingsanaesthesie. Onder infiltratie-anaesthesie verstaan wij een terminale anaes-thesie, welke tot stand komt, wanneer door middel van een injectie-spuit en canule het weefsel met een anaestheseerende vloeistofwordt doordrenkt. De werking is een gevolg van het contactvan het anaestheticum met de sensible zenuwelernenten. Onder geleidings- of regionaire anaesthesie is te verstaan deonderbreking in de geleiding van een zenuwstam, waardoor ge-voelloosheid van zijn innervatiegebied optreedt. Dit kan geschiedendoor een perineurale of endoneurale injectie van een anaestheticum.Deze anaesthesie vindt in onze chirurgie uitgebreide toepassing. De eenvoudigste vorm van geleidingsanaesthesie wordt bij eeninjectie van een anaestheseerende vloeistof in het onderhuidscheweefsel waargenomen. Daar de subcutis de sensible geleidings-banen van de haar bedekkende huid bevat moet

deze wel gevoelloosworden, wanneer de onderhuid ge??nfiltreerd is met een vloeistof,welke in staat is het geleidingsvermogen in deze banen op te heffen.Men meent, dat deze gevoelloosheid der huid slechts voor een kleindeel door diffusie van het in de onderhuid ge??njicieerde anaesthe-ticum wordt teweeggebracht. Het periost ontvangt zijn innervatieniet uit het been, maar uit de hem bedekkende weefsellaag. Wordtdeze ge??nfiltreerd, dan wordt ook het periost gevoelloos. Subperios-tale injecties zijn daarom even overbodig als infiltraties der huid. Veelvuldig maken wij gebruik van de regionaire anaesthesieten behoeve van operaties aan den hoef en in de diagnostiek vankreupelheden. Wij bedienen ons uitsluitend van perineuraleinfiltratie; het anaestheticum in oplossing wordt in de naaste om-geving van den zenuwstam gespoten. Door diffusie komt de vloei-stof in contact met de zenuwsubstantie, voor welke diffusie eenmeer of minder langen tijd noodig is. Zware

zenuwstammen metdikke fibreuze scheeden laten zich moeilijk doordrenken. Dit onder-vinden wij maar al te dikwijls bij het paard met de nervi infra-orbitalis, medianus en tibialis. â€? Over de anaestheseering van oppervlakten, als slijmvliezen enwonden wil ik ook een enkel woord mededeelen. In onze chirurgiebepaalt zich de slijmvlies-anaesthesie voornamelijk tot demucosa van neus, strottenhoofd, oogleden en oogbol; exceptioneelwordt anaesthesie van het blaasslijmvlies gewenscht. De ver-dooving van de conjunctiva vond, zooals reeds bekend is, voorhet eerst practische aanwending door Kollf.r. De anaesthesie is



??? een terminale; de vloeistof diffundeert door het epithelium en komtop deze wijze in contact met de in de mucosa gelegen zenuw-uiteinden. Het anaestheticum in oplossing wordt op de gewenschteplaats gebracht door penseelen, opspuiten of door het opleggenvan met de vloeistof doordrenkte tampons. In het algemeen zijngeconcentreerde (10 of 15 %) oplossingen noodig, vooral op dieplaatsen, waar een langdurig contact van de vloeistof met de mucosamoeilijk te verkrijgen is. In de conjunctivaalzak is een langercontact wel mogelijk en kan men daarom met minder sterke solutiesvolstaan. Van groote beteekenis voor de slijmvlies-anaestheseering isook het gebruik van adrenaline, welke stof om zijn sterk anaemi-seerende werking op de mucosa wel genoemd wordt â€žde Esmarchder slijmvliezen." Ook kunnen versche en reeds granuleerende wondvlakten doorde applicatie van plaatselijk anaestheseerende middelen pijnloosof minder pijnlijk worden

gemaakt, voor welk doel aanbevolenwordt het gebruik van anaesthesine en propaesine, hetzij alszoodanig in poedervorm, hetzij in spiritueuse oplossing of in za\'f-vorm. (10â€”20 %). Het instrumentarium benoodigd voor de infiltratie en regionaireanaesthesie is zeer eenvoudig en bestaat uit een injectiespuiten canulen. De gewone record-spuiten van xo en 20 cM3. inhoudzijn zeer goed te gebruiken. Wat canulen betreft is het volstrektonnoodig om deze in groot aantal van verschillende lengten endikten voorradig te hebben; 2 canulen met lengten van 5 en iac.M. en dikten resp. van 1 en m.M. zijn voldoende. Vooralde lange canule kan niet worden gemist Is deze geplaatst op eenspuit van 20 cM3. dan kan in een keer een groot gebied ge??nfiltreerdworden. Aangaande de anaestheseerende vloeistoffen is reeds het eenen ander medegedeeld. In mijn cliniek wordt meestal gebruikteen X % novacaine-adrenaline oplossing volgens het recept:R. Novocaini m.gr.

100, Adrenalini mgr. 0.5, Aq. dest. 10. Dezeconcentratie is voor bijna alle operaties voldoende. Zonder gevaarvoor toxische nevenwerkingen kan van deze oplossing wel 120 cM3.worden ge??njicieerd, een hoeveelheid, welke voor weinigoperaties bij het paard zal noodig zijn. Vermeld wordt, dat novo-caine 7â€”10 maal minder giftig is dan cocaine. Voor het paard ismij de doodelijke dosis niet bekend. Aangaande konijn en hondwordt deze ten opzichte van cocaine aangegeven als volgt:



??? Doodelijke dosis per K.G. lichaamsgewicht (subcutaan) cocame0.05â€”0.1 gr.0.05â€”0.07 gr. novocaine. Kon ij nHond 0-5 gr.0-35 gr- (nog niet doodelijk). In elk geval behoeft men zich niet veel over de doseering vannovocaine te bekommeren; wel natuurlijk wanneer adrenaline istoegevoegd, daar dit middel niet ongiftig is. Maar, zooab reeds isgezegd kan bij een paard gerust 120 cM3. der aangegeven 1 %novocaine-adrenaline oplossing worden ingespoten. Het spreekt vanzelf, dat de te gebruiken spuiten en canulensteriel moeten zijn. Is voor de sterilisatie daarvan sodawater,zeep of lysol gebruikt, dan dienen alle resten alkali volkomen teworden verwijderd, daar de werking van novocaine en adrenalinedaardoor kan worden geschaad. Ook de vloeistoffen behoorensteriel te zijn. Deze zijn als zoodanig in verschillende concentratiesin toegesmolten buisjes uit den handel te betrekken en zijn voorhet gebruik gereed. Een nadeel aan dezen vorm verbonden is,dat men de

zekerheid mist, dat de oplossing versch bereid is.Dit is toch wel van beteekenis, aangezien de werkzaamheid vanhet zeer gevoelige lichaam adrenaline door lang bewaren te loorkan gaan. Ook bestaan er steriele novocaine-suprarenine tabletten,eveneens in verschillende concentraties. Deze moeten voor het ge-bruik worden opgelost, hetzij in steriele physiologische keuken-zout solutie, hetzij in steriele keukenzout-kaliumsulfaatoplossing(7 gr. keukenzout, 4 gr. kaliumsulfaat, 1000 gr. water). De toe-voeging van kaliumsulfaat zou de anaestheseerende werking vannovocaine verhoogen. Wenscht men zich niet op de aangegevensteriliteit der tabletten te verlaten, dan kan de versch bereide op-lossing even worden opgekookt en daarna, zoo noodig, met sterielekeukenzout-kaliumoplossing tot de gewenschte concentratie wordenaangevuld. Om den invloed van alcali??n te vermijden moet hetoplossen der tabletten en het eventueel opkoken der oplossingniet in een glazen vat, maar in

een porceleinen schaal geschieden.Adrenaline schijnt in het droge tablet veel langer werkzaam te blijvendan in opgelosten vorm. Betreffende de algemeene techniek der infiltratie en geleidings-anaesthesie zij in het kort het volgende medegedeeld. Schleich begon, evenals R?Šclus elke operatie met de ender -matische infiltratie. Na de vorming van de eerste omschreven



??? huidzwelling (Quaddel) werd aan den rand daarvan, in het reedsanaesthetisch gebied, de canule opnieuw ingestoken en ge??njicieerd.waardoor een tweede zwelling naast de eerste zich vormde. Opdezelfde wijze werd een derde gemaakt enz. Zoo werd een anaes-thetische huidstrook verkregen van den gewenschten vorm enlengte. Wij weten reeds, dat deze injecties overbodig zijn, want dehuid wordt ook zonder endermatische infiltratie gevoelloos. Wenscht men een huidsnede te maken, dan is het voldoendedaar ter plaatse de onderhuid te infiltreeren. Aan het einde van dete maken inscisie wordt de canule ingestoken in de richting derhuidsnede; de canule blijft in den subcutis. De lengte der canulewordt gekozen in verband met die van de snede. Tijdens het terug-trekken en zoo mogelijk ook bij het insteken ontledigt men despuit door gelijkmatige drukking op den zuiger (injection tra?§anteet Continue-R?‰CLUS-). Hierdoor wordt een smalle streep van

hetonderhuidsche weefsel ge??nfiltreerd. Alle vloeistof op ?Š?Šn puntte spuiten is onpractisch; daarbij bestaat ook de mogelijkheid,dat de geheele dosis oplossing in een bloedvat geraakt en deplaatselijke werking blijft uit. Onmiddellijk na de injectie verheftzich de huid op de zoo behandelde plaats boven het niveau van deomgeving. Na 5 minuten is de huidstrook gevoelloos. Moet de snede groot zijn en is de lengte der naald onvoldoende,dan kan de canule op 2 plaatsen, n.1. aan de 2 eindpunten van dete maken inscisie ingestoken worden of wel, het insteken geschiedtin het midden om naar beide zijden te infiltreeren. Op bepaaldeplaatsen is het ook mogelijk om voor het maken van een langesnede ?Š?Šn keer in te steken, b.v. in de scrotaalhuid. De xo c.M. langecanule wordt in den subcutis zoover mogelijk ingestoken en ver-volgens wordt de huid over de canule geplooid. Om een infiltratie van den subcutis in vlakte-uitbreiding teverkrijgen kan als volgt worden

gehandeld. Is de onderhuid los,dan is reeds een belangrijke doordrenking te verwachten, als meneerst met veel oplossing een rechte streepvormige infiltratie vormtop de reeds beschreven wijze en vervolgens de opgetreden zwellingwegmasseert. Daardoor wordt de vloeistof in de omgeving vrijgelijk verdeeld. Is de subcutis daarentegen vast, dan is deze methodeniet betrouwbaar. Dan moeten een of meer insteekpunten wordengekozen. In elk dezer punten wordt systematisch een lange canulenaar alle richtingen, radiair van uit de opening, gestoken en wederteruggetrokken, continu de vloeistof injicieerend. Dikwijls komt het voor, dat een infiltratie naar de diepte wordtgewenscht; dit is bijv. voor geringe diepte al het geval voor de



??? tracheotomie en de laryngotomie; dieper moet deze infiltratiezijn voor borstbuil-exstirpatie en neurectomie van den nervusperoneus profundis; zeer diep voor de operatie van hernia scrotalis.Ook dan geschiedt de infiltratie door vanuit ?Š?Šn of meer puntende lange canule successievelijk naar verschillende richtingen testeken. Ten behoeve van exstirpatie van de bij het paard zelden voor-komende penduleeren de tumoren is het voldoende de subcutisvan den steel te infiltreeren; een doordrenking van den tumor isdoeiloos. Voor de onderbreking van groote zenuwstammen (regionaireanaesthesie), waarvoor in onze praktijk voornamelijk in aanmerkingkomen de nervi volares et plantares is een perineurale injectienoodig, hetgeen voor de genoemde zenuwen niets anders is daneen subcutane infiltratie eenige c.M. boven den kogel aan denvoorrand des diepen buigers. Daarvoor wordt gebruikt io a 20 cM3.der i % novocaine-adrenaline oplossing. Het kan bij enkele ope-raties

en door bijzondere plaatselijke omstandigheden onmogelijkzijn v????r het begin der operatie het geheele gebied gevoelloos temaken. In dit geval is een secundaire injectie te verrichten, bijvoorbeeld bij het verwijderen van een grooten tumor als eenbotriomycoom der zaadstreng. Het spreekt vanzelf, dat ook nade secundaire injectie een poosje gewacht moet worden. Om een indruk te geven van hoe groote beteekenis de toepassingder locale anaesthesie in de operatieve chirurgie van het paard iswil ik eenige operaties aangeven, welke met behulp daarvan metsucces kunnen worden verricht. Ik wil daarbij voornamelijkwijzen op de techniek der anaesthesie in elk der gevallen. I. Exstirpatie van een atheroom in den blinden neuszak. Hoewel deze operatie tot de meest eenvoudige behoort wil ikom bijzondere redenen daaromtrent het een en ander opmerken.Het is wel mogelijk deze streek, het innervatiegebied van den nervusinfraorbitalis, gevoelloos te maken door geleidings-

anaesthesie.Daartoe moet de zenuw, ter plaatse waar zij uit het forameninfraorbitale komt, worden ge??nfiltreerd; deze plek ligt bij eenmiddelmatig groot paard ongeveer 6 c.M. boven en iets voor denvoorrand van de crista fascialis onder den musculus levator labiisuperioris proprius. Deze anaesthesie kan voor de bedoelde operatieen voor nog andere aan den neusvleugel- en lipstreek wel worden



??? benut als gebruik gemaakt wordt van een groote hoeveelheid 3 %novocaine-adrenaline oplossing, bijv, 30 cM3. Een 1 % solutie ismij niet voldoende gebleken. Een tweede wijze van anaestheseerenis de infiltratie van de omgeving der cyste, waarvoor al naar gelangde grootte er van 15 a 30 cM3. vloeistof noodig zal zijn. Meestal kanvanuit een insteek-opening de infiltratie wel geschieden; de huidligt namelijk los over de cyste De geheele operatie incl. de hechtingkan bij het staande dier worden verricht. II. Borstbuil-exstirpatie. B ij een niet te grooten tumor kan worden volstaan met vanuit2 plaatsen, boven en beneden de buil de omgeving ervan te infil-treeren. Deze infiltratie betreft dus den subcutis voor zooverdeze den tumor bedekt en het spierweefsel, grenzende aan denharden kapsel. De benoodigde hoeveelheid vloeistof bedraagtongeveer 60 cM3. Na deze infiltratie kan de operatie pijnloos bijhet staande dier geschieden. III. Castratie. Ook deze operatie kan met

behulp van locale anaesthesie pijnloosworden verricht. Daartoe wordt de tunica dartos, aan weerszijdender raphe scroti met 10 cM3. novocaine-adrenaline oplossingge??nfiltreerd; daarna wordt de lange canule boven den testikelingestoken in schuine richting naar boven tot hoog in den aange-spannen zaadstreng; deze plek wordt met 10 cM3. vloeistof door-drenkt. De laatste manipulatie vereischt evenwel eenige geoefend-heid. Mits niet te hard aan den ontblootten zaadstreng getrokkenwordt verdraagt de hengst de operatie zonder eenige reactie. In plaats van de zaadstreng rechtstreeks van buiten uit teinfiltreeren kan het ook secundair, na het blootleggen er van ge-schieden. Boven de plaats waar hij wordt afgekneusd is de injectiete verrichten. Deze wijze van handelen vertraagt natuurlijk deoperatie. IV. Castratie van cryptorchiden. Op de bij het in abductie uitgebonden achterbeen duidelijkte palpeeren uitwendige liesopening wordt de subcutis ge??nfiltreerd;eveneens het

losse bindweefsel, dat gelegen is tusschen het lig.Poupartii en den musc. obliguus abdominis internus. Hiervoorwordt de lange canule in eenige richtingen diep ingestoken. Pijnlooskan nu geschieden het maken der snede in huid en tunica dartos,het verscheuren van het bindweefsel en het perforeeren van het



??? peritoneum. Natuurlijk is de intra-abdominaal gelegen zaadstrengen testikel niet door het anaestheticum be??nvloed. Het naar buitenbrengen van den bal wordt evenwel door het dier verdragenzonder dat het reactie vertoont. (Volgens mijn ervaring is de ver-borgen bal niet zoo gevoelig als veelal wordt beschreven; in demeeste gevallen merkt men aan de dieren niets, noch bij het pal-peeren ervan vanuit het rectum, noch bij rechtstreeks betasten).Secundair kan nu de zaadstreng worden geanaestheseerd om ver-volgens te worden afgekneusd. Ten behoeve van deze operatie isongeveer noodig 50 cM3. oplossing. V. Operatie van hernia scrotalis bij den hengst. Vanuit 2 of meer punten wordt de subcutis en het weefselrondom den inwendigen breukzak ge??nfiltreerd, waarvoor een langecanule te gebruiken is. De benoodigde hoeveelheid vloeistof isafhankelijk van de grootte van den breuk en het meer of minderlos zijn van het te infiltreeren weefsel. Zij behoeft evenwel

hetquantum 70 cM3. niet te overschrijden. Een secundaire injectie10 cM3.) is noodig voor het gevoelloos maken van den zaad-streng: deze inspuiting geschiedt op de plaats waar de ligatuurof klem komt te liggen. De operatie kan met behulp van dezeanaesthesie pijnloos en met minimale bloeding geschieden. VI. Exstirpatie van zaadstreng-woekering (botriomycoom). De onderhuid en het weefsel rondom de woekering wordt ge-infiltreerd. Dit moet, in verband met den omvang van den tumorcn de rigiditeit van het weefsel vanuit 4 of meer punten geschieden.Het is meestal moeilijk om van buiten uit, dus rechtstreeks, datgedeelte van den zaadstreng te doordrenken, waar amputatie moetvolgen. In die gevallen is dan een secundaire injectie noodig. Dehoeveelheid benoodigde vloeistof is natuurlijk verschillend naar-gelang de grootte van het gezwel. Men aarzele niet om zoo noodig100 cM3. in te spuiten. VII. Neurectomie van den nervus volaris. Voor een groot deel der gevallen

kan deze operatie door gebruikte maken van locale anaesthesie bij het staande dier worden ver-richt; de vloeistof 10 cM3. 1 % novocaine-adrenaline oplossingwordt ter plaatse van de te maken huidsnede subcutaan geap-pliceerd. Na wachten van 10 minuten kan de operatie pijnloosmet minimale bloeding geschieden.



??? VIII. Periostotomie bij spat. Deze operatie moet bij het liggende dier worden verricht. Decanule wordt even onder de plaats waar de huidsnede wordt ge-maakt ingestoken om de onderhuid met 10 cM3. der bekende vloei-stof te infiltreeren. De huid ligt daar los en de oplossing verbreidtzich gemakkelijk. Na 10 minuten wachtens is de huid, de subcutis,de bandmassa, het periost en het been volkomen gevoelloos. Deoperatie kan geschieden, zonder dat eenige reactie van den kantvan het dier wordt waargenomen. Het laat zich denken, dat behalve deze nog tal van operatiesdoor gebruik te maken van locale anaesthesie pijnloos kunnen ge-schieden. Ik wil evenwel met de genoemde volstaan, waardoor,naar ik meen, de groote waarde van de locale anaesthesie in onzeoperatieve heelkunde voldoende is aangetoond. Met recht komthaar, naast de antiseptische en aseptische wondbehandeling,een eereplaats toe in de ontwikkelingsgeschiedenis der modernechirurgie.

Swamp Fever in Horses, bij L. v. Es, E. D. HARRIS and A. F. SCHALK, door T. v. HEELSBERGEN. Naar aanleiding van het feit, dat de ziekte, welke in den zomervan 1915 bij onze legerpaarden is voorgekomen,, van vele zijdenvoor de Amerikaansche â€žSwamp fever" wordt gehouden, achtik het gewenscht, deze laatste ziekte aan de hand van bovengenoemdartikel in \'t kort te bepreken. Van Es, Harris en Schalk (10) hebben in Amerika eene studie ge-maakt van de Swamp fever, die ook in Europaâ€” zij het dan ondereen anderen naam â€” schijnt voor te komen. Werd de betreffendeziekte omstreeks 1882 het eerst in Amerika beschreven, in Europagebeurde dit reeds vroeger. We treffen n.1. van af 1843 voornamelijkin de fransche literatuur mededeelingen aan, die er ten sterksteop wijzen, dat toen reeds een ziektebeeld bekend was, dat in grootemate overeenstemt, met hetwelk in Amerika wordt waargenomen.Genoemde Amerikaansche onderzoekers achten het

dan ook tenzeerste waarschijnlijk, dat de ziekte, die in Europa onder den naam



??? van â€žpernicieusc anaemie" bekend staat, dezelfde is als hunneSwamp fever. Deze laatste ziekte nu verloopt klinisch meestal onder hetbeeld van een sterk geprononceerde anaemie, zoodat er gevallenbij voorkomen, waarbij het aantal roode bloedlichaampjes tot op1/3â€”i/4 van het normale is gereduceerd. We dienen hier echter volledigheidshalve aan toe te voegen,dat er ook ziektebeelden worden waargenomen, waarbij het bloedweinig abnormaals oplevert, alhoewel toch echte â€žSwamp fever"in het spel is. Pathognomonisch is de anaemie dus niet. â€? Een symptoom, dat zelden ontbreekt, is de koorts. Meestal wisselen perioden van verhoogde en normale lichaams-temperatuur elkaar geregeld af. Er komen echter ernstige en meerendeels acuut verloopendegevallen voor, waarbij de dieren aanhoudend febriciteeren(4oÂ°-4X,5Â° C). Bij een dergelijk acuut verloop, zijn de patienten zwaar ziek,weigeren alle voedsel en vertoonen daarbij dikwijls een

hevigediarrhee. De jpols is zwak en versneld (60â€”90). De ademhalingdaarentegen bijina altijd normaal. Parese van de achterhand wordtevenals albumiimrie dikwijls waargenomen. Bij drachtige merri??nis abortus een veelvuldig verschijnsel. Deze acute gt;vallen, die van 1 tot 4 weken duren en waarbij hetbloedbeeld soms nog vrij normaal is, eindigen veelal met den dood. Tegenover deze acute vormen kunnen we nu de chronischezetten, waarbij de koortsperioden door tijden van normale lichaams-temperatuur worden afgewisseld en het ziektebeeld in de meestegevallen door eene heftige anaemie wordt gekarakteriseerd. De pati??nten worden slap, vermageren, de eetlust wordt minderen ten slotte gaan de dieren aan uitputting ten gronde. De duur van het lijden kan bij die chronische pati??nten nogweer zeer verschillend zijn. Er zijn gevallen, waarbij de koorts-perioden elkaar met korte tusschenpoozen opvolgen, de temperatuurvrij hoog is (400â€”41Â° C.) en de dieren

snel achteruitgaan. Hetlijden duurt dan eenige maanden. Is de ziekte zeer chronisch dan kan ze wel een paar jaar duren. Meestal zien we dan de intervallen tusschen de koortsperiodenlangzamerhand grooter worden en neemt men soms in het verloopvan maanden geen verhoogde lichaamstemperatuur waar. Genezenzijn de dieren echter niet. Plotseling komt de koorts weer voor dendag, houdt eenigen tijd aan en verdwijnt weer voor langen tijd. Alhoewel het verloop in dergelijke gevallen uiterst langzaam



??? gaat is deze vorm toch zeer dikwijls doodelijk. De dieren teren uit,worden slap â€” vooral in de achterhand, de zichtbare slijmvliezenzien uitermate bleek â€”, oedemen treden op en ten slotte gaan dedieren ten gronde. Meestal is daarbij het aantal roode bloed-lichaampjes sterk verminderd en schommelt aan het einde derziekte tusschen de 2 en 4 millioen. Worden de dieren al eens zoogenaamd beter en zien we enkelemalen de koorts geheel en al verdwijnen, dan zijn ze toch vrijwelwaardeloos geworden. De energie is bij dergelijke z.g.n. genezenpati??nten geheel verloren en zelfs onder de meest hygi??nischeomstandigheden blijven de dieren slap en mager. Het gevaarlijkevan deze zoogenaamd genezen paarden schuilt in het feit, dat zesmetstofdragers kunnen blijven. Dit is n.1. meermalen onomstoote-lijk vastgesteld. Experimenteel gelukt het ook de ziekte op andere paardenover te brengen, door deze intraveneus met bloed of urine vanzieke dieren te

infecteeren. De oorzaak van het lijden is echter nognooit door het microscoop gezien. We weten echter, dat we hemtot de filtreerbare smetstoffen moeten rekenen, aangezien ookmet gefiltreerd bloed en urine de ziekte is over te brengen. Eigen-aardig mag het zeer zeker genoemd worden, dat in die gevallen,waarbij het lijden experimenteel wordt opgewekt, voor zoover deervaring strekt het aantal roode bloedlichaampjes in veel gevallenniet is verminderd, ja soms boven het normale is gestegen. Van Es is daarom van meening, dat het zeer goed mogelijk is,dat de subacute en chronische vormen zich ook in de natuur weleens zonder anaemie kunnen voordoen. Deze gevallen worden danover het hoofd gezien en het zijn de in \'t oog loopende ziektebeeldenmet heftige anaemische verschijnselen, welke worden waargenomen. Ook kunnen de betere hygi??nische toestanden, waarin proef-paarden als regel verkeeren hun invioed op het bloedbeeld doengelden en oorzaak

zijn, dat anaemi??n minder vaak bij de experi-menten optreden. Pathologisch-anatomisch kunnen voor en na de volgendeafwijkingen aan het cadaver worden geconstateerd. iÂ°. Sterk vergrootte milt. (soms 4 a 5 X normaal). 2Â°. petechi??n op wei en slijmvliezen, dikwijls zich uitbreidendtot uitgebreide ecchymosen en suggullaties. 3Â°. lever en nieren iets vergroot. 40. hepatitis. 50. een enkele maal icterus. r



??? 6Â°. nephritis. 7Â°. degeneratie" van de hartspier 1petechi??n onder epi en endocardium,bloedingen in de hartspier. 8Â°. Zwelling en haemorrhagische ontsteking der lymphklieren. 9Â°. enteritis. irÂ°. Sterke hyperaemie (naardsgewijs) en hyperpiasie van hetbeenmerg. iiÂ°. Vermindering van het aantal roode bloedlichaampjes, ge-ringe poikilocytose, eenige neiging tot agglutinatie derroode bl. 1. Geen van alle deze verschijnselen. is echter pathognomonischen er komen tal van gevallen voor, waarbij bijv. milt en beenmergnormaal zijn, geen duidelijke petechi??n worden waargenomenen waarvan we toch met zekerheid weten dat het virus der Swampfever er aan ten grondslag ligt. Van Es zegt naar aanleiding vande pathologische anatomie van deze ziekte het volgende: â€žReviewing our findings made at autopsies and those reported"â€žby other investigators, it would seem, that none of the lesions"â€žare such as deserve to be regarded as pathognomic. There are",,no

changes which unmistakably bear the brand of identity."â€žAlmost any of the changes met with may be found in association"â€žwith other diseases and in themselves are of but little diagnostic"â€žvalue, and hence they can only be used diagnostically as a"â€žcertain link in a chain of evidence furnished by clinical, epide-"â€žmiologic and experimental data." â€žThe featureÂ§ deserving the most attention are no doubt the"â€žpetechiae and ecchymoses of certain structures, lymphnode"â€žinvolvement, interstitial and parenchymatous lesions of certain"â€žimportant viscera, albuminuria, and the alteration of bone â€”"â€žmarrow and the blood. It is possible that the bone-marrow"â€žlesions constitute a valuable aid in the post-mortem diagnosis",,of the disease, but in view of the fact, that we know, compara-"â€žtively so little of bone-marrow changes in connection with"â€žother diseases of the horse, or even under varying normal condi "â€žtion we would rather suspend

judgment relating to their diag-"â€žnostic value until the matter had been looked into more fully". Kwam de ziekte uitsluitend en alleen in Amerika voor, dan zoudenwe het bij deze beschrijving vrijwel kunnen laten, aangezien indat geval het lijden voor ons slechts een wetenschappelijk belang had. Dit nu is echter niet het geval. XLIII iq



??? Ook in Europa komt de ziekte (met bijna aan zekerheid grenzendewaarschijnlijkheid) voor, n.1. in Zwitserland â€” Zuid-Duitschlandâ€” Berlijn â€” omstreken van Metz â€” Frankrijk â€” Belgi?? â€” Luxem-burg â€” Zweden â€” Hongarije. We vinden ze o.a. door Zschokke (1),Fr??hner (2), Ostertag (3), K??pke (4), Valle?Š en Carr?Š (5),B?Šghin (6), Ries (7),Brickman (8), Hutyra en Marek (9) meestalonder den naam van â€žpernicieuse anaemie" beschreven. Wanneer we nagaan wat Hutyra en Marek in hun bekendhandboek over deze laatste ziekte zeggen, dan komt dit in \'t kortop \'t volgende neer. Evenals bij de Swamp fever kan men bij deâ€žPernicieuse Anaemie" een acuten en een chronischen vorm onder-scheiden. Bij den acuten vorm zijn de dieren soporeus, hebben geen eetlusten vertoonen meestal een febris continua (40â€”410 C.) De polsis versneld (60â€”90). Diarrhee komt dikwijls voor, evenals albu-minurie. Het aantal roode bloedlichaampjes

vermindert en depati??nten gaan in een tijdsverloop van 5â€”30 dagen uitgeput tengronde. De chronische vorm duurt veel langer. Meestal gaan maanden,in sommige gevallen jaren voorbij, alvorens de dieren aan deziekte sterven. Het meest karakterestieke symptoom is weer de voorts. We treffennu echter niet, zooals bij de acute vorm een febris continua aan,doch we zien de koorts telkens door perioden van normale tem-peratuur onderbroken. Deze perioden zijn soms lang van duuren er gaan soms maanden voorbij, waarin de pati??nt totaal vrijvan koorts is. Zonder eenige waarschuwing stijft echter op eengegeven moment de lichaamstemperatuur (40â€”4.0 C.), blijft eenigedagen verhoogd om vervolgens weer tot het ??ormale terug tekeeren. De dieren zijn echter ziek; de eetlust wordt mirder; de voedings-toestand gaat achteruit. Het aantal roode bloedichaampjes daalttot 2â€”4 millioen. Zichtbare slijmvliezen zeer bleek. Albuminuriewordt dikwijls waargenomen.

Een symptoom, hetwelk het ziekte-beeld langzamerhand geheel gaat beheerschen is de algemeenelichaamszwakte, (kruiszwakte), en ten slotte gian de dieren uit-geput ten gronde. Evenmin als bij den acuten vorm zien we ook her zelden genezingoptreden. Pathologisch-anatomisch neemt men voor ei na het volgendewaar:



??? i. Vergrootte milt. 3. Gezwollen lymphklieren. 3. Petechi??n-suggullaties onder wei- en slijmvliezen (epicard,endocard, darmslijmvlies). 4. Bloedingen i.d. hartspier. 5. Parenchymateuse degeneratie van hart â€” lever â€” nieren. 6. Donkerroode haarden in het beenmerg. 7. Vermindering van het aantal roode bloedlichaampjes. Deze pernicieuse anaemie welke zooals we zien volkomen gelijktop de Amerikaansche Swamp fever en evenals, deze door eenfiltreerbaarvirus wordt veroorzaakt, is bij ons te lande nog nimmerwaargenomen. Dat ze er echter niet zou voorkomen, valt te betwijfelen en welop grond, der volgende feiten. In den zomer van 1915 heeft zich onder onze legerpaarden eenein ons land onbekende ziekte geopenbaard, die eene frappantegelijkenis vertoont met de zooeven besprokene, en waarvan hetsymptomenbeeld zoowel klinisch als pathologisch-anatomischgeheel past in het kader der Swamp fever (Pernicieuse-Anaemie).In het begin was het verloop

dikwijls acuut, doch ook subacuteen chronische gevallen hebben zich herhaalde malen voorgedaan.De ernst van het lijden treedt voor den dag, als men nagaat dateen zeer groot aantal paarden aan de ziekte ten offer zijn gevallen.Hebben we hier met eene voor ons land nieuwe ziekte te doen ofis het mogelijk dat ze reeds vroeger bij ons is voorgekomen? Ziehier eene vraag die moeilijk te beantwoorden is. Alhoewel het zeer goed mogelijk is, dat het lijden door eenchronisch ziek dier (smetstofdrager) ingevoerd is, blijft het aan denanderen kant denkbaar, dat het lijden al lang in ons land is voor-gekomen. Misschien zoo sporadisch, dat men er nooit de aandachtaan heeft geschenken. Op een gegeven moment komen er doorde eene of andere oorzaak meerdere en ernstiger gevallen en menmeent dat een nieuwe ziekte zijn intrede heeft gedaan. Iets dergelijkshebben we meegemaakt met de varkenspest. Men meende indertijddat deze ziekte in ons land niet zou voorkomen.

Totdat men eensernstig ging onderzoeken en men tot de conclusie kwam, dat zeook in ons land vrij hevig heerschte. Dat de ziekti; 0p \'t oogenblik niet van zich doet spreken, zegtweinig. In Amerika heeft men n.1. waargenomen, dat het lijden in de



??? wintermaanden afneemt, om \'s zomers in bepaalde streken metkracht z\'n kop op te steken. De bronnen van infectie moeten dan voornamelijk in chronischzieke dieren (virusdragers) worden gezocht. Deze blijven methunne urine de smetstof uitscheiden en zijn een ernstig gevaar voorhunne omgeving. Is de ziekte, die in 1915 bij ons te lande heeft geheerscht,identisch met de â€žSwamp fever" (Pernicieuse Anaemie), dan be-zitten ook wij waarschijnlijk nog dergelijke chronische patienten.Dal deze virusdragers een ernstig gevaar voor onzen paardenstapelkunnen worden, behoeft in verband met het voorgaande, geen naderbetoog. Waar ergens, dan zou hier afmaking en vernietiging van in dezerichting verdachte dieren mijns inzienz zeer zeker op z\'n plaats zijn. LITERATUUR. 1. Zschokke: Progressive Pernizi??se Anaemie der Pferde. Sweizer Archivfur Thierheilk. Bd. 25 s. Ii und 17. Zurich 1883. 2. Fr??hner: Ueber Pernici??se Anaemie beim Pferde. Archiv f.

wissenschaft-liche und praktische Thierheilkunde Bd. XII. s. 383. Berlin 1886. 3. Ostertag: Zur Casuistik der pernici??sen An?¤mie beim Pferde.Monatshefte f. prakt. Thierheilk. Bd. I S. 127. Stuttgart 1890. 4. K??pke: Fieberhafte seuchenartig auftretende An?¤mie der Pferde. Zeitschr.f. Veterin?¤rkunde Bd. 13. s. 356. Berlin 1901. 5. Vall?Še et Carr?Š: Sur la nature infectieuse de l\'an?Šmie du cheval.Comptes rendus de l\'acad?Šmie des Sciences. Tome 139, p. 331. Paris 1904. 6. B?Šghin: Enzootie d\'an?Šmie pernicieuse progressive chez les chevaux.Annales de M?Šdecine V?Št?Šrinaire 1906. p. 692. 7. Ries: Sur la pathogenie et le traitement de l\'an?Šmie pernicieuse et infec-tieuse du cheval. Recueil de M?Šdec. V?Št?Šrinaire. Tome 83. p. 677. Paris 1906. 8. Brickman: Beitrag zum Studium der pernizi??sen An?¤mie. Malaria desPferdes. Deutsche Tierarztl. Wochenschr. Bd. 15. s. 724. Hannover 1907. 9. Hutyraâ€”Marek: Spezielle Pathologie und Therapie der

Haustiere.Bd. I Jena 1913. 10. Van Es, Harris, Schalk: Swamp Fever in Horses. North Dakota Agricultural Experiment Station. Bulletin 94. Fargo. N. D.1911.



??? Maatschappij voor Diergeneeskunde. Van de Algemeene Afdeeling is lid geworden: C. Brands, isteLuit. Paardenarts te \'s Gravenhage. Verslag over den toestand en de werkzaamheden van de afdeeling Zuid-Holland over het jaar 1915. Het is ons aangenaam mede te kunnen deelen, dat het afgeloopen jaar vooronze afdeeling in vele opzichten een vruchtbaar tijdperk in ons Vereenigingslevenis geweest, zoodat wij met reden dankbaar daarop terug kunnen zien. Zooals reedsin uitzicht gesteld in het overzicht van 1914, stond ons op het eind van het jaarniets meer 111 den weg, over te gaan tot de vereeniging van de afdeelingen Zuid-Holland en Nieuw Zuid-Holland tot ?Š?Šn afdeeling onder den naam van: afdeelingZuid-Holland. Deze kwam dan ook in de bijeenkomst van 16 Maart 1915 tot stand. Daarbeide besturen na de samensmelting moesten aftreden, werd een nieuw bestuurgekozen. De scheuring in der tijd ontstaan in de afdeeling Zuid-Holland en welkeer toe leidde,

dat een deel harer leden zich afscheidde, behoorde hiermede tot de geschiedenis. Dat de voorzitter, de heer J. J. F. Dhont in wel gekozen woorden de beteekenisvan dit feit in het licht stelde, zal wel geen nader betoog behoeven; te recht werder door ZEd.op gewezen dat versnippering van krachten, gebrek aan eensgezind-heid en samenwerking slechts leidt tot ondermijning en veelal tot ineenstortingvan hetgeen men zich als einddoel voor oogen heeft gesteld. In de thans tot standgekomen groote afdeeling begroette hij een lichaam, waarvan, zonder optimistischte zijn, een grooten invloed op den gang der werkzaamheden verwacht mochtworden. Het ware onbillijk en ondankbaar tevens, het vele goede door deNieuwe afdeeling Zuid-Holland tot stand gebracht hier uit het oog te verliezen;hulde werd daarom gebracht aan al datgene, waaraan deze jonge afdeeling ge-durende den betrekkelijk korten tijd van haar bestaan, hare medewerking hadverleend. Ongetwijfeld hebben de

leden, die destijds uit Zuid-Holland traden omNieuw Zuid-Holland op te richten, steeds metterdaad getoond, dat de belangenonzer Maatschappij hen zeer na aan het hart lagen. Het aantal leden bedroeg op den dag der Vereeniging 71, op uit. Decembervan het verslagjaar 67. Door overlijden ontvielen ons tot ons groot leedwezen de H.H. Q. Overboschte Gouda en A. J. van Velsen te Schiedam; in warme bewoordingen werden zijdoor den voorzitter op de e.v. bijeenkomst herdacht. Een 3-tal leden verzocht van de ledenlijst te worden afgevoerd, terwijl 2 nieuwetoetraden en ?Š?Šn lid naar de algemeene afdeeling overging. Wegens ontslagnamevan den voorzitter der maatschappij, den Heer P. K. M. Houba, werd in diensplaats benoemd de voorzitter van Zuid-Holland, een keuze, die wij uit den aardder zaak niet anders dan ten zeerste konden toejuichen; moge de last en de ver-antwoordelijkheid hem daarmede op de schouders gelegd, hem licht zijn.



??? In het geheel werden er 5 bijeenkomsten gehouden; gezien het groot aantalleden liet de belangstelling te wenschen over, daar, gemiddeld genomen, slechts?Š?Šn derde gedeelte op deze tegenwoordig was. In geen geval kan zulks toegeschrevenworden aan de mindere belangrijkheid der in behandeling gekomen en genomenonderwerpen, aangezien juist het jaar rgi5 in dit opzicht zeer vruchtbaar is ge-weest. Op de agenda voor de werkzaamheden toch vond men o.a. vermeld, deontwerp-veewet, de herziening van de statuten en het huishoudelijk reglementder Maatschappij en een voorstel van een onzer leden â€” Dr. Mogendorff â€” tothet instellen van een onderzoek naar de controle op de in Nederland in consumtiekomende melk. Indien men nu in aanmerking neemt, dat bovendien nog verschil-lende wetenschappelijke voordrachten gehouden zijn geworden, vooral voor denprakticus van veel waarde, moet het ons inderdaad ten hoogste verwonderen,dat niet meer

belangstelling werd getoond. Het bestuur weet dan ook niet wathet nog meer zou kunnen doen om het bezoeken onzer vergaderingen aan te moe-digen. Het zal zich wel, hoe ongaarne ook, neer dienen te leggen bij de weinig troost-rijke gedachte, dat het overal elders in dit opzicht al niet veel beter is gesteld. In de Mei-vergadering sprak de Heer Dr. H. A. Vermeulen ,,over de melkklieren hare functie, waarna de Heer Dr. D. G. I\'bbels uitvoerige mededeelingen deed,omtrent het voorkomen van sarcoptes schurft bij schapen. Aangezien beidevoordrachten plaatsing vonden in ons tijdschrift, is het o.i. overbodig dienaan-gaande hier in nadere bizonderheden te treden. In de November-bijeenkomst werd de geheele namiddag, van ?Š?Šn tot 5 uur, inbeslag genomen door de belangrijke voordrachten over: ,,de locale anaesthesieen hare toepassing in de operatieve chirurgie van het paard" ,,en de praktischemededeelingen omtrent de neo-salversan therapie bij influenza pectoralis"

onder-scheidenlijk door l)r. J. H. Harto?? en F. Lameris. Eerstgenoemde spreker begon zijn rede met in een uitvoerige beschouwing tetreden omtrent de geschiedenis der plaatselijke verdooving en gaf het jaar 1884aan als haar geboortejaar, toen Koller n.1. de cocaine het eerst in de oogheel-kundige praktijk binnenleidde, waarna spoedig meerdere toepassing ook op andereslijmvliezen dan de conjunctiva volgde; zoo vond b.v. reeds in hetzelfde jaar ditverdoovingsmiddel uitgebreide aanwending in de rhino- en laryngologie. Spoedigging men inzien, dat een groot gebied anaesthetisch kan worden gemaakt, wan-neer de daartoe behoorende weefsels met cocaine-oplossing werden geinfiltreerd.En z???? kwam men tot de infiltratie-anaesthesie; aan Schleich de verdienstedeze het eerst methodisch te hebben toegepast. Door endermatische injectieswerd de huid in de uitbreiding der huidsnede met de betreffende oplossing gein-filtreerd, terwijl elke diepere weefsellaag eveneens

werd doordrenkt alvorenszij werd ingesneden. Schleich maakte gebruik van zeer zwakke oplossingen, n.1.van die met een cocaine gehalte van 0.1 en 0.01 % Tegenover de voordeelen vandit verdoovingsmiddel staat het groote nadeel, dat het, zoowel plaatselijk alsalgemeen, toxisch werkt, want ondanks liet gebruik van zwakke oplossingenbleef nog steeds gevaar voor vergiftiging bestaan; van daar dat men ernaarstreef-de, het zoodanig in aanwending te brengen, dat slechts zeer geringe hoeveelhedente gelijk werden geresorbeerd, zoodat men met minimale dosis kan volstaan.



??? In de combinatie nu van cocaine en adrenaline (het product van de bijnier, dattegenwoordig ook langs synthetischen weg wordt bereid) vond men, wat menzocht, daar het laatste een sterke ischaemie te voorschijn roept, die de cocainetot op zekere hoogte bindt. Tal van andere middelen hebben zich nadien nog als goede anaesthetica doenkennen, met name o.a. tropacocaine, eucaine, holocaine, stovaine, alypine,vanocaine en chinine. Door spreker werd de rovocaine te samen met adrenalinein deze zeer aanbevelen; men heeft daarvan noch plaatselijke, noch algemeeneonaangename gevolgen te vreezen. Ook aan de ethische beteekenis der verdooving werd aandacht geschonken engaf hij in dit opzicht als zijne meening te kennen, dat iedere dierenarts, omredenenvan humaniteit tegenover zijn pati??nten verplicht is haar, waar mogelijk, in toepassing te brengen, te meer, daar het nog altijd met gevaren gepaard gaandeneerwerpen lierdoor in vele gevallen vermeden kan

worden. Dat wij in de oogenonzer medemenschen, zeer te recht, in aanzien zullen stijgen wanneer deze zien,dat wij er naar streven, om het lijden van de aan onze zorgen toevertrouwdedieren te verzachten â€”â–  zeide hij â€” ligt voor de hand. Ook spaart men er, omdatmen ongestoord voortarbeiden kan, veel tijd mee uit en stijgt de kans op eenaseptisch wondverloop aanzienlijk. Wat aangaat de wijze van aanwending, achtereenvolgens werden besproken,de terminale, regionaire, secundaire, peri en endoneurale anaesthesie, waarbijer op gewezen werd, dat, om gevoelloosheid van de huid te verkrijgen, het af-doende is, indien het subcutane weefsel met het anaestheticum wordt geinfiltreerdEen afzonderlijke infiltratie van de huid in den zin â€žSchleich" is geheel over-bodig. Eveneens, omdat de innervatie van het periost van uit het naburige weefselgeschiedt, wordt bij klieving of verwijdering van dit vlies effect bereikt indien hetverdoovingsmiddel in voldoende mate de daarheen

voerende zenuwbanen treft.Bij operaties, die zich tot diep in het omringende weefsel uitstrekken, neme menzijn toevlucht tot de secundaire anaesthesie; echter diene men met het voortzettender kunstbewerking telkens zoolang te wachten, tot de zekerheid is verkregen,dat de diepere lagen in werkelijkheid gevoelloos zijn geworden. Met betrekking tot de techniek werd medegedeeld, dat noodig is in de eersteplaats een goede injectiespuit a 10â€”20 ccm. inhoud, voorzien van 2 ringen voor2Â° en 3Â° vinger, om, indien men in hard weefsel werkt, de vloeistof gemakkelijkte kunnen uitpersen, /oomede 2 canules nl. een groote (10 c.M. lang) en een kleine(5 c.M. lang). Als injectie-vloeistof werd aanbevolen:Novoca??ne 0.100.Adrenaline 0.005.Aq. destellat. 10. Zonder eenig gevaar kan men hiervan 100 ccm. injicieeren. Indien men geen gebruik mocht maken van adrenaline, kan men bij het paardveilig gaan tot een gift van 300 ccm. dezer oplossing. Mede werd aangegeven in welke

vormen de novocaine, de novocaine-suprareninein den handel wordt gebracht. Hetisduidelijk.datde tegebruikenoplossingen sterielbehooren te zijn. Betreffende de werkzaamheid van adrenaline kan men somtijdsbedrogen uitkomen, daar dit een zeer gevoelig lichaam is, dat door tal van in-



??? vloeden zijn werkzaamheid spoedig verliest. Het gebruik van versch bereidepreparaten is dus aan te bevelen. Achtereenvolgens werden nog tal van door hemverrichte kunstbewerkingen besproken, waarbij de aanwending der locale anaes-thesie hem ten volle bevredigde, in zooverre absolute pijnloosheid werd verkregen.Indien men zorg draagt, dat het verdoovingsmiddel belandt, overal waar het mesingrijpt, zal men zich in dit opzicht voor iedere teleurstelling kunnen vrijwaren. â–  Zelfs castraties worden in de heelkundige paardenkliniek van \'s Rijks-veeartsenij-school pijnloos verricht. Hierbij heeft men in acht te nemen, dat men in de eerste plaats de tunica dartosgevoelloos maakt, waarna, met behulp van de lange canule de foeniculus sperma-ticus (meer in het bijzonder de nervus spermatic. externa et interna- plexus sper-matici-) aan de beurt komt; een hoeveelheid van 10 tot 15 ccm. van bovengenoemdeoplossing is daartoe voldoende. Het spreekt van zelf,

dat men topografisch goed opde hoogte dient te zijn van het verloop der betrokken zenuwtakken. Ook bij hetverrichten der cryptorchiden operatie bewijst de verdooving goede diensten;met behulp van de lange canule wordt nl. het subcutane weefsel en door den uit-wendigen liesring ook het te verscheuren losse bindweefsel naar verschillenderichtingen geinfiltreerd. De testikel wordt niet gevoelloos; evenwel kan, ten behoevevan het afkneuzen der atrophisclie zaadstreng, deze secundair wordengeinjiceerd. Voorts werden met betrekking tot ons onderwerp nog besproken de herniaescrotalis, de foeniculitis botriomycotica, neurectomien en periostotomie bij spat,benevens verschillende hoefoperaties. Bij de daaropvolgende bespreking prees de heer Muller aan: novoca??ne-supra-renine, opgelost in een physiol. keukenzoutsolutie met sulfas-kalicus (0.4 %).Preparaten in den handel voorkomende voldeden dezen niet, waarom hij er devoorkeur aan geeft de injectie-

vloeistof zelf te bereiden. Da aandacht werd er doorhem op gevestigd geen gebruik te maken van glas, omdat het beste glas steeds eenweinig alcalisch is, waardoor de suprarenine gemakkelijk bederft; porceleinenschaaltjes, als door de firma H??chst in den handel worden gebracht, verdienende voorkeur. De heer Mogendorff vroeg, of de verdooving ook werkt in centrapetale richting,hij meende dat dienaangaande publicaties zijn gedaan door collega Harrevelt;den heer Hartog was daaromtrent niets bekend. Op de mededeeling van den HeerMuller merkte hij op, dat het gebruik maken van een oplossingsmiddel dat0.4 % kaliumsulfaat bevat uitstekend is, daar men door de studies van Rockmanne.a. tot de ontdekking kwam, dat hierdoor de werking van novocaine wordt ver-hoogd. Het is bekend, dat adrenaline bederft bij aanwezigheid van alcalien, redenwaarom de door den heer Muller gevolgde wijze van oplossen een goede is. De daarop volgende spreker (Lameris)

deed uitvoerige mededeelingen omtrentde door hem verkregen resultaten met neo-salversan bij influenza pectoralis. Deze bleken in alle opzichten zeer gunstige te zijn, uitgezonderd in een enkelgeval, dat letaal verliep en waarin te laat werd ingespoten. Uitvoerig werd stilgestaan bij de vraag, in welk stadium van de ziekte menmet deze therapie het meeste effect bereikt, als hoedanig werd aangemerkt hetbegin-stadium, d.i. wanneer zich nog geen symptomen van de zijde van longen



??? of pleura hebben voorgedaan. Besproken werden verder, de dosis en de wijzevan aanwending. Aan neo-salversaan moest de voorkeur worden gegeven bovenSalversan, ook al, omdat het eerste veel gemakkelijker oplosbaar is dan het laatste;van nevenwerkingen van onaangenamen aard had hij nimmer iets ondervonden.De dosis van neo-salversan is anderhalf maal hooger dan die van salversan, n.i. gram per paard, vertegenwoordigende een waarde van Â? f15.â€”, opgelost in150 ccM. water.; dat de te injiceeren vloeistof steriel moet zijn spreekt vanzelf.Voor de intervenale inspuiting moet men de voorkeur verleenen aan liet infundeerapparaat boven de spuit. Verschillende bizonderheden, rakende de techniekwerden onder de oogen gezien; het is aan te bevelen beide jugularesdicht te drukken,waardoor het inbrengen van de naald in het lumen der vena wordt vergemakkelijkt. De voor den dag tredende verschijnselen 11a de toediening van het middel, alsdaar

zijn: geringe teekenen van onrust, krabben met de voorbeenen, aanvanke-lijke temperatuurstijging v????r de besliste daling, behoeven volgens spreker geenzorg te baren. In den regel is ?Š?Šn enkele gift voldoende en ziet men de ziektesymp-tomen dra afnemen, hetgeen vooral van toepassing is op d?Š verhoogde temperatuur.In het algemeen behoeft men deze ziekte niet meer te vreezen, mits tijdig neo-salversan wordt toegediend; als een groot voordeel wordt vooral aangemerkt,behalve de daling van het sterftecijfer tot nul, het sterk verkorte reconvalescentietijdperk en de geringe achteruitgang der pati??nten in voedingstoestand. De Heer Lameris eindigde dan ook zijne zeer belangrijke mededeelingen meteen opwekkend woord tot alle praktici, om, waar de gelegenheid zich voordoetvan dit middel gebruik te maken. Bij de daaropvolgende gedachtenwisseling vroeg de heer Hoogkamer naarinleiders ervaring ten opzichte van de in tra-musculaire injectie, onder

opmerking,dat bij de behandeling in Ned. Indi?? van de Frambosia bij den mensch, de intra-venale inspuiting grootendeels voor deze heeft plaats gemaakt, zonder dat deresultaten daarom minder gunstig bleken; slechts zeer zelden â€” waaraan wellichtde operateur het meeste schuld heeft â€” ziet men een absces optreden. Z. i. zoudeze methode, om haar meerderen eenvoud mede toepassing verdienen in de dier-geneeskunde. Inleider antwoordde daarop, dat hij voor zich in dit opzicht over geen ervaringkon beschikken; hij vreesde dat de groote in te spuiten vloeistot-massa wellichteen contra-indicatie zou kunnen vormen, waartegen eerstgenoemde aanvoerde,dat de injectie vloeistof over verschillende plaatsen van het lichaam ware teverdeelen; spreker zegde toe aan dit vraagstuk gaarne zijn aandacht te zullenwijden. Alle voordrachten, geheel gericht op de praktijk, hadden de onverdeelde aan-dacht der aanwezigen en kon de voorzitter, bij het uitspreken van zijn

dank aande sprekers, van welke 3 zich zelfs de moeite hadden gegeven om op eerste verzoekvan elders naar Rotterdam te komen, er terecht op wijzen, van hoeveel nut,nu het specialiseeren ook in de diergeneeskunde al meer en meer op den voorgrondtreedt, deze voor den prakticus zijn. Van deze plaats past o.i. dan ook nogeen woord van dank aan hen, die zich met zoo groote bereidwilligheid ter beschik-king onzer afdeeling hebben gesteld.



??? Het bestuur is voornemens voort te gaan met in deze richting te doen watmogelijk is; het houdt zich bij voorbaat gaarne aanbevolen voor tijdige mede-deeling, indien een of meer leden aangaande wetenschappelijke onderwerpen ofvraagstukken op vakgebied voorlichting wenschen. Onder de â€žVrije mededeelingen" werd op iedere vergadering, aangaande verschil-lende onderwerpen op klinisch gebied van gedachten gewisseld; ook de vakbelangenondervonden de noodige belangstelling. Aan het eind van ons verslag gekomen, vermeenen wij nog met een enkel woordin herinnering te mogen brengen, dat bij het in werking treden van de herzienestatuten met bijbehoorend huishoudelijk reglement, onze maatschappij herdooptis in: â€žMaatschappij voor diergeneeskunde". Nu men zich voor de naamsverandering met groote meerderheid heeft uitge-sproken, zal het streven van ieder onzer ook moeten zijn, om er zooveel mogelijktoe mede te werken, de woorden:

â€žveeartsenijkunde" en ..veearts" de plaats tedoen ruimen voor: â€ždiergeneeskunde" en â€ždierenarts". Men bedenke toch dat,indien wij daartoe niet het voorbeeld geven, deze naamsverandering noch door deRegeering, noch door het publiek zal worden overgenomen. Namens het bestuur, De Secretaris: \'s Gravenhage 20 Maart 1916. Hoogkamer. Verslag van de afdeeling Noord-Holland van de Maatschappij ter bevorderingdor Veeartsenijkunde in Nederland over het jaar 1915. Op i Januari 1915 bedroeg het ledental 40. De heer A. Kool te Ouderkerkaan den Amstel trad als lid toe, doch daar staat tegenover, dat collega Remptons door den dood werd ontnomen, zoodat op 1 Januari 1916 het ledental nog40 bedroeg. Er werden weer 3 vergaderingen gehouden n.1. op 26 Februari, 27 Augustus en19 November, die respect, door 20, 18 en 12 leden werden bezocht. In de vergadering van 26 Februari werd het voorzitterschap door den heerJ. Mazure overgedragen aan den heer

J. A. Klauwers. Voor de te vervullen functies in het Hoofdbestuur werden de volgende candidatengesteld n.1.: voor voorzitter de heer J J. F. Dhont te Rotterdam, voor penningmeesterde heer J. Mazure te Amsterdam, als voorloopig candidaat voor de eventueelte vervullen betrekking van 2en secretaris bij verkiezing van den heer Dhonttot voorzitter, de heer van Altena te Hoek van Holland. Door den penningmeester werd rekening en verantwoording gedaan van zijnbeheer over het vorige jaar en er bleek een voordeelig saldo te bestaan van f 128.06. Door den heer St??vE werd ons na een korten voordracht gedemonstreerd meteen door hem zelf geconstrueerde borstkas met organen, de inwendige verbloedingbij een paard. Het zeer kunstig in elkander gezette toestel trok zeer de aandachtder leden en de verrichtingen werden zeer nauwkeurig gade geslagen. In dezelfde vergadering had nog een gedachtenwisseling plaats over het af ofniet onder staatstoezicht brengen van de

veeverloskundigen. Tot een oplossing



??? kwam men in deze niet. Over \'t algemeen was men van gevoelen, met niet te veeladressen bij de regeering aan te komen. Vervolgens werden nog behandeld het rapport van het Wetsontwerp op denVeeartsenijkundigen dienst en dat van de Commissie van Enquete. De vergadering van den 27sten Augustus werd voor \'t grootste gedeelte in beslaggenomen voor de behandeling van het programma van de 56ste algemeene ver-vergadering. Tot afgevaardigde en plaatsvervangend afgevaardigde naar dezevergadering werden benoemd de heeren J. A. Klauwers en F. M. de Leur. Bij de vrije mededeelingen bracht de heer Bakker de leden in kennis met denieuw opgerichte vereeniging van wetenschappelijken teelt. De heer Rempt deeldemede, dat hij met zeer veel succes koeien met longjacht behandelde met sulfasatropini. In de vergadering van 19 November werd tot secretaris der afdeeling gekozende heer F. M. de Leur in de plaats van den heer F. P. Kf.ijser, die niet

terstondherkiesbaar was. Het bestuur voor 1916 is dus als \'t volgt samengesteld:J. A. Klauwers, voorzitter.F. M. de Leur. secretaris.G Hannema, penningmeester. De contributie voor 1916 bleef vastgesteld op f 16.50. De heer B. M. Busing werd aangewezen als lid der afdeeling Noord-Hollandom zitting te nemen in de z.g.n. melkcommissie. De heer Folmer gaf enkele mededeelingen over het voorkomen van sclerosto-matose bij veulens, terwijl ten slotte de aandacht nog werd gevestigd op eenmededeeling in het ochtendblad van het Algemeen Handelsblad van 18 November1915 betreffende een verslag van de vergadering tot ontwikkeling van den Land-bouw in Holland\'s Noorderkwartier. De secretaris, Alkmaar. 29 Maart 1916. F. P. Keijser. Berichten. Onderwijs in theoretische vleeschkeurlng aan \'s Rijks-Veeartsenijschool te Utrecht. De Vereeniging van Directeuren van gemeentelijke slachthuizen in Nederlandheeft in een schrijven, gericht aan den Raad van Bestuur van \'s-Rijks-

Veeartsenij-school, haar bevreemding en teleurstelling geuit over de tegenwoordige regelingin zake het onderwijs in theoretische vleeschkeuring aan die inrichting. Zij verzoekt den Raad dringend, te bevorderen, dat het onderwijs in genoemdstudievak zoo spoedig mogelijk worde herzien. De Secretaris. Leiden, 18 Maart 1916. W. Stuurman,



??? Goedgekeurde entstofinrichtingen. Aan de lijst van goedgekeurde entstofinrichtingen, zooals deze laatstelijk in de Nederl. Staatscourant van 7 Jan. 1916is bekend gemaakt, wordt toegevoegd de entstofinrichting van Prof. Dr. D. A.de Jong, te Leiden (Ned. Staatse. 1916 no. 75). De ondergeteekende verzoekt de hieronder genoemde heeren beleefd hun tegen-woordig adres aan hem te willen opgeven. S. de Vlas. S. Broersma. van Vuren. C. Kuiper. B. Crez?Še De eerste drie heeren hebben nog honorarium te vorderen voor hunne bijdragenover 1915, de beide laatsten hebben verzuimd hun abonnement te voldoen. C. F. van Oijen. Personalia. Bij Kon. Besluit is, voor den tijd van ten hoogste vijf jaren,gedetacheerd bij het leger in Nederlandsch-Indi??, de paardenarts der 2e kl.Dr. B. Eggink. Bij Koninklijk besluit van 30 Maart 1916 nÂ°. 34 is, voor het tijdvak vani April 191?“ tot i April 1917 benoemd tot conservator-assistent aan \'s KijksVeeartsenijschool te Utrecht, Dr.

N. H. Kolkmeijer, te Amsterdam. i April 1.1. heeft de heer H. van Staa, districtsveearts te Leeuwarden zijn25-jarige ambtsvervulling herdacht. Jubilaris mocht vele blijken van belangstelling ondervinden. Bibliografie. R. Hesse und F. Doflein, Tierbau und Tierleben in ihrem Zusammenhangebetrachtet. Leipzig und Berlin, B. G. Teubner, 1916. 2 Bde. 8Â°. 1800 S. m.1200 Abb. und 35 Taf. Geb. M. 40.â€” Hfr. bd. M. 44 â€” Bd. 1. Der Tierk??rper als selbst?¤ndige! Organismus. 2. Das Tier als Glied des Naturganzen. K. Fl??ricke, Die S?¤ugetiere des deutschen Waldes. I2te Aufl. Stuttgart,Franckhsche Verl. h., 1916. 8Â°. 106 S. m. Abb. M. 1.â€” Geb. ,, 1.80 O. Kellner, Die Ern?¤hrung der landwirtschaftlichen Nutztiere. Lehrbuchauf der Grundlage physiologischer Forschung und praktischer Erfahrung. 7teAufl. Hrsg. von G. Fingerling. Berlin, P. Parey, 1916. XII 639 S. m. 1 Bildnis. Geb. M. 14.50 Th. Brugsch und A. Schittenhelm, Lehrbuch klinischer Untersuchungs-

methoden. 3te Aufl. Wien, Urban und Schwarzenberg, 1916. 8Â°. XVI 776 S. m. 388 teils f?¤rb. Textabb. u. 2 f?¤rb. Taf. M. 18.â€” Geb. ,, 20.â€”



??? Gase record book with diagram Charts for veterinarians. Chicago, The Effi-ciency Sales Co. S 2.â€” R. Abel, Bakteriologisches Taschenbuch. Die wichtigsten technischen Vor-schriften zu bakteriol. Laboratoriumsarbeit. I9te Aufl. W??rzburg, C. Kabitzsch,1916. Kl. 8Â°. VI 140 S. M. 2.50 B. A. Thomas and R. H. Ivy, Applied immunology : the practical applicationof sera and bacterins prophylactically, diagnostically and therapeutically. W.an appendix on serum treatment of haemorrhage, organotherapy and chemotherapy.London and Philadelphia, Lippincott Cy., 1915. 8Â°. 359 p. M. 16.â€” W. F. Wassink, Over gezwellen bij den fazant, veroorzaakt door een worm.(Heterakis N. Sp.) Med. diss. Amsterdam. 1916. (Voorloopige aank.) Ungezieferplage und Ungezieferbek?¤mpfung. Eine Zusammenstellung der ange-gebenen Methoden zur Vernichtung des Ungeziefers mit bes. Ber??cksichtigungder Vernichtung der Kleiderl?¤use. Hrsg. vom Deutschen Verlag f.

Volkswohl-fahrt Dresden. Dresden, Deutscher Verl. f. Volkswohlfahrt, 1915. Gr. 8Â°.61 S. m. 6 Abb. (auf 2 Taf.) M. 1.â€” Ergebnisse der allgemeinen Pathologie und pathol. Anatomie des Menschen undder Tiere. Hrsg. von O. Lubarsch und R. von Ostertag. Gesamtinhaltsverz.zu Jhg. 7â€”16. Namensverz. Bearb. von A. Loch. Wiesbaden, J. F. Berg-mann, 1916. 8Â°. 531 S. M. 32.â€”J. Hauschildt, Pathologische Anatomie und Therapie des Hufkrebses. Inaug.Diss. Hannover. L. Steffens, Untersuchungen ??ber die anaesthesierende Eigenschaft des Papa-verins und seine Verwendbarkeit als Lokalan?¤sthetikum. Inaug.-Diss. HannoverJ. Dahmen, Vergleichende Untersuchungen ??ber die Wirkungen des Acetophenon(Hypnon) und des Propriophenon. Inaug.-Diss. Hannover. K. Ernst, Ueber die fermentativen Wirkungen des Papayotins. Inaug.-Diss. Hannover. j. Heyne, Grosses Handbuch der Schafzucht auf neuzeitlicher Grundlage.Leipzig, Reichenbachsche

Verlagsbuchh., 1916. 8Â°. VIII 494 S. m. 99 Abb.,Tab., Beil. und einem f?¤rb. Modell. Geb. M. 12.â€” Fr. F??rst, Kaninchenzucht f??r den Haushalt. Neutitschein, Verl. der L. V.Endersschen K.-A., 1916. Kl. 8Â°. 116 S. u. 59 Abb. M. 0.75 I\'er.: Hei ,,Groninger Rundveestamboek". Stamboek. Jg. 7. 1915.J. H. W. Th. Reimers, Een Studie Over bloedlijnen in het materiaal van hetGroninger Paardenstamboek. f 1.50. Vereen. tot Bevordering der wetensch. teclt. nr. 3. Fr. M??ller, Lehre vom Exterieur des Pferdes oder von der Beurteilung desPferdes nach seiner ?¤ussern Form. 8te Aufl. Wien und Leipzig, W. Braum??ller,1916. M. 28 Fig. u. der Abb. eines Original-Araber-Hengstes u. eines Pferde-skelettes. M. 5. P. K??nig, Dauerfleisch und Dauerwurst f??r Versorgung von Heer und Volk.Erfahrungen ??ber Herstellung, Aufbewahrung, Haltbarkeit und Versand.Er??rterungen ??ber gesetzl. Bestimmungen und ??ber wirtschaftl. Fragen. Berlin,Zentral-Einkaufsges., 1916. 79

S. M. 1.50 Abhandlungen f??r Volksern?¤hrung. H 3.



??? E. Kallert und R. Standfuss, Ueber die Verarbeitung von Schweinen zu halt-baren Fleischwaren mit besonderer Ber??cksichtigung der Konservierung in Dosen.Berlin, Zentral Einkaufsges., 1916. IV 96 S. M. 1.50 Abhandlungen f??r Volksern?¤hrung. H. 4. J. K??nig. N?¤hrwerttafel. Gehalt der Nahrungsmittel an ausnutzbaren N?¤hr-stoffen, ihr Kalorienwert und N?¤hrgeldwert, sowie der N?¤hrstoffbedarf des Men-schen. Graphisch dargest. ute Aufl. 2ter Abdr. Berlin, J. Springer, 1915. M. 1.60 J. Frost, Die Bezahlung von Milch und Rahm nach Butteranteilen. Tabellenf??r den praktischen Gebrauch. 2te Aufl. Berlin, P. Parey, 1916. M. 1.60 Bericht ??ber das Veterin?¤rwesen im K??nigreich Sachsen f??r das Jahr 1914.Hrsg. von der II. Abt. des K??n. Landesgesundheits-amtes. Jhg. 59. Dresden,v. Zahn & Jaensch, 1915. 8Â°. V 194 S. H. B. Hemenway, Essentials of veterinary law. Chicago, American Journal ofVet. Medicine, 1915. 340 p. S 3.â€” Vet. med. Series nr.

ig. W. Kleberger, Grundz??ge der Pflanzenern?¤hrungslehre und D??ngerlehre.Tl. 2. Bd. 1. Hannover, M. und H. Schaper, 1915. 8Â°. IX 291 S. m. 11Taf. M. 8.â€” Tl. 2. Bd. 1. Gesetzm?¤ssigkeiten bei der Pflanzenern?¤hrung.Chemiker-Kalender. 1916. Hrsg. von R. Biedermann. Jhg. 37. Berlin,J. Springer, 1915. 2 Bde. Geb. M. 4.40 H. Pingel, Beitr?¤ge zur Frage der Zuckerbildung aus einigen unges?¤ttigtenS?¤uren und Acetaldehyd. Inaug.-Diss. Berlin 1916. du Buy. Referaten. Onder den titel, â€žKeuring van Levensmiddelen" bespreekt de heer A. Dupari,het tot stand komen van de provinciale keuringsdienst in Friesland, en de ge-schiedenis van het ontwerp van wet tot wering van vleesch en vleeschwaren, dievoor de gezondheid schadelijk zijn. Schrijver wijst er op dat bij de getroffen regelingin de provincie Friesland wel veel verbeterd zal worden, maar dat de regeling derkeuring van vleesch nog op zich laat wachten. Krachtig wordt betoogd, dat vooralde

bekrompen geest, die er voor den dag komt, zoodra maatregelen van algemeennut enkele persoonlijke belangen dreigen tc schaden, de oorzaak is van het achter-wege blijven van openbare slachthuizen in verschillende steden. Met klem dringt de heer D. op het behandelen van genoemde wet in de 2deKamer der St. Gen. aan, en eindigt met het zoo treffend juiste motto: â€žEen keuringsdienst is een verzekering tegen diefstal van volksgezondheiden volkskracht" (J. de Waal in de brochure â€žDe keuring van levensmiddelenin kleinere gemeenten".) C. F. van Oijen. Tijdschrift voor sociale hygi??ne, Februari \'16, jaarg. 8. Afl. 2.



??? Dr. Stedefeder â€” Ueber Anthrakopepsie. Schrijver stelt een onderzoek in naar de wijze waajop de miltvuur-bacillenhunne ziekmakende werking ontplooien en meent dat de volgende momentenop het aanwezig zijn van een â€žmiltvuurferment" wijzen, terwijl de werking vandit ferment bestaat in een vertering ,,pepsie", welke onder invloed van het bloedserum tot stand komt. Bedoelde argumenten zijn: uitblijven van de bloedstolling in het lichaam en de haemopepsie der milt-vuurbacillen in de bloedagarplaat; 2Â°. bepaalde eigenaardige ontleding van de eiwitten, kenbaar door de Asco-lische reactie en verbonden met een specifieke geur; 3Â°. het zeer plotselinge optreden der ziekteverschijnselen, aan een vergiftiginggelijk; 4Â°. de zeer groote snelle gasontwikkeling in het cadaver. Dit onderzoek is als een voorloopige mededee\'ing gepubliceerd. C. F. van Oijen. Berlincr Tierarztl. Wochenschrijt 3 Febr. 1916 No. 5. Prof. Dr. Olt. Gieszen. Hictologische

Untersuchung des ,,Pigment-specks" beiSchweinen. Schr. kon bevestigen, dat dit pigment plaatselijk in het bindweefsel tusschende vetcellen afgezet is, in water, alkohol, chloroform, aether, en zwavelkoolstofonoplosbaar, en geen ijzerreactie geeft. Goed ontvette stukken kunnen ingesloten en microscopisch onderzocht worden.Het pigment blijkt dan langs de tubuli der melkklieren te zijn afgezet. Olt meentdat dit pigment niet Van haematogenen oorsprong is, maar uit pigmentcellenafkomstig. Deze ce\'len zijn in den omtrek der klierbuizen aan te treffen, ook zijnpigmentafzettingen aan de basis van het klierepitheel te vinden. Te gronde geganepigmentcellen vindt men tot in het lumen der klierbuizen. Het geheele beeld1Â§ met dat der huidpigmentatie op ?Š?Šn lijn te stellen. Olt meent dat de gepigmenteerde deelen, afgekeurd moeten worden, wijl zeals een ,.anomalie" te beschouwen en als â€žherabgesetzt in Nahrungs und Genusz-wert" te veroordeelen zijn.

C F. van Oijen Zcitschr. /. Fleisch u. Milchygi?¨ne 1 Jan 1916..



??? STAAT van de gevallen van besmettelijke veeziekten, in Nederland geconstateerd geÂ?durende de maand Maart 1916. Opgemaakt door het Ministerie van Landbouw, Nijverheid en Handel.(De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal eigenaren aan onder wier vee de ziekte werdgeconstateerd). Provincie. Veepest. Longziekte. Monds cn klauwzeer Kwade droes enhuidworm. Schurft bij paarden schaap. Schaapspokken. Rotkreupel. Vlekziekte. Trichinenziekte. Miltvuur. Hondssdolheid. j.3 =3 sf,0 w >??f Â? m Friesland .... â€” â€” â€” â€” 15(1) - 28(4) 4(2) â€” 7(5) â€” _ Groningen.... â€” _ - â€” â€” â€” â€” â€” 1(1) - â€” Drenthe...... â€” â€” â€” 3(2) â€” â€” - 1(1) â€” Overijsel .... â€” â€” â€” â€” 3(1) â€” â€” â€” â€” K") â€” â€” Gelderland .. â€” _ â€” â€” â€” â€” â€” 3(3) â€” 2(2) - â€” Utrecht..... â€” â€” â€” â€” 9(1) â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” NoordsHolland â€” - â€” â€” 1(1) â€” 9(2) â€” â€” â€” â€” ZuidsHolland â€” â€” (8) â€” â€” 37(13) â€?â€” 2(2) â€”

â€” Zeeland...... â€” â€” â€” _ â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” NoordsBrabant (1) 4(4) â€” â€” Limburg...... â€” (12) â€” â€” - ; â€” â€” â€” 2(2) â€” HET RIJK .. (21) 31(6) â€” 37(6) 44(18) â€” 20(18) â€” â€” Vroeger geconstateerde ziektegevallen, welke begin Maart 1916 nog niet ge??indigd waren. NoordsBrabant â€” â€”. (2) -! - â€” â€” â€” â€” â€” â€” ZuidsHolland - - (15) â€” 1 â€” â€” 190( 4) â€” â€” f â€” NoordsHolland â€” (2) 5( 1) â€” 131(21) â€” â€” â€” â€” Zeeland ...... â€” - (4) - ! â€” IBB â€” _ â€” â€” â€” Friesland ..... â€” - : 77( 4) - 135(13) â€” â€” â€” â€” â€” Overijsel .... â€” 5(2) â€” â€” â€”â€? â€” â€” â€” Groningen â€” â€” â€” â€” ; 79( 5) â€” 36( 5) â€” â€” â€” Drenthe...... â€” â–  â€” â€” 1 113(22) â€” 5( 5) - - HET RIJK .. â€” â€” (23) â€” : 279(34) â€” 497(48) â€” â€” â€” â€” â€”



??? Iets over den levensduur onzer roode bloedlichaampjes, Rede, uitgesproken bij de overdracht van het Directoraat van \'s RijksVeeartsenijschool op 1 Mei 1916, DOOR Dr. M. C. DEKHUYZEN. Hoog Edel Gestrenge Heeren, vertegenwoordigers der Regeering vanLand, Gewest en Stad, Hoog Geleerde Heeren, vertegenwoordigers van den Senaat der Universiteit te Utrecht, Zeer Geleerde Heerenvertegenwoordigers van de Maatschappij voor Diergeneeskunde,en van veterinaire vereenigingen, Hoog en Zeer Geleerde HeerenLeeraren en Docenten aan \'s Rijks Veeartsenijschool,Mijne Heeren Studenten aan die school, en Gij allen, diedeze bijeenkomst met Uwe tegenwoordigheid hebtwillen vereeren, Zeer gewenschte toehoorderessenen toehoorders. Het is voor \'s Rijks Veeartsenijschool heden voorzeker eengedenkwaardigen dag in haar ontwikkelingsgeschiedenis. Voor heteerst toch treedt de Directeur af, niet om redenen van gezondheidof wegens vergevorderden

leeftijd, maar om, na een ambtsvervul-ling van slechts ?Š?Šn jaar, zijn taak over te dragen aan den collega,die hem naar rangorde van dienstjaren opvolgt. Het eenjarig Directoraat, voorwaar een mijlpaal in onze geschie-denis! Het was duidelijk geworden dat de regeeringsvorm, be-lichaamd in een Directeur voor het leven, niet meer past voor eenonderwijsinrichting van den omvang en de beteekenis, die \'s RijksVeeartsenijschool in den loop der jaren onder den drang der omstan-digheden allengs verkregen heeft. Een ontwikkeling, die nog langniet tot een rustpunt moge genaderd zijn. Want er is nog veel tewenschen overgebleven, hoe dankbaar we ook mogen zijn voor hetvele en goede, dat ons te beurt is gevallen. Een woord van hartelijken dank zij namens den Raad van Bestuuraan Zijne Excellentie den Minister van Landbouw, Nijverheid enHandel voor dezen maatregel gebracht. De leden van dezen Raad,dat zijn alle gewone leeraren, zullen dus beurtelings

gedurende eenjaar de lusten en de lasten van het voorzitterschap en directoraatdragen. Ieder zal de gelegenheid hebben, en de plicht, zich nietXLIII 20



??? alleen hoofd van zijn instituut, laboratorium of afdeeling te gevoe-len, maar de belangen van het geheel te behartigen, nog intensiverdan hij allicht als eenvoudig lid van de vergadering zoude doen.Moge deze nieuwe instelling tot heil van onze school strekken! De Raad heeft besloten, ieder jaar de wisseling in het directoraatmet eenige plechtigheid te laten geschieden. De aftredende direc-teur spreekt een rede uit, waarin hij kort de voornaamste gebeur-tenissen van het afgeloopen jaar herdenkt en vervolgens eenigonderwerp uit zijn vak van studie behandelt. Vergun mij dat ik eerst een korte terugblik sla op het verledenen dat ik daarbij gebruik maak van het voorrecht, de eerste tezijn, die deze rede houdt, door mij namelijk niet te beperken totdat korte tijdsgewricht mijner ambtsvervulling, maar terug tegaan tot zoover als mijn persoonlijke herinneringen aan deze schoolreiken, dat is over een vijftiental jaren. Ik zal daarom toch nietlang van stof behoeven te

zijn. Toen ik de eer had, Dr. Hamburger, wegens diens benoemingtot Hoogleeraar te Groningen op te volgen, was het ontwikkelings-proces onzer school juist te voren begonnen. Na zwaren stiijdhadden de afzonderlijke afdeelingen een feitelijke zelfstandigheidverkregen, was het internaat afgeschaft en waren de daardoorvrij gekomen localiteiten voor het onderwijs beschikbaar geworden. Er waren acht leeraren, thans zijn er twaalf. Trouwens is hetaantal toehoorders in die 15 jaren meer dan verdrievoudigd. Alle docenten waren overladen met lesuren en, wat veel ergeris, met vakken. Het programma van die dagen vermeldt officieel,dat er o.a. ?Š?Šn leeraar is in: ontleedkunde, heelkundige ontleedkunde, embryologie en tera-tologie; natuurlijke historie, ext?Šrieur en raskennis der huisdieren;gezondheidsleer en voederkennis, ?Š?Šn in: plantkunde, dierkunde, delfstof- en aardkunde, artsenij-warenkennis, artsenijmengkunde, practische scheikunde, tevensbelast

met het toezicht op den pharmaceutischen dienst, ?Š?Šn in: weefselleer en physiologie, algemeene ziektekunde,ziektekundige ontleedkunde en practische microscopie. Het heeft er den schijn van, dat het welbekende grondbeginselwerd toegepast, het onmogelijke van de menschen te eischen, omhetgeen mogelijk is van hen gedaan te krijgen. Zoo hard mogenwe echter niet oordeelen: die toestand was langzamerhand ontstaan. _



??? ondanks hevige protesten. En de regeeringsmachine werkt nueenmaal niet vlug. Van de mannen, die met onverdroten ijver en plichtsbetrachtinghun zware taak zoo goed vervulden als onder zulke omstandig-heden maar eenigszins mogelijk was, en die mij bij mijn komst zoohartelijk ontvingen, is alleen Dr. Van der Plaats nog in functie. Van de vijf ambtgenooten, die in rangorde van dienstjarentusschen hem en mij stonden, is Woltering overleden, nadat hijons verlaten had om Hoofdinspecteur van de volksgezondheid teworden, de overige vier: Thomassen, De Bruin, Van Esveld enSchimmel zijn te midden hunner werkzaamheid door den doodweggerukt. Ze zijn op het veld van eer gevallen. Gij jongeren weet niet en zult U niet licht kunnen voorstellenhoe die mannen gewerkt hebben voor de opleiding uwer voor-gangers en voor het vooruitbrengen van het vak Uwer keuze.Een groote tijd ligt achter ons. Anderen zullen eenmaal de vruch-ten plukken van hun

inspanning in onderzoek en onderwijs. Zijzelve hebben het beloofde land niet mogen aanschouwen, waarvoorzij z???? gestreden hebben. Eere zij hun aandenken! De toenmalige directeur, Dr. Wirtz, heeft wegens hoogen leeftijdzijn ambt neergelegd. Wij mochten zijn opvolger, Dr. Schimmel,slechts een viertal jaren aan ons hoofd zien. Dr. Van der Plaatsnam het directoraat tijdelijk waar, gedurende weinige maanden,maar wenschte niet nog een vol jaar aan zijn laboratoriumonttrokken te worden. In 1900 waren er 68 leerlingen waarvan 14 eindexamen H. B. S.i dat van het gymnasium hadden afgelegd, de overigen warenvoor het toelatingsexamen geslaagd. Aanvankelijk kwamen de verbeteringen langzaam. Zelfs debekende voortvarendheid van den toenmaligen Directeur-Generaalvan den Landbouw, Lovink, kon er niet dadelijk den snellerengang in brengen, die ons later zoozeer verheugde. In 1904 werdende eischen voor het toelatingsexamen belangrijk verzwaard.

Datwas een uiterst gewichtige stap. In 1905 was het aantal studentenreeds tot 135 gestegen, waarvan 100 ??f het einddiploma van deH. B. S. v. jongens met 5 jarigen cursus ??f wel (in zeer enkelegevallen) dat van het gymnasium bezaten. Tegenwoordig is alleenbij hooge uitzondering een onzer meer dan tweehonderd studentenniet in het bezit van een dier diploma\'s. De vrees dat verzwaringvan de eischen betreffende de v????r-opleiding den toevloed zouverminderen, is dus allerminst bewaarheid. In snel tempo kwamen nu na 1904 de verbeteringen. Gebouwen



??? verrezen, het personeel werd uitgebreid. Het houten hulpgebouwdat bedoeld was, tijdelijk in de behoefte aan leslokalen te voorzien,verdween, vochtig en bouwvallig, na dertig jaren ondienst. Deman?Šge staat op de plek, die het zoo zeer en zoo lang ontsierde.Het pathologisch instituut verrees, nadat in 1905 Dr. Markusde helft mijner vakken had overgenomen. Een afzonderlijke leer-kracht werd voor de dierkunde in Dr. Nierstrasz aan Dr. VanItallie, Woltering\'s opvolger, toegevoegd. De heer Hoefnagel,directeur van het stedelijk abattoir, werd buitengewoon leeraarin de praktische vleeschkeuring. Ik zal U niet verder in bijzonder-heden schetsen hoe langzamerhand de verschillende met vakkenoverladen leeraren van een deel hunner taak ontheven werden,hoe de anatoom de raskennis en de gezondheidsleer afstond, hoede vierde klinische leerstoel werd opgericht, hoe de parasitaire-en infectieziekten een laboratorium vonden in de

voormaligedirecteurswoning, onder de krachtige leiding va.n Prof. De Jonghoe het zonderlinge pharmaceutisch-chemisch-natuur-historischeamalgaam langzamerhand tot een zuiver chemische (leer-) stof isgesublimeerd. Evenmin wil ik U vermoeien met de uiteenzetting hoe zeer onzehulpkrachten en hulpmiddelen in den loop der jaren zijn ver-meerderd, noch U schetsen hoe het aantal practische en theoretischelessen is uitgebreid. Wij docenten, zijn der Regeering oprecht dankbaar voor devervulling van vele onzer wenschen. Gij studenten, die thans, evenals wij, zucht onder den knellendenband der Wet, die ons dwingt in vier jaren z???? veel wetenswaardigssaam te persen, gij zult ook eenmaal dankbaar terugdenken aanden tijd, aan \'s Rijks Veeartsenijschool doorgebracht. Thans ishet: veel te veel van het goede in te korten tijd. Maar ge zult gewaarworden, wanneer ge eenmaal, misschien op eenzame buitenpostin de koloni??n of in plattelandspraktijk of in

laboratorium opUw eigen kennis zult moeten steunen, dat wij allen goed gedaanhebben, U in de gelegenheid te stellen zooveel mogelijk voordeelte trekken van Uw korten studietijd. Ik kan niet nalaten, bij deze gelegenheid een woord van oprech-ten dank in te lasschen. Dat het mogelijk geweest is, bij zulk een overlading, met onsonderwijs de uitkomsten te bereiken, die dan toch verkregen zijn,hebben wij, docenten en studenten, te danken aan de voorop-leiding, die de overgroote meerderheid onzer leerlingen heeft ge-



??? noten op de Hoogere Burgerschool: in mijne oogen een onwaar-deerbaar geschenk van den grooten staatsman Thorbecke aanonze natie, een school veel gesmaad, zeker niet volmaakt, maartoch, naar mijn innige overtuiging, onvolprezen. Dit is niet bedoeld als een ingrijpen in den grooten strijd oponderwijsgebied. De diergeneeskunde is een deel der natuur-wetenschap. Ons onderwijs steunt op de grondbeginselen van hetproefondervindelijk natuuronderzoek. Onder onze leerlingen zijner slechts zeer enkele, die de klassieke opleiding geheel of ten deelezijn deelachtig geworden. Allerminst wil ik de voordeelen eener kennis der oude talenontkennen, dagelijks geniet de natuuronderzoeker, die ze met ernsten liefde beoefend heeft, van die kennis. Ware de aanleg voornatuurwetenschap en voor taalstudie bij iederen jongen man ingelijke mate aanwezig, dan zou een harmonische oplossing van hetonderwijsvraagstuk gemakkelijk te vinden zijn. Onze

staatsinstellingen moeten nu eenmaal rekening houdenmet het feit dat er verschillende categorie??n van jongens zijn:jongens met handen aan d\'r lijf, rekenjongens, taaijongens ennog veel andere. Men kan niet alle vlas over ?Š?Šn kam scheeren. De voornaamste gebeurtenissen van den laatsten tijd waren:het heengaan van Prof. D. A. de Jong, diens vervanging doorProf. De Blieck, de benoeming van een gediplomeerd apotheker,den Heer D. J. de Jong, tot hoofd van de apotheek, tevens belastmet het onderwijs in receptuur en artsenij warenkennis, de verrijzenisvan het gebouw voor chirurgie, de uitbreiding van ons terrein,het beslag krijgen van de doortrekking van de Poortstraat. Vergun mij, te volstaan met deze eenvoudige opsomming.Een enkel woord van dank aan Prof. De Jong, voor het vele dathij voor de school tot stand gebracht heeft in de weinige jarenzijner werkzaamheid. En een woord van welkom aan zijn opvolger.Veel is in voorbereiding: de stichting

van een gebouw voor hoef-kunde en hoefsmederij is zoo aanstonds te wachten en wel aan genezijde van de door te trekken Poortstraat. Moge de gemeente Utrecht nooit vergeten dat \'s Rijks Veeartse-nijschool een groot offer heeft gebracht aan de openbare zaakdoor niet langer tegen te houden dat haar terrein in twee??n werdgeknipt. We krijgen nu een v????rterrein en een achterterrein. Deervaring zal moeten uitmaken wat de gevolgen en de bezwaren zijn. L



??? Voordeelen voor onze school zijn er moeilijk van te verwachten.Wij hopen en vertrouwen dat we, wanneer wij bij het gemeente-bestuur aan komen kloppen met wenschen onzerzijds, dan eenwelwillend oor zullen vinden. Hiermede is het historische deel mijner rede ten einde. Ikwensch thans Uw aandacht eenige oogenblikken te vestigen op eenvraagstuk van wetenschappelij ken aard en wel op den levensduuronzer roode bloedlichaampjes. Zooals U bekend is bestaat ons bloed uit een vloeistof, waarinkleine lichaampjes zwevend gehouden worden, ondanks dat zespecifiek zwaarder zijn. Komt het bloed tot rust, dan bezinken ze.In het stroomende bloed blijven ze gesuspendeerd. Die lichaampjeszijn van drie??rlei aard: roode en witte bloedlichaampjes en bloed-plaatjes. Verreweg het talrijkst zijn de eerstgenoemden: bij dezoogdieren kernlaoze celderivaten, waarvan er bij den man 5millioen, bij de vrouw millioen, bij sommige huisdieren zelfs8 a 13

millioen en bij het konijn 6 millioen voorkomen per kubiekemillimeter. Wij dragen er dus ontzaggelijke hoeveelheden van mede.Om U een denkbeeld te geven van de reusachtige getallen, waar-mede we hier te rekenen hebben, zij medegedeeld dat, volgensonze metingen, men twaalf zessen achter elkaar zou moeten plaat-sen omâ€”ten einde het gemakkelijk te kunnen onthouden â€” hetaantal roode bloedlichaampjes weer te geven, dat een konijngemiddeld bezit. Voor den mcnsch zouden we oigeveer op 25met 12 nullen komen, d.i. vijf en twintig millioen millioenen stuks. Ik wensch nu aanvankelijk deze vraag te formulceren: Hoe langhouden deze lichaampjes het uit? Z???? gesteld is de kwestie op den duurzeker voor beantwoording vatbaar. We moeten daarvoor nagaan hoe-veel er bij een volwassen dier per etmaal gevormd werden ??f hoeveeler te gronde gaan. Waar het geheele aantal standvastig is, staanons in theorie die twee wegen open. Vinden

we dai dat er gemid-deld per etmaal ?Š?Šn op de drie honderd gevormd wordt, resp. tegronde gaat, dan kunnen we zeggen dat hun gemidd.lden levensduurdrie honderd dagen is. Een eenvoudig rekensommet e dus. Maar daar heb ik een woord gebruikt, dat in dejen zin nu maarniet zoo voetstoots mag worden gebruikt: het woorl â€žlevensduur". Wanneer de ingenieur zegt dat men nog steeds den levensduurvan een ijzeren spoorwegbrug niet kent, dan is lat geoorloofdebeeldspraak. Wij drukken ons, zonder het te wilkn of te weten,\' meestal in beeldspraak uit. Wanneer we zeggen dat \'s Rij ks Veeartse-nijschool ,,bloeit", dan meenen we er eigenlijk iets anders mee.



??? We weten volmaakt goed dat ze geen plant is, en zeker geen kas-plantje. Maar we kunnen geen werkwoord vinden om uit te drukkendat het haar goed gaat, zonder haar te verpersoonlijken, als eenlevend wezen voor te stellen. We kennen er zelfs een sexe aan toe,we spraken van haar. In de wetenschap van het leven moeten we echter met dat woordleven en al wat daaraan annex is, verbazend voorzichtig zijn. We mogen de vraag voorloopig niet formuleeren, hoe lang levenonze roode bloedlichaampjes? tenzij we eerst de vraag beantwoorden,,zijn ze levend" en zoo ja, in hoeverre? Er zijn talrijke geleerden, biologen nog wel, die aan den eenenkant de grootste belangstelling toonen voor de kwestie, zooals wehaar eerst formuleerden, maar die, juist omdat ze de wetenschapvan het leven beoefenen, den grootsten afkeer, beter nog schuwheid,toonen wanneer de vraag wordt opgeworpen of een bepaald ding,dat zonder twijfel door levensprocessen is

gevormd, al dan niet leeft. Men komt niet verder, door een vraag uit den weg te gaan.Dat we niet tot het ware wezen van de ons omringende natuurkunnen doordringen, behoeft geen betoog. Doch dit is philosopliie.Maar indien iemand tot plicht heeft, althans te trachten de inten-siteit en het karakteristieke van de levensprocessen te metenen te bestudeeren, dan is het de bioloog. En ik meen dat althansde roode bloedlichaampjes ons het middel aan de hand doen, omde aandacht te vestigen op een der meest kenmerkende eigen-schappen van al wat leeft en dat is: het merkwaardige vermogen omweerstand te bieden aan schadelijke invloeden van de omgeving engebruik te maken van wat er voordeeligs ligt in de uitwendige omstan-digheden, teil einde zichzelf te blijven: de Sclbsterhaltungsfahigkeitvan P. Jensf.n. Ik voeg er bij: ,,in z\'n natuurlijke omgeving, ofin een kunstmatig milieu, waaraan we de hoofdeigenschappen vandie natuurlijke omgeving hebben

gegeven". Wanneer we dat kenmerk op den voorgrond stellen, kunnen wede vraag of kernlooze roode bloedlichaampjes, en tal van anderecelderivaten in ons lichaam: b.v. bindweefselfibrillen en elastischevezelen al dan niet leven bevestigend beantwoorden. Dat wedaarbij weer spoedig op groote moeilijkheden stuiten, behoeftnauwelijks vermelding. Ons gezond verstand, ons instinkt verzetzich er tegen, aan te nemen dat onze verkalkte beensubstantie,het email onz^r tanden, de hoornstof onzer haren en nagels leeft,en toch zijn het producten van cellen. Wie anders dan de histoloog zal die kwesties onder de oogenzien? Laten we die vragen niet ontwijken.



??? Hoe lang houden de roode bloedlichaampjes het gemiddelduit ? Die vraag kan door het onderzoek beantwoord worden. Nietbij den mensch, omdat wij niet het recht hebben hem te dooden,ter wille van onze weetgierigheid. Wel bij het dier, met grootemoeite. We weten namelijk ongeveer hoe en althans waar ze bijhet volwassen dier gevormd worden: in het roode beenmerg. Wij meten dus eerst de hoeveelheid bloed: bij het konijn â€” van2.5 kilo schoon, d.i. zonder darminhouden vacht â€” 105 kubiekecentimeters, dan tellen wij de hoeveelheid roode bloedlichaampjesper kubieke millimeter: 61/3 millioen, vervolgens bepalen we hetvolumen van het roode beenmerg, dan tellen we het aantal geboor-ten van jonge roode bloedcellen d.w.z. de mitosen der erythroblastenin een mikroskopisch preparaat van bekenden inhoud. De meting van het volumen van het roode beenmerg is moeilijk.Eerst moeten we bepalen waar het ligt. Daartoe wordt bij een dieral het

bloed verwijderd door het vaatstelsel uit te spoelen met0.9 % keukenzoutoplossing, vervolgens worden de beenderengezamenlijk uit het dier genomen, ontkalkt en doorzichtig gemaaktvolgens Spalteholz. We zien dan een allermerkwaardigste ver-deeling: overal, waar er ruimte is, in de beenderen, vinden we roodbeenmerg. In de schedelbeenderen, waar er bij den mensch w?¨lruimte is, vertoont het konijn alleen noemenswaarde ophoopingenin achterhoofdsbeen, wiggebeen en vooral in het voorste deelvan de onderkaak, waar de krachtige snijtanden ingeplant zijn,voorts vinden we het in \'t borstbeen, in de ware ribben, in de grooterewervels, pleksgewijze, in opperarmbeen en dijbeen veel, in deverdere pijpbeenderen der ledematen niet of nauwelijks, in schouder-en bekkengordel op de dikkere plekken alleen. Laten we \'t volumenâ€”om de gedachten te bepalen â€”op 15 kubieke centimeters schatten.We fixeeren het roode beenmerg van andere exemplaren

en makener coupes ter dikte van 3 mikron van. Zij de oppervlakte van zoo\'npreparaat, die we gemakkelijk meten kunnen, een halve vierkantecentimeter, dan is de inhoud in ronde cijfers een honderdduizendstevan het geheele roode beenmerg. Wanneer nu een indirecte kern-deeling of mitose een honderdste etmaal duurt (ongeveer \\ uur)en wanneer dit proces gelijkmatig over dag en nacht verdeeld is,dan zullen we op elk oogenblik een honderdste van het aantalmitosen aantreffen, dat in een etmaal plaats vindt. Wanneer we in elk preparaat gemiddeld 200 mitosen van roodebloedcellen, erythroblasten, vinden, dan zouden er per etmaal200 x 100 x 100.000 = 2 met 9 nullen, d. i. 2 milliard gevormd



??? worden, m.a.w. een drie honderdste van het geheele aantal, zoodatde gemiddelde uithoudingsduur op 300 dagen ware te stellen. De getallen, die we nu inderdaad gevonden hebben, zijn welvan die orde, maar kleiner. En de groote moeilijkheid doet zichvoor, mitosen van jonge witte bloedcellen te onderscheiden van dieder roode. Hoe lang witte bloedcellen leven (hier mogen we dit woordgerust gebruiken) weten we niet. Alleen kunnen we zeggen dater veel op wijst, dat ze het veel korter uithouden dan roode. Het geringe aantal mitosen in \'t roode beenmerg is ook aan anderenin \'t oog gevallen. De bekende voordrachten over weefselleer vanProf. Pekelharing vermelden dit feit. We kunnen er bijvoegendat ze in groepen voorkomen, evenals trouwens bij de doorFlemming ontdekte kiemcentra in de broedplaatsen der wittebloedlichaampjes het geval is. We kunnen ook eenigermate uitde localisatie der mitosengroepjes in het beenmerg concludeerenof het jonge

roode dan wel witte geldt. Indien er geen verborgen kiemcentra zijn â€” niemand heeft noghet roode beenmerg in al z\'n schuilhoeken doorzocht â€” en indiener geen vermeerdering tijdens den slaap, althans des nachts bestaat,dan wijzen de verkregen uitkomsten op een bestaan der roodebloedlichaampjes van versch?Šidene maanden. Er zijn nog andere middelen van onderzoek, die eveneens in dierichting wijzen. De kleurstof van de roode bloedlichaampjes, de haemoglobine,verliest zijn ijzer en wordt tot galkleurstof. We weten ook dat ditijzer terug gehouden kan worden: in de lever. Von Bunge heeftgewezen op het onvoldoende ijzergehalte van de melk. Het jongezoogdier krijgt bij z\'n geboorte een voorraad ijzer mee, vooralin de lever, om door die periode van ondervoeding â€” wat ijzerbetreft â€” heen te komen. Dat ijzer stamt van de roode bloed-lichaampjes, die tijdens het intrauterine leven te gronde gaan:het meconium of darmpek is donker gekleurd door

de galkleurstof,die bij dat ijzer-opbergen is vrij gekomen. Nu zondert de menschelijke darm bij totaal onthouding vanvoedsel, volgens Fritz Voit per etmaal toch 7 a 8 milligram ijzeraf, dat is een driehonderdste deel van hetgeen in z\'n bloed voor-handen is: rond 2.4 gram. Nu stammen die 8 milligram zeker nietalleen van te gronde gegane roode bloedlichaampjes: ook de darm-epitheli??n, welke steeds worden afgestooten, leveren iets, omdat dekern ijzer bevat. Maar aan den anderen kant behoeft niet alleuit roode bloedlichaampjes vrijkomend ijzer uitgescheiden teworden: het kan ten deele in de lever teruggehouden worden. De



??? hoeveelheid galkleurstof, per etmaal gevormd, is nog niet nauw-keurig bekend. Volgens No??l Paton zou er in de menschengal0.4â€”x.3 %â€ž bilirubine voorkomen. Dit zou op een minstens viermaal grooter verbruik van haemoglobine wijzen. Het komt mijechter onwaarschijnlijk voor dat er op ieder oogenblik bij een vol-wassen mensch drieduizend millioen kerndeelingen aan den gangzouden zijn alleen ter wille van de regeneratie der roode bloed-lichaampjes. We komen nu tot de cardinale vraag: leven de kernlooze roodebloedlichaampjes der zoogdieren? Let wel waar de clou schuilt: in de kernloosheid. Bij de kern-houdende, zooals we die bij alle overige werveldieren met roodbloed vinden, twijfelt niemand er aan: het zijn volkomen cellen,met het vermogen zich voort te planten. Snijdt men van een een-cellig dier, een infusoor, een stuk protoplasma weg, dan kan decel zich regenereeren, maar het afgesneden stuk gaat te grondetenzij er een stuk van de

kern in aanwezig is gebleven. De roode bloedlichaampjes van de zoogdieren missen het ver-mogen zich voort te planten. Dat zegt echter niet veel. Ook denijvere werkbij mist het, de matrone, en onder de vormelementen:de gangli??ncel, de trilhaarcel. De kwestie komt feitelijk hierop neer: vertoonen ze stofwisseling?Of ze zich voeden, waartoe ze ruimschoots in de gelegenheid zijn,kunnen we moeilijk onderzoeken, wel of ze ademhalen, zuurstofverbruiken, koolzuur produceeren. Nu hebben ze zeker niet veelbedrijfsstofwisseling noodig: ze vertoeven immers in een warmeomgeving. Het antwoord, dat de waarneming levert, is dat hetbloed bij volwassen menschen en zoogdieren een zeer geringeademhaling vertoont, bij jonge konijnen echter zeer veel, zoodatin 2Â? uren volgens Warburg en Morawitz 29 % van dc aanvan-kelijk aanwezige hoeveelheid zuurstof verbruikt bleek te zijn,zonder dat zulks aan kernhoudende bloedcellen of aan het serumzou kunnen

toegeschreven worden. Morawitz kon verder aan-toonen, dat het bloed van konijnen, die door herhaalde aderlatingenof door herhaalde intraveneuse inspuitingen van phenylhydratineanaemisch gemaakt waren en dat bij de regeneratie zeer rijk wasaan jonge en tegen hypotonische zoutsoluties zeer resistentekernlooze bloedlichaampjes, zeer veel zuurstof verbruikt. Men zoude meenen dat de vraag nu in bevestigenden zin be-antwoord was. Toch is er nog eenigen twijfel over. Onaka toondenamelijk aan, dat het zuurstofverbruik in uitgetreden bloed inhooge mate afhankelijk is van de min of meer voorzichtige behan-



??? deling. Schudt men \'t hevig, of defibrineert men het door roeren,zoodat de bloedplaatjes sneller dan anders te gronde gaan, danis het zuurstofverbruik v?Š?Šl geringer. Die bloedplaatjes zijn nu,volgens mijne overtuiging, kleine, kemhoudende, levende celletjes.Hun aantal is slechts ongeveer een twintigste van dat der roodebloedlichaampjes. De uitkomsten van Onaka verzwakken de merkwaardigebevindingen van Morawitz wel eenigermate, maar ontnemen ervolstrekt niet alle waarde aan, omdat Morawitz niet alleen metbloed gewerkt heeft, maar ook met brei van gewasschen roodebloedlichaampjes. Terwijl immers allerlei feiten wijzen op eenregelmatig te gronde gaan van roode bloedlichaampjes: de vormingvan galkleurstof, het aantreffen van hunne phagocytair opgenomenonmiskenbare overblijfselen in reuzencellen, de liaemosiderinein de milt, enz. enz., vindt Morawitz een duidelijk onderscheidtusschen jonge en cude elementen. Ook Hamburger had in

z\'nberoemde proeven over de grensconcentratie van zoutoplossingenwaarbij haemoglobine begon uit te treden, opgemerkt dat enkeleveel minder resistent zijn, dan andere. Laten we dus aannemen dat ze leven, dat ze oud worden enafsterven. Er zijn trouwens nog tal van argumenten aan te voeren.We mogen hen niet voor dood verklaren, omdat ze niet als vreemdelichamen in ons organisme worden aangevallen door de leukocyten,omdat ze niet op de thrombocyten, waar ze tallooze malen tegenaan botsen, werken als een dood lichaam. Ware zulks het geval,dan zou de bloedsomloop spoedig belangrijke stoornis ondervindenvan de kleine thromben, die telkens en telkens zouden optreden. En nu komen we terug op het weerstandsvermogen der roodebloedlichaampjes. Hoe worden ze niet mechanisch beleedigd bijeiken hartslag, en bij het stroomen door de vaten, hoe wisselthun omgeving niet bij iederen kringloop in temperatuur en gas-gehalte! Voortdurend moeten

zij zuurstof en koolzuur afgevenen opnemen. Volgens de ontdekkingen van Hamburger, gaat datuitwisselen van koolzuur gepaard met het doortreden van andereionen (Chloor) door hun oppervlaktelaag. De beide Nederlandscheleerboeken voor weefselleer en physiologie, die onze studentengebruiken, verzuimen dan ook niet, de aandacht op deze feitente vestigen. Van die ongeloofelijke taaiheid van leven weten de onderzoekers,die zich met de studie der immunisatie bezig houden, voortreffelijkgebruik te maken. Zij zorgen daarbij voornamelijk dat het osmo-



??? tisch drukvermogen van het milieu zoo dicht mogelijk blijft bijdatgene, hetwelk in het bloed zelf aanwezig is, m.a.w. voor isotonie.Deze eerbiedigende, springen zij zoo vrijmoedig met de bloed-lichaampjes om, dat de ietwat familiare uitdrukking van ,,sollen"hier niet misplaatst is. Nu eens sluiten ze hen in in agar-agar,gieten er cilinders van, op de wijze der Mettsche buisjes, om dediffusiesnelheid te bepalen van haemolysinen, dan weer wasschenzij hen herhaaldelijk, ten einde het serum te verwijderen, daarnabrengen zij hen in aanraking met een te voren op 56Â° verhit geweestimmuunserum, ten einde hen specifieke stoffen, amboceptoren,te laten opnemen en eindelijk stellen ze hen in de gelegenheid, hetcomplement op te nemen, dat hen ten slotte ten verderve zal voeren,zoo het aanwezig is. Te recht heeft dan ook o.i. Jensen op dat weerstandsvermogenals een der voornaamste kenmerken van het leven gewezen. Elk levend wezen is terwijl het zich in z\'n

natuurlijk elementbevindt, verplicht zich voortdurend te verdedigen tegen de tal-rijke vijanden en nadeelige invloeden, die het van binnen en vanbuiten bedreigen: rottings-bacteri??n, ziektekiemen, witte bloed-lichaampjes, digestie fermenten en wat dies meer zij. Doodt menhet, dan valt het in z\'n natuurlijke omgeving uiteen. Ook dan kan de afgestorven cel groote resistentie blijven ver-toonen: ik behoef U slechts op de verhoornde cellen te wijzen.Dat wijst er alleen op, dat er geen scherpe grens te trekken istusschen het levende en het afgestorvene. Maar de hoofdinhoudvan ons betoog wordt hierdoor niet aangetast. Men heeft zich verwonderd afgev raagd, waarom de levendemaagwand weerstand biedt aan het maagsap, de levende darmwandaan de bacteri??n en de digestiefermenten, waarom m.a.w. maag-zweren, darmzweren en doodelijke perforaties gelukkig zoo zeld-zaam zijn. Waarom voorkomt de levende vaatwand de stollingen thrombose van het bloed?

Laten wij niet vergeten dat ditzelfde heerlijke wonder zich voor-doet op elke plek, nog zoo mikroskopisch klein, van ons organisme.Zien we niet overal fijne, onbeschermde, zenuwdraadjes door debindweefselfibrillen en de elastische netwerkjes heen loopen?Waarom vallen die elementen niet alle drie ten prooi aan deijverige witte bloedcellen, de leukocyten, die als vodderapers enpolitieagenten in iederen uithoek van ons organisme snuffelennaar onraad, d.i. naar afgestorven celletjes? Veel grootere gevaren dreigen hen van de fermenten, want deze



??? hebben twee bedenkelijke eigenschappen: gemakkelijk geadsorbeerdte worden door collo??de stoffenâ€”en dat zijn allelevende protoplastenen niet verkalkte intercellulaire stoffen, â€” en ten tweede, nietverbruikt te worden bij hun werking. Al komen die fermentenin nog zoo ijle verdunning voor in onze weefselsappen, ze zoudenworden vastgelegd en zouden allerlei weefselelementen als zenuw-draden, collagene en elastische fibrillen op den duur moeten aan-tasten. We zien zulks met gebeuren. Laten we toch den moedhebben te bekennen dat dit zich voortdurend voor onze oogenafspeelt. Al wat leeft verdedigt zich. Doet \'t zulks niet, dan gaat\'t te gronde. De fransche anatoom Bichat heeft in het begin van de negen-tiende eeuw een dergelijke meening kort saamgevat in de woorden:,,La vie est l\'ensemble des fonctions qui r?Šsistent d la mort". Dat isgeen definitie in wiskundigen zin, geen omschrijving, waaruit mengevolgtrekkingen kan maken, zooals uit de definities

van de een-voudigste mathematische begrippen: punt, lijn, vlak, enz. Maarhet is een karakterschets, van meer dan literaire beteekenis. Claude Bernard heeft er zoo een tweetal gegeven, die elkanderschijnbaar tegen spreken. Hij roept eenerzijds met geestdrift uit:La vie c\'est la cr?Šation. Daarmede zullen we alle instemmen. Maarparadoxaal en schijnbaar pessimistisch zegt hij ook: La vie, c\'estla mort. Hij wilde eenvoudig uitdrukken dat de prikkel, die delevensprocessen aan den gang houdt, bestaat in het afsterven vande verbruikte deeltjes, de levende moleculen. Zoo heeft men ook het leven vergeleken met een flambouw,of meer modern, met de gasvlam, en zeide dan: de vorm blijft, destof wisselt. Als we den zin van hetgeen hier uiteengezet is trachten kortsaam te vatten en als \'t dan geoorloofd is, uitsluitend voor desymmetrie, ons ook in het fransch uit te drukken, dan zouden wekunnen zeggen: Vivre, c\'est se d?Šfendre. Leven is overwinnen in den

verdedigingsoorlog. En nu, Dr. Markus, is het oogenblik gekomen, waarop ik U inUw nieuwe waardigheid mag begroeten. Ik wil niet verhelen, datik hartelijk naar het oogenblik heb verlangd, waarop ik geheel naarlaboratorium en collegekamer zou kunnen terugkeeren. De velerleibeslommeringen van het directoraat vallen al te zeer buiten het



??? kader van den gewonen gedachtengang van den natuuronderzoeker.Ik moet echter dankbaar erkennen dat ik van U als secretarisen van den Raad van Bestuur veel medewerking heb ondervonden,al heeft strijd ook waarlijk niet ontbroken. Maar strijd is het teekenvan leven. Dat â€žstrijd de vader van alle dingen" is, is een der meestaangehaalde kernspreuken uit de klassieken. Het jaar mijner ambtsvervulling zal mij, naar ik hoop, nog langin aangename herinnering blijven. U wensch ik hetzelfde toe, dezelfde aangename verhouding totRegeering, Raad van Bestuur en tot allen die, hetzij als ambtenaarof als student, aan \'s Rijks Veeartsenijschool verbonden zijn.Ik dank hen allen zeer voor de wijze, waarop ze mij mijn taakhebben verlicht. Heil U, Directeur, andermaal heil. Een en ander over interne functie, Voordracht gehouden door Dr. H. A. VERMEULEN voor de ledenvan de V?Št?Šrinaire Studentenvereeniging â€žDemosthenes" opDinsdag 14 Maart 1916. M.

H. Het is reeds 25 eeuwen bekend dat er in het dierlijk lichaamorganen voorkomen die m?Š?Šr dan een enkele functie hebbenReeds Aristoteles heeft hieromtrent, waar het de mannelijkegeslachtsklieren geldt, merkwaardige feiten geboekstaafd. Aris-toteles, een leerling van Plato en leermeester van Alexanderden Grooten heeft geleefd van 384 â€”322 v????r het begin vanonze jaartelling. Zijn vader was medicus en achtte zich een directeafstammeling te zijn van de Ascl?Špiaden, de Grieksche familiedie in tal van geslachten beroemde geneesheeren heeft opgele-verd, z???? zelfs dat de stamvader Aesculaap door de Grieken totgodheid verheven is geworden. Burggraeve vermeldt in zijnPr?Šcis de 1\'histoire d\'Anatomie van Aristoteles, dat hij na dendood zijner ouders op 17-jarigen leeftijd naar Athene ging en daardrie jaren bij Plato verbleef. Plato noemde hem om zijn voor-beeldeloozen ijver waarmede hij de geschriften van zijn grootevoorgangers las â€žde lezer".

Hoe ge??erd hij was in zijn tijd blijktwel duidelijk uit een brief aan hem van Philippus van Mace-



??? doni??, den vader van Alexander dek Grooten, waarin dezeverklaarde den Goden minder dankbaar te zijn voor het feit,dat zij hem. zijn zoon Alexander gegeven hebben, dan wel omde omstardigheid dat zij zulks gedaan hebben in een tijd waarinhij uwe lessen heeft mogen volgen. Alexander is zijn leermeestersteeds hoogelijk dankbaar gebleven en heeft er steeds voor ge-zorgd dat het hem nimmer aan de middelen, noodig voor zijnonderzoekingen, heeft ontbroken. Tijdens zijn uitgestrekteveroverirgstochten verzamelde hij natuurwetenschappelijkeobjecten en zond die aan zijn leermeester. De geschiedenis meldtdat Alexander hiervoor 800 talenten, d.i. in hollandsch geld,ruim een half millioen gulden heeft besteed ! De groote werkeris dus meer dan iemand v????r hem en wij kunnen er gerust bij voe-gen, meer dan duizenden na hem, in de gelegenheid geweest zijndorst naar kennis te bevredigen. In zijn meest beroemd werkâ€žHistoria animalium" heeft hij het

dierer rijk in acht klassen ver-deeld. Hij wordt beschouwd de grondlegger te zijn van de Biologieen van de vergelijkende Anatomie. Het was Aristoteles bekenddat na castratie bij herten misvormingen optreden van het gewei,dat het vleesch van mannelijke varkens en bokken stinkt, maarvan goede kwaliteit wordt, indien de dieren bijtijds worden ge-castreerd, het was hem dus beker.d dat de mannelijke geslachts-klieren niet all?Š?Šn dier.en voor de bereiding van de stoffen, noodigvoor de instandhouding van de soort, maar dat zij ook stoffenafscheiden die een zeer belangrijken invloed uitoefenen op hetgansche organisme. In de middeleeuwen werden knapen gecas-treerd ten behoeve van hunne opleiding tot koorzangers; reedstoen wist men dat jeugdige castraten zich anders ontwikkelenclan normale individuen : de bouw van het lichaam bij de verdereontwikkeling meer het vrouwelijk type verkreeg, o.a. dat de stemhoog bleef. Thans weten wij dat die wondere

werking berust opstoffen die, geheel afgescheiden van de geslachtsproducten, doorde mannelijke geslachtsklieren worden afgezonderd en in tegenstel-ling met laatstgenoemde, niet door afvoerbuizen ter bestemderplaatse worden vervoerd, maar na hunne vorming direct in debloedsbaan komen. Wij spreken hierom van een inwendige, eeninterne functie der testes. Het heeft nog heel lang moeten duren,eer wij omtrent deze aangelegenheid wat meer te weten kwamen.De onvergankelijke roem hierin te zijn voorgegaan komt dengrooten Franschen physioloog Brown S?ŠQUARd toe. In 1855bewees deze dat de lever naast het vermogen om gal af te zonde-ren ook de eigenschap heeft, uit de haar door het bloed toege-



??? voerde koolhydraten, glycogeen te bereiden en dit als suikerweder aan het bloed af te staan. Wordt de gal in galbuizen ver-zameld en komt zij ten slotte door een groote buis in het dundarm-kanaal, de uit het glycogeen gevormde suiker komt direct in hetleverbloed. In het daaropvolgend jaar, 1856, toonde hij aandat dieren,waarvan de bijnieren, eveneens organen zonder afvoerbuizen, zijnverwijderd, sneller dood gaan dan na verwijdering van de nierenen bewees hij daarmede dat de bijnieren een hooge levensge-wichtige functie hebben. In 1859 wees Schiff het eerst op debuitengewone beteekenis voor het normale leven van de schild-klier. Sindsdien hebben duizendvoudige waarnemingen bewezendat eigenlijk alle organen een inwendige functie hebben. Wij zijner thans vrijwel van overtuigd dat in spier- en zenuwcellen b.v.heel wat meer tot stand komt als datgene wat noodig is voor deeigen physiologische functie dier cellen en dat, behalve de pro-ducten die

bij de stofwisseling vrij komen en verwijderd of on-schadelijk gemaakt moeten worden, omdat zij anders in het lichaamals vergiften zou werken, ook stoffen worden uitgescheiden, welkedoor het bloed worden vervoerd om elders een voor het normaleleven nuttigen prikkel uit te oefenen. Over en weer ondersteunende verschillende systemen, waaruit het dierlijk organisme is op-gebouwd, elkander door deze z.g. intermediaire stofwisseling;het normale wordt hierdoor leven tot het schoone harmonischegeheel, waardoor het zich kenmerkt. Nauwkeurige waarnemingenaan het ziekbed, gevolgd door nauwkeurige doodschouw, hebbenin deze materie veel geleerd, het meeste licht hierin echter isontstoken door de experimenteele chirurgie, het kunstmatigverwijderen van organen bij gezonde individuen en het bestu-deeren van de verschijnselen die hiervan het gevolg zijn. Het spreekt van zelf dat voor de bespreking van dezen avondslechts enkele grepen gedaan kunnen

worden uit dit interessanteen zeer uitgebreide onderwerp. Verleden jaar heb ik reeds op dezeplaats een en ander medegedeeld omtrent die raadselachtigescheikundige producten, z.g. hormonen, die in de bloeds-baan van het zwangere en het melkgevende individu moetencirculeeren en daaraan o.a. de scherpzinnige beschouwing vast-geknoopt van Schein, betreffende de wisselwerking van pla-centa en melkklier; op een andere plaats heb ik voor eenige jarende schildklier en de mannelijke geslachtsorganen als intern func-tionneerende organen besproken, (Over organen van internesecretie, Tijdschrift voor veeartsenijkunde Deel 37. 1910),thans wil ik uwe aandacht vragen voor de nieuwere inzichten



??? aangaande de inwendige functie van de vrouwelijke geslachts-klieren, het hersenaanhangsel, den thymus, en enkele andereorganen. Voor de interne functie van het ovarium komen in aanmerking:ie. de Graafsche blaasjes, de met vocht gevulde blaasjes, om-geven door een bindweefselkapsel welke aan de binnenzijde isbekleed met follikelepithelium, in eene ophooping waarvan hetvrouwelijk ei verscholen ligt, het geheel dat door den Delftschengeneesheer-anatoom De Graaf, omstreeks de helft van de 17eeeuw beschreven is als het vrouwelijk ei, een dwaling, die eerstin 1827 door Carl Ernst von Baer is gecorrigeerd, door zijnberoemde ontdekking dat het eencellige vrouwelijke ei in het blaasjegezeten is; in de 2e plaats de z.g. gele lichamen, die zich vormenwanneer blaasjes gebarsten zijn en de vrouwelijke eicellen daaruitzijn verwijderd en in de 3e plaats het weefsel dat tusschen defollikels is gelegen, het weefsel dat, juist om de voorname functiewelke eraan wordt

toegeschreven, naar Bouin geheeten is â€žglandeinterstitielle de 1\'ovaire de Bouin". Zeer opmerkelijk is het datdit interstitium tijdens de zwangerschap en tijdens de menstruatiezeer sterk is ontwikkeld, terwijl in het climacterium, het tijdperkwaarin het ovarium physiologisch is uitgeput, hiervan nog maarresten aanwezig zijn. De hormonen die door deze gedeelten vanhet ovarium worden uitgescheiden spelen v????r, tijdens en ookna de bevruchting een belangrijke rol. Interessant vind ik de ver-klaring welke door deze hormonenwerking gegeven wordt voorhet periodieke optreden van de bloedvloeiing uit de genitalien,de menstruatie, zooals die bij den mensch en vele dieren wordtwaargenomen. Dit met het geslachtsleven direct verband houdendeverschijnsel heeft door alle eeuwen heen veel geheimzinnigs gehad,getuige het bijgeloof dat allerwege hierdoor in de wereld is ge-bracht. In vele landen, ook in ons land, heerscht de meening datmenstrueerende vrouwen niet met

ingemaakte groenten of vruch-ten in aanraking mogen komen, omdat deze anders bederven.De grond van waarheid die hierin zit heeft met het verschijnselzelf niets te maken, maar is een gevolg van het andere bijgeloof,dat eveneens nog steeds in breede lagen der maatschappij wordtgehuldigd, n.1. dat de vrouw zich gedurende die periode nietmag reinigen. In Duitschland heerscht de meening dat eene vrouwtijdens de periode niet mag zingen omdat anders de stem bederft,in Zwitserland dat in dien tijd niet aan bloemen mag wordengeroken omdat ze anders verwelken, in Rusland mogen vrouwendan zelfs niet ter kerke gaan ! Voor het intreden der menstruatiexliii 21



??? zijn functionneerende ovarien onmisbaar. Worden deze organenverwijderd dan treedt de physiologisch periodieke bloedvloeiingniet meer op. Ook wanneer de ovarien niet meer functionneerenblijft zij achterwege. Dit tijdperk, waarin dus de physiologischegrens van het geslachtsleven wordt bereikt, treedt bij midden-Europeesche vrouwen op tusschen het 46ste en het 50ste levens-jaar. Het wordt het climacterium of de menopauze geheeten.Bij Oostersche volken, waar de geslachtsrijpheid vroeger intreedtdan bij midden-Europeesche, treedt ook de menopauze vroegerin, bij turkinnen b.v. is het climacterium op het 30ste levensjaarbereikt, bij primitieve volken nog vroeger. Een even merkwaar-dig als krachtig argument voor de onmisbaarheid van de ovarienvoor het optreden der menstruatie is het feit, dat deze na het ver-wijderen der ovarien weer optreedt, wanneer bij het geopereerdeindividu met succes ovarien worden getransplanteerd. Dit isexperimenteel bij apen

b.v. herhaaldelijk bewezen. Uit den aardder zaak komt de gelegenheid zelden voor, dit experiment bij denmensch toe te passen. In de Deutsche Medizinische Wochen-schrift van 1909 heeft Cramer een geval beschreven waarin bijeen meisje met infantiele genitali??n, dat nog nimmer had ge-menstrueerd, na een gelukte transplantatie, de menstruatie in-trad en de borsten zich ontwikkelden. Fellner beschouwt het ovarium als een ontgiftigingsapparaat,evenals de schildklier. Hoewel van dit laatste orgaan deze functiethans algemeen wordt aangenomen, is toch omtrent de samen-stelling van de vergiften, die er door geneutraliseerd worden, nietsbekend. Van het ovarium is dit nu wel het geval. Het is het arse-nicum. Gautier heeft bewezen dat in het inenstruale bloed vanden mensch 0.17â€”0.33 mgr. arsenicum voorkomt per K.G.Dit arsenicum nu hoopt zich praemenstruaal op in de uterus-klieren. Het uterusslijmvlies neemt onder de mucosae van hetdierlijk organisme een

zeer bijzondere plaats in, hetgeen dan ookde reden is dat er lange jaren omtrent den histologischen bouwervan tegenstrijdige opgaven zijn gedaan. Vroeger werd algemeenaangegeven dat het uterus-epithelium met trilharen is bekleed,die in voortdurende buitenwaarts gerichte beweging, overtolligeninhoud verwijderden. Men zag hierin een voornaam motief waarom,bij iedere normale paring, door het mannelijk individu vele mil-lioenen spermatozoiden worden geloosd, wijl een zeer groot aan-tal te loor zou moeten gaan, daar hunne eigen beweegkrachtniet in staat zou blijken tegen de richting in van het trilhaar-epithelium het doel te bereiken. Daarna is herhaaldelijk de meening



??? verkondigd dat genoemde trilharen op het uterusepitheliumniet voorkomen. Schmaltz geeft in zijn prachtige studie overde microscopische anatomie van de geslachtsorganen van huisdierenook aan, dat bij deze in den uterus nimmer trilhaar epithelium ge-vonden wordt. Bij den mensch nu komt het tijdelijk voor n.1. in detusschenperiode, tusschen twee menstruaties dus. Het uterus-epithelium is eigenlijk, gedurende het geslachtsleven, nimmerin rust. In het begin der tusschenperiode is het baarmoederslijm-vlies van den rnensch 2 m.m. dik en draagt het epithelium tril-haren, kort voor het intreden der menstruatie is het 2 tot 3 maalzoo dik en na de bloeding is het wederom sterk in dikte afgenomen.Deze vermeerdering in dikte komt tot stand door een sterkeproliferatie van epithelium en door een krachtige groei en verwij-ding van de klierbuizen (Hitschmann, Adler, v. Herwerden).Deze klierbuizen, aanvankelijk nauw en recht verloopend, wor-den, wat het

afscheidend gedeelte betreft, sterk verwijd en krijgeneen gekronkeld verloop; de klierepitheli??n worden 2 tot 3 maalhooger, door vulling met afscheidingsproducten. Aangezien deafvoerende gedeelten van de klieren nauw blijven wordt doorde uitzetting der klierbuizen het uterusslijmvlies harder, komthet in denzelfden toestand als kort na de bevruchting. Treedtde menstruatie in dan ontlasten zich de klierbuizen, zij wordenweer klein en recht en tegelijk wordt het epithelium afgestooten.v. Herwerden vond praemenstruaal bij apen een sterke zwel-ling der uterusmucosa, de talrijke, gewonden klieren bezaten hoogepithelium, vol secretum; vanuit de muscularis stegen sterkearteriolae op naar de oppervlakte. Ries nu heeft bewezen, datpraemenstruaal arsenicum zich in de epitheli??n der uterusklie-ren ophoopt. In die klieren zou het caustisch, vervettend en vaat-wandverlammend werken, waardoor het epithelium zou wordenafgestooten, bloed uittreden, de inhoud van

de klierbuizen ver-wijderd, en met het bloed, het epithelium en het uterusslijm verlaathet vergiftige As. het lichaam. Wanneer alles verwijderd is treedtregeneratie in. Aan deze beschouwing moet worden toegevoegddat bewezen is dat praemenstruaal de bloedsdruk is verhoogdom tijdens de menstruatie weer te verminderen. Door den ver-hoogden bloedsdruk zou in de follikels van het ovarium m?Š?Šrvocht worden afgescheiden, waardoor dus praemenstruaal degrootste zouden barsten en de daarin aanwezige eicellen zoudenvrij komen ; gelijktijdig zouden de epitheli??n der uterusmucosa totverhoogde activiteit worden aangespoord. Fellner is van mee-ning dat de stoffen die dit alles periodiek zouden bewerkstelligen



??? in het ovariale interstitium en in de luteincellen van de gelelichamen zouden worden gevormd. Volgens deze theorie berust de menstruatie dus op een phy-siologische As. vergiftiging. Het aanwezig zijn van arsenicum inhet dierlijk lichaam heeft in meerdere richtingen een bijzonderebeteekenis. Het is een feit dat het invloed uitoefent op de bewe-gelijkheid van spermatozoiden. Deze verliezen in gedestilleerdwater hun vermogen zich te verplaatsen, zij zijn dan als het wareverlamd; voegt men daarna echter een spoortje As. toe, een kleinehoeveelheid van een oplossing van o.5%o> dan ontwaken zij uithunne verdooving. Arsenicum heeft tevens een zeer nuttigen in-vloed op den groei van het embryo ; na de bevruchting blijft demenstruatie weg en het in utero verzamelde As. komt ten goedeaan den beengroei en de bloedsvorming van het embryo. Zeerleerzaam is in dit opzicht de omstandigheid dat het lichaam vaneen jonggeborene procentisch meer As.

bevat dan het lichaamvan de moeder. Wat na de geboorte de uterusklieren niet meerbehoeven te doen, verricht de melkklier. Gautier heeft ook As.aangetoond in de melk van zoogende vrouwen. Wanneer bij hetjonge individu de voeding met moedermelk ophoudt, wordt hetbenoodigde As. door de voedsels aangevoerd. Treedt de geslachts-rijpheid in dan is het aanwezige As. niet meer, althansniet meer in die hoeveelheid als te voren, noodig voor de been-vorming en de verdere ontwikkeling en hoopt het overtolligeAs. zich op in de uterusklieren met het bekende gevolg ; zoospoedig de hoeveelheid vergiftig dreigt te worden, wordt het metslijm en bloed en epithelium verwijderd. Sprekend voor deze be-schouwing is het feit dat tijdens de menstruatie en tijdens dezwangerschap zich verschijnselen kunnen voordoen die gelijkenop die van een As. vergiftiging, eczemen, huidverkleuringen,zelfs zenuwverschijnselen als krampen en aanvallen van ecclampsie.Het

ophouden van de menstruatie tijdens de lactatie is nu ookbegrijpelijk, aangezien dan de melkklier het As. uitscheidend ver-mogen van de uterusmucosa heeft overgenomen. Het volksgeloofdat tijdens het zoogen geen zwangerschap optreedt berust dusop het feit, dat door bizonder krachtige functie van de melkklier.de functie van het ovarium wordt onderdrukt. Ook de verschijn-selen die zoo dikwerf tijdens het climacterium optreden, hart-kloppingen, opbruischingen, flauwten, toevallen, op lateren leeftijdoverdadige vetafzetting en baardgroei kunnen verklaard wordendoor de veranderingen in de As. stofwisseling, welke gepaard gaanmet het intreden der menopauze. Bij mannelijke individuen



??? wordt de As. verwijderd langs epidermoidale organen, haren, nagels,enz. typisch is het dan ook dat, bij de vrouw, in het tijdperk waarinhet geslachtsleven physiologisch is uitgeput, eigenschappen op-treden welke eigen zijn aan het mannelijk individu (baardgroei).Analoge verschijnselen vertoonen dieren, kippen met zieke eier-stokken krijgen manieren van een haan, bij vrouwelijke hertentreedt na ovariotomie het gewei op, bij oude merri??n botten dehaaktanden uit. Ook clinisch zijn gevallen beschreven die aan dezezienswijze kracht bijzetten. Het is aan v. Gelhorn en v. d. Veldegelukt menstruatie te verwekken door toediening van ovariaal-tabletten, Blondin en Vendral hebben het ziektegeval be-schreven van een patiente met glaucoom, welk ziekteverschijnselzij in verband brachten met het uitblijven der menstruatieen verdween r.a toediening van ovariaaltabletten. Tegende theorie spreken de feiten dat onder vele omstandigheden ver-hoogingen van

bloedsdruk geconstateerd kunnen worden welkeverloopen zonder eenigen invloed uit te oefenen op de menstru-atie, dat praemenstruaal nimmer vervetting aangetoond is kunnenworden van uterusvaten, alsmede het feit dat As. uitsluitendin substantie of in zeer hooge concentratie plaatselijk caustischwerkt. Wat dit laatste argument aangaat kan m.i. evenwel wor-den aangevoerd dat het hoegenaamd niet bekend is in welkenvorm As. in het dierlijk lichaam is gebonden, welke samenstel-ling toch van overwegenden invloed kan zijn op de werking ;het behoeft zelfs niet onmogelijk te worden geacht, dat in de eenof ardere phase der stofwisseling As. als zoodanig vrij komt. Hetminst evenwel wordt het verschijnsel van de periodiciteit dermaardelijksche bloeding verklaard. Arrhexius heeft in 1898er op gewezen dat de stand van de maan hierop van invloed moetzijn. De verschillen in spanning van de electriciteit van de lucht,verai derir.gen in luchtdruk en

vochtigheid, welke met veranderdemaanstanden gepaard gaan, zouden hierin een rol spelen. Wan-neer echter hieraan werkelijk eenigen invloed zou kunnen wordentoegeschreven zou men,mogen verwachten, dat de perioden bijalle vrouwen ongeveer tegelijkertijd zouden intreden. Met tal van organen staan, uit een oogpunt van interne functie,de geslachtsklieren in correlatief verband, van melkklier en ova-rium is zulks reeds vermeld, hieraan kan nog worden toegevoegd,dat bij de vrouw meermalen tijdens de menstruatie zwelling op-treedt van de borsten. Na castratie is hypersecretie geconstateerdvan de schildklier, schildklierzwelling tijdens de menstruatie komtveel voor. Basedowsche ziekte, opgetreden na ovariotomie, is



??? onderdrukt kunnen worden door toediening van ovariaaltabletten.De glandula pinealis (epiphysis cerebri) remt de ontwikkelingvan de genitali??n. Dit kleine peervormige lichaam, gelegen tus-schen den thalamus opticus en de corpora quadrigemina speeltall?Š?Šn in de jeugd een rol; nadat de puberteit is ingetreden ver-dwijnen de epitheliale elementen gaandeweg en worden er kalk-zouten in afgezet. Injecties van extracten uit dit orgaan oefeneninvloed uit op de werking van het hart, kleine hoeveelheden ver-snellen, groote verminderen de hartswerking. Met betrekking totde geslachtsorganen hebben enkele merkwaardige secties lichtverspreid. In gevallen van reuzegroei van genitali??n bij kinderenis gezwelvorming van de epiphysis gevonden. De thymus, een orgaan met interne functie dat voornamelijkgedurende het intrauterine leven en in de prille jeugd zijn in-vloed doet gelden, verdwijnt, wanneer de geslachtsrijpheid in-treedt; bij ziekten van het

hersenaanhangsel atrophieeren degeslachtsklieren, treedt impotentia op of blijft de menstruatie uit.Ook bestaat verband tusschen de neus en het reukzintuig en degeslachtsorganen. Vele dieren worden door het reukzintuig ge-slachtelijk geprikkeld. Mandrilapen hebben rechts en links vanden neus echte Schwellk??rper die, wanneer de dieren in geslachts-drift zijn, opzwellen en blauw worden. De gele lichamen,corporalutea,worden als internfunctionneerendeorganen van groot belang geacht. Verschillende omstandighedenwijzen er op dat zij inderdaad wat te verrichten hebben. Zooals be-kend is ontstaan zij in de holten die zich vormen na het barsten vanGraafsche blaasjes. Regel is, dat, wanneer in het dierlijk lichaam,onverschillig w&dr, een defect ontstaat, er ter plaatse inschrom-peling, door vorming van litteekenweefsel, optreedt. Dit geschiedtook na het barsten van een Graafsch blaasje, echter niet direct,eerst wordt de follikel vervangen door een

roodachtig geel ge-kleurd lichaam. Dit blijft lang bestaan ; wanneer op het vrijkomenvan een ei een bevruchting volgt zelfs zeer lang, soms zelfs totna de baring, in de meeste gevallen echter gedurende de geheelegraviditeitsperiode. Het paard maakt hierop tot zekere hoogteeen uitzondering; Martin geeft aan dat het gele lichaam van hetpaard in de je maand van de dracht cicatriceert. In ieder gevalblijft het lang bestaan, niet zelden groeit het zoodanig, dat hethet grootste gedeelte van het ovarium inneemt. Daarnaast dekarakteristieke bouw, het bevat n.1. groote cellen, z.g. luteincellen,temidden van sterk gevasculariseerd bindweefsel. Een dergelijkapparaat moet ergens voor dienen. Fraenkel en Loeb hebben



??? bij drachtige konijnen de corpora lutea gecauteriseerd, waarnasteeds abortus intrad, hetgeen bij drachtige controledieren, diedezelfde buikoperatie ondergingen, maar waarbij de ovari??nintact gelaten werden, niet geschiedde. Andere onderzoekers,Seitz, Wintz en Vingerhut hebben uit gele lichamen een lipoidestof afgezonderd, welke in olie oplosbaar bleek en na subcutaneinjectie een sterke vermindering teweegbracht van de normalemenstruatie. Het hersenaanhangsel, hypophysis cerebri, is een grauw ofbruinrood gekleurd orgaan, bij onze groote huisdieren ter groottevan een boon, dat aan de basis van de hersenen gelegen is, ter-dege beschut in de uitholling van den turkschen zadel van hetwiggebeen en door het harde hersenvlies, dat er innig mede is ver-groeid. Het is door middel van een klein trechtervormig verlengselvan de hersenbasis hieraan verbonden en staat door dien trechterin direct verband met de hersenkamers. Dit hersenaanhangselis een z.g.

dubbelorgaan, het bestaat uit twee gedeelten van ver-schillende afkomst: een klierachtig gedeelte dat in een vroegeperiode van ontwikkeling, n.1. v????r de schedelbasis is gesloten,als een blaasje wordt afgesnoerd van het dorsale-gedeelte van denprimitieven keelwand en een nerveus gedeelte, door Retziusneurohypophysis geheeten, afkomstig van de hersenbasis. Hetafgesnoerde keelblaasje vergroeid met het nerveuze gedeelte dataan de hersenbasis verbonden blijft. Deze dubbele afkomst is opdoorsnede van het orgaan van het volwassen dier goed te onder-kennen, het nerveuze gedeelte steekt duidelijk door zijn lichterekleur van het klierachtige gedeelte af. Het verband met de hersen-basis is zeer teer en wordt gemakkelijk bij het wegnemen der her-senen verbroken, tenzij men zorg draagt deze met de omringendevliezen uit te praepareeren. Bij herkauwers, vleescheters en hetvarken blijft gedurende het geheele leven het klierachtige ge-deelte min of meer het

karakter van een blaasje behouden, tenminste er kan steeds een kleine holte in worden aangetoond ;ook kan de trechterholte zich min of meer ver in het nerveuzegedeelte uitbreiden. Bij eenhoevige en herkauwende huisdierenis dit slechts in geringe mate het geval, bij vleescheters en hetvarken komt dit fijn spleetvormig, bij eerstgenoemde dieren zelfsdoor de geheele lengte van het nerveuze gedeelte heen, tot stand..Ook de onderlinge verhouding van het klierachtig en het nerveuzegedeelte verschilt bij verschillende diersoorten. Trautmann heeftdeze verschillen bij huisdieren aangegeven en zeer duidelijk inbeeld gebracht (Die makroskopischen Verh?¤ltnisse der Hypophyse



??? einiger S?¤uger, Archiv f??r wissenschaftliche u. praktische Tier-heilkunde, Bnd. 35, Heft 6). Bij het paard is het nerveuze gedeelteknotsvormig en geheel door het klierachtige omgeven, bij vleesch-eters is dit minder sterk het geval, blijft een gedeelte van de parsnervosa onbedekt, bij herkauwers liggen beide gedeelten bovenop elkander en bij het varken is de toestand als bij den mensch,ligt het nerveuze gedeelte achter het klierachtige. Ook histolo-gisch blijven deze twee gedeelten geheel verschillend, het nerveuzegedeelte bestaat uit zenuwweefsel, bindweefsel en bloedvaten,het klierachtige daarentegen uit sterk gevasculariseerde epithelium-strengen door bindweefsel gescheiden. In dit laatste gedeelteworden blaasjes aangetroffen met epitheliale wanden, gevuldmet colloid, geheel gelijkende op de blaasjes waaruit de schildklieris opgebouwd. Herring heeft in 1908 aangetoond dat het colloid-houdend weefsel in een tusschen7?“ne voorkomt, de pars

intermedia,welk tusschengedeelte in de pars nervosa instraalt. Hij heeft ge-constateerd dat langs deze indringende gedeelten het colloid inhet trechterkanaal wordt vervoerd, van waar het in het hersenka-mersysteem wordt uitgestort; zeer duidelijk was dit aan te toonenbij dieren waar dit kanaal zich spleetvormig in de pars nervosavoortzet, zooals dit bij de kat het geval is. Het colloid van hethersenaanhangsel komt dus niet direct in het bloed maar via hetcerebrospinaalvocht, dat de hersenkamers vult. De colloidblaasjesvan de hypophysis worden grooter en vermeerderen, wanneerde schildklier wordt verwijderd. Zeer sterk is dit het geval bijkonijnen, zooals Stieda waarnam; 9 weken na de extirpatie vande schildklier was bij deze diersoort het hersenaanhangsel in ge-wicht verdubbeld. Merkwaardig is in dit opzicht het feit, dat bijgeen diersoort de schildklierextirpatie zoo lang verdragen wordtals bij het konijn, de oorzaak ligt in de anatomische omstandig-heid, dat dit

dier relatief een zeer groote hypophysis bezit. Voegtmen hierbij de waarneming van Herring dat na thyroidectomiede uitstorting van colloid in de Ille ventrikel vermeerdert, danmag hieruit de gevolgtrekking gemaakt worden dat het klierachtiggedeelte van de hypophysis, na verwijdering van de schildklier,voor de bereiding van colloid, compensatorisch kan werken. Opgrond van het feit dat dit orgaan zoowel ontogenetisch als his-tologisch uit twee geheel verschillende deelen is opgebouwd kanmen verwachten, dat het ook verschillende functies heeft. Ditis dan ook inderdaad gebleken het geval te zijn en ook hier heeftde menschelijke geneeskunde profijt getrokken van hetgeen klinieken experiment hebben geleerd. Bij den mensch zijn meerdere



??? ziekten bekend die berusten op een gestoorde functie van hethersenaanhangsel. In de eerste plaats de reuzegroei, de akro-megalie, waarbij een te sterke groei optreedt van enkele deelenvan het scelet, van den onderkaak en de einden der extremiteiten,gepaard gaande met eene vermeerdering van bindweefsel. Bijzulke lijders valt het eerst op dat de handen en voeten vergrooten,handschoenen en schoenen passen niet meer, andere verschijnselenzijn hoofdpijn, verminderde gezichtsscherpte en polyurie. Deziekte verloopt zeer chronisch, zij treedt in den regel bij volwassenenop, waarbij de reuzegroei zich bepaalt tot onderkaak en extremi-teiten ; bij onvolwassenen treedt een algemeene reuzegroei in.Bij de sectie bleek inderdaad in vele gevallen een ontaarding,b.v. een gezwelvorming, van het hersenaanhangsel te bestaan,intusschen zijn ook gevallen bekend waar dit niet het geval was,hetgeen natuurlijk niet uitsluit dat tijdens het leven een onvol-doende functie

van het orgaan heeft bestaan. Ook experimenteelis de invloed van de hypophysis op de ontwikkeling van het been-derstelsel bewezen. Ascoli en Legnani hebben aangetoond dat,na verwijdering van het orgaan bij jonge honden, de ontwikkelingvan de beenderen en de tand vorming stilstaat, ook treden voedings-stoornissen in en blijft de geslachtsdrift uit. Oliver en Schaperbewezen tevens den invloed op den bloedsdruk, inspuitingen vanwaterige extracten ervan verhoogen dien. Hetzij als gevolg hiervan,hetzij een specifieke werking wordt uitgeoefend op de nierepi-theli??n, steeds treedt polyurie in. Ook transplantatie en voede-ringsproeven hebben vermeerderde urineafscheiding tot uitkomst.Overtuigend voor de beteekenis voor het leven zijn de proevenvan Paulesco en Cushing die leerden dat, na totale extirpatievan dit kleine orgaan, hetgeen bij den mensch slechts \\ gram weegt,binnen drie dagen den dood intreedt, welke bij controledieren,die dezelfde

voorbereidende operatie ondergingen, uitbleef. Ishet orgaan verwijderd dan is transplantatie of voedering vanhypophysisweefsel niet in staat het leven te redden. Een bijzonderhevige mate van vetzucht, eveneens bij den mensch voorkomende,wordt speciaal toegeschreven aan een onvoldoende functie vanhet nerveuze gedeelte van het hersenaanhangsel. Een derde ziekteis de diffuse sclerodermie, waarbij weeke deelen als huid en spierenatrofieeren en verschillende beenderen, speciaal vinger en teenledenverschrompelen. Door toediening van schildklier en hypophysis-praeparaten is in herhaalde gevallen schitterend succes bereikt,bij de bestrijding van deze aandoeningen. In de laatste jaren heefthet hypophysisexract een geheel nieuwe toepassing gekregen



??? en wel na de ontdekking van Fr??hlich en Frankel-Hochwartdat inspuitingen hiervan physiologische baarmoedercontracliesversterken. In vele klinieken wordt de z.g. pituitrine, naar den oudennaam van het hersenaanhangsel, glandula pituitaria cerebri,(hersenslijmklier), als wee??nversterkend middel gebruikt. Hetextract wekt geen wee??n op, is dus niet instaat abortus op tewekken, maar versterkt bestaande wee??n, een kwartier na eenonderhuidsche injectie van 1 c.c. is het effect hiervan te zien.In het proefschrift van Jan Knappert (Leiden 1915), handelendeover dit onderwerp, leest men als eerste stelling â€žPituitrine iseen voortreffelijk wee??nversterkend middel". Intusschen magik niet onvermeld laten dat niet alle deskundigen het hiermedeeens zijn, in de Utrechtsche gynaecologische kliniek b.v. wordthet middel niet meer toegepast. De bijnieren dragen hunnen naam alleen omdat ze bij zoog-dieren, in de onmiddellijke nabijheid gelegen zijn van de nieren,in

geen enkel opzicht staan zij met deze excretieorganen in eenigverband. Zooals bekend is vertoonen zij op doorsnede twee lagen,duidelijk in kleur verschillend, een meer donkere bastlaag en eenlicht gekleurde merglaag. De bastlaag, zuiver epitheliaal weefsel,is afgesnoeid van den embryonalen lichaamswand, de merglaagis afkomstig van het sympathische zenuwstelsel. In dit laatsteweefsel vinden wij gangliencellen en tevens ophoopingen van anderecellen, die een groote affiniteit bezitten voor chroomzouten endaarom chromaffine-cellen heeten. Bij sommige visschen blijvendeze ontogenetisch en histologisch zoo geheel verschillende onder-deden van de bijnier der hooge vertebraten geheel gescheiden,wat bij deze laatste de bastlaag representeert, doet zich bij zulkevisschen voor als z.g. interrenale lichamen, waarvan links, enrechts van de mediaanlijn slechts ?Š?Šn voorkomt, terwijl het merg-gedcelte van de bijnier der hoogere vertebraten hier vertegen-woordigd

wordt door een aantal celophoopingen, welke segmen-taal gerangschikt zijn, door sympathische cellen voortgebracht,suprarenale lichamen geheeten. Bij reptielen, vogels en zoog-dieren groeien de derivaten van het nerveuze systeem in het klier-achtige gedeelte, bij eerstgenoemde diergroepen blijven zij erverspreid in liggen, bij zoogdieren vormen zich bast en merglaag.Evenals van de schildklier komen ook van de bijnier accessorischeorganen voor, welke soms op eigenaardige plaatsen terecht ko-men. Men heeft ze gevonden in nieren, in testes, epidydimi, zelfsin ligamenta lata. Reeds Stilling heeft er op gewezen, en zijnwaarneming is door Kohn bevestigd, dat deze accessorische bij-



??? nieren alleen opgebouwd zijn uit de mergsubstantie en dus eigenlijkhun naam ten onrechte dragen. Het chromaffine weefsel, of zooalshet tegenwoordig ook geheeten wordt, het phaeochrome weefsel,komt buiten de bijnieren verbreid in het lichaam voor. Allerwege vindtmen ophoopingen ervan in sympathische gangli??n, beschreven onderden naamparaganglien, onder welkennaam de eerste uitvoerige studievan Kohn in 1903 verschenen is (A. Kohn. l)ie Paragangiien.Archiv f??r Mikroskopische Anatomie u. Entwicklunngsgeschichte, Band 66, 1903.) Kohn heeft voorgesteld de paragangiien te brengenonder een aparte, vijfde weefselgroep dus naast het bindweefsel,spierweefsel, zenuwweefsel en het epitheliale weefsel, een voorsteldat geen ingang gevonden heeft. De cellen van de paragang-iien zijn embryonale, nog niet gedifferentierde sympathischecellen, zij vormen, te midden van de echte sympathische gang-liencellen, groepen groote, lichter gekleurde cellen,

waarvan hetprotoplasma zich in opgeloste chroomzouten intensief bruin kleurt.Behalve te midden van de bijnier en de sympathische gangli??nwordt het chromaffine weefsel ook afzonderlijk aangetroffen,ventraal van de aorta, nabij hare eind verdeeling, mediaal van denieren en de bijnieren en op enkele andere plaatsen; een ophoopingervan nabij de arteria carotis interna draagt den naam van carotis-klier. In 1855 heeft Addison een ziekte bij den mensch beschreven,welke nog steeds zijn naam draagt, en waarvan de belangrijkstesymptomen zijn : algemeene spierzwakte, verlaagde bloedsdrukkingen een bronskleurige pigmentatie van de huid. Dit lijden berustop een functiestoornis van de bijnier. Vermoedelijk wordt despierzwakte veroorzaakt door stofwisselingsvergiften, welke ingenoemde gevallen niet meer door de epitheliale elementen derbijnieren worden geneutraliseerd, de vermindering in bloedsdruk,door de afwezigheid van de specifieke stof, door het

chromaffineweefsel bereid. Deze stof is de adrenaline, zij is door Takaminein kristalvorm uit bijnieren afgezonderd, thans wordt ze synthetischuit pyrocathechine bereid. Door hare vaatvernauwende eigen-schappen wordt zij tegenwoordig allerwege in de chirurgie gebruikt. Ook de epitheliale elementen waaruit het pancreas is opgebouwdverschillen histologisch en physiologisch. Temidden van het eigen-lijke klierweefsel liggen de z.g. eilandjes van Langerhans,die niet met de afvoerkanalen in verband staan. In 1890 hebben vonMehring en Minkowsky bewezen dat, na verwijdering van hetpancreas, een hoogen graad van diabetes mellitus optreedt,welk ziekteverschijnsel uitblijft wanneer een klein gedeelte vanhet orgaan intact blijft of wanneer op de operatie een gelukte



??? transplantatie volgt. Historisch belangrijk is het feit, dat hetreeds aan Brunner (1653 â€”1727) bekend was, dat eene ge-deeltelijke verwijdering van het pancreas geen nadeelige gevolgenheeft. Het ligt voor de hand dat men, onmiddellijk nadat men hetbegrip â€žinterne functie" had leeren kennen, reeds bij voorbaataan de milt een hooge beteekenis als intern secerneerend orgaanheeft toegeschreven. De feiten dat zij geen uitvoerbuis heeft enverbazend bloedrijk is, drongen deze overtuiging sterk naar voren.Deze meening is wel eenigermate geschokt nu clinisch en ex-perimenteel gebleken is dat het orgaan kan worden gemist. Ookdeze omstandigheid was reeds aan Brunner bekend. Omtrent de beteekenis van den thymus is in de laatste jaren veellicht verspreid. Vroeger algemeen beschouwd als een onderdeel vanhet lymphatisch systeem weten wij thans, o.a. door de onderzoekingenvan St??hr en Hammak, dat de in de mazen van het reticulumin enorme

hoeveelheden opgehoopte, op lymphocythen gelijkendeelementen, echte epitheliumcellen zijn, een feit dat ons niet be-hoeft te verwonderen, want de thymus is. als derivaat van kieuw-bogen, van zuiver epithelialen oorsprong. Het orgaan function-neert alleen gedurende het intrauterine leven en in de prille jeugd.In die perioden vermenigvuldigen zich de epitheliumcellen zeersterk, vooral in de corticale substantie. Bij den mensch neemthij tot het 2c levensjaar in groei toe, daarna blijft de verdere ont-wikkeling terug tot de puberteit intreedt, waarop langzaam voort-schrijdende atrophie volgt. Steeds is hij, zelfs op hoogen leeftijd,zij het sterk gedegenereerd, aanwezig in den vorm van het z.g.retrosternale vetlichaam. Onder onze huisdieren blijft de thymushet langst bij het rund intact, bij kleine herkauwers en het varkendegenereert hij tusschen het iste en 2de levensjaar, bij het paard ishet ontaardingsproces v????r het 3e levensjaar afgeloopen, bij vleesch-eters reeds in

het iste. Het involutieproces wordt ingeleid door-dat de cpitheelcellen zich niet meer declen, inwoekerend vet-weefsel- onderbreekt de continuiteit en ten slotte voltooien leuco-cythen den sloopingsarbcid. Tusschen de platen van het voorsteborstmiddenschot vinden wij bij volwassen dieren als restantvan den thymus een vetmassa waarin men vaak microscopischnog aanduidingen van de oorspronkelijke structuur kan onder-kennen. Ivlose en Vogt hebben thymusextirpaties verricht opjonge honden; constant ontwikkelde zi^h traag een typisch ziekte-beeld: een maand na de operatie trad een sterke vetzucht op ;de dieren werden buitengewoon zwak en rachitisch en gingen



??? ten slotte totaal versuft, cachectisch dood. Het geheele verloopkan langer dan een jaar duren. De sectie leerde dat meerdereorganen vergroot waren : milt, schildklier, pancreas, testes enovari??n, dat het kalkgehalte van de beenderen tot op de helftwas verminderd, dat de zintuigen waren gestoord en het centralezenuwstelsel was aangedaan. Als -onvoorwaardelijk ievensgewichtige organen moeten deglandulae parathyroideae, de z.g. epitheellichaampjes, wordenbeschouwd. Reeds in 1858 heeft Remak en na hem hebben K??l-liker, Virchow en Owen de opmerkzaamheid gevestigd op dezekleine orgaantjes. Langen tijd heeft men ze aangezien voor lymph-kliertjes of bijschildklieren. K??lliker sprak van â€žrathselhafteOrgane". In 1880 bewees Sandstr??m dat, hoewel zij geen constanteligging hebben, zij bij den mensch, den hond, de kat, het paarden het konijn nimmer ontbreken, waarmede hij afdoende beweesdat het geen bij schildklieren d.w.z. accessorische

organen waren,accessorische organen toch komen nimmer constant voor, ooktoonde hij aan dat zij een gansch anderen bouw vertoonden dande schildklier. De naam gl : parathyriodeae is van hem. Een jaarlater werden ze door Baber bij vogels aangetoond en sinds dienis gebleken dat zij eigen zijn aan alle vertebraten met uitzonderingvan de visschen. Eerst in 1893 bracht Gley aan het licht dat zijeen eigen physiologische functie hebben. Toen wist men waaraande haast onveranderlijke doodelijke afloop van strumectomicnbij den mensch te danken waren en konden de clinici de ver-schijnselen van tetanie verklaren die bij kinderen, ook bij volwas-senen kunnen voorkomen, soms spontaan, soms in het beloopvan de graviditeit of van bepaalde stoornissen. Experimentenleerden dat, na verwijdering van alle epitheellichaampjes, de doodbinnen weinige dagen intreedt, onder hevige nerveuze verschijn-selen. Liggen zij dus in de onmiddellijke nabijheid van de schild-klier dan

kunnen zij, bij verwijdering van deze, gemakkelijk medeverwijderd worden, met het bekende, steeds noodlottige, gevolg.Sinds men de glandulae parathyroideae heeft leeren kennen enontzien is de mortaliteit van schildklierÂŠperati??n aanzienlijkgedaald. Niet bij alle diersoorten liggen zij in de onmiddellijkenabijheid der glandula thyroidea. Zulks is wel het geval bij denmensch, het paard, het rund en de vleescheters, hond en kat, bijkleine herkauwende huisdieren, schaap en geit, en bij het varkenliggen zij nabij de eindverdeeling der arteria carotis communis.Dit is dan ook de reden waarom speciaal de melkgeit gebruiktwordt als producente van de melk die zoo heilzaam is voor lijders



??? aan Basedowsche ziekte. Bij deze pati??nten is de schildklier ver-groot en wordt door haar m?Š?Šr colloid afgezonderd dan verbruiktkan worden voor het onschadelijk maken van giftige stofwisse-lingsproducten. Ten einde nu dit overtollige colloid te laten ver-werken geeft men aan deze zieken melk van een schildkliervrijdier. Het lichaam van een dergelijk dier tracht langs andere wegenbevrijd te worden van de giftige bestanddeelen die in den nor-malen toestand door de schildklier onschadelijk gemaakt worden,zoo ook door middel van de melkklier. Melk van athvroide geitenbevat giftige stofwisselingsproducten. Wordt zulke melk verstrektaan \'lijders aan Basedowsche ziekte, dan worden die giftige pro-ducten onschadelijk gemaakt door het overtollige colloid in hetlichaam van de zieke en, de praktijk leert het al jaren lang, metverrassend resultaat. Het groote bezwaar is dat deze waardevollemelk duur is ; athyro??de geiten kunnen slechts een maand gemid-

deld dienst doen ; een koe zou, niettegenstaande hare grooterewaarde, wellicht in dit opzicht voordeeliger zijn, de risico van deoperatie is echter te groot, door de vermelde anatomische ver-houdingen leent de geit zich veel beter voor een succesvolle schild-klieroperatie dan de koe. Het varken kenmerkt zich op dit gebied in meerdere opzichten.Bij geen ander mij bekend dier draagt de schildklier zoo terechthaar naam ; van lobi en isthmus is hier geen sprake, een zuiverschildvormig geheel ligt onder het strottenhoofd met de basiscraniaal en de punt caudaal gericht, de voorvlakte is sterk gewelfdde achtervlakte min of meer afgeplat. Steeds hi??b ik bij varkensin de onmiddellijke nabijheid hiervan, te midden van vet, kleineorgaantjes gevonden die ik aanvankelijk voor epitheellichaampjeshield en die steeds accessorische schildkliertjes bleken te zijn.Als regel komen rechts en linksch twee epitheellichaampjes voor,een uitwendig, buiten de schildklier en een inwendig

in de schild-klier gelegen, het uitwendige is afkomstig van het epithelium der3e, het inwendige van dat der 4e kieuwboog. Hoewel Estes deze vierook voor het paard constant aangeeft heb ik het inwendige langniet constant bij het paard kunnen aantoonen. Zij zijn lichtergekleurd dan de schildklier, dikwerf geelachtig bruin en bereikengemiddeld in grootste diameter clie van een kleine erwt, somszijn zij duidelijk gelobt, in andere gevallen fijn korrelig van aan-zien ; eerstgenoemde bestaan uit onderling netvormig verbondenepitheliumstrengen, laatstgenoemde vertoonen ?Š?Šn ophooping vanepitheelcellen ; steeds echter zijn zij rijkelijk gevasculariseerd.Bij de muis, de rat en de cavia komt all?Š?Šn het uitwendige epitheel-



??? lichaampje voor. Niet altijd is de plaats van dit uitwendiglichaampje constant, bij den hond b.v. is dit wel het geval n.1.in het bovenst gedeelte van den medialen rand van den schild-klierlobus ; bij het paard treffen wij het op deze plaats ook meer-malen aan, was ik echter voor weinige jaren van meening, dat dezeplaats het meest constant is bij dit dier, thans ben ik hiervanteruggekomen. In den nu haast afgeioopen cursus heb ik bij tien-tallen paarden, ten behoeve van lijders aan tetanie in de kliniekvan Prof. Winkler, de E. lichaampjes verwijderd. Het mocht nietaltijd gelukken omdat de bovenste halsstreek der paarden dikwerfgeinfiltrecrd was met bloed en lymphe en soms zelfs bloedstolselshet opzoeken bemoeilijkten. Dikwerf bleek het door mij gezochtelateraal te liggen of op de tracheale vlakte van een lobus. Somskunnen zij ver van hunne gewoonlijke plaats verdwalen, zelfsin den thorax terecht komen ; veelvuldig komen zij in den thymusvoor en worden zij

dus later teruggevonden in de halsstreek.Menigmaal zijn ook hiervan accessorische organen aangetoond, enenkele malen zelfs in groot aantal, Erdheim trof er eens 33 aan bijeen konijn, waarvan sommige grooter waren dan normaal. Hetvermoeden ligt voor de hand dat deze organen zenuwvergiftenneutraliseeren. Vasale en Generali hebben pati??nten met tetaniebehandeld met aderlating en transfusie van bloed en zagen hier-van succes. Mac Cai.lum toonde aan dat perifere zenuwen, na be-sproeiing met tetanisch bloed, een verhoogde prikkelbaarheid kregen. Toen men door clinische waarnemingen, maar bovenal door hetexperiment had geleerd, dat tal van stoornissen in oorzakelijkverband stonden met eene onvoldoende interne functie van be-paalde organen heeft men getracht die stoornissen op te heffendoor aan het zieke lichaam dierlijke praeparaten toe te voegen,afkomstig van soortgelijke organen dan die welke, door hunneonvoldoende werking, de

ziekteverschijnselen teweeg brachtenen men is hiermede weer een weg opgegaan die in principe, zij hetgeheel empirisch, reed\'; tallooze eeuwen was gevolgd. Het gebruiktoch van dierlijke stoffen in den strijd tegen ziekten is wellichtreeds 5000 jaar oud en er zijn van die dierlijke producten die dooralle eeuwen heen hunne reputatie geheel of gedeeltelijk behou-den hebben ; honig en lanoline b.v. Plinius secundus (24â€”80n. Chr.) gebruikte lanoline tegen zomersproeten, schreef testes,voor tegen impotentia, gemalen hondentanden tegen holle tanden,gal tegen hersenlijden. Galenus (131â€”201 n. Chr.) recomman-deerde longen van vossen tegen longziekten, hazepooten tegen



??? podagra, kiphersenen tegen hoofdpijn. Bezsarsteenen, welkeveelvuldig voorkomen in de ingewanden van enkele in het wildlevende herkauwende dieren, hebben eeuwen lang gegolden alsuitnemende geneesmiddelen tegen tal van ziekten. In opvolgendetijden werd het er niet beter op, pati??nten waren toen meer tebeklagen om de kuren die zij door moesten maken dan om hunnekwalen ; aan de walgelijkste zaken, slijm, etter, faeces, menstru-aalvocht, ook aan parasieten, wormen en luizen b.v. werd bij-zondere geneeskracht toegeschreven. Het is wonderlijk dat hetgeloof in zulke afschuwelijkheden zelfs thans nog niet is uitge-storven. Mij zijn persoonlijk meerdere gevallen bekend dat aanpati??nten met geelzucht brood werd gegeven, dik met boterbesmeerd, waarin een groot aantal hoofdluizen verborgen was.Slechts weinige weken geleden heeft een arbeider mij vertelt dathij zichzelf van een ernstige ziekte genezen heeft door eens op zijnnuchtere maag een

bierglas vol van zijn nachturine op te drinken! Op veeartsenij kundig gebied troffen en treffen wij soms nogdezelfde toestanden aan. In ,,de Nederlandsche Stalmeester" vanvon Oebschelwitz", 1763, vindt men b.v. aangegeven tegenhoefbevangenhcid : menschendrek in azijn of in urine van eenman gekookt; tegen hoest van het paard, gedroogde en tot poedergewreven long van een jongen vos of gedroogde en tot poedergewreven vruchtvliezen van een paard, met melk in te geven.Een koliekdrank bevatte een once hoenderdrek, in de schaduwgedroogd, met een pint witten wijn en een muddetje brandewijn.Ieder practiseerend veearts weet wat thans soms nog, op ditgebied, op het platte land wordt uitgekuurd ! Het is Brown S?Šquard geweest die in 1889 aan de wetenschap-pelijke toepassing van de organotherapie de eerste stoot gegevenheeft; hij bewees de exciteerende werking van het extract testi-culair, naar hem nog â€žS?Šquardine" gcheeten. Op zichzelf

toegepastondervond hij daarvan een verjongenden inv loed. Zijn met franschenthousiasme gepubliceerde ontdekking bleek later echter nietaan de verwachtingen te voldoen ; zooals te begrijpen is had auto-suggestie den grijzen geleerde parten gespeeld. Van buitengewoneen blijvende waarde daarentegen blijft de zegenrijke ontdekkingvan Baumann in 1892. Baumann heeft bewezen dat de werkzamebestanddeelen van de schildklier geheel tot hun recht komen,wanneer het orgaan als zoodanig, rauw of gedroogd en daarnagepulveriseerd wordt ingenomen, dat derhalve die werkzamebestanddeelen niet door de digestiesappen worden gedestrueerd.Niet alleen bij aangeboren schildklierdefecten maar ook bij tal



??? van andere stoornissen blijkt het schildklierpoeder een heilzamewerking te hebben. Toen ik in 1895 pas in de praktijk was las ikin het Tijdschrift voor Geneeskunde een hoogst interessanteverhandeling van Prof. Pel te Amsterdam, de uitkomsten be-vattende en door photographi??n van pati??nten, v????r en na debehandeling, zeer verduidelijkt, van de schildklierbehandelingin gevallen van aangebroen anomali??n van het orgaan. Ik zondde aflevering van het genoemde tijdschrift direct naar een mijnerfamilieleden waarvan een zoontje aan â€žcretenismus" lijdende was.De in alle opzichten geheel achterlijke dwerg werd onder behande-ling gesteld van Prof. Pel. Het resultaat wordt voldoende gede-monstreerd door het enkele feit dat de pati??nt in 9 maanden tijds11 c.M. gegroeid was ! Omtrent de eveneens schitterende resultaten van de toepassingvan de adrenaline, oorspronkelijk uit de bijnier bereid, heb ikreeds een en ander medegedeeld als ook van de pituitrine uit

dehypopliysis cerebri. Een buitengewoon groot aantal andere praepa-raten, uit alle mogelijke organen bereid, zijn en worden nog tel-kens weer aangewend en zooals het zoo vaak nog gaat, ook metvele andere geneesmiddelen, zelfs in wetenschappelijke bladen,met grooten ophef aangekondigd, maar blijken in de meerderheidvan de gevallen niet of slechts in zeer bescheiden mate aan deverwachth gen te voldoen. Zoo vindt o.m. men op organothera-peutisch gebied nog aangegeven : cerebrin, poeder van gedroogdeschapen- of kalfshersenen in tabletvorm, bij neurosen en epilepsie,een gelijkwaardig praeparaat, cerebri siccati, van Merck-Dar.m-stadt is ook in de hondenpraktijk gebruikt tegen genuine epilepsie ;testes siccati van den stier bij prostaathypertrophie ; ovaria sic-cata van de koe, bij menstruatiestoornissen; corpora lutea bij zwan-gerschapsziekten, melkklierpraeparaten tegen uterusbloedingen entumoren; placentae siccatae tegen baarmoederlij den;

ossenbloedals zoodanig of gedroogd en becnmergpraeparaten bij anaemie;glandulae thymi siccatae bij rachitis, bloedziekten en vetzucht;varkens- of ossengal tegen vetzucht en habitueele constipatie;hepar siccatum en pancreastabletten tegen diabetes, zelfs pul-mones siccati, renes siccati, prostatae siccati tegen respectieveorgaanziekten. Afgezien van de schromelijke overdrijvingen dieongetwijfeld op dit gebied zijn begaan, mag het aan geen twijfelonderhevig worden geacht, dat buiten de reeds behaalde, gegrond-veste overwinningen, in deze richting nog meer tot stand zalworden gebracht, wanneer de physiologische chemie hare vorde-ringen zal hebben gemaakt.



??? Boekaankondigingen. Een studie over bloedlijnen in het materiaal van het Groninger paarden-stamboek. door J. H. W. Th. REIMERS, te Wageningen. Uitgave van deVereeniging voor wetenschappelijke teelt. Mededeeling No. 3. Prijs f 1.50. De heer Reimers stelt zich blijkbaar tot taak de opsporing van de bloedlijnenin de Nederlandsche huisdierrassen. Kort geleden kon ik hier zijn door het Neder-landsch Rundveestamboek uitgegeven werkje â€žDe Frans en de Max stam in hetNoord-Hollandsche rundvee" aankondigen, nu verschijnt de studie over de bloed-lijnen in de paardenfokkerij in Groningen. Voor het aangeven van bloedlijnen zijn noodig gegevens, die uit gedurendeeen reeks van jaren aangehouden, goed ingerichte stamboeken te putten zijn.Waar in ons land het stamboekwezen langen tijd veel te wenschen overliet, enmen verder bij verschi\'lende huisdieren allerlei kruisingen toepaste, zijn slechtsbij uitzondering de omstandigheden aanwezig, die noodig

zijn om de bloedlijnente kunnen aangeven. Reimers is daarom niet vrij in zijn keuze. Terecht zegt hij:â€žOn prend son bien o?? l\'on le trouve". Zoo deed hij een goede keuze in de door denheer Groneman gefokte stam, waarvan door den fokker zelf een goed stamboekwas aangehouden, en ook nu weer kiest hij materiaal, waarvan wat te maken is.Vooreerst is in Groningen de kruising met het Oldenburger en Oost Friesche rashet meest stelselmatig en reeds gedurende een reeks van jaren toegepast, en er zijneen groot aantal paarden in het Groninger stamboek ingeschreven. Ten tweedezijn de uit Oldenburg en Oost-Friesland ingevoerde hengsten ingeschreven inde reeds lang vrij goed ingerichte stamboeken in Oldenburg en Oost-Friesland.Wel leveren de stamboeken niet al wat men gaarne van de ingeschreven dierenzou willen weten â€”â€? van exterieur en andere eigenschappen wordt geen opgavegedaan, â€” toch verschaffen zij de gegevens, die noodig zijn

om de bloedlijnente construeeren. Reimers heeft eerst zeer terecht uitvoerig studie gemaakt van het Oldenburgeren het Oost-Friesche paard aan de hand van de daar aanwezige stamboeken enstaat stil bij de Emigrantlijn, de Agamemnonlijn, de Magnatlijn, de Yung Olhello-lijn, de Kimmelijn, de Rubicolijn, in Oost-Friesland bij de Martinlijn, zoowel demannelijke als de vrouwelijke lijnen. Hier geeft hij ons een uitstekend inzichtin de heide rassen en in de voornaamste stammen. Met de stukken toont hij debeteekenis dezer verschillende lijnen aan. Na deze studie van het materiaal in Oldenburg en Oost-Friesland gaat deschrijver de beteekenis van deze verschillende bloedlijnen voor de fokkerij inGroningen na. Met belangstelling kan men den deskundigen leidsman volgenwaar hij de vertegenwoordigers der verschillende bloedlijnen en hun invloed inGroningen aanwijst. Ik kan ieder, die zich voor de paardenfokkerij interesseertaanraden, om aan de hand van den schrijver

het verzamelde materiaal eens doorte werken. Het uit den aard der zaak dorre materiaal is zoo gerangschikt, dat mener gemakkelijk den weg in vindt. Behalve de bekende stamvaders in deze bloedlijnen uit Oldenburg en Oost-Friesland, wijst Reimers nog op een paar hengsten, die door meerdere dochters



??? â€” 37i - en zelfs door een paar zonen van invloed kunnen zijn geweest en wel de Holsteinerhengst Cicero II, No. 30 G. P. S., de Hannoveranen Hercules III No. 5 G. P. S..Zweifler, de Oost-Friezen Jupiter 90 en Model 69 en dehengst van onbekendeafkomst Cleon Selim. In verschillende tabellen is een duidelijk overzicht gegeven van de verschillendebloedlijnen, terwijl van enkele zeer bekende hengsten afbeeldingen zijn opgenomen. Het werk dat Reimers verricht heeft is veel omvattend, en eischt veel studieen voorbereiding. De fokkers mogen hem dankbaar zijn, dat hij voor hen hetmateriaal verwerkt, schift en regelt, zoodanig, dat zij er gegevens in vinden, dievoor een rationeele teelt noodig zijn. Waar de middelen om het overervingsvermogenvan de fokdieren te kennen weinige zijn, mag de fokker niet verzuimen daar aan-wijzingen te zoeken, waar zij te vinden zijn. De kennis van de bloedlijnen kanleiden tot meer zekerheid in de fokkerij. En waar men in de laatste

jaren inziet,dat men door goede inteelt verder komen en wat goeds bereiken kan, maakt Reimers,,den te betreden weg voor velen gemakkelijker begaanbaar." Reimers\' studie is een aanwinst in de literatuur betreffende onze huisdierteelt. Kroon. Maatschappij voor Diergeneeskunde. BUITENGEWONE ALGEMEENE VERGADERING opZaterdag 20 Mei 1916, des voormiddags 11 ure, in het Hotelde 1\'Europe te Utrecht. Programma : 1. Verkiezing van het Hoofdbestuur der Maatschappij, over-eenkomstig het bepaalde in art. 15 der nieuwe Statuten. Toelichting : Nu de Koifinklijke goedkeuring verkregen is op de nieuweStatuten der Maatschappij, vastgesteld in de 5?“ste AlgemeeneVergadering van 24 September 1915, moet de reorganisatievan het Hoofdbestuur zoo spoedig mogelijk tot stand komen.(Zie laatslte alinea van art. 24 der nieuwe Statuten). Het Hoofdbestuur heeft derhalve de Afdeelingen verzocht,bij schrijven van 15 April j. 1. de afdeelingsafgevaardigden

tebenoemen, alsmede de candidaten voor het dagelijkschbestuur (art. 15 der nieuwe Statuten). Deze laatsten moetenop een algemeene vergadering benoemd worden. 2. Het Mond- en klauwzeervraagstuk (des namiddags 1 uur). In deze vergadering zal Dr. Bemelmans in de gelegen-heid worden gesteld zijn motie, ingediend op de Mond- en



??? klauwzeervergadering van 18 December 1915) (zie Tijdschriftvoor Diergedeeskunde, 43ste Deel, Aflevering 3, pag. 131)nader toe te lichten en te verdedigen. Prof. Dr. D. A. de Jong heeft zich bereid verklaarddaarna zijne meening uit te spreken. Het Hoofdbestuur,]. J. F. Dhont, Voorzitter,H. A. Vermeulen, iste Secretaris. Door de Afd. Gelderlandâ€”Overijsel is car.didaat gesteld voorjsten Secretaris Dr. H. A. Vermeulen te Utrecht. Van de Algemeene Afd. is overgegaan naar de Afd. UtrechtProf. Dr. L. de Blieck te Utrecht. Overleden W. L. Gitsels te Bemmel. Verslag van de handelingen der afd. Groningenâ€”Drenthe over het jaar 1915. Ons vereenigingsleven ging in het veelbewogen jaar 1915 ongestoord z\'n gang.Wij vergaderden 5 maal en steeds was de opkomst der leden normaal, d.w.z.de oude getrouwen verschenen vrij geregeld, terwijl de chronische absententÂ? 5Â° %) zie\'1 ook dit jaar niet lieten zien. Onder de meest belangrijke besprekingen kunnen

worden vermeld: 1Â°. de circulaire van den Ned. Slagershond in zake vleeschkeuring; 2Â°. de voorstellen der enquete-commissie; 3Â°. vleeschkeur in de veenkoloni??n; 4". herziening v. h. reglement der maatschappij. Voordrachten werden gehouden door de heeren: J. Bruijl te Tolbert overabscessen en tumoren; H. Dethmers te Koevorden over cornage-operatie;Dr. J. Staal te Assen over serunibereiding en A. Wolf te Delfzijl over entstoffen;terwijl vragen werden gesteld en korte inededeeHngen werden gedaan naar aan-leiding van de volgende onderwerpen: vceding van moedertooze veulens, af-keuring van hengsten tengevolge van cornage-operatie, voorwerpen in het am-nionsvocht bij het rund; niet kunnen zuigen van jonge veulens; sa\'versan enneo-salversan bij borstziekte; witte diarrhee bij kalveren; luxatie van de patella;gewrichtsontsteking bij L?¤hme; serum tegen droes en borstziekte. Bijna geregeld werden de vergaderingen besloten met een

gemeenschappelijkdiner. Eenmaal werd te Assen vergaderd, waarna aan het diner ook een 8-taldames aanzaten. Bij die gelegenheid werd ons medelid, de Heer R. Bosscher te Veendani,gehuldigd wegens het feit dat het 50 jaar was geleden, dat hij te Utrecht alsveearts werd bevorderd. De afdeeling bood den Heer Bosscher, die al? gastonzen tafelgenoot was, een fraai bewerkte oorkonde aan. Het aantal leden bedroeg op 1 Januari 1916, 44. De Heer H. G. Werkmante Leens bedankte voor het lidmaatschap. De verslaggever, Groningen, Maart 1916. H. A. Kroes.



??? Buitengewone vergadering der afd. Groningenâ€”Drenthe op 1 Appil 1916. Ten behoeve van een onderzoek naar het voorkomen van sclerostomatosiswerd een commissie benoemd bestaande uit de hecren: H. v. d. Wal te Grijps-kerk, M. B. ten Have te Midwolda en A. Wolf te Delfzijl, terwijl de heer P. D.Beundf.rs, directeur v. h. slachthuis te Groningen, de commissie als adviseerendlid zal ter zijde staan. Als leden voor de serumcommissie werden voor Groningenen Drenthe resp. aangewezen: de heeren A. Wolf te Delfzijl en Dr. J. Staalte Assen en als plaatsvervangers: de heeren J. Niks te Groningen en L. vanBergen te Borger. Volgens mededeeling van het lid A. H. Steenbergen (Emmen) wordt er inDrenthe veel geklaagd over het niet drachtig worden der merries. Is daartegeneen afdoende therapie? Het Drenthsche Paardenstamboek stelde reeds f ioo.â€”beschikbaar ten behoeve van een proefneming te verrichten door Dr. Staal teAssen en welke zou bestaan in

een voorbehandeling van het ostium bij een aantalmerries, terwijl een ander aantal niet zou worden voorbehandeld. Door bijzondereomstandigheden is deze proefneming nog niet genomen, v. Bergen (Borgen)betwijfelt of wel het niet drachtig worden der merries als ziekteverschijnselprocentisch zooveel ongunstiger is dan voor eenige jaren. Men vergete niet, dattegenwoordig ook meer dan vroeger allerlei merries en van eiken leeftijd terdekking worden aangeboden. Hij zou daarom, alvorens in deze het D. P. S.van advies te dienen, deze vereeniging willen uitnoodigen een onderzoek te doeninstellen betreffende de verschillende dekkingen van stamboekhengsten bijstamboekmerries. Aldus wordt besloten. Overigens zien ook Groninger veeartsen (Muller teLoppersuin, v. d. Wal te Grijpskerk) de stoornis in hunn_- omgeving optreden;de ie tot 50 % der gedekte merries (meest bij warmbloeds). v. d. Wal beweertdat de tijd van \'t jaar van invloed is. Hoe later de dektijd valt

(b.v. Juni) hoeminder ongevallen. V. Bergen constateert dat er gebroken moet worden methet willen aangeven van een algemeene bestrijdingsmethode tegen niet drachtigwordende merries. Iedere merrie, die niet drachtig wordt, moet ter dege des-kundig worden onderzocht; men vindt dikwijls zeer u\'teenloopende afwijkingen.Alle bestrijdingsmiddelen worden inmiddels genoemd: inspuitingen in de baar-moeder met een physiol. keukenzoutoplossing, gemengd met eene oplossingvan bicarb. natricus, het aanwenden van bacillol en tannoform in zalfvormop den baarmoederwand, die bij hengstige merries gemakkelijk te bereiken is. Naar aanleiding van een vraag of het optreden van haemoglobinaemie zichmeer uitbreidt \'naarmate er meer mangelwortels en voederbieten aan paardenworden gevoerd, wordt door verschillende leden medegedeeld dat naar hunneovertuiging werkelijk dat verband bestaat. In verschillende streken van Groningentreedt haemoglobinaemie meer

op dan vroeger en bovengemelde voeding, dieook gaandeweg toeneemt, wordt als een der oorzaken aangemerkt. Sommigeleden constateerden vroeger de ziekte weinig en op afwisselende tijden; thansbeperkt ze zich dikwijls tot een optreden gedurende enkele weken in Octoberâ€”November, bij slecht weer. Tevens werd de opmerking gemaakt, dat over \'talgemeen het lijden minder kwaadaardig verloopt dan vroeger, doch gedeeltelijkmoet dit ook worden toegeschreven aan het feit, dat de paardenhouders thansbeter met de ziekte op de hoogte zijn dan voorheen en direct het paard uitspannenzoodra het zwakte in den gang vertoont. Kroes.



??? Berichten. De heer H. VAN DER LINDEN gehuldigd. Wij lezen in het jaarverslag over 1915 der Sophia-Vereeniging tot bescherming van Dieren te Amsterdam, uitge-bracht op de 49ste Jaarlijksche Algemeene Vergadering, gehouden op 24 Maart 1916 het volgende: ,.Nog hadden wij het genoegen in de Bestuursvergadering van 18 Novemberonze groote verguld-zilveren medaille met diploma uit te reiken aan den HeerHermanus van der Linden, Rijksveearts te Amsterdam, als erkenning voorde vele en goede diensten door hem ook geheel belangeloos aan de lijdende Dieren-wereld bewezen; in zijn jarenlange practijk heeft hij niet alleen getoond een kundigveearts, doch tevens een groote dierenvriend te zijn." Kroon. Rijksveeartsenijschool. De Directeur-Generaal van den landbouw brengt terkennis van belanghebbenden, dat het in dit jaar te houden veeartsenijkundigexamen, bedoeld in art. 10 der wet van 8 Juli 1874 (Staatsblad nÂ°. 99), zalaanvangen op

Donderdag 4 Mei a. s., in de lokalen van \'s Rijks veeartsenij-school te Utrecht. \'s Gravenhage, 19 April 1916. De Directeur-Generaal voornoemd, P. van Hoek. De Directeur-Generaal van den landbouw brengt ter kennis van belanghebben-den, dat eerlang gelegenheid zal worden gegeven tot het afleggen van het toela-tingsexamen voor de Rijksveeartsenijschool te Utrecht. Zij die aan dit examen wenschen deel te nemen moeten zich schriftelijk v????r15 Mei e.k. bij den directeur der school aanmelden, met overlegging van : hunne geboorte-akte; een bewijs van hun goed gedrag, afgegeven door het gemeentebestuur hunnerwoonplaats en eene verklaring van een geneesheer, dat zij met goed gevolg of meerdan eens de inenting der koepokken hebben ondergaan of aan de natuurlijkekinderpokken (variolae) hebben geleden. Zij die verlangen als leerling te worden toegelaten, moeten bij het examen doenblijken voldoende kennis te bezitten van : a. de gronden van

de spraakkunst der Nederlandsche taal ; b. de beginselen der Hoogduitsche, der Fransche en der Engelsche taal, zoodatde adspirant ook op het eerste gezicht uit ieder dier talen in het Nederlandschkan overbrengen ; c. de beginselen der algemeene en der vaderlandsche geschiedenis ; d. de beginselen der aardrijkskunde en natuurlijke aardrijkskunde ; e. de wiskunde, omvattende de rekenkunde, de gewone stelkunde, tle plani-metrie, de stereometrie en de vlakke trigonometrie ; /. de beginselen der proefondervindelijke natuurkunde ; g. de beginselen der anorganische en de hoofdpunten der organische scheikunde ; h. de beginselen der dier-, plant-, delfstof- en aardkunde ; bovendien wordt verlangd eenige vaardigheid in het teekenen.



??? Dag en plaats van dit examen zullen nader worden bekend gemaakt. Vrijgesteld van het afleggen van dit toelatingsexamen zijn zij, die bij eene schrif-telijke aan den directeur te richten aanvraag om toelating als leerling, behalvede bovengenoemde stukken, kunnen overleggen een getuigschrift bedoeld in art.84 van de wet van 28 April 1876 (Staatsblad nÂ°. 102) tot regeling vanhethoogeronderwijs, of het getuigschrift verkregen door het met goed gevolg afleggen vanhet eindexamen voor de hoogere burgerscholen met 5-jarigen cursus, bedoeld inart. 57, of van het examen A., bedoeld in art. 59 der wet van 2 Mei 1863 (Staats-blad nÂ°. 50), houdende regeling van -het middelbaar onderwijs. Zij die krachtens bedoelde getuigschriften tot de school wenschen te wordentoegelaten moeten, zoodra zij in het bezit van die stukken zullen zijn gekomen,daarvan onmiddellijk aan den directeur der Rijksveeartsenijschool voornoemddoen blijken. De leerlingen zijn uitwonend

(d.i. ontvangen geen huisvesting en verplegingin de school) en betalen jaarlijks als bijdrage voor onderwijs f 100, te voldoen intwee gelijke termijnen, op de dagen dat de winter- en de zomercursus een aanvangnemen (3den Dinsdag in September en 1 Februari). \'s-Gravenhage, 17 April 1916. De Directeur-Generaal voornoemd. P. van Hoek. De Directeur-Generaal van den landbouw brengt ter kennis van belanghebbenden,dat op nader te bepalen tijdstip aan \'s Rijksveeartsenijschool te Utrecht gelegen-heid zal worden gegeven tot het afleggen van het natuurkundig examen vooraanstaande veeartsen, bedoeld in artikel 12 der wet van 8 Juli 1874 (StaatsbladnÂ°. 99)- Zij die tot dit examen wenschen te worden toegelaten, behooren zich schrifte-lijk, mits portvrij, v????r 1 Mei e.k. aan te melden bij den directeur van gemeldeschool. \'s-Gravenhage, 17 April 1916. De Dirscteur-Generaal voornoemd,P. van Hoek. Personalia. Bij Kon. Besluit van 11 April j.1. is voor het

tijdvak van 1 Mei1916 tot i Mei 1917 benoemd tot Directeur van \'s Rijksveeartsenijschool teUtrecht Dr. H. Markus. Rectificatie. In het vorig tijdschriftnummer is abusievelijk vermeld, dat Dr. B. Egginkals paardenarts bij het N. I. leger is gedetacheerd. Dit moet zijn Dr. J. Eggink.



??? Referaten. H. M. Hoyberg. Zum Ursachverhaltnis der Milchkatalase. De toepassing der katalase-proef bij de melk-contr??le leerde Hoyberg, dat hetresultaat niet betrouwbaar was. Controles door microscopisch onderzoek dermelk en \'t v?Št?Šrinair onderzoek der koeien bracht aan het licht, dat noch in demelk, noch bij de koeien iets abnormaals was te bespeuren, hoewel er7â€”5 ccm.gas waren ontwikkeld. De oorzaak der katalase moest dus eerst worden opgespoord, v????r men dezemethode verder kon toepassen Eerst werden proeven met runder en paardenserum ingesteld, waarbij bleek dathet katalyseerend vermogen binnen enkele dagen sterk afnam. Ook ingedroogdserum opgelost in â€žKindermilch", gaf hetzelfde resultaat. Koude tot â€” 150 heeftgeen invloed op de hoeveelheid gas die ontwikkeld wordt. In dit serum kunnen noch cellen noch bacteri??n de oorzaak der katalase geweestâ€?zijn. Een der chemische componenten van het serum moest het

dus doen. Gedialy-seerd serum gaf evengroot katalase-cijfer als serum met de zouten. Melk waarin ingedroogd serum, dus meer eiwit wordt opgelost, krijgt een hoogerkatalase-cijfer. De reactie der vloeistof heeft op de katalase geen invloed. Aan de hand van een onderzoek van Bahr â€žEinige Milchuntersuchungen"(Skandinavisch Veterinartidschrift 1913 S 7) toont H. aan, dat niet altijd bacteri??n,cellen of fibrine oorzaak der verhoogde katalase behoeven te zijn. Toegevoegde zouten gaven in melk geen verhoogde katalase, zelfs ferro sulfaatniet, dat in gedestilleerd water een groot katalyseerend vermogen heeft- Ook vermeerdering van vet of vetzuren verhoogde het katalase-cijfer niet,evenmin als verhooging van het melksuikergehalte, of de toevoeging van caseine. Anders is het echter met de albuminen. Melk met hoog albuminegehalte (vrou-wenmelk) melk van zieke dieren mond- en klauwzeer, longziekte) geeft sterkekatalase. Ook bij mastitiden neemt het

albuminegehalte toe en daarmede stijgtde katalase. Het nauwkeurige bewijs, dat het juist het vermeerderde albuinineis, dat de verhoogde katalase geeft, wordt door H. helaas niet geleverd. C. F. van Oijen. Zeitschr. f. Fleisch und Milchhygiene 1 Dec. 15 e. v.



??? Het gesloten blijven van de cervix uteri bij den naderendenpartus van het rund, DOOR DR. W. J. PAIMANS1). Inleiding. De cervix uteri is bij het rund gedurende de drachtigheid ge-sloten door den gecontraheerden toestand, waarin zich haar cir-culaire spierlaag bevindt; en voor zoover de afsluiting daardoornog niet volkomen mocht zijn, wordt zij dit gemaakt door de taaieslijmmassa, welke daarin wordt gevonden. V????r den partus en wel gedurende het zoogenaamde openings-stadium komt er ontsluiting van de cervix, het cervix-kanaal wordtgeopend Het begin van deze opening komt tot stand door de con-tractie van de overlangsche spieren van uterus, cervix en vagina,geholpen door de radiaire spiervezelen, welke zich in de cervixbevinden. Dit is wat men noemt de actieve verwijding van decervix uteri. Deze actieve verwijding is van weinig beteekenis, maar zij wordtaangevuld en spoedig vervangen door de passieve, welke het gevolgis van de contractie van

de muscularis van het corpus en de cornuauteri, en dan zoowel van de circulaire als van de overlangsche laag. Door deze contractie wordt een drukking uitgeoefend op deninhoud van de uterus en deze inhoud zal daardoor trachten teontwijken waar hij geen of minder weerstand ondervindt. Dit ishet geval aan het orificium intemum, wanneer dat door de actieveverwijding reeds min of meer geopend is. Het gevolg daarvan is,dat een deel van de vruchtvliezen met den vloeibaren inhoudin het cervix-kanaal binnendringt. Deze vloeibare inhoud maakt dat ook een zijdelingsche drukwordt uitgeoefend, waardoor de zijwanden uit elkaar worden ge-dreven en bijgevolg het kanaal wordt verwijd. Dit is de zoogenaamdepassieve verwijding van de cervix. De dissertatie met literatuur opgaven is onder den titel â€žDas Geschlossen-â€žbleiben der Cervix uteri beim herannahenden Partus des Rindes" in haargeheel opgenomen in â€žArchiv f??r wissensch. und prakt,

Tierheilkunde"Band 42, Heft 1. 1915. XLIII 22



??? De uterus-contracties, waardoor deze tot stand komt, tredenperiodiek op en zijn vrij wel rhytmisch; zij worden, vooral wanneerde cervix reeds eenigszins geopend is, ondersteund door de werking-van de buikpers. De contracties van de muscularis uteri en debuikpers werken volgens De Bruin gelijktijdig en vormen te zamende wee??n. De buikpers werkt vooral dan, wanneer de vagina eenigszinsgevuld is en dus gerekt wordt, hetzij dan door de gevulde waterblaasof door een deel van het foetus. Bevindt zich weinig of niets in devagina dan is de werking van de buikpers ook zeer gering, tenzijdeze door een abnormale prikkeling wordt opgewekt. Terwijl de contracties van de muscularis uteri zuiver onwille-keurig plaats hebben, komt de werking der buikpers voor een deelwillekeurig, maar voor een ander deel reflectorisch tot stand enhet is voornamelijk een drukking in de bekkenholte, hetzij dan inof buiten de vagina, welke daartoe aanleiding geeft. Zoowel voor de

passieve als voor de actieve verwijding is noodig,dat de circulaire spierlaag in de cervix verslapt is, dat de gecontra-heerde toestand van de circulaire spiercellen in de cervix is ver-vangen door een toestand van ontspanning. Hieruit volgt, al is ook, behalve wat betreft de dikte, anatomischgeen verschil in de onderscheidene deelen van de circulairespierlaag te bespeuren, en al gaan de circulaire spierlagen van uterusen cervix volgens Schmaltz ongemerkt in elkaar over, dat physio-logisch in deze deelen wel verschil is, dat er een functioneelverschil bestaat, dat het eene deel, namelijk van de cornua en hetcorpus uteri zich contraheert, terwijl het andere deel, dat van decervix, uit den gecontraheerden toestand, waarin het gewoonlijkverkeert, overgaat in dien van ontspanning en verslapping. De circulaire spierlaag van de cervix werkt dus als een sluitspier,als een sphincter, terwijl het overig deel van de muscularis uterials een detrusor werkt. De werking is gelijk aan die van

de vesicaurinae, waar eveneens de sphincter verslapt, terwijl de detrusorzich contraheert om de urine uit de blaas te drijven. Alleen, hiergaat alles vlugger; na een enkele minuut is alles weer in denvroegeren toestand, terwijl voor de uterus bij den partus geruimentijd noodig is. In verband met dezen langen duur zou een voort-durende krachtige contractie niet goed mogelijk zijn. De sterkecontractie wordt dan ook telkens onderbroken en werkt periodiek,terwijl een minder krachtige, door De Bruin uterustonus genaamd,onophoudelijk doorwerkt. Aldus in gewone omstandigheden.



??? Bij uitzondering komt het echter bij runderen en vooral bijprimiparae ook wel voor, dat het allen schijn heeft alsof de tijdvan den partus daar is, dat het rund in alle opzichten gereed isom te kalven, dat zelfs de wee??n reeds worden waargenomen,althans de buikpers in sterke mate werkt en dat toch de cervixzich niet ontsluit. Verder gebeurt het ook wel dat het rund, ofschoon de drachtig-heid nog niet geheel ten einde is en niettegenstaande het ookoverigens de prodromi van den partus nog niet vertoont, tochwee??n schijnt te hebben, want de buikpers werkt krachtig; maarook hierbij vindt men de cervix gesloten. Deze beide abnormale toestanden zijn sinds lang waargenomenen meermalen beschreven. Volkomen zekerheid omtrent hetwezen en de oorzaken, alsook omtrent de meest rationeele be-handeling bestaat echter niet. Daarom acht ik het niet zonderbelang, naar aanleiding van eenige waarnemingen, daaraan enkelebeschouwingen te wijden; te meer nog wijl,

vaker dan naar mijnmeening noodig is, de dieren worden onderworpen aan een gevaar-lijke operatie of zelfs worden afgemaakt. Het wezen, de oorzaken en de behandeling der afwijking. Reeds in de oudste werken over de verloskunde van het rund,in die van Eberhard, Skellett, J??rg, enz. en later in alle hand-boeken wordt melding gemaakt van deze afwijking. Bovendien worden in tallooze tijdschrift-artikelen gevallenmedegedeeld, waaraan dikwijls meer of minder uitvoerige bespre-kingen worden vastgeknoopt. Uit hetgeen de verschillende schrijvers mededeelen, volgt heelduidelijk, dat men bij het gesloten blijven van de cervix uteribij den naderenden partus van het rund, twee toestanden moetonderscheiden; ?Š?Šn, waarbij de cervix wel is waar gesloten blijft,maar overigens geen pathologisch-anatomische veranderingenheeft ondergaan en een anderen waarbij dit wel het geval is. Den eersten toestand vindt men bij, wat men wel genoemd heeft,valsche wee??n, te

vroegtijdige wee??n, kramp van de cervix, een-voudige of gewone rigiditeit van de cervix of vertraagde verwijdingvan het cervixkanaal. Den tweeden toestand vindt men bij pathologische rigiditeitof induratie van de cervix. Deze kan van verschillenden aard zijndoordat velerlei pathologisch-anatomische veranderingen daartoeaanleiding kunnen geven.



??? A. CERVIX ZONDER ANATOMISCHE VERANDERING. De eerste vraag is hierbij, wat is het wezen der afwijking? Waar-mee heeft men in een bepaald geval te doen, wanneer de cervixzich niet ontsluit en overigens niet veranderd is? De tweede vraag is, wat is de oorzaak? Terwijl in de derde plaatsde behandeling onze aandacht vraagt. I. Het wezen der afwijking. Zooals hierboven werd opgemerkt, heeft men tot dusverre ge-dacht aan kramp van de cervix, aan gewone rigiditeit, en aanvertraagde verwijding van het cervixkanaal, verder aan valscheen aan te vroegtijdige wee??n. Onder kramp van de cervix kan men verstaan krampachtige,periodieke contracties en ook een voortdurende contractie. De eerste zijn niet te verwachten, omdat in normale omstandig-heden de cervix zich ook niet periodiek contraheert; de cervixdoet niet mede aan de periodieke contracties van de overigeuterusmusculatuur. Numan is de eenige schrijver, die zich duidelijk daarvoor uit-

spreekt. De beschrijvingen van de andere oudere schrijvers,Eberhard, J??rg, Binz, G??nther Delwart, Baumeister enRainard duiden alle meer op een voortdurende krampachtigecontractie. Latere schrijvers hebben echter ook deze vrij wel van de baangeschoven. Carsten Harms was de eerste, die twijfel opperde. Hij had welwaargenomen dat de cervix nog gesloten was, terwijl reeds wee??naanwezig waren, maar hij had dan niets bemerkt van een kramp-achtige contractie en waar anderen als bewijs daarvoor aanhaalden,dat de cervix werd bevonden gespannen, hard, rigide te zijn,wijst hij er op, en dit wordt later door alle schrijvers erkend, datde cervix van het rund ook in normale omstandigheden rigide is. Hierdoor werd tevens op zij gezet de meening, dat die rigiditeitde oorzaak kon zijn van het niet ontsluiten. Naar de meening van Carsten Harms is het slechts een ver-traagde verwijding van de overigens normale cervix uteri. Saint Cyr en ook Fleming

beschouwen kramp en gewonerigiditeit van de cervix als identisch daar zij evenmin een actievecontractie hebben waargenomen. Met de gewone rigiditeit bedoelenzij geen abnormale verdikking of verharding maar slechts een



??? passieve weerstand tegen de verwijding, een functioneele afwijking;met andere woorden dus een vertraagde verwijding. Franck is het in zooverre met de vorige schrijvers eens datook hij het bestaan van cervixkramp betwijfelt en denkt aan ver-traagde opening; maar hij wijst er op dat heel dikwijls de uier nogniet gevuld is en de banden nog niet weg zijn, zoodat dan blijkbaarde tijd van den partus nog niet daar is en bijgevolg de afwijkingniet zoozeer is te zoeken in de cervix als wel in de wee??n, dat hetdaarom juister is in die gevallen te spreken van valsche of betervan te vroegtijdige wee??n. De Bruin onderscheidt valsche wee??n, waarmede hij dan ookte vroegtijdige wee??n bedoelt en cervixkramp, waarmede hij blijk-baar niet zoozeer een abnormale actieve contractie op het oog heeftals het voortduren van den gecontraheerden toestand; dus feitelijkook een vertraagde verwijding. Schmidt spreekt van vertraagde verwijding en van â€žvorzeitigeWehen", terwijl

Craig en Albrecht in dit opzicht niets vanbeteekenis hebben veranderd aan hetgeen Fleming en Franckin de eerste uitgaven hunner werken hebben geschreven. De nieuwere schrijvers zijn het dus allen vrij wel er over eensdat te vroegtijdige wee??n of vertraagde verwijding van het cervix-kanaal de abnormale toestanden zijn, waarmede men te makenheeft, wanneer de cervix gesloten blijft zonder anatomisch veranderdte zijn. In het eerste geval zijn de wee??n abnormaal, doordat zeaanwezig zijn v????r de tijd van den partus daar is; in het tweedegeval beginnen de wee??n op den gewonen tijd, terwijl het opengaanvan de cervix op zich laat wachten. . Maar welk is het verschil tusschen deze beide toestanden enwaar is de grens tusschen beide? Het verschil betreft alleen den tijd voor den partus; een essentieelverschil valt niet waar te nemen en wordt dan ook door niemandaangegeven. De grens is bijgevolg niet te bepalen en wijl ook bij de zooge-naamde vertraagde

verwijding niets wijst op een abnormalen toe-stand van de cervix, kan er geen bezwaar tegen bestaan dezeeveneens als te vroegtijdige wee??n te beschouwen, met dien ver-stande dat ze slechts weinig te vroeg optreden, slechts ?Š?Šn dag,desnoods een halven dag of enkele uren. De vraag blijft nu nog of de te vroeg optredende wee??n werkelijkechte en volledige wee??n zijn. Het essentieele deel van de wee??n wordt gevormd door deuterus-contracties. De werking der buikpers is een bijkomende



??? zaak. In normale omstandigheden heeft men in het voorbereidendof openingsstadium van den partus en ook in het nageboorte-stadium wel wee??n uitsluitend bestaande uit uterus-contracties,zonder buikpers, maar nooit zijn er wee??n zonder uterus-contracties.Dus geen wee??n zonder uterus-contracties; en zijn deze bij te vroeg-tijdige wee??n aanwezig? Naar mijn meening niet. Door verschillende schrijvers wordt eenvoudig gezegd dat indeze omstandigheden de wee??n krachtig zijn, door andere datvooral de buikpers sterk werkt en De Bruin en Schmidt voegener zelfs bij dat de uterus-contracties heel gering zijn. Maar niemandlevert eenig bewijs dat er ??berhaupt uterus-contracties zijn.Dat de buikpers werkt op het laatst van de drachtigheid, is noggeen bewijs daarvoor. Als er geen uterus-contracties zijn, zou denaam te vroegtijdige wee??n ook niet beter zijn dan valsche wee??n.Integendeel de laatste benaming zou juister zijn, omdat het wer-kelijk valsche en geen

echte, ware wee??n zijn. Er is niets, wat er voor pleit dat het ware wee??n zijn, maar welzijn er toestanden en omstandigheden, welke tegen het bestaan vanuterus-contracties pleiten: In de eerste plaats pleiten er tegen, de wijze van optreden en deverschijnselen van de valsche wee??n. Eberhard zei reeds dat men ware en valsche wee??n op hetgehoor en het gezicht van elkaar kan onderscheiden. De warewee??n treden vrij regelmatig periodiek op, de valsche wee??n heelonregelmatig. Bij de ware wee??n werkt volgens De Bruin in ge-wone omstandigheden de buikpers vrijwel gelijktijdig met deuterus-contractie en het sterkste wanneer deze het acme heeftbereikt. De uterus-contracties treden steeds regelmatig, periodiek open bijgevolg ook dc werking der buikpers. Bij de valsche wee??nwerkt dc buikpers onregelmatig, met grond kan men dus veronder-stellen dat er dan geen uterus-contracties zijn. Of het moest zijndat deze in die omstandigheden ook onregelmatig

optreden;maar dat dient dan toch bewezen te worden. In de tweede plaats pleit tegen het bestaan van uterus-contractiesdat hetgeen, wat zooals we nader zullen zien, moet worden be-schouwd als de oorzaak van de afwijking, wel aanleiding geefttot werking van de buikpers, maar niet tot uterus-contracties,althans zeker niet den eersten tijd. Maar vrijwel alle schrijverszijn het er over eens dat later dikwijls de partus volgt, als men hetmaar afwacht. In deze gevallen zullen later natuurlijk wel uterus-



??? contracties plaats hebben, maar dan volgt ook de verwijding vande cervix en de partus, indien daarvoor geen andere beletsels zijn. In dergelijke omstandigheden komen dus naast de reeds bestaandevalsche wee??n nog ware en men zou dan, evenals Eberhard reedsdeed, kunnen spreken van gemengde wee??n. In de derde plaats pleit er tegen, het feit dat het rund weer geheelnormaal is, wanneer door de behandeling alleen de oorzaak vande werking der buikpers wordt weggenomen. Waren er tevens uterus-contracties, dan is er toch geen enkelereden om te veronderstellen dat deze daardoor ook zouden ver-dwijnen. En toch, zooals we bij de bespreking van de behandelingzullen zien, alles is in orde, zoodra de oorzaak van de werking derbuikpers en daarmee deze zelf is weggenomen, althans wanneer hettijdig is geschied. II. De oorzaken. Omtrent de oorzaken van het gesloten blijven van de cervix,zonder dat deze anatomische veranderingen heeft, wordt door

demeeste schrijvers weinig positiefs gezegd. De meeste oudere schrijvers, die aan krampachtige contractiesvan de uterus en de cervix dachten, als Eberhard, J??rg en Binzmeenden dat het lijden in verband staat met algemeene kramp-achtige toestanden van het lichaam of dat het een uitbreidingop de uterus zou zijn van krampen in andere buikingewanden. Dit brengt ons echter niet veel verder, evenmin als de meeningvan Numan, Delwart en Rainard dat er een verhoogde prikkel-baarheid van de uterus kan bestaan, waarbij geringe abnormaleprikkels aanleiding geven tot hevige krampachtige contracties;want dan blijft de vraag, wat de oorzaak ir van die prikkelbaarheid,welke die abnormale prikkels zijn. Van de nieuwere schrijvers zeggen eenigen eigenlijk niets omtrentde oorzaken, anderen weinig. Volgens Franck is over de oorzakenvan valsche wee??n â€žnichts specielles bekannt", en Albrechtherhaalt het in de editie van 1914 nog met dezelfde woorden. Zij meenen dat het

omstandigheden zijn, welke in \'t algemeenuterus-contracties verwekken kunnen; sterke bewegingen van hetfoetus worden volgens hen wel beschuldigd. Voor vertraagde verwijding van de cervix wordt door hen geenoorzaak aangegeven; evenmin als door De Bruin en Schmidt. De laatste meent ook dat de â€žvorzeitige Wehen", zooals ze doorhem worden genoemd, op het laatst van de drachtigheid door



??? betrekkelijk geringe oorzaken kunnen ontstaan, wegens de grooteprikkelbaarheid van de uterus in dien tijd. De Bruin meent dat circulatiestoornissen in het stroomgebiedder drachtige uterus de oorzaak van de valsche wee??n zijn. Niemand van hen geeft bijgevolg omtrent de oorzaken iets andersdan vage aanduidingen in algemeene termen. Alleen bij Skellett vinden we een scherp omschreven oorzaakaangegeven. Deze wijst er op dat er bijzonder op gelet moet worden,dat de plaats, waar de koe ligt kort voor ze moet kalven, niet naarachter afhelt, want als dit het geval is, gaat de uterus met het kalfdoor het eigen gewicht te vroeg naar achter. De drukking enprikkeling daardoor teweeggebracht, dwingt de koe tot persen,\'v????r de geboorteweg door de waterblaas voldoende is geopend,om het kalf door te laten. Het is wel jammer dat de oude Duitsche schrijvers, die tochblijkbaar het werk van Skellett wel kenden, hiervan geen notahebben genomen. Het is

waarlijk opmerkelijk dat later niemandeenige aandacht heeft geschonken aan deze woorden van Skellett;zelfs niet eens zijn landgenooten Fleming en Craig. Collin deelt in 1889 een geval mede van valsche wee??n bij eenhoogdrachtige vaars, waarbij een prolapsus portionis vaginalisonvolkomen gereponeerd .was. Na volledige repositie en hoogerplaatsen van het achterstel ter voorkoming van recidieve was devaars volkomen gezond en kalfde ze normaal drie dagen later.Tevens vermeldt hij een geval van valsche wee??n bij een koe, doordateen gedeelte van de uterus met deelen van het foetus tusschenden wand van het bekken en de vagina in de bekkenholte wasgedrongen. Nadat het deel van de uterus in de buikholte wasteruggebracht, hielden de wee??n op en de koe kalfde zes dagenlater zonder moeite. Hij zegt tevens dat deze laatste afwijkingvan de uterus meermalen door hem gevonden werd als oorzaakvan valsche wee??n bij runderen. Ook de

mededeeling van Collin heeft niet genoegzaam deaandacht getrokken. Met uitzondering van Saint Cyr en Violeten Bournay, die er met een enkel woord op wijzen, maakt niemander melding van. Toch hadden naar mijn meening zoowel de mededeelingcn vanCollin als die van Skellett beter verdiend, zooals nader zalblijken. Een persoonlijke waarneming van valsche wee??n gaf mij aan-leiding om te veronderstellen, dat de hierbij geconstateerde ver-plaatsing van de cervix naar achter niet het gevolg was van de



??? valsche wee??n, zooals ik eerst dacht, maar de oorzaak. Eenmaalopmerkzaam daarop, bleek dit mij ook bij de later door mij waar-genomen gevallen. Dit gaf mij aanleiding om te veronderstellen dat de oorzaak vande valsche wee??n bij het rund steeds zou zijn het indringen van deuterus met inhoud in de bekkenholte, zoodanig dat eenige drukkingwordt uitgeoefend in de bekkenholte en eenige inklemming plaats-vindt. Het eerste vereischte is noodig omdat anders geen voldoendeprikkel wordt uitgeoefend om het persen op te wekken, het tweedeomdat anders de uterus onmiddellijk weer in de buikholte zouterugzakken als het dier staat. De ondervinding leert dan ook dat de valsche wee??n alleen ophet laatst van de drachtigheid worden waargenomen, wanneer deuterus flink vergroot is. Het indringen der gevulde uterus in de bekkenholte kan op tweeverschillende manieren geschieden: iÂ°. door instulping der vagina kan de cervix daarin komen,zoodat er een

begintoestand is van de prolapsus portionis vaginalis; 2Â°. een deel van het foetus kan een deel van de uterus voort-dringen in het bekken tusschen de vagina en den wand van hetbekken. Dat op deze wijze de werking van de buikpers kan wordenopgewekt, blijkt daaruit dat bij den partus de buikpers voornamelijkwerkt, wanneer een waterblaas of een omvangrijk deel van hetfoetus zich in de vagina bevindt en na den partus, wanneer toevalligeen stuk van de vruchtvliezen zich blaasvormig met vloeistofvult en wanneer bij het afgaan der secundinae een groote hoeveel-heid in de vagina is; verder dat na den partus het persen vooraldan hevig is, wanneer het perivaginaal weefsel door ontstekingsterk gezwollen is, of de ruimte in het bekken is opgevuld door eensnel gevormd abces of een belangrijke bloeduitstorting. Het indringen der uterus in de bekkenholte kan dus wel dc oorzaakzijn; maar is het ook in werkelijkheid altijd het geval? Niets pleit daartegen en alles er

voor. Niemand heeft een andere oorzaak gevonden en de hierbovenaangegevene is klaarblijkelijk altijd aanwezig. Hierdoor wordt hetvermoeden, opgewekt door mijn persoonlijke waarnemingen enversterkt door die van Collin en Skellett, in sterke matebevestigd. Sommige schrijvers als Rainard, Saint Cyr, Fleming, De BruinBournay en Schmidt vermelden de verplaatsing van de cervix,zoodat ze dikwijls in de vulva zichtbaar wordt, als iets, dat men



??? bij het onderzoek bijna altijd vindt; anderen als G??nther, Franck,Schmidt en Albrecht wijzen er op dat dikwijls prolapsus vaginaehet gevolg is en dat men het ontstaan daarvan moet trachten tevoorkomen. Een en ander wordt door hen wel beschouwd als het gevolgvan het persen, maar klaarblijkelijk heeft hier een gedeeltelijkeverwisseling plaats van oorzaak en gevolg. Zeer zeker zal door hetpersen een bestaande verplaatsing van de uterus wel grooterworden, maar het lijdt geen twijfel of de verplaatsing is primair. Een betrekkelijk geringe verplaatsing van de uterus in de bekken-holte zal reeds aanleiding geven tot eenig persen; hierdoor dringtde uterus dieper in de bekkenholte en wordt het persen heviger,zoodat een vicieuse cirkel ontstaat, waarvan de valsche wee??nhet gevolg zijn. De primaire, geringe verplaatsing van de uterus kan door ver-schillende omstandigheden worden teweeggebracht. Skellett wees reeds er op dat het liggen in een naar

achterhellenden stal de oorzaak kan zijn. Bovendien zou het ook kunnendoor de gewoonte van sommige koeien om met de achterbeenenin de groep te gaan staan en wellicht door toevallig persen op mestof urine. Het indringen der uterus in de bekkenholte, hetzij dan in ofnaast de vagina kan dus de oorzaak zijn van de valsche wee??n,want de daarbij waargenomen verschijnselen worden er doorteweeggebracht; het is ongetwijfeld steeds de oorzaak, want het isin alle gevallen aanwezig, terwijl nooit een andere oorzaak konworden aang?¨wezen. III. De behandeling. De rationeele behandeling van een ziekte is afhankelijk van deoorzaken en het wezen dier ziekte; en aangezien men daaromtrentbij valsche wee??n verschillende meeningen heeft gehad, spreekt hethaast van zelf, dat ook verschillende manieren van behandelingzijn aangegeven. De oudste schrijvers, die vooral aan algemeene krampachtigetoestanden dachten, stelden natuurlijk een algemeene,

krampstil-lende behandeling in; een aderlating en daarnaast krampstillendegeneesmiddelen per os, rectaal en dikwijls ook vaginaal. Later toen men meer dacht aan een plaatselijk lijden, aan krampof aan rigiditeit van de cervix, werden de algemeene krampstillendemiddelen ook nog wei gebruikt, maar vooral werd de nadruk gelegdop de plaatselijke behandeling van de cervix. Deze bestond dan



??? in besmeren met Extractum belladonnae of dilatatie; terwijl doorSaint Cyr en Franck ook warme douches werden aanbevolen.De dilatatie kan manueel geschieden maar ook door middel van,,Pressschw?¤mme", door gummi ballons of door dila.tat.oren. In den laatsten tijd, toen men een scheiding maakte tusschenâ€žvorzeitige oder falsche Wehen", en vertraagde verwijding van decervix, werd voor de eerste aangegeven de medicamenteuse behan-deling met krampstillende middelen en voor de laatste de plaat-selijke behandeling of ook wel eenvoudig afwachten. In elk geval werd steeds als laatste hulpmiddel, wanneer degewone behandeling in den steek liet, aangeraden, insnijdingen temaken in de cervix, de vaginale hysterotomie te verrichten. Deze operatie is niet nieuw. Ze werd reeds door Skellett,J??rg en alle latere verloskundige schrijvers aangegeven en be-schreven. Talrijk zijn de mededeelingen van het succes met deze operatieverkregen, zoowel

in de oude als in de nieuwe veeartsenij kundigeliteratuur. Mignot, Lecoq. Horsburgh, Keller, Pauli, Becker,Bourdonnat, Binz, Vaes, Van Dommelen, Gaven, Hall,Repiquet, Blanchard, Freer, Meyer, L??ffler, Schenkel,W??hner en anderen hebben allen gunstige resultaten gehad endaarop afgaande, zou men geneigd zijn te meenen dat het een een-voudige operatie is, welke steeds met goed gevolg wordt bekroond.Gaat men echter die mededeelingen goed na, dan blijkt dat ze alleeen of slechts enkele gevallen betreffen en dan moet men wel ver-onderstellen dat ook bij deze operatie bijna uitsluitend de gunstigeresultaten werden gepubliceerd, want de schrijvers die hun meeningin \'t algemeen uitspreken, maken allen melding van het grootgevaar dat er aan verbonden is. Binz noemt het een â€žgef?¤hrliches Unternehmen", G??ntheren Baumeister waarschuwen voor te diep snijden, Wit noemt devaginale hysterotomie een gevaarlijke operatie, Carsten Harmszou

niet licht het mes grijpen, Saint Cyr acht ze niet zonder gevaar,Fleming wijst op het gevaar voor nadeelige gevolgen, volgensFranck geeft ze in \'t algemeen geen gunstige resultaten, DeBruin noemt ze steeds gevaarlijk, Bournay een ernstige operatie,terwijl Schmidt zegt dat de meeste dieren later sterven aan septi-caemie of peritonitis. Geen wonder dat al deze schrijvers er met nadruk op wijzen,dat de operatie slechts dan moet worden toegepast, wanneeralle andere behandelingsmethoden zonder resultaat blijven. Min of meer als een bijkomende zaak en als iets, dat vanzelf



??? spreekt, wordt bij het bespreken der behandeling door veel schrijverser op gewezen, dat de vagina moet worden gereponeerd, wanneerzij geprolabeerd is, terwijl enkelen er bij voegen dat maatregelengenomen dienen te worden om deze prolapsus te voorkomen. Maar wanneer spoedig daarna herstel optrad, schreef men datblijkbaar toe aan de andere behandeling, die men had ingesteld.Alleen De Bruin maakt de opmerking dat deze maatregelenalleen somtijds reeds voldoende zijn, om volledig herstel te krijgen. Verwonderlijk wijst hij naar aanleiding daarvan niet op demogelijkheid dat, althans in die gevallen, daardoor tevens deoorzaak werd weggenomen. Collin beschouwde in de door hem waargenomen gevallen hetindringen van een deel der uterus in het bekken als oorzaak vanhet persen en kreeg dan ook aanstonds herstel, eenvoudig door datdeel der uterus weer in de buikholte terug te brengen. Gaan we na wat we gezegd hebben omtrent het wezen

en deoorzaken van de valsche wee??n in het algemeen, dus zoowel vanwat men vroeger noemde de kramp of vertraagde opening van decervix als valsche of te vroegtijdige wee??n, dan volgt daaruit datmen steeds zal kunnen volstaan met een heel eenvoudigebehandeling. Het is enkel een functioneele storing, een abnormale werkingder buikpers zonder eenige pathologische verandering. Zoodrade oorzaak, waardoor de buikpers werkt, is weggenomen, zal dezeophouden te werken. Het indringen van een deel der uterus in het bekken, zoodanigdat eenige inklemming bestaat en bijgevolg eenige drukking wordtuitgeoefend, is de oorzaak. Men behoeft dus slechts de uterus in debuikholte terug te brengen en het persen zal ophouden, wel nietonmiddellijk, maar toch spoedig daarna. Niet onmiddellijk, want de gevolgen van de drukking zullenin het bekken nog wel eenige oogenblikken voortbestaan en dusnog aanleiding geven tot persen; bovendien zullen de

manupulaties,noodig voor het terugbrengen der uterus, ook min of meer totpersen prikkelen. Verder heeft een lichaamsdeel, dat gedurende eenigen tijd eenabnormale ligging heeft gehad, altijd neiging om na repositieweer naar dezelfde plaats terug te keeren. Het geringe persen,dat nog plaats heeft, zal dus menigmaal voldoende zijn om deuterus weer voor een deel in de bekkenholte te dringen en daardoorhet persen weer opnieuw te versterken. Daarom is het van de grootste beteekenis dat men zich niet



??? tevreden stelt enkel met het terugbrengen van de uterus in debuikholte, maar dat men onmiddellijk daarna maatregelen neemtom recidive te voorkomen. Hiervoor moet men in de eerste plaatsgedurende eenigen tijd het persen, dat nog plaats heeft, tegengaandoor het rund in beweging te houden of in den rug te knijpen enin de tweede plaats het opnieuw indringen der uterus in de bekken-holte bemoeilijken door het dier achter hooger te plaatsen dan voor.Wanneer de inrichting van den stal het toelaat, kan men dit laatstedoel beter bereiken door het rund met de voorbeenen in een be-trekkelijk kleine verdieping te plaatsen dan door achter een ver-hooging aan te brengen, want in het laatste geval wringt het zichin den regel zoolang tot het met de achterbeenen van de verhoogingaf is. Sinds deze wijze van behandeling door mij werd toegepast,heb ik steeds een volkomen succes gehad, zooals nader uit hetoverzicht van mijn persoonlijke waarnemingen zal blijken.

IV. Persoonlijke waarnemingen. 1. Mijn hulp werd gevraagd voor een vaars van A. L. te N.met de enkele boodschap dat ze niet kon kalven. Gewapend met mijn verloskundige instrumenten ging ik er heenen vernam dat de vaars, welke aan de rekening was, reeds meer daneen halven dag bezig was met kalven, maar dat noch van een kalf,noch van een waterblaas iets te voorschijn kwam. Gedurende hetlaatste uur werd bij het hevigste persen in de vulva welietszichtbaar,maar wat het was, wist men niet. Bij het onderzoek bleken de uier gevuld en de bekkenbandenverslapt te zijn. Wat gedurende het persen in de vulva zichtbaarwerd, was de cervix, welke slechts zoover geopend was dat er ?Š?Šnvinger in kon worden gebracht, doch overigens normaal was. De diagnose luidde natuurlijk, zoogenaamde kramp van decervix of vertraagde opening daarvan met een beginnenden pro-lapsus portionis vaginalis als gevolg der hevige wee??n. Als behandeling meende ik

voorloopig chloralhydraat per os telaten toedienen en Extractum belladonnae in de vagina te latenbrengen om later, wanneer de cervix dan nog gesloten bleef,te trachten deze manueel te verwijden. Aangezien een paar urenzouden verloopen, voor de geneesmiddelen aangewend konden wor-den, achtte ik het noodzakelijk maatregelen te nemen om eencompleten prolapsus vaginae te voorkomen. Daarom werd de cervix,welke zich in de vagina kort bij de vulva bevond, teruggeduwd.In de hoop dat het persen dan iets minder hevig zou zijn, liet ik



??? de vaars eenigen tijd in beweging houden, terwijl de plaats in denstal in orde werd gebracht, zoodanig dat het achterstel hooger kwam. Niet gering was mijn verbazing, toen ik eenige minuten later,alvorens te vertrekken nog eens naar de vaars kijkend, bemerktedat ze geen pogingen meer deed om te persen. Ze hield de staartnog een weinig achteruit, maar eigenlijk persen werd niet meerwaargenomen. Voorzichtigheidshalve liet ik toch de geneesmiddelenhalen om de aangegeven behandeling in te stellen. Den volgenden dag ontving ik bericht dat de vaars na mijn ver-trek volkomen rustig was geweest en tegen den morgen volkomennormaal had gekalfd. 2. De heer A. O. te O. vroeg mijn hulp voor een vaars, vanwelke hij daags te voren meende, dat hij ze enkele dagen later opde markt nog wel zou kunnen verkoopen v????r ze had gekalfd,maar welke hij dien morgen hevig persende in den stal had gevonden.\'Wijl eenige uren daarna nog niets van een kalf

of van een waterblaaswerd bespeurd, meende hij dat iets niet in orde zou zijn. Bij mijn onderzoek bleek dat de uier nog niet sterk genoeggevuld is en dat de banden wel iets gezakt, maar nog niet geheelweg waren. Bij vaginaal onderzoek werd de cervix gesloten en naarachter verplaatst gevonden en de uterus bijgevolg in het bekkengedrongen. Aangezien de vorige waarneming mij aanleiding had gegevenom te denken dat deze verplaatsing der uterus wel de oorzaakkon zijn van het persen, stelde ik den eigenaar eenigszins gerust enzei hem dat het slechts valsche wee??n waren en dat waarschijnlijkalles nog wel terecht zou komen. Door de cervix terug te duwen bracht ik de uterus in de buik-holte terug. Om recidive te voorkomen liet ik in den rug knijpen,beweging geven en ondertusschen den stal in orde brengen, omhet rund een naar achter verhoogden stand te geven. Tevens ver-zocht ik den eigenaar mij bericht te zenden wanneer onverhoopthet hevig

persen zich zou herhalen. Het eenig bericht dat ik eenige dagen later ontving, was, dat nade behandeling aan de vaars niets abnormaals was gezien en dat zeop de markt voor een goeden prijs was verkocht. 3. De vaars van den heer A. D. te G. was ongeveer aan den tijdvan kalven en had reeds eenige uren geperst, zonder dat iets vanhet kalf zichtbaar werd. Bij het onderzoek bleek dat de cervixgesloten was, ofschoon deze betrekkelijk moeilijk te betasten was,doordat het voorste deel van de vagina naar terzijde en naar



??? boven was gedrukt door het hoofd en de voorbeenen van het kalf,welke den uteruswand voortduwend,in het bekken waren gedrongen. Nadat deze deelen van het kalf in de buikholte waren terugge-bracht, wat vrij gemakkelijk ging door met de hand in de vaginategen het achterste gedeelte eenige drukking uit te oefenen, hieldhet persen spoedig op. Teneinde herhaling te voorkomen, werden degewone maatregelen genomen Twee dagen later werd een levend kalf normaal geboren. 4. De vaars van G. te W. was reeds gedurende drie dagen aanhet persen en nog steeds was er geen ontsluiting van de cervix. Op advies van den verloskundige, die tot dusverre een afwachten-de houding had aangenomen, werd ze daarom op een veewagenover een afstand van ongeveer 20 K.M. naar de verloskundigecliniek van \'s Rijks Veeartsenijschool gebracht. Bij aankomst werd geen persen van beteekenis meer waar-genomen. Bij vaginaal onderzoek bleek slechts een

vinger in hetcervixkanaal gebracht te kunnen worden; ook overigens werd nietsabnormaals gevonden. In de veronderstelling dat gedurende het langdurig vervoer,door het stooten van den wagen, terwijl het dier voortdurend hadgestaan, de uterus met inhoud in de buikholte was teruggezakt,werd de vaars op een naar achter verhoogde plaats in den stalgebracht en verder afgewacht. Circa 12 uur later kwamen normalewee??n en eenigen tijd daarna werd een dood kalf vrij gemakkelijkgeboren. 5. Bij een koe van B. te O. was gedurende 18 uren persen waar-genomen, maar niets van een waterblaas of kalf; daarom werd zep??f veewagen naar de verloskundige cliniek gebracht. Bij dit rundhad het vervoer, dat echter slechts een afstand van 5 K.M. be-droeg, niet zulk een gunstigen invloed. Het persen vond nog plaats. Bij het onderzoek blijkt dat de uterus met inhoud in het bekkenis gedrongen; de gesloten cervix is dicht bij de vulva gekomen. De~ uterus werd vrij

gemakkelijk in de buikholte teruggebrachten terwijl in den rug geknepen werd, hield het persen spoedig op.De koe kreeg een naar achter verhoogden stand. Daags daarnakwamen normale wee??n en spoedig ook ontsluiting van de cervix,maar wegens de sterke spierontwikkeling van het kalf kon de ge-boorte slechts door middel van embryotomie plaats hebben. 6. Een koe van H. te O. werd aan de verloskundige kliniekgebracht, omdat ze sinds anderhalven dag sterke wee??n scheente hebben, terwijl noch van een waterblaas, noch van een kalfiets te voorschijn kwam.



??? Bevinding bij onderzoek en behandeling dezelfde als de vorige. Het persen houdt op, maar circa twaalf uren later worden normalewee??n merkbaar; de cervix opent zich en het kalf wordt normaalgeboren. 7. Een vaars van B. te M. heeft reeds bijna drie dagen gepersten nog is er geen ontsluiting van de cervix; daarom wordt ze naar decliniek gebracht. Ook hier bleek de uterus met inhoud in het bekken te zijn ge-drongen; zoodat de cervix tot dicht bij de vulva kwam en somtijdszelfs zichtbaar werd. Na terugbrengen der uterus en achter hooger plaatsen, hield hetpersen spoedig op. Ongeveer 12 uren later kwamen normale wee??nen opening van de cervix. Voor de geboorte van het kalf was em-bryotomie noodig wegens de sterke ontwikkeling van het kalf. 8. Een vaars in onzen stal was aan den tijd van kalven, maar,ook in verband met de lichaamstemperatuur, werd \'s avonds nogniet verwacht dat \'s nachts de partus reeds zou plaats hebben.

Desniettegenstaande werd \'s morgens om vier uur opgemerktdat de vaars hevig lag te persen. Bij onderzoek bleek het voorste deel van de vagina dichtgedruktte zijn door een ballon met vloeistof en deelen van het foetus totinhoud en gelegen tusschen de vagina en den wand van het bekken, Bij het staande dier kostte het niet veel moeite deze ballon,welke natuurlijk door de uterus werd gevormd, in de buikholteterug te brengen. De cervix, welke eerst niet duidelijk te voelen was, bleek toennog bijna gesloten te zijn. Vier uren later werden ware wee??nmerkbaar en eenigen tijd daarna een waterblaas; deze werd spoediggevolgd door een levend kalf dat met behulp van geringe trekkrachtgeboren werd. B. DE CERVIX MET PATHOLOGISCH-ANATOMISCHEVERANDERINGEN. De cervix uteri van het rund kan somtijds, wanneer de tijd vanden partus daar is, gesloten blijven, omdat de opening wegenspathologisch anatomische veranderingen niet mogelijk

is. Men heeft dan te doen met gesloten blijven van de cervix doorpathologische rigiditeit of induratie daarvan. Het spreekt vanzelf dat hierbij het normale einde van de drachtig-heid wordt bereikt en dat wat uier en banden betreft, de gewoneprodromi van den partus v/orden waargenomen. Mocht het ooit



??? voorkomen in een vroeger stadium van de drachtigheid, dan isdat een toevallige omstandigheid, waarmede we verder bij de be-spreking geen rekening behoeven te houden. De verschijnselen, welke worden waargenomen, zijn het gevolgvan ware wee??n, contracties van de uterus musculatuur, gepaardgaande met meer of minder sterke werking van de buikpers. Bij vaginaal onderzoek vindt men de cervix gesloten en eenigermate veranderd. De veranderingen kunnen verschillend van aardzijn, want zij zijn afhankelijk van de oorzaken en deze zijnvelerlei. De meest volledige lijst van de oorzaken, welke door de ver-schillende schrijvers voor en na zijn opgegeven, vond ik bij Schmidtin de vierte Auflage van Harms\' Lehrbuch der tier?¤rzlichen Ge-burtshilfe, waar deze zegt: â€žAls Ursachen dieser Erweiterungsunf?¤higkeit sind gefundenâ€žworden: starke narbige Retraktionen nach vorausgegangenenâ€žschweren Verletzungen, schwartige oder fibr??se

Verdickungen,â€žteilweise oder v??llige Verwachsungen des Halskanales, knorpeligeâ€žUmwandelung der Muskulatur, Einlagerung von Kalksalzen,â€žBildung von Spangen zwischen den Wandungen, sarkomat??seâ€žoder karcinomat??se Infiltrationen." Een lange lijst en wanneer niet uitdrukkelijk er bij wordt gezegddat elke van die veranderingen slechts enkele malen is geconstateerd,zou men onwillekeurig verwachten dat gesloten blijven doorpathologische rigiditeit dikwijls voorkomt. In de meeste boekenover verloskunde vindt men deze lijst meer of minder volledigzonder dat bovengenoemde bemerking er aan is toegevoegd enliet i?? d??s niet te verwonderen dat vooral jonge veeartsen, wanneerde cervix bij een rund gesloten blijft, licht geneigd zijn te denkendat wel de eene of andere van genoemde veranderingen aanwezigkan zijn. In de literatuur vindt men verschillende mededeelingen, waaringesproken wordt over veranderingen in de cervix en vooral

overmeerdere hardheid; maar bedenkt men, dat de cervix van het rundphysiologisch rigide is, stemt men in met Rainard en Saint Cyrwaar deze zeggen dat zij zich niet goed kunnen voorstellen dat erbelangrijke pathologisch-anatomische veranderingen zijn geweest,wanneer de abnormale hardheid van de cervix verdwenen is nade insnijding en later een nieuwe partus zonder moeite heeft plaatsgehad; eischt men, evenals zij, nauwkeurige sectieverslagen en ismen daarbij niet tevreden met algemeene termen als squirrheusof fibreus, zoo hard dat het knarst bij het doorsnijden, of kraak-xliii 23



??? beenig hard, kraakbeenachtig of kankerachtig, dan is het aantal,dat den toets der kritiek kan doorstaan, zeer gering. Gaan we de verschillende door Schmidt genoemde veranderingenna, dan blijkt dat litteeken-contracties na voorafgegane zwarebeleedigingen meer speciaal bij een vorige verlossing reeds doorSkellett en later door alle schrijvers worden genoemd. Het laatzich dan ook heel goed denken, maar als men nagaat dat niemandbehalve Bauer een bijzonder geval beschrijft, dan zou men haastgaan twijfelen of die litteeken-contracties wel zoo dikwijls aan-leiding geven tot een moeilijken partus, als men dat zou verwachten. Over eeltachtige of fibreuze en vooral van Fransche zijde ooksquirrheuze verandering vindt men verschillende, vooral ouderemededeelingen; bijna alle maken echter den indruk dat het physiolo-gische rigiditeit was. Nauwkeurige sectieverslagen zijn daarbijzeer zeldzaam. Repiquet en Mathis vermelden een goed onderzocht

gevalvan fibreuze verandering van de mukosa der cervix, maar ditbetreft een vaars, welke niet drachtig werd. Van gedeeltelijke of volledige vergroeiing der cervix zijn enkelegevallen beschreven; maar zonder sectieverslagen, zoodat nietalle twijfel is uitgesloten. Ivraakbeenige verandering der cervix muskulatuur is zeertwijfelachtig. Binz en Schick spreken wel van â€žknorpelige Entartung" dercervix, maar het blijkt niet dat zij een nauwkeurig onderzoekhebben ingesteld. Gaven zegt dat hij een geluid hoorde alsof mendoor kraakbeen snijdt; Horsburgh, Holt en Freer noemen deÂ?ervix kraakbeenachtig, terwijl deze door Pradoi. bijna kraakbeenighard wordt genoemd. Maar, dat al deze uitdrukkingen geen zekerbewijs leveren dat er werkelijk kraakbeen gevormd was, blijkt uithet volgende: Een veearts, die reeds eenige jaren in de praktijkwas, zond mij de cervix van een vaars, welke hij had laten afmakenwegens kraakbeenige verandering van de cervix. Daar

ik be-twijfelde of er wel kraakbeen in zou zijn, liet ik een microscopischonderzoek instellen in het instituut voor pathologische anatomie.Daar werd niet alleen geen kraakbeen gevonden, maar bleek decervix volkomen normaal te zijn. Een nauwkeurig sectieverslag met betrekking tot de kraakbeenigeverandering van de cervix heb ik nergens gevonden. Met vermelding van afzetting van kalkzouten als oorzaak vanhet gesloten blijven van de cervix heb ik geen enkel speciaal gevalbeschreven gevonden.



??? Strengen tusschen de wanden zijn wel is waar niet zoo heel zeld-zaam, althans wanneer men daarmede de strengen bedoelt, welkeaan den overgang van cervix en vagina worden gevonden; maar zegeven zelden aanleiding tot een geboortehindernis, daar ze in denregel bij den partus flink rekken, zoodat eerst de waterblaas en danhet kalf aan eene zijde er naast heen gaan. In enkele gevallen zooals die, welke door Prange en Kruytbeschreven zijn, verhinderden zij de verwijding van de cervix enmoesten ze eerst worden doorgesneden voor de partus kon plaatshebben. Wat sarkomateuze en carconomateuze infiltraties der cervixbetreft, zijn wel enkele gevallen van carcinomateuze veranderingbehoorlijk geconstateerd, namelijk door Wilhelm, door Luceten door Wysmann en Guillebeau. Het totale aantal behoorlijk geconstateerde gevallen van geslotenblijven door pathologische rigiditeit, door mij in de literatuur ge-vonden, is dus betrekkelijk zeer gering. Bij

â€žErweiterungsunfahigkeit" is de vaginale hysterotomiehet eenige middel, dat den partus mogelijk kan maken en nu is hetblijkbaar een heel groote zeldzaamheid dat deze operatie werkelijknoodzakelijk is. Volgens Lempen was ze tot 1901 in de ambulatoire kliniekvan Bern nooit noodig. Tapken zegt dat hij in zijn belangrijke verloskundige praktijknooit zijn toevlucht behoefde te nemen tot de operatie. Persoonlijkheb ik in de 28 jaren dat ik de praktijk uitoefen, wel is waar vroeger?Š?Šnmaal de vaginale hysterotomie verricht en zelfs met succesverricht, maar er bestond toen geen pathologische rigiditeit enik ben nu ten volle overtuigd dat ik toen het rund onnoodig aanhet gevaar der operatie heb blootgesteld. De zeldzame volstrekte noodzakelijkheid der vaginale hystero-tomie is een bewijs te meer dat gesloten blijven van de cervix doorpathologische rigiditeit heel zelden voorkomt. Conclusies. 1. Het komt voor bij runderen en vooral bij vaarzen dat decervix uteri

gesloten blijft, wanneer wee??n schijnen te wordenwaargenomen. 2. Actieve, krampachtige contractie van de cervix bestaatdaarbij niet. 3. Rigiditeit van de cervix zonder anatomische veranderingenis bij het rund physiologisch.



??? 4- Zoowel bij wat men genoemd heeft valsche of te vroegtijdigewee??n, als wat men noemde kramp van de cervix of vertraagdeopening daarvan, zijn geen volledige wee??n aanwezig; er zijn geenuterus-contracties, alleen de buikpers werkt. 5. Wanneer men de oorzaak wegneemt, welke de werking vande buikpers teweegbrengt, houdt deze op en daarmede verdwijnenalle verschijnselen. 6. De oorzaak van de werking der buikpers is altijd, dat eendeel der gevulde uterus in de bekkenholte is gedrongen, hetzij dandoor instulping van de vagina of doordat een gedeelte van de uterusmet inhoud naast de vagina in de bekkenholte is gekomen. 7. De ligging van de cervix dicht bij de vul va of incompleteprolapsus vaginae is voor een deel primair de oorzaak van de wer-king der buikpers en niet alleen het gevolg daarvan. 8. De behandeling bestaat eenvoudig in het terugbrengen dei-uterus in de buikholte en het zorgen dat ze niet meer in de bekken-holte terugkeert;

hiervoor moet men eenige minuten het persentegengaan door beweging geven, in den rug knijpen en het rundachter hooger plaatsen. 9. Pathologische rigiditeit van de cervix uteri door litteeken-contractie, door fibreuze, squirrheuze, sarcomateuze of carcinoma-teuse verandering, door kraakveenborming of afzetting van kalk-zouten wordt bij het rund zeer zelden waargenomen. 10. Bij pathologische rigiditeit van de cervix uteri kan men,afgezien van de gewone sectio caesarea, alleen door vaginalehysterotomie, dat is door insnijdingen in de cervix, een gunstigresultaat krijgen. 11. Vaginale hysterotomie is, ondanks de betrekkelijk talrijke ge-vallen waar een gunstig resultaat werd verkregen, volgens alle schrij-vers, die hun oordeel daarover uitspreken, een gevaarlijke operatie. Necrologie. W. L. GITZELS. f Te Bemmel overleed Wilhelmus LeonarduS Gitzels, prac-tizeerend veearts. Gitzels werd geboren 14 April 1860 te Venraai. Op twintig-jarigen leeftijd kwam hij aan

\'s Rijksveeartsenijschool te Utrechtstudeeren en in 1886 behaalde hij het diploma van Veearts.Terstond vestigde hij zich in zijn geboorteplaats, doch reedshetzelfde jaar verplaatste hij zich naar Bemmel, waar hij totzijn dood de praktijk is blijven uitoefenen. Kroon.



??? Maatschappij voor Diergeneeskunde. Jaarverslag over 1915 van de Aid. Friesland. Behalve de October-vergadering waren de drie bijeenkomsten, welke in hetverloop van het jaar werden belegd, slecht bezocht. Meerdere belangrijke onderwerpen kwamen ter sprake. Een voor Friesland interessante bespreking werd gevoerd naar aanleiding vaneen denkbeeld van de Friesche Maatschappij van Landbouw n.1. over de aan-stelling van veterinaire consulenten. Met gemengde gevoelens werd dit nieuweinstituut begroet. Men dacht zich dezen titularis nuttig als voorlichter op het gebied van besmet-telijke ziekten, welke niet van staatswege bestreden, toch groote schade in hetbedrijf aanrichten. Een rationeele onderkenning en bestrijding o.m. van infectieuse abortus en vanuiergebreken, konden in verband met de zoo tijdroovende bezigheden der prak-tijk, moeilijk afdoende tot haar recht komen. Slechts in geval een veearts in eenbeperkt gebied zicli bedoelde

werkzaamheden tot uitsluitend arbeidsveld koos,meende men, dat de resultaten belangrijk konden zijn en bovendien van de toe-passing der bestrijdingsmiddelen voor de practiseerende veeartsen zeer veel meerte verwachten was. Kans voor finantieel nadeel voor de practici zag men echter in de aanstellingvan deze nieuwe functionarissen van anderen kant, enkele achten ze een over-bodigheid. Een proefonderneming vond men gewenscht, opdat de al- of niet-noodzakelijkheid mocht worden aangetoond. De uiteenloopende resultaten der entingen tegen de vlekziekte vormden eenonderwerp van gedachtenkruising op eenige vergaderingen, doch dit leiddeniet tot het nemen van besluiten. De pogingen van enkele der leden, om een eenigszins rationeele bestrijding dertuberculose voor Friesland aan te geven, werden in zooverre bekroond met deaanneming van een voorstel tot strekking hebbend om bij het Friesche Rundvee-Stamboek, hetwelk naar eigen inzichten

de ziekte bestrijdt er op aan te dringen,het vee, dat als lijdende aan open tuberculose steeds zonder eenige aanduidingvan de ziekte ter markt wordt gebracht, of eenigerlei wijze te signaleeren. Het mocht den heer Bosma, adviseur van het Fr. R.-S. gelukken, dezen voorge-stelden maatregel in dier voege door het Stamboek te zien aangenomen, dat deaan open tuberculose lijdende dieren zouden worden gemerkt. Mededeelingen van de zijde van den Heer H. v. Staa, betreffende het verloopvan het mond en klauwzeer, gedurende de laatste 25 jaar in zijn district waar-genomen, verduidelijkt door kaarten, alsmede enkele belangrijke opmerkingenin zake de pathogenese, welke de praktijk der bestrijding hem hadden geleerd,vormde esn zeer interessant onderwerp van bespreking, alsmede van een daaraan-sluitende gedachtenwisseling. Kennisneming van de ervaringen uit de veterinaire praktijk was steeds eendankbaar slot van elke goed geslaagde

bijeenkomst. Winkel.



??? Ontvangsten en Uitgaven van het Tijdschrift voor Veeartsenijkunde Jaargang 1915. ONTVANGSTEN. Quit NÂ° UITGAVEN. Van den Penningmeester der Mij. derVeeartsenijkunde in Nederland den HeerW. J. Paimans.......................... / 48.68 - 75-â€” - 1510.015 - 75-â€” 13?‡0.â€” ,- - / 3938.50\' 779.01 879.88 ! Van de firma Beijers Creditnota per i Juli 1915................................/ 191.42^ ,, 31 Dec. â€ž NÂ° I ....................- 234.87\' ......31 .. .. NÂ° II....................- 352.71 1915 20 Febr.17 April7 Juli7 Oct. 19163 Jan. 16 ,, Aan honorarium redactie ,, den heer Dr. A. Vrijburg.. ...... Dr. H. M.Â? Kroon C. F. v. Oijen 4. 5, 6, 7 4 X75 = / 24.109.4032.7018.406 9 10 11 12 13 17.50.5-5Â° / 1625.24- 1392.46ÂŽ M15, 15a Aan honorarium administrateur,, den heer Dr. H. Schornagel Aan Voorschotten redactie en administratie ,, den heer Dr. A. Vrijburg............ Dr. H. M. Kroon .......... C. F. v. Oijen.............. ...... Dr. H. Schornagel ........ Aan diversen loon v. d. Bilt

(portefeuille)............ portoverzending honoraria medewerkers . . Aan heeren medewerkers volgens bijgaanden staat Aan kosten van zetten, drukken, correctie,verzenden Firma Beijers ie halfjaar.............. 2e ,, .............. Aan den heer penningmeester der Mij. derVeeartsenijkunde in Ned. voor Kassaldojaargang 1915 ........................ / 166.67166.67166.66



??? Vergelijking van de Ontvangsten en Uitgaven van het Tijdschrift voor Vee-artsenijkunde Jaargang 1915. Dl. 42 met de begrooting voor dit jaar, zooalsdeze is opgenomen in Deel I van dit Tijdschrift bladz. 338. i. uitgaven. porten. Begroot Uitgaven Meer Minderuitgegeven dangeraamd Zetten, drukken, correctie, enz............. Honorarium medewerkers ................ Honorarium redactie en administratie...... Diverse uitgaven ........................ / 375Â°-â€” - 650.â€” - 800.â€” - 150.â€” f 3018.oo5 - 714.50 - 800,â€” - ??07.605 / 64.50 / 731-99542.395 / 535Â° â€” - 4640.â€” / 4640.11 / 64.50 / 774-39- 64.50 Minder uitgegeven dan geraamd .......... f 709.89 / 709-89 ii. ontvangsten. Begroot Ont-vangen Meer | Minderontvangen danbegroot Opbrengst abonnementen en advertenti??n . . / 850.â€”- 779.01 / 779-OI / 70.99 Minder ontvangen dan geraamd .......... / 7099 / 7099 iii. ontvangsten en uitgaven. Minder uitgegeven dan geraamd................................/ 7Â°9-89 Minder

ontvangen dan geraamd ................................ - 70-99 Minder uit de kas der Maatschappij gebruikt dan was toegestaan / 638.90 Toegestaan werd .............................................. / 4500.â€” Ontvangen van den Penningmeester ............................ - 3938-5Â°5 Minder ontvangen dan werd toegestaan ........................ / 561.49" Teruggezonden aan den penningmeester Saldo 1915 .............. - 77 40\'1 / 638.90 Minder uit de kas der Maatschappij gebruikt dan was toegestaan / 638.90 Financieel verslag van het Tijdschrift voor Veeartsenijkunde Deel 42 Jaargang 1915. Zooals uit het bovenstaand overzicht van ontvangsten en uitgaven blijkt,werd in 1915 f 638.90 minder uitgegeven dan geraamd werd. Het aantal uitgege-ven vellen druks 54 bleef belangrijk onder de raming (75), doch het groote aantalplaten (32) bracht de kosten per vel op / 54 of / 4 per (week) vel meer dan geraamdwerd.



??? Toch is er alle reden om aan te nemen, dat ook in de komende jaargangen deter plaatsing aangeboden stof regelmatig zal kunnen worden opgenomen, zonderdat de uitgaven der Maatschappij ten behoeve van het tijdschrift belangrijk zul-len stijgen . Onze Maatschappij telt thans 477 leden, zoodat de kosten per lidbedroegen / 8.10 tegen / 9.30 in 1914. Uit het bovenstaande blijkt dat de finan-tieele toestand van het Tijdschrift bevredigend is te noemen. De Redactie van het Tijdschrift voor Veeartsenijkunde. H. M. Kroon, Voorzitter. A. Vrijburg, Secretaris. C. F. van Oye.n, Penningmeester. Berichten. Saanen-geiten. In de Veldbode geeft de heer Zwagerman, rijks-zuivelconsulentte Middelburg, een artikel over ervaringen op het gebied der geitenfokkerijin Zeeland. Wij ontleenen daaraan het volgende: Toen we in Zeeland de verbetering van het geitenras ter hand namen, hebbenwe, in navolging van andere provinci??n, gemeend, dat we ons doel door

invoervan Hessische Saanen-dieren op de beste en vlugste wijze zouden bereiken. Sedert1908 werden dan ook in Zeeland te zamen ongeveer 125 a 140 Hessische Saanen-dieren ingevoerd en over de provincie verspreid. Daaronder waren bokken zoowelals geiten. Het meerendeel kwam direct uit Hessen. Wij dachten oorspronkelijkdoor het stationeeren bij onze vereeniging van goede, ingevoerde Hessischebokken uit volbloed-Hessische dieren geboren, het gewenschte doel te kunnenbereiken. Dit systeem zou tot een sterke, op den duur zelfs absolute overheerscliingvan het Hessische Saanen-bloed leiden. Het inlandsche ras zou op die wijze vrijspoedig verdwijnen. Om overdreven familieteelt te voorkomen en een behoor-lijke schifting onder het mannelijke fokmateriaal mogelijk te maken, zoudenvoor dit systeem noodig zijn een vrij lang voortgezette en beteekenende invoervan Hessische Saanen-dieren en wel vooral van bokken. Dit systeem werd

daar-door wel vrij kostbaar, maar het had v????r, dat het eenvoudig en voor iedereengemakkelijk begrijpelijk was. Onuitvoerbaar was het eveneens niet. Zoolanggeen mond- en klauwzeer dreigde, was invoer van Hessische Saanen-dieren zeergoed mogelijk en bovendien mocht de witte, gehoornde Saanen-geit zich in eenbuitengewoon groote sympathie en belangstelling verheugen. Het oorspronke-lijke systeem was op de volgende grondgedachten gebaseerd: 1. Het oude landras is zoodanig gedegenereerd, dat het vrijwel ongeschiktis om als uitgangsmateriaal te dienen voor het binnen niet al te lang tijdsver-loop fokken van een geitenras, dat voldoende aan het straks te noemen fokdoelbeantwoordt. 2. De ingevoerde Hessische Saanen-dieren bezitten in voldoende mate deeigenschappen, die we in onze toekomstdieren wenschen en brengen die ook on-verzwakt op hun jongen over; ze passen zich voldoende aan ons klimaat, onze



??? voeding en verzorging aan; de gevaren, die aan den invoer van Hessische Saanen-dieren verbonden zijn, ten opzichte van het insleepen van heerschende ziekten,zijn niet van ingrijpende beteekenis. Waren deze veronderstellingen juist geweest, ik herhaal het, dan was de in veleprovinci??n â€” en ook in Zeelandâ€”oorspronkelijk gekozen fokinrichting de juistegeweest. Hoe intensiever men zich echter met de geitenfokkerij bemoeit, hoe meermen er toe komt te erkennen, dat er aan de juistheid van deze oorspronkelijkegrondgedachten veel hapert. Wij hebben op dit gebied in Zeeland veel ervaringenopgedaan. Voor dat ik daarover heteen en ander ga vertellen, eerst een opmerking. De Zeeuwsche gegevens en ervaringen nopen ons de geschiktheid van de Hes-sische Saanen-geiten, om een overheerschende rol te spelen bij de verbeteringvan het geitenras in Zeeland, aan een ernstige critiek te onderwerpen. Daartegen-over moet het oordeel over de

inlandsche geit dikwijls zeer waardeerend luiden.Het is nog maar betrekkelijk kort geleden, dat bijna overal in ons land het en-thousiasme voor de Saanen-geit wedijverde met de minachting voor de landgeit.Wel zijn deze uitersten wat tot elkaar gekomen, maar een sterk strevenom critiek in dezen te negeeren, in plaats van met argumenten op zijte zetten, was er en is er nog steeds. Daarom wil ik eerst de bekentenis doendat het aan de voormannen in Zeeland een groote overwinning op zichzelf gekostheeft hun twijfel aan de vele, aan Hessische Saanen-dieren toegeschrevengoede eigenschappen, door nauwkeurige onderzoekingen te gaan toetsen. In denbeginne had de witte, ongehoornde Hessische Saanen-geit ook ons ingepakt enhebben we ijverig aan den invoer daarvan in Zeeland meegewerkt. Het gelukteonzen Belgische vrienden, die oud geworden waren in ervaring op het gebied dergeitenfokkerij, niet de voormannen in Zeeland er toe te brengen de

Saanen-dierente laten varen. â€žVerbeter uw eigen ras", zeiden de heer Parmentier en veelandere verdienstelijke mannen op dit gebied in Belgi?? ons, maar wij sloegen hunraad in den wind. Later, toen wij nog beter met de Belgische geitenfokkerij hadden kennis ge-maakt, toen we in Saanen en Toggenburg zelf de geiten bestudeerd hadden, toenwe eenige reizen naar Hessen gemaakt hadden, toen we met nog andere verbe-terde landrassen in Duitschland hadden kennis gemaakt, toen we de resultatenvan het onderzoek aan het fokstation te Serooskerke over eenige jaren bezaten,toen de klachten over veel sterfte, geringe boteropbrengsten en moeilijke kaas-bereiding allengs sterker werden, waren we wel gedwongen onze vroegere inzichtente corrigeeren. Waar we in Zeeland niet lichtvaardig tot onze critiek op de oorspronkelijkefokrichting met Hessische Saanen-dieren kwamen en waar we daar onze fok-richting wijzigden na veel ervaring en onderzoek,

hoop ik, dat eventueele critiekop ons inzicht in deze kwestie ook degelijk en geargumenteerd zal zijn. Tot nogtoe vonden wij dat lang niet altijd het geval. Het eerste punt van het Zeeuwsche fokdoel eischt een dier, dat het Zeeuwscheklimaat en de daar meest gebruikelijke voeding, verzorging en stalling goed ver-draagt. Hoe staat daartegenover de Hessische Saanen-geit en hoe de Zeeuwschelandgeit? Onze Zeeuwsche lucht is vochtig en zwaar, de voeding over het geheel sober



??? en weinig intensief. De verzorging laat evenals de stalling nog in het meerendeelder gevallen veel te wenschen over. Ook worden de geiten meerendeels op stalgehouden. De Saanen-geit hoort eigenlijk thuis in de gezonde, ijle lucht van de bergenDaar wordt het dier ??f in kudden ??f alleen geweid op de kalkrijke bergweiden.Daar zoekt het zelf een gezonde, krachtige voeding, die rijk aan afwisseling is.Wijl in Saanen en ook in Hessen een belangrijken handel in fokdieren gedrevenwordt, komen een krachtige voeding in de jeugd en een laten overloopen totjaar daar veelvuldig voor. De ontwikkelings- en levensomstandigheden wordendus kunstmatig nog gunstiger gemaakt dan ze reeds zijn. Onze landgeiten daaren-tegen zijn ons vochtig klimaat en aan de bevolking eigene behandeling van ouds-her gewoon. Ze moeten daar volkomen bij aangepast zijn, want de ervaring leert,dat ze het goed verdragen. De geit mag nu een dier zijn met grooter

aanpassingsvermogen dan ons rnnd-vee, de ervaring leert toch, dat de Hessische Saanen-geiten en ook de hier geborenafstammelingen lijden onder de vochtige, zware lucht bij ons. Wat deaanpassing aan verzorging en voeding betreft, is er groot verschil waar de Saanen-geit terecht komt. Bij pastoor, onderwijzer, welgesteld kruidenier of rijk lief-hebber zijn verzorging en voeding meestal buitengewoon. Daar gaat het ook welmet die aanpassing. We mogen echter niet vergeten, dat misschien 90 pet. vanonze geiten bij arbeiders en minder bedeelden staat, waar we de zorg, aan voe-ding en behandeling besteed, slechts geleidelijk kunnen opvoeren. Daar valthet aanpassingsvermogen van de Saanen-geit niet mee en dat \'aat zich ookvoldoende begrijpen. Wat het eerste punt betreft, kom ik dus tot de conclusie, dat de HessischeSaanen-geit veel minder goed dan de inlandsche past voor ons klimaat en deomstandigheden, waaronder bij de meesten van onze

geitenhouders deze dierenmoeten leven. In de tweede plaats wenschen we een dier, dat uitmunt door melkrijkdom.Fokkerij, die hoofdzakelijk gericht is op vermeerdering der melkopbrengsten,leidt tot sterke lengtegroei der beenderen, verbonden met omvangsvermin-dering. Lange beenderen, die neiging tot verfijning hebben, karakteriseeren duseen melkrijk dier. Een betere verzorging in de jeugd en een verstandige teelt-keus in de richting van de melkrijkste dieren zal ook onze inlandsche geitengrooter en gestrekter maken. We moeten daarbij ons best doen in de borstmaten niet achteruit te gaan.De ervaring leert tenslotte nog, dat de Saanen-geit bij den gewonen arbeiderneiging tot verfijning heeft. De omstandigheden, die het dier behoeft om tot eenbehoorlijk krachtig dier uit te groeien, zijn hier meestal niet in voldoende mateaanwezig. Kritisch beschouwd, kunnen wij dan ook niet vinden, dat de Zeeuwsche geit,ten opzichte van haar lichaamsbouw, minder

geschikt zou zijn dan de HessischeSaanen-geit om als uitgangsmateriaal te dienen voor de verbetering van hetgeitenras. En in de derde plaats wenschen wij een dier met gezond gestel, dat niet desmetstof van heerschende ziekten met zich omdraagt.



??? Oprichting Maatschappij tot bescherming van dieren. Op 8 Mei is te Utrechtopgericht de Maatschappij tot bescherming van dieren. Tot bestuurslid werdo. a. benoemd de heer L. J. Hoogkamer te \'s Gravenhage. Personalia. Bij Koninklijk besluit van 25 April 1916 nÂ°. 92 is, met ingangvan i Mei 1916 ; 1Â°. aan den districtsveearts dr. D. L. Bakker, te Alkmaar, eervol ont-slag als zoodaning verleend ; 2Â°. benoemd tot Rijksveeteeltconsulent, de heer dr. D. L. Bakker, teAlkmaar. Bij beschikking van den Minister van Landbouw, Nijverheid en Handel: is, voor het tijdvak van 1 Mei 1916 tot 1 September 1916, benoemd totassistent bij de cliniek voor kleine huisdieren, de geneesmiddelleer en de oog-heelkunde aan \'s Rijks-veeartsenij school te Utrecht, J. A. van Velzen, vee-arts te Blijham, gemeente Wedde. Met ingang van 15 Mei 1916 is aan den dirigeerend paardenarts met denrang van majoor H. Vixseboxse, van het ie D?Šp?´t huzaren, op zijne aanvrage,ter

zake van langdurigen dienst, eervol ontslag uit den militairen dienst ver-leend, onder toekenning van pensioen. Bibliografie. W. Ellenberger, Die Ereignisse und Bestrebungen an die Kgl. tier?¤rztl.Hochschule zu Dresden w?¤hrend des ersten Vierteljahrhunderts ihres Bestehensals Hochschule. Dresden, von Zahn & Jaensch, 1916. 8Â°. VIII 152 S. M. 1.â€” Sonderabdr. aus dem Bericht ??ber die kgl. tier?¤rztl. Hochschule zu Dresdenf. d. Jahr 1914. W. V??ltz, Kriegsrationen f??r Arbeitspferde. Berlin, P. Parey, 1916. M. 0.80 P. Kammerer, Allgemeine Biologie. Stuttgart, Deutsche Verlagsanstalt,1915. Gr. 8Â°. XII 351 S. m. 86 Abb. u. 4 f?¤rb. Taf. M. 6.â€” Geb. M. 7.50 Das Weltbild der Gegenwart. Ein Ueberblick ??ber das Schaffen u. Wissenunserer Zeit in Einzeldarst. Hrsg. von K. Lamprecht und H.F. Helmolt. Bd. 11. Belicht ??ber die Kgl. tier?¤rztliche Hochschule zu Dresden f??r das Jahr 1914erst, von Rektor und Senat. Neue Folge IX. Dresden, von Zahn

und Jaensch,1915. 8Â°. IV 311 S. M. Abb. u. Taf. Sig. Svensson , Viehlose Landwirtschaft. Ein Zukunftsausblick sittl. u.wirtschaftl. Natur. Aus dem Schwed. von C. Seegelke. Dresden, ,.Globus", 1916.8Â°. XII 59 S M. 1.20 Bibliothek f. Volks und Weltwirtschaft. Hrsg. F. von Mammen. H. 10. R. Lamberger, Pferdet??tterung in Kriegs- und Teuerungszeiten, ioteâ€”I2teAufl. Hannover, M. und H. Schaper, 1916. Geb. M. 1.25 Bericht ??ber das ??sterreichische Veterin?¤rwesen f??r die Jahre 1908 bis inklu-sive 1910.



??? F. R??hmann, Ueber k??nstliche Ern?¤hrung und Vitamine. Berlin, Gebr.Borntr?¤ger, 1916. Â? 150 S. m. 19 Textfig. u. 2 Taf. Im Abonnem. M. 5.80 Einzeln M. 7.â€”Die Biochemie in Einzeldarstellungen. Hrsg. von Aristides Kanitz. nr. 2.B. Malkmus, Grundriss der klinischen Diagnostik der inneren Krankheitender Haustiere. 6te Aufl. Leipzig, M. Jaenecke, 1916. 8Â°. M. 67 Textabb. u. 1 f?¤rb.Tafel. M. 6.â€” P. du Toit, Beitrag zur Morphologie des normalen und des leuk?¤mischenRinderblutes. Inaug.-Diss. Berlin 1916. H. Stalfors, LTntersuchungen ??ber die Zungenwunde des Rindes. Stockholm,Isaac Marcus\' Boktr. Aktiebolag, 1915. 106 S. m. 33 Fig. John A. Kolmer, A practical textbook of infection, immunity and specifictherapy with special reference to immunologie technic. London and Philadelphia,Saunders Cy, 1915. 8Â°. 900 p. 25 sh. K. E. F. Schmitz, Die Verwandlungsf?¤higkeit der Bakterien. Experimentellesund Kritisches mit bes.

Ber??cksichtigung der Diphtheriebazillengruppe. Habili-tationsschrift Jena, Fischer, 1916. 55 S. R. Abel, Bakteriologisches Taschenbuch. i9te Aufl. Wiirzburg, C. Kabitzsch,1916. M. 2.â€” W. F. Wassink, Over gezwellen bij den fazant, veroorzaakt door een worm.Amsterdam, J. H. de Bussy, 1916. Gr. 8Â°. 68 blz. M. pl. en afb. Mededeelingen uit het Laboratorium van het Antoni van Leeuwenhoek-huis. Ver. Het Ned. Kankerinstituut. Der Bau des Kuh-Euters, dargest. in 10 f?¤rb. Abb. auf 3 Taf. nach Pr?¤paratenvon O. Rubeli. Z??rich, Art. Institut Orell F??ssli, 1916. Gr??sse: 130 x 110 c.M. 1 Taf. ohne St?¤be 15 fr. 3............35 fr- 1 ,, mit Holzst?¤ben 20 fr.3 .. .. .. 50 ir- R. Kobert, Ueber das Verhalten der Adstringentien zu roten Blutk??rperchen.Vortrag. Rostock, H. Warkentien, 1915. Gr. 8Â°. 32 S. M. 0.80, Sonderabdr. aus den Sitzungsberichten u. Abhandl. der Naturf. Ges. zu Rostock.N. F. Bd. 6. A. Hink, Neuzeitliche Nutzgefl??gelzucht. Anleitung zu

eintr?¤gl. Zucht undMast v. H??hnern, G?¤nsen u. Enten, Traten, Perlh??hnern u. Tauben, nebst einerBelehrung ??ber Gefl??gelkrankheiten, W?¤hrschaft u. Haftpflicht des Gefl??gel-halters. M. einer bes. Abhandl. ??ber k??nstl. Aufzucht und Feinmast der H??hner.Von J. Beck. Stuttgart, E. Ulmer, 1916. 8Â°. X 180 S. u. 98 Abb. M. 3.â€” G. Reinders, Rundveeteelt. 2de dr. door H. M. Kroon. Groningen, J. B.Wolters, 1916. Ge??llustreerde Land- en Tuinbouwbibliotheek. Wolfg. von Unger, Die Senner. Beitrag zur Geschichte deutscher Pferdezucht.Berlin, Deutsche Gesellsch. f. Z??chtungskunde, 1915. Gr. 8Â°. 78 S. u. 14 Abb. M. 2.â€”Flugschrift 36 der Deutschen Ges. f. Z??chtungskunde. Ratgeber f??r praktische Landwirte. Zusammengest, von P. von Naredi Reiner,



??? A. Raidl, E. Januschke. Graz, Verlag der K. K. steierm?¤rkischen Landwirt-schafts-Ges., 1916. A. Peter, Mi Ich wirtschaftliche Betriebslehre. Berlin, P. Parey, 1916. 8Â°.262 S. Geb. M. 6.50 Ida Schneider, Die schweizerische Milchwirtschaft mit bes. Ber??cksich-tigung der Emmentaler-K?¤serei. Z??rich, Rascher & Cie, 1916. Gr. 8Â°. 124 S. M. 4.20Z??rcher volkswirtsch. Studien. Hrsg. von Sieveking. N. F. H. i.W. C. Schimmel, Handleiding tot de paardenkennis voor de cadetten dercavalerie en artillerie. M. medew. van J. H. Knel, H. M. Kroon, M. H. J. C.Thomassen. 3e dr. Breda, Kon. Milit. Academie, 1914â€”1915. 2 dln. 8Â°.Dl. i XIII 450 blz. m. 204 afb. op 56 pl. 1914.Dl. 2 XIV 281 blz. m. 93 afb. op 46 pl. 1915. C. Oppenheimer, Stoffwechselfermente. Braunschweig, F. Vieweg u. Sohn,19x5. 8Â°. IV 92 S. M. 2.80 Sammlung Vieweg. Tagesfragen aus den Gebieten der Naturwissenschaftenu. der Technik. H. 22. Du Buy. Referaten. Etude Clinique de la

Strongylidose Equine. Par G. Leneveu v?Št?Šrinaire ?  Caen. De schrijver stelt zich ten doel, van een klinisch standpunt, een parasitaireziekte onder de jonge paarden te bestudeeren, die in verschillende streken vanFrankrijk, speciaal Normandie, endemisch heerscht en die hij Strongylidose?Šquine noemt. Hij definieert die ziekte als een koortsloos lijden, met endemisch karakter,gekenmerkt door symptomen van enteritis en progressieve anaemie, die hunoorzaak vinden in het parasitisme van verschillende strongyliden. De ziektetreedt dikwijls al op in de weidetijd, maar meestal neemt men ze waar in denstaltijd, tegen het einde van het jaar. Schr. vermeldt uitvoerig de klinischesymptomen, en geeft tot slot de behandelingsmethode die hem het beste resul-taat heeft opgeleverd. De klinische verschijnselen verdeelt hij in twee hoofdgroepen: A. de allereerste Symptomen (Sympt?´mes primitifs). B. de eerst later optredende ziekteverschijnselen (sympt?´mes

secondaires). Onder de groep A brengt hij de diarrhoea, de anorexia en de vermagering. a. Diarrhoea: treedt veelvuldig op met dien verstande dat de uitwerpselenniet gebald zijn, maar als van een koe, en slecht verteerd (soms ook in den vormvan kleine mestballen R?Šf.) De reuk is eerst zurig, later stinkend. Meestal bevattende faeces wormen in meer of minder aantal (soms in dusdanig aantal dat de ex-ploreerende arm rood van wormpjes het lichaam verlaat) verder larven en eieren.De parasieten zijn met het bloote oog goed zichtbaar, het zijn rechte, stijve aan



??? de uiteinden spits toeloopende roode of grijsachtige wormpjes, iâ€”2 en zelfs 5c.M. lang. De mededeeling, dat zelfs bij nauwkeurig macroscopisch onderzoekgeen wormen in de faeces worden gevonden, ofschoon de dieren hevig aangetastkunnen zijn, is belangrijk. Nauwkeurig microscopisch onderzoek van de faecesis daarom voor de juiste diagnose beslist noodzakelijk. (Het best doet men ditdoor een weinig faeces met een flinke hoeveelheid Aqua dest. in een mortier toteen dunne brei te wrijven en het mengsel te filtreeren door een koffiezeef. Vanhet aldus gezeefde troebele vocht een droppel op een voorwerpglas gebracht enbedekt met een dekglaasje levert een mooi praeparaat, waarin de larven doorhun heftige aalachtige bewegingen spoedig opvallen; ook de eieren zijn bij dezegeringe vergrooting goed waarneembaar Ref.). Met het toenemen der ziekteverergert de diarrhoea, tegen den dood kan zij zeer heftig zijn. b. De eetlust is eerst onregelmatig

en verdwijnt daarna geheel. In de weideblijft het dier bij zijn kameraden ten achter, het is sufferig en laat den kop veelalhangen. Op stal schijnt het voedsel lastig te kauwen, na eenige kauwbewegingenlaten zij het meestal weer vallen. c. De vermagering, gaat snel, maar toch schijnt het dier niet zoo mager alshet in werkelijkheid is, hetgeen verklaring vindt in de oedemateuse infiltratievan de weefsels. Door de optredende verzwakking kan het dier weldra niet meeralleen opstaan en slechts met behulp van een hangmat overeind gehouden worden.De pols is klein, draadvormig en onregelmatig, conjunctivae zijn anaemischen min of meer oedemateus gezwollen, de vulva en het mondslijmvlies zijn bleekvan kleur. B. Onder de symptomes secondaires rangschikt schr. verschijnselen, dieweliswaar niet immer worden waargenomen, maar toch belangrijk zijn, zooals: a. oedemen. b. Intoxicatie verschijnselen. c. Verschijnselen die hun oorzaak vinden in thrombose en

embolie. d. Verschijnselen optredende na trauma. a. Volumineuse oedemen worden hoewel niet immer toch vaak waargeno-men aan buik en onderborst. Veulens, die den eersten dag volkomen normaalschijnen, kunnen den tweeden uitgebreide oedemen vertoonen. Schr. meent hunontstaan hoofdzakelijk toe te moeten schrijven aan verlangzaming der circulatie(hartzwakte) en vaatverstopping (thrombose en embolie). b. Onder verschijnselen van infectie en intoxicatie die als complicatie dersclerostomiasis kunnen optreden en die zich klinisch uiten door temperatuur-stijging, noemt hij. naast algemeene infectie, het ontstaan van metastatischeabscessen (inwendig of oppervlakkig), arthritis en synovitis. c. Thrombose en embolie, voortkomende uit de in sommige arterien aan-wezige wormaneurysmata, kunnen herhaaldelijk worden waargenomen. d. Trauma kan : I. Uitgebreide decubitis geven. II. Inwendige verbloeding door ruptuur van het aneurysma is

mogelijk(wordt bij veulens nog al eens waargenomen, bij autopsie vindt men dan veelal



??? een bloeduitstorting in de nierstreek (ruptuur v. h. aneurysma in de A. RenalisRef.). III. Peritonitis is mogelijk door perforatie van den darm ter plaatse vaneen wormcyste of absces. Als ziekteverwekkers vond schr. verschillende strongyliden, Str. vulgaris,Str. equinus en Str. identatus en een groot aantal cylicostomen. De parasietenkomen hoofdzakelijk in den dikken darm voor. De klinische beteekenis en devirulentie zijn voor allen dezelfde. In volwassen staat leggen de vrouwelijke exemplaren eieren, die met de faecesuitgeworpen worden en waaruit zich de embryonen ontwikkelen. (Voor een grootaantal komen de embryonen reeds in den darm van den hospes uit de eieren Ref.)De embryonen kunnen vrij in de natuur leven, mits in vochtige omgeving (dezeRhabditisvorm komt in hoofdzaak overeen met het embryo, zij heeft echtereen korter achtereinde, dat weliswaar smaller wordt, maar niet spits eindigt, deparasiet is beschut door een cuticula, die hem

voor het ten gronde gaan onderminder gunstige levensomstandigheden behoedt; laat men de faeces tot een drogemassa worden, dan leven na vermenging met water de parasieten weder op. Ref.) Vochtige, moerassige weiden en poelen zijn dus bij uitstek geschikt om de em-bryonen in leven te houden. Met het drinkwater of het gras worden zij door hetpaard opgenomen en ondergaan in den hospes de voor iedere diersoort eigenontwikkeling. De strongylus vulgaris vestigt zich in den wand van den dikken darm. Meergevoerd met den veneuzen bloedstroom kan hij het hart passeeren en in de me-senteriaal arterien en haar vertakkingen zich vasthechten, waar hij aanleidinggeeft tot het ontstaan der aneurysmas. Hierin ondergaat hij verschillende ver-vellingen, wordt van embryo tot larve en dan tot volwassen vorm. De geslachts-organen blijven evenwel rudimentair. De parasieten laten dan los en gaan metden bloedstroom naar den darmwand, waar zij zich

inkapselen in cysten tergrootte van een erwt. Doorbraak van de cysten laat de parasieten vrij in den darm,waarop de geslachtsorganen z:ch ontwikkelen en de wormpjes copuleeren. (In defaeces treft men ze dikwerf in copulatio aan. De verbinding der beide exemplarenis zeer innig, daar een lijmachtige substantie, afscheiden door kliertjes a.d. geslachts-openingen, de samenhang bevordert. Ref.). De eieren worden met de faeces verwijderd of leveren in den darm reeds deembryonen. Strongylus equinus verblijft eveneens in het caecum der equiden. De larventreft men ingekapselt in de parenchymateuse organen: lever, (levercirrhose)longen-pancreas. Van de strongylus identatus verblijft de larve veelal in de sereuse vliezen :peritoneum en pleura. De cylicostomen vond schr. hoofdzakelijk in den dikken darm. Men vindt eralle ontwikkelingsvormen. De larven van de 3 soorten, die schr. kon onderscheidenencysteeren in den dikken darm. Daar de embryonen in

vochtige omgeving het best blijven voortleven zijn deregenrijke jaren het gunstigst voor de uitbreiding van de ziekte. Tegen strenge,aanhoudende vorst zijn zij niet bestand. Lage weiden en vooral poelen die tot



??? drenkplaats van de veulens dienen en met faeces licht bevuild worden zijn tevreezen als besmettingshaarden. Zoowel larve als volwassen parasiet zijn pathogeen. In het larvenstadium ver-wekt de strongylus vulgaris het aneurysma verminosum, dat al verdwijnt deparasiet er uit, een bedreiging blijft voor het dier door de mogelijkheid vanembolie en ruptuur. Embolien, die locomotiestoornissen verwekken (intermetteerende kreupelheden)of embolische kolieken, die veelal doodelijk verloopen althans veel recidiveeren. Knobbeltjes in de longen, die bij oudere paarden nogal eens aangetroffen wor-den en aanleiding kunnen geven tot verwarring met malleus zijn van parasitairenoorsprong. Soms treft men er de parasiet nog opgerold in aan. De larven der cylicostomen verwekken cysten in den wand van den dikkendarm. Nadat de wormpjes vertrokken zijn blijft de verdikking in den darmwandachter, zoodat slecht functionneeren van den darm er het gevolg van is.

Ook in volwassen staat zijn de parasieten pathogeen. a. Door productie van stoffen die haemolysis verwekken. b. Door hunne mechanische werking op den darmwand. Hunne met chitine-tandjes voorziene mondorganen veroorzaken kleine wondjes, die een ported\'entr?Še voor de talrijke darmmicroben zijn. Omtrent het verloop der ziekte zegt schr; dat de invasie in het voorjaar plaatsvindt, terwijl de klinische verschijnselen zich eerst in het einde des jaars open-baren; reden waarom hij twee tijdperken onderscheidt: a. periode latente (het tijdperk zonder klinisch waarneembare verschijnselen)welks verloop evenwel plotseling gewijzigd kan worden door: thrombotisch-embolische koliek, darmperforatie of inwendige verbloeding tengevolge vanruptuur van het aneurysma". b. periode d\'Etat d.i. het tijdperk waarin de ziekte klinisch waarneembaar is. Wanneer het individu totaal bevrijd is van de parasieten en voldoende weer-standsvermogen heeft behouden om zich

te herstellen, kan de ziekte in genezingovergaan. Veelal treedt de dood in, hetzij plots door een der secundaire gevolgenvan het parasitisme, of het dier gaat langzamerhand achteruit (anaemie-into-xicatie-algemeene secundaire infectie). In enkele gevallen wordt het lijdenchronisch, de aangetaste organen herkrijgen slechts onvolkomen hun oorspronke-lijke functies. De lijders blijven mager, krijgen af en toe oedemen en diarrhoea.Het blijven kwakkelaars, de eetlust is voortdurend slecht. De anatomische veranderingen werden door schrijver uitsluitend macroscopischbestudeerd. Onder de veranderingen in den darmwand rangschikt hij: a. Ecchymosen op mucosa, serosa en muscularis. b. ontstoken darmgedeelten (caecum en colon). c. wormknobbels in den darmwand. d. de door Str. vulgaris larven in de arterien verwekte aneurysmatavan verschillende grootten. (A. occipitalis â€” A. pulmonalis â€” A. uterina. A. mesenterica cranialis â€” A renalis). Dan noemt

hij veranderingen in de lymphbanen, speciaal in die van hetmesenterium, in den vorm van verdikkingen^ die door de aanwezigheid vandarmbacterien tot volumineuse abscessen kunnen groeien.



??? In het algemeen vond Schr. de cadavers anaemisch en mager, het bloed wasvisceus, het aantal roode bloedlichaampjes sterk verminderd. Metastatischeabscessen, arthritis en synovitis werden veelvuldig door hem waargenomen;varieerende naar aard en plaats van de secundaire microbieele infectie. Darm-rupturen en rupturen van het aneurysma kwamen ook veelvuldig voor. De diagnose is gemakkelijk te stellen. a. Het tijdstip waarop de ziekte uitbreekt is van belang (meestal einde No-vember zelden voor dien datum, wel er na). b. Het endemisch karakter van de ziekte is opvallend. Bij jonge runderen -die in dezelfde weiden geloopen hadden zag schrijver longwormziekte optreden c. De individueele symptomen geven evenwel den doorslag, hij onderscheidthiervan twee groepen: I Algemeene symptomen, waaronder gastro-enteritis â€” progressieve anaemieverloren eetlust â€” diarrhoea â€” vermagering â€”â€? oedemen, kleine dikwijls inter-metteerende

pols, bleeke conjunctivae en mucosae. II Speciale symptomen: ,,volwassen parasieten â€” embryonen en eieren inde faeces, verder de mogelijkheid bij exploratie het aneurysma te constateeren. Ten opzichte van de prognose is de schrijver optimistisch gestemd. Hij zegtdat genezing bij goede behandeling regel is (de prognose moet infaustagesteld worden, de ziekte kan een bedreiging worden voor de fokkerij. Kef.).Sommige complicaties kunnen plotseling den dood veroorzaken, (darmrupturen,verschillende embolien en rupturen van het aneurysma). Enkele patienten genezenook niet volkomen en blijven minderwaardig door algemeene lichaamszwakte,of doordat zij intermitteerend kreupel loopen (verstopping der A. iliaca externaâ€” A. femoralis â€”â€? A. hypogastrica). Van de aanwezigheid van de aneurysmatazegt schr. merkt men meestal niets (volgens de beroemde onderzoekingen vanBollinger1) zijn 90â€”94 % der paarden dragers van een of meer

aneurysmas.Adelmann2) vond ze bij alle door hem onderzochte paarden. Het meest werdenzij aangetroffen in de A. mesenterica cranialis (A. Ileo-coeco-colica). Schr.verliest hierbij te veel uit het oog dat een groot aantal, meest doodelijkverloopende, althans vaak recidiveerende, kolieken, enkele gevallen van suba-cute meningitis â€” encephalitis en de z.g. Schweinsberger ziekte veelal in aetio-logisch verband met het aneurysma van de A mesenteria cranialis staan. Ref ). Wat de behandeling betreft is Schr. zeer uitvoerig, of zijn methode in de prak-tijk uitvoerbaar is laat ik in het midden. Aan drie voorwaarden moet wordenvoldaan. 1. Het dier moet voldoende weerstandsvermogen worden bijgebracht omzich te herstellen van de orgaan veranderingen, veroorzaakt door de ontwikkelingvan de parasieten. Schr. beveelt hiervoor aan het serum artificiel cafeine subcu-taan aan te wenden: Serum artificiel 1 Litercafeine 0.50 â€” 1 gr.i of 2 Liters per dag. Vervolgens

ijzerpraeparaten (het water uit de bluschbakken \') BOLLINGER: Die Kolik des Pferdes und das Wurmaneurysma der Eingeweidearterien. J) Adelmann - Das Aneurysma verminosum equi.



??? der smederijen) vermengd met zemelen, melk of adstringentia ter bestrijdingder diarrhoea. Verder algemeene tonica en wanneer men met de injecties van hetserum artificiel cafeine ophoudt, kan men digitaline inspuiten. II De behandeling moet er op gericht zijn een zoo grcot mogelijk aantalparasieten te dooden en te verdrijven. Slechts de darmparasieten kunnen verdreven worden, zij die in den darmwandof in de vaten verblijven zijn onaantastbaar. Schr. kreeg het beste resultaat methet toedienen vin zwavel, 2â€”5 gr. per dag, in gelatineuze kapsels, gedurende5 dagen. Den zesden dag diende hij een purgeermiddel toe (Sufasmagnesicus) maardoor de gevoeligheid van het darmkanaal moet men hiermede voorzichtig zijn,den ioen dag werd het purgans wederom toegediend. III. De complicaties moeten worden bestreden. De secundaire microbieeelinfecties door het serum artificiel cafeine en tonica toe te dienen, bij hartzwaktebeveelt hij Ol. camphor. aan.

Tegen de kolieken gaf hij Opiumtinctuur met aether per os en intraveneusmorphine. Is de diarrhoea zeer hevig, dan koolpoeder, bismuth, salol of benzo-naphtol toedienen. De dieren, die wormen in de faeces hebben zonder anderesymptomen dan geringe diarrhoea, wormmiddelen verstreden, (enkele wormenen eieren zijn in de faeces wel altijd te vinden. Ref.). De voeding is van groot belang: â€žMelk wordt door schr. ten zeerste aanbevo-len". De zieken moeten er een zoo groot mogelijke hoeveelheid van opnemen(8â€”10 Liters per dag), maar niet zooveel dat de diarrhoea er door verergert. Aanbeveling verdient met kleine hoeveelheden te beginnen en er een gelijkehoeveelheid rijstwater aan toe te voegen. Droog voedsel van goede kwaliteit b.v.gesneden hooi met zemelen, veelvuldig en bij kleine hoeveelheden toedienen. Ook moet men erop bedacht zijn herinfectie te vermijden. De herstelde dierenin zorgvuldig gekozen weiden doen, of laten grazen zooals

bij ons de stieren (aupiquet), op goed hooiland of jonge klaver. Bij de verpleging zegt Schr. moet menzekerheid hebben dat: a. een nieuwe invasie van de parasiet met h??t voedsel is uitgesloten; b. het drinkwater zuiver en in voldoende hoeveelheid kan verstrekt worden; c. men de dieren dagelijks kan jjbserveeren en onderzoeken; d. naast groen voeder men de beschikking heeft over een voldoende hoeveel-heid goed hooi (haver lijkt mij hier meer aangewezen, het is de vraag of de dierennaast groen voeder hooi eten. Ref.) om op kracht te kunnen komen. Revue G?Šn?Šrale de M?Šdecine V?Št?Šrinaire No. 288. 15 December 1915. Dr. C. J. Folmer. Amsterdam, Maart 1916.



??? Na het ter perse gaan van deze afleveringbereikte ons de treurige tijding van het over-lijden van DR. J. D. v. d. PLAATS, leeraaraan de Rijks-Veeartsenijschool. red.



???



??? Fig. 3. Sarcoma microglobocellulare(vleugel, dorsale elleboogstreek.) Fig. 4. Sarcoma micro*globocellulare alae.(med. elleboogstreek.) Fig. 6. Geexstirpeerd leiomyomavaginae (Doorsnede )



???



??? Mededeelingen uit de Kliniek voor Kleine Huisdieren van\'s Rijks-veeartsenijschool te Utrecht, DOOR H. JAKOB.(met 6 afbeeldingen). In het afgeloopen kliniekjaar (i Sept. 1914 tot en met 31 Aug.1915) werden in de polikliniek voor kleine huisdieren 2406 honden,486 katten, 85 konijnen, 42 kippen en 100 andere vogels, dus samen3489 dieren aangeboden. Bij een gemiddeld tweemalig onderzoeken behandeling van eiken pati??nt werden dus in het geheel 6978 dierenin de polikliniek onderzocht tegenover 6610 in het jaar 1913â€”\'14. De toevoer van meer poliklinisch materiaal was wel ten deele toete schrijven aan de ernstige tijdsomstandigheden, waardoor meniggegoede hondeneigenaar, die zich anders tot een collega â€” enmijns inziens met recht â€” zou wenden, misschien uit overdrevenzuinigheid liever zijn hond kosteloos in onze polikliniek liet onder-zoeken en behandelen. Van het aantal dieren en de verschillende groepen van ziektenonder de

poliklinisch onderzochte pati??nten, geeft de navolgendekorte statistiek een overzicht: P 0 L I K LIN I E K. 4> T3 J4J X Â? Parasitaire en Infectieziekten .................. 380 69 Ziekten van haren en huid, ooren, oogen en nagels.. 707 77 Ziekten van de respiratie-organen.............. 160 15 ,, ,, ,, digestie-organen.............. 401 143 ,, ,, ,, circulatie-organen............ 13 â€” ,, ,, ,, urogenitaal-organen.......... 34 i ,, ,, het zenuwstelsel ................ 73 10 ,, ,, ., bloed en de stofwisseling ...... 43 3 Chirurgische aandoeningen .................... 595 168 2406 486 POLIKLINIEK. c <L>C \'c fi <U 8Â?<D 13\'O biD 0 M Â? < > Inwendige en chirurgische aandoeningen.. 85 412 100 XLiri



??? In de stationnaire kliniek werden 251 honden, 11 katten en 57kippen opgenomen; de opneming van de kippen geschiedde hoofd-zakelijk met het doel, het verloop en de behandeling van verschil-lende kippenziekten voor de studenten beter dan aan poliklinischmateriaal te kunnen demonstreeren en verder om hen b.v. ook metdiagnostische entingen, zooals de intracutane tuberculinatie volgensVan Es en Schalk ter vroegtijdige diagnostiseering van kippen-tuberculose, eenigszins vertrouwd te maken. Het totale aantal inde stationnaire kliniek opgenomen honden bleef 53 beneden dat vanhet vorige jaar, wat eveneens voor een deel in verband is te brengenmet de zuinigheid van veel hondenbezitters, die dikwijls opzagentegen de uitgaven voor stationnair opgenomen honden, welke alnaar de grootte var^ het dier toch slechts 15â€”30 ets. per dagbedragen. Ook wenschten vele eigenaars, zoo spoedig mogelijk,hun dieren weer thuis te

behandelen om verdere kosten te sparen. Daar verscheidene in de stationnaire kliniek opgenomen hondenaan twee verschillende aandoeningen leden, wordt het aantalbehandelde ziekten bij deze dieren verhoogd tot 324. Het volgende korte overzicht geeft telkens het aantal dierenen de verschillende groepen van ziekten bij deze stationnairepati??nten aan: s c ?? STATIONNAIRE KLINIEK. â– 3 e 4-> 0. O* 0X Â? Â? Parasitaire en Infectieziekten............ 21 _ 35 Ziekten van huid en haren, ooren, oogen en nagels .............................. 76 A Ziekten van de respiratie-organen........ 9 â€” â€” ,, ,, ,, digestie-organen.......... 34 2 5 ,, ,, ,, circulatie-organen........ 8 â€” â€” ,, ,, ,, urogenitaai-organen...... 32 â€” â€” ,, ,, het zenuwstelsel............ 19 â€” â€” â€ž ,, ,, bloed en de stofwisseling 7 â€” 7 Chirurgische aandoeningen .............. 118 5 â€” Ad explorandum........................ â€” â€” 10 324 11 57 Uitvoeriger mededeelingen zijn te vinden in het

Zeitschr. f. Infekt, paras.Krankh. und Hygiene der Haustiere 17. Bd. 3/4 Hft. (1915) en in het Tijd-schrift voor Veeartsenijkunde aflev. 15. 1915.



??? Van de parasitaire- en infectieziekten van de honden kwamen hetmeest dieren met Helminthiasis (Ascariasis, Taeniasis) (143 ge-vallen) in behandeling. Daarop volgden 122 gevallen met honden-ziekte, bovendien werd in 62 gevallen (53 poliklinisch en 9 sta-tionnair) Dcmodicosis, in 22 gevallen (20 poliklinisch, 2 sta-tionnair) Scabies-sarcoptica, en in 45 gevallen (42 poliklinisch,3 stationnair) Phthiriasis geconstateerd. Bij de Helminthiasis was het meestal Ascariasis (Belascaris enToxascaris), die het meest bij zeer jonge honden (8â€”12 weken oud)voorkwam, en bij oudere honden veel minder werd geconstateerd(b.v. eens bij een hond van jaar). Bij zeer jonge honden (6â€”12weken oud), die de ascariden deels uitbraakten, deels met defaeces afvoerden, werden ook eenige malen bij het microscopischfaeces-onderzoek massa\'s exemplaren van Coccidiiwi-bigeminumnaast enkele ascaris-eieren gevonden. Of laatstgenoemde darm-

parasieten, wanneer zij bij duizenden in het darmkanaal voorkomen,zoo volkomen onschadelijk zijn, betwijfel ik in die gevallen, waarbijslechts enkele ascaris exemplaren konden worden geconstateerden een meer of minder hevige darmcatarrh bestond, gepaard gaandemet sterk verval van krachten. De behandeling van Ascariasis was de gewone, met santonine,meestal samen met calomel. Van de Taenien werden in de eerste plaats Dipylidium caninum,dan Taenia coenurus en T. serrata, in heel enkele gevallen T.marginata waargenomen. Honden met T. echinococcus of metBothriocephalus latus kwamen nooit in behandeling. Deze beidelintwormen schijnen hier uiterst zelden voor te komen. In een tijds-verloop van meer dan 4 jaren konden ze in deze kliniek nog nietgeconstateerd worden. Ook collega Wester, die v????r mij dekliniek voor kleine huisdieren ruim 4 jaren leidde, kan zich geengeval herinneren. De behandeling van Taeniasis

was dezelfde alsvorige jaren. Honden met hondenziekte (122 gevallen) werden hoofdzakelijkin de polikliniek in de maanden Augustus tot December aange-boden; het grootste aantal van aan hondenziekte lijdende dierenwerd in de maand October ter behandeling gebracht. Terwijl, zooals uit bijgaande tabel te zien is, ziekten van dedigestie-organen en de oogen het meest voorkwamen, kondentypische gevallen van Exanthema pustulosum slechts 9 keer wordengeconstateerd.



??? ZIEKTEN VAN c rt1â€”1 Febr. | 4-Â?u s l* C.< \'S s e3 >â€”> "3 1â€”> tj>< Sept. I Oct. | > 055 ??<uO digestietractus....... 3 2 0 i 0 I 0 8 22 24 24 9 respiratie-apparaat...... I 0 0 0 0 i i 2 15 15 10 11 zenuwstelsel ........ i i 2 2 0 i \' 0 0 4 5 14 5 oogen ............ 3 2 i 2 0 i 0 5 11 23 17 11 huid............ 0 0 o i 0 0 0 0 3 0 4 i Bij 105 aan hondenziekte lijdende dieren kon de leeftijd mettamelijk groote zekerheid, voor zoover dat tenminste in de poli-kliniek mogelijk is, worden vastgesteld. Het grootste aantal gevallen(54) kwam voor bij honden tusschen 7 en 12 maanden oud, bij 40zieke honden bewoog zich de leeftijd tusschen 4 weken en 6 maanden,terwijl slechts 11 honden 1 tot 2 jaar oud waren. Voor het stellen van de diagnose ,,Darmcatarrh" werd bij deaan de gastrische vorm van hondenziekte lijdende dieren, maar ookbij andere aan darmaandoeningen lijdende en in de stationnairekliniek opgenomen honden, de bij den mensch nu en dan

toegepastesublimaat-proef volgens Schmidt1) aangewend. Daartoe werd eenc.a. hazelnootgroot stuk versche faecesmassa (event. door explo-ratie recti verkregen) in een kleine mortier met c.a. 10â€”15 c.c.van een geconcentreerde waterige sublimaat-oplossing goed fijngewreven. Het mengsel brengt men daarna in een met een dekselvoorzien glasschaaltje en laat het meerdere uren (event. tot 24 uur)staan. Het best zet men het toegedekte schaaltje op wit papier,om duidelijker de kleurverschillen te onderkennen. Kleuren zichde faeces groen, (oxydatie van bilirubine tot biliverdine door degeconcentreerde sublimaat-oplossing) dan schijnt bij den hondevenals bij den mensch het aannemen van het bestaan van eendarmcatarrh gerechtvaardigd. Ook bij katten met chron. darm-catarrh kon deze groenklcuring der faeces tot nu toe geconstateerdworden, terwijl normale faeces bij den hond en ook bij de kat eenmeer bruine tot rood-gele

kleur met deze proef vertoonen. Inhet laatste geval ontstaat het roode tot rood-gele, fluoresceerendekwikchlorid-hydrobilirubine (urobiline), daar in normale omstandig-heden de met de gal in den darm afvloeiende galkleurstof (bilirubine)in het verdere verloop in hydrobilirubine (urobiline?? wordt omgezet.Daar bij darmcatarrhen en verhoogde peristaltiek ten deele onver-anderde galkleurstof (bilirubine) met de faeces wordt ontlast, krijgtmen dan de bovengenoemde groenkleuring tengevolge van oxydatievan bilirubine tot biliverdine door de geconcentreerde sublimaat- !) Schmidt und Strasburger: Die Faeces des Menschen 3 Aufl. 1910. p. 258.



??? oplossing. Vloeit geen gal af, zooals dat b.v. bij afsluiting van deductus choledochus in het verloop van catarrhale icterus het gevalkan zijn, dan krijgt men, zooals dit eveneens eenige malen bijhonden met catarrh. icterus aangetoond kan worden, geen ver-kleuring van de meestal grijswitte faeces. Verdere onderzoekingenmet deze methode, die tegenwoordig in de door mij geleide kliniekworden gedaan, zullen over de waarde van deze proef nader oordeelbrengen. Bij het onderzoek op ,,darmcatarrh" werd nog een andere kli-nische methode in het afgeloopen jaar door mij toegepast, methet doel om bij poliklinisch aangebrachte dieren, die na de be-spreking van stationnaire pati??nten meestal in tegenwoordigheidvan hun eigenaars eveneens voor klinische demonstraties werdengebruikt, niet alleen op grond van de anamnese de diagnose â€ždarm-catarrh" te stellen, maar op meer wetenschappelijken grondslag.I)e anamnese: â€ždiarrhee of

dunne ontlasting sedert gisteren"geeft ons nog niet het recht tot het aannemen van een darmcatarrh;het kan in zulke gevallen vaak slechts om een storing in de darm-functie gaan, en niet tevens om anatomische veranderingen van hetdarmslijmvlies, vooral als de diarrhee slechts van af den vorigen dagbestaat. Angst, zenuwachtigheid, opname van groote hoeveelhedenwater, kouvatten op allerlei manieren enz. leiden dikwijlsreflectorisch tot verhoogde peristaltiek en veroorzaken waterigeof dunne ontlasting, zonder dat daarbij een darmcatarrh metanatomische veranderingen van het darmslijmvlies in het spel is. Ongetwijfeld zijn wij juist bij maag- en darmcatarrhen, in hetbijzonder bij poliklinisch honden-materiaal (dit geldt echter voorandere dieren natuurlijk ook) op een uitvoerige anamnese aan-gewezen en kunnen wij uit een goed opgenomen anamnese â€” invele gevallen een kunst â€”dikwijls reeds zonder eigenlijk klinischonderzoek de

diagnose â€žmaag- of darmcatarrh" maken;bijzonder wetenschappelijk is deze manier van diagnose-stellenechter niet, want uit de symptomen â€žbraken en diarrhee" is ookmenige leek in staat de zetel van de. ziekte in maag en darm tezoeken. Om nu een zekere wetenschappelijke steun voor het stellenvan de diagnose: ,,darmcatarrh" te bezitten, werd bij een reeksdarmzieke honden rectaal lauwwarm zuiver water (100â€”200 c.c.)ge??nfundeerd, dat na 5â€”10 minuten lang verblijf in den darmdoor laten zakken van de infusietrechter, (die met een gummi-slang (30 c.M. lang) en een kortere canule in verbinding stond,)in een wit emaille-schaal werd opgevangen. Men verkrijgtmet deze eenvoudige en tamelijk vlug uit te voeren methode zeker- t



??? heid\', of slijwpartikels zich in de faeces bevinden, ja of neen. Hetaantoonen van grootere slijmmassa\'s geeft het recht tot het aanne-men van een darmcatarrh. Bij acute maag- en darmcatarrhen, welke dikwijls in het verloop vanhondenziekte voorkwamen, maar ook voor een deel op een andereaetiologische grondslag berustten, werd naast regeling van het di??et(2 dagen absoluut vasten, een beetje water) de door Stumpf 1)eenige jaren geleden bij den mensch en vooral door St. Albert 2)bij herkauwers en paarden aanbevolen bolus alba-therapie aangewenden wel meestal, voor zoover dat tenminste bij poliklinisch-materiaalte beoordeelen valt, met succes. De honden kregen al naar grootte10â€”60 gr. pro die. Het voorschrift, dat voor het gebruik het bestebleek, luidde: â€žRp. bol. alb. 30, sirup. simpl. 40, aq. 60, ol. menth.piperit gtt. I. M. D. S. voor het gebruik goed te schudden en lang-zaam in te geven! In 2 keer in den loop van

den dag". Den derdendag was dan meestal de typische donker-grijze bolus-ontlastingte zien. Bij respiratie-aandoeningen in het verloop van hondenziekte,bij verdenking van een infectieuze maag-darm-catarrh, en in eenigegevallen van nerveuzen vorm van hondenziekte, ten deele ook alsprophylaclicum bij hondenziekte werd het vooral door Emmerichen Loew3) bij den mensch aanbevolen chloorcalcium voorgeschreven.De gemiddelde dosis bedroeg 1 gr. van het gekristalliseerde zuiverechloorcalcium (CaCl2.) pro die. Het werd volgens bijgaand receptvoorgeschreven: Rp. chloreti calcici crystall. pur. 20, sirup simpl.40, aq. 260; M. f. sol. D. S. 3 maal daags (\'s morgens, \'s middagsen \'s avonds) een theelepel in te geven. Om over de waarde van debehandelingswijze met dit roboreerende, antiseptisch en antispas-modisch, verder anticatarrhaal werkende middel een oordeel tekunnen vellen worden de proeven in deze richting nog

langerentijd voortgezet. Meer voor experimenteele onderzoekingen (door assistentGazenbeek) dan voor therapeutische doeleinden werden 2 gevallenvan Hyperkinesisclonica paene rhythmica (hondenziekte-tic volgensDexler) in het verloop van hondenziekte met subcutanc injectiesvan magnesiumsulfaat, dat in den laatsten tijd bij tetanus bij denmensch en het paard als antispasmodisch en narcotisch werkendmiddel aanwending vindt, behandeld. Daartoe werd de door 2 ) Albert, St., M??nch, tier?¤rztl. Wochenschr. 1914.\' p. 489, 3 ) Emmerich und Loew, M??nch, med. Wochenschr. 1914. p. 2676.



??? Meltzer en Auer x) bij hun proeven aangewende 25 % waterigeoplossing van magnesiumsulfaat2) gebruikt en den dieren per K.G.lichaamsgewicht 1.25 gr. van het zout ge??njicieerd. De clonischekrampen verdwenen daarbij wel in een slechts korten tijd durenddepressie-stadium, keerden echter na heel korten tijd in dezelfdefrequentie en intensiteit weer terug. Verdere proefnemingen bijkonijnen en vooral bij honden met magnesiumsulfaat bij subcutaneen intraperitoneale applicatie, die door mijn vroegeren assistentden heer Gazenbeek werden gedaan en waarvan de resultaten ineen dissertatie verzameld, binnen korten tijd uitvoeriger zullenverschijnen, houden zich hoofdzakelijk bezig met de narcotiseerdewerking van dit zout bij beide soorten van applicatie. In 3 gevallen van den nerveusen vorm van hondenziekte, waarbijin het begin de clonische, vrijwel rhythmische kramp tot een ex-tremiteit (meestal e?¨n voorbeen) was gelocaliseerd,

was gelijktijdigeen met de clonische kramp van de extremiteit overeenkomendeclonische kramp van de iris waar te nemen, waardoor de pupileven dikwijls als de extremiteitkramp bilateraal afwisselend ietsvernauwd en dan weer verwijd werd. In alle drie gevallen breidde de ziekte zich snel over het heele cen-trale zenuwstelsel uit en stierven de dieren of werden op verzoek pijn-loos afgemaakt. Men is in zulke gevallen, in het aanvangstadium vande ziekte, waarbij nog geen verdere aandoeningen zijn aan te toonen,dikwijls geneigd de prognose tamelijk gunstig te stellen. Echterschijnt dit tegelijk daarmee bestaande symptoom van clonischeiriskramp, waaraan meer aandacht dient te worden geschonken,prognostisch ongunstig te moeten worden beoordeelden op een reedsaangetast zijn van het centrale zenuwstelsel te wijzen. Om kunstmatig hoesten op te wekken werd afgezien van de 3 ge-bruikelijke methoden bij den hond (druk op de larynx,

druk opvoorste tracheaalringen, bekloppen van den thoraxwand) nog eenvierde methode toegepast en wel druk op eenige tracheaalringenaan het onderste gedeelte van den hals direct voor de borstapertuur.I)e methode bestaat daarin, dat men bij matig gestrekt gehoudenkop en hals een geringe, in kracht toenemenden druk op de genoem-de tracheaalringen uitoefent. Deze methode bleek bij de grovedifferentieering â€” natuurlijk in aanmerking genomen de auscul-tatorische bevindingen â€”tusschen laryngitis en bronchitis, eventueelbronchiolitis of bronchopneumonie meestal beter te voldoen dande aan intensiteit toenemende druk op den larynx (laryngitis)



??? of het bekloppen van den borstwand. Bij aandoening van de diepereluchtwegen (bronchien, bronchiolen, alveolen) verkrijgt men opdeze manier â€” afgezien van het de ziekte in den regel begeleidendespontaan hoesten â€?â€” duidelijk uitgesproken hoestaanvallen vanverschillende sterkte en varieerend karakter al naar den aardder aanwezige affectie in deze longgedeelten. Bij honden met intactebronchi??n, etc. laat zich ook wel nu en dan door deze methodehoesten opwekken, doch gebeurt dit in den regel niet bij aanvallen,bovendien ontbreken de typische vochtige en droge geruischen ende eventueele pijnlijkheid. Bestaat daarentegen een catarrhalelaryngitis â€” overigens een lijden dat bij honden niet zoo vaakvoorkomt als gewoonlijk aangenomen wordt en dikwijls met eencatarrh der groote bronchi??n (macrobronchitis catarrhalis) ver-wisseld wordt â€” dan is een krachtige hoeststoot in aanvallen veelgemakkelijker door

matigen druk op de voorste\'tracheaalringen dandoor genoemde methode op te wekken. De methode om kunstmatigte laten hoesten door druk op den larynx, zelfs bij bestaande laryn-gitis, voert dikwijls vooral bij groote honden met krachtig ontwik-kelden larynx, tot negatief resultaat, gepaard gaande met slik-en wurgbewegingen. Van de parasitaire huidaandoeningen van den hond kwam,als ieder jaar dcmodicosis meermalen in behandeling (62 gevallen).Van de 9 in de stationnaire kliniek opgenomen honden werden7 als hersteld of bijna hersteld ontslagen, terwijl 2 honden wegensvergevorderd huidlijden, bij gelijktijdig aangedaan zijn der nieren,pijnloos gedood werden. Het percentage van demodicosis onderalle huidziekten beliep dit jaar 11.4 tegen 18.5 in het vorige jaar. De ziekte, voor welke ik den naam demodicosis veel beter houddan acariasis of acarusuitslag, daar in de nieuwere zo??logischewerken steeds alleen van

demodex en niet meer van acarus gespro-ken wordt, kwam in alle mogelijke vormen voor, hoofdzakelijkevenwel als typisch squameus-erythemateus eczeem, verbonden methaaruitval. De behandeling was de in de door mij geleide kliniekgebruikelijke (vergel. hierover mijn vroegere mededeelingen:Zeitschrift f??r Tiermedizin (18 Bd.), Bcrl. Tier. Wochenschr.1915. 38â€”41, Tijdschr. voor Veeartsenijkunde 1913, 1914, 1915,M??nchener Tier. Wochenschr. 1913). Opvallend is dat demodicosis evenals hondenziekte in de maandenAugustus tot Januari veel meer voorkwam dan in de anderemaanden en dat ze hoofdzakelijk ook bij honden van een leeftijdvan 7 tot 12 maanden geconstateerd werd. Eenmaal werd het echterook bij een driejarigen en verder ook bij een 4-jarigen hond waar-



??? genomen. Het korte overzicht geeft bij al die honden, bij welkede leeftijd met tamelijk groote nauwkeurigheid bekend was (49),het voorkomen der demodicose in den loop van het jaar, verderden leeftijd dier honden aan. Jan., Febr., Mrt., April, Mei, Juni, Juli, Aug., Sept., Oct., Nov., Dec. Samen6 23 2 111 76 767 = 49 LEEFTIJD DER HONDEN,iâ€”6 maanden, 7â€”12 maanden, 1â€”2 jaar, 3 jaar, 4 jaar 17 21 9 i i = 49 Zeer veel kwamen bij honden niet parasitaire huidziekten voordie volgens de hier gebruikelijke methoden behandeld werden.Als desinficientia werden hoofdzakelijk in dit jaar aangenamer dancreoline, liquor cresoli saponatus, riekende antiseptica gebruikt,als b.v. therapogeen en septoform 1â€”2 % oplossing. Ongetwijfeldbezitten ook deze middelen een voldoende antiseptische kracht. Terwijl bij circumscripte, gelocaliseerde eczeemen in den regelgeen ontstekings resp. degeneratieve processen in de nieren aan-getoond

konden worden, waren die bij nagenoeg alle hondenmet diffuus eczeem steeds aanwezig. Of hier de huidaandoeninghet primaire en de nephritis, resp. de nierdegeneratie ten-gevolge van retentie van schadelijke event. het nierparenchymprikkelende stoffen wegens de onderdrukte of ontbrekende huid-perspiratie het secundaire is, of omgekeerd een nierontsteking resp.degeneratie, gepaard met retentie der physiologisch met de urineuitgescheiden en nu toxisch werkende stoffen het primaire en dedaardoor eventueel ontstane huidaandoening het secundairevoorstelt, is nog niet als vaststaand bewezen. Ongetwijfeld moetevenwel bij alle honden met diffuus eczeem aan een nephritis resp.degeneratio renum gedacht worden en is urine-onderzoek daaromsteeds noodig. Is die diagnose vastgesteld, dan moet naast delokale huidtherapie ook een behandeling van de nieren b.v.met natriumbicarbonaat of zwavel in zeer kleine

hoeveelheden,event. joodkalium ingesteld worden. De prognose van dergelijkediffuse chronische huidziekten, gepaard met chronische interstitieelenephritiden is daarom ook veel ongunstiger dan een uitsluitenddoor parasieten veroorzaakte diffuse huiduitslag. In 2 gevallen van chronisch niet parasitair diffuus eczeem moestende toxische producten van ascariden, die in massa\'s in den darmgevonden werden, als vermoedelijke oorzaak van een hardnekkig,na maandenlange behandeling niet beterend huidlijden aangezienworden. In gevallen van diffuus eczeem waarbij noch degeneratieveresp. ontstekingsprocessen in de nieren, noch huidparasieten, van



??? welk soort ook, aan te toonen zijn, is het daarom niet alleen vanwetenschappelijk maar ook van practisch standpunt uit gewenschtde faeces op aanwezigheid van ev. ascarideneieren te onderzoekenen bij positieven uitslag aan de ascaridenkuur gelijktijdig de huid-behandeling te verbinden. Meermalen konden ook bij diffuse chronische eczeemen, die mis-schien primair reeds meer een infectieus karakter droegen of bijwelke door krabben en de daardoor veroorzaakte huidlaesiessecundair het indringen van micro-organismen door deze portesd\'entr?Še vergemakkelijkt werd, verschillend sterke zwellingen dermeer oppervlakkig gelegen lichaams lymphklieren geconstateerdworden. Vooral waren het de bilaterale lymphoglandulae cervicalessuperficiales (Ellenberger und Baum) die beiderzijds meervoor het schouderblad liggen dan voor de boegstreek en vanklinisch standpunt uit beter als praescapulaire lymphklieren aan-geduid

worden. Men voelde daarbij, vooral bij magere en grooterehonden een tot meer dan 10 c.M. lang lymphklierpakket, dikwijlster dikte van twee vingers, van matig weeke consistentie en verschil-lende pijnlijkheid. Naast deze lymphklieren waren ook in veelgevallen de lymphoglandulae axillares en popliteae zelfs tot kippen-ei-grootte gezwollen. Bij het hartonderzoek, dat, zooveel mogelijk slechts bij den staan-den hond geschiedt, geeft voor de herkenning van een bestaandehartsvergrooting naar voren (craniaal) of naar achteren (caudaal),afgezien van de gebruikelijke methoden van percussie, de palpatiemet 2 tot 3 vingertoppen in de betreffende sternaal gelegen inter-costaalruimten, vooral bij magere honden, op een eenvoudige maniertamelijk zekere uitkomsten. Men begint de palpatie bij eenigszinsnaar voren geplaatste extremiteit met de onder de boegstreekgeschoven hand in de eerste intercostaalruimte, laat de vinger-toppen daar

korten tijd liggen en voelt of de hartslag reeds voelbaarwordt. In gevallen van sterke hartverwijding of hartvergrootingkan de hartslag, die anders van de 3e tot de 6e intercostaalruimtete vervolgen is, van de 2e tot de 7e intercostaalruimte, d.i. over6 intercostaalruimten duidelijk voelbaar zijn. Bij het onderzoek van de nieren door palpatie op bestaandevormveranderingen is bij magere, kleine en middelmatig grootehonden de volgende onderzoekingsmodus in het onderzoekschemaopgenomen. De hond wordt eerst door bimanueele palpatie dernierstreek staande onderzocht; zijn de nieren niet of slechts ge-deeltelijk palpabel, dan wordt de hond in rechtopzittende houdinggebracht. Daardoor ontstaat bij magere honden een daling der



??? nieren meer naar het mesogastrium toe en men kan dan gemak-kelijker eventueele vormveranderingen aan toonen. Bij grootere honden, bij voorkeur meer magere dieren zijn denieren veel gemakkelijker in toto te palpeeren daar ze in den regelveel verder naar achteren, meermalen zelfs, vooral bij â€žrenesmobiles" in \'t middelste deel van het mesogastrium liggen. Bijdeze dieren is de beschreven methode dan ook overbodig. Bij eenigegroote en magere dieren kon door palpatie der nieren een sterkhobbelige oppervlakte bij bestaanden schrompelnier (chronische inter-stitieele nephritis) geconstateerd worden. Bij de opname van de pols aan de arteria femoralis bij denstaanden hond moet men met den naam â€žharde pols", die behalvebij arteriosclerotische processen, vooral een begeleidings-symptoomvan een chronische interstitieele nephritis wezen kan, voorzichtigzijn. De tonus van den arteriewand is evenals de spiertonus vooralbij het

gestrekte en belaste been physiologisch reeds verhoogd.Om nu met zekerheid van een harde pols te kunnen spreken, moetde extremiteit, waaraan de femoraalpols onderzocht wordt, zoo-veel mogelijk ontlast worden. Hiertoe wordt ??f de bedoeldeextremiteit bij den staanden hond iets naar voren getrokken enlicht gebogen, ??f, wat meer aan te bevelen is, de te onderzoekenfemoraalpols bij den liggenden hond aan het weinig gebogenbeen opgenomen. Voelt dan de femoraalpols nog hard aan,dan heeft men eerst met een ,,p2tlsusdurnsv te doen. Om uit de ,,pijnlijkheid in de nierstreek" door bimanueele palpatieder nieren, in dier voege, dat men met beide duimen op de dorsaleuitsteeksels van de craniaal gelegen lendenwerv els naar de nieren toeeen langzaam aan intensiteit toenemenden druk uitoefent, ook maareenige conclusie te willen trekken betreffende een eventueel bestaandenephritis, is absoluut ongemotiveerd. Iedere hond, waarbij

de uit-einden van de transversaaluitsteeksels van de lendenwervelswat sterk gedrukt worden, reageert door hevig schreeuwen enafweerbewegingen, pijnuitingen, die zich dikwijls reeds voordoenbij middelmatig sterken druk op deze toch al gevoelige streek. Het is geheel verkeerd, op grond van deze bevinding bij de palpatiede diagnose nephritis of rheumatismus van de lendenmusculatuurte verzinnen. Tweemaal kon bij oudere, maar nog tamelijk goed gevoede enopgewekte honden (5-jarige Iersche Setter, 6-jarige kortharigeDuitsche Staande) een etterige prostatitis (prostatitis apostematosa)geconstateerd worden, die in het eene geval eenige jaren, in hetandere minstens een jaar bestond. Bij de palpatie van den prostaat



??? vanuit het rectum, wat, zooals hier gebruikelijk is, door gelijktijdigepalpatie door de buikwand werd ondersteund, was de prostaat inbeide gevallen bijna van vuistgrootte, knobbelig en op enkeleplaatsen fluctueerend. Bepaalde pijnlijkheid kon niet waargenomenworden. De sterk diffuus getroebelde, wit-gele, ranzig riekende,zwak zuur reageerende urine was zelfs na 5-malige filtratie nietvolkomen helder te krijgen. Bij laten staan scheidde zich zeer spoedigeen wit-geel sediment af, dat bijna de helft van de urine innam.Het sediment bestond uit ettercellen, coccen en lange streptococcen, delaatsten vrijwel in reincultuur; andere gevormde elementen kondenniet waargenomen worden. Het eiwit-gehalte schommelde tijdensden duur van de waarneming tusschen 7.5 en 9%o volgens Esbach. Om mogelijke verwisseling met een parulente nephritis te voor-komen, â€” het eiwit-gehalte en de zure reactie zoude eraan doendenken, ertegen

echter pleiten de tamelijk goede voedingstoe-stand bij den langen duur van de ziekte en de opgewektheid inhet algemeen, â€” is het in alle gevallen, dat mannelijke hondeneen diffuus sterk troebele en zuur reageerende, etterige urineloozen, steeds noodig, den prostaat te onderzoeken. Bij den eenen hond (Setter) werd de autovaccinatie met een cultuur,bestaande uit de uit de urine rein gekweekte en daarna gedoodestreptococcen bij wijze van proef toegepast. Na elke injectie werdeen aanzienlijke stijging van de lichaamstemperatuur verkregen,echter geen verbetering. Bij chronische prostaathypertrophie werd in 2 gevallen massagevan den vergrooten prostaat vanuit het rectum met 10 %jodipintoegepast. (3 maal \'s weeks). Het resultaat was niet bijzonderbevredigend, ofschoon in een geval nagegaan kon worden dat de ver-grooting van den prostaat niet verderging. Verdere proefnemingenzullen over de bruikbaarheid van deze

therapie nadere aanwij-zingen brengen. Bij het opnemen van vreemde lichamen in de maag werd, wanneerer eenigermate indicatie voor bestond, van hydrochloras apo-morphini, als zijnde een goed emeticum, gebruik gemaakt. De ge-bruikte dosis loopt van 1â€”5 m.g., gemiddeld 3 m.g. (0.003 gr.)subcutaan geappliceerd, een dosis, die zelfs bij groote honden(b.v. een i^-jarige Gordonsetter, die 2 kurken van wijnflesscheningeslikt had) voldoende is om na c.a. 10 minuten 4 tot 12 maalbraken te verkrijgen. Hoogere doses zijn m.i. onnoodig, daar zijbij de daarmee behandelde dieren, een tot 24 uur en zelfs langerdurend onwelzijn en groote matheid te voorschijn roepen. VolgensEggleston en Hatcher1) bedraagt de minimale, zeker braak- 1 ) C. Eggleston en L. A. Hatcher, The seat of the emetic action ofapomorphine Journ. of Pharm. and exper. therap. vol. 3 p. 55. 1912.



??? verwekkende dosis van apomorphinum muriaticum bij subcutaneinjecties voor den^ hond 0.2 m.g. per K.G. lichaamsgewricht eendosis, die ik op grond van meerdere proeven toch iets te hoog acht,vooral bij 40â€”42 K.G. zware honden, welken dus volgens beideonderzoekers minstens 8 m.g. (0.008 gr.) subcutaan ge??njicieeredmoesten worden. Na 8 tot 10 minuten zag ik bij zulke dieren eenruime emetische werking (4 tot 6 maal braken) optreden na sub-cutane injectie van slechts 3 m.g. Van de chirurgische ziekten der honden kwamen wonden vanallerlei aard, contusies, fracturen, en ook veelvuldig tumorentot operatieve behandeling. In onderstaande tabel zij n de door operatief ingrijpen verwijderdetumoren bij honden, kippen en een kat naar herkomst en aard over-zichtelijk gerangschikt. Bij de honden is ook de leeftijd aangegeven. Diersoort Leeftijd Plaats van herkomst Pathologisch-histologische diagnose i Hond 4 jaar cutis (rechter

schenkel-streek) fibroma 2 " 12 ,, (dorsale -perineaal-streek) sarcoma 3 8 â€ž (schouderstreek) atheroma 4 8 ,, (heupgewrichtstreek) fibroma met ulcereerend oppervlak 5 5 .. (sternaalstreek) fibroma ,, ,, ,, 6 5 .. ,, (nekstreek) carcinoma sarcomatodes 7 ii carcinoma 8 6 ,, ,, (zijborstwand) fibroma 9 14 .. (circumanaalstreek) carcinoma 10 3 .. subcutis (lendenstreek) fibroma 11 9 â€ž ,, (zijborstwand) fibroma molle 12 10 ,, (halsstreek) haemangioma 13 5 M os hyoideum osteoma 14 5 .. mamma carcinoma sarcomatodes 15 5 .. carcinoma sarcomatodes 16 7 M " cyst-adeno-chondrofibroma papilliferum(Fig. i en 2) 17 12} mamma fibro-chondro-adenocarcinoma 18 10 ,, mamma, gl. thyreoide carcinbma 19 7 .. mamma fibro-chondroo-steo-adenoma 20 7 .. ,, adenoma 21 12 â€ž cyst, adenochondroma 22 9 .. fibro-chondro-osteo-adenocarcinoma 23 8 â€ž cystofibro-adenoma 24 I Â? sarcoma microglobocellulare 25 8 ,, vagina leiomyoma 26 i ,,

(vestibulum v.) sarcoma globocellulare 27 6 ,, penis sarcoma microglobocellulare 28 Kat onbekend cutis fibro-sarcoma 29 Kip subcutis (vleugel) sarcoma microglobocellulare (Fig. 3) 3Â° â€ž ,, (ondervoet) sarcoma globocellulare 31 ,, (vleugel) sarcoma microglobocellulare (Fig. 4) 32 " " oor nekrotische weefselmassa (geen tuberkel-bacillen, enkele bipolaire bacillen)



??? De meeste honden werden eerst dan ter behandeling gebracht,als de tumoren grooten omvang bereikt hadden. Voor lokale anaesthesie werd meestal een i % alypine-oplossinggebruikt, waaraan op elke xo c.c. 5 druppels van een 1 %0 zoutzureadrenaline-oplossing waren gevoegd. De anaesthetische werkingwas zeer bevredigend. In enkele gevallen werd ook een 1 %novo-ca??ne-oplossing met dezelfde toevoeging der 1 %0 zoutzure adre-naline-oplossing toegepast. Ook hier was de anaesthetische werkinggoed. Een geval, waarbij een groote, hangende tumor mammae(cystofibroademona) en prolapsus vestibuli vaginae tengevolgevan een in de buurt der valvula vaginae aanwezig leiomyoom voor-kwam, zij vermeld, omdat bij dien hond (fig. 5) intoxicatie-verschijnselen. waarschijnlijk tengevolge van synergistische werkingvan morphine en alypine, optraden. Bij den vermelden hond werdeerst het prolapsus veroorzakende

leiomyoom en direct daarnade tumor mammae weggenomen. 20 Minuten voor de operatiekreeg de 20 K.G. zware trekhond 80 m.g. (0.08 gr.) hydrochlorasmorphini (d.i. 4 m.g. pro K.G., dus een middelmatig groote dosis)welke in den genoemden tijd een matige narcotische werkingveroorzaakte. Hierop werden submuceus, na gebruikelijke des-infectie, rondom het prolabeerende gedeelte 20 c.c. ge??njicieerdvan een 1% alypine-oplossing, waaraan 10 druppels van een 1 %0zoutzure adrenalineoplossing toegevoegd waren. De vaginaalwandwerd met een elliptische snede tot op den tumor doorgesneden,die daarna in toto als een gladde, gelijkmatig harde massage??xstirpeerd werd (fig. 6). Daarop werd de ontstane vagi-naalwond gehecht en vervolgens het nog eenigszins prolabeerendedeel gereponeerd. Gelijktijdig met het aanleggen van de laatstehechtingen weerden 20 c.c. van dezelfde 1 % alypine-oplossing,na de gewone

voorbereiding der huid, rondom in den mamma-tumor ingespoten. Nagenoeg direct na deze injectie traden bijhet dier hevige, evenwel slechts 5 minuten durende, intoxicatie-verschijnselen op, welke in sterke dyspnoe bij geopende mondholte,inspiratorisch steunen en cyanose van oog- en mondholteslijm-vlies bestonden. Bovendien waren zwakke convulsies en salivatiewaar te nemen. Om verdere aanvallen te voorkomen kreeg hetdier 5 m.g. (0.005 gr-) sulfas atropini. De exstirpatie van dentumor kon dan ook zonder verder incident voleindigd worden.Recidieven zijn dien dag niet meer opgetreden. Na een behan-deling gedurende 5 weken, werd het dier hersteld aan den eige-naar teruggegeven.



??? Daar de doseering van hydrochloras morphini bij dezen krach-tigen hond met gezond hart opzettelijk laag was (4 m.g. pro K.G.gew.) en bij den 20 K.G. zwaren hond ook de alypine hoeveelheidnog lang niet als toxische dosis kon worden beschouwd, kan hieralleen van een geval van synergismus sprake zijn, waarbij evenwelmeer de symptomen van een alypine-vergiftiging op den voorgrondtraden. Toch moet daarbij in aanmerking genomen worden, dat bijde sub- of intramuceuse injecties in het vaginaal-slijmvlies deresorptiemogelijkheid van alypine, ondanks de toevoeging vanadrenaline, inderdaad een grootere is dan bij de subcutane applicatievan alypine, bij welke applicatiemethode volgens de proeven vanmijn vroegeren assistent den Heer Dr. A. Klarenbeek. 40 m.g.(0.04 gr.) alypine en daarboven, toxische verschijnselen onderbovengenoemd symptomencomplex, te voorschijn roepen. Aangezen bij den hond de intoxicatie-

verschijnselen direct nade subcutane injectie van de tweede dosis (20 c.c. van een 1 %alvpine-oplossing) optraden, konden slechts de submuceus ge??n-jicieerde hoeveelheden alypine (20 c.c. van\' een 1 % solutie) alstoxisch werkend in aanmerking komen, d.i. 10 m.g. (0.01 gr.)per K.G. gewicht. Dit is evenwel een dosis alypine, die op zichzelf niet in staat is, de plotseling optredende intoxicatie-verschijn-selen te verklaren, daar volgens Klarenbeek de therapeutischedosis van alypine bij lumbale applicatie â€” een toedieningsmethodedie wel dicht bij de subrnuceuse applicatie staat â€” 6.5â€”15 m.g.(0.065â€”0-015 gr ) Per K.G. bedraagt. Bovendien kwam hier on-getwijfeld niet de geheele sub- resp. intramuceus ge??njicieerdealypinehoeveelheid tot werking, daar uit de kringsnede in deanaesthetische mucosa, direct na de injectie een deel deralypine-oplossing weer wegvloeide. In plaats van het scheermes werd ongeveer in alle

gevallenvan grootere operaties een dcpilatorisch werkende pasta gebruikt.Om de depilatorische werking van verschillende sulfiden te onder-zoeken werden in deze richting een aantal proeven genomen, omeen de huid niet irriteerende en gelijktijdig de huid desinficieerendepasta te vinden. Daarbij bleken suljidum baryticum technicum ensulfidum stronticum (strontium-sulfide) samen met gelijke deelenzinkoxyde en amylum of in een verhouding van 1 : aa 2 Z.0. en A.zeer goed bruikbare mengsels te zijn, die met wat water eeneonschadelijke en goed werkzame pasta depilatoria vormen. 1) A. Klarenbeek, Inangural. Dissert. Bern. 1915 en Arch. f. wissensch. w.prakt. Tierheilkd. 1915. 6 H. 41 Bd.



??? (Voor bijzonderheden hierover zie Deutsch. Tierarztl. Wochenschr.en Tijdschr. v. Veeartsenijkunde Afl. 16, 1915 NÂ°. 29). Onder de parasitaire ziekten bij katten werd hoofdzakelijk aan-getroffen scabies sarcoptica. De behandeling was de gewone, metHelmerich\'sche zalf. Van de oogziekten zij hier gewezen op een congenitale bila-terale totale cataract bij een 2-jarigen kater en een unilateralepartieele kapselcataract bij 2 andere katten door schotwerking.In een ander geval leidde een verwonding der cornea totpanophthalmie met latere phthisis bulbi. In een geval van carcinoomder conjunctiva werd exenteratie van den bulbus uitgevoerd. Bij de ziekten der digestie-organen zij op een geval van sterkecoprostase verbonden met blaasruptuur, bij een 3-jarigen kater ge-wezen. Bij het dier, dat gedurende het poliklinisch onderzoeksuccombeerde, luidde het sectiebericht: Coprostasis recti et coeci.Groote massas zeer harde faeces

waren hier en daar inÂ?dedarmen aanwezig; het geheele coecum was ermede opgevuld.Het overige darmkanaal is in sterken contractietoestand zoodatring vorming in de musculatuur is ontstaan. De blaasruptuurbetreft serosa en muscularis over de geheele blaaslengte, terwijlde mucosa slechts over een uitgestrektheid van Â? c.M. geruptu-reerd is. Urine met bloed gemengd, bevindt zich vrij in de buik-holte. Bij een krachtige, 9 maanden oude, c.a. 2 K.G. zware kat, dievoor de operatieve behandeling van een hernia umbilicalis in destationnaire kliniek opgenomen was, trad, waarschijnlijk doorsynergistische werking na de rectale applicatie van 1 gr. chloral-hydraat (streng genomen van 800 m.g. (0.8 gr.) daar de injectie-spuit niet volkomen leeggedrukt werd) en de inhalatie van slechts2 c.c. aether, gedurende het operatief ingrijpen de dood in. Dit gevalgaf aanleiding tot het nemen van verdere proeven met rectaleapplicaties van

chloral-hydraat bij katten.J) Daarbij bleek, dat de rectale applicatie van 0.5 gr. (500 m.g.)chloralhydraat, opgelost in 5â€”10 mucilago gummie arabici,dikwijls reeds na eenige uren van diepe narcose den doodveroorzaakte en dat de therapeutische, narcose veroorzakende dosis, t) De nauwkeurige portocollen staan mij helaas niet meer ter beschikkingdaar deze door een van mijn vroegere assisten (Br.) onrechtmatig naar Indi??werden meegenomen. De bedoelde assistent nam de proeven in mijnopdracht en in den regel, zoover een docent geen andere verplichtingen heeftna te komen, onder mijn controle. Dergelijke protocollen zijn daaromeigendom van de overeenkomstige afdeeling en deze zijn door den genoemdenheer in zijn eigenschap als assistent vervaardigd.



??? tusschen 160 en 300 m.g. pro K.G. gewicht lag. (xoo m.g. bleek in\'t algemeen onwerkzaam). Naar Lesage bedraagt de toxischedosis bij de applicatie per os 150 m.g., terwijl Fr??iiner als therapeu-tische dosis voor de applicatie per os 0.25 gr.â€”2 gr. als sedativumaangeeft. Waar, zooals uit deze opgaven te zien is, in bovengenoemd gevalde rectale applicatie van 800 mgr. chloralhydraat bij de 2 K.G.zware kat d.i. c.a. 400 mgr. pro K.G. gewicht, den dood tengevolge heeft, is deze ongetwijfeld nog door de zeer geringehoeveelheid aether door synergistische werking bespoedigd geworden.Bij de sectie van dit goed gevoede dier bleek het geheele darm-kanaal volgepropt met een groote massa taenien (dipylidium,T. cucumerina) en enkele ascariden. Of de helminthiasis in dit gevalde onverwachte dubbelwerking der beide anaestnetica resp.narcotica verhoogde, laat zich moeilijk beoordeelen. Onder de kippen werd van de infectieziekten, naast

diphtherieen pokken, de Klein\'sche kippenziekte bij 25 meegebrachte dierenuit verschillende toornen afkomstig, waargenomen. Als maatregelenter bestrijding van deze ziekte, die steeds door het pathologisch-bacteriologisch onderzoek bij gedoode of gestorven dieren werdvastgesteld, werd den eigenaren behalve deevent. inenting van hunkippen aangeraden: afzonderen der zieke dieren van de gezonde,desinfectie van de hokken, zoo mogelijk met kalkmelk (1 : 4),waaraan wat creoline toegevoegd is, onderbrengen zoowel van dezieke als van de gezonde dieren in betrekkelijk warme, droge,tochtvrije, tevoren gedesinfecteerde ruimten, beschikbaarstellenals drinkwater van een 0.5â€”1 % oplossing van sulfas cupricus(b.v. een kleine eetlepel kopersulfaat op 1â€”2 L. water voor 25kippen) of een zeer zwakke sublimaat-oplossing (1 gr. op 20â€”25 L.voor 200â€”250 kippen). Dikwijls bereikten de eigenaars met dezebehandeling, die, afgezien van de

locale therapie, ook bij diph-therie werd aangewend, zeer goede resultaten. Zooals elk jaar werd ook deze keer cholera gallinarum zeerweinig waargenomen (slechts 2 gevallen), daarentegen werd tuber-culose bij een reeks van kippen geconstateerd (32 gevallen).24 Kippen daarvan ondergingen de tuberculine reactie volgensvan Es en Schalk. Daarbij werd de intracutane injectie uitge-voerd in den rand van een van de lellen met eenige druppels 50 %vogeltuberculine. Bij positieve reactie trad bij de zoo behandeldedieren na 24â€”48 uur, in enkele gevallen eerst na 4â€”5 dagen, een \') Cit. volgens Fr??hner. Lehrb. d. Arzeneimittellehre X editie 1914.XLIII



??? duidelijke zwelling van de lel op. Met deze methode wordennaar mijn ervaring lichte gevallen van tuberculose, in een stadiumwaarin de dieren schijnbaar gezond zijn, geen opvallende ziekteverschijnselen vertoonen en vooral bij open darmtuberculose eengroot gevaar voor hunne omgeving vormen, in het algemeen zeergoed aangetoond. Voor vroegtijdige diagnose is deze intracutaneinjectie-methode daarom ook aan te bevelen (uitvoeriger mede-deelingen daarover zie Zeitschr. f. Inf. paras. Krankh. u. Hyg,d. H. 17 Bd. 3/4 Heft 1915, en Tijdschr. voor Veeartsenijkunde1915 Afl. 15). Voor andere noemenswaardige anomah??n bij kippen zij nog gewe-zen op eenige gevallen van sarcoomvorming in de subcutis (zietabel, tumoren en Fig. 3 en 4), verder op eenige ei-afwijkingen. Bij de ei-afwijkingen ging het voor een deel om dwergeieren(haneneieren, hekseneieren), deels om reuzen eieren (meestal vlies-eieren), welke laatste tot

ei-retentie aanleiding gaven, terwijl deeerste meestal door hennen op het einde van de legperiode gelegdwerden en door enkele kippenhouders in de polikliniek werden ge-bracht. Ook eenige ei-monstrositeiten van retort- en niervorm werdenin de verzameling opgenomen; deze waren deels van gezonde, deelsvan tuberculeuse kippen afkomstig. Ten slotte werden verscheidene gevallen van ci-conerementvorminggeconstateerd, die tot een zeer sterke omvangsvermeerdering vanhet abdomen leidden en waarbij men zelfs door palpatie van hetabdomen een pijnloos en onregelmatig gezwelconglomeraat vanverschillende hardheid kon vaststellen. Voor dergelijke kippenwerd in den regel slachten aanbevolen of ze werden in de kliniekin chloroform-narcose pijnloos afgemaakt. Klinische Mededeelingen, door Dr. A KLARENBEEK. Sectio Caesarea bij een hond. Een foxterrier van Â? 9 jaar is des nachts normaal bevallen vaneen tweetal

jongen; een derde jong is blijkbaar te groot en kan deopening niet passeeren. Des morgens wordt pati??nte onderzocht.De vrucht blijkt in den geboorteweg te zijn getreden; de kop is



??? gemakkelijk met den vinger te palpeeren. Pogingen om met haakjesde vrucht te verwijderen falen, doordat de trekkracht, die moetworden uitgeoefend, grooter is dan de weerstand van het weefselen dit voortdurend uitscheurt. Daar pati??nte nog in goeden toestandverkeert en de thermometer slechts enkele tiende graden ver-hooging aanduidt, wordt overgegaan tot buiksnee om vervolgensdoor hysterectomie of zoo mogelijk door hysterotomie de vruchtte verwijderen. Met pasta depilatonia wordt de middenbuikvlakte achter hetborstbeen onthaard; daarna wordt met sulfas chininum i %plaatselijk verdoofd. De huidsnee wordt gemaakt ^ 6 c.c. lang enbeginnend ongeveer 3 c.c. achter het caudale einde van het borst-been. De bloeding is gering. Subcutaan vet wordt afgeprepareerdtot op de spierpeesplaat. Daarna wordt de spierlaag gekliefd totop het peritoneum en dit, nadat de bloeding nauwkeurig gestelptis, opengeknipt. Het ori??nteeren in

de buikhoek vereischt weinigzorg; de ballonvormige opzwelling van een uterushoorn valt directin het oog. Dit gedeelte wordt nu naar buiten gehaald, waardooreen zeer goede afsluiting van het buiklumen wordt verkregenhetgeen van belang is daar nu iÂ°. de kans op infectie zoo geringmogelijk is en 2Â°. de afkoeling der b??ikorganen, waardoor eveneensperitonitis zou kunnen ontstaan, wordt tegengegaan. Daar de uterus een nog nofmaal aspect vertoont, wordt beslotende vrucht door hysterotomie te verwijderen. Pati??nte wordt zoo veelmogelijk op zijde gelegd, waarna een flinke snede de vrucht tevocrschijn doet springen. Een groote snede is hier te prefereerenboven een kleinere, daar het uithalen der vrucht dan veel mindertijd in beslag neemt en dus weer de kans van infectie geringer is. Het verwijderen van de vrucht gaat gepaard met uitvloeiingvan vrij veel zwart vocht, o.a. meconium, dat evenwel, dank zijde zijligging van pati??nte en

rijkelijke desinfectie het operatie-gebied snel verlaat. Direct wordt daarna overgegaan tot hechting der uteruswonde:eerst de mucosa met zijde, daarna de spierlaag met katgut. Na hetreponeeren wordt peritoneum met katgut, huid met zijde gehecht.De wonde wordt daarna zoo nauwkeurig mogelijk gedroogd,door alcoholtamponage en joodtinctuur. Een colresine verbandjesluit \'t geheel af. Pati??nte wordt nu op melkdi??et gezet, \'t Proces verloopt uiterstgunstig. Den volgenden dag is pati??nte monter en vroolijk en heeftslechts een temper, verhooging van oÂ°5 C. (390). Deze temperatuurwordt niet meer overschreden. Den 4en dag wordt de wonde voor



??? het eerst ge??nspecteerd; ze is droog en goed verkleefd. Penseelen metjoodtinctuur is de eenige behandeling. Precies na 6 dagen gaan dehechtingen er uit en wordt pati??nte als genezen ontslagen. Operatie van een hernia ventralis met amputatie van een uterushoorn. Een geval, waarbij de uterushoorn gedeeltelijk zich bevond buitenhet buiklumen, in een breukzak en waarbij zich in dit extra-ab-dominale gedeelte resten bevonden van een vrucht, laat ik hiervolgen. De anamnese luidt: \'t hondje, io-jarig dwergkeesje, heeftonder aan den buik reeds gedurende langen tijd een gezwel, dat eerstgering in afmeting, langzamerhand grooter is geworden. Behalvedat pati??nte zich moeilijk beweegt door mechanische belemmering,vertoont ze geen ziekte-verschijnselen en geen pijn. Nader onderzocht blijkt het volgende: Onder aan den buik.gedeeltelijk nog tusschen de achterbeenen, bevindt zich een ge-zwel ter mansvuistgrootte. In

hoofdzaak is de inhoud week, ge-makkelijk indrukbaar; deels vocht (klotsend geluid); deels vastweefsel, dat in strengvorm te palpeeren is. De streng is niet tereponeeren; ze is op ?Š?Šn plaats onbewegelijk en pijnlijk bij matigendruk. Een breukpoort is niet te voelen. Slechts is de plaats tevermoeden. Ten slotte is nog vast weefsel te palpeeren, waar-schijnlijk vetwcefsel of bloedcoagula. De diagnose luidt: hernia ventralis. Na een dag vasten wordt 60 mgr. morphin. hydrochl. ingespotenen na een kwartier een huidsnee van 7 c.c. lengte over den breukzakgemaakt, zoo dicht mogelijk over de plaats waar de breukpoortwordt vermoed te zijn d.i. waar de vaste streng vastzit. De huidwordt van de subcutis losgeprepareerd en de breukzak geopend.Een groot kwantum sero-haemorrhagisch vocht vloeit af, zondercoagula. Vetweefsel wordt weggeknipt. Het ingeklemde orgaanwordt daarna aan een nauwkeurig onderzoek onderworpen. Debuisvorm

treedt nu goed in het oog. De einden van de omgebogenbuis gaan gezamenlijk door de breukpoort naar binnen. Hetweefsel is normaal, te reponeeren is het echter niet. In de buisworden kleine omschreven harde stukjes gevoeld. De breukpoort wordt nu cranio-lateraal verwijd. Hoewel waar-schijnlijk volstaan had kunnen worden met reponeeren van denuterushoorn en dichthechten der breukpoort wordt de uterushoornnaar buiten gehaald, van corpus tot vlakbij het ovarium en onderdubbele ligaturen ge??xstirpeerd. Het gebied is zeer weinig bloedrijk,zoodat geen vaten bij het doorsnijden van het schijl behoeven te



??? worden onderbonden. De breukpoort wordt nu gehecht met katgut,een gedeelte der veel te ruime huid weggesneden. Daarna de huiddichtgenaaid en verband aangelegd. Gedurende de eerste 4 dagen is de toestand zorgwekkend, detemperatuur stijgt in deze dagen respect, van 37Â°??, 38Â°.2, 38Â°-9,390.4 tot 390.5. Daarna treedt beterschap in; de temperatuurdaalt na 6 dagen tot 38Â°, de eetlust komt weer terug. Ook de wondgenezing verloopt niet per primam. Hoewel vrij veelte ruime huid is verwijderd, blijft onder de huid nog een lucht-ruimte over. De wonde blijft vochtig; de hechtingen scheuren uit,slechts langzaam granuleert de wonde dicht en is na i 4 wekenvolkomen genezen. De ge??xstirpeerde uterushoorn blijkt bij openknippen skelet-deelen van een foetus te bevatten o.a. de kopbeenderen, welkenog nagenoeg in hun verband worden aangetroffen, en verscheidenebeenderen der extremiteiten. Bij irrigatie van de vagina, \'t

welktijdens de nabehandeling enkele malen plaats had, werden eveneensskelctbeenderen weggespoeld. Een ontsteking van den uterushoornwas niet te constateeren. Tot mijn spijt kon de eigenaar over dit geval geen volledig voor-bericht geven. Hem was niet bekend, of het dier eenigen tijdgeleden gejongd had en of het ziek\'geweekt was. Zonder beschouwingvermeld ik daarom dit geval slechts voor de curiositeit. Ik geef toebij de operatie te hebben kunnen volstaan met hernia operatie enreponeeren van den inhoud. Het eenige nut van de amputatie lagnu in het verminderen van \'t gewicht van den buikinhoud, waardoorde kans op uitscheuren der hechtingen van den breukpoort geringerwerd. Een geval van pyometra bij den hond. Bij een boxer van 5 jaar luidt de anamnese: de hond is 4 wekenterug loopsch geworden; sindsdien druppelt voortdurend bloederig,stinkend vocht af; de eetlust vermindert gaandeweg, pati??ntevermagert en Wordt met

den dag lusteloozer en moeilijker in haarbewegingen. Het onderzoek wijst uit: temp. 39Â°; iets frequentepols; frequente ademhaling, costaal. Licht geel-roode mucosaevan oogen en mond; zeer sterk gevuld abdomen met ietwat inge-zakte flanken; links zoowel rechts .van den buikwand en aanonderbuik vlakte dempingstoon; niet duidelijke golving bij wisse-lenden druk. Purulo-haemorr-hagische uitvloeiing uit de vulva.Overigens een sterk gebouwd dier met dom, apathisch uiterlijk. De diagnose luidt: endometritis met haemorrho-purulente



??? exsudatie. Beide hoornen overvuld met exsudaat. Besloten wordttot operatie over te gaan. Eigenares wordt erop gewezen, dat opera-tief ingrijpen levensgevaarlijk is. Morphine-injectie en, na de antiseptische voorzorgen, een lokaleinspuiting, brengen het dier in een toestand van zeer voldoendegevoelloosheid. Een huidsnee wordt in-de mediaanlijn gemaaktJt i d.M. lang, waarna het rijkelijke subcutane vet wordt afgepre-pareerd en verwijderd. Het doorsnijden van de spierlaag veroorzaaktgeen hinderlijke bloeding, zoodat het operatieveld zeer goed over-zien kan worden. Het doorknippen van het peritoneum brengt een verrassing:de buikholte blijkt een kwantum haemorrho-purulent vocht tebevatten. Daar een ruptuur van den uteruswand vermoed wordt,is de eerste gedachte pati??nte af te maken; evenwel wordt beslotende operatie te continueeren. Direct onder de operatiewonde is eenuterushoorn als donker-geel-roode massa

zichtbaar. Met de vlakkehand wordt hij voorzichtig naar buiten gehaald, hetgeen ookmet den anderen hoorn geschiedt. Nadat 3 maal een dubbele ligatuurvan katgut is aangebracht, n.1. bij beide ovaria en voor de cervix,wordt de geheele massa afgesneden. De 3 sneevlakten worden metden thermocauter gebrand. Ook dit deel der operatie verloopt zonder noemenswaardigebloeding. Nadat nu een jodiumsolutie in de buikholte is gespoten,wordt het peritoneum met katgut en de huid met zijdegehecht. De ge??xstirpeerde massa wordt nu aan een nader onderzoekonderworpen. Uterushoornen en corpus uteri zijn sterk vergroot;de kleur is donker geel-rood. Op beide hoornen, vlak bij het corpusuteri is duidelijk een plek te constateeren waar de wand zeer dunis; op een der plekjes zelfs zoo dun, dat de vloeibare inhoud deruterus naar buiten siepelt. De uteruswand, nu gespleten, geeft eenzeer sprekend ziektebeeld. De mucosa van het geheele

orgaan,vooral van het corpus uteri en het begin van beide hoornen issterk gegranuleerd ontstoken, met roode, hier en daar vuilgelepapilletjes. De uterusinhoud is dun vloeibaar, stinkend en bloederig.Op de geulcereerde dunne plekken bevinden zich geen korrels enis de mucosa en spierlaag weggevreten, zoodat alleen serosa debuikholte van het lumen der uterus scheidt. De hond stierf denvolgenden dag. Dat operatief ingrijpen hier niet meer baatte,zal niemand verwonderen; was hijlp eerder ingeroepen, v????rdatde geulcereerde plek vocht doorliet, dan ware er meer kans opsucces geweest.



??? Beschouwing. Gevallen als hierboven beschreven komen veelvuldig voor bijden hond. In de meeste gevallen wordt daarbij hulp pas ingeroepenin een stadium, waarin de prognose al infausta moet worden gesteld.De anamnese luidt bijna steeds als volgt: De hond is sinds eenigedagen lusteloos en langzaam in zijn bewegingen; eet heel weinig;drinkt heel veel. Wordt mager, valt sterk in de flankstreek in;de buik daarentegen is rond, zwaar en afhangend. In meer of minderemate vloeiing van zeer onaangenaam riekende rood-bruine, dikkepus uit de vulva. Meestal is pati??nte enkele weken geleden loopschgeweest en heeft sindsdien de uitvloeiing behouden. Die uitvloeiing, welke na de loopschheidsperiode blijft aanhoudenis feitelijk het eerste duidelijke symptoom. De leek ziet het overhet hoofd, vindt slechts, dat de periode wat lang duurt. Daar zichin dit stadium nog geen ziekteverschijnselen van anderen aardvoordoen, verontrust hem dit niet.

Voor hem is pati??nte eerst ziek als secundaire verschijnselenzich voordoen: niet eten, lusteloosheid, braken of diarrhee (toxaemieof misschien door oplikken van het haemorrho-purulente vocht),geelzucht (door druk op den lever of door toxaemie) en-ten slottede afhangende buik. In dit stadium echter is de prognose reedsinfausta. Wordt hulp in het beginstadium ingeroepen, dan is pati??ntevaak nog te redden. Dagelijks 2 a 3 keer herhaalde irrigaties vande uterus met zwakke antiseptica, 1 % liquor kresoli-saponatus,i % sulf. kalic,. aluminicus enz, en baarmoedercontracties aan-zettende middelen zijn meestal daarbij afdoende. De irrigatiesmoeten daarbij met zorg worden geappliceerd en kunnen hetbest geschieden door middel van een smallen metalen of gummikatheter, welke door de half gesloten cervix in het corpus uteriwordt geplaatst. Meestal is de zich daar bevindende pus te diken draderig om door den katheter af te vloeien. Door

injectievan antiseptica wordt echter een voldoende verdunning dervloeistof verkregen om vocht te kunnen ontlasten. Minder loonend is behandeling van gevallen in een later stadium.Door stagnatie van de etter ontstaat een ernstige chronischeslijmvliesontsteking, die meestentijds het slijmvlies van de geheelebaarmoeder omvat. Het normale aspect der baarmoedermucosaverdwijnt gaandeweg, er vormen zich papillen, die de mucosa eenzeer onregelmatig oppervlak geven. Soms gaat de ontsteking overop de gladde spierlaag en er ontstaat een ulcus, die binnen korterof langer tijd den druk van de pus niet kan weerstaan en doorbreekt.



??? Lokale behandeling is in deze gevallen nutteloos en als ultimoratio blijft de radicaal therapie over: amputatie van de uterus.Evenwel bestaan ook hiertegen contra-indicaties; de minder gun-stige algemeene toestand van het individu, de meestal zeer grootebloedrijkdom der vaten in \'t gebied der ontsteking, en ten lestede buitengewoon groote kans op infectie van het peritoneum.Het is m.i. niet mogelijk te voorkomen, dat infectie van uit ?Š?Šnder drie afgesneden stompen plaats vindt. De ligaturen bij de ovariakunnen zoo gelegd worden, dat de uterushoorn daar ter plaatsevolkomen wordt ge??xstirpeerd; bij het corpus uteri evenwel wordteen ge??nfecteerde stomp verkregen, die hoe goed ook uitgebrand,.toch nog smetstof in zich zal bevatten. Verscheidene malen had ik gelegenheid de histerectomie in dezegevallen te doen, en te zien verrichten. Na korter of langer tijdsuccombeerden bijna alle pati??nten, en bij sectie bleek steeds

datinfectie door een der stompen was opgetreden. Het is steeds van belang bij deze operatie â€” trouwens bij allebaarmoederoperaties â€” (sectio caesaria, amputatio uteri; ovario-tomie) de huidsnede in de mediaanlijn te maken. De flanksnee biedtgroote nadeelen, doordat het uiterst moeilijk is, de darmmassabinnen de buikholte te houden. De zware uterushoornen liggenaan de onderbuikvlakte en kunnen vanaf de mediaanlijn zeergemakkelijk worden bereikt. Het verwijderen van een vetlaag is steeds aan te bevelen; zewerkt voorspoedige wondgenezing tegen. Het ontstaan van het ziektebeeld moet in verband wordenbeschouwd met de periode der loopschheid. Zeer vaak treedt deontsteking op na deze periode en men zou daaruit moeten conclu-deeren dat de infectie bij den hond per vulvam plaats vindt, viade ontspannen cervix. Dat de kans op besmetting, vooral bijstadshonden die vaak losloopen, groot is, zal niemand betwijfelen;in

ieder geval is ze grooter dan bij welk huisdier ook. Verwonding rechter oog van een paard, door Dr. P. F. VERMAST. Oud-paardenarts. Gedurende de mobilisatie, hebben wij in onze gemeente steedseen afdeeling van de Veld-Artillerie in kantonncment. Nu en dan



??? nam ik den mil. veterinairen dienst bij het korps voor enkele ofmeerdere dagen waar, als de dienstdoende paardenarts met verlofwas, of als de Afdeeling voor oefening eenige dagen buiten hetkantonnement bleef. De kreupele en zieke paarden werden dan aanmijn zorg toevertrouwd. Bij zoo\'n gelegenheid nam ik van collega Bloemkolk een paardover, dat op den ziekenstal met een ernstige oogverwondingverpleegd werd. De ziekenstal was natuurlijk ge??mproviseerd en bood evenalsalle andere stallen in een kantonnement een goede gelegenheidvoor wondinfectie aan. Bij het onderzoek bleek het paard, zijnde een zwarte merrie,oud 7 jaar, sedert eenige dagen een ernstige verwonding in hetrechter oog opgeloopen te hebben, ontstaan door het indringen vaneen onregelmatig aangepunt stuk hout. Het dier was zeer pijnlijken verzette zich bij het onderzoek zoo sterk mogelijk. De corneawas totaal in lamellen verscheurd, de iris prolabeerde

en de con-junctiva bulbi et palpebrarum was sterk ontstoken, zoodat zetusschen de oogleden uitpuilde (chemosis). De sclera scheen nietgeperforeerd te zijn en het onderzoek bracht mij omtrent hetinwendige van het oog niets verder, omdat alles een gelijkmatigebruin-zwarte massa scheen en sterk purulent ge??nfiltreerd was;uit den binnen ooghoek liep een massa dikke pus over de wangen.Het andere oog bleek gezond. De temperatuur was 38.5 en de eetlust sterk verminderd. Aan-gezien het oog toch verloren was en het proces lang kon duren, alzouden er geen secundaire verschijnselen optreden, besloot ik omoperatief in te grijpen, hetzij exstirpatie, hetzij enucleatie ofexcenteratie. Men is na een dergelijke verwonding bij den mensch zeer be-vreesd voor een sympathische ophthalmie en daarom wordt hetzieke oog zoo spoedig mogelijk verwijderd. In hoeverre dit lijden bijpaarden voorkomt was mij onbekend. Ik wachtte echter met operatief

ingrijpen tot collega Bloemkolkvan verlof terug was en stelde hem toen voor om de excenteratie(methode Graefe) uit te voeren. Ik vond hier juist deze operatie aangewezen; omdat ik vreesdebij exstirpatie of enucleatie de septische ontsteking naar de diepteover te kunnen brengen, dat aanleiding zou kunnen geven totmeningitische processen. Volgde ik een dezer laatste methodes,dan nam ik steeds in het eene geval alles wat binnen de periorbitais gelegen weg en in het andere geval werden de pezen der spieren,



??? die zich aan denbulbus vasthechten, doorgeknipt en daarna de oogbalverwijderd. Ik hield bij deze methode van opereeren een niet gevuldeoogholte over, die weder op haar beurt de oorzaak kon worden vanaanhoudende etteringsprocessen, onderhouden door de ooglidharenvan het sterk ge??ntropioneerde bovenooglid; bovendien was demutilatie veel meer opvallend. Na het nederwerpen van het paard, werd het operatieveldintens schoongemaakt \'en om en in het oog een 40 c.c. novoca??ne-oplossing i % adrenaline-oplossing gtt. 10 op de 50 gramoplossing ge??njicieerd. De cornea werd met een vrij lang smalscalpel verwijderd. Het mes werd daartoe op zijn plat nabij descleraallimbus aan den buitenooghoek door de cornea gestoken,gaande dwars door de voorste oogkamer, voor zoover die nogaanwezig was, naar den binnenooghoek om zoo de verbinding dercornea met de sclera, snijdende naar boven en dan naar onder op

teheffen. Nu werd met een scherpen lepel de geheele inhoud vanden bulbus naar buiten gelepeld; zoodat alleen de zuivere wittescleraalzak overbleef, die intact bleek te zijn. De bloeding, diein het begin nog al lastig was, niettegenstaande de toegevoegdeadrenaline stond nu geheel stil. Ik durfde echter deze zak niet metden tabakszaknaad sluiten; omdat ik lang niet zeker was hieraseptisch geopereerd te hebben, maar strooide er een flinke hoeveel-heid jodoform in, plaatste een vlakke tampon tusschen de oogledenop den stomp en sloot verder alles met gaas en watten door middelvan een verband af. Opvallend was het nu hoe handelbaar het paard den volgendendag was, door het afwezig zijn der pijn, wanneer men maar vanden gezonden kant naar de zieke zijde ging. Het dier begon -weder te eten en na een paar dagen was detemperatuur normaal. De genezing liep nu vlug van stapel, wantreeds binnen de 14 dagen deed het weer in de

batterij zijn dienst. Na een paar maanden liet ik het paard nog eens voorbrengen.Het geopereerde oog was geheel hersteld en er was zelfs niet deminste afscheiding meer; hoewel ik last had gegeven om het\'s morgens niet schoon te maken. Het membranum nictitans bewoog zich heel aardig over denstomp en de oogholte was vrij goed gevuld gebleven, zoodat ergeen sprake van entropion was. Hier was dus ook zeer goed een kunstoog op zijn plaats geweesten zou wellicht wel een geringe beweeglijkheid toegelaten hebben;omdat de stomp, die niet van zijn spieren was beroofd, ookeenigs-zins beweeglijk was.



??? Ik dank bij deze den Heer Directeur der Râ€žV. A. S. die op mijnaanvrage of er een goed werk over ophthalmologie bij huisdierenin de bibliotheek aanwezig was, mij onmiddellijk â€žDie Augenheil-kunde von Dr. Jos. Bayer" ter inzage toezond, eene verhandelingover de oogziekten bij ons huisdier, die zeker een derde van zijnuitgebreidheid zou verliezen en daardoor handiger zou worden,als er niet zooveel bladzijden aan de oogziekten der menschen wasgewijd. Licht omtrent de sympatische ophthalmie bij dieren gaf het mijweinig en daar was het mij om te doen. Etten (N.-B.) Febr. 1916. Maatschappij voor Diergeneeskunde. Het Hoofdbestuur noodigt H.H. leden, die op de a.s. AlgemeeneVergadering in September een wetenschappelijke voordrachtwenschen te houden of wetenschappelijke mededeelingen wenschente doen, uit, hiervan bericht te zenden aan den isten Secretarisv????r i Juli a.s.; waar het voordrachten geldt, met opgave

van onder-werp en van den vermoed?Šlijken tijd, welke er voor moet wordengereserveerd. Het Hoofdbestuur,J. J. F. Dhont, Voorzitter,H. A. Vermeulen, ie Secretaris. Utrecht, Nieuwe Gracht 165. Tot de Afd. Noord-Holland zijn toegetreden de H.H. P. deBoer te Alkmaar, O. A. van Dobbenburgh te Sloten. Tot de Afd. Gelderlandâ€”Overijssel de Heer A. Voordemanste Markelo. Door de Afdeeling Zeeland werd voor iste Secretaris in hetHoofdbestuur, candidaat gesteld Dr. H. A. Vermeulen. Verslag omtrent den toestand en de werkzaamheden van de Afdeeling Zeeland over 1915. In het verslagjaar verminderde het aantal leden, door het overgaan van denHeer H. a. Welman te Winterswijk naar de afdeeling Gelderland-Overijsel, met?Š?Šn, waarna de afdeeling telde 15 gewone leden en 1 buitengewoon lid.



??? In de samenstelling van het bestuur kwam geen verandering en bestond dituit de H.H. J. Z. Risch, voorzitter ; M. van der Vliet, penningmeester en Dr.H. J. van Nederveen, secretaris. Liet de finantieele toestand in de voorafgaande jaren te wenschen over, doorde contributie-verhooging tot f 20.â€” was op 1 Januari 1915 een voordeelig saldoaanwezig van f61.55. Ook voor 1916 werd de contributie gehandhaafd op f 20.â€” voor de gewoneleden, en op f 15.â€” voor het buitengewoon lid. Gehouden werden 2 vergaderingen, een voorjaars- en een zomer-vergadering,beide door 10 leden bezocht. De eerste werd bovendien bijgewoond door Dr. A. A.Overbeek, die zich welwillend bereid had verklaard het Rapport inzake hetOntwerp-Wet â€žVeeartsenijkundige Dienst" te komen toelichten. Op deze vergadering werd mede behandeld een door een in Zeeuwsch-Vlaanderenwonend lid ingediende klacht over het in Nederland

praktizeeren van een uitge-weken Belgisch veearts. Van het Hoofdbestuur, wier aandacht op deze zaak werdgevestigd, is later bericht ontvangen, dat de klacht te bevoegder plaatse wasovergebracht. Op de zomer-vergadering, welke grootendeels gevuld werd door de behandelingvan het programma der 56e Algemeene Vergadering, had tevens de herdenkingplaats van het 50-jarig jubileum als veearts van den Heer E. L. van Mervenn??e,een der oprichters van de afdeeling. Ter gelegenheid hiervan vereenigden zich deleden na afloop der Vergadering aan een gemeenschappelijken maaltijd, waaraande jubilaris als gast der afdeeling tegenwoordig was. Voordrachten werden niet gehouden. Wel werd de wensch te kennen gegeventot het uitnoodigen van een spreker, doch door den onvoldoenden staat der finan-ti??n kon hieraan dit jaar nog niet worden gedacht. s-Gravenhage, April 1916. De Secretaris, H. J. van Nederveen. Verslag

omtrent den toestand en de werkzaamheden van de Afdeeling Gelder-land â€”Overijssel over 1915. Ingevolge art. 6 van het huishoudelijk reglement onzer afdeeling heb ik hetgenoegen U een kort verslag harer werkzaamheden over het afgeloopen jaar aante bieden. De drie reglementair voorgeschreven vergaderingen werden alle gehou-den n.1. die van Maart te Zutphen, die van Augustus en December te Arnhem.Bovendien werd een uitsluitend wetenschappelijke vergadering gehouden teOosterbeek op 29 April. Behalve de gewone periodieke werkzaamheden en verslagen welke op de boven-genoemde vergaderingen werden gehouden en goedgekeurd valt nog te vermelden,dat in de Maartvergadering tot stand kwam een tarief voor veeartsenijkundigeprivaat-praktijk. Dat dit tarief in den smaak valt, blijkt uit het groote aantalleden, dat zich heeft verbonden, door onderteekening der vastgestelde bepalin-gen, deze cijfers te zullen

handhaven.



??? De Augustus-yergadering had een feestelijk karakter, doordat de Hr. Quadekkerwerd gehuldigd bij gelegenheid van de herdenking van zijn 40-jarig veearts zijn. In de December-vergadering werd een lid onzer afdeeiing gekozen om zittingte nemen in de z.g.11. ,,Melkcommissie". Het ledental nam aanmerkelijk toe : 10 nieuwe collegae werden geballoteerd,door vertrek naar elders verloor de afdeeiing slechts 1 lid : In het bestuur kwamwijziging door de periodieke aftredingen, zcodat dit op 1 Januari 1916 bestaatuit den Hr. Dommerhold, voorzitter. Rab ondervoorzitter, de Ridder, pen-ningmeester en een vacature voor Secretaris. De vrije mededeelingen waren als altijd zeer interessant. In de voorjaarsverga-dering demonstreerde de Hr. Langeler een humerus-fractuur van een vaarsen deelde de Hr. de Ridder mede, dat hij bij prolapsus uteri aanraadt niet tedu wen, daar het vanzelf gaat. In de Augustusvergadering worden verschillende

behandelingsmethoden vankalveren met strongylose besproken; de Hr. Schurink doet mededecling overhet veelvuldig voorkomen van osteomalacie bij geiten ; de Hr. Baerends be-handelt de Eisenbahnkrankheit bij koeien; de Hr. Rutgers een geval van kop-ziekte bij het rund ; de Hr. de Ridder een geval van hoefbevangenheid aan deachterbeenen. In de December-vergadering werd door den Hr. Dommerhold een schitterendevoordracht â€” welke als een simpele inleiding was geannonceerd geworden â€”gehouden over â€žModerne eifelijkherdstheori??n." Waar de huishoudelijke werkzaamheden op de gewone vergaderingen medein verband met het telkens weer geboren worden van nieuwe commissies, den mees-ten tijd in beslag nemen, zoodat vele leden bij het punt vrije mededeelingen alzijn vertrokken, werd besloten ?Š?Šnmaal per jaar een vergadering te houden, tel-kens op een andere plaats en liefst verbonden aan een excuisie,

waar alleen zuiverwetenschappelijke en practische zaken zouden worden verhandeld. De eerste dezervergaderingen werd zooals bovenvermeld is, gehouden te Oosterbeek, waar deopkomst zeer grcot was. De hoofdschotel van het menu was een causerie van denHr. Gurk over steriliteit bij runderen en een demonstratie der verschillende be-staande instrumenten ; als dessert bracht de Hr. de Ridder een slokdarmsondein bij een paard als behandelingsmethode bij maagkolieken en liet de Hr. Rabeen eenvoudig verloskundig instrument circuleeren. Na aflcop werd een bezoekgebracht aan de stallen van Johannahoeve. Dat deze vergaderingen hoogst nuttig zijn is zeker de overtuiging van ons allenen daarom spreekt de verslaggever den wensch uit, dat de leden, zonder onderscheid,zullen meewerken cm deze vergaderingen, door het leveren van veel wetenschappe-lijk materiaal, in hooge eer te houden. * " de wrnd. SecretarisRab.



??? Vereeniging van Rijkskeurmeesters in algemeenen dienst. Vergadering van 13 Februari 1916. Tot nieuw lid wordt aangenomen de heer J. J. Meier, terwijl in de plaats vanden aftredenden secretaris de heer A. J. Winkel gekozen wordt de heerM. J. Veensra. De twee voornaamste punten van de agenda zijn: iÂ°. Een consentenquaestie ingeleid door den heer van Nes. 2Â°. Reisbesluit 1916 ingeleid door den voorzitter den heer J. Zweers. Aan de rijkskeurmeesters is indertijd verzocht door het Centraal Bureau-de consenten voor uitvoer van vleesch, wel in ontvangst te willen nemen en opaanvrage aan de exportslagers af te geven. De animo waarmee de meesten deze werkzaamheden op zich hadden genomen,verflauwde evenwel op den duur door de moeilijkheden en lasten, door abuizenvan de zijde van het Centraal Bureau en het geknoei met de consenten. Op eenverzoek van den heer van Nes, om ontheffing van deze functie, was

een schrijvenvan de Min. v. Landbouw, Nijverheid en Handel ontvangen, waarin verzochtwerd de consenten te blijven beheeren. Naar aanleiding hiervan wordt besloten aan te vragen een vergoeding, toe tekennen aan de rijkskeurmeesters voor deze buitengewone werkzaamheden. Deze vergoeding zou kunnen worden gevonden door het heffen van een zekerbedrag van ieder consent, wat de exportslagers gaarne zouden betalen als zij tenallen tijde consenten bij de rijkskeurmeesters konden aanvragen. 2Â°. Reisbesluit 1916. Meerdere leden hebben reeds schriftelijk hunne verwondering uitgedrukt overtle indeeling van de rijkskeurmeesters in klasse 3b. Nadat op een aanvrage om audi??ntie verzocht was schriftelijk de bezwarenin te dienen, is door het Bestuur aan Z. Exc. den Minister van Landbouw, Nijver-heid en Handel een schrijven gericht, gedateerd 24 Dec. 1915, met verzoek wel tewillen bevorderen dat de rijkskeurmeesters

evenals de andere veeartsen-ambte-naren worden ingedeeld in klasse 3a. Zooals bekend, is door het Hoofdbestuur der Maatschappij voor Diergenees-kunde een dergelijk schrijven gericht aan den Minister van Financi??n. De heer Berger deelt mee dat door andere corporaties van ambtenaren reques-ten in zake het Reisbesluit aan de Tweede kamer zijn gericht. Van verzoekschrif-ten aan den Minister verwacht hij niet veel. Besloten wordt aan den Minister van Financi??n een dergelijk request te richtenals aan de Minister van Landbouw, Nijverheid en Handel is verzonden. De vergadering besluit een hiervolgende mededeeling van den heer Berger,â– die reeds op een vorige vergadering is gedaan, als nog in het verslag van dezeVergadering op te nemen. Naar aanleiding van een verslag in het Tijdschrift van Veeartsenijkunde vani Oct. 1.1. door den heer Overbeek, van een gedeelte van het 20ste NederlandschCongres voor Openbare

Gezondheidsregeling, merkt Dr. Berger op, dat het ver-



??? slag, waarvoor spreker overigens alle waardeering heeft, niet geheel juist is metbetrekking tot hetgeen spreker op dat congres heeft gezegd. Het is een misvattingvan de zijde van Dr. Overbeek in diens rapport, waar hij meent dat spreker,,de grief" van achteruitstelling der rijkskeurmeesters van zelfstandige dienst-hoofden tot ondergeschikten aan de districtsveeartsen, op vermeld congres zoudehebben besproken. Immers Dr. Berger heeft met opzet op dit congres, het ,,persoonlijk element"niet ter sprake gebracht, zijnde hiervoor geen aanleiding. W?Šl heeft spreker in zijnrede er op gewezen, dat de rijkskeurmeesters, volgens de bepalingen van het ont-werp â€žveewet", ondergeschikt zullen worden aan den districtsveearts, ja sterkernog, geen verantwoordelijkheid zullen dragen, overeenkomstig de memorie vantoelichting ; zulks echter om te wijzen op het gevaar, dat de zelfstandigheid van deuitvoerkeuring loopt; zelfstandigheid welke ook de

commissie van prae-adviesvan het Gezondheidscongres wilde behouden. Uit het stenografisch verslag vanhet op voornoemd congres besprokene, hetwelk verschijnt in het Tijdschrift voorSociale Hygi??ne, zal blijken dat aldus de beteekenis van de woorden van Sprekermoet worden opgevat en niet zooals Dr. Overbeek ze heeft weergegeven ; eenestrekking, die spreker, indertijd op de vergadering der Maatschappij ter Bevorderingder Veeartsenijkunde m?¨t de zoo juist aangegevene, in het licht stelde. De secretaris, M. J. Veenstra. Berichten. De Rijkskeurmeesters en het Reisbesluit 1916. Het lid der Tweede Kamervoor district Zwolle, de heer F. M. Knobel heeft schriftelijk de aandachtvan Z.Exc. den Minister van Financi??n gevestigd op het feit, dat bij hetK. B. van 29 Oct. 1915 (Stbl. 451) de districtsveeartsen, de plaatsvervangendedistrictsveeartsen en de ge??xamineerde veeartsen onder de â€žDerde Klasse A"voorkomen, terwijl de

overeenkomstig art. 3,-4Â°. der wet van 16 Juli 1907(Stbl. nÂ°. 217) gediplomeerde veeartsen, de Rijkskeurmeesters in de â€žDerdeKlasse B" voorkomen. Z. H E.Gestrenge vraagt den betrokken Minister of Zijne Excellentie bereidis het K. B. van 29 October 1. I. als nog te herzien : in den zin dat deRijkskeurmeesters daarbij worden gerangschikt in de â€žDerde Klasse A". Rijksveeartsenijschool. De Directeur-Generaal van den Landbouw brengtter kennis van belanghebbenden, dat het in dit jaar te houden natuurkundigexamen voor aanstaande veeartsen, bedoeld in art. 12 der wet van 8 Juli 1874(Staatsblad nÂ°, 99) zal aanvangen op Dinsdag 13 juni a. sâ€ž in de lokalen derRijksveeartsenijschool te Utrecht. \'s Gravenhage. 20 Mei 1916. De Directeur-Generaal voornoemd, P. van Hoek. Personalia. De militair-paardenarts 2de kl,. Dr. J. Eggink, bestemd voorhet leger in Oost-Indi??, zal 21 Juli e. k. met het stoomschip ,,Oranje" zijnbestemming

volgen.



??? Referaten. Dr. S. G. Zwart. Vleeschvergiftigingen ? Klachten van vleeschhouwers, dat aan hun bedrijf groote schade werd toege-bracht, door geneeskundigen e.a.. die hun vleesch hadden aangewezen als oorzaakder vleeschvergiftingen, terwijl de schrijver bij nauwkeurig onderzoek geenpathogene lagere organismen in het vleesch kon aantoonen, waren de aanleidingtot het publiceeren van dit artikel: In groote trekken kan een vergiftiging worden toegeschreven â– I. Aan een chemische stof,Deze kan zijn: a. moedwillig bijgevoegd; b. gedurende de bereiding ontstaan; c. schadelijk bestanddeel van het voedsel. II. aan bacterieele infectie,en wel door: a. vertegenwoordigers der paratyphus, B â€” enteritidis groep; b. bacillus botulinus; c. andere lagere organismen. Alle voedselvergiftigingen van bacterieelen aard behoeven echter niet altijdvleeschvergiftigingen te zijn; deze ziekten kunnen ook optreden na het gebruikvan geinfecteerde visch,

mosselen, oesters, mayonnaise, vanillespijzen, taarten,meelspijzen, melk, ijs en groenten. Hoewel het niet mogelijk is de redenen te noemen, zijn de vleeschvergiftigingentoch nog altijd het meest frequent, hoewel de ervaring aan den schrijver geleerdheeft, dat men bij het waarnemen van paratyphus symptomen bij pati??nten nietaltijd te spoedig moet denken aan D/^sc/ivergiftiging. Hoogstens mag men sprekenvan een bacterieele voedselinfectie en dan in de eerste plaats denken aan vleesch. Zwart beschrijft nu een 3-tal gevallen. In het eerste geval leden de pati??nten aan hevige acute gastro-enteritis, braken-hoofdpijn en spierzwakte. Het gegeten vleesch bestond uit gehakt en gekooktekalfslever. Een gedeelte van het gehakt was nog aanwezig. Bij onderzoek konechter geen lager organisme van den paratyphus B-enteritidisgroep geisoleerdworden. Eveneens bleven muizen, caviae en katten na voeding met het gehaktvolkomen gezond. Bij

nader onderzoek bleek het vleesch afkomstig te zijn vaneen gezond geslacht en goedgekeurd varken, hetgeen een halve dag zindelijk be-waard was gebleven in de slagerij, daarna voor de helft aan de betreffende familiewas verkocht, dadelijk gekookt en onmiddellijk gegeten was. De andere helft aaneen andere familie verkocht, was door deze zonder nadeelige gevolgen genuttigd.We missen liiei dus het recht om te spreken van vleeschvergiftiging; deze vergif-tiging zal hier niet door het vleesch veroorzaakt zijn en we kunnen dus slechtsspreken van bacterieele voedselvergiftiging. Het tweede geval zou veroorzaakt zijn door het gebruik van worst (in boeren



??? kool gekookt). Bij liet onderzoek van de overgebleven helft van de worst kon hierevenmin een paratyphusachtige bacil worden opgespoord. Het derde ziektegeval ontstond na het nuttigen van leverpastei uit een blikje.Den volgenden dag was de pati??nt al nagenoeg hersteld. Ook hier was het resultaatvan het onderzoek negatief. Bij vele gevallen, waar particulieren aan het gemeente-slachthuis te Arnhemvleesch- of vleeschwaren aanboden, met de mededeeling dat genoemd vleeschvleeschvergiftiging bij een of meerdere personen, van een huisgezin had veroor-zaakt, bleek na bacteriologisch onderzoek en na ingestelde dierproeven, dat ditvleesch geen vergiftigende eigenschappen bezat. Door echter te lichtvaardig vleesch als gevaarlijk voor de consumptie te ver-klaren, brengt men de betreffende leveranciers onverdiende schade toe. Zwart besluit zijn artikel als volgt: â€žWaar de moderne vleeschhygi??ne in nagenoeg alle grootere gemeenten

toege-â€žpast wordt, waar dus geen bewijzen aanwezig zijn, dat voor die gemeenten, enâ€žnaar gehoopt mag worden spoedig voor het geheele land, vleeschvergiftigingenâ€žfrequenter zijn dan andere voedingsmiddelvergiftigingen, daar is het naar mijneâ€žmeening uit een wetenschappelijk (meer in overeenstemming met de genesis vanâ€žde vleeschvergiftigingen; het vleesch qua talis heeft dan geen schuld aan deâ€žvergiftiging) en economisch (geen jchade ten onrechte aan de leveranciers) oog-â€žpunt beter het woord â€žvleeschvergiftiging" niet meer te gebruiken, en te sprekenâ€žvan â€žbacterieele voedselvergiftiging," eventueel dan veroorzaakt door het ge-â€žbruik van vleesch; evenals men ook spreekt van eene bacterieele voedselvergif-tiging door het gebruik van ondeugdelijke pudding en niet van een pndding-â€žvergiftiging, als of er in het algemeen een verband bestaat tusschen pudding enâ€žvergiftiging. Tijdschrift voor Vergl.

Geneeskunde, Deel I. Afl. 4. Baudet. Dr. J. Roos. Psoroptesfchur/t bij paarden. In de gevallen door den schrijver waargenomen, vertoonde deze ziekte zichniet op de gewone plaatsen, zooals: manentop, staartwortel, staart, rondom denuier en de voorhuid, a?n de binnenvlakte der schenkels en in de keelgang, maarzag men de aangetaste plekken bijna uitsluitend aan weerszijden van de schoften in de zadelstreek. Het paard dat het hevigst aangetast was vertoonde een uit-gebreid squameus eczeem aan schoft, schouders en rug. De huid was daar ter plaatsebedekt met een zwartgrijze glanzende laag epidermis schubben welke elkaardakpansgewijze bedekten en in groote vellen zich lieten verwijderen; hieronderzag men dan de grijze dun behaarde huid. Deze plekken werden scherp begrensddoor de lange winterharen van de gezonde huid. Dergelijk scherp begrensde plek-ken, ter grootte van een rijksdaalder, zag men ook aan de zijvlakte van den

halsen op enkele gedeelten van den ribwand; de losliggende schubben werden hierechter niet gevonden. Aan den binnenvlakte van den schenkel kon men, hoewelminder regelmatig van vorm, toch scherp begrensde plekken waarnemen. Bij deoverige aangetaste paarden deed het ziektebeeld bij de eerste waarneming sterkaan trichophytie denken. De behandeling geschiedde met wit kwikpraecipitaatin zalfvorm (3%). De aangetaste plekken laat men 4 dagen in de zalf zitten,



??? verwijdert deze dan door middel van een zweetmes, waarmede tegelijk de korstenen schubben verdwijnen. Nu blijven gedurende 4 dagen de dieren onbehandeld, waarna opnieuw inge-smeerd wordt. Deze methode kan men eenige malen toepassen totdat men hetlijden voldoende bestreden heeft. De resultaten van deze behandeling waren uit-stekend; als voordeel boven het tabaks-decoct kan bovendien genoemd wordende gunstige invloed die de zalf uitoefende op den haargroei van de kaal gewordenplekken. Tijdschrift voor Vergel. Geneeskunde, Deel t. Afl. 4. Baudet.



??? ; STAAT van de gevallen vanlurende de maand April 1916. I Opgemaakt door het Ministerie van Landbouw, Nijverheid en Handel,t (De cijfers iusschen haakjes duiden het aantal eigenaren aan onder wier vee de ziektegeconstateerd). werd besmettelijke veeziekten, in Nederland geconstateerd geÂ? Provincie. 1 1/1 n& Cl ?? -2 CJNBE a en klauwzeer c V V5 ??<u C Â° Â?tl 0 -a ft bij paardschaap. G -X OG. i/>& uCL3 V w ?“ O\'n CJ <u .2CJN G CJ C 3 3 > Honds=dolheid. > -0c0 S -a 3^ 3 Â? JC ucn reJ3u c/3 0f*J > u\'u H ?œ Bij hondcn kat Bij allevee â–  friesland .... 19(3) 7(5) â€” 5(5) â€” . â€” Groningen.... â€” â€” - KI) â€” â€” â€” â€” â€” 2(2) â€” â€” Drenthe...... â€” â€” â€” â€” 8(1) â€” 1(1) â€” â€” â€” â€” â€” pverijsel .... â€” â€” â€” â€” 4(3) â€” â€” â€” â€” 3(3) â€” â€” Gelderland .. â€” â€” â€”â–  â€” â€” â€” â€” â€” â€” 6(4) - - Utrecht ...... â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” I^IoordsHolland â€” - â€” â€” â€” â€” 35(5)

â€” â€” â€” â€” â€” |2uidÂ?Holland - â€” (I) â€” 123(2) â€” â€” 16(11) â€” 3(3) â€” â€” Zeeland...... â€” â€” â€” â€” â€” â€” 1(1) â€” â€” â€” â€” Noord=Brabant 7(6) â€” S-imburg...... â€” â€” (1) â€” â€” â€” â€” â€” . â€” 4(4) â€” â€” HET RIJK .. â€” (2) 1(1) J 35(6) â€” 55(9) 24(17) â€” 30(27) â€” â€” Vroeger geconstateerde ziektegevallen, welke begin April 1916 nog niet ge??indigd waren. â€” â€” (14) â€” j â€” - 161( 4) â€” - (1) - 5( 2) â€” 119(19) â€” - â€” 92( 5) â€” 190(20) â€” â€” - 3( 1) â€” â€” â€” â€” , â€” - 60( 1) - 36( 5) 24( 5) 5( 5) â€” â€” (15) â€” 184(14) â€” 520(53) JuidsHollandNoordsHolland friesland ..... â–?verijsel ---- plroningenrenthe...... Iet rijk



???



??? Een staatscommissie voor onderzoek van mond- en klauwzeer door Prof. Dr. D. A. DE JONG. Op de vergadering van 18 December 1915 werd door den heerBemelmans voorgesteld de volgende motie in stemming te brengen:,,De Maatschappij tot bevordering der Veeartsenijkunde, inâ€žbuitengewone vergadering hier aanwezig, gehoord hebbende,,de verschillende inleiders, waaruit gebleken is dat onze weten-schappelijke kennis omtrent de smetstof van het mond- enâ€žklauwzeer nog zeer onvoldoende is en afgezien van de meer-,,dere of mindere waarde van de toepassing van het afmaak-â€žsysteem, wendt zich tot Z. E. den Minister van Landbouwâ€žmet het verzoek een commissie van deskundigen te willenâ€žbenoemen, ten einde: â€žiÂ°. het mond- en klauwzeer in zijn geheelen omvang te bestu-â€ždeeren; â€ž2Â°. in het bijzonder na te gaan of het door actieve immuni-â€žsatie te bestrijden is." De behandeling van

de motie is uitgesteld, juist omdat het nietde bedoeling was in de gemelde vergadering besluiten te nemen,in elk geval geen overhaaste besluiten. In verband met een vraag van den heer Bemelmans of uitstelgeen afstel zou beduiden, heeft de Voorzitter de verzekeringgegeven dat het Hoofdbestuur de aangelegenheid niet uit hetoog zou verliezen. Het Hoofdbestuur heeft zijn woord gestandgedaan blijkens de agenda van deze vergadering. Zooals die agenda ook vermeldt, heb ik mij bereid verklaardmijn meening uit te spreken. Dit behoeft eenige toelichting. Debereidverklaring is een gevolg van een correspondentie met hetHoofdbestuur, die ten doel had te doen uitkomen, dat het niet opmijn weg ligt het voortsel van den heer Bemelmans toe te lichten,daar dit is een plicht van den voorsteller. Doch ook dat ik, juistin verband met de door mij op 18 December verkondigde opvat-tingen, gaarne gebruik zou maken van de geboden

gelegenheidom mijn meening te zeggen omtrent een zaak, die mij uit eenwetenschappelijk en een sociaal-economisch oogpunt zooveelbelang inboezemt. Toelichting der wenschelijkheid in de algemeene vergadering der Maat-schappij voor Diergeneeskunde, gehouden op 20 Mei 1916. XLIII 26



??? Ik moet dus allereerst mijn dank uitspieken aan het Hoofd-bestuur, omdat het reeds bij voorbaat heeft willen mededeelenen aankondigen, dat die gelegenheid mij zou worden verschaft. Daarbij wensch ik mij dan vooreerst te houden aan de bewoor-dingen, waarin het voorstel Bemelmans is vervat, terwijl laterter sprake kan komen, of daarin eventueel verandering dient teworden gebracht. Verder wensch ik mij echter, bij hetgeen ikthans meen te moeten zeggen, los te maken van de toelichtingvan den voorsteller, daar die mij, bij het overwegen van mijnmeening, uit den aard der zaak onbekend was. Niet vergeten wil ik daarbij evenwel dat de voorsteller, blijkenshet door hem op de vergadering van 18 December gezegde, enook blijkens den vorm van zijn motie, bij het voorstellen daartoegedreven werd â€ždoor onze nog zoo geringe wetenschappelijkekennis omtrent het mond- en klauwzeer", iets wat ook

geblekenwas uit hetgeen de buitengewone vergadering van 18 Decembervan de verschillende inleiders had gehoord. En verder meen ik het voorstel van den heer Bemelmans nietonjuist te analyseeren door te meenen dat hij wenscht: â€žeen door de Regeering benoemde commissie van deskundigen,â€ždie zal bestudeeren: â€žiÂ°. het mond- en klauwzeer in zijn geheelen omvang;â€ž2Â°. de mogelijkheid van bestrijding door actieve immunisatie".Men zal moeten erkennen, dat het sub 2Â°. vermelde feitelijkreeds in dat sub iÂ°. ligt opgesloten. Een studie van het mond-en klauwzeervraagstuk in zijn geheelen omvang zal zeker nietde quaestie der actieve immuniseering buiten beschouwing kunnenlaten. Doch de voorsteller heeft in verband met dit punt zich in-derdaad duidelijker uitgesproken door te vragen â€žin het bijzonderna te gaan of het door actieve immunisatie te bestrijden is" Daar-mede is toch eigenlijk

wel de bedoeling geuit er op te wijzen ,,dathet onderzoek naar een bruikbare actieve immuniseeringsmethodevan zeer groot belang is, omdat, mocht zij gevonden worden,daarmede een eind zal zijn te maken aan het grootste gedeelteder moeilijkheden, die zich thans bij de bestrijding van het mond-en klauwzeer voordoen". In verband met een en ander meen ik dan nu nog wel eens inherinnering te mogen brengen, waarom toch feitelijk ieder weten-schappelijk mensch, en vooral ieder dierenarts en ieder hygi??nist,op nader deugdelijk wetenschappelijk onderzoek van het mond-



??? en klauwzeer moet aandringen. Ik meen de argumenten daartoezeker te mogen ontleenen aan hetgeen docr mij in mijn voordrachtin de vergadering van 18 December is gezegd, en ook aan hetgeende andere sprekers toen hebben doen hooren. Het is allerminstnoodig daarbij in bijzonderheden af te dalen, omdat de op dievergadering verstrekte gegevens nog in het geheugen liggen vaniedereen. Mag ik er dus in de allereerste plaats nog eens op wijzen, dat,juist omdat tot heden een practische en afdoende bestrijdingswijzevan het mond- en klauwzeer niet is gevonden, het hoogst en drin-gend noodzakelijk is omtrent de smetstof veel meer kennis en veelmeer gegevens te verzamelen, dan wij op dit oogenblik bezitten?Het kan, dunkt mij, bij niemand aan eenigen twijfel onderhevigzijn, dat inderdaad de kans op succes, wat betreft het bestrijdenvan mond- en klauwzeer, veroorzaakt door een eigenaardigesmetstof, tot nu toe niet

gezien en evenmin gekweekt, in sterke matezal worden verhoogd, indien wij beter weten, met welk agens menhier te doen heeft. In dit opzicht kan men veilig zeggen dat vanal wat daaromtrent in meer concreten zin is bekend geworden,slechts eenige blijvende waarde heeft dat, wat uit de onderzoekin-gen van L??ffler is gebleken. Met groote waardeering .van hetgeendoor die onderzoekingen omtrent het mond- en klauwzeervirusis bekend geworden, kan niemand van onwaardige kritiek wordenbeschuldigd indien hij zegt, dat dit slechts een eerste begin kanvormen van een voortgezet onderzoek, hetwelk dan verder bruik-bare gegevens voor de rationeele bestrijding kan leveren. Integen-deel, het komt mij voor dat ieder zal moeten voelen, dat in de rich-ting van L??ffler vlijtig moet worden voortgearbeid, waarbij geenbelemmering mag vormen de gedachte, dat deze bekwame onder-zoeker, ondanks zijn ijverige en scherpzinnige

pogingen, het nietveel verder heeft gebracht dan de resultaten, reeds bij zijn aller-eerste onderzoekingen, in samenwerking met Frosch, verkregen.De noodzakelijkheid van voortgezet onderzoek zal zich vooralook opdringen bij hen, die, op grond van ervaring en studie dertot heden verkregen bestrijdingsresultaten, begrijpen en meenente moeten uitspreken, dat het hier niet geldt een ziekte waarbij,ondanks gemis aan de noodige kennis omtrent de smetstof, depractisch verkregen resultaten bevrediging en gerustheid schenkenmet het oog op die bestrijding en op de toekomst. In dit opzichtkan geen ander gevoel voorzitten bij hem, die niet oppervlakkigwenscht te oordeelen over de quaestie, welke het hier geldt, dan



??? dat elke mond- en klauwzeer-invasie en elke mond- en klauwzeer-epizo??tie met groote vrees wordt tegemoet gezien, en met grooteongerustheid omtrent het resultaat der toepassing van de thansbekende bestrijdingsmethoden en bestrijdingsopvattingen. Wat een schat van gegevens meer en betere kennis omtrent aarden biologie van de mond- en klauwzeersmetstof zal kunnen op-leveren voor een rationeele bestrijding, valt dadelijk en bijzonderscherp in het oog, wanneer men eens gaat overwegen op welkegegevens men zich baseert om bestrijdingsmaatregelen, die thansworden genomen of aangeprezen, te verdedigen. Het is eigenlijkniet veel meer dan subjectieve opvatting en subjectieve meening,welke hierbij in hoofdzaak den doorslag geven, meeningen en op-vattingen, die men gelooft te kunnen steunen door ervaringsge-gevens, en die zich in het bijzonder, wat het mond- en klauwzeerbetreft, kenmerken door

een opvallende polymorphie en polyani-misme, waardoor de wetenschappelijke man, die alleen op weten-schappelijken basis kan arbeiden, zich met betrekking tot die ziekteden grond onder de voeten voelt wegzinken. En vooral wanneer zooiets dan eigenlijk min of meer langs denweg der onwetendheid moet voeren tot een bestrijdingswijze,die zeer heroiek, zeer ingrijpend schijnt met het oog op een ziekte,die nooit tot vernietiging van een veestapel, slechts tot schadezonder meer, kan voeren! Ik meen dat het niet noodig is nader op de behoefte aan meerderekennis omtrent het virus en zijn eigenschappen te wijzen. Dochwel wensch ik er aan te herinneren dat, juist in verband met het-geen ik zooeven zeide omtrent subjectieve opvattingen, er zooontzettend veel, en dus veel te veel, verwarring heerscht omtrenthetgeen men in verband met de smetstof van mond- en klauwzeeren in verband met de ziekte als wel bekend meent

te moeten aan-nemen. In dit opzicht zou dan toch een zekere eenvormigheid vanopvatting, vooral in verband met een goede bestrijding, allereerstte eischen zijn. Het is niet te ontkennen, dat in dit opzicht dedeskundigen elkander inderdaad niet begrijpen. Het is toch zeker niet te veel van uw aandacht verlangd, datik in dit opzicht nog even terugkeer tot hetgeen ik op 18 Decembermededeelde. ,,De deskundigen dienen in dit opzicht (d.i. ten opzichte van,,hetgeen omtrent mond- en klauwzeer en zijn smetstof bekendâ€žis) zoo veel mogelijk tot eenheid van zienswijze te geraken, enâ€žbehooren â€” een waarschuwing die niet overbodig is â€” vooral



??? â€žniet te denken dat men, waai het bestrijding van mond- en klauw-zeer geldt, aan wetenschap dier ziekte niets behoeft te doen." â€žDaarom dient er o. m. overleg gepleegd te worden omtrentâ€žde volgende punten: â€žiÂ°. de smetstof en al haar eigenschappen, voor zoover dieâ€žbekend zijn, haar levensvoorwaarden, resistentie tegen droogte,â€žvocht, licht, lucht, desinficientia, andere chemicali??n: â€ž2Â°. de vervoerwegen van de smetstof; â€ž3Â°. de vatbare dieren; â€ž4Â°. het begrip smetstofdragers, zoowel bij dieren als bijâ€žmenschen; â€ž5Â°. de desinfectie van gebouwen en vervoermiddelen, voor-werpen, dieren en menschen; â€ž6Â°. de zoogenaamde lichte en zware gevallen, occulte gevallen; â€ž7Â°. de immuniteitsverhoudingen; â€ž8Â°. het voortbestaan in doode media, respectievelijk hetâ€žsaprophytisme of saprozo??sme; â€ž9Â°. de wijze van infectie". Ik heb toen slechts deze g punten genoemd,

doch er op gewezen,dat er meer zijn, waaromtrent bij verschillende deskundigen grootverschil van meening bestaat, terwijl ten minste met het oog opbestrijding, men zooveel mogelijk tot eenheid van inzicht moestgeraken. En wat ik zeg van verschil in opvatting omtrent hetgeen bekendheet te zijn, en van onbekendheid met aard en wezen van de smet-stof, geldt vooral ook Nederland, hetwelk meent zich telkens totkrachtige bestrijding te moeten opmaken tegen dezen zoo grilligenvijand, doch waar tot heden er slechts weinig aan gedacht schijntte zijn, dat een der eerste voorwaarden is, dat men categorischop de hoogte ziet te komen van alle eigenschappen van dien vijand. Want in Nederland, waar men dan terecht of ten onrechte alspublieke opinie wil zien aangenomen, dat bestrijding van mond-en klauwzeer is een landsbelang, is tot heden naar het schijnt nietgedacht aan de consequentie van die leuze, dat men voortdurenden zonder

ophouden dient te bevorderen en voort te zetten onder-zoek naar meerdere kennis omtrent de ziekte. Wenscht men het eene,zonder het andere, dan getuigt dat niet van breede opvattingen.Wanneer men het doel wil, moet men de middelen willen! In dit opzicht, juist in verband met de zooeven genoemde terechtof ten onrechte aangeheven leuze, is het onbegrijpelijk, dat menniet meer aan de studie van het mond- en klauwzeer heeft gedaan



??? en dat de Regeering niet bij voortduring breed opgezette weten-schappelijke studie daaromtrent heeft bevorderd. Het angstgevoelhetwelk zich van de Regeering meester maakt bij het dreigen vaneen epizo??tie, de onzekerheid omtrent het afdoende der bestrijdings-middelen, de weinige zekerheid, die ook de deskundigen in ditopzicht kunnen geven, had, naar het mij wil voorkomen, de Regee-ring de overtuiging moeten bijbrengen dat, indien er ?Š?Šn ding is,hetwelk niet mag worden verwaarloosd, het zeker is het bevorderenvan de studie van het mond- en klauwzeer, ook al kost die veelgeld, en ook al wordt jaren te vergeefs gearbeid! Want elke ver-meerdering van kennis, hoe gering ook, komt ten voordeele vande bestrijding, welke men zich in het hoofd heeft gesteld als temoeten geschieden! Doch zelfs al ware de officieele bestrijding, de bestrijding vanrijkswege, nu eens niet te noemen als beweegreden; al werd

hetmond- en klauwzeer beschouwd als een ziekte, waarmede de over-heid zich niet had te bemoeien, dan nog lag het op den weg derRegeering te bedenken, dat in Nederland een bepaalde dierziektedikwijls schade toebrengt aan het bedrijf van veehouders, en datmen tegen die ziekte op dit oogenblik uit een wetenschappelijkoogpunt dikwijls vrij .wel machteloos staat; en dat het voor der-gelijke gevallen juist een plicht der Regeering is bij voortduringhet wetenschappelijk onderzoek krachtig en rijkelijk te steunenin de hoop eindelijk, ten bate van den veehouder, tot het vinden,van deugdelijke middelen te geraken! Ziet, hoe men de zaak ook wende of keere, men komt steedstot de gevolgtrekking dat in Nederland, waar het mond- en klauw-zeer toch steeds als een zoo zeer gewichtige ziekte wordt voorgesteld,en waar men ieder Nederlander wil doen gelooven, dat bestrijdingvan mond- en klauwzeer toch veel beter is en veel

meer waardis dan b. v. die van roodvonk of van mazelen, tot nog toe bitterweinig is gedaan om de kennis der ziekte te vermeerderen en destudie er van te bevorderen. Men heeft dat vrij wel overgelatenaan het buitenland, waar men, in het algemeen genomen, op meerbedachtzame wijze over het mond- en klauwzeer denkt, juistomdat men begrijpt te doen te hebben met een vijand, die geduchtis om zijn onbekendheid. Wat wij wetenschappelijks omtrent demond- en klauwzeersmetstof weten, is uit het buitenland gekomen,en dikwijls met groote moeite daar verkregen. Doch Nederland,het land hetwelk meent dat elke epizo??tie van mond- en klauwzeer



??? beduidt een aanslag op zijn volksbestaan, deed tot heden voor destudie van deze ziekte vrij wel niets. En dat alles, dat alles scheendan nog een spreker op de vergadering van 18 December j.1., duseen Nederlander niet te weerhouden om te zeggen: â€žWij hebbente kampen met een virus, ten opzichte waarvan de laboratorium-specialiteiten ons in den steek laten. Wat men er ook van hoort,het blijft altijd een bespreking in de ruimte". Hij die smalen wil, smale! Maar het wil mij toch voorkomen datdie spreker eigenlijk bedoelde te verlangen, dat men in Nederlandeindelijk het onderzoek eens krachtig ter hand zou nemen! Of, mocht men inderdaad het wetenschappelijk onderzoek voorafgedaan willen verklaren, dan zorge men er voor dat deze ver-klaring wordt uitgesproken door hen, die als specialisten op hetgebied der infectieziekten, v????r alles ook met de methoden en demoeilijkheden van wetenschappelijk onderzoek bekend

behoorente zijn. Indien inderdaad de laboratoriumspecialiteiten verklarendat het onderzoek als hopeloos moet worden stop gezet, het onder-zoek hetwelk in Nederland feitelijk nooit werd begonnen, dan zoumenigeen zich daarbij misschien kunnen neerleggen. Doch in ditopzicht herhaal ik nu hier nog eens de woorden van L??ffler,kort voor zijn dood geuit en waarin hij â€žempfelilt die Bereitstellungreicher Mittel zur weiteren energischen wissenschaftlichen Erfor-schung der Seuche". Dat is dus de uitspraak van een man, uit eender eerste scholen van Europa, die veel heeft gedaan, veel heeftgevonden, misschien op een dood punt was gekomen, doch in zijnkennis der wetenschap en de verkregen resultaten voldoende krachtvindt om met vertrouwen op verdei onderzoek aan te dringen. Moet het in Nederland in de toekomst komen tot een bestrijdingvan dierziekten van regeeringswege, waarbij gebrek aan kennisomtrent oorzaak en wezen

volstrekt geen beletsel wordt geacht,omdat men vrij wel empirisch meent te kunnen bestrijden, zichdaarbij beroepende op een paar voorbeelden, die ten onrechte voorandere ziekten worden geldig verklaard? Het is mogelijk, dat hetde bedoeling is, maai ik kan het niet gelooven. En in elk geval weetik zeker, dat er bij het inslaan van die richting een tijd zal komenvan hevige reactie, waarbij de beoefenaars der diergeneeskunde intoto zullen opstaan om te eischen, dat de Regeering bij de pxactischetoepassing van hun wetenschap zich ook houde aan de eischen vandie wetenschap. De zaak staat dus in Nederland zoo, dat men het mond- enklauwzeer als een groot gevaar brandmerkt; dat men van de



??? smetstof en de ziekte weinig wetenschappelijks, noodig voor debestrijding, weet; dat men groote moeite heeft met de bestrijding,die op vrij wel empirische in elk geval niet zeer vaste grondenwordt gevoerd; dat de resultaten van die bestrijding kostbaar envrij onzeker zijn; dat men in Nederland tot heden de ziekte nietaan een deugdelijk onderzoek, ook wat de smetstof betreft, heeftonderworpen; en ten slotte, dat men tot nog toe niet er aan schijntte denken om dat te doen. Ligt het nu dan toch niet voor de hand, dat in dit opzicht in deNederlandsche inzichten verandering komen moet? Bovendien wenscb ik in dit verband nog een tweetal opmerkingente maken. De eerste is deze. Men hebbe bij het overdenken van al dergelijkevraagstukken niet uit het oog te verliezen, dat het per slot vanrekening toch steeds het wetenschappelijk, gevolgelijk het proef-ondervindelijk onderzoek is, hetwelk de oplossing het meest voor-

uitbrengt. Ik mag er nog wel eens op wijzen, in herhaling van mijnopmerking van 18 December j. 1. dat, wil men runderpest- en long-ziektebestrijding als toetsingsvoorbeelden voor mond- en klauw-zeer aanhalen, hetgeen op zich zelf onjuist is, dat men heden dezeziekten anders zou bestrijden dan vroeger, juist omdat de wetenschapin dit opzicht veel nieuwe gezichtspunten heeft geopend. Trouwensreeds bij de bestrijding van de longziekte heeft de actieve immuni-seering krachtig het systeem van dooden ondersteund. En men denkeverder aan de moderne bestrijding van andere ziekten. De vlek-ziekte der varkens bestrijdt men niet meer door afmaak-, isoleerings-en desinfectiemaatregelen, doch door enting. En laat ik verzoekentoch b. v. vooral te overwegen welken verbazenden steun de entingtegen typhus en cholera aan de bestrijding van deze ziekten inhet algemeen kan geven! Een tweede opmerking veroorloof ik mij

eveneens niet achter-wege te houden. Zij, die afkeering zijn van het meer exacte wetenschappelijkeonderzoek, houden er dikwijls een scherpe tegenstelling tusschentheorieen praktijk op na. Voorwetenschappelijk denkende menschenis die scheiding niet scherp en overigens niet gevaarlijk. Gevaar dreigtindien men gaat meenen, dat er een inderdaad scherpe grens ofliever een groote afstand bestaat tusschen theorie en praktijk;wanneer men gaat denken dat zij die door wetenschappelijkemethoden vraagstukken tot oplossing zoeken te brengen, eigenlijklieden zijn, die voor de zaken der praktijk geen oogen en geen



??? ooren hebben, en die men dus voor de oplossing van practischevraagstukken met welwillend vereerende geringschatting maggaan beschouwen, misschien daarbij b. v. denkend aan Diogenesen zijn ton. Men zal voelen dat zij, die dergelijke denkwijzen hul-digen, toch feitelijk langzaam maar zeker aan het afdwalen zijn,om het woord ontaarden niet te gebruiken, en groot gevaar loopenterecht te komen in de omgeving, waaruit men vroeger getrachtheeft zich met kracht te ontworstelen, ik bedoel het gebied derzuivere empirie. Ziet, ik meen dat de wetenschappelijke werkerniet licht de eischen der praktijk zal vergeten; de ervaring leerttrouwens dat zij dikwijls ernstiger de vragen der praktijk onderde oogen zien dan de mannen der praktijk zelf; ik meen ook datde wetenschappelijke werker, die zelf niet praktisch is werkzaamgeweest, zich groote moeite zal hebben te geven, om de practischevraagstukken zijner wetenschap niet uit

het oog te verliezen. Ditlaatste doen ook wel slechts weinigen, ook al is de schijn soms tegenhen. Het praktische leven scherpt het gezicht en verruimt dengezichtskring voor den wetenschappelijken werker, en het is zoodikwijls de wegwijzer naar het doel van zijn onderzoek. Doch nudient ook omgekeerd de practicus het wetenschappelijk onderzoekniet uit het oog te verliezen, zooveel mogelijk met zijn methoden,herzij uit ervaring of anders door studie, bekend te zijn; vooral niette gaan denken dat hij, omdat zijn onmiddellijke bestaansvoor-waarden het toepassen der wetenschappelijke methoden nietdadelijk schijnen noodig te maken, die methoden met de beoefenaarser bij mag verwijzen naar opsluitingslokalen voor onpractischetheoretiseerende vakbeoefenaars, daarbij denkend en verkondigend,dat zoo iets voor zijn praktijk en de praktijk in het algemeen nietnoodig is. Hebben, zoo meen ik te mogen vragen, vele opmerkers

dan tochniet de ervaring opgedaan, dat daar, waar van zoogenaamd prak-tische zijde zoo scherp de tegenstelling theorie en praktijk wordtgemaakt, toch feitelijk de kern van die opvatting ligt in gebrekaan wetenschap? Welnu, wanneer dit alles zoo mag zijn, dan zal ieder beoefenaarder diergeneeskunde en ieder hygi??nist moeten begrijpen dat ergeen infectieziekte is, die meer schreeuwend vraagt om naderonderzoek, zoo uitgebreid en zoo diep mogelijk, dan juist het mond-en klauwzeer. En ik kan mij inderdaad niet voorstellen, dat er ?Š?Šnlid van de Maatschappij voor Diergeneeskunde zou zijn, die ditonderzoek niet zou wenschen, en die niet van meening zou zijn, dat



??? dit onderzoek dient te worden ingesteld, met krachtigen steun derRegeering, hoe eer hoe beter. Hiermede meen ik de wenschelijkheid van hetgeen de heerBemelmans in hoofdzaak wil, te hebben betoogd. Doch hij wilin het bijzonder ook de studie der actieve immunisatie. Dit puntzal onvermijdelijk in onderzoek moeten komen, indien een onder-zoek naar bestrijdingsmiddelen wordt ingesteld. En dat dezequaestie inderdaad van belang is, blijkt reeds uit hetgeen ik vanLoffler citeerde, blijkt ook uit hetgeen actieve immuniseeringin den strijd tegen andere infectieziekten vermag te presteeren.Op 18 December j. 1. meende ik te mogen zeggen: â€žZoodra er eenâ€žentstof is te vervaardigen, voor den belanghebbende bereikbaar,â€ždie mond- en klauwzeer voorkomt of zeer licht doet verloopen,â€žbrengt ons dat op eens uit de moeilijkheden". En verder hebik toen, aan het eind van mijn voordracht de volgende

vierdeconclusie geformuleerd: â€ždat nader onderzoek omtrent den aard en de eigenschappenâ€žvan de smetstof, en omtrent het optreden en de verspreidingâ€žder ziekte, doch vooral ook omtrent een bruikbare enting, metâ€žinachtneming van het daaraan verbonden gevaar voor versprei-ding van smetstof, dient te worden bevorderd". Mij dunkt, een ieder zal begrijpen, dat de actieve immuniseeringeen zaak is, die zeker uiterst nauwkeurig onderzoek vereischt, enin een algemeen mond- en klauwzeeronderzoek van groot belang is. Voegt men nu een en ander te zamen, dan zal gebleken zijndat naar mijn rneemng twee zaken noodig zijn: iÂ°. Nader nagaan en formuleeren, wat wij wel omtrent betmond- en klauwzeer weten: 2Â°. een grond\'g onderzoek naar dat wat wij omtrent de zeikteniet weten. In mijn voordracht op 18 December heb ik niet onduidelijk tekennen gegeven, dat, wat het eerste punt betreft, reeds veel

tebereiken zou zijn door het beleggen van nationale veterinaire con-gressen, waar rapporteurs over verschillende onderdeden verslagzouden kunnen uitbrengen. Dat zou ongetwijfeld ten gevolge hebbendat omtrent het reeds bekende meer ?Š?Šnheid van opvatting zouworden verkregen, waarmede ongetwijfeld de bestrijding gebaatzou zijn. Ik blijf bij die opvatting, en ik beveel het denkbeeld nogmaalsten zeerste aan bij het hoofdbestuur der Maatschappij voor Dier-



??? geneeskunde en bij haar leden. Het zou bovendien een middel zijn,om de belangstelling in het vraagstuk niet te doen verslappenen aan de buitenstaanders, ook Regeering\' en landbouwers, tetoonen, dat de Maatschappij voor Diergeneeskunde het zich tenplicht stelt te streven naar het opdoen van meerdere kennis om-trent deze, wat haar bestrijding betreft, zeker een der meest onbe-kende ziekten. Wat het tweede punt betreft, krijgt men echter niet meer lichtdoor besprekingen alleen, doch door onderzoek. Er moet wordenonderzocht en nagegaan. Er moet worden getracht nieuwe feitente ontdekken, en beproefd ze dienstbaar te maken aan de praktijk.Dat zal medebrengen kosten, groote onkosten, niet alleen voorvergaderingen, besprekingen, ontwerpen van plannen, enz., dochook voor het doen van onderzoek en de daarvoor noodige grooteuitgaven. Dat kan alleen met steun der Regeering geschieden, en mij dunkt,de

Regeering moet dit toch ook inderdaad willen bevorderen.En thans ben ik dus gekomen aan de beantwoording der vraag,die door velen als zoo gewichtig wordt beschouwd, n. 1.: Zal deRegecring een dergelijk onderzoek, hetwelk wellicht medebrengt hetwerken met levende smetstof en met zieke dieren, willen en mogensteunen? Laat men bij het beantwoorden van deze vraag uiterst voorzich-tig te werk gaan. Laat men vooral er zich voor behoeden, zich inde plaats van de Regeering of den Minister stellend, voor Haarof voor Hem het antwoord te bepalen, daarbij zich leiden latenddoor eigen gevoel. Laat men juist allereerst op den voorgrond stel-len dat men omtrent het mond- en klauwzeer te weinig, veel teweinig weet, en dat, indien de Regecring niet steunt, niet bevordert,niet het initiatief neemt, men ten opzichte van deze ziekte inmoeilijkheden zal blijven verkeeren, zelfs al ware van de thanstoegepaste bestrijdingsmaatregelen

succes te verwachten. Menverlangt in dit opzicht hartelijk en terecht naar meer en dat gaatniet zonder nader onderzoek. De Regeering kan dit niet en zal ditook wel niet vergeten, cn onze plicht is slechts de Regeering ernog eens uitdrukkelijk op te wijzen, dat van een zuiver diergenees-kundig en hygi??nisch standpunt een onderzoek zoo uiterst gewenscht is Een tweede punt is nu echter of inderdaad het gevaar voorverspreiding van smetstof zoo groot is, dat op grond daarvan deRegeering reeds dadelijk Haar steun zou kunnen weigeren. Ik



??? meen dat ik hier juist raak aan een punt, hetwelk een onderwerpvan intense overweging zou moeten zijn voor hen, die het onderzoekhebben uit te voeren. En het gaat volstrekt niet aan daarop nureeds beslist te antwoorden, nu men niet weet welk werkplan bij hetonderzoek zou worden gevolgd en op welke wijze het zou wordenuitgevoerd. Het is volstrekt niet onmogelijk, en ook daarvoorjuist dient nader onderzoek, dat een werkplan is uit te voerenonder zulke omstandigheden, dat het bovenbedoelde gevaar men-schelijkerwijs gesproken buitengesloten is. In dat geval echter ver-valt alle bezwaar voor de Regeering, en kan zij met gerustheidsteunen iets, dat toch zoo dringend noodig is. Het is mij dan ook voor het oogenblik onmogelijk te geloovendat de Regeering zich apodictisch zou willen blijven stellen op hetstandpunt, door Minister Posthuma in de vergadering van deTweede Kamer van 9 Februari 1916 ingenomen,

waarin hij zichkantte tegen het onderzoek naar prophylactica, omdat dit zoumedebrengen een instituut, hetgeen practisch zou neerkomenhierop: â€žDit ik hier zou vestigen een besmettingshaard en dienâ€žzou onderhouden, en dat bij een ziekte, waarvan ieder dan tochâ€žzegt dat zij buitengewoon besmettelijk is"; terwijl hij zich lateruitte als volgt: â€žMaar ik herhaal: het instituut niet in Nederland". Voor een dergelijke uitspraak van den Minister bestaan op ditoogenblik geen afdoende argumenten, en zij lijken mij dan\' ookgeboren uit de moeilijkheden der discussie, zonder dat er tijdbestond deze zaak rijpelijk en wetenschappelijk te overwegen.Dit laatste brengt het werkplan mede van hen, die het onderzoekzullen hebben uit te voeren. En alvorens die zaak goed is overwogenkan niemand, ook niet de Minister, zeggen, dat proef onder zoekelijkonderzoek omtrent mond- en klauwzeer in Nederland op doelmatigewijze

voorbereid en uitgevoerd, een gevaar zal opleveren voor ver-spreiding van smetstof. Is het inderdaad wel het geval, welnu, dandesnoods buiten Nederland! En deze quaestie zal dus de Regeering niet behoeven te belettenhet onderzoek te-bevorderen. Bij herhaling leg ik er den nadrukop dat het toch zaak is in dit opzicht niet te overdrijven en eenzijdigte worden. Heeft het maken van slachtoffers het nader onderzoeknaar cholera of pest belet? Bovendien zou het standpunt der Regeering zoo inconsequentzijn in verband met het standpunt dat zij in zake het afmaak-vraagstuk heeft ingenomen. Wanneer bij toepassing daarvan ver-spreiding volgde, dan lag de schuld niet aan het afmaken, dochaan andere factoren, was b. v. het gevolg van gebrek aan mede-



??? werking. Ik herhaal dus, men zij niet eenzijdig. De beoordeelingof er gevaar voor verspreiding van smetstof bestaat, is eerst danmogelijk, wanneer de modus operandi nauwkeurig is vastgestelden tot in onderdeelen overwogen. En dan kan inderdaad heelgoed blijken dat dat gevaar het instellen van de proef niet be-hoeft tegen te houden. Zoo ga ik op dit oogenblik ook niet nader in op de vraag, hoemen moet onderzoeken als er geen ziekte en dus geen onderzoek-materiaal is, zooals b. v. nu op dit oogenblik. Dat wordt over-gelaten aan het oordeel van de onderzoekenden. Op dergelijkenevenzaken mag de vraag of een onderzoek gewenscht is, nietafstuiten, n.b. een onderzoek dat jaren in beslag kan nemen.Er is niet alleen experimenteel te onderzoeken, er is ook andermateriaal te verwerken. Heel nuttig zou het b. v. wezen indienzij, die voor het onderzoek werden aangewezen, ook de bewer-king konden verrichten van al het

materiaal, het welk de Re-geering in vroeger jaren en ook kortelings omtrent het optredenen de bestrijding der ziekte heeft gekregen. En nu is uit alles wel gebleken, dat ik het onvermijdelijk nood-zakelijk acht, dat het bedoelde onderzoek worde opgedragenaan een commissie, niet aan ?Š?Šn man. E?Šn man kan alle onder-deelen van het vraagstuk, hoe breed onderlegd hij moge wezen,hoe ruim van inzicht hij moge zijn, niet overzien, ook niet vol-ledig bewerken. Bovendien is het vraagstuk van zooveel belang,dat men niet mag wagen, dat in het onderzoek een te persoonlijkedraad loopt. Het moet een commissie zijn, zoo veelzijdig saam-gesteld dat zij in staat is een plan van onderzoek uit te werken,waarin geen onderdeel wordt vergeten. En ook zoo veelzijdig,dat er voor wordt zorg gedragen, dat bij de bewerking ook in-derdaad alle onderdeelen tot haar recht komen. Natuurlijk zullen leden, afzonderlijk of gezamenlijk met be-paalde

onderdeelen van het onderzoek kunnen worden belast.Doch steeds zullen alle onderzoekingen, van welken aard ook,onder controle staan van de commissie in haar geheel, die voorde afwerking heeft te waken. Ieder heeft te werken volgens het plan en de goedkeuring dergeheele commissie. Ik behoef er niet op te wijzen, dat een dergelijke wijze van werkendikwijls, en vooral in het buitenland, zeer goede resultaten heeftopgeleverd, en dat zij ook zeer betrouwbare uitkomsten doetverwachten.



??? Van de veterinairen, die in de commissie zitting hebben, zal eendeel moeten zijn microbiologen en bekend op het gebied van deexperimenteele pathologie der infectieziekten, een ander deelpractische hygi??nisten d. w. z. zij, die het mond- en klauwzeer uitervaring, wat de bestrijding betreft, kennen. Nuttig kan het zijn daaraan toe te voegen ?Š?Šn of twee vooraan-staande landbouwkundigen, die het nut van grondig wetenschap-pelijk onderzoek begrijpen en waardeeren, en die er voor hebbente zorgen dat bij het onderzoek en het werkplan de zich voordoendespecialistische, landbouwquaesties behoorlijke waardeering vinden. De commissie moet zich omtrent de noodige fondsen met deRegeering verstaan. Het worde dus een â€žstaatscommissie ter onderzoek naar. hetmond- en klauwzeervraagstuk", en in dit geval een, waarin hetveterinaire element ver moet domineeren. Deze commissie zalonvermijdelijk ook reeds

van de beginne af vastleggen, wat thansreeds omtrent het mond- en klauwzeer bekend is, en zou duszeker profiteeren van de resultaten, die voortgezette behandelingdoor de Maatschappij voor diergeneeskunde afwierp. Alvorens nu tot bepaalde conclusie te komen, moet ik enkeleopmerkingen maken, tot goed verstand van het onderwerp vanbelang. iÂ°. Ik heb thans vrij wel vermeden nader in te gaan op de vraag,of de bestrijding van het mond- en klauwzeer een algemeen belang is,zoodat ieder belastingbetaler in de kosten moet bijdragen. Gelijkbekend is meen ik dat zulks allerminst vaststaat, eli dat een onder-zoek naar die vraag dringend noodig is. Op dit onderzoek slaatde door mij bedoelde commissie niet\\ Een daarvoor te benoemencommissie zou uit economisten moeten bestaan, misschien aange-vuld met enkele dierenartsen. Wat ik thans bedoel is een commissievoor het onderzoek van de ziekte zelf. 2Â°. Ik

heb getracht, voor zoover dit inderdaad mogelijk is,de zaak strikt onpartijdig wetenschappelijk voor te stellen, enheb dus niet weerlegd tal van meeningen ongetwijfeld van veteri-naire zijde afkomstig, en b. v. door den Minister van Landbouw,Nijverheid en Handel, of door anderen in de Tweede Kamer geuit.Ik wilde de zaak daardoor niet vertroebelen, alhoewel ik overigensvan een goed wetenschappelijk standpunt verplicht ben niet tezwijgen daar, waar ik meen dat de wetenschap verkeerd is weer-gegeven of in het gedrang wordt gebracht. Ten opzichte van demeening van den Minister omtrent het krijgen van een besmettings-



??? haard, heb ik natuurlijk een uitzondering moeten maken en mijnweerlegging van diens standpunt geldt alle analoge bezwaren. Menmag ze n. 1. niet uiten, voordat men zeker weet of zij er zijn. 30. Evenmin heb ik thans mij beziggehouden met kritiekomtrent de gevolgde bestrijdingswijzen; ik achtte dit nu wederniet noodig om de hoofdzaak van thans niet uit het oog te verliezenDat echter het verloop van de mond- en klauwzeerepizo??tie inden laatsten tijd mijn denkbeelden, op 18 December ontwikkeld,danig heeft gesteund, heeft mij meer vrijmoedigheid gegeven, ommet kracht op nader onderzoek aan te dringen. 4Â°. Evenmin als ik mij heb ingelaten met hetgeen van des-kundige zijde inde Tweede Kamer, bij monde van anderen natuur-lijk, werd aangevoerd, heb ik achterwege willen laten wat van niet-deskundige zijde in Kamer of pers werd gezegd. In de Kamer zijndikwijls werkelijk hoogstbelangrijke dingen gezegd, voor den des-

kundige van groot belang. Wat de landbouwpers betreft, daaruitheb ik, tenminste wat verschillende mededeelingen in het Ned.Landb. Weekblad aangaat, weinig kennis kunnen putten. Ik kreegsteeds den indruk dat hier onbevangenheid omtrent de zoo hoogsternstige quaestie nu juist niet altijd aan het woord was. Reden temeer dus om mij daarmede voor het doel van vandaag niet bezigte houden. Zoo meende ik mij dus voor heden vrij wel uitsluitend te moetenlaten drijven door het gevoel, hetwelk, naar het mij voorkomt,ieder veterinair moet bezielen n. 1. dat meer licht inzake mond- enklauwzeer gewenscht is. Ik meen te hebben aangetoond dat er alleredenen zijn om van Regeeringswcge een nader commissieonder-zoek te vragen, breed opgezet en met vrijwaring voor al te persoon-lijk gekleurde uitkomsten. Ik meen te hebben bewezen dat hetzoo gaarne op den voorgrond geschoven besmettingsgevaar eerstdan te bcoordeelen zal

zijn, wanneer die commissie het een gevaarvindt. En dat de commissie, komt het tot een meer uitvoerig onder-zoek, de beschikking over ruime fondsen moet hebben, spreektvan zelf, desnoods ook opzettelijk opgestelde inrichtingen. Naar ik meen is, juist met het oog op mond- en klauwzeer alsziekte, de instelling van een staatscommissie van breede samenstel-ling en met ruime opdracht, in den zin als door mij geschetst,inderdaad een landsbelang, welke commissie, om de redenen doormij ontwikkeld, moeilijk bezwaren kan ondervinden bij den Minis-ter van Landbouw, den heer Posthuma, omtrent wien ik metleedwezen verneem dat hij vrij plotseling door ongesteldheid inhet voortzetten van zijn moeilijken werkkring werd belemmerd,



??? en wien in dit opzicht een spoedig herstel zij toegewenscht! DeMinister zal toch uit de toelichting kunnen zien dat het geenszinsde bedoeling is aanleiding te geven tot het ontstaan van een be-smettingshaard. In verband met een en ander, meen ik de Maatschappij voorDiergeneeskunde te moeten aanbevelen inderdaad aan de Regee-ring de instelling van een commissie tot onderzoek te vragen,doch ik meen het gedane voorstel eenigermate te moeten wijzigen.Het komt mij n. 1. gewenscht voor aan de Regeering te verzoeken,op de gronden, die hierboven uitvoerig zijn ontwikkeld: â€žMet het oog op de alleszins onvoldoende kennis omtrent deâ€žsmetstof, het wezen, en meer andere eigenschappen van het mond-â€žen klauwzeer, een ziekte die dikwijls zeer nadeelig is voor denâ€žNederlandschen veestapel, terwijl de bestrijding dikwijls grooteâ€žmoeilijkheden oplevert, te willen instellen: â€žeen

staatscommissie belast met het onderzoek naar meerâ€žgegevens omtrent de ziekte en de bestrijdingsmethoden, welkeâ€žcommissie zal kunnen beschikken over de noodige fondsen,â€žwelke een uitvoerig onderzoek kunnen noodig maken; en welkeâ€žcommissie bij de uitvoering van de noodige onderzoekingenâ€žvooral ook zal hebben te bedenken, dat van dergelijke onder-zoekingen gevaar voor verspreiding van smetstof wordt gevreesd." Leiden, 20 Mei 1916. Uit de Kliniek voor Kleine Huisdieren (Rijks-veeartsenijschool). ?‰en abnormaal lang vreemd voorwerp in den tractus Intesti-norum bij een taxhond, DOOR H. JAKOB.(met 3 afbeeldingen). Ingeslikte vreemde voorwerpen in maag en darm zijn bij menschen dier veelvuldig waargenomen. Bij de dieren zijn het vooralkoeien, verder honden, katten en kippen, die dikwijls vreemdevoorwerpen van allerlei soort opnemen. Al naar den aard van het in de maag

geraakte vreemde lichaamis ook het klinische symptomencomplex zeer verschillend. Enkele



??? Fig. 2. Fig- 3- Een abnormaal lang vreemd voorwerp (touw) in den tractus intestinorum.



???



??? corpora aliena, in het bijzonder die van geringe grootte en metglad, regelmatig oppervlak worden dikwijls spoedig na hun opnameâ€” dit bij kleinere dieren meer dan bij grootere â€” door brakenverwijderd; andere weer doorloopen ongehinderd het maag- endarmkanaal en worden vroeg of laat langs den natuurlijken wegnaar buiten gebracht; weer andere, vooral meer volumineusecorpora aliena blijven in de maag liggen. Zulke gevallen zijn vooralbij het rund bekend, dat immers bij de opname van vreemde voor-werpen absoluut niet kieskeurig is en in gegeven gevallen geheelekleedingstukken inslikt, die b.v. door het melkpersoneel na het omkleeden binnen het bereik van het dier waren blijven liggen. Betrefthet meer spitse en scherpe voonverpen in de maag, vooral in denetmaag van het rund, dan is dikwijls mettertijd perforatie vanden maagwand te verwachten met het bekende prognostischongunstig te beoordeelen verloop van

traumatische pericarditis. Toch voeren bij lange niet alle spitse voorwerpen â€” dergelijkegevallen zijn bij menschen en bij dieren bekend â€” tot dezen on-gunstigen afloop; meermalen zijn ook intra vitam geenerlei ziekte-verschijnselen merkbaar. In weer andere gevallen kunnen vreemde voorwerpen na hetpasseeren van de maag in den darmtractus l?¤ngeren tijd blijvenliggen, ??f zonder locale veranderingen en opvallend klinischesymptomen te voorschijn te roepen ??f daar ter plaatse ernstigeontsteking, inklemmingsverschijnselen, verbonden met hevigepijn (koliek), eventueel abscedeeringen en perforaties met aan-sluitende perforatie-peritonitis te veroorzaken. Verbazend groot kan vaak de hoeveelheid vreemde voorwerpenvooral in de maag zijn, zonder dat gedurende het leven opvallendeziekteverschijnselen te constateeren waren. Er zijn toch gevallenbij den mensch bekend, waarbij in de maag van een gestorvenman niet minder

dan 37 vreemde voorwerpen werden gevondenen wel 1 schaal (!), 2 theelepels, 1 vork, 2 spijkers, 2 haarspelden,12 stukken glas, 1 vensterhaak, 1 stalen pen, 9 naalden, x stukgraphiet, 1 schoenknopje, 1 druivenpit, 2 stukjes bladtin en eenbreinaald; bij een matroos, die de kunst van degenslikken verstondwerden na zijn dood 30 stuks mesklingen in de maag gevonden;bij een naaister werden niet minder dan 1000 naalden in maag endarm geconstateerd, die de vrouw in den loop van vele jaren bijhaar beroep lichtzinnigerwijze, evenwel zonder schade te onder-vinden, had ingeslikt (Nothnagel). Bij de kleine dieren is naast de kat vooral de hond â€” en welde jongere veel meer dan de oudere â€” een meester in het inslikkenXLIII 27



??? van vreemde voorwerpen van allerlei aard. Steenen, beenstukken,stukken kool en hout, looden kogels, knikkers, glaskogels, eenedoos Forsters Rugpijn nierenpillen, kurken, sponsen, kluwens,snoeren, veters, stukken leer, tapijt of gummie, gummieballen,touw, munten, vischhaken en naalden zijn de door mij in dezekliniek tot nu toe waargenomen corpora aliena in maag en darm-kanaal van den hond. Interessant is wel een door mij waargenomen en voorzoover mij bekend in de literatuur nog niet beschreven gevalvan een halfjarigen kortharigen mannelijken taxhond, die een6.5 meter lang en gemiddeld 0.5 c.M. dik, met een groot aantalknoopen voorzien touw (zie figuur 1) inslikte, hetwelk grootendeelsden darm passeerde en niet den dood van het dier tengevolge had. Het proces speelde zich daarbij als volgt af: De eigenaar vanhet dier, die gaarne bereid was mij op mijn verzoek nauwkeurigeinlichtingen te geven,

opende op 12 April 1915 \'s namiddags4 uur een vrij groote kist. Deze was met een touw vast gesloten.Nadat hij het meermalen geknoopte touw op den grond geworpenhad, had de in de buurt staande teckel niets vluggers te doen dandit in toto in te slikken. Den volgenden morgen om 5 uur janktede hond en werd onrustig; kort daarop braakte hij een ca. 2 meterlang stuk touw. In den loop van den dag bleef het dier nog onrustigen nam weinig voedsel tot zich. De defaecatie was als gewoonlijk,de hond leek zeer gezond, schuurde alleen dikwijls met den buikover den bodem. Op 14 April braakte hij witschuimige maag-inhoud,\' echter zonder vreemde bestanddeelen. De eigenaar ver-moedde evenwel, daar de hond geen eetlust toonde en nog onrustigwas, dat het dier nog stukken van het touw in zijn maag moesthebben. Van het voorgezette voer (melk, vleesch met rijst) nam dehond maar zeer weinig. De ontlasting was ook

dezen dag even goedals vroeger. Denzelfden dag, om 10 uur \'s avonds dronk de hondeen weinig lauw-warme melk en begon eenigen tijd daarop tejammeren en meermalen braakbewegingen te vertoonen. In denloop van den nacht nam de onrust sterk toe en traden krampenop; de hond was in deze paar dagen zichtbaar vermagerd. Deonrust- resp. de koliek verschijnselen bereikten den volgendenmorgen om 2 uur hun hoogtepunt. Denzelfden morgen werdde hond in de polikliniek aan \'s Rijks-Veeartsenij school gebrachten kreeg aldaar een subcutane injectie van 2 mg. hydrochlorasapomorphini, opgelost in 5 c.c. water en voor de volgendedagen 3â€”4 gr. sal carolinum factitium in oplossing. Na de injectievan apomorphine volgde wel veelvuldig braken (12 maal) maat



??? slechts van "slijmig glazigen maaginhoud. De hond werd daarnadoor den eigenaar, die hem liever thuis verpleegde, naar huisgedragen. Gedurende de rest van den dag was het dier slaperigen afgemat, \'s Avonds dronk het met veel moeite watlauwwarme melk. Den volgenden dag gebruikte de hond weinigvoedsel, alleen wat gekookte visch, roerde evenwel de rijst niet aanen strekte zich voortdurend. Den volgenden dag (17 April) was deontlasting goed, de faeces waren van vaste consistentie. Van eentouw kon evenwel niets waargenomen worden. Tegen den middagscheen de eetlust wat beter te worden, de hond gebruikte een kleinehoeveelheid visch met rijst. Later kreeg hij een eetlepel van de voor-geschreven medicijn. Den i8en April jankte de hond weer meer en strekte zich voort-durend waarbij hij af en toe met den buik over het vloerkleedschuurde. Ook traden weer krampen op. Dezen dag was de eetlustzeer gering,

slechts een weinig visch werd opgenomen. Tegen denavond werd weer een lepel van de Karlsbaderzoutoplossing gegeven. Den igen April werd de toestand slechter, maakte de hond eenzieken indruk, bleef in zijn mand liggen en nam zoo goed als geenvoedsel. Den 2oen April werd de hond \'s nachts onrustig, jankte en hadschijnbaar weer krampen. Om 7 uur \'s morgens van denzelfden dagvolgde een herhaald braken, was de hond zeer mat en afgevallen.In den tuin groef hij zich een kuil in het zand waarin hij zich neerlegde en waar hij zwaar ziek bleef liggen. Om 9 u. v.m. bracht deeigenaar den hond in deze kliniek ter opname. Bij den hond, een sterk vermagerde en uitgeputte halfjarige man-nelijke kortharige taxhond is bij klinisch onderzoek een opwaarts-gekromde rug, verder een uitgebreid huid- en spierrillen waarneem-baar. Afgezien van eenige vuile, aaneengekleefde haren in staart-en perineaalstreek laat de overige

toestand van haren en huid nietste wenschen over. Conjunctivaal- en mondslijmvlies zijn wathyperaemisch, misschien met een heel geringe neiging naar hetgele. Lichaamstemperatuur is 38.6Â° C., zij schommelt in 9 dagentusschen 38.0Â° en 39.oÂ° C. (afebriele toestand). Ademhalings-frequentie is niet abnormaal verhoogd, deze bedraagt 22 in de minuut,typus is meer costaal. Polsfrequentie is 96 per minuut. De polszelf is tamelijk krachtig, regelmatig en gelijkmatig, de wand derarteria femoralis is bij den liggenden hond tamelijk week. Totvolledig onderzoek van het respiratie- en c\'rculatie-apparaatbestaat geen aanleiding. Bij onderzoek van het digestie-apparaat laat zich in het voorste deel



??? der digestie-tractus niets abnormaals constateeren. Het abdomen isbilateraal zeer sterk ingevallen. Bij oppervlakkige palpatie van degezamenlijke buikstreken is een geringe pijnuiting op te wekken;de buikwand zelf is evenwel slap. Bij d^epe palpatie voelt men in hetpylorusgedeelte van de maag, verder vooral in alle dundarmge-deelten en in voorste deel van het colon een ca. mansvingerdik,strengvormig, op enkele plaatsen verdikt, matig hard vreemdlichaam, dat na de uitvoerige anamnese wel niets anders dan eenlang stuk geknoopt touw kan zijn. Bij druk op afzonderlijke darm-gedeelten jammert het dier. Percussie van het abdomen geeft naasttympanitischen toon op veel plaatsen gedempten toon. Gedurende het geheele onderzoek perst de hond dikwijls zeersterk; ook in den loop van den dag houdt het persen op deontlasting niet op. Voedselopname en defaecatie zijn opgeheven. Daar bij de lengte van het op

verscheiden plaatsen in den darmingeklemd vreemd voorwerp een operatief ingrijpen niet aange-wezen was, werden bij het dier op dezen dag 3 overvloedige infusies,eerst met lauwwarm water en dan met 200 gr. warme oleumolivarum rectaal geappliceerd. Het verdere verloop en de behandeling waren in het kort als volgt: Op 21 April kreeg het dier \'s morgens een rectale infusie metlauwwarme oleum olivarum. Nadat de hond kort daarop buitenwerd gebracht, schrok hij schijnbaar en kwam er plotseling doorpersen een stuk touw te voorschijn, dat gedeeltelijk meermalengewonden, gedeeltelijk van een dikken knoop voorzien was. Bijvoorzichtig trekken aan het meermalen gewonden en lusvormigetouweind â€” een sterk aantrekken was wegens het gevaarvoor prolapsus recti eventueel van een darmruptuur nietge??ndiceerd â€” kon het touw niet in toto verwijderd worden maarmoest men zich met 1.5 M. touw, dat

afgesneden werd, tevredenstellen. Denzelfden dag kreeg het dier nogmaals een rectale infusiemet lauwwarm water en oleum olivarum en tegen den avond eenrectale yoedingsinfusie van 10 gr. druivensuiker opgelost in 50 gr.water. Op 22 April weigerde de hond alle voedsel, per os kreeg hijeen eidooier met wat spiritus frumenti (10 gr.) en sirupus simplex(45). Bovendien werden wederom rectale infusies als daags tevorengegeven, evenwel zonder succes. Op 23 April werd het dier, dat niet meer den indruk maaktevan ernstig ziek zijn, en levendiger uit zijn oogen keek dan eenigedagen te voren, per os gevoed met eidooier, spiritus frumenti ensirupus, en 2 eetlepels haematogeen en rectaal met 10 gr. druiven-



??? suiker, opgelost in 50 gr. water. Van verdere infusies werd dezendag afgezien. Op 24 April werden wederom rectale infusies met lauwwarmwater en oleum olivarum (2 x per dag) geappliceerd, bovendienwerd dezelfde roboreerende therapie als daags te voren voortgezet.De hond gebruikte dezen dag spontaan een klein stukje vleesch.De ontlasting was zeer weinig, de faeces waren van een chocolade-kleur en stonken penetrant. Daar nog steeds in de dunne darmenen ook in het colon en rectum strengvormige massa\'s te consta-teeren waren, wrerden van nu af ook de darmdeelen voorzichtiggemasseerd. Dezelfde therapie werd 3 dagen lang (25, 26 en 27 April) aange-wend. Ook de roboreerende voeding per os werd volgehouden.In den nacht van 27 op 28 April werd in het hok een meermalengeknoopt stuk touw van 3 M. lengte gevonden, waaronder een sterkgekleurde touwmassa, die met stinkende faeces bedekt was.Bij

palpatie van het abdomen kon geen vreemd lichaam meer ge-voeld worden. Nog denzelfden dag gebruikte de hond spontaanvleesch en melk en werd zienderoogen beter. Den 3en Mei kon hijals volkomen hersteld de kliniek verlaten. De hond had dus een ca. meter lang en meermalen geknoopttouw ingeslikt. Hiervan braakte hij den volgenden dag een stukvan ca. 2 M. leegte uit. Van de rest konden M. na 9 dagenverwijderd worden, terwijl de overige 3 M. in het geheel 15 dagenlang in het darmkanaal lagen en na behandeling met rectaleinfusies en massage, met inachtneming van een intensieve voedingvan het dier, spontaan ontlast konden worden. Interessant is hetgeval ook daarom, dat dit veelvuldig geknoopt touw bij denhond geen eigenlijke ontsteking in het darmkanaal veroorzaakte,maar slechts een catarrh die zeer spoedig na het elimineeren vanhet corpus alienum in genezing overging. In het geheel hadde 64 e.M. lange

taxhond een ongeveer 10 maal zoo lang touwingeslikt (fig. 2 en 3). (In fig. 3 is het touw zoo goed mogelijkontward en in vergelijking met de lengte van den hond gefoto-grafeerd; het touw is minstens 7 maal zoo lang als de hond is.)



??? 468 â€”"Boekaankondigingen. Dr. D. A. DE JONG. Overzicht der niet bacterieele parasitaire ziekten.Deel 2. Protozoaire ziekten. Eerste stuk: Ciliata- en sporozoa ziekten, (metmedewerking van Dr. A. VRIJBURG. (Leiden B. G. van Doesburg 1916.Prijs f 4,90 ing. f 5,75 geb. Voor een groot deel heeft de schrijver zich gehouden aan de indeeling en debewerking van de stof, zooals die in het eerste deel is gevolgd. Echter met dezeuitzondering, dat het hoofdstuk â€žbabesidiosen" (piroplasmosen) niet is geschrevenals overzicht, doch als inonographie en dat Dr. Vrijburg daarbij zijn medewerkingheeft verleend. Dit hoofdstuk beslaat 155 bladzijden, klein gedrukt .terwijl verder aan de overigesporozoaziekten en ciliata-ziekten tezamen 158 bladzijden (met grooten lettergedrukt) is gewijd. Voorwaar dus vindt de dierenarts hierin veel, dat voor hembelangrijk is, doch waar De Jong vooral beoogt het onderwerp van een

vergelijkendpathologisch standpunt te bestudeeren, is ook aan de parasitosen van den menscheen plaats ingeruimd. Echter reeds bij oppervakkige beschouwing geeft het geheelden indruk voor den dierenarts geschreven te zijn, te meer waar de geheele stof doordierenartsen is behandeld. De meest belangrijke onderwerpen zijn zeker wel be-halve de piroplasmosen, de haemosporidiosen (waaronder de malaria) en de cocci-diosen, terwijl van de neosporidia-ziekten vooral op de sarcosporidiosen de aan-dacht is gevestigd. In het voorbericht wordt gezegd, dat de babesidiosen (piroplasmosen) watuitvoeriger zijn behandeld, omdat zij voor Ned. Indi?? van belang zijn en omdatDr. A. Vrijburg zijn medewerking heeft verleend. Ontegenzeggelijk is dit gedeeltevan het boek zeer volledig en uit alles blijkt, dat Dr. Vrijburg veel van deze ziektenheeft gezien, vooral aan de beschrijving der in Nederland voorkomende piroplas-mosen

bemerkt men, dat de onderzoeker aan het woord is; dientengevolge getuigtook de bespreking der tropische piroplasmosen, dat de leerstof voor den schrijverleeft. Dat ik het niet geheel eens ben met de nomenclatuur, heb ik elders uiteengezet. Het onderwerp ,,teken" is niet het best geslaagde. Juist met het oog op onzekoloni??n ware het beter geweest de Boophilus australus, in plaats van de B- an-nulatus te beschrijven. Ook de Amblyonna testudinarum is voor den buffel inIndi?? van te veel belang om geheel te verzwijgen. Van de Rhipicephalus sanguineus, de meest voorkomende hondenteek, had deschrijver ook meer kunnen zeggen. Iets meer omtrent de systematiek der tekenzou niet overbodig geweest zijn. Misschien komt dit nog bij de ziekten, veroorzaakt door arthropoden, ter sprake,doch het wil mij voorkomen, dat het, in verband met de piroplasmosen, beterbij dat hoofdstuk op zijn plaats zou zijn geweest. Het

gedeelte, door Vrijburg bewerkt, valt echter geheel uit het kader van hetboek, het is n.1. zooals reeds opgemerkt meer dan een\'overzicht, het is een mono-graphie, die, wanneer er afbeeldingen aan waren toegevoegd, waardevol zou zijn. Nu echter, niettegenstaande we den schrijver dankbaar zijn voor het bijeen-



??? brengen der in de literatuur zeer verspreide mededeelingen omtrent piroplasmosen,is toch zijn werk voor leerboek minder geschikt. Eerst wanneer men een studie van deze parasieten heeft gemaakt en door eigenaanschouwing of door vele goede platen een algemeenen indruk van deze ziektenheeft verkregen, is het gedeelte ,\'piroplasmosen" met genoegen te lezen. Ik kan den Heer Vrijburg niet genoeg aanraden, bij een herdruk, veel, zeerveel teekeningen te voegen; daarmede zal hij de veeartsen zoowel in ons land, alsin de koloni??n, een grooten dienst bewijzen. Waarom een gedee\'te van het hoofdstuk ,,Babesidiosen" door De Jong wordtbehandeld, is mij niet recht duidelijk. Het zou toch meer overzichtelijk geweestzijn, bij elke babesidiosis de oorzaak te beschrijven; herhalingen waren nu niet tevermijden. Een belangrijk gedeelte van het boek wordt ingenomen door de malaria van denmensch. Voor den medicus is dit

onderwerp te kort behandeld, voor den. dierenartsgeeft het voldoende. Dat het te uitvoerig zou zijn, zooals Dr. Swellengrebelmeent in zijn beoordeeling (Tijdschr. v. Geneesk. 25 Maart 1916 Bldz. 1116)kan ik niet onderschrijven. Integendeel, voor een goed begrip der piroplasmosenkan men de kennis der malaria niet missen; immers deze parasieten zijn beterbekend en voor hem die piroplasmen bestudeert, is het zich richten naar hetgeenbekend is van den malaria-parasiet, aangewezen. Ik kan echter niet verhelen, dat ik een zoo gewichtig onderwerp als malaria,ook als overzicht, liever door een menschenarts zie behandeld en dan door iemand,die er clinisch veel ervaring van heeft en in het laboratorium de parasieten heeftbestudeerd. Immers meer en meer wordt de richting ingeslagen, zelfs in beknoptehandboeken, door verschillende auteurs, speciale onderwerpen te laten behandelen;ook voor een beknopt overzicht is de

deskundige, die de stof door eigen aanschouwengeheel beheerscht. het best in staat goed werk te leveren. Tenslotte blijft de vraagte beantwoorden of wij een geschikt leerboek rijker zijn geworden. Dit laatste moettot zekere hoogte ontkennend beantwoord worden. Zooals de auteur zelf zegt, is zijn boek geen clinisch handboek, men zou er aankunnen toevoegen in het geheel geen handboek, doch het dient om naast een hand-boek gebruikt te worden als overzicht. Voor den student kan het dus bij zijn studieen later als repetitorium goede diensten bewijzen en ik kan het daarvoor ten ge-bruike bij het onderwijs aanbevelen. Ik zou echter den schrijver in overweging willen geven, behalve teekeningenaan het werk toe te voegen, iets meer aetiologie te behandelen. Aan de biologie van de parasieten is voldoende aandacht geschonken; doch watmeer van de zo??logische kenmerken der parasieten is zeer aan te bevglen. In datopzicht

geven de Fransche werkjes over parasitosen een goed voorbeeld. De Blieck. Het Paard, zijn lichaamsbouw en inwendige organen, door QUADEKKER.Uitg. A. E. E. Kluwer, Deventer. Prijs f 1.50. 5e veelvermeerderde druk. Dat binnen twintig jaren in ons land een 5de druk verschijnt van een werkjebestemd vooral voor cursussen in paardenkennis, bewijst zeker wel, dat het boekaan zijn bestemming voldaan heeft. Niettegenstaande meerdere werkjes over



??? paardenkennis, bestemd voor derelfde categorie van lezers, het licht zagen, ver-schijnt nu binnen acht jaar een nieuwe druk. Quadekker\'s werkje is duidelijk enbehandelt lichaamsbouw, leeftijdsbepaling, hoefbeslag en exterieur, paarden-fokkerij en enkele buitenlandsche rassen. < Enkele veranderingen zijn aangebracht. Vooreerst zijn een aantal afbeeldingenbetreffende leeftijdsbepaling uit den 4den druk vervallen en er nieuwe voor inde plaats gekomen. Jammer is het dat betreffende den vorm der wrijfvlakte geennieuwe afbeeldingen zijn opgenomen. Als inleiding in de paardenfokkerij wordtzeer in het kort de overerving der eigenschappen nagegaan en gewezen op denieuwere inzichten in deze. De uitvoering van de vorige editie was reeds uitstekend. Toch is deze nog ver-beterd. Quadekker\'s Paard zal verder zijn weg wel vinden. Kroon. Die Lehre der Altersbestlmmung bei den Haustleren. von Dr. H. M. KROON. Dezer

dagen verscheen te Hannover een duitse uitgave van het verleden jaarin ons land verschenen werk van Kroon (De leer der leeftijdsbepaling bij de huis-dieren). Door Dr. Krediet werd in de afl. van 15 Dec. 1915 een zeer waardeerenderecensie geschreven over dit boekje, dat in handen van iederen veearts dient te zijn.Het zal zeer zeker zijn weg ook in Duitschland vinden. Vrijburg. Maatschappij voor Diergeneeskunde. Notulen van de Buitengewone Algemeene Vergadering gehouden op Zaterdag 20 Mei 1916, des voormiddags 11 ure in het hotel de 1\'Europe te Utrecht. Aanwezig zijn: het Hoofdbestuur uitgezonderd Dr. D. L. Bakker, de afgevaar-digden der Afdeelingen behalve die van Noord-Brabant benevens, 19 leden. De voorzitter de Heer Dhont: M. H. Ik heb uw geduld op de proef moeten stellen omdat wij gewacht hebbenop den afgevaardigde van N.-Brabant, die thans vermoedelijk niet mee zal kunnenstemmen; ik heet

U allen welkom; nu het Hoofdbestuur staat hervormd te worden,waarnaar reeds zoolang is verlangd, gaat de Maatschappij een nieuwe aera tege-moet; ik hoop dat de toekomst moge leeren dat met deze reorganisatie alles zalworden bereikt, wat gewenscht wordt. Door de Afdeelingen zijn naar het Hoofdbestuur als lid afgevaardigd:Voor Groningen-Drenthe. H. A. Kroes. Friesland. A. Veenbaas. Gelderland-Overijsel. A. van Heusden. ,, Utrecht. J. J. Wester. Noord-Holland. A. L. J. Goethals. Zuid-Holland. Dr. P. Vermaat.



??? â€” 47i â€” Voor Noord-Brabant. F. v. Hootegem. Limburg. H. J. H. Sala. Zeeland. J. Z. Risch. Thans gaan wij over tot de verkiezing van het dagelijksch bestuur; ik verzoekde Heeren Berger en Dommerhold het stembureau te willen vormen. De uitslag van de stemming was, dat gekozen werden: tot voorzitter de HeerJ. J. F. Dhont met 114 stemmen (algemeene stemmen), tot ondervoorzitter-penningmeester de Heer J. Mazure Czn. met 100 en tot secretaris Dr. H. A. Ver-meulen met 103 stemmen. Voor het ondervoorzitterschap verkregen de H.H.Veenbaas en Bakker respect. 7 en 3 stemmen; op den Heer Vermeulen werdi stem uitgebracht. Voor het secretariaat kreeg de Heer J. P. v. d. Slooten 9stemmen terwijl op Dr. J. H. Picard i stem was uitgebracht en ?Š?Šn biljet blancowerd ingeleverd. De voorzitter ; Ik spreek mijn dank uit voor het feit, dat ik nu voor de derdemaal, in zulk een korten tijd, als Voorzitter van de Maatschappij

ben aange-wezen en beschouw het als een groote eer, dat het ditmaal met algemeenestemmen is geschied; mijn taak wordt hierdoor niet gemakkelijker; ik zaltrachten aan de verwachtingen te beantwoorden, aan goeden wil zal het mij nietontbreken. De vergadering wordt uitgesteld tot des namiddags 1 uur. Op de namiddagvergadering waren aanwezig: als genoodigde Dr. H. RemmeltsInspecteur van den veeartsenijkundigen dienst en 80 leden. De voorzitter. : M. H. Ik verheug mij zeer over de talrijke opkomst, welke mijhet bewijs geeft dat het vraagstuk dat thans andermaal zal worden besprokenalgemeene belangstelling verdient. Tot mijn leedwezen moet ik beginnen Ueen teleurstelling te bereiden. Dr. Bemelmans, die zich bereid verklaard heeftde motie, door hem aan het einde van de vorige vergadering over het mond-en klauwzeer ingediend, op deze bijeenkomst te verdedigen, heeft bericht ge-zonden, dat hij, door het intrekken

der militaire verloven, niet kon komen.Dit bericht kwam ons zeer laat in handen. Wel is waar wist de Heer Bemelmansniet, dat de verloven zouden ingetrokken worden, toen hij de uitnoodigingvan liet Hoofdbestuur, op deze vergadering zijn motie te komen verdedigen,ontving; echter toen de vergadering was uitgeschreven wist hij het w?¨l. Hoewelde tijd zeer kort was, meenden wij toch alles in het werk te moeten stellen, denHeer Bemelmans alsnog gelegenheid te geven zijn voordracht te houden en wijhebben hem daarom telegraphisch bericht dat het Hoofdbestuur bereid was deAlgemeene Vergadering in Breda te doeu plaats vinden. Hierop kwam telegraphischhet antwoord ,,Onmogelijk, door groote drukte." Daarna is hem telegraphisch verzocht de verdediging zijner motie op schriftv????r 20 Mei onzen Secretaris toe te zenden en ook hierop is een afwijzend antwoordingekomen (teekenen van groote ontstemming in de vergadering).

M. H. Ik wensch deze handelwijze niet nader te qualificeeren. Gelukkig isde tweede spreker bereid gebleven. Nadat de motie in de vorige vergadering wasingediend, merkte Prof. de Jong op dat zij niet behandeld kon worden omdatv????rop was bepaald dat geen besluiten genomen of voorstellen ingediend zoudenworden, daarom was het noodig haar in een afzonderlijke bijeenkomst te bespreken,



??? waardoor tevens het nemen van overhaaste besluiten werd voorkomen. Het spreektvan zelf dat de motie â€žBemelmans" niet kon worden behandeld; ik geef thansgaarne de gelegenheid aan Prof. de Jong, zijne meening over het bekende vraag-stuk uit te spreken. (De rede van Prof. de Jong zal in haar geheel in het tijdschrift verschijnen). De voorzitter. Ik dank Prof. de Jong, namens de vergadering, voor zijnzaakrijke uiteenzetting; wenscht iemand het woord? Dr. Overbeek: Mijnheer de Voorzitter. Hulde brengende aan de helderewijze, waarop Prof. de Jong, als steeds, zijn denkbeelden naar voren heeft ge-bracht, betuig ik gaarne instemming met het beoogde doel. Met verwondering hebik evenwel gehoord de uiting, dat het verloop van het mond- en klauwzeer, naDecember 1915, hem in het gelijk zou hebben gesteld! Wat men gaarne wil,neemt men soms als bewezen of als vaststaande aan. Ik dacht dat het verloop

mijgelijk gegeven heeft. Op bladz. 64 van het tijdschriftnummer van 15 Januariveroordeelt de Jong de wijze waarop de bestrijding in 1915 is gevoerd en zegt hijwoordelijk ,,Wat zijn de resultaten van dien strijd? Dat het mond- en klauwzeerniet werd bedwongen\' dat men nu in December 1915 er slechter voor staat danin December 1914. Men is het v????r den staltijd niet meester geworden." Ik heb in de Decembervergadering getracht aan te toonen het zeer innige ver-band tusschen de epizo??tie in Duitschland en de besmetting hier te lande en ikwees er op, dat de ziekte zonder maatregelen sedert Juni 1915 daar afnemendewas, waarop ik, blijkens bladz. 83 van bovengenoemd tijdschriftnummer, zeide: â€žAls men dus over een beetje optimisme beschikt, kan men de verwachtinguitspreken, dat het in de naaste toekomst zal meevallen, waar toch naast het terug-gaan van het cijfer bij de buren, ook de staltijd een gunstige

factor is te noemen."Ik meen, mijnheer de Voorzitter, dat mijn prognose juister was, dan die van Prof.de Jong. Zooals ik vroeger op het landhuishoudkundig congres te Alkmaar hebuiteengezet en waarop ik ook in December 1915 hier ter plaatse wees, heeft depraktijk der Mond en Klauwzeerbestrijdiug zeer duidelijk in het licht gesteld dat,wanneer de ziekte eenigen tijd hier te lande geheerscht heeft, de virulentie vanhet virus afneemt en dat alleen daardoor in de 2 a 3 jaren volgende op een epizo??tie,de bestrijding door gewone politiemaatregelen zonder afmaken regelmatig slaagt,zonder dat daarop het zoogenaamde â€ždoorzieken" van den veestapel eenigen in-vloed heeft, want zij gelukt onder de bedoelde omstandigheden evengoed in stre-ken of provinci??n, waar de ziekte niet of weinig is doorgedrongen, als daar waarveel slachtoffers zijn gevallen. Wij hebben nimmer een toestand beleefd als thanswaar, bij

afwezigheid van doorgeziekte of immune dieren en streken, bij veelneiging tot uitbreiding, door consequente toepassing van het afmaakstelsel, elkeverspreiding op groote schaal is tegengegaan. Dat de afnemende virulentie een zeerbelangrijke factor is, bleek ons in den laatsten tijd al heel duidelijk, toen met deeenvoudige afsluitingsmaatregelen de bestrijding gelukte, evenals ook vroeger,na een epizo??tie. Over de vraag, die door de Jong op de vorige vergadering met zoouitnemende helderheid is behandeld, of de bestrijding is een algemeen belang,of de schade der ziekte de hooge uitgaven der bestrijding wettigt en wie deze uit-



??? gaven eventueel moet betalen, kan nader worden gesproken. Het meer zuiverdiergeneeskundig deel der kwestie, of n.1. bestrijding mogelijk is, heeft 1915 m.i.evenwel totoplossing gebracht. En evenals vroeger bij delongziektebestrijding deervaring van het afmaaksysteem vele Nederlandsche dierenartsen voorstandersvan dit systeem heeft gemaakt, zijn ook in 1915 meerdere collegae, oorspronkelijktegen afmaken bij Mond- en Klauwzeer, omdat zij meenden dat bestrijding nietmogelijk zoude zijn, thans v????rstanders geworden. Ik ken meerderen. En mijninnige overtuiging is dat in de toekomst wij allen dit stelsel zullen voorstaan endat ook de door de Jong bedoelde commissie tot de conclusie komen zal dat,ook al brengt zij wellicht het vraagstuk der immunisatie tot oplossing, voor debestrijding ,,afmaken" niet zal kunnen worden gemist. De Heer Beyers: Ik acht een onderzoek als door Prof. de Jong is aanbevolenvoor

nuttig, maar ik vrees, dat wij bij de Regeering niet veel succes zullenhebben, daarvoor is het voorstel te vaag; m.i. moet vooraf door de Maat-schappij een werkplan worden samengesteld alvorens om steun bij de Regeeringaan te komen. Dr. Mogendorff: Een gelijke bespreking als van hedenmiddag is, zij het opminder wetenschappelijke wijze, ook buiten diergeneeskundige kringen gehouden.De bond van Kaasproducenten in Zuid-Holland heeft bij de Regeering aange-drongen op een nader onderzoek van Mond- en Klauwzeer. Ik acht het daaromgewensCht dat wij adhaesie uitlokken van landbouwmaatschappijen. Aan deneenen kant wordt dan op de Regeering grooter pressie uitgeoefend, aan denanderen kant zou men, bij het nemen van maatregelen, vrijer staan tegenover delandbouwers. Dr. Remmelts: Ik zou op deze vergadering niet het woord gevraagd hebben,als Prof. de Jong mij niet uit mijn tent had gelokt. Ik

wijsiedereverdenking,,datik op de wetenschap zou hebben gesmaald" af, integendeel ik verklaar gaarne diepeneerbied te hebben voor de werkzaamheden der laboratoriumspecialiteiten. Hebik mij in een vorige vergadering in dit opzicht wellicht minder gunstig uitgelaten,dan is daarvoor aanleiding gegeven. De ambtenaren van het VeeartsenijkundigStaatstoezicht hebben 20 jaren moeten werken zonder dat zij iets hadden aanden arbeid dezer Heeren; zij gebruiken de middelen die hun ten dienste staan;natuurlijk is alle wetenschappelijk onderzoek zeer welkom. Prof. de Jong: M. d. V. wanneer iemand wordt aangevallen heeft hij hetrecht zich te verdedigen; ik zal van dat recht dan ook gebruik maken en moetconstateeren dat Dr. Remmelts het eerst mij aangevallen heeft. Hoe het ook zij,het verblijdt mij in ieder geval, dat hij thans openlijk heeft verklaard niet tewillen smalen. Dr. Overbeek wil de discussi??n van 18 December 1915

ophalen;de overgang van het afmaak- naar het isoleeringssysteem geeft echter veel tedenken; de mogelijkheid dat een smetstof zich in den loop eener epizo??tie wijzigtis bekend. Ook weten wij dat de aard en de virulentie niet mathematischdezelfde blijven, alle omstandigheden van groot gewicht uit een oogpunt vanactieve immuniseering en die dus een onderzoek zeer gewenscht maken. De HeerBeyers stelt zich op het mogelijke standpunt der Regeering, die bezwaartegen het wetenschappelijk onderzoek zou kunnen hebben, met het oogop het gevaar van de infectie in ons land te brengen en te houden. Maar



??? dit gevaar moet dan toch al bijzonder groot zijn dat een Minister metbreede opvatting hierom een onderzoek ongewenscht zou achten. Ik wenschniet dat het Hoofdbestuur een voorloopig schema van onderzoek opmaakt; ditkan ook weer jaren duren, ik wil een Commissie, die vertrouwen geniet en die vanstonde af aan een onafhankelijk en onpartijdig onderzoek begint. Als de weg vanden Heer Beyers gevolgd moest worden, had, naar mijn meening, de Maatschappijreeds veel eerder van haar werkzaamheid moeten doen blijken. De Minister kanzich niet beroepen op het gevaar voor besmetting; wij kunnen het onderzoek z????inrichten dat hiervan geen sprake kan zijn; experimenteeringsstations zijn mogelijkvoor alle infectieziekten; kosten mogen hier geen gewicht in de schaal leggen,zelfs niet met de mogelijkheid voor oogen, dat zij later zullen blijken te zijn weg-gesmeten; nu is het oogenblik daar om bij de Regeering

aan te komen. Wat betrefthetgeen door Dr. Mogendorff in het midden is gebracht: ik ontken niet dat ikweinig ervaring heb in het werken met landbouwmaatschappijen; onze organisatieen onze argumenten zijn echter krachtig genoeg om zelf bij de Regeering aan tekomen; wil men het evenwel, ik zal er mij niet tegen verzetten. De Heer ten Hoopen: Wordt de motie Bemelmans nog in stemming gebracht? De Voorzitter: Deze wenschte ik, na het voorgevallene, terzijde te leg-gen. (applaus). Op verzoek van den Voorzitter leest Prof. de Jong zijn voorstel nog eens voor. Aangezien geen hoofdelijke stemming wordt verlangd blijkt het met algemeenestemmen te zijn aangenomen. De Voorzitter: Ik dank nogmaals Prof. de Jong voor zijn belangrijke voor-dracht; de eenige goede weg tot een mogelijke oplossing van het moeilijkevraagstuk is thans aangegeven; ik roep den steun in van allen, die hunne mede-werking zullen hebben te

verleenen voor het welslagen van deze zaak. Thanswil ik Dr. Vermeulen in de gelegenheid stellen een en ander omtrent een doorhem medegebracht praeparaat mee te deelen. Dr. Vermeulen demonstreert het afwijkende verloop van de nervi recurrentesbij kameelachtige dieren aan het strottenhoofd van een dromedaris. Bij deze ver-dient de zenuw haar naam niet aangezien zij niet recurrent is maar gemeenschappe-lijk wordt afgegeven met den nervus laryngeus superior. Enkele vragen naaraanleiding hiervan werden door den spreker gaarne beantwoord. De Voorzitter sloot daarna de Vergadering. De notulen commissie,Hoogkamer.H. A. Vermeulen.



??? Begrafenis Dr. J. D. VAN DER PLAATS. Onder groote belangstelling werd op Vrijdag 2 Juni het stoffelijkoverschot van den overledene ter aarde besteld op de oude begraaf-plaats te Utrecht. De Leeraren, conservatoren, assistenten enstudenten, en het verdere personeel van \'s Rijks-Veeartsenij schoolwaren aanwezig, terwijl ook uit andere kringen velen gekomenwaren om de laatste eer aan den overledene te brengen. De Regeering was vertegenwoordigd door de heer Dr. H. K. M.v. d. Zande, de gemeente Utrecht door Burgemeester en secretaris.Verder waren o. a. aanwezig de Rector-magnificus van de univer-siteit en tal van hoogleeraren, voorzitter en secretaris van de Maat-schappij voor Diergeneeskunde, leden van de gezondheidscommissieen van de militaire gezondheidscommissie, verschillende autori-teiten op veeartsenijkundig gebied, leden van het Maandagavond-gezelschap, eenige oud-leerlingen en tal van andere

belangstellenden.De Inspecteur van het Landbouwonderwijs, de difecteur van\'s Rijks-Veeartsenij school en enkele leeraren, de senaat van hetVeterinair Studentencorps en van de Veterinaire Studentenbondkwamen met de familie in den rouwstoet. Toen de met een schat van bloemen bedekte lijkbaar in de groevewas neergelaten en allen zich om het graf schaarden werd achter-eenvolgens het woord gevoerd door Dr. H. Markus namens \'s Rijks-Veeartsenijschool, Dr. v. d. Zande namens de Regeering, Dr.Hoitsema namens de Gezondheidscommissie, de heer Van Akennamens Absyrtus, Dr. Van Mourik namens het Maandagavond-gezelschap, de heer Dhont namens de Maatschappij voor Dier-geneeskunde, Dr. Zeehuizen namens den Commandant van deNieuwe Hollandsche Waterlinie, als lid der Militaire gezondheids-commissie, Dr. Schouten als oud-leerling en Dr. Dekhuyzen alsvriend en collega. De dochter van den overledene

dankte ook namens hare zustersvoor dc hartelijke deelname en voor de waardeerende woorden aande nagedachtenis van haar vader gewijd. Kroon. De necrologie van Dr. J. D. v. d. PLAATS zal in hetvolgende nummer worden geplaatst. Red.



??? Berichten. Personalia. Bij Koninklijk besluit van 26 Mei 1916 nÂ°. 34 is tijdelijk benoemdbij het reserve-personeel der landmacht, bij het personeel van den geneeskundigendienst, tot reserve-paardenarts der 2e klasse, de landstormplichtige J. M. Hoogland. Bij beschikking van den Minister van Landbouw, Nijverheid en Handel, van8 Juni 1916, Directie van den Landbouw, nÂ°. 15887, iste Afdeeling, is, voor hettijdvak van 1 September 1916 tot 1 September 1917, wederom benoemd tot leeraaraan de Rijkslandbouwwinterschool te Sittard, P. H. van Kempen, te Echt. Bestemd voor den dienst in Ned. Indi??, J. Witkamp te Raalte voor assistentbij het Veeartsenijkundig Laboratorium te Buitenzorg. Op 7 Juni promoveerde te Bern de heer L. Gazenbeek, paardenarts 2de kl.te Venlo op een proefschrift getiteld: Experimentelle Untersuchungen ??berdie Wirkung van Magnesium sulfat bei subcutaner und intraperitonealerApplication

beim Hund und Kaninchen. Benoemd tot lid van het Utrechtsch Genootschap voor Kunsten en Weten-schappen de heer Dr. H. M. Kroon, Leeraar aan \'s Rijks-Veeartsenijschool teUtrecht. Gevestigd te Apeldoorn als practiseerend dierenarts de Heer W. L. Scheltema. Bibliografie. F. von Dinklage, Ernstes und Heiteres vom Kgl. Milit?¤r-Reitinstitut zu Han-nover. Hannover, M. &. H. Schaper. M. 72 Textabb. u. 3 Taf. Geb. M. 10.â€” R. Plank, E. Ehrenbaum und K. Reuter, Die Konservierung von Fischendurch das Gefrierverfahren. Berlin, Verl. der Zentral-Einkaufsges., 1916. Gr. 8Â°.248 S. m. 55 Fig. auf Tai. und 10 Taf. M. 3.50 Tl. 1. Vergl. Untersuchungen verschiedener Gefrierverfahren von Plank undEhrenbaum. Tl. 2. Ueber die histol. und geschmacks-physiol. Ver?¤nderungen gefrorenerFische von Reuter. Abhandlungen zur Volksern?¤hrung. Hrsg. von der Zentral-Einkaufsges.m. b. H. H. 5. Die Abrichtung des

Sanit?¤tshundes. Hrsg. vom Deutschen Verein f. Sanit?¤ts-hunde. Oldenburg, G. Stalling, 1916. 8Â°. 61 S. M. 0.80 J. Kok, Veevoeding. 4e dr. Groningen, J. B. Wolters, 19x6. f 0.50 Handleiding bij het onderwijs aan Land- en Tuiubouwwintercursussen nr. 6. G. B. van Kampen, De voornaamste krachtvoedermiddelen. Hun rationeeleaankoop en gebruik, benevens herkomst en samenstelling. Groningen, J.B. Wol-ters\' U. M., 1916. 8Â°. 116 blz. fo.90 Annual report of proceedings under the diseases of animals acts, the marketsand fairs (Weighing of cattle) acts etc. etc. for 1915. London. 1916. 8Â°. 44 p. 3 d. Board of Agriculture and Fisheries. Wallis Hoare, Veterinary therapeutics. A guide to the treatment of disease



??? in the domestic animals. 3d. ed. London, Bailli^re, Tindall and Cox, 1916.XXIV 943 p. 18 sh. Der Veterin?¤rgehilfe. Anleitung zur Hilfeleistung im Veterin?¤rdienst und beipl??tzlichen Unf?¤llen der Pferde. 3te Aufl. des von Hobstetter in 2t. Aufl. heraus-gegebenen Ross?¤rztlichen Heilgehilfen. Neubearb. von A. Fischer. Hannover.1916. 8Â°. VIII 108 S. u. 77 Textabb. M. 2.50. H. Schvvyter, Der schweizerische Milit?¤r-Hufschmied. 2te Aufl. Bern, St?¤mpfli& Cie, 1916. 8Â°. 247 S. m. Abb. Geb. M. 3.50 H. Sikora, Beitr?¤ge zur Anatomie, Physiologie und Biologie der Kleiderlaus(Pediculus Vestimenti Nitzsch). 1. Anatomie des Verdauungstiaktes. Leipzig,Barth, 1916. 76 S. 111. 24 Textabb. u. 3 f?¤rb. Taf. M. 8.â€”â€? Archiv f. Schiffs- und Tropenhygiene. Bd. 20. Beiheft 1. Subskr. Pr. M. 6.40 Ver??ffentlichungen der Rob. IvocH-Stiftung zur Bek?¤mpfung der Tuberkulose.Hrsg. vom Vorstand der Stiftung. H 11/12. Leipzig, G. Thieme, 1916.

8Â°. IV 143 S. M.9.â€” I. B. M??llers, Der Typus der Tuberkelbazillen bei menschl. Tuberkulose II.1. H. Selter, Infektionsversuche m. kleinen Tuberkelbazillenmengen m. bes.Beriicksicht. des Inhalationsweges. 2. Reinfektion u. Immunit?¤t beiTuberkulose.3. Der Wert der Intrakutan-Tuberkulinreaktion bei Meerschweinchentuberku-Iose. III C. M??wes, Tuberkelbazillen im Blute. K. Br??ggemann, Vergleichende Untersuchungen ??ber das Auftreten von Para-typhusbazillen in den Faezes und im Darm gesunder und staupekranker Hundeunter gleichzeitiger Ber??cksichtigung der dort vorkommenden anderen Bakterien.Inaug. Diss. Hannover. 1916. J. Mc. Farland, A text-book upon the pathogenic bacteria and protozoa. 8th.ed. Philadelphia and London, W. B. Saunders Cy, 1915. 8Â°. 807 p. w. 323 partlycol. ill. cloth. S 4. n. P. H??ssy, Virulenzbestimmung und Virulenzbek?¤mpfung. Berlin, S. Karger,1916. M. 4.â€” J. Guiteras, Insect borne

diseases in Pan-American Habana. La ModernaPoesia. 1915. 42 p. W. B. Herms, Medical and veterinary entomology. New-York, the MacmillanCo., 1915. 393 p. w. 228 ill. 17 sh. n- H. Geith, Kurze Anleitung zur Herstellung pathologisch-histologischer Pr?¤pa-rate und Zusammenstellung der gebr?¤uchlichsten F?¤rbemethoden. M??nchen,J. F. Lehmann, 1916. 48 S. M. 1.50 C. Kronacher, Allgemeine Tierzucht. Abt. 1. (Abschnitt 1 u. 2 des Gesamt-werkes). Berlin, P. Parey, 1916. 8Â°. XVI 195 S. mit 97 Textabb. M. 6.50 H. M. KrooN, Die Lehre der Altersbestimmung bei den Haustieren. Aus demHoll, ??bers, von H. Jakob. Hannover, M. &. H. Schaper, 1916. 8Â°. VII 220 S.mit 114 Abb. nach Photogr. Schliekau, Entwicklung und Stand der L??neburger Landwirtschaft mit bes.Ber??cksichtigung der Rindviehzucht. Hannover, M. & H. Schaper, 1916. M. 3â€”. The rearing of chickens. Board of Agriculture and Fisheries. Spec, leaflet, nr. 54. _F.

Doflein, Zell- und Protoplasmastudien. 2. Untersuchungen ??ber das Proto-



??? plasma und die Pseudopodien der Rhizopoden. Jena, G. Fischer, 1916. Gr. 8Â°.50 S. m. 4 Taf. u. 9 Textabb. M. 6.â€”â€? Sonder-Abdr. aus: Zool. Jahrb??cher. Abt. f??r Anatomie und Ontogenie derTiere. Bd. 39. O. Hertwig, Das Werden der Organismen. Eine Widerlegung von Darwin\'sZufallstheorie. Jena, G. Fischer, 1916. XII 710 S. m. 115 Abb. M. 18.50 Geb. M. 20.â€” E. Abderhalden, Neuere Anschauungen ??ber den Bau und den Stoffwechselder Zelle. 2te Aufl. Berlin, J. Springer, 1916. 8Â°. 37 S. Vortrag. M. 1.â€” Erster Jahresbericht des Kgl. Landes-Gesundheitsamtes ??ber das Medizinal-und Veterin?¤rwesen im K??nigreich Sachsen auf das Jahr 1912. (Fortsetzung derJahresberichte des Kgl. Landes-Medizinal-Kolleg, ??ber das Medizinalwesen imK??nigreich Sachsen. Leipzig, F. W. C. Vogel, 1916. Gr. 8Â°. 536 S. M. 4.â€” Jahresbericht ??ber das Veterin?¤rwesen im Groszherzogtum Oldenburg f??r dasJahr 1913. Zusammengest, aus den Jahresberichten

der beamteten Tier?¤rzte vonL. Greve. Oldenburg, A. Littmann, 1916. L. Landois, Lehrbuch der Physiologie des Menschen mit bes. Ber??cksichtigungder praktischen Medizin. i4te Aufl. Bearb. von R. Rosemann. Berlin undWien,Urban &Schwarzenberg, 1916. 2 Bde. 962 S. mit 293 Textfig. u. 3 Tai. Geb.M.20.â€”M. C. Dekhuyzen, Iets over den levensduur onzer roode bloedlichaampjes.[Utrecht 1916]. 16 blz. 8Â°. Redeuitgesprokenbij de overdracht van het Directoraat van \'s Rijks Veeartse-nijschool op 1 Mei 1916. Du Buy.



??? STAAT van de gevallen van besmettelijke veeziekten, in Nederland geconstateerd geÂ?durende de maand Mei 1916.Opgemaakt door het Ministerie van Landbouw, Nijverheid en Handel.(De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal eigenaren aan onder wier vee de ziekte werdgeconstateerd). Provincie. </iu a V li .2 CJM60C fc-0a> N? 3n c41 ctl A- 0 fet. 0 -0 Â?-3 V ft bij paardschaap. c J! OQ. i/iCu VO,3 Vl-l ?œ ??N JÂ? nju s 4Â?c u33 Honds*dolheid. > O-J -ac 0Â? "3 3rt JB s 3 VJ3u C/5 tvJS 0 0??S > 1c \'EH sl Bij honden kat Bij allevee Friesland .... â€” â€” â€” â€” 51(2) â€” 209(19) 9(8) â€” 6(6) â€” â€” Groningen.... â€” \' - 1(1) â€” â€” 1(1) â€” 2(2) â€” â€” Drenthe...... â€” â€” â€” â€” â€” 1(1) 4(1) â€” â€” â€” â€” Overijsel .... â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” ld) â€” â€” Gelderland .. - â€” â€” â€” â€” â€” â€” 3(3) â€” 3(3) - â€” NoordsHolland â€” - â€” â€” 18(3) â€”â€? 115(13) â€” â€” ld) â€” ZuidÂ?Holland - â€” â€” â€” â€” 11(1) 24(14) â€” 1(1) - _ Noord-

Brabant â€” 6(6) Limburg...... â€” â€” â€” â€” â€” â€” 15(1) â€” â€” 2(2) - â€” HET RIJK .. â€” _ â€” 1(1) 69(5) â€” 351(35) 41(27) â€” 22(22) - â€” Vt??tger geconstateerde ziektegevallen, welke begin Met 1916 nog niet ge??indigd waren. Zuid.Holland â€” â€” â€” â€” 125( 2) â€” 179( 3) â€” â€” â€” â€” â€” NoordsHolland â€” â€” â€” â€” 5( 2) â€” 95(15) â€” _ â€” - Friesland ..... â€” â€” â€” â€” 92( 5) â€” 145(17) - â€” Overijsel .... â€” â€” â€” â€” 1( 1) â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” Groningen ... â€” â€” â€” 60( 1) â€” 12( 3) â€” â€” â€” â€” â€” Drenthe...... 27( 3) Â?( 6) HET RIJK .. â€” â€” 310(14) â€” 437(44) â€” â€” â€” â€” â€”



???



??? JAN DANIEL VAN DER PLAATS, f Overtuigd van de belangstelling en hoogachting welke de meestelezers van dit tijdschrift voor Van der Plaats bezitten, heb ik nietgeaarzeld de niet gemakkelijke taak te aanvaarden om op verzoekder redactie van dit tijdschrift een levensbericht over hem te geven. Nagenoeg alle veeartsen van Nederland toch â€” n.1. zij, die in1878 of later hun studie aanvingen â€” zijn zijn oud-leerlingen.Hij was de laatste van de oude garde van leeraren van \'s Rijks-veeartsenijschool en evenals de anderen â€” Thomassen, De Bruin,Van Esveld en Schimmel â€” is ook hij heengegaan te midden vanzijn werk, zonder dat het hem gegund was na volbrachten arbeideen welverdiende rust te genieten. Van der Plaats heeft nog op den dag van zijn overlijdenâ€” 29 Mei 1916 â€” getracht zijn werkzaamheden aan de school teverrichten. Een hartaandoening, die hem in zijn collegekameroverviel, maakte dat echter onmogelijk. Niemand had zijn einde zoo spoedig verwacht.

Wel had hij 4dagen voor zijn dood een flauwte gehad, maar voor ieder, die daarbijniet aanwezig was, werd dit stilgehouden en hij ging zijn weg alsofer niets gebeurd was. Door het o verlij den van Van der Plaats neemt opnieuw het grooteaantal mutaties, dat in de laatste jaren aan de school is voorge-komen, toe. In zes jaren tijd gaan thans 5 vakken van het ie studie-jaar (n.1. alle behalve de niet zeer belangrijke aard- en delfstof-kunde) in andere handen over. Waar slechts een der tegenwoordigeleeraren langer dan 10 jaren aan de school werkzaam is, heefttrouwens ook de omzetting der andere studievakken binnen weinigjaren plaats gehad. V.In der Plaats werd den i3en Februari 1856 te Hindeloopengeboren; hij bereikte dus den leeftijd van 60 jaren. De lagere school bezocht hij te Woudsend, waarheen de familieverlAiisd was. In 1868 werd hij reeds tot de 2e kl. der H. B. S.te Sneek toegelaten. Het eindexamen dezer school legde hij in 1872af behaalde daarbij buitengewoon veel hooge

cijfers. Hij werd opgevoed in een groot gezin, dat van bescheiden mid-delen â€” zijn vader was predikant der Doopsgezinde gemeente â€”moest leven. 28 xli v



??? - 4^2 - Een zijner sterkst ontwikkelde karaktertrekken, n.1. zijn hulp-vaardigheid, heeft hij ongetwijfeld voor een deel daaraan en aanhet voorbeeld van zijn opofferende moeder te danken. Door degroote liefde, die zijn intelligente vader voor letterkunde en philo-sophie had, was ook hij, zooals later dikwijls bleek, op dit gebiedgeen onbekende; echter de natuurwetenschappen trokken zijnbelangstelling in veel sterkere mate. Hij liet zich in September 1872 dan ook als Phil. Nat. Stud. teUtrecht inschrijven om de colleges te volgen van de hoogleerarenGrinwis (wiskunde en mathematische physica en -mechanica),Buys Ballot, (natuurkunde), Harting (zo??logie), Rauwenhoff,(botanie), Van Kerckhoff (scheikunde), (die in Januari 1876overleed) en later van E. Mulder en Dibbits (beide scheikunde).Zijn begaafdheid, die reeds zoo duidelijk op de H. B. S. aan het lichtwas gekomen, kwam ook te Utrecht tot uiting. Reeds na twee jarenlegde hij het candidaatsexamen af en wel in

alle vakken; hij behaaldedaarbij den graad van magna cum laude. Nog geen twee jarenlater volgde het doctoraal; hij promoveerde reeds op 1 Mei 1877,magna cum laude bij Prof. E. Mulder, na verdediging van eenproefschrift getiteld: ,,Het ondersalpeterigzuur en eenige zijnerzouten." 1) Eenige weken v????r zijn promotie werd hij met goud bekroondvoor de beantwoording van een prijsvraag over de Melkzuren,uitgeschreven door den Senaat der Universiteit te Utrecht. Men zou kunnen denken, dat bij zulk een groote prestatie inminder dan 5 jaren, geen tijd voor iets anders dan studeeren werdgevonden. Het tegendeel was het geval. Van der Plaats heeft inzijn studententijd goed meegedaan. Hij heeft genoten van devrijheid en gezelligheid van het studentenleven en tevens gewerktvoor de belangen van het Studentencorps. Twee jaren lang was hijredacteur van het Studenten Weekblad ,,Vox Studiosorum",hij maakte deel uit van de redactie van den Studenten

Almanakvoor 1876. In den almanak voor 1877 komt een novelle getiteld:â€žEen Minnebrief" van zijn hand voor. Van de thans nog bestaande Societeit â€žde Spin" was hij ook eentrouw lid. 1  Het was destijds voor iemand, die het einddiploma eener H. B. S. 5 j. c.bezat, niet uitgesloten aan een onzer universiteiten tot de promotie teworden toegelaten. Een latere reactionaire beweging heeft daarin veranderinggebracht. Niettegenstaande het feit, dat derhalve Van der Plaats mannenals Hubrecht en Van \'t Hoff door de bovenbedoelde faciliteit een weten-schappelijke opleiding hebben kunnen volgen, is een tegenreactie nog nietmet succes bekroond.



??? Hij genoot het voorrecht begaafde studiegenooten tot zijn vrien-den te mogen rekenen, met wie hij dagelijks in aanraking kwam.Vooral Van \'t Hoff en Winkler mogen hier worden genoemd. Afgestudeerd zijnde, gevoelde hij de behoefte zijn blik te verrui-men en de heilzame invloeden van een verblijf in buitenlandschecentra van wetenschap op zich in te laten werken. Terstond na zijn promotie vertrok hij daarom naar Bonn, aan-getrokken d????r de twee beroemde chemici K?Škul?Š en Wallach.Spoedig ging hij echter naar Heidelberg om daar de colleges vande even beroemde hoogleeraren Bunsen en Quincke te volgen enin het laboratorium van Lossen gedurende enkele maanden overorganisch-chemische onderwerpen (hydroxylamine en acetamide)te werken. Te Heidelberg sloot hij zich bij een kring van jonge geleerdenaan, waartoe o.a. B??rnstein behoorde, een der uitgevers van hetbekende werk: Landolt-B??rnstein Physikalisch-chemische Ta-bellen; van welk

standaardwerk Van der Plaats medewerkerwerd voor de atoomgewichten. In Nederland teruggekeerd was Van der Plaats gedurendeenkele maanden assistent voor de scheikunde (bij Prof. E. Mulder)om daarna n.1. op i Maart 1878 zijn werkzaamheid aan \'s RijksVeeartsenijschool te beginnen. Voorloopig was hij assistent-Ieeraar,om den toenmaligen leeraar Van Laer gedeeltelijk van zijn onder-wijs te ontlasten â€” een functie die Van \'t Hoff in 1877 vani Maart tot 1 October vervuld had. Toen Van Laer op 1 Sept. 1881 aftrad, werd Van der Plaatsmet ingang van dienzelfden datum tot gewoon leeraar benoemd.Deze betrekking heeft hij tot zijn dood bekleed. Tot aan het eindvan den cursus 1912/13 heeft hij Natuur- en Scheikunde onder-wezen, daarna ging de scheikunde, met uitzondering van dephysische scheikunde, in andere handen over. Zeer weinigen zouden in staat zijn geweest deze heide uitgebreidevakken op eenigszins behoorlijke wijze en zonder verouderde

op-vattingen te doceeren; Van der Plaats evenwel bezat de gaven,noodig om zich op uitstekende wijze van deze zware taak te kwijten. Een lange reeks van jaren heeft Van der Plaats te Utrecht door-gebracht, waar hij zich in verschillende kringen bewoog. Hij waser een algemeen bekende figuur. In 1883 trad hij in het huwelijk metMej. Korteweg. Uit dit huwelijk zijn drie dochters geboren.Zijn vrouw overleed in 1907. Jarenlang was hij het middelpunt van een gezelschap van beoefe-



??? naars van verschillende wetenschappen â€” het Maandagavondge-zelschap. Daar kwam de veelzijdigheid van zijn kennis opnagenoeg elke bijeenkomst aan het licht. Geen onderwerpwerd behandeld of hij kende de groote lijnen ervan of ten minsteenkele, vooral historische, bijzonderheden. Congressen en bijeenkomsten der wetenschappelijke genoot-schappen van welke hij lid was (n.1. het Utrechtsche, Bataafscheen Amsterdamsche) bezocht hij dikwijls, zoodat hij behalve doorzijn geschriften, ook overigens in het land een bekende persoonlijk-heid was, waartoe ook zijn veelvuldige deelname aan de debattenbijdroeg. Hij was officier in de Orde van Oranje-Nassau. Hij hield veel van de gezelligheid en nam steeds een levendigaandeel aan het discours. Dank zij de historische en andere bijzon-derheden, welke hij over tal van zaken wist, zijn uitgebreide kennis,zijn zin voor anecdoten, droeg hij er veel toe bij het peil der ge-sprekken hoog te houden. Toch had hij een

gesloten karakter. Over alles wat zijn gemoeds-leven betrof liet hij zich niet uit; hij droeg zijn leed zonder iemandiets te laten merken. Hij was eenvoudig, wars van uiterlijk vertoon en bezat een sterkontwikkeld plichtsgevoel. Als hij iets beloofde kon men zeker zijn, dat het gebeurde â€”men kon op hem bouwen. Niet gemakkelijk was hij van zijnmeening af te brengen. Hij stelde het gezag hoog en betoonde steeds alle eerbied aanhooger geplaatsten. Het trof hem dikwijls onaangenaam, dathiertegen in de moderne maatschappij zoo dikwijls gezondigdwordt. Als bewonderaar der natuur was hij een groot liefhebber vanwandelen. Zoowel in ons land â€” waarvan hij de schoone strekenuitstekend kende â€” als in de Zwitsersche bergen, maakte hij grootewandeltochten. Behalve deze sport beoefende hij geregeld in de zomervacantiesde watersport. Vooral de hem uit zijn jongensjaren zoo goed bekendeFriesche meren trokken hem aan. Eens per week zocht hij ont-spanning in

het kegelen, waarvan hij een groot liefhebber was. Na deze zeer beknopte levensloop en karakterschets gegeven tehebben, zullen wij trachten Van der Plaats als natuuronderzoekeren als docent te schetsen. Zijn verdiensten op het gebied van wetenschappelijk onderzoek,



??? zijn zeer veelzijdig. Hij heeft de zuivere zoowel als de toegepastewetenschap beoefend en bovendien, aan verschillende onder-zoekers wetenschappelijke hulp verleend. Physische, chemische, mathematische en hygi??nische vraag-stukken werden door hem bewerkt. Daarnaast schreef hij overonderwerpen van historischen aard en verschenen enkele boekenvan zijn hand. In plaats van zich te specialiseeren, is hij zich dusvoortdurend op een buitengewoon groot gebied blijven bewegen,dat hij op merkwaardige wijze steeds heeft beheerscht. De omstandigheden â€”voornamelijk zijn uitgebreide onderwijs-taak â€” gaven daartoe aanleiding; zijn bijzondere gaven, met namezijn buitengewoon sterk geheugen, maakten het mogelijk. Zijngroote belangstelling in vraagstukken op velerlei gebied van weten-schap zoowel als op praktisch terrein, hielden hem van speciali-seering terug. Zijn zeldzaam groote hulpvaardigheid, was oorzaak,dat hij zich dan eens met het een en dan

weer met een geheel andervraagstuk bezig hield. Om een goed overzicht van zijn wetenschappelijk werk te geven,is het gewenscht een indeeling te maken: ie. in dat van zuiver wetenschappelijken aard; 2e. in dat op practisch gebied, vooral op dat der hygi??ne; 3e. in dat, opgezet om anderen behulpzaam te zijn. Gaat men na wat hij op zuiver wetenschappelijk gebied heeftgedaan, dan valt het op dat Van df.k Plaats niet behoort tot dieonderzoekers, welke de wetenschap in nieuwe banen leiden, maartot hen, wier beteekenis ligt in het consolideeren. Beide categorie??n zijn noodig, beide bevorderen de wetenschap.Dankbaarder en tot grooter bekendheid leidend is ongetwijfeldde scheppende arbeid. Hij streed dus niet in de voorste loopgraven maar werkte medeaan een stevige verbinding tusschen de voorhoede en haar basis. Ongetwijfeld was hij iemand, die, dank zij zijn helder inzicht,onmiddellijk de beteekenis van nieuwe ontdekkingen inzag. Doorzijn kritischen geest zag

hij echter ook terstond wat nog naderebevestiging behoefde. Zijn vrees voor speculatieve wetenschapen zijn strenge eischen van exactheid maakten, dat hij niet mede-werkte aan den verderen opbouw, zoolang hij in de fundamentenzwakke plaatsen meende te zien. Te betreuren valt het zeker, dathij in zijn kritiek niet altijd even zacht was en daardoor weleens tegen zich innam. Hij wierp zich dus niet met enthousiasme op het nieuwe, hoewelhij het volgde en in zich opnam.



??? Voor experimenteeren bezat hij de noodige geschiktheid; zijnzjn voor nauwkeurigheid stond echter de rijkheid van den oogstmisschien wel eens in den weg. Daarentegen wist hij door zijn grootehelderheid de te behandelen vragen met juistheid en scherpte testellen, zorgde hij voor voldoende documenteering en stelde hijstreng logisch zijn conclusies op. Terwijl hij oorspronkelijk hoofdzakelijk op organisch chemischgebied werkte, getuige de beide prijsvragen waarvoor hij met goudbekroond werd â€” in 1882 vond zijn tweede bekroning plaats nuop de prijsvraag: Plaatsbepaling bij aromatische lichamen -â€”,bewegen zijn latere onderzoekingen zich hoofdzakelijk op physisch-chemisch en physisch terrein. Vooral met de bepaling der atoomgewichten en het corrigeerenervan door middel van berekeningen heeft hij zich zeer veel beziggehouden. Stas, de Belgische geleerde wiens verdiensten voor de vast-stelling der atoomgewichten algemeen bekend zijn,

beschouwdeVan der Plaats als de aangewezen man, wegens zijn nauwkeurig-heid en degelijkheid, om de verificatie der atoomgewichten ter handte nemen. Zijn nauwkeurigheidszin blijkt ook duidelijk uit een verhandelingomtrent het drogen van gassen. Groote belangstelling bezat hij voorhet onderzoek der munten. In verband daarmede verrichtte hijonderzoekingen over zilver en de bepaling ervan. Verder heeft hijover brominum en broomwaterstofzuur gewerkt; zoomede overrookgassen en het water der Zuiderzee. Zijn onderzoekingen op natuurkundig gebied beperken zich,evenmin als die over scheikunde, tot een onderdeel dier wetenschapUit de volgende opsomming der onderwerpen, welke hij behandelde,blijkt dit duidelijk. Hij werkte over cylindrische en astigmatischelenzen, de lenzenformule, spectroscopcn, den secundeslinger,maten en gewichten, den barometer, de dampspanning van kwik,het drijven van voorwerpen, zandfiguren, het

geleidingsvermogen,den capillair-electrometer. Zijn arbeid op het gebied der toegepaste wiskunde heeft be-trekking op de waarschijnlijkheidsrekening en de statistiek, delandmeetkunde (o.a. de basismetingen op Java en de graadmetingenin Nederland) en het opstellen van Christelijke en Joodsche (eeuwig-durende) kalenders. Geschiedkundige onderwerpen, welke hij behandelde waren o.a.over wiskundigen der 16e eeuw en over de familie Toussaint, terwijl



??? hij eenige verhandelingen schreef over de geschiedenis der Rijks-veeartsenijschool (Veearts, tijdschrift jrg. 30, 32 en 33). Ook Maatschappelijke vraagstukken behandelde hij o.a. hetrapport der Ineenschakelingscommissie. Verscheidene necrologi??nheeft hij geschreven, o.a. van nagenoeg al zijn overleden collega\'s. Algemeen bekend zijn de boeken die hij bewerkte; n.1. Roscoe\'sBeknopt Leerboek der Scheikunde, in 3 deelen. Van elk dezer deelenzagen verscheidene drukken het licht, en Verzameling der schrifte-lijke opgaven op de Eindexamens der Hoogere Burgerscholen.Deze verzameling werd sedert 1880 door Van der Plaats uitge-geven. In 1915 verscheen de 17e druk. Van der Plaats loste de voor verschillende vakken opgegevenvraagstukken zelf op en vond daarbij nu en dan een fout, die danvermeld werd. Zijn werkzaamheid op het gebied der toegepaste wetenschappenstaat in nauw verband met de functie welke Van der Plaatsbijna evenlang heeft

vervuld als die van leeraar, n.1. die van Secre-taris der Utrechtsche Gezondheids-Commissie. Hij werd, na circa jaar gewoon lid der Commissie te zijn geweest, daartoe benoemdmet ingang van 1 Mei 1884. Tot zijn dood bleef hij deze betrekkingbekleedcn. Oorspronkelijk was genoemde Commissie een gemeen-telijke. Sedert de invoering der Gezondheidswet echter werden in1902 door het geheele land Rijksgezondheidscommissies ingesteld.Hierbij diende de Utrechtsche commissie in veel opzichten alsmodel. De hierin opgesloten erkenning, dat zij een der beste was,dankte zij zeker niet in de laatste plaats aan de voortreffelijkediensten van haar secretaris. Door zijn bijzonder groote belang-stelling en langdurige werkzaamheid was Van der Plaats metde plaatselijke toestanden, aangaande alles wat met de hygi??nein verband staat, op de hoogte op een wijze zooals wel hoogst zeldenin een stad als Utrecht zal voorkomen. Met enkele hygi??nische vraagstukken heeft hij

zich uitvoerigbezig gehouden; als scheikundige in de eerste plaats met de water-voorziening en de verontreiniging der openbare wateren, verderook met statistische onderzoekingen betreffende morbiditeit enmortaliteit o.a. met de typhus epidemie te Utrecht in 1900 (sta-tistiek, loop en oorzaak), met school- en woninghygi??ne. Wat zijn bemoeiingen betreft met vraagstukken omtrent het waterwijzen wij o.a. op zijn onderzoekingen over de vervuiling van hetgrachtwater in de gemeente Utrecht in de maanden Aug. en Sept.1900, op zijn verhandeling in 1902 geschreven naar aanleiding van



??? het verslag der Staatscommissie in zake verontreiniging der open-bare wateren en op zijn rapporten in 1915 aan B. en W. van Amster-dam uitgebracht. Vooral ten opzichte van twee onderwerpen betreffende het waterheeft hij zich verdienstelijk gemaakt n.1. ie omtrent de inwerking van water op looden buizen en optin voering-buizen. 2e aangaande de beteekenis, welke de bepaling van het ge-leidingsvermogen voor electriciteit heeft voor de beoordeeling vandrinkwater. Over dit laatste onderwerp hield hij te Amsterdam op 29 Aprilj.1., dus juist een maand voor zijn overlijden, een duidelijke en goedgedocumenteerde voordracht voor de leden der Ned. ChemischeVereeniging. De Voorzitter dezer vereeniging zeide na afloopterecht, dat de naam Van der Plaats onafscheidelijk verbondenzal blijven aan de bepaling van het elect. geleid, vermogen vanwater. Reeds in 1902 behandelde Van der Plaats hetzelfde onderwerp,zoowel als de inwerking van leidingwater op looden

buizen en optinvoering buizen, in de algemeene vergadering der vereenigingvan waterleidingsbelangen in Nederland. Als lid der Gezondheidscommissie belastte hij zich met de geregeldechemische controle van het water der Utrechtsche waterleiding. Zijn bekendheid met het vraagstuk der watervoorziening wasaanleiding, dat hij in 1914 bij \'t begin van den Europeeschenoorlog benoemd werd tot lid van de Militaire Gezondheidscommis-sie voor Utrecht. Binnen 8 dagen bracht hij een rapport uit overde mogelijkheid de stad Utrecht onmiddellijk van drinkwater tevoorzien, wanneer de leiding eens mocht worden afgesneden.Dit advies was aanleiding dat op verschillende plaatsen in de stadelectrische installaties werden aangebracht waarmede \'t watervan pompen, die vroeger goed water leverden, in de waterlei-dingsbuizen kan worden geperst. Zijn buitengewone hulpvaardigheid, gevoegd bij het feit, dat dedegelijkheid van zijn kennis en zijn betrouwbaarheid algemeenbekend

waren, had tengevolge, dat hij dikwijls natuuronderzoekersen vooral medici hulp verleende en raad verschafte. In veel gevallen bepaalde dit zich eenvoudig daartoe, dat Vander Plaats het inzicht in het vraagstuk verbeterde, of een ideeaangaf omtrent de wijze waarop het gestelde probleem tot op-lossing gebracht kon worden.



??? Hoe dikwijls en in welke mate hij daardoor heeft mede gewerkttot de bevordering der wetenschap, is onmogelijk te zeggen. Slechts in die gevallen, dat de onderzoeker in zijn publicatiesmelding maakte van de medewerking welke Van der Plaats hemverleende, kan iets van zijn invloed blijken. Het volgende is mij indit opzicht bekend. Aan Prof. Dr. H. Zwaardemaker te Utrechtdeed Van der Plaats een physische methode aan de hand om detoonshoogte van het Galton fluitje, een instrument dat in de oor-heelkunde en in de physiologische acustiek veel gebruikt wordt,te bepalen. De methode is door Zwaardemaker beschrevenin een artikel: Das presbyacustische Gesetz. (Z. f. OhrenheilkundeBnd. 24, p. 285. 1893). Zij berust op het feit, dot wanneer een orgelpijp afwisselend aan-geblazen wordt met twee verschillende gassen, de golflengten inbeide gevallen dezelfde zijn doch de toonhoogten afhangen van dedichtheden van de gassen. (Men zie ook het Leerboek der Physio-

logie van Zwaardemaker Bd. II pag. 316). Dr. H. Zeehuisen, dirigeerend officier van gezondheid ie kl.,heeft in zijn veelvuldige onderzoekingen herhaaldelijk voorlichtinggezocht bij Van der Plaats, zoowel op pharmacologisch als opmechanisch terrein. Dr. F. H. Quix, lector in de keel-, neus- en oorheelkunde teUtrecht ondervond hulp van Van der Plaats bij zijn onder-zoekingen over de zeeziekte, de otolithen functie en bij de be-paling van de toonshoogte van klankstaven en stemvorken. Dooi-de bemiddeling van Van der Plaats was hij in staat stemvorkenen klankstaven van andere materialen te vervaardigen dan tot nogtoe gebruikt werden. Voor Prof. Winkler te Utrecht, heeft Van der Plaats op deaan de hoofden van misdadigers en andere personen verrichtemetingen, de waarschijnlijkheidsrekening toegepast, teneinde dewaarde der metingen en die der daaruit te maken gevolgtrekkingente verhoogen. (men zie ook in de achterstaande lijst van geschriftenbij de jaren 1895, 1897

en 1901). Aan Dr. M. Straub, destijds nog officier van gezondheid tcUtrecht, later hoogleeraar in de oogheelkunde te Amsterdam, gafV. d. P. een volledige physische verklaring van de schaduwproef,welke in de oogheelkunde gebruikt wordt voor de bepaling van derefractie van het oog en als proef van Guignet bekend is. Deze verklaring is door Straub uitvoerig beschreven in zijnhandleiding bij het oogheelkundig onderzoek (Leiden, v. Doesburg1898). In dit werk vermeldt Straub op pag. 232 â€žIk ben de toe-



??? passing van Helmholtz\'s constructie der verstrooiingscirkels opdit vraagstuk verschuldigd aan Dr. Van der Plaats, leeraar aande Veeartsenijschool te Utrecht, die mij in 1891, nadat ik hem deschaduwproef had gedemonstreerd, in weinige dagen de geheeleverklaring ontwikkelde." Behalve voor de oogheelkunde in \'t algemeen heeft Van derPlaats zich ook voor de veterinaire oogheelkunde verdienstelijkgemaakt en wel door de verklaring te geven van bijzondere waar-nemingen welke Ballangee bij het paardenoog had gedaan.(Veeartsenijkundig tijdschrift 26 p. 1, waar ook de verklaring vande proef van Guignet uitvoerig is behandeld) en door Tervoert(Dissert. Bern 1914) behulpzaam te zijn bij de interpretatie enberekening der experimenteele gegevens door deze bij zijn kera-toskopische onderzoekingen verkregen. Overigens heeft Van der Plaats verschillende veeartsen ge-holpen bij de bewerking hunner dissertatie, vooral bij physisch-chemische onderzoekingen,

o. a. Ubbels (Dissert. Giessen 1901)voor de bepaling van de geleidbaarheid voor electriciteit van bloeden van bloedsera en Nauta (Dissert. Bern 1906) voor de bepalingder viscositeit en der geleidbaarheid voor electriciteit van vrucht-water van herkauwers. Chemische hulp verleende hij aan Copper (Dissert. Bern 1905)bij diens onderzoekingen om sporen jodium en salicylzuur in bloed,meconium, urine en vruchtwater aan te toonen. Op physiologisch terrein hielp hij Over (Dissert. Bern 1904),toen deze de bloedcirculatie en hartswerking van een foetus kunst-matig wenschte na te bootsen en met de daarvoor geconstrueerdeinrichting proeven nam. Zijn grootste kracht lag in zijn onderwijs. Dank zij zijn bijzonderegaven was hij een geboren docent. Gedurende ruim 38 jaren â€” van 1 Maart 1878â€”29 Mei 1916 â€”heeft Van der Plaats het veterinair onderwijs met onverflauwdenijver en met zeldzame toewijding gediend. Hij heeft dat op uit-stekende wijze gedaan. En geen

wonder. Hij bezat daartoe denoodige gaven zoowel van verstand als van karakter. Hij beschikte over een misschien ongeevenaarde uitgebreidheidvan kennis op het gebied der takken van wetenschap, welke hijte onderwijzen had, gepaard zoowel aan een helder inzicht in dealgemeene vraagstukken als aan het vermogen zich duidelijk enjuist uit te drukken. Waar nu een zijner sterkst ontwikkelde karaktertrekken was



??? zich voor anderen te geven, vooral om anderen te doen profiteerenvan zijn kennis, daar behoeft zeker niets verder gezegd te wordenom het voor ieder, ook voor hem die het niet zelf ondervond,duidelijk te doen zijn, dat Van der Plaats een uitnemenddocent was. Bijna ongelooflijk was de hoeveelheid parate kennis welke hijbezat en de veelzijdigheid van zijn weten. Waar men hem ook mocht,ontmoeten, altijd was hij bereid en gereed inlichtingen over weten-schappelijke, soms ingewikkelde, vraagstukken te geven. Hij deeddat kort en duidelijk, zoo noodig toegelicht met behulp van teeke-ningen. Niet zelden ontving de vrager den volgenden dag van hemnog eenige gegevens, litteratuuropgaven, cijfermateriaal enz.Zijn gewoonte om van alles aanteekening te houden, maakte ditmogelijk. Gemakkelijk was zijn onderwijstaak geenszins, vooral niet inde eerste jaren. Immers in dien tijd was slechts een klein gedeelte zijner leer-lingen in \'t bezit van het diploma eener H. B. S. met

5-j. cursus.De meesten hadden een toelatingsexamen afgelegd, waarbij decandidaten moesten â€ždoen blijken, goed leesbaar te kunnen schrij-ven en kennis te bezitten van nedcrlandsch, hoogduitsch, fransch,geschiedenis, aardrijkskunde en wiskunde". De beide vakken,schei- en natuurkunde, welke hij onderwees, waren voor dezeleerlingen derhalve in den regel nog een volkomen onontgonnengebied. Sedert nagenoeg alle leerlingen een 5-j. H. B. S. hebben af-geloopen, kon het onderwijs in zijn vakken beter tot zijn rechtkomen. Van der Plaats verstond de kunst zijn leerlingen te doen luis-teren, te boeien en dus te zorgen, dat zij het medegedeelde in zichopnamen. Dat vermocht hij niet alleen door zijn heldere voordrachten zijn zeggingskracht, maar ook doordat zijn toehoorders gevoeldeneen docent van buitengewone kennis voor zich te zien; hij boe-zemde hun respect in en bovendien toonde zijn groote hulpvaardig-heid hun, dat hij een warm hart voor zijn leerlingen had.

Ditlaatste bleek ook op de examina. Hij bood dan zooveel mogelijk debehulpzame hand om een candidaat op \'t goede spoor te brengen,hoezeer hij ook â€” en terecht â€” halve en oppervlakkige kennisveroordeelde. Van groote waarde was bij zijn onderwijs de overzichtelijkewijze, waarop hij moeilijke onderwerpen wist te behandelen. Inzijn uitleggingen niet te veel en niet te weinig woorden gebruikende,



??? stelde hij daarbij steeds de hoofdzaken duidelijk op den voorgrond.Een sprekend voorbeeld daarvan is hetgeen hij op zijn laatste col-lege â€” op 26 Mei j.1. dus 3 dagen voor zijn dood â€” op het bord,dat hij zooveel jaren gebruikte, schreef. De nevenstaande photografische reproduktie toont hoe hij ineen korte samenvatting aangaf op welke verschillende wijzen deelectronen voorkomen en hoe met behulp van de electronentheorie,tal van verschijnselen, verklaard kunnen worden. Uit dit voorbeeld blijkt ook duidelijk hoezeer hij de-modernewetenschap bij zijn onderwijs volgde. Hij stipte in samenhang metde electronentheorie o.a. ook de theorie van N. Bohr van 1913(Philos. Magazine Bd. 26) omtrent den bouw der atomen 1), eneveneerts het ZEEMAN-verschijnsel, aan, steeds het gesprokenedoor teekeningen verduidelijkende. Een ander punt mag bij de besprekingen van zijn onderwijsniet verzwegen worden, omdat het vooral bij zijn collegesin natuur-kunde van zoo groote waarde

was n.1. zijn zin om het voorstellings-vermogen zijner toehoorders tegemoet te komen vooral door gebruikte maken van eenvoudige modellen. Sommige daarvan zijn door hemzelf ontworpen en getuigen van zijn vindingrijkheid op dit gebied,andere verdienen ook zonder dat de aandacht, omdat zij volstrektniet algemeen in physische kabinetten worden aangetroffen. Gewezen moge worden op de volgende modellen: iii, ie. dat waarmede de lensformule â€” -Iâ€” = â€” gedemonstreerd b v f kan worden. 2e. de modellen, welke doen zien hoe bij verschillende loop-snelheid der ionen, onder optreden van concentratieverschillen,aan beide polen toch evenveel ionen ontladen worden. 3e. dat, waarmede aangetoond wordt, dat in dubbclbrekendestoffen de buitengewone straal in de meeste gevallen buiten hetinvalsvlak treedt. 4e. dat, hetwelk de uittreding van volkomen zwarte stralinguit een hol lichaam met kleine opening aantoont. Zijn onderwijs werd door deze hulpmiddelen

aanschouwelijk; doorzijn woorden was het bovendien bevattelijk. Nog een punt moge aangaande zijn onderwijs worden vermeld.Historische bijzonderheden betrekking hebbende op de door hemonderwezen vakken deelde hij met groote voorliefde mede. Vooral \') Van de theorie van Bohr zal hij zeker alleen iets gezegd hebben om dooreen voorbeeld duidelijk te maken hoe men zich den bouw der atomen kanvoorstellen, zonder haar als iets dat vaststaat te hebben aangemerkt.
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??? biografische bijzonderheden aangaande beroemde beoefenarendezer wetenschappen werden vermeld. Zoo werden in het vorige jaarbij de bespreking van het ZEEMAN-verschijnsel, jaar, datum enplaats van geboorte van den ontdekker op het bord geschreven. Van der Plaats bemerkte daarbij terstond, dat Zeeman opdien dag juist 50 jaar oud werd. Typeerend voor Van der Plaatswas, dat hij zijn toehoorders daarop attent maakte en den jubilariseen gelukwensch zond. Zijn leerlingen bleven hem ook, wanneer zij de school verlatenhadden, dankbaar voor zijn onderwijs. Dikwijls is mij door zijn oud-leerlingen gezegd hoe zij zich denindruk, die het onderwijs van Van der Plaats op hen maakte,nog levendig herinnerden en hoezeer zij zich bewust waren, dat hijveel tot hun wetenschappelijke vorming had bijgedragen. Van der Plaats wist wel, dat de veeartsen veel sympathievoor hem gevoelden. Deze gedachte stemde hem dikwijls gelukkig.Meermalen heb ik hem

hooren zeggen: als ik ergens in ons landop een wandeltocht ongesteld word, vraag ik terstond om denveearts. Niet dat hij zich door dezen bij voorkeur liet behandelen,maar hij was overtuigd dat er dan zoo goed mogelijk voor hemgezorgd zou worden. Tot de sympathie der veeartsen heeft ook bij-gedragen, dat Van der Plaats, waar het hem gewenscht voor-kwam, voor hun belangen in de bres is gesprongen en dat, bij eenonbillijke beoordeeling der diergeneeskunde en harer beoefenaars,hij steeds klaar stond den onkundigen of onwelwillenden kriticusvan zijn verkeerd inzicht te overtuigen. Van der Plaats leefdegeheel met de veterinaire wereld mede. Hij achtte zich er toe tebehooren en de veeartsen beschouwden hem als een hunner. Ditgetuigt ook het feest in 1906 ter gelegenheid van zijn 25-jarigambtsjubileum gevierd, tegelijk met dat van Thomassen en V. Es-veld. en zijn benoeming in 1912 tot eerelid van de Mij. terBevordering der Veeartsenijkunde in

Nederland. Ook zijn benoeming tot Eere-Voorzitter van het VeterinairStudenten-Corps â€žAbsyrtus" bewijst, niet alleen hoezeer Van derPlaats gezien en gewaardeerd was bij zijn leerlingen, maar hoehij ook beschouwd werd een krachtig strijder te zijn voor de belangender toekomstige veterinaire burgers. Het is niet mogelijk door beschrijving alleen een volkomen beeldvan een persoon te geven, daarvoor kunnen de uitdrukking vanhet oog, de klank van de stem, de wijze van zeggen, de lichaams-



??? bewegingen en zooveel meer niet gemist worden. ??ntusschen deindruk, welke de persoon van Van der Plaats achterliet was eenzoo sterke, dat de herinneringsbeelden zijner oud-leerlingen ookreeds door het bovenstaande, naar ik hoop, voldoende verlevendigdzullen worden om hun geliefden leermeester met hun geestesoogduidelijk terug te zien; dat zij als \'t ware de uren, dat hij voorhun stond opnieuw zullen beleven. Wie zijner oud-leerlingen in z\'n gedachten met zijn alma-matermeeleeft, zal bij het bericht van het overlijden van Van der Plaatsongetwijfeld ook gedacht hebben, dat met zijn heengaan een tijdperkin de geschiedenis der school is afgesloten. Dat n.1. waarin een aantalverdienstelijke mannen, in zeer moeilijke omstandigheden gestredenhebben en, niettegenstaande veel tegenstand, hun beste krachtenbleven wijden aan de verheffing van het veterinair onderwijsen de veterinaire wetenschap. Sommigen hunner hebben nog grooteverbeteringen mogen

beleven, geen hunner heeft den knellendenband, de wet van 1874, zien losgemaakt; het beloofde land hebbenzij niet mogen betreden. Van der Plaats heeft zijn groote gaven gebruikt t?¨n nutte vanhet onderwijs en de wetenschap en daardoor ook van de mensch-heid. Hij heeft zijn groote kennis, zijn helder verstand in dienstgesteld van zijn leerlingen en van ieder, die het vroeg en daardooraan velen groote diensten bewezen. Terecht heeft een zijner collega\'saan zijn graf gezegd, dat het leven van Van der Plaats was alsofhij tot zinspreuk had gekozen: ik dien. In de herinnering van allen, die hem gekend hebben, zal hijals een man van groote kennis en gaven en van buitengewonehulpvaardigheid blijven leven. B. Sjollema. Lijst van gedrukte werken van Dr. J. D. VAN DER PLAATS. ]) 1877 De melkzuren. Prijsvraag met goud bekroond door den Senaat der Hooge-school te Utrecht. ,, Het ondersalpeterigzuur en eenige zijner zouten. Acad. proefschrift. Utrecht.Amsterdam

1877. 8Â°.1880 Eindexamens der Hoogerc Burgerscholen 1866â€”1880. Verzameling derschriftelijke vragen aangelegd door V. A. Julius, voortgezet door], D. vander Plaats, 17 drukken tot 1915.1883 H. E. Roscoe. Beknopt leerboek der scheikunde, 6e dr. door J. D. vander Plaats ie, 2e en 3e st., waarvan later meer drukken verschenen.De plaatsbepaling bij de aromatische lichamen. Prijsvraag uitgeschrevendoor het Prov. Utrechtsch Genootschap van Kunsten en WetenschappenMet goud bekroond. Utrecht 1883. 4Â°. \') De samenstelling van deze lijst heb ik nagenoeg gel.eel te danken aan den Heer J. R. DU BUYWaarvoor ik ZEd. hier gaarno mijn oprechten dank breng.
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??? 19\'5 Over een nieuwe openbare badplaats aan hel Merwedekanaat bij de Krug~r-straat. In: Verslag van de bevindingen enz. der Gezondheidscormm. enz. 1915.Bijl. III. blz. 35â€”38.1916 liet geleidingsvermogen voor electriciteit van wateren.In: Chemish Weekblad Jg. 13. blz. 565â€”572. Uit de Kliniek voor Kleine Huisdieren (Rijksveeartsenijschool.) Over eenige interessante gevallen, DOOR H. JAKOB.(met 14 afbeeldingen). I. Een intervertebraal fibrosarcoom, gepaard gaande met com-pressie van het lendenmerg en secundaire atrophie enparaparese van den achterhand bij den hond. De eigenaar, die den hond, een 4^-jarigen mannelijken Airdale-terrier, ongeveer 4 jaar in bezit had, bemerkte bij het dier, datvoor dien tijd steeds gezond en vroolijk was, dat het sinds een halfjaar vermagerde, hoewel de voeding steeds dezelfde was en dehond gelijke quanta als vroeger met goeden eetlust tot zich nam.Drie maanden te voren werd de hond door een anderen in het rechteroor

gebeten, hetgeen het dier wel eenigentijd minder levendig deedzijn, maar verder geen stoornissen in den algemeenen toestand tevoorschijn riep. Drie weken geleden weigerde de hond plotselingte eten en jankte steeds, vooral bij opstaan en loopen, dat hemzonder twijfel veel moeite kostte. Sinds dien tijd is de toestand,ondanks de genomen veterinaire maatregelen, eiken dag verergerden schijnen de beide aphterbeenen meer of minder verlamd te zijn.Half Juni werd de hond in de stationnaire kliniek opgenomen.De voedingstoestand van den hond, die slechts met moeite opde been blijft, is middelmatig. Het haarkleed is glanzend, deharen zitten goed vast. Huidsensibiliteit in voor- en midden-rompstreek normaal; in de regio hypochondrica bestaat beiderzijdshypaesthesie, terwijl in de regio abdominalis, in de lumbaal- ensacraalstreek, verder aan beide achterste extremiteiten duidelijke



??? anaesthesie is aan te toonen. Op de overgangsplaats van denlaatsten rugwervel en den eersten lendenwervel is onder de huideen op druk iets pijnlijke verdikking van ongeveer 3 vingerbreedteen lengte van de zich daar bevindende spieren te constateeren. Oog- en mondslijmvlies zijn wat hyperaemisch. Lichaamslymph-klieren zijn niet vergroot. De lichaamstemperatuur bedraagt 39.6Â° C. (iets febriel). Het aantalademhalingen 18 (dit is slechts bij het liggende dier op te nemen,daar de hond in staande houding bij de warme omgevingstempe-ratuur voortdurend hijgt, waarbij de oppervlakkige ademhalinghet getal van 200 pro minuut te boven gaat). De ademhalingstypusis costo-abdominaal. In het respiratie-apparaat worden geen af-wijkingen van den norm gevonden. De polsfrequentie is 104. De polsis krachtig, iets onregelmatig en inaequaal. De femoraal-arterie-wand is bij het liggende dier week. De hartstoot is links duidelijkerzichtbaar dan rechts. De hartslag is evenals de pols

iets onregel-matig en is links duidelijker voelbaar dan rechts en wel van de3e tot de 6e intercostaalruimte. De percussie en auscultatie vanhet hart resp. der hartstreek wijkt niet van het normale af. Eetlust is matig; het dier drinkt veel water. Slikken is goed moge-lijk. Bij de abdominale palpatie, die bij de slechts matig gespannenbuikwand gemakkelijk uit te voeren is, is van tumoren en grooterefaecaalmassa\'s niets te constateeren. De spontane defaecatie isgedurende den geheelen waarnemingstijd wel wat bemoeilijkt,maar toch nog mogelijk. De faeces bezitten bij weeke voeding(melk, vleesch) vastweeke consistentie. Het urineeren gaat eveneenswegens de afwijkende lichaamshouding lastig; evenwel kan hetmet krachtigen straal nog goed geschieden. De urineblaas ismatig gevuld; na het uitdrukken der urine schijnt de blaaswandiets hypertrophisch te zijn. Pijnlijkheid bestaat bij druk op de blaasniet. De urine is licht troebel, ruikt iets ammoniakaal, is eiwit-en suikervrij, en bevat

naast meerdere blaasepitheli??n tripelfosfaat-kristallen (urocystitis catarrhalis). De beweging van den hond is vooral door de gebrekkige functieder beide achterbeenen zeer bemoeilijkt. Het dier kanzich slechts met moeite korten tijd staande houden, waarbij deachterste extremiteiten in spastische houding naar achteren ge-strekt worden (fig. 1) en meestal een kruising der beenen van despronggewrichten naar beneden plaats vindt. Het dier is nog instaat enkele passen met de eenigszins nasleepende en gestrekt-gehouden achterste extremiteiten vooruit te maken, evenwelbij de poging om sneller voorwaarts te komen, knikt het dier ??f



??? met de beide extremiteiten in spronggewricht en knie sterk door(fig. 2) ??f de hond neemt een zittende houding aan, waarbij de beideachterste extremiteiten in spastische strekking onder den buik opden bodem komen. (fig. 3). In deze laatste houding is dan dehond in staat onder krachtige inspanning der voorste extremiteiten,met de achterhand over den bodem schuivend, grootere afstandenaf te leggen; daarbij ziet men dikwijls, dat de paretische sterk ge-strekte onderste extremiteiten in de spronggewrichtsstreek elkanderkruisen. Deze duidelijke paraparese van de achterste ledematenwordt begeleid door een zichtbare (zie fig. 1) atrophie van demusculatuur van het abdomen, de lendenen, het kruis en debeide achterbeenen. De patellairreflexen zijn verdwenen, de perineaalreflex is nog ingeringe mate aanwezig. Bij passieve beweging van den ruggewervel-kolom en bij gelijktijdig uitgevoerde druk op de boven beschrevenverdikking in de lendenmusculatuur zijn

pijnuitingen op te wekken. Daar de prognose ongunstig was, werd den eigenaar, na 8 dagenlange tevergeefsche behandeling, het pijnloos dooden van zijn hondaangeraden. De pathologisch-anatomische diagnose luidde: â€žHarde fibreusetumor in de lange rugstrekkers (longissimus dorsi), beginnend opde hoogte der laatste ruggewervels, en zich uitstrekkend tot de 3eintervertcbraalschijf der lenden wervels. De doornuitsteeksels dezerwervels onderling door nieuwgevormd weefsel vergroeid; ook inhet been zelf tumorachtige deelen te zien. Deze groote tumor(duiveneigroot) is in het ruggemergkanaal doorgewoekerd en heefteen druk op het lendenmerg uitgeoefend. In de linker en rechternier meerdere erwtgroote harde witte tumoren; evenzoo in dehartspier en in de longen, alwaar een dergelijke tumor in een bron-chus gewoekerd is. In den musc. anconeus en longissimus dorsi enin de nabijheid der eerste rugwervels enkele kleine erwtgrootetumoren. Blaas en rectum

sterk gevuld. Geringe acute peritonitisin de omgeving der blaas. Microscopisch onderzoek der tumoren:â€žfibrosarcomen". II. Clonische kauwspierkramp (masticatorische gezichtskramp)bij den hond. De desbetreffende hond, een 1 Harige vrouwelijke Hollandscheherdershond, werd uit een kennel aan deze kliniek gebracht metde mededeeling dat hij voor 5 maanden aan hondenziekte had !) De sectie werd in het pathologisch instituut alhier (directeur Dr. H. Markus)verricht.



??? Fig 1. Fig. 2. Intervertebraal Hbrosarcoom, gepaard gaande met compressio medullae spinalis en atrophia en paraparesis van den achterhand Over eenige interessante gevallen. Fig 3.



???



??? geleden en sinds dien tijd moeilijk voedsel tot zich nam, veelspeekselde en de kaken abnormaal sterk bewoog. De voedingstoestand van het dier is slecht, de ribben zijn beider-zijds duidelijk te zien. Het temperament is levendig, de lichaams-houding goed. Haarkleed is glanzend, de haren zitten nog tamelijkvast. De oogslijmvliezen zijn wat hyperaemisch; ook het mond-slijmvlies is, voorzoover het op pigmentvrije plaatsen te zien is,gehyperaemiseerd. De mucosa aan den liprand is op enkele plaatseniets gezwollen en ge??rodeerd, doordat het dier zichzelf op delip bijt. Uit de mondholte vloeit bijna voortdurend niet kwalijkriekend, glazig speeksel, dikwijls in lange draden (fig. 4) af;daarbij wordt de onderkaak in verticale richting in regelmatigsnellen rythmus (74 maal in de minuut) gestadig bewogen en ismeermalen een duidelijk tandenklapperen te hooren. Het opnemenvan voedsel geschiedt met moeite, vooral van meer vast voedsel(vleesch). Dan wordt de hap niet

direct in de mondholte gebracht,maar eerst na meerdere pogingen gelukt het aan het dier het stukvleesch met de tanden een oogenblik te vatten en het dan met eensnelle kopbeweging, zonder te kauwen, naar achteren in depharyngeaalstreek te brengen en in te slikken. Bij het drinken maakthet dier snappende, haastige bewegingen en opent bij iedere pogingtot slikken den mond ad maximum, alsof het den geheelen waterbakwilde inslikken. De tongbeweging is daarbij goed mogelijk, maarhet dier is slechts in staat een klein deel van de steeds in demondholte opgenomen hoeveelheid water met moeite door teslikken, terwijl verreweg het grootste deel van het water weeruit den mond terugvloeit. Na het eten of drinken is de salivatieverhoogd. Bij het dier is ook drachtigheid geconstateerd. Den dag volgendeop de demonstratie aan de studenten, die zich door palpatievan den buik en rectale exploratie van den drachtigen toestand(1 foetus) overtuigden, aborteerde de

hond. De therapie bepaalde zich tot applicatie van broomprae-paraten en faradisatie der beide gezichtshelften. Bovendien werdhet opnemen van voedsel (vleesch met melk en rijst) door voor-houden vergemakkelijkt. Daar na 14 dagen lange behandeling geen verbetering te bemerkenwas, werd de hond den eigenaar op diens wensch teruggegeven. Aangezien locale stoornissen in de mondholte, b.v. aan de tanden,aan de onderkaak, etc. niet te vinden waren, betrof het hier clonischekramptoestanden van de onderkaak in het gebied van den motorischennerv. trigeminus, waarschijnlijk als gevolg van nerveuse hondenziekte



??? met waarschijnlijk degeneratieve ontstekingsprocessen in denmotorischen trigeminustak. III. Osteomalacie der hoofdbeenderen bij den hond. Deze hond, een 5-jarige vrouwelijke Holl. herder is sinds 2 maan-den ziek. Vooral kan het dier het voedsel, bestaande uit vleeschgroente, melk en brood, dat het overvloedig door den eigenaarwordt voorgezet, slechts met moeite tot zich nemen. Daarbijwordt de hond, die voor dien tijd geen enkel ziekteverschijnselvertoonde, zienderoogen lusteloos en mager. Bovendien hangt deonderkaak iets af. Bij onderzoek van het dier (2 dagen voor den plotseling intre-denden dood) is het volgende te constateeren: de voedingstoestandis over het geheel middelmatig, slechts de kop vertoont zich op-vallend droog. De kopspieren zijn sterk geatrophieerd. Aan deoverige lichaamsspieren is niets abnormaals waar te nemen. Deonderkaak hangt bij matig geopenden mond slap af; bij manueelaandrukken tegen de bovenkaak valt de lichte

bewegelijkheidvan de onderkaak op, welke bij het doen ophouden van den drukdadelijk spontaan weer in zijn vroegere positie terugvalt. Aan detanden is niets bijzonders te constateeren. De tong is tamelijkgoed bewegelijk. Het mondslijmvlies is wat hyperaemisch. De ge-heele kophuid is tot de bovenste halsstreek anaesthetisch. De liuid-sensibiliteit aan de overige huidgedeelten is niet gestoord. De slapneerhangende onderkaak is in het kaakgewricht slecht gefixeerden overmatig sterk bewegelijk; bij het onderzoek krijgt men denindruk alsof de kaak ge??xarticuleerd of compleet resp. incom-pleet gefractureerd is. Een crepitatie laat zich niet aan-toonen, wel daarentegen een groote bewegelijkheid, niet alleenin de gewrichtsstreek en aan de beide kaakhoeken, maar ookbeiderzijds op de overgangsplaatsen van de kaaktakken in hetcorpus mandibulae. Dit manueele onderzoek van de onderkaakveroorzaakte den hond pijn, zoodat het dier op dezen dag zich bijhet verder

onderzoek sterk verzette. De opname van vleeschgeschiedt zeer langzaam, het kauwen is zeer bemoeilijkt en devoedselbrok valt dikwijls weer uit den mond. Kleinestukken vleeschworden in den regel niet gekauwd, maar direct ingeslikt. Ook hetdrinken van water gaat met moeite, hoewel niet zoo lastig als heteten van vaste kost. Lichaamstemperatuur 39.x0 C., pols 98 in deminuut, ademhalingsfrequentie 18. Typus der ademhaling: costo-abdominaal. Met zekerheid kon de klinische diagnose dien dag niet vastgesteld



??? worden. Ze luidds: ,,paralysis nervi trigemini", eventueel gepaardgaande met een exarticulatie van het kaakgewricht of een completeresp. incomplete fractuur (?) van de onderkaakstakken. Lyssa wasnatuurlijk geheel uit te sluiten en aan osteomalacie uitsluitend vande onderkaak werd op den dag van het onderzoek niet gedacht,daar bij het fixeeren van den kop, afgezien van de verhoogde pijn-lijkheid, geen opvallende weekheid van de kopbeenderen bij hetzich verzettende dier werd gevonden, en aan de overige beenderenniets typisch voor osteomalacie te constateeren was. Den 2den dag na de opname in de stationnaire kliniek traden bijhet dier plotseling symptomen van heftigen ademnood op, bovendienepileptiforme krampen, welke in eenige uren tot den dood voerden(fig- 5). De pathologisch-anatomische diagnose van den den volgendendag geseceerden hond luidde: â€žGering longoedeem, chronischenephritis, schrompelnieren. Alle kopbeenderen zeer week en

buig-zaam-, schedeldak is met de gewone schaar gemakkelijk te verwijderen,is uiterst buigzaam, niet verdikt. Alle overige beenderen van den kopzijn zeer gemakkel\'djk te buigen en met de vingers in te drukken. Geenfractuur. Microscopische bevinding: Osteomalacie. Overige beenderennormaal. Hersenem oedemateus. IV. Prikkeling van het linker systeem van halfcirkelvormigekanalen (linker labyrinth) bij den hond. De hond, een 8-jarige vrouwelijke kortharige foxterrier, lijdtsinds langen tijd aan een crusto-squameuse linkszijdige otitisexterna. Den laatsten tijd hoort het dier niet meer zoo goed, braaktnu en dan, neemt minder voedsel tot zich dan vroeger en vertoonteigenaardige evenwichtsstoornissen, waarbij het dier dikwijls opde linkerzij valt, om zich kort daarop na een of twee rolbe-wegingen weer op te richten. Dit omvallen gebeurt echter niet altijd. Als meest pregnante symptomen zijn bij den in goeden voe-dingstoestand verkeerenden hond de volgende te

constateeren:het dier loopt onzeker en slingerend, lange afstanden afleggenis onmogelijk, op toeroepen reageert het maar heel zwak enonduidelijk. De hond gaat dikwijls zitten, daarbij worden hoofd enhals naar den linkerkant gebogen, eerst matig; dit buigen van hoofden hals naar dien kant neemt spoedig daarop aan intensiteit toe;met toenemende ombuiging wordt de rechter voorpoot mee in dehoogte getrokken. Tenslotte valt de hond naar links om, blijft danmet iets verhoogde ademfrequentie een oogenblik liggen, rolt i tot 2maal om zijn lichaamsas, om daarna moeilijk op te staan en dan



??? â€” 5o6 â€” weer sterk slingerend met zijn lichaam en eenigszins naar links ge-bogen hoofd langeren tijd te blijven staan. .Naast deze even-wichtsstoornis bestaat nog een duidelijke linkszijdige nystagmusoscillatorius. De trekkingen van den bulbus volgen elkaar onregel-matig op en gaan naar rechts. Tengevolge van gelijktijdige facialisirritatie zijn links geringe spiertrekkingen in de lip- en wangstreekwaar te nemen. Bij de scheeve houding van den kop wordt in denregel de tong, welke goed beweeglijk is, ver uit den bek naar bovengestrekt, waarbij de punt zich over een groot deel van hetplanum nasale dorsale uitstrekt, (fig. 6) De therapie bestond in rusten joodkaliumtoediening. Over het verdere verloop kon tot mijnspijt niets meer vernomen worden. V. Linkszijdige paralyse van den nervus vestibularis bij de kip. Een tweejarige kip (Plymouth-Rocks) laat sedert 4 dagen denkop hangen, maakt eigenaardige lichaamsbewegingen en neemtmaar zeer weinig voedsel tot zich. Zij heeft

tot voor 4 dagen nogeieren gelegd, na dien tijd echter niet meer. De kip bevindt zich in goeden voedingstoestand, de veeren zijnglanzend en goed aanliggend. De lichaamshouding is abnormaalbij schijnbaar vrije psyche en goed gezichtsvermogen. Kop en halsworden bij het halfzittende dier naar beneden gehouden; daarbijis een varieerende verdraaiing van den kop van 70â€”80 graden,ja menigmaal zelfs van 1800 en nog iets meer waar te nemen,(fig. 7). De oogen zijn bij die abnormale houding van kop en halsgeopend; daarbij volgt het dier alle bewegingen van den waarnemer.Bij klappen in de handen wordt de kop iets meer opgericht en wordthet dier angstig. Fixeert men het dier met bijgebrachte vleugels aanden romp en maakt men dan intensieve bewegingen naar links enrechts, dan maken kop en hals, al is het niet in dezelfde mate, \'debewegingen mee. Bij een zeer snelle beweging beschrijven kop enhals een cirkel. Brengt men den kop bij gelijktijdige strekking vanden hals

in de normale positie, dan blijft hij heel korten tijd in diehouding, om daarna weer langzaam en eenigszins met schokken denvroegeren abnormalen stand aan te nemen. In deze vreeimdekop-hals-houding kan het dier halfzittend zich wel een klein eindjeglijdend vooruitbewegen; het valt echter dadelijk daarna op de linker-zij , waarbij eenige malen de verdraaiing van kop en bovenste hials-gedeelte zelfs 360 graden (zie fig. 8) bedraagt en de kop in zijwa.art-sche houding schijnbaar weer normaal met de ondersnavel op denbodem rust. De beenen zijn daarbij sterk gebogen en de reclhtervleugel raakt dan over grooter of kleiner uitgestrektheid den



??? Clonische kauwspierkramp (masticatorische gezichtskramp.) Prikkeling van het linker systeemder halfcirkelvormige kanalen(linker labyrinth)



???



??? grond. Het dier bevindt zich zoodoende in een gedwongen houding,waaruit het zich slechts met moeite kan bevrijden. Bovendienzijn ook dwangbewegingen waar te nemen. Het dier loopt,als kop en hals weer in de normale positie zijn gebracht dikwijlszeer snel achteruit; treedt de vroegere abnormale kophoudingweer in, dan wordt het evenwicht weer verstoord in dien zin,dat het dier naar den linkerkant omvalt. Terwijl het dier op klappenin de handen reageert door pogingen om te vluchten, wordt geenenkele reactie verkregen door intensief blazen in de ooren (overigensreageeren daarop ook de meeste gezonde kippen niet). Het op-nemen van voedsel kan goed geschieden bij kunstmatig verkregennormale positie van den kop; bij de abnormale kophouding is hetslechts eenigermate mogelijk n.1. als voedsel voorgehouden wordt;anders gaat het zeer moeilijk. Het dier ziet bij z\'n abnormalehouding wel elk op den grond liggend korreltje, wil het ook

pakken,pikt er echter altijd naast. Door ingeven van voedsel of voorhouden, nadat de kop in nor-male positie werdt gebracht, en door warmhouden trad bij het dierzienderoogen beterschap op en na 16 dagen herstel. VI. Fractuur en distorsie van de laatste twee halswervels bij dekip, verbonden met compressie van het halsmerg. Een kip, die \'s nachts met de hals tusschen twee planken van eenhek ingeklemd was, werd den volgenden morgen door de eigenaresuit deze gedwongen positie bevrijd. Het dier liet den kop erg hangen. Lichaamstemp. 40Â°.5, ademhalingsfrequentie 16. Hartslagen260 per min. Kop en hals hangen bij \'t staande dier vertikaal naarbeneden, daarbij zijn ze dus niet verdraaid, zooals bij de eenzijdigevestibularis-paralyse. (fig. 9). Bij intensieve beweging van denromp naar links en rechts maken kop en hals slingerende bewegingen.Bij nauwkeurig onderzoek van den hals wordt het volgende ge-constateerd: Brengt men kop en hals

in rechte richting naar bovenen fixeert men daarbij na elkaar elke halswervel resp. wervelge-wricht,, dan blijven kop en hals bij fixatie van de bovenste en mid-delste halswervels in de zoo kunstmatig verkregen normale houdingstaan. Deze houding is echter niet meer mogelijk door fixatie vande onderste halswervels, daarbij nemen kop en hals onder duidelijkwaarneembare crepitatie-geluiden de bovenvermelde naar benedengerichte houding aan. Speciaal aan de twee laatste halswervels(fig. 12 en 13) is crepitatie waar te nemen, bovendien een distorsievan de daarbijbehoorende gewrichtjes. Onder de huid heeft opdeze plaats bloeding plaats gehad. Eigenaardig was dat het dier



??? â€” 5o8 â€” liggend met naar voren gestrekte kop en hals spontaan nog eenigvoedsel tot zich kon nemen. De eigenares werd geadviseerd dekip te slachten. VII. Strychnine-intoxicatie bij den hond. Een tweejarige mannelijke Pinscher had \'s morgens om 9 uureen klein pakje met muizentarwe opgegeten, dat bestemd wasvoor het dooden van ratten. Een uur daarna traden bijden hond sterke strekkrampen op, wat den eigenaar aanleidinggaf den hond dadelijk ter behandeling aan te bieden. Kort voorde subcutane toediening van hydrochloras apomorphini (3 m.gr.)traden bij den hond, die in middelmatigen graad, de typischetonische krampen vertoonde, vooral van de musculatuurvan achterbeenen, hals en kop, tweemaal braakbewegingenop. Bij de tweede maal braken kwamen 6 groen-blauw-gekleurde tarwekorrels te voorschijn. Na de injectie van apo-morphine kwam het 10 maal tot flink braken. In het geheel werdendaarbij bij de eerste 3 keeren braken nog 17

gekleurde tarwekorrelsuitgeworpen. De tonische krampen namen na 2 uur sterk af. Bijoptillen van het dier traden ze steeds weer duidelijker te voor-schijn. Den volgenden dag kon het dier als hersteld de kliniek ver-laten. _ Uit het chemisch onderzoek1) van de tarwekorrels bleekhet voorhanden zijn van strychnine (fig. 10). VIII. Hydrocephalus internus bij den hond. Voor 10 weken had de hond (2-jarige dwergpinscher) gedekt.Sinds dien tijd hangt de penis verlamd uit het praeputium; boven-dien staat de hond, die voor dien tijd geen opvallende ziektever-schijnselen vertoonde ook niet meer zoo vast op zijn beenen,vooral niet op de achterbeenen. Sedert 3 weken loopt de hondeigenaardig en laat den kop naar beneden hangen. De blik is zonderuitdrukking, de voedselopname slecht en blijkbaar bemoeilijkt. De lichaamshouding van den vermagerden hond, die erg gede-primeerd is, is zeer abnormaal; loopt hij een eindje, dan slingert hijin de achterhand sterker dan in de

voorhand. Daarbij vertoont hijmet de achterbeenen een eigenaardig trippelenden gang, waarbijde achterbeenen in vergelijking met de voorbeenen tweemaal zoovlug verplaatst worden. Bovendien worden de achterbeenen bijiederen pas hoog opgetild, alsof de hond door tamelijk hoogstaand water waadde. Hij is niet in staat lange afstanden teloopen. Hij is gauw moe, en neemt dan een gebukte houding aan, \') Het chemisch onderzoek is verricht door Dr. Sjollema.



??? waarbij hij in den regel den iets gedraaiden kop op den bodemlaat rusten of op een van de voorste extremiteiten (fig. ii).De kruis- en lendenstreek wordt daarbij door de matig gestrektgehouden achterbeenen omhoog geheven. In deze abnormalehouding kan de hond, die r.??ch op toeroepen n??ch op anderegeluiden reageert, urenlang verblijven. De verlamde, koud aan-voelende penis hangt bij den staanden hond dikwijls tot aan despronggewrichten naar beneden, daarbij liggen de corpora cavernosaniet meer in het praeputium. (fig. 12). Hij ruikt wel aan vleesch dat hem wordt voorgehouden, maar raakthet niet aan. In den mond gebrachte kleine stukjes vleesch wordenin den regel niet gekauwd, een enkele maal slechts zeer traag, enblijven dan tusschen de tanden of zelfs op de tong liggen. Aanmelk ruikt hij alleen, hoewel traag, evenals aan vleesch; drinkendoet hij ze niet, hoewel daarbij vaak de heele snuit zoolang in demelk gehouden wordt, tot tengevolge van het

binnendringen vanmelk in de neusgaten de hond door de optredende dyspnoe ge-dwongen wordt, den kop terug te trekken. Direct op de tonggebracht wordt de melk, hoewel zeer langzaam, ingeslikt. Lichaamstemperatuur, pols- en ademhalingsfrequentie zijn ver-minderd (370.6 C., 76. 10). Bovendien bestaat hypaesthesie van dehuid. Prognose ongunstig. Pathologisch-anatomische diagnose:hydrocephalus internus, tamelijk veel heldere, sereuse vloeistofin de zij ventrikels. IX. Rachitis bij 2 honden en 2 kuikens. Twee jonge, 5 maanden oude Duitsche herders van ?Š?Šn worpwerden gebracht met de anamnese, dat ze, van bekroonde oudersafstammend, sedert 2 maanden kromme voorbeenen hadder. Het eten liet niets te wenschen over; naar het oordeel van deneigenaar schenen de zeer angstige dieren overigens gezond te zijn. De voedingstoestand is bij beide honden, van wie de grootsteeene sterke schrikachtigheid aan den dag legt, tamelijk goed.De rachitische veranderingen

beperken zich bij de dieren vooraltot de voorbeenen en wel tot ulna en radius, die sterk gebogen zijn,waarbij de stand meer of minder den vorm van een O aanneemt.Verder zijn de distale epiphysen van den radius verdikt, evenzoo decarpaalgewrichten. Beide dieren treden sterk door en rakenmet de ondervlakte van den metacarpus reeds den grond. Bij hetloopen vertoonen ze zoodoende een berengang. Alle metacarpaal-beenderen zijn sterk gebogen en iets verdikt. Andere rachitischeverschijnselen zijn niet waar te nemen (fig. 13). Gedurende 2 maanden



??? behandeling met phosphor en levertraan, verder met lactas calcicuswas zonder resultaat. Orypan, een vitaminen-rijk praeparaat wasniet te krijgen. Een half jaar daarna kregen beide dieren in hevigemate hondenziekte, de grootste stierf aan een peracuut verloopendezeer hevige etterige bronchopneumonie. Bij percussie van decardiale kwab van de longen kon hier in de hartstreek, rechts dui-delijker dan links, de typische toon van olla rupta worden waar-genomen. Ook de andere hond stierf onder dergelijke verschijnselen. De beide 14 dagen oude kuikens werden door de eigenares gebrachtmet de anamnese, dat ze waarschijnlijk door de kloekhen te sterkwaren gedrukt, en zoodoende kromme beenen hadden en niet kondenloopen. Bij het onderzoek van de kuikens, die niet konden staan, blijktin het bijzonder de distale epiphyse van den metatarsus beiderzijdssterk verdikt; bovendien is de metatarsus bilateraal naar buitenverbogen, verder vertoont ook de distale epiphyse

van de iets late-raal verbogen tibia een duidelijke verdikking, ook de phalangenzijn ieder voor zich aan hun gewrichtsverbindingen iets verdikt,lijken zeer lang en sterk naar binnen verbogen. Tibia, metatarsusen phalangen vormen zoo een liggende O. Na behandeling ge-durende 14 dagen met warmte en 1 gr. lactas calcicus pro-die warende diertjes genezen, (fig. 14). Mijne Mond- en Klauwzeer-Motie. Bekend is, dat ik deze motie op het eind der vergadering van18 Dec. j.1. voorstelde en dat Prof. De Jong wist te voorkomen,dat zij zonder hoofdelijke stemming werd aangenomen. Prof. De Jong stelde n.1. voor, de motie in een nadere bijeen-komst te overwegen, daar, waar hij meende, het de bedoeling vande vergadering was, geen besluiten te nemen of voorstellen in tedienen om niet den indruk te wekken, dat overijld zou zijn te werkgegaan. Ik had hiertegen kunnen inbrengen, dat het gezegde van eenvoorzitter in zijn openingsrede ,,het is niet de bedoeling om opeen of andere

wijze een stemming uit te lokken, daar dit om ver-schillende reden niet wenschelijk wordt geacht", vermoedelijkuitsluitend verband hield met het afmaaksysteem. Zeer waar-schijnlijk zou hiervan het gevolg zijn geweest, dat de motie, te



???



??? Fig. Linkszijdige paralyse van den nervus vestibularis. Fig. 9. Fig. 10. Fractuur en distorsie van de laatste twee halsÂ? StrychnineÂ?intoxicatie. wervels met compressie van het halsmerg



??? Fig. 13. , Rachitis bij 2 honden en 2 kuikens



???



??? meer Prof. De Jong er niet tegen was, met algemeene stemmen zouzijn aangenomen. Op het scheiden van de markt zijnde, opperde ik geen bezwaartegen uitstel en verzocht ik het Hoofdbestuur de behandelingmijner motie niet op de lange baan te schuiven. Hierop gaf deVoorzitter mij de verzekering, dat het Hoofdbestuur de aange-legenheid niet uit het oog zou verliezen. Bij schrijven van 23 Febr.j.1. gewerd mij het verzoek of ik bereid was, op de Algemeene Ver-gadering in de maand September, mijne motie nader toe te lichten.Overbodig te zeggen, dat mij deze vraag zeer ontstemde, in verbandmet de ontvangen verzekering van den voorzitter. De lust ontbrakmij dan ook dit schrijven voorloopig te beantwoorden; tijd resttehiervoor toch ruimschoots. Bij schrijven van 25 Maart echterverrastte mij het Hoofdbestuur met de mededeeling dat â€žhetde overtuiging heeft gekregen, dat het zeer wenschelijk moet wordengeacht de besprekingen, betreffende het

mond- en klauwzeer,niet uit te stellen tot de maand September, maar deze in eenBuitengewone Algemeene Vergadering der Maatschappij te doenplaats vinden, b.v. in de maand Mei". Na van dit schrijven kennis tehebben genomen, antwoordde ik omgaande, dat ik, mits niet doordienst verhinderd, gaarne bereid was, eene toelichting te gevenop de voorgestelde motie. Deze werd door mij toen reeds voor eengroot gedeelte in concept op papier gesteld. Bij schrijven van den i8en April werd mij bericht, dat de ver-gadering op 20 Mei zou gehouden worden. Mij was toen en zeerzeker ook den leden van het Hoofdbestuur bekend, dat de mili-taire verloven ingetrokken waren, zoodat, wanneer dit gehand-haafd bleef, het uitgesloten was, dat ik op 20 Mei verlof zou kunnenbekomen, om mij per spoor naar Utrecht te begeven. Het kwam mij overbodig voor, het Hoofdbestuur toen reedshieraan te herinneren, iÂ°. om uitstel der vergadering en dus behandeling der motiete

voorkomen; 2Â°. het niet te vermoeden was, dat het niet verleenen vanverloven lang gehandhaafd zou blijven. Daar de geruchten aanhielden, dat met ingang van den i5enMei, verloven weder zouden worden verleend, hoopte ik op 20Mei te Utrecht aanwezig te kunnen zijn. Omstreeks 10 Mei echternam ik maatregelen voor het geval deze hoop ijdel mocht zijn(zooals bekend werden de verloven eerst op 1 Juni weder verleend),en wendde ik mij tot Prof. De Jong, met het verzoek bij mijneventueele verhindering mijne motie te willen overnemen. Na



??? hierop echter een afwijzend antwoord bekomen te hebben, richtteik mij met hetzelfde verzoek tot het Hoofdbestuur. Op den i5en Mei werd ik geheel onverwachts overgeplaatstnaar Breda en het was aldaar, dat mij, nageseind uit Oudenbosch,een draadbericht van den secretaris gewerd, omtrent het houdender vergadering te Breda inplaats van te Utrecht, ten einde mijalsnog in de gelegenheid te stellen, eene toelichting op mijn motiete geven. Als regimentspaardenarts bij een der Cavalerie-regimenten infunctie zijnde, dien ik het regiment te vergezellen, als dit in zijngeheel uitrukt. Dit zou op 20 Mei geschieden, vandaar mijn antwoordâ€žonmogelijk wegens groote drukte". Den 20sten Mei keerde iktegen half twee met het regiment van een officiersbe??edigingop de Galdersche heide in de kazerne terug. Om 2 uur was ikaldaar weder aanwezig voor het middagzieken rapport, dat eerstomstreeks half vier afgeloopen was. Daar ik te Oudenbosch geruimen tijd vertoefde had ik aldaar,ook

in verband met het schrijven van artikelen, verschillendeboeken en tijdschriften voorhanden. Toen mij het bericht mijneroverplaatsing gewerd werden deze, als overbodige bagage naarTilburg, mijn vredesgarnizoen, verzonden. Hieronder was evene?Šnsde door mij aangevangen schriftelijke toelichting der motie verzeildgeraakt en het was om die reden, dat ik den secretaris op.zijntelegraphisch verzoek, hetwelk mij den I7en Mei gewerd, in eenparticulier schrijven mededeelde, dat ik niet in dc gelegenheidwas hem alsnog tijdig een verdediging mijner motie op schrift tedoen geworden. Ik laat aan U, leden der Maatschappij, de beslissing, of ik, inverband met den vermelde toevalligen samenloop van omstandig-heden, een behandeling van den voorzitter, in de vergaderingvan 20 Mei j.1., verdiende. Dr. E. Bemelmans.



??? Maatschappij voor Diergeneeskunde. Vergadering van de afdeeling Groningenâ€”Drenthe der Maatschappij voor Dier-geneeskunde, gehouden 17 Mei j. 1. Onder applaus der vergadering deelt de voorzitter mede, dat hij bereid is gevolgte geven aan den wensch der afdeeling, die hem weer het presidium opdroeg. Als candidaten voor het dagelijksch hoofdbestuur worden gekozen de heeren:Dhont, Mazure en Vermeulen, terwijl als afdeelingsbestuurslid wordt aange-wezen de heer Kroes. Door den heer Wolf (Delfzijl) wordt een voordracht gehouden over veulenl?¤hme. Deze ziekte treedt in stoeterijen veel op; tusschen 1880 en 1890 stierven insommige streken 10â€”15 % der geboren veulens aan L?¤hme. Het lijden is dik-wijls aan den stal gebonden en niet steeds kan het door hygi??nische middelenworden bestreden; immers soms sterven de veulens in de best ingerichte stallenen blijven in kleine, vuile stallen gezond. Als oorzaken zijn genoemd: erfelijkheid,verder sepsis met den

navelstreng als porte d\'entr?Še. Deze infectie zou dan na degeboorte ontstaan. Deze meening wordt bestreden en men voert daartegen aan,dat de navel dikwijls heel normaal is bij lijdende veulens en anderzijds ook welnavelontsteking kan optreden zonder L?¤hme. Sohnle denkt aan intra-uterineinfectie; hij zag bij de merries, van aan L?¤hme lijdende veulens, metritis en oog-aandoeningen. In plaats van afbinden van den navelstreng laatS. deze eenigentijdintact, zoodat de foetale bloedsomloop nog eenigen tijd na de geboorte kan plaatshebben. Volgens Ostertag is L?¤hme een vorm van septicaemie, terwijl A. Marcus eensepticaemischen en pyaemischen vorm onderscheidt, al naar den toestand van dennavelstreng, die bij septicaemie slap, en bij pyaemie gezwollen zou zijn. De infectiekan zich ook tot den navelstreng bepalen. De verschijnselen van L?¤hme zijn velerlei; de veulens zijn slap, suf en er treedtgewrichtszwelling op â€” meest aan een achterbeen. Overigens in den aanvang

derziekte soms geen opvallende ziekteverschijnselen, doch in het verloop van hetproces ook oogaandoeningen, hersenverschijnselen (dwangbeweging) en longont-steking. Hetgeen bij L?¤hme voor arthritis wordt aangezien is periarthritis. Zoo zag Wolfom het spronggewricht dikwijls peesscheede-ontsteking en om het achterknie-gewricht spieraandoeningen. Periarticulaire abscessen kunnen zonder gevaarworden geopend. Zijn meerdere gewrichten gezwollen, dan is de prognose zeerongunstig, terwijl in minder ernstige gevallen de serumtherapie met succes kanworden toegepast, zoowel die met Streptococcen â€” als met coliserum. Van Zweed-sche zijde wordt tegenwoordig serum aanbevolen afkomstig van het bloed dermerrie, welke het veulen geworpen heeft. De gehouden voordracht gaf aanleiding tot een levendige discussie waarbij doorBruins werd opgemerkt, dat de serumbehandeling een vertragenden invloed opden voortgang van het ziekteproces uitoefent, \'t geen zeker als

een groot voordeelmoet worden aangemerkt. Van Bergen wil een rationeele toepassing van de serum-therapie; m.a.w.: wanneer vaststaat dat de veulenziekten, welke wij samenvatten



??? â€” 5i4 â€” onder den colleetiefnaam ,.L?¤hme", door verschillende bacteri??n kunnen wordenveroorzaakt, dan wil hij vanwege de serum inrichting niet toegezonden hebben:serum legen veulenl?¤hme doch b.v.: streptococcenserum tegen een bepaalden vormvan L?¤hme en caliserum tegen een anderen vorm â€” al naar gelang deze of gene bacteriede oorzaak van de infectie is. De seruminrichting moet ons bekend maken met denaard der sera en mag van de veeartsen geen seruinspuiters maken. Gemelde inrich-ting schijnt nu eens dit en dan weer dat te zenden. Zoo ontving Muller (Loppersum)op z\'n aanvraag van serum tegen L?¤hme twee seia en van Bergen (Borger) bij eendito aanvrage ?Š?Šn serum. Dr. V. d. Veen meent bij L?¤hme articulaire en peri-articulaire aandoeningen te moeten onderscheiden. Een gewrichtszwelling aande laterale zijde van het spronggewricht is geen gewrichtsaandoening, die aande mediale zijde wel. Het is vrij zeker dat onder L?¤hme heel

veel wordt gebrachtdat van huis uit geen L?¤hme is. Hij zag b.v. bij sectie van z.g.n. aan L?¤hme ge-storven veulens aandoeningen van de beenpunten der epiphysen, \'t geen tochmet sepsis niet veel te maken heeft. Lam?Šris zocht nog steeds verband tusschen het oude â€žverzogen" en L?¤hme. Hetlijden zou dan berusten op een ingewandsaandoening en gepaard gaan met diarrhee.Deze diarrhee treedt ook op bij hengstigheid der merrie â€” zoo zelfs, dat in sommigestreken de paardenhouders het optreden van diarrhee bij veulens als een vastbewijs aannemen voor de hengstigheid der\' merrie en met deze naar den hengstgaan. De behandeling van het programma der algemeene vergadering kon kort zijn.Ten opzichte van de motie Dr. Bemelmans betreffende de benoeming van eencommissie voor de bestudeering van het mond- en klauwzeer wordt aan onzen af-gevaardigde een blanco mandaat gegeven. Beunders demonstreert twee praeparaten van een jonge koe, die 15

dagenvoor de slachting door Dr. V. d. Veen was ingespoten tegen piroplasmose en welmet trypaanblauw. Het eene praeparaat was een stuk vleesch uit de omgevingvan de injectieplaats, waar het spierweefsel over een groote uitgebreidheid, vooralaan de oppervlakte duidelijk blauw gekleurd was; het 2e praeparaat was een door-snee van den intens blauw gekleurden boegklier. Het vleesch van het dier werdniet voor consumptie afgekeurd. Naar aanleiding van deze demonstratie deelde Dr. V. d. Veen mede dat door hemreeds een 100-tal runderen met succes preventief zijn behandeld tegen piroplasmosedoor inspuiting met gedefibrineerd immuun-bloed, treedt er entziekte op dan wordtingespoten met trypaanblauw en meestal met goed resultaat. Voor de volgende vergadering zal Dr. Mogen dorf worden uitgenood igd eenvoordracht te houden op melkhygi??nisch gebied. Kroes.



??? Referaten. J. Ligni?¨res. La Bacterioth?Šrapie (lans le traitements des plaies. Ree. de Med. Veter. Tom. XCI NÂ°. 23â€”24. Ligni?¨res raadt aan bij zeer oude, moeilijk genezende verwondingen, metnecrose van diepliggende deelen, twee of drie maal een gedoode cultuur van ne-crosebacillen in te spuiten. De genezing zou dan ten spoedigste tot stand komen. Het verdient de voorkeur hiervoor bacillen te gebruiken die uit de secreta derte behandelen wond zijn geteeld. De ontwikkelde methode, heeft veel analogiemet de zoog. methode van Wright. Petit. Recherches sur le cancer de la mamelle. Ree. de Med. V?Št?Šr Tome VCI NÂ°. 23â€”24. Petit beschrijft een acht-tal gevallen van carcinoom bij hond en kat, waarbijtwee gevallen met generalisatie in long en lever en een geval met uitbreiding inde huid van de dij. Het artikel, dat vooral belangrijk is met het oog op de velehistologische details,, leent zich weinig voor een kort overzicht. Jacoulet. Au sujet d\'une stomatite

erosive de nature ind?Štermin?Še chez le cheval. Ree. de Med. Veter. Tome XCI NÂ°. 23â€”24. Onder de franscht- legerpaarden, en vooral onder de uit Amerika aangevoerdedieren werd een exantheem waargenomen, dat aan ,,horse pox" deed denken.Er waren geen pustulae of blaasjes, maar alleen slijmvlieserosies, ter grootte vani c.M. in doorsnede. Door samenvloeien van deze erosies kan het komen totontvelling van een groot deel van de tong. Er was overvloedige speekselafschei-ding. Het lijden was niet besmettelijk, men meent de oorzaak er van in slechtevoedingsmiddelen te moeten zoeken. La resistance des Trichines au Froid. Ree. de M?Šd. V?Št?Šr. Tome XC1I NÂ°. 1 en 2 pag. 32. Op de hierboven aangegeven plaats vindt men een referaat van A. R. over dewaarnemingen, die gedaan zijn over het weerstandsvermogen van de trichinentegen afkoeling. Vooral worden vermeld de waarnemingen van Ransom (Science,30 Jan. 1914) en Schmidt, Ponomarer en

Mlle. Sovelier (R?Šunion biologiquede Petrograd s?Šance du 10 mars 1915). Deze komen voornamelijk hierin overeendat afkoeling tot temperaturen niet kouder danâ€”i5Â°C. de trichine niet zoodanigaantast, dat zij als onschadelijk is te beschouwen. Na afkoeling opâ€”16Â° totâ€”180 C.gedurende 3 dagen schijnen nog wel enkele exemplaren teekenen van leven tegeven, doch deze zijn niet meer in staat een dier trichinellose te bezorgen.\' Op



??? grond hiervan wordt de meening uitgesproken, dat bevroren varkensvleesch, zoo-als dit uit Amerika in Frankrijk wordt ingevoerd in dit opzicht niet gevaarlijk isen dus niet aan een onderzoek op trichinen behoeft te worden onderworpen. C. F. van Oijen. M. Taget. De 1\'intra-dermo-mall?Šination palp?Šbrale comme m?Šthode de diagnostic dela morve. Ree. de Med. V?Št?Šr. Tome XCI NÂ°. 23â€”24. Taget geeft een overzicht van de toepassing der intra-dermo-mall?Šinatiein het ooglid bij de bestrijding der malleus, in het fransche leger. Hij vestigt erde aandacht op, dat bij de meeste paarden altijd een zeer licht oedeem ontstaat,wanneer men als injectievloeistof gebruikt: 1 deel malleine brute met 3 deelenwater met acid. phenylic. Deze kleine opzwelling kan zelfs als zeer typischecontrole voor een negatieve reactie worden benut. Op grond van een uitgebreid onderzoek, waarbij 235 paarden ter sectie kwamen,meent Taget aan de palpebrale injectie de voorkeur te mogen

geven boven deandere methoden, die op het waarnemen van locale reacties berusten. Het isvooral de conjunctivitis, die aan de positieve reactie de groote waarde verleent.Er wordt op gewezen, dat de intensiteit der reactie bijna omgekeerd evenrediggenoemd kan worden met de hevigheid van het lijden. Hoewel in de vergadering der soci?Št?Š centrale de M?Šdecine v?Št?Šrinaire waardit artikel werd voorgedragen, nog wel eenige discussie over de betrouwbaarheidder reactie volgde, waren alle sprekers het er over eens, dat de intra-dermo-mallei-natie in het ooglid wel een der beste diagnostica is. M. G. Petit. Melanase de la glande parotide. Ree. de Med. Veter. Tome XCI NÂ°. 23â€”24. Petit beschrijft een geval van melanose van de parotis bij een paard, waarbijde helft van deze klier door tumorweefsel was vervangen. Zelfs in die gedeelten,die op het oog geheel zwart waren bleek bij microscopisch onderzoek nog oorspron-kelijk klierweefsel aanwezig. C. F. van Oijen.



??? De fractuur van de eerste rib bij het paard met betrekking tot kreupelheid, DOOR W. S. ST?œVEN. (Voordracht gehouden in de vergadering van de Afd. Noord-Hollandder Maatschappij voor Diergeneeskunde den 13 Mei 1916.) M. M. Ik heb de eer Uw aandacht te verzoeken voor een voordrachtwaarvan de kern is: een weinig bekend, zeldzaam genoemd, en uiteen diagnostisch, prognostisch en therapeutisch oogpunt een voorde practici wetenschappelijk onderwerp n.1. de fractuur van deiste rib bij het paard met betrekking tot kreupelheid. De iste rib-fractuur heeft mij uit een diagnostisch oogpunt al vele jaren beziggehouden en ........getergd, omdat ik trots de theorie??n die mij bezielden, tusschen het levend materiaal dat mijwerd aangeboden en het waarnemen van eenige hersteld-gebrokeniste ribben aan het abattoir te Amsterdam, afkomstig van mijonbekende slachtpaarden, nooit den schakel kon aantoonen.Paarden, lijdende aan een gefractureerde iste rib, herstellen inden

regel en men verliest ze uit het oog, en bij een slachtpaardmet genezen iste-ribfractuur, kon ik nooit ontdekken waar hetdier als kreupel werkpaard had gestaan. Ik kon dus niet bewijzendat die kreupelheid veroorzaakt was door een fractuur der iste rib. Na een behandeling van eenige maanden van een paard hierter stede, waarvan ik de iste-ribfractuur spoedig vermoedde enna de slachting deze fractuur vond, kwam de idee bij mij op ditonderwerp hier ter tafel te brengen, mijn excuses makende tegen-over mannen der wetenschap misschien wat al te uitvoerig te zijn;tal van onderdeelen bij dit onderwerp passende zijn U uit studie enervaring, zooals van zelf spreekt, overbekend, doch om een goedgeheel te verkrijgen is hun vermelding hier ter plaatse welwenschelijk. Ieder onzer kent de paralysen van den N.ulnaris en van den N.radialis; beiden worden toegeschreven aan tijdelijke drukkingenin het beloop dier zenuwen aangebracht, ofschoon het niet onmo-gelijk is, dat hun paralysen

als zij slechts enkele minuten durenschijnbaar zenuwdrukkingen zijn en vermoedelijk tot oorzaak heb-XLIII 30



??? ben het dichtdrukken van nevenliggende bloedvaten, waardoor eenspierverlamming ontstaat met de bij den mensch bekende sub-jectieve waarneming die we â€žslaap" in het been, den arm, de hand,zelfs de teen of in een vinger, noemen. Dergelijke drukkingen op die zenuwen of bloedvaten, vindenplaats, wanneer deze weeke organen liggen tusschen twee harde voor-werpen, hetzij een beenig deel van het dier en een hard voorwerpdaar buiten, hetzij tusschen twee beenige deelen van het dier zelve. Hoewel een drukking van de eerstgenoemde soort per toevalzeer wel mogelijk is bijv. door drukking van den iijtuigboomof den latierboom tegen of nabij het olecranon ligt de 2e soort(been tegen been) meer voor de hand, in het bijzonder daar waar deboeg n.1. de epiphysen van de scapula en de humerus met hunmediale zijde tegen den ribwand, respectievelijk tegen de lateralevlakten der 2 of 3 eerste costae liggen; juist tusschen deze been-deren-groepen of eigenlijk

tusschen de beide vlakke spier en peesen fascie massa\'s, waarvan die beenderen het stevige geraamtezijn, ligt het uitgangspunt dier twee genoemde zenuwen niet alleen,doch ook van zoovele anderen n.1. het ventrale of distale gedeeltevan den â€žPlexus brachialis." De plexus brachialis is een plat langwerpig zenuwconglomeraatwaarin een splitsing, kruising en uitwisseling van de oorspronkelijkezenuwen plaats vindt. Zij ontstaat uit de ventrale wortels der 3laatste hals- en 2 eerste borstzenuwen, zoomede eenige sympaticus-takken, welke deels tusschen de vezelen van den M.Scalenus, deelsop den voorrand der iste costaal zich lateraalwaarts begeven en ligtdus geheel op den voorrand en de laterale vlakte van het bovenste2/3 gedeelte der iste rib en vrijwel in dezelfde richting als deze,hoewel ventraal iets caudaal. Naar alle richtingen, doch vooralventraalwaarts geeft zij straalsgewijze en elkaar kruisende takjesen takken af naar alle bijzondere en de meeste

algemeene spierenvan het voorste lidmaat en die veelal genoemd worden naar debeenderen en spieren die zij volgen of inervecren; de plexus bra-chialis is met zeer los of ijl bindweefsel met de costaal-vlakte ofeigenlijk met de dekkende fascie verbonden, zoodat zij gemakkelijkover haar onderlaag, de rib-fascie, kan schuiven of bij het cadaverkan worden verschoven; met een eveneens ijl bindweefsel is deonderste helft van den plexus brachialis gescheiden van, en ver-bonden met den boeg en meer in \'t bijzonder ligt de tuber scapulaetegen het onderste gedeelte van den plexus wanneer het lidmaatnormaal den troncus draagt; de bovenste helft van den plexuswordt door een gedeelte van den M. serrat. cervic bedekt.



??? - 5i9 - Zoodra het paard zich beweegt, de boeg craniaal gaat, komt deplexus iets vrijer te liggen, doch bij caudaal gericht lidmaat zal deplexus zonder twijfel gedrukt worden tusschen den schouder enden boeg en de iste rib, en bovenal wanneer een ander voorwerpden druk dier boog vergroot (bij een aanrijding, een val), ofwanneer die ribvlakte sterker tegen den boeg wordt aangedruktzooals bij het liggend opereeren. Immers juist bij dat opereeren ligthet lidmaat resp. de tuberscapulae en meer bepaald het processuscaracoideus sterk caudaalwaarts en herhaaldelijk zien we dan ookbij eene operatie in ligging de overigens vrije onschuldige en spoedigherstelde paralyse van den N. radialis optreden. Dergelijke paralysen geven als symptoom het bekende door-zwikken van den carpus en kogel van het betrokken lidmaat,soms is ook zeer duidelijk een slependen gang van het voorbeen,meermalen ook bij het achterwaarts gaan, doch allicht zijn er danmeer zenuwen in de drukking

en meer spieren in de paralysisbetrokken bijv. de biceps, de triceps, de pectorales. Van een eigenlijkkreupelen, waarbij het hoofd en de hals de beweging van het lidmaatvolgen, behoeft bij een paralyse nog geen sprake te zijn; is er echterpijn aanwezig zoodat het dier deze tracht te ontwijken resp. teverminderen tijdens het gaan in stap, in draf of in galop dan teekentdeze pijnlijkheid zich af in de bekende hoofd- en halsbeweging. Het systematisch onderzoek langs het geheele voorbeen bij eenkreupel paard, leidt bij afwezigheid van elk verschijnsel, dat wegenstumor, calor of dolor bij tal van kreupelheden aanwezig is of voorden dag komt tot de diagnose â€žschouderkreupel per exclusie",de laatste tien jaren is die diagnose met meer zekerheid te stellendoor de toepassing der locale anaesthesie waardoor een geheelor.derbeen als zetel eener occulte kreupelheid kan worden uitge-sloten; teekenend is dan veelal het sleepen van den hoef tijdens hetachterwaarts gaan, soms ook bij

het voorwaarts gaan; gewoonlijkwordt bij het gaan de carpus ook niet zoo hoog en voorwaartsgebracht als bij het gezonde been en meestal wordt het geheele beeneen weinig geabduceerd. Welke laesie dan aan den schouderstreek die kreupelheid ver-oorzaakt blijft duister; velen noemen paralyse van den M. subsca-pularis of een verscheuring van den M. serratus, doch als bij eenwaarneembare laterale spier eene paralyse, zelfs een totale ver-scheuring optreedt, veroorzaakt dit toch nog geen kreupelheid.Ik heb paarden gezien, bij welke door scherp of stomp geweld degeheele M. triceps of de M. pectoralis superficialis waren doorge-sneden, terwijl van kreupelheid geen sprake was; waarom zal men



??? dit dan veronderstellen bij verscheuringen van de niet waarneem-bare mediale musculi? M.H. Weest overtuigd dat dergelijke hevige kreupelheden hetgevolg zijn van een belangrijke kneuzing van den plexus brachialisen dat tal van symptomen, zoowel de spontane als die welke wekunnen opwekken daarvan het gevolg zijn o.a. het abduceerenvan het been, zoowel in rust als bij het gaan; dit is het gevolg deelsvan de paralysis der pectoralis door kneuzing van den oorsprongvan den N. pectoralis; bovendien is het abduceeren instinct-matig, noodgedwongen ofwel overlegd, een gevolg van de contractievan den M.trapezius en M.rhombo??deus wier, inerveerende zenuwenuit het dorsaal gedeelte van den plexus komende het minst of inhet geheel niet worden gedrukt, waardoor de schouder en de boegminder tegen den plexus drukken; het minder hoog en voorwaartsbrengen van den carpus is een gevolg van de paralysis v.d. M.biccpsen den M.brachiocephalus door drukking

resp. van den oorsprongder N.musculocutaneus en den N.axillaris. Het slepen bij het ach-terwaarts gaan is een gevolg van de paralyse van den M.triceps doordrukking van den oorsprong van den N.radialis. Bijna herhaaldelijk zwikt het paard door in den kogel en den car-pus eensdeels door paralyse van de extensoren door drukking vanden oorsprong van den N.radialis, doch anderdeels omdat de boegbij het voorwaarts gaan van het paard, caudaal langs den ribranden ribwand gaande, tijdens het steunen op den bodem, den ribwandsteeds meer nadert en daardoor den tusschenliggenden reedsgedrukten plexus vrij snel in de klem brengt; daardoor wordttelkens opnieuw de plexus gekneusd en tilt het paard wanneer hetlidmaat ongeveer verticaal staat plotseling instinctmatig den hoefop alsof het in een spijker trapte of een kroonbetrapping heeft.Het loopt dan soms alsof het de pijn in den voet voelde eenige passenmet den voet vooruit gehouden en abduceerend zonder er

meeden bodem te raken voorwaarts (dit vermoedelijk door drukkingvan den oorsprong van den N. ulnaris). De atrophie van het ge-heele lidmaat is alsmede een verschijnsel of gevolg, doch komt ookbij elke andere chronische kreupelheid voor; toch zien we later weleens een blijvende atrophie bijv. van ?Š?Šn kamspier of van eender M.M. pectorali, alsof het paard die spier nooit had gehad. Eenige van zelf sprekende niet algemeen bekende, op te wekkenverschijnselen en die te zamen met de vorigen de methode vanhet onderzoek representeeren zijn de volgende: ie. soms is een gedeele van de huid van het lidmaat gevoelloos. 2e. bij het bewegen in den cirkel dus bij het longeeren, is met



??? het zieke been aan de binnenzijde de kreupelheid heviger omdatde geheele troncus in zijn centrifugale beweging tegen het over-hellende lidmaat, derhalve tegen den plexus drukt; dit in tegen-stelling met andere kreupelheden in den omtrek van den schouder(omartritis, ontsteking van het olecranon, scapulum-fractuur enz.) 3e. bij het ophouden van den voet en caudaal-mediaalwaarstdrukken van den carpus zal men ook den boeg tegen den ribwanddus tegen den plexus drukken, welken druk het paard tracht teontwijken. 4e. wordt bij opgeheven hoef het paard zacht aan den hals enromp naar de gezonde zijde gedrukt dan zal het deze drukkingzoolang verdragen totdat het instinctmatig gevoelt het evenwicht tezullen verliezen; de gezonde hoef staat dan zeer ver mediaal voorbijhet ondersteuningsvlak en met een kalme verheffing op den achter-hand herstelt het paard zijn gezonde been in den verticalen stand. Neemt men echter den gezonden hoef op en drukt men den tron-cus naar

de zieke zijde dan drukt de ribwand meer en meer tegenden boeg en lang v????rdat het been denzelfden hellenden stand heeftals bij het gezonde been, wordt de plexus zoodanig gekneld, dathet paard als door den bliksem getroffen den carpus buigt enmisschien stort. En eindelijk 5e. alle trekkende, buigende en slingerende bewegingen op hetbeen abduceerend uitgevoerd, schijnen het paard niets te hinderenhetgeen toch zeker niet wijst op ontstekingen van mediaal gelegenmusculi en ligamenti. Bij al deze verschijnselen is te bemerken dat de paralyse zeer ver-schillend is en geheel afhangt van de plaats in den plexus waardeze of althans een of meer zijner takken het hevigst zijn gedrukt.Het met de virgertoppen palpeeren, drukken en grijpen, voor enachter den schouder om deze mediaal te betasten is nutteloos,de plexus is niet te bereiken. Hoe larg duurt deze schouderkreupelheid per exclusionem? Die, bij de meest eenvoudige drukking ontstaan zijnde bijv.bij het liggende paard is

een minuut, een uur misschien na hetopstaan weer voorbij, overeenkomstig het medegedeelde omtrentcirculatiestoring en de eenvoudige zenuwdrukking. Is evenwelde schok tegen den schouder hetzij craniaal of lateraal van dezenheftig geweest (een val, een aanrijding of een stoot tegen of dooreen hard voorwerp of bij eene knelling onder een krib enz. waar-tegen het paard zich boven zijn weerstandsvermogen heeft verzet)dan is een uitstortirg van bloed of weefselvocht ter hoogte van



??? den plexus beslist het gevolg, en zal het uitgestorte vocht op denplexus en zijn uitloopers drukken niet alleen, doch zal deze ookdoor den schouden of boeg meer worden gedrukt dan normaalen derhalve pijn veroorzaken; deze drukking, met al de gevolgen vandien dus ook de kreupelheid en de paralysen zal zoolang durentotdat het uitgestorte vocht resp. het haematoom geheel is geresor-beerd, behoudens de mogelijkheid dat bij het plaats gehad hebbendongeval direct een of andere uitgaande tak van den plexus voorgoed is afgekneld; overigens mag men de resorptie van dat haema-toom stellen op hoogstens 3 weken en is daarna het paard hersteldte beschouwen. Stelt u echter eens voor dat een paard ter hoogte van de beideboegen tusschen twee voorwerpen (bij v. spoorwagens) werd geknelddan zal zonder twijfel de iste rib tegen welks onderste helft de boeg(de tuber scapulae, het processus caraco??deus) drukt, ergens buigenof breken, \'t Is volstrekt geen phantasie

wanneer ik verklaar datals een voorwerp van ter zijde of schuin van voren tegen den boegof recht van voren (b.v. een lamoenboom van een ander rijtuig)tusschen de beide boegen door, de iste rib treft, deze kraakt ofbreekt; ook als het paard stort, hetzij het schuin op den boeg ofmet het manubrium sterni op den bodem terecht komt zal deiste costaal ergens of het ie paar costae kneuzen, kraken of brekenen zal een ribfissuur resp. een ribfractuur ontstaan; deze ribfractuuris tevens bij stomp geweld mogelijk bij een gesloten huid. De gevolgen eener ribfractuur zijn: een haematoom, Vnisschieneen doodelijk doch in elk geval een haematoom om de rib, vervolgenseen periostitis van het costaalperiost, zoomede een regeneratie vanbeenweefsel, een embryonale callus, een provisorische, vervolgenseene blijvende callus, een herstelde ribfractuur; deze laatste zalongeveer 8 a 13 weken na het ongeval zijn gevormd en in al dientijd zal de plexus brachialis hier of daar of overal gedrukt of

gekneldworden en des te meer naarmate de boeg heen en weer schuiftover het haematoom, langs eventueele beensplinters, over den cmbr.callus, over den blij venden callus; derhalve zal het paard al dien tijdkreupel gaan en aanvankelijk zelfs meer en meer naarmate decallus zich uitbreidt en daarna minder naarmate de beenbreukzich herstelt totdat na 8 a 13 weken de rib genezen en het paardrad is, behoudens het totaal afklemmen of afdrukken van eenenkelen zenuwtak, waardoor een bepaalde spier geparalyseerd kanblijven of zelfs geheel atrophieert. Zoo\'n blijvende totale atrophiezag ik maanden na het ongeval eens bij een M.infraspinatus, eensbij een M.supraspinatus, twee keer bij den M. psctoralis super-



??? ficalis (doch deze paarden bleven rad, ze stierven niet door eenandere ziekte, gingen eindelijk in den handel verloren, zoodat iknooit hun cadaver kon seceeren om na te gaan of de iste rib ge-fractureerd was geweest. Wordt zoo\'n pati??nt met een ribfractuut gedurende de eerste 4a 6 weken tijdens het vormen van den callus te vroeg gebruikt danbreekt de fractuur allicht opnieuw, er ontstaat opnieuw weefselvocht-zwelling, een periostitis, een verkleining van de beschikbareruimte, de plexus wordt opnieuw gedrukt, en het paard komtvan zijn rit of daarna even kreupel thuis als bij het begin van hetproces. Het is bekend dat de spongieuse beenderen na een fractuurnu en dan daar ter plaatse gaan abscedeeren bijv. aan het bekken,aan het collum van het os femorus, waarom dan ook niet aan ee.icostaalfractuur. Welnu, den 21 Juni 1915 werd mij bij eene Mij.alhier, een paard r.v. kreupel ter behandeling aangeboden dat zeernerveus zijnde, volgens de anamnesis vermoedelijk bij

het opstaantegen den voerbak zich bezeerde. Het onderzoek deed mij dadelijkdiagnostiseeren drukking van den plexus brachialis, waarom dewaterspray werd aangelegd. Gedurende de eerste dagen verergerdede toestand, zoodat ik reeds den 25 Juni aan de diagnose durfdetoevoegen: â€žvermoedelijk iste ribfractuur", waarom het paardmet cantharide zalf werd behandeld; den 27sten Juli werd tentweeden male dezelfde geappliceerd; ongeveer den 23 Septemberwas het paard in alle gangen rad, werd dagelijks afgestapt en ookeenige keeren (12 dagen in 30 dagen) gebruikt, doch werd den 23October weer even hevig kreupel. Na een behandeling van nog eensacht weken ontstond plotseling, vrijwel in 2 dagen een tumor aanden voorrand van het scapulum, waaruit den i8en Decemberna een incisie zich ongeveer een liter pus ontlastte; den ien Jan.1916 durfde ik de directie te rapportceren dat het paard lijdendewas of had geleden aan een fractuur der iste rib met een

bijkomendbreuk-absces. De directie gaf mij in overweging het paard te doenafmaken. Ongeveer 3 weken na de incisie (9 Jan.) liep het paard weergoed en was de operatieplaats zoo goed als genezen; ik vermoeddetoen dat de fractuur hersteld was en met de pus zich eenige uitge-weken ribsplintertjes hadden verwijderd. Daarna (sedert 10 Jan.)is het paard nog 14 dagen tot aller tevredenheid dagelijks in dienstgesteld maar ook weer kreupel geworden, waarom ik het den 28



??? eene nietherstelde of opnieuw gebroken ribfr actuur zeer nabij devertebrae gelegen, feitelijk eene intracapsulaire fractuur; het om-gevende periosteumtaschje, schijnbaar goed afgesloten, bevattegeen pus, wel een weinig muceuse vloeistof; van eene verbindings-kanaal naar de eveneens goed gesloten huid was geen sprake meer. Ziedaar M.H. den schakel bedoeld in \'t begin dezer voordrachtn.1. de gebroken iste rib gevonden bij het cadaver van een paard,dat bij het leven de verschijnselen vertoonde precies zooals de paar-den, die ik daaraan nu en dan verdacht te lijden. Wel is waar is dezerib niet genezen, doch de hersteld-gebroken iste ribben bij geslachtepaarden mogen voor ons het bewijs zijn dat ze even goed kunnenherstellen als andere ribben of andere beenderen. Dat het exem-plaar U hier getoond een unicum is, (waarschijnlijk in abscedeeringgegaan omdat ze zoo dorsaal is gebroken en niet afdoend is genezen),doet aan de theorie??n der iste ribfractuur niets

te kort; bij het mee-rendeel der gevallen zag ik de fractuur bij de slachtpaarden in deonderste ribhelft. Meer zekerheid voor de diagnose zal worden ver-kregen als in de toekomst het bij andere fracturen voorkomendeâ€žcrepiteeren" waarneembaar, zoomede per radiographie de fractuurzichtbaar zal kunnen worden gemaakt. Ik trek de volgende con-clusie: de abnormale gang, kreupelheid en paralysen door laesiesvan den plexus brachialis en zijne takken zijn ontstaan:ie door een simpele drukking als zij een dag,2e door een haematoom als zij drie weken, Jan. heb doen afmaken; de sectie leverde het preparaat dat ik Uhier presenteer:



??? 3e door een iste ribfissuur of infractie als zij ^ 5, â€” en 4e door een iste ribfractuur als zij langer duren. Een enkel woord over het tot stand komen van de iste ribfractuur.De eerste 6 paren costae liggen prachtig beschut in den cingulumextremitatum thoracicae, zoodat zij zelden, daarentegen de 12laatste paren veelvuldig breken. Van de 6 eerste paren breekt deiste rib het meest omdat zij door de hier beschreven drukkingvan den schouder en boeg, speciaal door het processus caraco??deuskan worden gedrukt, omdat zij de eerste rib is die den stoot ontvangtvan alle tusschen de boegen dringende vreemde voorwerpen,omdat zij bij het storten vai het paard den schok tegen het sternumpareert voor de columna vertebralis (waardoor de fractuur percontrecoup kan volgen), omdat ze van alle costae de meest rechteis, waardoor ze niet den veerenden weerstand van de hoepelvormigezusters bezit) en omdat ze niet alleen dorsaal de smalste is van alle,doch bovendien aan den

voorrand een diepe concaviteit bezit. Ten slotte de therapie. Het behoeft geen betoog dat bij eeneenvoudige drukking van den plexus of een zijner takken bijv.de N. radialis zelfs ook bij het aanwezig zijn van een haematoomde massage van de zieke plaats heilzaam kan zijn en daarom eenigafstappen dagelijks wel gewenscht is; bij het aanwezig zijn eenerribfractuur zal volstrekte rust aanbeveling verdienen. Wanneerdaarom de symptomen van kreupelheid en paralyse gering zijngeef ik een dag den pati??nt wat beweging, om daarna en ook wan-neer ik door de hevigheid der kreupelheid eene ribfractuur vermoed,absolute rust te geven, door het paard op te zetten en in een gordelte brengen. De antiphlogistische behandeling met behulp van ijs of dek waterslang heeft als zoodanig niet het minste nut, omdat niet iste verwachten dat het langs den schouder afstroomende watereenigen invloed heeft op de gekwetste deelen 10 a 20 c.M. diepergelegen. Intusschen veroorzaakt de

waterspray door zijn koude bij demeeste paarden een somnolentic of indolentie, waardoor de pati??nthet lidmaat gewoonlijk zeer rustig houdt en ik pas dan ook dit,bij de meeste leeken zeer geliefkoosde middel toe om na verloopvan een week, de verschijnselen gelijk blijvende of toenemende,de bekende cantharid-zalf zeer uitgebreid op schouder, boeg enhals te appliceeren. Na een dag van eenige onrust, houdt het paard,door het kleven van duizenden haartjes in de exsudatiekorst hetlidmaat zoo stil alsof het in een immobiel verband zat. Na het af-vallen der crustae is het paard al of niet hersteld, in het laatste ge-



??? val wordt nogmaals cantharidzalf aangewend. Bij een langdurigeparalyse van den N.radialis zonder meer heb ik eenige keeren succesgehad met het tijdens het afstappen krachtig abduceeren van hetlidmaat door met een longe aan de koot vastgebonden, het geheelebeen telkens van den romp te trekken als het zwevende is; ik ver-wachtte hiervan een blijvende vrijere ligging van den plexus resp.van den N.radialis, en rekking van dezen laatsten. Zoo terloops sprak ik van een doodelijk verloopend haematoom,inderdaad de gebroken iste rib heeft nog meer op zijn geweten;na een haematoom door het afscheuren van een groote bloedvat,zooals er daar zoovele liggen, kan door verbloeding naar de borst-holte of bij een tevens geperforeerde huid naar buiten de doodvolgen; de iste ribfractuur zal ook eenigszins op de ademhalingvan invloed zijn, ze zal dooi de opvolgende bloeding ol de periostitisook cornage veroorzaken. (Uebele) Doch ik wil in beeldspraak hethek sluiten,

een hek met vele spijlen door welker tusschenruimtenzeker nog heel wat meer wetenschap is te drukken. Een geval van haemopto??, door A. FEBERWEE Azn., te Eibergen. Den 3oen November 1915 werd mijne hulp ingeroepen voor eenrund, dat in hevige mate bloed spuwde. Mijne eerste gedachtenwaren: ??f een pati??nt met longtuberculose ??f met miltvuur. Status praesens. Op de hoeve van den eigenaar van het bewuste dier gekomen,vond ik eene zwartbonte koe (c.a. 10 jaren oude, guste melkkoe)voor het dier in de voedergoot eene ongeveer 2 Liter groote bloed-massa. De bloeding had nog niet opgehouden; het bloed werdgedeeltelijk als coagula uitgehoest en lekte bovendien bij dunnestraaltjes periodiek uit den mond van het dier. Pati??nte was vrijbenauwd. De hevigheid der bloeding en de kleur van het bloed deden mijde mogelijkheid van miltvuur gering schijnen. De pols was ge-spannen, frequentie 120, lichaamstemperatuur 39.q. Bleef mij de andere

waarschijnlijkheid over: Long-tuberculose.



??? Percussie leverde geen duidelijke resultaten op. Bij auscultatiewas een sterk tracheaal en broncheaal geluid, veroorzaakt door dein de luchtwegen trillende bloedstolsels, overheerschend. Bij het opnemen der anamnese vernam ik nog, dat het dier voorc.a. drie weken ook eene geringe hoeveelheid bloed uit den neushad ontlast. Eigenaar had dit toen aan trauma toegeschreven ener verder geen acht op geslagen. Therapie. Als therapie werd aangewend eene injectie van 400 m.gr. mor-phine, ijsomslagen om den thorax en vloeibaar voedsel. Verloop der ziekte. De volgende dagen beterde het dier geleidelijk. Terwijl het in deeerste dagen steeds in staande houding bleef, ging het nu weerperiodiek liggen. Ook de melkproductie steeg tot c.a. % van dehoeveelheid die de koe voor de ziekte gaf. Na 3 dagen werden de ijsomslagen weggelaten en eene meersubstar.tie??le voedering werd toegestaan. De eetlust bleef echter onvoldoende; de thermometer weeetrouwens nog steeds te

hooge temperaturen aan; varieerendetusschen 39.9 en 40.4. Bij auscultatie waren nog zwakke reutel-geruischen waar te nemen, vooral aan de linker zijde. Mijn plan was het dier met tuberculine in te spuiten en ik wachttedus op eene temperatuurdaling tot onder de 390 C. Toen den igenNovember dit nog steeds niet had plaats gehad, besloot ik deophthalmo-reactie toe te passen. Dit laatste geschiedde des namiddags 4 uur ongeveer, \'s Avondstegen 7 uur werd mijne hulp weder ingeroepen; het dier had wedereen hevige longbloeding. Op de hoeve aangekomen was ik te laat; aangezien de koe dreigdete verbloeden (of te stikken?) had de eigenaar haar door halssnedeafgemaakt. Den volgenden morgen was ik in de gelegenheid de sectie te doen. Sectie-Verslag. De beide longhelften aanmerkelijk vergroot. Pleura normaal,evenzoo de bronchiale en mediastinale lymphklieren. De trachea werd te beginnen aan het orale uiteinde opengeknipt.De eerste vertakking van de trachea in

de linker long mondt uitin eene caverne ter grootte van een flinke kastanje; gelijktijdig



??? staat met deze caverne in verbinding een vrij groote arterie, welkeafstamt van de Art. pulmonalis. Verder werden de longen door mij niet aangsneden, doch welkonden door palpatie nog eenige verhardingen waargenomen"worden. Aangezien longbloeding niet als een veel voorkomend verschijnselvan tuberculose bij het rund bij mij bekend was, raadpleegde ikde mij ter beschikking staande handboeken over dit verschijnsel.Ik kon echter geen enkele opgave van dien aard vinden. Een en ander deed mij besluiten hart en longen op te zendennaar het instituut voor parasitaire of infectieziekten van \'s RijksVeeartsenijschool en kreeg bij schrijven van den heer Baudetde volgende inlichtingen: Allereerst ook denkende aan t.b.c. bracht het feit dat de be-treffende lymphklieren totaal vrij waren van tuberculeuse ver-ar deringen, mij aan het twijfelen. Bij microscopisch onderzoekvan de korrelige massa werden geen t.b.c.-bacillen gevonden. Tweecaviae werden ge??nt. De korrelige

massa bleek steeds door een dikwandigen kapselomgeven te zijn. Zoo werd ook in de caverne een kapsel van ^3 m.M. dikte gevonden. Deze kapsel was door insnijdingen, die inde trachea en Art. pulmonalis gemaakt waren, gehalveerd. Bij nauwkeurig onderzoek bleken in het longweefsel rondom decaverne talrijke kleinere haarden, met denzelfden inhoud als degroote caverne, aanwezig te zijn. In de linker long werd ?Š?Šn, in derechter long werden twee steriele echinococcen aangetroffen, enten slotte bleken de haarden rondom de caverne, en ook de cavernezelf, aan echinococcen hun ontstaan te danken te hebben. Naschrift. Het geval leek mij vermeldenswaard omreden van het bij onzehuisdieren zoo weinig voorkomen van haemopto??. De hand-boeken vermelden dit verschijnsel alleen als voorkomend bij paardenwelker ademhalingsorganen door zwaren arbeid geforceerd worden. Waar bij eerste beschouwing het genoemde geval op tubercu-leusen grondslag

gevestigd scheen, frappeerde het mij, dat ookin deze richting de literatuur geen aanwijzingen gaf, temeer waarbij den mensch long-t.b.c. zoo dikwerf de zoo gevreesde bloed-spuwingen met zich brengt. Tenslotte wensch ik mijn hartelijken dank te brengen aan Dr.Baudet voor zijne welwillend verstrekte hulp en inlichtingen.



??? In verband met bovenstaand geval werd door de redactie mijneaandacht gevestigd op een artikel van Dr. E. Wi jssmann. opgenomenin Heft 2 van Band LVII van het Schweizer Archiv f??r Tierheil-kunde getiteld: Ueber einen Fall von t??dlicher Lungenblutung bei einer mitThrombose der Lungenarterie behafteten Kuh. Waaraan ik hetvolgende ontleen: W. behandelde het bewuste dier in Februari 1912 voor eentraumatische gastritis gepaard met pleuritis aan.de rechter zijde.Pati??nt herstelde schijnbaar volkomen. Den 3en Juni 1914 stierfhet dier aan longbloeding. Bij sectie werden in de linker longeenige etterige haarden aangetroffen; in de rechter long enkelekleine infarcten, doch bovendien midden in die longhelft eenegroote, stinkende nekrotische haard, ontstaan door secundairethrombose der Art. pulmonalis in verband met bovengenoemdegastritis en pleuritis. Tenslotte vermeldt W. de in de literatuur opgegeven oorzakenvoor longbloeding bij het rund. Friedb??rger en

Fr??hner geven op: Tuberculose (Cavernen-vorming en etterige haarden) tevens ziekten der arterie??n, embolieen corpora aliena. Hutyra en Mareck: Degeneratieve processen bij longtubercu-lose en bovendien: tumoren. Rossignol zag doodelijke longbloeding bij degeneratie van eentumor in de long (Revue V?Št?Šrinaire. 1882, blz. 243). vicari vermeldde een geval eveneens met doodelijken afloop,waarvan de oorzaak onbekend bleef. (M??nchener T. W. 1909,blz. 686). Konglutinatie of Agglutinatie, DOOR S. DOUMA. Bij hun studie over het wezen der haemolyse, waarbij zij gebruikmaakten van cavia-bloedlichaampjes, paardenserum en inactiefrunderserum, kwamen Bordet en Gay1) tot de ontdekking, dater bij samenvoeging van deze 3 stoffen eene samenklontering \') Bordet et Gay. Sur les relations des sensiblisatrices des I\'alexine. Annalesde 1\' Institut Pasteur. 1906.



??? van bloedlichaampjes plaats had, welk verschijnsel door Ehrlichen Sachs niet was waargenomen; tenminste zij hebben daaropniet gewezen. Hun aandacht was meer gevestigd op de haemolyse.Zij onderscheidden aan de sensibilisatrice een zijketen, die zichmet de cel (cytophyle groep) en een, die zich met het alexineverbindt (komplementophyle groep) en noemden de sensibilisatriceamboceptor. Deze vormt nu een trait d\'union tusschen cel enalexine. Bij het ontstaan der haemolyse zou eerst ontstaan eenebinding van de komplementophyle groep met het alexine, daarnahad plaats de binding met het bloedlichaampje. Om dit te be-wijzen voerden ze uit hun bekende proef1) met de bovengenoemde3 ftoffen, waaruit ze concludeerden, dat de opvatting van Bordetomtrent de haemolyse niet juist was. Bordet zegt: ,,de sensi-bilisatrice verbindt zich niet met het alexine, maar met de celen vormt daarmede een complex met de nieuwe eigenschap zichte verbinden met het alexine.

Bordet en Gay hebben het experiment van Ehrlich-Sachsovergedaan en namen daarbij het volgende waar: Runderserum, verhit op 56Â° agglutineert zeer langzaam deroede bloedlichaampjes van cavia. Het versche paardenserumvormt eveneens vlokjes, maar in grootere hoeveelheden en danuiterst langzaam. Daarentegen ontstaat in een mengsel van dezebeide sera, zeer snel eene samenklontering der bloedlichaampjes: 1. icc bloedlich. 0.5 c.c. runderserum 56Â° 2. ,,  0.5 c.c. paardenserum 3.   â€ž  0.5 c.c. run-derserum 56Â°. De bloedlichaampjes waren gewasschen en 5 %in phys. Na.Cl. opl. 11 3 ontstaat binnen een paar minuten eene sterke samenklon-tering der bloedlichaampjes, spoedig gevolgd door haemolyse:In i en 2 geene haemolyse, slechts zeer langzaam ontstaan kleineroode vlokjes. Voegden ze 1 en 2 samen, dan ontstond weer directvorming van kleine en groote vlokken; daarna trad totale haemo-lyse op; het mooist bij 370. Voegden ze echter bij het

mengsel van cavia bloedlich. runderserum 56Â° in plaats van versch paardenserum het paarden-serum, nadat dit eerst tot 56Â° was verhit geworden, dan bleefniet alleen de haemolyse uit, maar ook de vlokvorming trad nietplotseling op. Deze scheen dus gebonden te zijn aan het alexine;een merkwaardig verschijnsel, daar voor de werking der agglutininen \') Ehrlich und Sachs. Amboreptor oder Sensibilisator. Berl. Klin.Wochenschrift 1902.



??? geen alexine noodig is. Als ze hieromtrent nu verdere onderzoe-kingen deden, bleek hun, dat: a. in het runderserum, verhit op 56Â°, nog aanwezig is â€žsensi- bilisatrice". b. ook paardenserum bevat â€žsensibilisatrice". c. in het runderserum nog aanwezig is â€žeen onbekende stof". Om deze aan te toonen, namen ze runderbloedlichaampjes, gesensibiliseerd door konijnenimmuunserum, verhit op 56Â° endeden daarbij paardenserum als alexine: dan ontstond geen hae-molyse en ook geene vorming van vlokjes: voegden ze echtertoe tegelijk versch paardenserum runderserum verhit op 56Â°,dan ontstond direct eene flinke samenklontering, die spoediggevolgd werd door haemolyse. Dat de gesensibiliseerde bloed-lichaampjes intact bleven in tegenwoordigheid van paarden-alexine, verklaarden ze door te zeggen, dat sommige dieren eenalexine bezitten, dat niet in staat is te haemoliseeren. Dat echterhet voldcer de is, om destructie van de cellen te krijgen het voldoendeis

het serum toe te voegen dat juist het minst werkzaam schijntte zijn, ri.1. het serum van eenzelfde dier als waarvan de bloed-lichaampjes afkomstig zijn en nog wel verhit op 56Â°, qus beroofdvan alexine, leek zeer vreemd. Het bleek dus, dat, in tegenwoor-digheid van alexine (want werd het paardenserum verhit op 56Â°,dan ontstond de reactie niet) het runderserum samenklontert debloedlichaampjes van hetzelfde dier, mits deze zijn gesensibili-seerd: Er bestond dus in het runderserum eene speciale stof, resistenttegen verhitting op 56Â°, die zich niet bindt aan normale bloedcellen,maar deze precipiteert, zoodra ze zijn geladen met sensibilisatriceen met alexine: daardoor ontstaat agglomeratie tot kleinere ofgrootere pakketjes, welk complex dan tevens gemakkelijker wordtgehaemoliseerd. Deze stof noemden ze â€žcollo??de de boeuf". Dit toegepast op het Ehrlich-Sachsche experiment geeft hetvolgende: De cavia-bloedlichaampjes, gebracht in het mengsel van debeide sera,

worden gesensibiliseerd door de sensibilisatrice van hetpaardenserum en runderserum; deze verbinden zich nu met hetalexine en deze gesensibiliseerde en met alexine beladen bloed-lichaampjes zijn in staat zich te verbinden met het â€žcollo??de deboeuf", waardoor ze gepraecipitecrd worden: daarna treedt hae-molyse op. Wanneer Ehrlich en Sachs dan ook door centrifugeerenhet runderserum, nadat dit had ingewerkt op de cavia-bloedlichaam-pjes, verwijderden, namen ze meteen het collo??de de boeuf weg:de sensibilisatrice heeft zich verbonden met de bloedlichaampjes,



??? voegden ze dan alexine toe, dan ontstond geene haemolyse, omdatde werking van het collo??de ontbrak. Deze theorie is vooral door Sachs en Baker bestreden, waaromBordet en Streng1) er nog eens uitvoerig op terugkomen. Zijbesluiten dan: Deze speciale stof â€žn\'entre point en r?Šaction avecles globules normeux: Elle ne se pr?Šcipite que sur les globules,qui se sont charg?Šs au pr?Šalable d\'ambocepteur et d\'alexine.Cette pr?Šcipitation s\'accompagne de manifestations tr?¨s visibles:les globules, entra?Žnant cette substance, s\'agglutinent avec une?Šnergie extr??me et d\'antre part ils deviennent beaucoup plusaptes ?  subir l\'h?Šmolyse. Zij geven dan in plaats van â€žcollo??dede boeuf" aan deze stof de naam konglutinine en noemen de reactie,die ze teweeg brengt, konglutinatie. Als voorwaarde voor het ontstaan dezer reactie geven dus Bor-det, Gay en Streng aan, dat de cellen gesensibiliseerd zijn endat ze beladen zijn met alexine. Zoowel

sensibilisatrice als alexinezijn daarvoor beslist noodig. Ontbreekt een van beide, dan treedtde konglutinatie niet op. Als Reeser2) dan ook tot de conclusiekomt â€žzonder komplement wel konglutinatie", moet dit als instrijd met het wezen der konglutinatie beschouwd worden. Dereactie, door hem waargenomen, kan op grond daarvan niet alskonglutinatie worden aangemerkt: evenmin is dit het geval daar,waar hij inactief runderserum laat inwerken op de verschillendebloedlichaampjes. Hier ontbreekt het komplement, de stof, be-slist noodzakelijk voor de werking der konglutinine. Het zal danook juister zijn in die gevallen te spreken van agglutinatie, eenereactie, in haar macroscopisch voorkomen veel overeenkomstvertoonende met de konglutinatie, in haar wezen daarvan echterzeer verschillend. 1) Bordet eu Streng. Les ph?Šnom?¨s d\'adsorption et la conglutinine duserum de boeuf. Centr. f. Bakter. ek. I Abt. Orig. Bd. 49. 2) Reeser. De Konglutinatie reactie. Tijdschrift voor

Veeartsenijkunde41ste deel. Roode-Kruishonden,1) door Dr. E. BEMELMANS, kapitein-paardenarts, te Oiideubosch. Alphonse Toussenel, de fijne opmerker van alles wat betrekking heeft opdieren, de geestige schrijver, de diepe denker en geleerde natuurkundige, geeft inzijn Esprii des b??tes, in enkele regels, het wezen van den hond weer en het doel,\') Dit artikel is ook opgenomen in hetNED. TIJDSCHRIFT VOOR GENEESKUNDE, Jaargang 1915.



??? waarvoor hij geschapen werd. â€žIn den beginne schiep God den mensch", zegt hij,â€žen ziende hoe zwak hij was, gaf Hij hem den hond, die, zoo noodig, in zijn plaatszou zien, hooren, ruiken en loopen. Hij begreep, dat de hond geheel en al denmensch moest toebehooren en daarom gaf hij hem, in allerhoogste mate, vriendschapen toewijding. Hij zorgde er voor, dat geen familiebanden hem zouden hinderenin zijn doen en laten en hij er alleen op bedacht zou zijn om zijn soort te vermeer-deren. En de hond, het meest leerzame onder de dieren, dacht er niet aan, om denwil van God ongehoorzaam te zijn. Hij werd \'s menschen trouwe dienaar en zijnmeest doelmatige medewerker; hij hield van hem, bewaakte hem, verdedigde hem,vocht voor hem, zorgde, dat hij eten had." En van het oogenblik af, dat de mensch er aan dacht om kudden te vormen, riephij den hond ter hulp, leidde hem uit den wilden staat, waarin hij zich toen be-vond, op den weg der beschaving.

Later werd hij zijn trouwe makker ter jacht,was hem behulpzaam bij het bemachtigen van allerhande eetbaar wild, dat hijzonder den hond niet had kunnen bereiken, verdedigde zijn vee dat ai zijn rijkdomwas, tegen roofdieren en tegen menschen, werd aangesteld als trouwe bewakervan zijn huis, zijn have en goed, als medewerker in zijn strijd om het bestaan.En omdat de mensch, vroeger meer nog dan thans, een wolf was voor zijns gelijken,lag het voor de hand, dat van den beginne af ook de hond er op afgericht werd,om te beletten, dat anderen zijn heer en meester benadeelden. Dat was de eerstestap naar de africhting van honden voor oorlogsdoeleinden, volgens een artikel overâ€žvechthonden" in de Nerterl. Sport van 5 Mei 1915. Aan de geschiedvorschers is het echter niet gelukt, den gezichtskring der oudetijden te verruimen ten opzichte van het tijdstip, waarop honden voor het eerstwerden gebruikt tot het opzoeken van in den slag gewonde krijgslieden, noch

dewijze te ontdekken, waarop aan dezen hulp werd verleend. Waarschijnlijk hebbenzich de hulpmiddelen beperkt tot het opzoeken van de gewonden, om hen zoosnel mogelfjk van het strijdtooneel te verwijderen. Eerst in de middeleeuwen begonmen gewondendragers aan de legers toe te voegen, die tijdens of na den slag inactie kwamen. Alleen deze maatregel heeft om verschillende redenen niet kunnenverhinderen, dat gedurende de vroegere, oorlogen zoo menig zwaar-gewonde ver-mist, dat is niet gevonden is en aan de versmachting prijsgegeven bleef. De tegen-woordige bijstand der gewonden bestaat daarom met recht in het aanwendenvan alle doeltreffende hulpmiddelen, n.1. stelselmatige opsporing, verwijdering,verpleging en deskundige behandeling. De voornaamste schakel van deze keten is het opsporen. De geweldige uitwerkingvan de hedendaagsche vuurwapenen, met hun ontzaglijke draagwijdte hebben esngeheelen ommekeer gebracht in de wijze

van strijden. Terwijl men vroeger ingesloten colonnes op elkander afmarcheerde, en een bajonet-aanval meestal hetgevecht tot beslissing bracht, handelt men thans geheel anders. De nieuwerewijze van verspreid vechten brengt, behalve een groote uitgebreidheid van hetgevechtsterrein, met zich mee, dat van natuurlijke dekking, van elke terrein-verheffing, eiken boom, elke greppel, kortom van alles, wat maar eenige dekkingin het terrein biedt, veel meer dan voorheen gebruik moet worden gemaakt omde tegenpartij zoo veilig mogelijk te naderen. De kruipende en de liggende houdingworden daarbij niet versmaad, terwijl men zich verdeelt in talrijke groepen vanXLIII ,t



??? enkele manschappen, die elk voor zich den besten weg zoeken om tot hun doelte geraken. Een veel grooter verspreiding van de gewonden is daarvan het gevolg.In greppels, in boschjes onder kreupelhout, achter heggen en slooten, kortom opde minst toegankelijke en minst zichtbare plaatsen komen de gewonden te liggen.Bekend is het, dat ook gewonden de laatste kracht benutten om voor projectielen,de hoeven der paarden, de wielen van het geschut, evenals voor slechte weers-gesteldheid, beschutting te zoeken op de meest verborgen plaatsen. Vele gewondenhebben zich reeds zelf, uit tal van wonden bloedend, moe teruggesleept en verstopt,zooals vermoeide dieren, die op een rustige plaats willen sterven. Om deze redenenzal het voor de daarvoor aangewezen manschappen een uiterst inspannende taakzijn, en worden aan hen de strengste eischen gesteld, zwaar-gewonden, en te meerzulken, die door zwakte niet in staat zijn de aandacht van de

zoekende mannentot zich te trekken, op het slagveld te vinden, Aldus uitte zich generaal Quanjerreeds in 1899. . In verband met de voortdurende toeneming van de draagwijdte der vuur-wapenen is het noodzakelijk, dat de verbandplaatsen steeds verder naar achterengevestigd worden, zoodat ook daardoor steeds hooger eischen aan de ziekendragersgesteld worden. Hierbij komt, dat de hedendaagsche verdragende projectielen methun groot indringingsvermogen het vrijwel onmogelijk maken, om de gewondentijdens het gevecht weg te voeren en dit eerst bij het invallen van de duisterniszal kunnen geschieden. In den regel zal er ook geen sprake van kunnen zijn, dat hetopzoeken der gewonden met kunstlicht zal kunnen geschieden. En mocht hiervanin bijzondere omstandigheden gebruik te maken zijn, dan zuilen, hoe bedekter hetterrein is, des te grooter, en hoe scheiier het licht, des te donkerder, de schaduwenzijn, die door de kunstmatige lichtbron ontstaan,

zoodat zelfs met electrische-,acetyleen- en andere handlantaarns het niet gelukken zal, alle deelen van het slag-veld af te zoeken. Ziekendragers gaan gewonden voorbij, vooral des nachts, dezenworden aan hun lot overgelaten en vormen de rubriek vermisten; het grootste deelhad stellig kunnen gered worden, wanneer zij tijdig gevonden waren. Om hierin te voorzien, is men bij het dier terecht gekomen en heeft men heteerst de hulp ingeroepen van den hond, den vriend der menschen, vooral wegenszijn hoogst ontwikkelden speurzin, zijn scherp gehoor, fijn ontwikkelde reuk-organen, snelheid, trouw en leerzaamheid. Als voorloopers van de tegenwoordigeRoode-Kruishonden zijn de hospitaalhonden van den St. Bernard en den St.Gotthard en andere Alpenrassen te beschouwen, welke waarschijnlijk reeds sedertde middeleeuwen als wegwijzers bij sneeuwstormen en tot het opsporen van hulp-behoevenden in het Zwitsersclie hooggebergte gebruikt werden. Van

deze laatstenis vooral de St. Bernarc\' â€žBarrv" beroemd geraakt, door zijn redding van meerdan veertig personen uit de sneeuw. Op de vraag, of het dan beslist noodzakelijkis, dat de hond tot het opzoeken van verborgen liggende gewonden ter hulp wordtgeroepen, geeit kapitein Jhr. Meyer met behulp van de volgende verlieslijst vande voornaamste veldslagen in de negentiende eeuw (naar de gegevens van Dr.Ekroth) op eenvoudige wijze antwoord:
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??? De geschiedenis van den Roode-Kruishond is nog jong; eerst op het einde vanhet 8ste decennium der 19e eeuw zette zich in Duitschland een beweging in, tendoel hebbende, den hond in die richting te dresseeren en hem voor oorlogsdoeleindendienstbaar te maken. De dierenschilder J. Bungartz was de eerste, die zich prac-tisch met de africhting van oorlogshonden bezig hield. In 1889 ontving hij van hetPruisische ministerie van oorlog de opdracht, volgens zijn methode eenige hondenaf te richten, die te zijner tijd bij het Garde-jagerbataillon te Potsdam overgedragenzouden worden. De goede dressuur, en vooral de voortreffelijke diensten, welkedeze honden in het opzoeken van gewonden verleenden, werden officieel erkend. In den beginne werd de oorlogshond, zoowel voor dc.11 voorposten- en den or-donnance-dienst, als voor het opsporen van gewonden afgericht. De praktijk heeftechter geleerd, dat deze geheele dressuur te veel was en tot verwaning, zelfs bij

denslimsten hond, moest leiden. De hond begreep niet, dat hij op den ochtend van denslag, bij het wegbrengen van het bericht voor iederen persoon moest uitwijkenen geen aandacht mocht schenken aan een gewonde, terwijl hij des avonds na denslag, iederen gewonde, zoowel vriend als vijand, met vol vertrouwen naderenmoest om hem hulp te brengen. Buitendien zal een hond, welke gedurende eengevecht zeer veel berichten overgebracht en munitie vervoerd heeft, lichamelijknauwelijks in staat zijn, na afloop van het gevecht in zwaar terrein gewondenop , te zoeken. Van welk groot belang de gedachte is, den oorlogshond streng van den Roode-Kruishond te scheiden, hebben de Engelschen ondervonden tijdens een gevechtgedurende den Matabelen-opstand. Een tot beide doeleinden afgerichte hond,welke, van een gewichtig bericht voorzien, onderweg was, verloor kostbaren tijd,toen hij op een gewonde stootte. In den Z??id-Afrikaanschen oorlog, alwaar degebezigde

Roode-Kruishonden eveneens zoowel voor den voorposten-, als denordonnance-dienst gebruikt werden, luidden de uitkomsten niet altijd gunstig.Ook hier kwam de hond vaak in strijd met zijn plichten; men eischte te veel vanzijn hondenverstand door te willen, dat hij zou beoordeelen, welke taak op eenbepaald oogenblik moest worden volbracht. Een kloeken hond kan men metgeduld veel leeren, noodzakelijk is het echter, dat hij tevens zal kunnen begrijpen,wat van hem ge??isclit wordt. De Roode-Kruishond is, voorzien van een zichtbaar teeken, geplaatst onderde bescherming van het Roode Kruis, en mag dus niet deelnemen aan eigenlijkeoorlogsverrichti n gen. Overtuigd zijnde van het onmogelijke, dat beide functi??n aan denzelfden hondkunnen worden opgedragen, besloot Bungartz, honden af te richten, uitsluitendbestemd voor den geneeskundigen dienst te velde, tot het opsporen van gewonden,in het bijzonder gedurende den nacht. Aan dezen hond werd de naam van

â€žSani-tats"-hond gegeven. Ten einde aan deze zaak een vaste basis te geven, werd in1893 de â€žDeutscher Verein f??r Sanitatshunde" gesticht, welke oorspronkelijkwerd overgebracht. Bungartz was dc ziel dezer vereeniging en met groote onbaat-zuchtigheid heeft hij aldaar een vrij groote kostbare inrichting gesticht, waar hijhonden fokte, africhtte en afleverde aan vereenigingen (Sanitats-colonnen) enmilitaire corpsen. De vereeniging had dus ten doel, honden af te richten tot hetopsporen van gewonden. Tot voor korten tijd moesten volgens het offici??ele voor-



??? â€? Â? â€” 537 â€” schrift het opzoeken van gewonden in Duitschland aan de â€žFreiwillige Sanitats-colonnen" worden overgelaten. Het zijn vereenigingen van oud-soldaten, die zichhebben verbonden, om zich een zekeren tijd geregeld te oefenen in het opzoeken,voorloopig-behandelen en vervoeren van gewonden, ten einde in oorlogstijd hundiensten aan het Roode Kruis aan te bieden. Chef van zulk een colonne is in denregel een officier van gezondheid der reserve. Zij staan dan ook bij het legerbestuurhoog aangeschreven. Aan deze vereenigingen werden op hun aanvraag afgerichte honden verstrekt:zij droegen dan geheel de kosten van onderhoud en verzorging. Daar de leden vande vereeniging echter in de week hun bezigheden hadden en slechts nu en dan\'s Zondags een oefening hielden, bleven de honden niet in dressuur en gingen daar-door sterk in waarde achteruit. Evenals met de meeste oefeningen is het in dres-suur blijven der honden een kwestie van veel

en geregeld herhalen. Vandaar danook, dat voortaan de honden aan de inrichting bleven en slechts deelnamen aan deoefeningen van het leger en een enkele maal, op aanvrage, met de â€žSanitats-colonnen" medegingen, doch altijd slechts zoolang de oefening duurde. In oorlogs-tijd worden al de beschikbare honden aan het legerbestuur in eigendom afgestaan. Zeer gunstige uitkomsten werden tijdens groote militair-geneeskundige oefe-ningen bij verschillende Duitsche legercorpsen met de Roode-Kruishonden be-reikt. Dit was eveneens het geval in den Japansch-Russischen oorlog. Op verzoekvan de Russische Regeering w?Šrden vier afgerichte Roode-Kruishonden doorBungartz naar Petersburg gebracht. Zij kregen op hun reis naar Mantsjoerijeeen bijzonder daarvoor ingerichten goederenwagen met goede hokken en loop-ruimte; bij iederen hond was een verpleger en een geleider, terwijl het geheel stondonder commando van een officier. De verrichtingen dezer honden

waren schitterend;zij vonden n.1. na het gevecht aan de Sjaho 23 gewonden op plaatsen, waar zijgeheel aan het oog van de Roode-Kruismannen onttrokken waren. Deze uitkomsten waren vooral oorzaak, dat ook het buitenland in de Roode-Kruishonden ging belangstellen. Tal van officieren van verschillende legers brach-ten een bezoek aan de inrichting te Oberdollendorf, wat tot gevolg had, dat er inverschillende landen dergelijke vereenigingen gevestigd werden. De stoot tot deoprichting van de Nederlandsche Vereeniging van Roode-Kruishonden werdgegeven door Jhr. Meyer, kapitein der Jagers, onder wiens voorzitterschap enkundige leiding krachtige bewijzen van leven gegeven werden. In zijn werkje:,,Roode-Kruishond en Oorlogshond" (1907) deelt hij, naar aanleiding van zijnverblijf te Oberdollendorf, het volgende mede: â€žGedurende de wintermaanden beginnen de oefeningen des morgens om halfacht. Elke hond wordt per dag minstens een half uur geoefend, \'s

Zomers wordtvroeger begonnen, duren de oeteningen langer en hebben zij ook \'s avonds en \'snachts plaats. Weersgesteldheid wordt daarbij niet in aanmerking genomen.Eenmaal in de week worden in de zomermaanden eenige manschappen uit een dernabijgelegen garnizoensplaatsen gecommandeerd om gewonden voor te stellen,overigens werkt de heer Bungartz met zijn zoon, een kennelknecht en zoo nuen dan met leden van verschillende â€žSanitats-colonnen". Veertien dagen v????r denaanvang der legeroefeningen, waarbij de honden zijn ingedeeld, wordt het noodigepersoneel aan onderofficieren en minderen, die als geleiders en verzorgers van



??? de honden moeten optreden, aan de inrichting gedetacheerd om onderricht inverzorging en behandeling te ontvangen. De honden waren uitgerust met een halsband, waaraan een bel en een penning,en met een zadel van waterproof, waarop aan weerszijden een groot rood kruis opwit veld is aangebracht. Het zadel, bevestigd met een buikriem en voortuig, be-vattende twee tasschen, oorspronkelijk bestemd voor verbandmiddelen, een fleschgeestrijke drank en het noodration, wordt thans echter ledig gedragen. De verband-middelen enz. draagt de geleider, waardoor de hond zich gemakkelijker kan be-wegen. Het zadel heeft hij echter behouden, ten einde reeds op groote afstandenzijn hoedanigheid van Roode-Kruishond aan te duiden. De bel dient: iÂ°. om hetwild tijdig te doen opschrikken en daardoor den hond niet van zijn arbeid af teleiden; 2Â°. om het volgen van den hond te vergemakkelijken en 3Â°. om aan ge-wonden de nadering van hulp te melden. Bij nacht of

duisternis draagt de geleider een acetyleenlantaarn aan denkoppel". Nader zal blijken, dat, tengevolge van de opgedane ervaringen in den tegen-woordigen oorlog, in de uitrusting der Roode-Kruishonden noodzakelijk wijzi-gingen dienen te worden aangebracht. Nadat in Duitschland de oorlogshonden zoo goed als afgeschaft waren, hoordemen ook van Roode-Kruishonden weinig meer. Zoo nu en dan zag men op de pro-gramma\'s der wedstrijden voor politie-honden, als vrijwillige oefening vermeld,het zoeken naar gewonden. Van staatswege werd echter in tijd van vrede voorRoode-Kruishonden niets gedaan. Dit gaf zeer zeker te denken, te meer als zulkeen erkenning uit een land komt, waar men er werkelijk anders niet tegen op ziet,om voor het leger wat uit te geven, als het iets goeds geldt. Dr. D. Romeyn uit zich aangaande de Roode-Kruishondenkwestie in het Weten-schappelijk Jaarbericht van Krijgswetenschap 1910, hoofdstuk Geneeskundigedienst, als volgt: â€žHoe

groot bij het afzoeken van het slagveld in moeilijk terrein het nut ookmoge wezen van een goed afgerichten Roode-Kruishond onder goede leiding,toch vormt hij, in het bijzonder in ons land met weinig geaccidenteerde en dicht-begroeide terreinen, een hulpmiddel voor den militairen geneeskundigen dienst inoorlogstijd, dat nimmer een toekomst zal hebben. Ware het anders, dan had desanitaire hond niet zoo lang behoeven te wachten met het maken van zijn intredein de legers. De verschillende eigenschappen van den hond zijn toch lang genoegbekend. De redenen, dat het met Roode-Kruishonden te-bereiken voordeel op den duursteeds zal overtroffen worden door de aan het gebruik ervan verbonden bezwaren,zijn verschillende: iÂ°. zijn zij te duur in onderhoud; 2Â°. moeten zij, eens afgericht,voortdurend, nagenoeg dagelijks, worden geoefend, willen zij liun talent niet spoedigverliezen; 30. zijn betrekkelijk weinig personen geschikt, 0111 op juiste wijze met henom te gaan, om

hen te oefenen, en om van hun dressuur het gewenschte profijtte trekken; 4Â°. heeft men, als hun diensten eens werkelijk noodig zijn, nooit zeker-heid, dat zij ons niet in den steek zullen laten. De nu en dan verkregen, niet zeldenbewonderenswaardige resultaten waren eigenlijk steeds alleen te danken aan



??? enkele bepaalde personen, die ?¨n talent ?¨n den lust hadden, om zich met de af-richting te bemoeien. Om voornoemde bezwaren houden de legers niet zelf Roode-Kruishonden enworden deze van Rijkswege niet zelf gefokt en gedresseerd. Terecht heeft men ditaan het particulier initiatief overgelaten. In de meeste rijken hebben zich dan ookvereenigingen voor Roode-Kruishonden gevormd, welke ten doel hebben het houdenen africhten, voor het beoogde doel, van geschikte honden en het daarna ter be-schikking van het legerbestuur stellen daarvan te bevorderen". Na 1910 nam echter de belangstelling in de hulp der Roode-Kruishonden voort-durend toe, zoodat in het Jahresbericht 1912 van de Deutscher Verein f??r Sanitats-hunde kon vermeld worden, dat er redenen waren, te vertrouwen, dat het legerbe-stuur aldaar tegenover haar voortaan een welwillender houding zal gaan aannemen,als blijk van waardeering harer vele zorgen en geldelijke uitgaven in het belangvan

den op het slagveld hulpeloos neerliggenden verdediger van den vaderlandschenbodem. Ook in het Fransche leger vermeerderde het aantal Roode-Kruishondenvoortdurend, na de vele moeite, welke kapt. Tolet zich geeft voor de zaak vanden â€žchien sanitaire". Nadat echter, zoowel hier te lande als in Duitschland, aangedrongen werd opde africhting\' van politiehonden tot Roode-Kruishonden, werd dit vraagstukop den rechten weg geleid, doordat de Deutscher Verein f??r Sanitatshunde in on-derhandeling trad met de Vereeniging voor Politiehonden. Ten einde de mogelijkheid te beproeven of afgerichte politiehonden zondermeer ook voor Roode-Kruishonden aan te wenden zouden zijn, om bij een eventu-eelen oorlog zoo snel mogelijk een voldoend aantal honden ter beschikking van hetlegerbestuur te kunnen stellen, werd een vergelijkende proef genomen tusschen vierRoode-Kruis- en vier politiehonden. De uitslag was zeer bevredigend en in geenenkel opzicht stonden de

politiehonden in hun verrichtingen achter bij de Roode-Kruishonden, die als zoodanig uitstekend afgericht waren. Door voornoemde voelingverzekerde de Vereeniging voor Roode-Kruishonden zich de mogelijkheid, om,te rechter tijd, afgerichte honden met hun geleiders tot onmiddellijk gebruikter beschikking te hebben. Toen de tegenwoordige Europeesche oorlog uitbrak, werden alleen de Sanitats-kompagni??n van het Garde-Korps met 12 honden uitgerust. De verrichtingen derhonden waren z???? gunstig, dat spoedig alle Sanitatskompagni??n van hondenvoorzien werden. Hun aantal bedroeg in den beginne ruim 600. Tot voor korten tijdheeft de Duitsche vereeniging voor Roode-Kruishonden het legerbestuur de be-schikking gegeven over 1678 honden; en wel 792 mannelijke en 482 vrouwelijkeDuitsche herdershonden, 163 mannelijke, 18 vrouwelijke Dobermanns, 99 manne-lijke en 43 vrouwelijke Airedale-terriers, 18 mannelijke en 5 vrouwelijke Rott-weilers. De indeeling der

Roode-Kruishonden is thans z????, dat bij ieder der 3Sanitatskompagni??n, welke tot een legercorps behooren, 4â€”8 honden gevoegd zijn,m.a.w. iâ€”2 afdeelingen, tot iedere afdeeling steeds 4 honden. De Roode-Kruishonden hebben vooral gedurende den winter-veldtocht in debesneeuwde Karpathen goede diensten bewezen. De Deutscher Kurier vertelthiervan: â€žHet zoeken van de gewonden was dikwijls alleen mogelijk na het invallenvan het donker. De gewonden waren vaak van de steile hellingen gerold, waar de



??? sneeuw hoog lag tusschen de denneboomen. De honden werkten zelfs in de diepstesneeuw als in den zomer. E?Šn hond volgde het sp??or van de gewonden, die van dehelling gerold waren, in een ravijn terecht kwamen en daar stellig in de Februari-koude bevroren zouden zijn. Een andere hond vond binnen korten tijd tien gewon-den, die vermist werden. De hond Rolf vond in ?Š?Šn nacht negen gewonden achterhekken, in struiken en in de beetwortelvelden. Twee dagen later vond hij vijfgewonden in tuinen en kelders." Er zijn zelfs in den tegenwoordigen krijg gevallen bekend van het opzoekenvan 30 gewonden door ?Š?Šn hond. In het algemeen is gebleken, dat slechts die hondenmoeten aangenomen worden, welke tot de vier politiehondenrassen (herdershonden,Airedale-terriers, Dobermann en de Rottweilers) behooren. Volgens de opgedane ervaringen in den tegenwoordigen Europeeschen oorlogkan, zonder voorbarig te zijn, gezegd worden, dat politiehonden

uitstekend gebruiktkunnen worden als Roode-Kruishond. De politiehond heeft een uitstekende op-leiding gehad, staat goed onder app?¨l, heeft vooral het speurwerk goed geleerd,maar blaft aan, totdat de geleider ter plaatse komt. Het afleeren van blaffen isnoodzakelijk gebleken en dit kost bij den politiehond veel moeite. Een tweedebezwaar is, dat de politiehonden, in verband met hun africhting, bereid zijn zichte storten op en den arm te grijpen van den schutter, om dezen onschadelijk temaken. Terwijl als derde bezwaar kan genoemd worden het eventueel bijten vangewonden. Dit bezwaar is evenwel gebleken zeer gering te zijn. Wanneer men eenverstandigen en goed-afgerichten politiehond eenige malen gewonden heeft latenzoeken aan de lange lijn en men heeft den hond bij eventueel bijten daarvoor ge-straft, dan zal zoo\'n hond spoedig begrijpen, waarom het te doen is en het bijtennalaten. Er wordt toch verondersteld, dat een gewonde niet weg zal loopen of zoo-veel

beweging zal maken, dat de politiehond meent hem te moeten stellen. In zoo\'ngeval heeft de gewonde zeker de kracht gehad zich kenbaar te maken aan degewondendragers. Volgens kenners van het karakter van den hond bijt zelfs een zeer scherpe hondgeen gewonde, die gebloed heeft â€” zijn instinct houdt hem hiervan terug. Daarde politiehond in het bijzonder zijn neus gebruikt, heeft hij meer kans gewondente vinden, dan een hond, die hoofdzakelijk reviert. Voor de opleiding van Roode-Kruishonden moest ook zeer zeker eerst hetspeurwerk geleerd worden en op de keuringen moest het zoeken van gewonden opspoor verplichtend worden gesteld. Wanneer men ?¨n speurwerk ?¨n revieren goedonderhoudt, dan kunnen goede uitkomsten bereikt worden. Vooral omdat juisteen politiehond geleerd heeft, met hartstocht te zoeken naar den man, zal hij eenterrein met meer lust en vlugger afzoeken dan een hond, voor wien het vindenvan een gewonde niet zoo\'n groote

bekoring heeft. Op het westelijk front komen de honden minder vaak in actie. Valt iemand inde loopgraaf, dan wordt hij natuurlijk zonder hulp van den Roode-Kruishondgevonden. Toch hebben zij ook aan dit front hun martelaren en meer dan een derRoode Kruishonden is gevallen door een vijandelijken kogel of gedood door eengranaatsplinter. Een onderofficier der Fransche dragonders, die er een zag vallen,terwijl hij zijn werk deed, begroef hem op de plaats zelve, waar hij gedood werd enwijdde hem de volgende versregels:



??? â€” 54i â€” â€žAtteint par un ?Šclat de bombeII eut bien m?Šrit?Š je croisUne toute petite croixMarquant la place de sa sombe". Vooral op het open slagveld, bij duisternis, wanneer het betreft afzoeken vangroote onoverzienbare streken, komt de Roode-Kruishond aan het woord. InDuitschland is gebleken, dat die politiehonden zich tot het beroep van het zoekennaar verwonden het meest leenen, welke zoodanig afgericht zijn, dat zij volgenaan de lijn, vrij volgen aan den voet, apporteeren en goed onder app?¨l staan.Van groot gewicht is de onvoorwaardelijke gehoorzaamheid. Zij moeten ten slottezoodanig afgericht zijn: iÂ°. dat zij gezamenlijk op ?Š?Šn plaats gaan liggen en rustig blijven, nadat degeleiders zich verwijderd hebben; 2Â°. dat zij na het commando per se blijven liggen en niet meer vechten, nochzich door het snelvuur laten verontrusten. Noodzakelijk is het, den politiehonden aangeleerde eigenschappen af te leeren.Dit gaat vaak met groote moeilijkheden

gepaard, doch door geduld en energie isdikwijls in zeer korten tijd veel te bereiken, hetgeen zich thans in Duitschlandbewaarheid heeft. De gewichtigste oefening is het zoeken van de gewonden. Zooalsreeds vermeld is, worden in de verschillende landen afwijkende stelsels gevolgd.In hoofdzaak onderscheidt men de volgende methoden: 1. De hond, die een gewonde vindt, gaat bij hem zitten of liggen en blaft aan-houdend, tot de dragers, op dit geluid afkomend, hem vinden. 2. De hond neemt iets van den gewonde mede, keert terug naar zijn geleider,die hem nu volgt naar de plek, waar hij een gewonde vond. 3. De hond geeft, na den gewonde gevonden te hebben, eerst luid, keert dantot den geleider terug, om dezen, al dan niet aangelijnd, naar den gewonde terugte brengen. 4. De hond, na den gewonde gevonden te hebben, keert halverwege naar dengeleider terug en tracht aldaar door blaffen de aandacht tot zich te trekken enbrengt nadien den geleider bij den gewonde.

5. De hond, die een gewonde vindt, keert zonder luid te geven naar zijn ge-leider terug, om dezen, aangelijnd of niet, naar den gewonde te brengen. Toegegeven moet worden, dat de eerste methode de meest zekere is; daarbij kande hond het meeste werk afdoen in korten tijd en kunnen de willekeurige helpers,die in de nabijheid zijn, op zijn hulpsignaal toesnellen. In den Russisch-Japan-schen oorlog is echter duidelijk gebleken, dat aan deze methode geenszins devoorkeur dient gegeven te worden. Zoowel de geleider, de gewonde, als de hond zijndoor het voortdurend blaffen aan te groote gevaren blootgesteld, terwijl het omtactische redenen absoluut noodzakelijk kan zijn, den vijand geen aanwijzingenvan het slagveld te geven. Vooral dit laatste kwam in den tegenwoordigen oorlogduidelijk aan het licht. De tweede methode is geheel verkeerd gebleken en vindt gelukkig geen toe-passing meer, daar er een groot bezwaar aan kleeft. Hierbij werd den hond ge-leerd om een

equipeinentstuk van den gewonde mede te nemen ten bewijze, dater werkelijk een gekwetste is gevonden. De methode was geheel veroordeeld, nadat



??? zich gevallen hadden voorgedaan, dat de hond, geen uitrustingstuk vindende,den soldatenrok openscheurde om aldus iets aan zijn geleider te brengen.Afgezienvan het gevaar, dat de hond een noodverband losscheuren kon, hetgeen ernstigegevolgen kan hebben, moet de angst van den hulpeloozen gewonde, die zich zooten prooi voelt aan een hond, dit systeem wel geheel veroordeelen. Volgens de opgedane ervaringen in den tegenwoordigen oorlog moet aan hetonder 5 genoemde stelsel de voorkeur gegeven worden. Ook hieraan kleven bezwa-ren en wel vooral \'s avonds en \'s nachts; wanneer het donker is, is het zeer bezwaar-lijk, den hond zonder licht, al of niet aangelijnd, in bedekt en moeilijk begaanbaar-terrein te volgen. Gebleken is echter, dat deze hindernissen voor de geleidersniet onoverwinnelijk waren. De methode heeft tot grondslag de oefening, behoorendetot de voorbereidende dressuur van den politiehond, â€žterug naar de plaats".

Deoefeningen hebben het volgende verloop. De geleider laat eenige helpers als ge-wonden liggen, op korten afstand. De hond moet op commando â€žzoek gewonden"revieren, d.w.z. het terrein afzoeken. Dit zoeken moet stelselmatig, vlug en nauw-keurig geschieden. Zoodra de hond in de nabijheid komt van den gewonde, roeptdeze hem, haalt hem aan en commandeert dan: â€žterug naar den baas!" terwijlde geleider zijn hond fluit; is hij bij den geleider teruggekomen, dan lijnt deze hemen op de vraag: â€žheb je gewonden, waar?" brengt hij hem naar den gewonde.Bij den gewonde gekomen, wordt de hond beloond. De hond leert nu begrijpen,dat, als hij gehoor geeft aan het commando van den gewonde en teruggaat om denbaas te halen, hij bij terugkomst wordt beloond. In den aanvang maakt men deafstanden z???? klein, dat de hond gemakkelijk door den geleider kan worden in hetoog gehouden en ook niet lang behoeft te zoeken bij het terugkeeren naar

zijnbaas; later, als de hond onverwijld de gangen op en neer maakt, worden de afstandenvergroot en de oefeningen op moeilijk terrein overgebracht. De gewonden gaan decommando\'s hoe langer hoe zachter geven, en eindelijk geheel weglaten. Ten slottegaat men in de schemering en eindelijk in den nacht en bij iedere weersgesteldheidwerken. Bij elke oefening moeten de verschillende deelnemers om beurten alsgeleider optreden, om den hond eraan te gewennen, niet slechts met zijn meester,maar met elk ander persoon gewonden op te sporen en te melden. Gedurende hetzoeken wordt de hond door den geleider steeds met woorden aangespoord,waar-door hij meer lust in zijn arbeid krijgt. Noodzakelijk zijn oefeningen bij iedereweersgesteldheid, afwisseling van terreinen en van hulppersoneel, evenals, nadatde hond afgericht is, het voortdurend oefenen. De als Roode-Kruishond afgerichte politiehonden hebben eveneens bewezenuitstekend geschikt te zijn tot

het bewaken van koffers e.a. benoodigdheden, be-hoorende tot een verbandplaatsafdeeling, terwijl zij tevens als boodschappers tus-schen twee verbandplaatsen vaak nuttige diensten bewijzen. Tot de opgedane ervaringen in den tegenwoordigen oorlog moet voorts gerekendworden het beperken van de uitrusting van den Roode-Kruishond. Zoowel bel alshalsband zijn zeer hinderlijk gebleken en dienen afgeschaft te worden, ten eindehaken en vastgeraken in laag kreupelhout te voorkomen. Beide belemmeren denhond in het doorzoeken van bedekt terrein. Noodzakelijk is een Roode-Kruis-uniform voor den geleider en het Roode-Kruisteeken voor den hond. Ooktenonzentis de zoo gewenschte samenwerking van de Nederlandsclie vereeniging voor Roode-



??? Kruishonden met die voor politiehonden tot stand gekomen, hetgeen aan dentegenwoordige;! oorlog, als aetiologisch moment, te danken is. In verband metde opgedane ervaringen heeft het hoofdcomit?Š van het Nederlandsche RoodeKruisde volgende eischen gesteld tot het bekomen van het diploma voor Roode-Kruishond: Op het commando: â€žzoek gewonden" moet de hond voorwaarts gaan en hetterrein doorzoeken. Het melden van een vondst moet geschieden. a. door zonder luid te geven, tot den geleider terug te keeren en hem, al danniet aangelijnd, naar den gewonde te brengen. (Niet aangelijnd verdient de voorkeur) b. door bij den gewonde eerst luid te geven en dan terug te keeren tot den T geleider en deze, al dan niet aangelijnd, naar den gewonde te brengen. (Niet aan-gelijnd verdient de voorkeur). c. door bij den gewonde te gaan zitten of liggen en aanhoudend luid te geven. De geleider mag den hond niet op korter afstand dan 10 M. volgen, noch hem

door commando\'s of teekens tot het luid geven aanzetten. Een tiental manschappen zullen gewonden voorstellen en in het terrein wordengelegd. Eigenaars van goedgekeurde honden moeten zich verbinden, hun hond twee jaarter beschikking te houdeu van het hoofdcomit?Š van het Nederlandsche Roode Kruis,hun hond uitsluitend voor Roode Kruis-diensten te blijven oefenen en niet voorpolitiediensteiÂ?, enz. te zullen gebruiken. Aan het diploma, hetwelk wordt uitgereikt door het Nederlandsche Roode Kruis,is verbonden een premie van f 25.â€”. Verder ontvangt men: een Roode-Kruisuniform, compleet een Roode-Kruis-armband, een legitimatiebewijs, een verbandpakje en een Roode-Kruiszadel.(Een en ander slechts in dienst te dragen). Wapens worden niet verstrekt, doch het dragen van een revolver is geoorloofd. Zoodra men voor actieven dienst wordt opgeroepen, geniet men een bezoldigingvan / 3.â€” per dag (ongehuwden / 2.50), vrije voeding en huisvesting.

Wanneer dengeleider van een Roode-Kruishond in dienst een ongeluk overkomt, ontvangt hijpensioen. In de omstandigheden, waarin wij ons thans bevinden, is het te hopen, dat veleleden der Koninklijke Nederlandsche Politiehonden-vereeniging hun honden zullenafrichten tot Roode-Kruishond om deze, indien noodig ter beschikking te kunnenstellen voor den dienst van het Roode Kruis. Dat er aan het nut van goed-afgerichteRoode-Kruishonden niet meer mag getwijfeld worden, bewijst de volgende mede-deeling in het Sportblatt j??r Z??chter und Liebhaber von Rassehunden van 8 Jan. j.1.;,.In den tegenwoordigen wereldoorlog hebben de Roode-Kruishonden verwonderlijkgoed voldaan. Vele honderden, ja duizenden onzer krijgslieden, die anders waar-schijnlijk ellendig te gronde zouden zijn gegaan, hebben zij het leven gered." Ook onze overtuiging zegt ons, dat de Roode-Kruishond veel leed kan ver-zachten en verkorten, menig dapper soldaat voor zijn familie en voor

het Vaderlandkan behouden. Augustus 1915.



??? Maatschappij voor Diergeneeskunde. Programma van de 57ste Algemeene Vergadering der Maatschappij voor Dier-geneeskunde op Zaterdag 30 September 1916 des voormiddags 11 ure in degroote Concertzaal van hotel de PEurope te Utrecht. 1. Openen der Vergadering. 2. Rede van den Voorzitter. 3. Voordracht van den Heer A. F. Muller over: De toepassing van de bier-klapp\'sche Zuigbehandelingin de veterinaire chirurgie. Pauze, voortzetting der vergadering ten i-l- uur precies. 4. Voordracht van den Heer J. J. Wester over: Nymphomanie bij het rund in Nederland (met lichtbeelden). 5. Voordracht van den Heer Prof. Dr. D. A. de Jong over Favus(met lichtbeelden). 6. Wetenschappelijke mededeelingen. Het Hoofdbestuur:J. J. F. Diiont, Voorzitter.H. A. Vermeulen, Secretaris. Zij, die wenschen dael te nemen aan den gemeenschappelijken maaltijd inMaison OKHUYZEN, Kromme Nieuwe Gracht 20, des namiddags zes uur,worden verzocht daarvan op den dag der

vergadering voor 12 uur te doenblijken, door te teekenen op de lijst, welke aan den ingang der vergaderzaalgereed zal liggen. Het Hoofdbestuur heeft de eer ter kennis van H.H. leden tebrengen dat, ten einde de belangen der Maatschappij en hare ledenzooveel mogelijk en zoo snel mogelijk te kunnen behartigen, uitde afdeelings-afgevaardigden voor het Hoofdbestuur een drietalCommissi??n zijn geconstitueerd, welke het dagelijksch Bestuurvan advies zullen dienen, te weten: Een commissie van toezicht voor de Redactie van het Tijdschriftvoor Diergeneeskunde, Deel 42, pag. 844), Een commissie voor de behartiging van de belangen van de prac-tiseerende veeartsen, Een commissie van onderwijsbelangen. Alle commissi??n brengen hunne rapporten uit aan het dagelijkschBestuur, hetwelk zelf de voorbereiding tot stand brengt voor de



??? regeling van voorkomende algemeene zaken, voor afhandeling ineen Hoofdbestuursvergadering. Het Hoofdbestuur, J. J. F. Dhont, Voorzitter,H. A. Vermeulen, Secretaris. Met den uitgever van dit Tijdschrift is een overeenkomst ge-troffen, om de uitgave na 31 Dec. 1916, den datum waarop hetthans loopende contract eindigt, nog ?Š?Šn jaar voort te zetten opde conditi??n, zooals thans gebruikelijk zijn. Er zal dan gelegenheidzijn om na dat jaar een eventueele reorganisatie in werking te doentreden. Ten einde echter aan de belangrijke prijsstijging der grond-stoffen te gemoet te komen werd vastgesteld, dat voor papier,innaaien, drukken en verzenden f2.â€” per uitgegeven vel druksmeer zal worden betaald. Daar het mogelijk is, dat ook andereposten in 1917 verhoogd moeten worden en onvoorziene om-standigheden daarbij niet geheel zijn buiten te sluiten, meenen wijde kosten per vel druks sub I genoemd, die voor 1916 op f 50.â€”werden geraamd, voor 1917 op f54.â€” te

moeten stellen. Daarbijmoet er op gelet worden, dat de opbrengst van advertenti??n enverkochte exemplaren in 1917, waarschijnlijk belangrijk minderzal zijn. Voor 1916 werd hiervoor f 850.â€” geraamd, het komt onsthans niet gewenscht voor dit bedrag hooger dan f490.â€” aan tenemen. Wij hebben gemeend er naar te moeten streven, de kas derMij. voor het jaar 1917 niet zwaarder te belasten, dan zulks in delaatste jaren het geval was, doch wij konden geen aanleiding vindenhet bedrag, dat jaarlijks voor het Tijdschrift wordt uitgegevenvoor 1917 lager dan gewoonlijk te ramen. Op grond hiervan meen-den wij de zuivere kosten ten laste van de Mij. wederom op f 4500.â€”te mogen stellen. Zooals uit nevengaande begrooting blijkt, zullen met inacht-neming van de bovengemelde overwegingen, toch 60 vellen druksuitgegeven kunnen worden. Het is ons gebleken, dat dit aantalvoldoende is om alle artikelen en mededeelingen, die ons wordentoegezonden, regelmatig en zonder te lang

oponthoud in porte-feuille, openbaar te maken. De redactie van het Tijdschrift voor Diergeneeskunde, H. M. Kroon, Voorzitter, A. Vrijburg, Secretaris, C. F. van Oijen, Penningmeester.



??? I. Aan zetten, drukken, extra correctie, innaaien,verzenden, tabellen, platen, overdrukken en frankeerloon voor 60 vel a f 54.â€” per vel........ f 3240.â€” TI. Aan honorarium medewerkers.................. - 800.â€” III. Aan honorarium redactie en administratie...... - 800.â€” IV. Aan schrijfloon, porto\'s, drukwerk, abonnementen en kleine uitgaven............................ - 15Â°- â€” f 4990- â€” V. Vermoedelijke opbrengst van advertenti??n, abon-nementen en verkochte exemplaren en aflev..... - 490.â€” Totaal onkosten ten laste der Mij............... f 4500.â€” Verslag omtrent den toestand en werkzaamheden van de Afdseling Noord- Brabant over 1915. De drie reglementair voorgeschreven vergaderingen werden gehouden in demaanden Maart, Augustus en November. Niettegenstaande op de agenda der Maarten Augustus-vergadering belangrijke punten ter behandeling voorkwamen, was deopkomst der leden telkenmale gering. Door de afdeeling werd Dr. Gooren aangewezen om

zitting te nemen in deMelkcommissie terwijl de aanwezigen unaniem van meening waren dat het vooral 1in N.-Brabant gewenscht is dat de zuivelconsulenten door bovengenoemde com-missie gehoord werden. De contributie werd bepaald op f 15.â€” per lid. Het Bestuur der afd. was op 31 December als volgt: P. J. \'t Hooft, voorzitter, C. M. v. Rooyen, vice-voorzitter, F. v. Hootigem,secretaris-penningmeester, Dr. M. v. d. Plank, 2e secretaris. Door het overlijden van J. K??hler rustend veearts te Almkerk, welke sedertde oprichting der afdeeling het penningmeesterschap bekleedde, verliest onze at-deeling een accuraat penningmeester en een zeer ijverig lid. De Secretaris,F. v. Hootigem. Berichten. Keurmeesters. De heer Knobel zond den i9en Mei j.l. de volgende vraag inbetreffende de rangschikking in het Reisbesluit van de Rijkskeurmeesters. ,,Bij het K.B. van 29 October 1915 (Staatsblad No. 451), zijn, terwijl de districts-veeartsen, de plaatsvervangende

districtsveeartsen en de ge??xamineerde veeartsenonder de â€žDerde klasse A" voorkomen, gerangschikt in de â€žDerde klasse B":de, overeenkomstig art. 3, 40 der wet van 16 Juli 1907 (Staatsblad No. 217) ge-diplomeerde rijkskeurmeesters.



??? Uiting gevende aan het vermoeden, dat deze indeeling der Rijkskeurmeestersberust op een misverstand, in verband wellicht met de omstandigheid dat â€žhulp-keurmeesters" gewoonlijk worden aangeduid onder de benaming â€žkeurmeesters",en tevens in het licht stellende dat de â€žGouvernementskeurmeesters\'\', n.1. deveeartsen, bedoeld bij art. I van het K. B. van 28 Mei 1871 (Staatsblad No. 42) eenetijdelijke functie als nevenbetrekking uitoefenen, in tegenstelling van de Rijks-keurmeesters in algemeenen dienst, die een vast ambt bekleeden, neemt de onder-geteekende de vrijheid den Minister van Financi??n te vragen of Zijne Excellentiebereid is het K.B. van 29 October j.1. alsnog te herzien, in dien zin, datde Rijks-keurmeesters daarbij worden gerangschikt in de â€žDerde klasse A". De Minister van Financi??n de heer Van Gijn heeft daarop d.d. 19 Juni 1916 hetvolgende geantwoord: De in de vraag van het lid der Kamer, den heer Knobel tot uiting

gebrachteonderstelling, als zoude de omstandigheid, dat hulpkeurmeesters gewoonlijk wordenaangeduid onder de benaming â€žkeurmeesters", bij de indeeling van Rijkskeur-meester in het reistarief invloed uitgeoefend hebben, is niet juist. Bij deindeeling in de 3e klasse B. van evenbedoeld tarief is in hoofdzaak rekeninggehouden niet de omstandigheid, dat de bezoldiging der Rijkskeurmeestersaanvangt met f 1600.â€”. Wel is waar kan deze bezoldiging klimmen tot f3000.â€”,doch dit geldt voor meerdere in de 3e klasse B, gerangschikte betrekkingen. Alsvoorbeeld moge gewezen worden op den scheikundige der fabricatie aan \'s RijksMunt, die een bezoldiging geniet van f 3000.â€”. Voorts zij in herinnering gebracht,dat mede in evengenoemde klasse zijn geplaatst de ontvangers van de registratie,de successie en domeinen en de landmeters van het kadaster en der domeinenen wel, ten aanzien van beide categorie??n, voor zoover zij een pensioengrondslaggenieten

van minder dan f 3000.â€”. De regeling van de bezoldiging der door den heer Knobel bedoelde ambtenarenleverde dus voor hun tegenwoordige rangschikking termen op. De omstandigheid,dat de districtsveeartsen in de 3e klasse A geplaatst werden, kan geen aanleidingzijn ook de Rijkskeurmeesters in die klasse te rangschikken, aangezien de beidebetrekkingen niet op ?Š?Šn lijn kunnen gesteld worden. Dat de plaatsvervangendedistrictsveeartsen en ge??xamineerde veeartsen, die geen Rijksambtenaar zijn, in de3e klasse A een plaats hebben gevonden, vindt zijn verklaring in de toepassing vanhet in artikel 6, ie lid, van het Reisbesluit neergelegde beginsel, dat hij, die eenbetrekking tijdelijk waarneemt, de vergoeding wegens reis- en verblijfkosten genietnjiar de klasse van het tarief, waarin die betrekking is gerangschikt en voorts in deoverweging, dat ten opzichte van niet-ambtenaren bij de rangschikking eenigszinsvrijgeviger kan te werk worden gegaan dan ten aanzien

van hen, die in vastenRijksdienst zijn. De ondergeteekende moet mitsdien bezwaar maken de door den heer Knobelgestelde vraag bevestigend te beantwoorden. In hoeverre er termen zouden kunnenbestaan, ten tijde van een herziening uit anderen hoofde van het Reisbesluit 1916,de rangschikking van de Rijkskeurmeesters opnieuw in overweging te nemen,zal alsdan zijn te beslissen en zulks mede met het oog op het karakter, dat dieherziening eventueel zal dragen.



??? Uitvoer van vee in verband met de volksvoeding, Daarloe uitgenoodigd doorhet bestuur van den Bond van rundveefokvereenigingen in Zuid-Holland, hebbende heeren Dr. D. L. Bakker, rijksveeteeltconsulent voor de provinci??n Zuid-enNoord-Holland te Alkmaar, I. J. F. Dhont, directeur van het openbaar slacht-huis te Rotterdam, P. Jas, veefokker te Dubbeldam, H. J. Kruidenier,veefokker te Rotterdam, Th. C. Wesselingh, veefokker te Hazerswoude enDr. A. A. Overbeek, districtsveearts te Rotterdam, eenigen tijd geleden eencommissie gevormd ter bespreking van de volgende vragen: ie. Is uitvoer van runderen wenschelijk of noodzakelijk te achten ten behoevevan de Nederlandsche rundveefokkerij ? 2e. Is deze uitvoer eventueel dienstbaar te maken aan de volksvoeding?Mede in opdracht van genoemd bestuur heeft de commissie, als resultaat vande gehouden besprekingen, het navolgende onder de aandacht van den ministervan landbouw gebracht: ad. i. Door het

zeer ruime gebruik van vleesch door het Nederlandsche leger,het verblijf hier te lande van een aanzienlijk aantal buitenlanders en doordatsedert het begin van den huidigen oorlog de invoer van slachtpaarden uit Engelandzoo goed als geheel is ge??indigd, is de behoefte aan slachtrunderen zeer aanzienlijkhooger te stellen dan vroeger, terwijl door de hooge prijzen van sommige zuivel-producten het houden van melkvee, althans gedurende den weidetijd, belangrijkvoordeeliger is dan in normale tijden. Wij meenen, dat met deze omstandigheden nauwkeurig rekening moet wordengehouden bij de beantwoording van de vraag of Nederland vee over heeft. Indiengedurende den volgenden staltijd voldoende krachtvoeder kan worden beschik-baar gesteld achten wij zulks onwaarschijnlijk. Daar wij evenwel de mog-lijkheid van invoer van voederartikelen onvoldoendekunnen beoordeelen en bovendien geen betrouwbare gegevens hebben omtrentde momenteele sterkte van onzen

veestapel, achten wij ons niet competent, deeerste vraag beslist te beantwoorden. Wij veroorloven ons echter er de aandacht op te vestigen, dat het verzamelenvan betrouwbare gegevens met betrekking tot deze sterkte, het vormen van eenjuist oordeel zoude bevorderen en daarom aanbeveling verdient. Aannemende dat een betrouwbare telling mogelijk zoude uitwijzen, dat hetaantal in het land aanwezige runderen zeer aanzienlijk hooger is dan voor denoorlog, of dat vaststaat of waarschijnlijk is, dat gedurende den staltijd voldoendeaanvoer van veevoeder niet zal kunnen plaats hebben, dan zoude onzes inziensdaaruit geconcludeerd moeten worden, dat uitvoer voor de Nederlandsche vee-houderij wenschelijk, misschien noodzakelijk is te achten. In dat geval meenen wij, dat het aanbeveling verdient, dezen uitvoer geleidelijkte doen plaats hebben, opdat sterke beinvloeding van de zeer gevoelige binnen-landsche markt worde voorkomen, en rijst de vraag welke soort het

best gemistkunnen worden. In normale tijden werden regelmatig een groot aantal oude koeien, zoowelhoogdrachtig als versch gekalfd, uitgevoerd. De afzet van deze dieren is een be-langrijk voordeel voor de fokkerij. Deze oude koeien verminderen bij langer verblijf



??? in het binnenland snel in fokwaarde en uitvoer ervan bevordert het aanhouden vanjonge waardevolle fokdieren. Het verdient daarom aanbeveling om, mocht rundvee ten uitvoer worden toe-gelaten, dezen uitvoer te beperken tot de bedoelde soort. Wat den leeftijd betreft meenen wij, dat de ook vroeger daaromtrent gesteldeeisch (afgewisseld en alle snijtanden een wrijfvlakte vertoonend) juist is te achten. Alleen wanneer mocht blijken, dat door deze beperking het noodig geachte aantalniet kan worden uitgevoerd, zoude mogelijk ook uitvoer van andere categori??nkunnen worden overwogen, terwijl ten behoeve van de doelbewuste rationeelefokkerij, van in de registers der Nederlandsche rundveestamboeken ingeschrevendieren, wellicht ook enkele andere rubrieken kunnen worden toegelaten. ad. 2. Ter beantwoording van deze vraag is het noodig te weten, of uitge-voerde koeien inderdaad in het buitenland veel hooger waarde hebben dan hier,zoodat een tegenprestatie

ten behoeve van de volksvoeding zou kunnen wordengevraagd. Bestond reeds voor den oorlog een aanzienlijk verschil tusschen de prijzen hieren in het buitenland, zoo kan het niet verwonderen, dat opheffing van de invoer-verboden, en van andere beperkingen, benevens de zeer aanzienlijke verminderingvan den veestapel in de aangrenzende landen, dat verschil nog hebben vergroot,hetgeen de laatste weken wel duidelijk is gebleken. V?Šrschillende kooplieden kochten op de vrije markt de ten uitvoer toegelatensoorten op en daardoor ontstond, al was het slechts korten tijd, bij dien handelconcurrentie, alhoewel nog lang geen vrije concurrentie. Verscheidene dieren,die voordat zij konden worden uitgevoerd 400 gulden of minder zouden hebbengegolden, zijn voor 700 gulden en meer verkocht. Wij meenen dan ook, dat zonder bezwaar minstens 200 gulden voor elke uit-gevoerde koe, zou kunnen worden gevraagd. Stel, dat per week 1000 runderen wer-den uitgelaten, dan

zou daardoor het aanzienlijk bedrag van f200.000 per weekvoor de volksvoeding beschikbaar komen. Dat exporteurs, die af en toe vergunning tot uitvoer van betrekkelijk kleineaantallen krijgen, de hooge prijzen bovengenoemd niet besteden, ligt voor de hand.Deze exporteurs hebben alleen te concurreeren met den binnenlandschen handelaaren voor een klein bedrag boven de binnenlandsche markt worden zij eigenaars vande door hen begeerde dieren. De Nederlandsche veehouderij profiteert vandergelijkensporadischen export weinig of niet. Alleen de exporteur en (of) de buitenlandscheafnemer krijgen het voordeel en naar onze overtuiging zal bij dezen sporadischenuitvoer de Nederlandsche veehouder hetzelfde bedrag kunnen bedingen voor zijnvoor uitvoer geschikte koe, ook al wordt door den exporteur voor zijn uitvoer-vergunning een tegenprestatie gevraagd van f200.â€” per uitgevoerd rund. Wij hebben overwogen of het mogelijk zoude zijn, de door ons bedoelde

tegen-prestatie verschillend groot te stellen al naar gelang van de kwaliteit der uit tevoeren dieren, doch zijn tot de conclusie gekomen, dat wegens de groote moeilijk-heden, verbonden aan een classificatie der runderen, welke voor een dergelijkeregeling noodig zou zijn, deze moet worden ontraden. Wij hebben eveneens overwogen, of als tegenprestatie levering van slachtrunderentegen bepaalde prijzen gevraagd zou kunnen worden, doch meenen, dat zulks



??? moeilijk zal kunnen wegens de groote verschillen in kwaliteit, maar meer nog wegensdegroote bezwaren, verbonden aan de prijsvaststelling voor de verschillende deelenen organen van de te distribueeren runderen. Bovendien heeft de volksvoedingniet in de eerste plaats behoefte aan distributie van rundvleesch, althans nietvan rundvleesch in den engen zin. Een nijpende behoefte bestaat wel aan spek, reuzel en rundvet, terwijl mogelijkook met schapenvleesch en sommige deelen van runderen veel nut zoude kunnenworden gesticht. Nu komt het ons voor, dat beschikbaarstelling in natura van deze voedings-middelen door de exporteurs zelve, niet de beste weg is omdat het vrijwel onmogelijkzal zijn te voorkomen, dat op deze wijze veel minderwaardig goed zal wordengeleverd. Aankoop door of vanwege een door Uwe Excellentie in te stellen verantwoorde-lijke commissie en beschikbaarstelling tegen de prijzen welke voor den oorloggolden, voor die gemeenten

waar behoefte is, lijkt ons meer aangewezen. Wat de regeling van den uitvoer betreft, wil het ons voorkomen, dat ook dezegecentraliseerd kan worden en over slechts een of enkele uitvoerplaatsen behoortplaats te hebben, waardoor een goede uniforme keuring zal kunnen geschieden, dieden waarborg geeft, dat inderdaad geen andere dieren, dan de door de regeeringbedoelde, worden uitgevoerd. De beoordeeling van de belangrijke kwestie, aan wie uitvoervergunningen zullenworden gegeven, wordt o.i. het best opgedragen aan een door U in te stellencommissie. Als plaats van uitklaring komt Rotterdam, waar ?¨n per spoor ?¨n per scheepsge-legenheid kan worden verzonden, en waar bovendien een belangrijke markt wordtgehouden, naar onze meening het eerst in aanmerking. Daarnaast wellicht een ofenkele belangrijke marktplaatsen in andere deelen van het land. Resumeerende geeft de commissie den minister in overweging: ie. Uitvoer van rundvee alleen toe te

staan, indien vaststaat dat de sterktevan den veestapel aanzienlijk grooter is dan voor den oorlog, of indien zeker is,dat in den volgenden staltijd niet voldoende krachtvoeder beschikbaar gesteldzal kunnen worden. 2e. De eventueele uitvoer geleidelijk te doen plaats hebben van uit een ofenkele plaatsen en in hoofdzaak te beperken tot kennelijk drachtige en verschgekalfde koeien, waarbij de tandwisseling is afgeloopen en alle snijtanden eenwrijfv lakte vertoonen. 3e. Door een in te stellen verantwoordelijke commissie te doen beoordeelen,aan wie uitvoervergunningen zullen worden gegeven. 4e. Van de exporteurs voor elk uit te voeren rund een bedrag te eischen vanminstens f 200.â€” ten behoeve der volksvoeding. De krachtens ten 4e beschikbare gelden, welke betaald zullen moeten wordenbij de uitreiking van de uitvoervergunningen door een door den minister te stellendeskundige, verantwoordelijke commissie te doen besteden voor aankoop van dieproducten van

slachtdieren, waaraan voor de volksvoeding het meest behoeftebestaat, in hoofdzaak vet, spek, reuzel en mogelijk ook schapenvleesch en sommigedeelen van volwassen runderen, welke producten tegen prijzen, bij voorkeur niet



??? hooger dan die van voor den oorlog, ter distributie worden verstrekt aan de ge-meenten, die daaraan behoefte hebben en waar voor doelmatige verdeeling, hetzijdoor eigen verkoop, hetzij door strenge controle op de verkoopers, wordt zorggedragen. \'s Rijksveeartsenijsehool. Aan \'s Rijksveeartsenijschool te Utrecht zijn, voorhet tijdvak van i September 1916 tot 1 September 1917, te vervullen de betrek-kingen van: \'a. assistent bij de scheikunde; b. assistent bij de physiologie; c. assistent bij de pathologische anatomie; d. assistent bij de anatomie; e. assistent bij de cliniek en de bijzondere ziektekunde en geneesleer; ?’. assistent bij de cliniek en de heelkundige leervakken (twee plaatsen); g. assistent bij de cliniek voor kleine huisdieren, de geneesmiddelleer en de oog-heelkunde (twee plaatsen); h. assistent bij de cliniek en de verloskunde (twee plaatsen). Voor de onder c, d, e, f, g en h genoemde assistentsplaatsen komen uitsluitendveeartsen in aanmerking. Zij die

in aanmerking wenschen te komen voor eene benoeming tot assistent-op een bezoldiging van f 1200.â€” \'s jaars, gelieven daarvan v????r 1 Augustus a.s.,onder opgave van leeftijd en eventueel met overlegging van hun diploma vanveearts, schriftelijk te doen blijken in een aan den Minister van Landbouw, Nijver-heid en Handel gericht en bij den directeur van \'s Rijks Veeartsenijschool portvrijin te zenden gezegeld verzoekschrift. \'s Gravenhage, 7 Juli i(<i6. De Directeur-Generaal voornoemd,P. van Hoek. Personalia. Bij ministerieel besluit is benoemd tot Rijks-lid in de Commissievoor den aankoop van hengsten in de Provincie Limburg J. J. W. Urlings,Dierenarts, Heerlen. Bibliografie. F. Doflein, Der Ameisenl??we. Eine biologische, tierpsychologische undreflexbiologische Untersuchung. Jena, G. Fischer, 1916. 8Â°. VI 138 S. m. 10 Taf.u. 43 Textabb. Th. B. Rogers, Veterinary handbook and visiting list. Philadelphia, J. B.Lippincott Company, 1916. I2Â°. 119 pages of

text. $ 1.50.11. A. Gallier, Guide pratique de 1\'acheteur de chevaux. Paris, J. B. Bailli?¨reet Iiis, 1915. 18Â°. 400 p. av. 200 fig. Cart. 4 fr. H. von Barnekow, Das Pferd, unsere wirksamste Waffe im Kriege. Stuttgart,Schickhardj & Ebner, 191?–. Gr. 8Â°. III 84 S. M. 2.â€” K. Uilkema, Het Friesche boerenhuis. Onderzoek naar het ontstaan van hettegenwoordige boerenhuis in Friesland. Leeuwarden, uitg. van het Friesch Ge-



??? nootschap, 1916. 8Â°. 2 clin. (Dl. 1. 87 blz. m. 18 [19] plattegronden. Dl. 2. 36 blz.m. 69 pl.) / 1.75. Dl. 1. Text. Dl. 2 Platen. M. Leber, Die Ausscheidung des Acetamids beim Hunde. Inaug.-Diss. Berlin 1916. P. H. Unna, Cignolin als Heilmittel der Psoriasis.Erweiterter Sonderabdr. aus: ,,Dermatol. Wochenschrift." Bd. 62. 1916. H. M??ller, Klinische Diagnostik der ?¤usseren Krankheiten der Haustiere.Mit bes. Ber??cksichtigung der Lahmheiten des Pferdes. 5te Aufl. Stuttgart, F.Enk-e, 1916. 8Â°. VIII 256 S. m. 34 Textabb. Br. M. 7.â€” F. Hutyra und J. Marek, Die orientalische Rinderpest. Mit bes. Ber??cksich-tigung der klinischen und anatomischen Merkmale und der Differentialdiagnose.Im Anhange 14 Krankengeschichten und Zerlegungsbefunde. Jena, G. Fischer,1916. 8Â°. VII 60 S. m. 5 Textfig. und 22 f?¤rb. Abb. auf 15 Taf. M. 8.â€” F. Blaimschein, Ueber eine Mutation des Bizillus mallei. Inaug.-Diss. Wien.J. Vogel, Zur Frage der Differenzierung von Druse-

Streptokokken mittelsMannit-N?¤hrb??den. Inaug.-Diss. Wien. W. Kolle und H. Hetscii, Die experimentelle Bakteriologie und die Infektionskrankheiten mit bes. Ber??cksichtigung der Immunit?¤tslehre. 4te Aufl. Bd. 1.Wien, Urban & Schwarzenberg, 1916. 8Â°. XV 610 S. ni. 46 mehrf. Taf.,113 Textabb. und 7 Kartenskizzen. M. 18.â€” Geb. M. 20.50 A. Brtnik, Ueber die Verpilzung der Eier. Inaug.-Diss. Wien.A. Eber, Die Verwandtschaft der sogenannten Typen der Tuberkelbazillen.Bericht, erst, auf dem X internat, tier?¤rztl. Kongress in London. 1914.Sonderabdr. aus: Tuberculosis, nr. 7. A. Forba-t, Die Immunit?¤tslehre und deren prakt. Anwendung im Kampfegegen die Kriegsseuchen. Schutzimpfung, Serumtherapie, Vakzinetherapie. Wien,Urban & Schwarzenberg, 1916. 8Â°. VII 64 S. m. 5 Textabb. M. 2.50 M. Langeron, Pr?Šcis de microscopie. 2e ?Šd. Paris, Masson, 1916.. 8Â°. XXVIII 821 p. av. 292 fig. fr. 12.â€”â–  Collection de Pr?Šcis m?Šdicaux. E. Jan Usch KE,

Ueber die Anwendbarkeit der Pr?¤zipitationsmethode nachAskoli zur intravitalen Diagnostik des Milzbrandes. Inaug.-Diss. Wien. V. Heller, Ueber die diagnostische Verwertbarkeit des Verhaltens vonmit Abortusbazillen vorbehandelten Tieren gegen??ber der Einspritzung von Serum(Abderhalden). Inaug.-Diss. Wien. W. B. Herms, M?Šdical and veterinary entomology. A textbook for use inschools and Colleges as well as a handbook for the use of physicians, veterinariansand public health officers. New-York, The Macmillan Company, 1915. 8Â°. 393 p.w.228 figs. 17 sh.n. A. Eber und A. Kriegbaum, Untersuchungen ??ber Eierstocks- und Eileiter-geschw??lste beim Haushuhn. Sonderabdr. aus: Zeitschrift f. Krebsforschung. Bd. 15. 1916.W. B??lsche, Der Stammbaum der Tiere. 45 Taus. Stuttgart, FranckhscheVerl.h., [1916]. 8Â°. 95 S. M. III. v. Willy Planck. M. i.â€” Geb. M. 1.80



??? E. H?¤cKEL, F??nfzig Jahre Stammesgeschichte. Historische kritische Studien??ber die Resultate der Phylogenie. Jena, G. Fischer, 1916. 70 S. M. 2.â€” Verslag van de werkzaamheden en den financieelen toestand over het jaar 1915van regelingscommissie cn de prov. vereeniging ter bevordering van de paarden-fokkerij te Groningen. J. H. W. Th. Reimers, Een studie over bloedlijnen in het materiaal van hetGroninger Paardenstamboek. Assen, N. V. â€žStoomdrukkerij Floralia", 1916.40 blz. m. 6 afb. Vereeniging tot bev. der Wet. Teelt. Mededeeling nr. 3. Groningsch paardenstamboek en hulpstamboek. Afl. 10. Fr. M??nster, Die derzeitigen Aufgaben der s?¤chsischen Pferdezucht. (Vor-trag). Leipzigs Reichenbachsche Verlhl., 1916. 8Â°. 21 S. m. 1 Tab. M. 0.80Schriften der ??kon. Ges. im Kgr. Sachsen. E. Ogilvie, Rentable Kaninchenzucht. 5te Aufl. Leipzig, Fritzsche &Schmidt, 1916. 8Â°. 39 S. M. 1.20 L. Th. Mayer, De haarwervels op het lichaam van het paard als

kenteekenenvan zijne goede en slechte eigenschappen. Batavia, G. Kolff & Co., 1916. M. ill.Text in \'t Hollandsch en Maleisch. f 3.â€” R. Plank und E. Kallert, .Ueber die Behandlung und Verarbeitung vongefrorenem Rindfleisch. Im Auftrage der Zentral-Einkaufges. ausgef??hrte Unter-suchungen. Berlin, Zentral-Eink. ges., 1916. Gr. 8Â°. 94 S< m. 9 Fig. (im Text u.auf 2 Taf.) M. 2.â€” Abhandlungen zur Volksern?¤hrung.. II. 6. P. Godbille, Lymphatic glands in meat producing animals. Transl. byA. Liautard and D. A. Hughes. New-York, Henkins and Cy, 1915. VIII 175 p. w. fig. E. Wild, Ueber die Aufbewahrung von Pferdefleisch im Eiskeller und Ge-frierraum. Inaug.-Diss. Wien. H. Ruegg, Ziegenmilch im Winter! Eine Studie ??ber die Frage: Ist es m??glichzu verschiedenen Zeiten des Jahres â€” nicht blos im Fr??hjahr-frischmilchendeZiegen zu erhalten? 2te Aufl. Aarau, E. Wirz, 1916. 8Â°. III III -1- 27 S. m.2 Taf. M. 0.60 Sonderabdr. aus dem landwirtsch. Jahrbuch der

Schweiz. Jhg. 1904. O. Tejkal, Beitrag zur Anatomie des Mosotenons. Inaug.-Diss. Wien. F. Gerlach, Untersuchungen an der Epiphysis Zerebri von Pferd und Rind.Inaug.-Diss. Wien. F. R??hmann, Physiologisch-chemische Methoden nebst einer Anleitung zurqualitativen anorganischen Analyse. 3te Aull Berlin, L. Karger, 1916. Gr. 8\\VIII 137 S. m. 44 Textabb. M. 5.80 Geb. M. 7.â€” E. A. ScH?¤FER, The endocrine organs. London, Longmans, Green and Co.,1916. W. fig. 10 sh. 6 d. J. Rudolf, Ueber das Fett des Blutes bei gesunden und kranken Pferden. Inaug.-Diss. Wien.
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??? Is het gewenseht dat het Provinciaal Bestuur ten behoeve vanden Keuringsdienst, welke dit Bestuur bezig is op te richten,????k het advies en de medewerking vraagt van den dierenarts?Hoe behoort c. q. de samenwerking tusschen dierenarts enkeuringsdienst te worden georganiseerd?1) door Dr. S. I. M. MOGENDORFF. Excellentie, Mijnheer de Voorzitter, Mijne Heeren, Het is wel eigenaardig dat, terwijl de Rijkswetgever door deabnormale tijden meent de nieuwe Wet op de Vleeschkeuring inportefeuille te moeten houden, de Besturen van de Noordelijkeprovinci??n den tijd en de lust hebben kunnen vinden, om de v????rden oorlog gemaakte plannen, inzake de bemoeiingen der pro-vincie met de keuring van levensmiddelen, uit te voeren. En hetstemt nog meer tot blijdschap, dat dit goede voorbeeld navolgingvindt bij de Zuidelijker provinci??n, waar ook reeds voorstellendaartoe bij de Staten zijn ingediend. Gisterenavond kon men inde bladen lezen, dat ook

in Zuid-Holland die sneeuwbal reeds rolt.Ook den dierenarts verheugt het, dat door het initiatief der pro-vincie niet alleen de groote steden, doch ????k de kleinere gemeentenin de naaste toekomst een keuringsdienst zullen kunnen krijgen:â€žeen verzekering tegen diefstal van volksgezondheid en volks-kracht", zooals de Heer De Waal dit zoo juist definieert. Dedierenarts is echter niet alleen belangstellend toeschouwer. Wanneerbij die keuringsdiensten ook voedingsmiddelen van dierlijken oor-sprong worden betrokken, dan voelt de dierenarts de behoefte,om bij het toezicht hierop, ook met zijn wetenschap en zijn ervaringhet belang der volksgezondheid te dienen. En wanneer bij denopbouw van die provinciale keuringsdiensten fouten worden ge-maakt doordat er, al of niet opzettelijk, verzuimd is bij die orga-nisatie ????k het advies van den dierenarts te vragen, dan voelt hijden plicht om zijn meening aan de bevoegde Autoriteiten te doenkennen. In verband met

het feit, dat â€” evenals in Friesland â€” de Staten vanGroningen bij het organiseeren eener provinciale controle cp levensmiddelen,het toezicht op den melkhandel geh?Š?Šl in handen van een scheikundige zoudenwillen geven, heeft het Bestuur der Afd. Groningen-Drenthe schrijver dezesuitgenoodigd in een vergadering van hare afdeeling bovenvermelde vragen tekomen bespreken. Dit is geschied op 15 Juli te Groningen, in tegenwoordig-heid van den Commissaris der Koningin en leden der Provinciale Staten vanGroningen. Dr. Goester had bericht van verhindering gezonden. XLIII 32



??? Aangezien blijkens de Agenda voor de Zomerzitting der Pro-vinciale Staten van Groningen, er plannen bestaan om in dezeprovincie een keuringsdienst in te richten geh?Š?Šl naar het voor-beeld van Friesland, is het gevaar niet denkbeeldig, dat bij deorganisatie daarvan g?Š?Šn rekening zal gehouden worden met deopvatting van den dierenarts betreffende het toezicht op levens-middelen van dierlijken oorsprong. Ik ben er van overtuigd, dat daardoor de belangen der in-woners van de provincie Groningen, zoowel van producenten alsvan consumenten zouden worden benadeeld. Dit duidelijk te maken is het doel dezer inleiding. Toen Gedeputeerde Staten van Friesland in 1911 de vraagkregen te beantwoorden, op welke wijze verbetering zou zijn tebrengen in het toezicht op levensmiddelen, toen lag het voor dehand, dat dit college allereerst haar licht ging opsteken bij hetStaatstoezicht op de Volksgezondheid. De Inspecteur van dienDienst, Dr. Goester,1) die

in het bijzonder belast is met de dingenwelke het toezicht op de levensmiddelen raken, heeft toen de tweebekende belangwekkende en zaakrijke rapporten uitgebracht. In de â€žVoordracht van Gedeputeerde Staten aan de Statenâ€žder provincie Groningen, tot instelling van een toezicht op levens-middelen en andere waren in de provincie Groningen" van iSMei j.1., verwijzen Gedeputeerde Staten van Groningen â€žteraanbeveling" van hun voordracht naar de in bedoelde rapportenneergeschreven beschouwingen en uiteenzettingen van den HeerGoester, met de mededeeling, dat in Friesland en in Drenthehetzelfde systeem is gevolgd. Ook Gedep. Staten van Groningen hebben het dus blijkbaar nietnoodig geacht van m???Šrdere zijden advies in te winnen. Uit hetgeenik U straks zal trachten uiteen te zetten, zal U blijken dat hier-voor toch wel degelijk reden zou geweest zijn........en n??g is.\' Het is U bekend, M. d. V., dat het o.a. de aandacht van

hetHoofdbestuur der Maatschappij voor diergeneeskunde heeft ge-trokken, dat Dr. Goester, officieel, als Inspecteur bij het Staats-toezicht op de Volksgezondheid, in meergenoemde rapportenadviseert om het toezicht op-, en het beoordeelen van een deibelangrijkste voedingsmiddelen van dierlijken oorsprong â€” anderedan vleesch en visch â€” in zijn geheel op te dragen aan personen,die op grond van hun opleiding hiervoor slechts ten deele bevoegdzijn. Door verschillende omstandigheden is het Hoofdbestuurvroeger te Zwolle, thans te \'s Hage.



??? der Maatschappij voor diergeneeskunde niet in de gelegenheidgeweest het Provinciaal Bestuur van Friesland tijdig hierop tewijzen. Wel is enkele dagen v????r de laatste zitting nog een adresingediend, doch de tijd ontbrak om in een vergadering als deze,waarin ????k de leden der Staten konden worden uitgenoodigd,uiteen te doen zetten, waarom in het belang van den provincialenkeuringsdienst naast die van den scheikundige, voor voedings-middelen van dierlijken oorsprong, ????k de medewerking van dendierenarts noodig is. In Friesland was men dus op dit gebied slechts ?Š?Šnzijdig voor-gelicht-, daardoor is m.i. niet voldoende de aandacht geschonkenaan deze principieele fout in het rapport van Dr. Goester! Mijnheer de Voorzitter. Wanneer in den loop der volgendeweek in de zomerzitting van de provinciale Staten vart Groningenhet gewichtig thema der voedingsmiddel-controle aan de orde zalkomen, dan heeft het Bestuur van de Afd.

Groningenâ€”Drentheder Maatsch. voor diergeneeskunde zich althans gekweten van deplicht, die zij in het belang van de melk-consumeerende en ookvan de melk-produceerende bevolking van Groningen op zichvoelde rusten. Laat ik dus terugkeeren tot het rapport van Dr. Goester,dat bij de behandeling van dit thema in Friesland tot richtsnoerheeft gediend, en ook hier in Groningen door H.H. Gedeputeerdenwerd â€žaanbevolen". Ik zal mij natuurlijk beperken tot beschou-wingen omtrent de zaken, welke het toezicht op voedingsmiddelenvan dierlijken oorsprong, speciaal melk, betreffen. Over bemoei-ingen der provincie met de keuring van vleesch zou ook nog welwat te zeggen zijn, doch dit ligt thans niet op mijn weg. Dr. Goester komt in zijn rapport tot de conclusie, dat de bestewijze, waarop ook de kleinere gemeenten van de zegeningen van eenkeuringsdienst zouden kunnen profiteeren, te vinden zal zijn ineen soort co??peratie der Gemeenten, onder leiding

en met finan-cieelen steun van het Bestuur der provincie. (Dus vrijwel op analogewijze, als ik de eer had voor te stellen in een rede, gehouden opii November 1909 in een vergadering van de Nederlandsche melk-hygi??nische vereeniging, welke rede in druk is verschenen in hetNederlandsch tijdschrift voor Melk-Hygi??ne van 13 Januari 1910.) Dr. Goester stelt zich in zijn rapport de gang van zaken aldusvoor: â€žDe Provincie richt ?Š?Šn of zoonoodig meer laboratoria in,en stelt het noodige personeel daarvoor aan. Dit personeel krijgtals uitsluitende werkkring het toezicht op de levensmiddelen,



??? uit te oefenen in die Gemeenten, welke daartoe een overeenkomstmet de Provincie aangaan. Die overeenkomst moet voor de Gemeenten de volgende ver-plichtingen omvatten: iÂ°. het invoeren van een doelmatige, door GedeputeerdeStaten goed te keuren verordening op levensmiddelen; 2Â°. het benoemen van het Personeel der laboratoria als onbe-zoldigde Gemeente-keurmeesters; 3Â°. het jaarlijks storten van een zeker bedrag in de ProvincialeKas. De Provincie neemt daartegenover de verplichting op zich,door haar ambtenaren alle werkzaamheden te doen verrichten,die voor een behoorlijk toezicht op levensmiddelen in de aange-sloten gemeenten noodig zijn. Elke sub i genoemde gemeente-verordening moet een lijstvan normen bevatten betreffende de samenstelling der levens-middelen; deze normen worden door Gedeputeerde Staten vast-gesteld. Een soort â€žprovinciale codex" dus. Bij het vaststellen vande eischen, waaraan diverse

levensmiddelen hebben te voldoen,stellen Gedeputeerde Staten van Friesland zich voor, het adviesin te winnen van den Directeur van den Provincialen Keurings-dienst en van de Inspectie der Volksgezondheid, in casu dus Dr.Goester. Deze twee heeren zullen, wat die normen betreft, duseigenlijk de lakens uitdeelen. Tot Directeur van den Keurings-dienst in Friesland is een scheikundige benoemd; zooals bekend is,is de heer Goester Doctor inde Artsenijbereidkunst.1) In Friesland,waar onlangs deze regeling door Provinc-ale Staten is aangenomen,moeten dus volgens artikel 2 der desbetreffende modelverordeningin het vervolg alle levensmiddelen voldoen aan de eischen vanâ€žnormale samenstelling", voor zooverre die voor deze levensmid-delen zijn aangegeven door het Provinciaal Bestuur, en opgenomenin het Provinciaal Blad. Deze eischen kunnen worden bepaald voor alle levensmiddelen,zoo zegt de verordening, behalve voor vleesch en visch.

GedeputeerdeStaten van Friesland geven in het verslag van de Winterzittingvan 1914 als redenen van deze uitzondering op: iÂ°. dat in de gansche literatuur en ook overal in de praktijkonderscheid gemaakt wordt tusschen het toezicht op vleeschen visch, en dat op andere levensmiddelen, en Bij de samenstelling van den iÂ?" druk van den officieuzen â€žCodexAlimentarius I Melk" is ook het advies van bekende dierenartsen gevraagd.Friesland achtte dit blijkbaar niet noodig.



??? 2Â°. dat het toezicht op vleesch en visch in tegenstelling met datop andere levensmiddelen, is een volkomen preventief toezicht. Want, zoo zeggen verder Gedeputeerde Staten van Friesland,,,de keuring van andere levensmiddelen draagt een geheel anderâ€žkarakter. Het eischt niet een onderzoek van iedere partij handels-,,waar, die voor het verbruik bestemd is. Den winkelier wordt een,,repressieve controle opgelegd, uitgevoerd door scheikundigen,â€žbacteriologen-, door personen dus, wier opleiding in geheel andere,,richting ging dan die van de aangewezen Keurmeesters voor vleeschâ€žen visch (de veeartsen)". Ook voor het voorname â€”naar het aantal onderzoekingen van allebestaande keuringsdiensten zou men haast zeggen het voor-naamste â€” levensmiddel, de melk, wil dus de nieuwe Keurings-dienst van Friesland slechts een repressies controle invoeren.Een laboratorium-controle dus, uit te oefenen door personen,wier opleiding in een

geheel andere richting ging dan die der dieren-artsen, n.1.: scheikundigen. Heel eigenaardig volgt na een komma,op dit woord â€žscheikundigen" als ware het daarmee synoniem,het woord â€žbacteriologen"! Dr. Goester en Gedeputeerde Statenvan Friesland erkennen hiermee, dat de opleiding van den schei-kundige, den apotheker of den technoloog, ook al is deze op bac-teriologisch gebied ontwikkeld, in een geheel andere richting is ge-gaan dan die der dierenartsen. Volkomen waar! â€žDe UniversitaireStudie", zoo zegt Dr. Goester op blz. 29 van zijn rapport, â€žmaaktâ€ždie personen (de chemici en apothekers dus) als zoodanig nietâ€žgeschikt voor het onderzoek van voedingsmiddelen in vollen om-â€žvang, want", â€” zoo zegt hij, â€ždie afzonderlijke tak der toegepasteâ€žChemie wordt aan de Universiteiten slechts oppervlakkig ge-doceerd. Het is daarom noodig, dat zij, die zich op dit onderdeelâ€žder toegepaste scheikunde willen gaan bewegen,

zich nader gaanâ€žbekwamen in daarvoor geschikte laboratoria. De Academischeâ€žopleiding, (zoo zegt Dr. Goester verder) moet echter natuurlijkâ€žop voldoend breede basis geschoeid zijn." Ook weer volkomenjuist! Gegeven het feit, dat een zeer groot gedeelte der bemoeiingenvan diverse keuringsdiensten zich bewegen op lactologisch (d.i.op melkkundig) terrein, mag men toch zeker wel verlangen, dat hij,die met dezen tak van den keuringsdienst belast zal worden,volkomen deskundig is op dit gebied! Laten we nu eens onderzoeken, welke na-studie er voor den schei-kundige, den apotheker of den technoloog die van de academiekomt, noodig zou zijn, aleer hij zich wetenschappelijk volkomen



??? thuis zou kunnen voelen op het terrein der melkkunde, en bovendienop dit gebied in toepassing zou kunnen brengen, wat Dr. Goesterop blz. 27 van zijn rapport eveneens zeer terecht zegt, n.1. dat ookvoor andere levensmiddelen dan vleesch en visch ,,de preventievewerking van het toezicht hoofddoel moet zijn". Zij zullen dan in de iste plaats den oorsprong van de melkmoeten bestudeeren; het uier. Tot goed begrip hiervan zullen zijmoeten beginnen met de embryologie van dit orgaan, de ontwik-keling tot de geboorte, verder vanaf de geboorte tot de eerste con-ceptie, de ontwikkeling van het uier gedurende de draagtijd,na het kalf-werpen en tijdens de lactatie. M.a.w.: de anatomie ende histologie van het uier in verschillende levensperioden. Dezewetenschappen kunnen dan tot grondslag dienen voor de studievan de physiologie der melksecretie, te beginnen met die van hetcolostrum (de biest) en verder de physiologie van de eigenlijkemelksecretie in de

achtereenvolgende lactatieperioden. Hiervoorzou natuurlijk noodig zijn een nauwkeurig begrip omtrent demicroscopische anatomie van het uier. Bij de studie van de physio-logie der melksecretie in engeren zin zou de aanstaande â€žMilch-Chemiker" zijn aandacht moeten wijden aan het ontstaan van decase??ne, van het melkvet, van de melksuiker, het plasma der melkenz. Heeft de chemicus, de apotheker of de technoloog dit onderde knie, dan eerst kan hij met succes beginnen de factoren te be-studeeren, welke van invloed zijn op de door hem te onderzoeken,en ook te beoordeelen samenstelling van de melk, factoren als: ras-eigenschaj^pen, individueele invloeden, de invloeden van ouder-dom, van geslachtsleven, van lactatieperioden, van voeding enverpleging, van verschil in melktijden en diverse wijzen van melken,en, niet te vergeten, de dagelijksche schommelingen in de samen-stelling van de door hen te beoordeelen melk. V????rdat de â€žMilch-

Chemiker" een op wetenschappelijke basis berustend oordeel zoumogen uitspreken over zijn bevindingen bij het bepalen van hetSoortelijk Gewicht, het vetgehalte, het vriespunt, de brekings-index, het gehalte aan diverse fermenten enz. zou hij, wetenschappe-lijk gedacht, volkomen thuis moeten zijn, niet alleen met het gevolg,doch ????k met de oorzaak of oorzaken van eventueel gevonden afwij-kingen. En all?Š?Šn dan zou hij wetenschappelijk voldoende onderlegd zijn om als adviseur van den melkveehouder te mogen optreden...... d.w.z. zoolang het resultaat, van zijn onderzoek hem volkomengerust stelt omtrent de gezondheid van het vee, waarvan de melkafkomstig is. Want nog verder raakt de chemicus of de apotheker van huis, wan-



??? - 56I - neer bij het toezicht op de melk vragen op pathologisch gebied naarvoren komen. Wanneer de scheikundige ook hier het advies vanDr. Goester: â€žpreventieve werking hoofdzaak" getrouw zal kunnenblijven, dan moet hij zijn zooeven geschetste opleiding in de ana-tomie, de histologie, de physiologie en de zo??technie nog verdervervolgen. Als inleiding zal hij dan de algemeene pathologie hebbente studeeren, zoowel theoretisch als practisch. Dan komt de patho-logie van het uier aan de beurt, en, in verband daarmede, de patho-logie der melksecretie. D?Šze moet weer als basis dienen om de be-vindingen bij het biologisch- en het microscopisch onderzoek vande melk grondig te kunnen begrijpen. Naar mijn vaste overtuigingbeweegt elke chemicus, technoloog of apotheker, die zonder de hiergeschetste studi??n een oordeel durft uit te spreken op lactologisch-biologisch, of microscopisch gebied, zich op het terrein der empirie. De opleiding van den

scheikundige tot volleerd melk-kundigeis echter nog niet voltooid. Nu zijn aan de beurt de andere ziektenvan het melkvee, welke invloed op de samenstelling der melkkunnen uitoefenen. Want alleen hij, die de oorzaken en het verloopvan die veeziekten kent, kan de gevolgen op de melk beoordeelenlDat dit absoluut noodig is, blijkt het best, wanneer men eens goeddoordenkt, wat het ten opzichte van melk beteekent, te moetendoen, wat Dr. Goester bij elk toezicht op levensmiddelen verlangt,n.1. dat het doel in hoofdzaak de preventieve werking moet zijn! De scheikundige zal zoo achtereenvolgens talrijke ziekten bijhet rundvee de revue moeten laten passeeren, met den invloed,welke deze op de melk uitoefenen: de tuberculose in al zijn vormen,het mond- en klauwzeer, de talrijke soorten van uierontstekingen,diverse infectieuse darmaandoeningen, septische ziekten van degeslachtsorganen, infectieuse tepel- en huidziekten enz. enz.Hij zou hierbij vooral \'t oog

moeten houden op de verschillendewijzen waarop de melk met pathogene bacterie??n kan wordenbesmet; welke bacterie??n in het uier kunnen voorkomen en met demelk kunnen worden afgescheiden, en welke tijdens en kort na hetmelken de melk voor menschelijk gebruik gevaarlijk kunnen maken.De verschillende wijzen waarop deze laatsten de melk kunneninfecteeren diene hij nauwkeurig te bestudeeren. Is de studie vanoorzaak en gevolg dezer melk-infectie\'s afgeloopen voor zooverhet pathogene bacterie??n betreft, dan zou het h?Š?Šl nuttig zijn,indien de scheikundige, de technoloog of de apotheker de voor demelk nadeelige saprophyten welke dagelijks het dierlijk lichaamâ€” doch niet den stal â€” o.a. met de mest verlaten, ging bestudeeren.Nu zou pas het laboratorium aan de beurt zijn, waarheen Dr.



??? Goester, zeer terecht, zijn collega\'s wil zenden, om zich in de voe-dingsmiddel-scheikunde, in casu melk-kunde, verder te bekwamen.Toch zou ik nog willen aanbevelen om den aanstaanden apotheker -melk-kundige een jaar lang het geheele melkveehouders-bedrijfop de boerderij te laten meemaken. Hij zou zich dan door eigenaanschouwing op de hoogte kunnen stellen van de gewoonten entoestanden op diverse boerderijen, welke met de deugdelijkheidvan de melk toch immers in nauw verband staan. Men mag tochzeker wel verlangen, dat hij, die later als directeur van een keurings-dienst allerlei ongerechtigheden zal moeten bestrijden, waardoorde consumptie-melk ondeugdelijk of minder deugdelijk blijkt tezijn geworden, deze ongerechtigheden niet enkel kent van ,,hoorenzeggen", doch deze ook kent door eigen waarneming! Ik betwijfel, of Dr. Goester zich de ,,breedc basis", waarover hijschrijft, wel z???? heeft gedacht. Heusch, Mijne Heeren, laat men

de zaak bezien, zooals ze wer-kelijk is! Laat men hier toch niet te conservatief zijn en zeggen:,,\'tis toch altijd zoo geweest, in deze en die en een andere stadwordt toch immers de melk-contr??le met succes alleen door eenscheikundige uitgeoefend". Dat woord â€žsucces" is iets heel betrek-kelijks; het hangt er maar van af, wat men bij het toezicht op demelk onder â€žsucces" wil verstaan. Gedeputeerde Staten vanGroningen erkennen trouwens op blz. 7 van hun voordracht aande Staten dezer provincie van 18 Mei j.1., dat, â€žzooals de toestandâ€žthans is, het toezicht op de melk niet tot zijn recht kan komen,â€žvooral ten opzichte van de controle of de melk afkomstig is vanâ€žgezonde dieren en of zij op zindelijke wijze behandeld wordt opâ€žde productieplaats". Gedeputeerde Staten van Groningen schrijven dit wel toe aaniets anders, maar, zij erkennen het toch! Zij schrijven dit toe aande moeilijkheid, dat thans de gemeentelijke keuringsdienst geenrecht

van optreden heeft buiten het gebied der Gemeente. â€žBij samen-werking van talrijke gemeenten onder leiding van Ged. Staten"zoo zeggen deze â€” â€žzal de controle op de melk, tot op de plaats waarâ€žzij wordt geproduceerd, pas mogelijk worden". Volkomen juist.Doch men vergeet â€” heeft althans in Friesland vergeten â€” datmet het uitstrekken van de bemoeiingen van den keuringsdiensttot het vee en tot den stal, de vragen op veeartsenij kundig gebiedzich zullen vermenigvuldigen, naar mate het terrein, waarop dekeuringsdienst werkt, grooter wordt en naarmate dit niet alleenop papier,\' doch ????k in werkelijkheid zal geschieden! Hoe meermen bij de melk-contr??le in toepassing gaat brengen wat Dr.



??? Goester wil, n.1. â€žpreventieve werking hoofdzaak", hoe meer menzich voor oogen houdt dat op melkhygi??nisch gebied â€žzeer velemisstanden veroorzaakt worden door onkunde", en dat dus â€”zooals Dr. Goester op bldz. 26 van zijn rapport duidelijk maakt â€”â€žblijvende verbetering slechts verkregen kan worden door denâ€žbelanghebbende een juister inzicht te verschaffen omtrent de,â€ž(in casu aan melk) te stellen eischen", des te meer zal men tot deerkenning moeten komen, dat het toezicht op den melkhandel h?Š?Šliets anders is, dan het toezicht op den verkoop van b.v. brood,cacao en margarine. En tegelijkertijd, dat het toezicht op den melk-handel en de melkproductie h?Š?Šl andere eischen stelt aan den per-soon, of de personen die hiermee zullen worden belast dan hettoezicht op voedingsmiddelen als het zooeven genoemde drietal.Wanneer inderdaad straks over een heele provincie de keurings-dienst â€” ik gebruik al weer woorden van Dr.

Goester â€” â€žbehalveâ€žcontroleerend, ????k opvoedend en ontwikkelend zal kunnen werken"(op melkhygi??nisch gebied,) dan moet het personeel van den keu-ringsdienst, dat met deze opvoeding en ontwikkeling der melk-veehouders en der melkverkoopers zal worden belast toch immers-z?Šlf in deze richiing zijn opgevoed en ontwikkeld! Uit hetgeen ik U zooeven heb medegedeeld, zal U duidelijkzijn geworden, dat inderdaad de ontwikkeling van den scheikundige,den apotheker en den technoloog in een geh?Š?Šl andere richting isgegaan, en hij dus nooit geheel zal kunnen voldoen aan de eischen,welke een goed doorgevoerde mclk-contr??le aan hem stelt. En dan nog dit: Dr. Goester verlangt zeer terecht, dat devoedingsmiddel-scheikundige de noodige tact en menschenkennisbezit. Ik betwijfel zeer of de student, die als scheikundige of alsapotheker de academie verlaat, op het laboratorium waar hij zichverder tot â€žNahrungsmittel-Chcmiker" zou bekwamen,

de noodigeâ€žtact" zal opdoen om met den mindcr-ontwikkelden boer om te gaan!En dit zal toch bij het uitstrekken van de controle tot de plaats,waar de melk geproduceerd wordt, beslist noodzakelijk zijn! Wantâ€” zoo zegt weer Dr. Goester op bldz. 26 van zijn rapport â€”,,de keuringsdienst moet zoo min mogelijk tot strafvervolgingâ€žovergaan-, die strafvervolging moet gelden als laatste middel terâ€žverbetering, wanneer alle andere middelen tevergeefs beproefdâ€žzijn. Overleg met den leverancier (in dit geval dus de boer)"zoo vervolgt Dr. Goester â€” â€žis in de eerste plaats vaak noodigâ€žom de oorzaken van een afwijking op te sporen, en de middelenâ€žter verbetering aan te geven." Ieder directeur van een keuringsdienst, die eenige ervaring op



??? dit gebied heeft opgedaan, zal het met mij eens zijn, dat bij geenenkel voedingsmiddel ,,onkunde" vaker oorzaak is van ondeugde-lijkheid, dan bij melk. En nu vraag ik U nogmaals: waar wil de schei-kundige van een keuringsdienst, die met het toezicht op alle levens-middelen (behalve dan vleesch en visch) en nog meerdere gebruiks-artikelen, zal worden^belast den noodigen tijd, kennis en tact van-daan halen om te kunnen voldoen aan de eischen, welke de paeda-gogiek hem stelt als er sprake van is velerlei wantoestanden bijde melk productie te verbeteren? Door een passende arbeidsverdee-ling aan een keuringsdienst moge de noodige tijd beschikbaarkunnen komen, de tact en de noodige kennis in geen geval. Enbovendien : het verbeteren der voorwaarden, onder welke deproductie van alleszins deugdelijke melk slechts mogelijk is, staatin nauw verband met het bestrijden van talrijke veeziekten, welkeniet in de wet op de veeartsenij kundig politie worden

genoemd.Het nemen van maatregelen tegen aeze ziekten, waaronder erook zijn, welke behalve uit een melkhygi??nisch oogpunt be-schouwd, ook nog uit anderen hoofde voor de gezondheid van denmensch gevaarlijk kunnen worden, is tot nu toe geheel overgelatenaan het initiatief van den veehouder zelf. Dat ook in ditopzicht veel onkunde heerscht, weet elke practiseerende veearts.Vooral op dit terrein kunnen de belangen van de consumenten vanmelk, de burgerij, en de producenten, de\'veehouders, elkaarontmoeten. Doch alleen dan zal indirect de keuringsdienst hierbijde helpende hand kunnen geven, wanneer de melkcontr??le nietuitsluitend wordt opgedragen aan personen, die slechts in chemischerichting zijn ontwikkeld! De veehouder toch ziet van nature in den dierenarts zijn raad-gever, niet alleen voor ziek vee, doch daarnaast ????k voor vele anderezaken, welke de boerderij en de veehouderij betreffen. Wie heeftooit gehoord, dat een boer hiervoor

raad ging vragen bij een doctorin de scheikunde, bij een technoloog of bij een apotheker? Reeds deze eenvoudige overweging moest de Staten van Gro-ningen beletten te doen, wat Friesland in deze gedaan heeft, n.1.de melk-contr??le, met al wat daaraan vast is, geheel in handen tegeven van een scheikundige. Ook in dit opzicht heeft het bestuur der provincie een taak tevervullen, waarin de Rijks-wetgever niet voorziet en kunnen deStaten naast de belangen der burgers, ????k die der veehoudersbehartigen. Blijkens hetgeen Dr. Goester op blz. 24 van zijn Rapport schrijft,heeft hij wel degelijk ingezien â€ždat zich bij het toezicht op voedings-



??? â€žmiddelen verschillende gevallen kunnen voordoen, waarbij deâ€žkennis van den scheikundige of bacterioloog, die het onderzoekâ€žverricht, onvoldoende is om de juiste conclusie te trekken en deâ€žjuiste maatregelen te nemen ter verbetering." Dr. Goesterontkent niet de wenschelijkheid van samenwerking met deskundigen,b.v. op Veeartsenij kundig gebied. Alleen, hij acht het, op grond vanervaringen, door Stedelijke Keuringsdiensten opgedaan, niet nood-zakelijk, dat een dergelijke deskundige aan den Keuringsdienstwordt verbonden. â€žIn werkelijkheid â€” zoo zegt Dr. Goester â€”â€žkomt het betrekkelijk z???? weinig voor, dat een scheikundige-,,bacterioloog op grond van de resultaten bij het onderzoek vanâ€žvoedingsmiddelen verkregen, de voorlichting of medewerkingâ€žvan deskundigen op ander gebied van wetenschap behoeft, datâ€ždeze voorlichting of medewerking zeer goed op andere wijzeâ€žverkregen kan worden." Ik betwijfel, of Dr.

Goester, toen hij dit neerschreef, wel goedheeft doordacht, welk een omvangrijken arbeid reeds all?Š?Šn eengoed doorgevoerde melk-contr??le over een heele provincie zal mee-brengen, wanneer deze â€” om nog eens Dr. Goester\'s eigen woordente gebruiken â€” â€žde preventieve werking als hoofdzaak" wil blijvenbeschouwen. En of \'t wel juist gezien is, dat bij een dergelijkemelk-contr??le over een geheele provincie het wel zoo zeldzaam zalzijn, dat de medewerking en het advies van den dierenarts nood-zakelijk is. Wie aan deze noodzakelijkheid nog twijfelt, bestudeerenog eens het nog steeds lezenswaardig Rapport, hetwelk Gedepu-teerde Staten van Noord-Holland in 1908 hebben gepubliceerdover een door hen in die provincie gehouden enqu??te, betreffendede toestanden, welke op melkhygi??nisch gebied bestaan. Zooalsmen weet, waren de uitkomsten bedroevend. Onwillekeurig zalmen zich afvragen: hoe is het dan in dit opzicht in de

provincieGroningen gesteld? Hierop antwoorden Ged. Staten van Groningenop bldz. 2 van hun voordracht NÂ°. 138 van 18 Mei j.1. met devolgende woorden: â€žHet is een boven allen redelijken twijfel vaststaande zekerheidâ€ždat de toestand hier (in Groningen dus) niet beter is dan elders.â€žEn er is ook geen reden voor, om dit te mogen aannemen". Inzijn advies aan Gedeputeerde Staten van Noord-Holland schreefde Rijkszuivelconsulent van Noord-Holland, Dr. Schey, dan ook,dat, wanneer een dergelijke controle zou worden ingevoerd â€ždezeâ€žmoest worden opgedragen aan deskundigen op het gebied vanâ€žmelkgewinmng, melkhygi??ne en veeziekten". Ook het Hoofd-bestuur der Hollandsche Maatschappij van Landbouw wenschte,



??? blijkens haar destijds aan Gedeputeerde Staten van Noord-Hollanduitgebracht advies, een dierenarts hiervoor te zien aangewezen.Dat men, zelfs nu, in Friesland de behoefte aan een dergelijkambtenaar, die zich geheel aan arbeid op veterinair-hygi??nischterrein zou kunnen geven, gevoelt, blijkt ook wel daaruit, dat opdit oogenblik in Friesche landbouwkringen pogingen worden aan-gewend, om tot de aanstelling van een V?Št?Šrinaii-Consulent tekomen. Deze nuttige ambtenaar zou in Friesland misschien reedsin functie zijn, indien de scheikundige adviseur der Friesche Statenhet toezicht op den melkhandel niet had aangezien en gepropageerdals een zaak, vrijwel uitsluitend liggende op scheikundig terrein. Utrecht is de eenige stad in Nederland, waar sprake is van stel-selmatige samenwerking tusschen scheikundige en dierenarts. Dezelaatste is aan dien dienst als gemeente-ambtenaar verbonden.En wat zien we daar gebeuren? Dat â€” in flagrante

tegenstellingmet andere keuringsdiensten, volgens de redactie van het Tijd-schrift voor Melkhygi??ne x) ,,verrassend" veel aan melkhygi??nein engeren zin wordt gedaan! Niet minder dan 214 stallen werdenin ?Š?Šn jaar ge??nspecteerd met het doel ziek vee op te sporen, enniet minder dan 334 koeien werden daarbij ongeschikt bevondenvoor de productie van consumptie-melk! Van de 1321 monstersvolle melk op den openbaren weg genomen bleken 276 d.i. 21 %bedeeld met secretie-product uit zieke uiers, dus meer dan 1/6 ge-deelte der verkochte melk! In Januari en Februari zelfs bijnaVa gedeelte! Van het vuilgehalte der melk zal ik maar niets zeggen,daaromtrent kwam ????k heel wat voor den dag! Ziet, Mijne Heeren,dat zijn cijfers die spreken! Laat dat alles een scheikundige eensall?Š?Šn doen! Bij de vorenvermelde monsteringen werd bovendien gelet opde inrichting en de reinheid van den stal, ventilatie en verlichting;de reinheid van de dieren en van het

personeel, alsmede op de soortvan het water, dat voor de leiniging van het melkgereedschapdiende. De veehouders werden dan steeds gewezen op de bij de melk-productie aangetroffen misstanden, hetgeen in verreweg het mee-rendeel der gevallen noodig bleek te zijn. Brochures hieiover werden bij de veehouders verspreid. Jammervoor de goede zaak, dat deze dierenarts van den Keuringsdienstin Utrecht tegelijk als onderdirecteur aan het abattoir moetwerken. De resultaten der samenwerking zouden ongetwij feld heelwat gunstiger kunnen zijn indien een veearts zich geheel aan denarbeid op het gebied dei melkhygi??ne zou kunnen geven,van 24 Juni 1915 en 8 Juli 1915.



??? In verschillende groote steden van Duitschland, Noorwegen enZweden is een dierenarts belast met de hygi??nische afdeeling dermelk-contr??le, b.v. in Hamburg, in M??nchen en in Kristiania1);Collega Dr. Ernst in M??nchen, die daar als zoodanig sinds talrijkejaren werkt, schrijft mij: â€žBei uns hat sich die Trennung der.â€žAibeit in chemischen- und hygi??nischen Teil sehr bew?¤hrt.â€žIch w??rde diese Organisation als die beste vorschlagen" Deresultaten van een weloverlegde verdeeling van arbeid zijn daarniet gering. Ik kom straks, bij het bespreken van het tweedevraagpunt, hier nog nader op terug. Het nut van systematische samenwerking wordt bepleit doortalrijke personen, die zich op scheikundig- of op melkkundiggebied naam hebben gemaakt. Zoo schrijft Dr. Lam in het Phar-maceutisch Weekblad: ,,........er schijnt mij een gebied te liggen, waar gemeenschap- â€žpelijke arbeid van veearts en scheikundige voor de practijk derâ€žmelkcontr??le

uiterst nuttigen arbeid kan verrichten." Dr. Koning schrijft in \'t Chemisch Weekblad: â€žWillen wij eenigâ€žnut van het melkonderzoek verwachten, dan moeten scheikundige,â€žbioloog en veearts samenwerken, niet allen buiten, maar ook in denâ€žstal". Verder schrijft deze bekende geleerde: â€žZiek vee komt opâ€želke boerderij voor. Het is evenwel een algemeene opvatting omâ€žmelk, die er uiterlijk niet abnormaal uitziet, en van ziek vee af-komstig is, met de overige melk gewoon te mengen. Er valt hierâ€ždus een reusachtig veld te ontginnen en toestanden te verbeteren.\'\'\'\' In een zijner jaarverslagen van de Rijks-seruminrichting zegtProf. Poels, sprekende over de afdeeling, â€žmelkonderzoek":â€žUit hetgeen in deze afdeeling gebeurt, treedt met eiken dag dui-delijker aan het licht, dat de veeartsenijkundige wetenschappenâ€žde basis behooren te vormen van de melk- en zuivelhygi??ne." Bij het samenstellen van den codex alimentarius â€žmelk" is

hetoordeel van dierenartsen gevraagd. In verschillende vereenigingen, zooals bet Genootschap terbevordering van melkkunde en de melkhygi??nische veieenigingwerken chemici en dierenartsen vriendschappelijk samen aan denopbouw dezer wetenschap. En toch kan het niet worden ontkend, dat, wanneer de dieren-arts dit samenwerken in practijk wil brengen, zooals hij zich ditdenkt, de scheikundige hem niet zelden als \'t ware toeroept:â€žGa terug naar den stal, naar het vee; ge behoort niet in mijnâ€žmelk-laboratorium ................". J) Zie Ned. Tijdschrift voor melkhygi??ne van 24 Sept. 1914 e. d. v.



??? Z???? is ook geschied in Friesland. Of dit wel bevorderlijk zal zijnaan de resultaten? In zijn inaugurale rede zei de hoogleeraar in vergelijkendepathologie, Prof. De Jong, hieromtrent: â€žWanneer m?Š?Šr de aandacht was geschonken aan het causaalâ€žverband tusschen ziekten van mensch en van dier, dan had deâ€žveeartsenijkunde dikwijls niet zooveel moeilijkheden ondervondenâ€žom aan haar opdracht te voldoen, en ongetwijfeld zou dan de,,controle der dierlijke voedingsmiddelen verder zijn dan nu is". Inderdaad werkt dit te zeer naar voren dringen van vakbelangendoor scheikundigen en apothekers dikwijls remmend; de ervaringheeft dit pas weer in Friesland geleerd. Wanneer in den loop der volgende week de Staten der provincieGroningen zullen hebben te beslissen o. a. over â€žde installatie van,,een keuringsdienst met al wat daarbij behoort, de aanstellingâ€žvan het benoodigde personeel inbegrepen", mogen zij dan reke-ning houden met

den bekenden ontwikkelingszin der landbouwendebevolking waarmede Groningen v????raan staat in de rij der provin-ci??n. Deze ontwikkelingszin belooft veel goeds voor de resultateneener deugdelijke melk-contr??le, mits dooi een oordeelkundigearbeidsverdeeling zoowel het hygi??nisch â€” als het chemisch ge-deelte van die controle behoorlijk tot zijn recht kan komen. Een ?Š?Šrste vereischte hiervoor is: systematische Samenwerkingtusschen scheikundige en dierenarts. Hoe behoort die samenwerking te worden georganiseerd bij eenKeuringsdienst, zooals het Bestuur der provincie Groningen bezigis in het leven te roepen? Die samenwerking kan geschieden op twee manieren: iÂ°. doordat de Keuringsdienst, of beter gezegd, de scheikundigevan den keuringsdienst, telkens wanneer hij zulks noodig acht,de hulp inroept van den dierenarts, die ter plaatse waar hij eennader onderzoek wenscht, practiseert; 2Â°. doordat aan den Keuringsdienst een

dierenarts wordt ver-bonden, die zich geh?Š?Šl aan den hem op te dragen taak kan wijden. De eerstgenoemde manier heeft voor, dat de veearts ter plaatsewoont, of althans in de buurt, en weinig behoeft te reizen, mogelijkzelf het dier of de dieren, welke abnormale melk geven in behan-deling heeft. Zij heeft tegen, dat geen enkel ander, dan het algemeen belangden practiseerenden veearts noopt zijn medewerking te verleenen. Ik cursiveer.



??? Zij heeft ook dit tegen, dat het den dierenarts in de practijk nietpast ongevraagd zijn advies aan den veehouder op te dringen.De dierenarts zal dit daarom ook dikwijls weigeren, als de keurings-dienst hem verzoekt, namens deze, bij een veehouder een onderzoekte gaan instellen. Tot mijn spijt moet ik ook erkennen, dat nietelke dierenarts zich geroepen voelt om op melkhygi??nisch gebiedte werken, evenmin als b. v. elke apotheker lust toont zich aan devoedingsmiddel-chemie te wijden. Bij de eene veearts zal de redenhiervan zijn gebrek aan tijd door een drukke practijk, bij een andergebrek aan de noodige lust, bij een derde het â€žniet betaald wordenervoor", bij een enkele misschien ook de overweging â€žniet de knechtâ€žvan den keuringsdienst te willen spelen". Ook zou het kunnenvoorkomen, dat een veearts zijn hulp weigert aan den scheikundige,als protest tegen het feit dat het Bestuur der Provincie niet alleenhet chemisch-, doch ????k het speciaal

op veeartsen ij kundig gebiedliggend hygi??nisch gedeelte der laboratorium-controle uitsluitendaan den scheikundige wenschte toe te vertrouwen! Want het kanniet worden ontkend, dat door dit laatste wel eens een zekereanimositeit in de hand zou kunnen worden gewerkt, wat natuurlijknadeelig zou zijn voor de resultaten, die de melk-contr??le zou kun-nen bereiken. Eenige verplichtingen tegenover de Provincie hebbende dierenartsen in Groningen niet, omdat zij niet â€” zooals in demeeste andere provinci??n het geval is â€” provinciale subsidiegenieten. Of er Gemeentelijke instructies zijn, welke den dierenartsin dit opzicht verplichtingen opleggen, weet ik niet. Doch wat ikw?¨l weet is, dat de corps-geest, een zeker gevoel van â€žsaamhoorig-heid" bij de dierenartsen sterk is ontwikkeld, en dat zij hun mede-werking eerder en prettiger zullen verleenen, wanneer hun dat dooreen aan den Dienst verbonden Collega wordt verzocht, dan wan-neer dit geschiedt door

een scheikundige of een apotheker, dievolgens de overtuiging in diergeneeskundige kringen, een plaatsinneemt, welke den dierenarts toekomt. Nu zal men misschien van chemische zijde zeggen: â€žDe keurings-dienst zal den boer wel dwingen om den dierenarts te raadplegen"!Ik weet niet, Mijnheer de Voorzitter, of de keuringsdienst den boerhiertoe wel dwingen kan. Doch al kan hij dat, zou men dan wer-kelijk wel veel vertrouwen kunnen hebben op de opvoedendewerking van een opgedrongen advies? Wie dat meent, toont in elkgeval niet de tact en de menschenkennis te bezitten, welke deambtenaar van den keuringsdienst juist bij het toezicht op demelk zoozeer noodig heeft. Zeker, de dierenarts in de plattelands-practijk kan veel, zeer



??? veel bijdragen tot verbetering der productie-voorwaarden voordeugdelijke melk, doch den veehouder moet ?Š?Šrst nog geleerdworden deze medewerking vrijwillig in te roepen! Alleen dan zalhet beoogde doel kunnen worden bereikt. De scheikundige, deapotheker of de technoloog zijn niet de geschikte personen om denboer hiertoe te brengen. Ik heb zooeven reeds duidelijk gemaaktwaarom niet. Ziehier een reeks van redenen, waarom het wenschelijk is dezoostraks genoemde 2e manier van samenwerking tusschen schei-kundige en dierenarts in toepassing te brengen. Een keuringsdienst,die zijn bemoeiingen uitstrekt over een heele provincie, behoortaltijd te kunnen beschikken, over een bekwaam dierenarts, diezich geh?Š?Šl aan zijn taak kan geven. Behalve de arbeid op paedagogisch terrein, welke de melk-hygi??-nist zal hebben te verrichten, is er nog een zeer gewichtige reden,welke ertoe dringt om, naast\'den chemicus, een dierenarts aan

denprovincialen keuringsdienst te verbinden. Professor Poels zegtin zijn Jaarverslag 1906 van de Rijks-Seruminrichting: â€žHet lacto-â€žlogisch-biologisch onderzoek is niet te scheiden van een grondigeâ€žstudie der ziekten van het dier, inzonderheid van den uier". Laat men toch niet vergeten, dat het bacteriologisch gedeeltevan het melkonderzoek ligt op speciaal veeartsenij kundig terrein,omdat in hoofdzaak het doel is: opsporing van specieel pathogenemicro-organismen. En dat het biologisch onderzoek slechts danwaarde heeft, wanneer het in zijn geheel en omvang wordt verricht,gecombineerd wordt met bacteriologisch onderzoek en zich uit-strekt tot den stal! Op bldz. 10 van zijn vervolg-rapport rekent Dr. Goester hetonderzoek van melk tot de â€žeenvoudiger" onderzoekingen, welkewel in /(Â?//Â?-laboratoria zouden kunnen geschieden! Toen ik datlas, heb ik bij mezelf gedacht: Hoe stelt Dr. Goester zich toch eendegelijke melk-contr??le over een heele

provincie wel voor, zoowelin het laboratorium als daar?¨wifew? Z???? eenvoudig is het tochheusch niet! Het chemisch onderzoek nog daargelaten, kan b. v.een eenvoudig cijfer omtrent katalase, reductase, of diastase onsmet zekerheid toch niets leeren omtrent den gezondheids- of ziekte-toestand der dieren! Wil men die zekerheid, dan behoort het onder-zoek steeds in zijn geheelen omvang te worden verricht en dikwijlsdoor een clinisch onderzoek te worden gevolgd. En dit kost tijd,v?Š?Šl tijd! In de stad Groningen zijn in de laatste drie jaren gemiddeldÂ? 2750 monsters melk per jaar onderzocht. Wanneer de melk-contr??le in de provincie even streng zal zijn, als in de stad, dan



??? zouden er voor het vereischte minimum 150.000 inwoners derdeelnemende gemeenten naar die verhouding nog ruim 5000onderzoekingen bij komen. Indien de onderhandelingen met hetgemeentebestuur van Groningen slagen, zullen dit dus per jaarsamen Â? 775Â° onderzoekingen van melk worden. De bedoelingder Staten is, blijkens hun toelichting van 18 Mei j.1., het biolo-gisch onderzoek nog uit te breiden. Vermoedelijk zal dan hetaantal te verrichten melkonderzoekingen niet ver van de 9000 perjaar blijven! Een respectabel cijfer! Waar zou de scheikundige of de scheikundigen van den keurings-dienst, die alle mogelijke waren zullen hebben te contr??leeren,den noodigen tijd vandaan halen om voor \'t artikel melk een deugde-lijk onderzoek, ?¨n chemisch ?¨n biologisch ?¨n microscopisch, teverrichten, met al den aankleve van dien? Ook uit deze practische overweging spreektdenoodzakelijkheidombij het melkonderzoek op het laboratorium den arbeid te

verdeelen. Het chemisch gedeelte, d. i. het onderzoek van het gehalte dermelk aan voedings-stoffen en het opsporen van vervalschingene. d. blijve aan den scheikundige. Den dierenarts worde opgedragenhet hygi??nisch gedeelte, d. i. het biologisch en het bacteriologischonderzoek met alles waf daarmee in verband staat. Tot den werkkring van dezen dierenarts reken ik ????k: het nemenvan contr??lemonsters over de heele provincie;1) het nemen vanstalmonsters, wanneer de chemicus vervalsching vermoedt,2) hethouden van besprekingen met den veehouder en het bezoekenvan stallen, waar h?Št laboratoriumonderzoek dit wenschelijkmaakte; het redigeeren en stelselmatig doen verspreiden van korte,gedrukte, raadgevingen op melkhygi??nisch gebied, zoowel voor denConsument als voor den producent; het oprichten en geven vancursussen in stal- en melkhygi??ne, vooral daar, waar zulks blijkensde resultaten van het laboratorium-onderzoek en opgedane

ervarin-gen bij het bezoeken van melkvee-stallen wenschelijk is gebleken.En vooral ook, het zoeken van samenwerking met landbouw-ver-eenigingen, ten einde het houden van zgn. stalwedstrijden te bevor-deren, waar dit blijkens het zooeven genoemde onderzoek, of naeen dergelijke cursus, succes zou kunnen hebben. En na zulke stal-wedstrijden, het bevorderen van vrijwillige controle met daaraante verbinden voordeelen. Een werkkring dus, die bij nauwgezetteopvatting niet alleen den scheikundige van den keuringsdienstzeer zou ontlasten, doch die tevens meerdere waarborgen zou geven 1 \') Voor het vaststellen van z. g, n. ,,normen."



??? voor het bereiken van het eigenlijk doel der mclk-contr??le, n. 1.verbetering te brengen in bestaande wantoestanden. En die naastde hygi??ne van den mensch, ????k die van het vee zou dienen. Danalleen zullen Gedeputeerde Staten inderdaad zien gebeuren, het-geen zij blijkens hun meergenoemde voordracht aan de Staten vanGroningen wenschen, n.1. ,,dat het toezicht meer naar de productie-,,plaats wordt verlegd". En dan alleen zal het inderdaad werkelijk-heid worden, hetgeen Gedeputeerde Staten op bldz. 8 van dezevoordracht zeggen, n.1. â€ždat de arbeidskracht dientengevolge ge-spaard, wederom ten nutte van het onderzoek van andere artike-len zou kunnen worden aangewend". Resumeerende kom ik dus tot de volgende conclusies:iÂ°. dat het in het belang van een provincialen keuringsdienstgewenscht is, om bij de organisatie daarvan, naast het advies vanden scheikundige, ????k dat van den dierenarts in te winnen; 2Â°. dat aan eiken

provincialen keuringsdienst een bekwaamdierenarts behoort te worden verbonden, aan wien het hygi??nischgedeelte van het toezicht op den melkhandel moet worden opgedragen. Het zal mij aangenaam zijn, Mijnheer de Voorzitter, wanneerdeze conclusies, na bespreking, instemming mogen vinden.*) Uitbreiding van den consulairen dienst, DOOR Dr. H. C. L. E. BERGER. Keurmeester in algemeenen dienst iste klasse. De redactie van het Tijdschrift voor Diergeneeskunde doetmij het vereerend verzoek mijne gedachten te willen laten gaanen mijne meening in dit Tijdschrift kenbaar te maken over hetwenschelijke van nauw verband tusschen den te verwachtenoeconomischen voorlichtingsdienst voor het buitenland en deveeartsenijkunde; meer in het bijzonder over het verbinden vanveeartsen aan consulaten, daar, waar de Nederlandsche vleesch-handel van groote beteekenis is. Gaarne voldoe ik aan de uitnoodiging der redactie, en, waardeze hoopt op eenigen

spoed, zal ik in \'t kort hier ter plaatse mijne



??? zienswijze in deze mededeelen, overtuigd als ik ben van het over-wegend belang voor den uitvoerhandel van vleesch en vee bijeen Vlotten gang van zaken betreffende deszelfs hygi??nischevraagstukken, tusschen de verschillende landen onderling. Intusschen is feitelijk, hetgeen ik daaromtrent v????rsta, reedsvijf jaren geleden vermeld. Ik heb hier op het oog het rapportnaar aanleiding mijner detacheering in Engeland (gedrukt inde Algemeene Landsdrukkerij) waaraan ik het volgende naschrifttoevoegde. â€žDe maatregel door de -Regeering genomen, n.l. het detacheerenvan een rijkskeurmeester naar Engeland, vond aldaar onverdeeldewaardeering; zoowel van de zijde van hoogste autoriteiten, als vankeurmeesters en vleeschhandelaren is mij zulks meermalen verzekerd. Waar ik zelf ten volle overtuigd ben van het groote nut, mag ik nietnalaten te adviseeren, dat de betrekkingen door dez:e detacheeringaangeknoopt, onderhouden worden. Dit is tevens de

wensch van al-len, die ik, als betrokken bij keuring en handel, ontmoette." En de Medical Officer of Health for the City of London zegtin zijn jaarverslag 1910, naar aanleiding dezer detacheering o.m.:â€žby an interchange of opinions on pathological subjects, difficultieswere cleared away; en verder â€žwe cxpcct to note good results fromliis visit". In de laatste jaren zijn in verreweg de meeste landen hygi??nischeeischen met betrekking tot den invoer van vleesch in het levengeroepen of verscherpt; bovendien hebben sommige landen be-paalde, eigen opvattingen o.m. wat betreft beoordeeling, quali-teit en behandeling, waarmede ter dege rekening is te houden.Dat dit allen zaken zijn van overwegenden invloed op het uit-voer-vraagstuk van vleesch behoeft geen nadere uiteenzetting.En het is de taak van den deskundige, van den veearts, dit gebiedte exploreeren en daarover van advies te dienen. Voor zooverre mij persoonlijk bekend is, zijn door verscheidenlanden,

welke evenals Nederland groote belangen hebben bij eengeregeld debouch?Š van vleesch in Engeland, reeds sinds eenigejaren veeartsenijkundigen naar Londen uitgezonden. Tijdens1910â€”11 waren aldaar veeartsen permanent gedetacheerd door deVereenigde Staten van Noord-Amerika, Argentini??, Nieuw-Zeelanden Australi??. Ben ik goed ingelicht, dan heeft ook Denemarkensinds eenigen tijd veeartsen aan Consulaten verbonden in plaat-sen, waar de invoer van vleesch zulks wenschelijk doet zijn. Werden oorspronkelijk in 1909 uitsluitend Groot-Brittanni??en Ierland aangewezen als de landen naar welke het verboden



??? is vleesch, dat niet te voren in onze rijksdiensten is goedgekeurden als zoodanig gemerkt, uit te voeren, eenige jaren daarna volgdeZwitserland. De ervaring, welke ik had opgedaan bij het keurenvan vleesch bestemd voor dat land (overeenkomstig de Verordnungbetreffend die Untersuchung der Einfuhrsendungen von Fleischund Fleischwaren von 29 Januar 1909), v????r dat van rijkswegede keuring voor Zwitserland verplichtend werd gesteld, deed mijvoorstellen een deskundige, een veearts derwaarts te zenden, teneinde het noodige overleg te plegen. En op het oogenblik geldende bepalingen van de wet op de uitvoerkeuring van vleesch vooralle landen van Europa! Sedert het uitbreken van dezen grooten europeeschen oorlogis Duitschland, dat gelijk bekend voorheen betrekkelijk weinigvleesch van ons land betrok en dan nog steeds onder voor onzeverzenders ongunstige bepalingen, plotseling een afzetgebied vanenorme afmetingen voor onze vleeschproductie

geworden. Datgetracht zal worden om in ieder geval een gedeelte van dezemarkt, die zonder slag of stoot veroverd werd, ook na den oorlogte behouden, is zeer waarschijnlijk. Maar even waarschijnlijk inhet dat dan ook weer de belemmerende voorschriften, welke naarhet heet, uit een zuiver sanitair oogpunt worden genomen, zichten volle doen gevoelen. Men zal dan moeten trachten tot een be-vredigend vergelijk te komen en erkenning te verkrijgen van dedeugdelijkheid van onzen uitvoerkeuringsdienst en van de waardevan ons uitvoerwerk, dat, volgens de engelsche autoriteiten, eenis van hoogen standaard. Dat vooral veterinaire diensten bij eenen ander een voorname rol zullen moeten spelen staat vast. Ik zou verder nog kunnen wijzen op het geschrijf en gewrijfover den invoer van Argentijnsch vleesch in ons land zooals wezulks een paar jaren geleden beleefden, waar het ????k weer gingover den hygi??nischen kant van het vraagstuk; waar men aanvan-kelijk moest

afgaan op beweringen van niet-deskundige personen,die het mis hadden, getuige het zaakkundig rapport van den keu-ringsveearts van City of London, die in opdracht een exact onder-zoek ter plaatse zelve instelde. (Zie mijn artikel ,,De keuring vanhet Argentijnsche vleesch en De Argentijnsche Vleeschkeuring,Tijdschr. v. Veeartsenijkunde 15 Aug. 1914). Zijne Excellentie de Minister van Buitenlandsche Zaken wenschtâ€” men leze het dezer dagen bij de Tweede Kamer der Staten-Gene-raal ingekomen wetsontwerp -â€” uitbreiding te geven aan de oeco-nomische voorlichting in het buitenland. Hierbij wordt de moge-lijkheid geopend dat aan het Departement van Buitenlandsche



??? Zaken technische ambtenaren voor dien voorlichtingsdienstworden verbonden. Waar ik de rol aangaf, welke de veearts, deveterinaire technicus vervult in het voor landbouw, veeteelt zoogewichtige vraagstuk van den vleeschexport, zal het in het belangvan dezen tak van volksbestaan hoogst wenschelijk zijn dat onderde technici, welke bij aanneming van het wetsontwerp zullen wordenaangesteld, de veearts niet ontbreke. Temeer waar behalve deaangelegenheid, welke ik in het licht stelde, belangrijke regelingenen besprekingen ten opzichte van besmettelijke veeziekten steedsde aandacht vragen en welke van grooten invloed zijn op den uit-voer van vee. L\'?Štoile Rouge, Alliance internationale des soci?Št?Šs pour l\'assistance des animaux sur les champs de bataille, door J. M. KNIPSCHEER. Den 24sten December 1914 werd te Gen?¨ve de eerste bijeenkomstgehouden van afgevaardigden uit de oorlogvoerende landenmet het doel tot de oprichting te geraken van een

internationaalverbond tot het verleenen van hulp aan dieren in den oorlog.De zitting had plaats in dezelfde localiteit, de groote zaal van hetAtheneum, waar in het jaar 1863 op initiatief van Henri Dunanthet internationale verbond ,,het Roode Kruis" onder het deviesâ€žinter arma caritas" werd tot stand gebracht. Tengevolge dierbijeenkomst vormde zich, den 22en Februari 1915 een â€žcomit?Šcentral", dat de opdracht had de aangelegenheid verder in studiete nemen en eene tweede internationale bijeenkomst uit te schrijven,welke afgevaardigden van alle landen zou vereenigen. Het comit?Š central besloot als emblema aan te nemen eeneroode ster met vijf gelijke stralen of punten op een witten onder-grond, aangevuld met het devies â€žInter Arma Misericordia" enals benaming van het verbond het opschrift boven dit artikelgeplaatst. Een ontwerp voor de statuten werd in elkaar gezeten een centraal orgaan uitgegeven, getiteld â€žBulletin International",waarin het verslag der

werkzaamheden werd opgenomen. HetBulletin No. 1 werd gezonden aan vereenigingen tot bescherming



??? van dieren in alle landen en ging vergezeld van eene circulaire,waarin het standpunt van het comit?Š werd uiteengezet en devereenigingen tot krachtige medewerking werden aangezocht.Het comit?Š onderhield eene drukke briefwisseling en zijne oproepingwerd allerwege gunstig ontvangen. Ten einde juiste gegevens te verkrijgen omtrent de veterinaire,zoowel militaire als particuliere, inrichtingen voor zieke paardenaan het gevechtsfront en in de daarachter gelegen legerformaties,besloot het comit?Š central twee zijner leden uit te zenden naarDuitschland en Frankrijk. Professor Noyer uit Bern, luitenant-kolonel, toegevoegd aan den â€žveterinaire en chef" van het Zwit-sersche leger, werd aangewezen om Frankrijk te bezoeken, terwijlde Zwitsersche ritmeester Egger zijne schreden naar Duitschlandrichtte. Beide afgevaardigden brachten over hunne, reizen verslagen uit,welke zijn opgenomen in het bulletin der tweede internationalebijeenkomst. Deze tweede

bijeenkomst had plaats den 24en Juni1915 en werd \'s avonds te voren voorafgegaan door eene schitte-rende ontvangst van de afgevaardigden en genoodigden in hetâ€žPalais Eynard" te Gen?¨ve, welk gebouw door de stad Gen?¨veter beschikking was gesteld van het comit?Š central de 1\'EtoileRouge. Op het gebouw woei de Zwitsersche Bondsvlag en bij deningang de banier van de Roode Ster, door dameshanden ver-vaardigd. Een comit?Š van dames en heeren had zich belast methet ontvangen der genoodigden. Tal van afgevaardigden vanzo??phile vereenigingen uit alle landen, hooge regeerings- en diplo-matieke personen vulden de zalen. Verschillende redevoeringen wer-den er gehouden, alle getuigende van groote meewarigheid methet lot en het lijden der dieren in den oorlog en betoogende dedringende noodzakelijkheid aan de slachtoffers hulp te verleenen. In de bijeenkomst op den volgenden dag werden na \'n warmediscussie de statuten

vastgesteld, waarvan hier eenige artikelenbeknopt en vrij worden weergegeven: Art. 3. De Etoile Rouge stelt zich ten doel om in een inter-nationaal verbond samen te voegen alle vereenigingen, welkeopgericht zijn om bijstand te verleenen aan dieren in den oorlogalsmede alle vereenigingen voor dierenbescherming, welke hunnegoedkeuring hechten aan de beginselen van de Etoile Rouge,zooals die hierna zijn aangegeven: â€žDe vereenigingen verbinden zich om, ingeval hun land in denoorlog wordt gewikkeld, naar de mate harer hulpbronnen allekrachten in te spannen tot het verleenen van bijstand aan dieren



??? op het slagveld, alsmede aan die dieren, welke op elke anderewijze door den oorlog te lijden hebben. Met name bevorderen zij deoprichting van veterinaire ambulances, van dep??ts en van stal-gelegenheden en het uitzenden van veterinair hulppersoneel,vervoermiddelen voor paarden, heelkundige instrumenten en nood-zakelijke geneesmiddelen. In vredestijd reeds beramen zij de middelen om in tijd vanoorlog nuttig werkzaam te kunnen zijn. Zij zijn bevoegd en hetis plicht om zich aan te sluiten bij menschlievende werken. Zijverleenen hare medewerking bij het optreden van maatschappelijkerampen, welke evenals in den oorlog geschikte en georganiseerdehulp vereischen. In oorlogstijd is het de plicht van het bestuur van het Roodc-Sterverbond om in alle neutrale landen de inzameling te orga-niseeren van gelden en van giften in natura en deze te verdeelenover de oorlogvoerende landen. Het bestuur zal er zich van over-tuigen, dat deze gaven nuttig worden

besteed ten behoeve van dedaartoe aangewezen dieren. De aangesloten vereenigingen m de neutrale landen zijn eveneensgehouden aan het comit?Š central te doen toekomen hetgeen zijzeiven hebben bijeengebracht voor internationale doeleinden. Art. 8. Het internationaal verbond wordt bestuurd door eencomit?Š central, zetelend te Gcn?¨ve en samengesteld uit ten minste15 leden, benoemd voor den duur van vijf jaren. Elk land benoemt ?Š?Šn of twee afgevaardigden in het comit?Šcentral. Art. 9. Het comit?Š zal trachten de erkenning te verkrijgen vande neutraliteit van veterinair personeel en materieel. Art. 14. Het verbond houdt elk jaar eene internationale bij-eenkomst. Deze, uitgeschreven door het comit?Š central, wijst deplaats aan voor de eerstvolgende bijeenkomst. De afgevaardigden kunnen spreken in hunne eigen landstaal;alle mededeelingen geschieden vervolgens, kort samengevat,in de Fransche taal. Volgen ten slotte de namen der talrijke

onderteekenaars. Laten wij er nog bijvoegen, dat reeds nu een begin is gemaaktom te trachten te gelegener tijd te komen tot eene diplomatieke



??? bijeenkomst van afgevaardigden van alle regeeringen, daartoealsdan uit te noodigen door b.v. den Zvvitserschen Bondsraad,ten einde eene internationale officieele conventie in het leven teroepen in den geest van de â€žConventie van Gen?¨ve", ten opzichtevan het Roode-Kruisverbond. Ten slotte zij onder de aandacht gebracht, dat, zooals trouwensreeds uit de dagbladen is bekend geworden, ook hier te lande eenevereeniging in den geest en in aansluiting met de InternationaleRoode Ster in wording is. Het zal velen bekend zijn, dat de R.S.P.C.A. (Royal Societyfor the Prevention of Cruelty to Animals), de Blue Cross, de PurpleCross en andere Engelsche vereenigingen met vrucht werkzaamzijn op het westelijk oorlogsfront. Zij alle beschikken over enormefondsen en zijn overgegaan tot het oprichten van ambulances voorzieke en gewonde paarden, het uitzenden van hulppersoneel, ma-terieel, heelkundige instrumenten en geneesmiddelen. In Londen

werd den 3den Mei 1.1. een â€žbadgeday" gehouden voorâ€žOur dumb friends", waarbij op de publieke straat door tal vanjonge meisjes, door den verkoop van badges â€” strikjes, insignes â€”gelden werden ingezameld voor hulp aan dieren. Ook feestelijkebijeenkomsten, fancy fairs, etc. ten bate van zieke en gewondedieren en onder bescherming van de hoogste autoriteiten zijn inEngeland geen zeldzaamheid. Zoover zijn wij hier nog niet. Moge de Nederlandsche Roode Ster er krachtig toe bijdragende belangstelling in de lijdende dierenwereld te vergrooten, teneindede lichamelijke en vooral ook de geestelijke nooden der dieren tedoen verminderen. Dat de dierenartsen vooraan behooren te staan in het bevorderenen het in toepassing brengen eener gezonde, niet sentimenteeledierenbescherming, behoeft zeker niet nader te worden betoogd. \'s Gravenhage, Juli 1916.



??? Een bijzonder geval van houtvuur, door Sj. DOUMA. In de maand Maart 1916 werd aan het Openbaar Slachthuisin Den Haag een in uitstekenden voedingstoestand verkeerendrund geslacht, waarbij volgens mededeeling van den dienstdoendenkeurmeester bij de opening der buikholte ?Šn het verwijderen derbuikingewanden een abnormale reuk werd waargenomen. Toenik bij het geslachte dier kwam, was daarvan niet veel meer te be-merken. Bij het verdere onderzoek bleek echter, dat er bestond eeneacute ontsteking van het duodenum. Het slijmvlies was gezwollen,hevig ontstoken en bloederig geinfiltreerd. De geheele darmwandwas verdikt. Op het slijmvlies bevonden zich hier en daar necrotischemembranen, waarvan enkele de grootte hadden van een rijks-daalder. De bijbehoorende lymphklieren waren eveneens gezwollen,acuut ontstoken; bij insnijding liep er een bloederig vocht uit.Verder bestond eene peritonitis, die zich vanaf het duodenum ophet

omliggende buikvlies had voortgezet, echter nog slechts ineen klein gedeelte van de buikholte. De lever was gezwollen,eenigszins roodachtig bruin van kleur, op de sneevlakte was nietsbijzonders te zien. De milt was iets verweekt, niet gezwollen.Nieren eenigszins bloedrijk. Het slijmvlies van de lebmaag was openkele plaatsen een weinig ontstoken. Overigens waren geen af-wijkingen aanwezig. De borstingewanden en ook het borstvlieswaren volkomen normaal. Bij insnijding der lever, lymphklieren en het openen van de dar-men werd een eenigszins zure reuk waargenomen, zooals die bijhoutvuur regelmatig wordt gevonden. In een uitstrijkpraeparaatje uit de lymphklieren en van hetslijmvlies van het duodenum kwamen, gekleurd met carbolthionin,naast op colibacillen gelijkende micro-organinnen nog voor slankestaafjes met eindstandig of middenstandig geplaatste sporen, enapart liggende sporen. De eigenaardige zure reuk en de bevinding in het uitstrijk-

praeparaatje wettigden het vermoeden, dat we hier te doen haddenmet een geval van houtvuur. Het lag echter voor de hand, dat opdeze gegevens alleen de diagnose â€žboutvuur", niet gesteld mochtworden; daarvoor was een meer volledig onderzoek noodzakelijk,te meer, daar de voor boutvuur karakteristieke veranderingen in



??? - 58o - het vleesch niet aanwezig waren. In de lever ontbraken ook de doorWarringholz beschreven gele haarden, welke door velen alspathognomonisch voor boutvuur worden beschouwd. Dit wordtevenwel door Wulff bestreden, omdat hij gevallen waarnam,waarbij in de lever wel typische gele haarden voorkwamen en waarbijhij toch te doen had met maligne oedeem. Scheibel en W\'arringholz vonden in de nieren bij boutvuur-kadavers kleine grauwe haardjes met in het centrum veelal eengasblaasje, ook daarvan was niets te bespeuren. Evenmin van degewoonlijk bij aan boutvuur lijdende dieren waargenomen ver-anderingen van de pleura en het peri- en epicardium. Foth zegt omtrent de diagnose voor boutvuur: â€žFinden sich in der Muskulatur charakteristische rauschbrandigeVer?¤nderungen, so kann im algemeinen die Diagnose durch einebakteriologische Untersuchung des brandigen Fleisches, desfibrin??sen Exsudates, des Blutes, der Milz u.s.w.

hinreichend ge-sichert werden. Sind die Muskelver?¤nderungen von zweifelhafte!Beschaffenheit, sprechen aber die Ver?¤nderungen an den innerenOrgaren f??r Rauschbrand, so kann die bakteriologische Diagnosemitunter ebenfalls auf bakteriologischem^ Wege allein gesichertwerden. In der Regel wird man indes alsbald der Meerschweinchen-versuch mit heranziehen. Fehlen Muskelver?¤nderungen und erregt nur die Beschaffenheitder inneren Organe den Verdacht auf Rauschbrand, so vermag diebakteriologische Untersuchung wohl diesen Verdacht zu ver-st?¤rken, nicht aber, die Diagnose einwandfrei zu sichern. In solchenF?¤llen ist stets den Meerschweinchenversuch heranzuziehen." Wulff komt vrijwel tot hetzelfde resultaat n.1.: â€žVerdacht auf Rauschbrand wird erweckt durch geringe F?¤ulnisdes Kadavers, ranzig-sauren Genich und durch Milztumor, Leber-flecke, Pleuritis und Pericarditis serofibrinosa. Die mikroskopische Untersuchung des

Ursprungsmaterialesvom Rinde hat nichts Charakteristisches. Mit Sicherheit ist die Diagnose am Kadaver nur zu stellen beimehr oder weniger umfangreicher Ver?¤nderung der Muskulatur,sofern sie sich nicht an eine Erkrankung des Geburtswegesanschliesst. Rauschbrandiger Natur k??nnen auch sein: a. kleine, unerhebliche schwarzrote, trockene oder feuchteMuskelerkrankungen; b. umfangreiche, blutige Infiltrationen der Muskulatur; c. Krankheiten der inneren Organe. (Milztumor, Leberflecke).



??? - 58I - Diese k??nnen nur diagnostiziert werden durch Tier- und Kultur-versuche". Volgens de â€žpreussischen Viehseuchen polizeilichen Anordnungist zur sicheren Feststellung des Rauschbrandes eine mikros-kopische Pr??fung des Gewebssaftes der Rauschbrandgeschw??lsteund von St??cken der erkrankten Muskulatur oder des erkranktenUnterhautbindegewebes vorzunehmen. Bleibt das Ergebnis zweifel-haft, so ist eine weitere Untersuchung durch Anlegung von Kulturenoder durch Verimpfung auf geeignete Versuchstiere vorzunehmen. Voor het verdere onderzoek werd dan ook van uit het vleeschop de gebruikelijke wijze een stukje gebracht in gesteriliseerdePetri schalen en dit overgoten met agar. Na 24 uur was rondomdit vleesch op den bodem der schaal een troebele rand zichtbaar.Een uitstrijkpraeparaatje vertoonde na kleuring met carbolthionineen reinkultuur van een op houtvuur bacillen gelijkend micro-organisme. Van dit stukje vleesch werd nu

eene emulsie gemaaktmet phys. NaCl. opl. en hiermede subcutaan ge??nt 1 cavia, I konijnen i muis. Evenzoo werd een cavia ge??nt met eene emulsie der ontstokenlymphklieren. De konijn en muis zijn volkomen gezond gebleven.De beide caviae waren echter den volgenden ochtend, ongeveer15 uren na de enting, reeds gestorven en vertoonden beide het beeldvan typisch entboutvuur. Sterke donkerroode zwelling van het ge-infecteerde achterbeen, en de onderbuik. Bij insnijding komt eendonkerrood vocht te voorschijn. In de buikholte een weinig vloei-stof. Geene darmontsteking. Het vocht uit het achterbeen be-keken in de hangende druppel, geeft een groot aantal beweeglijkebacteri??n te zien, waartusschen echter ook onbeweeglijke (sporen-Â?houdende),afgezien van de zoogen. moleculaire beweging. In eenuitstrijkpraeparaatje waren alle vormen, waaronder de boutvuur-bac. zich voordoen, aanwezig: staafjes, sporen en sporenhoudendestaafjes, (eind- of

middenstandig), dikke, zich slechtkleurendevormen. In een praeparaatje van het buikvlies en van de tegen hetmiddenrif gekeerde oppervlakte der lever zeer veel kleine staafjesmet afgeronde einden, hier en daar een paar naast elkaar, nergensechter lange draden vormend. Van een der gestorven cavia\'swerd een stukje vleesch, na kort verblijf in kokend water, ge??ntin serum bouillon. Reeds na 24 uur was sterke groei waar te nemen.De bouillon was troebel geworden. Na eenige dagen vormde zicheen wit bezinksel van op boutvuurbac. gelijkende micro-organismen.Hiervan werd ge??nt met een platinanaald (oog) in de verschillendesuikers en in melk. Groei werd echter niet waargenomen. Daarna



??? werd hetzelfde herhaald, maar nu tevens in ieder buisje een stukjesteriel rundvleesch gedaan. Hierdoor ontstond flinke groei metzeer veel gasontwikkeling in dextrose en lactose, in sacharoseâ€? werd echter zeer weinig gas gevormd. In melk trad na een weekstolling op. Bij enting op serumagar ontstonden ana??roob (pyrogallol-methode) een paar kleine kolonies, zonder uitloopers, terwijl hetcondens vocht troebel werd. A??roob groeide op schuine agar, serum en gelatine niets. Agglutinatie en enting op geimmuniseerde caviae heb ik nietverricht, omdat uit de verkregen resultaten mijns inziens op vol-doende gronden de conclusie getrokken kan worden, dat de ver-anderingen, bij het rund waargenomen, toegeschreven moetenworden aan eene infectie met boutvuurbacillen, welke infectiewas uitgegaan van het darmkanaal. Differentieel-diagnostischkwamen nog in aanmerking: 1. Miltvuur: Het ingestelde onderzoek toonde duidelijk, datdaarvan geen sprake was. 2. Maligne

oedeem. Op grond van het sectiebeeld bij de caviae,(geene darmontsteking), het blijven leven na enting van konijn enmuis, en de eigenschappen van het gevonden micro-organismemag ook dit worden uitgesloten. We hadden dus te doen met een geval van houtvuur, waarbijalleen de organen van de buikholte waren aangetast, zonder datin het vleesch eenige verandering, welke op het bestaan dezerziekte wees, te vinden was. \' Diedrichs constateerde in ^09 drie van zulke gevallen. Hetonderzoek van lever, milt en boegklicren wees het bestaan vanhoutvuur aan. In het vleesch was niets te zien. Volgens Hutyra en Marek komen soms ernstige ziektegevallenvoor, waarbij de dieren onder zwaar ziek zijn en diarrhee in 12â€”24uur sterven, zonder dat ergens eene dikte is ontstaan. Ook Fotii geeft\'aan, dat er gevallen van houtvuur voorkomen,waarbij de processen alleen zitten in de inwendige organen, zonderdat â€žirgend welche Muskelpartien ergriffen sind". W ulff vond onder

121 gevallen 9 x geene veranderingen in hetvleesch. De dieren waren plotseling, zonder ziek te zijn geweest,gestorven. Wel werden waargenomen levervlekken, pleuritis enpericarditis. Zonder twijfel moet in ons geval worden aangenomen eeneinfectie per os. Foor opname van boutvuurbac. met het voedsel



??? zijn de in het darmkanaal aanwezige verwondingen ge??nfecteerd ^waardoor de ontstekingsverschijnselen in duodenum en lymph-klieren zijn ontstaan. Van hieruit is ontstaan eene uitbreiding ophet omliggende buikvlies, terwijl tegelijkertijd eene verspreidingder bacillen met de bloedbaan heeft plaats gehad, waardoor hetvleesch van het geheele dier was ge??nfecteerd. Het bacteriologischvleeschonderzoek wees dit uit. Begrijpelijkerwijs werd het geheeledier als ondeugdelijk afgekeurd en vernietigd, hoewel zulk vleesch,voor zoover bekend, als niet schadelijk voor de gezondheid vanden mensch moet worden beschouwd. Het is misschien niet ondienstig er op te wijzen, dat dit gevalwel ovei tuigend aantoont, dat het niet aangaat, zooals nog steedsvaak geschiedt, in geval van boutvuur\') alleen af te keuren dezoogen. boutvuurhaard met omgeving en het overige gedeelte alsgeschikt voor de consumptie voor den mensch goed te keuren,zonder eerst een nauwkeurig

bakteriologisch vleeschonderzoekte verrichten. Ik heb nog te weinig gevallen onderzocht, om tezeggen, dat steeds het vleesch van d\'eren, lijdende aan boutvuur,kiemhoudend is, maar dat het voorkomt staat vast en daardient rekening mede te worden gehouden. De bovengenoemdewijze van beoordeeling berust vermoedelijk op de meening, dathet overige, schijnbaar normaal uitziend vleesch, niet ge??nfec-teerd is met boutvuur bacillen. Dat deze opvatting verkeerd kanzijn, bewijst het beschreven geval. Acariasis bij het Paard, door P. H. A. VAN AELST, ie Luitnt. Paardenarts. Een paard, achtjarige vosruin zonder gebreken, had aan hoofd,hals en borst, haarlooze ruwe plekjes, hetgeen door den eigenaarvoor â€žbranderigheid in het bloed" werd aangezien. !) De sectie bevinding wijst daarop. Het is, dunkt me, moeilijk aan tenemen, dat de necrotische membramen op het slijmvlies primair veroorzaaktzouden zijn door boutvuur bacillen, Meer voor de hand ligt het, dat deze,door

een andere oorzaak ontstaan, reeds aanwezig waren. \') Ik heb hier het oog op die gevallen, waarbij het dier vroegtijdig, naonderkenning der ziekte, is geslacht, om zoodoende het vleesch voor deconsumptie te behouden. Gestorven dieren laat ik buiten beschouwing, aan-gezien die toch wel door ieder zullen worden afgekeurd.



??? De huid was op deze plekjes licht ontstoken, jeuk was zoo goedals afwezig, abnorme vochtsecretie was er niet. De kleur was grauwblauwachtig, de oppervlakte dezer oneffen ruwe plekjes wasongeveer bij alle gelijk en ter grootte van een dubbeltje. Met het oog op het groote aantal dier plekjes, isoleerde ik hetpaard en nam materiaal voor microscopisch onderzoek, waarbijhaarzakmij ten (acarus folliculorum) gevonden werden. Intusschenbreidde zich dit zoo oogenschijnlijk onbeteekenend huidlijdenzeer snel uit. In twee dagen tijds was de huid van het hoofd, de halsde voor en onderborst en de binnenvlakte der opperarmen voorhet grootste gedeelte aangetast. Ik twijfelde er aan of de haarzak-mijt hiervan de oorzaak zou zijn, vooral daar ik zeer weinig ofniets omtrent het voorkomen van acarus-schurft bij paarden inleerboeken kon vinden. Derhalve maakte ik een groot aantalmicroscopische preparaten, in enkele daarvan werden haarzak-mijten gevonden, in de

overige niets, zoodat ik als diagnose stelde,acarusschurft. De haarzakmijt had bijna denzelfden vorm als debij den hond voorkomende Demodex folliculorum. Ze is naar mijnemeening slanker van vorm, bij de exemplaren, die ik zag, was deafscheiding tusschen borst en buikgedeelte niet zoo duidelijk zicht-baar, als dat bij de demodex folliculorum van den hond het geval is. Een tweede geval constateerde ik enkele maanden geleden,bij een pas aangekocht paard, van een officier van de cavalerie.Ook dit paard vertoonde aan hoofd en borst (hals niet) enkele ruwe,blauwachtige, haarlooze plekken, welke ook in zeer kort tijdsbestekin grootte en aantal toenamen.Bij herhaald microscopisch onderzoekvan een groot aantal praeparaten, werden alleen haarzak mij tengevonden. In beide gevallen bestond de behandeling in dagclijksche was-schingen met 3 % creolinoplossing, na eerst de huid plaatselijkmet zeep of met warme soda-oplossing geweekt te hebben. Het

verloop was zeer gunstig; in beide gevallen kwam herstelbinnen de drie weken. Het is best mogelijk dat acariasis bij paarden meer voorkomtdan vermoed wordt, meerdere collega\'s, die ik er over sprak haddener nooit van gehoord of mee kennisgemaakt, doch wijl het lijdenmisschien(?) zonder behandeling ook verdwijnen kan, wordt erallicht van den kant der eigenaars geen hulp ingeroepen vanden veearts.



??? Maatschappij voor Diergeneeskunde. Het Hoofdbestuur heeft de eer ter kennis van H.H. leden tebrengen dat van de Afd. Gelderland-Overijsel het navolgendschrijven is ingekomen: Namens de Afd. Gelderland-Overijsel der Mij. voor Diergenees-kunde heb ik de eer U in kennis te stellen met het navolgend be-sluit, door haar genomen in hare vergadering van den I4en Mei 1916. ,,Het Hoofdbestuur van de Maatschappij voor Diergenees-kunde worde uitgenoodigd die stappen te doen, welke het wen-schelijk acht om te verkrijgen een zelfde vergoeding voor ge-rechtelijke deskundige-getuigenverklaringen van dierenartsenen van met deze in ontwikkeling gelijk te stellen personen". T??elichting: De wet van 18 April 1874 Stbl. nÂ°. 66 tot vast-stelling der tarieven van gerechtskosten in strafzaken, waarvan degewone rechter kennis neemt, kent in art. 15 eene vergoedingvoor gerechtelijke deskundige getuigenverklaringen toe van f3.â€” aan geneeskundigen,

heelkundigen, verloskundigen, schei-kundigen en burgerlijke ingenieurs; f 2.â€” aan tolken, veeartsen, bouwkundigen, landmeters en aandeskundigen voor het onderzoek van geschriften Het doet onaangenaam aan wanneer men als dierenarts tegelijkmet een der personen in de eerste rubriek genoemd als deskundiggetuige gehoord, de getuigenissen van laatstbedoelde personendoor meerdere bezoldiging, als van hooger orde ziet waardeeren. Het behoeft geen betoog, dat het doel niet is den dierenartsgeldelijk voordeel te verschaffen, dan wel om in alle opzichtenaan de werkzaamheden van den dierenarts, die waarde te doenhechten, welke zij verdienen. Hetzelfde geldt ten aanzien van werkzaamheden ten behoevevan het gerecht door dierenartsen verricht, b.v. bacteriologischvleeschonderzoek. Ook dit wordt minder gehonoreerd dan over-eenkomstige weikzaamheden door niet-dierenartsen in ontwikkelinggelijk te stellen personen b.v. scheikundige analysen.

Mocht bij U bezwaar bestaan tegen het plaatsen op de agendader Algem. Vergadering, dan verzoekt de Afd. Gelderland-Over-ijsel dringend om spoedige afdoening. Namens het Bestuur,de Secretaris,C. Heimans.



??? Ter voldoening aan het in bovenstaand schrijven gericht verzoekheeft het Hoofdbestuur onderstaand adres verzonden: Maatschappij voor Diergeneeskunde,gevestigd te Utrecht,gewijzigde Statuten goedgekeurd bijKoninklijk Besluit van 22 Februari 1916NÂ°. 45- NÂ°. 175- Rotterdam 10 Juli 1916. Utrecht Aan Zijne Excellentie, den Minister van Financi??n, geeft metverschuldigden eerb\'ed te kennen het Hoofdbestuur der Maat-schappij voor Diergeneeskunde, dat in de wet van den i8en April 1874 (Stbl. No 66), waarbij detarieven worden vastgesteld, waarnaar de deskundigen, die instrafzaken, waarvan de gewone rechter kennis neemt, wordengehoord of aan wie, ten behoeve van het gerecht werkzaamhedenworden opgedragen, tot de iste klasse worden gerekend: genees-kundigen, heelkundigen, verloskundigen, scheikundigen en bur-gerlijke ingenieurs, dat echter de veeartsen in een lagere klasseworden gerangschikt, dat, naar de meening van adressant,

derge-lijke classificeering in den tegenwoordigen tijd niet meer passendis en de veearts, op grond van zijn gelijkwaardige wetenschappelijkeopleiding, in de zelfde klasse als de geneeskundigen enz. behoortte worden opgenomen, dat, bij eene wijziging als bedoeld, een rechtmatige wrevel, diesteeds op moet komen wanneer in voorkomende gevallen b. v.scheikundige en veearts in dezelfde zaak als getuige-deskundigeworden gehoord en eerstgenoemde de resultaten overlegt van zijnchemisch-analytisch onderzoek, laatstgenoemde die van zijnbacteriologisch vleeschonderzoek, terwijl genoemde werkzaam-heden niet gelijkwaardig worden gehonoreerd, wordt weggenomen. Reden waarom adressant verzoekt, dat het Uwe Excellentiemoge behagen maatregelen te treffen, die in deze de gewenschtebillijke verandering, doen tot stand brengen. \'t Welk doende enz. Het Hoofdbestuur, Dhont, Voorzitter, H. A. Vermeulen, Secretaris.



??? Het Hoofdbestuur heeft de eer te berichten dat door meerderedierenartsen onderstaand gelijkluidend schrijven is ontvangenvan den directeur der Algemeene Paarden- en Veeverzekerings-Maatschappij te \'s Gravenhage (de oude Zwolsche van 1895). WelEd. Heer! Het ingeval betreffende een verdronken rund van den HeerJ. A. E. Van Aalst te Nijmegen deelt U ons mede op het onvolledigen onzakelijk samengesteld schadeformulier, ontworpen door deMaatschappij ter bevordering der Veeartsenijkunde in Nederland. Hierdoor is Uwe beantwoording in verband met onze organisatieriet afdoende, zoodat wij tot onzen spijt met de toezending vandergelijke formulieren geen genoegen meer kunnen nemen. Wij vragen U daarom beleefd voor het vervolg onze formulierente willen gebruiken, die wij U steeds gaarne op aanvrage zullentoezenden. Mocht U tot de enkelingen behooren, die hiertegen bezwaarmaken, dan benadeelt U hierdoor geheel ongemotiveerd de

belangenvan Uw cli??nt. Na beleefde groeten, Hoogachtend,Algemeene Paarden- en Veeverzekering-Mij.,Directeur: Linthout. Een der collegae heeft daarop den Heer Linthout geschreven:WelEd. Heer! In antwoord op Uw heden ontvangen schrijven verzoek ik Ubeleefd mij wel te willen mededeelen in welk opzicht ik de belangenvan mijn cli??nt geheel ongemotiveerd benadeel, wanneer ik blijfvasthouden aan onze formulieren, waarvan volgens U slechtsenkelingen gebruik maken. Hoogachtend, Hierop is dien collega geantwoord:WelEd. Heer, In antwoord op Uw schrijven van 8 dezer diene dat in meerdereopzichten de belangen Uwer cli??nten benadeeld worden wanneer



??? de behandelende veearts niet onze, doch de onvolledige formulierengebruikt o. a. in het navolgende geval: bij ziekte, waarbij afmaking spoedeischend is, wordt ons eenonvolledig formulier toegezonden. Aan de hand van dit formulierzijn de noodzakelijke gegevens voor ons onvoldoende om daaroponvoorwaardelijk machtiging tot afmaking te kunnen gevenDat formulier zenden wij onzen verzekerde terug met verzoekzorg te dragen, dat ons een door ons beschikbaar gesteld formulierwordt toegezonden met toevoeging, die wij waarschijnlijk denverzekerden reeds per telegram hebben medegedeeld, dat wij hemaansprakelijk stellen voor de schade, die mocht ontstaan door devertraging in de afhandeling. Deze schade is dan, dat het dierinmiddels gestorven kan zijn en daardoor de vleeschwaarde isverloren gegaan. Dit enkele voorbeeld zal U reeds overtuigen, dat de paardenen veehouders dupe kunnen worden wanneer H.H. veeartsenongemotiveerd onze

formulieren niet wenschen te gebruiken.Na beleefde groeten teekenen, Hoogachtend,Algemeene Paarden- en Veeverz. Mij. Directeur, Linthout. Het Hoofdbestuur wenscht, naar aanleiding van deze nieuweveeverzekeringskwestie, H.H. practici nogmaals dringend teverzoeken niet anders in betreffende aangelegenheden te handelendan overeenkomstig het bepaalde in de 55ste Algemeene Vergade-ring. Het veeverzekeringswezen zal andermaal ter sprake komenen wel in de Algemeene Vergadering in November a. s. Het Hoofdbestuur,Dhont, Voorzitter.H. A. Vermeulen, Secretaris. In eene buitengewone vergadering der afdeeling Groningen-Drenthe, gehouden 15 Juli 1916, werden door Di. S. J. M. Mogen-dorff te Schoonhoven, de volgende vraagpunten ingeleid: Is het gewenscht dat het Provinciaal Bestuur van Groningen,ten behoeve van den op te richten keuringdienst, ????k het adviesen de medewerking vraagt van den dierenarts? Hoe behoort c.q. de

samenwerking tusschen den dierenarts ende keuringsdienst te worden georganiseerd?



??? Deze vergadering was belegd naar aanleiding van een voorstelvan Gedeputeerde Staten van Groningen tot het instellen van eenprovincialen keuringsdienst, terwijl in een desbetreffend adviesvan Dr. Goester, inspecteur der volksgezondheid, niet was gewezenop de noodzakelijkheid om bij de organisatie van dien dienst ookde medewerking van den dierenarts in te roepen. De vergadering werd bijgewoond door den Commissaris derKoningin in de provincie Groningen, benevens eenige leden derstaten dier provincie. De voordracht van Dr. Mogendorff lokte een levendig applausuit en de aan het slot gestelde conclusies: ie. dat het in het belang van een provincialen keuringsdienstgewenscht is, om bij\' de organisatie daarvan, naast het adviesvan den scheikundige, ????k dat van den dierenarts in te winnen; 2e. dat aan eiken provincialen keuringsdienst een bekwaamdierenarts behoort te worden verbonden, aan wien het hygi??nischgedeelte van het toezicht op

den melkhandel moet worden opge-dragen; werden met algemeene stemmen aangenomen en bij gezegeldadres verzonden aan den Voorzitter der Provinciale Staten vanGroningen om alsnog te kunnen dienen bij de behandeling van hetonderwerp in kwestie in de zomervergadering der Staten op 18Juli a. s. Kroes. Met ingang van i Juli is lid geworden van de AlgemeeneAfdeeling Dr. P. A. v. Velzen, Haarlem. Berichten. Commissie voor de paardefokkerij. Bij Kon. Besluit van 13 Juli 1916No. 33 zijn benoemd in de Algemeene Keuringscsmmissiee voor de paardenfokkerij, a. tot vast lid : D. H. Goossen te \'s-Gravenhage. b. tot plaatsvervangende Rijksleden : A. A. van Mansfeld te Bergen op Zoom, Dr. J. van Dorssen te Arnhem,H. c. Reimers te Wageningen, A. F. Reichman te Steenderen, M. c. vanBuuren te Zuidland, Dr. D. G. Ubbels te Leiden, K. Breebaart Jzn. teWinkel, P. Oly te \'s-Gravenhage, J. Maas te Amsterdam, c. Roodzant teAlkmaar, M. van der Vliet te

Kruiningen, M. B. Ten Have te Midvvolda.U. van der Wal te Grijpskerk, G. Hinrichs te Nijmegen, P. J. \'t Hooft te\'s-Hertogenbosch.
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â€” â€” (1) 1 - 373(9) â€” 129(11) j 61(39) â€” 18(18) â€” â€” Vroeger geconstateerde ziektegevallen, welke begin Juni 1916 nog niet ge??indigd waren. Zuid=Holland â€” â€” â€” â€” 9(1") â€” * 190(4) â€” â€” â€” â€” â– â€” NoordsHolland - - â€” - 18(3) 201(16) Friesland ..... â€” â€” â€” 68(2) â€” 286(30) - â€” â€” â€” â€” Groningen ... â€” â€” â€” - _ â€” 12(3) â€” â€” â€” â€” - Drenthe...... â€” â€” â€” â€” â€” â€” 5(5) â€” _ â€” â€” â€” Limburg .... 6(1) HET RIJK .. â€” â€” â€” â€” 95(6) â€” 700(69) â€” â€” â€” â€” STAAT van de gevallen vandurende de maand Juni 1916. Opgemaakt door het Ministerie van Landbouw, Nijverheid en Handel.(De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal eigenaren aan onder wier vee de ziektegeconstateerd). besmettelijke veeziekten, in Nederland, geconstateerd ge<



??? Uit de Kliniek voor Kleine Huisdieren en de. Afdeeling Pharmacologie en Toxicologieaan \'s Rijksveeartsenijschool te Utrecht. Het pijnloos dooden van honden door intraperitoneale injectiesmet magnesiumsulfaat, door H. JAKOB. Een verlammende werking der magnesiumzouten is reeds langbekend. Aan het kikvorschenhart is deze wel het eerst in 1877 doorJolyet en Laffont aangetoond. Bij de vertebraten heeft T.Tullberg 1) met de bedoeling ze te conserveeren, 25 jaar geleden(1891) een behandeling met magnesiumsulfaat aangegeven. Hij be-handelde de dieren in gestrekte houding, waarbij hij tevens narcoti-seering verkreeg. Ook proeven aan lagere dieren (medusae, zee??gel-eieren) o.a. door Loeb 2) hebben bewezen dat het magnesiumion deprikkelbaarheid van zenuwen en spieren remt. Bij konijn en hond washet vooreerst Recke 3), die subcutane injecties met sulfas magnesicusverrichtte, al was het ook hoofdzakelijk met de bedoeling om delaxeerende

werking van het zout bij deze applicatiewijze te onderzoe-ken. Bij een zijner proeven, waarbij hij bij een konijn subcutaan 1.25gr. magnesiumsulfaat pro K.G. lichaamsgewicht in 20 % oplossinginspoot, kon hij evenwel opmerken, dat het dier sterk gedeprimeerdwas en de c.orneareflexen verdwenen waren. Het dier lag in diepenarcose en was eerst den volgenden dag volledig hersteld. Bij eenhond kon Recke eveneens na de subcutane injectie van 0.714 gr.sulfas magnesicus pro K.G. lichaamsgewicht een meer of minderduidelijke depressie waarnemen. Eckardt 4) wijst bij zijn proeven over subcutane applicatie vankleine doses van magnesiumsulfaat (20â€”30 m.gr. pro K.G. lichaams-gewicht hond) op de optredende sterke vermoeidheid, die na sub-cutane injecties van 300 m.gr. Mg S04 pro K.G. aangroeide tot,, Abgestumpftsein\'\'. 1 ) Tullberg: Verhandl. des biolog. Vereins in Stockholm. Bd. 4. 1891, p. 4. 2 ) Loeb: Ueber physiologisch. lonenwirkung. Handbuchd.

Biochem. II, p. 104. 3 ) Recke: Exper. Beitr. zur Wirkg. der Magnesia sulfurica. In. Diss. G??ttingen, 4 r88i.



??? A. Goedecke 1) verrichtte eveneens een aantal expenmenteeleonderzoekingen (kliniek prof. Malkmus) over de werking van eenigezouten bij subcutane en intraveneuse toepassing. Bij de subcutaneapplicatie van sulfas magnesicus in normaaloplosring in stijgendedosis bij een konijn, maakt hij op de eigenaardige manier, waarophet bewustzijn wordt be??nvloed opmerkzaam; ,,so dass es fastden Anschein gewinnt, alsob es m??glich sei durch subcutaneAnwendung von Magnesium sulfuricum Narkose zu erzielen".Deze mogelijkheid van het verkrijgen van een narcose bij deze dieren,en ook bij den hond werd in den loop van zijn verdere proeven methoogere doses, ook van andere magnesiumzouten, bevestigd,want hij komt tot de slotsom, dat bij subcutaan gebruik van mag-nesiumzouten in bepaalde doseering de narcotische werking op denvoorgrond treedt. Er bestaat volgens hem bij het gebruik van be-paalde hoeveelheden magnesiumsulfaat (en andere

zouten) eenvolledige bewusteloosheid en gevoelloosheid met verslapping vanalle lichaamsspieren. Het was vooral S. J. Meltzer, die o.a. samen met John Auer2)een aantal physiologische en pharmacologische studies over de wer-king der magnesiumzouten verrichtte en op de remmende enanaestheseerende eigenschappen der magnesiumzouten, ook bijhonden, wees. Meltzer beval ook aan, deze anaestheseerendewerking van magnesiumsulfaat als geneesmiddel bij tetanus bij denmensch te beproeven, temeer, daar volgens Stadler 3) bij detetanustherapie de krampbestrijding de hoofdtaak zou zijn.Van magnesiumsulfaat werd daarom in den laatsten tijd veel-vuldig bij tetanus van den mensch en een enkele keer ook bijtetanus van het paard gebruik gemaakt. De tot dusver bij denmensch verzamelde ervaringen met de magnesiumbehandelingzijn gunstig te noemen. Meltzer4-5) kon aantoonen, dat de magnesiumzouten bijwerveldieren in staat zijn een diepe

remming of depressie te voor-schijn te roepen, een depressie, waarin zoowel de sensibele alsookde sensorische en motorische sfeer even sterk betrokken zijn. 1 \') Goedeckf.: Ueber die Wirkg. einiger Salze bei subk. und intraven. An-wendung. In. Diss. Bern, 1907. 2 \') Meltzer and Auer: Physiolog. and pharmacol. studies of magnesiumsalts: The american Journ. of physiol. vol. 14. 1905. 3 \') Stadler: Die Magnesiumsulfatnarkose des Tetanus. Berl. klin. Wochen-schr. 1914. Hft. 1 u. 3. 4 ) Meltzer: Die hemmenden und anaesthesierenden Eigenschaften derMagnesiumsalze, Berl. klin. Wochenschr. 15 Jahr. 1906, No. 3.



??? Bij hun proeven op honden, katten en konijnen konden Meltzeren Auer na subcutane injecties van magnesiumsulfaat in bepaaldedoseering diepe narcose met volkomen spierverslapping verkrijgen,waarvan de dieren volkomen herstelden. Bij de injecties, die degenoemde schrijvers meestal met 25 % Mg S04-oplossing uitvoerdenkonden ze nooit pijnuitingen van den kant van de honden waar-nemen. Volgens Meltzer berust deze magnesium-depressie blijkbaar opeen stoornis in de normale verhoudingen tusschen Mg en Ca in hetdierlijk lichaam. Mansfeld en Bosanyi 4) zijn van meening, dathet magnesium de plasmawand van de zenuwcellen aantast enzoo de narcose veroorzaakt. De meening van Straub 2), dat bij het subcutaan toedienen vanMg S04 alleen een verlamming van de motorische zenuwuiteindender skeletmusculatuur tot stand komt, wordt door de meeste onder-zoekers niet gedeeld. Ook de, in het door mij geleide instituut, doormiin vroegeren

assistent, den heer Leo Gazenbeek het vorigejaar genomen talrijke proeven aan konijnen en honden, laten geentwijfel meer bestaan, dat bij de subcutane applicatie van Mg So4in overeenkomstige doses een beslist narcotische werking optreedt.Hierbij zag hij naast motiliteitsstoornissen, duidelijk sensibelestoornissen optreden, gepaard gaande met anaesthesie, en verdeipsychische stoornissen samengaande met volkomen bewuste-loosheid. Daar nu bij subcutane injecties van magnesiumsulfaat in 25 %concentratie en nog in meerdere mate bij geringere concentratiesvooral bij grootere honden, veel te groote hoeveelheden vloei-stof noodig zijn voor het verkrijgen, van de narcotisch letalewerking en daar bovendien de resorptie van dergelijke magnesium-sulfaatoplossingen na subcutane applicaties in het algemeen eentamelijk langzame is, was voor het bereiken van een snel effecthetzij de intraveneuse of intracardinale hetzij de intraperitonealeevent.

intrathoracale applicatie van het zout te verkiezen. Mijnproeven, die in het begin ook door mijn vroegeren assistent L.Gazenbeek 3) werden uitgevoerd, en later door mij zijn voortgezet,bepaalden zich tot de intraperitoneale applicatie van magnesium-sulfaat. De voordeelen van deze methode zijn, dat de concentratie



??? van de magnesiumsulfaatoplossing een willekeurige, de hoeveelheidvloeistof geringer is, terwijl de resorptie in het algemeen veel snelleroptreedt. Men lost daarbij het zout op, onder verwarming, al naarde grootte van den hond in een hoeveelheid vloeistof van ca.40â€”150 c.c.). Volgens deze methode werden in den loop van een half jaartalrijke honden gedood. Daarbij werden de dieren ??f op den rug??f op de zijde gelegd. Als injectieplaats werd de navelstreek ge-nomen. Voor de injectie, die op deze plaats pijnloos werd uitgevoerd,of hoogstens slechts in enkele gevallen een nauwelijks noemens-waardige pijnuiting te voorschijn riep, werd een matig dunne in-jectienaald gebruikt; de canule stond met een spuit met een inhoudvan 50â€”200 c.c. al naar de grootte van den hond door een 20â€”30c.M. lange gummieslang in verbinding. De injectie wordt door degummieslangverbinding zonder twijfel vergemakkelijkt en kan bijernstig zieke, ongeneeselijke

honden, vooral kleinere dieren bij welkehet pijnloos dooden een eisch der humaniteit is, eventueel zelfsdoor ?Š?Šn persoon, d.i. in dit geval den behandelenden collega,uitgevoerd worden. Daarbij wordt na het vullen van de spuit,deze met gummieslang en canule verbonden, waarop de naald bijden op tafel liggenden en met een doek tot op de ventrale buikstreekgoed toegedekten en tegelijkertijd met bovenlichaam en boven-armen gefixeerden hond met de eene vrijblijvende hand ingestokenwordt en de spuit met de andere hand wordt geledigd. Bij het in-steken der naald, wat vlug moet geschieden, voelt men, afgezienvan den geringen huidweerstand een duidelijke weerstand van denmusc. rectus abdominis. Is deze overwonnen, dan is de buikwand ge-perforeerd . Hierop wordt de punt van de canule ca.} tot hoogstens 1 cM.in het abdomen gebracht, om zeker te zijn, dat de injectievrij in de buikholte uitgevoerd wordt. Bij dieren met gevulde blaasis aan te raden

deze van te voren te ledigen, om te voorkomendat de injectie in de urineblaas geschiedt. Het is niet noodig dehuid voor de injectie te anaestheseeren. De temperatuur der in-jectievloeistof moet lauwwarm zijn (30â€”55Â° C.) daar te lage, maarook te hooge temperaturen pijnuitingen te voorschijn kunnenroepen. In twee gevallen werd de injectie na de vernieuwde punctioabdominis bij hydrops ascites en chronische exsudatieve peritonitisdoor de punctiecanule verricht. Bij deze applicatiewijze was het nu noodig die dosis te vinden,welke in staat is om met zekerheid honden binnen een bepaalden tijdte dooden. Daarbij werd aangetoond, dat doses boven 700 m.gr.pro K.G. letaal kunnen zijn. Evenwel kunnen hierbij individueele



??? verschillen een groote rol spelen. Ja, zelfs bij doses van 1,5 g. en daarboven kunnen nog heel enkele gevallen voorkomen, waarbij dehonden wel in een narcotisch stadium komen, maar niet stervenen den volgenden dag weer geheel herstellen. Daarentegen hadbij de tot nu toe uitgevoerde proeven (42) 2 gr. magnesiumsulfaatâ– pro K.G. lichaamsgewicht steeds letale werking. De dood treedtbinnen verschillenden tijd in, waarbij eveneens weer indivi-dueele verschillen zijn te constateeren. De dieren, vooral ernstigzieke, kunnen in een tijd van 8â€”10 minuten dood zijn, bij anderehonden komt het tot de excitus letalis in een tijd van 13â€”30 min.;bij uitzondering, vooral bij krachtige honden, treedt de dood even-wel na voorafgaande langdurige narcose eerst na 1 uur en daar-over in. In deze uitzonderingsgevallen werd dan de gecombineerdemethode van pijnloos dooden in het narcotische stadium met chloro-form toegepast, een methode die dan ook voor de

practijk geschiktis. In het algemeen verloopt het symptomencomplex na deintraperitoneale applicatie als volgt: Na de injectie strekken de aan zich zelf overgelaten dieren zicheenigszins en maken een licht gekromden rug. Dan volgen geringeslikbewegingen en matig speekselen; deze symptomen zijn evenwelniet constant. Bij enkele honden, vooral bij die, welke vooraf ge-voederd werden, of nog voedsel opgenomen hebben worden braak-bewegingen gezien; sommige dieren braken dan ook. Het brakenis evenwel ook geen constant symptoom. In den regel zijn daarbijde dieren reeds min of meer gedeprimeerd, zoodat van pijnlijkbraken niet gesproken kan worden. 3â€”5 min. na de injectie wordende dieren slaperig en vertoonen paretische gang het eerst aan deachterbeenen; zij blijven staan en gaan dan spoedig daarop langzaamliggen. Kort daarop is de motiliteit volkomen opgeheven, terwijlde spieren verslapt, de patcllairreflexen verdwenen zijn; ook is

deperineaalreflex niet meer op te wekken. Spoedig daarna wordt de cor-nea-reflex traag en verdwijnt in korten tijd; daarentegen reageert indit stadium de pupil bij lichtinval nog met vernauwing; bij wegnemenvan de lichtinwerking met verwijding. Met het opgeheven zijn dercornea-reflex en het wegblijven van het knippen met de oogleden,hetgeen tot beginnende xerose van de cornea aanleiding geeft, ishet sensorium volkomen opgeheven. Terwijl het aantal ademhalingen kort na de injectie in den regeliets stijgt, neemt de frequentie met intredende bewusteloosheidaf. Naar het letale einde toe openen de honden den mond, waaruitin enkele gevallen de tong slap afhangt en soms maken zij wel bij deinspiratie en de overeenkomstige kaakbewegingen den indruk



??? iets dyspno??sch te worden; pijnuitingen van welken aard ook toonenze evenwel in dezen bewusteloozen toestand niet. Spoedig daaropstaat de ademhaling stil, terwijl het hart zelfs nog iâ€”3minuten pleegt door te kloppen. De polsfrequentie wordt kort nade injectie eveneens iets hooger; zeer spoedig neemt evenwel hetaantal polsslagen af. Daarbij is opmerkelijk dat de pols tot kortvoor het intreden van den dood tamelijk krachtig blijft en dat tevoren arhythmische en irregulaire polsen rhythmisch en regelmatig.worden. Terwijl het hart kort voor den excitus letalis nog zwakkecontracties uitvoert, wordt in dezen toestand de pols onvoelbaar. Ongeveer een minuut voor den dood reageert de iets verwijdepupil niet meer op lichtprikkels; met het intreden van den doodkomt het tot een maximale mydriasis. De lichaamstemperatuur kan onmiddellijk na de injectie in enkelegevallen iets stijgen, om daarna evenwel in den regel tot aanden excitus-letalis eenige tiende graden te

dalen. (Bij niet letaledoses is dikwijls een temperatuursdaling tot 6Â° C. te constateeren). Over het geheel genomen is dit wel een ideale pij nlooze en daarbijgoedkoope afmaakmethode, waarbij men het braken, dat trouwensgeen constant symptoom is, in den regel bij ernstig zieke dieren nietwordt waargenomen, en door voedselonthouding meestal kanworden verhinderd, op de koop toe neemt. Evenwel komen ook hier,doch verreweg niet in die mate als bij het gebruik van andere nar-cotisch werkende middelen als veronal, veronalnatrium, chloral-hydraat, heel enkele gevallen voor, waarbij de dieren een zeker,maar kort excitatiestadium vertoonen. Het zijn naar mijn tot nutoe opgedane ervaring zware vormen van longaandoeningen zooalspurulente diffuse bronchopneumonie??n, uitgebreide atelectase derlongenen longcarcinomatose in hoogen graad, waarbij het optredenvan sterke dyspnoe de met een dergelijk lijden behepte dieren ineen kort excitatiestadium

brengt. Als practisch te gebruiken doses voor deze applicatie van mag-nesiumsulfaat zijn geschikt: voor kleine honden: 15â€”30 gr. Mg S04 opgelost in ca. 40 c.c.lauwwarm water. voor middelmatig groote honden: 50 â€” 70 gr. Mg S04 opgelost inca. 100 c.c. lauwwarm water; voor groote honden: 100â€”120 gr. Mg S04 opgelost in ca. 150 c.c.lauwwarm water. Naschrift. In den laatsten tijd is het mij gebleken, dat deintracardinale applicatie van Mg S04-oplossing een zeer goede



??? methode is om den hond spoedig te dooden. De dood treedt danin den regel op onmiddellijk na het ontledigen van de injectie-spuit. Exitatieverschijnselen werden tot nu toe hierbij niet gezien.De hoeveelheid magnesiumsulfaat, welke noodig is, bedraagt on-geveer het vierde gedeelte van de dosis, welke bij intraperito-neale applicatie wordt gebruikt. De resultaten der proefnemingenzullen later worden medegedeeld. J. Een nieuwe actieve immuniseermethode, door M. FRANKENHUIS. Waar in den laatsten tijd stemmen zijn opgegaan, om het mond-en klauwzeer te bestudeeren, vooral ook of het niet mogelijk is,om deze ziekte door eene voorbehoedende enting te bestrijden, hebik gemeend, een nieuwe immuniseermethode onder de aandacht tebrengen, die, ook in gevallen, waar het virus nu juist niet bekend is,volgens mijn bescheiden meening kan aangewend worden. Dezemethode berust op eene langzame voortdurende overgave van kleinehoeveelheden

smetstof aan het lichaam. Hierbij heb ik van tweewaarheden gebruik gemaakt. De eerste waarheid is: ,,dat elk individu een zekere mate vanweerstandsvermogen bezit tegen een of andere infectiestof".Omdat door mij alleen met vlekziektecultuur en duiven is ge-??xperimenteerd, zoo zal ik deze als voorbeeld nemen, We weten, dat eene duif zeer vatbaar is voor virulente vlekziektebacillen. Stel voor \'t oogenblik, dat twee milligram vlekziektecultuur deminimale letale dosis is. Wanneer men dan eene duif een honderstem.g. inspuit, zal het dier niet sterven. M.a.w. ook eene duif heefteene zekere mate van onvatbaarheid tegenover deze smetstof. De tweede waarheid is: ,,dat hoe meer bacillen een dier verwerkt,hoe hooger de immuniteit stijgt". Dit bewijzen de serumpaarden. Beide waarheden zijn algemeene waarheden, dus is de methode,daarop gebaseerd, eene algemeene. Om die langzame, aanhoudende overgave van smetstof gedaante krijgen, heb ik gebruik

gemaakt van capillaire vaten. Wanneer men een buisje neemt, dit vult met vlekziektecultuur,



??? daarop eene stop doet, waarin zich capillaire vaten bevinden,het vervolgens in de borstspieren van een duif brengt en hetmeerdere dagen laat zitten, dan gebeurt het volgende: â€žVlekziektecultuur gaat uit het buisje; lymphe of serum in hetbuisje". Zorgt men nu maar, dat de afgifte van vlekziektecultuur op eenmoment niet te groot is, dan gaat het diertje niet dood, maar wordtgeimmuniseerd. Op die manier heb ik dertig duiven geimmuniseerd.Verscheidene daarvan heb ik 40 m.g. vlekziektecultuur gegeven.(Wanneer hier gesproken wordt van vlekziektecultuur, dan wordtvirulente bedoeld). Wie deze proeven ook eens wil nemen, zal, evenals ik, de ervaringopdoen, dat men met deze methode zooveel duiven kan immuni-seeren, als men zelf verlangt, zonder dat er ?Š?Šn aan vlekziekte-infectie doodgaat. Om duiven te immuniseeren, neemt men een glazen buisje,in den vorm van een reageerbuisje, waarvan de lengte uiterlijk2\\ c.M. en de binnenwijdte 2 m.M.

is.Nog beter is het, om practischeredenen, dat het niet langer is dan 2 c.M. Voor stop met capillaire vaten gebruikt men een stukje rotting,iets dikker dan 2 m.M. en lang 6.8 m.M. Men neemt een stukjegutta-perchaslang van Â? 2 c.M., waarvan de binnenwijdte 2â€”3m.M. is en die in elk geval nauw om het buisje moet sluiten. Men doet het stukje rotting in het eene eind van het slangetje,laat het er een eindje boven uitsteken en wikkelt om de slang,ter plaatse waar de stop zit, een naaidraad, zoodat de ruimte tus-schen slang en rotting goed is afgesloten. Nu vult men het buisje door middel van een injectiespuit metcultuur 1: 20 aq. tot eventjes onder den rand. Vervolgens maaktmen met een lancet, dat niet te breed is, eene wond in de borst-spieren ter diepte van Â? 3J c.M., iets naar omlaag. Nu schuift men de slang op het buisje, totdat de stop den rand"raakt en brengt het onmiddellijk in de wond. Om te voorkomen, dat al reeds in het eerste oogenblik te veelcultuur

uittreedt, moet men het buisje niet te lang omlaag houden. De duiven zijn tengevolge van deze behandeling 1â€”2 dagen ziek,maar herstellen weer. Heeft men op die manier meerdere duiven geimmuniseerd,zoodat men meer handigheid heeft gekregen, dan kan men deproeven nemen met cultuur 1 : 10. Om te weten, of de duiven immuun zijn, spuit men na verloopvan 8â€”10 dagen na de operatie, 25 m.g. virulente cultuur in.



??? De dieren worden een uur ziek, na verloop daarvan zijn ze weerbeter. Zelf heb ik duiven gehad, die 50â€”100 m.g. cultuur ver-droegen. Ik wil er nog op wijzen, dat, wanneer men het buisje eruit haalten dan direct inspuit, het dier dikwijls doodgaat. Men late ditdaarom zitten en spuit 25 m.g. in. Ook moet men zorg dragen, dat, wanneer men met het lancet,bij het inbrengen van het buisje, de wond maakt het dier niet teveel bloed verliest. Dit kan men in den meeste gevallen voorkomen,door den vinger een poosje op de wond te houden. Ik wensch nu deze methode voor de praktijk dienstbaar te maken. Vooraf wil ik enkele proeven mededeelen. ie Proef. Brengt men bij twee duiven buisjes met virulentevlekziektecultuur op de bekende wijze in, laat deze een zelfde aantaldagen zitten en spuit nu bij de eene duif 25 m.g. virulente vlekziekte-cultuur in en bij de andere niet, dan kan men ervan verzekerd zijn,dat, wanneer men de buisjes er enkele dagen nadien uithaalt,het

buisje bij de ingespoten duif leeg is, bij de andere niet. 2e Proef. Hetzelfde ziet men als men in plaats van 25 m.g.levende cultuur 50 m.g. gedoode cultuur bij de eene duif inspuit. Wat blijkt uit deze proeven? Dat tengevolge van de inspuitingvan doode of levende vlekziektecultuur de inhoud der buisjesgeresorbeerd wordt. Dat het weefsel, daar ter plaatse, een prikkelkrijgt, die het tot sterkere resorptie aanzet. Hoe die prikkel is,laten we buiten bespreking. Nu ligt het voor de hand, dat, waar het in de praktijk geblekenis, dat door inspuiting van gedoode cultuur, varkens vlekziektekregen, dit toch z???? moet verklaard worden, dat die varkens dantoch bepaald bacillendragers moeten geweest zijn, dat de latentebacillen van die varkens door de inspuiting actief zijn geworden,en dat de dieren zoodoende de vlekziekte kregen. Ook mag menaannemen, dat hoe kleiner de hoeveelheid is, die wordt ingespoten,hoe kleiner de prikkel is, die het weefsel krijgt, hoe minder

bacillenactief worden. Ik wensch nu te bespreken, of deze methode practisch bruik-baar is. Daartoe wil ik ze behandelen in verband met de preventieveenting tegen vlekziekte en tegen mond- en klauwzeer. Ik neem juisteen paar moeilijke voorbeelden en wel: a. voorbehoedende enting tegen vlekziekte omdat: ie de enting met verzwakte bacillen niet dienstig, 2e de enting met gedoode vlekziektebacillen zelfs nog gevaarlijk,



??? 3e de enting met virulente cultuur en serum te duur is. b. voorbehoedende enting tegen mond- en klauwzeer, omdat: ie het virus onbekend is, 2e nog geen voorbehoedende enting bestaat. Ik heb een instrumentje laten maken, dat den vorm van eenwijnflesch heeft, lang 2-J- c.M., grootste breedte 7 m.M., met eeninhoud van \\ gram. De binnentvijdte van den hals is dezelfde, alsdie van de buisjes, n.1. 2 m.M. De prijs ervan is d; 2 cent. Men zal al direct toegeven, dat de grootte van het instrumentjegeen bezwaar oplevert, om het onder de huid te brengen. Ik wil immuniseeren tegen vlekziekte. Welnu, ik vul het instru-mentje, door middel van een injectiespuit, met virulente vlekziekte-cultuur, doe de bekende stop erop en breng het onder de huid van\'t varken. Dan zal iedereen het toch wel met mij eens zijn, dat het diergeimmuniseerd wordt. En al is dit nu ook een bacillendrager, hetzal toch niet tengevolge van deze behandeling vlekziekte krijgen,omdat kleine

hoeveelheden smetstof afgegeven worden, die kleinehoeveelheden latente bacillen actief maken, welke door het lichaamwel met goed gevolg bestreden worden. En dat kleine hoeveel-heden afgegeven worden, blijkt, doordat op hetzelfde moment uithet instrumentje evenveel vocht treedt, als uit het buisje, wat bijde proeven gebruikt werd. Bij deze laatste deed ik in het buisjecultuur i : 10 aq. Welnu, dan krijgt het varken op een zekeroogenblik tien maal zooveel vlekziektebacillen als de duiven. Dat zal een varken toch wel kunnen verdragen! We hebben dus geen serum bij onze voorbehoedende entingtegen vlekziekte noodig. Hoeveel geld hierdoor bespaard wordt, kan iedereen in de ver-slagen der Rijksseruminrichting nagaan. Waarom ik deze methode dan toch niet in de praktijk heb toe-gepast! Zeer zeker eene vraag op zijn plaats. Laat dit antwoord voldoende zijn, dat overwegende redenen mehiervan hebben teruggehouden. En thans, willen we immuniseeren

tegen mond- en klauwzeer. We weten, dat in het mondslijm van een aan mond- en klauwzeerlijdend rund de smetstof zich bevindt. Neem aan, dat 1â€”10 m.g. mondslijm bij onderhuidsche inspuitingmond- en klauwzeer bij een rund veroorzaakt. Welnu, we nemenb.v. 25 m.g. ervan, doen er 475 m.g. aq. bij, vullen daarmee hetinstrumentje, sluiten het af met de bekende stop en brengen hetonder de huid.



??? Mocht dan het dier hierdoor niet geimmuniseerd zijn, dan wilhet mij voorkomen, dat we nooit een actieve immuniseermethodevoor mond- en klauwzeer zullen krijgen. O, ja! Gevaarlijke bac-teri??n kunnen in het mondslijm voorkomen. Geen nood; ook dieworden met kleine hoeveelheden afgegeven, zoodat het lichaam,deze gemakkelijk kan neutraliseeren. Tenslotte rest me nog de voor- en nadeelen dezer methode opte noemen. Bij sommige geef ik geen verklaring, omdat die uithet voorgaande is op te maken, bij andere wensch ik nog het eenen ander toe te voegen. Voordeelen: iÂ°. Ongevaarlijk, zelfs bij inbrengen van de letale dosis. 2Â°. Hoog immuniseeren, sterker dan met de bestaande methodenen dit neemt toe met de grootere inhoud van het instrumentjeen met het kleiner aantal van de capillaire vaten in de stop. Ikzal dit laatste nader toelichten. Stel, ik heb een instrumentje van \\ c.c. inhoud. Ik doe daarineen cultuur i : 10, sluit het af met eene stop, waarin

100 capillairevaten. Dao zal ik dus immuniseeren met 50 m.g.. Ik wil nu met100 m.g. immuseeren. Wel, dan neem ik een instrumentje, dati c.c. inhoud heeft, vul dit met cultuur 1 : 10 en sluit het af metdezelfde- stop; ??f, ik neem een instrumentje van \\ c.c., vul ditmet cultuur 1 : 5, maar gebruik eene stop, waarin slechts50 capillaire vaten zich bevinden. In beide gevallen blijft de afgiftevan de hoeveelheid bacillen in een zeker tijdsverloop hetzelfde.Echter duurt het langer voor en aleer alle bacillen uit het instru-mentje zijn getreden. 3Â°. Voor het geval het dier latente bacillen bevat, is geen gevaaraanwezig om deze methode te gebruiken. 4Â°. Als het dier eens ziek mocht worden kunnen we de inge-brachte smetstof eruit halen. 5Â°. Al hebben we geen reincultuur van de smetstof, zoo kunnenwe toch immuniseeren. 6Â°. We kunnen deze methode combineeren met andere, b.v.door verzwakte bacillen op die manier in te brengen. Nadeelen: Vreemd voorwerp inbrengen.

Bij enting tegen houtvuur metwatjes gebruiken we ook vreemde voorwerpen. We weten echter,dat ze niet gevaarlijk zijn, vooral als men ze steriel onder de huidbrengt. Het spreekt van zelf, dat deze methode moet uitgewerkt wordenen dat er nog wel verbeteringen aan te brengen zijn. B.v. we zouden



??? het instrumentje snijdend kunnen maken, zoodat we geen lancetnoodig hebben. Misschien zou het ook van eene stof vervaardigd kunnen worden,die in de wond oplost. Omdat de binnenwijdte van den hals 2 m.M. is, zoodat de vloei-stof er moeilijk uit kan, zou het dan nog wel noodig zijn, om hetmet eene stop af te sluiten? Maar hoe dan ook, ik meen wel, datde theorie der methode juist is, dat bewijzen de geimmuniseerdeduiven. En dat de methode practisch bruikbaar is, heb ik vol-doende aangetoond. Sliedrecht, Mei 1916, Enkele clinische mededeelingen, door Dr. GALLANDAT HUET, Kapitein-Paardenarts. Normaalserum als genees- en voedingsmiddel. Begin Mei 1915 kwam in behandeling een officiersdienstpaardmet angina. De verschijnselen waren aanvankelijk een sterk hyperhaemischkeelslijmvlies, gevoeligheid bij palpatie van denkeelgang, tempera-tuursverhooging 390 C., en geringe slikbezwaren. Het lijden namvrij plotseling in hevige mate toe.

De temperatuur steeg tot 40 en 410 C., op het mond- en keel-slijmvlies ontwikkelde zich een op diphteritis gelijkend membraanen een totaal onvermogen om voedsel, zelfs dranken door te slikken,trad op. Pati??nt vermagerde zeer sterk en de hooge aanhoudendekoorts en het niet opnemen van eenig voedsel leidden tot grootelichaamszwakte. De behandeling bestond uit een herhaaldelijk reinigen vanmond- en keelholte met sol. hydrog. super-oxydat. en chloraskalic. afwisselend; verder Prieznitsche omslagen om de keel,cardiotonica en voedingsclisma\'s van melk en eieren. Deze laatste, hoewel diep ingebracht en ofschoon langen tijddaarna de anus getamponeerd werd, misten toch het doel, daar zijgrootendeels weer werden uitgeperst. De lichaamszwakte nam onrustbarend toe en het ziekteprocestoonde nog geen beterschap.



??? Een proef werd nu genomen met normaal paardenserum ver-strekt door de Rijksserum Inrichting te Rotterdam; hiervan werddagelijks intraveneus een Liter ingespoten en bijna onmiddellijktrad verbetering van den toestand in. Na 4 dagen kon melk wordendoorgeslikt en daalde de temperatuur gelijkmatig, het plaatselijkslijmvlieslijden beterde en na eenige weken was pati??nt zoo verrehersteld dat hij tot verdere genezing naar de weide kon wordengezonden. Een geval van Idiosynkrasie voor Alypine bij een paard. Op 28 Februari 1.1. kwam in behandeling voor kreupelheidlinker voorbeen een troepenpaard dienstdoende als caisson paard. Het hoefonderzoek toonde een totale verbeening aan van hetbuiten hoef kraakbeen. Om deze vermoedelijke oorzaak nader te bevestigen werd bijden N. volaris lateralis vlak boven den kogel ge??njicieerd 0,250 gramalypine op 5 gr. aqua. Dit geschiedde bij het rustig staande paardzonder eenig dwangmiddel. Het paard werd hierop

afgestapt enbijna onmiddellijk begonnen zich verschijnselen van groote opge-wektheid en onrust voor te doen. De agitatie uitte zich in hevig snuiven, opgerichte staart, leven-dige blik en voortdurende drang om er van door te gaan, zoodatdit alleen belet kon worden door op de plaats rond te draaien.Twee personen konden aan een trensteugel het paard met moeiteeenige passen laten draven, doch een conclusie kon hierbij tochniet getrokken worden. V????r het gebruik der alypine kwam eendergelijke exitatie bij injectie van coca??ne meermalen voor en dealypine ondervangt deze werking als regel ook volkomen. Daarnu van dezelfde alypine oplossing meerdere paarden met de dub-bele dosis zijn ingespoten, zonder dat eenige exitatie hiervan hetgevolg was, kan men hier dus aannemen met een overgevoeligheidvoor dit geneesmiddel te doen te hebben gehad. Diaphragmakrampen bij een paard. Op 8 April 1.1. kwam op het ziekenrapport een 15-jarig officiers-

dienstpaard wegens indigestie. Pati??nt weigert alle voedsel enook drinkwater. Het onderzoek van het zeer goed doorvoede paardgaf aan zeer anaemische slijmvliezen, vuil wit van kleur, een hoogstfrequente en onregelmatige ademhaling met flankenslag en schok-ken van de buik, zwakke en frequente pols, temperatuur 39Â° C.,herhaaldelijk persen op de urine, waarbij ook telkens urine geloosdwerd, normale defaecatie en totaal gebrek aan eetlust.



??? Mondonderzoek was negatief, als ook leverde percussie en auscul-tatie van borst en buik geen resultaten op. Een diagnose kon nietgesteld worden, alleen wezen de voortdurende schokken op dia-phragmakrampen, doch het gecompliceerde ziek zijn kon niet naderworden onderkend. Pati??nt werd in een boks geplaatst, een flinkedosis Sal. Carolin. fact. verstrekt en verder afgewacht. De toestandverergerde de eerstvolgende dagen zeer, pati??nt bleef voedselweigeren, de temperatuur steeg tot 39,8Â° C., en de trekkingendoor het lichaam, de schokken door de buik, werden steeds in-tensiever. Als s?Šdans werd nu een likking bereid met Bromet. natric. en Bro-met. kalic. en deze 4 x dgs. toegediend. Het resultaat was verras-send, de krampen verdwenen geleidelijk en waren na twee dagengeheel opgehouden waarmede ook de overige ziekteverschijnselenverdwenen en algeheele genezing verkregen was. Hoogstwaarschijn-lijk waren dus hier de

diaphragmakrampen de hoofdoorzaak vandit ernstige ziektebeeld. Een geval van chronische conjunctivitis bij een paard. Een zeer hardnekkige en telkens recidiveerende conjunctivitisvan het linker oog bracht het rijkspaard no. 443 onder voortdurendebehandeling. De verschijnselen waren photophobie, donkerroodeconjunctiva en tranenvloed. De behandeling bestond in rust,voedering van den bodem en uitspoeling van den conjunctivaalzakmet 3 % chloras calicus oplossing. Pati??nt genas in den regel weerna eenige dagen, soms eerst na een week doch kwam spoedig enzeer regelmatig weer terug in behandeling wanneer dienst gedaanwas. Het onderzoek van het oog en anexa dat door mij steeds negatiefwas bevonden werd nu ook verricht door prof. van der Hoevenuit Groningen, gemobiliseerd alhier. Z. H. G. kon geen enkele afwijking vinden en nam als oorzaakaan dat pati??nt niet bestand was tegen den luchtdruk bij de bewe-ging in snelle gangen. Om

hieraan tegemoet te komen werd nu eenbril gemaakt door den zadelmaker en wel bevestigd aan het hoofd-stel, terwijl het glas door mika werd vervangen. Vanaf den eersten dag dat deze bril in gebruik genomen is, heefthet paard dienst gedaan zonder dat ook maar het minst de con-junctivitis weder optrad en daar dit verscheidene maanden ach-tereen zoo gebleven is mag dus wel als oorzaak worden aangenomende groote gevoeligheid van dit oog voor den luchtdruk.



??? Lymphosarcoom in de buikholte van een paard. Op 25 Januari 1.1. werd ter behandeling aapgeboden het rijks-paard no. 68, zijnde 8-jarige vosmerrie van Iersch ras, afkomstigvan het Belgische leger. Na indienststelling op 7 Juni 1915 bleek reeds spoedig dat hetpaard zeer slap was waarom het dus ook gespaard werd en getrachtdoor bijvoer te versterken. De eetlust was echter slecht, het voedsel werd traag opgenomenen in onvoldoende hoeveelheid zoodat het dier steeds slap bleefen slechts zeer lichte diensten kon verrichten. Bij opname in den ziekenstal op 25 Januari 1.1. waren er uiterlijkweinig ziekteverschijnselen waar te nemen, de temperatuur wasverhoogd n. 1. 38,5Â° C. en de eetlust slecht, overigens waren polsen ademhaling normaal, de slijmvliezen waren bleek en faecesen urine vertoonden geen afwijkingen. De uiterlijke voedingstoestand was vrij goed daar hoewel hooien haver zeer weinig gegeten werden, toch slobbering en broodvolop

werden verstrekt en ook gretig verorberd. Het paard werdter observatie in een boks geplaatst en nadat het mondonderzoeknegatief was uitgevallen, uitsluitend slobbering verstrekt. Hetfaeces onderzoek op eieren van parasieten was negatief, zoo ookhet urineonderzoek op suiker en eiwit. De temperatuur schommelde steeds tusschen 38 en 390 C. waar-bij de avondtemperatuur altijd het hoogste was. De eetlust gingdagelijks achteruit en slechts met veel geduld werd ten slotte nogbrood uit de hand opgenomen tot een gewicht van eenige pondendaags. Inwendig werd Sal. Carol. fact. verstrekt, afgewisseld metcreoline in pilvorm a 8 gram daags. Pati??nt werd echter voortdu-rend zwakker en viel sterk af; bij op en neer stappen in den stalwas de gang zeer onzeker en waggelend uit zwakte. De ophthalmo-reactie met tuberculine en malle??ne werden uit-gevoerd met negatief resultaat en zoo was ook de uitkomst vanhet ter onderzoek aan de Rijksserum-Innchtmg

gezonden gedefi-brineerde bloed. Een diagnose kon niet gesteld worden, er wasgeen enkele bepaalde orgaan-afwijking te vinden, alleen was ereen belemmering voor het opnemen van voedsel. Daar de toestandhard achteruitging en geen hoop op herstel werd verwacht, werdop 18 Februari pati??nt door een kogel gedood en onmiddellijksectie gemaakt. De borstkas vertoonde bij opening geen zichtbare afwijkingendoch bij opening van de buikholte trad onmiddellijk een groot ge-



??? zwel op, dat vergroeid bleek met de milt, het peritoneum, de rech-ter nier, de lever, de maag en het net. Het lag vrijwel geheel aande rechterzijde vaiyde buikholte tegen het diaphragma aan. Dereusachtige tumor werd er voorzichtig uitgenomen en direct op-gezonden naar het Pathologisch instituut van \'s R. V. A. S. Dr. Marcus had de welwillendheid hem te onderzoeken en gaarnebetuig ik hiervoor mijn dank alsmede voor de volgende beschrijvingdie ik daarna mocht ontvangen. Zij luidde als volgt: Omtrent het 18 Febr. j.1. toegezonden materiaal van een paardkan ik U het volgende meedeelen. De milt was veranderd in een groote tumormassa met een ge-wicht van 39 K.G., de grootste lengtemaat bedroeg ^ 80 c.M., degrootste breedte was 50 c.M., de grootste dikte i 40 c.M. De tumor heeft haar grootste ontwikkeling in de dorsale helftvan de milt; hier is slechts zeer weinig miltweefsel overgebleven;op de sneevlakte contrasteert dit miltweefsel door zijn

donkerekleur sterk met het licht gekleurde tumorweefsel. Het gezwelweefsel is licht-grijs-geel van kleur en vertoont opde sneevlakte een onregelmatig gekwabden bouw; in dat grijs-gele,ietwat spekachtig uitziende weefsel komen groote gedeelten voor,waar het tumorweefsel necrotisch is; de necrotische massa heefteen kazig aspect, een eigenaardige, caoutchoucachtige consistentieen een witgele kleur. De necrotische gedeelten voimen grootereen kleinere eilanden met onregelmatige contouren temidden vanhet nog niet geregresseerde tumorweefsel; naast uitgestrekte necro-tische velden komen erwtgroote plekjes voor. De sneevlakte maaktdaardoor den indruk alsof er hier en daar een witgele cement-massa over is uitgestreken. In het hier spaarzaam aanwezige miltweefsel, waarvan hetinterstitium is verdikt, worden enkele erwtgroote tumorengevonden. De ventrale helft van de milt is nog vrij goed behouden gebleven;hier komen aan de parietale vlakte van

het orgaan enkele hazel-noot- tot kippenei-groote knobbels voor, die of nog subcapsulairgrootendeels in het miltweefsel zijn gelegen of hoog boven de opper-vlakte promineeren. De lymphklieren van de milt zijn diffuus ge-zwollen. Microscopisch: Lymphosarcoom met uitgebreide regressie.



??? De opleiding der burgerhoefsmeden, door Dr. H. M. KROON. In deel 37 van dit tijdschrift heb ik uitvoerig de opleiding derhoefsmeden in Nederland nagegaan en aangegeven welke maat-regelen mijns inziens noodig waren om tot verbetering te komen.Nu zes jaren later, is in die opleiding nog niet genoeg veranderd;toch heb ik enkele ervaringen opgedaan en nadere inzichten ge-kregen, die mij nopen om nogmaals op dit onderwijs in hoefbeslagin te gaan en wel speciaal op de opleiding der burgerhoefsmeden. In mijn artikel in 1909 achtte ik noodig: iÂ°. een centrale, hoefsmidsschool, welke vooral dient voor deopleiding der hoefsmeden, die aan cursussen of scholen onderwijsmoeten geven of het aan deze inrichtingen ontvangen onderwijs wil-len voortzetten. 2Â°. een aantal (8 of 10) hoefsmidsscholen op gunstig gelegenplaatsen in verschillende deelen van het land. 3Â°. hoefbeslag-cursussen, afwisselend in verschillende streken. Laat ik nu nader bij deze drie

categori??n stilstaan: iÂ°. Sedert 1 Februari 1910 wordt jaarlijks van Rijkswege aan\'s Rijksveeartsenijschool een cursus voor opleiding van onderwijzersin praktisch hoefbeslag gehouden; dit jaar loopt de zevende cursus.Grootendeels wordt door dezen cursus voldaan aan den eischonder sub 1 gesteld. Tot nu toe zijn aan den cursus opgeleid 37 onderwijzers in prak-tisch hoefbeslag. Bijna alle leerlingen, die den cursus volgden,hadden te voren de militaire hoefsmidsschool te Amersfoort,de hoefsmidsschool te Tiel, of wel een cursus in hoefbeslag gevolgd;bijna alle toegelatenen hadden een diploma als hoefsmid. Wij zullennader zien, dat deze onderwijzers over het geheele land verspreidzijn. Telken jare, zelfs in 1915 en 1916, de jaren dat zooveel jongesmeden gemobiliseerd zijn, zijn er veel smeden, die aan het toe-latingsexamen deelnemen. De twee laatste jaren waren er telkens20 candidaten voor de zes beschikbare plaatsen. Er komt dus eenvoldoend aantal

onderwijzers in praktisch hoefbeslag en gezorgdkan worden, dat de opleiding verband houdt met de eischen derpraktijk. Niet alle hoefsmeden, die den cursus volgen, doen dit uit-sluitend om later als onderwijzer op te treden, doch ook om hetop cursus of school ontvangen onderwijs voort te zetten.xliii .c



??? Ook zullen niet allen, die het diploma als onderwijzer in praktischhoefbeslag verkregen, later blijken goede onderwijzers te zijn.Niet ieder bezit de speciale gaven, die noodig zijn om onderwijste geven. Als er echter een voldoend aantal gediplomeerde onder-wijzers is, kan daaruit een keuze gedaan worden. Wat sub i betreft zijn wij dus op een goeden weg. Wat sub 2 de hoefsmidsscholen betreft, is niets bereikt. Na een bezoek aan en een studie van verschillende hoefsmids-scholen in het buitenland, o.a. te Hannover, Berlijn, Dresden,M??nchen en Brussel, was ik tot de overtuiging gekomen, dat zulkescholen, mits goed ingericht en geheel aan het onderwijs gewijd,uitstekende resultaten opleveren. Ook de resultaten in ons landmet de militaire hoefsmidsschool te Amersfoort, voor de opleidingvan militaire hoefsmeden, verkregen, doen zien, dat een schoolvoor hoefsmeden wel aanbeveling verdient. De Geldersch-Over-ijsselsche Maatschappij van

Landbouw heeft in 1908 te Tiel zulkeen school opgericht, doch de hier verkregen resultaten hebbenniet aan de verwachtingen voldaan. Zeer uiteenloopende omstan-digheden, die voor mij nog niet het ondoelmatige van zulk eenschool hebben aangetoond, hebben er toe geleid, dat de school driejaar geleden weer is opgeheven. Het feit, dat van de weinige te Tielgevormde hoefsmeden er toch enkelen na een vergelijkend examenwerden toegelaten tot den cursus voor opleiding van onderwijzersin praktisch hoefbeslag, wijst er op, dat op zulke scholen wel goedehoefsmeden te vormen zijn. Ik blijf dan ook van meening, dathoefsmidsscholen van staatswege in de toekomst de beste in-richtingen zijn voor de opleiding van hoefsmeden. De omstandig-heden zijn er niet naar, dat wij in de eerstvolgende jaren de oprich-ting van een of meer van zulke scholen kunnen verwachten. Ik voor mij prefereer een hoefsmidsschool verre boven een leer-smederij, omdat in

de eerste inrichting alle krachten worden besteedaan de opleiding van en het onderwijs aan de leerlingen en deze alletijd aan eigen ontwikkeling kunnen wijden, terwijl op de leersmederijde leerlingen worden ge??xploiteerd als werkkrachten in de smederij.Met zijn werkkracht betaalt de leerling zijn opleiding en om hetbedrijf loonend te maken, moet een groot deel dier werkkrachtaangewend worden ten bate van het bedrijf en kan het overblijvendedeel slechts besteed worden aan de opleiding en ontwikkeling.Het spreekt van zelf, dat het niet mogelijk is een hoefsmidsschoolte stichten, als de Regeering niet de vrij groote kosten draagt en datzij, die zonder staatshulp inrichtingen willen maken, waar de hoef-



??? smeden enkele maanden voor hun opleiding verblijven, op leer-smederijen aangewezen zijn. Reeds vroeger heb ik gewezen op de verdienste van de H.H. VanDulm, Wiersma en Heidema, die geheel op eigen initiatief leer-smederijen stichtten. De leersmederij in Arnhem is reeds in 1898opgeheven en de leersmederij te Groningen, die geruimen tijd inbloeienden staat verkeerde, begint ook blijkens een bericht in hetApril-nummer van ,,De Hoefsmid", te kwijnen. Na de opheffing der hoefsmidsschool te Tiel is nog de oprichtingvan een leersmederij te Arnhem overwogen, doch tot uitvoeringis dit plan niet gekomen. Alle omstandigheden wijzen er op, dat een aandringen opoprichting van hoefsmidsscholen of leersmederij en yruchtelooszou zijn; voorlopig is in deze richting niet wat te bereiken. Nu sub 3, de hoefbeslagcursussen. Deze worden in verschillendeprovinci??n gehouden, het aantal deelnemers is overal voldoendeof meer dan voldoende, telken

jare worden er een aantal hoefsmedenop dergelijke cursussen opgeleid. In het jaar 1914â€”\'15 werdenblijkens het Verslag van de Directie van den Landbouw door hetRijk gesubsidieerde hoefbeslagcursussen gehouden te Appingedam,Nijkerk, Deventer, Utrecht, Zierikzee, Axel, Cortgene, Balxem enSchimmcrt met totaal 178 deelnemers, en in voorgaande jaren enook in het afgeloopen seizoen was de belangstelling niet minder. Zeer zeker hebben de hoefbeslagcursussen verreweg het meestbijgedragen tot de opleiding der hoefsmeden en vinden zij veel steunen medewerking bij de smeden. Waar nu deze vorm van onderwijsveel wordt toegepast en bij de betrokkenen algemeene sympathieondervindt, is het zeer zeker gewenscht te overwegen of dezecursussen werkelijk een goede opleiding voor hoefsmeden vormenen als er gebreken aan kleven, of die dan niet kunnen worden op-geheven. Dat op verschillende cursussen zeer goede hoefsmeden

zijn ge-vormd, kan niemand ontkennen, dat dus, wanneer de omstandig-heden gunstig zijn, de cursus in hoefbeslag een goede inrichtingvoor opleiding van hoefsmeden is, is in de praktijk bewezen. Het lijkt mij daarom een wijs beleid deze cursussen zooveelmogelijk te verbeteren. Wij kunnen in de eerste jaren het betere,de hoefsmidsscholen, niet krijgen, laten wij nu trachten het goedete bereiken. In mijn artikel in 1909 noemde ik reeds volgende omstandig-heden, die het welslagen der cursussen in gevaar brengen:



??? a. De personen, die tot een cursus worden toegelaten zijn vanzeer uiteenloopenden leeftijd en van verschillende voorbereidingwaarom zij moeilijk eenzelfde onderwijs kunnen volgen en onmoge-lijk allen in de weinige lessen de geheele theoretische hoefkundekunnen verwerken. b. De onderwijzers in praktisch hoefbeslag zijn in den regel welgoede hoefsmeden, doch dikwijlÂ?5 niet geschikt om onderwijs tegeven,om aan anderen uit te leggen wat zij doen. c. Meermalen zijn cursussen gegeven door en onder leiding vanveeartsen, die niet genoeg op de hoogte waren van het vak, tenge-volge waarvan de resultaten zeer slecht waren. d. De leermiddelen zijn gebrekkig, de smederijen zijn dikwijlsgeheel onvoldoende ingericht en ook zijn er meestal niet genoegpaarden, die beslagen moeten worden. e. De cursussen zijn veel te kort, in 12 of 14 lessen kan mengeen goed hoefsmid vormen, het onderwijs moet zeer oppervlakkigblijven. ?’. De examen-

commiss\'??n stellen in verschillende provinci??ngeheel verschillende eischen en niet steeds waren deze commissi??nvoldoende competent. De besturen der landbouwvereenigingentrachtten dikwijls invloed uit te oefenenopdecommissi??n.om zooveelmogelijk candidaten geslaagd te krijgen. g. De diploma\'s worden door de smeden te gemakkelijk ver-kregen en geven geen voldoenden waarborg. Vele aldus gediplo-meerde hoefsmeden kennen het vak niet voldoende. De ervaring in de laatste zes jaren opgedaan bij het afnemen vaneindexamens van cursussen \'n verschillende provinci??n, het beoor-deelen van de hoefijzers der smeden op de verschillende voorwed-strijden van den Nat. Wedstrijd in hoefbeslag (1913) en het be-oordeelen van het werk van het groote aantal smeden, dat deelge-nomen heeft aan de admissie-examens voor den cursus van onder-wijzers in praktisch hoefbeslag heeft mij geleerd, dat het onderwijsop de verschillende

cursussen ook nu nog lang niet gelijkwaardig is. Het streven moet zijn alle cursussen te brengen op hetzelfdeniveau, zoodanig dat zij een goede opleiding vormen voor hoef-smeden. Dan alleen worden de subsidi??n van Rijk, Provincie enLandbouwvereenigingen goed besteed en mijns inziens moetenmaatregelen genomen worden welke zekerheid geven, dat overalgoed onderwijs wordt gegeven en dat geen diploma\'s worden uitge-reikt dan aan smeden, die bewezen hebben goede hoefsmeden te zijn.Mijns inziens zijn maatregelen aan te geven, die goed uitvoerbaar



??? zijn, niet te groote kosten met zich brengen en tot het doel leiden. De volgende maatregelen geef ik daarvoor in overweging: A. Er worde bepaald, dat er alleen van rijkswege diploma\'sals hoefsmid worden uitgereikt en dat ieder jaar in eene plaats inNederland gelegenheid worde gegeven tot het afleggen van hetexamen ter verkrijging van dit diploma als hoefsmid. B. Eene commissie van deskundigen brenge, v????r een subsidievan rijkswege worde verleend, advies uit omtrent plaats en localiteit,leerkrachten, leermiddelen. C. Een reglement voor de cursussen worde van Staatswegesamengesteld. Het zal nuttig zijn deze drie punten wat nader uit te werken entoe te lichter. A. Wanneer de Regeering besloot een diploma van rijkswege uitte geven en eene commissie te benoemen, die daarvoor een examenafneemt, dan zou zulk een commissie de eischen kunnen vast-stellen en daardoor het peil aangeven, waarop het onderwijs opalle cursussen moet komen. Zijn

er cursussen, waar het onderwijsniet is zooals het behoort, dan zal dit spoedig blijken, doordat eengroot percentage der gevormde leerlingen niet slaagt voor hetexamen. Dan zal er van zelf een streven komen om de oorzaak tezoeken van het niet goed ziin van den cursus en naar verbeteringgestreefd worden. Een staatsexamen is voor alle vereenigingen,die hoefbeslagcursussen organiseeren en voor het onderwijzendpersoneel een flinke prikkel om te zorgen dat het onderwijs aan dencursus zoodanig wordt, dat de resultaten goed zijn. Ik geloof dater geen beter middel is waarmee de Regeering kan zorgen, dat desubsidi??n voor de hoefbeslagcursussen gegeven, ook werkelijkgoed besteed werden. Tevens is er dan een waarborg, dat eendiploma ook een bewijs is, dat de gediplomeerde werkelijk zijn vakverstaat. Ik zou natuurlijk de Cursus voor Onderwijzer in praktisch hoef-beslag de diploma\'s als onderwijzer willen laten geven, de Militairehoefsmidsschool het

diploma als militair hoefsmid; alle anderesmeden, opgeleid aan de militaire hoefsmidsschool, de leersmederijin Groningen en aan de verschillende cursussen, zouden examenmoeten deen bij de staatscommissie voor het verkrijgen van eendiploma als burgerhoefsmid. Zulk een examen zou gehouden kunnen worden in het voorjaar,zoo noodig ook nog in het najaar. Om voor allen de omstandig-heden gelijk te maken en plaatselijke invloeden geheel buiten te



??? sluiten, lijkt het mij het meest wenschelijk. het examen te houdenop eene plaats in het centrum van ons land. Wellicht is de nu in bouw zijnde nieuwe hoefsmederij aan \'s Rijksveeartsenijschool te Utrecht daarvoor een geschikte plaats. Ineen klein land als het onze is een reis zelfs uit de meest afgelegenprovinci??n geen bezwaar; zoo noodig zou ook vergoeding van reis-kosten kunnen worden gegeven. Een examencommissie als boven bedoeld, denk ik mij samenge-steld uit 7 leden, waarvan 4 veeartsen en 3 hoefsmeden. Voorzitterder commissie is een veearts, terwijl de verdere 6 leden worden ver-deeld in 2 subcommissi??n, ?Š?Šn voor het afnemen van het theoretisch,?Š?Šn voor het afnemen van het praktisch examen. De eerste sub-commissie zou ik laten bestaan uit 2 veeartsen en een hoefsmid,de tweede commissie uit 2 hoefsmeden en 1 veearts. De voorzitterneemt nu eens aan de werkzaamheden van de eene en dan weervan de andere

subcommissie deel. Aldus met twee subcommissi??nwerkende, zouden de examens niet zoo heel lang duren en zou iederdeelnemer op een dag ge??xamineerd kunnen worden. De examens brengen kosten mede, doch men vergete niet, datnu de examens aan de verschillende cursussen ook belangrijkeuitgaven eischen. B. Het is gewenscht, dat de cursussen gehouden worden opplaatsen, die van uit de omgeving gemakkelijk te bereiken zijn.Verder is noodig, dat behalve een lokaal voor het theoretisch onder-wijs een geschikte smederij beschikbaar is. Meermalen worden cur-sussen gehouden in kleine smederijen met een of twee vuren en meteen geheel onvoldoende beslagplaats en moeilijk kan daar hetpractisch onderricht behoorlijk worden gegeven. Als smederijenaan ambachtscholen, met vier of meer vuren beschikbaar zijn,verdienen deze verre de voorkeur boven de particuliere smidsen.Moet een gewone smederij genomen worden, dan dient deze

tochaan zekere, zij het dan ook geen hooge, eischen te voldoen. Niet iedere veearts is geschikt den cursus te leiden en het theo-retisch onderwijs te geven; hij moet de gave hebben onderwijs tegeven en aan de hoefkunde de noodige aandacht geschonken hebben.Ook moet met het practisch onderwijs een onderwijzer in practischhoefbeslag belast worden, die geschikt is dit onderricht te geven.Verder dienen voor het theoretisch onderwijs de noodige leer-middelen aanwezig te zijn, opdat het geleerde zooveel mogelijkkan gedemonstreerd worden, terwijl een voldoend aantal paardenvoor de practische oefeningen beschikbaar moet wezen. Geschikte localiteiten, goede leerkrachten en voldoende leer-



??? â€” 6i3 â€” middelen en materiaal zijn alle noodig om een cursus te doen slagen.Het komt .mij wenschelijk voor dat dezelfde staatscommissie, diede examens afneemt, ook advies uitbrengt omtrent deze punten,alvorens eene subsidie voor het houden van een cursus wordtverleend. De commissie kan de personen in den regel wel beoordeelen enis gemakkelijk in staat omtrent lokaliteiten en leermiddelen eenonderzoek in te stellen. Als de Regeering deze adviezen inwintvoor de subsidi??n worden toegekend, kan voorkomen worden, datcursussen slechte of onvoldoende resultaten opleveren. C. In het reglement dient te worden vastgelegd, dat: a. de leiding en het theoretisch onderwijs moet worden opge-dragen aan een veearts; b. met het onderwijs in practisch hoefbeslag een gediplomeerdonderwijzer in practisch hoefbeslag wordt belast; c. de leerlingen voor toelating aan bepaalde eischen moetenvoldoen; d. een voldoend aantal lessen worden gegeven.

Ter nadere toelichting diene het volgende : a. De leiding en het theoretisch onderwijs moeten opgedragenworden aan een veearts, zooals dat tot nu toe steeds geschied is. b. Mijns inziens is de tijd gekomen, dat als eisch kan gesteldworden, dat dc onderwijzer in practijk, een diploma heeft als onder-wijzer in practisch hoefbeslag. Er zijn in het geheel nu reeds 37 gediplomeerden en elk jaar wordtdit getal grooter. Hier volgt een staatje van het aantal gediplo-meerden uit iedere provincie afkomstig. De cijfers tusschen haakjesgeven de leerlingen aan, die dit jaar den cursus te Utrecht volgen: Groningen 2, Friesland 3, Drenthe 2, Overijssel 1 (2), Gelderland7 (1), Utrecht 4, Noord-Holland 2, Zuid-Holland 5 (1), Zeeland 3,Noord-Brabant 4 (1), Limburg 4 (1). Eene onbillijkheid ten opzichte van niet gediplomeerden is indeze eisch niet gelegen, omdat zij, die reeds practisch onderwijsgaven, in de gelegenheid gesteld zijn zonder veel moeite het diplomate behalen. Art. 3 2e

all. toch van het Reglement van den cursusvoor opleiding van onderwijzers in practisch hoefbeslag van rijks-wege luidt: â€žBovendien kunnen e(lk jaar) twee hoefsmeden, dieals onderwijzer in practisch hoefbeslag reeds aan meer dan een cursuswerkzaam zijn geweest, met 1 October tot het einde van den cursusworden toegelaten en daarna aan het eindexamen deelnemen." Enkele onderwijzers hebben dan ook op die wijze het diploma,verworven.



??? c. Onder deze eischen bedoel ik b.v. minstens 18 jaar oud zijn,de lagere school met vrucht hebben doorloopen, practisch werk-zaam geweest zijn in een smederij waar ook hoefbeslag wordt uit-geoefend, enz. Het is zoo noodig dat niet groen en rijp tot dencursus worden toegelaten. d. Waar vroeger de korte cursussen bestaande uit 12 theoretischeen 12 practische lessen vervangen zijn door de 2-jarige is het goedin het reglement vast te leggen, dat de cursussen ??f 2-jarig moetenzijn ??f ten minste uit een voldoend aantal lessen moeten bestaanover een zekere tijdruimte verdeeld. Aan de hoefbeslagcursussen worden de meeste smeden in Neder-land opgeleid; bovenstaande overwegingen brengen mij er toe ophet nemen van maatregelen aan te dringen, waardoor de cursussenzoo goed mogelijk aan hun bestemming kunnen voldoen. Nieuwe onderzoekingen over Staphylococcus botryogenes, door dr. J. H. HARTOG1). In de literatuur betreffende de

botryomycosis bij raensch en dier zullen van dehand van verschillende schrijvers mededeelingen worden aangetroffen aangaandehet voorkomen op de meest uiteenloopende plaatsen van botryomycotische pro-cessen. Gedurende de laatste 20 jaren zijn ook verscheidene publicaties van onder-zoekingen omtrent de aetiologie der botryomycosis verschenen. Onderzoekers alsDe Jong, Galli-Valerio, Parascandolo, Dumas, Nicolle en Cesari, Magroue.a. hebben de vraag of en in hoeverre er identiteit bestaat tusschen botryococcusen staphylococcus trachten op te lossen. Uit de hieronder te citeeren mededeelingenvan deze schrijvers zal blijken, dat men het omtrent die identiteit nog niet eens is. Het leek mij wel van belang voornamelijk door nieuwere methoden (agglutinatieen complementbinding) vergelijkende onderzoekingen omtrent de identiteit tusschenbotryococcen en staphylococcen te verrichten. Het onderstaande werd opgenomen in het Tijdschrift voor

Vergelijkende Genees-kunde enz., Deel I afl. 4. In 1899 verrichtte De Jong2) verschillende onderzoekingen met het doel meerlicht te brengen in de aetiologie der botryomycosis. Door talrijke proeven werd 1 ) De onderzoekingen zijn verricht in het laboratorium van Prof. Dr. D. A. deJong, die destijds nog aan \'s Rijks Veeartsenijschool verbonden was. Voor degelegenheid mij daartoe geboden betuig ik Prof. Df. Jong mijn dank. 2 ) D. A. de Jong, Untersuchungen iiber Botryomyces, Leiden, 1899.



??? - 6I5 - de botryococcus, wat betreft diens cultuureigenschappen en pathogene werkingbij gewone laboratoriumproefdieren en paarden, vergeleken met staphylococcuspyogenes aureus en albus. Dat bij deze proeven inderdaad met een botryococcusgewerkt werd bleek duidelijk hieruit, dat het micro-organisme, ge??nt bij een paard,een mycofibroom kon verwekken. Uit het resultaat zijner onderzoekingen meende De Jong te moeten besluiten:dat de botryococcus en de staphylococcus pyogenes aureus identiek zijn; 2Â° dat, wanneer staphylococcus pyogenes aureus identiek is met staphylococcuspyogenes albus ook deze laatste dezelfde is als de botryococcus; 3Â°. dat evenwel nog ?Š?Šn lid in de bewijsketen ontbreekt namelijk het bewijs,dat staphylococcen in staat zijn botryomycomen te verwekken. In hetzelfde jaar verscheen een verhandeling van A. Spick â€žSp?Šcificit?Š de laBotryomycose". Op grond van de onderzoekingen van De Jong en zijn eigen

onder-zoek neemt Spick aan, dat botryococcen en staphylococcen verschillen en dat debotryococcus een specifieke micrococcus is. Woordelijk zegt hij hieromtrent:â€žCe sont donc bien deux vari?Št?Šs microbiennes diff?Šrentes. Le botryocoque seulâ€žest capable de produire de la botryomycose, et, pour cette raison, nous sommesâ€žamen?Šs ?  la consid?Šrer comme un microcoque sp?Šcifique". Galli-Valerio 1), wiens bijdrage tot de studie van de botryomycosis in 1902verscheen, beschouwt den botryococcus identiek met den staphylococcus. In zijn verhandeling schrijft hij: â€žII existe chez les animaux et chez l\'homme uneâ€žaffection connue sous le nom de botryomycose dans laquelle on trouve un micro-,,coque pr?Šsentant parfois de l?Šg?¨rs caract?¨res diff?Šrentiels de la forme typiqueâ€žde M. pyogenes aureus, parfois au contraire des caract?¨res le rapprochant presqueâ€žcompl?¨tement de celui-ci. Dans l\'?Štat actuel de nos connaissances surtout

apr?¨sâ€žles ?Študes de la variabilit?Š de M. pyogenes aureus, aucun des caract?¨res consid?Šr?Šsâ€žcomme typiques pour diff?Šrencier le microcoque de la botryomycose de ce dernierâ€žparasite n\'est suffisant pour permettre la cr?Šation d\'une esp?¨ce s?Špar?Še. Les faitsâ€žs\'accordent mieux pour consid?Šrer la botryomycose comme une staphylococcose,â€žsous la d?Špendance d\'un M. pyogenes aureus, modifi?Š en partie dans son actionâ€žpathog?¨ne et peut ??tre dans certains cas, influenc?Š dans son action par le milieuâ€žsur lequel il se greffe", In 1901 publiceerde Parascandolo 2) zijn vergelijkende onderzoekingen overstaphylococcus pyogenes aureus en botryococcus ascoformans. Hij beoordeeldebeide micro-organismen naar hunne physiologische, biochemische en serologischeeigenschappen. Parascandolo was de eerste en voor zoover mij bekend ook deeenige, die serodiagnostische onderzoekingen, betreffende de verwantschap vanbeide

micrococcensoorten, heeft verricht. Uit zijn proeven besluit Parascandolo, dat bij oppervlakkig bacteriologischonderzoek staphylococcus pyogenes aureus en botryococcus in vele opzichten 1 a) Bruno Galli-Valerio, Contribution ?  l\'?Štude de la Botryomycose, Central-blatt f??r Bakteriologie, Parasitenkunde und Infektionskrankheiten, 1902, nÂ°. 31,Orig. S. 508. 2 ) Parascandolo, Die Botryomycose. Deutsche tier?¤rztl. Wochenschrift,1901, S. 182.



??? gelijk zijn: ten eerste door den vorm en de verhouding ten opzichte van aniline-kleurstoffen (zij kleuren zich beide volgens Gram), ten tweede door de pigment-vorming en daardoor, dat zij ??f ge??soleerd ??f in druiventros-vorm gezien kunnenworden, en ten slotte door hunne ontwikkeling op de verschillende voedings-bodems. Beide micrococcen verschillen echter door hun ontwikkeling op gelatineen door hun physiologische en biologische eigenschappen. Uit zijn serodiagnostischeonderzoekingen concludeerde Parascandolo, dat de botryococcus en de staphy-lococcus pyogenes aureus niet identiek zijn, maar dat de beide micro-organismenverschillende individuen zijn met specifieke eigenschappen. Een zeer belangrijke verhandeling publiceerde Ernst 1) in 1907: ,,die Entstehungder Botryomycesrasen aus der Staphylokokkenform des Erregers". Hierin worden zeer interessante bevindingen medegedeeld over het ontstaan vanden kapsel.

Oorspronkelijk bestaat een kolonie uit een hoopje coccen, waarvande grens niet scherp is, als gevolg van het nog niet aanwezig zijn van een om-hulsel. Later zijn aan deze coccen-ophooping twee z??nen te onderscheiden, eencentrale en een randz??ne; de individuen van deze laatste zijn gedegenereerdecoccen, welke zich moeielijk kleuren. Zij vormen dus eigenlijk den kapsel, welkede centrale, nog levensvatbare coccen, omsluit. Ernst zegt: ,,1. Die Kapsel bildet sich aus einer Randzone von Kokken, die degenerieren,â€žverschleimen, sich verkleben, ihre Form ?¤ndern und in der fertigen Kapsel nicht,,mehr erkennbar sind, ihre ehemalige Existenz h??chstens durch Streifung der,,Kapsel beweisen. â€žDie Kapsel ist kein Ausscheidungsprodukt der Kokken, sondern besteht aus,,Kokkenleichen selbst. â€ž2. Der ausgebildete Brombeerrasen bildet sich dadurch, dass die zentralen,,Kokken durch einen Wall toter Kameraden vor den degenerierenden

Einfl??ssenâ€žgesch??tzt weiterwuchern. Die sich mehrende Kokkenmasse dehnt die H??lle,â€žzieht die Randkokken zu Sch??ppchen und Streifen aus (Streifung der Kapselâ€žnach Johne) und sprengt schliesslich die Kapsel. â€žEin Herausquellen und Vorwachsen der lebenden Kokken ist die Folge, undâ€žvon neuem beginnt an den herausquellenden Kokken die Degeneration undâ€žbewirkt Kapselbildung an der Ausbuchtung. Beweis ist das Auftreten verschie-â€ždener Stadien der Kapselbildung an einem Pilzstock. â€žWiederholt sich dieser Vorgang an mehreren Stellen, so ist die Bildung desâ€žbrombeer?¤hnlichen Rasens fertig. Dabei k??nnen im Inneren die urspr??nglichenâ€žMutterkolonien, vielleicht durch Autolyse, zu Grunde gehen; dann ist ein Pilz-,.stock geschaffen, in dem nur am Rande unter der Kapsel lebensf?¤hige Kokkenâ€žsich f?¤rben". Wat de oorzaak van de afkapseling betreft meent Ernst, dat zich in het dierlijklichaam

antistoffen vormen, welke in staat zijn de coccen te verslijmen, te agglu-tineeren. De aan de inwerking van de dierlijke sappen het meest blootgestelderandcoccen degenereeren en beschutten als â€žkapsel" de centraal gelegen coccenvoor den ondergang. 1  Ernst, Die Entstehung der Botrymoycesrasen aus der Staphylokokken-form des Erregers. Centralblatt f??r Bakteriologie, Parasitenkunde und Infektionskrankheiten 1907, Orig. S. 121.



??? Onderzoekingen tot oplossing van de vraag naar de identiteit van botryococcusen staphylococcus werden door Ernst niet verricht. Een eigenaardige meening, betreffende de oorzaak van de botryomycosis, publi-ceert Letulle 1) in 1908. Hij neemt aan, dat als zoodanig moet worden beschouwdeen uit den darm afkomstige amoebe, welke den bekenden moerbeivorm kan ver-toonen. Hij schrijft: ,,L\'?Štude m?Šthodique des caract?¨res microscopiques du,,parasite permet de le sp?Šcifier et de le consid?Šrer comme une amibe, identique ? ,,l\'h?´te habituel de notre tube digestif et devenue pathog?¨ne pour le tissu conjunc-, ,tivo-vasculaire\' \'. In den laatsten tijd zijn verschenen de werken van T)umas2), en Nicolle enC?‰Sari 3). Dumas vergelijkt 17 staphylococcen- en 2 botryococcenstammen met elkander,-wat betreft hun cultuureigenschappen en virulentie voor muizen. Hij komt hierbijtot dezelfde resultaten als De Jong. Dumas schrijft: ,,Les staphylocoques de

botryo-,.mycose ne diff?¨rent nullement des autres; des preuves irr?Šfutables de cette identit?Š,,seront d\'ailleurs donn?Šes dans le travail suivant, de M. Nicolle et C?Šsari". Nicolle en C?Šsari nemen de identiteit van staphylococcus en botryococcusaan op grond van de volgende feiten: r. de identiteit in de morphologische, biologische en cultuureigenschappen;de identiteit in de resultaten der muizenentingen; 2. de aanwezigheid van typische korrels in nierabscessen van caviae, welkeintraveneus met staphylococcen en botryococcen ge??nt waren en het optredenvan de typische korrels in de testikels van caviae, welke locaal met ver-schillende staphylococcen en botryococcen geinjicieerd waren (Magrou); 3. de identiteit in de werking van staphylococcen en botryococcen en hunnetoxinen bij caviae en konijnen; het neutraliseeren van al deze toxinen doorBridr?Š\'s serum en serum van paarden met botryomycosis. De schrijvers geven wel niet aan, wat het serum

Bridr?Š eigenlijk is, maar onge-twijfeld zal dit zijn een staphylococcen-antiserum. Dit serum bleek een antitoxischewerking te bezitten ten opzichte van de toxinen van al de gebruikte staphylococcen(dus ook botryococcen), evenwel geen antivirulente werking. Van groote beteekenis is de onder 2. geformuleerde bevinding. Uit het doorNicolle en C?Šsari geciteerde werk van Magrou 4) is te ontleenen, dat deze onder-zoeker kunstmatig typische korrels (grains) heeft doen ontstaan in de testikelsvan caviae, door het brengen in de organen van, met staphylococcen en botryo-coccen gedrenkte, steriele draden; later nam hij in plaats van een draad een paarden-haar. Ten slotte werden intraveneuze injecties verricht van kleine doses coccen.Deze proeven werden eerst met botryococcen gedaan en op deze wijze kon Magrouin de testes en in de nieren (na intraveneuze injectie) etterige ontstekingsprocessen 1 ) M. Letulle, La Botryomycose, son histogen?¨se â€” sa

nature parasitaire.â€”Journal de Physiologie et de Pathologie g?Šn?Šrale, Tome 10, nÂ°. 2, 15 Mars 1908,pag. 256. 2 ) M. J. Dumas, Etudes sur staphylocoques dor?Šs. Annales de l\'Institut Pasteur,Tome XXVIII 1914, Mars nÂ°. 3, pag. 213. 3 ) M. Nicolle et E. C?Šsari, ibid. 4 *) J. E. Magrou, Les Grains Botryomycotiques (Leur signification en Patho-logie et en Biologie g?Šn?Šrales), 1914.



??? teweegbrengen, waarbij in den etter korrels (grains) voorkwamen, welke op acti-n??mycesfiguren geleken. Later kon hij met staphylococcus aureus dezelfde korrelsdoen ontstaan. Uit deze feiten concludeerde Magrou, dat de staphylococcus en debotryococucs identiek zijn. Wat is nu het resultaat van de onderzoekingen vanMagrou? Ten eerste, dat hij niet alleen met botryococcus, maar ook met staphylococcusop actinomycose gelijkende figuren (dus met kolven) heeft verkregen. Onge-twijfeld mag dit resultaat als een bewijs voor de identiteit van staphylococcusen botryococcus worden beschouwd. Ten tweede gelooft Magrou, dat de figuren met kolven gelijk zijn aan de botryo-mycocesfiguren. Deze meening is evenwel onjuist. Om een positief bewijs te hebben,dat men door middel van staphylococcen botryomycomen kan verwekken, moetende karakteristieke druiventrosvormige figuren optreden. Dit is aan Magrouniet gelukt. Dat hij dit bewijs niet heeft

geleverd is wel te zien uit de photografischereproductie van 2 zijner figuren, die ik op een andere plaats weergaf1). De eene_voorstellende een coupe van een paardenlong met botryomycose doet de botryo-myceskolonie duidelijk onderkennen. De andere, voorstellende een botryomyces-korrel met z.g. kolven in den testikel van een cavia, doet een botryomyceskoloniezeker niet kennen. Wat de kolven van Magrou wel zijn is mij niet bekend; microscopische praepa-raten heb ik niet onderzocht. In elk geval echter is het resultaat van het werkvan Magrou als een nieuw bewijs van de identiteit van staphylococcus en botryo-coccus op te vatten. Als materiaal ten behoeve van mijn onderzoekingen werden gebruikt tweebotryococcus- en drie staphylococcus-stammen (staph. pyogenes aureus equi_staph. pyogenes aureus hominis, staph. pyogenes albus hominis). Deze werdenverkregen op de wijzen, zooals hieronder is beschreven. Aan mijn kliniek werd den I2den

Maart 1913 een 12-jarig schimmelpaard teronderzoek en behandeling aangeboden. Aan den rechter borstwand waren talrijkehuidbotryomycomen aanwezig en ook in de schaamstreek en in den musculuspectoralis profundus waren botryomycotische processen te constateeren a). In den steriel opgevangen etter van enkele huidtumoren waren reeds macros-copisch de bekende zandkorrelachtige witte puntjes te zien en bij microscopischonderzoek bleken dit kolonies van botryococcen te zijn. Van 15 der ge??soleerde puntjes werden gelatine-steekculturen aangelegd. Na 13dagen staan bij kamertemperatuur, vertoonden elk dezer culturen reeds de blaas-vormige inzinking in het boveneinde van het steekkanaal. Uit drie der kelkenwerden agar-culturen aangelegd, welke na 24 uur goudgeel en rein gegroeid waren.Bij latere proeven is gebleken, dat de aldus gekweekte micrococcus, bij een paardge??nt, op de entplaats een botryomycoom kon verwekken, zoodat

zijn natuur alsbotryococcus ongetwijfeld vast stond. Deze coccus zal met Bo. I. aangeduid worden.



??? Een tweede botryococcus-stam werd gekweekt uit een borstbuil van eenS-jarigen ruin. De etter, uit dit koud absces afkomstig, bevatte de lichtgele zand-korrelachtige korreltjes. Enkele hiervan werden ge??nt in gelatine en uit een dermooiste -kelken werd op agar verder gekweekt. Waar op deze laatste voedings-bodems steeds goudgele groei was waar te nemen en het later ook bleek, dat dezecoccus bij een paard een botryomycoom kon verwekken, stond het ook vast, dathij een echte botryococcus was. Men treft dezen aan onder Bo. II. Zooals reeds is opgemerkt en later nog nader zal worden beschreven, is het geluktdoor enting met Bo. I. bij een paard een botryomycoom op de entplaats te voor-schijn te roepen. Uit dezen tumor werden ook botryomyces-kolonies ge??soleerd.Gelatine-steekculturen van deze korreltjes aangelegd, vertoonden de kelk en agar-culturen er van groeiden goudgeel. Deze coccus is op te vatten als een jongeregeneratie van Bo. I.

Kortheidshalve wordt hij Bo. III. genoemd. De staphylococcus pyogenes aureus equi was ge??soleerd uit den etter van eenafgekapseld absces in de subcutis van een 4-jarige merrie. Deze etter was zeerhomogeen; van korreltjes was geen sprake. Microscopisch waren Gram-positievestaphylococcen te zien. Agarculturen waren mooi goudgeel. Deze staphylococcus wordt aangetroffen onder St. I. De staphylococcus pyogenes aureus hominis werd gekweekt uit pus, afkomstigvaneen acute mastitis eener vrouw. Deze etter was groengeel van kleur met homo-gene, dunvloeibare consistentie. Bij microscopisch onderzoek werden in grootehoeveelheid Gram positieve staphylococcen aangetroffen. Agarculturen groeidenrein en goudgeel. Deze coccus wordt met St. II. aangegeven. De staphylococcus pyogenes albus hominis was ge??soleerd uit osteomyelitis-etter. De agarcultuur vertoonde een dik wit beslag; deze kleur veranderde doorlang staan bij kamertemperatuur

niet. Zeer dikwijls werd de cultuur overge??nt;nooit zag ik van den coccus een goudgelen groei, zoodat ik wel meende dezen alseen staphylococcus pyogenes albus te mogen beschouwen. Hij wordt met St. III.aangeduid. Zooals reeds is opgemerkt, werden voor de verschillende onderzoekingen diebotryococcen gebruikt, welke in de gelatine-steekcultuur den mooien, volgensRabe typischen kelk vormden en op agar goudgeel groeiden. Waar evenwel de kelk-vorming bovenbedoeld, niet als typisch voor botryococcus is te beschouwen(Kirr,Hell, De Jong), moesten de ge??soleerde micrococcen het bewijs nog leveren, datzij inderdaad botryococcen waren, alvorens zij voor mijn proeven werden gebruikt.Daartoe dienden entingsproeven op paarden, om te zien of zij in staat blekenbotryomycomen te kunnen verwekken.



??? Entmgsproef met Bo. 1. Voor deze proef werd als entstof gebruikt een cultuur-vloeistof, welke was ver-kregen door het schudden met physiologische keukenzoutoplossing van een 24uur oude Bo. /.-agarcultuur 3de gen. (de oorspronkelijke cultuur Bo. I. was steedsregelmatig verder gekweekt). Op 2 April 1913 werd aan de rechter halsvlakte van een 16-jarigen ruin 1 c.M3.van deze suspensie subcutaan ingespoten; aan de linkerzijde werd 1 M3 vandezelfde vloeistof intramusculair ge??njicieerd. Op de plaats, waar ik subcutaan had ingespoten, was reeds den volgenden dageen zeer warm pijnlijk oedeem, ter grootte van een hand, aanwezig. Na eenigedagen stationnair gebleven te zijn, werd deze zwelling allengs kleiner en minderpijnlijk; van geheel verdwijnen was evenwel geen sprake. Den l??den Mei was nogeen hard knobbeltje, ter grootte van een kwartje, aanwezig; de huid en de onderhuidwaren daar ter plaatse verdikt. Het gezwelletje werd

ge??xstirpeerd en het onderzoek van dit ongeveer hazelnootgroote knobbeltje, hetwelk bestond uit hard bindweefsel, als product vaneen chronische ontsteking van cutis en subcutis, leverde een positieve bevinding.Na het oppervlakkig schroeien van het stukje weefsel werd het met een uitgegloeidmes ingesneden, waarbij bleek, dat het een kleinen speldenknopgrcoten haardmet een weinig etter bevatte. Hierin waren met het ongewapende oog 3 kleine wittezandkorrelachtige puntjes te zien; bij microscopisch onderzoek bleken dit botryo-myces-kolonies te zijn. Van twee dezer kolonies werden gelatine-steekculturenaangelegd; deze groeiden rein en vormden den rabe\'schen kelk. Uit den mooistenkelk werd op agar overge??nt. Deze cultuur was, na 24 uur bij 370 C. gehouden tezijn, rein goudgeel gegroeid. Reeds is opgemerkt, dat met deze cultuur proeven(agglutinaties) zijn genomen en dat de coccus met Bo. III, wordt aangeduid.De tumor werd ten behoeve

van het microscopisch-histologisch onderzoek in for-maline, daarna in alcohol gefixeerd, vervolgens in cello??dine ingesloten en met denmicrotoom gesneden. Vijftig coupes werden gemaakt, welke met haematoxiline-aluin en eosine werden gekleurd. In een der coupes gelukte het een kolonie te vinden.Te midden eener productieve bindweefselwoekering bevond zich in de cutis eenuit rondcellen bestaanden haard, waarin de kolonie aanwezig was. In coupes vande naaste omgeving was de rondcellige haard eveneens te zien, maar geen koloniekon worden opgemerkt. Zooals reeds is beschreven werd bij hetzelfde paard aan de linker halsvlakte 1 c.M .cultuurvloeistof intramusculair gespoten. Ook op deze injectie,plaats vormde zicheen hard hazelnootgroot gezwelletje in het spier- en onderhuidsche weefsel; de huidbleef evenwel verschuifbaar. Deze tumor werd eveneens ge??xstirpeerd. In het centrum er van was een haardjeaanwezig, waarin typische

botryomyceskolonies werden aangetroffen. Deze kolo-nies, ge??nt in gelatine, vormden in dezen voedingsbodem den typischen kelk.Bij het microscopisch-histologisch onderzoek van het botryomycoom kon fibrillairbindweefsel worden gevonden, dat op enkele plaatsen nog cellig ge??nfiltreerdwas; een botryomyceskolonie werd evenwel hierbij niet gezien.



??? Entingsproef met Bo. II. Als proefpaard werd een donkerbruine 20-jarige bruine ruin gebruikt; als ent-stof de suspensie van een 24 uur oude agarcultuur van Bo. II., 3de gen. Op 28 April 1913 hadden de entingen plaats: aan de rechter halsvlakte werd 1 c.M3. der vloeistof subcutaan ingespoten; aan de linker zijde 1 c.M3. inlramusculair.Het gevolg dezer inoculaties was de ontwikkeling aan de rechter, zoowel als aan de linker halsvlakte, van een knobbeltje ter grootte van een erwt. Zij werden 17Juni ge??xstirpeerd en nader onderzocht. Door de aanwezigheid van botryomy-ceskolonies kon worden vastgesteld dat het ent-botryomycomen waren. Door de beschreven experimenten is dus bewezen dat de beide botryococcen stammenin staat bleken bij het paard botryomycomen te verwekken. Bij het eerste proefpaardwas als gevolg der entingen met een botryococcencultuur 3de generatie van de oor-spronkelijke, in Maart 1913 uit botryomycoom-etter van een paard

aangelegde rein-cultuur, aan de beide entplaatsen botryomycose opgetreden. De enting had plaats 2 A pril en binnen 2 maanden werden de entbotryomycomen geconstateerd. Bij hettweede paard was botryomycosis opgetreden als gevolg van een enting met een botryo-coccencultuur 3de generatie van de oorspronkelijke in April 1913 uit den etter van eenborstbuil aangelegde reincultuur. Ook in dit geval werden de kunstmatig opgewektebotryomycomen binnen 2 maanden geconstateerd. (Slot volgt). Maatschappij voor Diergeneeskunde. Aangenomen zijn tot leden van de Algemeene Afd. de H.H.:A. Pinkse te Nieuwerkerk a/d IJsel, A. van Manen te Velp,S. J. Hoogstra te Gouda, D. de Jong te Bolsward, D. J. Kokte Utrecht, J. L. Vorkink te Utrecht, R. Bakker te Wirdumen C. J. de Gier te Utrecht. Berichten. Verslagen, mededeelingen, begrootingen en andere publicaties van Rijkswege. Ontwerp van Wet, tot heffing van bijdragen in de kosten van bestrijdingvan het

mond- en klauwzeer. Bij Koninklijke Boodschap van 18 Juli is verschenen een ontwerp van wet,tot het instellen van een heffing van bijdrage in de kosten van bestrijding van hetmond- en klauwzeer. Deze bijdrage wordt geheven van hen, die rundvee, schapen



??? en varkens houden, de eigenlijke veehouders dus,, en niet van hen die toevalligop den dag der aangifte in het bezit van vee zijn, zooals kooplieden en slagers. De bijdrage is per jaar bepaald op: a. Voor ieder rund met twee of meer breede tanden een gulden. b. Voor ieder rund zonder breede tanden vijftig cent. c. Voor acht schapen, acht varkens of acht schapen en varkens ?Š?Šn gulden. d. Voor iedere vier schapen, vier varkens of vier schapen en varkens bovenacht, vijftig cent. Voor kalveren jonger dan drie maanden, lammeren jonger dan twee maandenen biggen jonger dan zes weken is geen bijdrage verschuldigd. De bijdrage wordt berekend naar den toestand op 15 Januari. Deze bijdragen worden verdubbeld, voor zoover het runderen betreft, die gehou-den worden in de bij deze wet gevoegde tabel. Ter toelichting van deze ongelijkheid zegt de bij de wet gevoegde memorie: ,,In die streken van ons land, waar de veehouderij een overwegende plaatsinneemt, is

het gevaar voor het uitbreken van besmettelijke veeziekten uiteraardgrooter dan elders, terwijl indien de ziekte eenmaal uitgebroken is, de nadeelenin verhoogde mate de belanghebbenden treffen. Het belang, dat de veehoudersin die streken hebben bij de bestrijding der veeziekten is mitsdien grooter danin andere gedeelten van het rijk, om deze reden is het billijk, dat zij in de kostenvan bestrijding in verhoogde mate bijdragen. Deze bijdragen worden ingevorderd door den ontvanger der directe belastingen,overeenkomstig de wettelijke voorschriften geldende voor de invordering derpsrsoneele belasting. Er zijn enkele afwijkingen daarop aangenomen. De ge-noemde ontvanger stelt den aanslag vast, op grond van een door den houder ver-plichte aangifte. De aanslagen zijn invorderbaar in twee termijnen t. w. 30 Junien 30 November. De ingevolge deze wet ontvangen bijdragen, worden tegoed-geschreven aan eene rekening, welke in de boeken der Generale Thesaurie

bijhet Departement van Financi??n wordt geopend onder het hoofd ,,Bijdragenin de kosten te bestrijding van het mond- en klauwzeer". Zcodra het batig saldodezer rekening tien millioen gulden bedraagt wordt de heffing geschorst, metden aanvang van het dan volgende jaar, totdat dit batig saldo weder onder hetgenoemde bedrag is gedaald. Ten laste van dit fonds wordt gebracht een uitkeering aan de algemeene mid-delen tot dekking der uitgaven in de Staatsbegrooting tot een bedrag van dehelft der kosten, welke in het betrokken jaar door het Rijk voor de bestrijding vanhet mond- en klauwzeer zijn gemaakt. De memorie van toelichting zegt hierovernog: ,,Ten laste dier rekening zal, voor zoover mogelijk, aan de algemeene mid-delen de helft worden gerestitueerd van de sedert het in werking treden der wetop Hoofdstuk X der Staatsbegrooting vereffende uitgaven voor de bestrijdingvan het mond- en klauwzeer". Hiermede zijn de voornaamste punten van dat

wetsontwerp kort aangeduid.Het geheele ontwerp wordt door de redactie gaarne aan belangstellende lezerster inzage toegezonden. C. T, v. O.



??? Huldiging wijlen Dr. Schimmel. Bij het Comit?Š tot huldiging van.de na-gedachtenis van wijlen Dr. W. C. Schimmel zijn nog bijdragen ingekomen van :Eenige studenten der Veeartsenijschool f 6.â€”; Dr. R. H. J. GallandatHuet, Amersfoort; L. W. de Waardt, Middelburg; Dr. M. C. Dekhuij zen.Utrecht; Dr. R. B??chli, Rotterdam. Dr. J. H. Hartog. Veeartsenij kundig Examen. Het diploma van Veearts, bedoeld in art. 8 derWet van 8 Juli 1874 (Stbl. no. 99) is uitgereikt: den 29sten Juli 1916 aan. Bakker, R., van Loppersum; la Bastide, J. R. G., van Utrecht; Dieben,C. P. A., van Utrecht; de Gier, C. J., van Harmeien; Holsheimer, J. G. H.,van Arnhem; Hoogstra, S. J., van Gouda; Janssen, J. G., van Venray;de Jong, P., van Herbayum; de Jong, D., van Bolsward; Kok, D. J., van Velp;Lagas, D., van Utrecht; Luitjens, S. B., van Noorddijk; van der Maas, D.,van Zierikzee; Mallens, J. M. Th., van Tilburg; van Manen, A., van Velp;Merkens, J., van Cothen; van der Most, G., van

Schiedam; de Moulin,F. W., van Wageningcn; Pinkse, A. H. J., van Nieuwerkerk a/d IJsel;Siebelink, E. A., van Wouw; Slotijn, G. A., van Roozendaal; Verselewelde Witt Hamer, B. J. J., van Utrecht; Vorkink, J. L., van Utrecht;Vullinghs, H. J. H., van Horst; Wilders, P. N., van Huizum; IJntema, F., van Bolsward.* Personalia. Bij beschikking van den Minister van Landbouw, Nijverheid enHandel, van 27 Juli 1916, Directie van den Landbouw, nÂ°. 18690, iste afdeeling,is, met ingang van 1 Augustus 1916, aan M. van der Linde, op zijn verzoek,eervol ontslag verleend als tijdelijk assistent bij de cliniek en de heelkundigeleervakken aan \'sRijks Veeartsenijschool te Utrecht. v. Heelsbergen. Bibliografie. j. Ritz]Â?ma Bos, Lichaamsbouw en levensverrichtingen der dieren, metname der huisdieren. 2e dr. Dl. 1. Groningen, j. B. Wolters, 1916. M. ill. f 0.90. Geill. Land- en Tuinbouwbibliotheek. Onderred, van F. B. L??hnis, J. RitzemaBos, P. van Hoek en L. A. Springer.

Schweizerisches Transpurtrecht. Mit bes. Ber??cksichtigung der Vertrage ??ber denTransport von . . .Tieren auf Eisenbahnen und Dampfschiffen. Darstellungin Fragen und Antworten von H. Schwendener. Z??rich, Art. Institut OrellF??ssli, 1916. 247 S. fr. 4.â€”. Orell F??ssli\'s Praktische Rechtskunde. Bd. 18. A. Jesionek, Biologie der gesunden und kranken Haut. Leipzig, F. C. W.Vogel, 1916. 8Â°. XI 655 S. M. 18.â€”. Geb. ,, 20.â€”. Blacque Belair, Beginselen der rij- en africhtingskunst. Vert. door W. C.Momma. Breda, fa. P. C. G. Peereboom, 1916. M. 9 afb. f 2.25. K. von Buchka, Das Lebensmittelgewerbe. Ein Handbuch f??r Nahrungs-mittelchemiker . . Tier?¤rzte u.s.w. Leipzig, Akad. Verlagsges., 1916. 8Â°. 2 Bde.M. Abb. u. Taf. Bd. 1. geb. M. 40.â€”. Bd. 2. geb. M. 42.â€”.



??? H. Solomon, Taschenbuch mit Anleitung f??r die klinisch^chem. und bakteriol.Untersuchungen von Harn, Auswurf, Mageninhalt, Erbrochenem, Darmentleerun-gen, Blut. Weimar, Panses Verl., 1916. Kl. 8Â°. VIII 80 u. 8 S. Kart. M. 1.â€”. C. M??ller, Die Ausscheidung des Jodes im Urin beim Hunde. Inaug.-Diss.Giessen. H. Focken, Ueber die Verwendbarkeit des Extraktum Muria-Puama fluidumals Aphrodisiakum in der Veterin?¤rpraxis. Inaug.-Diss. Hannover. E. Oppenheimer, Zur Frage der Fixation der Digitalisk??rper im tierischenOrganismus und besonders deren Verhalten zum Blut. Inaug.-Diss. Freiburg i. Br. F. Heuer, Untersuchungen ??ber die Zusammensetzung der Heinz-K??rperchenbeim phenylhydrazinan?¤mischen Tier. Inaug.-Diss. Freiburg i. Br. H. M??nch, Das Verhalten sensibler Nerven gegen Alkoholinjektionen. Inaug.-Diss. Hannover. K. Thurm, Die Alkoholausscheidung im Urin. Inaug.-Diss. Giessen. H. von Tappeiner, Lehrbuch der

Arzneimittellehre und Arzneiverordnungs-lehre. ute Aufl. Leipzig, F. C. W. Vogel, 1916. M. 10.â€”. Geb. ,, 11.50. K. Spielmann, Ueber einen Fall von Periostitis ossis diffusa symmetrika beimHunde. Inaug.-Diss. Giessen. H. Miessner, Kriegstierseuchen und ihre Bek?¤mpfung. Leitfaden f??r Veterin?¤r-offiziere, beamtete und praktische Tier?¤rzte. 2te Aufl. Hannover, M. & HÂ?Schaper,1916. 8Â°. M. 67 Abb. M. 8.50. Geb. ,, 9.50. H. Ammann, Der Kampf gegen die Kleinsten. Eine Kriegsbakteriologie.M??nchen, neue Deutsche B??cherei, 1916. Gr. 8". IX 75 S. m. Abb. im Text undauf 11 Taf. M. 1.â€”. Von Caron, Die Vererbung innerer und ?¤usserer Eigenschaften. Berlin,P. Parey, 1916. M. 0.60. D. E. Wilkinson, Conformation and its influence on horse-breeding. London,Vinton & Co, 1916. 1 sh. n. Verslag van de ..Vereeniging voor stalverbetering in Noord-Brabant" over 1915. Jaarverslag 1915 van het stamboek voor het Nederlandsche trekpaard. Jaarverslag

van de nationale Vereeniging tot bevordering der paardenfokkerijin Nederland over 1915. Schr??der, Bedeutung und Verwertung der Ziegenmilch mit bes. Ber??ck-sichtigung der Herstellung von Ziegenbutter, Ziegenk?¤se u. s. w; nebst einemAnhang ??ber milchwirtschaftl. Ausstellungen f??r Ziegenhaltungen. Hannover,M. &. H. Schaper, 1916. M. 1.25. W. A. van As en C. Leeuwrik, Handleiding voor het berekenen van melk-staten en regels door de melkcontroleurs in acht te nemen bij de monstername.Zwolle, Erven J. J. Ti;l, 1916. R. Hertwig, Lehrbuch der Zoologie, ute Aufl. Jena, G. Fischer, 1916. 8Â°.XIV 678 S. m. 588 Abb. M. 13.50. Geb. 15.â€”.du Buy.



??? De hygi??ne in de diergeneeskunde, DOOR D. A. DE JONG. 1). Het valt moeilijk te ontkennen, dat een deel der hygi??ne inhet algemeen valt op diergeneeskundig gebied. Het feit, dat dedierenarts vrij belangrijke hygi??nische functies verricht, krachtensde door zijn opleiding verkregen kennis, stelt in staat tegenspraakop dit gebied te ontzenuwen. En in dit opzicht neemt hij zekergeen vreemde positie in, want men ziet, dat niet de arts alleenop het gebied der hygi??ne zich beweegt als deskundige, doch datnaast hem personen met andere opleiding het hun daardoor toe-komende deel, juist krachtens die opleiding, opeischen. Mag nogwel worden toegegeven dat de hygi??ne, en hier is dan hygi??nevan den mensch bedoeld, uit den aard der zaak, vooral zal gelegenzijn op het gebied der geneeskunde, daarnaast zal moeten wordenerkend, dat van de toepassing der hygi??nische beginselen in depraktijk te weinig zou terecht komen, indien niet specialisten

metandere opleiding met den arts samenwerkten. Die practische toe-passing heeft n.1. medegebracht, dat het uitwerken van verschil-lende hygi??nische vraagstukken dikwijls een ander specialismevraagt dan dat van den arts. Het gevolg is, dat aan de toepassingvan hygi??nische beginselen en de oplossing van hygi??nischevraagstukken met den arts mede-arbeiden b.v. scheikundigen,bouwkundigen, natuurkundigen, en anderen, en zoo ook, gelijkreeds werd gezegd, dierenartsen. Nu werd naast het begrip hygi??ne, zonder meer, juist in verbandmet de diergeneeskunde, een ander begrip gevormd, oogenschijnlijkminder uitgebreid, doch hetwelk men toch als vrijwel omschrevenwenschte aan te merken, d.i. de diergeneeskundige of veterinairehygi??ne. Tracht men van dit begrip een nadere omschrijving te geven, danstuit men op moeilijkheden, die reeds aanstonds daardoor wordenvergroot, dat ook het begrip hygi??ne zelf moeilijk te omschrijvenvalt. Hygi??ne,

en in algemeenen zin dus betrekking hebbend op denmensch, omvat iÂ°. de leer van alles wat de gezondheid van denmensch kan benadeelen, en 2Â°. van alles wat die schadelijke 1 ) Voordracht, gehouden te Amsterdam op 8 Juli 1916 voor de Veeartsenij-kundige Hygi??nische Vereeniging. XLIII 36



??? invloeden kan bestrijden of weghouden, op welke wijze dan ook.Natuurlijk is dat dus een wetenschap, die een onderdeel van degeneeskunde moet zijn, omdat de arts in de eerste plaats in staatmoet worden geacht te weten, welke invloeden den gezondheids-toestand van den mensch kunnen benadeelen. Dit beduidt echterniet, dat de wetenschap van den arts alleen in dit opzicht voldoendezou zijn. Want mag hij in staat worden geacht de invloeden tekennen, die de gezondheid van den mensch kunnen benadeelen,hij zal niet altijd kunnen beoordeelen of die invloeden inderdaadaanwezig of te vreezen zijn. Dit moet toch duidelijk wezen. Zoodrade invloed aanwezig is in, vermoed wordt in middenstoffen, waar-van de nauwkeurige kennis en het nauwkeurig onderzoek niet opziin gebied ligt, is er een ander specialisme dan het zijne noodig,om hem aan te toon en. En zoo zal ook het bestrijden dier invloeden niet altijd tot zijncompetentie behooren. Daarvoor zullen

dus dikwijls andere kundig-heden noodig zijn dan de zijne, en hij zal dan de goede bestrijdingaan anderer speciale kennis njoeten overlaten. En zoo wordt het duidelijk, dat de arts inderdaad op het uit-gebreide gebied niet de eenige deskundige kan zijn, ook al draaitdan die hygi??ne om de gezondheid van het meest kostbare levendewezen der schepping, en ook al heeft hij met name zich gespeciali-seerd in de wetenschappen, die vooral ten doel hebben ziekten tevoorkomen en zieken te genezen. De hygi??ne in het algemeen houdt zich dus met den mensch bezig.En de verschillende vraagstukken, die zich op dat gebied voordoen,hebben medegebracht, dat zij in onderdeelen werd gesplitst, juistomdat de schadelijke invloeden op zoo verschillend gebied kunnenliggen. Men denke aan bouwhygi??ne, woninghygi??ne, schoolhygi??ne,drinkwater- en voedingsmiddelhygi??ne, technische hygi??ne, fabrieks-hygi??ne, algemeene ziektehygi??ne, hygi??ne der

infectieziekten,enz., en dit betreft alles nog den mensch. Moge op het geheele gebied der hygi??ne van den mensch, de artsniet de uitsluitende en algeheele specialist zijn, hij neemt in datopzicht een uiterst belangrijke plaats in, en de vraag is, hoe wordthem dat belangrijk deel van zijn geneeskundige kennis door zijnopleiding bijgebracht? Is de hygi??ne een afzonderlijk onderwijsvak of wordt de kennisverkregen door de bouwsteenen, die verschillende vakken in ditopzicht leveren? Het antwoord op de vraag is niet moeilijk. De meeste genees-kundige onderwijsvakken dragen het hunne er toe bij om de in-



??? vloeden, die de gezondheid van den mensch bedreigen, en de tervoorkomingen bestrijding te nemen maatregelen, teleerenkennen.Doch daarnaast bestaan afzonderlijke leerstoelen in de hygi??ne,die op het bijzondere doel en de bijzondere methoden van dezewetenschap zijn ingericht, en er voor zorgen dat de arts ten minstenog eens in het bijzonder vertrouwd kan worden gemaakt met deschoone leuze, dat het beter is te voorkomen, dan te genezen.Tot dien leerstoel behoort dan ook in den regel het onderwijs inde offici??ele voorschriften, die van overheidswege zijn gegeven,in het belang der menschelijke gezondheid, ter wering en voor-koming van ziekten, in den regel infectieziekten; dus ook het onder-wijs in geneeskundige politie en de regeling van het staatstoezichtop de volksgezondheid. Wat heeft men dan onder diergeneeskundige hygi??ne te verstaan?In analogie met de hygi??ne van den mensch, de geneeskundigehygi??ne, zal in dit geval het

dier het middelpunt zijn, waaromzich de gezondheidsstudies en gezondheidszorgen concentreeren,meer in het bijzonder de dieren, waarom zich de diergeneeskundigestudie beweegt, en zal dus de beoefening van die wetenschap vooreen overgroot deel moeten vallen op het gebied van den dierenarts.Dus niet geheel en al? Uit den aard der zaak niet. Want indien hetniet wel mogelijk is dat de arts, en niemand anders, alle vraagstuk-ken der mensch-ljygi??ne in hun geheel zal kunnen overzien, zalevenmin te verwachten zijn, dat de dierenarts alle vraagstukkenop het gebied der dier-hygi??ne zal kunnen beheerschen. Waaruit den aard der zaak ook bij het dier de hygi??ne zich zal bewegen,niet alleen op het gebied der onmiddellijke ziekte-bestrijdingen ziekte-prophylaxis, doch ook daar andere onderdeelen alsverblijfplaats-, verplegings-, voedingshygi??ne, enz. worden gescha-pen, zal al evenmin als in de humane hygi??ne de arts, de dierenartsde eenige man

kunnen zijn, die door zijn studie, zonder hulpvan de beoefenaars van andere wetenschappen, het gebied in zijngeheel zal kunnen behandelen, en voor de praktijk voldoendenut kunnen doen afwerpen. Ook op dit gebied zal dus slechts desamenwerking van verschillende specialistische deskundigen instaat zijn goede resultaten te doen afwerpen, moge dan ook indit opzicht aan den dierenarts een voorname rol zijn toebedeeld,die hem verder met het oog op zijn opleiding moeilijk te betwistenzal zijn. Het lijkt wel onaantastbaar echter, dat b.v. voor vele, het land-bouwbedrijf rakende dier-hygi??nische vraagstukken, hij de mede-



??? werking niet zal kunnen ontberen van den specialist-landbouw-kundige, evenmin als dit de arts zal kunnen doen waar het b.v.mensch-hygi??nische vraagstukken op het gebied van het landbouw-bedrijf betreft. Doch, en dit dient ook begrepen en erkend te worden, het isverder zeker wetenschappelijk onjuist de rol van den dierenartsop hygi??nisch gebied uitsluitend te willen beperken tot de hygi??nevan het dier. Hij is ook op het gebied van de menschelijke hygi??neonmisbaar, zooals zoovele andere wetenschappelijke mannen,niet-artsen. Dit wordt bovendien, het werd reeds vroeger gezegd,bewezen door het feit, dat hij, juist op grond van zijn speciale studie,reeds een belangrijke rol in verband met de gezondheidsbelangenvervult, en meer in het bijzonder dient in dit opzicht te wordengenoemd zijn rol op het gebied van de vleeschhygi??ne, een voor-naam deel der voedingsmiddelhygi??ne in het algemeen. Zijn onmisbaarheid op dat gebied wordt vrijwel

algemeenerkend, ook al wordt er niet altijd op behoorlijke wijze van gepro-fiteerd. En zelfs in die mate is van zijn specialisme reeds op practischgebied partij getrokken, dat dit feit het verder onmogelijk maakthet hygi??nisch gebied van den dierenarts uitsluitend te concen-treeren om het dier; hij is ook voor zijn deel der menschelijke hygi??nede aangewezen specialist, en het gebied der diergeneeskundigehygi??ne is er niet geringer door geworden. Nu ligt het voor de hand, en het moet toch wel duidelijk zijnvoor allen, die een eenigszins breed inzicht hebben in de maat-schappelijke toestanden en in het bijzonder voor hen, die zich ophygi??nisch gebied bewegen, dat niet alleen op het gebied dervleeschhygi??ne, doch op een uitgebreider gebied de dierenartsop mensch-hygi??nisch gebied nuttig werkzaam zal kunnen zijn.Waarom is de dierenarts wel specialist op het gebied der vleesch-hygi??ne, en niet, zooals sommigen meenen, op het gebied der melk-

hygi??ne of op dat der hygi??ne van andere voedingsmiddelen vandierlijken oorsprong? Het schijnt toch in den aard der dingen teliggen, dat geen ander zoodanig met de eigenschappen van der-gelijke voedingsmiddelen, die de gezondheid van den mensclikunnen benadeelen, vertrouwd zal kunnen zijn, dan juist dedierenarts. Waarom, om maar dadelijk het kind bij den naam tenoemen, wenscht men dikwijls in dit opzicht van de veterinairekennis geen gebruik te maken, en richt men zich in dat opzichtveelal evenmin tot den arts, doch bij voorkeur tot den scheikundige? Alvorens deze vraag nader te beantwoorden moet worden op-



??? gemerkt, dat de moderne hygi??nische opvattingen verplichten eventerug te komen op de omschrijving, welke, in zeer algemeene termen,van hygi??ne werd gegeven; zij moet worden aangevuld. Zeker,de hygi??nische vraagstukken en de hygi??nische handelingen be-wegen zich om de gezondheid van den mensch, doch het verkrijgenvan practische resultaten heeft medegebracht, dat men die gezond-heidsgedachte af en toe in zekere mate uit het oog heeft verlorenen heeft moeten verliezen, vooral op het gebied der voedingsmiddel-hygi??ne. Wanneer een voedingsmiddel een schadelijk bestanddeelbevat, komt de gezondheid van den mensch in gevaar en brengteen goede hvgi??ne mede een dergelijk voedingsmiddel aan hetgebruik te onttrekken. Doch komt de gezondheid in gevaar, wanneereen voedingsmiddel wordt gemengd met een op zich zelf onscha-delijk bestanddeel, terwijl de voedingswaarde niet vermindert?Of wel, wanneer de

voedingswaarde wel vermindert? Ziedaarvragen, die ons onmiddellijk brengen te midden van de hygi??nischeopvattingen van onzen tijd, welke schadelijk of onschadelijk ver-valschte of vermengde voedingsmiddelen, of voedingsmiddelen,waaraan waardevolle bestanddeelen zijn onttrokken, of waarde-verminderende stoffen zijn toegevoegd, aan het hygi??nisch toezichtonderworpen wenschen, ook al dreigt geen onmiddellijk gezond-heidsgevaar. Het criterium van eischen draait niet alleen meer omhet schadelijk zijn of onschadelijk zijn, doch om een zekeren normvan deugdelijkheid, of deugdelijkheid van samenstelling! De grondgedachte is dan hierbij niet, dat ondeugdelijke ofondeugdelijk samengestelde voedingsmiddelen, ook al zijn zij nietdadelijk voor de gezondheid schadelijk, toch op den duur of bijzeer groote hoeveelheden opgenomen, wel de gezondheid kunnengaan benadeelen, doch met name deze, dat men het publiek, hetvolk, zooveel mogelijk moet

doen verkrijgen, dat wat het wilkoopen. Het moet goede waar hebben voor zijn geld! Deze opvatting heeft ook reeds in belangrijke mate haar intredeâ€? gedaan in de vleeschhygi??ne. Niet alle vleesch, waarvan geennadeel voor de gezondheid wordt gevreesd, wordt voor het gebruiktoegelaten. Het moet deugdelijk zijn ook uit anderen hoofde,cn de gebruiker moet er ongeveer zeker van zijn, dat hij afgeleverdkrijgt, dat wat hij vraagt. Hier gaat de hygi??ne zich dus bewegen op het gebied der ver-valschingen, bijmengingen, kunstmatige waardeverminderingen,enz. En hierin is de reden te vinden, dat men op velerlei gebied,waar de hygi??nische beoordeeling van den dierenarts onmisbaarschijnt, hem als niet bevoegd op zij zet, terwille van den scheikundige.



??? Dat het hier dan in den regel zuiver scheikundige bekwaam-heden geldt, welke voor het hygi??nisch toezicht noodig zijn, kanzeker niet altijd worden gezegd. Dikwijls betreft het zelfs bij voor-keur physische methoden, welke zeker niet alleen door den schei-kundige kunnen worden verricht. Veelal komt er ook een meer ofminder uitgebreid bacteriologisch onderzoek bij, hetwelk, juistomdat het hier pathogene microben betreft, misschien veel beteraan een arts of dierenarts ware toe te vertrouwen. Doch hoe datverder nu ook zij, er bestaat een neiging om dit deel der hygi??neniet aan den dierenarts, ook niet aan den arts toe te vertrouwen,doch vooral aan personen met meer of minder zuiver chemischeopleiding. Die neiging heeft aan den dierenarts reeds het gevaar bezorgd,dat men zijn bevoegdheid op het gebied der vleeschhygi??ne zalgaan beknibbelen. Voor de vleeschhygi??ne, zonder meer, zal menhem moeilijk kunnen missen. Bij de

vleeschwarenhygi??ne, waarde vervalschings- en vermengingsquaesties in belangrijke matein het spel komen, meent men reeds dikwijls, dat hij niet in de eersteplaats in aanmerking moet komen, omdat physische en chemischemethoden hierbij een belangrijke rol kunnen spelen, terwijl men hetniet meer noodzakelijk schijnt te vinden, vooral ook het oordeelte wenschen van hem, die door zijn studie het best op de hoogtekan zijn van den aard van het product en van de ziekmakendeeigenschappen, welke het kan bezitten. Doch nog veel meer schijnt men den dierenarts buiten het gebiedder melkhygi??ne te willen sluiten, juist ook al, omdat de controlevan de melk wel eens physische en chemische methoden mede-brengt, terwijl men daarbij gaarne vergeet, dat melkcontr??le tochook in zoo voorname mate is een controle op ziekelijke producten,op bacteri??n en pathogene bacteri??n, waarvoor de dierenarts tochbij uitstek geschikt mag worden geacht. Natuurlijk

wordt vooropgezet, dat fijnere chemische en physische methoden toch minderop het gebied van den dierenarts liggen, evenmin als op dat vanden arts, iets wat ik niet gaarne zou tegenspreken. Doch chemischeen physische methoden zijn toch zeker niet altijd fijnere methoden.En waar moet het wel heen met den dierenarts, om niet te sprekenvan den arts, indien hij zich van physische en chemische methodenvolstrekt moet onthouden? Zijn opleiding brengt mede, dat hij ineen ontzettend groot aantal gevallen ze moet toepassen, om vanbiologische methoden in het algemeen maar niet te spreken!Waarom dan toch ten opzichte van een voedingsmiddel, hetwelkkrachtens zijn oorsprong geheel op het kennisgebied van den dierer-



??? arts ligt, en waarvoor hij, ieder moet het voelen, zoo\'n uitstekendbeoordeelaar zou kunnen zijn, den dierenarts op zij gezet, omdatbij de becordeeling wel eens fijnere chemische en physische methodente pas komen ? Natuurlijk weet ik, dat men getracht heeft de hygi??nische ge-bieden te scheiden, wat men ook op het gebied der vleeschhygi??newil. Men wil de chemische deelen aan den scheikundige toekennen,en de diergeneeskundige aan den dierenarts. Het denkbeeld kangoed zijn, doch op het gebied der melkhygi??ne beduidt dit dikwijls,dat men alle laboratoriumonderzoek op dit gebied den dierenartszou willen ontnemen, zelfs al betreft het de meest eenvoudigebiologische, physische of chemische methoden. Hij zou zich vooralmet de stal- en de verplegingshygi??ne der dieren ten opzichte vande hoedanigheid der melk hebben bezig te houden. Dat gaat, naarmijn opvatting, veel te ver. Ik meen, dat men dan van de kennisvan den dierenarts een veel

te gering gebruik zou maken. Ik geloof,dat de dierenarts beter dan iemand anders in staat is zich in alleonderdeelen van dit gebied in te werken, ook al moet hij zich dandikwijls in het begin nog verder specialiseeren. En daarom acht ikde tegenwoordige beweging, die op het gebied der melkhygi??nedikwijls buitensluiting van den veearts beoogt, uit een oogpuntvan algemeen belang onjuist. Natuurlijk weet ik ook, dat men in dit opzicht als een bezwaaraanhaalt, dat in juridische aangelegenheden, indien het physischeof chemische methoden betreft, het oordeel van den physicus ofchemicus voor den rechter van meer waarde zal zijn. Zeker, datkan zoo wezen. Doch er is geen enkele reden om te vreezen, dat dedierenarts, die zich verder als melkhygi??nist schoolt, in dat opzichteen blijvend gevaar zal opleveren. En ik heb nog een biizonder bezwaar tegen de richting, die hetheden dikwijls uitgaat. Het grondbegrip der hygi??ne wordt dikwijlsop zijde gezet, indien alles

wordt opgeofferd aan physische ofchemische vervalschings- of vermengingscontr??le. Hoe nuttig dezemoge zijn, uit een zuiver hygi??nisch oogpunt dient verbazend veelwaarde te worden gehecht aan een behoorlijke controle der ver-bmiksmelk als dicrliik product, uitgeoeferd d????r een dierenarts,d.i. den persoon, die door zijn opleiding met den aard, de oorsprongen de nadeelige eigenschappen van melk het best vertrouwdmoet worden geacht! Dat wordt te veel vergeten! Wenscht men het standpunt in te nemen, dat ter oplossing enbestudeering der hygi??nische vraagstukken het algemeen belangmedebrengt gebruik te maken van personen, die door hun studie



??? daarvoor in aanmerking komen, dan dient men op het gebied dermelkhygi??ne van de hulp van den dierenarts meer gebruik te maken.En meent men, dat de bijzondere vak- en standsbelangen mede-brengen, dat tegen het opzijde zetten van personen, die in aan-merking moesten komen, zooveel mogelijk moet worden gepro-testeerd, dan hebben de diergeneeskundige corporaties in datopzicht een schoon gebied om voor hun belangen op te komen. Natuurlijk zal ook op het gebied der melkproducten de dierenartseen uitnemend hygi??nist kunnen zijn, zelfs ten opzichte van dezuivelproducten. Doch ik zal nu melk en haar derivaten verderonbesproken laten om nog iets te zeggen omtrent andere dierlijkevoedingsmiddelen n.1. visch, gevogelte en eieren. De hygi??ne van deze dierlijke voedingsmiddelen maakt in onsland nog niet veel hoofden warm. Doch de tijden zullen veranderen.En het spreekt wel van zelf, dat voor hygi??nisten op dat gebied

inde allereerste plaats ook aan de dierenartsen is te denken. De strijdis hier nog niet ontbrand, doch ook op dat gebied zal de vraagnaar de competenties zeker te gelegenertijd worden gesteld. Dedierenarts weet dus, wat van hem kan worden verlangd, en hijkan zich daarop voorbereiden. Uit het bovenstaande volgt, dat de diergeneeskundige hygi??neals wetenschap, naast de eigenlijke hygi??ne van het dier, ook eenbelangrijk deel der hygi??ne van den mensch omvat. Doch er is meer! De gezondheid van den mensch wordt niet alleen bedreigd vande zijde van dierlijke voedingsmiddelen of andere producten vandierlijken oorsprong, doch ook van de zijde der dierziekten. Hetvoorkomen van dat gevaar voor den mensch ligt voor het grootstegedeelte op het gebied der diergeneeskundige hygi??ne, vormt eenonderdeel van dat deel van die hygi??ne, hetwelk als veeartse-nijkundig staatstoezicht, veeartsenij kundige politie of wel metandere namen wordt

aangeduid. Het voorkomen en bestrijden vanverschillende gevaarlijke dierziekten, meestal infectieziekten, heeftniet alleen ten doel den veestapel te beschermen, doch ook ombesmetting van m?Šnschen te voorkomen, en is dus een belangrijkonderdeel der veterinaire hygi??ne, waarbij weder de humane hy-gi??ne wordt gediend. En ook de bestrijding der gevaren, die denmensch uit andere dierziekten bedreigen, valt in de allereersteplaats op het gebied van den dierenarts. In het voorgaande werd, zeer in het kort, doch naar het mij



??? voorkomt voldoende, aangegeven, welke rol de dierenarts op hygi??-nisch gebied kan spelen, en welk een belangrijk deel de hygi??nein zijn wetenschappelijke opleiding dus behoort te vormen. Thansmeen ik de volgende drie vragen te moeten stellen: iÂ°. Wordt van de hygi??nische diensten, die de dierenartskan bewijzen, een behoorlijk gebruik gemaakt? 2Â°. Vormt de hygi??ne inderdaad een belangrijk onderdeelvan de opleiding van den dierenarts? 3Â°. Kan verbetering in de hygi??nische opleiding der dieren-artsen ook bevorderen, dat hun diensten op hygi??nisch gebied meerworden erkend ? Op de eerste vraag meen ik begrijpelijkerwijs ontkennend te moetenantwoorden. Als vleeschhygi??nisten worden de dierenartsen erkend,doch men tracht hun diensten dikwijls te ontgaan, om zich met dievan niet-wetenschappelijke lieden tevreden te stellen, terwijl zijop het gebied der controle van vleeschwaren slechts zeldzaamwerkzaam zijn. Zelfs ziet men ook

herhaaldelijk, dat onderzoekvan vleesch of vleeschwaren, die aanleiding hebben gegeven totziekteverschijnselen bij menschen, niet aan veterinaire hygi??nisten,doch aan artsen, wordt toevertrouwd. Veel erger is het ten opzichte van de melkhygi??ne. Slechts bijuitzondering wordt op dat gebied van hun diensten gebruik gemaakten dikwijls wordt hun bevoegdheid ontkend. Ten opzichte vanzuivelproducten en andere melkproducten is dit in nog meerderemate het geval. De visch-, vogel- en eierhygi??ne zijn nog in haar opkomst, docher is geen enkel verschijnsel, hetwelk er op wijst, dat de dieren-artsen in dat opzicht de rol zullen spelen, die voor hen weggelegdschijnt. Andere dierlijke voedingsmiddelen of producten laat ikop dit oogenblik buiten bespreking. De bestrijding der gevaren voor den mensch, die uit dier-ziekten dreigen, geschiedt ten opzichte van enkele ziekten ambts-halve van wege de ambtenaren van het veeartsenij kundig staats-toezicht. Ik meen

niet te overdrijven, wanneer ik zeg, dat aan dezequaestie te weinig aandacht wordt geschonken, en dat er tal vandierziekten zijn, niet bij de Wet van 20 Juli 1870 bedoeld, diegevaarlijk zijn, en niet bestreden worden. Wat de zuivere dierhygi??ne verder aangaat, geloof ik dat op datgebied, stalhygi??ne, verplegingshygi??ne, fokkerij hygi??ne, voedings-hygi??ne, enz. slechts matig van de hygi??nische voorlichting van dendierenarts wordt gebruik gemaakt.



??? Ook de tweede vraag meen ik ontkennend te moeten beant-woorden. Voorop gesteld zij, dat een aantal leervakken zonder dat zijhet direct aanduiden, de vorming der hygi??nische gedachte mede-brengen, omdat zij zich bezig houden met het normale of het ziekedier, gelijk de studie der geneeskunde zich bezighoudt met dennormalen en den zieken mensch. In dit opzicht wordt dus dedierenarts behoorlijk in het algemeen voorbereid voor een bij zon-deren gedachtengang, noodig om dierziekten te kunnen voorkomenen bestrijden, en om van de gevaren, die den mensch kunnen be-dreigen van de zijde van dierziekten of dierlijke producten, op dehoogte te zijn. Dit kan echter zeer zeker, zonder meer, niet vol-doende worden geacht, om den dierenarts tot hygi??nist op zijngebied te vormen. En gaat men een stap verder, door te vragen ofhet mogelijk is, dat de dierenarts zich aan \'s Rijks Veeartsenij-school vormt tot een hygi??nist, zoodanig, dat hij in dit opzicht

aante stellen, dus soms moeilijke, eischen. voldoet, dan meen ik datdaarop bezwaarlijk toestemmend kan worden geantwoord. En zeer zeker laat het hygi??nisch onderwijs te wenschen overin verband met de verschillende redenen, waarom men juist dendierenarts op het hygi??nisch gebied, waarop hij zich zoo gemak-kelijk zou kunnen bewegen, thuis laat. Een hygi??nische leerstoel is er, in dien zin, dat er is een leeraarin natuurlijke historie, ext?Šrieur en raskennis der huisdieren,veeteelt, hoefkunde, gezondheidsleer en voederkennis. In het tweedestudiejaar wordt in den zomercursus, dus van af Februari tot aande groote vacantie, gedurende 3 uren per week onderwijs gegevenin gezondheidsleer, en daarin wordt ook examen afgelegd. Zelfszonder na te gaan. of dit onderwijs alle onderdeelen der veterinairehygi??ne omvat, spreekt het van zelf, dat in dien tijd niet kanbehandeld worden dat, wat noodig is. Bovendien kan dit onderwijsmet het oog op het door ons

verlangde doel slechts weinig beloven,nu het v????r het candidaatsexamen afloopt. Verder wordt aan het 4de jaar in den zomercursus 3 uren per weektheoretisch onderwijs gegeven in vleeschkeuring, terwijl het invieren verdeelde studiejaar 2 uur practische vleeschkeuring voorelke groep krijgt, mede in den zomercursus. Examen wordt nietafgenomen. Dat beduidt niet de vorming van goede vleeschhy-gi??nisten, en er schijnt geen hoop te bestaan in den eersten tijdhierin verbetering te krijgen. Van het onderwijs in vleeschwaren-hygi??ne schijnt al heel weinig terecht te komen. Hoe het met de melkhygi??ne en die van andere dierlijke voedings-



??? middelen staat, valt eigenlijk niet te zeggen. Onderwijs daarinwordt niet afzonderlijk vermeld, en moeilijk is na te gaan, of hetgeheel of gedeeltelijk valt onder de gezondheidsleer boven aange-haald. Dat het onderwijs daarin onvoldoende is, is de algemeeneopvatting. Ook ontbreken gegevens, waaruit blijkt, dat de aan de Veeartse-nijschool bestaande leerstoelen in natuur- en scheikunde de voorop-gezette bedoeling hebben, vooral ook in dienst te worden gesteldvan de hygi??nische opleiding, welke de dierenartsen dan toch zoozeer behoeven. Mij dunkt in dit opzicht konden deze eigen leerstoelenvoor de Veeartsenijschool in bijzondere mate nuttig zijn, naastandere voordeelen die zij volgens sommigen opleveren, welkeechter door anderen even sterk worden ontkend. Wat de algemeene en bijzondere ziektenprophylaxis betreft,zal zeker uit een hygi??nisch oogpunt te weinig worden geleverddoor de leerstoelen voor algemeene en bijzondere pathologie

entherapie. Een afzonderlijk hygi??nisch practicum, loopende oververschillende onderdeelen bestaat niet, waarmede natuurlijk nietis gezegd, dat op de practica van enkele leerstoelen geen onder-deelen der hygi??ne worden behandeld, zooals er ook practischonderwijs in vleeschkeuring bestaat. Doch uit niets blijkt, dat dedierenarts, die zijn staatsexamen heeft gedaan, sterk is te laken,wanneer het hem niet volkomen duidelijk is geworden, dat er ookiets bestaat wat met den naam van veterinaire hygi??ne kan wordenaangeduid, want bij zijn staatsexamen heeft men hem in dit op-zicht niet nader naar zijn meening gevraagd. De moeilijkhedenkomen echter zeker, indien hij later als zelfstandig hygi??nist moetoptreden. Dan moet hij feitelijk van onder af aan beginnen, enbetreurt het herhaaldelijk diep, dat het diploma in dat opzichtniet meer heeft medegebracht. Een van beiden, ??f men moet de hygi??nische zijde van hetberoep laten vallen, ??f wel de opleiding moet in

dit opzicht sterkworden verbeterd, zelfs zeer sterk. De dierenarts dient vooral ookin hygi??nische richting te worden gevormd! En thans de derde vraag. Het antwoord is niet twijfelachtig.Wordt de hygi??nische vorming beter, dan zal de hygi??nische krachtvan den dierenarts voor de maatschappij minder te ontberen zijn.En alle bezwaren, soms terecht, doch ook dikwijls ten onrechte,geopperd tegen zijn hygi??nisch optreden op gebieden, die overigensnatuurlijkerwijze de zijne lijken, zullen vervallen. Dus dient de betereopleiding in dat opzicht tot stand te komen\\



??? De vraag doet zich dan voor: hoe is die opleiding te verbeteren?Vooraf zij opgemerkt dat ik die verbetering ook vooral wensch,omdat meer en meer blijkt, dat de speciale hygi??nische vorming,na het eindigen der studie, voor velen groote bezwaren schijnt op televeren, en zelfs aan de Veeartsenijschool moeilijk is op te doen. Ditdoet mij denken, dat toch eigenlijk een hygi??nische leerstoel, diezich vooral met de ziekte- en de voedingsmiddelhygi??ne bezighoudt,niet langer is te ontberen, en waarbij dus vooral de bacteriologischeen de biologische laboratoriummethoden op het gebied der dier-hygi??ne tot haar recht zouden komen. Mochten de chemische enphysische krachten, thans aan de Veeartsenijschool aanwezig,niet bij machte zijn dien leerstoel te steunen door de opleidingin chemische en physische hygi??nische methoden voor hun rekeningte nemen, wat ik zeer zou betreuren, dan zouden tot dat doelhulpkrachten aan den leerstoel moeten worden verbonden, die

dephysische en chemische voorbereiding waarborgen. Worden hygi??-nische onderdeelen aan andere leerstoelen reeds voldoende verzorgd,dan is dat geen beletsel, want het gebied van den nieuwen leerstoelis zeer uitgebreid. Hij is vooral ook noodig om te voorkomen, dathet belangrijke onderdeel der hygi??ne, de veeartsen ij kundigepolitie, verder afdwaalt van de leer der algemeene en bijzondereprophylaxis, en beschouwd wordt als een vak, dat straffeloos vanhet wetenschappelijk onderwijs kan worden gescheiden, en op-gedragen aan een afzonderlijken docent buiten het onder wijskader,die noch ziekteleer noch hygi??ne doceert, maar toevallig een bepaaldeRijkspositie bekleedt. Hij behoeft niet aan te tasten het gedeelteder hygi??ne, dat zich meer speciaal met stalling, voeding, verplegingen fokkerij bezighoudt, en misschien reeds behoorlijk wordt ver-zorgd, doch hij kan uit den aard der zaak zeer gemakkelijk devleeschhygi??ne beter tot haar recht doen komen. Die

leerstoel in hygi??ne zal tot onmiddellijk resultaat hebben,dat de dierenartsen niet afgestudeerd zijn, zonder er zich van be-wust te wezen, dat zij krachtens hun vorming op hygi??nischgebied een behoorlijke bevoegdheid bezitten. Het lijkt mij volmaakt overbodig voor hen, die op het gebied__ der veterinaire hygi??ne werkzaam zijn of daarmede in nauwebetrekking staan, dit denkbeeld verder in onderdeelen uit te werken,waartoe trouwens de mij toegemeten tijd ook onvoldoende zou zijnLeiden, 6 Juli 1916.



??? Het nieuwe wetsontwerp. Hiermede bedoel ik het ontwerp van wet door den Minister vanBuitenlandsehe Zaken ingediend betreffende economische voor-lichtingen in het buitenland voor onze Nederlandsche belangen.Dit ontwerp heeft eene groote beteekenis, ook voor onze landbouwen veeteelt en kan ook van beteekenis worden voor ons. Laat mij in het kort uiteenzetten wat ik hiermede bedoel. Voor het behouden van afzetgebieden in het buitenland en voorhet â€žlangs vreedzamen weg veroveren" van nieuwe gebieden iseene goede vertegenwoordiging van ons land in den vreemde vanzeer groote beteekenis. Daarvoor is noodig een goed georganiseerdeconsulaire dienst. Nu schijnt het niet in de bedoeling van den Minister te liggenom nieuwe consulaire, vaste posten in het leven te roepen, maarhij wenscht betere organisatie van onzen inlichtingsdienst, hij wilverkenningen doen op het gebied van de economische verhoudingen. De hoofdpunten van het wetsontwerp

zijn wel: iÂ°. uitbreiding van den dienst der consulaire ambtenaren; 2Â°. verbinding van technische ambtenaren voor den voorlich-tingsdienst aan het Departement van Buitenlandsehe Zaken. 3Â°. het geven van algemeene leiding aan dien economischenvoorlichtingsdienst. Het is nu voornamelijk punt 2, waarop ik hier meer speciaal deaandacht van de lezers van dit tijdschrift wensch te vestigen.Bij verschillende kamerleden heeft dit (voorzoover bekend) wets-ontwerp een gunstig onthaal gevonden, in de dagbladen zijnmeerdere bewijzen van instemming gegeven, en mannen van er-varing hebben hun gunstig oordcel reeds uitgesproken. Er bestaatdus alle kans, dat dit wetsontwerp zal worden aangenomen. Indit geval zullen dus technici kunnen worden aangesteld. En nu denk ik in dit verband aan het belangrijke aandeel opexportgebied, dat onze vee-uitvoer naar de verschillende wereld-deelen hierbij inneemt en welke belangrijke functies goed geschooldeveeartsen,

geschoold ook op het terrein van veeartsenijkundigepolitie en Staatstoezicht, hierbij kunnen vervullen. Voor de beteekenis van onzen vee-uitvoer kan ik verwezen naareen zeer lezenswaardig artikel in No. i van de â€žVerslagen enMededeelingen van de Directie van den Landbouw 1916". Ongeveer80000 runderen gaan jaarlijks onze grenzen over; zoo wordt hierinmeegedeeld.



??? Daarin wordt evenwel ook gewezen op het feit, dat bijv. Engelandzijne grenzen geheel heeft gesloten voor den invoer van alle levendvee. Dit in 1892 genomen besluit heeft evenwel lang niet de sym-pathie van alle Engelsche fokkers. Dr. J. J. L. van Rijn, Rijks-landbouweonsulent te Londen zegt hieromtrent in bovengenoemdemededeelingen: ,,De fokkers hebben dan ook zelf ingezien, datalleen invoer van nieuwe fokdieren uit Nederland tot grondigeverbetering van het vee kan leiden; dit kan worden opgemaakt uitde omstandigheid, dat zij alles in het werk hebben gesteld omde Regeering te bewegen eene bijzondere vergunning voor den invoervan fokvee uit Nederland te geven". Den 31 Juli 1914 zijn erdan ook 60 jonge fokdieren uit Friesland ingevoerd. De waardeeringmoge blijken uit de volgende cijfers. In Friesland was voor dezedieren betaald 29.330 gulden ; bij de veiling onder de leden van deBritish HolsteinFriesianCattle Society brachten zij 179160

gulden op. En wat nu Duitschland aangaat, het staat vast, dat in Oost-Friesland, Oost-Pruisen en ook in Jeverland het zwartbonte veeslagis aangefokt met behulp van uit Nederland ingevoerde runderen.Maar ook het roodbonte vee is in groote hoeveelheden uitgevoerdnaar den Beneden-Rijn, vooral naar de omgeving van Crefeld-Wesel. Ongeveer 25 jaar geleden voerde Nederland nog naar Duitschlanduit ongeveer 50000 stuks vee (volgens de statistiek: 34 stieren,36929 koeien, 10092 stuks jongvee en 747 kalveren). Drie jaar later,in 1894, is de invoer van Nederlandsch vee in Duitschlandverboden. Het zou zeer zeker interessant zij n dieper in te gaan op deze zaken,ook wat andere landen aangaat, maar voor mijn doel lijkt mij het-geen ik hier heb aangestipt vooreerst wel voldoende. Ik waldewijzen op connecties, welke wij hebben, of gehad hebben, in na-burige landen vooral, zonder veel af te dwalen of in bijzonderhedente vervallen. Want waarom zijn deze

connecties verbroken? Vraagt men, ofde fokkers aldaar nu tot geheel andere gedachten zijn gekomen,dan kan in den regel het antwoord ontkennend luiden. Het voorbeeldvan Engeland in 1914 toont dit reeds aan. Op welke gronden zijn dan wel de grenzen, bijv. van Engelandzoowel als van Duitschland gesloten geworden? Officieel op grondenontleend aan de vrees voor invoer van besmettelijke veeziekten,en bepalingen der V?Št?Šrinaire Politie, aan zaken het Veeartsenij-kundig Staatstoezicht betreffend. In hoeverre soms ook hierbijagrarische belangen van buitenlandsche veefokkers een politiekenachtergrond vormden kan hier onbesproken worden gelaten.



??? En hier ligt nu een ruim arbeidsveld voor sommigen van onsMeerdere veeartsen hebben zich toegelegd op het verkrijgen vanhennis en ervaring op het gebied van de veefokkerij en meerderekebben studie gemaakt en kennis en ervaring opgedaan betreffendede voorschriften van onze wet op het Veeartsenij kundig Staats-toezicht en Politie. En het komt mij voor, dat vooral hierondermoet worden gezocht, wanneer het straks zoo ver is gekomen, dattechnici moeten worden gevonden om voorlichting te geven aanâ€žbuitenlandsche zaken", wanneer bij de besprekingen van denconsulairen dienst de belangen van onzen vee??xport ter tafel komen. Wanneer de gezondheidstoestand van onzen veestapel in hetbuitenland ter sprake komt, wanneer verkeerde meeningen hier-omtrent moeten worden bestreden, wanneer averechtsche opvat-tingen aangaande onze v?Št?Šrinaire politie moeten recht gesteldworden, dan is de veearts, zooals ik dien zoo juist heb

aangeduid,daarvoor de aangewezen man. Daarvoor zal noodig wezen, naast die bovengenoemde eigen-schappen, natuurlijk ook de kennis van de taal van het desbetreffen-de land soms, van de fokkers aldaar en hunne fokmethode enveehouderij, en zeker ook nog vele andere zaken, maar ik stel mijvoor, dat zij zijn te vinden onder (of zijn te vormen van) de be-oefenaren van ons vak. Dat behalve de uitvoer van levend vee, hier eveneens in aan-merking komt de vleeschexport, behoeft wel geen nader betoog.En evenmin is het noodig te betoogen, dat daarbij voorzeker welin de allereerste plaats de veearts, vertrouwd met zaken betreffendevleeschkeuring en vleeschexport, de aangewezen technicus is. Ik wensch het hierbij vooreerst te laten. Het lag in mijne bedoelingmet dit artikel voorloopig te wijzen op het belang, ook voor ons,van dit in mijn oogen zeer belangrijke ontwerp van wet. Wellichtkan dat zijn nut hebben. R. B. Naschrift. Vorenstaand artikeltje was

reeds door mij opgesteld toen mijdoor de Redactie werd verzocht, naar aanleiding van dit wetsont-werp enkele opmerkingen in ons tijdschrift in te zenden. Ik meendetoen eerst nog enkele gegevens meer te moeten verzamelen, maarheb daarvan moeten afzien om reden, die voor de lezers van geenbelang zijn, maar waarmee enkele dagen zijn verloopen. Intusschen is ook van den heer Berger een beschouwingover deze zelfde questie verschenen. Ik meende toen eerst mijn



??? artikel te moeten achterhouden, doch daar Berger hoofdzakelijkden vleeschexport behandelt en ik niet gaarne onbeleefd zou willenzijn tegenover de Redactie heb ik het toch nog ingezonden. B. Nieuwe onderzoekingen over Staphylococcus botryogenes, door Dr. J. H. HARTOG. (Vervolg). Agglutinatie. Ten behoeve van de te verrichten agglutinaties was het noodig de beschikkingte hebben over enkele bl??edsera, welke moesten worden onderzocht wat betrefthun gehalten aan agglutininen tegenover de verschillende micrococcen Bo. /.,Bo. II., Bo. III. St. /., St. II., en St. III. in de eerste plaats moesten wordengebruikt de sera, afkomstig van die dieren, welke door herhaalde infecties met degenoemde staphylococcen of botryococcen ge??mmuniseerd waren. Daarnaastheb ik ter vergelijking ook steeds het agglutineerend vermogen van een gezondproefdier (paard, konijn) onderzocht, zooals dit uit de hieronder aangegeven ta-bellen duidelijk blijkt. Om de

eerstgenoemde sera te verkrijgen werden enkele dieren kunstmatig ge-??mmuniseerd. Hiertoe dienden 2 paarden en 6 konijnen. Als entstoffen gebruikte ikde cultuurvloeistof??en, verkregen door het afschudden van 24 uur oude agarcul-turen. In deze suspensies werden de coccen gedood door de vloeistoffen gedurende5 uren te houden in een waterbad van 56Â° C. Zooals hieronder in de tabellen nader zal worden beschreven werd elk proefdiermet een der emulsies drie-maal intraveneus ge??njicieerd. Na deze voorbereidingwerd dan bij dit dier een zekere hoeveelheid bloed afgetapt, waaruit het te onder-zoeken serum kon worden verkregen. Als antigenen gebruikte ik de gefiltreerde suspensies van 24-uur oude agarculturener werd dus met levende coccen gewerkt. De agglutinaties werden verricht in kleine buisjes van 2 cM3. inhoud. Elk dezerwerd met 0.5 cM3. antigeen gevuld en dan aangevuld tot een hoeveelheid van 1 cM3.met het (met phys. NaCl. oplossing)

verdunde serum. De gebruikte serumver-dunningen, 13 in aantal, waren gelegen tusschen de concentraties 1 : 50 en 1 : 3000. Na het vullen der buisjes werden ze gedurende 6 uren gehouden bij 370 C.;daarna was het resultaat der agglutinatie in den regel te bepalen. Deze werd alspositie! beschouwd, wanneer naast een sluierachtig beslag op den bodem van hetbuisje ook een opgehelderd zijn van de vloeistof kon worden waargenomen. Ten behoeve van een goed overzicht zal ik aan de beschrijving der agglutinatie-proeven laten voorafgaan die der entingen bij het dier, welke voor het verkrijgenvan het betreffende immuun-serum noodig was. Het serum, afkomstig van een met Bo. I. behandeld proefdier, wordt als ,.serumBo. I", dat van een met Bo. II. behandeld als ,,serum Bo. II", enz. aangeduid.



??? Proevengroep 1. Dierenting: Gebruikt werd het paard, dat op 2 April 1913 aan de halsvlaktensubcutaan en intramusculair met Bo. I. was ge??nt en op welke plaatsen botryomy-comen waren ontstaan. De injecties geschiedden aldus: 20 Mei 1913 intraveneus 5 cM3. Bo. I. entstof (6de gen.).27 Mei 1913 ,, 5 ,, ,, ,, (7de gen.).4 Juni 1913 ,, 5 â€ž â€ž â€ž (8ste gen.). Agglutinaties (12 Juni): Paardenserum Normaal paarden- â–  Onderzochte micrococcen. Bo. I. agglutineerdein een serum agglutineerdein een verdunning van verdunning van. Botryococcus . . . (Bo. I) i : 3000 i 100 Botryococcus . . . (Bo. II) i : 3000 i 100 Botryococcus . . . (Bo. III) i : 2000 i 100 Staph, aureus equi (St. I) i : 3000 i 100 Staph, aureus horn. (St. II) i : 2400 i 50 Staph, albus horn. (St. III) i : 50 i 50 Proevengroep 2. Dierenting: Een konijn werd met Bo. I. ge??nfecteerd 20 Mei 1913 intraveneus i cM3. Bo. I. entstof (6de gen.; 27 Mei 1913 i (7de gen.). 4 Juni 1913 â€?â€? i (8ste gen. â€? Agglutinaties

(13 Juni): Onderzochte micrococcen. KonijnenserumBo. I. agglutineerdein eenverdunning van Normaal konijnen-serum agglutineerdein eenverdunning van Botryococcus . . . (Bo. I) 1 1200 i 50 Botryococcus .. . . (Bo. II) i 3000 i too Botryococcus . . . (Bo. III) i 3000 r 5Â° Staph, aureus equi . (St. I) i 3000 r 100 Staph, aureus hom. (St. II) 1 3000 i 100 Staph, albus hom. . (St. III) i 50 geen agglutinatie XLIII 37



??? Proevengroep 3. Dierenting: Hetzelfde paard, dat reeds 28 April subcutaan en intramusculairmet Bo. II. was ge??noculeerd, ontving 3 intraveneuze injecties: .26 Juni 1913 intraveneus 5 cM3. Bo. II. entstof (7de gen.).3 Juli 1913 â€ž 5 ,, ,, â€ž (8ste gen.). 10 Juli 1913 â€ž 5 â€ž ,, ,, (9de gen.). Agglutinaties (19 Juli): Onderzochte micrococcen. PaardenserumBo. II agglutineerdein eenverdunning van Normaal paarden-serum agglutineerdein eenverdunning van * Botryococcus . . . (Bo. I) i : 600 i : 100 Botryococcus . . . (Bo. II) i : 3000 i : 100 Botryococcus. . . . (Bo. III) i : 500 i : 50 Staph, aureus equi . . (St. I) i : 600 i : 100 Staph, aureus hom. . (St. II) i : 400 i : 5Â° Staph, albus hom. . (St. III) i : 50 .1 : 50 Proevengroep 4. Dierenting: Een konijn werd met Bo. II. ingespo:en: 26 Juni 1913 intraveneus 5 cM3. Bo. II. entstof (7de gen.). 3 Juli 1913 5 .. (8ste gen.). 10 Juli 1913 Â? S ...... (9de gen.). Agglutinaties (21 Ju li): Konijnenseruiti Normaal konijnen- Onderzochte

micrococcen. Bo. II agglutineerdein een serum agglutineerdein een verdunning van vermindering van Botryococcus. . . . (Bo. I) i : 400 1 : 50 Botryococcus. . . (Bo. II) i : 3000 i : 100 Botryococcus. . . (Bo. Ill) i : 400 i : 50 Staph, aureus equi (St. I) i : 1000 i : 100 Staph, aureus hom. (St. II) i : 400 i : 100 Staph, albus hom. (St. Ill) i : 50 geen agglutinatie



??? Dierenting: Een konijn werd met Bo. III. ge??nfecteerd als volgt: 26 Juni 1913 intraveneus 1 cM3. Bo. III. entstof (7de gen.). 3 Juli 1913 â€ž i ., â€ž â€ž (8ste gen.). 10 Juli 1913 ,, i ,, ,, ,, (9de gen.). _ Agglutinaties (23 Juli): Onderzochte micrococcen. KonijnenserumBo. III. aggluti-neerde in eenverdunning van Normaal konijnen-serum agglutineerdein eenverdunning van Botryococcus. . . . (Bo. I) i 1000 i 50 Botryococcus . . . . (Bo. II) i 1000 i 100 Botryococcus. . . . (Bo. III) i 2400 i 50 Staph, aureus equi . . (St. I) i 1000 i 100 Staph, aureus horn. . (St. II) 1 1000 i 100 Staph, albus horn. . (St. III) 1 50 geen agglutinatie Proevengroep 6. Dierenting: Een konijn werd met St. I. ge??nt: 3 Juli 1913 intraveneus 1 cM3. St. I. entstof (8ste gen.).10 Juli 1913 ,, i ,, ,, â€ž (9de gen.).- 18 Juli 1913 â€ž i â€ž â€ž â€ž (iodegen.). Agglutinaties (28 Juli): Onderzochte micrococcen. KonijnenserumSt. I. agglutineerdein eenverdunning van Normaal konijnen-serum agglutineerdein

eenverdunning van Botryococcus. . . . (Bo. I) i 300 i 50 Botryococcus. . . . (Bo. II) i 400 i 400 Botryococcus. . . . (Bo. III) i 800 i 50 Staph, aureus equi . . (St. I) i 1000 i 100 Staph, aureus hom. . (St. II) i 1000 i 100 Staph, albus hom. . (St. III) i 100 geen agglutinatie



??? Proevengroep 7. Dierenting: Een konijn werd met St. II. ingespoten: 3 Juli 1913 intraveneus 1 cM.3 St. II. entstof (8ste gen.).10 Juli 1913 ,, i ,, ,, ,, (9de gen.). 18 Juli 1913 ,, i ,, ,, ,, (iodegen.). \\ Agglutinaties (30 Juli): Onderzochte micrococcen. KonijnenserumSt. II agglutineerdein eenverdunning van Normaal konijnen-serum agglutineerdein eenverdunning van Botryococcus. . . . (Bo. I) i 1000 i : 50 Botryococcus. . . . (Bo. 11) i 3000 i : 100 Botryococcus. . . . (Bo. III) i 100 i 50 Staph. aureus equi . . (St. I) i 1000 i : 100 Staph. aureus hom . . (St. II) i 1200 i : 100 Staph. albus hom . (St. III) geen agglutinatie geen agglutinatie Proevengroep 8. Dierenting: Een konijn ontving 3 injecties van St. III. als volgt: 3 Juli 1913 intraveneus 1 cM3. St. III. entstof (8ste gen.). 10 Juli 1913 ,, i ,, ,, ,, (9de gen.). 18 Juli 1913 â€ž i ,, ,, (iodegen.). Agglutinaties (31 Juli): Konijnenserum Normaal konijnen- Onderzochte micrococcen. St. III. aggluti- serum agglutineerde neerde in een 111 een

verdunning van verdunning van Botryococcus. . . . (Bo. I) geen agglutinatie i 5Â° Botryococcus. . . . (Bo. II) i 50 i 100 Botryococcus. . . . (Bo. III) i 5Â° i 5Â° Staph. aureus equi . . (St. I) i 100 i 100 Staph. aureus hom . . (St. II) i 5Â° i 100 Staph. albus hom . (St. III) i 1000 geen agglutinatie



??? Uit de resultaten der agglutinaties blijkt duidelijk, dat, hoewel het agglutineerendvermogen niet altijd constant is, botryococcus /., botryococcus II., botryococcus III.,staphylococcus pyogenes aureus equi en staphylococcus pyogenes aureus hominis zeersterke verwantschap vertoonen, terwijl dit met staphylococcus pyogenes albus niet hetgeval is. Eveneens is uit de proeven te zien, dat staphylococcus pyogenes aureus equi zichtamelijk gelijk .verhoudt met staphylococcus pyogenes aureus hominis; uit de proeven-groepen 5, 6 en 7 is zelfs te concludeeren, dat men ze, op grond der agglutinaties, alsidentiek mag beschouwen. Van staphylococcus pyogenes albus toonen zij zich evenwelverschillend. Gaat men den agglutineerenden invloed na van de paarden- en konijnenseraen onderzoekt men, welke botryococcen en staphylococcen door een ongeveergelijken agglutinatie-titer gelijk zijn te stellen, dan krijgt men het volgende: Proevengroep 1. Bo. I = Staph,

aureus (equi = hominis). Bo. II = Staph, aureus (equi = hominis). Proevengroep 2. Bo. II = Staph, aureus (equi en hominis). Proevengroep 3. Bo. I = Staph, aureus (equi = hominis). Proevengroep 4. Bo. I = Staph, aureus (hominis = equi). Bo. III = Staph, aureus (hominis = equi). Proevengroep 5. Bo. I = Staph, aureus (equi en hominis). Bo. II = Staph, aureus (equi en hominis). Proevengroep 6. Bo. III = Staph, aureus (equi en hominis). Proevengroep 7. Bo. I = Staph, aureus (equi = hominis).



??? Proevengroep 8. Bo. I = Staph. aureus (hominis = equi). Bo. 11 = Staph. aureus (hominis = equi). Bo. III = Staph. aureus (hominis = equi) Hieruit is te zien, dat botryococcus I zesmaal, botryococcus II viermaal enbotryococcus III driemaal met staphylococcus aureus identiek werd bevonden,terwijl botryococcus in het algemeen viermaal met staphylococcus equi en hominis,vijfmaal met staphylococcus aureus en viermaal met staphylococcus aureus equiverwantschap vertoonde. De sterke verwantschap van botryococcus met staphylococcuspyogenes aureus is alzoo niet te ontkennen. Complementbinding. De sera, voor de complementbindingen noodig, werden verkregen van dieren(paarden, konijnen), welke kunstmatig met botryococcen en staphylococcenge??nfecteerd waren. Ook met de sera van normale dieren werden proeven genomen.Om het complement te dooden, werden ze in een thermostaat tot 56Â° C. verhit engedurende een half uur op deze

temperatuur gehouden. Als antigeen werd gebruikt een coccen-extract, als volgt bereid: Goed gegroeide^cliuin-agarculturen van 24 uur oud, werden met phys. NaCl.-oplossing zoo langgeschud, dat de vloeistof een homogene suspensie was geworden; na toevoegingvan J % phenoloplossing werd deze bij kamertemperatuur 2x24 uren in eenschudapparaat geschud, om vervolgens in de centrifuge zoolang te worden gecen-trifugeerd, dat de bovenkomende vloeistof volkomen helder was. Dit extract, hetantigeen, werd tot het gebruik in de ijskast bewaard. Als haemolytisch systeem gebruikte ik een 5 Â°/Q suspensie van gesensibiliseerdeschapenbloedlichaampjes; als complement versch bloedserum van gezonde goed ont-wikkelde caviae; als keukenzoutoplossing steeds een steriele 0.85 Â°/0 solutie. De tabel van de eerste complementbinding geeft een overzicht van de gevolgdemethode. Daaruit blijkt dat, alvorens de eigenlijke proef (hoofdproef) werd inge-

steld, in een voorproef eerst de sterkte (titer) van het complement werd bepaald,d.w.z. de kleinste hoeveelheid serum, welke noodig was om een totale haemolysevan 0.5 cM3. 5 Â°/Q gesensibiliseerde bloedlichaampjessuspensie tot stand te brengen.Het resultaat dezer, voorproef werd bepaald na het verblijf van het mengsel ge-durende i uur in een waterbad van 37Â° C. Als constante complement-dosis werdmaal den titer gebruikt. In een tweede voorproef werd dan met behulp van de gevonden complement-dosis het antigeen op zijn complement-bindende eigenschappen onderzocht, d.w.z.de grootste hoeveelheid antigeen, waarmede gewerkt kon worden, werd bepaald. Bij de hoofdproef werden de agglutinatiebuisjes met de berekende dosis comple-ment en antigeen gevuld. In elk buisje kwam dan de hoeveelheid serum en verderzooveel phys. keukenzoutoplossing, dat de totaal-volumina in de buisjes gelijkwaren. Nadat zij een uur lang in een waterbad

van 370 C. hadden gestaan werd inelk der mengsels 0.5 cM3. haemolytisch systeem toegevoegd; daarna werden ze



??? weer een uur lang bij 37Â° C. gehouden. Dan werd het resultaat der complement-binding bepaald, waarbij gelet werd op het opgelost of niet opgelost zijn der roodebloedlichaampjes. Bij mijn proeven heb ik bij herhaling zeer geringe binding (on-volkomen oplossing) geconstateerd, voor de juiste beoordeeling waarvan con-tr??lebuisjes onmisbaar waren. Zooals het hieronder te geven schema doet zien, werden naast de hoofdproef ookzes contr??len ingesteld.Deze moesten bewijzen: 1. dat haemolyse in het haemolytisch systeem optrad bij aanwezigheid vancomplement. 2. dat haemolyse in het haemolytisch systeem uitbleef bij niet gebruiken vancomplement; 3. dat haemolyse in de hoofdproef uitbleef bij niet gebruiken van complement; 4. dat de gebruikte hoeveelheid antigeen niet complementbindend was; 5. dat het antigeen voor zich niet in staat was haemolyse te bewerken; 6. dat het te onderzoeken serum voor zich niet in staat was haemolyse te ver-

oorzaken. Proevengroep 9. Diercnting: Het paard, dat reeds voor proevengroep 1 was gebruikt, werd opnieuw met Bo. I ge??nfecteerd. 20 Februari 1914 intraveneus 5 cM3. entstof Bo. I. (16de gen.).28 Februari 1914 ,, 5 ,, ,, ,, (17de gen.). 6 Maart 1914 ,, 5 ,, ,, â€ž (18de gen.). Het op de bekende wijze verkregen en ge??nactiveerde serum Bo. I werd 16 Maartop zijn gehalte aan amboceptoren tegenover botryococcus I onderzocht. Het resul-taat is te zien in de achterstaande tabel (zie blz. 648 en 649). Evenzoo werd gewerkt met ge??nactiveerd serum van een normaal paard. Bijdeze proef trad in alle zes buisjes volkomen haemolyse op. Het bleek alzoo, dat het serum Bo. I in staat was een geringe hoeveelheid com-plement te binden; normaal serum evenwel niet. Met het serum Bo. I werden nog met de vier andere coccenstammen complement-bindingen verricht. Resultaat Resultaat Antigeen. met paardenserum met normaal Bo. I. paardenserum Botryococcus .

.(Bo. II) geringe binding volkomen haemolyse Staph, aureus equi(St. I) geringe binding volkomen haemolyse Staph, aureus hom(St. II) geringe binding volkomen haemolyse Staph, albus hom. (St. III) volkomen haemolyse volkomen haemolyse



??? Proeven groep 10. Dierenting: Hetzelfde konijn, dat reeds vroeger met Bo. I. was ge??nfecteerd,werd opnieuw ge??nt: 20 Februari 1914 intraveneus 1 cM3. Bo. I. entstof (16de gen.).28 Februari 1914 ,, 1 ,, ,, ,, (17de gen.). 6 Maart 1914 ,, 1 ,, ,, ,s (18de gen.). L Complementbindingen\'. Resultaat Resultaat Antigeen. met konijnenserum met normaal Bo. 1. konijnenserum Botryococcus . .(Bo. I) geringe binding volkomen haemolyse Botryococcus . .(Bo. II) geringe binding volkomen haemolyse Staph.aureus equi (St. I) geringe binding volkomen haemolyse Staph.aureus hom.(St. II) geringe binding volkomen haemolyse Staph, albus hom. (St. Ill) geringe binding volkomen haemolyse AntigeenBo. I. Serum Bo. I. Complement verdundcavia-serum(i : 4) 5%gesensib.bloedlich. 0.85 %NaCloplossing Graadderhaemolysein proc. EERSTE VOORPROEF. â€” â€” 0.005 0.5 i-S 0 Titer â€” â€” O.OI 0.5 1.5 0 1 v.h. comple- â€” â€” 0.02 Â°-5 1-5 50 1 ment = â€” â€”

0.03 0.5 i-S 100 1 0.03 ccm. â€” â€” 0.04 0.5 ??-5 100 Dosis â€” â€” 0.05 0.5 i-S 100 l v.h. comple- â€” â€” 0.06 0.5 ??-5 100 1 ment = â€” â€” 0.07 0.5 1-5 100 / 0.045 ccm. TWEEDE VOORPROEF. Â°-3 â€” 0.045 Â°-5 1-5 0 , Titer 0.2 â€” 0.045 0.5 ?•-5 0 1 v.h. antigeen O.I â€” 0.045 0.5 1-5 50 1 = 0.025 0.05 â€” 0.045 0.5 ??-5 75 [ Dosis 0.025 â€” 0.045 0.5 i-S 100 I v.h. antigeen O.OI â€” 0.045 0.5 1-5 100 \' = 0.025



??? 1-1\' Complement 5% 0.85 % Graad 0 oq verdund der bÂ?> . gesensib. NaCl haemolyse 0 cq < e cavia-serum 3 (i : 4) bloed lich. oplossing OJ C/1 in proc. HOOFDPROEF. 0.025 Â°-3 0.045 0.5 i-5 75 0.025 0.25 0.045 0.5 i-5 75 0.025 0.2 0.045 0.5 x-5 5 0.025 0.15 0.045 Â°-5 i-5 90 0.025 O.IO 0.045 Â°-5 i-5 100 0.025 0.05 0.045 0.5 i-5 100 CONTROLEN. 0.045 Â°-50.5o-SÂ°-50.50.5 0.5 oo100100 OO Â°-3o-3Â°-3 0.0450.045 Dierenting: Een paard, hetzelfde dier dat ge??nt was met Bo. II. ten behoevevan proeyengroep 3, werd nog eens met Bo. II. als volgt ge??nfecteerd: 6 Maart 1914 intraveneus 5 cM3. Bo. II. entstof (18de gen.).16 Maart 1914 ,, 5 ,, ,, ,, (19de gen.). 23 Maart 1914 ,, 5 ,, ,, ,, (20ste gen.). Complementbindingen: Resultaat Resultaat Antigeen. met paardenserum met normaal Bo. II. paardenserum Botryococcus . Â?(Bo. I) geringe binding volkanen haemolyse Botryococcus . .(Bo. II) geringe binding volkomen haemolyse Staph.aureus equi (St.

I) geringe binding volkomen haemolyse Staph.aureus hom.(St. II) geringe binding volkomen haemolyse Staph, albus hom. (St. Ill) volkomen haemolyse volkomen haemolyse



??? Dierenting: Een konijn ontving de volgende injecties met Bo. II: 6 Maart 1914 intraveneus I cM3. Bo. II. entstof (18de gen.).16 Maart 1914 ,, 1 ,, ,, ,, (19de gen.). 23 Maart 1914 ,, 1 ,, ,, ,, (20ste gen.). Complementbindingen-. Resultaat Resultaat Antigeen. met konijnenserum met normaal Bo. II. konijnenserum Botryococcus . .(Bo. I) geringe binding volkomen haemolyse Botryococcus . .(Bo. II) geringe binding volkomen haemolyse Staph.aureus equi (St. I) geringe binding volkomen haemolyse Staph.aureus hom.(St. II) volkomen haemolyse volkomen haemolyse Staph, albus hom. (St. Ill) volkomen haemolyse volkomen haemolyse Proevengroep 13.Dierenting: Een paard werd met St. I. ge??nfecteerd: 16 Maart 1914 intraveneus 5 cM3. St. I. entstof (18de gen.). 23 Maart 191430 Maart 1914 Complementbindingen: 5 5 " (19de gen.).(20ste gen.). Resultaat Resultaat An tigeen. met paardenserum met normaal St. I. paardenserum Botryococcus . ,. (Bo. I)Botryococcus .

.(Bo. II)oStaph.aureus equi (St. I)Staph.aureus hom.(St. II)Staph, albus hom. (St. Ill) volkomen bindingvolkomen bindingvolkomen bindinggeringe bindingzeer geringe binding volkomen haemolysevolkomen haemolysevolkomen haemolysevolkomen haemolysevolkomen haemolyse



??? Proevengroep 14.Dierenting-, Een konijn werd met St. I. ge??nfecteerd. 16 Maart 1914 intraveneus 1 cM3. St. I. entstof (18de gen.). 23 Maart 191430 Maart 1914 Complementbindingen: I <> ,I (19de gen.).(20ste gen.). Resultaat. Resultaat Antigeen. met konijnenserum met normaal â– St. I. konijnenserum Botryococcus . . (Bo. I)Botryococcus . . (Bo. II)Staph.aureus equi (St. I)Staph.aureus hom.(St. II)Staph, albus hom. (St. III) geringe bindinggeringe bindinggeringe bindinggeringe bindingzeer geringe binding volkomen haemolysevolkomen haemolysevolkomen haemolysevolkomen haemolysevolkomen haemolyse Proevengroep 15.Dierenting: Een konijn werd met St. II. ge??nt: 16 Maart 1914 intraveneus 1 cM3. St. II. entstof (18de gen.). 23 Maart 191430 Maart 1914 Complementbindingen: >. I ..I (19de gen.).(20ste gen.). Resultaat Resultaat Antigeen. met konijnenserum met normaal St. II. konijnenserum Botryococcus . .(Bp. I)Botryococcus . . (Bo. II)Staph.aureus equi

(St. I)Staph.aureus hom.(St. II)Staph, albus hom. (St. Ill) bindingbindingbindingbindingvolkomen haemolyse volkomen haemolysevolkomen haemolysevolkomen haemolysevolkomen haemolysevolkomen haemolyse



??? Dierenting: Een paard werd met St. III. ge??nfecteerd als volgt: 23 Maart 1914 intraveneus 5 cM3. St. III. entstof (19de gen.).30 Maart 1914 ,, 5 ,, ,, ,, (20ste gen.). 7 April 1914 ,, 5 ,. ,, ,, (21ste gen.). Complementbindingen: Antigeen. Resultaatmet paardenserumSt. III. Resultaatmet normaalpaardenserum Botryococcus . .(Bo. I)Botryococcus . .(Bo. II)Staph.aureus equi (St. I)Staph.aureus hom.(St. II)Staph, albus hom. (St. Ill) volkomen haemolysevolkomen haemolysevolkomen haemolysevolkomen haemolysegeringe binding volkomen haemolysevolkomen haemolysevolkomen haemolysevolkomen haemolysevolkomen haemolyse Proevengroep 17. Dierenting: Een konijn werd met St. III. ingespoten: 23 Maart 1914 intraveneus 1 cM3. St. III. entstof (19de gen.).30 Maart 1914 ,, i ,, ,, ,, (20ste gen.).7 April 1914 ,, i ,, ,, ,, (21ste gen.). Complementbindingen: Antigeen. Resultaatmet konijnenserumSt. III. Resultaatmet normaalkonijnenserum Botryococcus . .(Bo.

I)Botryococcus . .(Bo. II)Staph.aureus equi (St. I)Staph.aureus hom.(St. II)Staph, albus hom. (St. Ill) volkomen haemolysevolkomen haemolysevolkomen haemolysezeer geringe bindinggeringe binding volkomen haemolysevolkomen haemolysevolkomen haemolysevolkomen haemolysevolkomen haemolyse Uit de resultaten der complementbindingen valt op te merken, dat de bindingen,welke optraden, in het algemeen gering doch duidelijk waren, terwijl bij het gebruikvan normaal-serum steeds volkomen haemolyse werd waargenoynen. Uit de proeven-



??? groepen 9â€”15 is af te leiden, dat botryococcus I., botryococcus II., staphylococcusaureus equi en staphylococcus aureus hominis zeer sterke verwantschap vertoonen,terwijl staphylococcus pyogenes albus zioh tegenover botryococcus geheel andersverhoudt. Ook is te zien, dat staphylococcus pyogenes aureus equi en staphylococcus pyogenesaureus hominis zich tamelijk gelijk verhouden. Uit de proevengroepen 13 en 14 is,betreffende staphylococcus pyogenes albus hominus, nog op te merken, dat deze coccusin geringen graad verwant is aan staphylococcus pyogenes aureus equi en uit groep 17dat hij ook met staphylococcus pyogenes aureus hominis verwantschap vertoont. Tegen-over den botryococcus staat hij evenwel steeds geisoleerd. De resultaten, overzichtelijk samengevat, vindt men hieronder: Proevengroep 9. Bo. I = Bo. II = Staph, aureus (equi et hominis). Proevengroep 10. Bo. I = Bo. II = Staph, aureus (equi et hominis). Proevengroep u. Bo. II

= Bo. I = Staph, aureus (equi et hominis). Proevengroep 12. Bo. II = Bo. I = Staph, aureus (equi). Proevengroep 13. s Staph, aureus equi = Bo. I. = Bo. II. = Staph, aureus hominis. Staph, aureus equi is met Staph, aureus en albus hominis verwant. Proevengroep 14. Staph, aureus equi = Bo. I = Bo. II = Staph, aureus hominis. Staph, aureus equi is met Staph, albus hominis verwant. Proevengroep 15. Staph, aureus hominis = Bo. I. = Bo. II. = Staph, aureus equi. Proevengroep 16. Staph, albus hominis verhoudt zich als verschillend van Bo. I., Bo. II., Staph,aureus equi en hominis.



??? Staph. albus hominis vertoont eenige verwantschap met Staph. aureus hominis;is verschillend van Bo. /., Bo. II., en Staph. aureus equi. Daar het nog steeds niet gelukt was door entingen met staphylococcen bij paardenbotryocomen te verwekken, heb ik het als aangewezen beschouwd, met mijnmateriaal in deze richting ook eenige proeven te nemen. De staphylococcen, welke ik bij deze entingen gebruikte, waren ook hier weerSt. I., St. II., en St. III. Zij waren steeds op voedingsbodems verder gekweekt;eenige malen had ik ze bij caviae ge??nt en daaruit verder gekweekt, ten einde devirulentie er van in stand te houden. Voor deze entingsproeven heb ik gebruikt 3 paarden; elk dezer werd ge??nt meteen der staphylococcen-stammen en wel subcutaan en intramusculair, resp. aande rechter en linker halsvlakte. In het kort zijn de resultaten der entingen onder 1 en 2 geformuleerd: 1. De gebruikte staphylococcen waren in staat aan de entplaats eene,

dikwijlshevige, phlegmoneuse ontsteking teweeg te brengen. Door de subcutane injectiesmet staphylococcus pyogenes aureus equi en staphylococcus pyogenes albus hominishadden zich aan de betreffende entplaatsen binnen 2 weken abscessen met dui-delijke fluctuatie ontwikkeld. In de andere gevallen kwam het tot volkomen re-sorptie van de phlegmoneuze processen. 2. Een botryomycoom is aan geen der injectieplaatsen opgetreden. Dat het door middel van entingen met botryococcen wel gelukt botryomycomente verwekken, terwijl door entingen met staphylococcen slechts voorbijgaandereactieve ontstekingen optreden en tot heden nog nooit tot het ontstaan vanbotryomycomen hebben geleid, pleit nog niet tegen de identiteit van de beide coc-censoorten. Men mag niet uit het oog verliezen, dat aan deze proeven moeilijkheden ver-bonden zijn, want, wanneer inderdaad de botryogene eigenschap van staphylococcusaangenomen kan worden, dan is het toch

niet te verwachten, dat deze eigenschapsteeds voor den dag treedt. Veel eerder zal zij zich onder daarvoor gunstige omstan-digheden uiten. Is deze eigenschap bij een bepaalde stam niet gepraeformeerdaanwezig, dan zijn bij het ontstaan ervan ongetwijfeld tot nog toe onbekendeomstandigheden in het spel, welke zich bij een exacte proef moeilijk laten inscha-kelen. Eerst langdurige proefnemingen kunnen misschien omtrent die onbekendeomstandigheden ons opheldering verschaffen.



??? Maatschappij voor Diergeneeskunde. Aangenomen zijn tot lid van de Algemeene Afd. de H.H.:P. de Jong, te Utrecht, B. J. J. Vers?Šlewel de Wit Hamer,te Schoonhoven, G. v. d. Most, te Schiedam, D. Lagas, te Utrecht,G. H. Stotijn, te Utrecht. Berichten. Personalia. Wederom benoemd tot leeraar aan de Rijkslandbouwwinterschoolte Utrecht, Dr. J. H. Picard, te Zeist; en aan de Rijkslandbouwwinterschool te Leeuwarden, H. F. Ferwerda. Bij Koninklijk Besluit van 17 Augustus 1916 nÂ°. 26 zijn, op den voet van hetbepaalde bij art. 2, onder 2Â°. van het sedert gewijaigd Koninklijk Besluit van 11Maart 1909 nÂ°. 12, en alzoo voor den tijd van acht jaren, gerekend van de dagtee-kening van dit besluit, benoemd, bij het reserve-personeel der landmacht, totreserve-paardenarts der 2de klasse de heeren: H\'. J. H. Vullinghs, P. N. Wilders,S. J. Hoogstra, E. A. Siebelink, R. Bakker, S. B. Luitjens, A. H. J. Pinkse,D. Lagas en J. G. H. Holsheimer, veeartsen. Bij

beschikking van den Minister van Landbouw, Nijverheid en Handel, van17 Augustus 1916, Directie van den Landbouw, nÂ°. 20370, iste afdeeling, zijn,voor het tijdvak van 1 September 1916 tot 1 September 1917, aan \'s-Rijks Veeartse-nijschool te Utrecht benoemd tot assistent bij: a. de physiologie, A. j. Bijl, te Utrecht; b. de pathologische anatomie, H. S. Frenkel, veearts te Utrecht; e. de cliniek en de bijzondere ziektekunde en geneesleer, G. j. Loran, veeartste Utrecht; d. de cliniek en de heelkundige leervakken, G. H. Stotijn en D. van der Maas,beiden veearts te Utrecht; e. de cliniek voor kleine huisdieren, de geneesmiddelleer en de oogheelkunde; iÂ°. L. J. J. Geldof, veearts te Utrecht, onder gelijktijdige toekenning van eervol ontslag als tijdelijk assistent bij de cliniek en de verloskunde aan genoemdeonderwijsinrichting; 2Â°. P. de Jong, veearts te Utrecht; f. de cliniek en de verloskunde, G. van der Most, en C. J. de Gier, beidenveearts te Utrecht; g. de

anatomie, F. W. K. de Moulin, veearts te Utrecht. Bij beschikking van den Minister van Landbouw, Nijverheid en Handel, van22 Augustus 1916, Directie van den Landbouw, nÂ°. 21231, iste Afdeeling, is,voor het tijdvak van 1 October r9i6 tot 1 October 1917, wederom benoemdtot leeraar aan de Rijkslandbouwwinterschool te Zutphen. dr. H. C. L. E. Berger,te Zwolle. v. Heelsbergen.



??? STAAT van de gevallen van besmettelijke veeziekten, in Nederland geconstateerd geÂ?durende de maand Juli 1916. Opgemaakt door het Ministerie van Landbouw, Nijverheid cn Handel.(De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal eigenaren aan onder wier vee de ziekte werdgeconstateerd). Provincie. Veepest. 4>V \'nbcC en klauwzeer c oj </) c o C O J;w OT3 S -o ft bij paardschaap. G v oQ.i/iCu O.3u J2.a N V \'nCluC t??33 t Honds*dolheid. -I -oc O s "?– 3 n â– s 5 c J w o00 re_C u O06 > -C H S Bij honden kat Bij allevee Friesland .... â€” â€” â€” â€” 146(6) â€” 89(9) 55(35) â€” 4(4) â€” â€” Groningen.... â€” â€” - â€” â€” â€” 44(4) â€” â€” â€” â€” â€” Drenthe...... â€” â€” â–  â€” â€” 126(13) â€” 2(2) â€” â€” â€” â€” â€” Overijsel .... â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” 1(1) â€” â€” Gelderland .. â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” 6(6) â€” 2(2) - â€” Utrecht ...... â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” NoordsHolland â€” - â€” â€” â€” â€” 40(10) â€” â€”

1(1) â€” â€” ZuidsHolland â€” â€” â€” â€” 5(2) â€” 7(1) 84(49) â€” 3(3) â€” â€” Zeeland...... â€” â€” â€” - â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” Noord=Brabant â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” 2(1) â€” 4(4) â€” â€” ld) HF.T RIJK .. â€” â€” â€” â€” 277(21) â€” 182(26) 148(92) â€” 16(16) â€” â€” Vroeger geconstateerde ziektegevallen, welke begin Juli 1916 nog niet ge??indigd waren. Zuid=HolIand â€” â– â€” â€” â€” 120(1) 190(4) â€” â€” â€” â€” â€” Noord=Holland - - â€” â€”â–  17(2) â€” 186(23) â€” - â€” â€” â€” Friesland ..... â€” â€” â€” â€” 157(4) â€” 271(28) \' - â€” â€” â€” â€” Groningen.... â€” â€” â€” - â€” â€” 12(3) â€” â€” â€” â€” â€” Drenthe...... â€” â€” â€” â€” 102(4) - 4(4) â€” â€” â€” â€” â€” Limburg .... 2(1) HET RIJK .. â€” â€” â€” â€” 396(11) â€” 665(63) â€” â€” â€” â€” â€”



??? Necrologie. J. K. F. DE DOES. f De telegraaf bracht uit Indi?? de treurige tijding van het over-lijden van De Does. Met hem ging een braaf mens, een collegiaalcollega en op wetenschappelijk gebied een sieraad van deveeartsenijkunde, heen. Hij was een ijverig werker die stilzijn gang ging en te bescheiden was om zich op den voorgrondte plaatsen. Jakob Karel Frederik de Does werd 7 Juni 1868 te Bataviageboren. Hij studeerde van 1885â€”\'89 aan de Rijks. Veeartsenij-school te Utrecht en werd na het verkrijgen van het veearts-diploma,assistent in physiologie en pathol. anatomie bij den leeraar Ham-burger. Het volgend jaar, 1890, werd hij reeds als zoodanig opverzoek eervol ontslagen en in Febr. 1891 aangesteld als gouverne-mentsveearts in Nederl.-Indi??. Na 5 jaren in die betrekking werk-zaam te zijn geweest werd De Does in 1896 als veearts gedetacheerdbij het (medies) pathologies laboratorium te Weltevreden. Hierwas hij volkomen op zijn plaats, hij bleef er elf

jaar en gedurendedien tijd deed hij, meestal in samenwerking met den chef van datlaboratorium, Dr. J. de Haan, vele onderzoekingen op veeartse-nijkundig pathologies gebied. Een reeks van tijdschriftartikelenvan zijn hand zagen het licht; deze artikelen waren steeds strengwetenschappelijk en tot in de kleinste bijzonderheden uit- en af-gewerkt. Daar ze meestal in het geneeskundig tijdschrift voorNed.-Indi?? en in het hollands werden gepubliceerd, trokken zein de veeartsenij kundige wereld niet steeds de aandacht die zeverdienden. De Does deed zich hier kennen als een stoer en nauw-gezet werker die geen moeite en tijd spaarde om zich in de meestverschillende onderwerpen in te werken, hij offerde ook zijn vrijeoogenblikken daaraan op en gunde zich geen tijd voor ontspanning.De Does was in dien tijd op veeartsenij kundig gebied de voornaam-ste wetenschappelijke baanbreker in Indi??. Hij was de eerste die(in 1896) op Java babesia parasieten ontdekte; Babesia

bigeminabij karbouwen en runderen en Babesia mutans bij runderen, (hij xliii



??? zag de laatste voor Theileria parva aan, het verschil tussen mutansen parva werd eerst later door Theiler vastgesteld). Ook was hij de eerste die in Indi?? anaplasma zag (bij karbouwen)zonder echter die parasiet op de juiste waarde te schatten. MetDe Haan diagnostiseerde hij de goedaardige huidworm die op Javameermalen o.a. door Hoogkamer was geconstateerd, als sac-charomycose. Over dermatitis granulosa (plaies d\'?Št?Š) bij paardendoor hem op Java waargenomen, schreef hij een interessant artikel.De Does was de eerste die een eigenaardige bacillaire osteomyelitisbij karbouwen op Java voorkomende, wetenschappelijk ontdekte.Over trypanosomen publiceerde hij in 1901 een artikel waarinhij speciaal surra en dekziekte behandelde. Over nog verschillendeandere onderwerpen op dierpathologies gebied deed en publiceerdehij onderzoekingen. Voor het veeartsenij kundig congres van 1909 leverde hij eenbericht over ,,de laboratoria ter onderzoeking

van tropiese ziekten".In 1906 kreeg hij een opdracht van het Gouvernement om de inde Battaklanden op Sumatra voorkomende veeziekte (veepest)te bestudeeren en maatregelen daartegen aan te geven. In 1907 kwam De Does met verlof (wegens ziekte) naar Europa.Hij had zich overwerkt, had te veel aan de wetenschap en te weinigaan zich zelf gedacht en was te lang aan een stuk (16 jaar) in Indi??gebleven. Hij bleef tot 1910 in Europa en vertrok in Januari van dat jaarweer naar Indi??. Na een kort verblijf te Weltevreden en Buitenzorgwerd hij als gouvernementsveearts in Besoeki (Oost-Java) ge-plaatst. In 1911 volgde overplaatsing van Soerabaia waar hij eenpaar jaar als gouv.-veearts werkzaam was, toen tot waarnemendadjunct-inspecteur en in 1914 tot adjunct-inspecteur (over Oost-Java) werd benoemd. Deze laatste betrekking vervulde hij tot kortvoer zijn dood. In 19TI was De Does tevens benoemd tot lid vanden Gewestelijken Raad te Soerabaia. Wegens

ziekte was hij ge-noodzaakt verlof aan te vragen â€” het bleek reeds te laat te zijn.De Does heeft na zijn verlof naar Europa weinig meer gepubliceerd;in de laatste jaren was hij de oude niet meer; lichamelijk onwel zijnen niet-prettig-dienen hadden hem geknakt. Het gouvernement heeft dien ervaren ambtenaar niet steedsvoldoende gewaardeerd. Toen in 1907 het Veeartsenijkundig labo-ratorium te Buitenzorg werd opgericht, was volgens het oordeelvan bijna alle collega\'s De Does de aangewezen man om aan hethoofd daarvan geplaatst te worden. Zijn verlof wegens ziekte indat jaar behoefde geen beletsel te zijn, de betrekking had zeer goed



??? voor hem kunnen worden opengehouden, en hij had dat ten volleverdiend. Het spreekwoord dat de paarden die de haver verdienen,die niet altijd krijgen, werd hier weer bewaarheid. Den Haag, Aug. 1916. A. Vrijburg. Door de Does gepubliceerde tijdschriftartikelen:Pseudo-Mallejis of goedaardige huidworm (de Does en de Haan) GeneeskundigTijdschrift v. Ned.-Indi?? 1901. Bijdrage tot de kennis der trypanosomen, Geneesk. Tijdschrift v. Ned.-Indi?? 1901.Bijdrage tot de kennis der trypanosomen, Veeartsenijk. Bladen v. Ned.-Indi?? 1901.Boosaardige dekziekte in het Soenedangsche id. 1901. Wormfibromen en filaria embryonen in het bloed, Geneesk. Tijdschrift v, Ned.-Indi?? 1901. Dermatitis granulosa (plaies d\'?Št?Š). id. Bloedzweeten bij karbouwen (morbus maculosis bubalorum). Veearts. Bladen v.Ned.-Indi?? 1902. Heerschende oogziekte onder runderen, Veearts. Bladen v. Ned.-Indi?? 1902.Actinomycose bij het varken. Geneesk. Tijdschr. v. Ned.-Indi??.

1903.Distomatose bij caviae. Geneesk. Tijdschr. v. Ned.-Indi?? 1903.Distomum Westermanni bij een hond, Geneesk. Tijdschr. v. Ned.-Indi?? 1903.Onderzoekingen over Immunisatie tegen veepest. (Roll en de Does).Geneesk.Tijdschr. v. Ned.-Indi?? 1903. Een heerschende bacillaire beenmergaandoening der karbouwen (Osteomyelitis\' bacillosa bubalorum). Geneesk. Tijdschr. v. Ned.-Indi?? 1903.Piroplasmosen in Ned. Indi??. Geneesk. Tijdschr. v. Ned.-Indi?? 1905.Herpes tonsurans. Geneesk. Tijdschr. v. Ned.-Indi?? 1906. Die Laboratorien zur LTntersuchung der tropischen Krankheiten und der Unter-richt in derselben. Bericht 9e Internat, veearts, congres in den Haag, 1909.Dernatitis verminosa pruriens bovis. Veearts. Bladen v. Ned.-Indi?? 1912. Afwijkingen in de ligging der uterus bij de groote huisdierenop het laatst van de draehtigheid en bij den partus,met uitzondering van torsio uteri, door Dr. W. J. PAIMANS te Utrecht. De ligging van de vagina en de uterus is op

het laatst van dedrachtigheid en bij den partus bij de groote huisdieren z????, dat de



??? lengte-as van de vagina vrijwel parallel verloopt met die van hetlichaam en dat de uterus craniaal in meerdere of mindere matenaar beneden dus in ventrale richting en bij het rund tevens ietsnaar rechts afwijkt. De ventrale afwijking is afhankelijk van de richting van denonderbuikwand en bedraagt gemiddeld bij de merrie 30Â° a 350 enbij het rund 40Â° a 450. Binnen deze grenzen of niet van beteekenisdaarbuiten heeft de uterus in dat opzicht een normale ligging. Maar niet altijd is de ligging der uterus normaal. Wijl de uterus betrekkelijk los in de buikholte is gelegen enalleen door de vagina en min of meer door de ligamenta lata wordtgefixeerd, is behalve een draaiing om de lengteas, zooals aanwezigis bij torsio uteri, ook mogelijk draaiing om een as, welke men zichin het caudaal gedeelte van de uterus kan denken, loodrecht op delengteas, hetzij dan in horizontale of verticale richting of zelfsin schuine. Draait de uterus daar om een horizontale as dan kan men

krijgeneen grootere dan normale afwijking der uterus in ventrale richting,welke anteversio uteri heet, of een afwijking in dorsale richting, welkeretroversio uteri wordt genoemd, in navolging van den naam,welke aan deze afwijking in de ligging der uterus van de vrouwwordt gegeven. Bij draaiing om een verticale as volgt een afwijking van deuterus naar ter zijde of lateroversio uteri. Heeft de draaiing plaats om een schuin geplaatste as, dan is deafwijking der uterus in een richting tusschen de genoemde in. Bij de vrouw is volgens Treub r) in de eerste helft van de zwanger-schap retroversio uteri een veelvuldige afwijking, in de laterezwangerschapsmaanden is een parti??ele uitstulping van den uterus-wand niet zeldzaam en aan het einde van de zwangerschap kanalleen sprake zijn van lateroversio of van anteversio uteri. Bij de grootc huisdieren is aan de afwijkingen in de ligging vande uterus met uitzondering van de torsio uteri tot voor betrekkelijkkorten tijd weinig aandacht

geschonken. In de Fransche werken over verloskunde bij de huisdieren vindenwij er het eerst melding van gemaakt door Rainard2). Hij achtmogelijk de lateroversio en de anteversio uteri en bespreekt eerstde lateroversio, de zijdelingsche afwijking van de uterus naar rechtsen naar links, maar deze heeft volgens die bespreking heel weinigpractische beteekenis. De anteversio uteri is echter van meerbelang. Naar aanleiding v^n de waarnemingen van Schaack 3) wijst



??? hij er op dat de onderwand van de naar beneden gebogen uterusaan den voorrand van den bekkenbodem een naar achter gekeerdenzak kan vormen, waardoor in de uterus op die plaats een dwarseplooi wordt gevormd. Onder deze plooi, in de uitpuiling voelt menhet kalf of deelen daarvan. Nadat Schaack had ondervonden dat door eenvoudige extractievan het kalf een ruptuur in die plooi ontstond, gaf hij later eenrugligging aan de koe. Daardoor strekte zich de uterus, de dwarseplooi verdween en het kalf kon telkens zonder nadeelige gevolgengeboren worden. Rainard meent dat men ook zou kunnen volstaan met denbuikwand door middel van een meermalen saamgevouwen bedlakente doen opbeuren. Saint Cyr 4) vindt blijkbaar de bespreking van de lateroversiouteri door Rainard van zoo weinig beteekenis dat hij er niet eensover spreekt en eenvoudig zegt dat bij de groote huisdieren alleenanteversio uteri mogelijk is. Maar ook deze afwijking is naarzijn meening

zeldzaam, al kan ze volgens de mededeelingen vanSchaack 3) en Garreau 5) aanleiding geven tot een zeer ernstigebemoeilijking van den partus. Blijkens zijn verdere bespreking beschouwt Saint Cyr de af-wijking der uterus in ventrale richting alleen dan als anteversiouteri, wanneer de door Schaack en Rainard beschreven dwarseplooi van den onderwand der uterus voor den cervix aanwezig is endaaronder de uitpuiling van den onderwand naar achter, zoodatdaar een blinde zak wordt gevormd. Wat de behandeling betreft, beschouwt hij ook de door Schaackaanbevolen rugligging als de eenvoudigste; dan is het gewicht vanhet kalf voldoende om dit en tevens de uterus in dorsale richtingte verplaatsen, waardoor het diverticulum en de dwarse plooi vanzelf verdwijnen. In 1888 zeggen Saint Cyr en Violet 6) eveneens dat bij de grootehuisdieren alleen anteversio uteri wordt waargenomen. Zij onder-scheiden daarbij nu echter twee graden; een waarbij de uterusalleen te veel naar

beneden is gebogen zonder meer, de tweede,waarbij als complicatie de uitpuiling van den onderwond der uterustusschen de vagina en den bekkenbodem. In het eerste geval wordt de partus betrekkelijk weinig be-moeilijkt en is het volgens hen in den regel voldoende eenigszinsin de richting van den staartwortel te laten trekken. In het tweede geval wordt de cervix meestal onvoldoende geopendof ze blijft zelfs, zooals Garreau 5) heeft waargenomen, geheel ge-



??? sloten; maar al is de cervix ook voldoende geopend dan is toch departus meer bemoeilijkt dan in het eerste geval en komt men ookvolgens hen het best\' tot een gunstig resultaat als men aan het diereen rugligging geeft. In verband met de torsio uteri bij de merrie bespreken SaintCyr en Violet een afwijking in de ligging van ?Š?Šn uterushoorn.Hierop zullen we nader terugkomen. Niettegenstaande Saint Cyr en Violet 6) zeggen dat bij de grootehuisdieren alleen anteversio uteri wordt waargenomen, wijstBrissot 7) op het voorkomen van ,,1\'obliquit?Š laterale de la matrice"dus van de lateroversio uteri bij het rund. Hij herinnert er aan dateenige afwijking naar rechts bij het rund normaal is, maar dat onderVerschillende omstandigheden de uterus naar links kan afwijken,zoodat ze onder en achter de pens komt te liggen. Men kan danrechts het kalf niet stooten, maar wel links. Dit is inderdaad niet zeldzaam, want persoonlijk heb ik dit ookmeermalen waargenomen; maar ik heb

nooit daarbij opgemerktdat de vrucht daarvan nadeelige gevolgen ondervond of de partusdaardoor werd bemoeilijkt, zooals Brissot aangeeft. V\\ at betreft de Engelsche werken over verloskunde geeftFleming8) in 1878 slechts een vertaling van Saint Cyr, terwijlCr aig 9) in 1912 eenigszins verkort vrij wel hetzelfde vertelt. In de oudere Duitsche werken werden afwijkingen in de liggingvan de uterus met uitzondering van torsio uteri zelfs niet eensgenoemd. Carsten Harms 10) besprak den hangbuik, de afscheuring vanden rechten buikspier en de hernia uteri; hij wees er op dat in diegevallen bij den partus een buikligging en zelfs een rugligging vanhet moederdier noodig is om de vrucht te kunnen ontwikkelen,echter zonder aan de afwijking in de ligging der uterus verdereenige bespreking te wijden. C. Harms en Eggeling ") hebben zelfs in 1896 hieraan nog nietsgewijzigd. Franck 12) besprak alleen de hernia uteri, doch rekende hiertoeook de afscheuring van de vasthechting van

den rechten buik-spier aan het bekken. Hij schreef wel dat de vrucht dan heel diepin de buikholte wegzakt en dat bij den partus menigmaal een rug-ligging van het moederdier noodig is om de vrucht te bereiken,maar hij zegt verder niets omtrent afwijkingen in de ligging deruterus. G??ring 13) herhaalt in 1893 nog woordelijk wat Franck heeftgeschreven.



??? De Bruin u) zegt in 1897 dat bij het rund alleen anteversionteri mogelijk is en bespreekt deze aan de hand van Rainarden Saint Cyr et Violet. Ten opzichte van de behandeling wijst hij er op dat de Hollandscheveearts Reimers meermalen de bemoeilijking van den partus hadverminderd door den buikwand van het rund met behulp van eenomwonden plank te laten opheffen; een behandelingsmethodewelke reeds in 1338 door Lecocq 15) is aangegeven om deelen vande vrucht beter onder het bereik van de hand van den verloskundigete brengen. De dwarse plooi in den onderwand der uterus beschouwt Df.Bruin niet als het gevolg van de uitpuiling van den onderwand,maar als een primaire instulping en als oorzaak van de uitpuilingen geeft er daarom den naam aan van inflexio uteri. Een kwestievan opvatting, welke aan het wezen der zaak niet veel verandert,maar indien men rekening houdt met de eigenaardigheid in denanatomischen bouw van den overgang van den

onderbuikwand inden bekkenbodem bij het rund, waarop Goubaux 16) het eerst heeftgewezen en welke daarin bestaat dat de spieren van den buikwandzich niet vasthechten, aan den voorrand van den bekkenbodemmaar aan den onderwand en tevens in aanmerking neemt de rich-ting waarin de uitdrijvende kracht werkt, dan zal men naar mijnmeening toch tot de conclusie moeten komen dat de uitpuilingvan den ventralen wand der uterus primair is. Tapken 17) heeft in 1910 in de bespreking van De Bruin geenveranderingen aangebracht. In de nieuwste Duitsche werken over veeartsenij kundige verlos-kunde wordt door Schmidt 1s) en Albrecht 19) de anteversio uterivrij wel op dezelfde wijze besproken als door De Bruin. Schmidt maakt echter bovendien onder den naam Retroversiouteri met een enkel woord melding van een afwijking in de liggingvan de uterus bij een varken, door Meyer 20) waargenomen en doordezen beschreven als Hernia perinealis uteri en onder den

naamLateroversio uteri van een liggingsverandering der uterus bij eenmerrie, welke door Eckmeyer 21) werd waargenomen en als Re-flexio uteri beschreven. Albrecht22) geeft den naam Retroflexio uteri aan deze afwijkingin de ligging der uterus bij de merrie, waargenomen en beschreven,behalve als Reflexio uteri door Eckmeyer, later als Retroflexiouteri door FausTLE 23) elk ?Š?Šn geval en als Versio uteri doorTapken 24 en 25) vijf gevallen. A



??? Deze afwijking bestaat daarin dat ?Š?Šn van de beide uterus-hoornen in caudale richting omge-bogen is en dus naast het corpusuteri en de vagina is gelegen.In den teruggeslagen hoorn be-vinden zich bij een gewone liggingvan de vrucht, het hoofd en debeide voorbeenen, zoodat er nietsin het corpus uteri en de vagina is;of wel een of twee van deze driedeelen bevinden zich er in, ter-wijl de twee of het eene anderein de vagina zijn gelegen; de rompen de achterbeenen zijn craniaalgericht in den anderen uterus-hoorn. Bij een stuitgeboorte bevinden zich een of de beide achterbeenenin den in caudale richting omgebogen uterushoorn. Door de aanwezigheid van het foetus in de uterus zal het gedeeltea wat naar rechts en b wat naar links worden gedrukt. Het feit dat alleen in de allerlaatste Duitsche werken over deverloskunde van de huisdieren over deze afwijking in de liggingder uterus van de merrie wordt gesproken, waarbij Schmidt naarslechts ?Š?Šne mededeeling

verwijst en Albrecht naar een drietal,doet veronderstellen dat zij zeer zelden voorkomt. Daar staat, echtertegenover dat Tapken alleen vijf gevallen heeft waargenomen, zoo-dat het niet onmogelijk is dat meerdere waarnemingen niet gepu-bliceerd werden, te meer nog omdat, zooals we nader zullen zien,de resultaten der behandeling lang niet schitterend waren; mis-lukkingen worden meestal niet bekend gemaakt. Bovendien hebben alle genoemde schrijvers verschillende namengegeven aan dezelfde afwijking; misschien zijn er enkele mede-deelingen onder nog andere benamingen. Dit gaf mij aanleiding een nader onderzoek in te stellen, en zooheb ik werkelijk, voornamelijk in de Fransche literatuur, een enander gevonden wat hierop betrekking heeft. Saint Cyr et Violet6) behandelen bij de bespreking van detorsi?? uteri der merrie uitvoerig de mededeelingen van Le Berke 26)en Mutelet 27). Zij willen de door deze veeartsen beschreven af-wijkingen beschouwd zien als

een vorm van torsio uteri, niettegen-staande Mutelet deze, zooals hij ze bij ?Š?Šn merrie heeft waarge-nomen, retroflexie van een der uterushoornen noemt en Le Berre



??? de afwijking slechts beschouwt als een uitpuiling van den uterus-wand ter hoogte van den overgang van het corpus uteri in een deruterushoornen. Bournay 28) bespreekt in de Encyclop?Šdie v?Št?Šrinaire vanCad?Šac de afwijking onder den naam van R?Štroflexion ui?Šrinein het kort aan de hand van de beschrijvingen van Le Berreen Mutelet. Hij wijst er evenwel op dat Saint Cyr en Violetze naar zijn meening ten onrechte als torsio uteri beschouwen. De afwijking door Mutelet waargenomen, komt volkomenovereen met die, welke de bovengenoemde Duitsche veeartsenhebben beschreven. Le Berre zegt 23 gevallen te hebben waargenomen en beschrijfter vier van. Het groot aantal en vooral de betrekkelijk gunstigeresultaten door hem verkregen, want slechts 9 van die 23 merri??nzijn gestorven, doen reeds min of meer vermoeden, en uit de be-schrijving volgt duidelijk dat niet in alle gevallen van Le Berreeen uterushoorn geheel teruggeslagen was. Hij spreekt dan ook

slechts van een uitpuiling van de uterus,,,un cul de sac ut?Šrin"; maar wanneer deze zoo groot is en zoo verin caudale richting gaat, dat ze naast de vagina komt te liggen,zooals in het derde en in het vierde door Le Berre beschrevengeval, dan kan het toch niet anders of in enkele van de door hem"waargenomen gevallen was een uterushoorn geheel teruggeslagen;in zijn inleiding laat hij dit ook eenigszins doorschemeren. In het eerste door Le Berre beschreven geval was het blijkbaarslechts een laterale uitpuiling van de uterus; in het tweede blijktuit de beschrijving niet duidelijk hoever de uitpuiling zich incaudale richting uitstrekte en is het dus niet met zekerheid te zeggenof het slechts een uitpuiling was, dan wel of hierbij de uterushoornteruggeslagen was. Thomassen29) beschrijft een geval waarbij het hoofd van hetveulen op den borstwand was teruggeslagen en de beide voorbeenen,gebogen in den carpus, zich bevonden in een â€ždiverticulum", ,,uncul de sac de la

matrice". Maar een diverticulum waar de voor-beenen over de lengte van den geheelen onderarm ingedrongen zijn,zoodat zij bij het exploreeren in het midden van de vagina aan delinkerzijde buiten deze worden gevoeld, kan wel niet anders zijngeweest dan de in caudale richting omgebogen linker uterushoorn. De Engelsche veearts Thomson30) doet onder den titel â€žHerniaof the gravid uterus; delivery; amputation of the uterus and re-covery of the mare" een hoogst merkwaardige mededeeling. Zijn hulp werd gevraagd voor een zesjarige merrie, welke nog



??? een week voor het berekende einde van de drachtigheid was, heviglag te persen en niet kon of wilde opstaan. Bij onderzoek vond hij de cervix dicht bij de vulva en zoo weiniggeopend, dat er slechts twee vingers in gebracht konden worden.Hij meende niet beter te kunnen doen dan eenvoudig afwachtentot de cervix zich verder opende. Terwijl hij zich even verwijderde om een anderen pati??nt te onder-zoeken, kwam een groot rood gezwel buiten de vulva. Dit bleekte zijn een deel der uterus met het veulen er in. De uterus was dooreen scheur in den bovenwand der- vagina in de vulva en verdernaar buiten gekomen. . Na een subcutane injectie van morphine werd een insnijdinggemaakt in de uterus en het veulen er uit getrokken. Het bleek nute zijn de linkerhoorn met een deel van het corpus uteri. Na het aanbrengen van een ligatuur werd de uterushoorn ge-amputeerd en de stomp door de ruptuur der vagina in de buikholteteruggebracht. De merrie was eenige

dagen daarna weer volkomengezond en ondervond er ook verder geen nadeelige gevolgen van. Ook bij deze merrie dus een ombuiging van den linker uterushoornin caudale richting, maar daarna perforatie van de vagina, waar-door de uterushoorn met de vrucht er in buiten de vulva kwam. Marcq en Rigot 31) hebben een geval beschreven waarbij hethoofd en de beide voorbeenen in een â€žrepli ut?Šrin" waren gelegen,zoodat ze aan den linkerkant naast de vagina te voelen waren.Ook bij deze merrie moet de linkerhoorn van de uterus in caudalerichting omgebogen zijn geweest. Volgens de beschrijving is hetwaarschijnlijk dat ook de rechterhoorn met de achterbeenen alsinhoud min of meer, al is het niet zoo ver, teruggeslagen is geweest. Lichtenstern 37) heeft onder den naam Reflexio gravidi utcriad sinistrum een geval beschreven door hem waargenomen bij eenelfjarige merrie. Het linker voorbeen van het veulen lag in de vagina,het hoofd en het in den carpus

gebogen rechter voorbeen in hetbekken naast de vagina in den teruggeslagen linkerhoorn dei-uterus. Nadat de merrie met de achterbeenen c.a. i Meter hooger wasgeplaatst, gelukte het door massage in de vagina den teruggeslagenuterushoorn in de buikholte te krijgen, waarna repositie van hethoofd en het rechter voorbeen kon plaats hebben- en het veulengeboren werd. Zoowel het veulen als de merrie bleven leven. Persoonlijk heb ik het volgende waargenomen. Bij de circa 18-jarige merrie van J. B. te E. was \'s nachts het vruchtwater afge-vloeid. Wijl de merrie meermalen gemakkelijk een veulen had ge-worpen en dit nu niet volgde, werd \'s morgens spoedig de hulp van



??? den veearts ingeroepen. Deze zag geen kans den partus te termi-neeren en gaf daarom het advies de merrie te zenden naar de ver-loskundige cliniek van \'s Rijks Veeartsenijschool, waar ze \'s na-middags om 6 uur aankwam. Bij onderzoek bleek dat het hoofd en de voorbeenen van hetveulen zich niet in, maar aan den linkerkant naast de vaginabevonden. Vrij diep in de buikholte, aan het einde van het corpusuteri, kon men aan den linkerkant met de toppen van de vingers?Š?Šn olecranon en de onderborst betasten. Het voorstel van hetveulen ging achter een ombuiging van den uteruswand buiten hetcorpus uteri en de vagina in caudale richting, de romp en hetachterstel verdwenen naar rechts en craniaal in de diepte en kondenniet worden betast. De linkerhoorn van de uterus met het hoofd ende voorbeenen van het veulen er in moest dus naar \'achter zijn om-gebogen. Alle mogelijke pogingen werden in het werk gesteld om iets meervan het veulen onder het

bereik van de hand te brengen. Bij hetliggende dier het achterstel hooger en het voorstel hooger, al ofniet bij rugligging; bij het in den noodstal staande dier het aan-brengen van een broek onder den buik, wijl het in vrij sterke mateeen hangbuik had, en ook het ophijschen van het voorstel; nietsmocht baten, het was niet mogelijk iets meer van het veulen tebereiken. Alleen het verrichten van sectio caesarae bleef dus over; maarhet was een oude merrie, welke voor het werk weinig waardehad en in hoofdzaak nog werd gehouden, omdat het een goedefokmerric was. Het veulen was nu echter dood en de merrie ver-keerde in heel goeden voedingstoestand, daarom werd den eigenaargeadviseerd het dier onverwijld voor de slachtbank te bestemmen,hetgeen dan ook geschiedde. Bij de lijkopening werd de diagnose ten volle bevestigd. * Ten slotte heeft volgens een persoonlijke medcdeeling de veeartsL. van Bergen te Borger een geval waargenomen. Zijn hulp werd gevraagd

voor een merrie welke reeds een paaruren aanstalten maakte om haar veulen te werpen. Bij het onderzoek bleek dat links tusschen de anus en de vulvaeen verdikking was, waarin de hoeven van het veulen waren tevoelen. De vagina en het corpus uteri waren ledig, terwijl linksdoor den wand der vagina heen het hoofd en de voorbeenen van hetveulen te voelen waren. Met de hand verder gaande konden de onder-borst en de ellebogen van het veulen worden bereikt, maar de onder-armen en de hals verdwenen achter een sterke plooi van de uterus.



??? Ook hier was de linkerhoorn van de uterus met zijn inhoudin caudale richting omgebogen en zoo ver in het perivaginaalweefsel doorgedrongen, dat hij aan het perinaeum onder de huidmerkbaar was. â€? Aangezien het onmogelijk was de beenen en het hoofd uit denomgebogen hoorn te halen, wilde Van Bergen deze deelen afzagen;maar alleen bij het staande dier en slechts met ?Š?Šn been geluktedit. Terwijl hij met het tweede been bezig was, liet de merriezich vallen, waarbij de stomp van het afgezaagde been de uterusperforeerde, zoodat tot afmaken geadviseerd moest worden. Voor een goed overzicht volgt hieronder van de mij bekendegevallen een lijst, vermeldende den naam van den waarnemer,de benaming, welke door dezen aan de afwijking werd gegeven,den hoorn, welke was teruggeslagen, de ligging van het veulen,de behandeling, welke werd ingesteld, met het resultaat daarvanen ten slotte den afloop. I Eckmeyer: Reflexio uteri; linkerhoorn teruggeslagen;

hoofden voorbeenen daarin en niets- in de vagina; bij pogingen om methaken het achterstel bij te halen, ruptuur der uterus; merrie af-gemaakt. II FauSTLE: Retroflexio uteri; linkerhoorn teruggeslagen; hoofden rechter voorbeen daarin, linker voorbeen in de vagina; na ver-geefsche pogingen tot repositie werd de merrie afgemaakt. III 4 Tapken: Versio uteri; beide achterbeenen in den terugge-slagen hoorn, na exarticulatie in de spronggewrichten den partusgetermineerd, maar met ruptuur van de uterus; merrie daaromafgemaakt. IV Idem, Idem: ?‰?Šn voorbeen in den carpus gebogen in den terug-geslagen hoorn, ?Š?Šn in de vagina en het hoofd op den ribwand;na repositie van het abnormaal liggend voorb?¨en den partus geter-mineerd, maar daarna afmaking wegens ruptuur van de uterus.



??? V Idem, Idem: Niets in de vagina; perforatie van den uterus-wand bij het onderzoek door een empirist; daarom afmaking dermerrie. VI Idem, Idem: Beide voorbeenen in den teruggeslagen uterus-hoorn; het hoofd op den ribwand; verwijdering dezer deelen nadoorsnijding van de beide onderarmen en den hals met het em-brvotoom van Pflanz; merrie hersteld. VII Idem, Idem: Niets in de vagina; vergeefsche pogingen omiets te doen; afmaking der merrie. VIII -Le Berre: Cul de sac ut?Šrin, diverticulum uteri; rechterhoornteruggeslagen; hoofd en linker voorbeen daarin, rechter voorbeenin de vagina; partus getermineerd na wegname van het rechtervoorbeen en repositie van het ander voorbeen en het hoofd; merriegestorven door gangraen der uterus. IX Idem, Idem: Linkerhoorn teruggeslagen; rechter voorbeendaarin en linker voorbeen en hoofd in de vagina; rechter voorbeengereponeerd; de merrie hersteld. X Mutelet: R?Štroflexion d\'une des cornes ut?Šrines;

rechterhoornteruggeslagen; beide achterbeenen erin; niets in de vagina; langSden vaginaalwand den uterushoorn in de buikholte teruggedreven,daarna repositie en herstel van de merrie. XI Thomassen: Diverticulum ut?Šrin; cul de sac de la matrice; linkerhoorn teruggeslagen; beide voorbeenen in den carpus gebogen er in,het hoofd op den linker ribwand; na repositie van hoofd en voor-beenen den partus getermineerd; de merrie gestorven.



??? XII Thomson: Hernia of the gravid uterus; de linkerhoorn met hethoofd en de voorbeenen van het veulen er in, teruggeslagen, naperforatie van den vaginaalwand, tot buiten de vulva; na incisie vanden uterushoorn extractie van het veulen, amputatie van denuterushoorn, repositie van den stomp en herstel van de merrie. XIII Marcq en Rigot: Repli ut?Šrin; linkerhoorn teruggeslagen;hoofd en beide voorbeenen er in; na vergeefsche pogingen totrepositie, de merrie afgemaakt. XIV Lichtenstern: Reflexio gravidi uteri ad sinistrum; linker-hoorn teruggeslagen met hoofd en in den carpus gebogen rechtervoorbeen er in; linker voorbeen in de vagina; door vaginale massagede linker hoorn in de buikholte teruggebracht, daarna repositie;veulen en merrie levend. XV Paimans: Teruggeslagen uterushoorn, links; hoofd en beidevoorbeenen er in; na vergeefsche pogingen tot verandering van dentoestand de merrie afgemaakt. XVI Van Bergen: Teruggeslagen uterushoorn, links;

hoofd en beidevoorbeenen er in; een voorbeen afgezaagd, bij de poging om ook hetander af te zagen, ruptuur van de uterus; de merrie daarna afge-maakt. Uit dit overzicht blijkt, dat .van de elf gevallen, waarbij werdmedegedeeld welke uterushoorn was teruggeslagen of waar men hetuit de beschrijving kon opmaken, negen maal de linker en slechtstwee keer de rechterhoorn de afwijkende ligging had. De inhoud van den teruggeslagen hoorn was zeer verschillend;een of beide voorbeenen al of niet met het hoofd, maar meestaltoch een of meer deelen van het voorstel. Slechts twee van dedertien keeren, dat het vermeld is, waren het achterbeenen; daar



??? stuitgeboorte ook bij de merrie betrekkelijk zelden voorkomt,kan dit geen verwondering wekken. Het meest opvallend is wel de verscheidenheid in de benamingender afwijking. Nauwelijks twee waarnemers, die er denzelfden naamaan gaven en de schrijvers van hand- of leerboeken over verloskundewilden, voor zoover zij er melding van maken, nog weer anderenamen geven. Men kan dus niet zeggen dat de bedoelde afwijkingreeds een vasten naam heeft en het is nog zaak een zooveel mogelijkcorrecten naam te kiezen. Gezien het betrekkelijk groot aantal,dat reeds gebruikt is, kan daaruit wellicht een keuze worden ge-daan en zal het niet noodig zijn nog een nieuwen er bij te zoeken. Ter beschikking zijn: reflexio uteri (Eckmeyer), retroflexio uteri(faustle), versio uteri (Tapken), cul de sac of diverticulum ut?Šrin(Le Berre en Thomassen), r?Štroflexion d\'une des cornes ut?Šrines(Mutelet), hernia of the gravid uterus (Thomson), repli ut?Šrin(M\'arcQ et Rigot), reflexio

gravidi uteri (Lichtenstern), verderlateroversio uteri (Schmidt), retroversio of retroflexio uteri(Albrecht) en torsio uteri (Saint Cyr et Violet). Nemen we in aanmerking dat de afwijking daarin bestaat dateen uterushoorn in caudale richting, dus naar achter is omgebogen,dan is ongetwijfeld de naam, welken Mutelet er aan heeft gegeven,R?Štroflexion d\'une des cornes ut?Šrines, of Retroflexio cornus uteride meest juiste en de meest volledige. Retroflexio dan bedoeld alsnaar achter omgebogen, dus bij het dier met het horizontale lichaamin caudale richting en niet zooals bij den mensch in dorsale. De diagnose van de retroflexio cornus uteri is heel gemakkelijk. Â?Ofschoon de cervix flink ontsloten is, vindt men in de vagina enzelfs in het corpus uteri niets van het veulen of slechts een gedeeltevan het voorstel of het achterstel, terwijl een of beide beenen, alof niet met het hoofd, wanneer het voorstel voorkomt, meer terzijde of meer boven naast het corpus uteri en de vagina liggen,

meerof minder ver in het bekken, zooals door den wand der vagina heengemakkelijk is te voelen. Uit een differenti??el-diagnostisch oogpunt kan eigenlijk alleende uterusruptuur in aanmerking komen; maar het verschil is tochheel duidelijk. Bij uterusruptuur is de algemeene toestand van demerrie niet zoo gunstig en bij het plaatselijk inwendig onderzoekkan men gemakkelijk het verschil waarnemen tusschen een scheurin den enkelen uteruswand en de plooi van den dubbelen uterus-wand op de plaats, waar de uterushoorn is omgebogen. Opmerkelijk is wel dat enkele schrijvers vermelden dat zij eerstdachten aan torsio uteri en dat Saint Cyr en Violet de afwijking



??? als een vorm daarvan willen beschouwen. Bij de waarnemingdoor mij persoonlijk gedaan, heb ik er ook een oogenblik aangedacht. Dit komt door de zooeven genoemde plooi van den uteruswand,welke zich bevindt aan de linker of rechter zijde, naar gelang delinker of rechter hoorn is omgebogen, en zuiver verticaal of min ofmeer schuin verloopt, maar steeds een hoek van circa 90Â° maaktmet de lengteas van de uterus. Verwisseling van deze plooi met de plooien bij torsio uteri ismin of meer mogelijk omdat bij de merrie de torsio in den regelmeer het corpus uteri en minder de vagina betreft, wat bij het rundslechts zelden het geval is; in verband hiermede loopen de plooienbij de merrie ook minder in longitudinale richting Wanneer men echter bekend is met en denkt aan de mogelijkheidvan retroflexio cornus uteri, dan is ook in dit opzicht de differentieeldiagnose gemakkelijk, want in de eerste en voornaamste plaats vindtmen bij torsio uteri geen deelen van de vrucht

naast het corpusuteri en zeker niet naast de vagina. Dan is bij torsio uteri het lumenvan het corpus uteri verkleind, doordat er steeds eenige insnoeringis, terwijl bij retroflexio cornus uteri het corpus uteri alleen plat-gedrukt is. Verder vindt men bij torsio uteri toch altijd wel meerdan ?Š?Šn plooi en deze verloopen hierbij ook steeds min of meerin longitudinale richting. De prognose is bij retroflexio cornus uteri bij de merrie zeer on-gunstig. Eenige malen was het op geen manier mogelijk iets te bereikenen in de gevallen, waarin het mogelijk was den partus te termi-neeren, was dit gepaard gegaan met zooveel moeite, dat meestal-een ruptuur of gangraen van den uteruswand het gevolg was. De behandeling zal afhangen van omstandigheden. Onwillekeurig zal men eerst probeeren de deelen, welke zich inden omgebogen uterushoorn bevinden, er uit te halen. Indienslechts ?Š?Šn voorbeen er in zit en vooral indien dit nog in den carpusgebogen is, terwijl het ander voorbeen

zich in de vagina bevindt enhet hoofd ook in de vagina is gelegen of op den borstwand terug-geslagen of als het slechts ?Š?Šn achterbeen betreft, vooral wanneerdit in den tarsus gebogen is, gelukt het wellicht en dan kan deafloop gunstig zijn. Bevinden zich beide voorbeenen en het hoofd of de beide achter-beenen in den teruggeslagen hoorn, dan zal dit wel nooit gelukken.Men kan in dit geval beproeven door een permanente drukkinglangs de vagina den omgebogen uterushoorn, welke zich in het



??? bekken bevindt, in de buikholte terug te duwen om dan de deelen,welke zich daarin bevinden er uit te halen. Dit is aan Muteleten Lichtenstern gelukt, maar anderen hebben het te vergeefsbeproefd. Kan dit niet, dan schijnt het niet raadzaam te zijn devoorbeenen in het elleboogsgewricht te exarticuleeren of de voor-beenen alsook den hals met de ketting- of draadzaag door te zagen.Daardoor wordt steeds de uteruswand zoodanig beschadigd, datperforatie of gangraen het gevolg is. Wel heeft Tapken met behulp van een embryotoom van Pflanzeenmaal met gunstig gevolg de voorbeenen en het hoofd van eenveulen geamputeerd en het laat zich ook verklaren dat daarbijhet gevaar geringer is, maar niet in alle gevallen zal men het kunnenaanwenden. Bovendien heeft men niet zoo dikwijls met retroflexiocornus uteri te maken dat men daarvoor een duur instrument zalaanschaffen, waarvoor anders bijna altijd beter de ketting- ofdraadzaag gebruikt kan worden. Gelukt de

repositie niet en kan de amputatie van deelen dervrucht niet of niet zonder groot gevaar voor de uterus wordenverricht, dan zou niets anders overblijven dan gewone sectiocaesarae of nabootsing van het geval van Thomson, door een in-snijding te maken in de vagina en af te wachten of door het persende uterushoorn daardoor naar buiten komt, of dezen met dehand daardoor tot buiten de vulva te halen en hem dan te openenom het veulen er uit te trekken. Beide manieren zijn echter niet zonder gevaar te achten. Vragen wij ons af hoe de retroflexio cornus uteri tot stand komt,en in de eerste plaats hoe de personen, die gevallen hebben waar-genomen, zich het ontstaan daarvan denken, dan blijkt dat demeeste schrijvers daaromtrent niets vermelden. Met uitzonderingvan Le Berre deelen zij alleen mede wat ze hebben waargenomenen gedaan, zonder veel beschouwingen daaraan vast te knoopen. Le Berre geeft in zijn inleiding te kennen dat hij veronderstelt,dat het veulen

zich in het corpus uteri en de beide hoornen gelijk-tijdig zou hebben ontwikkeld. Aan den overgang van h?¨t corpusuteri in de cornua uteri is normaal aan de laterale zijde een kleineinbuiging. Bij de verdere ontwikkeling van het veulen zou ditstuiten tegen die inbuiging, waardoor deze tot een plooi wordt meteen uitpuiling er voor. Die plooi met het diverticulum er voor zounaar zijn meening reeds ge ruimen tijd v????r den partus hebbenbestaan. Hij meent dit, wijl hem bij secties bleek dat de plooi diken hard was. Naar mijn meening is dit echter geen bewijs. Wijl die plooi hetXLIII 39



??? hard te verantwoorden heeft bij de pogingen tot repositie van dedaarachter gelegen deelen, kan die ook in eenige uren reeds dik enrigide worden. Ik meen dan ook het ontstaan van de retroflexio cornus uterieenigszins anders te moeten verklaren en wel op de volgende manier. De ontwikkeling van het veulen heeft normaal plaats in eenuterushoorn en het corpus uteri. Bij de strekking en rotatie van hetveulen voor den partus is het mogelijk dat een of beide hoefjestegen het caudaal gedeelte van den lateralen wand van den nietbevruchten uterushoorn komen, juist v????r de geringe inbuiging,welke zich daar bevindt, hiertegen stuiten en zoodoende eenigeuitpuiling veroorzaken. Bij de verdere ontwikkeling der rotatie enstrekking zal die uitpuiling ook verder naar buiten en naar achterworden gedreven; doch spoedig zal deze niet meer van beteekenisgrooter worden, maar de geheele, niet bevruchte uterushoorn zalin die richting worden verplaatst. Deze wordt bij de merrie

nietdoor den bevruchten vastgehouden, zooals bij het rund min of meerhet geval is. Terwijl bij het paard na de splitsing van het corpusuteri in de cornua uteri deze laatste niet meer met elkaar verbondenzijn, is bij het rund niet alleen een klein septum in het corpus uteri,zoodat de ruimte daarin reeds verdeeld is, v????r de splitsing plaatsheeft, maar daarna zijn de beide hoornen onder en boven ook nogdoor een brugvormig deel van de circulaire spierlaag verbonden. Hierdoor laat zich verklaren dat de retroflexio cornus uteri bijhet rund zoo zelden wordt waargenomen, niettegenstaande in hetalgemeen zooveel meer runderen voor de fokkerij worden gebruiktdan paarden. Bij het rund zal het niet zoo licht gebeuren dat bij de strekkingen rotatie de klauwtjes van het kalf zoo ver naar voren tegen denlateralen wand van den niet bevruchten uterushoom komen,dat verplaatsing hiervan het gevolg is. Het is mij dan ook niet gelukt in de literatuur meer dan tweegevallen bij het rund

vermeld te vinden. Een door Collin 32) dat veel overeenkomst heeft met dat het-welk Thomson bij de merrie heeft waargenomen. Alleen bij het rundis door het persen een ruptuur van de uterus ontstaan, zoodatdeze niet geopend behoefde te worden en het kalf zonder hulpgeboren was. Wijl Collin geen herstel verwachtte, werd geenbehandeling ingesteld en de koe afgemaakt, te meer nog wijl dezein goeden voedingstoestand verkeerde Verder een door Lap??tre m) , waarbij het hoofd van het kalfop den borstwand was teruggeslagen en de beide voorbeenen zich



??? in den omgebogen linker uterushoorn naast de vagina bevonden.Wijl er tevens een scheur was in den uteruswand, werd geen be-handeling ingesteld. Het ontstaan van de retroflexio cornus uteri bij de strekking enrotatie van het veulen of het kalf sluit intusschen de mogelijkheidniet geheel uit dat de afwijking somtijds reeds eenigen tijd voorden partus is tot stand gekomen, zooals Le Berre meende temoeten aannemen. Het is toch bekend dat de strekking en rotatieniet altijd plaats heeft bij het begin van den partus. Bij rectaleexploratie kon men zoowel bij de merrie als bij het rund menigmaalde beenen en het hoofd van het foetus gestrekt voelen, terwijl departus nog eenige dagen op zich laat wachten. Wijl echter de verplaatsing van den uterushoorn uit den aardder zaak veel gemakkelijker tot stand komt, indien hij slap is enniet meer gevuld met allontois-vloeistof, zal naar mijne meeningde afwijking toch in den regel wel na de opening van de eerstewaterblaas

ontstaan, wanneer in heel korten tijd een grootehoeveelheid vloeistof is ontlast en de wand van de uterus bijgevolgheel slap is geworden. Door Leclert 34) worden onder den titel â€žInflexion en arri?¨reet en bas de la corne ut?Šrine gravide" twee abnormale verlossingenvan het rund beschreven, waarbij ook wel een uterushoorn naarachter was omgeslagen, maar welke toch geheel verschillend zijnvan die, welke bij de merrie en door Collin en Lap??tre ook bijhet rund zijn waargenomen. Het is namelijk de bevruchte hoorn,welke hier de afwijking had in de ligging, terwijl het in de tot dusverbesproken gevallen steeds de niet bevruchte was. Beide malen laghet voorstel van het kalf normaal in de vagina, terwijl de achter-beenen zich in den teruggeslagen uterushoorn onder de vagina be-vonden. Het was dus een zoogenaamde â€žHundesitzige Lage",waarbij de achterbeenen niet in het lumen der vagina onder hetlichaam van het kalf lagen, maar onder de vagina in den

uterus-hoorn, welken zij in caudale richting hadden omgebogen. Leclert had dus in deze beide gevallen ook wel te doen metRetroflexio cornus uteri, maar als men de afwijking heel volledigwil aangeven, met Retroflexio cornus gravidi uteri ad partum, integenstelling met de andere gevallen, waar men dan zou moetenspreken van Retroflexio cornus non gravidi uteri ad partum. Volgens Treub is bij de vrouw een partieele uitstulping, eenuitpuiling van den uteruswand niet zeldzaam. Bij de groote huis-dieren, zoowel bij de merrie als bij het rund, kunnen we ook daarmee



??? te maken hebben en wel gedurende de graviditeit en bij denpartus. Bij de bespreking der anteVersio uteri werd er op gewezen datdeze bij het rund vooral dan een groote beteekenis heeft, wanneerdeze afwijking gepaard gaat met een uitpuiling van den ventralenwand der uterus in caudale richting. Het is dus overbodig hier nogdaarop terug te komen. Ook zonder duidelijke anteversio uteri is in verband met de nor-male ventrale afwijking der uterus een uitpuiling van den ventralenwand, met plooivorming v????r de cervix, mogelijk, zooals Lecocq 15)reeds in 1838 heeft medegedeeld. Dat bij den partus een uitpuiling in laterale richting mogelijk isen ook daar een diverticulum uteri kan worden gevormd, blijkt voorde merrie uit de mededeelingen van Le Berre3ÂŽ). Deze heeft 23gevallen waargenomen bij de merrie, maar zooals bij de besprekingvan de retroflexio cornus uteri is gebleken, betrof het in eenigedaarvan deze laatste afwijking en niet enkel een diverticulum.

Marlot 36) maakt bij de bespreking van de dwarsligglng vanhet veiden melding van uitpuilingen der uterus in laterale richting.Hij wijst daarbij ook op de plooi, welke zich bevindt aan den randyan het diverticulum uteri. Bij het rund is een uitpuiling in laterale richting eveneens mogelijk.De Bruin 14) deelt een geval mede en persoonlijk heb ik ze ookenkele malen waargenomen, voornamelijk bij liggende runderen.Het meest opvallend is de plooi, welke zich vormt op de plaats,waar de wand van de uterus is omgeknikt. In den regel is het voldoende de koe te laten opstaan om deafwijking op te heffen, zooals ook in het geval, dat door De Bruinis beschreven. De koe omleggen op de andere zijde kan eveneenseen gunstig resultaat geven. Op het laatst van de drachtigheid is een uitpuiling van hetcorpus uteri in caudale richting volstrekt geen zeldzaamheid;maar meestal ondervindt het dier daarvan geen nadeelige gevolgen.Zoowel bij hoogdrachtige merries als runderen en

zoowel bij rectaleals bij vaginale exploratie kan men menigmaal waarnemen datdeelen van de vrucht zich caudaal van de cervix uteri bevinden,hetgeen slechts mogelijk is, wanneer het corpus uteri in caudalerichting is uitgezet. In den regel vertoont het dier daardoor geen enkel abnormaalverschijnsel; alleen als de uitpuiling zoo groot is dat de bekkenholteer als het ware door opgevuld is en eenige drukking op den wandwordt uitgeoefend, wordt de werking van de buikpers opgewekt en



??? is meer of minder sterk persen het gevolg. Men spreekt dan van valsche wee??n. Deze worden het meest bij liggende dieren waargenomen en zijnvooral bij de merrie heel dikwijls van voorbij gaanden aard. Ditis niet te verwonderen wijl bij het opstaan van het dier de uterusmet haar inhoud gewoonlijk weer in de buikholte terugzakt, zoodatde prikkel voor de werking van de buikpers ophoudt. Wanneer de uterus met inhoud echter in het bekken min of meeringeklemd zit, wat vooral bij het rund niet zoo heel zelden hetgeval is, dan zijn de valsche wee??n meer blijvend, z???? zelfs dat menze vroeger als echte wee??n beschouwde. Men meende dan dat dezete vroeg optraden of als de tijd van den partus daar was, ook weldat de afwijking in de cervix gezocht moest worden, dat deze kramp-achtig gesloten was of zich niet tijdig opende; echter, zooals ikelders36) heb aangetoond, ten onrechte. Dit blijkt vooral daaruitdat het voldoende is vaginaal of rectaal de uterus met

inhoud inde buikholte terug te duwen en eenigen tijd daar in te houden,om de valsche wee??n te doen ophouden. Het feit dat die inklemming der uterus in het bekken bij het rundmeer voorkomt dan bij de merrie, niettegenstaande bij deze laatstehet gewone indringen naar verhouding meer wordt waargenomen,laat zich gemakkelijk verklaren door het verschil in den anatomi-schen bouw der bekkens van de merrie en het rund. Bij de merrie is de bekkenbodem convex, bij het rund in vrij sterkemate concaaf; bij de merrie is de ventrale vlakte van het os sacrumveel minder concaaf dan bij het rund; bij de merrie is de distantiatransversa pelvis media kleiner dan de distantia transversa pelvisanterior, bij het rund zoo niet van beteekenis grooter dan tochzeker niet kleiner. De bekkenholte heeft dus bij de merrie meer den vorm van eenafgeknotten kegel, bij het rund is ze meer tonvormig en het spreekttoch van zelf dat in een tonvormige holte inklemming veel gemak-kelijker tot stand

komt dan in een kegelvormige. Het is dus niet te verwonderen dat bij het rund langer voort-durende valsche wee??n meer worden waargenomen dan bij demerrie, niettegenstaande valsche wee??n van voorbij gaanden aard,wegens den wijden bekkeningang en den meer gelijdelijken overgangvan de buikholte in de bekkenholte bij de merrie, bij deze meervoorkomen.
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??? Huldiging van de nagedachtenis van Dr. W. C. SCHIMMEL. Namens de Commissie tot huldiging van de nage-dachtenis van Dr. W. C. SCHIMMEL, welke commissieis samengesteld uit de heeren W. van der Burg teBatavia, M. C. van BuuREN te Zuidland. J. J. F. Dhontte Rotterdam, C. Dieben te Leiden, D. H. Goossen te\'s Gravenhage, Dr. J. H. Hartog te Utrecht, Dr. A. A.Overbeek te Rotterdam, D. van der Sluijs en onder-geteekende, heb ik de eer te berichten, dat de onthullingder plaquette, welke zal worden aangebracht in het,,Instituut voor Chirurgie op het terrein van \'s Rijks-veeartsenijschool te Utrecht, zal plaats vinden op Woens-dag 20 September des namiddags te ^ drie uur in decollegezaal van genoemd instituut. Alle dierenartsen, contribuanten aan het huldeblijk,worden tot bijwoning dezer plechtigheid uitgenoodigd. Voor hen, die aan deze uitnoodiging geen gevolg kunnengeven bestaat -gelegenheid de plaquette te bezichtigen opden dag der Algemeene

Vergadering van de Maatschappij,30 September a.s., des namiddags van 3â€”6 uur en opden daaropvolgenden Zondag des voorm. van 10â€”12 uur. De onthulling zal geschieden in aansluiting met deoff icieele opening van het Instituut voor Chirurgie, waarvanhet tijdstip is vastgesteld op 20 Sept. a.s. \'s namiddagste half 3. Namens de Commissie,A. W. Heidema. _



??? Maatschappij voor Diergeneeskunde. Verslag van den toestand der Maatschappij in 1915. Een werkzaam jaar ligt achter ons, een jaar waarin belangrijkebeslissingen zijn tot stand gekomen. In de allereerste plaats dewijziging van de Statuten en het Huishoudelijk Reglement derMaatschappij, waardoor in een lang gevoelde behoefte is voorzienen de Afdeelingen ieder afzonderlijk in het Hoofdbestuur vertegen-woordigd zijn geworden. Als een, althans in de buitenwereld,het meest in het oogspringend gevolg hiervan is de naamsveran-dering die de Maatschappij heeft ondergaan. De oude Maatschappijter bevordering der Veeartsenijkunde in Nederland is herdoopten draagt, vanaf het tijdstip waarop de Koninklijke goedkeuringop de gewijzigde Statuten afkwam, 22 Februari 1916, den naamâ€žMaatschappij voor Diergeneeskunde". Dientengevolge is ook onsorgaan van naam verwisseld en zullen alle beoefenaren der Neder-landsche Diergeneeskunde goed doen zich aan te

sluiten aan dezebeweging, al zou het alleen maar zijn tot uiterlijke verfraaiing vanhun stand. In de Buitengewone Algemeene Vergadering van 20 Mei 1916, is het nieuwe Hoofdbestuur geconstitueerd. Als leden vanhet dagelijksch bestuur zijn gekozen de H.H.: J. J. F. Dhontals voorzitter, J. Mazure Czn. als ondervoorzitter-penningmeesteren Dr. H. A. Vermeulen als secretaris, terwijl als afgevaardigdenvan de Afdeelingen zijn gekozen de H.H.: H. A. Kroes voor Gro-ningenâ€”Drente, A. Veenbaas voor Friesland, A. van Heusdenvoor Gelderlandâ€”Overijsel, J. J. Wester voor Utrecht, A. L. J.Goethals voor Noord-Holland, Dr P. Vermaat voor Zuid-Holland,F. van Hootegem voor Noord-Brabant, H. J. H. Sala voor Lim-burg en J. Z. Riscn voor Zeeland. De eerste daad van het nieuweHoofdbestuur was eene verdeeling van arbeid; daartoe zijn in deHoofdbestuursvergadering van 28 Juni 1916 subcommissies ge-vormd; een van toezicht cp de Redactie van het Tijdschrift

voorDiergeneeskunde, een voor de behartiging van de belangen derpractiseerende dierenartsen en een commissie voor onderwij sbe-langen. Tn dezelfde vergadering werd de Redactie van het tijdschrift,bestaande uit de H.H. Dr. H. M. Kroon, Dr. A. Vrijburg enC. F. van Ooyen herbenoemd. Een belangrijke beslissing is genomen door het aannemen vanhet voorstel van de Afd. Zuid-Holland op de Algemeene Vergaderingvan 24 September 1915, welk voorstel inhield â€ždoor geheel Neder-



??? land een onderzoek in te stellen naar den toestand der productie-voorwaarden voor en het toezicht op de deugdelijkheid der melk,bestemd voor consumptie". Hiertoe is een commissie gevormd be-staande uit de H.H. H. A. Kroes, Dr. J. A. Winkel, Dr. J. Staal,Dr. WT. Luxwolde, E. A. L. Quadekker, J. P. v. d. Slooten,M. J. Busing, Dr. S. I. M. Mogendorff, Dr. G. C. J. Gooren,H. J. C. Horbach en L. W. de Waardt. Deze commissie is op19 Mei 1916 geinstalleerd; haar wacht een zware, moeitevolle taak.Een succes, evenredig aan haar arbeid, zal hare schoonste belooningzijn. Intusschen heeft de Maatschappij in het afgeloopen jaar,waar het de moeilijke melkkwestie gold, niet stilgezeten. Opinitiatief van onzen volijverigen melkhygi??nist Dr. S. I. M. Mogen-dorff te Schoonhoven richtte het Hoofdbestuur een adres aan deStaten van Friesland, ten einde te trachten verandering te brengenin de voorgestelde organisatie van den keuringsdient van levens-middelen in dat

gewest, in dier voege dat het onderzoek van melkniet, althans niet uitsluitend, zou worden opgedragen aan eenscheikundige-bacterioloog maar aan, of ook aan, een veearts-bacterioloog. Helaas waren toen reeds de voorbereidende werk-zaamheden in Friesland te ver gevorderd, waardoor ons doel nietwerd bereikt. In de andere provinci??n, waar een dergelijke keurings-dienst in wording of in voorbereiding is, wordt de actie krachtigvoortgezet, ten einde al het mogelijke in het werk te stellen omden dierenarts ook op dit gebied zijn rechtmatige plaats te ver-zekeren. Aan Z. Exc. den. Minister van Finanti??n zijn adressen gericht: iÂ°. met het verzoek de Rijkskeurmeesters, de gouvernementskeurmeesters en de assistenten aan de Rijksseruminrichting indezelfde klasse te plaatsen voor vergoeding van reis- en verblijf-kosten voor reizen in \'s Rijks dienst, als de â€žge??xamineerde vee-artsen" en 2Â°. om aan dierenartsen een gelijke bezoldiging toe te kennen alsaan

geneeskundigen, verloskundigen en burgerlijke ingenieurs, ingevallen waarin zij als deskundigen worden gehoord in strafzakenof waarin zij, ten behoeve van het gerecht, onderzoekingen te ver-richten hebben. Aan Z. Exc. den Minister van Landbouw, Nijverheid en Handelis het verzoek gericht te willen bewerkstelligen, dat de werkzaam-heden van de plaatsvervangend-districtveeartsen beter dan totop heden worden gehonoreerd. Een uittreksel van het rapport â€žKroes" over den werkkringvan hulpkeurmeesters en veeopzichters is gepubliceerd en heeft in



??? enkele kringen dier ambtenaren nogal wat stof doen opwaaien;het rapport â€žVeeteeltonderwijs" is uitgebracht door de commissiebestaande uit de Heeren A. W. Heidema, H. Wibbens enH. A. Kroes, benoemd ingevolge het besluit van de 55ste Alge-meene Vergadering van 27 November 1914; een onderzoekwordt ingesteld naar het voorkomen, eventueel zich uitbreidenin ons land van de sclerostomatosis bij het paard, een com-missie van enqu??te is werkzaam, ten einde feiten te verzamelenom op daadwerkelijke gronden het onbillijke te kunnen bewijzenvan de uitspraak der vergadering van de vereeniging tot ont-wikkeling van den Landbouw in Holland\'s Noorderkwartier ,,datdikwerf spoedige en noodige hulp bij de vlekziekte der varkensontbreekt en het daarom wenschelijk is dat m?Š?Šr personen de be-voegdheid verkrijgen tot het verleenen van hulp." Vervolgens is in een conferentie van het Hoofdbestuur met denDirecteur-Generaal van den Landbouw en den

Directeur der Rijks-seruminrichting, op 27 Januari 1916 te \'s-Gravenhage gehouden,besloten, dat jaarlijks, onder leiding van den Directeur-Generaalvan den Landbouw, een vergadering zou worden gehouden met denDirecteur der Rijksseruminrichting en provinciale afgevaardigden,uit de leden der Maatschappij gekozen, ten einde tot een goedesamenwerking te geraken van het Rotterdamsche Instituut en deNederlandsche practici. De eerste vergadering heeft plaats gehadte \'s-Gravenhage op 18 Augustus 1.1. Als provinciale afgevaardigdenfungeerden de H.H.: A. Wolf voor Groningen, A. Veenbaasvoor Friesland, Dr. J. Staal voor Drente, E. J. Dommerholdvoor Overijssel, A. van Heusden voor Gelderland, W. v. Haselenvoor Utrecht, C. Roodzant voor N.-Holland, J. J. Hendriksevoor Z.-Holland, C. M. van Rooyen voor N.-Brabant, H. J. H.Sala voor Limburg en M. v. d. Vliet voor Zeeland. Het is onge-twijfeld ons aller oprechte wensch, dat het streven van deze ver-gaderingen

met goeden uitslag bekroond moge worden, slechtsdoor eendrachtig en vriendschappelijk samenwerken, gepaardaan wederzijdsche waardeering, zal het schoone, gemeenschappelijkedoel worden bereikt. Behalve de reeds vermelde jaarlijksche Algemeene Vergaderingzijn in het afgeloopen jaar twee buitengewone Algemeene Ver-gaderingen gehouden, een op 18 December 1915 en een op 20 Mei1916; beide hadden ten doel de bespreking van het mond- en klauw-zeervraagstuk; de eerste vergadering werd bijgewoond door denDirecteur-Generaal van den Landbouw en door Dr. W. P. Ruysch,eere-lid der Maatschappij en voorzitter van den centralen Gezond-



??? heidsraad. Het slot van deze belangrijke vergaderingen is geweestdat de forsch geaccentueerde motie van Prof. Dr. D. A. de Jong,waarin de dringende noodzakelijkheid werd betoogd van de benoe-ming van een Staatscommissie, belast met het onderzoek naarmeer gegevens omtrent het mond- en klauwzeer en de bestrijdings-methoden dezer ziekte, ter kennis van de regeering is gebracht. Het Hoofdbestuur heeft vergaderd op 24 September, 13 Novem-ber, 18 December 1915, 8 April, 16 Mei, 20 Mei en 2 September 19x6. Als gevolg van de reorganisatie der Maatschappij is hare biblio-theek overgedragen aan \'s Rijks Veeartsenijschool, waarvoor doorde Regeering en door den Raad van Bestuur dier inrichting dankis betuigd. Ten laste van het van esveld-fonds is een prijsvraag uitge-schreven over het onderwerp â€žDe bestrijding der tuberculose bijonze nuttige huisdieren, speciaal bij het rundvee, waarvan de ant-woorden aan het einde van dit jaar worden

ingewacht. Tot tweemaal toe is uit het fondsje, dat in 1914, bij het uitbarstenvan de wereldellende, aanstonds was bijeengebracht voor lenigingin den nood van nagelaten betrekkingen van Belgische collegae,een bedrag van / 100.â€” verstrekt; laten wij hopen dat in de toe-komst meerdere hulp overbodig moge blijken. Officieel is hetHoofdbestuur vertegenwoordigd: op 31 Januari toen Prof. Dr.L. de Blieck in het Gebouw voor Kunsten en Wetenschappente Utrecht zijne inaugurale rede hield, op 22 Februari d. a. v.bij het afscheid van den Heer F. B. L??hnis, welke plechtigheidplaats vond te \'s-Gravenhage in het hotel â€žde Witte Brug"en op i Mei d. a. v. toen Dr. M. C. Dekhuizen met een redehet directoraat van \'s Rijks Veeartsenijschool overdroeg aan zijnopvolger Dr. H. Markus. Wat de leden der Maatschappij betreft moet ik in de eerste plaatsvermelden dat dit jaar zeer ernstige verliezen geleden zijn doorhet overlijden van twee eereleden en vier leden. Op 29 Mei 1916is

Dr. J. D. v. d. Plaats plotseling overleden. Waarom v. d. Plaatsals niet-veterinair niettemin in onze kringen vele lange jaren eeneerste plaats heeft bekleed behoef ik hier niet nader te omschrijven,wel wil ik te dezer plaatse releveeren wat door onzen voorzitteraan het graf is gememoreerd: dat hij een persoonlijkheid is geweest,bezield met liefde voor de Maatschappij en met groote waardeeringvoor haar streven, dat hij een zeer geziene figuur was op onze ver-gaderingen, waar niet zelden zijn heldere, scherp omlijnde adviezenmoeilijke en breedvoerig besproken vraagstukken tot een goedeinde brachten. Ook het eere-lid A. S. Talma, laatstelijk predikant



??? te Bennebroek, is heengegaan. Het voegt mij hier in herinneringte brengen dat Ds. Talma het eere-lidmaatschap der Maatschappijis aangeboden wegens zijn buitengewone verdiensten, bewezen bijhet tot stand komen van het IXe Internationale Veeartsenij kundigeCongres, gehouden te Scheveningen in 1909, in welken tijd deoverledene Minister van Landbouw, Nijverheid en Handel was.Door zijn krachtigen ambtelijken steun is het schitterend welslagenvan dit congres voorbereid kunnen worden. Voorts zijn overleden de leden J. Rempt te Ouder-Amstel, J.K??hler te Almkerk, J. H. Hillen te Maastricht en W. L. Gitzelste Bemmel. In ons orgaan is hunne nagedachtenis ge??erd geworden.Zij allen rusten in vrede! Door bedanken voor het lidmaatschap is het aantal leden metvijf verminderd, daarentegen traden wederom 15 nieuwe leden toe. Het totaal aantal bedraagt thans 495 en twee buitengewone leden,verdeeld als volgt over de Afdeelingen: Algemeene

Afd.......125 Groningen-Drenthe......44 Friesland..........38 Gelderlandâ€”Overijssel .... 59 Utrecht ..........55 en twee buitengewone leden. Noord-Holland .......43 Zuid-Holland........67 Noord-Brabant.......28 Limburg . . .......21 Zeeland .......... 15 en 1 buitengewoon lid. Te zamen . . . 495 leden en drie buitengewone leden. Ten slotte zij vermeld dat in het afgeloopen jaar de HeerenL. Gazenbeek en J. H. Klasen te Bern den doctorstitel hebbenbehaald. De Secretaris,H. A. Vermeulen. Verslag van den toestand der geldmiddelen van de Maatschappij voor Diergeneeskunde. Uit het overzicht van de rekening over het jaar 1915 blijkt,dat de voorspelling van den vorigen Penningmeester volkomen isbewaarheid, namelijk dat het nadeelig saldo, waarmede de reke-



??? ningen van 1913 en 1914 sloten, op 1 Januari 1916 wel w?Š?Šr ver-dwenen zou zijn. Het voordeelig saldo was dan ook ?’ 836.99, hoeweleen weinig geflatteerd, daar er nog eenige rekeningen over 1915en 1916 binnenkwamen, n.1. drukwerk, formulieren enz. voor deveeverzekering. De finanti??ele toestand van de Maatschappij kan dan ook voorhet oogenblik als gunstig worden beschouwd. De Penningmeester van het Hoofdbestuur,Amsterdam, Sep. 1916. J. Mazure Czx. Overzicht van het geldelijk beheer in het jaar 1915 in verband met de begrooting 1915. INKOMSTEN. Begrooting werkelijk. Rente van belegde gelden.......?’ 27.50 ?’ 51.23 Contributi??n ............- 6422.50 - 6440.50 / 6450.â€” / 6491.73 Voordeelig saldo op 1 Januari 1916........- 836.99 / 565474 UITGAVEN. Vermoedelijk saldo op 1 Jan. 19x5 . . . / 200.â€” / 338.66 Aan het Tijdschrift..........- 4500.â€” - 3861.10 ,, reis- en verblijfkosten Hoofdbestuur - 350.â€” - 235.78 ,, verschotten Hoofdbestuur.....-

225.â€” - 223.27 ,, honorarium van den Secretaris . . - 100.â€” - 100.â€”,, honorarium van den Bibliothecaris . - 100.â€” ,, assuranti??n en onkosten bibliotheek . - 25.â€” â€” ,, commissi??n beroepsbelangen enz. . . - 200.â€” - 142.98 ,, kosten voor Algem. vergaderingen . - 175.â€” - 190.50 ,, zaalhuur.............- 75.â€” - 80.30 ,, drukwerk ............- 100.â€” - 142.18 ,, contributi??n en vertegenwoordiging - 125.â€” - 89.97 ,, het van EsvELD-fonds ......- 50.â€” - 50.â€” ,, onvoorziene uitgaven.......- 225.â€” - 200.â€” /6450.- / 565474



??? D. F. VAN ESVELD-fonds van 1 Januari 1915 tot 1 Januari 1916. ONTVANGSTEN. Saldo op 31 December 1915............?’ 3589.83 Rente van belegde gelden ............- 212.29 Van de Mij. ter Bevordering der Veeartsenijkunde in Ned. - 50.â€”Van de Afdeeling Noord-Holland (bijdrage 1914 en 1915) - 30.â€” . / 3882.12 UITGAVEN. Aan Begeer te Utrecht 4 Medailles........?’ 8.10 Aan batig saldo .................- 3874-02 ?’ 3882.12 Programma van de 58ste Algemeene Vergadering der Maatschappij voor Dier-geneeskunde op Zaterdag 25 November 1916 in de groote Concertzaalvan het hotel de 1\'Europe te Utrecht. (Aanvang der Vergadering des voormiddags 11 uur (precies). i Openen der vergadering . 2. Ingekomen stukken. 3. Verkiezing van een lid van de notulencommissie. 4. Verslag van den toestand der Maatschappij, van hare geld-middelen en van het van. Esveld-fonds. 5. Mededeeling omtrent het aftreden van een lid van het Hoofd-bestuw. (Op 31 December 1917

treedt af de ondervoorzitter-penningmeester, de Heer J. Mazure Czn.; deze is herkies-baar ingevolge art. 17a van het Huishoudelijk Reglement.) 6. Rapport van de Commissie in zake het onderwijs in veeteeltvoor a.s. landbouwers. Prae-advies van het Hoofdbestuur. Het Hoofdbestuur vereenigt zich met de conclusies, opge-steld aan het einde van het rapport en stelt voor het rapportter kennis te brengen van de regeering. De volmachten der afgevaardigden, ingericht volgens art. 26 van hethuishoudelijk reglement, behooren voor den aanvang der vergadering bij densecretaris te zijn ingekomen.



??? 7- Mededeeling van het Hoofdbestuur omtrent de resultatenvan de besluiten van de 55ste Algemeene Vergadering be-treffende het Veeverzekeringswezen. 8. Het Hoofdbestuur stelt de Algemeene Vergadering voor, inge-volge art. 16. van het huishoudelijk reglement, de bijdrage,door de bizondere afdeelingen voor ieder gewoon lid in de kasder Maatschappij te storten, voor het jaar xgi7 te bepalenop veertien gulden. 9. Begrooting voor het jaar 1917. (De begrooting voor hetjaar. 1917 zal zoo spoedig mogelijk als â€žbijlage" den ledentoegezonden worden. 10. Bepaling van de plaats waar de 59ste Algemeene Vergaderingzal worden gehouden. 11. Voordracht van den Heer J. J. Wester over â€žEen wormziektebij veulens." Vastgesteld in de Hoofdbestuursvergadering van 2 Sept. 1916. Het Hoofdbestuur,J. J. F. Dhont, Voorzitter.H. A. Vermeulen, ie Secretaris. Begrooting van deel 44 jaargang 1917 van het Tijdschrift voor Diergeneeskunde. I. Aan zetten, drukken, extra

correctie, innaaien,verzenden, tabellen, platen, overdrukken enz.frankeerloon voor 60 vel a ?’54.â€” per vel . . ?’3240.â€”II. Aan honorarium medewerkers ........- 800.â€” III. Aan honorarium redactie en administratie . . - 800.â€” IV. Aan schrijfloon, porto\'s, drukwerk, abonnementen en kleine uitgaven .............- 150.â€” / 499Â° â– â€” V. Vermoedelijke opbrengst van advertenti??n, abon-nementen en verkochte exemplaren en afleveringen - 490.â€” / 4500 â€” Toelichting: Met den uitgever van dit Tijdschrift is een overeen-komst getroffen om de uitgave na 31 Dec. 1916, nog ?Š?Šn jaar voortte zetten op de conditi??n zooals thans gebruikelijk is. Ten einde aande belangrijke stijging van prijzen der grondstoi??en te gemoet tekomen werd vastgesteld, dat voor papier, innaaien, drukken en



??? verzenden / 2.â€” per vel meer zal worden betaald. Daar het mogelijkis, dat ook andere posten in 1917 verhoogd moeten worden, enonvoorziene omstandigheden daarbij niet buiten te sluiten zijn,meenen wij de kosten per vel druks sub I genoemd, die voor 1916op ?’ 50.â€” werd geraamd op / 54.â€” te moeten stellen. Daarbij moet er op gelet worden, dat de opbrengst van adver-tenti??n en verkochte exemplaren in 1917 waarschijnlijk belangrijkminder zal zijn. Voor 1916 werd hiervoor / 850.â€” geraamd, hetkomt ons thans niet gewenscht voor dit bedrag hooger dan ?’ 490.â€”aan te nemen. Wij hebben gemeend er naar te moeten streven de kas der Mij.in het jaar 1917 niet zwaarder te belasten; dan in de laatste jarenhet geval was, doch konden geen aanleiding vinden het bedrag datjaarlijks voor het Tijdschrift beschikbaar wordt gesteld, voor 1917lager te ramen dan voor de laatste jaren werd aangenomen. Opgrond hiervan meenden wij de zuivere kosten ten laste van de

Mij.wederom op ?’ 4500.â€” te mogen stellen. Zooals uit de nevensgaande begrooting blijkt, zullen met inacht-neming van de bovengemelde overwegingen, toch 60 vellen druksuitgegeven kunnen worden. Het is ons gebleken, dat dit aantal voldoende is, om alle mede-deelingen en artikelen, die ons worden toegezonden, regelmatigen zonder te lang oponthoud openbaar te maken. Zij, die wenschen deel te nemen aan den gemeensehappelijken maaltijd inMaison OKHUYZEN, Kromme Nieuwe Gracht 20, des namiddags zes uur,worden verzocht daarvan op den dag der vergadering voor 12 uur te doenblijken, door te teekenen op de lijst, welke aan den ingang der vergaderzaalgereed zal liggen. Door het Hoofdbestuur is\' het navolgende adres gericht aanden Minister van Buitenlandsche Zaken en aan dien van Landbouw,Nijverheid en Handel. Rotterdam, 14 Augustus 1916. Utrecht, Buitenlandsche Aan Zijne Excellentie den Minister van â€”z-7,- J Landbouw. Zaken Nijverheid en

Handel, geeft met verschuldigden eerbied te kennen het Hoofdbestuurder Maatschappij voor Diergeneeskunde, XL1II 40



??? dat het kennis heeft genomen van de indiening van het wetsont-werp tot aanvulling en verhooging van het IIIe Hoofdstuk derStaatsbegrooting 1916 (Uitbreiding van den dienst van economischevoorlichting in het buitenland), ten einde \'slands economischebelangen beter te kunnen behartigen; dat, om dit doel te bereiken, de Regeering etn groot aantal des-kundigen op speciaal gebied wenscht aan te stellen; dat er, naar de overtuiging van adressant, zeer belangrijkeeconomische aangelegenheden zijn waarbij de voorlichting vanspeciale deskundigen i.c. den dierenarts, niet kan worden ontbeerd,o.a. de uitvoer van vee en vleesch, het, bij dreigend gevaar, zoospoedig mogelijk ingrijpen, tot afwering van besmettelijke dier-ziekten, die in aangrenzende landen heerschen e.a. Reden, waarom adressant beleefd de vrijheid neemt reeds nubovenstaande overweging onder de aandacht van Uwe Excellentiete moeten brengen, opdat, wanneer genoemd wetsontwerp

tot Wetverheven zal mogen worden, de daarbij door den dierenarts tepresteeren diensten niet uit het oog zullen worden verloren. \'t welk doende enz.: Het Hoofdbestuur, J. J. F. Diiont, Voorzitter, I)r. H. A. Vermeulen, Secretaris. Van den Minister van Buitenlandsche Zaken is hierop onderstaandantwoord ingekomen: \'s Gravenhage, den 25 Aug. 1916. De Minister van Buitenlandsche Zaken heeft de eer ter kenniste brengen van het Hoofdbestuur der Maatschappij voor Dierge-neeskunde te Utrecht, in antwoord op zijn rekwest van 14 Augustusj.1. NÂ°. 196 dat te zijner tijd nader zal worden overwogen in hoeverhet noodig of wenschelijk is gebruik te maken van de diensten vaneen dierenarts bij de uitbreiding van den dienst van economischevoorlichting in het buitenland. De Minister van Buitenlandsche Zaken,Voor den Minister, De Secretaris-G?Šneraal,Hannema.



??? In aansluiting van vroeger reeds in het Tijdschrift gepubliceerdecorrespondenties la-it het Hoofdbestuur hieronder nogeenigebrievenvolgen, welke dooi\' practiseerende dierenartsen toegezonden zijn.In gevallen waar collegae om advies vroegen is steeds geadviseerdvoet bij stuk te houden en zich uitsluitend te houden aan hetbepaalde in de 53ste Algemeene Vergadering. H.H. leden wordt in herinnering gebracht dat de Veeverzekerings-kwestie andermaal ter sprake komt in de a.s. November-vergadering.Het Hoofdbestuur verwacht thans een groote opkomst, speciaalvan practici, opdat de nu volgende uitspraken inderdaad het gevoelenweergeven van de belanghebbende Nederlandsche practici. Het Hoofdbestuur, J. J. F. Dhont, Voorzitter. H. A. Vermeulen, Secretaris. Nijmegen, 14 Februari 1916.St. Annastraat 207. Den Heer Dr. Uklings, Heerlen. Weledele Heer, Op 7 dezer kwamen wij in het bezit van Uw schrijven met bijlagebetrekkelijk het afgemaakte

paard van den Heer W. van derCamp te Brunssum. Beleefd declen wij U mede dat wij met hetdaarbij gevoegde schadeformulier geen genoegen kunnen nemen,omdat bij sub 8 van Art. 11 der algemeene voorwaarden vanverzekering uitdrukkelijk is voorgeschreven, dat het formuliermoet worden ingezonden, overeenkomstig het door onze directievastgestelde model. Voorts brengen wij beleefd onder Uwe aandachtdat de kosten van attest enz. overeenkomstig de derde alinea vanArt. 12 der voorwaarden, zijn voor rekening van den verzekerdeen U dus deze aan den Heer Van der Camp in rekening gelievete brengen. Hoogachtend Centr. Verz. Mij. voor Paarden en VeeDe Directie,Van Elsacker & Co.



??? Nijmegen, 14 Februari 1916.St. Annastraat 207. Den Heer W. van dek Camp, Brunssum. Weledele Heer, Onder verwijzing naar sub 8 van Art. 11 der algemeene voor-waarden van verzekering deelen wij U mede, dat de verzekerdeverplicht is zorg te dragen, dat van elk geval van sterfte of af-making van een verzekerd dier een door den veearts volledig in-gevuld en onderteekend attest-formulier, volgens de door Directievastgesteld model, aan de Directie worde ingezonden binnen 24 uurna den dood van het dier. Aan deze voorwaarde is door U niet voldaan, niettegenstaandeU gelijk met de polis een attestformulier, als in de voorwaardenbedoeld, is uitgereikt en zien wij dit alsnog, volledig ingevuld enonderteekend door den veearts, van U tegemoet. Hoogachtend, Centrale Verz. Mij. voor Paarden en Vee,De Directie,Van Elsacker & Co. Nijmegen, 19 Februari 1916. St Annastraat 207. Den Heer Dr. J. Urlings, Rijksveearts, Heerlen. Weledele Heer, Met

belangstelling namen wij kennis van den inhoud Uwerge??erde van 15 dezer en deelen U naar aanleiding daarvan beleefdmede, dat het ook ons bekend is, dat de Maatschappij ter bevor-dering der Veeartsenijkunde in Nederland uniform-attestformulierenheeft vastgesteld en verschillende Heeren Veeartsen het zich tenplicht rekenen aan deze formulieren de voorkeur te geven bovendie door de Maatschappijen (zeker de meest belanghebbenden,althans grooter belanghebbenden dan Heeren Veeartsen) vastgesteld. Dit neemt echter niet weg dat door eene Algemeene Vergaderingder Maatschappij tot bevordering der Veeartsenijkunde in Neder-land, toch zeker niet de verzekeringsvoorwaarden, zijnde dengrondslag der overeenkomst tusschen eene Verzekeringsmaatschappijen den verzekerde, zoo maar met ?Š?Šn pennestreek ongedaankunnen worden gemaakt en kunnen wij daarom ook geen genoegennemen met dat besluit van de Algemeene Vergadering der

Maat-



??? schappij tot bevordering der Veeartsenijkunde in Nederland,evenmin als met het model door die Maatschappij aangenomen,temeer ook, omdat bij de voorbereiding tot en het nemen van datbesluit de Directie onzer Maatschappij in het minst daarin niet isgekend en voorts, omdat de formulieren zooals deze zijn vastgesteld,blijk geven het resultaat te zijn van ernstige studie en bekwaamoverleg van mannen, die zonder twijfel op den voorgrond tredenop het gebied van veeartsenijkunde, maar daarbij tevens het blijkhebben gegeven op het gebied der verzekeringswetenschap en dedaarbij behoorende Statistiek absoluut vreemdelingen te zijn. Het weigeren van een attest als door ons vereischt en zooalspertinent bij de verzekeringsvoorwaarden is verlangd, kan slechtstot nadeel strekken van Uw cli??nt, die het verzekeringscontractmet onze Maatschappij heeft aangegaan. Wij zullen den HeerVan dek Camp mededeelen dat deze de kosten der attesten aan Uheeft te

voldoen en vertrouwen wij onzerzijds dat hiermede dezezaak dan als afgedaan kan worden beschouwd. Hoogachtend, Centr. Verz. Mij. voor Paarden en VeeDe Directie,Van Elsacker & Co. Nijmegen, 19 Februari 1916. St. Annastraat 207. Den Heer W. van der Camp, Brunssum. Weledele Heer, Beleefd verzoeken wij U ons met juistheid te willen mededeelenhoeveel paarden U op 4 dezer in Uw bezit had en welke paardendat waren. Voorts maken wij U nogmaals opmerkzaam, gelijk door ons ookreeds aan Dr. Urlings is medegedeeld, dat U overeenkomstigde voorwaarden van verzekering zorg hebt te dragen, dat eenattestformulier, volgens door ons vastgesteld model, tijdig wordeingezonden, terwijl bii niet nakoming van een der voorwaardenvan verzekering U geen recht op uitkeering kunt doen gelden. Nog brengen wij onder Uwe aandacht dat de kosten van attest



??? enz. zijn voor rekening van den verzekerde, zoodat U het deswegevereischte bedrag aan Dr. Urlings zult hebben te voldoen. Hoogachtend, Centrale Verz. Mij. voor Paarden en Vee,De Directie,Van Elsacker & Co. Meerdere dierenartsen hebben het navolgend schrijven ont-vangen: \'s-Gravenhage, datum postmerk. Pieter Bothstraat 38. WelEd. Heer, Ongetwijfeld zal het U opgevallen zijn, dat na de invoeringder schadeformulieren, die door of namens het Hoofdbestuuropgesteld zijn, voortdurend Â?Â?correspondentie plaats vindt, alsgevolg van de onvolledigheid dezer formulieren. Dat dit U minder aangenaam moet zijn, beseffen wij ten volle.Ook ons bezorgt het onnoodige correspondentie en tevens ontstaathierdoor vertraging in de afhandeling, hetgeen Uw cli??nten of onzenverzekerden ook onaangenaam is. Wij hebben ons dan ook meerdere malen de vraag gesteld, waaromde drie belanghebbenden: iÂ°. U, 2Â°. de verzekerde en 30. de Maat-schappij nog langer de

dupe zullen zijn van het gebruik dezeronvolledige formulieren. Het Hoofdbestuur hebben wij een paar malen op de onjuistheidin de samenstelling gewezen, doch daar de leden van dit bestuurniet in de practijk werkzaam zijn en dus zelf de ongemakken er vanniet leeren kennen, zoo had dit niet het gewenschte gevolg. Het is waar, dat U voorheen door een of wellicht meerdereMaatschappijen attest- of schadeformulieren ter invulling werdenvoorgelegd, die door hun groot aantal vragen Uwe afkeuring hadden,temeer nog daar U toen voor de afgifte dier formulieren geen ver-goeding van de Maatschappijen ontving. Het streven naar het verkrijgen van een vereenvoudigd formu-lier, waarop alleen vragen zouden voorkomen, die beslist noodig zijnom een voldoend overzicht te hebben betreffende de ziekte van eenpati??nt, had dan ook onze volle sympathie en geheele medewerking,doch het formulier, door het Hoofdbestuur ontworpen, heeft onsvan den regen in den drop

gebracht. Waar nu tevens de regeling getroffen is dat voor de afgifte vanbedoelde formulieren de Maatschappij betaling verleent, daar



??? zult U het ongetwijfeld met ons eens zijn, dat de billijkheid mede-brengt, dat wij invulling en toezending van zulk een formuliermogen vragen, die geacht mag worden afdoende te zijn. Wij zenden U nu nevensgaand eenige onzer attestformulieren toe,die overigens samengesteld zijn in aansluiting met onze admini-stratie, doch waarop niet ?Š?Šn vraag voorkomt die overbodig geachtkan worden, zooals U zelf zult waarnemen. Door ons wordt voor de afgifte van een attestformuiier nietf 0.60 vergoed, zooals door het Hoofdbestuur voorgesteld is, doch/ 1.â€” en voor sectieverslag ?’ 2.50, doch deze laatste worden alleenop onze aanvrage ingewacht. Nu vragen wij U beleefd, in verband met het vorenstaande,bij voorkomende gevallen uitsluitend onze formulieren te willengebruiken, daar wij voortaan alleen bij inzending daarvan het vastgestelde honorarium zullen vergoeden. Met beleefde groeten. Hoogachtend, AlgemeenePaarden- en Veeverzekering-Mij.,Directeur: Linthout.

Algemeene Afd.: Als lid toegetreden de Heer C. P. A. Dieben,Leiden. Berichten. Personalia. Bij Koninklijk besluit van 1 September 1916 nÂ°. 14 zijn tijdelijkbenoemd, bij het reserve-personeel der landmacht, bij het personeel van dengeneeskundigen dienst, tot reserve-paardenarts der 2de klasse, de landstorm-plichtigen H. A. Dingemans en D. de Jong. v. Heelsbergen. Bibltografle. E. A. G??ldi und E. Fischer, Der Generationswechsel im Tier- und Pflanzen-reich mit Vorschl?¤gen zu einer einheitlichen, biologischen Auffassung und Benen-nungsweise. Ein Beitrag zur F??rderung des h??heren naturkundl. Unterrichtes unddes Verst?¤ndnisses fundamentaler Lebensvorg?¤nge. Bern, K. J. Wyss, 1916.Gr. 8Â°. 52 S.m. 2 Tab. M. 1.20 Sonderabdr. aus den Mitteilungen der naturforsch. Gesellsch. in Bern aus demJahre 1916. K. Marbe, Die Rechenkunst der Schimpansin Basso im Frankfurter zoologischenGarten nebst Bemerkungen zur Tierpsychologie und einem offenen Brief

an Herrn



??? Krall. Leipzig, B. G. Teubner, 1916. Gr. 8Â°. (S. 135â€”185 m. 2 Abb.) M. 3.â€”Sonderabdr. aus: Fortschritte der Psychologie und ihrer Anwendungen. Bd. 4. O. Gabler, Die Verwendung der Ziegenmilch im Haushalt. Die Ziegenmilchals bester Kindern?¤hrmittel und Krankenkost. Bereitung von Butter. K?¤se,Speisequark, Buttermilch und Molken u.s.w. 8Â°. St??szen, Selstbverlag, 1916. (Naum-burg, E. Sch??ler). 24 S. m. Abb. M. 1.â€” G. R??rig und A. Binz, Die tierischen Rohstoffe und ihre Veredlung. Braun-schweig, F. Vieweg & Sohn, 1916. 8Â°. VII 221 S. Die Rohstoffe des Wirtschaftsgebietes zwischen Nordsee und Persischem Golf.Hrsg. von A. Binz. Bd. 1. A. Schubert, Die Gefl??gelst?¤lle, ihre bauliche Anlage und innere Einrichtung.4te Aufl. Berlin, P. Parey, 1916. 8Â°. 200 S. m. 229 Textabb. Geb. M. 2.80 W. Fleischmann, Die Bereitung von Backsteink?¤sen. Eine Sonderschrift.3te Aufl. Berlin, P. Parey, 1916. 8Â°. M. 2.25 O. Dornbl??th, Klinisches

W??rterbuch. Die Kunstausdr??cke der Medizin er-l?¤utert. 6te Aufl. Leipzig, Veit & Comp., 1916. 8Â°. IV 360 S. Geb. M. 5.â€” F. Kral, Die diagnostische Bedeutung des Laryngoskops in der Veterin?¤r-medizin. Inaug. Diss. Wien. E. Rudat, Die Behandlung des sog. Hufkrebses des Pferdes durch R??ntgen-strahlen. Inaug. Diss. Berlin. O. Kellner, Grundz??ge der F??tterungslehre. 5te Aufl. Hrsg. von G. Fingerling.Berlin, P. Parey, 1916. 8". VIII 225 S. Geb. M. 4.50. V. Batke, Ueber den Einfluss des Kochsalzhungers auf die Magenverdauungund ??ber die M??glichkeit des Ersatzes der Salzs?¤ure durch Bromwasserstoff-s?¤ure im Magensaft. Inaug. Diss. Wien. E. Pospisil, Zur Streptotrichose (Aktinomykose) bei Hunden und Pferden.Inaug. Diss. Wien. K. Parth, Vergleichende Untersuchungen zur Rotzdiagnose, inaug. Diss. Wien. Tropical veterinary Bulletin. Issued under the direction of the Honorary Ma-naging Committee of the Tropical Diseases Bureau, Imperial Institute.

London,1916. Ed. A. L. Sheather. Sold by BailliAre, Tindali and Cox. 3 sh. n.. L. Reisinger, Die spezifischen Dr??sen der Bisamratte. Inaug. Diss. Wien. A. Russo, Anleitung zum praktischen Kaninchenzucht. 20â€”23 Tausend. Wien,K. K. Landwirtschafts-Ges., [1916]. 8Â°. XV 98 S. m. Abb. im Text u. auf. 5Taf. M. 1.50. K. Schultz, Tierzucht- und Schafzucht-fragen. Mitteilungen aus 51 j?¤hr.T?¤tigkeit als Berufsschafz??chter. Berlin, Deutsche Gesellsch. f. Z??chtungskunde,1916. Gr. 8Â°. 28 S. mit 4 Taf. M. 5.â€”. Flugschrift 37 der deutschen Gesellsch. f. Z??chtungskunde. Th. Zell, Wrelche Fingerzeige gibt uns die Lebensweise des Wildschweins f??rdie Behandlung, Z??chtung und F??tterung des Hausschweins. Berlin, Vereinigungdeutscher Schweinez??chter, 1916. 8Â°. IV 60 S. M. 1.â€”. R. von Ostertag, Leitfaden f??r Fleischbeschauer. Eine Anweisung f??r dieAusbildung als Fleischbeschauer und f??r die amtlichen Pr??fungen. i3te Aufl.Berlin, R. Schoetz, 1916. 8Â°.

195 Abb. M. 7.50.



??? H. Konvviczka, Der Kleintierhof. Prakt. Anleitung zur Haltung vonKaninchen, Ziegen und Gefl??gel nebst einem Anhange: Arbeitskalender f. Klein-tierz??chter. N??rnberg, E. Nister, 1916. 32 S. m. 9 Abb. M. 0.60. H. Goldemund, Das neue K??hl- und Gefrierhaus der Stadt Wien. Vortrag,gehalten in der Vollvers, des ??sterr. Ingenieur- und Architekten-Vereines am26 II 1916. Berlin, Verl. f. Fachliteratur, 1916. Gr. 8Â°. 38 S. m. 34 Abb. M. 1.50.Sonderabdr. aus der Zeitschrift d. ??sterr. Ingenieur- und Architekten-Vereines 1916. R. Nassau, Hygienisches und Technologisches ??ber Fleischkonserven-er-setzung. lnaug. Diss. Wien. J. Berr, Das Rindvieh-Kontrollvereinswesen mit bes. Ber??cksichtigung derbayerischen Verh?¤ltnisse. Regensburg, G. J. Manz, 1916. M. 1.50. H. Erhard, Tierphysiologisches Praktikum, eine Anweisung f??r praktischeKurse und Vorlesungsversuche an Universit?¤ten und h??heren Schulen sowie einLeitfaden der Experimentalphysiologie f??r

Zoologen, Mediziner und Lehrer h??-herer Anstalten. Jena, G. Fischer, 1916. Gr. 8Â°. XXVI 4- 127 S. m. 83 Textabb. M. 4.90. F. Zschokke, Der Schlaf der Tiere. (Neue Ausg.) Basel, B. Schwabe, 1916.Gr. 8Â°. 64 S. M. 1.20. du Buy.



??? Plaquette Dr. SCHIMMEL vervaardigd door J. J. BOTH, geplaatst in het ChirurgischInstituut van \'s Rijksveeartsenijschool.



??? Necrologie. K. J. LAM?‰RIS. f Op een zonnigen Septemberdag volgde een kleine schaar vanfamilieleden en vrienden het lijk van Lam?Šris langs de mooiepaden van de fraaie begraafplaats Westerveld naar het crematorium.De verbrandingstempel, hoog op een heuvel gelegen, de weg daar-heen onder statig geboomte, de geheele omgeving met hare fraaieuitzichten naar beneden in een liefelijk dal van groen en bosch,deden bij ons, onder den indruk van het plotseling overlijden vanden zoo gezienen collega en vriend, eene gewijde stemming ontstaan.Welk een uitgezochte plek voor de laatste reis van den eenvoudi-gen man, die bijna zijn geheele leven buiten had gewoond en daarde natuur had liefgekregen. Want eenvoudig was de man, aanwiens stoffelijk omhulsel wij de laatste eer bewezen; een levendvoorbeeld was hij geweest van de spreuk: â€žeenvoud is het kenmerkvan het ware." En wat heeft hij toch in zijn eenvoud veel goeds verricht gedu-

rende zijn leven! Meer dan hij zelf wel wist. Want ?¨n als mensch, ?¨n als vakman, als veearts, muntteLam?Šris boven velen onzer uit. Wat had hij eene wondere gaveom met ons, zijne collega\'s om te gaan, wat mochten zij, die hemkenden, hem graag. Waardoor kwam. dat? Was het alleen omdathij zich zoo gaf als hij was, ongekunsteld, gewoonweg, natuurlijk?Omdat men steeds wist wat men aan hem had, om zijne opgewekt-heid, om zijne belangstelling in onze zaken? Het is moeilijk hieropeen bepaald antwoord te geven, maar niemand zal het feit ont-kennen, de leden van de Afdeeling Groningenâ€”Drenthe zekerallerminst. Wat voelden daar de jongere collega\'s zich gauw op hun gemakop de vergaderingen door hem gepresideerd en hoe spoedig leer-den ze hem waardeeren en van hem houden. Zijne opgewektheiddeelde zich in de geheele vergadering mede. Toen in Juli 1912, bij gelegenheid van zijn 50-jarig ambts-jubileum hem door zijn afdeeling een

feestmaaltijd werd aangebo-den, waar hem o.a. door den Directeur-Generaal van Landbouwnamens de Koningin de Oranje Nassau-orde werd overgereikt,bleek daar dan ook ten duidelijkste hoeveel sympathie men denouden collega toedroeg. xliii 41



??? En sympathie, waardeering, vriendschap waren de redenen,die de collega\'s ertoe hadden geleid Lam?Šris op zijn laatsten ganguitgeleide te doen. En toen de kist den breeden toegangstrap werd opgedragen enonder de plechtige tonen van het orgel in het verhoogde koor opde katefalk werd neergezet, waar het zachtgekleurde licht door dekoorramen naar binnen viel, geraakte ieder onder den indruk.Eerbiedig volgden wij het langzame neerdalen van de kist, waarinhet lichaam van onzen vriend en collega rustte, en ik stel mijvoor, dat velen onzer nog in stilte een woord van dank hebbengeuit voor het goede voorbeeld door hem gegeven. Want hij waseen goed voorbeeld; ik zou zeggen voor ons allen. De woorden van waardeering gesproken namens de Maatschappijvoor Diergeneeskunde door haren secretaris en de sympathiekewoorden van collega Staal namens de Afdeeling Groningenâ€”Drenthe zoo goed als de vriendschapsuitingen â€”

dankbetuigingvan een paar andere collega\'s getuigden daar alle van. Hier was nutoch zeker niet van toepassing het Duitsche gezegde: â€žLeichen-predigt â€” L??genpredigt." Een leven als dat van den veearts Lam?Šris is voor de verhef-fing van onzen stand meer waard dan vele andere dingen, diesoms hemelhoog worden geprezen. Niet dat hij op den voorgrondtrad, waar het groote vraagstukken betrof, die invloed kunnenuitoefenen op den maatschappelijken of wetenschappelijken voort-gang van ons vak, maar zijn optreden in den minder uitgebreidenkring van zijne omgeving was zoodanig, dat wij, indien wij allenzoo deden, wellicht gezamenlijk verder waren dan nu.. Toen Lam?Šris de praktijk inging, vierde het empirisme nogoveral hoogtij, men kende den wetenschappelijk gevormden vee-arts nog bijna niet. Welke plaats hem maatschappelijk toekwamwist men niet. Lam?Šris wist het en werkend en strijdend heefthij zich die veroverd. Midden in zijn

werk is hij gestorven. Aan het einde van dit jaarzou hij zijn praktijk neerleggen; de dood had het anders besloten.Donderdagavond, den 7en September (in zijn geboortemaand dus)overleed hij na eene ziekte van enkele uren. Kornelis Jacobus Lam?Šris werd den 26 September 1840te Sebaldeburen, een klein dorpje in de Gemeente Grootegast(Prov. Groningen), geboren. Zijn vader was hoofdonderwijzeraldaar en voor een groot deel werd hij door dezen onderwezen.In 1858 slaagde Lam?Šris voor het toelatings-examen tot de vee-



??? artsenijschool en den nen Juli 1862 behaalde hij het diplomavan veearts (met lof). Nog denzelfden zomer vestigde hij zich te Warffum, waar hijaanvankelijk had te strijden tegen de kwakzalverij, maar Lam?Šriswerd de overwinnaar en bleef het. Ik hoor het hem nog vertellenhoe hij in een slag de praktijk van een heel dorp verkreeg, door eenewelgeslaagde operatie bij een paard, dat leed aan blaassteenkoliek.Zijne beschrijvingen van dergelijke gevallen, van interessante ver-lossingen (Lam?Šris was een zeer goed verloskundige) zijne humoris-tische opmerkingen betreffende eigenaar en omstanders daarbij, de-den mij uren naar hem luisteren met onverdeelde aandacht. In Juni 1871 werd hij benoemd tot plaatsvervanger van den dis-trictsveearts voor Groningen-Drente, maar reeds in 1873, ik herinnermij niet meer om welke reden, vroeg en verkreeg hij eervol ontslag.Op verzoek (niet van hemzelf) werd hij den 9en Augustus 1900wederom benoemd, aanvankelijk

voor drie jaren, den 28en Aug.1903 definitief. In 1907 volgde hij nog met veel ambitie een cursus voor vleesch-keuring te Groningen, aldus vele jongere collega\'s weer een voor-beeld gevend. Toen Lam?Šris in 1912 zijn vijftigjarige praktijk had volbrachtbesloot de Afdeeling Groningenâ€”Drente dit feit van haren voor-zitter feestelijk te herdenken. En of het feestelijk is gevierd ditjubileum! Hoe kan het ook anders met zoo\'n jubilaris! Namenshet Hoofdbestuur werd op dat feest gezegd, â€ždat Lam?Šris niet alslid van dat bestuur, niet als lid van velerlei commissies of corpo-raties had gewerkt, maar dat men om in onze Maatschappij tewerken tot verheffing en bevordering van den stand, men dat ookkon doen als een stille kracht werkende in een der afdeelingen". En de Directeur-Generaal vart den Landbouw, die den jubilarishet ridderkruis der Oranje-Nassauorde op de borst spelde voegdehier o.a. aan toe, dat het werk van Lam?Šris sympathie had gewekt,omdat hij door

onontgonnen velden met veel moeite banen hadgelegd en zoo de wegen had bereid om anderen het voortschrijdengemakkelijker te maken. Juist dat eerste werk is dikwijls hetmoeilijkste en verdient erkenning". Een lange reeks van jaren is Lam?Šris voorzitter geweest derAfdeeling. Bij de viering van het 50-jarig bestaan sprak hij defeestrede uit, die daverend werd toegejuicht, en waarin hij de ledenaanspoorde de afdeeling in staat te stellen, meer nog\'dan tot nu toeaan haar roeping te beantwoorden. Gedurende de laatste jaren meende hij steeds plaats te moeten



??? maken voor een jongeren collega, maar de leden wilden daarvanniets weten en kozen hem telkens opnieuw. Jaren achtereen wasLam?Šris te Warffum lid van de commissie van toezicht op de RijksHoogere Burgerschool aldaar en steeds met lust en ijver als zoodanigwerkzaam. Zoo heeft Lam?Šris gewerkt tot aan zijn dood. Zijne vrouw, waar-mee hij een zeer gelukkig huwelijk had, was eenige jaren voor hemoverleden. Haar dood trof hem zeer, maar met mannenmoed droeghij ook dit leed. Het eenigst kind uit dit huwelijk was reeds zeer jong gestorven. En nu is hij zelf ook heengegaan, een van onze pionniers, vanonze beste voorwerkers. Laten wij zijn aandenken in eere houden en ons spiegelen aanzijn voorbeeld. De opening van het Instituut voor Chirurgie en de ont-hulling van het huldeblijk Dr. SCHIMMEL. Op Woensdag 20 September, \'s namiddags half drie haddenzich velen in de gehoorzaal van het nieuwe Instituut van \'s-Rijks-veeartsenijschool te

Utrecht vereenigd, om tegenwoordig te zijnbij en hun belangstelling te toonen in de plechtigheden hierbovengenoemd. De Minister van Landbouw, Nijverheid en Handel was aanwezigom het instituut te openen en het huldeblijk te onthullen. DeCommissaris der Koningin in de provincie L^trficht, de Burgemees-ter der gemeente Utrecht, de Inspecteur van hef landbouwonder-wijs, Voorzitter en Secretaris van den senaat en verschillendeProfessoren van de Utrechtsche Universiteit, Directeur, Leerarenen Buitengewone leeraren, Conservatoren, Assistenten en verderpersoneel van \'s Rijksveeartsenijschool, Vertegenwoordigers vande Maatschappij voor diergeneeskunde en van andere veterinairevereenigingen, De Directeur der Rijksseruminrichting, Prof Drde Jong, de Chef van den militairen veterinairen dienst, de Senaatvan het studentencorps Absyrtus en het Bestuur van den Bondvan Veterinaire studenten, de heer Hoogkamer, de Rijksbouw-meester met zijn

opzichters, de Aannemer van het gebouw, veleVeeartsen en Studenten hadden aan de uitnoodiging om tegen-woordig te zijn, gehoor gegeven. De heer Van Zijverden ver-tegenwoordigde de familie Schimmel.



??? Het eerst trad Dr. J. H. Hartog naar voren om als inleidingvan de opening van zijn instituut de volgende rede te houden: Excellentie, Mijnheer de Commissaris der Koningin in de pro-vincie Utrecht, Mijnheer de Burgemeester der Gemeente Utrecht,Mijnheer de Inspecteur van het Landbouwonderwijs, Hoog Ge-leerde Heeren, vertegenwoordigers van den Senaat der Universi-teit te Utrecht, Hoog en Zeer Geleerde Heeren Leeraren en Do-centen aan \'s Rij ksveeartsenij school, ZeerGeleerde Heeren verte-genwoordigers van de Maatschappij voor Diergeneeskunde envan Veterinaire Vereenigingen, Mijne Heeren Studenten en Gijallen, die deze bijeenkomst met Uwe tegenwoordigheid hebtwillen vereeren, Zeer gewenschte toehoorderessen en toehoorders. Het is heden voor de Rijksveeartsenijschool en voor het Chirur-gisch onderwijs in het bijzonder een gedenkwaardige dag. Immers, wij zien ons thans vereenigd om aanwezig te zijn bijde inwijding van dit fraai

gebouw, hetwelk opgericht is om devertegenwoordiging van de chirurgische wetenschap aan onzeSchool op een haar waardige wijze mogelijk te maken. Van harte heet ik U allen welkom! Het wordt gebruik aan \'s Rijksveeartsenijschool, dat de ope-ning van een nieuw instituut met eenige plechtigheid zal geschie-den en dat door den leider van het instituut een toespraak wordtgehouden. Zoo wordt dan de officieele opening een plechtigheid,welke niet enkel vormelijk is, maar die ook haar nuttige zijde heeft,omdat zij een goede gelegenheid biedt, welke den directeur instaat stelt eenigermate den aard van zijn onderwijs en de inrich-ting van het nieuwe gebouw in ruimeren kring bekend te maken. Veroorlooft mij dan het een en ander te zeggen omtrent de taakvan de chirurgie aan \'s Rijksveeartsenijschool, waaruit, naarik hoop, moge blijken, dat om de plaats te kunnen innemen, welkehaar onder de zusterwetenschappen toekomt, de veeartsemj-kundige chirurgie, het

onderwijs en hare wetenschappelijke be-oefening, in onzen tijd eischt een goed ingerichte kliniek-, operatie-en collegezaal, maar daarnaast ook laboratoria, verzamelingen ental van inrichtingen en hulpmiddelen, welke men in dit gebouwvereenigd vindt. Ik behoef hierbij niet lang van stof te zijn. De taak van de chirurgie aan onze inrichting bestaat in onder-wijs en onderzoek.



??? Voor mij, die geroepen is te zijn de leeraar in heelkunde, weegthet onderwijs het zwaarste; immers de veeartsenijschool is in hetleven geroepen tot opleiding in de verschillende veterinaire weten-schappen en de leeraren zijn aangesteld om het onderwijs te gevenal naar de wetenschap, die zij vertegenwoordigen. De studentenmoeten gevormd worden tot wetenschappelijk onderlegde en prac-tisch bekwame veeartsen. Het is ten volle bekend, dat onder de geneeskundige wetenschap-pen de chirurgie steeds een belangrijke plaats heeft ingenomen.Zelfs in de nog zoo primitieve veeartsenijkunde der grijze oudheid,die der oude Indi??rs, Egyptenaren, Grieken en Romeinen vondvooral de heelkunde hare beoefening. En niemand zal het ookkunnen ontkennen, dat sinds de stichting onzer veeartsenijschoolhet onderwijs in de heelkundige leervakken een vooraanstaandeplaats is toegekend. Het onderwijs aan de studeerenden in de chirurgie is zooweltheoretisch

als practisch. Wanneer de student zijn natuurkundig examen heeft volbrachten toegelaten is tot het derde studiejaar vindt hij in den zomer-cursus gelegenheid de theoretische colleges in Algemeene Chirur-gie, Algemeene Operatie- en Verbandleer en die in Hoefziektenbij te wonen. Deze vakken worden gedurende de laatste jarenwekelijks in een 6-tal colleges gegeven. In den wintercursus van het vierde studiejaar wordt de studentingewijd in de kennis van de Specieele Chirurgie en Operatieleer,welke vakken worden gegeven in 5 lessen wekelijks. Het spreekt vanzelf, dat voor dit onderwijs in de eerste plaatseen collegezaal noodig is, maar daarnaast is een verzameling vaninstrumenten, normale en pathologische pracparaten, photogra-fie??n, platen en teekeningen onmisbaar. Het behoeft toch geennader betoog, dat in het algemeen het theoretisch onderwijs zeerveel aan waarde wint, wanneer het besprokene aanschouwelijkkan worden voorgesteld. En vooral

de docent in de chirurgischeleervakken kan bij zijn theoretische lessen niet genoeg gebruikmaken van de hem ten dienste staande verzamelingen. Het grootenut, welke mijne collecties op verschillend terrein mijn onderwijsaanbiedt moet ik dan ook ten volle erkennen en eveneens, datzich nog de noodzakelijkheid doet gevoelen deze bij te houdenen aan te vullen. Het is algemeen en in het bijzonder ook door meerdere docentenonzer school erkend, dat de projectie bij het onderwijs een hoogstnuttig hulpmiddel is. En ik wil niet verzwijgen den wensch ge-



??? koesterd te hebben in de gelegenheid te worden gesteld de college-zaal van het nieuwe instituut zoodanig in te richten, dat ik mijbij mijn lessen van epidiascopische projecties zou kunnen bedienen.Zeer voldaan ben ik dien wensch vervuld te zien. Het ligt nu in de bedoeling die platen en photographie??n, welkebetrekking hebben op de in een zeker tijdsverloop gehouden col-leges bijeen te brengen en op het scherm te projecteeren. Aan dehand dezer projecties kan dan het besprokene nog eens in herin-nering worden gebracht. Ook worden de modellen instrumentenen die praeparaten, welke verband houden met het college terdemonstratie gereed gezet. Veelal blijven zij dan nog een week opde tafel tentoongesteld, zoodat de belangstellende student de ge-legenheid heeft ze later nog eens te bezichtigen en te bestudeeren. Het is duidelijk, dat voor de college-verzameling gelegen-heden tot berging noodig zijn, en eveneens dat deze bewaarplaat-sen ten

opzichte van de collegezaal gunstig moeten liggen. In ditinstituut is dit bereikt geworden. Gij zult een voor museum in-gericht lokaal aantreffen juist tegenover deze kamer. De vitrineszullen dienen voor het bergen van gedroogde en in vloeistof ge-conserveerde praeparaten. Langs de wanden van deze zaal zijn eenviertal groote kasten geplaatst voor het bewaren, voornamelijkvan modellen instrumenten. Verder bevindt zich onder de demon-stratietafel nog bergruimte voor photographie??n, platen en tee-keningen. De studeerenden in de chirurgie ontvangen ook practisch on-derwijs. Dit wordt gegeven in de kliniek en in de lessenpractische operatie- en verbandleer, eveneens aan de studentenvan het derde en vierde studiejaar. Ten behoeve van het onderwijs in kliniek in het algemeen is hetderde en vierde studiejaar verdeeld in 3 groepen. Elke groep be-zoekt om beurten, telkens gedurende 2 weken deze kliniek. Menmerke dus, dat elke student mijn kliniek zoowel als

elk der tweeandere klinieken kan volgen slechts ?Š?Šn derde gedeelte van dentijd, welke voor het geheele clinisch onderwijs beschikbaar is.Dat die tijd te kort is behoeft geen nadere uiteenzetting. Andersdan door de zoozeer gewenschte reorganisatie zal hierin echtergeen verbetering zijn te verkrijgen. Aan mijn kliniek worden uitsluitend chirurgisch zieke paardenbehandeld, in de polikliniek, zoowel als in de stationnaire. En totmijn groote tevredenheid kan ik vermelden, dat het aantal paarden,dat jaarlijks ter onderzoek wordt aangeboden en dus het onder-wijs dient, zeer toereikend is te heeten, zoodat ik in staat ben den



??? studenten tal van ziektegevallen en operaties te demonstreeren.Een groot deel der pati??nten kunnen zij onder mijn leiding onder-zoeken en behandelen. De meeste der operaties en in het bijzonder de grootere moetenin de namiddaguren geschieden; de uren voor de ochtendkliniekbestemd worden gewoonlijk zoozeer door demonstraties, onder-zoek en behandeling in beslag genomen, dat voor het verrichtenvan een operatie, anders dan een spoedig afloopende, geen tijdbeschikbaar is. Kleinere operaties worden onder leiding zooveejmogelijk aan de candidaten overgelaten, waardoor zij in de ge-legenheid zijn aan het levend dier zich vaardigheid te verwervenin het hanteeren van instrumenten en het voor hun practischewerkzaamheid zoo noodige zelfvertrouwen te verkrijgen. Bij de keuze van de pati??nten voor het onderwijs, wordt vooralrekening gehouden met de behoeften van de praktijk. Aan destudenten worden in de eerste plaats en bij herhaling die

ziekte-gevallen en operaties gedemonstreerd, waarvan zij een nauw-keurige kennis in het praktisch leven zoo noodig hebben. Verder heeft de chirurgische kliniek zich nog tot taak te stellenhet onderzoek van onbekende ziekteprocessen, het zoeken naarnieuwe en het verbeteren van bestaande operatiemethoden enzeer zeker ook het verrichten van die operaties, welke alleenmogelijk zijn in goed toegeruste instituten. Aan velen Uwer zal het wellicht vreemd voorkomen te hooren,dat aan deze kliniek alleen in behandeling komt het chirurgischzieke paard en dat de toegepaste chirurgie van de overige huis-dieren is ondergebracht in de twee andere klinieken. Ongetwijfeldben ik een der eersten, die de inconsequentie van het niet veree-nigd zijn in ?Š?Šn hand van theoretisch onderwijs in chirurgiezich uitstrekkende over alle huisdieren en de toegepaste chirurgiezich uitstrekkende over alle huisdieren, ten volle inzie en de leem-te laat zich bij mijn theoretisch onderwijs

wel degelijk gevoelen.De omvangrijkheid van de heelkundige kliniek voor paarden isvooral de oorzaak, dat de zoo gewenschte vereeniging moeilijkuitvoerbaar is. Echter houd ik de oogen geopend; mocht zich dooreenige oplossing de mogelijkheid voordoen het geheele praktischchirurgisch onderwijs te kunnen geven, dan zal ik niet aarzelenom daartoe pogingen aan te wenden. Of het gelukken zal moetde komende tijd ons leeren. Door de lessen in praktische operatieleer kunnen de studentenvaardigheid verkrijgen in het aanwenden van die bijzondere hulp-middelen, welke ten behoeve van operaties bij onze dieren dikwijls



??? noodzakelijk zijn, zooals het zoogen. spannen der ledematen, hetneerleggen van paard of rund op meerdere wijzen en het geven vanverschillende posities aan het te opereeren object. Zij maken .hier-door kennis met de sterilisatie van verbandstoffen en instrumenten,eveneens met het toepassen van narcose en locale anaesthesie enmet het verleenen van assistentie bij een operatie. Onder leidingverrichten zij enkelvoudige en samengestelde operaties, voorna-melijk bij paard en rund; voor het meerendeel geschieden dezeop het cadaver, een ander deel wordt verricht op het levend dier.Vooral worden ook die operaties gedaan, welke in het later praktischleven van den student het meest zullen voorkomen. Aan hetopereeren aan den hoef, waarin een groote mate van vaardigheidvoor den toekomstigen dierenarts zoo gewenscht is, wordt bijzondereaandacht geschonken. In een afzonderlijken verbandcursus wordtde techniek van het aanbrengen van verbanden

geleerd. Uit het medegedeelde zal het U duidelijk zijn, dat voor het on-derwijs in de practische chirurgie verschillende lokaliteiten, elkmet zijn bijzondere inrichtingen, noodzakelijk zijn. In de eersteplaats is een zaal ten behoeve van onderzoek en behandeling vande aan de polikliniek aangeboden paarden vereischte. De afmetin-gen van dit lokaal moeten zoodanig zijn, dat verschillende toestel-len plaatsing kunnen vinden, terwijl er nog voldoende ruimte moetoverblijven voor het neerwerpen van een paard en voor het ver-blijf van een 40-tal omstanders. Het is zeer wenschelijk voor depaardenkliniek, dat deze zaal in verbinding staat met het monster-terrein, de plaats, waar het paard, al naar gewenscht wordt,in stap, draf of galop op zijn afwijkenden gang kan worden onder-zocht. In dit instituut is deze communicatie op zeer doelmatigewijze verkregen. Volgens mijn ervaring is het hoogst nuttig, dat in deze zaalis opgesteld een inrichting, anders dan den gewonen

noodstal,waarin een paard kan worden neergelegd tot het ondergaan van eenoperatie of bepaalde kunstverrichting, welke in het poliklinischspreekuur moet geschieden en waarvan de uitvoering in de opera-tiezaal niet gewenscht is. Voor dit doel heb ik gekozen een toestel,dat ik sinds eenige jaren heb gebruikt en ten zeerste heb leerenwaardeeren, de zoogenaamde travail-bascule (draaibare noodstal). Straks wil ik U gaarne deze operatietafel in zijn werking demon-streeren. Dat als aangrenzend vertrek bij dit klinieklokaal behoorteen laboratorium, waarin het materiaal, dat de kliniek oplevertkan worden onderzocht, behoeft geen nader betoog. Het bezit van uitsluitend deze polikliniekzaal is voor mijn prac-



??? tisch onderwijs niet voldoende. Nog een tweede lokaal heb ikdaarom als eisch gesteld, namelijk ten behoeve van mijn lessenin practische operatie- en verbandleer en voor de behandeling vanstationnaire pati??nten. Tevens is het ingericht om een paard,alvorens het in de operatiezaal wordt gebracht, die voorbereidingte doen ondergaan, welke voor de te verrichten operatie noodzake-lijk is. Hier heb ik de aanwezigheid van twee noodstallen, gecon-strueerd zooals zij mij in mijn vorige kliniek uitstekend hebbenvoldaan, noodig geacht; de gewone noodstal toch is voor de uit-oefening van de chirurgische paarderpraktijk een onmisbaar goed.In mijn vroegere kliniek bevonden zich beide noodstallen wegensplaatsgebrek binnenshuis in de open lucht op een plek, waar winden regen vrij spel hadden. En waar de operateur met de studentenniet zelden genoodzaakt is langdurige handelingen te verrichtenaan het m den noodstal geplaatsten paard, zoowel bij gunstigeals

slechte weersgesteldheid zal het niemand Uwer verwonderen,dat ik voldaan ben nu zij zich in dit nieuwe gebouw bevinden waarzij in een kliniek behooren, dat is binnenshuis. Deze zaal heeftook die ruimte en die inrichtingen, welke voor het neerleggen vaneen paard noodzakelijk zijn. Tusschen de beide genoemde kliniekzalen zult U aantreffen eenbreeden, 6 meter langen gang, welke een vrije communicatie geeft.Orgetwijfeld zal zich het groote nut van de open verbindingdoen blijken. Het ligt in de bedoeling deze gang te gebruikenvoor ophthalmoscopisch onderzoek; door het ophangen van eengordijn voor elk der poorten kan dit lokaal donker gemaakt wor-den. De ruimte ervan is wel niet overvloedig, maar toch zekervoldoende. Het spreekt\'vanzelf, dat het practisch onderwijs en de weten-schappelijke beoefening der chirurgie behoefte heeft aan een,volgens den hedendaagschen stand onzer wetenschap ingerichte,zaal voor het verrichten van die operaties, bij

welker uitvoeringhet inachtnemen van de strenge regelen der aseptiek noodzake-lijk is. Aan velen Uwer zal het ongelooflijk voorkomen, dat in mijnvorige kliniek de operaties moesten geschieden in dezelfde zaal,waar de polikliniek werd gehouden en waar de lessen in practischeoperatieleer werden gegeven. Reeds heb ik medegedeeld, dat dechirurgie aan deze school zich ook tot taak heeft te stellen hetverrichten van die operaties, welke alleen kunnen worden ver-richt in goed toegeruste klinieken. Is in verband hiermede ook nietgewettigd het bestaan van een zoo goed mogelijk ingerichte ope-



??? ratiezaal aan dit instituut, eenig in den lande en door den Staatgesticht? Niemand zal het willen ontkennen. In deze zaal beho??ren, naast vele andere hulpmiddelen, inrich-tingen aanwezig te zijn, waardoor aan het te opereeren paardde gewenschte ligging kan worden gegeven. Ook hier heb ik,aangespoord door de gunstige ervaring, welke ik daaromtrentheb, niet geaarzeld de travail-bascule te verkiezen. Met dit toestelis men in staat het paard verschillende posities te geven, zoodathet grootste deel der meest voorkomende operaties met behulpdaarvan kan geschieden, terwijl het aanwenden van inhalatie-narcose geen belemmering ondervindt. Bij een klein deel deroperaties kan moeilijk of niet van de travail-bascule gebruik ge-maakt worden. Deze kunnen dan worden verricht bij het staandedier of bij het op de matras geworpen paard. De ruimte en inrich-ting van de in dit instituut aanwezige operatiezaal is volkomen opdeze mogelijkheden berekend. Het ligt voor de

hand, dat bij de genoemde zalen aanwezigbehoort te zijn een kamer voor berging van instrumenten, verband-materiaal, chemicali??n en geneesmiddelen, welke steeds bij dehand moeten zijn; dat evenzeer onmisbaar is een afzonderlijkvertrek voor sterilisatie, maar ook bergplaatsen voor gereed-schappen, leder- en touwwerk, matrassen enz. Dat deze vertrek-ken ten opzichte van de lokalen, waartoe zij behooren een zoogunstig mogelijke ligging moeten hebben, spreekt wel vanzelf.Op welke wijze dit doel hier bereikt is, zult U aanstonds zien,wanneer gij van de gelegenheid gebruik wilt maken om de dispo-sitie der lokaliteiten te bezichtigen. Het ligt geenszins in mijn bedoeling om nog melding te makenen beschrijvingen te geven van die hulpmiddelen welke, behalvede reeds genoemde, in de klinieken aanwezig zijn. Ook ten dienopzichte beveel ik U de bezichtiging aan. De taak van de chirurgie aan de Veeartsenijschool behelst ookhet onderzoek. Reeds heb ik

medegedeeld, dat volgens mijn op-vatting het onderwijs op den voorgrond moet worden gestelden dat de leeraren er zijn om dat onderwijs te geven. Dat de leeraarhet als een schoone taak, als zijn hoogste plicht zal beschouwenook door het doen van oorspronkelijk wetenschappelijk werktot den vooruitgang zijner wetenschap bij te dragen en daardooreen schitterend voorbeeld voor zijn leerlingen zal zijn, spreektmijns inziens vanzelf. Voor den leeraar onder wiens leiding dit gebouw gesticht iskomt er dus nog een andere vraag en wel deze: is het naar de



??? eischen des tijds ingerichte instituut met zijn moderne hulpmid-delen inderdaad bevorderlijk voor het wetenschappelijk onder-zoek? Ik meen de vrijmoedigheid te kunnen hebben die vraagbevestigend te beantwoorden door te zeggen, dat op veterinairchirurgisch gebied een goede inrichting voor het onderwijs ookzal zijn een goede inrichting voor onderzoek. Vergun mij op enkele zaken in dit gebouw nog de aandacht temogen vestigen. De wanden van de kliniekzalen en die van het operatielokaalzijn bekleed, voor het onderste gedeelte met geglazuurde steenenen voor het bovenste deel met tegels in lichte kleur. De ruimtentusschen steenen resp. tegels zijn wijd gehouden en opgevuldmet een fijne cement. Het ligt in de bedoeling om over ongeveereen jaar, wanneer de muren zoogenaamd â€žuitgewerkt" zijn aldeze voegen te bestrijken met een kleurhoudende vernis, zoodatde geheele wand volkomen glad is. Hiermede is uit een hygi??nischoogpunt bereikt,

wat geeischt is, terwijl ook de duurzaamheiden vriendelijkheid van de bewanding niets te wenschen overlaat. Om vuilverzameling te voorkomen zijn, voornamelijk in dekliniekzalen, scherpe hoeken vermeden; eveneens zijn met de-zelfde bedoeling de buisleidingen voor water, gas, electriciteiten verwarming niet onmiddellijk tegen de wanden aangebracht,maar op zekeren afstand daarvan verwijderd, en ook zijn de radia-toren verder van den muur en vloer bevestigd, dan gewoonlijkgeschiedt. Dat op deze wijze het doelmatig reinigen van de lokali-teiten ten zeerste wordt bevorderd spreekt vanzelf. Naast de centrale verwarming is als een groot gerief te noemenhet bezit van een centrale warmwatervoorziening, waardoorhet mogelijk is, dat de kliniekzalen steeds over een groote hoeveel-heid warm water kunnen beschikken. In mijn voorafgaande beschouwing heb ik reeds op de aanwezigheid van verschillende vertrekken in dit gebouw gewezen. U zultevenwel bij

Uwe rondwandeling nog meerdere kamers aantreffen.Grenzende aan de polikliniekzaal bevindt zich een kantoor, bestemd voor de administratie der afdeeling en eveneens zal hetdienen als spreekkamer tijdens de kliniekuren. Verder zult U opden beganen grond nog vinden eenige kamers, welke ingerichtkunnen worden voor huisvesting van een assistent, een garderobevoor de studenten en voorts een werkkamer voor het personeel.Dit laatste vertrek is zoodanig geinstalleerd, dat het ook als pho-tografie-kamer kan dienen. Op de bovenverdieping zijn, behalve



??? de collegekamer en het museum, nog aanwezig werkkamers voorden leeraar, terwijl de kelder naast de machinekamer nog eenruime bergplaats voor allerlei benoodigdheden bevat. Wie eenigszins bekend is met het gebouw waar onze Heelkundesinds langen tijd gevestigd is zal het kunnen begrijpen, dat sindseen 15-tal jaren de dringende behoefte zich, allengs meer en meerdeed gevoelen de chirurgie thuis te brengen in een nieuw gebouw,zoodanig ingericht, dat ontwikkeling en vooruitgang mogelijk is. Het kan dan ook geen wonder heeten, dat mijn ambtsvoor-ganger als leeraar, wijlen Dr. Schimmel jaar op jaar en met klemop den bouw van een nieuwe inrichting heeft aangedrongen.Helaas werd hij steeds in zijn verwachtingen teleurgesteld. Eerst in den zomer van 19x3 werden teekenen gezien, welke erop wezen, dat de Regeering den tijd gekomen achtte om de plan-nen voor den bouw van een nieuw instituut ter hand te nemen.Een commissie, bestaande uit

de heeren Rijksbouwmeester Pe-ters, den oud-majoor paardenarts O. I. leger L. J. Hoogkameren ondergeteekende (ik was destijds nog buitengewoon leeraar),werd in de gelegenheid gesteld eenige inrichtingen in het buiten-land te bezoeken. De heer Peters moest zich helaas, wegensongesteldheid, van de reis onthouden. Bezocht werden de vee-artsenijkundige hoogescholen te Berlijn, Hannover, Giessen,Kopenhagen en Stockholm. In het bijzonder zijn enkele zaken,welke aan de chirurgische kliniek te Stockholm opgemerkt werdenmet vrucht alhier toegepast. Nadat vervolgens met de Regeering nog vele uitvoerige corres-pondenties en besprekingen waren gehouden werd ten slotte eenplan ontworpen, waarmede deze zich kon vereenigen. De heerPeters heeft zich op meesterlijke wijze gekweten van de moeilijketaak om de alleen in beschrijvingen en plattegronden neergelegdeidees te verwezenlijken in dit schoone gebouw. Den igden December 1914 heeft de

aanbesteding voor den bouwplaats gehad, juist twee dagen na het overlijden van den leeraar-directeur Dr. W. C. Schimmel. Zoo heeft dan hij, die met onver-moeiden ijver en met stoere volharding gewerkt heeft voor detotstandkoming van dit gebouw de verwezenlijking ervan nietmeer mogen aanschouwen. Het is voorzeker een goede gedachtevan de commissie tot huldiging van de nagedachtenis van Dr.Schimmel om het huldeblijk een plaats te doen toekomen opeen welgekozen plek in dit gebouw; evenzeer om de onthullinger van te doen geschieden in aansluiting aan de opening van



??? het instituut, tot welks verrijzenis door Schimmel de stoot isgegeven. Op i Haart 1915 werd de eerste spade in den grond gestokenen in den daaropvolgenden tijd is dan vrij voorspoedig het gebouwverrezen. De vertraging, welke de bouw van den oorlogstoestandmoest ondervinden, was. gering. Voor zoover het het inwendigebetreft was het omstreeks den eersten Mei 1916 in zooverre gereed,dat met de installatie kon worden aangevangen. Aan hem, die eensheeft medegemaakt het installeeren van een instituut of labora-torium klinkt het geenszins vreemd te hooren, dat mij juist dezewerkzaamheden zeer veel tijd en moeite hebben gekost. Ik zalU evenwel besparen de mededeelingen omtrent het ontwerpenvan teekeningen en plannen; eveneens over de herhaalde tijdroo-vende besprekingen van tal van inrichtingen en de moeite, welkehet heeft gekost om alles in een bepaald tijdsbestek gemaakt ofgeplaatst te krijgen. Ik behoef van deze aangelegenheden

slechtste noemen de inrichting van collegezaal, museum en laboratoria,de installatie van de kliniekzalen met de zich daarin bevindendetoestellen. De voorziening van gas, water en electrische verlichtinghebben mij niet weinig bemoeiingen bezorgd. Het is ook nietmijn bedoeling om uit te wijden over hetgeen gedurende vele wekendoor het personeel aan de verhuizing is besteed en evenmin overwat er nog te doen is overgebleven, totdat alles zoodanig is vol-tooid, dat het aan mijn plannen beantwoordt. Zoo is dan dit gebouw tot stand gekomen tot welks plechtigeinwijding wij ons thans vereenigd hebben. Het zal naar ik hoopen vertrouw blijken doelmatig ingericht te zijn. Natuurlijk is hetmogelijk dat, ondanks de grootste zorgen, het later blijken kan datdit of dat anders had moeten zijn of wel dat enkele zaken verge-ten zijn, waarin beter bij den bouw voorzien had kunnen worden.Ik wil hopen, mij alsdan te kunnen troosten met de gedachte,dat al het mogelijke is

gedaan en trachten voor nieuwe behoeftenvoldoening te vinden. En thans zij het mij vergund nog eenige woorden van dankte spreken. Dank in de eerste plaats aan de Regeering, die ook hier weergetoond heeft een open oog te hebben voor de belangen der vee-artsenijschool. Mijn persoonlijken dank breng ik haar voor hetvertrouwen in mij gesteld door de aanvaarding mijner eischen,ten aanzien van dit gebouw. Dank ook aan U, heeren Leden van den Raad van Bestuurvoor de belangstelling, die gij in den bouw van dit instituut hebt



??? getoond. Door uwe medewerking zijn verschillende moeilijkheden,welke zich nog later, tijdens het bouwen, hebben voorgedaanoverwonnen geworden. Uwe betoonde belangstelling is mij borgdat ik ook in de toekomst op Uwen steun mag vertrouwen. Geachte Collega Hoogkamer; aan verschillende zaken in ditInstituut is het te merken, dat onze besprekingen tijdens en naonze studiereis vruchten hebben gedragen. Voor Uwe medewerkingbreng ik ook U mijnen dank. Hulde wordt gebracht aan den helaas afwezigen heer Rijks-bouwmeester Peters voor de meesterlijke wijze, waarop hij dentaak heeft vervuld, het plan, wat betreft het aantal en dispositieder vertrekken, te verwezenlijken in een gebouw, dat door zijnfraai uiterlijk het oog bekoort en door zijn vriendelijk interieurden bezoeker aangenaam stemt. Mijn oprechten dank voorde bereidwilligheid, waarmede hij aan mijn bijzondere wenschenen inzichten gevolg heeft willen geven. Eveneens dank ik tenzeerste

hen, die over de uitvoering zijner plannen hebben gewaakten daaraan hunne krachten hebben gewijd. In het bijzonderdank ik den heer Rijksopzichter Hooft voor de samenwerkingen zijn toewijding bij het ten uitvoer brengen der plannen. De flinke wijze, waarop de aannemer van het gebouw de heervan Aken, het werk heeft uitgevoerd verdient een woord van lof. Ten slotte dank ik ook U, waarde van Seerenberg voor Uwebijstand, waaraan het mij in verschillende aangelegenheden nietheeft ontbroken. Uw helder inzicht in tal van zaken hebben bijmij dikwijls bewondering afgedwongen. Excellentie! Ten zeerste stel ik het op prijs, dat U deze plechtig-heid FFlpt Uwe tegenwoordigheid hebt willen vereeren. Vergunmij Uwe Excellentie wel te mogen verzoeken aan Uw voornemen,het instituut te openen, gevolg te geven. De Minister van Landbouw, Nijverheid en Handel opendedaarna het instituut met de volgende woorden: Dames en Heeren, Gaarne voldoe ik aan bet

verzoek van den geachten spreker. De Rijksveeartsenijschool verkeert thans in een periode vanontwikkeling, die wel is waar nog niet geheel gelijken tred houdtmet den vooruitgang der veterinaire wetenschap, maar die tochdaarvan in sterke mate de werking gevoelt. En het ligt voor de hand dat ik mij daarover als Minister van



??? Landbouw, Nijverheid en Handel verheug, en volgaarne aan dieontwikkeling medewerk. Als Nederlandsch Minister, omdat de wetenschap behoort tothet gebied waarop ook ons kleine land naar het woord der Ko-ninklijke Vrouwe groote dingen kan tot stand brengen, en deveeartsenij kundige wetenschap door vervolmaking van haarvoornaamsten zetel tot grootere krachtsontwikkeling wordt instaat gesteld. Als Minister van Landbouw, Nijverheid en Handel, omdat deproductiviteit van onzen belangrijken veestapel bij een hoogpeil van de veeartsenijkunde in den ruimsten zin genomen, grootbelang heeft, terwijl verschillende takken van Nijverheid en Han-del, zoo direct als indirect, door werkzaamheid en voorlichtingvan veeartsen ij kundigen moeten bestaan; ik herinner daarbijslechts aan ons slachthuiswezen en aan de groote beteekenis van eenzorgvuldige keuring van slachtproducten voor onzen exporthandel. Dat de wetenschappelijke onderzoeker en

docent in onzen tijdin toenemende mate gebruik maakt van verbeterde methodenen hulpmiddelen en daarbij zelfs de nieuwste wonderen der tech-niek, zelf ook weder producten van wetenschappelijk onderzoek,wil te baat nemen, kan ons niet verwonderen; het is onvermijde-lijk en noodzakelijk. De heeren worden daardoor weliswaar duur, zelfs zeer duur,en bezorgen hun Minister wel eens erg moeilijke oogenblikken;maar de resultaten van hun werk kunnen die doen volgen doortijden van voldoening. Zoo heeft U, Mijnheer Hartog, aan mijn Departement in nietonbelangrijke mate van die oogenblikken verschaft. Dat de heelkundige afdeeling aan de Rijksveeartsenijschoolbehoefte had aan een betere uitrusting, zoo wat lokaliteit als wathulpmiddelen betreft, stond reeds geruimen tijd vast en dus ook,dat daarin voorzien moest worden. En die voorziening was duur,omdat men, en terecht, wilde dat zij op de hoogte van den standder wetenschap voor dat doel zou

zijn. Ik meen dat U over de medewerking van mijn ambtsvoorgangersen van mij niet te klagen zult hebben. Een kostbaar instituut wordtthans aan Uwe leiding toevertrouwd, en ik kan niet beter doen,dan hier uit te spreken de hoop en het vertrouwen, dat het Uthans in handen gegeven kapitaal door Uwe werkzaamheid hoogedividenden moge opleveren voor de veeartsenij kundige weten-schap, zoo om die wetenschap zelve, als om allen die bij de resul-taten er van belang hebben.



??? Ik wensch U en de instelling, waaraan U is verbonden, gelukmet dezen dag en ik verklaar het instituut voor chirurgie der Rijks-veeartsenijschool voor geopend. Terstond hierop volgde de onthulling van de plaquette Dr. Schim-mel, welke aangebracht zal worden in het nieuwe instituut, ennu tijdelijk in de gehoorzaal was geplaatst. Zooals bekend is be-stond de commissie ter huldiging van de nagedachtenis van Dr.W. C. Schimmel uit de H.H. W. v. d. Burg te Batavia, M. C. vanBuuren te Zuidland, J. J. F. Dhont te Rotterdam, Caspar Die-ken te Leiden, D. H. Goossen te \'s-Gravenhage, Dr. J. H. Hartogte Utrecht, A. W. Heidema te \'s-Gravenhage, Dr. A. A. Overbeekte Rotterdam en D. v. d. Sluys te Hilversum, die bijna alleaanwezig waren. De voorzitter van het comit?Š, de heer A. W. Heidema, sprakde volgende rede uit: Dames en Heeren ! Reeds spoedig na het overlijden van Mijnheer Schimmel, diegedurende 37 jaren zoo enorm veel heeft gepresteerd voor

dediergeneeskunde en hare beoefenaren vormde zich een commissieuit de oud-leerlingen en leerlingen om een huldeblijk voor dienhooggeachten oud-leermeester tot stand te brengen. Het veterinaire corps is betrekkelijk klein, maar toch heeft hetaantal deelnemers, waartoe slechts enkele anderen dan oud-leer-lingen en leerlingen zijn toegelaten, 430 bedragen, zoodat hieruitblijkt met hoeveel sympathie de oproeping om tot dit huldeblijkte willen medewerken is begroet. De commissie besloot tot het doen vervaardigen van een pla-quette waarvan aan iederen deelnemer een foto in lijst zal wordentoegezonden. De uitvoering werd opgedragen aan den heer J. J. Both , amanuen-sis aan de afdeeling Zootechniek van \'s Rijks Veeartsenijschool.De commissie is met die uitvoering zeer tevreden en zij vertrouwt,dat allen die den heer Schimmel goed hebben gekend, hare opvat-ting zullen deelen. Betrekkelijk velen van ons hadden het voorrecht dezen hoog-geachten oud-

leermeester jarenlang te mogen kennen en er telkensaan te worden herinnerd met hoe groote toewijding en tact hijzijn ambt vervulde, met hoe groote welwillendheid hij zijne leer-lingen met raad en daad terzijde stond. Die waardeering kwam xliii 42



??? nog het meest tot uiting zoodra de studietijd aan \'s Rijks Veeart-senijschool voorbij was en de maalstroom der groote maatschappijdeed zien, welke eischen deze aan hare leden stelt. Het sterkstviel dit op in de periode toen de Veeartsenijschool nog het internaathad, de leerlingen zoo goed als uitsluitend de vakstudie beoefen-den en de maatschappij daarbuiten ternauwernood leerden kennen.Hij wist dat goede vakkennis alleen, hoe noodzakelijk dan ook,iemand nog niet doet slagen in de maatschappij en heeft zich steedsbeijverd de kansen zijner leerlingen te verbeteren, door ook hunnemaatschappelijke kennis te verrijken. Later herinnerde men zichdan herhaaldelijk hoeveel men aan den leermeester Schimmelhad te danken en dat behalve zijn uitnemend onderwijs ook demaatschappelijke raadgevingen van zoo vergaande beteekeniswaren geweest. Het is de commissie bijzonder aangenaam dat zij bij de totstand-koming van dit huldeblijk zooveel

medewerking heeft mogenondervinden. In de eerste plaats betuigt zij haren dank aan Me-vrouw Schimmelâ€”Viruly, die wel heeft willen goedkeuren datonze\' commissie zich heeft geconstitueerd en zij verzoekt U Mijn-heer Van Zijverden, als vertegenwoordiger der familie Schimmel,dien da-k te willen overbrengen. Ook stemt het ons aangenaamdat zoo velen gehoor hebben gegeven aan de uitnoodiging, bijde onthulling van dit eenvoudig blijk van dankbaarheid tegen-woordig te willen zijn. In het bijzonder betuigen wij onzen dankaan Uwe Excellentie Minister van Landbouw, Nijverheid en Handel,den Commissaris der Koningin in deze provincie, den Burgemees-ter der Gemeente Utrecht, den inspecteur van het Middelbaaror.derwijs Dr. Van de Zande, de vertegenwoordigers van denSenaat der Rijks Universiteit te Utrecht, Professor Eykman,Dr. Schimmel\'s promotor, Professor De Jong, vertegenwoordigervan het permanente comit?Š voor het

internationaal Veeartsenij-kundig congres, U Directeur, Raad van Bestuur en andere docentenaan \'s Rijks Veeartsenijschool voor uw aller tegenwoordigheid,waardoor aan deze onthulling, waartoe ik thans overga, een plech-tig karakter wordt gegeven. Dit beeld van Willem Cornelis Schimmel, veearts, MedicinaeDoctor honoris causa, oud-Directeur van \'s Rijks Veeartsenijschool,zal in dit Instituut voor chirurgie ten alle tijde een eereplaatsblijven bekleeden. En thans Excellentie verzoek ik U deze plaquette wel van onste willen aanvaarden en Uwe goedkeuring er aan te hechten datzij direct te bestemder plaatse wordt aangebracht. De genoodig-



??? den kunnen er dan over oordeelen of de gekozen plaats ook hunnegoedkeuring kan wegdragen. De Minister van Landbouw, Nijverheid en Handel, de heerPosthuma, nam nu het woord. Mijnheer de Voorzitter van het Comit?Š. Het was dunkt mij eene goede gedachte de onthulling van ditfraaie huldeblijk aan de nagedachtenis van wijlen Dr. Schimmelte vereenigen met de opening van het nieuwe gebouw voor chirurgie. Reeds langen tijd toch heeft hij gepleit voor het tot stand bren-gen van zoodanige inrichting en met overtuiging heeft hij betoogddat dit onderdeel der diergeneeskunde betere verzorging\' met hulp-middelen dringeend behoefde. Dat thans zijn beeltenis eene plaats zal verkrijgen in eene zooschoone huisvesting voor dit vak mag dus wel als eene gerecht-vaardigde hulde aan den overledene worden aangemerkt. Vele jaren heeft Dr. Schimmel gewerkt aan de Rijksveeartse-nijschool, en in den laatsten tijd is het hem gegeven geweest alsprimus

inter pares de belangen dezer instelling voor te staan, wathij steeds met groote toewijding heeft gedaanten op eene wijze,die aan haar aanzien naar buiten in belangrijke mate is ten goedegekomen. Zijn beschaafd en beminnelijk optreden zal zich ieder die, zooin het leven als\'ambtelijk met hem in aanraking kwam, steedsgaarne herinneren. Zijne verdiensten op veeartsenijkundig gebied zijn van andere,meer bevoegde zijde in het licht gesteld en ik behoef daar in dezenkring niet op terug te komen, maar dat hij op de opleiding vaneen geheele reeks van Nederlandschc veeartsenij kundigen eenzeer gunstigen invloed heeft uitgeoefend, zoo door zijn onderwijsals door zijn persoonlijken invloed mag ik hier wel verklaren;het door U, Mijnheer de Voorzitter, gesprokene heeft dit trouwensreeds beter uitgedrukt. Daaruit is gebleken, dat de heden hem gebrachte hulde, die indeze fraaie beeltenis haar blijvende uiting vindt, hem geldt ?¨nals man van wetenschap, ?¨n als

docent, ?¨n als mensch en indie drie hoedanigheden zal hij in de historie der Rijksveeartsenij-school een figuur van beteekenis blijven. Mijnheer de Voorzitter van het Comit?Š; gij hebt met allen dieU hier vertegenwoordigt een goed werk gedaan door die figuur



??? â€” yi8 â€” hier te vereeuwigen. Het was een daad van pi??teit, maar tevens-van zelfrespect voor de Nederlandsche veeartsenij kundige wereld. Ik stel er prijs op, dat een der Rijksonderwijsgebouwen metdit beeld, dat den ontwerper en uitvoerder alle eer aandoet, zalworden gesierd, en ik neem het bij deze voor het Rijk over. Moge het de jongeren, die het zoovele malen zullen voorbij-gaan, opwekken tot ernstig streven naar het hoogere in weten-schap en in w?¨llevendheid. De Kapitein-paardenarts Van Zyverden, schoonzoon vanwijlen Dr. Schimmel, dankte namens de familie voor de huldedezen dag door de onthulling van de plaquette aan de nagedach-tenis van Dr. Schimmel gebracht. De plaquette, waarvan een afbeelding in deze aflevering vanhet tijdschrift voorkomt, geeft een goed gelijkende beeltenis vanDr. Schimmel met een onderschrift, en is in gepatineerd brons. Algemeen werd de uitvoering geprezen. Na deze onthulling van de plaquette kreeg Dr.

H. Markus,directeur der Rijksveeartsenijschool en voorzitter van den Raadvan Bestuur dier inrichting het woord. Hij spreekt aldus: Excellentie, Namens den Raad van Bestuur der Rijksveeartsenijschoolbreng ik een woord van oprechte dank en hulde aan de Regeeringvoor de totstandkoming van dit instituut, welke een groote schredevoorwaarts beteekent in den ontwikkelingsgang der veterinairechirurgie in Nederland. Aangevangen met de manege en het laboratorium voor patho-logische anatomie, is de reeks van nieuwe gebouwen, waaraan deVeeartsenijschool zoozeer behoefte heeft, voortgezet met dit in-stituut, dat Uwe Excellentie heden wel heeft willen openen enmet dat voor zootechniek, waarvan het eerste gedeelte thansin aanbouw is; en indien de voorteekenen niet bedriegen, zullenop het terrein der Veeartsenijschool binnen enkele jaren nog meer-dere nieuwe clinieken en laboratoria verrijzen. De Raad van Bestuur zegt Uwe Excellentie en ook U,

Mijnheerde Inspecteur van het Landbouwonderwijs, hartelijk dank voorUwe tegenwoordigheid.



??? Mijnheer de Voorzitter van het Comit?Š : De Raad van Bestuur der Rij ksveeartse lij school is U en UweTnedecomit?Šleden ia hooge mate erkentelijk voor het genomeninitiatief om een blijvend aandenken te stichten voor WillemCornelis Schimmel, die gedurende ruim 37 jaren als leeraar aandeze school verbonden was, waarvan ongeveer vijf jaar tevensals directeur; en voor de wijze, waarop door Uw Comit?Š dat plantot uitvoering is gebracht. Ook gevoelt de Raad zich tot dankverplicht aan allen, die door hunne gaven de verwezenlijkingvan het plan hebben mogelijk gemaakt Ik geef U de verzekering,dat dit bas-relief tot in lengte van dagen een kostbaar bezit zalzijn voor onze Alma Mater en ik hoop, dat het bij voortduring on-allen, leermeesters en leerlingen, moge blijven prikkelen tot voort-gaan op den door Schimmel zoo krachtdadig bewandelden weg,de diergeneeskunde tot heil! Mijnheer de Commissaris der Koningin in de provincie Utrecht, Mijnheer de

Burgemeester dezer gemee ite, Mijne heeren Voorzitter en Secretaris van den AcademischenSenaat en verder U allen, hooggeachte aanwezigen, namens den Raadvan Bestuur zeg ik U hartelijk dank voor Uwe tegenwoordig-heid, die door hem op hoogen prijs wordt gesteld. Hiermede was de plechtigheid in de gehoorzaal ge??indigd. De aanwezigen werden nu uitgenoodigd het instituut te bezich-tigen onder leiding van den heer Hartog, die gelegenheidvond tal van bijzonderheden mee te deelen, en o.a. de werking vande travail-bascule te demonstreeren. Ververschingen werdenaangeboden en velen hebben met belangstelling en genoegen eenuurtje in de verschillende lokaliteiten doorgebracht. Allen warenhet er over eens dat hier een instituut tot stand gekomen is, waaropde veeartsenijkunde trots mag zijn. Wij zullen nu geen nadere bijzonderheden omtrent het instituutmeedeelen, omdat Dr. Hartog aan de redactie voor een dereerstvolgende afleveringen een korte

beschrijving met afbeeldingenheeft toegezegd. Kroon.



??? (Uit het laboratorium van het Openbaar Slachthuis te \'s Gravenhage.) Het voorkomen van enteritis- of paratyphus-B bacillen bij kalveren, door Sj. DOUMA. Bij de vleeschvergiftigingen van den lateren tijd werd bij rasteeds als oorzaak een bacillus-enteritidis of bacillus paratyphus-Bgevonden en daarom verwonderde men zich eenigszins over hetfeit, dat het bij de ingestelde bakteriologische onderzoekingenbij gestorven en uit nood geslachte dieren zoo zelden voorkwam,dat een dezer bakteri??n werd gevonden; zelfs bij die uit noodgeslachte dieren, waarvan het vleesch het veelvuldigst aanleidinggeeft tot het ontstaan van eene vleeschvergiftiging. Slechts spaar-zaam waren de mededeelingen, dat bij ziekten van onze slachtdierende bac. enteritidis of bac. paratyphus-B werd aangetroffen. Ditgeldt tegenwoordig echter niet meer voor de kalveren. Talrijkerworden de publicaties, waarin wordt bericht omtrent het vindenvan de bedoelde micro-organismen bij deze

dieren. Toen men nog niet beschikte over de hulpmiddelen, die tegen-woordig ten dienste staan bij de bakteriologische onderzoekingenen men de voedingsbodems, die nu van zooveel gewicht zijn bijde differentiatie der vertegenwoordigers der groote en belangrijkecoli-typhusgroep, nog niet kende, zijn vele bakteri??n, die eigenlijkgerekend moesten worden tot de entcritis- paratyphus-B groep,thuis gebracht onder de coli-groep en heeft men, wel eenigeverschillen bemerkende met de echte coli bacillen, vooral ten op-zichte van de melkstolling en de gasvorming, dit verschil veelalaangegeven door de toevoeging van para- of pseudo-, waaraan denamen paracoli en pseudocoli te danken zijn, zonder dat hiermedeeen bepaald lager organisme werd bedoeld. Ieder onderzoeker hadhiermede gewoonlijk weer een andere bacil op het oog. Zoo noemde Jensen paracoli-bacillen die coli-bacillen, dieuit melksuiker geen gas vormden; Titze en Weichsel2) verston-den er onder

de bacteri??n, die zich slechts door agglutinatie vanparatyphus-B of enteritidis (G??rtner) lieten onderscheiden,(dus de paratyphus-C bakteri??n van Uhlenhuth en H??bener)terwijl zij die coli-bacillen, welke melk niet tot stolling brachten,pseudocoli-bacillen noemden. Gorter en Hengeveld3) willen alle coli-bac., die min of meer



??? van de typische stam afwijken, paracoli-bac. noemen. Als typischecolibacil beschouwen zij dan slechts een, die de volgende eigen-schappen vertoont. Gram negatieve bacil, die gelatine niet vervloeit, die na een weekin peptonwater vrij veel indol vormt, na eenige dagen melk stolt,lakmoeswei vuurrood en troebel maakt, in neutraalroodagargas vormt en deze tot fluorescentie brengt, op Conradi-Drigalski-agar met vuurroode kolonies, op endo-agar met donkerroodekolonies groeit, en die uit glucose, lactose, maltose, saccharose enmanniet zuur en gas vormt. De Jong 22) noemt alle tusschen coli- en tvphus bacteri??n staandemicro-organismen, die niet tot de vleeschvergiftigings-bacillen A(= gartner-bacillen), noch tot de B-groep (= paratyphus B)of tot de paratyphus C behooren, de para- of pseudocoli-bacillen,welke dan onderling in bacteriologische eigenschappen kunnenverschillen, b.v. in indolvorming, druivensuikervergisting, ver-houding ten opzichte van

lakmoeswei, enz. Christiansen 10)beschouwt de paracoli-bacillen als identisch met de bacteri??nder enteritis-paratyphus-B groep. Poels4) onderscheidt naast de virulente coli-bacillen nog depseudocoli-bacillen, die dan van de eerste verschillen door grooterebeweeglijkheid, door meerdere virulentie voor kleine proefdieren,door het niet stollen van melk en de niet constante gasvormingin melksuikerhoudende bouillon. Beide micro-organismen wordendoor hetzelfde coliserum geagglutineerd. Hieronder werden later27)stammen gevonden, die morphologisch en biologisch met denbac. enteritidis GaRTNER overeenkwamen, door een GaRTNERimmuunserum geagglutineerd werden in eene verdunning vani : 1500 en regelmatig voorkwamen bij oudere kalveren, (2?¨13 maan-den oud) welke aan eene acute entcritis te gronde waren gegaan. We zouden dus de pseudocoli-bacillen van Poels kunnen split-zen in: a. de eigenlijke pseudocoli-bacillen; b. de bac., behoorende tot

de enteritis (GaRTNER) groep. In het jaarverslag wordt niet aangegeven, of deze laatste diebacteri??n waren, welke geen gas vormden uit melksuiker. Ver-moedelijk zal dit, afgaande op de eigenschappen van den bacillusenteritidis GaRTNER wel het geval geweest zijn. Dan zouden dusde pseudocoli-bacillen die zijn, welke melk niet stollen, wel gasvormen in druivensuiker, melksuiker en rietsuiker en door coli-serum worden geagglutineerd. Jensen *) onderzocht een groot aantal kalveren en vond als



??? oorzaak van de bestaande enteritis veelal coli-bacillen, die hijonderscheidde in coli-A, (vormen gas in saccharose houdendemedia), coli-B, (vormen geen gas uit saccharose) en coli-C (ver-gisten geen suikers). Daarnaast isoleerde hij nog de paracoli-bacillen, welke geen gas vormen uit melksuiker en later doorhem gerekend werden tot de groep der paratyphus-bacillen,volgens de onderzoekingen van Titze en Weichsel, Uhlenhuthen H??bener en Langkan vrij zeker gebracht moeten wordentot de enteritis bacteri??n. Ze kunnen door de navel, per os enmisschien ook met de ademhalingsorganen opgenomen wordenen behalve enteritis, ook septicaemie, pneumonie en fibrineuseontsteking van de sereuze vliezen veroorzaken. Thomassen 5) vond als oorzaak van eene kalverziekte een van decoli-bacillen van Jensen, die als oorzaak van de dysenteria albawerden aangegeven, verschillend lager organisme. De sectiebe-vinding luidt: longen en pleura

normaal; op het endocardium veelecchymosen; bronchiaalklieren vergroot en op doorsnede bezaaidmet haemorrhagische plekken, evenzoo de lvmphklieren aan dehals. Milt sterk vergroot, soms tot het vijf of zesvoudige van hetnormale volume; miltkapsel glad en blauwrood, de pulpa bloed-rijk en zeer week, zoodat zij bij doorsnijden uitvloeide. Nierenvertoonden versch\'jnselen van haemorrhagische parenchymateuseontsteking. Mesenteriale lymphklieren sterk vergroot, week,vochtrijk en op doorsnede als de bronchiaalklieren. In hetslijmvlies van maag en darmen hier en daar donkerroodeplekken. De Peyersche plaques waren meestal gezwollen. De lever wasnormaal van consistentie, bloedrijk en blauwachtig van kleur. De geisoleerde bacil onderscheidde zich van coli-bacillen doorhare meerdere beweeglijkheid, de eigenaardige groei op aardappel,(als van typhus-bacillen) minder snelle groei op gelatine, het ge-ringer vermogen C02 te vormen in

suikerhoudende bouillon enindol uit eiwitstoffen, het gemis van het vermogen om melkstol-ling, zelfs na weken, tot stand te brengen, het minder gelobdevoorkomen der kolonies aan de gelatine oppervlakte, het steedsontbreken van de foetide lucht. In gemelde opzichten kwam debacil overeen met de typhus-bacillen van den mensch, waaromThomassen sprak van pseudotyphus-bacillen. Ook bij de Widal-sche agglutinatie reactie gedroeg de bacil zich als de gewonetyphus-bacil. Het is zeer waarschijnlijk, dat deze bacil gebrachtmoet worden tot de groep van de enteritis (gartner) bakteri??n,temeer, daar door de onderzoekingen vvan H??bener, Sobernheim



??? en Blau gebleken is, dat deze veelal zeer hoog, soms tot aan detitergrens door typhusimmuunserum worden geagglutineerd. Het is dan ook aan geen twijfel onderhevig, of vele bacillen,waaraan vroeger de naam van para- of pseudocoli-bacillen werdgegeven, behooren tot de enteritis-paratvphusgroep. In denlaatsten tijd zijn echtermeerdere onderzoekingen gepubliceerd, waar-uit het voorkomen van deze micro-organismen bij kalveren blijkt Winzer6) onderzocht een 8-tal kalveren, met septische verschijn-selen, waaruit gekultiveerd werden bakteri??n, die morphologischen ook serologisch niet waren te scheiden van de bedoelde lagereorganismen. Het pathologisch-anatomische beeld bij deze dierenwas zeer verschillend. Bij \'t eene kalf bestond geringe icterus met puntbloedingen innuiskulatuur, nieren en vleeschlymphklieren, terwijl de milt sterkgezwollen en vergroot, de overige organen volkomen normaal waren. Een ander kalf had eene sero-fibrineuse pleuro-

peritonitis, ge-paard gaande met sero-fibrineuse polyarthritis als gevolg vannavelontsteking, terwijl lever en milt slechts gering gezwollenwaren. Ook werden een enkele maal zeer veel, nauwelijks zicht-bare korreltjes in de lever gevonden, gepaard gaande met geringepneumonie en geringe zwelling der milt. De ouderdom der dieren varieerde van 3 dagen tot 4 weken. Volgens Riemer 7) werden in het Hygi??nisch Instituut der Uni-versiteit te Rostock 8 gevallen van septicaemie bij kalveren on-derzocht. In 4 gevallen (3 van â€žKalberruhr" en 1 van â€žpneumonie")werden bacillen geisoleerd, die bliikens de agglutinatie behoordentot de enteritis bakteri??n, terwijl Schmitt11) tot de conclusie komt,dat niet alleen bij ,,Ruhr" Qn â€žsepticaemie", maar ook bij deseptische plcuro-pneumonie dikwijls bacillen voorkomen, dietot de groep der paratvphus-B gebracht moeten worden; velezijn niet te onderscheiden van den bacillus enteritidis (GaRTNER). Titze en Weichsel2)

hebben 210 â€žKalberruhr" stammen nauw-keurig onderzocht en rekenden hiervan 160 tot de coli-bacillen,24 tot de enteritisâ€”(G?Širtner), 16 tot de pseudocoli-en 4 tot deparacoli-bacillen (= paratvphus-C-bacillen van Uhlenhuth).Volgens hen zijn enzo??ti??n bij kalveren, waarbij enteritis G??rtner-of paracoli-bacillen uit de darmen en organen van de zieke ofgestorven dieren geisoleerd kunnen worden, niet zeldzaam. Insommige streken komen dergelijke enzo??ti??n zelfs heerschend voor. Tot hetzelfde resultaat kwamen Uhlenhuth en H??bener 7),die 20 stammen onderzochten en daaronder eveneens vondenparatyphus-B, enteritis (GaRTNER) en paratvphus-C bakteri??n.



??? Schmitz 8) kon uit 6 kalveren met septische verschijnselen eenbacil kultiveeren, clie identisch was met den bacillus enteritidisGaKTXER. Met de Widalsche reactie ontstond agglutinatie totaan de titergrens. De sectiebevinding bij enkele kalveren luidtals volgt: Kalf i. Milt sterk vergroot, pulpa verweekt. Lever gezwollen engeel van kleur. Vleeschlymphklieren zonder bloedingen.Vleesch en overige organen normaal.Kalf 2. Milt en lever sterk gezwollen en verweekt. In de eveneensgezwollen nieren talrijke puntbloedingen; evenzoo in delichaamslymphklieren. Aan de bo^storganen niets abnor-maals te zien. Kalf 3. In de longen kleine pneumonische haarden. Leververgroot en geel verkleurd. Milt sterk gezwollen.Lichaamslymphklieren vochtig, niet gezwollen en zonderbloedingen. Kalf 4. Lever vergroot en bezaaid met necrotische haarden; deze worden ook in de longen aangetroffen. Milt ietsgezwollen en verweekt. Bovendien Glomerulonephritis. De leeftijd der dieren

wisselde van 2 weken tot 2 maanden.H??rr onderzocht 30 kalveren, die bij de levende keuring volkomengezond waren; na de slachting bleek aan de navel een afgekapscldabces aanwezig te zijn. In 2 gevallen isoleerde hij uit den inhoudder abcessen paracoli-bacillen (enteritis-bac.). Miesner en Kohlstock 9) verkregen uit de organen van eenrund, dat geleden had aan croupeuse enteritis, een micro-organisme,dat in alle opzichten overeen kwam met den bacillus enteritidis.(GaRTNER). De lever was gering gezwollen, de milt echter 3 a 4X zoo groot als normaal, week van consistentie, zonder dat deinhoud vloeibaar was. De bacil werd geagglutineerd door enterit.G??rtner immuunserum in verdunning van t : 5000 (titergrens);door paratvphus immuunserum in verdunning van 1 : 100; doortvphus immuunserum in verdunning van 1 : 100. In dezelfde stal stierf later nog een rund, waaruit weer het-zelfde micro-organisme geisoleerd werd. Zij meenen de bron vaninfectie

dezer runderen te moeten zoeken bij een kalf, dat langentijd aan diarrhee geleden had en schijnbaar weer gezond was. Naslachting werden in de darmen en organen van dit dier zeer veelenteritis bacillen gevonden. Het dier was derhalve bacillendrageren had vermoedelijk de runderen geinfecteerd. Hoe deze bakteri??nechter die groote pathogeniteit voor runderen verkregen hadden,is niet opgehelderd.



??? Bovendien isoleerden ze nog -uit de organen van 2 kalveren,die onder â€žRuhrartigen Erscheinungen" spoedig na de geboortegestorven waren, den bacillus enteritidis G?¤RTNER. Christiansen10) deelt het resultaat van zijne onderzoekingenbij 19 kalveren met een zeer wisselend pathologisch anatomischbeeld mede. De dieren waren van 3 weken tot eenige maanden oud.Meestal bestond enteritis met sterke miltzwelling, dikwijls wasook pneumonie aanwezig. Hij besluit: i,Bei 19 K?¤lbern, die von 10 verschiedenen Best?¤nden herr??hrten,ist eine Variet?¤t des dem Bacillus enteritidis G?¤RTNER sehr naheverwandten Paracoli-bacillus als Ursache der Paracoli-bacillosefestgestellt worden. Die Variet?¤t weicht dadurch von dem Haupt-typus ab, dasz sie imstande ist, Zucker und hiermit verwandteStoffe ohne Gasproduction zu spalten, im ??brigen stimmt sie ganzmit der typischen Form ??berein. Die genannte Eigent??mlichkeitder Variet?¤t hat sich sehr

constant gezeigt, sowohl unter nat??r-lichen Verh?¤ltnisse als auch im Laboratorium. Warnecke12) meldt het vinden van den bac. enter. G?¤RTNER bij2 kalveren. Omtrent de veranderingen der organen kon hij geeneaan wijzigingen geven. De lichaamsklieren waren in het eene gevalsterk gezwollen, in het andere geval was het vleesch hevig icterisch. Stickdorn1) heeft een groot aantal kalveren met enteritis ofmet sept. pleuro-pneumonie onderzocht. Onder 251 gevallenvan darmontsteking waren 18 veroorzaakt door bacillen van deparatyphus-groep, terwijl dit aantal bij 170 gevallen van borst-vlies-longontsteking 56 bedroeg: Van deze stammen werden er25 met behulp van paratvphus-B of G?¤RTNER immuunserumverder onderzocht; hiervan bleken 13 stammen te behooren totde G?¤RTNER-groep, 7 tot de paratyphus-B-groep, terwijl de 5andere door geen der beide sera werden geagglutineerd en dustot de paratyphus-C van Uhlenhuth en H??bener

gerekendmoeten worden. Tevens isoleerde hij uit 2 kalveren met sept.pleuro-pneumonie een bacil, die in geen der suikers gas vormde,beweeglijk en GRAM-negatief was, geen indol vormde, lakmocswei na24 uren rood maakte, melk niet stolde (deze werd geelachtig heldermet wit bezinksel) en neutraalrood na 3 dagen onveranderd liet. De stammen waren in kuituren niet van typhus-bac. te onder-scheiden, werden echter niet door typhusimmuunserum geagglu-tineerd en genoemd â€žtyphoide G?¤RTNER St?¤mme". Behalve in de gemelde gevallen werden de bedoelde bacillenbij kalveren nog gevonden bij de zoogen. â€žmiliair necrose" van delever. Het eerst is hierop gewezen door Haffner13), die melding



??? * maakt van het voorkomen in de lever bij sommige kalveren vanzeer kleine, soms nauwelijks zichtbare knobbeltjes, die bij door-snijden iets boven de sneevlakte uitsteken. Soms zijn ze bij dui-zenden aanwezig. Meestal is de lever iets gezwollen, terwijl de kleurweinig of niet veranderd is. In den regel is de milt sterk gezwollen,terwijl in de nieren veelal puntbloedingen worden waargenomen,een enkele maal worden daarin ook knobbeltjes gevonden. Veelalbestaat bronchiaalcatarrh. Volgens Haffner schijnen de dierenvoor het slachten volkomen gezond. De navel is steeds normaal,in enkele gevallen bestaat lichte icterus. Later heeft hij de knob-beltjes bakteriologisch onderzocht en vond daarin, evenals inhet beenmerg en de vleeschlymphklieren bij het bestaan eenersepticaemie, bakteri??n der gartner-groep, ook als het vleeschnog geen of zeer weinig bacillen bevatte. Hij noemde daarom deziekte â€žgartner-bacillose". Langer14 onderzocht 5

verschillende stammen der bakteri??nen geeft daarvoor de volgende eigenschappen aan: 0,6 â€” 1,5 ulange, beweeglijke staafjes; ze groeien gemakkelijk op de gebruike-lijke zwak alkalische voedingsbodems; kleuren zich uitstekend metaniline kleurstoffen; zijn gram-negatief; maken lakmoeswei eerstrood, later treedt blauwe verkleuring op; vormen gas in druiven-suiker; geen indol; vervloeien niet de gelatine en maken bouillongelijkmatig troebel. Ze zijn hoofdzakelijk pathogeen voor kalverenen muizen, minder voor caviae en konijnen en worden door typhus-immuunserum zeer hoog geagglutineerd. Door de proef vanCastellani (typhus-bac. en serum) verdwijnt tegelijk met hettyphusagglutinin ook het agglutinatorisch vermogen voor deonderzochte bacillen. Wegens de overeenkomst met varkens-pest-bacillen werd ook de agglutinatie beproefd met varkenspest-immuunserum; agglutinatie trad zelfs niet op bij eene verdunningvan r : 10 en i : 25. Langer

brengt de bacillen onder bij de para-tvphus-B-groep en noemt ze bac.-nodulifaci??ns bovis. Ook Pitt16 kon, evenals Langer, nimmer eene ziekte van denavelstreng vaststellen, uitgezonderd in 1 geval, waarbij naast degewone pathologisch anatomische veranderingen de navel ennavelstreng sterk ??demateus gezwollen en verdikt waren; dedarmscheilsklieren waren gezwollen, terwijl in de nieren kleinegrauwe haardjes, omgeven door een rooden hof, werden gevonden.Hij onderzocht 3 stammen, die alle de eigenschappen van denLANGERschen bacil vertoonden, echter door een paratvphus-immuunserum (1 : 8000) slechts bij eene verdunning van 1 : 200,daarentegen door een GaRTNER-serum tot aan de titergrens ge-



??? agglutineerd werden, terwijl dit met een typhusserum (r : ioooo)nog- het geval was bij i : 1600. De PFEiFFERsche proef en de kom-plemcntbindingsmethode gaven overeenkomstige resultaten. Hij besluit dan ook: â€žDie Immunit?¤tsreaktionen, Agglutination,Bakteriolvse und Komplementabtenkung lassen den Schlusz zu,dasz der Bazillus Langer immunisatorisch sich eng an den Typhus-und G?¤RTNER-bazillus anlehnt. Da nun die biologische Reak-tionen den Bazillus Langer von vornherein von der Einreihungin die Typhusgruppe ausschlieszen, so d??rfte die Behauptungwohl zu Recht bestehen, dasz wir es mit einem Vertreter derEnteritis-II- (G?¤RTNER) Gruppe zu tun haben, da er sich bei denImmunit?¤tsreaktionen in seiner Stellung zum Typhus dem Ba-cillus G?¤RTNER sehr ?¤hnlich verh?¤lt. In tegenstelling hiermede zijn de resultaten van Ledschbor, 16)die de door hem bij de levernecrose van kalveren geisoleerde ba-cillen brengt tot de

paratvphus-B-groep. Ook nam hij bij veleder aangetaste dieren reeds tijdens het leven ziekteverschijnselenwaar. Deze vertoonden dan na de slachting het beeld eener acutesepticaemie met zXvelling van de groote lichaamsparenhymen enâ€žmiszfarbener ikterischer Beschaffenheit" van het vleesch. In velegevallen waren ook de longen aangetast; soms bestond eene lo-baire pneumonie, in andere gevallen eene chronische indureerendeontsteking. Navelontsteking, darmontsteking of locale processen,waar de ziekte van uitgegaan zou kunnen zijn, werden nooit waar-genomen. Bij zwaar zieke dieren was de milt steeds sterk gezwol-len, overigens meestal normaal. Een groot aantal kalveren wasechter, evenals dit ook door Haffner en Langer wordt aangegeven,volkomen gezond. De geisoleerde en tot de enterit-parat.-B.-groep behoorendebacillen werden sterk geagglutineerd door een paratyphus-B(mensch) immuunserum, welke agglutinatie echter niet

altijdeven hoog plaats had. Een serum (1 : 5000) van ?Š?Šn der stammenagglutineerde ook de andere, echter niet een enteritis (G?¤RTNER)stam, terwijl een paratyphus-B (mensch) stam geagglutineerdwerd in eene verdunning van 1 : 200. Ledschbor zegt aan het slot van zijne onderzoekingen: â€žAus dem bakteriologischen Untersuchungen geht hervor, daszdie morphologischen, kulturellen, agglutinatorischen und thier-pathogenen Eigenschaften der von mir isolierten K?¤lber-bazillen-st?¤mme im wesentlichen dieselben sind, dasz mithin alle einerBakterienart angeh??ren m??ssen. Weiterhin entsprechen diese Eigenschaften unserer Bakterien



??? jenen, wie sie namentlich in letzter Zeit von Kutscher, Meinicke,Uhlenhuth und H??bener durch eingehende Untersuchungen,im besonderen f??r den Bacillus paratyphi-B (Schottm??ller)und im allgemeinen f??r die ganze Paratyphus-B-Gruppe festge-legt worden sind, deren Vertreter (der Hogcholera- oder Schweine-pest-bazillus, der Ma??setyphus-bazillus, der Psittacose-bazillus,der Bacillus-paratyphi-B und eine bestimmte Art von Fleisch-vergiftern) durch die heutige Untersuchungsmethodik nicht zutrennen sind (H??bener). Tch nenne deshalb unseren Bazilhis schlechtweg Paratyphus-bazillus-B." Joest17) onderzocht 3 volkomen gezonde kalveren, waarbijtoch de typische haardjes in de lever werden gevonden; in 1 gevalwaren ze ook in de milt en de nieren aanwezig. De gekultiveerdebacil behoorde tot de enterit.-parat\\\'ph.-B-groep. Tot welke derbeide bakteri??n wordt niet nader aangegeven. Zelf kon ik ook eenige malen de bedoelde mkyo-

organismen uitkalveren met septische verschijnselen isoleeren. Het pathologischanatomische beeld was zeer wisselend, waarom ik de verschillendegevallen afzonderlijk in het kort zal beschrijven. De kleine necro-tische haardjes van Haffner, Langer, Pitt en Ledschborwerden niet aangetroffen. Omtrent eventueele veranderingenaan magen en darmen aanwezig kan ik geene aanwijzingen geven.Wel schrijft de Verordening op de Vee- en Vleeschkeuring voor,dat deze steeds los medegebracht moeten worden en dat gebeurtdan ook altijd, absoluut overtuigd is men echter nooit. Toen ik28) de bruikbaarheid van de agglutinatie van het vleesch-sap voor de bepaling eener intravitale of eene postmortale infec-tie onderzocht, verkreeg ik uit 2 kalveren eveneens bakteri??n,behoorendc tot de enteritis-paratyphus-B-groep. Deze werdentoen niet verder geidentificeerd. Tn de hier nu te beschrijven ge-vallen zijn de bacillen vergeleken met 2 paratyphus-B stammenen

met 2 enteritis G?¤RTNF.R stammen, waardoor werd vastgesteld,dat de lagere organismen ongetwijfeld identisch zijn met den ba-cillus enteritidis G?¤RTNER. Kalf I. Borstorganen volkomen normaal. Lever sterk gezwollen, denavelader verdikt en gevuld met bloedstolsels. De omgeving vande navel is eenigszins ??demateus geinfiltreerd. De milt iets ver-



??? groot en verweekt; na insnijding loopt de pulpa niet uit. De nie-ren zijn onveranderd. Het vleesch is gering icterisch. De lichaams-klieren zijn eenigszins gezwollen, vochtrijk en op doorsnede voor-zien van haemorrhagische plekken. Kuituren, aangelegd uit vleesch, lever, nieren en vleeschlymph-klieren vertoonen na 24 uur sterken groei van een micro-organisme,dat alle kuituureigenschappen bezit van de bacillen der enteritis-paraty phus-B-groep. Kalf II. Borstingewanden normaal. De lever eenigszins gezwollen, kleuren consistentie onveranderd. De milt is sterk vergroot, 3 a 4 maalzoo groot als gewoon, verweekt en bij insnijding loopt de pulpauit. Nieren niet vergroot, normaal van kleur, vertoonen echtereen groot aantal puntbloedingen. De vleeschlymphklieren vocht-rijk, op doorsnede enkele roode plekjes. Het vleesch ziet er uit alsvan een gezond geslacht kalf. Uit het vleesch, organen en lichaamslymphklieren wordt wedereen reinkultuur van een

morphologisch en in kuituren volkomenop bac. enteritidis of bac. parat.-B gelijkende bacil gekweekt. Kalf III. De lever is zeer gering gezwollen, overigens normaal van kleuren consistentie; de milt is zeer sterk vergroot, de pulpa vloeibaar;nieren bleek van kleur, gezwollen en voorzien van zeer veel pete-chi??n. Bovendien bestaat eene lobaire pneumonie. Het geheele kalfis duidelijk icterisch; de lichaamslymphklieren zijn haemorrhagischontstoken. Het geisoleerde lager organisme behoort weer tot de entcr-paratyph.-B-groep. Kalf IV. Het geheele kalf toont het beeld eener noodslachting. Leveren milt iets vergroot en zeer bloedrijk; evenzoo de nieren, waaropbovendien enkele puntbloedingen aanwezig zijn. Lichaamslymphklieren gezwollen en bloedrijk. Het vleesch zeerdonker van kleur, hier en daar puntbloedingen. Uit alle organen, vleesch en lichaamslymphklieren wordt eenbacil van de enterit.-paratyph.-B-groep gekweekt.



??? Kalf V. Uit nood geslacht, hevig icterisch. Lever sterk gezwollen. Miltslechts gering vergroot. Nieren zeer bloedrijk. Bovendien bestaatpolyarthritis, terwijl de lichaamslymphklieren gezwollen zijn enop doorsnede haemorrhagische plekken vertoonen. Het uit de organen, vleesch en lichaamsplymhklieren gekulti-veerde micro-organisme bezit de volgende voor de bacillen dercoligroep karakteristieke eigenschappen. Gering beweeglijk, Gram-, bouillon wordt gelijkmatig troebel.Na eenige dagen ontstaat een wit bodembezinksel, na 3 dagenwordt in pepton-NaCl opl. indol gevormd. In druivensuiker enmelksuiker ontstaat sterke, in rietsuiker na 5 dagen slechts geringegasvorming. Melk wordt na 2 dagen totaal gestold. Op Conradi-drigalski-agar en op endo-agar groeien roode kolonies, cpMalachietgroen-agar vertoonen de bacillen zeer slechten groei. Kalf VI. Het kalf heeft het uiterlijk van een volkomen gezond geslachtdier. De lever is echter iets vergroot, de

milt zeer sterk gezwollen,verweekt en de pulpa vervloeit na insnijding. De nieren zijn ge-zwollen, geelachtig van kleur en voorzien van zeer veel pete-chi??n. Lichaamsklieren gezwollen, vochtrijk en op doorsnedehaemorrhagisch ontstoken. De verkregen bacillen bezitten de volgende eigenschappen,sterk beweeglijk: gram-negatief.gelatine: niet vervloeid, witte kolonies,bouillon: gelijkmatig troebel met sterk bezinksel,pepton keukenzout opl..- geen indol.agar: groei over de geheele oppervlakte. melk: niet gestold, na 14 dagen geelachtig helder met bezinksel. druivensuiker: geen gasvorming. melksuiker: geen gasvorming. rietsuiker: geen gasvorming. CoNRADi-DRiGALSKi-agar: blauwe kolonies. ENDO-agar: witte kolonies. Malachietgroen-agar: gele verkleuring van den voedingsbodem.Barsikow druivensuiker: roodkleurig met stolling.Barsikow melksuiker: onveranderd. Neutraalrood-agar: geen gasvorming, zeer geringe fluorescentie.Lakmoeswei:

roodkleurig na 24 uur, daarna zeer g<ringe blauweverkleuring.



??? De bacil komt dus in zeer veel opzichten overeen met de bacil-len van de enterit-paratyph.-B-groep, verschilt daarvan echterdocr het ontbreken der gasvorming in druivensuiker en de lang-zaam optredende fluorescentie in neutraalrood. Ook ten opzichtevan lakmoeswei was eenig verschil te merken. De roode verkleu-ring trad na 24 uur op, maar de daarop volgende blauwkleuringwas zeer onduidelijk, ook na eenige dagen. Slechts door vergelijkingmet een 24 urige kuituur van een andere bacil was eene paarseverkleuring te onderkennen. Ook andere stammen vertoondendit verschijnsel, waarop ik nog terugkom. Zooals bekend vormt de gasvorming een der voornaamsteonderscheidingsmiddelen voor de vertegenwoordigers der coli-typhus-groep. Hierop zijn echter meerdere uitzonderingen waar-genomen. Loewenthal en Seligman18) kweekten uit een vleesch-vergiftigingsstam â€žM??ggelsee" na eenige jaren overenting nog eenandere stam, die niet meer gas

vormde en ook na dierpassage dezeeigenschap niet terug kreeg. Oette19) verkreeg een dergelijke niet gasvormende paratvphus-Bstam uit de faeces van een man, die verschijnselen van typhusvertoonde (Risum â€žSohn"). Wagner19) kultiveerde eveneens 2 paratyphus stammen, dieniet in staat waren gas te vormen. Hij schrijft daaromtrent:â€žEs werden zwei paratyphus-B-St?¤mme ohne Gasbildungsver-m??gen beschrieben (Kiel B und Hassee) und mit den schonbekannten â€žM??ggelsee gaslos" en â€žRisum Sohn" vergleichenduntersucht. Es zeigte sich eine fast v??llige Uebereinstimmungderselben. Auszer durch die fehlende Gasbildung unterscheidensich â€žRisum Sohn", â€žKiel B" und â€žHassee" von regelrechtenParatyplius-B St?¤mmen durch die Unf?¤higkeit, gewisse Farb-stoffe (Neutralroth, Orcein) zu entf?¤rben und das Nichtverschwin-den der in Dulcitbr??he gebildeten Satire. Kiel B wurde gleichzeitig mit einem regelrechten Typhusstammund

fast gleichzeitig mit einem regelrechten Paratyphus-B-Stammaus dem Blute eines Kranken gez??chtet, ?¤hnlich â€žHassee" ausdem Blute eines Kranken, bei dem Kurz zuvor regelrechte Para-typhus-B bakteri??n im Blute gefunden wurden. Es ist daherwahrscheinlich, dasz die gaslozen St?¤mme Mutationsformen re-gelrechter Typhus oder Paratyphus Bakteri??n sind. Evenzoo beschrijft Ohno20) 2 zulke stammen, die hij heeft ver-geleken met.die van Wagner en daarbij vond hij, dat alle stammenin kultuureig.;nschappen volkomen met elkaar overeenkwamen.Hij besluit echter: â€žWir wollen nicht so weit gehen, zu sagen, daszxliii 43



??? die gaslozen St?¤mme Mutationsformen regelrechter Paratyphus-bakterien sind." f Christiansen10) vond bij 19 kalveren een den bacillus enteritidisG?¤RTNER zeer na verwante bacil, die zich daarvan onderscheiddedoor het onvermogen om gas uit suikers te vormen. Deze bacilwerd door een immuunserum tegen gasproduceerende bacillentot aan de titergrens geagglutineerd. Kalf VII. Verkeert in zeer goeden voedingstoestand. Borstingewanden volkomen normaal. Lever flink gezwollen.Milt gering vergroot. Nieren normaal. Geene petechi??n. Lichaams-klieren niet vergroot, vertoonen op doorsnede eenige haemorrha-gische plekjes. Uit milt, nieren, vleesch en lichaamslymphklier wordt een rein-kultuur van een tot de enterit.-paratyph.-B-groep behoorendebacil gekweekt. Kalf VIII. Oogenschijnlijk volkomen gezond kalf. Het vleesch was voor-zien van goedkeuringsmerken eener andere gemeente, van waar-uit de invoer van vleesch zonder organen bij

besluit van Burge-meester en Wethouders is toegestaan. De organen v waren dusniet aanwezig, behalve de nieren, die geheel ingesloten door hetomringende niervet, sterk gezwollen en bedekt waren met eengroot aantal puntbloedingen. (Wanneer in de betrokken gemeentehet voorschrift, de nieren steeds van het niervet te ontdoen, ge-handhaafd werd, zouden zeker deze nieren niet aan de aandachtontsnapt zijn). De lichaamslymphklieren vertoonden geene veranderingen. De voedingsbodems, ge??nt van uit het vleesch en de vleesch-lymphklieren bleven volkomen steriel. Uit de nieren groeide echter een van de bacillen der enter.-paratyphus-B-groep niet te onderkennen micro-organisme. Wanneer in het voorgaande gesproken is van bacillen der en-teritis-paratyphus-B-groep, dan heb ik daaronder verstaan ba-cillen met de volgende eigenschappen: sterk beweeglijke, kortestaafjes, zich goed kleurende met aniline kleurstoffen, die Gram-zijn en in

pepton keukenzoutopl. ook na eenige dagen geen indolvormen.



??? gelatine: niet vervloeid, coli-groei;bouillon: gelijkmatig troebel; agar: coli-groei met vorming van veel bodcmbezinksel in hetcondensatievocht; melk: geene stolling, na 14 dagen ontstaat eene gele verkleuring;neutraalrood: gasvorming met fluorescentie;lakmoeswei: eerst roodkleuring, daarna blauwkleuring.druivensuiker: gasvorming;melksuiker: geene gasvorming;rietsuiker: geene gasvorming;ENDO-agar: witte koloni??n;CoNRADi-?œRiGALSKi-agar: blauwe koloni??n met blauwe ver-kleuring van den voedingsbodem; -Malachietgroen-agar: gele verkleuring; Lakmoes-druivensuiker-nutrose naar Barsikow: roodkleuring,gasvorming en stolling; Lakmoes melksuiker-nutrose naar Barsikow: onveranderd.Bij het onderzoek op gasvorming werd gebruikt ongealkali-seerde peptonkeukenzout met suikers; dit naar aanleiding van deonderzoekingen van Roos,21 die aantoonde, dat door het alkali-seeren met natriumcarbonaat ten opzichte van de gasvormingeen bron van

fouten in het leven wordt geroepen, waaraan deuiteenloopende resultaten, die men omtrent de gasvorming insacharose houdende media vindt aangegeven, moeten wordentoegeschreven. De uit de kalveren geisoleerde bacillen waren zeer beweeglijk,vooral- in jongere kuituren van 12â€”18 uur oud. In de ouderekuituren verminderde deze beweeglijkheid, vooral als ze eenigedagen oud waren. Ze verschilden daarin echter in geen enkelopzicht van 2 stammen van den bacillus enteritidis GaRTNERen van 2 stammen van den bacillus paratyphus-B, (prof. Dr. DeBlieck, die zoo welwillend was mij van elk 1 stam toe te zenden,betuig ik daarvoor zeer mijnen dank), waarmee ik mijne bacillengeregeld vergeleek. Aan de oppervlakte van bouillon en van het condensatievochtbij schuingestolden agar werd bij oudere kuituren een zeer dunvliesje gevormd. Dit vliesje wordt door Conradi, Drigalski enjurgens voor karakteristiek gehouden, door Kutscher en Mei-nicke echter als te

inconstant beschouwd, om differentieel-diag-nostisch gebruikt te kunnen worden. De groei oj) lakmoes-melksuiker-agarplaten was steeds gelijk.



??? Bij uitstrijken van weinig materiaal groeiden gewoonlijk geiso-leerde blauwe kolonies, waaraan nimmer, ook niet na langerengroei, eene witte randzone werd waargenomen. Drigalski meent,dat paratyphus-bacillen na ongeveer 5 dagen een blauw centrumvertoonen, omgeven door een â€žweiszlichen, schleimigen Randzone". De bacdlus enteritidis zou nimmer deze scheiding in 2 zoneste zien geven. Trautman kon dit echter niet bevestigen. Hij namwaar, dat bij een en dezelfde kuituur de slijmige groei met rand-zone soms ontbrak, dan weer aanwezig was, waarom hij dit ver-schijnsel differentieel-diagnostisch onbruikbaar noemt. Tot het-zelfde resultaat kwamen ook Kutscher en Meinicke. Bij den groei in lakmoeswei bestonden nog wel eenige verschil-len, vooral ten opzichte van de blauwe verkleuring. Deze voedings-bodem wordt steeds door ons zelf bereid volgens voorschrift vanSeitz (voor verdere bijzonderheden hieromtrent verwijs iknaar een artikel van

Van der Slooten in het Tijdschr. voorVeeartsen, deel 39, blz. 670) en alleen in verschen toestand gebruikt. na 24 uur. na 3 dagen. na 7 dagen. Bac. ent.erit. Utrecht. roode verkleuring roode verkleuring geringe blauwkleuring Bac. parat.-B. ,, ,, beginennde blauwe verkleuring duidelijke blauwkleuring Bac. enterit. Berlijn. )Â? Â?Â? roode verkleuring geringe blauwkleuring Bac. parat.-B.-mensch. ,, ,, ,, ,, Stam I ,, ,, â€ž II ,, ,, â€ž III iets paars als VI â€ž iv geringe blauwkleuring ,, vi ,, ,, >> >1 iets paars â€ž VII )Â? M beginnende blauwe verkleuring duidelijke blauwkleuring ,. VIII â€ž ......â€? - De verandering in kleur is dus bij de verschillende stammen nietgelijk. Bij stam III en VI was de overgang in blauw al zeer moeilijkte constateeren, terwijl dit bij andere, I, II en IV gemakkelijkerwas. Ook hier echter niet die duidelijke blauwe verkleuring, zooalsdie werd waargenomen bij de stammen VII en VIII en een derparatyphus-B stammen. Om mi verder uit te maken, tot welke

der 2 onderdeden van degroote groep van de enteritis-paratyphus-B-bacillen mijne kui-turen behoorden, heb ik met stam II een immuunserum bereidvan een konijn, door dit dier 4 maal om de 4 dagen met stijgendehoeveelheden der kuituur in te spuiten (verhit a X uur op 6oÂ°en daarna levende bacillen). Het aldus verkregen serum had eentiter van 1 : 10000 en werd gebruikt voor de agglutinatieproef



??? met de andere kuituren en, ter vergelijking, met de beide enteritis-en paratyphus-B-stammen. Microscopisch had dit onderzoek plaats in de hangende druppelmet eene serumverdunning van i : 100. Bij alle stammen tradoogenblikkelijk duidelijke agglutinatie op. De beweeglijkheidverdween en de bacillen vormden grootere en kleinere-pakketjes.Evenzoo was dit het geval met de beide enteritis stammen, terwijlde paratyphus-B-bacillen en de coli-bacillen zelfs in de beweeg-lijkheid niet werden gestoord. Bovendien werden sterke verdunningen gemaakt en deze, natoevoeging van eenige druppels kuituurvloeistof, gedurende 2 uurop 370 geplaatst. Het resultaat werd met het bloote oog afgelezenen vergeleken met een controle buisje, waarin alleen keukenzout-oplossing met de bacillen. RESULTAAT: Serumverdunningen i : 1000 i : 2000 i : 4000 i : 5000 i : 7500 i : 10000 i : 20000 Stam I â€ž II â€ž III ,, IVâ€ž V (coli).VI ,, VII,, VIIIBac. enter. Utrecht.,, (??eilijn).,,

parat, inensch.,, parat. agglutinatie. agglutinatie. agglutinatie. agglutinatie. agglutinatie. geringe agglut. geene agglutinatie geene agglut.agglutinatie geenc agglut. geene agglut.agglutinatie geene agglut. geene agglut. agglutinatieÂ? geene agglut. geene agglut.agglutinatie geene agglut. :: geene agglut.agglutinatiegeringe aggl.agglutinatie geene agglut. zeer geringe aggl.geringe agglut.geene agglatinatie geringe agglut.geene agglutinatiegeringe agglut. geene agglut. Hieruit blijkt dus, dat de enteritis bacillen, evenals alle uit dekalveren geisoleerde kuituren, sterk geagglutineerd worden doorhet serum van stam II, terwijl dit niet het geval is met de beideparatyphus-B-stamm?Šn, waarom ik dan ook tot de conclusie kom,dat de bedoelde stammen gebracht moeten worden tot de enteritisbakteri??n. Dikwijls is het vleesch van gestorven of uit nood geslachtekalveren oorzaak geweest van het ontstaan van vleeschvergif-tigingen en ook vaak is het gelukt daarbij op te sporen

een bacil-lus enteritidis of â€” paratyphus-B. Door Ostertag7) enH??BENER23)worden daarvan de volgende gevallen aangegeven, waarbij ik nietheb genoemd die, waarbij de ziekteverschijnselen waren opgetre-den na het gebruik van worst, gehakt, enz. Ook hierbij speelthet kalfsvleesch ongetwijfeld een grooten rol.



??? Aard der ziekte , Aantal Plaats en . â–  , zieken Hoedanigheid van het vleesch. Saarbr??cken. Melle. Eylau. Elberfeld. Wijsperf??rth. Contzen. Meineszen. Friedrichswall. R??rsdorf. Wirsitz. Warburg. Friedrichstadt. Sch??tzendorf. Hennickendorf. Lechhausen. Zazenhausen. N??rnberg. Cjaustadt. Br??gge. Horb. Moorseele. Fluntern. Andelfinger.Klotener. Birmenstorf. Wiirenbos. Oberlangenhard.? mede-gedeeld doorde Visscher ophet iode Int.med. Kongres. Aertryck. Stollberg. Br??gge. Sielkheim. Horb. B??lstringen. Zeitz. ? mede-gedeeld doorWinzer. noodslachting van een kalf ....... gestorven, daarna weer opgegraven en in consumptie gegeven .......... kalfsvleesch .............. eenige uit nood geslachte kalveren .... noodslachting kalf ........... ,, ,, met pneumonie . . .lever van een uit nood geslacht en aan ente-ritis ziek zijnd kalf........... sept, verschijnselen .......... gestorven kalveren........... kalfsvleesch .............. lever van een kalf........... noodslachting kalf ...........

kalfsvleesch .............. noodslachting van een kalf met darmcatarrh uit nood geslacht kalf.......... lever van een kalf........... uit nood geslacht kalf met enteritis .... gestorven kalf............. uit nood geslacht kalf met Polyarthritisgestorven en uit nood geslachte kalveren met enteritis................ uit nood geslacht kalf met septische verschijn-selen en Polyarthritis.......... kalfsvleesch .............. gestorven en uit nood geslachte kalveren. Hetvirulente kalfsvleesch had vermoedelijk ook ander vleesch geinfecteerd........ kalf met Polyarthritis septica...... â€žungesundes Kalbfleisch"........ aan eene ziekte gestorven kalf ..... arteriophlebitis umbilicalis........ door hevige enteritis zwaar ziek kalf . . .uit nood geslacht kalf met diarrhee .... gestorven kalf............. uit nood geslachte kalveren met diarrhee . ziek kalf met polyarthritis........ uit nood geslacht kalf met gangr. pneumonie, enteritis en polyarthritis......... ziek kalf ............... uit nood geslacht kalf.......... 12 onbekend. 30 onbekend.1140

onbekend.7 onbekend.29105 16 onbekend.M 3 10170150 80 27450 5918 onbekend. 8 31 talrijke,groot aantal. 70 41 15Â°40 71 meerderepersonen. Als nu dit aantal niet groot is in vergelijking tot de grootehoeveelheid vleesch van gestorven of uit nood geslachte kalveren,dat nog gegeten wordt, dan dient daarbij wel in het oog te wordengehouden: iÂ°. dat dit vleesch in de gezinnen, waar het gebruikt



??? wordt, in den regel goed gekookt wordt en daardoor de aanwezigemicro-organismen gedood en dus, afgezien van misschien gevormdetoxinen, vrijwel onschadelijk worden; 2Â°, dat zeer dikwijls ver-giftigingen geconstateerd worden na het gebruik van worst enwelk aandeel het vleesch van gestorven of uit nood geslachtekalveren heeft bij de worstbereiding, mag ik als bekend veronder-stellen, en 30 dat zeer veel gevallen van optredende maagdarm-aandoeningen tengevolge van dit vleesch niet ter onzer kennisworden gebracht. In de kringen, waar veel vleesch van gestorvendieren geconsumeerd wordt, is men in den regel zeer geheimzinnigmet mededeelingen omtrent de oorzaak van ongesteldheden,vooral als vermoed wordt, dat deze gezeteld is in het gebruikvan vleesch van gestorven of uit nood geslachte dieren. Dan ver-loopen vele gevallen tamelijk goedaardig en wordt geen medischehulp ingeroepen of indien de ernst der pati??nten dit

noodzakelijkmaakt, bepaalt de medicus zich dikwijls tot het uitspreken van hetvermoeden, dat de oorzaak ligt in gebruik van ondeugdelijk vleeschzonder daaraan echter verdere aandacht te schenken. Slechtsbelden wenscht men meer licht, wat dan veelal niet te krijgen is,omdat van het verdachte vleesch niets meer aanwezig is of indienwel een nauwkeurig onderzoek mogelijk is, en ook geschiedt,wordt het resultaat niet medegedeeld. Kort geleden schreef mijnog een zeer bekwaam en serieus medicus: â€žWij hebben hier ookonze GaRTNKR-mis?¨re achter den rug," ?Š?Šn der vele gevallen,waarvan overigens niets bekend wordt. Al deze oorzaken maken,dat we zoo weinig vernemen omtrent ziekten, ontstaan na gebruikvan kalfsvleesch en de beschreven gevallen betrekkelijk zoo geringin aantal zijn. Meer systematisch onderzoek zou hier veel aan hetlicht kunnen brengen en het is dan ook bevreemdend, hoe weiniger in gemeenten, waar men door eene goed

geregelde vleeschkeu-ring de volksgezondheid beschermt, van een systematisch onder-zoek der vermoedelijke vleeschvergiftigingen te recht komt.Eene meerdere samenwerking tusschen de artsen en de laboratoriazou hierbij veel nut kunnen stichten. Wanneer de behandelendegeneesheer kon besluiten, direct na het constateeren van de ver-moedelijke vleeschvergiftiging aan het laboratorium van heteventueel aanwezige abattoir ter onderzoek in te zenden het ver-dachte vleesch en faeces van ?Š?Šn of meer pati??nten, dan zou dedierenarts, die dat onderzoek verricht, zoo noodig en mogelijk,ook spoedig de bron der infectie kunnen opsporen. Vooral gelijk-tijdige inzending van facces is van groot belang, de opgegevengevallen, waarbij all?Š?Šn vleesch is onderzocht en dan een daarin



??? gevonden micro-organisme met de eigenschappen van de bakteri??nder enteritis-paratyphus-B-groep als oorzaak van de geconsta-teerde vergiftigingsverschijnselen wordt opgegeven, zijn door deonvolledigheid van het onderzoek vrijwel waardeloos. Uit het voorgaande volgt dus, dat bij kalveren, gestorven ofuit nood geslacht, veel voorkomen de bakteri??n der enteritis-paratyphus-B-groep en dat vleesch van die kalveren dikwijlsoorzaak is van ziekte bij den mensch. Bovendien weten we, datbakteri??n uit de genoemde groep, gekultiveerd uit ziekte of ge-storven menschen, pathogeen kunnen zijn voor kalveren. Ik ver-wijs hier naar de onderzoekingen van Poels en Dhont,26) die vanhun geisoleerde bacillen zeggen: â€žDe infectieuse eigenschappenvan deze bacillen waren voor kalveren veel grooter dan voor run-deren. Slechts uiterst geringe quantiteiten zijn voldoende om kal-veren doodelijk te infecteeren en na zulk eene geringe infectiegaat de bacillus

voort met zich te vermenigvuldigen tot aan hetlethale uiteinde van het dier." Nu mag hieruit misschien nog niet positief volgen, dat er eendirect verband bestaat tusschen ziekten van den mensch en ziek-ten van de kalveren, welk verband ten opzichte van andere die-ren zeer twijfelachtig is, toch lijkt het me niet te gewaagd uit tespreken, dat dit verband hier met aan zekerheid grenzende waar-schijnlijkheid bestaat. In elk geval zal men, zoolang het onjuistehiervan niet absoluut zeker bewezen is, de bij kalveren gevondenbacillus enteritidis-gartner als gevaarlijk voor den mensch moe-ten beschouwen en dus vleesch, daarmede geinfecteerd, aan deconsumptie dienen te onttrekken. De onderkenning is alleen mo-gelijk door het bakteriologisch orgaan- en vleeschonderzoek.Het pathologisch-anatomische beeld geeft geene voldoende zeker-heid; zoowel bij omphalo-phlebitis umbilicalis als bij entcritis,pneumonie en septicaemie worden de bedoelde bacillen

gevonden.Een sterk gezwollen milt schijnt bij enteritis-infectics meestalaanwezig te zijn, kan echter ook ontbreken. Steeds zal het dusnoodzakelijk zijn in verdachte gevallen een nauwkeurig bakterio-logisch onderzoek van vleesch, organen en een of meer vleesch-lymphklieren te verrichten. Daardoor is de intravitale infectiemet zekerheid te onderkennen, terwijl eene eventueele secundaireof postmortale infectie van ander gezond vleesch weer all?Š?Šn iste voorkomen door reinheid en zindelijkheid bij de bewerking enhet apart houden van de verdachte dieren en het verdachte vleesch. Bij dit bakteriologisch onderzoek is het van groot belang ennoodzakelijk steeds op al de bekende eigenschappen van die



??? bacillen der enterit.-parat- B-groep te onderzoeken. Het is gebrui-kelijk, de gekweekte bacillen verder te kultiveeren of van hetverdachte materiaal iets uit te strijken op Conradi-Drigalskiplaten of op endo-agar-platen. Blauwe koloni??n op de eerstewitte op de tweede zonder verkleuring van den voedingsbodemstempelen de bacillen al dadelijk als verdacht. Wanneer dan bo-vendien bij enting op gelatine deze niet vervloeit, de bouillongelijkmatig troebel wordt en de bacillen beweeglijk en Gram- zijn,zou men allicht kunnen concludeeren te doen te hebben met eenvertegenwoordiger van de enter.-parat.-B-groep. Dat dit echternog niet het geval behoeft te zijn, leert het volgende onderzoek. Bij een in goeden voedingstoestand verkeerend kalf werden inde lever, die grootendeels met de omgeving vergroeid was, eenigeabscessen gevonden. Overigens was in het geheele dier niets bij-zonders te zien. Van uit de abscessen, die met dikke etter gevuldwaren, werd ge??nt

op schuin gestold serum en op schuin gestoldeagar. Op het serum waren na 24 uren eenige verdiepingen ontstaan,welke bleken te zijn ontstaan door den bacillus pyogenes. Op de schuingestolde agar ontstond eveneens sterken groei.Hiervan werd verder ge??nt op CoNRADi-DRiGALSKi-agar en opENDO-agar. Op de eerste waren den volgenden dag tamelijk veelroode koloni??n gegroeid waartusschen echter ook geisoleerd lig-gende blauwe aanwezig waren, terwijl op de tweede voorkwamenveel roode koloni??n, waarnaast eenige kleurlooze. Bij het verderonderzoek bleek, dat de eerste gevormd werden door coli-bacillen,terwijl de blauwe van d?¨ CoNRAni-DRiGALSKi-agar en de kleurloozevan de ENDO-agar de volgende eigenschappen bezaten.Beweeglijk, GRAM-negatief.Gelatine: niet vervloeid, coli-groei;bouillon: gelijkmatig troebel;melk: onveranderd;druivensuiker: geene gasvorming;melksuiker: ,, ,, rietsuiker: ,, ,, lakmoeswei: onveranderd.BARSiKOW-

druivensuiker: onveranderd.BARSiKOW-melksuikcr: ,, De agglutinatie met het serum II verliep zelfs in de verdunningvan i : 100 negatief. Deze bacil, die dus eerst veel eigenschappen gemeen had metde bakteri??n der vleeschvergiftigingsgroep, kon daartoe nietgerekend worden, maar bleek te zijn de bacillus faecalis



??? alcaligenes. Omtrent de rol, die deze bacil in de dierpathologiespeelt, is nog niets bekend. Horn en H??ber24 isoleerdenenkele stammen uit het darmkanaal van het rund. Vermoede-lijk zijn bij het kalf de abscessen ontstaan door de werking vanden bacillus pyogenes en deze gelijktijdig of later secundairgeinfecteerd met de faec. alcal. bacillen. Ook bij den menschzijn deze bacillen in het darmkanaal gevonden, waar ze vermoede-lijk een saprophytisch bestaan hebben, hoewel de onderzoekingenvan Harmms25) doen vermoeden, dat de vertegenwoordigers derAlkaligenesgroep tot de pathogene micro-organismen gerekendmoeten worden. Ridder22) vermeldt ook een geval van vleeschvergiftiging,waarvan hij den bac. faecal. alkaligenes als oorzaak aangeeft. Literatuur. 1. Stickdorn. Untersuchungen ??ber die der Coli-typhusgruppeangeh??rigen Erreger von K?¤lberkrankheiten. Centr. f. Bakter. Orig. Bd. 76. p. 245. 2. Titze und Weichsel. Die Aethiologie

der K?¤lberruhr.Berl. tierarztl. Wochenschrift 1908. 3. Gorter en Hengeveld. Vaccinotherapie bij (para-) coli-bacillose. Tijdschrift voor Vergel. Geneeskunde, deel I. 4. Poels. Rapport over de kalverziekten in Nederland. 1899. 5. Thomassen. Bacteriaemie met haematogene nephritis,urocystitis (bacteriurie) der kalveren. Tijdschrift voor Veeartsenijkunde en veeteelt, deel 23 en 24. 6. Winzer. Bacillus enteritidis G?¤RTNER bei acht geschlachtetenK?¤lbern. Zeitschr. f??r Fleisch- und Milchhygiene. JahrgangXXII, p. 81. 7. Ostertag. Handbuch der Fleischbeschau. Bd. II, 6e Auflage. 8. Schmitz. Bakterium enteritidis G?¤RTNER- und Paratyphus-B-Infektionen bei Schlachttieren und ihre Bedeutung f??rdie ?„thiologie der Fleischvergiftungen. Zeitschr. f??r Fleisch- und Milchhvgi??ne. Jahrg. 24, p. 145. 9. Miessner und Kohi,stock. Croup??se Darmentz??ndung beimRinde, verursacht durch den Bacillus enteritidis G?¤RTNER.Cent, f??r Bakter. Orig. Bd. 65, p. 38. 10.

Christiansen. Ueber das Vorkommen von nicht-gaspro-duzierenden Para-coli-bazillen in F?¤lle von Paracoli-bacillosebeim Kalbe Centr. f??r Bakter. Orig. Bd. 74, p. 474.



??? 11. Schmitt. Aetiologie des seuchenhaften K?¤lbersterbens. DerBacillus parat-B als Krankheitserreger bei K?¤lbern. Deutschetier?¤rztl. Wochenschr. 1908. 12. Warnecke. Het voorkomen van den bacillus enteritidisG?¤RTNER bij kalveren. Tijdschrift voor Veeartsen. 1914 13. Haffner. Bakteriengehalt des Knochenmarkes.Zeitschr. f??r Fleisch- und Milchhyg. Jahrg. 23, p. 388. 14. Langer. Untersuchungen ??ber einen mit Kn??tchenbildungeinhergehenden Prozess in Â?der Leber des Kalbes und dessenErreger. Zeitschr. f??r Hyg. und Infekt. Bd. 47, p. 353. i5- Pitt Der Bacillus nodulifaciens bovis Langer, ein Ver-treter der Enteritis-II-(G?¤RTNER) Gruppe.Centr. f. Bakt. Orig. Bd. 49, p. 593. 16. Ledschbor. Der Paratyphus-bazillus-B bei geschlachtetenK?¤lbern als Erreger miliarer Organnekrosen. Zeitschr. f??r Infekt, u. s. w. der Haustiere. 6e Bd. 19 9. 17. Joest. Vergleichende Untersuchungen ??ber die durch Bak-terien der G?¤RTNER-Gruppe in der Leber des

Kalbes und dieTyphus-bacillen in der Leber des Menschen bedingten Pseudo-tuberkel. Zeitschr. f??r Infekt, u. s. w. der Haustiere. Bd. 15, p. 307. 18. Loewenthal und Seligman. Berl. Klin. Wochenschrift 1913. 19. Wagner. Paratyphus-bakteri??n ohne Gasbildungsverm??gen.Centr. f??r Bakter. Orig. Bd. 71, p. 25. 20. Ohno. Paratyphus-bacillen ohne Gasbildungsverm??gen.Centr. f??r Bakter. Orig. Bd. 75, p. 288. 21. Roos. Gasvorming in rietsuiker door bacteri??n uit de para-typhus-enteritisgroep. Tijdschrift voor vergel. geneeskunde,deel I. 22. De Jong. Vleesch vergiftigingen.Geneeskundige Bladen 1915. 23. H??bener. Fleischvergiftungen und Paratyphusinfektionen. 24. Horn und H??ber. Ein Beitrag zur Bakterienflora des Dar-mes etc. Centr. f??r Bakter. Orig. Bd. 61, p. 452. 25. Harmms. Ist der bac. faecal. alcal. f??r den Menschen patho-gen? M??nch, medic. Wochenschr. 1910. 26. Poels en Diiont. Vleeschvergiftiging.Tijdschr. voor Veeartsen en Veeteelt, deel

24, 1897. 27. Jaarverslag van de Rijksseruminrichting 1906. 28. Douma. Die Agglutination des w?¤sserigen Fleischauszugesu. s. w. Zeitschr. f??r Infekt. Krankh. u. s. w. der Haustiere,Bd. 16, Heft 5.



??? Maatschappij voor Diergeneeskunde. Overleden: K. T. Lameris te Warffum. Bedankt: J. Witkamp, benoemd assistent aan de inlandscheV. A. S. te Buitenzorg. Lid van de Algemeene Afd. is geworden J Merkens te Utrecht Commissie voor melk-enqu??te. In de maand September zijn vragenlijsten, met begeleidendschrijven van het Hoofdbestuur, verzonden aan H.H. Districts-veeartsen, aan Dierenartsen welke de practijk uitoefenen, aan deGezondheids-commissi??n, en aan de meeste Landbouwvereeni-gingen, de Boerenbonden en hunne Afdeelingen. Aan Collega\'s,welke de Vragenlijst voor Dierenartsen niet hebben ontvangen,en dit alsnog wenschen, wordt verzocht dit aan ondergeteekendete willen meededen. Zij, die de hen toegezonden vragenlijst nogniet ingevuld hebben teruggestuurd, worden beleefd, doch dringenduitgenoodigd hiervoor ten spoedigste te willen zorgen1). Waar ditmogelijk is, bevordere men, dat de Besturen van Landbouwver-

eenigingen en de Gezondheids-commissi??n hun medewerking voorhet welslagen der enqu??te verleenen! De Secretaris Schoonhoven, 21 Sept. 1916. I)r. G. M. Mogendorff. BIJLAGE :(Zie punt 9 van het programma). Programma van de 58ste Algemeene Vergadering der Maatschappij voor Dier-geneeskunde op Zaterdag 25 November 1916 in de groote Concertzaalvan het hotel de 1\'Europe te Utrecht. (Aanvang der Vergadering des voormiddags 11 uur (precies). Begrooting voor het jaar 1917. ONTVANGSTEN. Contributie (430 gewone leden a f 14. â€”).....f 6020.â€” ( 50 Indische leden a f 10.50).....- 525.â€” ,, ( 3 buitengewone leden a f 6.â€”) ... - 18.â€” ,, ( 10 leden voor een halfjaar a f7.â€”). . - 70.â€” Rente van belegde gelden...........- 67.â€” f 6700.â€” 1 ) Aangezien velen daarop niet schijnen te hebb&n gelet, acht ik het nietondienstig â€” ten einde groote uitgaven aan straf-port\'s te besparen â€” h.h.collega\'s opmerkzaam te maken, dat de

antwoorden men een postzegel vantien cent behooren te worden gefrankeerd!



??? UITGAVEN. Aan het Tijdschrift..........-. . . . f4500.â€” ,, reis- en verblijfkosten voor het Hoofd-Bestuur . - 400.â€” andere voorschotten van het Hoofd-Bestuur . . - 300.â€” ,, honorarium van den Secretaris.......- 250.â€” ,, leden van Commissies...........- 200.â€”â€? ,, zaalhuur voor vergaderingen........- 150.â€” ,. verdere kosten voor vergaderingen......- 150.â€” â€ž drukwerk................- 200.â€” ,, contributies en vertegenwoordiging. ...... - 150.â€” ,, onvoorziene uitgaven...........- 400.â€” f 6700.â€” Op deze begrooting is voor onvoorziene uitgaven een vrijgroot bedrag uitgetrokken, ten einde mogelijk te maken, dat deAlgemeene Vergadering wellicht de post honorarium van denSecretaris wenscht te verhoogen. De Penningmeester, J. Mazure Czn. Vergadering der afdeeling Groningen- Denthe der Maatschappij voor Dierge-neeskunde, gehouden op 30 Augustus in het stationkofflehuis te Assen. De actie in zake den provincialen keuringsdienst te Groningen is

voortgezetdoor aan de leden der provinciale staten en aan de voornaamste landbouwmaat-schappijen afdrukken te zenden van de rede van Dr. Mogendorff en diens ver-weerschrift naar aanleiding van de kritiek van Dr. Mansholt. Van onze Commissie in zake onderzoek naar sclerostomatosis is rapport ingeko-men, waarin betuigd wordt dat in sommige gebieden der afdeeling de ziekte veel-vuldig voorkomt en groote schade aanricht, dat een onderzoek naar het wezen derziekte gepaard moet gaan met financieele offers, die de afdeeling zich niet kangetroosten. De Commissie wenscht bij het hoofdbestuur der Mij. v. Diergenees-kunde aan te dringen om de regeering te verzoeken, van rijkswege een onder oekte doen instellen. Hiermee vereenigt de vergadering zich, terwijl dan daarbij zalworden gewezen op de wenschelijkheid om den heer Wester, leeraar aan \'s Rijks-veeartsenijschool met de leiding van het onderzoek te belasten, omdat deze zichthans reeds

met onderzoekingen betreffende Sclerostomatosis bezighoudt. De secretaris geeft lecture van een uitgebreide correspondentie, gevoerd metden directeur der Rijksseruminrichting, naar aanleiding van een verslag van deafdeelings-vergadering van 17 Mei j.1., voorkomende in het Tijdschrift van 1 Julij.l. De heer Poels schrijft dat niet stelselloos dan ?Š?Šn serum, dan twee sera tegenlahme zijn verzonden, zooais in voormelde vergadering werd medegedeeld.-Omdat (terwijl de secretaris alle moeite deed, de zaak van weerskanten te onder-



??? zoeken) de heer Poels meende pressie op hem te moeten uitoefenen, door de be-dreiging dat, indien de secretaris op z\'n standpunt bleef staan, van een en andermededeeling zou worden gedaan aan .\'.on Minister van Landbouw, werd van eerst-gemelde zijde de correspondentie afgebroken en wordt thans het oordeel der ver-gadering gevraagd, omdat steeds de brieven aan den secretaris der afdeeling wa-ren gericht. Het resultaat der besprekingen is dat de houding van den secretariswordt goedgekeurd, terwijl wordt volgehouden dat door de Rijksseruminrichtingaan de veeartsen geen voldoende inlichtingen worden verschaft aangaande dedoor haar verstrekte entstoffen, evenmin als van eventueele gewijzigde serum-therapie en de gronden waarop deze berust. Volgens ontvangen opgave worden nog niet door alle veeartsen in onze afdee-ling de, van wege onze Maatschappij verstrekte, formulieren in zake vee-verze-keringswezen gebruikt en spoort de

voorzitter dringend aan tot meerdere eenheidin deze. De heer Staal deelt mede dat hij met den heer Wolf de conferentie heeft bij-gewoond in zake de Rijksseruminrichting. Het voor publiciteit geschikte gedeeltevan het daar verhandelde zal te gelegener tijd worden medegedeeld. De heer Beunders wijst op het bericht van Dr. Glage, in een der jongste num-mers van het Berliner tier?¤rztliche Wochenschrift, waarin wordt gesproken vaneen niet nader aangeduide kleurstof, die het vleesch intensief blauw kleurt. Inonze vergadering van 17 Mei werd een analoog geval medegedeeld, echter metaanduiding der kleurstof n.1.: trypaanblauw. Na afloop der vergadering werd een diner gehouden, waaraan o.a. 8 damesdeelnamen. Kroes. Berichten. Paratuberculeuze enteritis van het rund. Ondergeteekende zou gaarne eenige runderen, aan bovenge-noemde ziekte lijdende, voor onderzoek aankoopen, en zal hetzeer op prijs stellen indien collega\'s hem van dergelijke

pati??ntenof van dieren die vermoedelijk aan de ziekte lijden, kennis zoudenwillen geven. De Directeur van het Instituut voor parasitaire en infectieziektenvan \'s Rijksveeartscnijschool, De Blieck. Personalia. Benoemd als Gemeente Veearts te Vrieseveem, E. R??tgers.De districtsveearts voor Friesland, de heer H. van Staa heeft, wegens hetbereiken van den leeftijd van 65 jaar ontslag uit zijne betrekking verzocht opi Januari 1917.



??? / Bij Koninklijk besluit van 9 September 1916 nÂ°. 35 is bepaald, dat de aan Drâ€žD. A. de Jong Jzn., te Leiden, bij Koninklijk besluit van 22 September 1910-nÂ°. 117, verleende machtiging om den persoonlijken titel van hoogleeraar te voe-ren, ook na het hem, op zijn verzoek, bij Koninklijk besluit van 27 April 1915.nÂ°. 28 verleende eervol ontslag als leeraar aan \'s Rijksveeartsenijschool te Utrecht,,van kracht is gebleven. Bij Koninklijk besluit d.d. 14 September 1916 nÂ°. 76 is, met ingang van diendag, aan J. Witkamp te Raalte, op zijn verzoek, eervol ontslag verleend als Rijks-keurmeester in bijzonderen dienst en als plaatsvervanger van den districtsveearts,,wien Zwolle als standplaats is aangewezen. Bij Koninklijk besluit van 9 September 1916 nÂ°. 62 is benoemd bij het perso-neel van den geneeskundigen dienst der landmacht, tot paardenarts der 2de klas-se, de veearts J. L. Vorkink. Benoemd tot directeur der Gemeente Slachtplaats te Arnhem,

de heerJ. P. v. d. Slooten. Overgeplaatst van Djolijakarta naar Siboga, de gouv.-veearts W. Treffersen geplaatst te Djohjakarta de gouv.-veearts C. Leurink, belast met de waar-neming van de betrekking van Inspecteur van den burgerlijken veeartsenij-kundigen dienst (tijdens het verlof naar Europa van den titularis C. A. Penning)de adjunct-inspecteur P. Ph. van der Poel.



??? STAAT van de gevallen van besmettelijke veeziekten, in Nederland geconstateerd ge<durende de maand Augustus 1916. Opgemaakt door het Ministerie van Landbouw, Nijverheid en Handel.(De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal eigenaren aan onder wier vee de ziekte werdgeconstateerd). Provincie. / Veepest. Longziekte. Monds en klauwzeer Kwade droes enhuidworm. Schurft bij paarden schaap. Schaapspokken. Rotkreupel. Vlekziekte. Trichinenziekte. Miltvuur. HondsÂ?dolheid. o 3 Oâ€”, e jjfB ca Friesland .... â€” â€” â€” 159(2) â€” 385(18) 53(36) - 4(4) â€” â€” Groningen.... _ 1 2(1) â€” â€” 29(2) 5(1) â€” â€” â€” _ Drenthe...... _ â€” â€” 14(2) â€” 6(4) 2(2) â€” 1(1) â€” â€” Overijsel .... 2(2) Gelderland .. â€” â€” â€” 1(1) â€” â€” 70(6) 10(10) â€” 4(4) - â€” NoordsHolland â€” â€” 19(1) â€” 14(4) . â€” â€” KD â€” â€” ZuidsHolland â€” â€” â€” 41(3) â€” 153(9) 106(58) â€” 4(2) â€” â€” Zeeland ..... - â€” â€” â€” â€” â€” 4(4)

â€” â€” â€” â€” NoordsBrabant â€” â€” â€” â€” â€” 1(1) â€” 5(5) â€” Limburg...... â€” â€” â€” - â€” â€” 2(2) â€” â€” â€” â€” HET RIJK .. â€” â€” 3(2) 233(8) â€” 659(26) 181(112) â€” 21(19) â€” â€” Vroeger geconstateerde ziektegevallen, welke begin Augustus 1916 nog niet ge??indigd waren. ZuidsHolland â€” â€” â€” â€” 120(1) â€” 340(4) â€” â€” â€” â€” â€” NoordsHolland - - â€” - 17(2) â€” 200(28) â€” - â€” â€” â€” Friesland ..... â€” â€” â€” â€” 303(10) â€” 395(39) - â€” â€” â€” â€” Groningen.... â€” â€” â€” - 197(12) â€” 55(6) â€” â€” â€” â€” â€” Drenthe...... â€” â€” â€” â€” â€” - 3(3) â€” â€” â€” â€” â€” Limburg .... 4(1) HET RIJK .. - â€” 637(25) â€” 997(84) â€” â€” â€”



??? BIJLAGE :(Zie punt 9 van het programma). PROGRAMMA van de 58ste Algemeene Vergadering derMaatschappij voor Diergeneeskunde op Zaterdag 25 November 1916 in de grooteConcertzaal van het hotel de TEurope te Utrecht. (Aanvang der Vergadering des voormiddags 11 uur (precies). ONTVANGSTEN. Contributie (430 gewone leden a f 14.â€”).....f6020.â€” ( 50 Indische leden a f 10.50).....- 525.â€” ,, ( 3 buitengewone leden a f6.â€”) ... - 18.â€” ( 10 leden voor een halfjaar a f7.â€”). . - 70-â€” Rente van belegde gelden...........- 67. f 6700.â€” UITGAVEN. Aan het Tijdschrift.......:......f4500.â€” ,, reis- en verblijfkosten voor het Hoofd-Bestuur . - 400.â€” andere voorschotten van het Hoofd-Bestuur . . - 300.â€” â€ž honorarium van den Secretaris.......- 250.â€” ,, leden van Commissies...........- 200.â€” ,, zaalhuur voor vergaderingen........- 150.â€” ,. verdere kosten voor vergaderirgen......- 150.â€”â€? ,,

drukwerk................- 200.â€” ,, contributies en vertegenwoordiging......- 150.â€” ,, onvoorziene uitgaven...........- 400.â€” f 6700.â€” Op deze begrooting is voor onvoorziene uitgaven een vrijgroot bedrag uitgetrokken, ten einde mogelijk te maken, dat deAlgemeene Vergadering wellicht de post honorarium van denSecretaris wenscht te verhoogen. De Penningmeester, J. Mazure Czn.



???



??? 57e Algemeene Vergadering der Maatschappij voor Diergenees-kunde te Utrecht op Zaterdag 30 Sept. 1916 des voorm. 11 uur. De vergadering werd door ongeveer 120 leden bijgewoond. De voorzitter de heer Dhont hield de volgende rede: M. H. Het wordt door mij een groot voorrecht geacht U van dezeplaats het welkom te mogen toeroepen en het groote aantal collegaehier verzameld, bewijst, dat de in deze vergadering te behandelenonderwerpen in hooge mate Uwe belangstelling hebben, wattrouwens ook in verband met de sprekers, die zich zullen doenhooren, geen verwondering kan wekken. De in de algemeene ver-gadering van den 24 September 1915 genomen beslissing, omjaarlijks twee algemeene vergaderingen te houden, waarvan diein September uitsluitend gewijd zou zijn aan de behandeling vanwetenschappelijke onderwerpen, eene beslissing, waaraan ver-scheidene van U slechts aarzelend hebben medegewerkt, wordtdoor het

programma van heden schitterend in uitvoering gebrachten geeft recht om te gelooven, dat wij omtrent ons jaarlijks weder-keerend â€žwetenschappelijk congres" weinig zorgen behoeven tehebben! Wanneer we een terugblik werpen op het afgeloopen jaar danwensch ik allereerst hen te herdenken, die ons door den dood ont-vallen zijn, want het past ons toch zeker in dit oogenblik nogmaalseene weemoedige hulde te brengen aan de eereleden Dr. J. D.van der Plaats en Ds. A. S. Talma, wier nagedachtenis bij onssteeds in eere zal blijven om het vele goede en belangrijke werkdat zij voor ons hebben verricht. Naast de ons ontvallen leden, diedoor den Secretaris in het jaarverslag worden vermeld, moet ikhelaas memoreeren het overlijden van een onzer nestoren, de HeerK. J. Lam?Šris, die nog slechts kort geleden plotseling van onswerd weggenomen. Wanneer ?Š?Šn collega zich er op beroemen konde algemeene achting en sympathie zijner

standgenooten te hebbenverworven, dan is het zeker deze hupsche en tegelijk waardige man,die tevens een uitmuntend beoefenaar der diergeneeskunde isgeweest! Wat verder de vervulling onzer gerechtvaardigde wenschen aan-gaat zoo kan deze ons niet tot blijmoedigheid stemmen; de grootezaken, waarnaar zoo reikhalzend wordt uitgezien en die we reedszoo nabij waanden, de behandeling van de Wet op de vee- en vleesch-keuring en de omvorming van onze school tot eene inrichting van XLIII AA



??? Hooger Onderwijs, kwamen ook dit jaar niet tot stand en er isgeen enkel teeken dat er ons op wijst, dat we in het aanstaandejaar meer vooruitgang zullen bespeuren. Ofschoon nu gaarne wordt toegegeven, dat de benarde tijdsom-standigheden, die we doorleven en die zoo ontzettend veel in-spanning van de Regeering eischen daarvan zeker voor een grootdeel de schuld dragen, en daardoor de aandacht van andere onder-werpen worden afgeleid, zoo zal toch niemand het ons euvel duiden,dat we waren blijven hopen, dat vooral de algemeene uniformeregeling van de Vee- en Vleeschkeuring in Nederland dit jaar eenstap nader tot hare oplossing zou zijn gekomen. Toch blijven wijovertuigd, dat zoodra de gelegenheid zich daartoe biedt, de Regeeringdit groote volksbelang met de noodige kracht naar voren zal wetente brengen en de wet in veilige haven zal loodsen! M. H., Stilstand is achteruitgang; laten wij bij al ons strevendit steeds voor oogen

houden en daarom bij elke gelegenheid, diezich voordoet, steeds op de bres staan om onze belangen, vooralwaar deze samengaan met het algemeen belang, te verdedigen.Dit algemeen belang eischt, dat ook het diergeneeskundig onderwijseen aanhoudende zorg der Regeering blijve en dat het zoodanig zij,dat aan eiken eisch, die den jongen dierenarts wordt gesteld, doorhem kan worden voldaan en deze eischen zijn niet gering en het iszeker niet zonder reden, dat Uwe vergadering bij de herziening derstatuten in art. 2 onder c. als doel der maatschappij heeft genoemd,,het bevorderen van het diergeneeskundig onderwijs". Nieuw wasdit doel echter niet, want reeds 22 jaren geieden werd in de 34ealgemeene vergadering een voorstel van de afdeelingen Noord- enZuid-Holland in behandeling genomen, wraarbij op het groote belangvan een reorganisatie van het onderwijs werd gewezen en waaruitde U bekende â€žreorganisatie-commissie" werd

geboren, die in1896 haar rapport in het licht zond. Sta mij toe Uwe gedachten enkele oogenblikken te bepalen bijde ontwikkelingsgeschiedenis van het diergeneeskundig onderwijsin ons vaderland teneinde een beeld te vormen van wat met veelmoeite is bereikt kunnen worden en waarop verder ons strevenmoet zijn gericht. Onze Alma-mater, die over vijf jaren, dus in1921 haar eeuwfeest zal vieren, heeft een trage en moeitevolle ont-wikkeling doorgemaakt, waarvan thans de laatste periode nogdoorworsteld moet worden. Niettegenstaande de behoefte aanveeartsenijkundig onderwijs zich in ons zoo veerijke land sterkerheeft moeten doen gevoelen dan waar ook, zijn wij steeds achteraangekomen en heeft alleen de harde noodzakelijkheid ons gedwongen



??? dit nationale belang eindelijk ernstig te behartigen. Waar anderelanden ons waren voorgegaan: Lyon in 1762, Alfort drie jarenlater, Weenen in 1767, Kopenhagen in 1773 en daarna meerdereveeartsenijscholen in Duitschland werden gesticht, daar blevenwij in den dut, zoo zelfs, dat de enorme verliezen, die op het eindeder 18e eeuw door de hevig heerschende runderpest aan onzenveestapel werden toegebracht, niet in staat waren de overtuigingbij te brengen, dat ook hier te lande de opleiding van wetenschap-pelijke gevormde veeartsen gebiedend noodzakelijk was en zoospoedig mogelijk diende ter hand te worden genomen. Ofschoon, zooals U allen bekend, in 1766 alleen in Friesland ruim97000 runderen aan de veepest ten offer vielen en in het tijdperkvan 1768â€”1784, dus in 16 jaren tijds, in de provinci??n Noord- enZuid-Holland bijna vier maal 100000 runderen aan die ziektebezweken, moest het jaar 1796 verschijnen alvorens een zwakkepoging

werd gedaan om hulp te verschaffen. In genoemd jaarschreef de Amsterdamsche Maatschappij ter bevordering van denLandbouw een prijsvraag uit voor een plan tot stichting eener vee-artsenijschool. Het antwoord van den Leidschen philos. et med.doctor J. A. Bennet werd met goud bekroond, doch tengevolgevan de benarde politieke omstandigheden, waarin men toen leefde,eerst in 1820 gepubliceerd. In dien tusschentijd heeft het echteraan andere plannen en zelfs aan maatregelen niet ontbroken.In 1799 werd een veefonds gesticht ter voorkoming en afwendingvan de veepest, hetwelk zijn baten kreeg uit eene belasting op hetrundvee, in dier voege, dat voor elk rund beneden de 2 jaar vijfcents, voor elk rund boven vijf jaar tien cents moest wordenbijgedragen welk veefonds, reeds het volgende jaar een kapitaalvan 76000 gulden had gevormd. In 1804 werd dit fonds uitgebreidtot een landbouwfonds en werd ook een paardenbelasting geheven,doch in 1811

hief Napoleon dit fonds op en annexeerde de kas.Als vergoeding hiervoor vaardigde hij echter in 1813 een besluituit, dat te Zutphen een veeartsenijschool zou worden gesticht;een maatregel, die trouwens reeds in 1807 door het KoninklijkGouvernement was overwogen. Van deze stichting is echter nimmeriets gekomen, want met den val van Napoleon viel ook dit plan.Inmiddels trachtte men op andere wijze in den veeartsennood tevoorzien door in 1806 twee chirurgijnsleerlingen en twee apothekers-leerlingen op \'s lands kosten naar Alfort te zenden om zich daar aande veeartsenijschool te bekwamen. In 1819 hakte eindelijk Koning Willem I den knoop door enwerd besloten tot stichting van een Veeartsenijschool te Utrecht



??? onder bepaling, dat de kosten daarvan zouden worden bestredenuit het surplus van het in 1814 weder opgerichte veefonds. Dezestichting heeft een tijd van groote reputatie gehad; in 1831 rappor-teerde Prof. Planke uit M??nchen na een bezoek aan de voor-naamste veeartsenijscholen in Europa, dat Utrecht de schoonsteen doelmatigste inrichting op dit gebied bezat. Toen echter door hetoptreden der besmettelijke longziekte in ons land, het veefonds,waaruit de onkosten voor onze onderwijsinrichting moesten wordenbetaald, op zoodanige wijze moest worden aangesproken, dat inde jaren 1834â€”1849 daaruit bijna 3 millioen gulden moest wordengeput, kon aan uitbreiding en verbetering der inrichting nietworden gedacht. In 1851 werd een nieuwe regeling getroffen,waarbij het onderhoud uit de Staatskas zou worden bestreden.Verbetering in den bestaandcn toestand bracht dit echter niet eneerst in de jaren 1872â€”1877, onder het directoraat van ons hoog-

geacht eerelid Prof. Mac. Gillavry, deed een nieuwe richtinghare intrede, waarop heden nog wordt voortgebouwd. Helaas isdeze opleving door een periode van stilstand onderbroken ge-worden, want van 1876â€”1905 trad weder een diepe rust in, die hetonderwijs zeer nadeelig heeft be??nfluenceerd. Wat sedert dien isgeschied is U allen bekend; met loffelijken ijver wordt getracht hetverlorene in te halen en op welke wijze dit geschiedt, toonen hetin 1909 voltooide Pathologisch Instituut, het pas de vorige weekingewijde prachtige Instituut voor Chirurgie en de verdere plannen,die reeds in uitvoering zijn of spoedig in uitvoering zullen komen. Om een volledig beeld te geven van de toestanden wil ik Uthans nog in korte woorden schetsen hoe het gesteld is geweest methet onderwijzend personeel, waaruit U blijken zal hoe andere tijdenandere krachten eischcn! Toen in 1821 de Veeartsenijschool werd geopend werden de lessengegeven door de Hoogleeraren v. Lith

de Jeude, Vosmaer enNuman, welke laatste na korten tijd werd geassisteerd door eenveearts van de school. In 1855 werden de lessen gegeven door vier leeraren, die daar-voor eene jaarwedde van ?Š?Šn duizend gulden genoten! terwijl dein 1853 overleden welbekende prosector Schubart een salaris hadvan ?’ 300.â€”! Ook hier was het Prof. Mac. Gillavry, die in 1872 een doel-treffende verbetering wist te bewerkstelligen, door de uitbreidingvan het aantal leeraren tot acht, met gelijktijdige verbetering vande positie dezer onderwijskrachten. Dat het echter tot voor betrekkelijk korten tijd nog bedroevend



??? was gesteld met de opvatting, die men huldigde betreffende dewaarde van het wetenschappelijk diergeneeskundig onderwijs,blijkt niet alleen uit het feit, dat alle leeraren overbelast waren,maar ook uit de gemakkelijkheid, waarmede men van leervakkenverwisselde. Hekmeyer, die van 1831â€”1881 leeraar is geweest,heeft les gegeven in: ontleedkunde, physiologie, natuurlijke his-torie, exterieur en raskennis der huisdieren, veeteelt, geschiedenisder veeartsenijkunde, theoretisch hoefbeslag, hoefziekten,veeartse-nij kundige politie, gerechtelijke veeartsenijkunde, recepteer- enartsenij bereidkunst. Hengeveld van 1853â€”1881 leeraar, doceerde: natuurlijke his-torie, exterieur en raskennis van alle huisdieren, gezondheidsleer,veeteelt, operatie- en verbandleer, heelkunde, verloskunde, genees-middel- en vergiftleer, gerechtelijke veeartsenijkunde en politie,voederkennis en kliniek en het is nog nauwelijks tien jaren geleden,dat Van Esveld belast was met het onderwijs

in ontleedkunde enheelkundige ontleedkunde, embryologie, teratologie, natuurlijkehistorie, exterieur en raskennis van alle huisdieren, gezondheidsleeren voederkennis! Een buitenstaander, die van deze feiten kennis neemt, moet onge-twijfeld onder den indruk komen, dat de wetenschappelijke vor-ming der veeartsen tot voor korten tijd zoowat alles te wenschenoverliet; hij zou dan echter in zijn oordeel te scherp en in hoogemate onbillijk zijn. Ik behoef dit hier niet in bijzonderheden tebewijzen; wij allen weten, wat door zeer velen \'onzer collegae,die in dien tijd hunne opleiding hebben genoten, is tot stand ge-bracht en nog wordt gepresteerd, wat alleen het resultaat kan zijnvan het feit, dat onze Veeartsenijschool het groote voorrecht heeftgehad in die moeilijke jaren buitengewone krachten onder hetonderwijzend personeel te mogen tellen, mannen,diemetongekendenijver zich aan hun werkkring gaven en waarvan meerderen, ondankshun verplichten machinalen arbeid,

tijd gevonden hebben zich opte werken tot hoogstaande, wetenschappelijke menschen, die inBinnen- en Buitenland als zoodanig zijn ge??erd. Gelukkig is in de laatste jaren op het gebied van het onderwijseen gezonder toestand ingetreden; thans is het toevertrouwd aanelf leeraren en vier buitengewone leeraren (die evenwel niet allendien titel reeds dragen) terwijl nog een aantal mindere coryphee??nmede een werkzaam aandeel nemen in het practisch en theoretischonderwijs. Thans nog een enkel woord over hen, die onderwijs genotenenhen, die het thans genieten. Bij de oprichting der school werden tot



??? â€žkweekeling" aangenomen, zij, die den leeftijd hadden van 16â€”22jaar en grondig ervaren waren in lezen, schrijven en rekenen, terwijleenige kennis van de Duitsche en Fransche taal tot aanbevelingstrekte. Deze kweekelingen waren allen intern, en kregen aan deSchool van afzonderlijke onderwijzers nog onderricht in teekenen,Hollandsch, Fransch, Duitsch, rekenkunde, aardrijkskunde engeschiedenis. Sedert 1851 werden ook externen toegelaten en aan het einde vanzijn studie kreeg de kweekeling een diploma op perkament-papier,dat niet alleen zijn bevordering tot veearts vermeldde, maar waaropook te lezen stond â€ždat dit diploma hem als een openlijk en vereerendbewijs zijner kunde en geschiktheid voor dat beroep werd ter handgesteld" terwijl het geheel besl??ten werd met de phrase: â€ždaar hij zich voorts gedurende zijn verblijf aan de Veeartsenij-school door orde en zedigheid van gedrag lofwaardig heeft onder-scheiden, hebben wij

gemeend hiervan openbare vermelding te moetengeven, opdat zulks hem te meer tot een gunstige aanbeveling zoudestrekken". Dergelijke verklaring werd in de latere jaren niet meer noodiggeacht, doch meer verblijdend is het feit dat thans voor toelatingtot de veeartsenijkundige studie eene voor-ontwikkeling wordtge??ischt, die aan alle eischen voldoet! Wanneer wij ons nu na deze korte grepen in de geschiedenisvan ons diergeneeskundig onderwijs de vraag stellen, of we hetdoel hebben bereikt, dan moet helaas het antwoord ontkennend zijn!Veel is veranderd en verbeterd en de reorganisatiecommissie, doormij in den aanvang vermeld, heeft vele van hare wenschen invervulling zien gaan, doch ondanks alle vooruitgang kan de jeug-dige dierenarts niet met een gerust geweten de wereld ingaan,want hem wachten voetangels en klemmen, die hij niet vermoeddeen waartegen men hem niet heeft gewaarschuwd of gewapend. Er wordt in den tegenwoordigen tijd

meer ge??ischt van dendierenarts dan de kunde om zieke dieren te genezen; hij moetonder meer in staat zijn om op het gebied der hygi??ne de rol tespelen, die hem toekomt en die hij zoo vurig begeert en wij weten hetallen M. H.: de hygi??nische vorming van den dierenarts laat nogveel te wenschen over; het onderwijs in voedingsmiddelen-hygi??nemoet worden georganiseerd en uitgebreid en met meer ernst wordenbehandeld. De door ons aangewende poging om de vee- en vleesch-keuring te brengen onder de verplichte examenvakken bleef totheden zonder gevolg en nog in dezen zomer moest een verzoek totde Regeering worden gericht om het onderwijs in dit vak, dat voor



??? ons dierenartsen van de allergrootste beteekenis is en dat slechtsmet vrucht kan worden gegeven door hem, die in de praktijk vandit vak doorkneed is, beter te verzorgen dan op heden blijkbaarde bedoeling is. Voor ik eindig M. H., wil ik er nog op wijzen, hoe onbegrijpelijkhet is, dat ondanks de uitbreiding van de diergeneeskundigewetenschap, ondanks de hoogere eischen, die telkens worden ge-steld, de studietijd sedert 1821 dezelfde is gebleven en dat men ookop dit oogenblik er niet aan denkt, daarin in de eerste plaats ver-betering te brengen. Toch is dit dringend noodig, want het is niette sterk gesproken, wanneer men zegt, dat met de te prijzen voor-uitgang in de wetenschappelijke opleiding, andere zeer belangrijkezaken n.1. kliniek en alle practica hoe langer hoe meer in de knelzijn gekomen, een fout, waaraan alleen te ontkomen is door denstudietijd te verlengen. Met den wensch dat in de door mij genoemde gebreken spoedigverbetering moge komen,

open ik deze vergadering. Door luide bijvalsbetuigingen gaf het auditorium blijk, met dezerede volkomen in te stemmen. Daarna werd het woord verleend aan den heer A. F. Muller dieeen voordracht hield over: â€žDe toepassing van de bier-klapp\'scheZuigbehandeling in de veterinaire Chirurgie. Na de pauze werden de aangekondigde voordrachten gehoudenover Nymphomanie bij het rund in Nederland, door den heerWester en over Favus door Prof. De Jong, beide toegelicht metfraaie lichtbeelden. Vervolgens deed Dr. Vermeulen een mede-deeling (met lichtbeelden) over de ligging der epitheel-lichaampjesbij paard, rund, varken, geit en schaap, het operatief verwijderenvan en de organotherapie met deze organen. Nadat de voorzitter nog had aangedrongen op spoedig terug-zenden van de aan de practiseerende veeartsen toegezondenvragenlijsten omtrent Enqu??te inzake melkcontr??le, werd de ver-gadering gesloten. \'s Avonds had een opgewekte

gemeenschappelijke maaltijd plaatsin Maison Okhuyzkn. De wetenschappelijke vergadering van 30 Sept. kan zeer geslaagdworden genoemd. De vier voordrachten oogsten een welverdiendapplaus. Die van de heeren Muller en Wester zullen in dit tijd-schrift verschijnen. Van de voordrachten van Prof. De Jongen Dr. Vermeulen die resp. in het Tijdschrift voor vergelijkendeGeneeskunde en het Nederl. Tijdschrift v. Geneeskunde wordengepubliceerd zullen in ons tijdschrift referaten worden opgenomen.



??? Twee nieuwe klemhoefijzers, door H. M. KROON. Bij de behandeling van klemhoeven wordt wel gebruik gemaaktvan hoefijzers, die mechanisch den hoef moeten verwijden: a. Verschillende zolen, het halvemaansijzer, het balkijzer,het ijzer met verdunde takken bevorderen het hoefmechanismeen werken daardoor de verwijding van den klemhoef in de hand; b. Enkele ijzers bevorderen daarenboven de uitzetting, door-dat door inwerking van de lichaamslast de verzenen mechanischnaar buiten worden gebracht, zooals het pantoffelijzer, het ijzervan Einsiedel e. a. c. Andere ijzers moeten ondergelegd en daarna met een dila-talor tusschen de uiteinden der takken verwijd worden. De con-structie is zoodanig, dat dan tevens de verzenen mee uit elkaargeschroefd worden. Het spreekt vanzelf, dat dit uiterst voorzich-tig en telkens in zeer geringe mate moet geschieden. Vooral in de rubriek c zijn verschillende ijzers aan te geven,,die echter bijna alle onpractisch

zijn. Hieronder volgt de beschrijving en de afbeelding van tweehoefijzers, waarvan de eerste tot rubriek b. en de tweede tot ru-briek c. behoort. Het veerklemhoef ijzer van Van Anperen. De heer Van Angeren, ondenvijzer in praktisch hoefbeslag aan\'s Rijks Veeartsenijschool te Utrecht heeft het volgende klemhoef-ijzer geconstrueerd. Hij maakt een ijzer met een scharnier in den toon en aan denbinnenrand van iederen tak een lip, die in de zijdelingsche straal-groeve tegen den steunsel komt te liggen, evenals bij een ijzer vanDefays. Met ingelaten schroeven wordt een naar beneden 2 a 3m.M. doorgebogen stalen veer aan de uiteinden der ijzertakkenbevestigd. Is de klemhoef met dit hoefijzer zoodanig beslagen, dat delippen tegen de steunsels in de zijdelingsche straalgroeven liggen,dan zal, als het paard gaat de veer bij iederen stap op den bodemkomen en vlakker worden. Hierdoor worden dan de door hetscharnier in het toongedeelte beweeglijke ijzertakken

uit elkaargedrukt en daarmede ook de verzenen van den hoef. Als het paardveel beweging krijgt, zal nu een geregelde herhaalde verwijding



??? Fig. III. FIG. IV. Verwijdingssklemhoefijzer van MEEUWSEN.



???



??? van den hoef plaats hebben. Wel heeft bij het niet belast zijnder hoeven weer een vernauwing plaats, toch zal een telkens her-haalde verwijding tot een blijvende verwijding kunnen leiden.Het maken der stalen veeren is voor eiken smid een gemakkelijkwerk, zoodat telkens als blijvende verwijding is waar te nemen,een iets langere veer kan worden gebruikt. fig. I. Veerklemhoefijzer van Van Angeren (ondervlakte),fig. II. Veerklemhoefijzer van Van Angeren (bovenvlakte). Verwijdings-klemhoefijzer van Meeuwsen. Dit is een ijzer als dat van Defays, doch met een scharnierin het midden van eiken tak. De lippen komen ook. hier tegende steunsels in de zijdelingsche straalgroeven. De dilitator is hier echter als balk vast in het ijzer gemaakt,n.1. door schroeven daarin bevestigd. Met het puntig uiteinde vanden sleutel kan men de schroef aandraaien, waardoor de uitein-den der takken en daarmede ook de verzenen uit elkaar geschroefdworden. Door het scharnier in de takken

heeft de verwijdinggemakkelijk plaats. Met een contramdertje wordt de schroefvastgezet, zoodat men de verwijding zelf nauwkeurig regelen kan.Bij een eenzijdige klemhoef kan men alleen in den eenen tak eenscharnier aanbrengen en heeft dan ook slechts een eenzijdigeverwijding plaats. De balk is zoo aangebracht, dat hij den bodemniet raakt en dus geen slijting van de schroef te vreezen is. Metdit ijzer is gemakkelijker een geleidelijke verwijding aan te brengendan met het ijzer van Defays en den lossen dilitator. Dit ijzer werd aangegeven door den heer Meeuwsen, hoefsmidder Koninklijke stallen, thans leerling aan den cursus voor oplei-ding van onderwijzers in praktisch hoefbeslag te Utrecht. fig. III. Verwijdings-klemhoefijzer van Meeuwsen (ondervlakte),fig. IV. Verwijdings-klemhoefijzer van Meeuwsen (bovenvlakte).Gelegenheid om deze hoefijzers te beproeven had ik niet. (Uit het Laboratorium voor Vergelijkende Pathologie te Leiden.) Bacillus pyogenes bovis en

Streptococcen in bijtepel-secretum vanden overigens normalen uier, door Dr. H. J. VAN NEDERVEEN. Als een voorbeeld op welke bijzondere wijze soms smetstoffenin een stal kunnen worden binnengesleept, zij het volgende vermeld:Bij het tuberculineeren van een door een Modelstal nieuw-



??? aangekochte koe werd de aandacht van den behandelenden die-renarts getrokken door de eenigszins gezwollen omgeving van detwee aanwezige bijtepels, gelegen een aan elke buitenzijde vanlinker- en rechter-achterkwartier van den uier. Ten tijde van heteerste onderzoek van het dier, ingesteld acht dagen na den partus,bestond nog een sterk uieroedeem, waardoor het onderzoek vanden uier minder goed kon geschieden en plaatselijke zwellingenniet werden opgemerkt. Bij het trekken kwam uit elk dier tepels een weinig sereuse,melkachtige vloeistof met een dik coagulum; opgevangen in eensteriel fleschje, werd dit materiaal ter onderzoek opgezondenaan het Laboratorium voor Vergelijkende Pathologie van Prof.De Jong te Leiden. Bij het microscopisch onderzoek werden in dit secretum gevondenstreptococcen en een groot aantal korte staafjes, welke laatstena voortgezet cultureel onderzoek bleken te zijn pyogenes-bacillen. De overige uier vertoonde

volgens den behandelenden dieren-arts, Dr. Van der Slooten te \'s-Gravenhage, geen afwijkingen,terwijl ook de melk, zoowel wat quantiteit als qualiteit en katalase-cijfer betreft, normaal was. Uit deze waarneming blijkt, dat het zijn nut kan hebben bijonderzoek van den uier ook aan eventueel voorkomende bij tepelsaandacht te schenken. Casu??stische Mededeelingen, door P. A. VAN DRIEST. Paardenarts 2de klasse. Geruimen tijd geleden werden mij ter behandeling aangebodenop den derden dag van de maand drie paarden met cle anamnese,dat zij geen haver meer aten. Vervolgens kwamen eiken dag ver-scheidene nieuwe pati??nten met dezelfde anamnese, zoodat hetgeheele aantal op den i2den 46 bedroeg. Deze zieke paarden, diedeel uitmaakten van een corps, met eenige honderden paarden,kwamen alle uit enkele stallen, waarin zich ongeveer 86 paardenbevonden. De temp. \'s nachts was in bovengenoemde stallen aan-merkelijk hooger dan in de

andere en de ventilatie liet te wenschenover.



??? De ziekteverschijnselen waren in \'t algemeen van katarrhalenaard en vertoonden geen localisatie in een of ander orgaan. Overzicht van den status praesens Temp. verhoogd tot 40.8Â°C. De conjunctivae waren iets ge-injici??erd en een weinig geel met eenig muco-purulent exsudaat,er bestond een vermeerderde traanafscheiding. Alle zieke paardenweigerden de haver, die overigens voldoende van kwaliteit was. Verder vertoonden enkele paarden een iets onzekeren-wankelen-den gang, andere hadden oedemateus gezwollen beenen, wederandere een min of meer dunne ontlasting. Bij twee paarden werd eenvaginitis van de buigpezen der achterbeenen waargenomen, enbij ?Š?Šn paard een verscherpt vesiculair ademgeruisch. Alle paarden waren min of meer soporeus. Enkele paarden hoestten en vele hadden eenige muceuse ofmuco-purulente uitvloeiing uit den neus. Al naar mate van de hoogteder

temperaturen waren de verschijnselen min of meer ernstig. Al deze verschijnselen genazen in 2â€”3 dagen, zonder therapeu-tische maatregelen, alleen frissche lucht, rust en slobbering. Als de temp. eenige dagen lang hoog bleef werd eene injectievan 60 mgr. Nitras strychnini gegeven, hierop volgde steeds eensterk dalen der temp. en een aanmerkelijke verbetering van deneetlust. Dit laatste is mij meermalen opgevallen bij pati??nten,lijdende aan pneumonie, die na herhaalde kamferolie-injectiesniet aten, waar echter de eetlust na een enkele strychnine-injectic,bedoeld als cardiacum, verbeterde; hetgeen wellicht te verklarenzou zijn, doordat de Strychnine, als algemeen alterans werkend,uitgescheiden wordt met het speeksel en zoodoende tevens alsstomachicum zou kunnen werken. De temp. vertoonde sprongsgewijze veranderingen en daaldewel binnen 12 uur van 40.8 op 38Â°, zonder therapeutisch ingrijpen.

Enkele malen werd na een dergelijke temperatuursval 36.8en 36.6 gemeten. Als type van de temp. curve kan gelden NÂ°. 665.Telkens na 12 uur gemeten 40.8â€”38â€”39.9-37-8â€”37.6â€”39.2â€”38.4â€”37.6â€”37.5â€”37.3. Van de 90 (44 merries en 46 ruinen) in deze stallen vertoevendepaarden werden er 46 ziek en hoogsteigenaardig was, dat de ruinenhet meest te lijden hadden, \'t geen blijkt uit volgend staatje: een temp. van 39.7 en hooger bereikten: 16 ruinen en 6 merries;een temp. van 38.8â€”39.7 bereikten: 9 ruinen en 8 merries,een temp. van beneden 38.7 bereikten: 2 ruinen en 5 merries. Uit bijgevoegd staatje blijkt tevens, dat 30 paarden ziek zijn



??? geweest, die 8 jaar of ouder waren enii paarden, die beneden 8 jaaroud waren, bovendien 5 officierspaarden; zoodat men zeker hieruitmag concludeeren, dat de ouderdom geen vrijstellenden invloed had. Beschouwd uit een standpunt van vredes paard of gevorderdpaard (4 officierspaarden waren vredespaarden, en 1 was bij denaanvang gekocht) blijkt dat van beide precies evenveel ziek warengeworden (23). In aanmerking genomen, dat het aantal vredespaarden iets kleinerdan de helft van \'t geheele aantal aanwezige paarden was, magmen dus hieruit ook besluiten, dat beide categorie??n even vatbaarwaren. Na den ioden van dezelfde maand kwamen geen nieuwe pati??ntenin behandeling, en na den i4den waren de paarden alle genezen,echter werden zij toch nog een week gespaard, verdere directenadeelige gevolgen werden niet bemerkt. Opvallend was het, dat geen paarden van andere stallen, die

overhet algemeen beter geventileerd werden en een nachttemp. haddendie 150 C. niet overschreed, ziek zijn geworden. Ofschoon deze paar-den volop gelegenheid hadden door deze catarrhale infectie besmette worden, daar zij in den aanvang uit dezelfde bakken dronkenals de zieke paarden. De praedispositie der paarden was m.i. ontstaan door de warmerestallen, het intreden der verharingsperiode en het gure jaargetijde,terwijl de oefeningen, die gehouden moesten worden de aanleidendeoorzaak wellicht zijn geweest. In verband hiermede werd geadviseerd de temp. der stallen\'s nachts steeds te doen controleeren en de paarden bij gunstig weerzooveel mogelijk in de buitenlucht te doen verkeeren. Na dien tijdkwamen bij het korps, zoolang het in deze garnizoensplaats bleef,analoge gevallen niet meer voor. Nabetrachting: Waar nu het aantal ziektegevallen 46 bedroegen een bepaald en vrij constant karakter

had, is het aan te nemen,dat we hier met een bepaalde ziekte te doen hadden. In verbandmet de verhouding van het aantal aanwezige paarden in die bedoeldestallen (86 en het aantal ziek gewordene, (46), was het waarschijnlijkook een infectieus lijden, waarbij een verhoogde praedispositieeen belangrijke rol gespeeld kan hebben. De moeilijkheid, dit nu onder een bekende categorie van ziektente brengen blijft echter bestaan. Wellicht behooren zij thuis inde niet scherp gedefinieerde groep van â€žaffections typho??des"uithet boek ,,Les maladies du cheval de Troupe" door Joly, danechter alleen een zeer lichte aandoening hiervan.



??? Mogelijk ook ware het, dat zij onder â€žBrustseuche" zijn te bren-gen, ook weer echter dan uitsluitend eigenaardig en abortief ver-loopende gevallen. Voor dit laatste pleit eenigszins dat toen de paarden na eenkleine maand verplaatst werden uit de garnizoensstallen en onderongunstiger condities kwamen, zich eerst enkele, later meerderekoortsgevallen voordeden, die ten slotte langzamerhand na enkelemaanden, overgingen in zuivere Brustseuche gevallen. In hoeverreechter deze laatste in verband, zij \'t ook verwijderd verband,stonden met de eerst beschrevene, waag ik niet te beslissen. Temperatuursstaat der zieke paarden tusschen den 3den enden i4den dag eener maand opgenomen om de 12 uur.665 aftandsch gevorderd ruin 40.8-38-39.9-37.8-39.2-38.4-37.6 -37-5-37-3- 731 7 jaar gevorderde rum 40.7-38.4-38.4-37.7-39.3-38.5. -37-2. 743 6 jaar gevorderde merrie 39.4-38.7-38.140 12 jaar vredes ruin ,38.8-38.2-37.6-37.3-36.8.719 8 jaar gevorderde

merrie 37.8-38.6-38.3-38.2-37.8-37.6- 37-8-37-S. 725 aftandsch gevorderde ruin 39.9-40-38.3-37.6-37.2-37.3-37.433 14 jaar vredes ruin 40.3-39.5-38.9-38.8-39.3~38.4- 37\'5-38-37-i-37-8-37-4-663 8 jaar gevorderde merrie 39.6-38.6-38.8-38.9-39.1-38.3- 37.6-37.8-38-38.2-37.6.254 9 jaar vredes ruin 38.2-38.9-37.9-38.2-38.7-37.8- 37-S-37-5-374-37-6-223 7 jaar vredes merrie 37.3-37.4-37.2. 707 8 jaar gevorderde merrie 38.2-39.5-37.6-38.2-38.1-38.3- 38-37-6-37-4-37-S-37-6-293 10 jaar vredes merrie 38.4-37.5-37.4-37.1. 329 8 jaar vredes ruin 40.3-39.8-38.5-39.8-38.4-36.6.653 aftandsch gevorderde merrie 38.9-38.1-37.3-37.1.671 6 jaar gevorderde ruin 38.8-38.9-38.7-38.3-37.7-37.7- 37-6- 683 aftandsch gevorderde ruin 37.8-37.8-37.8-37.3.721 7 jaar gevorderde merrie 40.4-39.4-40.1-38.8-37.8-37.3- 38.1-37.7-37.7. 78 15 jaar vredes ruin 38-5-39-I-39-38-7-38-3-38.5-37-8 -37-7- 657 aftandsch gevorderde merrie 37.5-39-38.6-38.8-38.3-39-39-

38.5-38.7-377-37-7-37-3-



??? 257 9 jaar vredes merrie 38-38.3-36.8.54 11 jaar vredes ruin 39-5-39-8"39-7-39-3-38-5-38.2- 37-9- 735 10 jaar gevorderde merrie 39"39-I-38-9-39-387-38 5-38 7" 38.2-37.5-37.7-37.6off.paard 13 jaar vredes merrie 39.4-37.4. off.paard 7 jaar vredes ruin 3-4 dagen boven 40Â° C., daarna 39.2-39.7-38.2-37.9-37.8-37.3-37 324 6 jaar vredes ruin 38.2-39.4-37.9-37.7-37.6-37.7- 37-6- 439 7 jaar vredes merrie 39-5-39?“-39-8-39-6-39-5-39-4- 39.1-38.2-37.8-37.6-37.7. 352 7 jaar vredes ruin 39.3-38.9-38.1-38-37.8-37.4-37.3 off.paard 11 jaar gevorderde merrie 40-39.9-38.5-38.6-37.9. 72 i jaar vredes merrie 39-5-38-38.I-37-9-37-5-37-7-37-3 715 8 jaar gevorderde merrie 40-40.2-40.1-40.5-40-39.6-38- 37.9-37.8-37.7-37.3. 783 8 jaar gevorderde ruin 38.7-39?–-39-3-38.2-38-377-37-8 37-9- 776 ? p ruin 39.2-39.8-40.3-39.4-39-37.9- 37-4-37-4- 50 14 jaar vred?Šs merrie niet boven 38. 775 aftandsch gevorderde ruin 39.8-39.7-39.6-39.6-38.8-38.5- 37-4-37-5-37-5- 697 6 jaar

gevorderde ruin 39.7-39.8-39.5-39.1-39.9-39-3- 39.2-38-37.8-37.8-37.7. 723 8 jaar gevorderde ruin 40.1-39.5-39.4-40.2-38.5-37.6- 37-4- 749 8 jaar gevorderde ruin 39-7-39-3-37-9-37-8-37-7-37-6" 37-3- 691 7 jaar gevorderde ruin 39.5-40.2-38.5-37.4-37.7-37.6- 37-7- 10 14 jaar vredes ruin 38.2-40-39.4-38.5-38.5-38.8-38.3 -37-7-37-6-37-3- 145 13 jaar vredes ruin 39.2-39.2-39.2-38.8-38.4-37.7- 37.8-37.4-37.3-37.2. 416 9 jaar vredes ruin 39-I-37-4- 81 16 jaar vredes merrie 40.2-39.8-40.1-39.2-38-37.9-37.7 -37-5-37-7- 777 8 jaar gevorderde ruin 37-6- 191 12 jaar vredes merrie 40.4. Twee officierspaarden vredes beide ruin resp. 39.8 en 39.7.



??? De Hond als trekkracht bij Infanterie-Mitrailleurs, door Dr. E. BEMELMANS. Kapitein paardenarts. Zooals bekend is zijn de Oorlogshond en de Roode Kruishondsedert geruimen tijd in dienstgebruik bij verscheidene legers; demitrailleurtrekhond is dit eerst sedert enkele jaren en wel uitsluitendin Belgi?? en in Nederland. Kon ik in mijn verhandeling over Oor-logshonden (Militaire Spectator 1915), zoowel als in die over RoodeKruishonden (Nederl. tijdschr. voor Geneeskunde, Dec. 1915)in verband met de opgedane ervaringen in den huidigen wereld-krijg, de schitterende prestaties der Oorlogs- en Roode Kruishondenroemen, ik kan dit tot mijn leedwezen niet van den mitrailleurhond,hoe gaarne ik zulks als hondenliefhebber zou doen. Ten einde dit onderwerp zoo volledig mogelijk te verwerken,zal ik achtereenvolgens behandelen: iÂ°. de geschiktheid van den hond als trekdier; 2Â°. de eischen, waaraan een goede trekhond moet voldoen; 3Â°. de

wordingsgeschiedenis van de hondentractie bij de infan-terie-mitrailleurs; 40. de mitrailleurtrekhond in het bijzonder, en 5Â°. de waarde der hondentrekkracht bij onze infant??rie-mitrail-leurs. I. De geschiktheid van den hond als trekdier. Gedurende tal van jaren, ook na de aanneming van de trekhonden-WCt, Werd en wordt nog steeds door voorstanders van dierenbe-scherming, een krachtige actie gevoerd, om het gebruik van denhond als trekdier tegen te gaan. In verschillende binnen- en buiten-landsche kynologische bladen werd hiertegen opgekomen. In hetbegin der trekhondenbeweging, ongeveer een twintigtal jarengeleden, verschenen o.a. in de Nederlandsche sport van de handvan den heer L. Seegers, artikelen over trekhonden en aan hemkomt de eer toe voor de verbetering dezer dieren hier te landezeer veel te hebben bijgedragen. Een onloochenbaar feit is het,dat de kleinhandel het niet zonder den trekhond stellen kan. Dehond is dan ook in vele streken

van ons land een zeer gezochttrekdier; tal van personen hebben honden in hun dienst en wij zienhen met voordeel van den trekhond gebruik maken. In normaletijden toch komt het voedsel per hond per dag op een waarde van



??? 25 cent te staan. Neemt men nu aan, dat een hond gemiddeldiederen werkdag 8 uur arbeidt en rekent men het aantal werkdagenop 280 per jaar, dan levert een hond jaarlijks voor een waarde van/ 70.â€” aan arbeid. Hoewel nog nimmer een telling van de trek-honden in ons land is geschied, wordt verondersteld, dat hun aantalomstreeks 150.000 bedraagt. Volgens vorenstaande berekeningleveren de trekhonden in Nederland dus jaarlijks voor een bedragvan 10 millioen gulden aan arbeid. Dit kapitaal zou ieder jaar ver-loren gaan, indien het gebruik van den hond als trekdier verbodenwas. Men zou geneigd zijn te veronderstellen, dat dit argumentvele dierenbeschermers tot voorstanders van den trekhond zouhebben bekeerd. Hij, die dit veronderstelt, vergist zich, want toende Minister van Oorlog tot de hondentractie bij onze infanterie-mitrailleurs besloot, ging er uit de gelederen der antitrekhonden-menschen een kreet van verontwaardiging op en werd

het eenschande gevonden, dat van regeeringswege voor het vervoer vanmitrailleurs honden gebezigd zouden worden. Dienaangaande zegt de heer Seegers na de uitgave van hetontwerp voorschrift NÂ°. 110, Honden, tuigen en karren der Infan-terie-mitrailleurs. 1915, mijns inziens terecht: â€žWanneer deze z.g.dierenbeschermers zich de moeite zullen geven na te gaan hoe demitrailleurtrekhond behandeld en verpleegd wordt, dan zal blijken,dat de honden in het leger niet afgebeuld, integendeel zeer goedverzorgd worden. Al wat hun welzijn betreft is zoo tot in de kleinstebijzonderheden geregeld, dat wanneer al de trekhonden aldus be-handeld werden, men over mishandeling geen klacht zou vernemen.Aan niets ontbreekt het den mitrailleurhonden; zij kunnen stelligtot de uitverkorenen onder de trekhonden gerekend worden." De antitrekhondenmenschen kunnen inderdaad gerust zijn.Het is zeer te hopen, dat in niet al te langen tijd dit eveneens om-

trent de burgertrekhonden het geval zal worden. Hier ligt echternog een ruim arbeidsveld. Het ijveren voor afschaffing van den hondals trekdier heeft geen zin; inplaats hiervan is een krachtige actieaan te bevelen om misbruiken, mishandelen van trekhonden tegente gaan". De Bond tot bescherming van den trekhond in Nederland heeftdit zeer goed begrepen. Aanvankelijk opgericht om het gebruikvan trekhonden te verbieden, is hij er later vooral naar gaanstreven om bestaande misbruiken te bestrijden en te doen ver-dwijnen; de voeding, verpleging en bespanning van den trekhondte verbeteren; kennis van den trekhond door het houden van keu-ringen en wedstrijden te verspreiden; den invoer van goed fok-



??? materiaal te bewerkstelligen of te bevorderen, in enkele woordente trachten een ras van sterke honden te fokken, in staat om hetwerk te leveren, dat van hen gevergd wordt. Men kan dan ook gerust aannemen, dat de meeste antitrekhonden-menschen niet vermoeden, waartoe een hond, zelfs een van middel-matige grootte in staat is. Het ligt niet in mijn bedoeling hiernauwkeurig te vermelden de berekening der arbeidprestatie vaneen hond. Zij, die zich hiermede bezig hielden, kwamen tot ditresultaat: uitgaande van het standpunt, dat een goede trekhondeen tiende gedeele van den arbeid van een paard verricht, leverteen dergelijke hond dan op een werkdag van 8 uur, de kracht,vereischt om een gewicht van 200.000 KG. gedurende ?Š?Šn seconde?Š?Šn meter in de hoogte te heffen. Ik behoor dan ook niet tot diegenen, die er zich niet mee kunnenvereenigen, dat men uit een oogpunt van dierenbeschermingzoover gaat, om het bezigen van den trekhond

onvoorwaardelijkte verbieden. Gaan wij de pro- en contra verhandelingen over dentrekhond na, dan blijkt, dat een van de voornaamste argumententegen diens gebruik luidt: â€žde trekhond wordt te veel mishandeld."Mijns inziens dient de juistheid hiervan erkend te worden. Hetwas dan ook hoogst noodzakelijk, dat tegen deze mishandelingin het algemeen met kracht opgekomen werd. Het mishandelenvan den trekhond staat in nauw verband met het feit, dat hijdikwijls gebruikt wordt door individuen, die zich niet ontzien,zwakke dieren hard te laten trekken, aan voeding en verpleginggeen zorg besteden, dieren slaan en trappen. In dit opzicht isden hond veel onrecht geschied. Herhaaldelijk hebben wij waargenomen en gelukkig vroegermeer dan thans, hoe voor trekken ongeschikte honden, vooral inext?Šrieur en bouw te kort schietend, voor den arbeid werden ge-bruikt. Wat tuig en kar betreft werd tevens in vele opzichten ge-zondigd zoodat meer kracht besteed

moest worden dan noodigwas. Dit misbruiken der trekhonden was voor menigeen een er-genis. Moest men nu om deze reden tot het andere uiterste overgaanen het gebruik van den hond als trekkracht verbieden? Mijns inziensluidt het antwoord ontkennend, daar een goedgebouwde hond,mits goed gevoed en goed verpleegd zeer wel voor trekhond is tebezigen, mits gezorgd wordt, dat de hoeveelheid arbeid in juisteverhouding staat tot den bouw en de spierkracht van het dier endus van den hond niet meer gevergd wordt dan billijk is. Wordthieraan voldaan dan ben ik de meening der protrekhondenmenschentoegedaan, n.1., dat het een flinken, goed ontwikkelden hond nietsXLIII 45



??? hindert, wanneer hij, mits goed aangespannen, trekken moet. Ik sluit mij dan ook niet aan bij diegenen, die den hond in hetalgemeen wegens zijn lichaamsbouw, grootte en voetvorm tottrekken weinig geschikt achten. Van een anatomisch standpunt,zou men geneigd zijn te erkennen, dat een vergelijking van het bijuitstek voor trekdiensten geschikte paard met den hond verschillenaan den dag doen treden en wel hoofdzakelijk wat de wervelkolombetreft. Het paard bezit een wervelkolom met 18 rug- en 5 a 6lendenwervels; deze cijfers zijn voor den hond 13 en 7. De hoeveel-heid der lendenwervels bepaalt hoofdzakelijk de lengte der dierenen deze lengte is daarom bij honden onevenredig aan de stevigheidder wervelkolom, die den steun van het lichaam moet vormen.Met dit argument bewijst men echter niet de ongeschiktheid vanden hond als trekdier, doch wel de vele afwijkingen van rug enlenden van de vele honden, ongeschikt voor trekdiensten.

Naderzal blijken, dat aan beide steeds de strengste eischen dienen gesteldte worden. Ik geef echter toe, dat de geheele bouw van den hondmeer wijst op de vlugheid in de bewegingen dan op de uitoefeningvan een zekere mate van trekkracht. Dit is mijns inziens een van deredenen, welke hem voor de tractie van infanterie-mitrailleursminder geschikt doet zijn. Als voornaamste argument tegen hetvorderen van trekdiensten gelden voor mij iÂ°. het temperamentvan den hond en 2Â°. de gebrekkige wijze van besturen der inge-spannen honden. Dat het temperament van den hond vaak na-deelige uitwerking heeft, kan dagelijks worden waargenomen.In tegenstelling met het paard ziet men n.1. den hond gespannenonder een kar, hard trekken zoodra de kar ten gevolge van haargewicht een hoogte snel afgaat. De geleider zien wij vaak genood-zaakt tot het matigen van zijn vaart een der wielen van de karschuin tegen den trottoirband te wenden. Ook als dit

geschiedt blijftde hond veelal doortrekken. Tal van malen hebben wij eveneensgezien, dat de geleider eener hondenkar verplicht is bij het aan-komen van een ander voertuig van de kar te springen en door hetgeven van een ruk deze van richting te doen veranderen. Anderen halen weder als argumenten tegen het gebruik van denhond als trekdier aan: de hond is er niet om te werken, maar hoofd-zakelijk om voor zijn eigenaar een vriend te zijn, een bewaker, eenverdediger. De heer Seegers weerlegt dit standpunt in een dergenoemde artikeltjes aldus: ,,De geschiedenis bewijst, dat de hondsteeds heeft moeten werken. Toen de historische mensch tot deontdekking kwam, dat de hond zoo\'n buitengewoon fijnen neushad, gebruikte hem de mensch om hem te helpen zoeken naar voe-



??? ding en kleeding; dat was het eerste werk van den hond, tevensovergang van den wilden tot den tammen staat. Toen de jagerslater herders werden, veranderde het werk van den hond; toenmoest hij de kudden bewaken en de woning. In de koude strekenmoest men groote afstanden afleggen om zich van voedsel enkleeding te voorzien; paarden of rendieren kon men niet hebbenen weer was het de hond, die dezen moest vervangen. Daar werd hijtrekhond. Hoe meer uiteenloopend \'s menschen werk werd, hoedrukker zijn bezigheden, des te grooter werd het gebruik van denhond, want hij leende zich voor alles, paste zich aan alle toestandenaan, was verstandig, geduldig, leerzaam. En welk dierenbeschermerzal durven beweren dat een hond, die uren lang in den tredmolenheeft geloopen, er gelukkiger aan toe en minder vermoeid is danzijn collega, die gedurende denzelfden tijd een niet te zwaarbeladenwagentje getrokken heeft, al is het op een hobbeligen

weg? Tochhebben wij nog nooit gehoord, zelfs niet in Engeland, dat er tegenop gekomen is een hond voor dergelijk werk te gebruiken. Wie isooit op het denkbeeld gekomen, dat de Eskimohonden niet op hunplaats zouden zijn, als zij, voor hun sleden gespannen, over de ijs-vlakten van de poolstreken vliegen? En toch is hun leven veel harder,veel beklagenswaardiger dat dat van den hond, voor de broodkar,den melk- of groentewagen loopende. Die sledehonden beklaagtniemand, niemand protesteert, als zouden zij, vaak slecht verzorgd,te zwaar werk moeten verrichten; men weet niet beter of het hoortzoo, en het is gewoonte. Men heeft nooit anders gehoord, dan datde Eskimohonden hun eigenaars vervoerden, nooit er naar gevraagd,of hun zolen niet werden doorgeloopen, of zij zich aan de afbrok-kelende ijsschotsen niet bezeerden. Integendeel men prijst ze enheel Londen liep uit om de tachtig trekhonden van Sir Shack-leton te zien. De Koningin van

Engeland heeft ze bewonderd,de bladen gaven er artikelen over, verspreidden er afbeeldingenvan, roemden hun moed en de diensten, die zij bewijzen. Het zijntoch ook trekhonden, en de meesten zijn zelfs zoo klein, dat wij zeniet zouden willen gebruiken. De krachten van den hond aan tewenden om hem bij zijn dagelijkschen arbeid behulpzaam te zijn,is voor den mensch, niet alleen een recht, maar zelfs een plicht,vooral, wanneer hij, zonder dergelijke hulp, niet zou kunnen voor-zien in het onderhoud van zich en de zijnen, niet in staat zou zijnom zich andere dierlijke kracht aan te schaffen, of wanneer hetgebruik van die krachten, als die van paard of ezel, zijn finantieeledraagkracht te boven gaat? Het is dan ook mogelijk den hond alstrekdier tot een der beste medehelpers voor den mensch te maken,



??? zonder dat deze schuldig komt te staan aan dierenmishandeling.Toegegeven moet worden, dat er weinig dieren zijn, welke naarevenredigheid hunner grootte, zooveel kracht kunnen ontwikkelenals de hond. Er moet echter ge??ischt worden, dat slechts hondenvoor trekkracht zullen gebezigd worden, welke door hun bouwdaartoe geschikt zijn en dat slechts zulk een arbeid van hen ver-langd wordt, welken zij redelijkerwijs kunnen presteeren. Mijnsinziens zeide de Minister dan ook terecht in de toelichting van deâ€žTrekhondenwet", als goedkoope trekkracht is een eenigermatesterke hond uitnemend geschikt." Gebleken is echter, dat deze uitspraak in het bijzonder op detractie van infanterie-mitrailleurs niet van toepassing is. Naderzal uitvoerig worden aangetoond, dat de hond in deze gedurendede huidige mobilisatie niet aan de gestelde verwachtingen heeftvoldaan. De antitrekhondenmenschen meenen nu niet, dat ditkoren op hun molen is. De tegenwoordige

wereldkrijg toch heeftuitgewezen, dat de hond als trekdier belangrijker diensten gepres-teerd heeft als ooit te voren. Op het Westelijk front gespannenvoor lichte karretjes dienden de honden om munitie en levens-middelen in de voorste stellingen aan te voeren. Na eenige oefeningwerden deze karretjes heel handig door de loopgraven getrokken. Ook op het Oostelijk front en vooral in de onbegaanbare, metkloven en spleten doorploegde Karpathen hebben de honden zichals zoodanig zeer verdienstelijk gemaakt. De heer Glockner geeft inde M\'itteilungen van de Mtinchener St. Bernardtclub een verslagvan de prestaties van den St. Bernard als trekhond. (Zie Nederl.Sport 12 Aug. 1916). In den winterveldtocht lag de sneeuw voeten hoog en warenwegen niet te onderscheiden, zoodat het gebruik van paarden enmuilezels voor het vervoer van munitie en het approviandeerenonmogelijk was. Men kwam op het denkbeeld sleden te gebruikenen deze met honden te

bespannen. Groote honden werden hiervooraangeschaft en de proef slaagde uitstekend. Ook in het Tyroler-en Corinthi??rgebergte waren de prestaties der trekhonden zeerbelangrijk. Tal van trekhondenbegeleiders zijn er trots op wat zijvan en met hunne honden gedaan krijgen. Een veldpostconducteuro.a. vertelde: met twee kortharige St. Bernards voor mijn postsledeheb ik verleden winter al de moeilijkheden, die de bergen zoo ruim-schoots boden, met gemak overwonnen. Dergelijke resultaten zijnechter alleen te bereiken met flinke krachtig gebouwde honden,geschikt voor het werk, dat van hen verlangd wordt. Met den heer Seegers roep ik dan ook uit: Geeft den menschen,



??? die genoodzaakt zijn om trekhonden te gebruiken, goede honden,honden, die in staat zijn om hun diensten te bewijzen, die zij erredelijkerwijs van venvachten kunnen en die menschen zullenhunne honden weten te waardeeren. Alsdan zullen zij uit welbe-grepen eigenbelang goed voeden en optuigen en niet te zwaar be-lasten. En wanneer daarbij het toezicht der betreffende autoriteitenstrenger wordt dan thans, wanneer de trekhonden-eigenaren beterdan nu het geval is, duidelijk wordt gemaakt, dat zij de trekhonden-wet hebben te gehoorzamen, dat hond, kar en tuig moeten beant-woorden aan de daaraan te stellen eischen, dan zullen de klachtenover mishandeling niet zoo talrijk zijn. Doel moet dus zijn hetfokken en verspreiden van trekhonden, die door hun bouw geschiktzijn, om het werk te leveren, dat van hen gevergd wofdt. II. De eischen waaraan een goede trekhond moet voldoen. Om te beantwoorden aan wat van een goeden trekhond

verwachtwordt moet hij gebouwd zijn naar het model van een zwaar trek-paard, hetwelk ook in snellere gangen dan de stap gebruikt wordt.Stappen is niet de natuurlijke gang van den hond, dat komt nietovereen met zijn zenuwachtig temperament. De snelle gangen zijnden hond aangeboren, terwijl deze bij het zware trekpaard alleenhet gevolg zijn van doelmatige dressuur. Bij den hond daarentegenbestaat de dressuur daarin, hem te leeren om stapvoets te gaan.Wil de hond aan de eischen van een goeden trekhond voldoen, danmoet zijn exterieur aan bepaalde voorwaarden beantwoorden. Bij het vaststellen dezer eischen dient eenigszins rekening teworden gehouden met het doel, waarvoor de hond gebruikt zalworden. Honden voor brood-, groente- en melkwagens verrichtenvooral stappend werk, terwijl het bij honden van vischboeren enmarskramers meer om snelheid te doen is. Het spreekt van zelf,dat voor beide soorten de bouw niet geheel dezelfde

moet zijn.Wij krijgen verschillen zooals wij die bij zwaardere en lichteretrekpaarden kennen. Wijlen Prof. Ad. Reul van de Veeartsenij-school te Brussel heeft vooral studie gemaakt van het exterieurvan den trekhond. Na hem hebben H. A. Graaf van Bylandt,L. Seegers, Sodenkamp, en anderen, die op de wedstrijden vantrekhonden als keurmeesters fungeerden, in tijdschriften en in hunkeuringsverslagen over het exterieur van den trekhond geschreven.De eischen welke Prof. Reul stelde, worden nog steeds als zeerjuist beschouwd en zijn voor de verschillende onderdeelen van hetlichaam als volgt: Het hoofd moet eerder kort zijn, dan lang; zwaar met breeden,



??? goed ontwikkelden schedel. Een kop, die aan een hazewind doetdenken deugt voor een trekhond niet. Het voorhoofd moet nagenoeg even breed als hoog zijn, en liefstin twee??n worden gescheiden door een lijn, diepliggend en door deaan weerszijden gelegen spierbundels gevormd. De snuit moet kort en breed zijn, met ruime neusgaten; zij moeteindigen in een flink ontwikkelden neus en zware lippen. De kakenmoeten beide even lang zijn, gewapend met krachtige witte tanden,een zeker bewijs van een goede kauwkracht en tevens van een goedespijsvertering. Wie zich een nieuwen trekhond aanschaft, kijke hemin den mond en onderzoeke zijne tanden, Een gebrekkig gebit iseen groote fout. De wangen moeten goed gevuld zijn, de oogen groot en helder,aanduidende slimheid, verstand en wilskracht. De ooren moeten van voren plat tegen den kop sluiten, achterniet, liefst halfhangend en niet te lang zijn. Zij mogen niet wordengecoupeerd; daarvoor

bestaat niet de minste reden; bij scherpenwind zijn die gecoupeerde ooren hinderlijk. Halfhangend belettenzij het binnendringen in den gehoorgang van regen, stof en vuil. De nek moet breed zijn en krachtig; de keel ruim, evenals deluchtpijp; de geheele hals kort, dik en cylindrisch. De schoft is bij den trekhond weinig ontwikkeld; de doornuit-steeksels der wervels komen niet boven de schouderbladen uit.Om deze reden spreekt men dan ook in den regel van schouder in deplaats van schofthoogte. Voor een goede ligging van het gareelmoet de schoft breed en gespierd zijn. De schouders zijn zeer hoog geplaatst, en vooral wanneer hettrekken begint, kan men, aan weerskanten, de bovenkanten derschouderbladen duidelijk zien uitsteken. Wij moeten dus niet zoekennaar een duidelijk zichtbaren schoft, maar wel er op letten of deschouders aan den bovenkant breed en zwaar zijn. De lendenen moeten kort zijn, breed, goed gespierd en sterk ge-noeg, om

weerstand te bieden aan een zware drukking met de hand. De rug moet lijnrecht, breed, flink gespierd, eerder lang dankort zijn; dus geen kattenrug, ook geen zadelrug; en vooral geentrekhonden die in de lendenen zoo zwak zijn, dat zij bij de minstedrukking in elkaar vallen of gaan zitten. Het kruis moet, vooral bij teven, lang zijn en breed. Een iet ofwat afvallend kruis is geen fout bij een trekhond. De staart zij vooral bij den aanzet flink dik. Een dikke staart wijstop een flink beendergestel, een der eerste vereischten bij een goedentrekhond. Het is aan te raden van trekhonden den staart in te



??? korten, omdat een lange staart hen hindert, zoowel wanneer zijtusschen de karboomen, als wanneer zij onder de kar moeten trekken.Dat inkorten van den staart doe men liefst zoo kort mogelijk,een dag of acht na de geboorte; de pijn is dan niet noemenswaarden de wonde wordt door de moeder zelve verzorgd en genezen. De borst moet breed zijn, ruim en goed gespierd. Geen trekhondenmet smalle borst, al loopen zij nog zoo hard, en zijn ze nog zoogoedkoop te krijgen. In hen zit geen uithouden, en zij zijn te vroegversleten. De borstholte moet bestaan uit lange, ronde ribben; hoe dieper zijis des te beter; een goede trekhond mag een borstomvang van 80a 90 c.M. hebben. De flanken moeten kort zijn, vol en goed gesloten. Negentig keervan de honderd is een hond met ingevallen flanken slecht gebouwd,en de andere keeren is hij niet gezond De buik mag niet opgetrokken zijn, als bij een windhond, en even-min afhangen; bij een goeden trekhond is de

buik maar een weinigbreeder dan den omvang der ribben. Wat wij tot nu toe behandelden, zijn de voornaamste deelenwaaruit de romp van den hond bestaat, nu blijven nog over devoor- en de achterledematen. Van hoe groot gewicht goedgevormdeledematen zijn, is voor iedereen duidelijk. De voorste ledematen bestaan uit schouder, arm, elleboog,voorarm, knie, voeten, teenen en voetzolen. De schouders moeten matig schuin zijn; zoo lang, dat zij onder hetloopen ieder op zijn beurt, boven de schoft komen uitsteken;overigens moeten zij sterk zijn en goed gespierd. De opperarm, die tusschen schouder en elleboog ligt, moet metden schouder een stompen hoek vormen; de spieren van den armmoeten sterk zijn en goed zichtbaar. De onderarm zij, om mooi en goed te zijn, recht, lang, dik en ge-spierd; de omvang tusschen 18 en 23 c.M. De voorknie moet een breed, plat, droog gewricht vormen, zonderbeenige of zachte uitwassen; dicht bij den grond geplaatst;

zij hebbeeen omvang van ten minste 16 c.M. De kooten mogen geen beenachtige uitwassen hebben, zij moetendroog en kort zijn, loodrecht staan en eindigen in korte dikkeklauwen, waarvan de teenen niet mogen verspreid staan. De nagels zoo hard als de hoeven van een paard en de heele voetrond en kort, als die van een kat. Lange, gespreide teenen komenbij trekhonden veel voor doch zijn bepaald een fout. De voetzolen,gevormd uit een vet, veerkrachtig weefsel, moeten met een dikke,



??? ruwe, harde huid bekleed zijn, en zoodoende het oppervlak, datmet den grond in aanraking komt, zoo goed als onkwetsbaarmaken, terwijl het veerkrachtig binnenweefsel van de voetzoolbestemd is om den schok te breken. Hoe dikker de voetzolen, deste langer kan een hond dienst doen, en des te minder is het gevaarvoor doorloopen. Achterste ledematen. Hierbij onderscheidt men: de dij, de bil,de knieschijf, het schenkelbeen en het spronggewricht. Dij en bil moeten sterk, breed en gespierd zijn; men spreektvan â€žgoed gebroekt". De achtcrknie mag noch binnen- noch buiten-waarts gedraaid zijn; hieruit ontstaan slecht-geplaatste sprong-gewrichten; de hond krijgt, wat men noemt â€žkoehakken". De schenkel, begrepen tusschen achterknie en spronggewricht,moet zeer lang goed gespierd zijn en matig schuin afloopen. Het spronggewricht breed, dik, droog, zuiver en gespierd, zondereeltachtige uitwassen. Blijkens metingen, genomen bij zeer

sterketrekhonden, hebben zij een omvang van 16 ?  20 c.M., en zijn dusiets breeder dan de knie. De kooten en voetgewrichten van de achterste ledematen zijngewoonlijk niet zoo loodrecht als bij de voorpooten. Voeten, teenen,nagels, zoowel als de voetzolen moeten voldoen aan dezelfde eischenals bij de voorste ledematen. De hubertusklauw, ook wel genaamdde vijfde teen, hinderen den hond bij het trekken en dienen in dejeugd te werden verwijderd. Wat de standen van voor- en achterbeen betreft, komen alleafwijkingen voor, juist als bij paarden; diep doortreden en teerge-voeligheid, koehakkigheid en sabelbeenen treft men dikwijls aan.De beoordeeling der standen behoeft geen nadere aanwijzing. De huid moet ruim, min of meer grof zijn en bij een gezondenhond er uitzien, alsof zij veel te groot is. Wat de beharing betreft, de voorkeur verdient kort, hard, bovenlang, fijn haar. Langharige honden zijn bij vuil weer gauw be-modderd, worden niet gauw

droog als zij nat zijn wat in het najaaren in den winter nog al eens gebeurt, en hebben in den zomer veelte lijden van de warmte. Bovendien hebben langharige honden veelmeer last van ongedierte en geven zij gauwer een minder aangenamelucht af. De kleur is vrijwel onverschillig en meer een kwestie van smaak.Bij den m??tin geeft men aan vaalrood met een donker masker, aanzwart of gestroomd de voorkeur. Afmetingen. Een goede trekhond moet evenredig zijn van bouw;hij moet een massief, breed, flink afgerond lichaam hebben, vrij



??? laag bij den grond zijn, met goed gespierde, sterke ledematen.Een goed model moet van de punt van den schouder tot bij hetuiteinde van de bil niet langer zijn, dan de afstand bedraagt vanden schoft tot den grond. Grootte. Meet de hoogte aan den schoft en die aan het kruis engij zult zien, dat die beide maten verschillen. Hebben wij bijv. aande schoft 67 c.M. dan hebben wij aan het kruis 65, terwijl het meer-malen voorkomt, dat het kruis een paar c.M. hooger is, dan de schoft.Een goede hond moet, aan de schoft gemeten, ten minste 65 c.M.hoog zijn. Gewicht. Dit is natuurlijk zeer verschillend. Als goed middelge-wicht mogen wij voor reuen aannemen iets meer dan 100, bij tevenruim 90 pond. Gang, temperament, gehoorzaamheid. Goed evenredig gebouwd,moet de trekhond een gemakkelijken, lichten gang hebben. Zonderzich veel in te spannen moet hij een last van 600 a 800 pond ge-makkelijk in beweging brengen en op niet te gemakkelijke

wegenvoorttrekken. Wat het temperament betreft, moet de trekhondzijn matig nerveus, zonder overdreven haast. Bovendien moet hijgezeggelijk zijn en evengoed zijnen meester of begeleider gehoor-zamen, wanneer deze eischt, dat hij zijnen gang\'vertraagt of hemwildoen stilstaan, als wanneer hij buitengewone krachtinspanningverlangt. Bij afwezigheid van den begeleider moet de hond de kar bewakenen niet toelaten dat een vreemde ze aanraakt. Eiken hond, welke niet aan dit exterieur beantwoordt, beschou-wen wij als ongeschikt voor het werk, dat van hem verlangd wordt,en hij kan geen aanspraak maken op den naam van trekhond. III. De wordings geschiedenis van de hondentractie bij Infan-terie- Mitra illeurs. In den Russisch-Japanschen oorlog werden aanvankelijk aanbeide zijden een beperkt aantal mitrailleurs gebezigd. Het grootesucces, dat zij gedurende het verder verloop van dezen krijg hadden,was oorzaak, dat zij zich een vaste plaats onder de

verschillendewapensoorten veroverden. Als hulpwapen is de mitrailleur in den tegenwoordigen Euro-peeschen oorlog onmisbaar gebleken; tal van bewijzen zijn voor-handen, dat het op kleine afstanden een vreeselijk wapen is. Elkeaanval verbloedt ten slotte in het snelvuur der infanterie en in hetvuur der mitrailleurs. Op grond van opgedane ervaringen in denhuidigen oorlog wordt vrijmoedig algemeen erkend, dat vrijwel



??? alle aanvallen met bloedige verliezen afgeslagen werden, zoolanghet niet gelukt de mitrailleurs van den verdediger onschadelijk temaken. De mitrailleurs worden dus gebezigd om het vuur te versterkenvan de troepensoort, waaraan zij zijn toegevoegd. Zij dienen dittroependeel te vergezellen, en de snelheid, waarmee zij zich kunnenverplaatsen moet dezelfde zijn, als die der wapensoorten, waarbijzij behooren. Een groot belang is dus de wijze, waarop de mitrailleurs, toege-voegd aan de infanterie, zullen worden vervoerd. Deskundigenhebben naar middelen gezocht om de verplaatsing der mitrailleurszoo snel, gemakkelijk en tevens zoo goedkoop mogelijk te doen ge-schieden, immers bestaat de kracht van dit wapen hoofdzakelijkin een snel en verrassend optreden met een overstelpend vuur. Het ligt dus voor de hand, dat men voor het vervoer van ditwapen met zijn geweldige uitwerking, ging zoeken naar een systeem,waarbij het: 1. de infanterie in elk

terrein kan volgen; 2. in het terrein weinig zichtbaar is; 3. zoo onhoorbaar mogelijk vervoerd wordt; 4. afdoende van munitie is voorzien; zoo snel mogelijk in stellinggebracht en daaruit teruggehaald kan worden en 5. de bedieningsmanschappen gedurende den opmarsch wordengespaard om in het gevecht goed gericht vuur te kunnen afgeven. Het vervoer mag bovendien niet te kostbaar zijn, opdat het invredestijd, althans gedeeltelijk kan beschikbaar zijnen onderhoudenworden, waardoor het personeel meer gelegenheid heeft zich methet wapen vertrouwd te maken. Het vervoer evenals de organisatie der troepenmitrailleurs isin de onderscheidene Rijken verschillend geregeld. Over het alge-meen geschiedt het per voertuig of met draagpaarden. In Duitsch-land gebruikt men voor infantcrie-mitrailleurs voertuigen, getrokkendoor twee paarden; in Oostenrijk, Japan, Frankrijk en Zwitserlanddraagpaarden; het personeel gaat te voet. Ook hier te lande heeftmen

voor de infanterie-mitrailleurs in den beginne gerequireerdetweewielige of vierwielige voertuigen, getrokken door een of tweepaarden gebruikt. Door de hooge huurprijzen geschiedde dit slechtsbij enkele manoeuvres. Beide stelsels hebben v????r- en nadeelen.Voertuigen bieden veel meer rendement, kunnen veel grooter aantalpatronen medevoeren, de mitrailleur is spoediger tot vuren gereed.Ook is voor het vervoer van dit wapen aan het rijwiel gedacht; er t



??? werden in Frankrijk speciale rijwielen geconstrueerd; men namdaar proeven mee, o.a. bij 31 regimenten, doch deze voldeden niet. In 1907 kwam de Lt. Puisais in Frankrijk het eerst op het denk-beeld voor het vervoer der infanterie-mitrailleurs trekhonden tegebruiken; hij construeerde mitrailleur- en munitiekarretjes. Deafgevaardigde, oud-artillerieofficier later Minister van Oorlog,Messimy beschouwde dit systeem als zoo vernuftig, dat hij het per-soonlijk aan het Ministerie van Oorlog verdedigde. Kolonel Serrailgaf in de volgende bewoordingen zijn oordeel omtrent dit systeemweer: ,,il serait utopique de compter sur le service des chiens pour latraction des mitrailleuses et le transport des munitions". Zonder dusLt. Puisais gehoord te hebben sloot zich Kolonel Serrail bij deconclusie van de technische commissie aan: ,,Condamnant purementet simplement le project de Vutilisation des chiens trainant des voitu-rettes a mitrailleuses". Lt. Puisais liet zich door

deze uitspraakniet ontmoedigen en zette zijn proefnemingen voort bij het 76eregiment na zijne bevordering tot kapitein. Vanaf Januari 1913waren vier ,,PuiSAis"-karren ter beschikking van de 2e mitrail-leurssectie van dit regiment. De Lts. Bouh?Šlier en Varheitbeproefden de hondentractie tijdens de manoeuvres der 20e brigadevan 11â€”20 September in datzelfde jaar. Tijdens deze oefeningenwerden niets dan voordeelen van de hondentractie waargenomen;doch niettegenstaande men door dit systeem eene besparing vandrie millioen becijferde en 2422 manschappen, dienst doende alsgeleiders der muildieren, in de gelederen van het actieve leger zoudenkunnen terugkeeren, luide her oordeel van de technische commissiealdus: ,,le syst?¨me n\'a pas ?Št?Š jug?Š digne d\'??tre retenu par l\'arm?Šefran?§aise." Na deze ondernemingen in Frankrijk ging men ook in Belgi??in 1911 tot de beproeving van de honden als trekkracht voor deinfanterie-mitrailleurs

over. Daar ging het denkbeeld uit van deluitenants der karabiniers van de Putte en Blangarin. Zeerterecht zegt de heer Seegers in een artikel over mitrailleurhondenin de Nederlandsche Sport, â€ždat het natuurlijk niet in hunne be-doeling lag hiertoe te bestemmen, die kleine, smalborstige ongeluk-kige honden, zooals wij er helaas nog al te veel op onze wegen ont-moeten, maar den stevigen en toch vluggen trekhond van Belgi??,dien men toen al sedert een tiental jaren bezig was weer in het levente roepen, waarvan honderden in de provinci??n Limburg, AntwerpenLuik en vooral in Brabant gefokt en gebruikt worden." LLVande Putte kocht geschikte honden en richtte deze af, zijn collegaBlangarin bouwde de mitrailleur en de patroonkar. De verdere



??? leden van de commissie waren de Luit. Kolonel Godts en de Kapt.Gateau. De commissie was zeer ingenomen met de prestaties derhonden en het rapport, hetwelk aan den Minister De Broquevillewerd uitgebracht, bevatte het navolgende (daar het mij niet geluktevan het belgische front, inzage of afschrift van dit rapport te er-langen, was ik aangewezen op de mededeeling dienaangaande invoornoemd artikeltje van den heer Seegers.) ,,In December 1911 manoeuvreerde een regiment karabiniers,gedurende drie achtereenvolgende weken van aanhoudenden regen,over een totalen afstand van 400 kilometer. Voor de secties dermitrailleuses, ieder bestaande uit twee mitrailleur- en vier patroon-karren, liepen 36 honden; tegenover die 36 honden met hun achttienkarretjes stondenzes draagpaarden met bijbehoorendemanschappenmodel geladen en uitgerust. De honden bewezen hun besliste meer-derheid, doordat zij op het terrein minder zichtbaar

waren, zichover velden en wegen sneller en gemakkelijker bewogen, blijk gavenvan grooter weerstandsvermogen tegen afmatting, en de hinder-nissen op de verschillende terreinen gemakkelijker wisten te nemen.Alleen over geringe afstanden en in terreinen, waar zij geen hinder-nissen ontmoetten, werden de paarden den honden de baas. Opeen traject van twee a vijf K.M., dwars door het veld met slechtseen paar hindernissen, bleken de paarden beslist minderwaardigzoowel wat beweeglijkheid als wat snelheid betrof". En verder: â€žHet is meermalen gebeurd, dat de paarden om eenkleine hindernis te vermijden, b.v. een muurtje, een heg of een sloot,een grooten omweg moesten maken. Stonden de honden voor zoo\'nhindernis dan werden zij uitgespannen en sprongen er over heenterwijl de manschappen de karretjes er overheen droegen, weerinspanden en reeds een heel eind weg waren, voordat de paardenverschenen. Daarbij komt nog dat de

trekhonden minder kosten inkoop en aan onderhoud dan de draagpaarden; dat ze verstandigerzijn, steeds gereed om te vertrekken en minder manschappen vergenvoor de verzorging." Toen de uitvinders zoover waren gevorderd en de proeven dieze genomen hadden aan de verwachtingen beantwoordden,vroegenen verkregen zij in December 1911 van de Belgische militaire over-heid de toestemming om eenige vergelijkende proeven te nementusschen de oude methode met draagpaarden en de hunne: het ver-voer van de mitrailleurs door trekhonden. Die proeven zouden wor-den verdeeld over zes secties; drie met paarden en drie met honden.De uitslag was zoo verbluffend, dat de Belgische minister van oorlogBaron De Brogueville geen oogenblik aarzelde, en den beiden



??? luitenants Van de Putte en Blangerin, onmiddellijk volmachtgaf om, met bekwamen spoed, alle mitrailleur-draagpaarden tevervangen door mitrailleur-honden. Dit waren de eerste honden dieofficieel in het Belgische leger werden ingevoerd. Het vraagstuk interesseerde bij ons den Kapitein der Jagers,(thans tot Majoor bevorderd) Jhr. C. A. J. Meyer. Z.H.E.G. vroegen verkreeg van den Minister van Oorlog in 1912 toestemming omvergelijkende proeven te mogen nemen. In Juni 1913 uitte Z.E. de Minister van Oorlog zich omtrent deorganisatie der Infanterie-Mitrailleurs aldus: ,,De gunstige resul-taten, met het gebruik van honden als trekhonden, verkregen bijde door den Kapt. Jhr. C. A. J. Meyer zoo goed geleide beproeving,doen mij in beginsel besluiten om deze trekkracht niet zonder meerprijs te geven. Het gebruik van honden biedt toch niet alleen op hetgevechtsgebied groote voordeelen, doch waarborgt aan de oefeningenin vredestijd op goedkoope

wijze een vlot opwekkend karakter teverleenen. Vermoedelijk zullen ook met het lichte trekhonden-materiaal terreinen kunnen worden betreden, waarop het zwaarderepaardenmateriaal zal worden geweerd. Alvorens tot de definitieve invoering van de hondentrekkrachtzou besloten worden, zouden de honden nog aan een krachtproefonderworpen worden. Deze krachtproef, welke zou plaats hebbennadat de honden ongeveer een jaar dagelijks hadden gewerkt zoubestaan in: marcheeren van \'s-Gravenhage naar Milligen; te Milligendeelnemen aan de regimentsoefeningen en na afloop daarvan aan delegermanoeuvres. De conclusie van het rapport, uitgebracht doorde commissie welke de proeven bijwoonde, luidde hetzelfde als dieder Belgische en Fransche commissie. De honden bleken n.1. betergeschikt voor het vervoer van mitrailleurs dan de tot nu toe ge-bruikte draagpaarden; ze waren doelmatiger, sneller en goedkooper.De gehouden proeven,

waarvan een uitvoerige beschrijving van dehand van Majoor Jhr. Meyer voorkomt in de NederlandscheSport van 14 en 21 Jan. 1914 had ten gevolge, dat Z.H.E.G. de op-dracht ontving een kennel voor rijkshonden in te richten en eentwintigtal honden aan te schaffen .In principe was dus uitgemaakt,dat tot de hondentractie voor de infanterie-mitrailleurs werdovergegaan. In verband met den eisch alle infanterie-regimenten van mitrail-leurs te voorzien, werden in Februari 1915 de bestaande gemobi-liseerde bereden mitrailleurafdeelingen opgeheven en werd voor deinfanterie-mitrailleurs de hondentractie allerwegen ingevoerd.Volledigheidshalve dien ik te vermelden, dat van de acht honden



??? welke Majoor Jhr. Meyer voor de proefsectie aankocht, drie Hol-landsche en drie Belgische reuen van het ,,Matin"-type waren.De heer Steyns te Roosendaal (N.-Br.), welke hulp verleende bijden aankoop dezer honden, deelde mij mede, dat de honden â€žbazen"waren. Iedere week gingen zij, met een 800 K.G. geladen, tweemaalnaar Antwerpen. Genomen van dergelijk slag honden kon de proefmijns inziens niet mislukken. Dat het gehalte der honden bij de proefsectie overeenkwammet dat, hetwelk later kon verkregen worden, meen ik te moetenbetwijfelen. In zooverre was de proef niet zuiver, te meer, daar inhet voornoemde rapport van Majoor Jhr. Meyer vermeld staat:,,van de acht gekochte honden werden er na eenige maanden diensttwee afgekeurd en door andere vervangen; ?Š?Šn wegens voortdurendblaffen onder het werk en ?Š?Šn wegens niet af te leeren vechtlust. Later werd nog een derde hond, wegens te groote lichtheid voorhet werk

en bijten afgekeurd, zoodat dus 37.5 pCt. ten slotteongeschikt bleek te zijn. Werd thans een dergelijke schifting onder de honden van de ver-schillende mitrailleur-pelotons gehouden, dan meen ik, kwam eenzeergroot aantal der aanwezige honden voorafkeuringinaanmerkingen wel voornamelijk omdat bij de vordering op onvoldoende wijzerekening gehouden is met de diensten, welke de honden bij denvorigen eigenaar presteerden. Tevens dient alsnog er op gewezen teworden, dat wat betreft het jaargetijde, de proefneming onder degunstigste omstandigheden verkeerde. Nader zal blijken, dat dewintertijd zeker wel de meest gunstige voor de honden is. IV. De Mitrailleur trekhond in het bijzonder. De mitrailleurhond moet in verband met den arbeid, welken vanhem gevergd wordt meer overeenkomst hebben met de hondenvoor brood-, groenten- en melkwagens, dan met die in gebruikbij marskramers. Voor den mtirailleurwagen moet hij vanwege

debestemming van de mitrailleursectie, in hoofdzaak in stap arbeiden. De mitrailleurtrekhond moet voldoen aan de gezamenlijkeeischen, welke aan het exterieur van den trekhond in het algemeenzijn gesteld. Uitsluitend reuen kunnen gebruikt worden; ze mogevooral niet te groot en te zwaar, doch moeten flink en krachtiggespierd zijn. Zware logge honden vallen spoedig uit, lichterebeschikken over meer uithoudingsvermogen. De stand v????r moetloodrecht zijn; vooral van doorzakken of van diep door treden inde kooten en voetgewrichten mag geen sprake zijn. De hond moetals \'t ware op de teenen staan. Is dit het geval, dan kan men uit-



??? ho??dingsvermogen verwachten. De teenen moeten kort en niet ge-spreid, de voetzolen stevig elastisch en met een dikke ruwe hardehuid bekleed zijn. De beharing moet kort zijn, en aan de eischenwaaraan de borst en voor- en achterhand dienen te voldoen, magniets worden toegegeven. Het meest gewenscht is een hoogte van70 c.M. Donkere kleuren verdienen de voorkeur, hoewel in depractijk gebleken is, dat geel, mits niet te licht, ook gemakkelijkin het terrein, verwaast. De staart moet zeer kort zijn, liefst enkele c.M. lang; het coupeerenvan den staart is per s?Š noodzakelijk. Het voorkomt het gedurigoptreden eener verwonding van den punt, welke zeer lastig te ge-nezen is. Noodzakelijk is het afnemen van de bijklauwen aan de achter-beenen niet. Toch komt dit gewenscht voor. Ook hier doen zichverwondingen voor, die pijnlijk zijn en wier behandeling den hondgeruimen tijd aan zijn dienst kunnen onttrekken. De ondervinding heeft geleerd, dat

het coupeeren van de oorenvan den mitrailleurtrekhond niet gewenscht is. Gedurende dehuidige mobilisatie kwamen oorverwondingen veel voor. Die,welke na vechten, door bijten ontstonden, waren zeer dikwijlsernstig. De behandeling eischte vaak maanden alvorens herstelintrad. In het bijzonder is de hechting zeer pijnlijk, zoodat wel vaneen behoorlijk chirurgisch ingrijpen sprake mag zijn, en de operatieonder narcose dient te geschieden. Geschiedt de hechting naarwensch, ook dan vereischt de verdere behandeling het noodigetoezicht. In een onbewaakt oogenblik n.1. kan, niettegenstaande debeste voorzorgsmaatregelen, door krabben en schuren, alle moeiten,aan hechting en verbinding besteed, te niet gedaan worden en aan-leiding geven, dat de hond weken, ja zelfs maanden aan den dienstonttrokken blijft. De verwondingen van de randen der ooren zijn in den regel ont-staan tengevolge van schudden, waardoor de ooren tegen de hokken-of

wanden der ligplaatsen geslagen worden. Veelal ligt eraan tengrondslag een ontsteking van den uitwendigen gehoorgang, welkedoor vervuiling ontstaan is. Er kan dienaangaande niet krachtiggenoeg aangedrongen worden op geregelde reiniging van de ooren. Wat het karakter van den mitrailleurtrekhond betreft, dient mener streng op te letten, dat geen valsche honden aangeschaft nochgefokt worden. Ook honden die te veel blaffen zijn absoluut on-bruikbaar en dienen te worden geweerd, Het is een illusie geblekendergelijke honden het blaffen af te leeren. Evenals het paard nietop te jeugdigen leeftijd in dienst gesteld mag worden, zoo is dit



??? eveneens het geval met den mitrailleurtrekhond. Wil men hiervangeen nadeelige gevolgen zien, dan behoort dit voor den hond nietv????r den tweejarigen leeftijd te geschieden. De mitrailleurtrekhond moet slechts een matig temperamenthebben. Hoe rustiger dit is, hoe kalmer zal hij zijn werk doen enzich hiervan zoo min mogelijk doen afleiden. Is de hond te nerveus,dan kan van het arbeiden in stap geen sprake zijn en zal hij zeerspoedig na het uitrukken te vermoeid zijn. Bij den aankoop moet uitdrukkelijk ge??nformeerd worden naarde werkzaamheden, welke de hond verrichtte. Heeft men de keuzetusschen twee honden, waarvan de eene steeds aan den kettinggelegen heeft, die dus waakhond was, en de andere marskramers-diensten verrichtte, waarvoor hij iederen dag een grooten afstandmoest afleggen, kies dan laatstbedoelde, daar de waakhond alsmitrailleurtrekhond absoluut onbruikbaar is. Mijns inziens mag tot aankoop van een

mitrailleurtrekhond,al laat zijn bouw niets te wenschen over, niet overgegaan worden,alvorens hij aan bepaalde verrichtingsproeven heeft voldaan enaldus een oordeel kan geveld worden over zijn eigenschappen alstrekdier. Dat dit standpunt juist is vond ik nader bevestigd in het artikeltje,,de St. Bernard als trekhond" in de Nederl. Sport van 12 Aug. j.1.Toen men in Oostenrijk-Hongarije na de resultaten met de trek-honden verkregen, begreep dat deze in staat waren om niet genoegte waardeeren diensten te bewijzen, besloot het legerbestuur omalle in het Rijk gebruikt wordende trekhonden aan een keuringte onderwerpen en de geschiktste te koopen. Op de keuring werden echter de honden getuigd voorgebracht,en in gereedstaande met een bepaald gewicht belaste wagentjesgespannen. Eerst na deze trekproef werd besloten of de honden alof niet geschikt waren voor den dienst. (Wordt vervolgd).



??? - 779 ~Boekaankondigingen. Algemeine Tierzucht. Ein Lehr- und Handbuch f??r Studierendeund Z??chter van Dr. C. Kronacher, Prof. der Tierz??cht undLeiter der Tierzuchtabteilung der Kgl. Bayer. Akademie f. Land-wirtschaft in Weihenstephan Erste Abteilung (Abschnitt I u. IIdes Gesamtwerkes) mit 97 Textabbildungen. Verlag. Paul Parey, Berlin 1916. Preis 6.50 Mk. Prof. Dr. Kronacher, kort geleden benoemd tot hoogleeraarin de zo??technische vakken aan de Diergeneeskundige Hooge-school te Hannover, maakt een aanvang met een uitvoerig werkover huisdierteelt. De eerste aflevering van de â€žAlgemeine Tier-zucht" is verschenen en bevat twee hoofdstukken n.1. de betee-kenis en het doel der algemeene veeteeltleer en de domesticatie,de afstamming en de ontwikkeling der huisdieren. In de nog vol-gende hoofdstukken zullen behandeld worden: voortplanting,variatie en selectie, overerving; het begrip soort en het ontstaander soorten; de

rassen, rasbegrip, ontstaan, eigenschappen enindecling der rassen; de fokkerij, teeltkeus, veeteelt; opfokken,voeding, verpleging en gebruik; openbare en co??peratieve maat-regelen ter bevordering der veeteelt. Men ziet hieruit, dat deze â€žAlgemeine Tierzucht" veel meeromvat, dan wat wij gewoonlijk onder algemeene veeteelt verstaan.Is het boek â€žAlgemeine Tierzucht" gereed, dan zal nog een â€žSpe-cielle Tierzucht" volgen, waaraan ook andere deskundigen zullenmeewerken. Wij hebben hier dus te doen met een uitgebreid werk overzootechniek en de naam Kronacher waarborgt een degelijkebewerking. De schrijver behoort onder de beste Duitsche zo??-technici en heeft door zich niet, zooals velen doen, te gaan spe-cialiseeren, â€”d. i. zich alleen bezig te houden en belang te stel-len in ?Š?Šne huisdier-soort â€” den ruimen blik behouden, die bijhet alleen de aandacht schenken aan ?Š?Šn tak der huisdierteeltzoo gemakkelijk verloren gaat.

De reeds van de hand van Sehr,verschenen werken, waaronder zijn uitvoerige â€žZ??chtungsbiologie"uitmunt, hebben hem leeren kennen als iemand die het geheelegebied beheerseht. Mijn doel is om met deze mededeelingen duidelijk te maken,dat hier een werk begint te verschijnen, dat in hooge mate deaandacht verdient van de veeartsen. Een oordeel over het werk uit te spreken is niet mogelijk, waarxliii 46



??? â€” 780 â€” slechts de twee eerste hoofdstukken het licht zagen. Later hoopik daarop nader terug te komen. Nu slechts een korte beschouwing en een enkele opmerking. In de eerste afdeeling wordt de beteekenis der huisdierteeltaangegeven, de omvang, de waarde van den veestapel in verschil-lende landen, de uitvoer van vee en van veeteeltproducten, debeteekenis van de veeteelt in de maatschappij, het verband metakkerbouw, handel, industrie en volkshuishouding, de plaatswelke de huisdierteelt in het landbouwbedrijf inneemt. Dit doorvele tabellen toegelichte hoofdstuk geeft den lezer een beeld vande rol, welke de huisdierteelt speelt in het geheele maatschappe-lijke leven. Als inleiding lijkt mij deze stof overzichtelijk en vol-doende uitvoerig behandeld. In afdeeling II vinden wij verwerkt dat, wat wij gewoonlijkmet den naam â€žnatuurlijke historie der huisdieren" te bestempelen,n.1. de positie der huisdieren in het zo??logisch systeem, de huis-

dierwording, de afstamming, de prehistorische en de historischeontwikkeling. Wij hebben in deze eeuw reeds meer of minder uitvoerige over-zichtelijke werken op dit gebied gekregen o.a. de bekende vanKeller, van Wilckensâ€”Duerst, van Hilzheimer e.a.; tochheeft Kronacher gemeend deze stof in zijn werk uitvoerig temoeten behandelen en men moet erkennen, dat hij nota genomenheeft van het vele, dat de laatste jaren op dit gebied aan het lichtgebracht is. Waar vele zaken nog onopgelost zijn, kon Schr. dik-wijls moeilijk anders doen dan de uiteenloopende meeningen vanverschillende onderzoekers naast elkaar vermelden, met de mo-tieven door ieder voor zijn meening aangevoerd. Het geheele werk laat zich wel gemakkelijk lezen, toch krijgik telkens de indruk, dat meermalen wat al te breedvoerig geschre-ven is, zoodanig, dat de pittigheid er wel eens onder lijdt. Zooietsis beter te voelen dan met bewijzen te staven. Toch meen ik weleen enkel

voorbeeld van zulk een wijdloopigheid te kunnen aan-halen. Het spreekt van zelf, dat in het hoofdstuk over afstamming,prehistorische en historische ontwikkeling der huisdieren de af-stammingsleer (Darwin) uitvoerig behandeld wordt. Het komtmij echter overdreven en onnoodig voor, dat nu ieder toch eengevestigde opinie heeft, in een in 1916 verschijnend werk, 27 pag.gevuld worden met de bewijzen voor deze afstammingsleer, waar-voor de gegevens geput uit vergelijkende anatomie, embryologie,palaeontologie, enz. ter sprake komen, terwijl later de afstamming



??? â€” 78I â€” van elke huisdiersoort uitvoerig wordt nagegaan. â€žEin wenigBeschr?¤nkung" zou dunkt mij, het geheele werk ten goede komen.Waar meermalen in de Duitsche literatuur te groote wijdloopig-heid nadeel doet aan de overigens uitstekend bewerkte stof, hebik gemeend deze opmerking niet te mogen verzwijgen. Met groote belangstelling wachten wij de verdere afleveringenvan Kronackers werk. Dat dit onder de Nederlandsche veeartsenveel lezers zal vinden is geen gewaagde voorspelling Kroon. Deutscher Veterin?¤r-Kalender f??r das Jahr 1916â€”1917, vanProf. Dr. Schmaltz, Berlin, bearbeitet van Dr. A. Thieke, Berlin. Verlag Rich. Schoetz, Berlin 1916. Deze bekende kalender is het vorig jaar niet verschenen en welom de eenvoudige reden: ,,Schmalz hat die Feder mit dem Schwertvert?¤uscht und steht seit den Herbsttagen des Jahres 1914 imFelde". De tijd voor de bewerking van den jaargang 15â€”16 ont-brak. Voor dit jaar

heeft Dr. A. Thieke, prosector aan het ana-tomisch instituut te Berlijn zich daarmede belast. Er zijn nietanders dan de noodzakelijkste veranderingen in aangebracht. Alleen zijn verschenen deel I en II, de deelen III en IV komenlater Kroon. Maatschappij voor Diergeneeskunde Het Hoofdbestuur verzoekt H. H. leden dringend de toege-zonden vragenlijst in zake de Melk-Enqu??te, zoo spoedig mogelijk,behoorlijk ingevuld aan Dr. S. I. M. Mogendorff te zenden,(frankeeren met 10 ets. postzegel). Het HoofdbestuurJ. J. F. Dhont, Voorzitter.H. A. Vermeulen, ie Secretaris. Enqu??te inzake melkproductie en melkcontr?´le. Aan Hoofdbesturen van Landbouwvereenigingenen Boerenbonden. Rotterdam, 16 September 1916. Utrecht, WelEd. Geb. Heer,Wij hebben de eer U mede te deelen, dat bijgaand schrijven met vragenlijstaan de Secretarissen der Afdeelingen van Uwe Maatschappij zijn verzonden,



??? en verzoeken U beleefd Uwe medewerking wel te willen verleenen, opdat UweAfdelingsbesturen ons de gevraagde gegevens zullen verstrekken. Bij voorbaat betuigen wij U daarvoor onzen dank. Het Hoofdbestuur der Maatschappij voor Diergeneeskunde,J. J. F. Dhont, Voorzitter.Dr. H. A. Vermeulen, Secretaris. 1 Rotterdam --\' i September 1916. Utrecht, WelEd. Geb. Heer, De Maatschappij voor Diergeneeskunde, overtuigd dat omtrent bestaandetoestanden in zake melkproductie en melk-contr??le in ons land nog veel te weinigbekend is, besloot in haar 5??ste Algemeene Vergadering daarnaar een onderzoekin te stellen door geheel Nederland. Bij het nemen van dit besluit is de Maatschappij voor Diergeneeskunde uitge-gaan van de overweging, dat alleen dan in de naaste toekomst de Overheid tot eendeugdelijke regeling van het toezicht op de melkproductie en den melkhandelaal kunnen gebracht worden, wanneer de noodige gegevens

daartoe ter harer be-schikking worden gesteld, en uit deze gegevens de noodzakelijkheid van deze re-geling blijkt. Wij veroorloven ons, ook Uwe hulp voor dit onderzoek in te roeper1, en zoudenhet op hoogen prijs stellen, indien U bijgaande vragenlijst wel wildet beantweorden,waarvoor wij U bij voorbaat onzen dank betuigen. U zoudt ons zeer verplichten, indien U de ingevulde lijst (eventueel met bijbe-hoorende stukken) v????r 1 November e.k. zoudt willen opzenden aan dei Secretarisder Commissie, Dr. S. I. M. Mogendorff te Schoonhoven, welke door ons metdeze enqu??te is belast. Het Hoofdbestuur der Maatschappij voor Diergeneeskunde,T. T. F. Dhont, Voorzitter. Â? Dr. H. A. Vermeulen, ie Secretaris. Do Commissie belast met de enqu??te : E. A. L. Quadekker, Nijmegen (voor Gelderland), Voorzitter. B. M. Busing, Naarden (voor Noord-Holland). Dr. J. Gooren, Tilburg (voor Noord-Brabant). H. J. C. Horbach, Wittem (voor Limburg). H. A.

Kroes, Groningen (voor Groningen). Dr. W. Luxwolda, Ensched?Š (voor Overijssel). Dr. S. I. M. Mogendorff, Schoonhoven (voor Zuid-Holland), Secretaris. Dr. H. Schornagel, Utrecht (voor Utrecht). Dr. J. Staal, Assen (voor Drenthe). Dr. A. J. Winkel, Meppel (voor F\'riesland). L. W. de Waardt, Middelburg (voor Zeeland).



??? Aan de Gezondheidscommissien. 1. Zijn er in Uw ambtsgebied contr??leonderzoekingen verricht omtrent dedeugdelijkheid der consumptiemelk en eventueel bestaande wantoestanden inden melkhandel? Zoo ja, welke zijn Uwe resultaten en Uwe conclusi??n? (Indien rapporten hieromtrent in druk zijn verschenen, dan gelieve men dezetegelijk met de ingevulde vragenlijst in te zenden). 2. Welke is Uw indruk omtrent de toepassing van hygi??nische maatregelenbetreffende de stalling van het melkvee en de melkwinning in Uw ambtsgebied? 3. Kwamen in Uw ambtsgebied ziektegevallen voor, welke waarschijnlijkdoor consumptiemelk of melkproducten werden veroorzaakt of verspreid? Zoo ja, welke en wanneer? 4. In welke stad (of steden) in Uw ambtsgebied wordt van Overheidswegetoezicht gehouden op den melkhandel? 5. Hoe is de handhaving, de werking en het resultaat van de desbetreffendeverordeningen? 6. Geeft dit toezicht door Stedelijke

autoriteiten â€” uit een preventiej oogpuntbeschouwdâ€”-naar Uwe meening voldoende waarborgen voor de deugdelijkheidder ten verkoop aangeboden consumptiemelk? Zoo niet, op welke wijze meent U dan dat (b.v. door systematische samenwerkingvan deskundigen) een meer preventieve controle mogelijk zou zijn? 7. Acht U het wenschelijk en mogelijk dat ????k in plattelandsgemeenten enkleinere, steden van Overheidswege toezicht op melkproductie en melkhandel 1wordt uitgeoefend? Zoo ja, op welke wijze meent U dan dat samenwerking tusschen verschillendeGemeenten met dat doel het best kan worden bevorderd? 8. Acht Uwe Commissie het wenschelijk dat bepalingen, als in de woningwet,????k â€” betreffende bouw, licht, ventilatie e. d. â€” worden in \'t leven geroepen tenbehoeve van de stallen voor het rundvee, waarvan de melk voor consumptie moetdienen? 9. Acht U het wenschelijk en mogelijk dat personen, werkzaam in het melk-

bsdrijf (en hunne gezinnen) onder periodiek medisch toezicht worden gesteld? 1916. De Gezondheidscommissie te Bedankt als lid van de Algemeene Afd. A. de Vletter teKediri.



??? - 7Â?4 - Berichten. Personalia. Bij Koninklijk beslnit dd. 28 September 1916 nÂ°. 18 zijn, metingang van 1 October d.a.v., voor den tijd van ?Š?Šn jaar bestendigd als Rijks-keurmeester in bijzonderen dienst, respectievelijk te Epe en te Lochem ente Borculo, de Rijkskeurmeesters B. van Goor, te Epe, en A. D. Ooster-baan, te Lochem. Bij Koninklijk besluit van 6 October 1916 nÂ°. 29 is, met ingang van 9November 1916, tijdelijk benoemd, bij het reservepersoneel der landmacht,bij het personeel van den geneeskundigen dienst, tot reserve-paardenarts der2de klasse, de landstormplichtige J. WestrA. Bibliografle. E. Mangold, Hypnose und Katalepsie bei Tieren im Vergleich zur mensch-lichen Hypnose. Jena, G. Fischer. 82 S. m. iS Textbildern. M. 2.50 Veterin?¤r-Kalender f??r das Jahr 1917. Jhrg. 51. Unter Mitw. von Albrecht,Bongert, Edelmann 11. A. hrsg. von C. G??rte. [In 3 Abt.j Berlin, A. Hirsch-wald, 1916. m. 4.â€” Deutseher Veterin?¤r-Kalender f??r das

Jahr 1916-1917. Jhg. 27. Hrsg. in 3 Tin.von R. Schmaltz. Bearb. von A. Thieke. M. Beitr?¤gen von Arndt, Ellinger,Glage u. A. Berlin, R. Schoetz, 1916. M. 5.â€” W. Capobus-B??sum, Pferde mit Untugenden dienstbrauchbar zu machen.Nach mehr als 50 j?¤hrigen prakt. Erfahrungen bearb. 2te Aufl. der Geheimlehre,nach der man mit Untugenden behaftete Pferde, wie Beiszer, Schl?¤ger, Scheuer,Durchg?¤nger und solche, die sich nicht beschlagen lassen u.s.w., wieder zubrauchbaren Tieren machen kann, hrsg. nach einer vom verstorbenen Verf.hinterl. Bearb. Neudamm, J. Neumann, 1916. 8Â°. 102 S. m. 11 Abb. M. 2.â€” Fleming, Practical Horse-Shoeing. uth ed. Rev. and ed. by J. Macqueen.London, BailliÂ?re, Tindall and Cox, 1916. 8Â°. 140 p. $ 3. n. H. K??sters, Beurteilung und Behandlung der Fohlenhufe. 3te Aufl. Neubearb.von H. M??ller. Berlin, P. Parey, 1916. 8Â°. 53 S. m. 48 Abb. M. 0.80 G. Gross-Hardt, Ueber die Bedeutung von Blut-und

Hefeerzeugnissen alsFuttermittel. Ein Beitrag zur Eiweissfrage. Inaug.-Diss. Hannover. A. Richardsen, F??tterungsversuche in der akademischen GutswirtschaftDikopshof. Unter Mitw. von K. Hofmann und L. Abl. Berlin, P. Parey, 1916.S\\ S. 418â€”660. M. 6.50 Sonderabdr. aus: â€žLandwirtsch. Jahrb??cher". Bd. 49, 1916. H. B. Fantham, J. W. W. Stephens and F. V. Theobald, The animal parasitesof man. London, J. Bale, Sons and Danielsson, 1916. Gr. 8Â°. 932 p. 8 45 â€” n. A. Kossowicz und R. Nassau, Beitr?¤ge zur Bakteriologie und Technologie derFleischkonservenfabrikation. 2te Mitt. Wien, Braum??ller, 1916. Sonderabdr. aus der â€žWiener tier?¤rztl. Monatsschrift". 1916. F. L??wenthal, Merkblatt f??r mikroskopische und bakteriol. Untersuchungenvon Harn, F?¤ces und Mageninhalt. Leipzig, F. Leineweber, 1916. 8Â°. 22 S. Durchschossen M. 1.â€” Sep.-Abdr. aus: Zeitschrift f. Krankenanstalten. Jhrg. 12.



??? J. Halberkann, Chemische und physikalische Methoden zur Bek?¤mpfung derKleiderl?¤use. Ein Beitrag zur Beurteilung ihrer Wirksamkeit. Leipzig, J. A.Barth,1916. Gr. 8Â°. 72 S. m. 23 Tab. Einzelpreis M. 3.â€” Archiv f. Schiffs- 11. Tropenhygiene. Hrsg. von C. Mense. Bd. 20. Beiheft 2.W. Scott, Clinical bacteriology and Vaccine therapy for veterinary surgeons.London, BailliIiRE, Tin da i. l and Cox, 1916. XIV 222 p. w. 12 plates and37 ill. Sh. 7.6 n. C. Lopez y Lopez, Resumen de Bacteriologia General (Bacterias-ImmunidadTecnica Bacteriologica). Madrid, Imprenta Hispano-Alemana, 1915. 12 Ptas.Biblioteca Gordon Ordas. f. 1. F. Kahlfeld und A. Wahlich, Bakteriologische N?¤hrbodentechnik. Wien,Urban und Schwarzenberg, 1916. kl. 8Â°. XII 96 S. m. 29 Abb. M. 2.80 F. \'f. Barton, Diseasesof the dog: aids to treatment and management. London,Jarrold, 1916. 8Â°. 248 p. Sh. 3.6 n. Ergebnisse der allgemeinen Pathologie und pathologischen Anatomiedes

Menschenund der Tiere. Hrsg. von O. Lubarsch und R. von Ostertag. Gesamtinhaltsver-zeichnis zu Jhg. 7â€”16. Namensverzeichnis bearb. von A. Lach. Wiesbaden, J. F.Bergmann, 1916. Gr. 8Â°. 531 S. M. 32.â€” J. H. W. Th. Reimers, Die Bedeutung des Mendelismus f??r die landwirt-schaftliche Tierzucht. \'sGravenhage, M. Nijhoff, 1916. 8Â°. VIII 105 S. f 2.â€”C. Becker, Untersuchungen ??ber den Zuchtaufbau der Hengstst?¤mme desSchleswiger Pferdes. Hannover, M. (SH. Schaper, 1916. M. 8.â€” E. Bade, Der Kanarienvogel, seine Pflege, Ablichtung und Zucht. M. bes.Ber??cksichtigung der Krankheiten-, deren Verh??tung und Heilung. I2te Aufl.Berlin, F. Euler, 1916. 8Â°. 80 u. 16 S. m. Abb. M. 1.â€” P. Riebesell, Die mathematischen Grundlage}! der Variations- und Verer-bungslehre. Leipzig, B. G. Teubner, 1916. Kl. 8Â°. IV 45 S. m. dem Bildnis v.G. Mendel u. 15 Abb. M. 0.80 Mathem. Bibliothek Bd. 24. G. H??thum, Die wirtschaftliche Gefl??gelzucht.

M??nchen, Verlag der Bayer.Druckerei und Verlagsanstalt, 1916. 353 S. m. 116 Abb. u. 2 Taf. M. 5.â€” j. Borchart, Die rationelle Gefl??gelzucht. Ihr Nutzen und ihre Vorteile. EineBeschreibung und Belehrung ??ber die Aufzucht, Wartung und Pflege des land-wirtschaftl. Nutz- und Tiergefl??gels, sowie ??ber die Rassen und Krankheiten dess?lben. Ein prakt. Ratgeber f. Gefl??gelz??chter, auf Grund eigener Erfahrungenund zuverl?¤ssiger Quellen bearb. 3te Aufl. Leipzig, Ernstsche Verl. h., (1916).8Â°. IX 197 S. M. 1.80 H. Gross, Der Blutaufbau der ostfriesischen Hengstst?¤mme. Hannover,M. & H. Schaper, 1916. M. 7.â€” J. B??hlmann, Beitrag zur Geschiciite der Viehseuchen, spez. der Maul- undKlauenseuche in der Schweiz. Inaug.-Diss. Z??rich. J. Timmermans, Opfokken van geitenlammeren. 2e dr. Maastricht, Leiteren Nijpels, 1916. f 0.90 Literatuur over rundveeteelt, voeding en verpleging, geschreven door Neder-landers. \'s Gravenhage, Gebrs. J. & H. van

Langenhuysen, 1916, 8Â°. 52 blz.Mededeelingen en berichten van de Kon. Ned. Landbouwverceniging 1916, nr. 12



??? J. Klkinkunen, Ueber spontane und Impfsarkome beim Meerschweinchen.Inaug-Diss. Hannover. H. J. Klasen, Beitr?¤ge zur Anatomie des Pankreas der Ziege. Inaug.-Diss.Bern. Utrecht, L. E. Bosch und Sohx, (1916) 8Â°. \\ III 14?– S. m. 15 1 af. O. W??rner, Sammlung der reichsrechtlichen und bayerischen Vorschriften??ber den Verkehr mit Vieh und Fleisch. M. kurzen Anm. und ausfiihrl. Register.M??nchen, Bayer. Kommunalschriften-Verlag, 1916. Geb. M. 2.50 M. Reuter, Die staatliche Entsch?¤digung der auf polizeiliche Anordnungget??teten Hunde nach dem Reichsviehseuchengesetz. Hrsg. vom Kartell stamm-buchf??hrender Spezialklubs. (Gesch?¤ftsstelle R. Winkler Grinbsheim Hessen). B. D??rigen. G?¤nse, G?¤nsefleisch, G?¤nsezucht. Berlin., P. Parey, 1916. 8Â°.52 S. m. 4 Abb. M. 1.60 Janet E. Laneâ€”Claypon, Milk and its hygienic relations. London, Longmansand Co., 1916. 8Â°. 356 p. $â€? 7.6 n. R. Edelmann, A textbook of

meat hygiene. With special consideration 011ante-mortem and post-mortem inspection of food producing animals. 3d. ed.By J. R. M??hler and A. Eichhorn. Philadelphia etc., Lea and Fiebiger, 1916.8Â°. 452 p. w. 161 ill. and 5 col. pi. Cloth $ 4.50 11 F. Schanz, Die Lichtreaktion der Eiweissk??rper. Dresden, M. Hager, 1916.M. 5 Tai. Sonderabdr. aus Pfl??ger\'s Archiv f. d. ge.s. Physiologie. Bd. 164.O. Low, Zur chemischen Physiologie des Kalks bei Mensch und Tier. M??nchen,Verlag der ?¤rtzlichen Rundschau, 1916. 8Â°. 79 S. M. 2.50, Du Buy. Referaten. E. Leclainche. La questiov des trichines. Leclainche bespreekt deze questie, in Frankrijk actueel geworden door deninvoer van bevroren varkensvleesch uit Amerika, naar aanleiding van 2 mede-deelingen in de Recueil de M?Šd. V?Št?Šr., het eene van Railliet (zie ref. tijdschr.voor Diergenecsk. 1 Juli 1916.) het andere van Moussu. Railliet komt opgrondvan de resultaten van verschillende

onderzoekers tot de conclusie dat trichineusvleesch onschadelijk genlaakt wordt door het eenige dagen aan een temp. vanâ€”i6c tot â€”18Â° bloot te stellen, bij toepassing waarvan het ingestelde microscopischonderzoek overbodig zou worden. Moussu (in de Ree. de M?Šd. V?Št?Šr. van 15 Mrt.1916) raadt voorzichtigheidshalve aan het vleesch gedurende 10 dagen op â€”18Â°tot â€”-200 te houden, een maatregel die volgens hem meer zekerheid geeft dan hetmicroscopisch onderzoek. Alvorens met de bespreking verder te gaan, haaltLeclaincnf. een recente medcdeeling aan van Ransom l) over de resistentie vande trichinenlarve tegen lage temperatuur, welke mededeeling door R. en M. niet 1) Ramsom : Effects of refrigeration upon larvae of Trichinella spiralis. Journal of Agricultura! Research, t. V. No. 18, 31 Jan. 1916, p.p. 819â€”854.



??? benut is. Ransom onderzocht ongeveer 30.000 trichinen van niet en wel bevrorenvleesch. De kapsels werden opgelost in kunstmatig maagsap; met meer dan 500proefdieren werden ingestieproeven verricht. Bij temperaturen van â€”ioÂ° ofâ€”12Â°gedurende 23 dagen en langer, blijven veel trichinen leven, maar dikwijls blijftinfectie uit of verloopt zeer licht. Temp. van â– â€”-15Â° en lager tasten de vitaliteitsterk aan. Evenwel zijn lichte infecties opgetreden bij vleesch dat gedurende 10dagen aan een temp. van â€”220 blootstond. De veranderingen in de weefsels vande parasiet beginnen zichtbaar te worden na afkoeling totâ€”ioÂ° en worden duide-lijker als deze gaat tot â€”120 en â€”150. (Ontkleuring v. d. oesophaguscellen, ver-dichting van de kernen, en afronding van de kiemcellen). Ransom komt tot deconclusie dat voor de practische toepassing van de koeling om de vitaliteit vande trichinen te verwoesten, het vleesch afgekoeld moet worden tot

minstens â€”150,gedurende een tijd niet korter dan 20 dagen. Leclainche vindt het variabele weerstandsvermogen weinig geruststellend envolgens hem is de questie van het vernietigen der trichinen door de kou nochexperimenteel noch practisch opgelost. Het microscopisch onderzoek of de trichi-noscopie blijft nog even belangrijk en deze moeite weegt wel op tegen de voordeelen, *die zijn: het vermijden van verzending van ge??nfecteerd of verdacht vleesch; hetvormen van een onmisbare statistiek; het aansporen van uitvoerende landen totcontroleering van het uitvoerproduct. Revue G?Šn?Šrale de M?Šdecine V?Št?Šrinaire. Tome XXV 15 Mai 1916. J. A. Vleeschvergiftigingen. Dr. C. \\V. Broers. In dit artikel brengt Dr. C. W. Broers een kort verslag uit van de m?Š?Šst interes-sante gevallen van â€žvleeschvergiftigingen", die aan het Centraal Laboratoriumvoor dc Volksgezondheid ter onderzoek kwamen, Uit het daar vermelde blijkt maar al te duidelijk hoe

vaak dergelijke vergif-tigingen voorkomen, en hoe moeilijk de bestrijding van dit euvel blijft. De lezing van dit stuk kan allen, die in de vleeschhygi??ne belangstellen zeerworden aangeraden. Tijdschrift voor Sociale Hygiene, iHe Jaargang. Aft. 7. C. F. v. O. Endemische Geschw??lste um Siebbdn. H. Magnussen. Het enzo??tisch optreden van gezwellen bij groote huisdieren heeft in Zwedenin den laatsten tijd de aandacht getrokken van verschillende onderzoekers. Eerstverscheen hierover een werk van Steustr??m â€žEnzo??tisch Auftreten von Ge-schw??lslen bei Rind und Pferd (Stockholm 1915)" en als aanvulling hierop hethierboven genoemde artikel. Vijf en twintig gevallen worden beschreven, 20 bijhet rund en 5 bij het paard. Alle tumoren vonden in den streek van het zeefbeenhun oorsprong, van 4 gevallen kon meer nauwkeurig de plaats van uitgang be-paald worden in de epitheelcellen van het slijmvlies der conchae, drie maal in deklieren van dit

slijmvlies. Bij alle had woekering plaats van de specifieke cellenmetinfiltratievengroeiendestructievanhet zeefbeen. In 7 gevallen werden lympho-gene metastasen waargenomen in de correspondeerende lyinphklieren. Het zijnmaligne tumoren met groote neiging tot uitbreiding. Bij het histologisch onder-zoek kon men onderscheiden 10 gevallen van carcinoom, 5 van rondcellig sar-



??? coom, 4 van andere soorten sarcoom en 6 gemengde gevallen van epitheelcellenen bindweefsel. Als merwaardigheid zij hierbij vermeld, dat van ?Š?Šn landgoed7 gevallen werden onderzocht, waarbij 4 carcinomen, 2 sarcomen en een gemengdgezwel onderscheiden werden. Met het weefsel van 4 tumoren werden entproeven verricht, die een negatiefresultaat hadden. Hoewel geen bepaald infectieus agens, dat deze tumoren verwektkon worden aangetoond noemt de schrijver het waarschijnlijk, dat men hier tochmet een besmettelijke ziekte te doen heeft. Zeitschri/t f??r Infektions-krankheiten, parasit. Krankheiten und Hygi??ne derHaustiere, Bd. 17. Heft. 5 blz. 329. C. F. v. O. Untersuchungen ??ber die. Lymphozytomatose des Rindes. Prof. l)r P. Kuntiien O. Volkmann. Onder dezen naam wordt een ziekte bij runderen beschreven, die gepaard gaatmet histologische veranderingen in het bloed- en in de lymphklieren. Men onder-scheidt een

chronischen en een acuten vorm van dit lijden, dat in Oost-Pruissendoor de schrijvers werd onderzocht. In de acute gevallen treft men miltzwelling ev. miltruptuur aan, soms zijn desymphklieren niet, soms slechts een weinig gezwollen. Omtrent de verdere ver-schijnselen bij deze acute gevallen wordt weinig vermeld. Nauwkeuriger geschieddehet onderzoek bij de chronische gevallen, hoewel het niet geheel tot een einde wasgebracht, toen de oorlog verdere nasporingen onmogelijk maakte. Kenmerkendvoor de Lymphozytomatose zijn groote ophoopingen van lymphocyten in de lymph-klieren, infiltratie met lymphocyten in het hartspierweefsel, de long, nieren enmaag-darm slijmvlies. Lever, milt en beenmerg worden niet aangetast. In het bloed is het totaal aantal witte bloedlichaampjes toegenomen, een sterkevermeerdering van groote jeugdige lymphocyten treedt daarbij op den voorgrond,er zijn minder kleine lymphocyten, terwijl basophile leucocyten

geheel ontbreken.In de lymphklieren werden gele plekken waargenomen, in wier omgeving hevigeontstekingsverschijnselen en afweer-reaktie\'s in den vorm van opeenhoopingvan eosinophile cellen optreden. Het gelukte niet een infectieus agens aan tetoonen, dat als oorzaak van deze ziekte kon worden aangemerkt, ook vielen ent-proeven negatief uit.Â? Merkwaardig is, dat in een koppel vee, waarin vele gevallen dezer ziekte metdoodelijken afloop voorkwamen 32.5% der dieren een belangrijke vermeerderingvan het aantal lymphocyten vertoonden hoewel deze dieren volkomen gezondschenen te zijn. Door den oorlog konden deze dieren niet langer in het oog worden gehouden,waardoor niet uitgemaakt is of men hier werkelijk met een initial stadium van dezeziekte te doen had. Van het standpunt van den haematoloog is deze ziekte als eenvorm van leucaemie te beschouwen, het patholoog-histologisch onderzoek doetechter het karakter van een

ziekte, die met tumorvorming gepaard gaat naarvoren treden, terwijl het ten slotte mogelijk blijft dat men hier met eeninfectie-ziekte te doen heeft. Zeitschrift f??r Parasit. Kr., In/ect. Kr. und Hyg. der Haust. Bd. 17. Heft 6/7blz. 393. C. F. v. O.



??? (Uit het Anatomisch Laboratorium der Rijks-Veeartsenijschool te Utrecht.) Bijdrage tot de kennis van de anatomie van het pancreas van de geit, DOOR Dr. H. J. KLASEN, assistent, bij de anatomie. Het anatomisch onderzoek van het pancreas van de geit is, zoo-als uit het literatuuroverzicht is gebleken in weinige mededeelingenneergelegd. In de veterinair-anatomische leerboeken wordt hetmet een paar woorden in zeer grove trekken aangegeven, en welbetreffen deze mededeelingen in hoofdzaak de uitvoergangen.Een kort overzicht der geraadpleegde werken geeft het volgende aan. Bij Gi?¨ard (1820) vindt men: Het pancreas der tweehoevigehuisdieren bezit ?Š?Šn uitvoergang, welke op korten afstand van dendarm in de ductus choledochus uitmondt. Het orgaan, bezit naarlinks geen uitlooper, zooals dat van het paard. Steinhoff (1840) spreekt van Bauch- oder Magenspeichel-dr??se (laatste benaming zeer onjuist.) Verder vind ik in de overige

boeken steeds nagenoeg hetzelfden.1.: Het pancreas van de geit vormt ?Š?Šn strook (Schleife) en heeft?Š?Šn groote uitvoergang, die met de galbuis in den darm uitmondt.Graf (1846), Leyh (1850)â€”59, F. M??ller (1853), Gurlt (1860),Z??rn (1869), Franck (1871), Leisering en M??ller (1873),Chauveau en Arloing (1871), Martin (1892â€”i904),Ellenberger-Ba??M (1900â€”1914), Sisson (1914). De literatuuropgaven omtrent de macroscopische anatomie vanhet pancreas van de geit beperken zich verder tot die van H??cke.â€žDer einzige Ausf??hrungsgang verbindet sich mit dem Ductuscholedochus, ehe dieser das Duodenum erreicht." Het leek mij alleszins gerechtvaardigd de buikspeekselklier vande geit aan een nader onderzoek te onderwerpen. Zoodoende mede-helpende aan de verbetering der achterlijke plaats, die de herkau-wers en speciaal de kleine in de veterinair-anatomie innemen. Mijn onderzoek heeft zich uitgestrekt over geiten van

verschil-lenden leeftijd. Het macroscopisch onderzoek werd verricht aanmet 30 % formaline intra-arterieel opgespoten dieren, welke ikeenige dagen in hangende positie liet fixeeren. Op deze wijze kondaarna topographisch anatomisch worden nagegaan welke de lig- xliii 47



??? ging was ten opzichte van de omliggende organen en het skelet.Van andere werden de bloedvaten der buikorganen met door car-mijnrood gekleurde albastgipsoplossing ge??njitieerd ten eindede vaatvoorziening na te gaan. Tevens werden daarbij de zenuwenvervolgd, die het pancreas inerveeren. Het macrocopisch onderzoek van het uitvoerapparaat werd on-dersteund, door het van uit den papil met een Berlijnsch blauw-oplossing te injitieeren, nadat het pancreas voorzichtig was uitge-drukt. Bij andere afgemaakte en direct in bewerking genomen dierenkon de kleur, uitwendige vorm en kwabbing beoordeeld worden. Het pancreas is steeds gekenmerkt in de geheele reeks van ver-tebraten door zijn nauw verband met het duodenum en met denuitmondingsgang van de lever. Deze verhouding is volgens Ivar Broman phylogenetisch teverklaren, als men weet, dat pancreassap door galzouten geacti-veerd wordt en men aanneemt, dat van de volgens

Ivar Bromanoorspronkelijk multiple pancreasaanlagen, slechts die welke hetmeest nuttig effect hebben, dus de meest economische ligginghebben, behouden blijven. Het pancreas van de geit is, alhoewel de vorm ervan bij ver-schillende geiten niet veel uiteenwijkt, moeilijk met een bepaaldwoord aan te geven. De naam Schleife in de leerboeken aangegeven,zegt absoluut niets bepaalds. Het best zou men het V-vormigkunnen noemen, maar dan moet men erbij denken, dat de beenender V. naar hun einde toe steeds breeder worden, terwijl de puntvan de V oraal gericht is en de beenen caudaal verloopen. De oppervlakte is duidelijk gekwabd. De kleur is geel tot grauw-rood, maar kan iets donkerder zijn door meerdere bloedvulling. De consistentie is week-vast indrukbaar. Daarom vlijt het zichgemakkelijk tegen omliggende organen aan en wisselt de vormeenigszins met de min of meerdere vulling van pens en darmen.Aan het geitenpancreas kan men

twee deelen onderscheiden. Hetgrootste stuk, dat rechts gelegen is en het best als portio duodenalisbetiteld kan worden en een kleiner gedeelte dat naar links reikttot aan de milt en portio lienalis kan heeten. Deze twee gedeeltenworden ovaal door een dikkere smalle strook verbonden, die ikcommissura pancreatis zou willen betitelen. De portio duodenalisis te vergelijken met het caput pancreatis van den mensch en hetportio lienalis met corpus en cauda daarvan. Men kan aan het geitenpancreas onderkennen een dorsale en eenventrale vlakte (facies dorsalis en facies ventralis), verder een oralenrand, marga- anterior (hepatica), een rechter lateralen rand, margo



??? dexter (duodcnalis), een linker lateralen rand, margo lienalis en eencaudalen rand, margo caudalis. Het orgaan blijkt dus te zijn eendorso-ventraal afgeplatte kliermassa, welke in twee gedeelten tescheiden is door een van caudaal naar oraal indringende insnijding,die incissura pancreatis genoemd mag worden. De randen van het orgaan zijn min of meer stomp en ze kunnendunne afgeronde uitloopers hebben. Het geheele pancreas is in het mesoduodenum gelegen te middenvan andere organen, zoodat bij geopende peritoneaal holte nergensook maar een stukje pancreas te zien is. De naburige organen ende langs en door het pancreas verloopende vaten geven hier endaar indeukingen in de kliermassa. Langs den voorrand verloopt de art. coeliaca metzijnvertakkingenen de ductus choledochus. Dwars door de verbindingsstrook vanrechts en links ziet men de poortader in dorso-orale richting tevoorschijn komen. Daar wordt door het pancreasweefsel

eenannulus portarum om de vena porta gevormd. In de incisura pancreatis treft men aan de art. en ven. mes.cranialis. Van de talrijke verspreide lymphklieren, die tot delymphoglandulae hepaticae en 1. gl. pancreatico intestinalis behoorenen de hun toevoerende lymphbanen vindt men de grootste langsden voorrand van en ventraal op het pancreas verspreid. Om precies de ligging van het pancreas na te gaan ten opzichte vande omgevende organen en van het skelet werden eenige geiten alsvolgt geprepareerd. De streek der halsadergroeve werd gevoelloos gemaakt door eeneinjectie van novoca??ne onder de huid en in de diepere lagen. Daarna werden de vena jugularis.en de art. carotis opgeprepa-recrd en in de lengterichting gekliefd. Nadat het dier door bloedinggesuccombeerd was, werden in de art. carotis een tweetal canulesbevestigd. Daarna injitieerdc ik een flinke hoeveelheid lauwwarmphysiologische keukenzoutoplossing, welke diende om

eventueelnog aanwezig bloed door de geopende jugularis te doen verdwijnen.Zoo gauw het daaruit vloeiende vocht een heldere kleur kreeg,werd de jugularis afgebonden en werd de injectie voortgezet meteen 30 % formaline-oplossing, waarvan al naar de grootte van hetdier zoo ongeveer 3 Liter werd ingebracht. Gedurende deze laatste bewerking werd het cadaver ruggelingstegen een plank gefixeerd, door riemen welke liepen: 1. rond denhals; 2. door elke oksel ?Š?Šn; 3. door elke liesstreek ?Š?Šn. In dezentoestand werd het dier tusschen een paar schragen waarop de uit-einden der plank steunden, opgehangen en aldus eenige dagen op



??? een koele plek met rust gelaten, na welken tijd het cadaver vol-komen hard en stijf was. Door deze methode is men in staat het dier in een natuurlijkehouding te fixeeren daar het lichaam gedragen wordt door de ge-meenschappelijke spieren van voor- en achterbeen en door de heup-gewrichten, terwijl tevens geen druk op buik- en borstwand wordtuitgeoefend, hetgeen bij rug- of zijligging wel het geval is en verderheeft men het voordeel dat de organen in hun natuurlijke liggingzijn zoodra de fixatie begint, hetgeen bij rug- en zij ligging niet indie mate het geval is. Na een fixatietijd van ongeveer 2 of 3 dagente controleeren naar de ledematen werd het cadaver in linker-zijligging geprepareerd. De rechterzijde werd gevild. Het voorbeen van den borstwandverwijderd. De spieren van het achterbeen voor zoover ze vanhet os femoris lagen verwijderd. Daarna werd de buikwand vanafde mediaanlijn tot aan de dwarsuitsteeksels der

lendenwervelsverwijderd. Evenzoo werden de spieren op en tusschen de ribbenin afgeprepareerd. De rugspieren werden ter ori??nteering aan dewervels gedeeltelijk weggenomen. Zoodoende wordt een ruim overzicht van de buikholte verkregen.Daarna werd voorzichtig het vet rondom de rechternier wegge-prepareerd. Deze nier is gelegen vanaf het midden tusschen 12deen 13de rib tot aan den top van de 2de transversaal uitsteeksel vande lendenwervels. Ventraal nu van hef caudale einde van die nierdus skeletotypisch onder het proc. transversus van de 2de verte-bralumbalis begint het pancreas als een dunne langwerpige onre-gelmatig gelobde plaat met uitloopers, welke zich meer of minderver naar caudaal tusschen de platen van het omentum kunnenuitstrekken. Bijna constant is er ?Š?Šn aanwezig, die tusschen rectumen duodenum in naar caudaal loopt. Naar oraal zien we, dat het pancreas schuift onder de caudalekwab van de lever (lobus

dexter en processus caudalis). Naarmediaal overschrijdt het thans zichtbare gedeelte van het pancreasde mediaanlijn niet. Nemen we nu de ribben weg dan kunnen we na wegname van eengedeelte der rechter long en der lever en van het di-afragma hetpancreas verder vervolgen. Naar dorsaal stoot het gedeelte tegen de rechternier, bijnieren lever en het ligt daar op de ansa proximalis en ansa distalisvan het colon en riaar voren en naar links op de saccus ruminisdorsalis. Het thans zichtbare gedeelte begint caudaal als een dorso ven-



??? trale vlakke plaat^ Naar voren gaande, waarbij in hoofdzaak demediale kant van het duodenum gevolgd wordt, gaat het smallerworden maar tevens dikker. Neemt men nu voorzichtig eenige lendenwervels en borstwervelsweg en een gedeelte der ribben, die aan de linkerzijde met dezewervels correspondeeren dan krijgt men een bovenaanzicht van hetpancreas in zijn geheel, (zie fig. i). Men ziet dat de alvleeschklierzich in haar voorste gedeelte naar links voortzet eerst als eensmalle strook en daarna als een breeder wordend uitloopend ge-deelte dat de milt gedeeltelijk omvat. De rechterkwab is verreweghet grootst, de linker is slechts een platte strook klierweefselwelke tot even over de mediaanlijn reikt en op de pens gelegen is.Het linker of miltgedeelte stoot descendens dorsaal tegen de aortaen vena cava en tegen de peilers van het middenrif. Voor langs de verbindingsstrook van duodenaal en lienaalge-deelte verloopt de ductus choledochus naar

rechts naar de 2debocht in flexura portalis duodeni. Ze neemt voor aan de commissuurde ductus pancreaticus op. Ze gaat dan verder tusschen het duodenum en het voorste ge-deelte van de rechter pancreaskwab verloopen. De flexura sigmoidea ontstaat doordat het duodenum zichhalverwege den buikwand naar ventraal en voor ombuigt en zooeen 5â€”8 c.M. naar voren loopt om daarna naar mediaal en caudaalom te buigen en evenwijdig aan haar oorspronkelijke baan verderte gaan verloopen. Na die tweede bocht mondt de ductus chole-dochus in den darm uit na den wand in zeer schuine richting ge-perforreerd te hebben. De pancreasgang mondt in de ductus choledochus op ongeveer5 7 C.M. van waar deze den darm bereikt en de papilla vateriis gelegen op 28â€”34 c.M. achter den pylorus. Microscopische anatomie. Het pancreas is een der klieren, welke hun secreet uitstorten inden zoogenaamden middendarm. Het bestaat als ieder paren-

chymateus orgaan uit het specifieke klierweefsel en het daar tusschenliggend steunweefsel. Het klierweefsel bestaat hier weer uit twee deelen en wel eendeel met zuiver externe secretie, de eigenlijke exocrine klier,welker producten door middel van afvoerbuizen naar den darmworden gevoerd en een deel met interne secretie de endocrine klier,welker stoffen, direct door middel van een rijke voorziening van dat



??? deel met bloedvaat capillairen, in de circulatie kunnen wordengebracht. De klier is opgebouwd uit kwabben (lobi), die door daartusschengelegen steunweefsel zijn gescheiden. Deze lobi bestaan uit kleinerekwabjes of lobuli, die op hun beurt zijn opgebouwd uit externof intern secerneerend parenchym en in het steunweefsel, datalle tusschenruimten opvult, treft men bloedvaten, afvoerkanalen,zenuwen en lymphvaten aan. De exocrine pancreascellen zijn tot blindeindigende tubulisaamgevoegd, die in tal van kronkels dooreen zijn gelegen. Dezetubuli hebben een lumen, dat aan zijn einde aansluit aan de fijnsteder uitvoerkanaaltjes en wel door middel van de zoogenaamdecentrotubuleuze cellen. De fijne uitvoerkanaaltjes vereenigen zichmet elkaar en storten hun inhoud in de intralobulaire afvoer-buizen. Deze vereenigen zich op hun beurt tot kleine inter-lobulaire buizen, die tot grootere interlobulaire en interlobairekanalen zich vereenigen om ten

slotte tot de groote pancreasbuissaam te vloeien. Deze laatste bestaat uit een binnen het pancreas gelegen ge-deelte (pars intrapancreaticum) een gedeelte buiten het pancreasvrij in het mesenterium gelegen, het pars libera, en een gedeeltedat in den darmwand is opgenomen het pars duodenalis, welklaatste eindigt met een papil. Het endocrine kliergedeelte bestaat uit ophoopingen van cellen,die geen bepaalden vorm, noch grootte hebben en onregelmatigtusschen het eigenlijke pancreasweefsel verspreid liggen. Hetgeendirect opvalt, is de uitstekende bloedvoorziening van deze op-hoopingen, namelijk elk van hen heeft een geheel net van capil-lairen waartusschen de cellen gerangschikt zijn, welke laatste alseen aanduiding van de hun toegekende intern secerneerendefunctie kan gelden. Het steunweefsel bestaat uit los bindweefsel tusschen de lobuli,waarin bloedvaten van allerlei kaliber, zenuwen, gangli??n, afvoer-buizen, enz. voorkomen.

Men kan bij het beschrijven der microscopische anatomie derbuikspeekselklieren het best de volgende indeeling gebruiken. I. de eigenlijke, door middel van een uitvoergang in den darm-wand uitmondende of exocrine klier; II. de eilandjes van Langerhans of endocrine klier; III. het steunweefsel of interstitium; IV. de uitvoergangen. De exocrine klier is opgebouwd uit de eigenlijk secerneerende



??? pancreascellen, waarvan het sereus en slijmvrij product doorhet uitvoerapparaat naar den darm wordt gevoerd. De eerstgenoemde cellen zijn rondom een lumen gerangschikten vormen zoo de zoogenaamde secerneerende eindkamers van hetpancreas. Omtrent den bouw dezer deelen loopen de meeningen der ver-schillende onderzoekers nogal uiteen. Acineus zijn ze o.a. volgens Henle, Teraskiewicz, tubulo-acineus volgens K??lliker, en tubuleus volgens Von Ebner,Latschenberger, Kantorowicz. Laguesse vond bij visschen enschaapsembryonen steeds tubuleuze uiteinden, welke echter bij delaatste gedurende de verdere ontwikkeling meer acineus werden. Thans is men, wat den vorm aangaat, het er vrijwel over eens,dat de â€žDr??senendschlauche" meer tubuleus dan acineus zijn endat verder aan het einde der buisjes een lichte verwijding aanwezigis. Het beste lijkt mij nog de opvatting van Ellenberger, die hetpancreas als alveo-

tubuleuze klier met overheerschend tubuleuzenbouw beschouwt en de eindstukken meer een bananenvorm danwel een acinusvorm toekent. Dus de verschillende meeningen zijn tegenwoordig te beschouwenals een kwestie van nomenclatuur. Aan seriecoupes volgens Bouin in zure sublimaat gefixeerd enrnet haemaluin-eosine gekleurd pancreas van de geit met eencoupedikte van 3 tot 6 ^ kreeg ik de overtuiging, dat de End-kammern langgerekt en buisvormig waren en zeer sterk gekronkeldverliepen. Soms zag ik lengtedoorsneden van deze buisjes waarlangsbeiderzijds wel 8 cellen aanwezig waren. Het pancreas van de geit vertoont overigens een vrij regelmatigenbouw, slechts hier en daar treft men onregelmatige plekken aan,zoodat men daar van een bepaalden bouw niet spreken kan. De doorsnede der eindstukken werd gemeten aan in verschillendevloeistoffen gefixeerd en op verschillend gekleurd materiaal doormiddel van een Kompcnsatie-

Oculair micrometer 6 en homogeneImmersion 2 m.M. n.a. 1. 3 (Zeiss) bij een tubuslengte van 165 m.M Waar het hier geldt een herkauwer, is het te begrijpen dat hetniet gemakkelijk is een absoluten hongertoestancl te verkrijgen,zoodat de maat van vergelijkingen van cellen uit dien toestanden van cellen uit den toestand van digestie niet heeft plaats ge-vonden.



??? TA HU. I. Nos. Groote in Nos. Groote in p i- 28.9 21 27.2 2 28.9 22 30.6 3 30.6 23 27.2 4 25-5 24 30.6 5 25-5 25 28.9 6 27.2 26 28.9 7 27.2 27 25-5 8 25-5 28 27.2 9 30.6 29 30.6 10 28.9 30 30.6 11 306 3i 32-3 12 25-5 32 25-5 13 27.2 33 27.2 14 32.3 34 25-5 15 30.6 35 28 9 16 27.2 36 30.6 17 30.6 37 27.2 18 27.2 38 25-5 30.6 39 30.6 20 27.2 40 28.9 Deze doorsneden werden geheel willekeurig gemeten uit ver-schillende preparaten. Gemiddeld is dus de doorsnede 28.5 /t. Ellenberger vond 0.029 m-M. De gemiddelde lumenwijdte eveneens aan willekeurige prepa-raten op dezelfde manier bepaald, bedroeg 4 /x. Daar het lumen wisselt naar den functietoestand evenals degcheele doorsnede der tubuli en daar deze metingen verricht zijnaan geheel willekeurige preparaten hebben de getallen slechtseen betrekkelijke waarde. De bovengenoemde â€žDr??sencndkammern" zijn opgebouwd uitde v??lgende deelen: 1. Membrana propria, 2. de

eigenlijke secerneerende epitheli??n, 3. de centroacinaire cellen. Over het al of niet aanwezig zijn van de membrana propria is



??? veel gestreden. Het is een dunne structuurlooze membraan, diescherp van het intertubulaire bindweefsel gescheiden is. Bij de geit is ze aanwezig en ziet men ze aan met Zenker ge-fixeerd materiaal bij coupes van 3 gekleurd met haemaluin-eosine als een dun donker lijntje tusschen het meer eosinroodgekleurd bindweefsel en de basis der cellen verloopen. Hier en daar vertoont dat lijntje zeer gestrekte langwerpigeverdikkingen, misschien zijn dat plaatsen waar â€žKorbzellen"liggen. Van deze laatste kon ik namelijk in geen mijner prepa-raten iets anders vinden. De exocrine secerneerende pancreascel heeft alle typische klier-celeigenschappen. Men kan er aan onderscheiden een basis zij-vlakten en een bovenvlak. Haar basis rust tegen de basaal mem-braan of membrana propria; haar zijvlakten tegen die van gelijk-soortige cellen of tegen die van de eerste cellen van het uitvoerendsysteem, terwijl haar bovenvlak koepelvormig in het lumen

dertubulus uitsteekt. Ze vormen een sereus epitheel zonder slijm-reactie. Ze zijn verder door hun fijneren bouw en door het vormenvan zones onderscheiden van het epitheel der speekselklieren.Ze hebben n.1. een binnen- en buitenzone (Cl. Bernard, Langer-hans en Heidenhain), die al naar den functietoestand verschillenin grootte. Zoo hebben rustende cellen, die zich na de secretieperiode weerhersteld hebben, een groote binnen- en een kleine buitenzone,ze zijn zoogenaamd secreetvol, terwijl gedurende de secerneerendefunctie van de cel de binnenzone langzamerhand verkleint en debuitenzone gaat groeien, zoodat direct na de secretie, dus aanhet begin van een rustperiode de binnenzone klein en de buitenzonegroot is (secreetleege cel). Een secreetvolle cel is grooter dan eensecreetarme, dus al naar den functietoestand van de cel wisseltzoowel haar vorm als die van de tubulus waarvan zij een deel uit-maakt. De vorm der cellen bij de geit is

meestal die van een kortenkegel of pyramidc met een afgeronden top; veel minder vaaktreft men cylindrische cellen aan. Wat de grootte betreft, deze heb ik bepaald aan willekeurigepreparaten, daar ik met het oog op reeds vroeger vermelde redenengeen rekening kon houden met den functietoestand waarin hetpancreas verkeerde en tevens dient men niet uit het oog te ver-liezen, dat men in een en hetzelfde pancreas, ja zelfs in ?Š?Šn coupe,zoowel doorsneden van tubuli met secreetarme alsmet secreetrijkecellen aantreft. Hieruit volgt dat het pancreas nooit in zijn geheel



??? functionneert. De volgende tabel geeft een overzicht der celaf-metingen. TABEL II. Nos. grootste grootste Nos. grootste grootste - hoogte breedte hoogte breedte i 13 6 8-5 21 11 9 10.2 2 11 9 10.2 22 13 6 15-3 3 13 6 10.2 23 13 6 11.9 4 15-3 10.2 24 13 6 10.2 5 13 6 11.9 25 L5 3 10.2 6 15-3 10.2 26 13 6 11.9 7 13 6 11.9 27 11 9 10.2 8 13 6 15-3 28 13 6 10.2 9 11 9 10.2 29 11 9 11.9 10 11 9 10.2 30 13 6 11.9 11 13 6 10.2 3i 15-3 13.6 12 15 3 13.6 32 13 6 15.2 13 13 6 15-3 33 13 6 10.9 14 13 6 10.2 34 11 9 11.2 15 13 6 13.6 35 13 6 10.9 16 11 9 10.2 36 15 3 11 â€? 3 17 13 6 15-3 37 13 6 11.9 18 11 9 10.2 38 13 6 10.2 19 13 6 11.9 39 13 6 15-3 20 15-3 11.9 40 11 9 10.2 De gemiddelde celhoogte blijkt van de geit te zijn 13.49 1" engemiddelde breedte 11.4 n. De grootste afmeting ligt zooals we uit bovenstaande tabel zienin het meerendeel der gevallen loodrecht op de membrana propriamaar heel enkel is ze daaraan ook evenwijdig

gelegen. De cellen hebben zooals we boven zagen de volgende bestand- â– deelen: 1. protoplasma; 2. kern; 3. centraallichaampjes; 4. binnennet. Het protoplasma der pancreascel is reeds door verschillendeonderzoekers beschreven. Speciaal de afkomst der secreetgram??ais hierbij een voortdurende strijdvraag gebleken. Het wil mij



??? voorkomen, dat het microscopisch moeilijk uit te maken zal zijn,waar en op welke wijze de granula ontstaan. Een combinatie vanhistologische physiologische en micro-chemische onderzoekingenkunnen mogelijkerwijs de vraag oplossen. Het zij daarom mijnerzijds voldoende geacht mede te deelen, datin sommige mijner preparaten, chondriomiten naar het lumen dercel duidelijk uiteen vielen in granula, terwijl in de meeste cellen,die niet met granula overvuld zijn de korrelige massa zich naarde kern toespitst, gelijk door Gurwitz aan slijmcellen is waar-genomen. Naast de kern worden in dergelijke cellen geen, bovende kern eenige granula aangetroffen. De secreetgranula van de pancreascel zijn aan ?Š?Šn zijde vande cel saamgedrongen n.1. in de zoogenaamde binnenzone, die tegenhet lumen grenst. In met haemaluin-eosine gekleurde preparatenzijn geen korrels zichtbaar, doch wel een netwerk van met eosinegekleurde, intergranulaire substantie, die

basaal overgaat inhet tusschen het draadwerk der buitenzone gelegen protoplasma. In de buitenzone, die tegen de basaalmembraan aanligt, en zichdistaal van de kern bevindt, worden draden aangetroffen, die ver-schillend genoemd zijn geworden, n.1. basaalfilamenten, tonfibrillen,mitochondrien, chondriomiten, enz. Te zamen wel aangeduid metden naam van chondrioom. Ook omtrent de beteekenis van dezeformaties in de cel is men het niet eens. Of ze met het plasmo-soom der kern in bepaald verband staan is moeilijk te beslissen,evenals de theorie, die ze voor contractiele doorlaatkanalen dervloeistoffen van de secreetmassa houdt, bewijsbaar is. In de cellen van het pancreas komen de filamenten soms even-wijdig aan elkaar en aan de lengteas der cel voor, evenwel vindt menze meestal ongeordend door elkaar liggen en aan ?Š?Šn zijde van dekern opstijgen en dichter do??r elkaar gestrengeld, zonder dat even-wel een lichaam gevormd wordt, dat

met den naam van bij kernmag worden aangeduid. Naar de binnenzone der cel toe gaan dedraden verloren of lossen in korrels op; deze laatste mocht ik aan-treffen bij kleuringen, die de secreetgranula ongekleurd lieten.Het kan dus niet bewezen worden geacht, dat zij tot de secreet-granula of tot een ander structuurbeeld bchooren. Speciale methoden voor het fixeeren en kleuren der granula alsVan Altmann of Benda gaven de granula te zien in het centraledeel der cel. De methode van M. Heidenhain n.1. yzerhaematoxyline pre-paraten vergelijken met toluidineblauw preparaten werd toegepasten kwam ik daarbij tot gelijke resultaten.



??? De met haematoxyline gekleurde granula zijn gelegen op dezelfdeplaats, waar bij de met toluidineblauw gekleurde preparaten deholten van het netwerk liggen. De kern der zei is rond tot rond-ovaalen ligt in de buitenzone der cel, maar kan tot in de korrelzonereiken, zoodat er dan granula naast haar liggen. De afmeting der kern werd weder aan willekeurige preparatenbepaald, en bedroeg van nagenoeg alle 5. De kern vertoont een scherpe, donker gekleurde grens ten op-zichte van het protoplasma; vermoedelijk is een kernmembraanaanwezig. Aan de binnenkant der grens zitten hier en daar donkere chroma-tine klompjes. Tevens gaan er fijne draadjes vanuit, die de kerndoorkruisen en er een geheel netwerk in vormen. De knooppuntender draden hebben vaak eveneens chromatine-ophoopingen.Verdertreft men in elke kern aan 3â€”7 kernlichaampjes (nucleoli). Dezezijn met het netwerk verbonden; vaak vormen draadjes een ver-binding

tusschen hen en de kernmembraan, waardoor het beeldvan een zoogenaamde radkern optreedt. De nucleoli zij n door hun rondheid goed onderscheiden van pseudo-nuclei, die onregelmatig van vorm zijn. De grootste bedraagtongeveer 1 p. Men kan twee soorten nucleoli onderscheiden, n.1.bij de geit. i of 2 die zich met eosine kleuren (eosinophyle nucleoli of plas-mosomen) en 2â€”5 die zich met haematoxyline kleuren(karyosomen).Meestal ziet men bij de geit een groote nucleolus, die eosinophylis en ongeveer 1 meet en cenige kleinere, die hacmatoxylinophylzijn en ongeveer 0.5 /t meten. Centrosomen kan ik in geen mijner praeparaten vinden. Ook nietbij zure sublimaat fixatie en kleuring met Biondi Ehrlich. Despecifieke kleuring met Heidenhain\'s ijzerhaematoxylin ondervoorkleuring met Bordeaux R kon ik, daar de laatste kleurstofmomenteel niet te verkrijgen was, niet uitvoeren. Het binnennet is in de cel aanwezig en volgens de methode

vanKopsch, Golgi, of met haematoxyline van M. Heidenhain aante toonen. Het ligt centraal van de kern tusschen deze laatste en decentrale korrelophooping als een ophooping van sterk dooreengewonden zwarte draden. Het is in de centro basale richtingder cel afgeplat en vertoont zich soms als een soort kapje centraal-waarts over de kern. Ik heb nooit kunnen zien dat draadjes ervan naar de celwandengingen. Steeds leek het mij een geheel zelfstandig celdeel toe, datmet geen ander celdeel in eenig verband stond en daar het in



??? verschillende secretiestadia aanwezig was ook in geen verbandstond met een bepaalden functietoestand der cel. Endokrineklier of eilandjes van langerhans. Ze bestaan bij de geit uit ophoopingen van cellen, die door hungeringere kleurbaarheid duidelijk van het omringende tubulusweef-sel zich onderscheiden. Ze zijn gelegen midden in de lobuli en bijnanooit aan den rand, hetgeen aan preparaten, welke gefixeerdwaren met Bouin en gekleurd met methylgroen pyronine duidelijkte zien was. De eilandjes zijn geel door het pikrinezuur van defixatievloeistof en de omgeving kleurt zich violet. De grootte dereilandjes kan zeer verschillen. Er zijn er bij, die slechts uit eenigecellen bestaan, maar ook heb ik bij de geit eilanden gemeten waar-van de grootste afmeting 190 ,u bedroeg. Deze laatste zijn echterzeldzaam. De meest voorkomende maten varieeren van 50 tot 130^. De vorm der doorsnede der eilandjes bij de geit is meestal ovaal,enkel zijn rond;

de grootste eilanden hebben meer onregelmatigedoorsneden. De randen der doorsneden zijn min of meer zwak ge-lobd, zoodat een eiland in zijn geheel den moerbeivorm zal ver-toonen. In enkele doorsneden zijn lumina aanwezig, waaromheen cellenradiair gerangschikt liggen. Meestal bestaan de eilanden bij de geituit eenige rijen cellen die gebogen verloopen. Tusschen de rijenheeft men de bloedcapillairen.\' De vorm der cellen is polygonaalof cylindrisch. Polygonaal zijn ze in eilanden met onregelmatigenbouw en cylindrisch in dezulke, die rijen vertoonen of een lumenhebben. De kernen liggen altijd zooveel mogelijk van dien kantverwijderd, waar hetbloedcapillair langsloopt. In de cellen rondomeen lumen liggen ze in den van het lumen afgewenden kant der cel. De eilandjes zijn omgeven door een kapsel, welke niet altijdgeheel aanwezig is in een doorsnede. Overgangsbeelden van acinusweefsel naar eilandweefsel komenvoor en zijn door mij bij

de geit in enkele gevallen gezien.Daarbij treedt vermindering der kleurbaarheid, der granula enchondriomiten op. Deze beide laatste verdwijnen ten slotte geheel.Van de kapsel gaan schotten naar binnen met de bloedcapillairenmede. Zoodoende worden de eilanden verdeeld in hokjes waarin decellen liggen. De cel heeft protoplasma, dat noch zones noch secreetgranulavertoont. , Wel heeft het soms fijne granulatie\'s die diffuus door de geheelecel verspreid liggen. Andere cellen zijn weer meer lichter van kleuren schijnen in het geheel geen granula te bevatten.



??? De kern der eilandcellen is chromatine rijker dan die der tubulus-cellen. Ze is grooter, ovaal en kleurt zich donkerder. Ze heeft meestal 2â€”4 haematoxylinophyle en soms een eosino-phyle nucleolus. De bloedcapillairen vormen een net in het eilandzijn op enkele plaatsen sinueus verwijd en grenzen met hun endotheeldirect tegen de eilandcellen. Het uitvoer apparaat is als volgt in te deelen: 1. Lumina der tubuli. 2. Schaltst??cke. 3. Intralobulaire gangen. 4. Interlobulaire gangen. 5. Intrapankreatisch deel der groote uitvoergang. 6. Extrapankreatisch deel ervan. 7. Ductus choledochus. 9. Papil. Het lumen der tubuli is uit den aard der zaak een lang sterkgekronkeld verloopend kanaaltje. Aan het einde bezit het een ge-ringe verwijding. Van uit dat kanaaltje dringen fijne spleetruimten tusschen detubuluscellen in. Aan GoLGi-praeparatcn zijn ze duidelijk waar tenemen, echter alleen intercellulair; nooit zag ik ze tot aan de basisder cel of epicellulair. Injecties met

Berlijnsch blauw zijn doormij verricht. Daarbij zag ik naast blauw gekleurde lumina vanafvoerbuizen en tubuli lijntjes tusschen de cellen en tevens aan debasis vaak extravasaten en hoogst merkwaardig in de eilandenook wel eens blauwe lijntjes rondom de cellen. Met het oog op de extravasaten achtte ik mij niet bevoegd uitdeze preparaten ook maar eenige conclusies te trekken. Als eerste cellen van de kleinste uitvoergangen ontmoeten wc decentro-tubuleuze cellen. Het zijn lange platte epitheelcellen metlange ovale kernen, die tegen de lumenvlakte van de laatste tubulus-cellen gelegen zijn. Ze gaan direct in de cellen van het Schaltst??ckover en gelijken volkomen op deze. Ze zijn van fijne granula voor-zien; het protoplasma kleurt zich met eosine. De kernmembraanen de kleine nucleolen kleuren zich goed met haematoxyline. De Schaltst??cke zijn kanaaltjes, begrensd door in de lengterich-ting van het kanaal gelegen lange spoelvormige epitheelcellen,

dieelkaar met hun einden dakpansgewijze bedekken met lange smallekernen. De lengte der kern bedraagt 13.9 ,u en de breedte 3.5 n, terwijlik als lengte der kern gemiddeld 11.5 ^ en als breedte 3 n vind.



??? Hieruit ziet men reeds dat de cellen bijna geheel door de kernopgevuld worden. De doorsneden der Schaltst??cke bedragen gemiddeld 12 ft en delumina ervan 5 ft, zoodat ze iets wijder zijn dan het lumen dertubuli. (4 ri). Hier en daar treden in de Schaltst??cke weieens geringeverwijdingen op. Rondom de Schaltst??cke vind ik een soort membraan n.1. eendonker gekleurd lijntje waartegen van buiten hier en daar plattekernen lagen, die misschien tot de omgevende bindweefselbundeltjesbehoorden. Neemt men aan dat voor iedere tubulus bepaald eenSchaltst??ck noodig is, dan komt men bij de geit tot de volgendeconclusies, als men opmerkt, dat er naast zoo\'n groot aantaldoorsneden van tubuli slechts zoo\'n gering aantal van Schaltst??ckevoorkomen: x. dat de zeer sterk gekronkelde tubuli lang moeten zijn en 2. dat de Schaltst??cke vrijwel recht verloopen. 3. dat een Schalst??ck zich in meerdere tubuli moet vertakken. De overgang van Schaltst??ck naar

kleine intralobulaire gangen gaat geleidelijk onder meer kubisch worden van het epitheel enverwijding der lumina. Als tusschenstadia treft men intralobu-laire buizen aan met een kubisch tot cylindrisch epitheel, waar-van de celafmetingcn zijn 6.8 ,u hoog en 6.5 ft breed en de kern5.1 ,<1 bij 4.9 11. De kernen zijn op een rij gelegen en hebben weer haematoxylino-phyle en eosinophyle kernlichaampjes. Het epitheel heeftgeen basale streping, maar is fijn gegranuleerd of homogeeneosinophyl. Secretr??hren zooals in de speekselklieren, zag ik in geen mijnerpreparaten. Daarna volgen de interlobulaire gangen, die in het bindweefseltusschen de klierkwabjes gelegen zijn. Men kan ze in drie soortenverdeelen: kleine, middelgroote en groote interlobulaire gangen. Het epitheel der kleine is reeds cylindrisch met afmetingen als: de hoogte der cel 13.6 terwijl de breedte der cel 4.25 ft bedraagten de langs ovale kern 6.8 ,u bij 4.1 ,u meet. De middelgroote interlobulaire

gangen hebben bij de geit cellenmet de volgende afmetingen: hoogte 17 f4, breedte 4.4 ft, terwijl de kern 7.6 ft bij 4.2 ft is.De groote interlobulaire gangen hebben nog hoogere cellen: hoogte 22.2 ft bij een breedte van 4.6 ft en kernafmetingen van8 ft bij 4.2 ft, waarbij de kern in de basale helft der cel ligt. De



??? â€” 804 â€” cellen zijn in alle drie soorten van interlobulaire gangen gezeten opeen basaalmembraan. In cellen van de grootere uitvoergangen zag ik bij preparatengefixeerd met sublimaat-ijsazijn, gekleurd met haematoxyline vanHeidenhain soms zeer duidelijk het binnennet als een duidelijknetwerk op de kern gelegen en in den vorm van een napje. In de zooeven genoemde groote interlobulaire gangen, die als hetintrapankreatisch deel van de ductus pancreaticus kunnen wordenopgevat, vindt men tusschen de epitheelcellen hier en daar beker-cellen. In de allergrootste gangen zag ik een smal lijntje, dat over delumenzijde der cellen liep, dat ik als de Deckelcuticula beschouw,waarvan andere onderzoekers gewagen. In den wand van de groote gangen vindt men elastische vezelen,die als een ring den gang omgeven. De gangwand heeft direct onderde basaalmembraan van het epitheel een losse laag bindweefsel,waaromheen zich een

compactere bevindt, die op zijn beurt weerdoor los bindweefsel is omgeven. Lumenwaarts van de compactelaag, waarin vele gladde spiercellen kunnen worden aangetoond,liggen slijmklieren. Het extrapankreatische ganggedeelte is bij de geit relatief kort.Het is opgebouwd als de grootste intrapankreatische gangen enbevat dezelfde bestanddeelen, alleen is het epitheel nog wat hoogergeworden 26 {u bij 5 evenals de kernen die 9.5 bij 4.5 p meten.Ook hier is een Deckelcuticula aanwezig. In het macroscopisch-anatomisch gedeelte is reeds medegedeeld, dat de uitmonding plaatsgrijpt in den ductus choledochus, die in de papilla vateri in hetduodenum overgaat. De ductus choledochus heeft hier den volgendenbouw. Om het in vele plooien gelegen epithelium, waarin vele beker-cellen worden aangetroffen, ligt een laag los bindweefsel, waarintal van slijmklieren worden aangetroffen. Deze worden omgevendoor gladde spiervezelen, die tot ?Š?Šn laag zijn

vereenigd. In dengangwand worden te midden van bindweefsel- en spiervezelenelastische vezelen gevonden. Het in den darmwand onder het slijm-vlies der papil gelegene deel wordt pars intestinalis genoemd. Dit mondt bij de geit aan het eind eener langwerpige verheven-heid uit. Op een doorsnede door deze torus duodenalis, welke bij de geit3 c.M. lang kan zijn, treft men daar aan van binnen naar buiten.Het epitheel der ductus choledochus, dat in tal van plooien isgelegen. De afmetingen der cellen bedragen, hoogte 30 u bij eenbreedte van 5 p.
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??? EXTRA-PANCREATISCH DEEL VAN DEN DUCTUSPANCREATICUS GEIT. DWARSDOORSNEDE.
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??? P?„HL VAN DEN DUCTUS CHOI.EDOCHUS. (GEIT.)DWARSDOORSNEDE.
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??? Tusschen de cellen ziet men tamelijk veel bekercellen. Deze laag epitheel is gezeten op een membrana propria, waaropvolgt een laag los bindweefsel, waarin veel slijmklieren aanwezigzijn. Hierop volgt eerst weer een dunne compacte bindweefsellaagen daarna een uit eenige soms drie rokken bestaande muscularis,die door een uitwendige dunne longitudinale en een inwendigedikkere circulaire wordt opgebouwd. De rokken worden door bind-weefsel gescheiden. Elastische vezelen vormen een netwerk in dengangwand. Daarop volgt aan den binnenkant van den darm demuscularis mucosae van den darm met de mucosa. Aan de basis der torus gaan de circulaire spiervezelbundels vanden galgang direct over in die van den darmwand. Aan dezen kanttreft men naar de peripherie nog aan de zooeven genoemde circu-laire spierlaag en de daarop volgende longitudinalis van het duo-denum, bedekt door het peritonium. Interstitium, vaten,

zenuwen. Het steunweefsel is bindweefsel, dat spaarzaam elastische vezelenbevat naast bloed- en lymphvaten, zenuwen en gangli??n,-Het bind-weefsel, dat bij de geit slechts matig aanwezig is, omsluit de grootekwabben en dringt tusschen de kleinere kwabjes in. Bloedvaten begeleiden de uitvoergangen en vormen interstitieeleen intraparenchymateuze capillair netten. De eilandjes hebben een geheel netwerk van relatief wijde ca-pillaircn. Lymphvaten loopen naast de venen. Het grootste deel der zenuwen is mergloos. Ze verloopen met debloedvaten mee en vormen netten rondom de klierbuisjes. Ganglia heb ik enkele bij de geit gezien, zelfs eens een die uitwel 15 cellen bestond. Ze lag in het interstitium tusschen tweekwabjes. 48 XLIII



??? Enkele opmerkingen naar aanleiding van DOUMA\'s artikel:â€žHet voorkomen van enteritis of paratyhus-B bacillenâ–  bij kalveren," door DR. W. LUXWOLDA. In Afl. 19 van dit deel van het Tijdschrift voor Diergeneeskundekomt een artikel voor van Douma, waarin hij aangeeft bacillen uitde Enteritidis-GaRTNER groep gevonden te hebben in vleesch vankalveren met septicaemische verschijnselen. Het verheugt me zeer te kunnen constateeren, dat hierdoor deresultaten van mijne onderzoekingen, gepubliceerd in 1913 (Afl.23 van dit Tijdschrift), volkomen bevestigd worden, te meer daarD. klaarblijkelijk met deze publicatie niet bekend is en zijne on-derzoekingen nagenoeg eene herhaling zijn van de mijne. Slechtsin enkele onderdeelen wijken zij daarvan af. Zoo gebruikt D. enkelereactieve voedingsmedia meer dan ik, zoo neemt hij als aggluti-neerend serum een eigen bereid hoogwaardig serum, terwijl ikde sera uit den handel betrok en gebruikt hij ter

voorkoming vanfouten bij de gistingsproeven ongealkaliseerde pepton keuken-zoutsoluties, terwijl ik de bezwaren trachtte te ondervangen doorde vleeschsuiker van te voren te laten vergisten door coli-bakteri??nen neutralisatie met natronloog. Zijne resultaten zijn dezelfde alsde mijne, die zich over 62 kalveren uitstrekten, n.1. dat meermalenbakteri??n uit de Enteritidis-groep voorkomen in het vleesch vankalveren. De studie van Douma heeft mij gesterkt in enkele meeningen, dieik op grond van mijne onderzoekingen meende te mogen veron-derstellen. Zooals het altijd aanwezig zijn van miltzwelling bijE-gartner-bacillose in tegenstelling met het soms ontbreken vandit^verschijnsel bij coli-bacillose. De sectie-verslagen van D. ver-melden steeds milttumor, bij het geval van coli-bacillose, dat hijbeschrijft was deze miltzwelling â€žslechts gering". Omtrent de darmaandoeningen bij E-GaRTNER-bacillose kanD. geen betrouwbare gegevens vermelden. Toch zouden

deze vanbelang geweest zijn, omdat reeds Poels aangaf dat de acute hae-morrhagische enteritis hierbij veel minder sterk gekarakteri-seerd voorkomt dan bij coli-bacillose. Ook ik heb dit meenen waarte nemen. Douma heeft geen nekrotische haardjes in de lever gevonden.



??? Dit pleit voor mijne veronderstelling dat deze in geen geval karak-teristiek zijn voor E-gartner-bacillose, welke veronderstellingin strijd is met die van Haffner. Bij de 62 toentertijd door mijonderzochte kalveren kwamen deze haardjes eenmaal in de leveren eenmaal in lever en nieren voor. In een geval bevatten zijB. E-gartner, in het andere geval B. coli. In enkele, later onder-zochte gevallen vond ik steeds B-coli. Dat D. deze nekrotischehaardjes niet zag, kan veroorzaakt zijn door de omstandigheiddat de â€žnekrose" in deze streken weinig voorkomt of dat hij, evenalsik de jonge kalveren onderzocht, waarbij de nekrose nog niet totontwikkeling gekomen is en tevens omdat zij bij deze ziekte weinigvoorkomen. Ik meen dat Bugge (Jhrg. f. Fleisch und Milchhyg.Jhrg. 18, H. 5) het eerst deze anomalie beschreef eenige jaren voorHaffner en er de bekende beteekenis aan toekende. Ook D.vond niet, gelijk Haffner, een haardsgewijze pneumonie in devoorste longtoppen,

welke door Haffner voor karakteristiekgehouden werd. Evenals ik vond hij de borstorganen meestalnormaal. Poels vond deze pneumonie bij verschillende dieren,die lijdende waren aan een menginfectie (pseudocoli-streptomycose). De Hond als trekkracht bij Infanterie-Mitrailleurs, door U. Dr. E. BEMELMANS. Kapitein paardenarts. II. V. De hondentractie bij onze Injanterie-mitrailleurs. Nu de mitrailleurhonden thans gedurende\' ongeveer twee jaren,tijdens de huidige mobilisatie hun diensten gepresteerd hebben,onder omstandigheden, welke zich meer dan in tijd van vrede gun-stig voor een beoordecling leenen, kan een bespreking der honden-trekkracht bij onze infanteriemitrailleurs van militair veterinairstandpunt, zeer zeker niet als â€žvoorbarig" worden aangemerkt. Men zal zich met mij er kunnen indenken, dat er enkele mitrail-leurcommandanten waren, afkomstig der vlot geoefende en voorhun taak gereed zijnde opgehevene bereden mitrailleurafdeelingen,die

een vooroordeel hadden tegen de hondentractie, doch in hetalgemeen kan men zeggen, dat de honden door de commandanten



??? der infanteriemitrailleurpeletons met genoegen ontvangen werdenin de hoop, dat de marschvaardigheid dezer peletons, toen uitgerustmet aangekochte voertuigen, waardoor de marschvaardigheid vantwijfelachtig allooi was, eindelijk zou worden, zooals het behoordeen dat daardoor ook de waarde van den mitrailleur als wapen zoustijgen. Maar met hoeveel ijver het personeel ook getracht heeft zijnkennis omtrent honden en hun verzorging te vermeerderen, tochbleek alras, dat niet alles van een leien dakje ging. Onder beslist ongunstige omstandigheden werd met de honden-tractie begonnen. Met de gerequireerde honden, vaak in primitievestallen ondergebracht, zijn de verschillende phasen van niet ge-dresseerd tot afgericht, van voorjaar tot en met winter doorloopen.Men was in de gelegenheid den arbeid der honden na te gaan bijvele en verschillende oefeningen, o.a. bij vierdaagsche oefeningenin brigadeverband, tijdens meerdaagsche

afstandsmarschen, welkebij verschillende weersgesteldheid plaats vonden. Door mij werden de honden in het bijzonder geobserveerd zoowelonmiddellijk na thuiskomst in de stallen, als op verschillende urennadien. Ook op marsch en tijdens rusten was ik in de gelegenheidwaarnemingen te doen, terwijl ik, belast zijnde met de veterinairebehandeling der honden van verschillende peletons, mijn kennisomtrent ziekten der mitrailleurhonden nader kon uitbreiden. Her-haalde besprekingen met mitrailleurcommandanten hadden totresultaat, dat vele mijner waarnemingen bevestigd werden en iknadere bijzonderheden kwam te vernemen. Ik kan niet nalaten dezeheeren dank te zeggen voor de wijze, waarop zij aan mijn verzoektot mcdedeeling hunner opgedane ervaringen gevolg gaven. In veleopzichten was omtrent deze ervaringen een merkwaardige overeen-stemming te constateeren. Erkend dient te worden, dat in het algemeen niet kan gezegdworden, dat het

oordeel over de hondentractie bij onze infanterie-mitrailleurs op het oogenblik onverdeeld gunstig luidt. Mij mochthet niet gelukken in een der bovenbedoelde commandanten eenmatig voorstander dezer tractie aan te treffen. Dit stemt des te meer tot nadenken, daar, en dit dient vooral nietvergeten te worden, wij de honden gedurende de mobilisatie nietin alle gevallen, waarin zij in hun functie als mitrailleurhond zullenkomen, hebben kunnen beoordeelen. Ik bedoel n.1. den oorlogstoe-stand, met alle gevolgen van dien. Het is meen ik overbodig thans uit te weiden over het grooteverschil, dat bestaat tusschen manoeuvres en den bewegingsoorlog.Van een vergelijking der toestanden kan in het geheel geen sprake



??? zn! ; wat bij manoeuvres goed voldoet, blijkt vrijwel waardeloosin tijd van oorlog. Aldus was het oordeel van een belgisch officier,voor wat betreft het wapen der cavalerie. In Belgi??, waar de hondentractie het eerst officieel ingevoerd is,was men in de gelegenheid, de waarde van de mitrailleurhondenwelke bij manoeuvres goed voldaan hadden, ook gedurende decampagne in 1914 te beoordeelen. Het is mij echter niet geluktvan het belgische front over den arbeid dezer honden nadere in-lichtingen te verkrijgen, hetgeen ik aan de censuur in het buitenlandmeen te moeten toeschrijven. De volgende inlichtingen verkreegik van belgische officieren, die zich momenteel hier te lande bevinden.Een dezer officieren, van erkend gezag, die mij verzocht in verbandmet tegenwoordige omstandigheden zijn naam niet te noemen,deelde mij zijn oordeel als volgt mede: ,,Mon avis est, que l\'exp?Š-rience des premiers mois de la campagne de Belgique\' c\'est-

? -diredes mois pendant lesquels l\'arm?Še a du se d?Šplacer et faire dans cer-taines circonstances, de nuit comme du jour, de longues marches,a prouv?Š que l\'utilisation des chiens pour trainer les voiturettes ? mitrailleuses n\'a pas donn?Š les r?Šsultats qu\'on en attendait." â€žLes chiens n?Š?§essitent un long dressage; beaucoup de chosesqu\'on s\'amusait ?  leur faire faire en temps de paix pour d?Šmontrerleur utilit?Š et leurs aptitudes ?  la guerre, sont impossibles encampagne. Les chiens ne sont pas assez r?Šsistants qu\'on pouvait l\'esp?Šrer;ils souffrent particuli?¨rement de la chaleur, qui occasionne desmorts subites. Leur remplacement a ?Št?Š difficile. Les chiens nondress?Šs, aboient continuellement soit dans les colonnes, soit surle terrain du combat; la nuit ils hurlent dans les cantonnements.Partout, il faut se pr?Šoccuper de leur logement et de leur nourriture.\'Een ander officier uitte zich aldus: â€žBien que les r?Šsultats auxgrands

manoeuvres en Belgique deux aim?Šes de suite ont ?Št?Š mer-veilleux, et les rapports pleins d\'enthousiasme, a la guerre malheureu-sement les r?Šsultats ?Štaient d?Šplorables. Le 8 septembre je les ai vuscrever comme des mouches." Niettegenstaande deze ongunstige kritiek vernam ik van eenonzer mitrailleur-commandanten, dat toch een gedeelte der inBelgi?? gebruikte honden ook op het slagveld schijnt voldaan tehebben. Hiertegenover staat weer het feit, dat een ander deel doorangst bevangen, op den grond ging liggen en niet te bewegen was zijnarbeid te hervatten. Tusschenwegen schijnen er niet te hebbenbestaan. Majoor Jhr. Meyer schrijft het ?Šchec der mitrailleurhonden in



??? Belgi?? in hoofdzaak toe aan de honden. Z.H.E.G. deelde mij o.a.mede, dat alhoewel aldaar een veel beter soort trekhond voorhandenis, de maximumprijs voor aankoop der honden te laag gesteld werd,hetgeen tot gevolg had, dat de aangekochte honden in bouw tewenschen overlieten. Voorts oordeelde Majoor Jhr. Meyer ook dekarren zoowel de oude als de nieuwe van minder waarde dan de onze.De belgische karren zijn te zwaar, onhandig voor de manschappenbij het verleenen van hulp in het terrein, de draagboomen zijn telang, waardoor de honden te lang zijn ingespannen en daardoormoeilijk trekken. De karren schenen te veel voorwichtigheid tehebben, hetgeen tot gevolg had, dat de honden moesten dragen:ze zijn daar niet op gebouwd en slijten dus eerder. Bij dit oordeel sloot zich eveneens aan de russische Luitenant-Generaal Fedoroff, welke van russische zijde aangewezen was,zoowel in Belgi?? als in ons land zich omtrent de hondentractie bijde

infanteriemitrailleurs gegevens te verschaffen. Dat aan de hondentrekkracht bij de infanteriemitrailleurs inspeciale gevallen, wanneer er van prima getrainde honden sprake is,voordeden verbonden zijn kan niet ontveinsd worden. Dan is hettoch veelal mogelijk de infanterie te volgen. De honden zijn minderkwetsbaar; ook de karren bieden een klein doel en kunnen de tothet gevecht ontwikkelde troepen, in verband met de dekkingen,welke het terrein oplevert, in den regel langer volgen dan, met paar-den bespannen voertuigen, welke eerder zullen moeten achter-blijven om geen verliezen te lijden. Dit is een zaak van zeer veelbelang; hoe dichter de voertuigen bij de mitrailleurstelling, hoe beterde munitie-aanvulling verzekerd is, hetgeen ook voor de mitrailleurseen levenskwestie genoemd mag worden. Men zou dan ook niet aarzelen de hondentrekkracht als de juistete beschouwen, ware daar niet aanwezig het groote gevaar, dat velehonden onzer mitrailleurpeletons, onder

bepaalde omstandigheden,het afleggen. Aan honden, bestemd voor deze peletons, dienen dus per s?Š destrengste eischen gesteld te worden. Gaan wij thans na, wat degerequireerde honden van ongedresseerd tot afgericht ons geleerdhebben. Hierbij dient niet uit het oog te worden verloren, dat inbetrekkelijk zeer korten tijd een groot aantal honden moest wordenaangekocht. Hieraan meen ik te moeten toeschrijven, dat, uit hetvan dubieuse kwaliteit zijnde aangeboden materiaal, honden ge-vorderd zijn, welke in normale omstandigheden voor mitrailleur-trekhond niet in aanmerking zouden zijn gekomen. Op bouw, watbetreft den stand v????r, de sterkte van de achterhand, en de voet-



??? zolen mag per s?Š niets toegegeven worden; ook dient vooral aandachtaan zijn laatste bestemming te worden geschonken en moet menverrichtingsproeven verlangen om zijn uithoudingsvermogen tekunnen beoordeelen. Voorts is het noodzakelijk, dat een nauwkeurigedeskundige keuring op eventueel voorhanden orgaangebrekeningesteld worde. Evenals dit bij iedere militieplichtige geschiedtom zijn geschiktheid voor den militairen dienst te kunnen beoor-deelen en dit eveneens het geval is bij aangeboden remontepaarden,mag een nauwgezet veterinair onderzoek van den hond in het bij-zonder van hart en longen niet achterwege blijven. Was dit hetgeval geweest dan zou stellig meermalen tegen aankoop zijn ge-adviseerd; aldus zouden vermoedelijk geen honden in de kennelsgekomen zijn, met hartgebreken,(zooals ik er aantrof), welke henten eenenmale als trekhond ongeschikt maakten. Naar ontvangeninlichtingen meen ik, dat de gemiddelde prijs der honden per

peletonf 50 a f 60 bedroeg en, hoewel goed betaald, waren niet alle hondenzelfs op het oog voor het doel geschikt. De eisch, dat een sterkedruk op de achterhand moet kunnen worden doorstaan faaldesomtijds. In het algemeen waren de honden spoedig aan hun nieuwe om-geving en nieuwe meesters gewend. De uitzonderingen op den regelvormden gevallen van ,,heimwee" en ,,valschheid". Bekend, mag verondersteld worden, dat in ernstige gevallen,,heimwee" ongeneeslijk is, tenzij teruggave aan den ouden meestertijdig volgt. ,, Valschheid" is in den regel het gevolg eener slechte behandelingvan den hond; slechts bij uitzondering een karaktertrek. Doorgoede behandeling, gepaard aan doelmatige africhtoefeningen,wordt de valschheid meestal overwonnen. Toch moet mijns inziensstreng worden gelet, dat geen valsche honden worden aangeschaften nog minder moet hiermee worden gefokt. Zelfs al is de valschheidniet bepaald een karaktertrek, dan zal ook bij een goede

behandelingde uiting hiervan op de meest onverwachte oogenblikken optreden.Herhaalde malen is n.1. gebleken, dat dergelijke honden steedsonbetrouwbaar blijven en men dus steeds voorzichtig moet zijn.Het wegnemen van de niet geheel leeg gegeten etensbak, of wanneerzijn spangenoot dit restje voor zijn rekening wil nemen, kan,alhoewel in den laatsten tijd van valschheid van den hond geensprake meer was, tot ernstig bijten van verzorger of spangenootaanleiding geven. De hond is door zijn zenuwachtigheid een dier, dat met de



??? meeste kalmte moet worden behandeld; hij is daarvoor zeer gevoelig.Helaas laat de behandeling bij onze manschappen met hun ruwenvolksaard, als ze niet onder toezicht zijn, juist tegenover den hondveel te wenschen over. Bij mij heeft zich dan ook de meening geves-tigd, dat de ongunstige resultaten met de hondenbespanning inden aanvang der mobilisatie verkregen, voor een deel moet wordentoegeschreven aan ruwheid en aan onbekendheid met aard. behan-deling en vermogen van den trekhond bij het personeel. In hetnajaarvan 1915 verscheen gelukkig het ontwerp voorschrift NÂ°. ixo eneen juiste toepassing van de bepalingen daarin vervat, liet niet naeen gunstigen invloed op de honden te hebben. Tot de slechte eigenschappen van den mitrailleurhond, welkevan niet te onderschatten beteekenis zijn, behooren zijn voort-durende vechtlust, bijten en blaffen. Gehoorzaamheid aan commando\'s, als: liggen, opstaan, voor-waarts en halt, wordt de

dieren gauw geleerd; aan het marcheerenin een infanteriecolonne geraken de honden gewend; het loopen vanhet tempo der in rust marcheerende infanteriecolonne valt debeesten moeilijk; het samenloopen in het span gaat in den regelvrij spoedig in zijn werk, maar het gewennen van de honden aanelkaar loopt helaas niet vlot van stapel. Toch is dit een noodzakelijkiets in tijd van oorlog; wanneer een gerequireerde hond, den uit-gevallene moet vervangen. In deze geven paarden slechts bij hoogeuitzondering last. Een geringe onhandigheid van een geleider, het ondervinden vaneen plotselinge weerstand bij het trekken, kan tot gevolg hebben eenverwoede vechtpartij van het span. Voortdurend moeten dehondengeleiders op hun hoede zijn de honden van hun span nietin de nabijheid van andere te brengen. De geringste oorzaak, b.v.schrikken, kan alsdan tot vechten aanleiding geven. Men moetdergelijke gevechten gezien hebben om over de geweldige

woededer honden te kunnen oordeelen. Niet zelden komt het ook voor,dat de honden van de verschillende secti??n van een peleton elkanderals \'t ware niet kunnen zien en zoodra ze in elkanders nabijheidkomen bestaat er groote kans, dat zij gaan vechten. Het komteveneens voor, dat honden, welke sedert geruimen tijd in ?Š?Šn spanloopen en steeds naast elkaar in den stal gelegen hebben, soms omde geringste oorzaak in een gevecht gewikkeld worden, alsof zijelkander verscheuren willen. Het vechten geeft in den regel ver-scheurde of afgehapte ooren en heeft de meest ernstige huid- enspierverwondingen tot gevolg, welker behandeling vaak geruimentijd vordert, waardoor de honden vele weken en soms maanden uit



??? dienst moeten gesteld worden. Bij een gevecht der honden kankalmte alleen ons redden. Slaan en vooral rukken, waartoe gewoon-lijk het personeel overgaat, is het meest fataal. Hebben twee hondengevochten, dan ontstaat een blijvende vijandschap en is een samen-brengen in ?Š?Šn span somtijds verder uitgesloten. Lt. Lagerwerffis van meening, dat het hardloopen met de honden aan den lijn endergelijke voor de dieren opwindende manoeuvres, dikwijls de grond-oorzaak van vechten zijn. Voorts is hem gebleken, dat wanneermen twee aan elkaar vreemde honden onderling wil wennen,het strakhouden van de lijnen, bij het elkaar besnuffelen, uit angstvoor vechten, juist aanleiding daartoe wordt. Hooge activiteitvan het dresseerend personeel, het loshouden van de lijnen, zoodatde honden zich geheel vrij gevoelen, waarborgt, volgens hem,het meest een vreedzame kennismaking. Treedt vechtlust op,merkbaar aan gegrom, opstaande haren, enz. dan is

onmiddellijkdoorloopen en medevoeren in tegenovergestelde richting het bestemiddel. Ik kan deze meening volkomen onderschrijven. Fokkershebben in den regel van vechtlust hunner honden weinig last.Dit moet mijns inziens daaraan toegeschreven worden, dat de hon-den los loopen. Kon in den mitrailleurkennel hiervan sprake zijn,dan zou stellig het ernstig en veelvuldig voorkomende vechten derhonden onderling tot een minimum gereduceerd worden. Bestraffingmoet onmiddellijk na een fout geschieden en nimmer onrecht-vaardig zijn, wat dit aangaat heeft de hond een sterk rechtvaardig-heidsgevoel. Met slaan dient men voorzichtig te zijn ernstige letselszooals ooggebreken en kreupelheden kunnen er door veroorzaaktworden en afkeuring van den hond voor den velddienst tot gevolghebben. Het ontwerp voorschrift NÂ°. 110 zegt in punt 27 aangaande hetscheiden van vechtende honden: â€žheeft niettegenstaande de ge-nomen voorzorgsmaatregelen,

toch een gevecht plaats, dan gaande betrokken hondengeleiders naar de beide vechtenden, vattenhet stropeinde van den halsband beet, en trekken de keel dichtzonder daarbij de honden van elkander te trekken." Terecht staatin dit artikel vermeld: doet men dit laatste dan kunnen scheur-wonden ontstaan, die moeilijk te genezen zijn. Heeft de vechtendehond beet, dan klemt hij door zijn woede, de tanden steeds dieperin huid en spieren. Het scheiden van vechtende honden gaat,het voorschrift opvolgend, in den regel niet zoo eenvoudig, is zelfsgevaarlijk, daar de aldus aangewende pogingen tot gevolg hebben,dat de manschappen ernstige bijtwonden oploopen. Ten einde ditte voorkomen, en de honden zoo spoedig mogelijk te scheiden,



??? heeft zich als de beste methode uitgewezen de begieting met koudwater. Dit middel is veelal met succes door verscheidene mitrailleur-commandanten toegepast. Ook door knijpen in den staart van denvechtenden hond kan loslaten verkregen worden. Dit middel isechter gevaarlijk. â€žBijten\'\'\'\' is niet af te leeren; bijters moeten als ongeschikt voorde tractie worden beschouwd, daar zij in den regel voor geen ver-betering vatbaar zijn. Voortdurend geven zij aanleiding tot onder-linge vechtpartijen, zoodra zich maar een gelegenheid voordoet.Ook voor het personeel blijven zij steeds gevaarlijk. In verband met de bijtwonden welke bij de manschappen voor-komen, heb ik de plaatsing van den hospitaalsoldaat van denregimentstaf, in de onmiddellijke nabijheid van het peleton, dik-wijls als een zeer juisten maatregel kunnen constateeren. Op dehoogte zijnde van het verleenen van eerste hulp bij ongelukken iszijn aanwezigheid om als

zoodanig ook bij de honden op te tredenvan niet te onderschatten waarde. ,,Blaffen" treedt vrij spoedig op en is om vele redenen af te keuren,ja zelfs gevaarlijk. Een typisch verschijnsel is te velde, dat bij hetblazen van signalen, het bezigen van de tirailleurfluit, het makenvan muziek, het komen van een ordonnans, de rust bij de hondentotaal verstoord wordt. Ook in den kennel tegen het uur van uitrukken, bij de voorbe-reiding daarvan, bij het aanspannen â€” v????r den maaltijd â€” bijde komst van vreemde honden en personen, komt blaffen voor.Als\'regel is het een algemeene eigenschap. Ook des nachts kwamhet vaak voor, dat het blaffen van een hond in de omgeving totgevolg had, een algemeen geblaf der mitraileurhonden, waardoorde opstellingsplaats aan den vijand bekend werd. Voor het uit-rukken winden zich de nerveuse honden zoodanig op, dat ze danreeds vermoeid zijn. Ook spant zich dit soort honden het eerstehalf uur

voor de karren te veel in, hetgeen in niet geringe matebijdraagt tot het spoedig vermoeid zijn. Het tegengaan van ditblaffen heeft groote moeite en blijkt soms hopeloos. Hoe minder hetgeschiedt, hoe beter is de africhting der honden en het toezichtop den dienst der manschappen. Ook staat het blaffen in directverband met den arbeid der honden. Hoe meer er geoefend wordt,hoe rustiger de honden in hun hokken liggen. Daar liggende hondenzelden blaffen, staat in meergenoemd ontwerp voorschrift zeer juistvermeld, dat van deze eigenaardigheid partij moet getrokken worden



??? om, met behulp van de africhting, elk blaffen van de honden tegente gaan. Al is nu het blaffen in den stal of zijn omgeving niet ge-wenscht, te velde mag hiervan absoluut geen sprake zijn, daar eenmitrailleurpeleton met blaffende honden alsdan niet te gebruikenis. Toegegeven moet worden, dat men het in vredestijd door dressuurver kan brengen, doch vast staat tevens, dat in de bovengenoemdegevallen en vooral als de kolonne niet marcheert het werkelijknooit geheel te voorkomen is. Zoogenaamde blaffers zijn ongeneeslijk en zeer schadelijk in denkennel. In het bijzonder moeten ketting- of waakhonden, die alszoodanig dienst deden, worden geweerd. In NÂ°. 44 van de Nederlandsche Hondensport zegt H. M. K.in een artikel ,,de oorlog en de honden": ,,toch heb ik hooren ver-luiden, dat de .mitrailleurhonden in den strijd niet steeds voldaanhebben en wel vooral tengevolge van het op ongewenschte oogen-blikken blaffen, waarvan men

het meeste last had het laatste uurv????r den middagmaaltijd. Dit werd toegeschreven aan een nietdoelmatige voeding en verpleging, zoodat kort voor den maaltijdeen hongergevoel de dieren te gemakkelijk luidruchtig maakt."H. M. K. meent, dat met een doelmatige verpleging en voedingdergelijke nadeelen wel te voorkomen zijn. Hierin vergist zich H.M.K., want zelfs bij de beste regeling van voeding en verplegingblijft het blaffen nimmer achterwege. Majoor Jhr. Meyer deelde mij mede, dat zijns inziens hetbezwaar van blaffen zoo noodig te verhelpen is, door het wegnemenvan de stembanden. In deze komt de amateur in conflict metden deskundige. Van een verhelpen van het blaffen door operatiekan volgens mij geen spake zijn; de kunstbewerking n.1. komt mijernstiger voor, dan de kwaal reeds is. Dr. Jakob, leider der kliniek voor kleine huisdieren aan \'s RijksVeeartsenijschool drukte zich dienaangaande als volgt uit: ,,deoperatie moeten

wij beslist ontraden en komt ons absurd voor". Het eenige middel om den honden het blaffen af te leeren is tezoeken in dressuur. Aldus kan men het bij een enkelen hond verbrengen. Bij het veldleger is echter gebleken, dat het een utopie iste meenen, dat het blaffen der honden van ?Š?Šn peleton te onder-vangen is, door een goede dressuur. ,,Wennen aan Vuurgeluid". Aan het vuurgeluid van mitrail-leurs, geweren en zelfs artillerie gewenden de honden spoedig,zij bleven daarvoor gewoonlijk ongevoelig. Hoe de honden zichgedroegen, nadat zij onder vijandelijk werkdadig vuur kwamen



??? en zich treffers, dus verwondingen voordeden, zullen wij ver-moedelijk na het be??indigen van den tegenwoordigen wereldkrijgvernemen. Wel is bekend, dat aangeschoten honden geweldigkunnen janken, hetgeen aanleiding kan geven tot aanwijzigingenvoor den vijand van de opstellingsplaats van de mitrailleursectie.Hoog kunnen in dit opzicht de verwachtingen niet gespannenzijn, te minder daar het personeel dan waarschijnlijk de op datoogenblik dubbel vereischte kalmte zal missen. Bij het opsommen van de voord?Šelen, welke de hondentractiebiedt, zeide ik reeds, dat men geneigd zou zijn, deze trekkracht alsde juiste te beschouwen, ware het gevaar niet voorhanden, dathet meerendeel der thans aanwezige honden onder bepaalde om-standigheden het aflegt. Wat nu den invloed der jaargetijden aangaat, is gebleken, dat dewinter het meest gunstig voor de mitrailleurhonden is, de zomerhet meest nadeelig. Droge strenge

koude maakt de honden vroolijken levendig; groote droge hitte maakt ze loom en put hen in minderdan geen tijd uit. Koude hindert niet, wel vochtigheid. Bij warmeweersgesteldheid was duidelijk te constateeren, dat de mitrail-leurhonden weinig weerstand tegen de warmte bezitten. Ondanks het geregeld nat maken van cle hoofden, vielen geregeldvele honden, gedurende zelfs zeer korte marschen, achtereenvolgensuit. Andere die zich op marsch goed hadden gehouden en oogen-schijnlijk in goede conditie thuiskwamen, overleden eenige urenlater aan de gevolgen van oververmoeidheid (surmenage). Nietzelden kwam het voor, dat bij groote hitte verscheidene hondenmoesten worden uitgespannen. Dit geregeld laten drinken der honden is per s?Š noodzakelijk.Een jachthond in actie, de hond achter een fiets of onder een rijtuig,zien wij dit eveneens doen, waar zich daartoe gelegenheid biedt.Aan de zuiverheid van het water wordt

zelfs geen aandacht ge-schonken. De hond heeft beslist een groote behoefte aan drinken. Zelfsop de koudste dagen wordt een teug water tijdens de oefeningmet graagte genoten. Voedsel kan de hond beter ontberen dandrinken. Door training is in deze niets te verkrijgen; integendeel,de commandant, die verzuimt de honden, zoo vaak als dit slechtskan, te laten drinken, zal op marsch bedrogen uitkomen. Door zijntemperament laat de hond zich niet zoo gauw uitvallen; hij blijftdoortrekken, totdat hij er ten slotte bij neervalt. Dit heeft zichook uitgewezen tijdens de campagne in Belgi??. Het drinken en uitspannen veroorzaakt natuurlijk groot opont-



??? â€” 8i7 â€” houd; aan snelheid wint het mitrailleurpeleton daardoor niet.Met vrij groote zekerheid kan ook gezegd worden, dat het gedurendede zomermaanden, voor verschillende commandanten van mitrail-leurpeletons een kwelling is geweest, bij warm weder, gedurende deoefeningen steeds te moeten denken of de honden zouden kunnenpresteeren, wat van hen ge??ischt wordt. Meermalen kwam het dan ook voor, dat bij warm weer en in losterrein, de reglementaire marschsnelheid van 5 K.M. per uur, nietkon worden bereikt. Sterker sprak dit nog bij marschen in verbandmet andere onderdeelen. Op warme dagen, bij groote oefeningenhebben de mitrailleurhonden zonder eenigen twijfel niet aan deverwachtingen voldaan. Men moet ook niet vergeten, dat alsdanvan den mitrailleurhond in het algemeen meer ge??ischt wordt danvan den trekhond. Bij afstandsmarschen moest vaak, ten einde dehonden te sparen, overgegaan worden tot het

afwisselend latentrekken van de karren door ?Š?Šn hond. Dikwerf kwam het ook voor,dat de beide honden moesten uitgespannen worden en het be-dieningpersoneel de karren moest trekken â€” een en ander tervoorkoming van totale uitputting der honden. Bij meerdaagsche oefeningen werd behalve van de warmte veellast van ondervonden van het ,,doorloopen" van de voetzolen derhonden. Dikwijls moesten dan de honden uitgespannen en optreinvoertuigen meegevoerd worden. En dit zelfs, terwijl de karrenniet met munitie waren bepakt. Terecht stelde ik dus als een der voornaamste eischen voor denmitrailleurhond, dat de voetzolen stevig elastisch moeten zijn.Door het trekken hebben de voetzolen en nagels het meest te lijden.Elke wagen der mitrailleurs heeft model bepakt een gewicht vanruim 200 K.G., zoodat elke hond ongeveer 100 K.G. moet trekken.Dit gewicht nu levert op den langen weg geen bezwaar op; in hetterrein echter is dit

te hoog. Op den langen keiweg, op straat-,macadam- of grintwegen lijden de voetzolen het meest. Zoo kwameno.a. na een marsch van 36 K.M. met 22 honden niet minder dan 6kreupel thuis met tot op het leven afgesleten nagels of doorgeloopenvoetzolen. Het bedenkelijke van deze kreupelheid is, dat de hondenvoor 3 a 4 weken en soms langer aan den dienst onttrokken zijn.Het zijn meestal dezelfde honden, die dit euvel na veel loopen ver-toonen. Noodzakelijk is, dat de voetzolen voortdurend terdegeonderhouden en gecontroleerd worden. Het soms aanbevolen teerender voetzolen kan niet als eene bescherming aangemerkt worden,omdat de bij- en nawerking van dit middel schadelijke gevolgenkunnen hebben. Of tegen dit euvel in het algemeen lederen be-



??? schermers afdoende zullen zijn, welke bij jachthonden bij arbeidop stoppelvelden, wel met succes aangewend worden, valt tebetwijfelen. Ten einde de honden te sparen, werd in verband met het door-loopen der voetzolen en het in uitgeputten toestand thuiskomenna meerdaagsche oefeningen door hoogere chefs terecht bepaald,het meevoeren der karabijnen van de hondengeleiders op de karren,achterwege te laten en voorts ter onderhouding van de goedegesteldheid der honden, het verbod tot gaan met de karren op zeergeaccidenteerd terrein. Niet alleen bij warme weersgesteldheid, doch ook in de afgeloopenwintermaanden op modderige en met sneeuw bedekte wegen,hadden de mitrailleurhonden het te kwaad, hetgeen uit onderstaan-de opgave van de verrichtingen van een onzer mitrailleurpeletonsgedurende een tiental dagen blijkt. Ik diende dan ook in te grijpenen te adviseeren den honden enkele dagen rust te gunnen, ten

eindete voorkomen, dat de gevechtsvaardigheid van het peleton er verderdoor zou lijden. De oefeningen en de uitwerking bij de honden, waren volgensopgave van den peletondetachementscommandant aldus: Op 16 Febr. Marschoefening van 9.30 v.m.â€”12 n.m. marsch-snelheid 6 K.M. per uur. Op 16 Febr. Marschoefening van 8â€”10 n.m. (avondoefening). Op 17 Febr. Oefening op de heide door slechte wegen en overmoeilijk begaanbaar terrein (o.a. greppels en heuvels), 17 hondenziek, waarvan 3 op wagens naar huis vervoerd werden. Op 18 Febr. Bataljonsoefening. Uitgerukt werd met 22 niet ziekehonden, de overigen waren ziek op stal â€” hadden rust wegensoververmoeidheid. Weder vielen 3 honden uit; zij waren n.1. nietvoldoende uitgerust van de oefening van den vorigen dag. Van 19â€”23 Febr. Geen oefeningen in groot verband vondenplaats. Op 24 Febr. Groote oefening op de heide â€” de mitrailleur-karren volgden den troep

op landwegen. Zes honden vielen uit,hetgeen toegeschreven werd aan de slechte wegen met diepe karren-sporen en het gaan in een te langzaam tempo achter een infanterie-afdeeling. Daardoor moesten de honden te zwaar trekken en warenaldus te spoedig buiten adem. Op 25 Febr. Oefening in het poldergebied. Hierbij vielen 7 hondenuit en moesten 2 hiervan op een wagen worden medegevoerd. Hetpeleton volgde den troep gedeeltelijk op modderige en met sneeuwbedekte landwegen.



??? In verband met kantonnementsverwisseling zag ik de honden vandit peleton gedurende de maand Maart niet. Op i April echter wasdit wel het geval, daar het alhier weder in kwartier kwam. OpMaandag 3 April, een pracht voorjaarsdag met voor den tijd vanhet jaar te warme weersgesteldheid, maakten de honden des morgenseen marsch van Â? 15 K.M., met een tempo van Â? 6 K.M. per uur.Ik zag de honden in den stal bij thuiskomst, zoowel als ruim ?Š?Šnuur later. Bij mijn komst in den stal was van blaffen geen sprake,alhoewel dit regel is. Het meerendeel der honden lag op den buikmet uitgestrekte ledematen, hijgende, de tong uit den mond,v????r de ligplaats in het zand. De algemeene indruk was, dat dehonden zeer vermoeid waren. Slechts twee van de uitgerukte hon-den maakten hierop een uitzondering. Naar deze honden een naderonderzoek instellende bleek, dat zij voor den aankoop in het bezitwaren van een lorrenkoopman, die

in den regel een afstand vanruim 25 K.M. per dag aflegde. Geeft deze waarneming niet tedenken? Sedert maanden zijn de honden reeds voorhanden, terwijlde toen aanwezige commandant, wat betreft kijk op honden enhunne verzorging, als zeer geschikt moest worden beschouwd. Dat vorenstaande ook de aandacht van dierenbeschermersgetrokken heeft, kan uit het volgende afgeleid worden. Het bestuur van de afdeeling Nederland van den Internatio-nalen Bond der Christelijke Kerken tot Bescherming der Dierenen tot Bestrijding der Vivisectie heeft zich n. 1. tot den Ministervan Oorlog gewend met een request, waarin het ernstige klachteninbrergt, ten opzichte van de behandeling van mitrailleur-trekhonden. â€žBij eene oefening is het voorgekomen, dat een kar, waaropeen kist met 4000 patronen, getrokken moest wordendoor tweehonden, uren lang, door zwaar, bijna onbegaanbaar terrein,zooals hooge heide en mul zand oplevert. Bedoeld

mitrailleur-peleton nam deel aan eene groote oefening,\'s Morgens acht uur werd afgemarcheerd van het kamp. Na eenmarsch van een half uur ging het langs een karrespoor de hoogeheide door, afgewisseld door een muilen zandweg. Zoo werd detocht voortgezet door benauwende stofwolken en bij brandendezon, waardoor de honden het al spoedig te kwaad kregen. Naeen uur werd, terwijl de infanterie nog voortmarcheerde, halt ge-houden in de schaduw van een eenzaam gelegen boerenhoeve,waar aan de dieren vlug drinken werd gegeven, om terstondweer in versnelden pas voort te gaan. Een der trekdieren begonverschijnselen van onpasselijkheid te vertoonen. Het dier had



??? kennelijk het eind zijner krachten bereikt en bood eentreurigenaanblik. Een reservehond verving het. Kort daarop werd nog eens halt gehouden en konden dedieren, hijgende in de brandende zon neerliggende, een oogen-blik rust genieten. Daarna begon de eigenlijke oefening en op-nieuw herhaalde zich de dierenkwelling. Het ging ook verderover moeilijk terrein en daarbij hielp het niet of de menschenuit deernis hielpen meetrekken. Het hijgen der dieren ging over in een heesch rochelen en bijeen?Š sectie viel een der honden dood neer tengevolge van hetovermatige trekken. Bij een der secties werden daarop de honden uitgespannen ende karren vastgemaakt aan enkele nabijzijnde. door paarden ge-trokken patroonwagens. Zoo kwam men verder. Achterblijvenwas door den regimentscommandant verboden met het bevel,dat, wanneer de honden niet meer voortkonden, de karrendoor manschappen der infanterie moesten

worden voortgetrokken.Het lijkt zeer bezwaarlijk te bepalen, wanneer daarvoor hetoogenblik is gekomen. Na veel heen en weer trekken, zooals dit bij de oefening tepas kwam, werd een dorp bereikt, waar de oefening was afge-loopen. Het peleton werd verzameld en was na de genoten rustop zichzelf aangewezen om vandaar weer door de heide huis-waarts te marcheeren. Enkele militairen bleven met de uiterst vermoeide dieren achter. Om half vijf waren zij met de misbruikte dieren na nog veelgemartel thuis. Het resultaat was, dat een der honden gestorvenwas en drie doodziek waren; een van deze laatste werd op eenhondenkar en een andere op een ziekenbrancard meegevoerd. Bij iedere groote meerdaagsche oefening, haast zonder eenigeuitzondering, hebben zich dergelijke tafereelen afgespeeld, en terecht werd dan ook in deze door den Commandant van hetVeldleger de aandacht gevestigd op het bepaalde in het voor-

schrift mitrailleurs nopens het verkenen van hulp door man-schappen aan de mitrailleurhonden, bij verplaatsing door moei-lijk terrein of bij voor de honden ongunstige weersgesteldheid.Tot sparing van de krachten van de honden dienen alsdan demanschappen de mitrailleurs, munitie- en gereedschapskisten tedragen." Het sparen der honden is in tijd van vrede zeer goed mogelijk,maar in werkelijkheid tijdens den oorlogstoestand met alle ge-volgen van dien, is dit uitgesloten; dan zullen aan de honden eischen



??? gesteld worden, waaraan zij met welken goeden wil ook bezieldniet kunnen voldoen. Aan voeding, ligging en verzorging kan als-dan niet die zorg besteed worden, die zij zeer stellig vereischen.De inkwartiering der honden is lang niet gemakkelijk. Zij dientvooral in tijd van oorlog met zorg uitgekozen te worden, omdatde honden in vreemde omgeving onrustig zijn en veel leven maken.Een droge ligplaats, die de honden per se behoeven, zal te veldeniet steeds te vinden zijn. In tijd van oorlog zullen gevorderde honden in de verliezenaan trekhonden moeten voorzien. Deze honden zijn niet afge-richt â€” de dressuur duurt tamelijk lang; meerendeels zullen zijechter onbruikbaar zijn wegens het gemis aan eenigen waarborgomtrent uithoudingsvermogen. De hondentractie bij onze infanteriemitrailleurs hoorde mensteeds kwalificeeren als â€žgoedkoop". Ik heb redenen dit te be-twijfelen. De gemiddelde koopprijs der honden was vrij hoog.Hierbij komt, dat

tijdens de mobilisatie reeds vele honden ge-storven zijn. De hond is dan ook over het algemeen een gevoeligdier; ziekten van hart en nieren, longen en darmkanaal komenvrij veel voor. Een statistiek betreffende ziekten en sterfte onderde mitrailleurhonden, zou dit kunnen bevestigen. l)e uitrukkings-staten der mitrailleurpeletons kunnen bewijzen dat slechts bijhooge zeldzaamheid met alle aanwezige 36 honden uitgeruktkan worden. Jammer is het, dat met betrekking tot den veterinairendienst bij de honden der infanteriemitrailleurs eerst sedert 1 April j.1.op model ziekenrapporten bijzonderheden, zooals ziekten, sterfteenz. officieel worden vermeld. Waren deze rapporten vanaf hetbegin der mobilisatie ingediend, dan zou een overzicht ervandc bewijzen geleverd hebben in hoeverre de hondentractie goedkoopis. Bij de proefsectie toch was buiten twijfel gebleken, dat vaneen goedkoope tractie door de honden geen sprake kon zijn.Van het oorspronkelijke

achttal honden, dat door Maj. Jhr. Meyeraangeschaft is, tegen prijzen van 40â€”75 gulden moest 37^ pet.als ongeschikt worden afgekeurd. (Zie Milit. Spectator 1913blz. 434). Ook de onderhoudskosten per hond en per dag vallen te veldeniet mee. Deze hebben zelfs tot / 0.70 per dag en per hond bedragen.Bij de proefsectie kostte het onderhond per hond slechts / 0.18per dag. In deze dure tijden zijn paardenvleesch, rijst, brood enz.niet goedkoop en den administrateur van een mitrailleurpeletonkomt mijns inziens lof toe, wanneer hij met gebruikmaking vanafval en resten uit de keukens en het overblijvende brood der



??? manschappen, kan verkrijgen, dat te velde de onderhoudskostenper hond en per dag / 0.30 niet te boven gaan. Tevens dient gewezen te worden op het gemis aan reserve-honden; verscheiden weken verloopen voordat aanvulling vaneen overleden hond geschiedt. Wij weten voorts dat de verzorgingder honden veel tijd vordert en dat aan het personeel voor eenbehoorlijken omgang met de honden hooge eischen gesteldworden. Wel worden reservemanschappen gevormd uit de compagnie??n,een maatregel van belang bij gebrek aan een volkomen organisatieder mitrailleurtroepen, doch dat op deze wijze het steeds function-neeren eener mitrailleur?Š?Šnheid gewaarborgd wordt, moet doorden vakman betwijfeld worden. Tevens moet erkend worden, dat de karren in het algemeennog steeds te wenschen overlaten, en dat men nog steeds naareen goede kar zoekende is. Assen, wielen, banden en krom getrokken trekstangen ver-eischten een

niet onaanzienlijk bedrag aan reparatie en vernieuwing.De wielen zijn gelijk aan die van de fiets, doch wat zwaarderen ook voorzien van luchtbanden. Reeds bij de proefsectie vormdenzij het teerste gedeelte van het voertuigje, en punctures vooralwaren geen onbekende voorvallen. Ook met massieve banden zijnproeven genomen; deze hebben echter niet voldaan. Te hevigschokken van het materieel en te zwaar trekken voor de.honden,deden hen voor de karren ongeschikt oordeelen. De omgebogen stangen van de mitrailleurkarren type 1914hebben aanleiding gegeven tot verwondingen, welke veroorzaaktwerden door het oog, dat aan de buitenzijde benedenwaarts vande omgebogen stang zit. In het oog moet de mousqueton van denbuikriem worden gehaakt. Ook bij karren, waar dit ook aan debuitenzijde bevestigd was, konden verwondingen worden gecon-stateerd. De oorzaak dezer telkens voorkomende verwondingenis daarin te zoeken,

dat de omgebogen stang aan de buitenzijdete lang is en bij zijwaarts trekkende honden voortdurend tegende flanken of den rug van de honden schuurt. Het doet er dan ookweinig toe, of aan het ondereinde van die stang zich al dan nieteen oog bevindt. Noodzakelijk dient de omgebogen stang zooveelkorter te worden gemaakt, dat de hond zich daar vrijelijk onderbewegen kan en bovendien de bevestiging van den buikriemzoodanig te wijzigen, dat de mousqueton bevestigd werd aaneen oog, dat zich aan het dichtst bij de trekstang gelegen gedeeltevan de omgebogen stang bevindt, zoodat de hond bij het buiten-



??? waarts trekken niet tegen scherpe metalen deelen kan komen,maar uitsluitend tegen leer. Van militair-veterinair standpunt de tractie bij onze infanteriemitrailleur beschouwende, ben ik, hoe aardig voor een opper-vlakkig toeschouwer deze lijkt, tot de conclusie gekomen, dat demomenteel voorhanden hond als trekkracht voor mitrailleurs zeerzeker geen betrouwbaar materiaal is. (Slot volgt.) Berichten. Personalia. Benoemd: tot lid der Gezondheidscommissie te Zwolle. Dr. H. C. L. E. Berger. Bij Koninklijk besluit van 12 October 1916 nÂ°. 17 zijn, met ingang van ?•6 Oc-tober 1916, op hun verzoek, eervol ontslagen als Rijkskeurmeester in bijzonderendienst, respectievelijk te Arnhem en te Utrecht, de veeartsen F. W. van Dulmen J. P. van der Slooten, en is tot wederopzegging benoemd tot Rijkskeur-meester in bijzonderen dienst te Arnhem J. P. van der Slooten, directeur van hetgemeente-slachthuis aldaar. Bij Koninklijk besluit d.d. 20 October 1916

nÂ°. 32 zijn, met ingang vani November 1916, tot wederopzegging benoemd tot plaatsvervangers van dendistrictsveearts wien Rotterdam als standplaats is aangewezen, de veeartsenJ. P. L. Goemans, te Schiedam, en J. Kranenburg, te Klaaswaal. Bij Kon. besluit: is benoemd tot plaatsvervanger van den districtsveearts, wien Leeuwardenals standplaats is aangewezen, de veearts S. Kingma, te Menaldum, gemeenteMenaldumadeel. Bij resolutie van den Minister van Koloni??n, van 11 October 1916, afdeeling D, nÂ°. 60, zijn C. P. A. Dieben en J. Merkens, beiden te Utrecht, gesteld terbeschikking van den Gouverneur-Generaal van Nederlandsch-Indi??, om daar te landete worden benoemd tot veearts bij den burgerlijken veeartsenijkundigen dienst. Benoemd: totadjunct-inspecteurbij den burgerl. veeartsenijk. dienst in Ned.-Indi??,Dr. B. Vrijburg, thans tijdelijk belast met de waarneming van die betrekking. Belast: voor den verderen duur van het aan

den Insp. bij den burg.-veeartsenijk.dienst in Ned.-Indi?? C. A. Penning verleend verlof naar Europa, met de waarne-ming der betrekking van adj.-insp. de gouv.-veearts Dr. Ch. Th. G. H. de Wilde. Belast: met den burg.-veeartsenijk. dienst in de res. Cheribon, de gouv.-veeartsa. C. a. Heshusius. Dr. H. A. Vermeulen is benoemd tot lid van het Genootschap ter> bevor-dering van Natuur-, Genees- en Heelkunde. Verbetering. In het artikel â€žTwee nieuwe klemhoefijzers" in de vorigeaflevering is abusievelijk gesproken van â€ždilitator", wat had moeten zijnâ€ždilatator".



??? STAAT van de gevallen van besmettelijke veeziekten, in Nederland geconstateerd geÂ?durende de maand September 1916. Opgemaakt door het Ministerie van Landbouw, Nijverheid en Handel.(De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal eigenaren aan onder wier vee de ziekte werdgeconstateerd). Provincie. Veepest. Longziekte. ui<u<dn S 3 rc c u -??c0s Kwade droes enhuidworm. Schurft bij paarden schaap. Schaapspokken. Rotkreupel. Vlekziekte. Trichinenziekte. Miltvuur. Honds*dolheid. tj ^ i â€ž =2 Â?f,b Z- > a" m Friesland .... â€” â€” â€” â€” 24(2) â€” 136(11) 28(21) â€” 4(4) â€” â€” â€? Groningen .... â€” â€” _ 7(2) â€” 10(1) â€” â€” â€” â€” â€” Drenthe...... â€” â€” â€” 208(30) â€” â€” â€” â€” â€” â€” Overijsel .... â€” â€” â€” â€” â€” â€” 2(1) â€” â€” â€” â€” Gelderland .. â€” â€” â€” 1(1) _ â€” â€” 3(2) â€” 1(1) - â€” Utrecht..... â€” â€” â€” 1(1) _ â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” NoordsHolland â€” - â€” â€” â€” 16(5) â€” 3(3)

â€” â€” Zuid*Holland â€” â€” â€” â€” 177(4) â€” 22(2) 81(36) â€” 2(2) â€” â€” NoordsBrabant â€” â€” â€” â€” â€” _ â€” 12(10) â€” 4(4) â€” â€” Limburg...... â€” â€” â€” â€” â€” â€” 17(1) â€” â€” â€” â€” â€” HET RIJK .. 2(2) 416(38) | _ 201(20) 126(70) â€” 14(14) â€” â€” Vroeger geconstateerde ziektegevallen, welke begin September 1916 nog niet ge??indigd waren. Gelderland.... â€” â€” â€” â€” â€” 10(2) â€” â€” â€” â€” â€” Zuid=Holland - - â€” â€” 119(3) â€” 542(15) â€” - â€” - â€” NoordsHoIland â€” â€” â€” â€” 36(3) â€” 177(21) - â€” â€” â€” â€” Friesland ..... â€” â€” â€” - 362(9) â€” 825(52) â€” â€” â€” â€” - Groningen . .. â€” â€” â€” â€” â€” - 84(8) â€” â€” â€” â€” â€” Drenthe...... 83(7) 8(6) HET RIJK .. â€” - _ 600(22) f - 1646(104) â€” â€” - â€”



??? Het Mond- en Klauwzeer in Friesland, door H. VAN STAA. . Hoewel het gelukt is het Mond- en Klauwzeer voor goed (althansvoor eenigen tijd) uit Nederland te verdrijven, komt het mij tochwenschelijk voor, nog eens op de ervaringen te wijzen, welke zijnopgedaan bij het waarnemen van de eerste gevallen van Mond- enKlauwzeer in Friesland. Ik vermeen dit vooral te moeten doen, omdat mijne persoonlijkebemoeiingen in dezen loopen over een tijdvak van 25 jaar en destatistiek bij het einde van dat tijdvak vrij aardig de meeningbevestigt, welke zich successievelijk bij mij gevormd heeft. Om nu niet het vermoeden te doen ontstaan, dat ik eerst in delaatste jaren tot de meening ben gekomen, dat de eerste gevallenvan het Mond- en Klauwzeer in Friesland bijna uitsluitend ontstaandoor het overbrengen van smetstof door de vogels, zal ik mij vooreen zeer groot deel beroepen op de jaarverslagen van het veeartse-nijkundig staatstoezicht. In 1891, toen ik werd

aangesteld als districts-veearts voor Fries-land, kwam het Mond- en Klauwzeer in die provincie niet voor- In 1892 werd het in December waargenomen in 5 gevallen, bijvee, dat uit Friesland naar de Zwolsche markt was gezonden envandaar onmiddellijk teruggevoerd was, toen de ziekte op diemarkt was waargenomen. In 1893 bleef de provincie van het Mond- en Klauwzeer bevrijd. In 1894 werd de ziekte waargenomen in Augustus op 5 ver-schillende plaatsen, in September op 16, October 31, November93, December 69, Januari 1895 op 5, Februari 1, Maart 2 plaatsenen was daarna geheel uit de provincie verdwenen. De ziekte begondus in Augustus en verdween het volgende jaar in Maart. Hieromtrent schreef ik in mijn jaarverslag over 1894. In de maand Augustus werd het eerste ziektegeval in dezeprovincie waargenomen bij een veehouder in de gemeenteHemelumer-Oldephaert. De wijze, waarop het vee besmet isgeworden, kon niet worden opgespoord . . .

Acht dagen later werd het vee aangetast van een veehouderop ongeveer 10 minuten afstand van het eerst aangetastebeslag. Tusschen het personeel en de eigenaren van beidebeslagen bestond volstrekt geen relatie, terwijl zich tusschenXLIII 49



??? de veekoppels verscheidene weilanden bevonden met gezondvee bezet. Ongeveer een week later werd het vee aangetast van eenveehouder te Grouw, zonder dat eenig verband tusschen ditgeval en dat te Hemelumer-Oldephaert kon worden ontdekt.Kort daarop kwamen gevallen voor in de gemeenten Utinge-radeel, Rauwerderhem, Doniawerstal en Tietjerksteradeelzonder dat de wijze van besmetting, wat betreft de eerstegevallen, kon worden opgespoord. Het trok echter de aandacht, dat al deze gevallen voor-kwamen in land gelegen aan of nabij groote meren of plassenn.1. Heegermeer, Pikmeer, Bokkumermeer, Sneekermeer,Slotermeer en de Lij en. Dat het water als zoodanig de besmetting zoude overbrengen,kon beslist worden buitengesloten, omdat dan oneindig meervee ziek geworden zoude zijn, terwijl tevens in de eerste plaatshet vee in den omtrek en niet op grooten afstand aangetastzoude zijn. Het wil mij echter voorkomen, dat

watervogels,die in den nazomer &n herfst bij duizenden rondom de merenaanwezig zijn, de besmetting hebben overgebracht, hetzijdoor het overbrengen van kwijl aan pooten of andere lichaams-deelen, hetzij dat deze vogels, zelf aan Mond- en Klauwzeerlijdende, de ziekte hebben overgebracht. Dit vermoeden krijgt te meer grond door de gevallen, diein de volgende maanden door mij werden waargenomen. Ten gevolge van den hoogen waterstand hadden namelijkmeerdere veehouders hun vee gedeeltelijk op stal gezet. Dezedieren werden dan meestal gevoerd met gras van land, datnog wel te maaien maar niet meer te beweiden was en eengewilde verblijfplaats voor watervogels aanbood. In drie gevallen kreeg nu het vee, dat op stal stond en metgras van dergelijk land werd gevoerd, Mond- en Klauwzeer.Het vee van denzelfden eigenaar, dat in hooger gelegenland liep, was in die gevallen van de ziekte geheel vrij, terwijlin den omtrek geen ziekte aanwezig

was en overbrengingvan smetstof door personen niet kon worden opgespoord. Het komt mij daarom waarschijnlijk voor, dat het gras derlaaggelegen landen door watervogels met smetstof bezoedeldis en dat op die wijze het vee op stal werd besmet. Op een schetskaartje van de provincie zijn de kringen aange-geven, welke in 1894 ter bestrijding der ziekte werden getrokken.Schetskaartje, wegens bijzondere omstandigheden niet afgedrukt. Red.



??? Daaruit blijkt duidelijk, dat deze gelegen zijn aan of nabij meren,plassen of grootscheepsvaarwater en bewijzen, dat de ziekte juistdaar voorkwam. In het volgend jaarverslag, over 1895, schreef ikomtrentde8geval-len, welke nog in de eerste maand van dat jaar voorkwamen o.a.:De wijze, waarop bij de laatste gevallen de besmetting wastot stand gekomen, kon niet met zekerheid worden waar-genomen. Bij het in Februari voorkomende geval te Workum werdende schapen, die in het land liepen, het eerst aangetast. Daarmen meende, dat het niet-vreten en het moeilijk-loopendezer dieren veroorzaakt werd door sneeuw en ijs, werdenzij op het erf gehaald en daarop gevoed . . .Dat op die wijzede besmetting spoedig van het erf naar den stal werd over-gebracht, ligt voor de hand. Na Maart werd de ziekte niet meer waargenomen en bleef deprovincie geheel vrij tot November 1896. Misschien is het eerstegeval toen verzwegen, zoodat men plotseling voor een vrij

grooteuitbreiding der ziekte kwam te staan en het niet mogelijk was,haar te onderdrukken. In 1897 had de ziekte zelfs een ernstig karak-ter en eerst in Mei 1898 kon zij als geweken worden beschouwd. In het jaarverslag over 1897 schreef ik o.a.: Ook is gebleken, dat gedurende de eerste maanden vanhet jaar de in het land loopcnde schapen vaak de verspreidersder ziekte waren. Wanneer de ziekte in den stal werd gecon-stateerd, had de veehouder vaak al eenigen tijd geweten, datde, in het landloopende, schapen kreupel waren, zonder dathij dit aan Mond- en Klauwzeer toeschreef. Na het ophokken(op het erf) van deze dieren ten gevolge van slecht weer ofhet lammeren, brak dan de ziekte in den stal uit. In Januari 1899 brak de ziekte zonder bekende oorzaak uitin een beslag in de gemeente Tietjerksteradeel, terwijl in Maarten Mei twee transporten vee uit Groningen de ziekte in Frieslandbrachten, waar ze bleef voortwoekeren tot Juni 1902. Na dien tijd,

namelijk in 1903, \'04, \'05 en \'06 werd de ziektein het geheel niet waargenomen. In Augustus 1907 brak ze weer uit in Friesland en bleef totFebruari 1908. Hieromtrent schreef ik in mijn jaarverslag over 1907 o.a. hetvolgende: Op 13 Augustus trad, geheel onverwacht, het Mond- enKlauwzeer op onder het vee van .... te Koevoeterhuis,



??? gemeente Doniawerstal. Oorzaak onbekend. De boerderijligt geheel omringd door groote vaarten en plassen en is nietanders te bereiken dan per vaartuig. Vreemdelingen â€” enkeleschippers uitgezonderd â€” komen er nooit. Er waren geendieren aangekocht, terwijl de eigenaar of zijn huisgenootenniet buiten de provincie waren geweest. Meerdere ziektegevallenzijn ... in den omtrek . . . niet voorgekomen. Op 23 Augustus werd een tweede ziektegeval geconstateerd ... .te Oldeouwer nabij de Scharnsterrijn......In den omtrek zijn geen nieuwe gevallen voorgekomen. Op 24 Augustus brak de ziekte uit onder Heeg op eeneboerderij onmiddellijk grenzende aan ,,de Poel". In den omtrek daarvan werd nog het vee van drie boerderijenziek; in ?Š?Šn geval was besmetting van het eerste beslag de oorzaak,bij de twee anderen was dit onbekend. Ook werd in een naburigdorp een stier ziek, die altijd op stal stond, terwijl het overige veein de weide liep en

niet ziek geworden is. Deze stier werd steedsdoor een en denzelfden persoon verzorgd, die daarvoor gras maaide;vreemdelingen zijn er niet bij geweest. Op 26 Augustus werd het vierde geval waargenomen teGrouw, op Sijteburen eveneens in de onmiddellijke nabijheidvan groote vaarwaters en op eene boerderij, die niet dan meteen vaartuig te bereiken is. De ziekte bleef daar tot deze eeneboerderij beperkt. Verder schreef ik: Wat de oorzaak geweest is, dat de ziekte zich zoo in enkeledagen op verschillende punten van de provincie, die uren vervan elkander gelegen zijn, heeft vertoond, is niet met zekerheidte zeggen. Contact van vee, personen of voorwerpen is bij dieeerste gevallen niet gevonden. Het trok echter de aandacht,dat de ziekte zich telkens openbaarde aan of langs meren engroote vaarwaters, juist als in 1894. Ook toen brak de ziekteuit in Augustus, het eerste geval op 12, het tweede op 20Augustus op ^ 10 minuten afstand van het

eerste, het derdeop 28 Augustus op Â? 4 uren afstand en steeds aan of nabijde meren en vaarten. Het vermoeden toen uitgesproken, datde ziekte kon zijn overgebracht door zieke of besmette water-vogels, heeft, door de wijze van uitbreken in dit jaar nog aanwaarschijnlijkheid gewonnen. In een rapport aan den Directeur-Generaal van den Landbouw,gedateerd 25 Augustus 1907, schreef ik dienaangaande ot)k nog:Mijns inziens moet thans, evenals toen (1894) gedacht



??? worden aan het overbrengen van ziektestoffen door zieke ofverdachte watervogels. Opmerkelijk is, dat de veehouders teOldeouwer en te Heeg juist op Maandag 19 Augustus hunvee hebben verweid, dat is, overgebracht in een stuk weiland,dat eenigen tijd niet was begraasd . . .en ik zou er kunnenbijvoegen, waar de vogels niet door het loopende vee werdenverontrust. Ditzelfde feit namelijk, dat de ziekte enkele dagenna het verweiden ontstond, heb ik vroeger herhaaldelijkopgemerkt. Na Februari 1908 was de ziekte weer uit Friesland verdwenen. In 1909 kwam de ziekte voor op drie boerderijen, waarvan in hetjaarverslag het navolgende werd vermeld: Onderling verband tusschen deze gevallen kon niet wordenaangetoond of zelfs aangenomen. Werden vroeger de eerstegevallen der ziekte steeds geconstateerd in of nabij grootemeren of het grootscheepsvaarwater, thans brak de ziektehet eerst uit op 12 Februari in Westdongeradeel op uren

af-stand daarvan. Toch is het waarschijnlijk, dat in dit gevalde besmetting is overgebracht op dezelfde wijze als dit bijvroegere enzo??ti??n van deze ziekte door mij werd waargenomennamelijk door vogels. De veehouder in Westdongeradeeldeelde mij namelijk mede, dat ongeveer een week v????r het uit-breken der ziekte, een koppel wilde ganzen van zeker meerdan 500 stuks op zijn land nabij de boerderij was neergestreken.Eenigen tijd daarna was zijn hond, die altijd in den veestalverblijf hield, op deze ganzen toegeloopen en had ze verjaagd,waarna de hond weer in den koestal was teruggekomen.Waarschijnlijk acht ik het nu, dat zich onder deze ganzenzieke dieren hebben bevonden, die het weiland hebben besmeten dat de hond de smetstof met zijn pooten in den stal heeftovergebracht. Het tweede geval kwam voor in Maart onder Workum,in het zoogenaamde Heidenschap, grenzende aan het meer deFluessen, een geliefde streek voor

watervogels. De werkzaam-heden in den stal van deze groote veeboerderij werden ver-richt door twee gehuwde arbeiders,die op eenigen afstand daar-van woonden en \'s morgens en \'s avonds van en naar de boer-derij liepen. Ik acht het waarschijnlijk, dat de smetstof,van zieke vogels afkomstig, van af het land met het schoeiselder arbeiders naar den veestal is overgebracht. Het derde geval kwam voor op 1 September bij vee, gra-zende in een weiland aan den Scharnsterrijn, een groot scheeps-



??? vaarwater tusschen twee meren gelegen. Hier had men weerhet geval, zooals in Friesland herhaaldelijk is voorgekomen,n.1. het uitbreken der ziekte in Augustus â€” nul September â€”en aan of nabij het water, welke gevallen naar mijn vasteovertuiging steeds worden veroorzaakt door het overbrengenvan smetstof door zieke of besmette vogels. In 1910 kwam de ziekte niet in Friesland voor. In 1911 werdhet eerste geval waargenomen in Maart. Hieromtrent schreefik in het jaarverslag: Hoewel de eerste gevallen van de ziekte in Friesland bijnasteeds voorkomen nabij groote meren en vaarwaters, wasdit juist nu niet het geval. Vee aangekocht was er niet, vreemdekooplieden waren niet in den stal geweest, zoodat meneerst geen enkele aanwijzing kon vinden op welke wijze hetvee besmet zou zijn. Later werd mij echter meegedeeld, datde zoon van den veehouder tweemaal daags naar een water-molen ging, om een polder nabij ,,de

Poel" droog te malen.Dikwijls kwamen in dien polder wilde ganzen, zoodat degrond door de uitwerpselen van deze dieren bedekt was.Daar werd doorheen geloopen en met dezelfde klompenliep men door het hooi en op de stallen der koeien. Naarmijne overtuiging, gegrond op de ervaring van vele jaren,lijdt het dan ook geen twijfel, of de smetstof is afkomstiggeweest van watervogels en door bevuild schoeisel naar deboerderij gebracht. Te Rinsumageest, waar de ziekte op twee aangrenzende boer-derijen uitbrak, had men waargenomen, dat de schapen, die inhet land liepen, reeds eenige dagen kreupel waren, toen de ziekteop de boerderij uitbrak. Waarschijnlijk acht ik het dat ookte Joure (Westermeer) de vogels een rol hebben gespeeld, maarnadere aanwijzingen daarvan waren niet te vinden. Nadat de ziekte in dat jaar door afmaking van het vee eenigeweken uit Friesland verdwenen was (15 Aprilâ€”24 Juni) werdze op 24 Juni als het

ware over deze provincie uitgezaaid, zoodatin de eerste week niet minder dan 42 ziektegevallen, verspreidover 20 gemeenten, geconstateerd werden. In het jaarverslag komt daaromtrent voor: Wat de oorzaak geweest is van deze plotselinge uitsprei-ding van smetstof over het grootste deel der provincie isniet te zeggen. Opmerkelijk is het, dat bijna al de zieke be-slagen gelegen waren in eene richting van het Zuid-Wes-ten naar het Noord-Oosten. Daarbij is zeker, dat volgens de



??? meteorologische waarnemingen aan de Rijks H. B. S. teLeeuwarden gedurende 10 dagen voor het uitbreken vanhet eerste ziektegeval in deze provincie de wind bijna voort-durend West, Zuid-West en Zuid-Zuidwest was en ook datin die dagen in het Noorden en Noordwesten van Noord-Holland zeer veel Mond- en Klauwzeer voorkwam. De ziekte kreeg toen in Friesland eene groote uitbreiding enkwam eerst tot staan in Mei 1912. In de zomermaanden van dat jaar kwam geen ziekte voor,maar in December werden weer twee gevallen waargenomen,welke waarschijnlijk aan smetstofdragers moeten worden toege-schreven. Dit is ook het geval met de drie gevallen, voorkomendein Februari, Maart en October van 1913. Omtrent de gevallen, welke in 1914 werden waargenomen,schreef ik in dit jaarverslag: Nadat de provincie Friesland sedert October 1913 vrijvan Mond- en Klauwzeer was geweest, brak deze ziekte inFebruari te Ijlst

uit. De wijze waarop het vee besmet is geworden, kon nietworden nagegaan. De veehouder woont aan het voetpadtusschen Sneek en Ijlst op ongeveer 20 minuten afstand vanKunstwegen, zoodat hij weinig gemeenschap heeft met an-deren. Vreemden hadden de boerderij niet bezocht en voor-werpen, die besmet konden zijn, waren niet ingevoerd . . . Daarna bleef de provincie gedurende het verdere deel vanhet voorjaar en den geheelen zomer van de ziekte bevrijd. Op 29 October brak zij wederom uit op een en op 3 No-vember op een tweede boerderij van den zelfden eigenaar,wonende in de gemeente Doniawerstal. Al het vee liep toennog in de weide. Ondanks alle nasporingen kon niet wordengevonden den weg, waar langs het vee van de eerste boerderijwas besmet. Het vee van de tweede boerderij was, zooalslater duidelijk bleek, door het vee van de eerste boerderijbesmet ... Daarna bleef de provincie van de ziekte bevrijd tot

19December, toen ze uitbrak onder het vee van een klein be-slag te Oudehaske. Oorzaak onbekend. Op 22 December werd de ziekte waargenomen te Wijtgaard,gemeente Leeuwarderadeel en op 25 December te Akkrum,gemeente Utingeradeel- In beide gevallen was de oorzaakonbekend. Ook het vee van de laatste drie gevallen werdafgemaakt.



??? In de laatste dagen van het jaar werden geen nieuwe ge-vallen geconstateerd. Opmerkelijk is het, dat bij al deze erupties zoo goed alszeker kan worden aangenomen, dat de smetstof in 4 van de5 voorgekomen gevallen niet kan zijn overgebracht doorpersonen of door vee. Ook kan moeilijk worden aange-nomen, dat smetstofdragers aanwezig zijn geweest. In ditgeval toch zouden de smetstofdragers in 1911 de ziekte ge-had moeten hebben en sedert dien tijd de smetstof rondomzich hebben verspreid. Maar dan is er geen reden, waaromde ziekte eerst in 1914 en niet in 1912 of 1913 op anderedieren zou zijn overgebracht. Aan smetstof dragers behoevemen dan ook mijns inziens in dezen niet te denken. Onderling verband tusschen de vier gevallen kan beslistworden ontkend. Wel kan worden gezegd, evenals dat van vroeger voorge-komen gevallen gezegd werd, dat ze op ?Š?Šn na voorkwamenin de lage waterachtige streken van

Friesland. Dit sterkt mij in de overtuiging, reeds vroeger in meerderejaarverslagen uitgesproken, dat de eerste sporadische geval-len van het Mond- en Klauwzeer, welke wij in Frieslandwaarnemen, het gevolg zijn van besmetting van het weilanddoor zieke of besmette watervogels (bijv. ganzen). Dezekomen in den nazomer op trek in ons land, blijven er, of vlie-gen verder en komen in het voorjaar terug, om daarna weernaar het Noord-Oosten te gaan. De runderen of schapenkunnen de smetstof bij het grazen rechtstreeks van het wei-land opnemen. Ook kan de smetstof bij het loopen van per-sonen door het weiland zich vasthechten aan het schoeiselen daardoor in den stal worden gebracht. Te Ijlst moet ieder, die de boerderij bezoekt, waarop inFebruari de ziekte uitbrak eerst ^ 20 minuten door polder-land loopen. Daar was dus aanleiding genoeg om smetstofuit het land naar de boerderij ie brengen. Te Tjerkgaast liep het vee in October nog in

de weide,niet ver van de Idskenhuister-, Koevorder- en Slotermerenen kan daar dus door trekkende watervogels besmet zijngeworden. Te Oudehaske staat de boerderij niet ver vanden weg, maar de eigenaar was bijna dagelijks werkzaamin uitgeveend land, ook wel wildernis of onland genoemd,vanwaar hij smetstof van watervogels aan zijn klompenin den stal kan hebben gebracht.



??? Te Wijtgaard ligt de boerderij dicht bij den weg en ophoogland, maar de arbeiders waren, toen de ziekte uitbrak vrijver van huis werkzaam in land nabij de Zwette, waar weinigof geen woningen staan en vrij veel vogels voorkomen. Te Akkrum ligt de boerderij wel dicht aan den weg, maarmen bezocht nu en dan het laag gelegen land, dat zich achterde boerderij uitstrekt. Ook in de laatste twee gevallen kan derhalve het ziek wor-den der runderen worden verklaard op de wijze als bovenis aangegeven. In verband hiermede wordt dan ook aan de veehoudersaangeraden, nooit met de zelfde klompen, waarmede men inhet land loopt, naar den veestal te gaan. Zeer practisch kun-nen deze, met de punt naar boven, bij den toegang van heterf op stokken worden geplaatst, waar ze voor later gebruikin het land weer beschikbaar zijn. Omtrent de gevallen, voorgekomen in 1915, wensch ik geenmededeeling te doen, omdat het verslag daarover nog niet

doorde Regeering gepubliceerd is. Wel is de statistiek daarvan gepubliceerd â€” zoodat deze danook in een staatje kan worden aangehaald (II). Dit staatje geeftaan, in welke maanden van het jaar de ziekte in een tijdvak van25 jaar in Friesland is waargenomen. Telt men nu het getal kee-ren, dat dit geschied is in Januari, Februari, Maart, enz. op, danverkrijgt men een reeks getallen, waaruit blijkt, dat de ziektehet meest voorkwam in de wintermaanden en in het voorjaarverminderde. In de zomermaanden kwam ze het minst voor,waarna de cijfers in Augustus weer beginnen te stijgen. Graphisch voorgesteld, geeft dit een zeer duidelijk beeld (III.). Dit klopt volkomen met mijne boven verkondigde meening,dat bij de eerste gevallen van het Mond- en Klauwzeer in Fries-land de smetstof in den regel wordt overgebracht door trekkendewatervogels (bijv. ganzen), die in den nazomer en den herfstin ons land komen. Begint men dan ook bij de graphische

voor-stelling van af den nazomer â€” Augustus, den tijd waarin de eersteganzen komen, die in het voorjaar weer naar het Oosten trekken â€”dan ziet men een vrij geregeld rijzen en daarna dalen van denkegel. Slechts ?Š?Šn afwijking â€”verhoogingâ€” vertoont die kegel,n.1. in Februari en Maart. (IV). De verklaring van deze afwijking ligt, dunkt mij, geheel voorde hand. Naar mijne meening toch wordt het land besmet doorde vogels. Lang niet altijd geeft dit aanleiding tot besmetting van



??? de runderen, omdat die in de wintermaanden op stal staan.Maar wel worden daardoor veelvuldig besmet de schapen, die\'s winters in het land loopen. Tenzij met hoog water of sneeuw-buien ziet de veehouder naar die dieren weinig om. Ik geloofdan ook zeker, dat schapen in Friesland in den winter meermalenlijden aan Mond- en Klauwzeer zonder dat de veehouder er ietsvan weet en zonder dat het aan den veestapel nadeel berokkent.Tegen den tijd van het lammeren worden de dieren echter beternagegaan en \'s nachts vaak opgehokt op het erf, of in de schuurgebracht. Zijn de schapen dan ziek of besmet, zoo wordt de ziektevrij zeker naar den veestal overgebracht. Een andere reden voor het meer voorkomen der ziekte in Fe-bruari en Maart is te zoeken in het feit, dat men in die maandenal met eenig landwerk als greppelen, gelijkmaken enz. begint.Dit wordt verricht door werkvolk, dat in de schafturen en bijslecht weer graag

toevlucht zoekt in den warmen veestal en danvaak allerlei onreinheden en smetstof aan hun schoeisel klevende,uit het land naar den stal dragen. Op de bovengenoemde wijze verklaard, is er zeker niets vreemdsmeer in, dat het ziekte cijfer in Februari en Maart eenige stijgingvertoont. Door een en ander ben ik dan ook tot de conclusie gekomen, dat: iÂ°. het Mond- en Klauwzeer gedurende de maanden October,November, December, Januari, Februari en Maart, dus in dewintermaanden, tweemaal zoo vaak in Friesland voorkomt dangedurende de zomermaanden; 2Â°. in den regel de eerste gevallen van het Mond- en Klauwzeerin Friesland veroorzaakt worden door het overbrengen van smet-stof door zieke of besmette watervogels, â€” vooral ganzen â€”welke in het najaar uit het Oosten in ons land komen; 3Â°. de ziekte veel vaker door vogels wordt overgebracht, danmen meent. Leeuwarden, September 1916.
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??? Graphische voorstelling van het voorkomen van het Mond- en Klauwzeerin Friesland in de verschillende maanden van 1891â€”1915. Getal malendat het Mond-en Klauwzeervoorkwam. Juli. 1 Augustus. September. October. November. December. Januari. Februari. Maart. April. Mei. Juni. Getal malendat het Mond-en Klauwz eervoorkwam. /2 /2 // A 1 // IQ / V / \\ /O 9 / 1 9 . a_ s 8 7 / / \\ 7 Â? 1 \\ 6 S\' / \\ s * 3 3 2 t 2 / 1



??? Graphische voorstelling van het voorkomen van het Mond- en Klauwzeerin Friesland in de verschillende maanden van 1891â€”1915. Getal maiendat het Mond-en Klauwzeervoorkwam. Januari. Februari. Maart. April. s s Juni. Juli. Augustus. 1 September. 1 October. 1 November. ?? <V Â? <u0<v Q Getal malendat het Mond-en Klauwzeervoorkwam. 11 n li / 11 ia / / \\ W S 1 / 9 8 J\\ 8 7 \\ / / 7 6 \\ / 6 S \\ / 5 4 3 2 2 J /



??? Het Mond- en Klauwzeer en zijne bestrijding, door Dr. E. M. MULDER. Wanneer men het Mond- en Klauwzeer beter wil leeren kennen,schijnt het mij van veel belang toe, allereerst na te gaan of onderde ziekten van den mensch ook eenige gevonden worden die inaard en wezen overeenkomst vertoonen met deze veeziekte. Alsdan valt ons oog op een zestal ziekten n.1.: mazelen, roodvonk,roodehond, pokken, waterpokken en vlektyphus. Deze groep vanziekten worden de acute Exanthemen genoemd, daar zij alle acuutof snel verloopen. Van deze ziekten heb ik vroeger eene beschrijving gegeven in hetNederlandsch Tijdschrift voor Hygi??ne. Deze ziekten stemmen wat betreft aard en wezen met het Mond-en Klauwzeer overeen in de volgende hoofdzaken: zij zijn alle zeerbesmettelijke, acuut verloopende ziekten, hebben ieder een eigen-aardigen maar verschillenden huiduitslag, hare ziektekiemenzijn onbekend en zijn geen bakteri??n, hare

ziektekiemen plantenzich alleen voort in het levende lichaam, niet daarbuiten en tenslotte zij hebben alle eene levenslange immuniteit na doorziekingtengevolge. Dit laatste wordt van het Mond- en Klauwzeer ontkend. Met de pokken komt het Mond- en Klauwzeer ook nog overeenin den vorm van den huiduitslag; men ziet bij beide ziekten blaasjeste voorschijn komen, welke gevuld zijn met vocht, dat met grootegiftwerking bedeeld is. Bij de pokken vindt men de blaasjes voor-namelijk op de huid, echter ook op de slijmvliezen, bij het Mond-en Klauwzeer daarentegen op het mondslijmvlies, doch ook tus-schen de klauwen en op de tepels, terwijl op de behaarde huid bijmensch en dier slechts zelden een enkel blaasje gezien wordt. Eigenlijk stemt hier alles overeen bij mensch en dier; bij denmensch geen blaasjes dan alleen op de bloote huid en op de slijm-vliezen, bij het dier, dat geheel behaard is, slechts op de slijmvliezen,tusschen de klauwen en op

de tepels. Het voornaamste feit dat men aanvoert tegen eene levenslangeimmuniteit na het Mond- en Klauwzeer schijnt te zijn, dat gevallenvoorkomen, al zijn deze ook zeer zelden, van tweemaal ziek wordenvan hetzelfde rund, zelfs in ?Š?Šn jaar. Het voorkomen van zeldzame gevallen dezer ziekte voor detweede maal bij hetzelfde rund is volstrekt geen bewijs, dat niet



??? in den regel en bij verreweg de groote meerderheid der doorgeziekterunderen eene krachtige en levenslange immuniteit ontstaat nadeze ziekte. Ook bij alle acute Exanthemen, die toch eene levenslange immu-niteit verwekken, komen gevallen voor van tweemaal ziekzijn vandenzelfdcn persoon. Iets anders zou het zijn, wanneer deze gevallentalrijk waren of geheele stallen met dezelfde runderen weder werdenaangetast. Doch dit is niet het geval, want gedurende eene Panzo??tie dezerziekte in 1897, welke c.a. jaar duurde, heb ik bij de veehoudersin Friesland zeer nauwkeurig ge??nformeerd, daar dit punt van veelbelang was voor mijne onderzoekingen, of zij ook gevallen gehadhadden van tweemaal ziekworden van hetzelfde rund? Welnu, ofschoon allen der meening toegedaan waren dat zulkegevallen voorkomen en daarover, wegens hunne zeldzaamheidverhalen van vroegere jaren hepen, kon niemand onder de toenzeer talrijke gevallen,

welke in de duizenden liepen, ook maar ?Š?Šnenkel geval toonen van tweemaal ziekworden van hetzelfde rund,gedurende en na deze Panzo??tie. Alles pleit er dus voor dat dezeziekte in den regel bij de groote meerderheid der aangetaste run-deren eene krachtige, levenslange immuniteit achterlaat. Dit teweten schenkt ons een geheel andere en juistere blik op het Mond-en Klauwzeer. Men is op een dwaalspoor geraakt door die enkele ziektegevallenvoor de tweede maal. Daarbij kwam nog de omstandigheid dat hetleven van een rund slechts enkele jaren duurt en de zeldzaamheidder ziekte, zoodot men geene gelegenheid had zijne immuniteitmeerdere jaren na de ziekte te constateeren. Wanneer de koeien een hoogcn leeftijd bereikten, dan zou hetwaarschijnlijk blijken, dat ook zij, op b.v. 80-jarigen leeftijd nogimmuun zouden zijn tegen deze ziekte evenals de mensch na hetdoorstaan van pokken, kinkhoest, mazelen enz. Tot besluit dezer inleiding

zij het mij vergund, gedachtig aanhet: ,,Audi et alter am partem" na te vorschen, hoe in veterinairekringen gedacht wordt over de immuniteit die na het Mond- enKlauwzeer optreedt. In de â€žBerichten en Mededeelingen der Directie van den Land-bouw in 1912 NÂ°. I, onder den titel: Het Mond- en Klauwzeerin Nederland in 1911, uitgegeven door het Departement van Land-bouw, Nijverheid en Handel, lezen wij pag. 65 het volgende:â€žNa be??indiging der ziekte heeft het dier immuniteit en kan ge-ruimen tijd een aanval der smetstof van het Mond- en Klauwzeer



??? weerstaan. Hoe lang deze termijn duurt is niet met zekerheid aante geven. De duur der immuniteit zal ook wel afhangen van de hevig-heid der ziekte. Heeft de smetstof slechts geringe verschijnselente voorschijn geroepen, dan zal vermoedelijk de immuniteit korterduren dan in de gevallen, waarin de dieren ernstig ziek geweest zijnen zich meer afweermiddelen in het bloed gevormd hebben. Deduur der immuniteit is niet constant. Eenige dieren blijven jaren-lang onvatbaar; andere betrekkelijk slechts korten tijd." Deze schrijver toont hier niet bekend te zijn met de wetten derimmuniteit. Wat hier n.1. vermoed wordt, dat de duur der immu-niteit zou afhangen van heftigere of geringere ziekteverschijnselenis niet juist. De mate en de duur der immuniteit hangen niet af van de ge-ringere of grootere heftigheid der doorgestane ziekte. Een lichtgeval van kinkhoest, mazelen, of pokken b.v. heeft evengoed eenelevenslange onvatbaarheid ten gevolge

als een geval met heftigeziekteverschijnselen. Ook bij het vaccineeren of inenten tegen depokken is het niet van belang of daarmede gepaard gaan ziekte-verschijnselen zooals koorts, pijn, zwelling enz. De geneesheer zietniet gaarne die verschijnselen. De duur en de kracht der immuniteitis alleen afhankelijk van het karakter en het wezen van de smetstof. Verder zegt de geachte schrijver: ,,de duur der immuniteit isniet constant, eenige dieren blijven jarenlang onvatbaar, anderenslechts betrekkelijk korten tijd." Hierop antwoord ik: wanneer eenige dieren jarenlang onvat-baar blijven, dan is dit, gegeven de betrekkelijk korte levensduurvan alle koeien, waarschijnlijk e?Šne levenslange onvatbaarheidgeweest, die m.i. onvereenigbaar is met zijne bewering, dat eenander deel der aangetaste koeien, afgezien van de zeldzame gevallenvan tweemaal doorzieken, slechts betrekkelijk korten tijd immuunzouden zijn. In den regel toch laat iedere

infectieziekte of in het geheel geeneof eene levenslange immuniteit na. Zoo b.v. laat de diphtheritisgeene immuniteit na en evenmin de influenza, welke ziekte dikwijlsieder jaar dezelfde personen aantast. Ook de febris typhoideaherhaalt zich gaarne bij denzelfden persoon (hetgeen ik zelf onder-vonden heb). De kinkhoest daarentegen, de cholera, de zes acute Exanthemen,om slechts eenige te noemen, verwekken in den regel eene levens-lange immuniteit. De bewering van gemelden schrijver, dat na het Mond- en Klauw-zeer een deel der aangetaste runderen levenslang immuun zijn,



??? maar een ander deel niet, kan daarom niet waar zijn, tenzij beteregronden daarvoor bijgebracht worden dan een bloot vermoeden. Een zeer juiste opmerking maakt overigens deze verslaggeverwanneer hij zegt: â€žHoelang deze termijn (der immuniteit) duurt is niet met zeker-heid aan te geven." Om zulks met zekerheid te weten, zou men de koeien moeten latenleven en dan zien of de vroeger doorgeziekten, bij het na eenigejaren weder verschijnen der ziekte, al of niet weder werden aan-getast. Nu dit niet gaat, moeten wij ons behelpen met vergelijkingente maken tusschen deze ziekte en overeenkomstige ziekten van denmensch en dan nog ons tevreden stellen met vermoedens. Wanneer een kind nooit ouder werd dan 4 a 5 jaar,.wie zou danvermoeden dat de immuniteit door hem verkregen na mazelen, nogop een leeftijd van b.v. 80 jaar zou bestaan, vooral wanneer zichenkele gevallen voordeden van tweemaal ziek worden aan

mazelenvan hetzelfde kind? Het is bekend dat het Mond- en Klauwzeer kan optreden spo-radisch, als epizo??tie en als pan-zo??tie. Wanneer ontstaat op eenige plaats een geval van Mond- enKlauwzeer? Wanneer daar aanwezig is smetstof met virulentie bedeeld enkoeien welke voor deze ziekte vatbaar zijn. Is aan deze tweeledige voorwaarde niet voldaan, dan ontstaat \'geen enkel geval van Mond- en Klauwzeer. Hoe komt het nu, dat sporadische gevallen van Mond- en Klauw-zeer zich niet uitbreiden nadat een zeker aantal koeien of een zekeraantal stallen door de ziekte aangetast zijn? Dit komt ook wederdoor een van twee??n: of de smetstof heeft uitgewoed en haregiftwerking verloren, of de koeien welke gezond blijven rondomde aangetaste koeien of stallen zijn onvatbaar voor het gift, zezijn immuun. Een derde mogelijkheid bestaat niet, want menzou wel kunnen beweren dat de smetstof virulent is en de gezondekoeien in den omtrek

vatbaar, maar dat de smetstof belet wordtbij die koeien te komen, maar deze veronderstelling is niet houdbaar.Bedenkt men toch hoe duizendvoudig de omstandigheden zijn,waardoor de smetstof van den eenen stal naar een anderen en vande eene plaats naar een andere gebracht wordt, b.v. door den winden het water, door het personenverkeer en het veetransport,door den handel, de melk en alle overige produkten van den land-XLIII 50



??? bouw, door den koemest, die besmettelijk is en die, op den mest-hoop verzameld of naar den akker vervoerd, wegen en velden kanbesmetten en eindelijk door de dag en nacht aanwezige vliegende,loopende en kruipende dieren van allerlei soort. Bedenkt men verder hoe gemakkelijk de verspreiding der smetstofin een veestal en in de weide is, dan is niet aan te nemen dat eensporadisch geval van Mond- en Klauwzeer gestuit wordt in zijn loopdoordat de smetstof geene gelegenheid heeft zich verder te ver-spreiden. Wel geloof ik dat het slachten van het aangetaste vee en alleoverige maatregelen die genomen worden om de ziekte te beperken,veel ertoe zullen bijdragen om de smetstof te verdelgen, maarbedenkt men dat in vroegere jaren zulke maatregelen niet ge-nomen werden en dat toen evengoed sporadische gevallen dezerziekte voorkwamen, dan moeten wij wel aannemen, dat een spo-radisch optredend g?Šval dezer

ziekte zich niet verder uitbreidenkan wegens een van beiden: of ontbreken van giftwerking van desmetstof of onvatbaarheid der gezonde omringende koeien. Een overtuigend en afdoend bewijs hiervoor vindt men bovendienin het verschijnen eener Panzo??tie, waarbij, in weerwil van de uit-gebreidste voorbehoedmiddelen die genomen worden, zelfs de meestge??soleerd en verafgelegene veestallen niet verschoond worden doordeze ziekte. Zij worden alle aangetast. De smetstof vindt dus overalharen weg, maar voor ons op onmerkbare, onbekende wijze. Het is moeilijk bij eenig sporadisch geval dezer ziekte het bewijs\' te leveren of gemis van virulentie der smetstof of wel onvatbaar-heid der runderen aanwezig is. Beide oorzaken zijn hier mogelijk.De sporadische gevallen laten ons hier in onzekerheid. Hoe is deze zaak echter bij eene Panzo??tie gelegen? Eene Pan-zo??tie kan, daar oorzaak en werking altijd in grootte

aanelkander evenredig zijn, in overeenstemming met de grootere hevig-heid en talrijkheid der ziektegevallen, twee oorzaken hebben, n.1.of eene verhoogde giftwerking der smetstof of eene algemeenverhoogde vatbaarheid van het vee. Bij verhoogde virulentie der smetstof zal men hevigere ver-schijnselen zien en meer sterfgevallen zonder dat daarom deziekte veel meer om zich heen grijpt. Ook sporadische ge-vallen kunnen scms een kwaadaardig verloop hebben. Eenverhoogde virulentie treedt ook slechts tijdelijk op en komt danweer tot rust en is niet in staat een panzo??tie te veroorzaken;daartoe is noodig een verhoogde algemeene vatbaarheid van deveestapel.



??? Ik wandelde in den zomer van 1897 eens van Leeuwarden naarFraneker, een weg van 3^ uur gaans en gedurende deze wandelingzag ik overal, zonder een enkele uitzondering, mijlen ver in denomtrek, de koeien kreupel gaan van wege het Mond- en Klauwzeer.Zoo was het in geheel Friesland, in geheel Nederland. Deze Pan-zo??tie te zien was voor mij eene openbaring. Ik zag in dit verschijn-sel, wegens bovengenoemde redenen, met volle zekerheid, de aan-wezigheid eener verhoogde vatbaarheid van alle vee, dat sedertvele jaren deze ziekte niet had gehad. Wat toch beteekent eene zoo belangrijke vatbaarheid en hoeontstaat zij? Zij beteekent een verlies van alle immuniteit of beschuttings-vermogen. De koeien zijn geheel zonder bescherming. Een andere oorzaak kan er niet voor zijn. In het bovenaangehaalde offici??ele Bericht der Directie van denLandbouw in Nederland; 1912 NÂ°. I pag. 56, lezen wij over ditonderwerp

het volgende., dat in overeenstemming is met de juistvermelde gevolgtrekking: ,,Het Mond- en Klauwzeer, waarvan de besmettelijkheid, integenstelling met eenige andere ziekten, onder welke in de eersteplaats wel de tuberculose genoemd mag worden, voor ieder duide-lijk is, verbreidt zich van tijd tot tijd over meerdere landen, waarnahet somwijlen weder gedurende eenige jaren verdwenen schijnt,men hoort er niet meer van spreken, ofschoon later, wanneer deziekte door hare algemeene verschijning weder van zich laat hooren,bij nauwkeurig onderzoek blijkt, dat zij in bepaalde streken isblijven heerschen, dikwijls echter met weinig op den voorgrondtredende verschijnselen, hetgeen wel aan eene afname der ziek-makende eigenschappen (virulentie) der smetstof toegeschrevenwordt, maar zonder twijfel voor een deel veroorzaakt wordt dooreene wijdverbreide onvatbaarheid, welke het epizc??tiseh optredender ziekte bij het vee

heeft opgewekt. De geachte verslaggever is dus overtuigd dat wij niet voor altijdvan de ziekte bevrijd zijn wanneer geene ziektegevallen meer voor-komen, maar dat zij, telkens na eenige jaren, dus periodiek, zalterugkeeren en hij schrijft dit vrij blijven gedurende eenige jarentoe, althans voor een deel, aan eene wijdverbreide onvatbaarheid,welke het epizo??tisch optreden der ziekte bij het vee heeft opgewekt.En zoo is het ook inderdaad. Hoe zou ooit een Panzo??tie kunnen ophouden als het doorge-ziekte vee niet immuun was? Die immuniteit door het epizo??tischoptreden der ziekte bij het vee opgewekt, plant zich in de eerste



??? jaren na de ziekte der ouders en voorouders op de kinderen voort,zij het ook in telkens afnemende mate, totdat ze ten slotte weergeheel verloren gaat. Na afloop eener Panzo??tie zijn er altijd nog eenige veehoudersdie nakomen, veehouders wier vee vroeger is gespaard gebleven,maar dat nu, i of i^- jaar na dat van hun buurman door de ziekteaangetast wordt. Al hun vee is ziek in de weide, maar daarnaast, slechts door eensmalle sloot gescheiden, loopen kalveren van den buurman,welke niet doorgeziekt zijn, ook niet gedurende het foetale leven,maar die verwekt en geboren zijn eerst nadat hunne ouders hersteldwaren van het Mond- en Klauwzeer. De eigenaren dezer laatstgenoemde kalver?¨n nemen niet degeringste moeite om deze niet doorgeziekte kalveren verwijderd t ehouden van het zieke vee huns buurmans, in het vertrouwen ophetgeen zij gezien en gehoord hebben in vroegere jaren. Zij zijnovertuigd dat zij afgerekend

hebben met deze ziekte, zij hebbenhunne beurt gehad. Deze kalveren blijven gezond. Zij toonen zichimmuun. Er moet dus een deel der immuniteit van de oudersovergegaan zijn op de kalveren. Ook het verdwijnen der ziektena eene Panzo??tie wijst hierop. Na eene doorzieking van al het veeeener geheele provincie of van een land, verdwijnt de ziekte ge-woonlijk spoedig zonder de geringste desinfectiemaatregelen. Men zou anders geneigd zijn te denken dat het moeilijk zou zijnom, bij het geheel en al met smetstof bezoedeld zijn der stallen,en der weilanden, het vee en zijn nakomelingen te vrijwaren voorbesmetting; duidelijk wordt ons dit alles, wanneer wij aannemen,dat kalveren uit doorgeziekte ouders geboren, immuun zijn ge-durende de eerstvolgende jaren. De erfelijkheid der immuniteit wordt nog aangetoond door hetfeit, dat een sporadisch geval van Mond- en Klauwzeer wordtingesloten en verhinderd zich uit te breiden door de

omringendekoeien, welke zich immuun toonen, ofschoon zij zelf niet ziek ge-weest zijn, maar wel hunne ouders en voorouders. Zij moeten dushare immuniteit ge??rfd hebben. Wanneer men aanneemt dat de immuniteit niet voortgeplantwordt, dan zou het Mond- en Klauwzeer niet periodiek optreden,telkens na eenige jaren, of wat aangaat eene Panzo??tie telkens naverscheidene jaren, maar het zou evenals de influenza elk jaarver-schijnen of soms gedurende 30 of 40 jaren wegblijven. Dit is echterniet het geval. Er heerscht een zekere regelmatigheid in het verschijnen en



??? weder verdwijnen dezer ziekte ook wat betreft de Panzo??ti??n. Ditis hetzelfde wat ook gemelde verslaggever vermeldt: dat wij nietvan de ziekte af zijn als zij heeft opgehouden. Het voortplanten der immuniteit bij het Mond- en Klauwzeerdoor erfelijkheid wordt door vele veeartsen geloochend omdatook van geene ziekte van den mensch zich de verworvene immu-niteit voortplant. Ieder mensch, b.v. krijgt als kind de mazelen,ofschoon zijne ouders en voorouders deze ziekte gehad hebben.En toch is hier immuniteit in het spel. De bewoners toch van eenig onbekend eiland in de Zuidzee,hetwelk voor de eerste maal door de mazelen bezocht wordt,worden veel heviger en in grooteren getale ziek en hebben veelmeer sterfgevallen, dan wanneer bij ons de kinderen ziek wordenaan de mazelen, wier ouders evenzeer aan dezelfde ziekte geledenhebben. Het doorgeziekt zijn van ouders en voorouders geeft aan deafstammelingen steeds eene zekere

gedeeltelijke immuniteit ofbeschutting, maar geen waarborg tegen ziek worden, zij het ookin lichteren graad, aan dezelfde ziekte. Zijn wij nu, wegens dit feit, genoodzaakt ook aan de immuniteitdoor het Mond- en Klauwzeer opgewekt het vermogen te ontzeggenom zich voort te planten in die mate dat de eerstvolgende geslachtenonvatbaar zijn voor deze ziekte? Naar het mij voorkomt is deze gevolgtrekking niet geoorloofden wel: iÂ°. wegens de feiten die ik heb aangevoerd welke op eene voort-planting der immuniteit bij het Mond- en Klauwzeer wijzen; 2Â°. wegens de omstandigheid dat, wanneer kinderen in hunnejeugd aan mazelen ziek geweest zijn en zij op lateren leeftijdkinderen bekomen, alsdan hunne immuniteit voor de mazelen reeds20 of 30 jaren oud is en het bekend is dat iedere immuniteit met dejaren afneemt. Bij het vee is dit anders: koeien welke ziek worden aan hetMond-en Klauwzeer, brengen spoedig kalveren ter wereld zoodat

hareimmuniteit dan nog zeer krachtig is. Deze omstandigheid maakt m.i. de bewering eener voortplantingder immuniteit in die mate dat de eerstvolgende geslachten on-vatbaar zijn, aannemelijker. 30. wegens het feit dat de gang van zaken bij mensch en dierverschillend is. Met verloop van tijd toch zal de immuniteit bij het \') Deze sterfgevallen zullen waarschijnlijk vcor een deel toe te schrijvenzijn aan ondoelmatige hygi??ne en behandeling. Red.



??? vee veel spoediger verdwenen zijn dan bij de menschen. Bij het veeonstaat toch elk jaar eene nieuwe generatie met telkens verminde-rende immuniteit en al het vee dat immuun was, is spoedig geslachten verdwenen. Na 15 a 20 jaar, wanneer de door de mazelendoorgeziekte mensch nog steeds immuun is voor deze ziekte,is bij het vee alle immuniteit reeds lang verdwenen en is bij hetzelveeen toestand ingetreden als wij gezien hebben bij de bewonersvan een Zuidzee-eiland, bij wie de mazelen onbekend waren. Mijne hypothese: de smetstof van het Mond- en Klauwzeer ver-oorzaakt eene levenslange immuniteit in de groote meerderheidder gevallen, welke zich merkbaar voortplant op de nakomelingen,verklaart ons de vele raadselachtige feiten en verschijnselendezer ziekte op ongedwongene wijze. En nu het middel om het Mond- en Klauwzeer te bestrijden: In verband met de erfelijkheid der immuniteit geloof ik als middeltegen

het Mond- en Klauwzeer te moeten voorstellen om ieder jaardie stierkalveren, welke bestemd zijn om later als fokstieren tedienen, op kunstmatige wijze te besmetten in een immunisee-ringskamp en ze te laten doorzieken. Deze kalveren zijn danlevenslang immuun. Wij verkrijgen daardoor, na eenige jaren,een doorzieking van alle mannelijke dieren, welke dezelfde uit-werking zal hebben op de immuniteit van de komende geslachtenals wanneer men alle koeien liet doorzieken en de stieren vrij liet. Evenals een kalf welks beide ouders doorgeziekt zijn, zal eenkalf welks vader alleen de ziekte heeft doorstaan, ook, ofschoonin geringere mate, immuniteit ontvangen en, na doorvoering derdoor mij voorgestelde maatregel, na eenige jaren, ook van zijnemoeder, want ook deze heeft dan immuniteit ontvangen van harenvader, grootvader, overgrootvader enz. welke allen doorgeziektwaren. Het kalf ontvangt dus immuniteit van zijn doorgeziekten

vader,van zijne moeder, van zijn doorgeziekten grootvader enz. en isonvatbaar. Zoo zal ieder jaar opnieuw den runderen immuniteittoegevoerd worden. Daar nu de aanleiding eener zoo gevreesde Panzo??tie en evenz??ovan iedere Epizo??tie en van alle sporadische gevallen hunnen grondhebben in een verlies van immuniteit, zoo schijnt mij dit middelin ieder opzicht rationeel, veelbelovend en afdoende te zijn. Watde uitvoering ervan betreft die is zeer gemakkelijk en kan waar-schijnlijk geheel zonder kosten geschieden, want de veehouders



??? zullen, zoo spoedig als zij overtuigd worden van het nut vandezen maatregel, het hunne wel willen bijdragen om hunne fok-stierkalveren te laten immuniseeren. Dan zullen zij dit systeemzegenen, gelijk zij thans het afmaaksysteem vloeken. Buitendien is gevaar voor uitbreiding der ziekte door dit middelwaarschijnlijk niet te duchten, want als, zooals gewoonlijk, slechtssporadische gevallen voorkomen, dan getuigt juist deze omstandig-heid er voor, dat de veestapel genoeg immuniteit bezit om epizo-??ti??n en panzo??ti??n te beletten. Ook het leven der stierkalverenzal waarschijnlijk weinig gevaar loopen; want als deze maatregelenkele jaren toegepast is geworden dan is er niet ?Š?Šn enkele stierof koe zonder eenige immuniteit. Zij zullen dus alle te weinig vat-baar zijn om erg ziek te worden. Men richte dus een immuniseeringskamp op en brenge daarin b.v.ioo stierkalveren die men dan met Mond- en Klauwzeer be-smet. Nemen

wij aan, dat deze stierkalveren nog vier jaarleven en dat zij ieder jaarlijks iooo koeien dekken, dus in hetgeheel 4000, dan worden door dezen maatregel 4000 x 100 =400.000kalveren ten halve ge??mmuniseerd. In plaats van onwerkzaam af te wachten totdat na eenige jarende veestapel of een deel daarvan weder in hooge mate vatbaargeworden is en de ziekte juist daardoor met boosaardigheid optreedt,de volwassene kostbare runderen aantast, zoodat niets gespaardwordt en velen sterven of later niet geheel weder gezond worden,neemt men door mijn middel bijtijds voorzorg, legt het Mond- enKlauwzeer aan banden en beperkt zijn gebied tot de stierkalveren. Een en ander over Mond- en Klauwzeer, door A. VRIJBURG. Het mond- en klauwzeer dat zeer zeker reeds honderden jarenin Azi?? en Europa voorkomt, ook in Afrika en Amerika geen on-bekende is, door zijn periodiek en epizo??tisch optreden reeds langde aandacht van

regeeringen en van deskundigen heeft getrokken,is desondanks wetenschappelijk nog zeer onvoldoende bekend.De leeken maken daarvan gewoonlijk de deskundigen een verwijt,ze onderschatten de moeilijkheid. Echter dient gezegd dat hetwetenschappelijk onderzoek der ziekte over \'t geheel niet krachtig



??? genoeg is ter hand genomen. De schuld ligt gedeeltelijk aan deregeeringen die tot voor niet al te langen tijd de geheele dierge-neeskunde stiefmoederlijk bedeelden, deels ook aan de dierenartsendie niet genoeg op dat onderzoek aandrongen. Men bepaalde zicher toe de ziekte zoo spoedig en zoo goed mogelijk, hoofdzakelijkdoor politie-maatregelen te bestrijden, was ze dan geweken danwas het mond- en klauwzeer weer voorloopig in het vergeetboek.Uitgebreide wetenschappelijke onderzoekingen zijn eigenlijk alleenverricht door L??ffler en Frosch in Duitschland, terwijl ookNocard en Roux in Frankrijk de ziekte bestudeerden en ver-schillende bacteriologen moeite deden om in de organen en vooralin de blaren der mond- en klauwzeerpati??nten het micro-organismete ontdekken dat de veroorzaker der ziekte moet zijn. Verschillendebacillen, coccen en protozo??n zijn daarbij gevonden en voor devermoedelijke oorzaak der ziekte

aangezien, het bleken steedsverontreinigingen of toevallige parasieten te zijn en tot nog toeis de oorzaak der ziekte niet gevonden. Een der meest bekende onder de micro-organismen, die als de oorzaak vanmond- en klauwzeer zijn aangegeven, is de Cytorrhyrtes aphtarum van Siegel1),een micrococcus door Siegel in de cellen van aangetaste organen en in de lymphder blaren gevonden en gekweekt. Een door hem uit organen (milt) van ziekerunderen in vitro gekweekte cultuur werd dcor een daartoe benoemde commissie2)bij runderen en varkens ge??nt in mondholte, in het bloed en onderde huid. De dierenkregen hooge koorts en de meeste runderen ook in de mondholte eenige hyperaemie,kleine epitheliumdefecten (welke ook traumatisch konden zijn ontstaan doorverwonding met de snijtanden) en een der runderen kreeg eenige dagen na de entingaan de tong een kleine papel zonder blaasvorming, een paar koeien aborteerden.Een

maand na de enting werden de dieren met virulente lymph besmet, ze kregenalle mond- en klauwzeer tegelijk met de contr??ledieren en in even erge mate.Siegel beweerde nu dat de dieren na de enting met zijn culturen een abortiefverloopend mond- en klauwzeer hadden gehad en dat de dosis virulente lymphwaarmee ze later waren besmet te groot was geweest en de door de cultuur ont-stane zwakke immuniteit had overwonnen. De commissieleden Nevermann enOstertag ontkenden dit en meenden zeer terecht dat als de cytorrhyctes iets metmond- en klauwzeer te maken had de dieren, die toch ernstig ziek werden, zeker detypiese mondsymptomen hadden moeten vertoonen. De cytorrhyctes kan dusde oorzaak der ziekte niet zijn. De verschillende onderzoekingen zijn echter niet geheel vruchte-loos geweest. Wij weten door de proeven van L??ffler, Nocarde.a. dat de oorzaak van mond- en klauwzeer een ultramicroscopies 1 Berl. Tier.

Woch. 1913, 2 ) Aib. Kais. Ges. Amt. 1913 en 1915.



??? virus is dat de gewone Chamberland- en berkefeld-filterspasseert en door de fijnere (Kitasato)filters gedeeltelijk wordttegengehouden. Verder is bekend dat in het koortsstadium der ziektede smetstof in het bloed aanwezig is, in het latere ziekteverloopuitsluitend op de de bekende localisatieplaatsen der ziekte en vooralin de lymphinhoud der blaren en daar in zeer geconcentreerdentoestand zoodat ^ c.c. (en minder) lymph na intraveneuseinspuiting bij vatbare dieren de ziekte veroorzaakt. Door ver-menging met vrijgekomen inhoud van gebarsten blaren wordenverschillende se- en excreta, speeksel, neus- en oog-sekreet, melk-en faeces virulent. Het mond- en klauwzeervirus is niet zeer resistent. L??ffler vond dat het door indrogen bijkamertemperatuur en licht, na 24 uren onwerkzaam is. Bij ver-warmen op 30Â° C. wordt het in 9 dagen gedood, op 370 C. in 3dagen, op 50Â° C. in 12 uren, op 6oÂ° C. in 5 mimiten en op 8oÂ°

C.onmiddellijk, door desinfectantia, kalkmelk, 1% carboloplossingen 1% zoutzuuroplossing in een uur. In zuur geworden melk,goed gepasteuriseerde melk en in kaas is het virus onwerkzaamgeworden. In mest gaat op meer dan 20 c.M. diepte (door de daarheerschende warmtegraad) de virulentie spoedig verloren1).In dichtgesmolten glasbuisjes vochtig bewaard kan het 3-4 maandenvirulent blijven, over \'t geheel blijft het in vochtigen toestand betlangst virulent, volgens L??ffler onder gunstige omstandighedenzelfs 8 maanden. In de laatste jaren heeft men ook ontdekt datgenezen dieren smetstof dragers kunnen zijn en nog lang de smetstof in hun lichaam kunnen hebbenen die dan van tijd tot tijd of voortdurend uitscheiden (zooals datook bij sommige andere infectieziekten, typhus, cholera b.v.,een bekend feit is). Men heeft n.1. gezien dat in stallen waar een sedert geruimen tijdhersteld rund werd ingevoerd, de ziekte uitbrak.

Ook het opnieuwuitbreken der ziekte in goed ontsmette stallen waar de dieren reedslang hersteld zijn kan en moet op die manier verklaard worden.Volgens L??ffler is gebleken, dat een hersteld rund minstens 8maanden virusdrager kan zijn. Het was natuurlijk van groot belangte weten waar deze dieren de smetstof bewaren. Daar het dier-or-ganisme na het doorstaan der ziekte immuun is, kan het virus



??? alleen in stand blijven op plaatsen waar het niet door de in datorganisme aanwezige antilichamen kan bereikt en gedood worden,en waar het tevens beschut is tegen andere schadelijke invloedenals b.v. uitdrogen. Assel 1) deed in deze richting belangrijkeproeven. Hij trachtte gezonde vatbare runderen te besmetten metspeeksel, urine, mest en klauwhoorn van dieren die sedert eenigentijd waren hersteld van mond- en klauwzeer en ontsmet. Vanverschillende deelen der klauwen werden kleine stukjes hoornafgesneden en afgeraspt, deze stukjes werden in warm water ge-weekt, het extract werd tusschen de klauwen en op het mondslijm-vlies ingewreven nadat men die plekken vooraf een weinig ruwhad gemaakt (het epithelium oppervlakkig had verwond). De zoobehandelde drie jonge runderen kregen na 5 dagen mond- en klauw-zeer. De dieren waarvan de klauwhoorn was genomen waren sedert251 dagen hersteld van

mond- en klauwzeer. Proeven met speeksel,urine en mest van deze zelfde dieren hadden negatief resultaat.De smetstof was dus in de op het oog gezonde klauwen virulentgebleven. Assei. meent dat pas na het afgroeien van een geheelnieuwe klauw het gevaar van besmetting voorbij is. Zschokke 2)wees er reeds op dat niet alleen in de klauwspleet en aan den boven-rand der klauw blaasjes cntstaan maar ook op andere plaatsen derklauwlederhuid. De lymph in die blaasjes komt in de meeste ge-vallen niet aan de buitenlucht. Zschokke vond op de plaats dierblaasjes na afloop der ziekte kleine holten en vermoedde dat indeze van de lucht afgesloten ruimten het virus langen tijd latentin leven blijft. Ook Hess3) houdt de klauwen van de virusdragersvoor de bewaarplaatsen der smetstof. Volgens Nevermann;4)zou het in de Pruisiese mond- en klauwzeeronderzoek-inrichtingop het eiland Riems gelukt zijn ook met speeksel van

virusdragers(Dauerausscheider) runderen te besmetten en worden de onder-zoekingen in die richting nog voortgezet. Nu kan ook het mond- en klauwzeervirus buiten het runderlichaam toevallig geschikte plaatsen en voorwaarden vinden om geruimentijd in leven en virulent te blijven. De ondervinding leert dat ditwerkelijk het geval moet zijn, het uitbreken der ziekte kan in velegevallen niet. anders worden verklaard. Of de smetstof buiten hetdierlichaam zich alleen in stand houdt of zich ook vermeerdert, 2 ) Schweizer Archiv. f. lierheilk. 54 Bd. 3 ) Schweizer Archiv. 4 ) Bericht ioe Int. Veearts. Congres. Londtn 19j4.



??? is niet bekend. In het laatste geval zou men een tijdelijk sapro-fyties bestaan moeten aannemen, op welke mogelijkheid DeJong ook reeds wees. Somtijds kunnen met vrij groote zekerheidpersonen, veevoeder, huiden, wol of verpakkingsmateriaal beschuldigdworden het virus te hebben overgebracht. Dikwijls ook gelukt hetniet het vehikel der smetstof met eenige waarschijnlijkheid op tesporen. Besmetting door het wild is waarschijnlijk uitzondering en werdvoor zoover ik weet nooit bepaald vastgesteld. In 1913 werden inOost-Zwitserland 26 ree??n geschoten in streken waar mond- enklauwzeer heerste. De dieren waren allen vrij van de ziekte.1)In Duitschland entte Martin2) 4 ree??n ieder viermaal met mond-en klauwzeerslijm van zieke runderen. De dieren bleven gezond;erg vatbaar schijnen ze dus niet te zijn. Toch is overbrengingdoor tweehoevig wild, herten en vooral wilde varkens, zeer goeddenkbaar. Vliegende insekten, vooral

vliegen kunnen zeer zeker mechaniesde ziekte overbrengen als ze na zich op zieke dieren met smetstofbezoedeld te hebben zich op vatbare dieren neerzetten. Dit kan opaan elkaar grenzende weilanden gemakkelijk gebeuren, ook welover iets grootere afstanden als de vliegen met een toevallig pas-seerende prooi b.v. mens of paard een eind mee zijn gevlogen. Boch Marra3) kon door vliegen, (Tabanus bovinus) die hij ineen besmette plaats ving en bij vatbare kalveren losliet de ziekteoverbrengen, de dieren kregen na 3 dagen mond- en klauwzeer.Zeer zeker zijn hier de vliegen alleen vervoermiddel geweest vande smetstof; een ontwikkelingscyclus in het vliegenlichaam is nietwaarschijnlijk, bestond die, dan zou in de landen waar die vliegenvoorkomen, het mond- en klauwzeer inheems zijn; dit is niet hetgeval, de ziekte verdwijnt bij voldoende krachtig ingrijpen, zondersporen achter te laten. Watervogels, vooral wilde ganzen, worden

door Van Staa4) be-schuldigd in Friesland in vele gevallen de smetstof over te brengen.Van Staa komt daartoe d????r uitsluiting, hij kan in vele gevallen deoverbrenging niet anders verklaren. Nu is het in de meeste gevallenmoeilijk om andere factoren als herstelde runderen of schapen,personen, veevoer-, verpakkingsmateriaal, met absolute zekerheid 1 ) Schweizer Archiv. 2 ) Berl. Tier. Woch. 1913. 3 ) Mettam. Bericht ioe Int. Veearts. Ccngits. Londen 1914. 4 6) Tijdschrift v. Diergeneesk. 1916.



??? uit te sluiten, maar aan den anderen kant zullen wilde ganzenook wel in staat zijn de besmetting over te brengen. Daarvoor isdan echter noodig dat die vogels met smetstof in aanraking zijngeweest en dat zal wel groote uitzondering zijn. De kievitten,waar Overbef.k *) op attent maakte hebben dan nog meer kans.De vogels, die neerstrijken op een besmet weiland kunnen daartoevallig smetstof aan hun lichaam krijgen en die op een anderweiland waar ze zich later neerzetten, achterlaten. Een vatbaardier op die plek grazende kan zich dan besmetten, ook is het denk-baar dat een mensch aan zijn schoeisel die smetstof van daar mee-neemt en naar een plaats brengt waar vatbare dieren zijn. VanStaa schijnt meer aan de faeces der ganzen te denken als vehikel.Nu eten ganzen tamelijk veel gras en wilde ganzen op een besmetweiland, hebben kans met smetstof bezoedeld gras binnen te krijgen.Of echter dan de faeces van die ganzen virulent

zijn is de vraag,en niet erg waarschijnlijk. In de zure vogelmaag zal het virus zeerzeker wel te gronde gaan. Dat de wilde ganzen zelf lijdende zoudenzijn aan mond- en klauwzeer is ook alhoewel mogelijk, niet ergwaarschijnlijk, daar het tot nog toe niet gelukte vogels kunst-matig te besmetten. Vaccinelvmph kan overbrenger zijn van het mond- en klauwzeer-virus, zoo\'als in 1908 in N. Amerika bleek met lymph afkomstiguit Japan.1) De wind kan virulent speekselschuim van zieke runderen ookzonder verder vehikel over een sloot waaien op een ander weiland,waar dan vatbare dieren zich kunnen besmetten. De kenmerkende kliniese verschijnselen van mond- en klauwzeer zijn in het kort de volgende: na een incu-batietijd van 2â€”7 dagen bij natuurlijke besmetting, (van 6 urena 5 dagen na intravencuse enting en van 2â€”3 dagen na enting inhet mondslijmvlies) ontstaat koorts iÂ°5 a 2Â°5 C. die gew. niet langerdan 2 dagen duurt. Gedurende

deze koortsperiode en nog voor hetoptreden der kliniese verschijnselen kunnen de zieke dieren reedsandere besmetten. Binnen 1 a 2 dagen na het begin der koortstreden de karakteristieke localisaties op, exantheem met blaasjes-vorming aan mondslijmvlies en klauwen, in vele gevallen ook aanuier en neusvleugels en soms aan het maagdarmslijmvlies (penslebmaag, dunne-darm). De blaasjes hebben een kort bestaan, naeen paar dagen barsten ze, ze kunnen dan 2â€”4 c.M. in doorsnee



??? zijn, vele zijn door traumatiese invloeden reeds vroeger gebarsten.De erosies die achterblijven genezen bij doelmatige behandelingin een week, wat de mond betreft, de klauwwonden niet zoo spoedigen bij eenigszins hevig klauwlijden laat vooral aan de ballen dekroonhoornrand los en ontstaat tusschen de oiide klauw en hetnieuwgevormde klauwhoorn een spleet, waarin gemakkelijk vuilkan dringen. Dergelijke dieren loopen dikwijls pijnlijk tot de nieuweklauwhoorn geheel is afgegroeid en de oude is afgeworpen. Ten-gevolge van de ziekte is bij melkkoeien de melkafscheiding ver-minderd, gemiddeld tot op de helft, eerst na een paar weken wordtdie weer ongeveer normaal, soms wordt in dezelfde lactatieperiodede vroegere norm niet meer bereikt. De voedingstoestand gaatdoor de bemoeilijkte voedselopname en het algemeen lijden bijnaaltijd achteruit. Het ziekteverloop is overigens in den regel goed-aardig en alleen onder zeer

jonge dieren heeft men sterfgevallen.Bij uitzondering is het verloop minder gunstig en komen meerderesterfgevallen voor. De dieren kunnen te gronde gaan onder ver-schijnselen van acuut maag-darmlijden, dit ziet men dikwijls bijzeer jonge dieren (zuigende kalveren). Ook is herhaaldelijk waar-genomen dat dieren die reeds eenige dagen ziek waren en schijnbaarop weg van genezing, onder verschijnselen vooral van den kantvan het hart vrij plotseling stierven in den regel door hartverlam-ming. Ook verlamming van pharynx is waargenomen. Sommigenhouden deze boosaardige vormen van mond- en klauwzeer voor een complicatie en intoxicatie veroorzaakt door de toxinenvan maag-darmbacteri??n die door de slijmvlieslaesies zouden binnen-dringen. Ik geloof dat het rationeler is alles toe te schrijven aande eigen smetstof van de ziekte, waarvan de virulentie niet steedsdezelfde is, en aan verschillende localisaties daarvan die in

hetzieke lichaam kunnen optreden (slijmvlies van pharynx, maag endarm en hartspier hoofdzakelijk). Nocard kon door enting metspierweefsel uit een myocarditishaard, mond- en klauwzeer ver-oorzaken. Ook zag Nocard 1) bij een boosaardig optreden der ziekte,de met immuun serum behandelde dieren alle genezen, terwijler van de niet met serum behandelde onder dezelfde omstandig-heden vele stierven. De doodelijke verschijnselen waren dus zeerzeker door het mond- en klauwzeervirus veroorzaakt.



??? De differentieeldiagnose met andere ziekten zal in typiese gevallen geen moeilijkheidveroorzaken. Aard en plaats der localisaties zijn karakteristiekverder de snelle verspreiding onder de dieren van denzelfden stal. In \'t begin kan bij atypies verloopende of met andere ziektengecompliceerde gevallen de diagnose lastig zijn, vooral ook bijschaap en varken, bij welke dieren veelal de klauwaandoeninghoofdzaak is. Proefenting van een paar gezonde dieren kan danraadzaam zijn Heeft men ernstig vermoeden op mond- en klauw-zeer, dan dient men terstond de strenge maatregelen van afzonderingtoe te passen, al mocht het ook later blijken dat de diagnose on-juist was. Vatbaarheid voor mond- en klauwzeer hebben rund, buffel, varken, schaap, geit en verder alle twee-hoevige dieren. Minder vatbaar maar toch ook onderhevig aan deziekte zijn mensch, paard, hond en kat. Zeer weinig vatbaarzijn de vogels. Onvatbaar

zijn konijn, cavia en muis. Immuniteit na het doorstaan der ziekte was al lang bekend en door vele onder-zoekers o.a. L??ffler proefondervindelijk vastgesteld. Hoe langduurt die immuniteit? De duur is verschillend bij de verschillendeepizo??ti??n (afhankelijk van de virulentie der smetstof) en ookindividueel verschillend bij verschillende dieren bij eenzelfdeepizo??tie. Volgens L??ffler kan hij varieeren van enkele maandentot verscheidene jaren. Nu heeft men herhaaldelijk gezien dat vanmond- en klauwzeer herstelde runderen na korten tijd (enkeleweken of maanden) bij nieuwe infectie weer (soms hevig) ziekwerden. Dit verschijnsel heeft niets bevreemdens en komt ookbij andere infectieziekten voor. Het is toch zeer begrijpelijk dat eenbepaalde graad van immuniteit door een krachtig of door een grootehoeveelheid virus of bij toevallig mindere resistentie van het dierorganisme, overwonnen kan worden. Ehrhardt x) zag

eenigemalen runderen tweemaal in ?Š?Šn jaar aan mond- en klauwzeerlijden en soms de 2e maal heviger dan de eerste. De ziekte trad indie gevallen 3â€”6 maanden na afloop der eerste uitbraak en nadesinfectie in dezelfde stallen weer op (zeer zeker ten gevolge vanvrijkomen van virus uit genezen klauwen). Rudovsky 1) vermeldt



??? tamelijk veel gevallen waarbij runderen 3 tot 19 maanden na herstelvoor de 2e maal ziek werden en sommigen 8â€”12 maanden na de2e maal zelfs voor de derde maal. Gedurende mijn ruim 20-jarige praktijk in Indi?? had ik iederjaar met mond- en klauwzeer te doen. In sommige veestapelsverscheen jaren achtereen elk jaar de ziekte. Steeds werden danalle dieren kunstmatig besmet. Hierbij reageerden de dieren diehet vorig jaar de ziekte hadden gehad, in vele gevallen niet opherhaalde nieuwe enting, dikwijls ook wel en het kwam herhaal-delijk voor dat runderen al weer mond- en klauwzeer hadden voordathun klauwen na de eerste aanval waren afgegroeid en verwisseld.Een derde jaar was het regel dat de vroegere zieken niet meer opde enting reageerden, tweemaal doorstaan der ziekte had hun dusvolledige immuniteit gegeven. Een dergelijke immuniteit zal zeerzeker jaren duren en misschien wel levenslang.

Vertrouwbareuitgebreide statistieken over dit punt ontbreken. Men heeft welnauwkeurig genoteerd, de tijden waarop de epizo??ti??n verschenenen verdwenen, de plaatsen waar ze optraden en het aantal aange-taste dieren, maar of dezelfde dieren verschillende malen ziekwerden of na opnieuw besmet te zijn immuun waren en hoe lang,daarover ontbreken voldoende gegevens op eenigszins uitgebreideschaal. VA\'ij weten dat de groote mond- en klauwzeerepizo??ti??ndie het vasteland van Europa teisterden in de jaren toen nog geenuitgebreide politiemaatregelen er tegen werden genomen mettussenpoozen van 4. 5, 6, 7 a 8 jaren verschenen. Volgens Tatray1)was vroeger Hongarije in 1 a 2 jaar doorgeziekt en bleef dan 5 a 6jaar ongeveer vrij van de ziekte. De reden dat tussentijds geenepizo??ti??n voorkwamen was zeer zeker, dat in het besmette gebiedhet meerendeel der dieren niet vatbaar was, want bij gebrek

aanpolitiemaatregelen zal er ook binnen dien tijd wel gelegenheidtot infectie geweest zijn. De Europeesche cultuur runderen bereikenvoor ze den slager ten prooi vallen een leeftijd van hoogstens 10jaar, vroeger zal dat misschien iets meer zijn geweest.Gedurendedie jaren konden ze dus gemiddeld twee klauwzeerepizo??ti??nmeemaken. Waren nu allen na eenmaal doorstaan der ziekte levens-lang immuun dan zou de tijd tusschen twee epizo??ti??n langergeweest zijn dan enkele jaren. Van de versterkte immuniteit ver-kregen na het ziekworden gedurende een tweede epizo??tie, kondende dieren niet lang profiteeren daar het dan al spoedig hun tijdwerd om geslacht te worden.



??? Op grond van de waarnemingen in verschillende landen mag menden duur der immuniteit van mond- en klauwzeer gemiddeld stellenop enkele jaren. Een erfelijke immuniteit bestaat zeer zeker bij voor de ziekte vat-bare dieren niet. Bij veestapels waarin de ziekte herhaaldelijkvoorkwam en waar telkens alle dieren werden besmet zag ik nooitonvatbaarheid der kalveren. Wel is het mogelijk dat een kalftijdens het intra-uterine leven de ziekte met de moeder doormaakten dan met een zekere graad van immuniteit ter wereld komt.Bestond erfelijke immuniteit dan zou in de landen waar de ziekteinheems is zooals b.v. vele streken in Azi?? en waar geen maatregelener tegen woerden genomen, het mond- en klauwzeer al lang zijn uit-gestorven daar de voorouders der runderen allen de ziekte hebbengehad. Mettam *) zegt dat het kleine inlandse vee in Brits-Indi?? waarvan de voorouders gedurende vele geslachten aan

mond-en klauwzeerinfectie waren blootgesteld, een erfelijke immuniteitheeft en onvatbaar is zelfs voor groote doses virus. Ik tart hemechter om dat te bewijzen. Zijn die dieren onvatbaar dan zullenze vroeger mond- en klauwzeer hebben gehad. Zijn beweren datde ziekte bij de Indiese runderen extra goedaardig verloopt gaatop (en nog lang niet altijd) voor de z?Šbu, dat is dan echter een ras-eigenschap, dat merkwaardige dier is tegen de meeste infectie-ziekten beter bestand dan de overige runderrassen. De kleinerunderrassen in Indi??, Siam en Birmah van het type Bos Sunda??cuszijn in hooge mate vatbaar voor mond- en klauwzeer. Behandeling van en maatregelen tegen de ziekte. Leeken verwachten alles van een specifiek chemo-therapeutiesgeneesmiddel. Een dergelijk middel is nog niet gevonden, bestaatzeer waarschijnlijk ook niet en is absoluut niet noodig en men kanniet genoeg waarschuwen tegen de

kwakzalversmiddelen die telkensweer opduiken en nog steeds duur worden verkocht. Alle niet irriteerende wondmiddelen zijn bruikbaar voor be-handeling der locale verschijnselen. Maar verreweg hoofdzaak bijde behandeling zijn doelmatige di?Štetiese en liygi??niese maat-regelen, rust en zindelijkheid. De dieren moeten op een beschuttedroge plaats staan (zoo mogelijk op stroo of turfmolm) die goedwordt schoongehouden zoodat de zieke klauwen niet weer vuilworden. Het is aan te raden de klauwen van alle nog gezondedieren na ze gereinigd te hebben ?Š?Šnmaal met bruine teer in tesmeren. Het in de wei laten loopen van klauwzieke dieren is door Bericht ioe Int. Veearts. Congres Londen. 1914.



??? het gevaar voor verspreiding der smetstof, onverdedigbaar, voorhet ziekteverloop nadeelig en tegenover de zieke dieren wreed.Gedurende de eerste dagen geen hard en droog, maar half vloeibaarvoedsel en gras, drinkwater steeds in het bereik der dieren, jongedieren melk. De medicamenteuse behandeling kan zeer eenvoudig zijn; alsklauwmiddel is perugeen (het surrogaat van de dure perubalsem)zeer aan te bevelen, men strijkt het eenmaal daags op de ziekeplaatsen, het is een uitstekend wondmiddel en houdt insekten (vlie-gen) op een afstand. Klauwverbanden komen alleen in aanmerkingbij enkele dieren met complicaties, b.v. klauwverzwering. Ookvoor zieke tepels, wonde plekken aan neus en lippen is perugeente gebruiken. Voor mondbehandeling kan men een zwakke jodium-oplossing (i joodtinctuur op iooo water) gebruiken, (sterke oplos-singen voor wondmiddelen zijn af te raden, zij dooden het binnen-

gedrongen virus toch niet en gaan de natuurgenezing tegen).Men houdt met ?Š?Šn hand de mond van het dier open en spoeltmet irrigator de mond schoon, hierbij moet men niet ruw te werkgaan en nooit de zieke tong vasthouden, daar men dan stukkenslijmvlies kan afscheuren. Mondbehandeling is alleen de. eerstedagen noodig en lichte gevallen genezen ook zonder behandeling.De behandeling der zieke dieren moet onder streng deskundigtoezicht door vaste en vertrouwbare personen geschieden, diestreng hebben toe te zien dat niets onnoodig den ziekenstal uit ofingaat en dat alles dat er uitgaat zoo goed mogelijk ontsmetwordt; de mest moet (zonder morsen) op een geschikte plaats wordengebracht en met een laag kalkmelk bedekt; de personen met debehandeling belast moeten bij het verlaten van den ziekenstal vanbovenkleeding en schoeisel verwisselen en hun handen wassenin een emmer met 2 %

creoline- of lvsoloplossing, die bij den ingangmoet staan. Het is prakties voor den ingang van den stal een goedmet creolineopl. gedrenkte natte zak of dweil te leggen. Een enander zorgvuldig doorgevoerd maakt later, na afloop der ziektede desinfectie veel gemakkelijker. Maatregelen van veeartsenij kundige politie die genomen moeten worden bij deze ziekte worden bijna uitsluitendbeheerst door de finantieele zijde der kwestie en door het geldelijkverlies ontstaan door vermagering,.verminderde melkproductie enverlies van werkkracht. De maatregelen die vermoedelijk met deminste kosten tot het doel zullen voeren, zullen in den regel wordenverkozen. Men moet daarbij echter niet uit het oog verliezen datXLIII ci



??? de ziekte ook voor den mens besmettelijk is. Als in alle landen deveeartsenijkundige politie in orde was en overal strenge maatregelentegen het mond- en klauwzeer genomen werden zou de zaak veeleenvoudiger zijn. Verschillende landen zijn echter op dat punt nietvertrouwbaar en die landen vormen juist bakermatten, van waarde ziekte zich telkens weer verspreidt naar naburige landen ofdoor het steeds toenemende en snelle verkeer, ook over grootereafstanden. In Europa staan vooral de Oostelijke landen (Rusland,Roemeni??) in een kwaden reuk. Het is daarom zaak om in het eigenland de veeartsenijkundige politie zoo goed mogelijk in te richten,opdat het gevaar voor besmetting uit andere landen zoo geringmogelijk is en verdachte ziektegevallen onmiddellijk deskundigonderzocht kunnen worden. Verplichte aangifte van die gevallendoor den betreffenden veehouder is daarvoor noodzakelijk. Om

eenspoedige aangifte te bevorderen is bet wenschelijk dat de vee-eigenaar geen geldelijk nadeel ondervindt door de aangifte; schade-loosstelling voor het in beslag te nemen vee is dus noodig metvergoeding voor eventueele bedrijfsschade. Op verzuim van aan-gifte of (naar het oordeel van den deskundige) te late aangifte,moeten zware straffen gesteld worden (geldboete en gevangenis-straf) en niet-vergoeden der volle waarde der zieke dieren. Het is echter billijk dat men de veehouders door populair ge-schrift of bespreking op de hoogte stelt van de verschijnselen derziekte opdat zij daarvan niet onkundig zijn of onkunde kunnenvoorwenden ten einde van den rechter een licht vonnis te krijgen.Vele rechters zijn toch reeds geneigd, lichte straffen te geven daarze evenals het meerendeel van het publiek, de noodzakelijkheid nietinzien van strenge maatregelen tegen het goedaardig verloopendemond- en

klauwzeer. Achterhaalt men nu spoedig de eerste gevallen dan kan menveelal de bron of bronnen van besmetting nagaan en afdoendemaatregelen nemen. Afmaken van de zieke en verdachte dieren isdan de aangewezen, afdoende en goedkoopste bestrijdingswijze,met pijnlijk nauwgezette ontsmetting of vernietiging van alleswat vermoedelijk met smetstof in aanraking is geweest, de ontsmet-ters zelf niet te vergeten. Wanneer slachten ter plaatse moelijk gaat,kan men verdachte dieren als ze nog koortsvrij zijn na ze vanbuiten gedesinfecteerd te hebben met 2 % creolin, in gesloten nietlekke wagens naar een nabijgelegen slachthuis veryoeren, waar zezoo spoedig mogelijk geslacht w??rden. Ook is er geen bezwaar tegenom het vleesch der ter plaatse geslachte zieke dieren onder denoodige controle in gesloten wagens naar het slachthuis te ver-



??? voeren en het na blootstellen aan kookhitte, in consumptie te geven.Verdere maatregelen zijn: tijdelijke afsluiting der besmette hoevenen weiden, zoo noodig tijdelijk opstallen van vee van aangrenzendehoeven, verbod van in- uit- en doorvoer van vee in de omgeving,gedurende een paar weken, een en ander onder geregelde deskundigecontrole. De daarin belaste deskundige moet in elk voorkomendgeval beoordeelen en beslissen hoe groot de omtrek moet zijn,binnen welke de belemmerende bepalingen van toepassing zullenzijn. De deskundige moet in alles met onverbiddelijke strengheiden groote nauwkeurigheid te werk gaan, daar anders succes on-waarschijnlijk is en mislukte en halve maatregelen de geheele be-strijding in discrediet brengen. Hij moet over geschoolde helperskunnen beschikken. Gelukt het niet de eerste gevallen te achter-halen of breidt de ziekte zich ondanks de maatregelen toch uit,dan komt het oogenblik waarop de

deskundige zich de vraag stelt:wat is nu beter (d.i. goedkooper) â€ždoorgaan met afmaken of latendoorzieken", Deze vraag is uiterst moeilijk te beantwoorden en diebeantwoording moet bij elk voorkomend geval aan een klein aantalkundige personen worden overgelaten die te goeder trouw beslissenen zich daarbij niet storen aan publiek en pers. Het geval kan zich ook voordoen, dat een veestapel van ras-dieren zoo groote fokwaarde heeft dat het onverantwoordelijk zouzijn die te dooden. Bij het laten doorzieken van het aangetaste vee is het natuuriijkmoeilijker verspreiding der ziekte tegen te gaan. Menlaatde besmettehoeven streng afzonderen (liefst omgeven met prikkeldraadaf-sluiting) en alles wat uit en ingaat grondig desinfecteeren; melk enmelkproducten voldoende pasteuriseeren. Het personenverkeermoet zooveel mogelijk worden beperkt en ieder die er niet te makenheeft, geweerd. De beperkende maatregelen in den omtrek

derbesmette hoeven moeten gehandhaafd worden. Het is nu zaak,alle vatbare dieren op de besmette hoeve of stal kunstmatig tebesmetten; (men scarificeert het slijmvlies van boven- of onderlipeen weinig en druppelt daarop eenige druppels uit een met virulentspeeksel gedrenkte katoenen lap (waarop men een dier met pasgebarsten mondblaren even heeft laten kauwen) de dieren wordendan tegelijk ziek en de afsluitingsmaatregelen kunnen spoedigerworden opgeheven; alles is binnen een maand afgeloopen. Voor deontsmetting kan men naar omstandigheden 2 % creolin of lysol ofkalkmelk gebruiken, terwijl gesloten ruimten het best wordenontsmet met toestellen die formaldehyde-damp ontwikkelen zooals



??? die voor ontsmetting van kamers gebruikt worden bij infectie-ziekten van den mensch. Na het doorzieken heeft men rekening te houden met de smet-stofdragers onder de herstelde dieren die gedurende maanden gevaarkunnen opleveren voor nieuwe infecties. Daar het gevaar voorna-melijk in de klauwen zetelt, acht Assel het raadzaam de herstelderunderen gedurende een jaar niet in een andere (vatbare) veestapelte brengen (het afgroeien en verwisselen der klauwen duurt bijnaeen jaar) Ook het transport dezer dieren kan gevaar opleveren;door het afslijten der klauwen bestaat toch de mogelijkheid datmet kleine hoorndeeltjes, virulente smetstof vrijkomt. Volgens L??ffler1) schijnt het aantal dier smetstofdragers onderde herstelde runderen niet groot te zijn, de meeste genezen diereugeven volgens zijn waarnemingen later geen aanleiding tot nieuweinfectie. Men kan echter nooit met zekerheid weten welke dierensmetstofdragers zijn. Vooral de

dieren die hevig klauwzeer hebbengehad, moet men er op aanzien. Men zou. het gevaar kunnen ver-minderen, door de klauwen van dergelijke dieren herhaaldelijk tebesnijden, de verwijderde hoorn te verbranden en de klauwen metteer te bestrijken. Gelukt het nu het mond- en klauwzeer met doorzieken en af- .sluitingsmaatregelen te bedwingen, terwijl in het begin het afmaak-systeem niet tot het doel leidde, dan vindt het pub\'iek het dwaasdat niet dadelijk tot laten doorzieken is overgegaan, men had dande kosten van afmaken bespaard. Dit is natuurlijk onjuist, in datgeval was de kans voor uitbreiding der ziekte veel grooter geweest,daar het uiterst moeilijk is om gedurende langen tijd een zoo strengeafsluiting toe te passen, dat (vooral door personenverkeer) geensmetstof naar buiten gaat. Heeft nu in een latere periode het door-ziek- en afsluitingsysteem toch succes, zooals dikwijls het geval isen waarop in ons land o.a. door Overkeek 2) is

gewezen, dan kandat zeer zeker het gevolg zijn van de strenge maatregelen, maar hetis ook mogelijk dat, al kwam er nu en dan een weinig smetstofbuiten het afgesloten gedeelte, die smetstof toch geen kwaad-deedmaar te gronde ging voordat ze met vatbare dieren in aanrakingkwam, en zij ging te gronde omdat ze minder resistent was dan inhet begin der epizo??tie. Wij moeten dat wel aannemen, het zouanders niet te verklaren zijn waarom een epidemie, (en dit geldtniet allen voor mond- en klauwzeer maar ook voor andere heer- 1 Bericht 9* Int. Veearts. Congres Den Haag 1908.



??? sende infectieziekten) langzamerhand vermindert en ophoudtzonder dat er nog gebrek is aan vatbare individuen. Bij devroegere mond- en klauwzeerepizo??ti??n toen de politie-maat-regelen nog minder streng waren werd ook niet alle vatbare veevan een land aangetast. Immuun-serum is bij mond- en klauwzeer door verschillende onderzoekers aan-gewend. Serum van herstelde dieren heeft te zwakke werking,een dosis van 500â€”1000 cc. is noodig om een geringen graad vanimmuniteit teweeg te brengen. Voor praktiese doeleinden is hetdaarom niet bruikbaar. Proeven om een hoog immuun serum temaken zijn vooral door L??ffler en Nocard gedaan. L??ffler1)gebruikte daarvoor jonge varkens die hij besmette met ^ cc.virulente lymph, ze kregen na een paar dagen klauwzeerblaren,de lymph werd daaruit verzameld, gefiltreerd en in stijgende dosisbij runderen intraveneus ingespoten, deze runderen leverden danna een paar maanden

een bruikbaar immuun-serum dat volgensL??ffler in de meeste gevallen in dosis van 20â€”30 cc. runderenimmuun maakt en beschut tegen een inspuiting met ^ a ^ cc.virulente lymph. Het serum kan in ijskast 2 jaar bewaard wordenzonder zijn kracht te verliezen. Bij reeds besmette runderen zoueen grootere dosis serum (rooâ€”200 cc.) in vele gevallen in staat zijn,de kliniese ziekteverschijnselen nog te voorkomen. In Pruisenis het L??FFLER\'se serum herhaaldelijk in de praktijk toegepast2).Bij uitgebreide proeven in 1911 en volgende jaren bleek dat hetwerkelijk in staat is de uitbreiding der ziekte tegen te gaan. Bijdieren in het incubatietijdperk verkeerend, verhinderde soms hetserum het uitbreken der ziekte, in andere gevallen werden de dierenw?¨l ziek en was alleen de incubatietijd verlengd. Bij boosaardigverloopend mond- en klauwzeer was een groote dosis serum, tijdigingespoten, in staat bij reeds zieke dieren de ziekte goedaardig

tedoen verloopen. Daar de duur der passieve immuniteit na een serum-inspuiting niet lang is, 2 a 6 weken, raadt L??ffler aan, om dieren,die men wil immuniseeren 3 a 4 inspuitingen van 20 cc. te geven,telkens met 10 dagen tussenpoos en zoo den duur van hunneimmuniteit t?¨ verlengen totdat (bij doeltreffende maatregelen)het besmettingsgevaar geweken is. 1 *) Bericht 9e Int. Veeart. den Haag 1909. 2 ) Archiv. prakt. Tierh. 1914, Nevermann, Bericht ioe ln.t, Veearts. CongiesLonden 1914. \' â€?:<â€?,!.ri (I9<1 ,Â?T= â–  V â– \' \' ;



??? (Vorming van anti-antilichamen, die de werking der volgendeinspuitingen zouden kunnen beinvloeden treedt volgens hem in hetdierlchaam na de immuun-seruminspuiting niet op en daar hetserum homoloog is er ook geen gevaar voor anaphylaxie). L??fflergeeft verder in ovenveging de door serum geimmuniseerde dierenniet naast mond- en klauwzeerlijders te plaatsen daar ze dankans loopen zooveel virus op te nemen dat het immuun serum nietin staat is het te neutraliseeren en in dat geval zouden ze mond-en klauwzeer krijgen. De besmetting op grooteren afstand heeftaltijd plaats met kleine hoeveelheden smetstof. Bij de proeven inPruisen bleek dat de door L??ffler aangegeven dosis van 20â€”30 cc.immuun serum voor runderen te klein is om besmetting en ziekworden der daarmee ge??nte dieren te verhoeden, zelfs wanneer diebesmetting was geschied door met smetstof bezoedelde personenof voorwerpen, dus

door kleine doses virus. Metgroote dosis immuun-serum gelukte het echter wel degelijk bedreigde veebeslagen tebeschutten. Hierbij kregen volwassen runderen 4 doses serum,de eerste maal 200 cc. en verder met 10â€”14 dagen tussenpoos60, 30 en 3o cc. In enkele gevallen beschutten ook deze groote dosesniet, dit moet zeer zeker worden toegeschreven aan groote indivi-dueele vatbaarheid of toevallige opname van een groote hoeveel-heid virus. Het te Alfort steeds op dezelfde manier bereide immuun-serumhad volgens Leclainche1) in de praktijk toegepast, een zeer onge-lijke werking, soms beschutte het in dosis van 15â€”-20 \'cc. een andermaal was een dosis van 40 cc. onwerkzaam en van 60â€”80 cc.nog onzeker. Ook in ons land is in de laatste jaren op kleine schaal gebruikgemaakt van immuun-serum. Dit werd bereid in de Rijksserum-inrichting, van de ziekte herstelde runderen werden hyperimmuungemaakt

door herhaalde intraveneuse inspuiting met virulentelymph. Volgens Lourens2) bleek het immuun-serum als preserva-tief middel nuttig; als curativum kon het het uitbreken der ziektebij besmette runderen niet voorkomen, w?¨l in den regel het ziekte-beloop goedaardig be??nvloeden. In de praktijk is de moeilijkheid van het verkrijgen van voldoendevirus ter hyperimmuniseering der serumleverende dieren een grootbezwaar. Men vindt dit virus alleen in de blaren van de localeaandoeningen en (gedurende het koortsstadium) in het bloed;men moet dus steeds pas ziek geworden dieren ter beschikking 1 J) Bericht ioe Int. Veearts. Congres, Londen 1914. 2 ) Bericht 9e Int. Veearts. Congres, Den Haag 1909.



??? hebben om virus te kunnen verzamelen; de met lymph gevuldeblaren zijn zeer breekbaar en barsten door het kleinste trauma,waardoor de virusinzameling gemakkelijk kan mislukken. Lourensmaakt verder opmerkzaam op het feit dat door voortgezetteenting van mond- en klauwzeervirus van rund op rund of varkenop varken dat virus na eenige generaties zoo verzwakt dat hetbijna geen ziekteverschijnselen meer opwekt. Men zou dan eenandere stam moeten nemen die echter in vele gevallen niet terbeschikking is, of trachten door passage door een andere vatbarediersoort, de virulentie van de smetstof weer op te wekken (zooalsdat bij pokken-vaccine met succes wordt gedaan). De serumbereiding wordt op die manier kostbaar1); een andernadeel is de korte duur der (passieve) immuniteit. Toch is immuun-seruminspuiting als prophylactiese nood-enting en bij boosaardig verloopende gevallen als curativum zeerzeker op haar

plaats. (Paarden immuun-serum is volgens L??fflerbruikbaar voor schapen en varkens; voor runderen is runder-immuun-serum te verkiezen). Door noodenting met immuun-serum kan men trachten de vatbare dieren van nog niet besmettestallen of weiden van een besmette hoeve van de ziekte vrij tehouden; bij voldoenden voorraad serum kan men de methode toe-passen op alle vee van de aangrenzende hoeven. Ook voor dierendie getransporteerd moeten worden of naar een tentoonstellinggaan kan serum-enting nuttig zijn. Daar bij mond- en klauwzeer de entziekte (met virulentesmetstof) in de meeste gevallen, bij goede hygi?Šniese maatregelengoedaardig verloopt, zou men op het denkbeeld kunnen komen degeheele veestapel van een land te enten en te laten doorzieken,en zoo immuun te maken tegen de ziekte, evenals men de mensentegen pokken ent. Nog daargelaten het feit dat men toch altijdenkele zware gevallen

krijgt en onder zeer jonge dieren ook sterf-gevallen, is toch het geldelijk verlies, door verminderde melk-afscheiding en arbeidskracht, vrij aanzienlijk. Ook zou men opdie manier de smetstof over het heele land verspreiden en men zoueen massa smetstofdragers krijgen die later de (uit reeds hersteldekoeien geboren) kalveren weer zouden besmetten. Men zou bijnasteeds mond- en klauwzeer hebben, de ziekte zou inheems wordenen de toestand gelijk aan die in de landen, die als bakermat derziekte bekend staan. Dat zonder zeer strenge maatregelen het 1 ) Het in Duitsland afgeleverde immuun-serum koste aan maakloon M ioo.â€”per Liter.



??? mond- en klauwzeer zich spoedig sterk verbreidt leert weer deondervinding in Duitschland in 1914. Men kon toen door hetuitbreken van den oorlog de gewone strenge voorschriften niettoepassen en gelastte alleen afsluiting der besmette hoeven enweiden. Ook hierop was onvoldoende toezicht. Het gevolg was eenzeer groote uitbreiding der ziekte in 1914 en 1915. Immuniseer en met verzwakt virus is herhaaldelijk geprobeerd. Ideaal zou zijn de dieren actieveimmuniteit te bezorgen zoodat de entziekte een abortief verloopendelichte lokale aandoening is, zonder klauwlijden (met het oog op devirusdragers). Men heeft getracht de smetstof door toevoegingvan chemicali??n te verzwakken. Le Clercq en Nicod?Šme1) lietende lymph uit de blaren enkele uren in contact met een verdundejood-jaodkali-oplossing, van de daarmee ge??nte runderen kregenverreweg de meeste geen entziekte, de anderen slechts geringeverschijnselen.

Het is echter de vraag hoe of het daarna met deimmuniteit dier dieren stond. L??ffler en Frosch1) trachtten door verwarming de smetstofte verzwakken. Zij verwarmden virulente lymph ged. 12 urenop 370 C. en spoten die in zeer kleine dosis in het bloed van gezonderunderen; hoogstens de helft der zoo behandelde dieren werdimmuun. Ook konden ze runderen immuniseeren met lymph diedoor bewaren in ijskast minder virulent was geworden. Betereresultaten hadden deze onderzoekers met een combinatie van virulente lymph en hoog immuun-serum. De dieren kregen eerst 100 c.c. immuun-serum, na 24 uren i c.c.virulente lymph. en gedurende de eerstvolgende nog vier kleinedoses lymph. De methode werd later gewijzigd. L??fflf.r gaf toende dieren subcutaan een mengsel van 0.03 cc. virulente lymph.en 0.5 cc. immuun-serum, na 24â€”26 dagen ^ cc. lymph en 12â€”14dagen later nog 0.04 cc. lymph. Hun proefdieren werden

lichtziek, kregen koorts, maar geen blaasjesuitslag en bleken na 5weken bij enting met virulente lymph, immuun. Deze manier vanimmuniseeren is echter voor de praktijk te omslachtig. Ook konbij het werken met de virulente lymph een kleine vergissingof onvoorzichtigheid aanleiding geven tot ongewenste infecties,zooals L??ffler ook zelf erkende. 1 ) Bericht 9e Int. Veearts. Congres Den Haag 1909.



??? Het door L??ffler indertijd in den handel gebrachte lymph-serummengsel seraphtin had geen succes, vele der daarmee ge??ntedieren kregen mond- en klauwzeer. Dit is niet te verwonderen.Al heeft men met moeite door titreeren de juiste verhouding ge-vonden tusschen een bepaald virus en immuun-serum en de dosisvastgesteld die na een korte inwerking op elkaar, aan een dier zeerlichte ziekteverschijnselen en immuniteit geeft, dan is het vol-strekt niet zeker dat de eigenschappen van dat mengsel gelijkblijven. Bij langere inwerking zal het kunnen gebeuren dat hetserum het virus onwerkzaam maakt en de dieren geen actieveimmuniteit krijgen; ook is het denkbaar dat het virus zich in hetimmuun-serum vermeerdert en bij enting mond- en klauwzeerveroorzaakt. Toch zal men de bestrijding van het mond- en klauwzeer behalvein zeer strenge politiemaatregelen zeer zeker moeten zoeken in hetimmuniseeren der dieren door

middel van immuun serum en virus(simultaan-enting), en eventueel van rijkswege gesteunde onder-zoekingen zouden dat praktiese doel moeten hebben. Van hetgrootste belang zal het daarbij zijn (ook uit een wetenschappelijkoogpunt) nader bekend te worden met den aard van het virus en eenmethode te ontdekken om dat te kweeken (en zoo dat het zijn viru-lentie niet verliest) hetzij (het liefst) in vitro, hetzij op levendevoedingsbodems (dieren) zooals dat met het vaccine-virus geschiedt.Het zou van belang zijn als men op die manier tot een virus kankomen met vaste en bekende virulentie en daardoor ook tot eenimmuun-serum met bekende en constante werking en zoo krachtig,dat een kleine dosis voldoende is. Het spreekt vanzelf dat met het oog op mogelijke verspreidingder smetstof naar buiten (door vliegen en personen) de plaatsvoor proeven en onderzoekingen omtrent mond- en klauwzeer metzorg gekozen moet worden.

De Pruisiese regeering heeft in 1908daarvoor het in de Oostzee gelegen eilandje Riems aangewezen. t



??? De Hond als trekkracht bij Infanterie-Mitrailleurs, door Dr. E. BEMELMANS. Kapitein paardenarts. III. VI. De bruikbaarheid te velde van honden voor mitrailleurs. Thans dient de kwestie besproken te worden of voor de toe-komst met de hondentrekkracht bij onze infanteriemitrailleursbeter resultaten te verwachten zijn. Kan hiervan sprake zijn, dan is het mijns inziens noodzakelijk,uit de pelotons te verwijderen die honden, welke bleken als mitrail-leurhond ongeschikt te zijn. Ten einde het vechten en het bijten tegen te gaan, is het aange-wezen, de honden meer aan elkander te gewennen. Zij dienenop een daartoe geschikt terrein zoo vaak als zich daartoe gelegen-heid biedt, vrij, doch onder behoorlijk toezicht, rond te loopen. Ook zou bij een der pelotons een proef genomen kunnen wordenof door castratie der honden het vechten en het bijten mogelijktot een minimum te reduceeren is. Groote verwachtingen heb ik van een

dergelijke proef niet.Mijn waarneming op het gebied van castratie beperkt zich slechts tot?Š?Šn geval; de hond in kwestie behoorde echter tot een der minstevan het peleton. Om meer weerstand tegen de warmte en de spoedige optredendevermoeidheid der honden te verkrijgen, is het noodzakelijk dezeaan een ernstige training te onderwerpen; zoodra een behoorlijkeconditie verkregen is, is het de taak van den commandant vanhet peloton om te zorgen de honden in deze conditie te houden. De spoedige vermoeidheid der mitrailleurhonden moet mijnsinziens toegeschreven worden aan het stappend werk, dat vanhen verlangd wordt. Het mitraileeurpeleton is organisch ingedeeldbij het regiment infanterie. Van de bestemming van het regimentop marsch in een colonne hangt de plaats van het peleton af,welke de regimentscommandant aanwijzen zal. Het kan voorkomen,dat het peloton in drie secti??n gesplitst wordt en de plaats

vaniedere sectie kan alsdan zijn, achter het eerste, het tweede, resp.het derde bataljon. Er kunnen echter ook overwegingen zijn totindeeling achterwaarts, b.v. tusschen het tweede en het derdebataljon. In andere gevallen kan het in zijn geheel achter het



??? derde bataljon en v????r de lichte telefoonbrigade in de colonneplaats nemen. In ieder geval is het peloton permanent bij hetregiment; het treedt in of nabij de gevechtslinie der infanterieop en in verband hiermede is de verplaatsing in den regel zoomin mogelijk. Hieruit volgt, dat het tempo van het peleton inhoofdzaak is â€žstappen". Gebleken is, dat de stap niet de natuurlijke gang is van denhond. Door zijn zenuwachtig temperament wil hij vooruit. Iedereactie van den hond in deze heeft, al naar gelang de geleider zichterzijde of v????r de honden bevindt, tot gevolg, een ruk aan delijn of een tik op den neus. Overbodig te zeggen, dat dit voorde dieren zeer afmattend is. In tijd van vrede bestaat de mogelijkheid, dat de regiments-commandant de regeling van het tempo van het mitrailleur-peloton overlaat aan den commandant. Aan hem kan b.v. de op-dracht verstrekt worden zich met zijn peloton op een bepaalduur op een bepaalde plaats te

bevinden. Alsdan is hij in de gelegen-heid meer rekening te houden met het feit dat de trekkrachtvan de honden bij warm weer zeer gevoelig is. Den commandantroep ik alsdan toe â€žlaat de manschappen op de karren plaatsnemen, en de honden in draf dienst doen". Mijns inziens zullenalsdan de resultaten minder ongunstig zijn. Antitrekhonden-menschen zullen wellicht aan dit advies aan-stoot nemen. In verband hiermede echter het volgende. Ik deeldereeds mede, dat het loopen van het tempo der in rust marcheerendeinfanterie colonne de beesten niet makkelijk valt. Na aldus slechtsenkele K.M. te hebben afgelegd vertoonen 75 pet. der hondenvan het peloton verschijnselen van vermoeidheid. Nemen echtertwee man der bediening op het wagentje plaats en nemen de hondenhun natuurlijken gang, den draf aan, waarbij zij 7 a 8 K.M. peruur ontwikkelen, dan ziet men, dat zij vrij gemakkelijk loopen,zij zich door niets laten afleiden, en de

vracht van 300 K.G. hunniet zwaar valt. Deze wijze van rijden is alleen langs den hardenweg mogelijk en zoowel in verband met de bestemming van hetwapen evenals uit een tactisch oogpunt van weinig belang. De hondenspannen, die wij op den weg ontmopten, zien wijtoch ook steeds in draf en de geleiders op de kar. Meermalenzag ik een mitrailleurpeloton, in stap achter een bataljon voorbij-trekken met vermoeide honden, niettegenstaande slechts eenafstand van 5 K.M. was afgelegd. Meermalen zag ik ook een zoo-danig peleton gevolgd door een hondenwagen van een marskramer,welke reeds van des morgensvroeg half zes erop uit was. Van



??? eenige vermoeidheid dezer honden viel niets te bespeuren. Bijden eigenaar naar den arbeid der honden informeerende, vernamik, dat zij dagelijks van v.m. tot 3 uur n.m. dienst deden. In verband met de indeeling van het mitrailleurpeloton, moetende rusten van dit peloton samenvallen met die, welke voor dentroep voorgeschreven zijn en moet ook het rusten van het pelotonin de colonne geschieden. Dit komt den honden niet ten goede.In tijd van vrede zou hierin mogelijk wijziging te brengen zijn doorhet bepalen der rusten en de plaats daarvan aan den commandantvan het peloton over te laten. Wenschelijk is n.1. dat het rustender honden geschiedt op een schaduwrijke, tochtvrije plaats,op zachten bodem. Wat nu echter in tijd van vrede kan, is in tijdvan oorlog uitgesloten, dan dient het mitrailleurpeloton besliststeeds in de onmiddellijke nabijheid van het regiment te zijn.De training der honden is dus ook in tijd van vrede

hierop aange-wezen, en noodzakelijk is het hierom de honden in stap te leerenarbeiden. Dat iedere commandant in staat is de training der hon-den te leiden, meen ik te moeten betwijfelen. De weekoverzichtender oefeningen wijzen dit uit, waarop mijns inziens te vaak ver-meld staat: â€žpoetsen en afstappen der honden." Naast â€žpaardenkennis" dient ook â€žhondenkennis" op de leer-programma\'s onzer militaire onderwijsinrichtingen voor te komen;de wenschelijkheid sluit zich hierbij aan, de uitgave eener uit-voerige handleiding, betreffende de kennis van den hond in hetalgemeen te bevorderen. Zonder nader over de training der honden uit te weiden, kangezegd worden, dat deze voor het personeel zeer tijdroovend zijn.De honden zullen iederen dag gelijkmatig meer en meer uren moe-ten werken. Gebleken is tevens, dat ook de verzorging der hondenmeer omslachtig is, dan men >in het algemeen veronderstelt. Inverband

met training en verzorging, rees dan ook bij mij de vraag,zal dit niet aanleiding geven tot een minder goede behandelingen bediening van den mitrailleur. Bekend is, dat de mechanische vuursnelheid van den mitrail-leur ongeveer 360 schoten per minuut bedraagt, mits de behande-ing van de machine in geen enkel opzicht iets te wenschen overlaat.Wij weten ook, dat de meeste haperingen veroorzaakt worden,niet door de machine, maar door een gebrekkige verzorging ofbediening van de machine. Noodzakelijk is dus, dat het bedie-nende personeel zeer goed geoefend zij. Majoor Hasselbach zegtdan ook: â€žZij, die mochten meenen, dat op het gevechtsveldiedere mitraillist, die uitvalt, onmiddellijk en zonder bezwaar



??? vervangen zou kunnen worden door een infanterist, die tijdenszijn diensttijd wel eens in het hanteeren van den mitrailleur ge-oefend is, zullen bedrogen uitkomen"; en voorts: â€žge??ischt moetworden, dat de technische vaardigheid van het personeel tot denhoogsten graad opgevoerd worde. Dagelijksche oefening en voort-durende herhaling, onder steeds moeilijker wordende omstandig-heden, zijn daartoe noodig. Elk detail moet er muurvast inzitten,elke handgreep moet met vastheid worden uitgevoerd en steedsworden herhaald, wil de vaardigheid niet in betrekkelijk kortentijd weer verloren gaan. Zonder technische vaardigheid geen schiet-vaardigheid." Ten slotte komt het dus voornamelijk op schiet-vaardigheid neer. De groote last, het kostbare veeleischend onderhoud der hon-den evenals de vele mutati??n onder het personeel, komen nochde verzorging en bediening van den mitrailleur, noch de africhtingten goede. Afdoende

is gebleken, dat, wil de mitrailleurhond aan zijn be-stemming beantwoorden, hij een langdurige africhting dient teondergaan. Gebleken is tevens, dat van de gevorderde trekhondenslechts zeer weinige als mitrailleurtrekhond terstond bruikbaarzijn. In verband hiermede kan niet weerlegd worden, dat het uiterstlastig zal zijn den mitrailleurhond in oorlogstijd te vervangen.Mogelijk zullen pogingen tot veredeling van den trekhond in Neder-land, als steun aan en subsidieering van de trekhondenfokkerij,voorlichting der fokkers van regeeringswege, het trekhondenvraag-stuk tot oplossing kunnen brengen. Dat evenwel in afzienbarentijd resultaten in deze zullen zijn te bereiken, zal zeer de vraagwezen. In ieder geval zullen de honden in het gevecht zeer gespaardmoeten worden. Wil hiervan sprake zijn dan dienen de mitrail-leurs tijdig afgelegd, en door de manschappen vervangen en verdervervoerd te worden. Mijns inziens, dient het standpunt

als juist te worden erkend,dat het voor het leger verkeerd is, arbeid, welken manschappenkunnen, door dieren te doen verrichten. In het belang van de gevechtswaarde onzer infanterie in hetalgemeen en van de mitrailleurpelotons in het bijzonder komt hetmij zeer gewenscht voor op uitgebreide schaal vergelijkende proe-ven te doen nemen, ten einde grondig na te gaan of in de trekkrachtvan de mitrailleurkarren door manschappen beter te voorzien is;deze aldus beter dan door hondentractie verzekerd is. De gelegen-heid daartoe is nu met het gemobiliseerde leger te velde zeer gunstig.



??? Van elk mitrailleurpeloton zouden de karren van ?Š?Šn der sec-ti??n met eenigszins gewijzigde constructie te bestemmen zijn omdoor manschappen te worden voortbewogen, terwijl alsdan bijelke divisie een commissie diende te worden benoemd, met opdrachtnauwkeurig beide tracties op verschillende tijden, bij verschillendeweersgesteldheid en oefeningen te beoordeelen. Uit foto\'s in ge??llustreerde bladen is mij gebleken, dat in hetduitsche leger de infanteriemitrailleurs thans ook door manschap-pen getrokken worden. Dit geeft zeker te denken, te meer als zulksgeschiedt in een land, alwaar de nieuwigheden van vreemde legersaan een nauwgezette beoordeeling onderworpen worden en waarmen er werkelijk niet tegen opziet iets nieuws voor het leger inte voeren, als het iets goeds geldt. Nimmer werd van duitsche zijde de hondentractie bij de in-fanteriemitrailleurs als een eenigszins bruikbare wijze van

vervoerbeschouwd. Kapitein Verberne, een erkend specialist op mitrailleur-gebied uitte zich in den Militairen Spectator, Aug. 1916 omtrentde tractie van dit wapen aldus: ,,Ruim een jaar geleden verdwenen ze uit onze organisatie,onze mitrailleurafdeelingen, onze snelverplaatsbare groote vuur-krachten. Wij hadden toen nog niet veel mitrailleurs en men wensch-te elke in den lande beschikbare mitrailleur allereerst direct toete voegen aan onze infanterie, ter versterking van het infanterievuur. En onze geheele infanterie werd voorzien van mitrailleursmet tocbehooren. En bovendien kregen wij nog in de Lichte Geschutreserve eengroote hoeveelheid mitrailleurs met toebehooren, vervoerd oplichte karretjes, die door de bedieningsmanschappen zelf werdengetrokken; voor het gewenschte zeer groote aantal troepenmitrail-leurs m.i. in Nederland een ideale tractie, die dezerzijds reeds in1910 en later herhaaldelijk in mijn brochures en

in de vakbladenis aanbevolen. Immers, langs de h. t. 1. vele vlakke wegen bleekvroeger bij 4 R.I. en 11 R.I. en blijkt thans dit vervoer uiterstgemakkelijk; en in duinen en eenigszins geaccidenteerd terreinmoeten de mitrailleurs met toebehooren toch door de manschappenworden gedragen; dit bleek mij steeds bij mijn inspecti??n." Uit foto\'s in buitenlandsche ge??llustreerde bladen bleek mij te-vens, dat de mitrailleurs niet getrokken, doch voortgeduwd wer-den. Aan het voorste deel van de trekstang is een dwarsstuk be-vestigd en hierachter bevinden zich aan weerskanten de tweemanschappen. In den regel nu valt duwen gemakkelijker dan



??? trekken. Bij de voornoemde proefneming zouden gelijktijdigbeide methoden kunnen beproefd en beoordeeld worden. Nietuitgesloten is, dat aan de trekkracht door middel van een eenvoudigborsttuig, zooals men in Belgi?? (Luik) bij ventende vrouwen ziet,de voorkeur verdient. Bij deze laatste methode zouden de karabij-nen om den schouder gedragen en de ransels op de karren beves-tigd kunnen worden, zoodat bij een eventueele plotselinge over-valling, de manschappen onmiddellijk tot vuren gereed zijn. Naar aanleiding van de vorenontvouwde redenen, ben ik totde volgende conclusie gekomen: Ten opzichte van de hondentrekkracht bij onze infanteriemitrail-leurs geef ik toe, dat in tijd van vrede na het bekomen van een beterslag van meer weerstandbiedende en getrainde honden en na beterevoorlichting der aanstaande mitrailleur commandanten omtrent dekennis van den hond in het algemeen, stellig betere resultaten

zijn teverkrijgen, dan dit momenteel het geval is. In tijd van oorlog evenwel kan ik niet aannemen, in verband metde vele nadeelen bij ons gemobiliseerd leger en de ondervinding tevelde door een oorlogvoerenden staat opgedaan, dat de hondentrac-tie bij infanteriemitrailleurs, ook al kwam het trekhondenvraagstukvoor Nederland tot oplossing, als een bruikbare wijze van vervoerte beschouwen is. Wat de bruikbaarheid te velde betreft, staat het bij mij vast,dat de hond ongeschikt is voor de tractie van mitrailleurs. Voorts is er nog een voornaam argument, om te besluiten, afte zien van het verder gebruik van honden voor mitrailleurs.Mijns inziens n.1. staat de hondentractie elke zoo noodzakelijke uit-breiding der mitrailleurorganisatie in den weg door het feit, dat erniet genoeg geschikte trekhonden te krijgen zijn en deze evenminin afzienbaren tijd zijn te fokken. In het artikel, â€žmeer mitrailleurs, veel meer mitrailleurs, in

OnzeNeutraliteit NÂ°. 6, 1916, bewijst kapitein Verberne dat zijn her-haald betoog tot noodzakelijke aanschaffing van een groot aantaldezer goedkoope helsche gieters in het bijzonder voor kleine legers,alle reden van bestaan heeft. Kapitein Verberne zegt zeer te-recht geldgeven voor mitrailleurs in deze dagen is het noodzakelijkofferen van een kleine veiligheidspremie. Geld geven voor mitrail-leurs; de dure vervoermiddelen hiervoor zijn groote bijzaak â€”te veel tuurt men zich daarop blind. De mijns inziens ideale vervoerwijze van mitrailleurs trof ik aanop een foto in the illustrated in de War News. Gaarne ben ik



??? bereid deze foto aan belangstellenden ter inzage te geven. Dewagentjes lijken mij hoogst practisch en niet kostbaar. Ze zoudenevenals mitrailleurs in groote getale dienen aangemaakt te worden.Na den oorlog worden zij ingeleverd en in de magazijnen opgelegd.In geaccidenteerde terreinen en op het gevechtsveld moeten demitrailleurs toch steeds gedragen worden, welk ook het vervoer-middel zij. Bronnen : 1. \'Les taCes des Chiens, par le prof. Ad.. Reul 1893. 2. Le Chien de trait, par le Comte \'t Serclaes de Wommerson.Bruxelles 1901. 3. Le Chien de trait belge, par le Comte \'t Serclaes de Wom-merson et le prof. Ad. Reul. Bruxelles 1901. 4. Le Chien de trait et les attelages de Chien, par le Prof. Reul.1899. 5. Trekhonden, door Dr. H. H. Kroon, Tijdschr. voor Vee-artsenijkunde, i Juni 1911. 6. Het trekhondenvraagstuk door idem, Tijdschr. voor Vee-artsenijkunde 15 Nov. 1914. 7. Trekhond en dierenbescherming, door

Prosper Sassen.Antwerpen 1913. 8. Le Chien militaire belge employ?Š k la traction des mitrail-leuses, par le lieut. Van de Putte. Bruxelles 1914. 9. Les mitrailleuses et la traction Canine en Belgique, RevueMilit. Suisse No. 2 1914. 10. Trekhonden voor mitrailleurs, door L. Seegers. Nederl. Sport No. 1830 en 1831. 1914.h. Mitrailleurhonden, door L. Seegers, Nederl. Sport No.1818â€”1819. 1914. 12. De geschiedenis van den â€žM??tin", door A. Houtaz. 13. Het tactisch gebruik van mitrailleurs, door Majoor Hassel-bach. Ede, 1913. 14. Trekhonden voor de mitrailleurs, door Kapt. Jhr. C. A. J.Meyer, Nederl. Sport 14â€”21 Jan. 1914. 15. La traction canine des mitrailleuses, Le Miroir 14 Juni 1914. 16. Der Kriegshund und der Deutsche; Hundesport. Jahrb. f.die Deutsche Armee und Marine. M?¤rz 1916. 17. Ziehunde f??r leichte Maschinengcwehrwagen, idem Jan. 1914. 18. Der Hund im Dienste der Armee, Allg. Schweiz. Mil. Ztg.i

Jan. 1916. 19. Die Verwendung von Hunden zum Transport von Maschinen-gewehren Schw. Ztschr. f. Artie und Genie, Jan. 1914.



??? 20. Lt. T. J. Lagerwerff: Proef met honden als trekkracht voormitrailleurs. Milit. Spectator Juni 1913. 21. W. J. Esser: â€žDe hond geen trekdier" NÂ°. 1 deruitgavenv.h. Comit?Š inzake het Trekhondenvraagstuk. 2e druk 1913.No. 2 van Idem. 22. De trekhondenwet en de praktijk. NÂ°. 7 van idem. 23. Kapitein Verberne: Tactisch gebruik van mitrailleurs.A. W. Bruna & Zn. Utrecht 1912. 24. Kapitein Verberne: Tactisch gebruik van mitrailleurs toe-gevoegd aan de Cavalerie Gebr. Van Cleef, den Haag 1913. 25. Kapitein Verberne: Inspectie voor mitrailleurpelotons,Milit. spectator. Aug. 1916. 26. H. M. K. Oorlog en de honden. Nederl. Hondensport NÂ°. 44,1916. 27. Kapitein Verberne: Meer mitrailleurs, veel meer mitrailleurs. Onze neutraliteit NÂ°. 6. 1916. 28. Mededeelingen van den Anti-Trekhondenbond. NÂ°. 16. Sep-tember 1916. 29. Luit. Schmidt : Mitrailleur-honden. Onze neutraliteitNÂ°. 3. 1916. Beslag voor klemhoeven. Naar

aanleiding van de mededeeling in ons tijdschrift door I)r.Kroon over beslag voor klemhoeven zoude ik willen vragen ofeen beslag met de gummizolen van Downie en Harris, een daarbijpassende bewerking van den hoef en boven alles veel beweging, nietin staat zullen zijn behoorlijke resultaten te geven? Arnhem v. Dulm. Verschillende wegen leiden naar Rome; op verschillende wijzenkan men een klemhoef genezen. Met den heer Van Dulm ben ikhet eens, dat bij de meeste methodes veel beweging zeer gewenscht is.Wat de behandelingsmethode betreft, heb ik b.v. meermalen klem-hoeven genezen door het aanbrengen van een pantoffelijzer en hetmaken van rainures of ook wel door een Engelsche veerkrachtigehoefzool toe te passen. Anderen weer zagen succes van anderetherapie. De zolen van Downie en HARRis\'heb ik nooit gekozen,omdat daarbij de straal niet meedraagt. Mijns inziens bevordert menmeer het hoefmechanisme

en de uitzetting door Engelsche veer-krachtige hoefzolen, waarbij dan steeds de ruimte tusschen de onder-vlakte van den hoef en de leeren zool met in teer gedrenktejute wordt opgevuld. Kroon.



??? Boekaankondigingen.. J. H. W. Th. Reimers. Die Bedeutung des Mendelismus f??rdie landwirtschafttiche Tierzucht. \'s-Gravenhage, Martinus Nijhoff1916. Pr. / 2.â€”, Het boek van Reimers is geschreven voor hen, die van degenetica reeds de noodige studie hebben gemaakt en behandelt inhoofdzaak de practische toepassing van de nieuwere theori??n inde huisdierteelt. Na een korte inleiding volgt een uitvoerige verhandeling overhet mendelisme in de veeteelt, waarin duidelijk de stand van onsweten in deze materie wordt uiteengezet. In een volgend hoofd-stuk geeft schrijver al wat bekend is over de practische beteekenisvan het mendelisme in de huisdiert?¨??lt en doet hij alle moeilijk-heden uitkomen, waarmee wij hier te kampen hebben. In het laatstehoofdstuk worden de onderwerpen stamboekhouding, de studieder bloedlijnen, inteelt en teeltkeus aan een uitvoerige beschouwingonderworpen. Met belangstelling zal ieder deskundige

met het werk van Reimerskennis maken, dat herhaaldelijk nieuwe gezichtspunten aanwijst,welke tot nadenken stemmen en verklaren wat tot nu toe niet goedte begrijpen was. De nieuwere erfelijkheidsleer heeft zeer veel aanhet licht gebracht, wat voor de huisdierteelt van groote waarde is.Het is daarom noodig dat ieder, die een inzicht wil hebbenin al wat op het gebied der veeteelt plaats heeft, zich op de hoogtestelt van de nieuwere begrippen. De jongere veeartsen zijnvoldoende onderlegd, de oudere collega\'s, die zich in eenig opzichtmet de huisdierteelt bemoeien, zullen verstandig doen met zichdeze kennis eigen te maken. Doen zij dat niet, dan zal hun oordeelover verschillende zaken verouderd en onjuist zijn. Het boek van Reimers is, zooals ik reeds opmerkte, niet geschre-ven voor hen, die beginnen met de erfelijkheidsleer te bestudeerendoch zal zeker nauwgezet geraadpleegd worden door allen, die zichmeer met deze zaken hebben

bezig gehouden. Ook voor niet-veeteeltkundigen is de studie nuttig, zij kunnen leeren, dat demoeilijkheden, die wij met de toepassing der theori??n ondervinden,heel wat grooter zijn dan bijvoorbeeld in de plantenteelt. Reimers blijkt zijn terrein uitstekend te kennen en is een goedeen vertrouwbare gids. De zo??technici zijn hem dankbaar voor zijnuitstekende verkenning van dit moeilijke gebied. Kroon.



??? Prof. Dr. Kronacker. Algemeine Tierzucht. Zweite Abteilung(Abschnitt III des Gesamwerkes) Fortpflanzung â€” Variation undSclektion â€” Vererbung. Berlin 1916. De eerste afdeeling van dit werk kondigde ik in pen vorigeaflevering van dit Tijdschrift aan. Nu is reeds het tweede deelverschenen, waarin zeer duidelijk en overzichtelijk de hierbovengenoemde onderwerpen worden behandeld, in een vrij beknoptbestek (150 pag.) Dit deel is voor veeartsen bijzonder geschikt en zal zeker veleneen leiddraad zijn bij de bestudeering der erfelijkheidsleer. Datde schrijver van de â€žZ??chtungsbiologie" hier een zeer waardevollenarbeid zou leveren, was te verwachten. . Kroon. R. Houwink Hzn. Kruisingen bij Hoenders, met het doel teonderzoeken, of een bepaalde eierkleur erfelijk kan wordengemaakt. Mededeeling No. 5 in de Vereeniging tot bevordering der Weten-schappelijke teelt. Assen, Floralia. â€” 1916 Prijs ?’ 1.â€”. De Vereeniging voor

wetenschappelijke teelt gaat voort met hetpubliceeren van mededeelingen. Na de eerste brochure, bevattendede op de oprichtingsvergadering gehouden voordrachten, zijnachtereenvolgens verschenen: Grondbeginselen van oordeelkundigfokken en telen door Dr. J. P. Lotsy, een studie over bloedlijnen inhet materiaal van het Groninger paardenstamboek van J. H. W. Th.Reimers het optreden van afwijkende vormen bij tuinbouwge-wassen door 1)r. M. J. Sirks, terwijl nu kruisingen bij hoendersvan R. Houwink het licht ziet. De heer R. Houwink heeft zich jarenlang met kippenfokkerijbezig gehouden en gaf reeds in meerdere publicaties blijk dat te doenop geheel wetenschappelijke basis. De proeven waarvan hij hier mededeeling doet zijn genomenvan 1895 tot 1902 en moesten dienen om na te gaan: of de eierkleureen gevolg is van een proces wat plaats grijpt in de kalkklier vande hen, of de eierkleur alleen bepaald wordt door het vrouwelijkedier

of wel dat het mannelijk dier daarop ook invloed heeft, enof de eierkleur een eigenschap is van de kiemcel, zoodat er kleur-factoren kunnen Worden aangegeven, die naar bepaalde regelenovererven. Schrijver kruiste het Cochin-Chinaras, dat donker bruine eierenlegt en het Drentsche ras dat witte eieren levert.



??? Na zich door fokproeven overtuigd te hebben dat de hoendersvan beide rassen zuiver waren voor de eigenschap, de kleur dereieren, kruiste hij een haan van het eerste met kippen van hettweede, en een haan van het tweede met kippen van het eerste ras.De bruine kleur bleek dominant te zijn, alle eieren van F i warenbruin. Iets verschil in bruin bleek van uitwendige factoren af-hankelijk te zijn (modificatie). Hij kruiste verder met de kruisingsproducten uit F i en kreegnu kippen die bruine, andere die gele en weer andere die witteeieren legden. Ik zal hier op het aantal en de verhouding niet naderin gaan, verwijs belangstellenden daarvoor naar de brochure.Alleen wil ik hier releveeren hoe Houwink in 1902 uit de resultatenzijner proeven 3 conclusi??n trok, terwijl hij nu sedert een tientaljaren vertrouwd geworden met het tegenwoordig standpunt dererfelijkheidsleer, in staat is daaruit andere conclusi??n te trekken. In 1902

concludeerde hij, dat bruin een sterk overerfelijke kleur isen bij kruising van een bruin leggend en eenwitleggendras gemak-kelijk bruinleggende nakomelingen te krijgen zijn, dat de haanvan het bruinleggend ras geen directen invloed heeft op de eierkleurvan het witleggend ras en omgekeerd, en dat de kleur van de eier-schaal niet wordt gevormd in de kalkklier der hen, doch een.eigen-schap van het organisme schijnt te zijn. Nu in 1916 kan hij komen tot andere eindresultaten en weldat de bruine kleur dominant, de witte recessief is, dat daarom dewitte kleur gemakkelijk te kweeken is, dat bij de bruine eierkleurmeer dan 3 factoren samenwerken, dat de eierkleur een mendelendeeigenschap is en geen directen invloed van den haan op de eier-kleur bestaat en dat de modificaties in eierkleur niet erfelijk zijngebleken. Als voorbeeld hoe men thans de resultaten van kruising andersen beter kan apprecieeren dan vroeger is Houwink\'s

werkje zeersprekend. Ik kan het daarom ter lezing aanbevelen. Mooie ge-kleurde afbeeldingen der twee hoenderrassen en der verschillendedieren verduidelijken den text. Kroon.



??? Maatschappij voor Diergeneeskunde. Het Hoofdbestuur heeft de eer het navolgend schrijven van deZwolsche Paarden- en Veeverzekering Maatschappij ter kennis vande leden te brengen. Het Hoofdbestuur,,J. J. F. Dhont, Voorzitter.H. A. Vermeulen, iste Secretaris. Zwolle, i November 1916. Aan het Hoofdbestuur der Maat-schappij voor Diergeneeskunde. Utrecht.Secretariaat: Nieuwe Gracht 165. Mijne Heeren, De ondergeteekende, Directeur der Zwolsche Paarden- enVeeverzekering Maatschappij, gevestigd te Zwolle, heeft de eerU beleefd te verzoeken aan de Leden der Maatschappij voorDiergeneeskunde wel te willen mededeelen â€”b. v. door plaatsingin het Tijdschrift â€” dat hij het zeer op prijs stelt, wanneerziekte attesten, volgens het door Uwe Maatschappij vastgesteldmodel, ongevraagd, mits tijdig en liefst eenigszins uitvoerig, opdateen duidelijk inzicht in den toestand van het zieke dier wordeverkregen, naar het kantoor

der Maatschappij worden gezonden. Ook zal het hem aangenaam zijn, indien de behandelende Veeartszulks in het belang zoowel van verzekerde als van onze Maat-schappij noodig oordeelt, wanneer over dezelfde pati??nt meerdan eenmaal in het verloop der ziekte, een dergelijk attest wordtingezonden. Bij sterftegevallen wordt verzocht steeds, (ook on-gevraagd) sectie te maken en een uitvoerig sectieverslag in te zenden. De honoraria worden maandelijks per post overgemaakt, Inmiddels teekent met betuiging van hoogachting, Zwolsche Paarden- en Veeverz.-M1\'. Directeur,G. H. J. Tervoert. Overgegaan van de Algemeene Afd. naar de Afd. Gelderland-Overijsel: H. de Roxde, Raalte; H. Rexwimkel, Dostichem;A. van Manen, Dalfsen.



??? Als nieuwe leden van de Afd. Gelderland-Overijsel zijnaangenomen: W. L. Scheltema, Apeldoorn; W. H. Th. Bary,Zevenaar. Berichten. Personalia Bij Kcnmklijk besluit dd. 26 October 1916 n=\\ 48 is, met ingangvan i November d.a.v. voor den tijd van een halt jaar bestendigd als Rijks-keurmeester in bijzonderen dienst te Eindhoven, de Rijkskeurmeester dr. H. H.Nijssen, aldaar. Op verzoek eervol uit \'s lands dienst ontslagen: de veearts b/d. burg.-veearts.-dienst A. de Vletter. Benoemd tot onderdirecteur van het Openbaar Slachthuis te Maastricht:B. J. J, Vers??wel de Wit Hamer te Utrecht. Bibliografle. Br. Tacke, Vergleichende F??tterungsversuche mit verschiedenen Heusortenvon Niederungsmoor-, Hochmoor- und Mineralboden (Marschboden und minera-lischen H??henboden). Tl. 2. Berlin, P. Parey, 1916. M." 0.40. Berichte ??ber Landwirtschaft. H. 39. A. Brehm, Tierleben. Allgem. Kunde des Tierreichs. 4te Aufl. Hrsg.

von Ottozur Strassen. (In 13 Bdn.) Bd. 13. Die S?¤ugetiere. Bearb. von M. HilzHeimerund L. Heck. Leipzig, Bibliogr. Institut, 1916. 8Â°. XXII 714 S. m. 204 Abb.auf 26 Doppeltaf., 86 Textabb., 23 f?¤rb, und 4 schwarzen Taf. sowie 4 (f?¤rb.)Kartenbeil. Geb. M. 12.-â€”. C. Adloff, Die Entwicklung des Zahnsystems der S?¤ugetiere und des Menrsehen. Berlin, H. Meusser, 1916. M. 5.â€”. D. de Vries Reilingh, Techniek en Kliniek der bloedsdrukmeting. Gronin-gen, j. B. Wolters, Uitg. Mij., 1916. Geb. / 3.50. R. Ackeret, Die Ergebnisse der Chemotherapie in der Tierarzneikunde. Inaug.-Diss. Z??rich. 1916. W. Thoms, Ueber den Einfluss von Kupferverbindungen auf experimentelleTrypanosomeninfektion. Inaug.-Diss. Berlin. 1916. W. Pfeiffer, Operationskursus f??r Tier?¤rzte und Studierende. 6te Aufl. Ber-lin, R. Schoetz, 1916. 8Â°. VIII 152 S.m. 75 Abb. Geb. M. 5.50. H. Nesbach, Beitr?¤ge zur Serodiagnostik des Rotzes.

Inaug.-Diss. Giessen. 1916. R. E. Buchanan and Ch. Murray, Veterinary bacteriology: a treatise on thebacteria yeasts, molds and protozoa pathogenic for domestic animals. 2d. ed.Philadelphia etc., W. B. Saunders Co., 1916. 590 p.w. 209 ill. W. Giltner, A laboratory manual in general bacteriology. New-York, j.Wiley and Sons, 1916. XVI 418 p. w. 74 ill. S 2.50.



??? K. E. F. Schmitz, Die Verwandlungsf?¤higkeit der Bakterien. Inaug.-Diss.Halle a. S. 1916. J. Bongert, Bakteriologische Diagnostik mit bes. Ber??cksichtigung der ex-psrimentel.-aetiol. Forschung, Immunit?¤tslehre und der Schutzimpfungen. 4teAufl. Berlin, R. Schoetz, 1916. 8Â°. X 540 S. m. 31 Abb., 1 Farbendrucktafelim Text u. 20 Autotypietaf. Geb. M. 15.â€”. G. M??ller and Al. Glass, Diseases of the dog and their treatment. 4th ed.Chicago, A. Eger, 1916. W. ill. F. Doflein, Lehrbuch der Protozoenkunde. Eine Darstellung der Naturge-schichte der Protozoen mit bes. Ber??cksichtigung der parasitischen und patho-genen Formen. 4te Aufl. Jena, G. Fischer, 1916. Gr. 8Â°. XVI 1190 S. m.1198 Textabb. M. 35.50 Geb. M. 40.â€”. C. Philipsen, Beobachtung ??ber Vitaldoppelf?¤rbung mit Pyrrholblau undLithion-Karmin an M?¤usen und Ratten. Inaug.-Diss. M??nchen. 1916. 8Â°. S. H. Burnett, Outline of lectures in special

pathology. Ithaca, CarpenterÂ? & Cy., 1916. 64 p. J. P. Lotsy, Evolution by means of hybridization. TheHague, M. Nyhoff, 1916.Gr. 8Â°. VIII 166 p. Sh. 6 â€” n. Nederlandsch Rundvee-Stamboek, 1915â€”-1916, vermeldende de runderen, inge-schreven van 1 Mei 1915â€”1 Mei 1916. Groep: Zwartbont Hollandsch Veeslag.Afl. 41, H. z. p. (1916). 8Â°. It. Groep: Roodbont Maasâ€”Rijnâ€”IJssel Veeslag. Afl. 41, M. R. IJ. z. p.(1916). 8Â°. It. Groep: Zwartblaar of Zwartwitkop Groningsch Veeslag. Afl. 41, G. z. p.(1916). 8Â°. Otto Herm. Zittlauâ€”-Paulus, Nutz-Kaninchenzucht. Prakt. Ratschl?¤ge .... von einem erfahrenen Z??chter......3te Aufl. Tier?¤rztlich gepr??ft (Kriegs-Ausg.) N??rnberg, E. Spandel, [1916]. Kl. 8Â°. 32 S. m. Abb. M. 0.35. C. Kronacher, Allgemeine Tierzucht. 2te Abt. (Abschnitt 3 des Gesamtwer-kes). Berlin, P. Parey, 1916. 8Â°. X 153 S. m. 41 Textabb. M. 6.â€”.Abt. 2. Fortpflanzung.â€” Variation und

Selektion. â€” Vererbung.J. Schaxel, Ueber den Mechanismus der Vererbung. Jena, G. Fischer, 1916.Gr. 8Â°. 31 S. M. 0.75. A. von Tschermak, Allgemeine Physiologie. Eine systematische Darstellung,der Grundlagen sowie der allgemeinen Ergebnisse und Probleme der Lehre vomtierischen und pflanzl. Leben. In 2 Bdn. Bd. 1. Tl. 1. Berlin, J. Springer, 1916 .8Â°.IX 281 S. m. 12 Textabb. M. 10.â€”.. Bd. 1. Grundlagen der allg. Physiologie. Tl. 1. Allgemeine Charakteristik des Lebens. Physik, und ehem. Beschaffenheitder lebenden Substanz. W. Guttmann, Zoologie f??r das Physikum. 10â€”i2te Aufl. Berlin, L. Karger,1917. Kl. 8". VI 114 S. (Durchschossen). M. 3.â€” F. Toggenburg, Nahrungsmittelchemisches Praktikum......an Hand von Beispielen erl?¤utert. Bern, Akad. Buchhandlung, M. Drechsel, 1916. 286 S. m.Abb. u. 1 Taf. M. 9.â€” . Geb. M. 11.50.



??? Referaten. Tubercular Myocarditis in the Dog. A, A. Leibold. In den laatsten tijd wordt meer de aandacht gevestigd op tuberculose bij hon-den. Een bijzonder zeldzaam geval mag het hier beschrevene zeer zeker genoemdworden. Een vrij jonge fox-terrier stierf na een ziekte van drie dagen, gedurendewelken tijd het voornaamste verschijnseldat opgemerkt werd een weinig dyspneuwas. Patholoog-anatomische veranderingen werden in het hart en de longen op-gemerkt. De longen vertoonden alleen hevige stuwing. Onder het endocardium en pericardium werd een witgrijs uit knobbeltjes be-staand weefsel opgemerkt, dat zich tot diep in het myocardium voortzette. Voor-al de rechter harthelft was aangetast, terwijl ook de boezem wand meer afwijkingenvertoonde dan de kamerwand. Bij microscopisch onderzoek bleken aanwezig tezijn infiltratief ontstoken haarden, min of meer omschreven, doch op sommigeplaatsen drong de

rondcellige infiltratie tusschen de myocardiumcellen in. Metde methode Ziehlâ€”Neelsen werden een aantal tuberkel-bacillen aangetoond. Journal of the Ametican Veterinary Medical Association. Vol. XLIX.June 1916, pag. 404. C. F. v. Oijen.



??? Uit het Instituut van Parasitaire- en Infectieziekten van \'s Rijksveeartsenijschool.Directeur : Prof. Dr. L. de Blieck. Hypoderma lineata in Nederland, door DR. F. BAUDET. Uit de verschillende interessante mededeelingen gedaan doorde â€žAusschusz zur Bek?¤mpfung der Dasselplage" te Berlijn,is door de onderzoekingen van Gl?¤ser e.a. gebleken, dat inDuitschland de horzelbuilen bij runderen niet alleen veroorzaaktworden door de groote runderhorzel (Hypoderma bovis), maareveneens door de kleine runderhorzel (Hypoderma lineata). Inde Nederlandsche literatuur wordt, voor zoover mij bekend, totnp heden slechts de larve van de Hypoderma bovis vermeld, alsoorzaak van bet optreden van horzelbuilen bij runderen. Daar in N.-Duitschland ongeveer 1/i van de horzelbuilen ontstaandoor de larve van Hypoderma lineata, was het de moeite waardom na te gaan of deze soort ook in ons land leeft. Voor een duidelijk begrip van de

zaak zij nog even in het kortde ontwikkeling van de Hypoderma bovis vermeld. In de zomermaanden Juniâ€”September, worden door de wijfjeseieren gelegd aan de haren van het rund, hoofdzakelijk aan de bee-nen en voornamelijk de achterbeenen. Na 3â€”4 dagen komende rijpe larven uit het ei en kruipen op de huid. Enkele malenvindt men in de literatuur de meening verkondigd dat de larvenbij voldoende ontwikkeling onmiddellijk in de huid dringen enzich in het subcutane bindweefsel nestelen. In de handboekenwordt nog steeds den volgenden gang van zaken aangegeven: Door de jeuk, die de uitgekomen larven veroorzaken, likthet rund langs de huid en zoodoende geraken rijpe larven in denmond. In de maanden Juliâ€”Augustus kan men larven aantreffenonder het slijmvlies van den oesopliagus en het perioesophagealebindweefsel. In Augustus ziet men reeds 5 m.M. lange larven in het medi-astinum en wervelkanaal. Einde

December komen de eerste larvenin het onderhuidsche bindweefsel en in het voorjaar vormen ze dehorzelbuilen (z.g. groeibulten) onder de huid. In de maanden Meiâ€”Juli, enkele malen nog in Augustus, werkende larven zich uit de huid, vallen op den grond en verpoppen zich XLIII 52



??? op of onder den grond. Na verloop van 40â€”50 dagen komt devolwassen Hypoderma vrij. De horzels zwermen nu slechts eenige dagen en Zijn bovendienzeer lastig te vangen. De beste wijze om ze te bemachtigen, is delarven, zoodra deze het rund verlaten hebben, op te vangen enzich te laten ontwikkelen. Twee kalveren, vrij sterk bezet met larven, waren voor dit doelter beschikking. Beide dieren vertoonden op rug en lenden een40-tal horzelbuilen, welke bij den aanvang van het experimentalle nog gesloten waren. Langzamerhand (2e helft van Maart)zag men hier en daar kleine openingen in het hoogste gedeeltevan de builen ontstaan, waartegen de larve met het achterstegedeelte, de beide stigmaplaten, aangedrukt lag. Daar in hetalgemeen de rijpe larven in den vroegen morgen de runderhuidverlaten, en het niet mogelijk was voortdurend toezicht uit teoefenen, werden de kalveren om ^ 6j- u. vm. uit den stal gehaalden

op een steenen vloer geplaatst, om te beletten dat eventueeluitgekropen larven in het turfstrooisel verloren gingen. VolgensGlaser houdt het in den vroegen morgen uitkomen der larvenverband met de verandering der huidspanning, welke optreedt,nadat de runderen voor de voedselopname opgestaan zijn. Zijnproefrunderen werden \'s morgens ^ 4 u.30 gevoederd; de eerstelarven verschenen vrij geregeld Vaâ€”3/i uur later. Onze kalveren werden ongeveer om 6i u. \'s morgens gevoederd;de meeste larven verlieten tusschen 7 en 8 uur vm. de huid. Enkele malen heb ik het uitkomen van de larven kunnen waar-nemen. Reeds eenigen tijd te voren ziet men, dat het achtereindevan de larve zich regelmatig heen en weer beweegt voor de huid-opening. De larve blijft echter nog binnen de huid. Larve No. 10 begon reeds om 7.50 vm. dergelijke bewegingen tevertoonen, eerst om 8.40 gelukte het haar het achtereinde van hetlichaam

door de opening te persen. Wanneer ze eenmaal zooverzijn, dan komen ze spoedig vrij. Het gedeelte dat nu buiten is,wordt a.h.w. opgeblazen en trekt daardoor het zich nog binnende huid bevindende gedeelte meer en meer naar buiten. (Fotoi en 2). Dit opblazen geschiedt eenige malen snel achtereen, zoodatlarve No. 10 om 8.41 vrij op den rug van het rund lag. Ze bewegenzich dan door opeenvolgende contracties van het lichaam vlugvoort en vallen nu op den grond. Larve No. 9 begon om 8.25 de eerste bewegingen te maken enwas reeds om 8.29 vrij.



??? De larven werden nu op met zand gevulde bloempotten gelegd,en voorloopig aan hun lot overgelaten. Bij warm en zonnig weerzijn ze zeer beweeglijk; terwijl ze bij koud en nat weer stil blijvenliggen. Bij warm weer verpoppen ze zich vrij snel. Larve 22, \'smorgens om uur uitgekomen, was \'s middags om 4 uur reedsverpopt, terwijl b.v. larven 13 en 14, op 1 Mei uitgekomen, eerstop 3 Mei verpopt waren. In het eerste geval was het droog en warm,in het laatste geval regenachtig en koud. De invloed van het weer op het ontwikkelingsproces\' van dezevlieg, kon men geregeld opmerken. Ook het uitkomen van delarven uit de runderhuid was sterk afhankelijk van de temperatuur.Aan de larven kan men reeds nagaan of deze afkomstig zijn vande H. bovis of van de H. lineata. De larven van de H. lineatakomen eerder als die van de H. bovis, de laatste is bovendien grooterdan de eerste. Beide larven bezitten een li-tal ringen, welke alof niet

met een krans van chitinetandjes bezet zijn. Bij de larve van H. lineata is alleen de laatste ring geheelvrij van chitinetandjes, bij die van H. bovis zijn de laatste tweeringen naakt. (Foto 3 en 4). Deze kenteekenen zijn in het algemeen voldoende om de afkomstvan de larve vast te stellen. De uitgekomen larven werden echter niet direct aan een onder-zoek onderworpen, omdat ze hierdoor misschien schade zoudenkunnen ondervinden In de vrije natuur verpoppen de larven zichonder den grond of verschuilen zich op den grond onder ver-dorde bladeren of takjes. Glaser heeft opgemerkt dat de larve zicheerst met het kopeinde in den grond boort en zich alvorens te ver-poppen omkeert, zoodat ze nu met het kopeinde naar boven komtte liggen. Daarom droeg hij er ook zorg voor dat bij zijn kweek-proeven aan de poppen bovengenoemde ligging gegeven werd.Bovendien werd de pop niet loodrecht, maar in schuine liggingmet de rugzijde naar

boven ^ i c.M. onder den grond gelegd.Zoolang het droog weer bleef, liet hij ze onder de aarde, bij lang-durig vochtig weer bracht hij ze weer boven den grond, om rottingte voorkomen. Het goede resultaat van zijn kweekproeven schreefhij aan deze voorzorgen toe. Dezelfde maatregelen zijn ook doormij genomen. Geen mijner larven verpopte zich echter onder hetzand. Enkele verdwenen wel eenige uren onder de oppervlakte,maar verschenen dan weer, om zich ten slotte op het zand te ver-poppen. Misschien is wel het bijna voortdurende regenachtige weerde oorzaak geweest, dat de larven zich niet in het vochtige zand,maar liever aan de oppervlakte daarvan verpopten.



??? Na de verpopping werden ze in bovenvermelde ligging onderhet zand gebracht. Wanneer het eenige dagen achtereen zeerwarm en droog was, werden de potten bevochtigd, was het daaren-tegen lang regenachtig, dan werden de poppen op het zand gelegden door afdekken van de kooi, beschut voor den regen. Een tweetal larven werd geheel aan haar lot overgelaten. Dezebleven buiten de kooi blootgesteld aan regen en zonneschijn. Zeverpopten zich op het zand en bleven daar gedurende den ge-heelen poptij d. Toch ontwikkelden zich uit deze larven tweevolwassen vliegen. De tijd noodig voor het verpoppen varieert van eenige uren totenkele dagen. Bij warm en droog weer geschiedt dit snel, bij kouden vochtig weer gaat het langzaam. Voor het verpoppen is hetnoodig dat de larve voldoende rijp is. Daarom moeten de larvenvanzelf de huid verlaten. Drukt men ze er uit dan zijn ze dikwijlsniet ver genoeg ontwikkeld en

verpoppen zich meestal niet.Doen ze dit laatste nog wel, dan ontwikkelt zich in een grootaantal der gevallen geen imago. Opent men dan na verloop vaneenige weken een dergelijke pop, dan vindt men den inhoud ofverdroogd of veranderd in een vochtige kwalijk riekende massa. Het weer oefent eveneens invloed uit op den duur van denpoptijd. Bij koud en regenachtig weer komen,er geen vliegen vrij,waardoor de poptijd dus van zelf verlengd wordt. Is het eenigedagen achtereen droog en warm, dan komen \'s morgens geregeldvliegen uit. Den gen Juni 4^ uur nm. zag ik de eerste vlieg (No. 21) uit-komen. Aan het vooreinde van de pop kan men een overlangschenaad waarnemen. Het imago bezit nu aan de voorzijde van denkop een uitzetbaar orgaan, de z.g. voorhoofdsblaas. Door regel-matig uitzetten hiervan gelukt bet nu den naad van de pop tedoen openspringen. Nadat het nu de vlieg gelukt was de pop teopenen, werd de

voorhoofdsblaas snel eenige malen in de ge-vormde spleet geperst, totdat ten slotte de opening voldoendegroot was voor de vlieg om er uit te komen. Nadat het eerste paarpooten naar buiten gewerkt was, volgde spoedig het 2e paar enbinnen eenige minuten was de volwassen vlieg vrij. De vleugels waren nog opgerold en de voorhoofdsblaas lag nogduidelijk zichtbaar in de voorhoofdsgroeve. Door het warme weerwaren de vleugels vrij snel gedroogd en na een paar uur waren zeontplooid. De voorhoofdsblaas was nu al bijna geheel ineenge-schrompeld en teruggetrokken in de voorhoofdsgroeve., Bij nader onderzoek bleek deze vlieg te zijn dcHypodcrmalineata,



??? waaruit dus blijkt dat ook in Nederland horzelbuilen veroorzaaktkunnen worden door de larven van de H. lineata. Op 16 en 20 Juni volgden nog 2 exemplaren van H. lineata(No. 16 = $ en No. 24 = $ ). De vliegen werden buiten bewaardin een kooi van vliegengaas, waarvan de bodem met gras begroeidwas. Bij warm weer vlogen de vliegen luid brommend door de kooi,en beschadigden spoedig hun vleugels aan het gaas. Bij koud weerzaten ze stil op den bodem, meestal aan een grassprietje vast-geklemd. Den 22sten Juni werd vlieg No. 16 op een rund gezet. Onmiddellijkzag men buiten het naar voren gekromde achterlijf de 3-ledigelange legboor verschijnen en keurig netjes werden binnen enkeleminuten aan verschillende haren een groot aantal eieren gelegd.Daartoe brengt de vlieg de legboor zoo diep mogelijk tusschen deharen en glijdt nu met het uiteinde daarvan langs het haar, tebeginnen aan het basaal gedeelte en na enkele

seconden zijnde eieren aan het haar vastgelegd. De hoeveelheid eieren, aan?Š?Šnhaar gelegd, varieerde van 2 tot 16 stuks (foto 5). Dit eieren leggengeschiedde nu aan verscheidene haren. Daar de eieren zoo diepmogelijk gelegd worden, vallen ze niet onmiddellijk op en dikwijlsmoet men de haren terugstrijken om ze te vinden. De eieren loopenin een steel uit, waaraan een hechtplaatje zit, hetgeen door hetuiteinde van den legboor om het haar vastgeklemd wordt. Tege-lijker tijd wordt een kleefstof afgegeven, waardoor de eierensolide aan het haar gehecht zitten. Hoewel het wijfje eenige dagenmet het mannetje in de kooi was geweest, kon niet met zekerheiduitgemaakt worden of bevruchting geschied was. Voor het eierenleggen is dit niet noodzakelijk daar onbevruchte wijfjes toch eierenkunnen leggen, wanneer men ze tenminste op het rund zet; uitzichzelf doen zij dit niet. Den volgenden dag werden door vlieg 16nog een groot aantal

eieren gelegd. Het aantal aan elk haar varieerdetusschen 3 en 15. Reeds denzelfden dag werd de vlieg minderlevendig en den volgenden morgen lag ze stervende in dekooi. Eveneens gelukte het vlieg No. 24 eieren te doen leggen. Hetaantal was niet zoo groot als van vlieg No. 16 en bovendien werddoor eerstgenoemde vlieg slechts eenmaal gelegd; den volgen-den dag was ze dood. Een gemakkelijk kenmerk voor de afkomst van de eieren is juisthet aantal dat aan een haar gelegd wordt. H. lineata legt de eieren seriegewijze, terwijl H. bovis aan elkhaar slechts een ei vastlegt. De H. lineata moet daarom langeren



??? tijd op het rund vertoeven dan de H. bovis, de laatste behoeft dehuid slechts even aan te raken om het ei te deponeeren. In het geheel werden verzameld 15 larven van H. lineata, ?Š?Šnhiervan ging verloren, en een larve was niet voldoende rijp. Uit deoverige 13 larven, die allen verpopt zijn, werden slechts boven-genoemde 3 vliegen gekweekt. De overigen bleken na bepaaldentijd geopend, allen verdroogd of beschimmeld te zijn. Het voort-durende regenachtige weer zal daar voor een groot deel wel deoorzaak van zijn. Deze larven van H. lineata waren afkomstig van kalf 5. Van ditkalf werden ook nog 3 larven verzameld van H. bovis, die zichalle 3 tot volwassen vlieg ontwikkelden. Kalf 4 leverde uitsluitend larven van H. bovis, in het geheel22 stuks. Hiervan hebben zich verpopt en tot volwassen insectontwikkeld 16 stuks. Het totaal aantal uitgekomen vliegen bedroeg dus 22 stuks(11 mannetjes en 11 wijfjes); hiervan slechts 3

exemplaren vanH. lineata. Percentsgewijze heeft zich dus tot vlieg ontwikkeld: Van de larven van H. lineata ^ 23 %. â€ž â€ž â€ž ,, H. bovis Â? 77 %. De langste levensduur van de vliegen was 9 dagen. De mogelijk-heid is niet uitgesloten, dat enkele langer geleefd zouden hebben,maar de meeste werden tijdig gedood, omdat ze door het rond-vliegen in de kooi de vleugels beschadigden, enkele malen zelfsbijna geheel verloren. De poptijd bedroeg: I vlieg 34 dagen (H. lineata) I 47 .. u â€ž ) I Â? 49 bovis ) 2 vliegen 50 u â€ž ) I vlieg 53 .. u lineata) 3 vliegen 54 (Â? bovis ) 10 vliegen 55 (â€ž â€ž ) i vlieg 56 (>, ) i vlieg 59 Â? (>. â€ž ) i vlieg 63 (Â? >, ) Een 40-tal larven verkreeg ik nog door welwillende medewerkingvan den heer J. P. van der Slooten. Deze waren afkomstigvan verschillende runderen. Bij onderzoek bleek dat hiervan slechts4 exemplaren afkomstig waren van de H. lineata. Om eeneenigszins beter denkbeeld te verkrijgen

omtrent het voorkomen van



??? H. lineata in uns land zou een grooter aantal larven onderzochtmoeten worden. Collega\'s, die de moeite zouden willen nemen omin den zomertijd bij verschillende runderen larven te verzamelenen deze aan het Instituut voor Infectieziekten in 70 % alcohol opte zenden, zouden mij hiermede een grooten dienst bewijzen. De soortverschillen tusschen H. lineata en H. bovis zijn in hetkort genomen dus: De larve en de pop van H. lineata zijn kleiner dan die van H.bovis. (Fig. 3, 4 en foto 6). De poptij d van H. lineata is in het algemeen korter dan dievan H. bovis; De H. lineata vliegt eerder uit dan de H. bovis. De 3 exemplaren van H. lineata kwamen uit resp. 9â€”16 en20 Juni, terwijl de eerste H. bovis op 29 Juli en de laatste op 21Juli verscheen. De zwermtijd van H. lineata is hoofdzakelijk in Juni, die vanH. bovis in Juli. De H. lineata (kleine runderhorzel is niet zoo groot als de H.bovis. De H. bovis heeft onmiddellijk achter den "kop een

breedering van gele haartjes, welke bij H. lineata bijna geheel ontbreken.Het achterlijf van H. lineata is niet zoo dicht met gele harenbezet als dat van H. bovis. De voorzitter van den â€žAusschusz zur Bek?¤mpfung der Dassel-plage" is zoo welwillend geweest toestemming te verleenen totde reproductie van de gekleurde plaat welke door die commissieuitgegeven wordt. Bovengenoemde verschillen zijn op deze plaatduidelijk waar te nemen. (f??g. 7). Het sexe verschil bij beide soorten bestaat uitwendig gezien inde grootere oogen, welke het mannetje bezit, terwijl het achterlijfvan het mannetje meer rond, en dat van het wijfje meer toegespitstis. Bovendien ziet men bij het wijfje dikwijls een gedeelte vanden legboor buiten het achtereind van het lichaam steken. De meer nauwkeurige beschrijving van de H. lineata volgthieronder: (volgens Brauer, Monographie der Oestridcn). Kopdik en groot, bij beide geslachten broeder dan de thorax aan

devoorzijde. Schedel bij het mannetje */Â?> bij het wijfje nog niet dehelft van den kop innemend. Kop aan de bovenzijde zwart, grauwwit behaard, voorhoofdaan .den voorrand geelbruin, achterhoofd bruinzwart, met fijnelange vuilwitte of geelwitte haren bedekt. Wangen grauw vankleur en wit behaard. Aangezicht wit. Sprietgroeven zwart,sprieten zwartbruin en de sprietborstel lichtbruin, tamelijk lang



??? in vergelijking met die van de H. bovis. Mondspleet bruinachtigvan kleur. Thorax zwart, rugschild bijna rond met breede glanzende over- â– langsche groeven. Deze groeven zijn achter den dwarsnaad vanhet rugschild nooit zoo breed als bij H. bovis. De beharing vanhet rugschild is fijn, aan den voorrand grauwwit, meer naar achterenbruin tot bruinzwart. Het schildje is aan de voorzijde met witteharen bedekt, de achterrand is naakt, zwartglanzend, met in hetmidden een ondiepe groeve. De pooten zijn gebouwd als die van H. bovis, de tibia in hetmidden iets verdikt; de coxa zwart, femur zwart met uitzonderingvan de onderzijde en van het uiteinde. De tibia en de tarsus zijngeelbruin. De haren van de pooten zijn zeer fijn en betrekkelijklang (op de reproductie niet duidelijk weergegeven), aan de voor-pooten zwart of bruin, aan de binnenzijde van de tibia goudgeel,aan de midden- en achterfemur zwart; aan de midden- en achter-coxa

goudgeel en glanzend. Tibiae en tarsi goudgeel behaard.Het eerste tarsuslid van de achterpooten is bij het mannetjeongeveer 2 maal zoolang als het tweede, bij het wijfje iets langer.De tarsen, klauwen niet meegerekend, zijn iets korter dan detibiae. Aan de onderzijde van de tarsen en aan het uiteinde va.n detibiae enkele korte zwarte borstelharen. Klauwtjes zwartbruin,hechtlapjes grauw. Vleugels bij het wijfje langer dan bij het man-netje, licht bruin gekleurd, vleugeladeren bruin. Achterlijf zwart, 2?¨ ring aan de bovenzijde met witte harenbezet, de 3e geheel en de 4e gedeeltelijk aan de bovenzijde zwart enzwartbruin. Vierde en 5e ring roodgeel, zoodat het midden van hetachterlijf een zwarte band vertoont. Buikzijde bijna geheel metgeelroode haren bezet, aan de 3e ring, voornamelijk zijdelings,zwarte haren. Het eerste lid van den legboor zwart behaard. Lengte van het mannetje 12 m.M. â€ž ,, wijfje 13 m.M. Vleugellengte mannetje 10

m.M.,, wijfje 10 m.M. Literatuur. 1. Mitteilungen des Ausschusses zur Bek?¤mpfung der Dassel-plage Nos. 1, 2, 3, 4, 5 en 6. 2. Dr. J. Th. Oudemans, De Nederlandsche insecten. 3. Brauer, Monographie der Oestriden, 1863. 4. Str??se, Untersuchungen ??ber die Biologie der Dassel-



??? I.arve van H. bovis bij het verlaten van de huid.(larve in werking.) No. 1 No. 2. Larve van H. bovis bij het verlaten van de huid,(larve in rust.)



???
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???



??? No. 5. No. 6. I.eege pop met dekseltje van H. lineata cnH. bovis. Natuurlijke grootte.



???



??? 1 H. bovis 6, 2 = H. bovis 9, 3 = H. lineataDe zwarte afdrukken zijn in natuurlijke grootte. No. 7. (Reproductie der platen, uitgegeven door de Commissie voor de bestrijding van de horzelplaag,gevestigd te Berlijn.)



???



??? fliege und ??ber die Bek?¤mpfung der Dasselplage. Arb. a. d. Kaiserl.Gesuntheitsamte 1910, No. 34. 5. P. Koorevaar, De larvetoestand van Hypoderma bovis.Tijdschrift der Ned. Dierk. Vereeniging, Deel 5, 1898. 6. J. de Vries, Ein Beitrag zur Illustration des durch dieDasselfliege verursachten Schadens und die Bek?¤mpfung der-selben beim Rindvieh. Inaug. Dissertation Bern 1910. 7. Jost, Inaug. Dissertation, Leipzig 1907. Ontnemen en verzenden van materiaal ter onderzoek. Voordracht gehouden door Prof. Dr. D. A. de Jong, voor deafdeeling Zeeland, op 10 Sept. j.l. te Middelburg.l) Waarschijnlijk zal het bovengenoemde onderwerp oppervlakkigbeschouwd mimder uw belangstelling wekken dan de mijne,vooral ook omdat u zult meenen, dat het toch eigenlijk voor denpracticus van slechts weinig direct nut kan zijn. Ik zou hier dade-lijk de opmerking kunnen maken, een opmerking welke ik in denlaatsten tijd nog al eens dikwijls

ten beste heb gegeven, dat ik mijzeer zeker lang niet altijd kan vereenigen met de opvatting, welketegenwoordig omtrent practische belangen zoo dikwijls wordtverkondigd. Ik geef dadelijk toe dat het maken van dergelijkeopmerkingen, wat mij betreft, veel op het berijden van een stok-paardje gaat gelijken, doch ik meen heusch wel redenen te hebbenom zoo af en toe mijn gemoed in dat opzicht eens te luchten. Wanneer u de zaak goed wilt overdenken, zult u trouwens ookalras bemerken, dat zij dieper gaat, dan zij oppervlakkig lijkt.Niemand zal durven ontkennen, dat door den terugslag van desociale verhoudingen en opvattingen er langzamerhand een tamelijkgroot verschil van opvatting is ontstaan omtrent de begrippentheorie, practijk en wetenschap niet alleen, doch dat zelfs deverschillende opvattingen niet overzichtelijk zijn weer te geven.Aan het woord practijk wordt lang niet altijd meer de beteekenisvan het toepassen der

wetenschap in de praktijk (thans met eenâ€žk" geschreven) toegekend; langzamerhand gaat men bij het ge-bruiken van het woord practijk dikwijls uitsluitend aan beroeps-belangen denken, daarbij het denkbeeld wetenschap vergetend.En wanneer dan nog een stap verder wordt gegaan en onder be- \') Ingezonden door den Secretaris van de afdeeling.



??? roepsbelangen wordt samengevat alles wat onmiddellijk stoffelijkvoordeel kan opleveren, dan is het duidelijk dat voor velen depractische belangen niet veel anders worden dan fmancieelewaarbij dus de geldquaestie steeds de hoofdrol speelt. Individueel heeft wel ieder het recht de zaken in dit opzichtte bekijken, zooals hij dat zelf wil. Uit een oogpunt van wetenschap-pelijk vereenigingsleven wil het mij echter voorkomen, dat zulksniet het geval is. Waar wetenschappelijke lieden zich vereenigenom hun gemeenschappelijke belangen beter te kunnen behartigendan door even zooveel gescheiden individuen zou kunnen ge-schieden, daar behoort steeds in het oog te worden gehouden, datde wetenschap de basis is van het practisch kunnen dier personen,en dat dus ook de bevordering der betreffende wetenschapin de allereerste plaats in de banier dier vereenigingen moet wordengeschreven, niet alleen, doch dat zij steeds vooraan moet staan.

Daar nu wetenschap niet alleen practijk doch ook theorie betreften anderzijds practijk, en vooruitgang daarvan, niet mogelijk iszonder theorie en vooruitgang hiervan, spreekt het wel van zelfdat hij, die zich practicus noemt, niet afstand mag doen van detheorie, en de methoden, die haar bevorderen, niet mag opzijzettenen verwaarloozen, wil hij niet den naam van practicus verliezen. Wat hij dan wel doet, indien hij zoo handelt? Eens voor al dienter aan te worden herinnerd, dat het behalen van een wetenschap-pelijken graad, het bekomen van een wetenschappelijk diploma,niet voor eeuwig den naam van wetenschappelijk mensch kanwaarborgen, doch den betreffenden persoon instaat stelt in zijnpractische leven de vorderingen der wetenschap doorzijn voorbe-reidende studie voldoende te verwerken. Doet men dit niet, dandient men de practijk niet voldoende, en loopt men gevaar dennaam van wetenschappelijken mensch te verliezen, gelijk te

wordenmet de personen, die een beroep, waarvoor een wetenschappelijkeopleiding gewenscht is uitoefenen zonder wetenschappelijke voor-bereiding, personen, die men in den regel met empiristen, zelfskwakzalvers, aanduidt. Keer ik dan nu terug tot mijn onderwerp, dan zult u begrijpen,dat mijn inleiding vooral ook de bedoeling had u voor te houden,dat de inzender van materiaal voor wetenschappelijk onderzoek,indien die inzending de bedoeling heeft voorlichting te verkrijgenomtrent een of ander ziektegeval, in de praktijk waargenomen,er aan heeft te\' denken dat zijn wetenschappelijke vorming deplicht oplegt zorg te dragen, dat het ontnomen materiaal, de ver-



??? pakking daarvan, de verzending, enz., zoodanig geschieden, datinderdaad het beoogde onderzoek mogelijk is. De wetenschappe-lijke voorbereiding, het bijhouden der wetenschap brengt mede,dat zelfs de meest in beslag genomen practicus in staat moetworden geacht in dit opzicht de vereischte voorzorgen te nemen. Doch hij moet ze ook nemen, want daarvan hangt voor een goeddeel het resultaat van het onderzoek af, en dus ook, of hij ant-woord op het door hem gevraagde zal kunnen krijgen. Ik hebhiermede dus betoogd, dat een goede behandeling van het mate-riaal van de zijde van den inzender inderdaad voor hem van grootpractisch belang is! Dat het voor den onderzoeker van groot gewicht is het materiaalzoodanig te ontvangen, dat het onderzoek mogelijk is, behoeft nuverder wel geen toelichting. Maar ik wilde eigenlijk verzoekendien onderzoeker, in den regel wel een laboratoriummensch, nutoch vooral niet uitsluitend als theoreticus te

beschouwen. Zijnonderzoek is even practisch als het werk van den inzender. Enlaat de inzender vooral toch ook niet denken, dat het tot de op-dracht van een dergelijken onderzoeker behoort steeds maar eengoed antwoord te kunnen geven, ook al is het gezonden materiaalvoor onderzoek onbruikbaar. Men hcbbe dus te bedenken, dat hijdie ingezonden materiaal heeft" te onderzoeken, in moeilijkhedenwordt gebracht, indien de wijze van inzending of de aard van hetmateriaal, door onjuiste behandeling van de zijde van den in-zender, het onderzoek bemoeilijkt of onmogelijk maakt. Het geldthier een practisch belang voor beide zijden. Het feit, dat in dit opzicht door inzenders van materiaal dik-wijls gezondigd wordt, en dus eigenlijk tegen beter weten in, heeftmij aanleiding gegeven het onderwerp hier te behandelen, en inuw herinnering terug te roepen. Diep zal ik op de zaak verderniet ingaan, doch trachten door enkele voorbeelden nog nader toete

lichten. Laten wij voorloopig aannemen, dat het gewenschte onderzoekin den regel is een bacteriologisch-parasitologisch, een histologischof een scheikundig onderzoek, om dus van andere eventueele onder-zoekingen thans niet verder te reppen. Dan zal het velen uwerverwonderen te hooren, dat ik meermalen organen, orgaanstukkenen zelfs bloed ter onderzoek op kweekbare bacteri??n heb ont-vangen, terwijl het bedoelde materiaal was verzonden in phenol-oplossing, alcohol, methylalcohol, formaline of dergelijke. Uzult begrijpen, dat in dit geval de bedoeling was het materiaalvoor rotting te vrijwaren, doch dat men er niet aan had gedacht,



??? dat men met de conserveering ook alle levensvatbaarheid aan demisschien aanwezige oorzakelijke bacteri??n had ontnomen. Datphenol en analoge middelen ook in den regel een histologischonderzoek van vele organen verder onmogelijk maken wordteveneens dikwijls over het hoofd gezien. Wil men weefseldeelen op microben hebben onderzocht doormiddel van de cultuur, dan heeft men er aan te denken, dat dedeelen zoo spoedig mogelijk na den dood en steriel aan het cadavermoeten worden ontnomen, en in elk geval niet de prooi moetenzijn geworden van rottingsbacteri??n. Men snijdt het gewenschtestuk zoodanig uit, dat men niet begint aan een reeds oude snee-vlakte, en ook niet van uit een oppervlakte, die reeds bezoedeld isof waarschijnlijk ge??nfecteerd, en gebruikt voor het uitsnijdenliefst een uitgegloeid mes, ja, wanneer het orgaan, waaruit mensnijdt voldoende weefsel voor onderzoek aanbiedt, is het wensche-lijk het te onderzoeken

stuk geheel ruim uit te snijden met eenmes, dat nog zoo warm is, dat het schroeit. Vooraf moet dan het materiaal, dat het weefsel ter verzen-ding moet bevatten, in orde zijn gemaakt. Het beste is een fleschin voorraad te hebben of te hebben gezocht, waarin het uitge-sneden weefsel gemakkelijk is te plaatsen, dus met voldoendwijden hals, en die vooraf, ook wat de stop betreft, steriel is gemaakt.Daartoe moet de flesch worden uitgekookt. Men zet een pot metwater op het vuur, dompelt flesch en stop in het water, en wachttot het water kookt; door middel van een houtje is te voorkomen,dat de flesch kapot stoot tegen de wanden, en te zorgen, dathet water in de flesch ververscht wordt, en de stop, zelfs al is heteen groote kurk, voortdurend wordt ondergedompeld. Na 5 mi-nuten koken, waarbij dus de inhoud van de flesch voortdurend is ver-verscht, neemt men pot met flesch en stop van het vuur. Gaat hetniet door middel van het houtje de flesch zoodanig te

bewegen,dat de waterinhoud telkens wordt ververscht, dan moet de fleschmet de handen telkens worden uitgenomen, ledig gegoten en wederondergedompeld. Men zet de pot met flesch en stop in de nabijheidvan de plaats waar het weefsel wordt uitgesneden, en brengt hetstuk met behulp van het uitgegloeide mes in de flesch, na hetwater er te hebben uitgegoten, en doet dadelijk de stop er op. Alwat men nu verder heeft te doen is de stop zoodanig op de fleschte bevestigen, dat een zooveel mogelijk hermetische sluitingwordt verkregen. De flesch kan nu verder worden verzonden inelke willekeurige verpakking, die breken van de flesch waarborgt. Krijgt de onderzoeker de zending in zijn bezit dan krijgt hij



??? materiaal, dat voor het aanleggen van culturen en voor dier-entingen zeker nog geschikt is. Natuurlijk kan in de plaats van een glazen flesch ook elk anderreceptaculum worden gekozen, mits het door koken in waterzooveel mogelijk steriel te maken is, b.v. allerlei blikken kistjes,die niet lek zijn. Beschikt men niet over dergelijke flesschen of kistjes, dan kanmen zich op andere wijze helpen met behulp van desinficientia,mits men maar bedenke, dat deze niet in het binnenste van het teonderzoeken materiaal moeten doordringen, omdat eventueelaanwezige bacteri??n kunnen worden gedood en, daardoor nietmeer kweekbaar worden. Men neemt dan een vrij lange en breededoch niet al te dikke laag BRUN\'sche watten, stopt die ini0/,Â?sublimaat- of wel 5 % phenoloplossing, wringt ze uit zoodanig,dat ze nog even vochtig aanvoelt en spreidt ze op een tafel vlakuit. Men snijdt het te onderzoeken weefsel op de aangegeven wijzeuit, en brengt het met het

mes midden op de wattenlaag, die mendaarna van de kanten af dichtvouwt. Daarna doet men er papierom heen, en verpakt dan in een kistje of doosje. Nu moet bij deverzending worden gezorgd, dat het materiaal snel de plaats vanbestemming bereikt, terwijl er een briefje bijgedaan moet worden,vermeldende welk desinficiens werd gebruikt. Men begrijpt dat,wanneer het materiaal niet te lang onder weg is, en men het over-vloedige vocht uit de watten heeft gedrukt, de buitenzijde van hette onderzoeken weefsel wel aan de inwerking van het desinficienswordt blootgesteld, doch dat men alle kans heeft, dat het niet totin de binnenste deelen dringt, zoodat deze voor cultuurproevenen dierentingen geschikt blijven. Betreft het alleen een microscopisch onderzoek op bepaaldebacteri??n, terwijl geen cultuur-onderzoek noodig is, dan zijnnatuurlijk andere voorzorgen voldoende. Men behoeft dan zelfsheel weinig voorzorgen te nemen, indien het materiaal zoo

verschmogelijk aan het cadaver wordt ontnomen, dadelijk wordt inge-pakt en snel wordt verzonden. Al treedt dan onderweg reeds eenbegin van rotting in, wat steeds het geval zal zijn, dan behoeftdit niet te beletten, dat microscopisch nog zeer goed op bepaaldebacteri??n kan worden onderzocht. Het geldt hier in hoofdzaaktwee gevallen, n.1. onderzoek op miltvuur- en op tuberkelbacillen.Is het materiaal echter zoolang onderweg, dat de rotting ver isvoortgeschreden, dan zijn tuberkel- en miltvuurbacillen nietmakkelijk meer volgens de gewone microscopische methoden aante toonen, terwijl ook, juist door de rotting, ent- en cultuurme-



??? thoden dikwijls in den steek laten. I)e verzending en het transportmoeten dus snel geschieden. In verband daarmede is nog een opmerking te maken. Sommigendenken dat onder snelle verzending is te verstaan, dat men het mate-riaal snel aan de post of aan een transportonderneming ter handstelt, zonder zich verder om de zaak te bekommeren. In dit op-zicht zij er aan herinnerd, dat er ook snelvervoer, expresse be-stelling, enz. bestaat, en dat in urgente gevallen het dikwijls aan-beveling verdient het materiaal aan een persoon toe te vertrouwen,die de plaats van bestemming zoo snel mogelijk moet zien tebereiken. Wil men geen vast weefsel, doch bloed of een andere vloeistofter onderzoek verzenden, speciaal voor een bacteriologisch onder-zoek, dan gelden als voorschriften, dat de vloeistof zoo sterielmogelijk moet worden opgevangen in steriel gemaakte fleschjes.Deze laatste kunnen in dit geval nimmer een bezwaar opleveren,daar elk

medicijnfleschje voor het doel geschikt is, mits het slechtswordt gesteriliseerd op de beschreven wijze. Als aanvulling kanik er in dit opzicht nog op wijzen, dat voor het uitkoken ook heelgeschikt zijn de gewone vernikkelde desinfecteren voor instrumen-ten, verwarmd met behulp van gas of petroleum, die iedere practicusdie wel eens zijn instrumenten gebruikt, wel in zijn bezitheeft. Dat steriele opvangen behoeft eigenlijk nog eenige toelichting.Betreft het bloed, hetwelk men uit organen of weefsels wil persen,dan pakt men het weefsel of het orgaan met de handen aan, enperst eerst een weinig zoodanig, dat zich een straaltje vormt,laat het fleschje voorzichtig openen en het straaltje in de openingvloeien, waarna zoo snel mogelijk wordt gesloten, wanneer eenvoldoende hoeveelheid vloeistof werd verzameld. Omtrent deverpakking valt dan verder niets bijzonders te zeggen. Betreft het bloed van een levend dier, dan doet men een ader-lating, na de huid ter

plaatse voldoende te hebben ontsmet, enlaat de straal in het fleschje terecht komen. Betreft het melk, dan wascht men den uier eerst met groenezeep, daarna met 3 % boorwater, waarbij vooral de tepelopeningduchtig onderhanden wordt genomen, wascht daarna zijn eigenhanden deugdelijk met groene zeep, of laat zulks den melker opde zijne toepassen, waarna wordt gemolken. Dit gaat door totdatmen merkt, dat het kwartier bijna ledig is; dan worden de laatstestralen in het gedesinfecteerde fleschje gemolken. Het verzamelen van urine geeft moeilijkheden. Nooit betrouw-



??? baar is aan een eigenaar te zeggen, dat hij wat urine moet op-vangen, omdat hij dikwijls verzamelt in allervuilste vaten offlesschen, en dikwijls niet schroomt geloosde urine van den bodemop te scheppen. Voldoende is in den regel, dat de urine tijdenshet loozen in uitgekookte flesschen of glazen wordt opgevangen,en daarna zoo noodig in een andere flesch wordt overgestort.Zeer doelmatig is, vooral bij merrie en koe, de urine per katheterte ontlasten. Men laat eerst wat wegvloeien en vangt dan in deflesch op. Wil men zooveel mogelijk steriele urine verzamelen,wat met het oog op een bacteriologisch onderzoek gewenscht is,dan spoelt men bij koe of merrie eerst de vagina herhaaldelijk uitmet 3 % boorwater, en brengt dan de vooraf gesteriliseerd enin boorwatten verpakt geweest zijnde katheter in. Bij hengsten enstieren, resp. mannelijke castraten, gaat dit per katheter ont-lasten bezwaarlijk; wil men daar urine verkrijgen, die voor eenbacteriologisch

onderzoek geschikt is, dan levert dit grootemoeilijkheden op, omdat men op het oogenblik van urineloozingaangewezen is, terwijl dan niet het praeputium kan worden ge-reinigd, resp. ontsmet. Voor een gewoon chemisch en micros-copisch onderzoek gelden deze bezwaren natuurlijk niet. Omtrent sputaverzending behoef ik niets te zeggen. Vloeibareexsudaten en transsudaten worden het best opgezogen in eenvooraf uitgekookte buis, of op een of andere wijze zoo sterielmogelijk in een uitgekookte flesch verzameld. Allerondoelmatigst worden ook dikwijls parasieten verzonden.Herhaaldelijk krijgt men wormen opgestuurd in een fleschje inabsoluten alcohol of absoluten methylalcohol, of wel in sterkephcnoloplossing. De parasieten zijn dan sterk geschrompeld ener is voor microscopisch onderzoek niets meer mede te beginnen.Parasieten dienen verzonden te worden in Â? % formaline-oplossing,liefst indien zulks mogelijk is, in \\ % formaline op

physiologischekeukenzoutoplossing van 0.85 of 0.9 %. Zeer ondoelmatig wordt soms materiaal verzonden ter onder-zoek op tot de Protozo??n behoorende bloedparasieten, b.v. Babe-sidae, Trypanosomen of Malaria-parasieten. Voor den dierenartszijn in dit opzicht vooral de Babesidae van belang als oorzaak vanhaemoglobinurie bij het rund of van andere babesidiosen. DikwijlsverzTendt men in dat opzicht bloed aan het doode of levende dierontnomen in een fleschje, hetwelk dan nog zekeren tijd onderwegis. Men vergeet in dergelijke gevallen dus totaal, dat zulke para-sieten spoedig na den dood van den hospes eveneens kunnensterven en niet kleurbaar meer zijn, en verder dat het bloed zelf



??? verandert, stolt of gaat rotten, waardoor mede het aantoonen dei-parasieten wordt belet. Zaak is het in de allereerste plaats in dergelijke gevallen hetmateriaal te verzamelen aan het nog levende dier. Dan zijn deparasieten het best te kleuren. Doch de parasieten moeten dan inhet verzamelde bloed dadelijk worden gefixeerd. Tot dat doelwordt het in dunne laag uitgestreken op voorwerpglazen en ge-droogd of op andere wijze gefixeerd. Men krijgt dan uitstrijkprae-paraten, die kunnen worden verzonden. Omtrent de techniekverwijs ik naar het daarover handelende artikel van Vrijburgin het Tijdschrift voor Vergelijkende Geneeskunde, Deel I, Afl. 4,een tijdschrift hetwelk er speciaal op berekend is ook denNederlandschen dierenartsen wetenschappelijke artikelen te leveren. Dergelijke voorwerpglaspraeparaten kunnen ook dienen teronderzoek van materiaal, waarin men alleen een microscopischonderzoek op bacteri??n wenscht te

hebben ingesteld. Uitstekendgeschikt is de methode voor het onderzoek op miltvuur, indienversch miltvuur-cadaverbloed in dunne laag wordt uitgestreken. Moet bloed van babesidiose- of trypanosomose-lijders wordenverzonden ten einde het voor enting van proefdieren te gebruiken,dan wordt de zaak moeilijker, omdat de parasieten, tenminste watTrypanosomen betreft, in het steriel en versch ontnomen bloedtoch zeer snel doodgaan, zelfs al wordt het bloed in ijs verzonden.Men begrijpt, dat soms een verpakking in ijs zeer nuttig kan wezenom bederf tegen te houden. In zulke gevallen lijkt het mij verre-weg het best, dat de onderzoeker met zijn proefdieren ter plaatsekomt om de enting dadelijk te verrichten, indien zulks mogelijk is,te meer omdat het te verzenden bloed ook dient te worden gedefi-brineerd. Gaat dit niet dan dient de persoon, die bloed sterielheeft opgevangen en gedefibrineerd, het dadelijk per snelste reis-gelegenheid naar

de plaats van onderzoek te doen brengen. Ten slotte wil ik er nog even op wijzen, dat soms geheele dierendie pas gestorven zijn, ter onderzoek kunnen worden opgezonden,vooral wanneer de dieren klein of jong zijn. De cadavers moetensteeds versch zijn. Opzenden van rotte cadavers heeft nooit zin.Aanbeveling verdient het in zulke gevallen, wanneer snel en bijniet te warm weder kan worden verzonden, de cadavers niet teopenen, ze goed met sublimaat of phenoloplossing af te wasschenen ze te omwikkelen met in sublimaat of phenol gedrenkte doeken.Zijn de dieren geopend, of heeft men met het oog op het warmeweder de buikingewanden voor een deel uitgenomen, dan is hetook raadzaam het verdere deel van het cadaver op dezelfde wijze



??? te behandelen, tenzij eventueel onderzoek van de huid of van degeopende buikholte door het desinfic.iens zou worden bemoeilijkt.Het gaat moeilijk alle omstandigheden, welke zich in dat opzichtkunnen voordoen te omschrijven. Doch in ieder geval dient deverzender te zorgen, dat het cadaver snel ter plaatse van onder-zoek komt. Hij is daarvoor steeds verantwoordelijk. Hij heeftsteeds te bedenken, dat het voor een onderzoeker alleronaange-naamst is, indien in zijn laboratorium een kist of iets dergelijkswordt aangevoerd, die bij het uitpakken een onverdragelijken geurverspreidt, en waarvan de inhoud dadelijk moet worden vernietigd. De gegeven voorbeelden mogen er aan herinneren, dat de ver-zender van onderzoek-materiaal er inderdaad steeds aan heeft tedenken, dat de verzending deugdelijk, in overeenstemming metden aard van het materiaal en van het onderzoek heefttegeschieden;zijn wetenschappelijk practische kennis stelt hem

in staat aan dieneisch te voldoen, en zoodoende helpt hij zelf aan het welslagen vanhet onderzoek mede, en toont zich daardoor den echten practicus. Leiden, 8 Sept. 1916. Mededeelingen, door Theod. A. BLOEM,Res. Paardenarts, Veldleger IVc Divisie. I. Zandkoliek bij negen paarden. Paard NÂ°. 698 van het 18e Reg. Inf. Militair tdephoonbericht: het paard vertoont koliekverschijnselen,eet en drinkt niets en blijft soms een kwartier lang stil liggen inden stal. Status Praesens: bet paard lag in den stal met geheel uitge-strekte beenen en hals, hief nu en dan het hoofd eens kreunendomhoog en ging weer geheel plat op ?Š?Šn zijde liggen. Pols 40.Temp. 37.9, Ademh. 14. Het werd opgejaagd; eet- en drinklust totaal afwezig. Darm-geruischen rechts en links normaal; g?Š?Šn tympanitis; een weinigdroge mest. Diagnosis-, lichte koliek (welke vorm?) Therapie: Geneesmiddelen werden niet verstrekt; het dier werdxliii 53



??? een half uur afgestapt en daarna stalrust gegeven en natte dekensopgelegd. De buikwand werd met stroo gemasseerd. Den volgenden dag was de toestand dezelfde. Eet- noch drinklust.Het paard lag uitgestrekt in den stal en ontlastte in mijn bijzijnwat dunne mest. Bij nader onderzoek bleek daarin wat zand aan-wezig, hetgeen mijne aandacht trok. Ik gaf toen order alle mesten urine op te vangen. Pols, temp. en ademh. waren nog normaal; \'s namiddags dito.Een weinig vastere mest met veel dunne waterige faeces werdenontlast; bij onderzoek bleek er weer een weinig zand in aanwezig.Onder den anus en op de broek waren nog zandkorrels zichtbaar.Darmgeruischen rechts vermeerderd. Bij exploreeren vond ik zeer diep onder \'t coecum rechts een-opeenhooping van darmcontenta. Ik liet het dier afstappen waarna weer dunne halfvloeibareontlasting met bijna g?Š?Šn zand. Pols 44, Temp. 38. Het paardwas lusteloos, at en dronk nog niets,

en lag het liefst kalm, geheeluitgestrekt op den grond. Bij het hoofd-opheffen wat kreunenen met een zucht weer uitgestrekt stil gaan liggen, met hoofd enhals op den grond. Ik exploreerde nu het dier in liggende houding.Weer voelde ik een opeengehoopte massa; ik vermoedde toeneene uitzakking van den darm, waarin een ophooping van zand.Na het exploreeren werd weer wat dunne mest met een weinigzand ontlast. Ik stelde de prognosis â€žinfausta"; het dier at en dronk niets.De darmperistaltiek was dus blijkbaar voldoende, maar de grootemassa zand had door zijn zwaarte misschien eene locale uitzettingvan den darm veroorzaakt, en daardoor overmatige rekking enverlamming der spierlageh; over deze plaats kon de waterigedarminhoud zich blijkbaar nog voldoende voortbewegen naar hetrectum, zoodat steeds eene niet noemenswaardige hoeveelheidzand uit den anus kwam in wat dunne mest. De diarrhee werd natuurlijk veroorzaakt

door laesies van hetdarmslijmvlies door de scherpe zandkorrels, die als het ware hetgeheele maagdarmkanaal schuurden (maagdarmcatarrh). De temp. bleef toch ongeveer normaal, 38.2, Pols 42. Ik besloot het dier in galop de hooge heuvels bij Alphen op tejagen om op die manier, bij sterke beweging van darmen en inhoudin alle richtingen, te trachten eene verdeeling van de zandmassate verkrijgen (Collega Beijers merkte mij later op, dat daardoorook gevaar ontstond voor ruptuur van den darm). Geen alo?? durfde ik geven omdat, hoe vloeibaarder de mest,



??? hoe meer zand zich in de uitzakking zou kunnen ophoopen. In galopâ€žonder den man" de heuvels op en afgaande moest een beredensoldaat achteraan rijden om bij eventueele pogingen tot ontlas-ting den eersten berijder te waarschuwen, halt te houden en dande gevallen mest op te nemen. Het dier transpireerde spoedigen na een half uur rijdens werd veel waterige mest ontlast. Er wasm?Š?Šr zand bij dan in den stal. De berijder van het zieke dier moest de steilste heuvels nemen,opdat de uitzakking van den darm zooveel mogelijk in verticalerichting kwam. Zoo nu en dan werd tegen zoo\'n helling halt ge-houden, zoodat het dier met de v????rbeenen zeer hoog stond. Naeen uur galop (afgewisseld door pauzen) kwam eene flinke hoeveel-heid vastere mest, waarin wel % zand. Daarna werd waterige mestontlast. Het dier was vermoeid en werd naar den stal gebracht. Het dronkbijna een emmer water en at ook wat brood, doch ging weer

spoediggeheel uitgestrekt liggen. \'s Avonds was de pols 45; temp. 38.2. De opgevangen urine was helder van kleur; zure reactie (maag-darmcatarrh). Eet- en drinklust gering aanwezig. Ik trachtte zoo-veel mogelijk brood te voeren om vastere darminhoud te krijgen,die het zand beter zou medevoeren (?) Zeer dunne mest kwamaf met veel zand gemengd. Den volgenden morgen vroeg liet ik het dier weer de heuvelsop jagen; temp. 38.4; pols 46. In het begin kreeg het paard eenigemalen dunne ontlasting evenals in den stal, doch daarna kwameneenige vastere hoeveelheden mest, die voor rrjeer dan de helft uitzand bestonden. Het viel den bereden soldaten evenals mij opdat eenigen tijd na het beklimmen der steilste heuvels, het meestezand afkwam en meer vaste stijvere mest. In den stal teruggekeerd ging het paard niet meer zoo spoedigliggen en at en dronk ook iets meer. Ik gaf geweekt brood met wat lijnmeelslobber; dit laatste methet oog op de

maagdarmcatarrh. Al het voedsel werd voorzichtig-heidshalve gekookt evenals het drinkwater. Ik acht het niet buitengesloten, dat den eersten dag, toen eet-en drinklust totaal afwezig waren bij normale pols en temperatuur,er zich nog eene flinke hoeveelheid zand in de maag bevond;misschien was de ie of 2e dag eene uitspoeling van de maag met demaagsonde nog gewenscht geweest, maar genoemd instrumentontbrak in mijn militair instrumentarium. Nu werd 2 maal per dag dezelfde galopbeweging op de Alphensche



??? heuvels gegeven. Steeds werd de mest opgevangen en het zandge-halte geschat. Na 8 dagen was het paard pas volkomen hersteld en de mestweer normaal; de totale hoeveelheid zand gedurende zes dagen inde mest gevonden bedroeg bij globale schatting 7 tot 8 liters. Door de maagdarmcatarrh bleven pols (50) en temp. (38.5) ietsverhoogd gedurende eenige dagen. Zoo werden bij mij in den loop der mobilisatie nog 8 paarden inbehandeling gebracht voor dezelfde aandoening, (paarden vanCavallerie, Infanterie en Artillerie). Bij de 2e Pati??nt, die met â€ždiarrhee" bij mij werd aangemeld,viel mij weer het rustig liggen op met uitgestrekt hoofd en beenen.In de mest werd zand gevonden. Door onmiddellijk dezelfde therapie(nu onbevreesd) toe te passen, was na 4 dagen het dier hersteld.Ongeveer 5 Liter zand was ontlast. De temperatuur was in dit geval den laatsten dag 38.8. Pols 54.wat waarschijnlijk in verband stond met de

opname van meertoxinen uit den darm, door de laesies der fijne, scherpe zandkorrels.Gekookt voedsel en lijnmeel werden verstrekt. De andere paarden vertoonden dezelfde verschijnselen zoodatik bij een koliekgeval direkt de diagnosis stelde ,,zandkoliek",als \'t paard dikwijls geheel uitgestrekt en tijdelijk stil bleef liggen Dan liet ik onmiddellijk de mest in water uitspoelen, het even-tueel aanwezige zand verzamelde zich dan op den bodem van denemmer. De diarrhee behoefde dan nog niet aanwezig te zijn, maarvolgde altijd spoedig. Dan werd dezelfde therapie toegepast in deAlphensche heuvels (van uit Baarle-Nassau en Goirle) later uitWaalwijk in de heuvels te Loon op Zand. Ik kon eenige pati??ntenaan collega\'s demonstreeren. Het laatste paard was van de veldartillerie te Waalwijk-Baardwijk,waar ik voor een collega waarnam. Dit paard had reeds 2 dagende meergenoemde symptomen vertoond (geen eet- en drinklust,lang

uitgestrekt liggen in den stal). De pols was aanvankelijk goed,evenals de temperatuur. In die 2 dagen kwam er weinig mest,normaal van consistentie en zonder zand. Ik liet het dier toch deheuvels op en af galoppeeren, omdatde symptomen mijne aandachtop zandkoliek hadden gevestigd. De pols was 64 en de temp. 38.8 toen ik pati??nt aan Collegaovergaf. Daags daarna vertelde Collega mij, dat de diagnose zand-koliek juist was, want er was nu dunne mest ontlast, waarin zichzand bevond. In hoeverre de hoeveelheid gecontroleerd is, weet ik niet.



??? Of een soort pica of een maagcatarrh de oorzaak van het zand-eten bij deze negen paarden is geweest, kon ik moeilijk bepalen;oudere collega\'s zijn daarin door langduriger praktijk misschienm?Š?Šr ervaren. Ik vond wel onder de voerbakken dier paarden een zandlaagonder het ligstroo, waarin haverkorrels soms in groote hoeveelheidaanwezig waren. Misschien zullen de zwaardere treinpaarden vaneen vermoeienden grensrit komende, elkaar de toe\'gediende haver(5 K.G. per prd. p. dag en niet te veel hooi) gulzig betwist hebbenin minder goed ingerichte voerbakken, zoodat het gedeeltelijkuit den voerbak in het zand viel en dan nog gretig is opgezochtgeworden. Ik liet daarom in het vervolg onmiddellijk prophylactisch hetzand onder den voerbak weghalen. Diagnosis zandkoliek: Opvallend waren voor mij bij zandkoliekde volgende symptomen: lang uitliggen met gestrekte hals enbeenen, terwijl eet- en drinklust (totaal) afwezig zijn (dit

laatstemisschien nog afhankelijk van \'t aanwezig zijn van zand in de maag);pols en temp. ongeveer normaal. De kolieksymptomen behoevenniet duidelijk te prononceeren, w?¨l als het dier staat. Misschiengaat een paard met zandkoliek daarom zoo graag liggen, omdatde zware zandmassa op ?Š?Šn punt te veel het mesenterium rekt,hetgeen pijn of onaangenaam gevoel veroorzaakt; bij het liggenlang uitgestrekt op ?Š?Šn zijde is dit opgeheven. In liggende houdinghad dan ook het exploreeren m?Š?Šr diagnostisch resultaat; de massawas duidelijker te voelen. Komen dus bij de bovengemelde symptomen zich de diarrheeverschijnselen aansluiten (met duidelijke zandontlasting) dan isde diagnosis gemakkelijk positief te stellen. De diarrhee behoeftdus nog niet aanwezig te zijn om waarschijnlijkheids-diagnosiste maken. Hoewel ik vroeger hoorde de prognosis bij zandkoliek ongunstigte moeten stellen, meen ik, dat de spoedig toegepaste therapievan

bovenvermelde gevallen, het tegenovergestelde bewijst. G?Š?Šnbeweging en daarbij nog een laxans geven kan de opeenhoopingvan zand misschien nog vermeerderen. In de nageslagen literatuur over zand in het maagdarmkanaalheb ik weinig over diagnosis en therapie kunnen vinden, zoodat ikmeende, mijne bevindingen uitgebreid te moeten mededeelen.



??? II. Tetanusbehandeling met Magnesiumsulfaat. Paard NÂ°. 54 staf 16 R. I. te Alphen kwam 14 Jan. 1915 opziekenrapport. Anamnesis: Paard at niet, trachtte voortdurend te drinken,maar de emmer bleef ongeveer even vol. Drie dagen geleden liephet paard al stijf bij de troepenverplaatsing. Stat. Praes.r Pols 40; temp. 37.8. Ademh. 28 oppervlakkig,neusgaten wijd opengesperd (dyspnoe), blik angstig en membrananictitans gedeeltelijk over den oogbol geschoven (bij exciteeren methandbewegingen voor \'t oog nog duidelijker); hals stijf, allelichaamsspieren gespannen, staart stijf omhoog en trillend; wijd-beensche stand en dito gang, weinig zeer droge mest, nu en dantranspireeren; het dier was zeer nerveus; kaakklem (trismus)sterk aanwezig. Alle ijzers werden met veel moeite afgenomen. Noch aan de hoevennoch aan de huid werd een wond of verscli litteeken gevonden.Het paard was niet kreupel geweest de laatste 14 dagen en had

????kgeen verschijnselen vertoond, die op eene voorafgaande mond-verwonding wezen. Diagnosis: tetanus (vergevorderd stadium). Pro gnosis: infausta. Therapie: Locale behandeling was buitengesloten aangeziende infectiepoort onbekend was. Donkere stal, natte dekens op, dunne lijnmeelslobber en water.Serum werd niet ingespoten wegens geringe â€žcuratieve" reputatie. Den volgenden dag was de tetanus nog erger, g?Š?Šn voedsel wasverbruikt, noch water gedronken: besloten werd nog ?Š?Šn dag aante zien om te overwegen het dier af te maken. Bij het naslaan van eenige boeken over tetanus, las ik in hetNederl. Tijdschrift voor Geneeskunde (van 5 Dec. 1914) eeneaanmoedigende mededeeling over het magnesiumsulfaat, zooalsde Duitsche officieren van Gezondheid het tijdens dezen oorlogdikwijls met succes hadden toegepast. Bij gebrek aan lange canule om â€žintra spinaal" in te spuiten,besloot ik de subcutane methode toe te

passen, die all?Š?Šn succeszou geven bij zeer groote doses magnesiumsulfaat. Omdat bijmenschen deze injectie pijnlijk bleek te zijn, besloot ik het paardvooraf morphine in te spuiten. Toestand van pati??nt ongunstig. Trismus maximaal aanwezig.Temp. 37.7; Pols 40; Ademh. 32. Injectie 500 m.gr. morphine (Pols 42) 15 min. daarna 160 cc3



??? van een Â? 5Â° % magn. sulfaatoplossing, lauwwarm (-J- 350 C.)subcutaan bij gedeelten aan den hals (steriel) ingespoten. Tijdens het inspuiten werd de hartslag dikwijls gecontroleerdaangezien ik de (tox.) dosis niet kende. 10 min. na de injectie Pols 60; Ademh. 44; 10 min. daarna Pols 62;Ademh. 45. Bij het loopen nog dezelfde stijve gang. \'s Namiddagswerd wat slobber gebruikt en wat water gedronken (te zamen lemmer), zeer langzaam. Pols 44; Ademh. 27. Wijde neusgaten. Trismus niet merkbaarverminderd, \'s Avonds Pols 40; Geen slobber meer gebruikt. Volgenden dag: Temp. 37.7; Pols 42; Ademh. 30. Morphine injectie500 m.gr. Pols 42; Ademh. 32. Na 20 min. 200 cc3, van een Â? 50 %magn. sulf. opl. lauwwarm ingespoten. 10 min. daarna Pols 70;Ademh. 46. 15 min. later Pols 62; Aderrih. 44. Bij het loopen nogeven stijf. Bij het namiddagbezoek meldden de oppassers weer, dat eenflinke halve emmer slobber en water was

gedronken; het scheen huntoe alsof een uurtje na de injectie het slikken gemakkelijker ging. \'s Avonds Pols: 40; Ademh. 29. 100 cc3. ^ 50 % magn. sulf.ingespoten (g?Š?Šn morphine meer vooraf). Lauwwarm bleek deinjectie geenszins pijnlijk, zoodat ik in den vervolge de morphine-injectie liet vervallen. Ik spoot in op 4 verschillende plaatsen aan den hals en liet dieplekken na de injecties 3 maal daags 10 minuten met een wollendoek masseeren. Eene geringe zwelling bleef de eerste dagen opde plaats van injectie bestaan. Volgendendag:Temp.37.8; Pols4o;Ademh.28. Nuspoot ik(zondermorphine-verdooving) 260 cc3. Â? 50 % magnes. sulf. opl. in, op350 tot 40Â° C. verwarmd. De injectie was eveneens niet pijnlijk.De hartslag werd bij de gedeeltelijke injecties goed gecontroleerd.Het dier vertoonde een sterke dyspnoe en dreigde te vallen; destaart beefde sterk. De dosis was blijkbaar wat hoog; Pols 86;Ademh. niet op te nemen (onregelmatig). Het

paard werd tijdens deze dyspnoc-aanval ondersteund door 5treinsoldaten totdat pols en ademh. geleidelijk weer beter werden.(In het geneeskundig tijdschrift was gewaarschuwd, dat bij injectievan groote doses stilstand van de ademhaling kon ontstaan;ik vreesde bij mijn pati??nt een oogcnblik voor succombeeren). Na 10 min. Pols 75; Ademh. 50; 15 min. daarna Pols64; Ademh.44; de gang was naar mijn oordeel ongeveer nog even stijf, \'s Middagsbleek het dier een emmer slobber en water gedronken te hebben;de kaakklem scheen mij toen verminderd toe. \'s Avonds: Pols 40,



??? Â? â€” 9Â?4 â€” Ademh. 28; Nog 100 cc3, van de magnes. sulf. oplossing werdingespoten. Volgenden dag: Temp. 37.8; Pols 40; Ademh. 28. 200 cc3, magnes.sulf. opl. werd ingespoten (hoogere dosis durfde ik niet meer gevenuit vrees voor herhaling der ademhalingsbezwaren van den voor-gaanden dag.) \'s Namiddags was meer slobber gebruikt en de tris-mus was duidelijk verminderd; de gang was iets minder stijf; destaart was gemakkelijker omlaag te drukken dan de vorige dagen;de vooruitgeschoven membrana nictitans was minder duidelijkzichtbaar. Zoo werd nog een 5-tal dagen magn. sulf. ingespoten200 cc3, en steeds werd er veel meer slobber en water gebruikt.De gang was nu duidelijk minder stijf; trouwens nu bleek pati??ntopvallend vooruit te gaan. Nog 10 dagen gaf ik het dier absolute stalrust en daarna werdhet een kwartier, later een half uur en geleidelijk meer per dag af-gestapt (vermoeien mocht het dier zich niet omdat de

melkzuur-vorming in de spieren door prikkeling de nerveuse toestand zoukunnen verergeren). Na een 3-tal weken kon het dier toen naar zijn troependeel alshersteld worden nagezonden. Ofschoon 3 officieren van gezondheid en een burger medicus,die den pati??nt tijdens mijne behandeling hebben gadegeslagen,niet geheel en al een natuurgenezing â€ždurfden" buitensluiten,meenden zij evenals ik de genezing aan magn. sulfas te moetentoeschrijven. Althans de gunstige werking van de injecties, vermin-dering van trismus en van slikbezwaren, werd tamelijk duidelijkaangetoond, want na iedere injectie werd vloeibaar voedsel gebruikt.Ik ben niet meer in de gelegenheid geweest een dergelijken mede-lij denwekkenden pati??nt te behandelen, zoodat misschien anderecollega\'s in den vervolge de proef kunnen nemen en een hopeloostetanusgeval niet door spoedige afmaking zullen be??indigen. N.B. Aan de Kliniek van Dr. Jacob R. V. S. te

Utrechtxschijntlater aangetoond te zijn, dat door de injectie van magn. sulf.bij honden de temp. ongeveer tot ?Š?Šn graad beneden het normaledaalt; door mij is bij het paard na de injecties tot mijn spijt geentemp. opgenomen. Nederl. tijdschrift voor Geneesk. 5 Dec. \'14. blz. 1839 mededeeling van Dr. Schoute over Belgische gewonde soldaten. blz. 1864 D. H.Koetser, blz. 1870 Kocher blz. 1874 Kochhaus en Muller,blz. 2087. (26 Dec). G. Wolfsohn enz. H. Jacob 619. Hutyra und Mareck I 437 tetanus. Le correspondant medical (waaruit een citaat volgt:)



??? Actualit?Šs. Un nouvel Anesth??sique chirurgical. Il s\'agit tout bonnement du sulfate de magn?Šsie. Parfaitement, et c\'est bienentendu d\'Am?Šrique que nous vient cette d?Šcouverte. Le sulfate de magn?Šsie neserait pas seulement un purgatif: il aurait encore l\'honneur d\'??tre un anesth??siqueg?Šn?Šral parfaitement utilisable en chirurgie, ainsi que nous l\'apprennent unecommunication du Dr. Meltzer, ?  l\'Acad?Šmie de m?Šdicine de New-York, etun article du Dr. Romme sur le m??me sujet. C\'est en ?Študiant les effets des injections intra-vert?Šbrales que Meltzer s\'aper?§utque les sels de magn?Šsie d?Šterminent d\'embl?Še une sorte de paralysie chez lesanimaux en exp?Šrience. Frapp?Š de ce fait, il poursuivit ses recherches en variantla voie d\'introduction dans l\'organisme du sulfate de magn?Šsie. Ce sel, inject?Š par la voie veineuse ?  la dose de 10 centigrammes en solution,d?Štermine en quelques secondes une paralysie

g?Šn?Šralis?Še, qui rel??che les musclesde l\'animal et le rend absolument insensible a toutes les excitations; seuls les bat-tements du coeur persistent, de telle sorte qu\'il faut pratiquer la respiration arti-ficielle si l\'on ne veut pas voir succomber le sujet en exp?Šrience. Mais, en utilisantce proc?Šd?Š, l\'animal au bout de quelques heures se r?Štablit compl?¨tement. Toute-fois ces effets anesth?Šsiques, paralysants, ne se produisent que si l\'injection estfaite d\'un seul coup; si au contraire on la pratique lentement, il n\'y a pas le moindresympt?´me d\'intoxication. C\'est probablement aussi, du moins d\'apr?¨s Meltzer,parce que l\'absorption du sulfate de magn?Šsie est tr?¨s lente, quand il est admi-nistr?Š par la voie buccale, qu\'on n\'observe pas de ph?Šnom?¨nes d\'inhibition ou deparalysie. En injection hypodermique, le m??me sel donne lieu, si les doses sont fortes, ? la paralysie g?Šn?Šralis?Še comme avec l\'injection intraveineuse, et, si les doses

sontfaibles, ?  une narcose compl?¨te, avec rel??chement des muscles, mais conservationdes r?Šflexes vitaux. Enfin en injection dans le liquide c?Šr?Šbrospinal, le sulfate de magn?Šsie, ?  ladose de 6 centigrammes par kilogramme d\'animal, d?Štermine, en deux ou troisminutes, une anesth?Šsie compl?¨te avec paralysie des membres inf?Šrieurs d\'abord,puis successivement du tronc, des membres ant?Šrieurs, du cou et de la t??te; lerythme cardiaque est modifi?Š et la respiration ralentie, mais cet ?Štat disparaitau bout de 3 ?  4 heures et l\'animal peu ?  peu revient ?  l\'?Štat normal. Au fur et?  mesure qu\'on ?Šl?¨ve la dose, les accidents s\'aggravent et avec 25 centigram-mes par kilogramme inject?Šs dans le canal vert?Šbral, l\'animal meurt en quelquesminutes par arr??t de la respiration. Ces r?Šsultats sont si frappants que Meltzer s\'est demand?Š si le sulfate de mag-n?Šsie, administr?Š en injections intra-vert?Šbrales par le proc?Šd?Š ordinaire

de larachicoca??nisation, ne pouvait pas ??tre utilis?Š comme anesth??sique chirurgical,et trois chirurgiens se sont offerts pour exp?Šrimenter cette nouvelle m?Šthode. Les r?Šsultats des douze observations qui figurent dans le travail de Meltzersont assez probants, au point de vue anesth??sique, bien que, dans huit cas,les chirurgiens, ne se fiant pas trop aux bons effets du sulfate de magn?Šsie,aient cru devoir user en outre du chloroforme, mais ?  dose minime. Dans les



??? quatre autres cas, ou le sulfate de magn?Šsie a ?Št?Š utilis?Š seul, l\'anesth?Šsie a?Št?Š compl?¨te, le pouls et la pression vasculaire sont rest?Šs sensiblement nor-maux, mais la respiration s\'est beaucoup ralentie et est tomb?Še ?  10, ce quia n?Šcessit?Š une ponction lombaire et le lavage de la cavit?Š intravert?Šbraleavec le s?Šrum artificiel ?  7 p. 1.000 de NaCl. Chez tous les op?Šr?Šs, les mouve-ments et la sensibilit?Š ont r?Šapparu entre 3 et 14 heures apr?¨s l\'intervention,mais la vessie est rest?Še paralys?Še pendant beaucoup plus longtemps et jusqu\'? douze jours dans un cas. Ce sont l?  ?Švidemment des inconv?Šnients qui donnent ?  r?Šfl?Šchir. Meltzerconseille bien de n\'op?Šrer, le grand danger ?Štant la paralysie du centre res-piratoire, qu\'en ayant sous la main un appareil pour la respiration artificielle,et de pratiquer, apr?¨s l\'op?Šration, le lavage intravert?Šbral avec le s?Šrum arti-ficiel, mais ces pr?Šcautions peuvent

compliquer f??cheusement une interventionlongue et grave et d\'ailleurs n\'emp??chent pas la paralysie persistante de certainsorganes, comme la vessie, circonstance qui n\'est point sans d?Šsavantage s?Šrieux. Plus int?Šressant semble ??tre le cas, rappel?Š par le Dr. Romme, d\'un t?Štanostraumatique absolument d?Šsesp?Šr?Š et cependant gu?Šri par des injections in-travert?Šbrales r?Šp?Št?Šes de sulfate de magn?Šsie. Les propri?Št?Šs inhibitrices etparalysantes de ce sel semblent en effet tout indiqu?Šes pour combattre heureu-sement l\'action contracturante des toxines t?Štaniques. Toutefois, j\'imiterai la sage r?Šserve du Dr. Romme, qui se refuse ?  juger lavaleur de ces proc?Šd?Šs nouveaux d\'apr?¨s les seuls documents que nous poss?Šdonsactuellement. Ils sont int?Šressants et m??me surprenants, c\'est tout ce qu\'onen peut dire pour l\'instant; mais cela est bien quelque chose et voil?  pourquoile leur ai consacr?Š aujourd\'hui ce

court article. Dr. J. Laumonier. III. Darmsteenkoliek bij Paard van de marechauss?Še\'s te Alphen. An??mnesis: Het dier had de laatste dagen zoo nu en dan watkoliek vertoond. Stat. Praes.: Temp. 38.1; Pols 52; Eet- en drinklust afwezig.Rechts weinig darmgeruischen. Links normaal. Bij exploreerenwerd rechts een vaste massa gevoeld. Diagnosis : verstoppingskoliek. Therapie: geen geneesmiddelen; alleen een klysma van 2 emmerslauwwarm water, waarin 2 handen vol keukenzout opgelost. De koliek verdween langzaam; eenige gassen met wat lossemest waren ontlast. Den volgenden dag was de eetlust weer normaal; \'s avonds heelweinig koliek van voorbij gaanden aard, zoodat mijne hulp nietwerd ingeroepen. Slechts eene kleine hoeveelheid mest was diendag ontlast.



??? Volgenden morgen: Tem. 38.2; Pols 58. Koliek erger dan de eerstemaal. Rechts geen darmgeruischen. Bij het zetten van een klysmavan emmer lauwwarm water meende ik rechts beneden hetcoecum een harde zware massa te voelen. Diagnosis: zeer waarschijnlijk darmsteen. Therapie, na een klysma kwam weer ontlasting; toen ik een uurdaarna weer bij het liggende paard exploreerde werd het vermoedenvan een darmsteen ter grootte van een kinderhoofd versterkt.Besloten werd niet af te maken, maar v????r alle zekerheid nog eenigedagen aan te zien. Het dier werd in de weide gejaagd en dunneslobbering met wat alo?? bijgevoerd; haver en hooi werden nietverstrekt. Na 2 dagen weer koliek van voorbij gaanden aard. Zoo leed hetdier een 8-tal dagen aan lichte recidiveerende koliek. Zeer weinigmest werd die dagen ontlast; de mest was los en bevatte nog steedsonverteerde voedselresten van haver en hooi. Daarna kwam een hevige

koliekaanval met doodelijk gevolgv????rdat ik hulp kon verleenen. Door andere militaire bezigheden in een groot rayon verhinderd,kon ik de sectie niet bijwonen. De darm bleek ter plaatse van densteen ruw, verdikt en (rood) ontstoken. Veel mest en gas was voorden steen opgehoopt geweest. In deze mest was nog haver aanwezig.De steen was zeer ruw en poreus, donker bruin tot zwart van kleur,ter grootte van een (klein) menschenhoofd. De buitenste laag ^ 5 c.M. was met den vuist te verbrijzelenen leek op saamgekitte steenkolenasch. Uit de daarop gevolgdeondervraging kon ik daarvoor g?Š?Šn verklaring vinden. In het midden eenige cirkellagen met vastere consistentie, dieechter met een mes en hamer zeer gemakkelijk gekliefd werden.Deze darmsteen week dus veel af van de meestal typische ronde,steenharde darmsteenen met duidelijke kern, zooals deze gewoonlijkbij paarden gevonden worden. IV. HAEMATOOM (?) IN HET

HALSMERGKANAAL. Anamnesis: een vospaard van 7 R. I. kon des morgens nietmeer opstaan in den stal. Het at en dronk w?¨l. \'s Avonds te voren was het dier nog normaal. Stat. Praes.: Pols 42; Temp. 37.9; Ademh. 14. Door5trein-soldaten werd het dier opgetild en moest ondersteund worden,aangezien het dreigde te vallen. Het paard werd zoo goed als"t kon buiten den stal gebracht.



??? - go8 â€” Er bestond locomotorische ataxie van v????r- en achterhand. Devoorbeenen werden bij het gaan kruislings over elkaar gezet. Hetdier kon na eenige passen gemaakt te hebben zonder ondersteuningblijven staan (g?Š?Šn statische ataxie) zoodat eene aandoening derkleine hersenen werd uitgesloten. Psyche normaal, eet- en drinklustaanwezig. Sensibiliteit (controle met potlood en speld, punt, kop),vertoonde g?Š?Šn afwijking. Urineloozing en mestontlasting warenaanwezig. De hals werd nauwkeurig onderzocht. Ter plaatse vande (2e) 3e (en 4e) halswervel was links eene geringe ontstekings-zwelling te voelen. Palpeeren van die warmere plek deed pijn;buigen van den hals vond het dier zeer onaangenaam. Rechts wasaan den hals geen zwelling en geen pijn te constateeren. Diagnosis: compressio medullae spinalis cervicalis door haema-toom (?) in het canalis vertebralis cervicalis terplaatse (2e) 3e (en4e)halswervel, door trauma

opdelinkerhalsvlakteontstaan. (Devoeder-bak vond ik in den stal geforceerd van den muur verwijderd). Therapie: 35 gram alo?? met corrigens werd verstrekt, en ?Š?Šnemmer water daarna. (Ofschoon het toedienen van water hier eencontra-indicatie was, moest toch voorkomen worden, dat de alo??zonder verdunning, heftig locaal zou werken). Daarna werd geenwater meer verstrekt tot den volgenden avond. Brood en dikkeslobber werd gevoerd, geen haver en hooi. De hals werd ter plaatsevan de zwelling 4 dagen en 4 nachten om het half uur met ijskoudenatte doeken bedekt. De hals werd zooveel mogelijk ge??mmobi-liseerd en de stal donker gemaakt. Na 3 dagen was er duidelijk verbetering te constateeren, zoodathet dier kon loopen zonder ondersteuning, maar nog duidelijkelocom. ataxie (dronkenmansgang) was aanwezig. Nu weid 2 dagenlang de hals met Priesznitz-omslagen behandeld en daarna gemas-seerd met spir. camphoratus en eenige malen met

jodiumtinctuur\'gepenseeld. Na 16 dagen kon het dier worden afgestapt (de pijnlijke plek aande 1. halsvlakte was reeds na 7 dagen pijnloos). Ofschoon de dronken-mansgang geheel verdwenen was vertoonde het dier nog 8 dagenlang eene duidelijke â€žincomplete radialis paralyse" aan het rechterbeen. (links heb ik dit niet kunnen waarnemen). Het dier werd iederen dag een half uur voorzichtig afgestaptop den muilen zandweg (met het oog op eventueel struikelen doorde radialisverlamming). Binnen 4 weken na het ongeval kon hetdier hersteld naar zijn troependeel terugkeeren.



??? â€” gog â€” V. vetembolie (?) bij beenfractuur. Een ?Š?Šnjarig veulen (Belg.) had het linker dijbeen gebrokenio uur \'s avonds. Besloten werd het dier in de broek te hangen omdaarna met behulp van een scherp smeersel genezing te beproeven. \'s Morgens vroeg werd het dier zoo goed als het kon opgeheschen.Nauwelijks was deze manipulatie geschied, of het veulen werd plot-seling benauwd, wilde zich sterk verzetten en stierf onmiddellijk.Bij afslachting bleek het linker dijbeen tusschen de epiphysentotaal versplinterd. Ter plaatse van de splinterbreuk werd g?Š?Šnuitgebreide bloeduitstorting gevonden. Ik vermoed dat het dier gesuccombeerd is aan vetembolie;door opname van vetcellen uit het openliggende beenmerg in lymph-vaten of gescheurde aderen bij de fractuur werd waarschijnlijkeen afsluiting veroorzaakt van een groot hersenbloedvat of vaneen der kransarteri??n van het hart; vandaar de plotselinge benauwd-heid en dood. Den

voorgaanden dag had ik aan het hart geen afwijking be-speurd. Ik was verhinderd volledig sectie te verrichten. Literatuur: Alg. Path. Th. Kitt, blz. 184. In het Nederl. Tijd-schrift voor geneeskunde van 14 Nov. 1914. blz. 1605 geeft Dr. A.Nicolai zeer lezenswaardige, uitgebreide mededeelingen overvetembolie. In de mij ten dienste staande veterinaire boeken isweinig geschreven over dit onderwerp. Mond- en Klauwzeer en Tuberculose, door Dr. S. FERWERDA. Buiten twijfel zijn het mond- en klauwzeer en de tuberculosede beide voornaamste infectieziekten waartegen onze v?Št?Šrinairepolitie zich thans heeft te richten. De eerste, acuut optredenden zeer besmettelijk, maakt in korten tijd zeer talrijke slachtof-fers en frappeert daardoor bijzonder. Van de tweede, even zekerbesmettelijk, maar met een uiterst slepend ziekteverloop, doenslechts de statistische gegevens van meerdere jaren ons weten,dat een telkens grooter wordend percentage van onzen

veestapeldoor haar wordt aangetast. De financieele schade door een mond-en klauwzeer epidemie veroorzaakt, men mag dan over de hoe-



??? grootheid twisten, wordt door allen enorm genoemd, maar evenzeker is men het er over eens dat diezelfde schade door de tuber-culose aangericht niet minder ernstig is, waarbij dan nog komtde beteekenis van deze ziekte voor de gezondheid van den mensch. Een paar punten van overeenkomst dus, maar daarbij hebbenwe ook te wijzen op een groot verschil. Want worden er tegen het mond- en klauwzeer de meest dras-tische maatregelen genomen, van de maatregelen, die ter bestrij-ding der tuberculose door de Regeering den veehouders wordenaangeboden, wordt slechts een zeer beperkt gebruik door dezengemaakt. Dit nu schijnt mijns inziens er wel op te wijzen dat nakorter of langer tijd tot meer dwingende maatregelen zal moetenworden overgegaan, en zoo eenmaal de toestand, hebben we weerte wijzen op een punt van overeenkomst bij beide ziekten. Kost toch de bestrijding der tongblaar niet het minst doorhet afmaaksysteem

groote sommen gelds, niet minder de bestrij-ding der tuberculose, wat ons nog wel heugt uit den tijd toen heteerste Koninklijk Besluit tegen deze ziekte van toepassing was. Tegen de kosten van bestrijding van het mond- en klauwzeernu, werd door onzen Minister een wetsontwerp ingediend, ten doelhebbende om daartoe door jaarlijksche bijdragen van de veehouderszelve een fonds te vormen. Ik erken, dat ik me daarmee eerst niet al te best kon vereeni-gen, en waar ik in mijn artikel â€žNog eens Veeverzekering" voor-komende in het Tijdschriftnummer van 15 Januari \'15, de bestrij-ding van besmettelijke veeziekten een Staatsbelang achtendeschreef: â€žDe gelden ten behoeve van dezen tak van Dienst komendan ook uit de Staatskas", zal niemand dit vreemd vinden. Bij nader indenken kom ik echter tot de conclusie dat het reineâ€žPrincipien-reiterei" zou wezen om op dit standpunt te blijvenstaan. Men kan onder den invloed der bezwaren,

die zeker ook aandit systeem kleven het afmaken bij het mond- en klauwzeer ver-oordeelen, toch komt bij, die maatregelen tegen deze ziekte wil,altijd weer tot de conclusie, dat zoolang wc niet over een doelma-tige enting kunnen beschikken, het middel van Lancisi hierboven alles te prefereeren valt. Vraagt dit middel nu te groote offers van de Schatkist dan kanmen toch niet best theoretisch over het Staatsbelang van dev?Št?Šrinaire politie en de daaruit volgende conclusies blijven rede-neeren, maar heeft men practisch handelend, naar andere midde-len om te zien en dan kan terecht gewezen worden op het heel



??? - gil - bijzondere belang, dat de veehouders bij de bestrijding van dezeziekte hebben. Deze hooge kosten zullen zich echter ook zeker voordoen zoowe tot een meer algemeene bestrijding dgr tuberculose komenen \'t zou me heel niet verwonderen zoo ook dan niet een doeltref-fende methode zou moeten worden verlaten, omdat de offers van\'s Rijks-schatkist gevraagd, te zwaar werden. Zeer jammer vind ik het daarom dat de Minister aan de geldenvan het fonds, door het mond- en klauwzeer-wetje bijeen te bren-gen niet een tweeledig doel heeft gegeven, door ze deels voor mond-en klauwzeer bestrijding te bestemmen,-deels voor de bestrijdingder tuberculose, ook nog te meer daar het bijeenbrengen van eendergelijk fonds toch meer â€žSeuchenversicherung" is, wat het zoo\'t voor de tuberculose werd aangewend, dan ook inderdaad zouzijn. Zou het nog niet mogelijk zijn? Ingezonden. Melkkunde en Onderwijs, P. A. VAN DRIEST, (Paardenarts

2c kl.) Meer en meer vertoont zich in ons land eene strooming om vanOverheidswege de bevolking te vrijwaren tegen het gebruik vanvoedingsmiddelen, die hetzij door ziektekiemen, hetzij door ver-valsching, nadeel kunnen toebrengen aan den verbruiker. Watde melk in het bijzonder betreft zijn dientengevolge op vele plaatsenkeuringsdiensten in het leven geroepen. Hierbij deed zich het opmerkelijke verschijnsel voor, dat be-sturen van gemeente, provincie of Rijk soms m?Š?Šr overtuigd warenvan de noodzakelijkheid om te waken tegen het vervolschen dermelk, dan wel om t?Š voorkomen, dat de melk ziekte verwekkendeorganismen in hield, die hetzij direct afkomstig waren van de koe(o. a. tuberkelbacillen), hetzij van verontreinigingen tengevolgeeener onhygi??nische stalling en slechte behandeling der melk.Gelukkig zijn echter reeds verscheidene gemeenten van dit on-juiste standpunt teruggekomen, en komt het hygi??nisch gedeeltehier en daar

(o.a. te Nijmegen, Utrecht en Tilburg) meer tot zijnrecht.



??? Beide bovengenoemde onderzoekingsmethoden nu, moetenscherp gescheiden worden in een chemisch- en in een hygi??nischgedeelte. Waar men in het eerste gedeelte vrijwel kan volstaan met eenlaboratorium-onderzoek van de reeds afgeleverde melk, is inhet tweede geval, behalve dit, een bacteriologisch- en plaatselijk-hygi??nisch onderzoek zeer dikwijls een vereischte. Wat betreft het chemisch onderzoek der melk, is reeds doorProf. De Joxg opgemerkt, dat men dit toch wel mag rekenentot de meer elementaire chemische analysen, en ook mij is gebleken,doordat ik eenige maanden als volontair werkzaam was aan eengcmeentelijke-scheikundige keuringsdienst, dat de dierenarts onge-twijfeld voldoende chemische kennis heeft, om zich dit onderzoekspoedig alleszins eigen te maken. Over het hygi??nische gedeelte zal iedereen het eens zijn, dat dedierenarts door zijne opleiding de aangewezen persoon is, omziekten van het vee,

onhygi??nische stalling of een onzindelijkemelkgewinning vast te stellen en tc beoordeelcn. Met belangstelling ziet men dan ook het verslag der enqu??te-commissie van dierenartsen tegemoet, die ongetwijfeld breed-voerig en met vele argumenten dit bewijzen zal, zoodat het on-noodig is hierop vooruit te loopen. Als niet te verwaarloozen factor komt hierbij ook in aanmerking,dat een opdracht voor vleesch- ?¨n melkkeuring aan eenzelfdepersoon, voor kleinere gemeenten een finantieel voordeel zalopleveren, hetgeen de practische uitvoerbaarheid zeer ten goedezal komen. In de rede, waarmede de Voorzitter de Algemeene Vergaderingvan dierenartsen onlangs te Utrecht opende, werd gememoreerd,dat de raad van bestuur der Rijks-Veeartsenijschool dan ookvan meening is, dat het een eerste vereischte is dat het onderwijsin melkhygi??ne grondig gereorganiseerd dient te worden. Helaasschijnen de daartoe bcnoodigde gelden op het

oogenblik vanhoogerhand niet toegestaan te zijn. Weliswaar is het m.i. niet te betwijfelen, dat de Regeering tezijner tijd er toe zal moeten overgaan een leerstoel voorde â€žHygi??ne"op te richten, aangezien de dierenarts nu reeds een belangrijkerol vervult ten nutte der volksgezondheid (vleeschkeuring).Echter is de vrees niet ongewettigd, dat zulks nog een geruimentijd duren zal en de Regeering zeer zeker het einde van den Euro-peeschen oorlog zal afwachten Het noodzakelijk gevolg hiervan is, dat de publieke opinie



??? steeds m?Š?Šr zal gaan vasthouden aan het idee, dat een keurings-dienst van melk in de eerste plaats een chemische opleiding ver-eischt, zoodat men steeds meerdere scheikundige melkkeuringenzal krijgen (men denke aan Friesland) en het toezicht op den melk-handel en de melkwinning nog meer in een circulus vitiosus zalgeraken. Het is dan ook de plicht van den deskundige, in casu de dieren-arts, het publiek onvermoeid voor te lichten, en er met kracht opte wijzen, dat het hygi??nisch gedeelte (ongetwijfeld het voornaam-ste) bij deze wijze van handelen niet tot zijn recht komt, zoodatmen thans steeds in een verkeerde richting werkt, ten nadeeleder volksgezondheid. Waar het dus allen schijn heeft, dat voorloopig nog geen leer-stoel voor â€žhygi??ne" opgericht zal worden, is het een dringende eischdat men ten spoedigste naar andere middelen omziet, teneindete bewerkstelligen: iÂ°. dat elke dierenarts voldoende op melkkundig gebied

onder-legd is en J) \') Men meene niet, dat bij de opleiding van veeartsen van de melkhygi??ne geennotitie genomen wordt, al is tot nu toe dit vak niet als speciaal leervak op hetprogramma gebracht. Ten einde te voorkomen, dat zulk een meening ingang vindt,deel ik hier mede welke onderwerpen uit de melkhygi??ne aan \'s Rijksveeartsenij-school uitvoerig worden behandeld. Ik spreek hier niet over anatomie, physiologieen pathologie van het melkgevend orgaan en van exterieur van de melkkoe, dienatuurlijk in de desbetreffende afdeelingen in behandeling komen in colleges enpractica, doch wil er alleen de aandacht op vestigen, hoe verschillende onder-werpen uit de melkhygi??ne voldoende tot hun recht komen. Wat Dr. Sjollema over melkkunde geeft laat zich in de volgende hoofdstukkenverdeelen. De Scheikunde der melk. Hierbij worden ook de factoren besproken, dieop de samenstelling der melk influenceereno.a.individueele, pathologische,

voeding. 2Â°. Het onderzoek der melk. (chemisch, physisch en biochemisch). 3Â°. De invloeden der saprophyten op de eigenschappen van de melk en van demelkproducten. 4Â°. De invloeden der omstandigheden in het veehoudersbedrijf op de deugde-lijkheid der melk. 5Â°. De behandeling van de melk in melkinrichtingen en de verwerking dermelkproducten. Hierbij worden behandeld het pasteuriseeren, steriliseeren, centri-fugeeren, enz., verder de bereiding van karnemelk, room, boter, kaas enz. Het onderzoek der melk wordt zoowel in theoretische als in practische lessengegeven. De studenten zijn dus in de gelegenheid de onderzoekingen zelf te ver-richten. Prof. Dr. De Blieck geeft van melkhygi??netheoretisch en practisch: iÂ°. Onderzoek op pathogene bacteri??n; 2Â°. Onderzoek op aantal bacteri??n, zooals dit voor gewone melkcontr??le gebrui-kelijk is. Dr. Kroon behandelt. iÂ°. De Stalhygi??ne, de melkveestal, de verpleging van liet

melkvee; 2Â°. Het melken, melkmethoden, melkmachines; 3Â°. De behandeling der melk op de boerderij;" 4Â°. De modelmelkerijen (met bezoek aan een modelmelkerij); 5Â°. Voederkennis; de invloed van de voedsels op melk en melkproducten in XLIII S4



??? â€” gi4 â€” 2Â°. dat allerwege de overheid meer dan nu de overtuigingverkrijgt, dat bij een op te richten keuringsdienst van melk eendierenarts benoemd dient te worden. Beiderlei doel zou men m.i. kunnen bereiken, in afwachtingvan de leerstoel in Hygi??ne, indien men aan de Veeartsenijschoolte Utrecht een privaatdocent in de melkkunde benoemde. Dat men hiervoor, een dierenarts noodig heeft, die zoowel weten-schappelijk volkomen op de hoogte is, als de praktijk der melk-keuring geruimen tijd beoefend heeft, spreekt van zelf! Ongetwijfeld zouden dan van deze cursussen niet alleen stu-denten, maar ook dierenartsen een veelvuldig gebruik maken. Aan het einde van den cursus zou het dan wenschelijk zijn,dat een examen in melkkunde werd afgenomen. Misschien zouhet op den weg kunnen liggen van de â€žVeterinair-Hygi??nischeVereeniging" om hiervoor een commissie te benoemen, die deeischen vaststelde, tevens ook dit

examen afnam, en bij vol-doenden uitslag een diploma uitreikte. Oppervlakkig beschouwd moge het vreemd lijken om dendierenarts van een aanvullings-diploma te voorzien. Men vergeteechter niet, dat n??ch de pharmaceut, n??ch de chemicus of detechnoloog op een speciale opleiding in melkkunde bogen kan.De opleiding, welke zij op de academie hierin genieten, is volgensden Inspecteur der Volksgezondheid, den Heer Goester1) immerseen â€žzeer oppervlakkige"; terwijl de dierenarts, onderlegd als hijis in alle vakken, die voor de studie van melkonderzoek en melk-hygi??ne noodig zijn, met een dergelijk bij-diploma den autoriteitenzou kunnen bewijzen, dat hij de vereischte kennis bezit. Dit is een factor, die onder de thans bestaande omstandighedenniet verwaarloosd mag worden! Een en ander natuurlijk in afwachting van eene ofj??cicelc regelingdezer materie. Het bovenstaande meen ik in ernstige overwegingte mogen geven niet alleen

aan collega\'s, doch ????k aan de studentender Rijks-Veeartsenij school. Hoe langer men hiermede wacht, des te grooter wordt de kans,dat een nuttige werkkring, vooral voor de jongere collega\'s, geh?Š?Šlverloren gaat. <le melk en de afvalproducten van de zuivelbereiding en hun beteekenis als voeder-middelen; 6Â°. Veeteelt; De maatregelen ter vergrooting van de melkhoeveelheid enter verhooging van het vetgehalte der melk. Het spreekt van zelf dat bij het afnemen der examens de hier genoemde onder-werpen ook aan de orde komen. Kroon. \') Zie de rede door Dr. Mogendorff op 15 Juli j 1. te Groningen gehouden.



??? - 9i5 â€” Maatschappij voor Diergeneeskunde. Toegetreden zijn (met ingang van i Januari 1917) als ledenvan de Afd. Limburg, J. G. Jansen te Weert; B. J. J. Ver-sewel de Wit Hamer te Maastricht. Als lid van de afd. Zeeland, F. Yntema, te Oostburg.Overgegaan van N.-Brabant naar Zeeland, C. v. Baak te Goes. .J Berichten. Op verzoek van eenige lezers, deelen wij mede, dat Dr. Mulder, schrijver van het artikel over mond- en klauwzeer voorkomend in het vorig nummer,niet veearts, maar arts is. Red. \'s Rijks Veeartsenijschool. De directeur-generaal van den landbouw brengtter kennis van belanghebbenden, dat in de maand Januari aanstaande, opnader te bepalen dagen, aan \'s Rijks Veeartsenijschool te Utrecht gelegenheidzal worden gegeven tot het afleggen van het toelatings-examen tot den cursuster opleiding van onderwijzers in practisch hoefbeslag.Bijzonderheden in de St.-Ct. van 23 Nov. 1916. Personalia. Bij Koninklijk besluit

van 11 November 1916 nÂ°. 70, is metingang van 16 November 1916, Dr. S. G. Zwart, onderdirecteur van hetGemeenteslachthuis te Utrecht, eervol ontslagen als Rijkskeurmeester inbijzonderen dienst te Arnhem en tot wederopzegging benoemd tot Rijkskeur-meester in bijzonderen dienst te Utrecht. Bij Koninklijk besluit van 17 November 1916 nÂ°. 43 is, met ingang vani Januari 1917, aan H. van Staa, te Leeuwarden, op zijn verzoek, eervolontslag verleend als districts-veearts, met dankbetuiging voor de in die betrek-king bewezen diensten. Bij Koninklijk Besluit van 11 November 1916, No. 69, zijn benoemd:tot lid en voorzitter der commissie, die gedurende de jaren 1917, 1918 en 1919belast zal zijn met het afnemen van het Veeartsenijkundig examen:Dr. H. Markus, leeraar aan \'s Rijksveeartsenijschool te Utrecht; tot lid en secretaris:Dr. W. J. Paimans, leeraar aan \'s Rij ksveeartsen ij school te Utrecht;tot leden: J. J. Wester, leeraar aan \'s

Rijksveeartsenijschool te Utrecht;Dr. B. Sjollema, leeraar aan \'s Rij ksveeartsen ij school te\'utrecht;Dr. H. M. Kroon, leeraar aan \'s Rijksveeartsenijschool te Utrecht;Dr, H. Jakob, leeraar aan \'s Rijksveeartsenijschool te Utrecht;



??? Dr. G. Krediet, leeraar aan \'s Rijksveeartsenijschool te Utrecht; Dr. J. H. Hartog, leeraar aan \'s Rijksveeartsenijschool te Utrecht; Prof. Dr. L. de Bi.ieck, leeraar aan \'s Rijksveeartsenijschool te Utrecht; Dr. H. Remmelts te \'s-Gravenhage, Inspecteur van den Veeartsenijkundigen dienst en buitengewoon leeraar aan \'s Rijksveeartsenijschool te Utrecht;D. J. de Jong, Apotheker aari \'s Rijksveeartsenijschool te Utrecht; A. Frederikze, legerpaardenarts (Veldleger);Dr. C. J. Rab, Dierenarts te Oosterbeek (Geld.); tot plaatsvervangende leden:Dr. E. A. R. F. Baudet, Conservator-assistent bij het Instituut voor Parasitaire-en infectieziekten der Rijksveeartsenijschool te Utrecht; J. A. Beyers, Conservator-assistent bij de kliniek en de bijzondere ziektekundeen geneesleer aan \'s Rijksveeartsenijschool te Utrecht; B. M. Busing, Dierenarts te Naarden; Dr. T. van Heelsbergen, Conservator-assistent bij het Instituut voor Para-sitaire- en

Infectieziekten der Rijksveeartsenijschool te Utrecht;H. J. C. van Lent, Dierenarts te Tiel; Dr. L. F. D. E. Lourens, Onder-Directeur der Rijksseruminrichting te Rotterdam;Dr. J. H. Picard, Dierenarts te Zeist; Dr. H. E. Reeser, Afdeelingschef aan de Rijksseruminrichting te Rotterdam;Dr. A. ten Sande, Districtsveearts te \'s-Gravenhage; Dr. H. Schornagel, Prosector en Conservator aan het Pathologisch Instituut der Rijksveeartsenijschool te Utrecht;J. P. van der Slooten, Directeur van het Gemeente-Slachthuis te Arnhem;Dr. D. G. Ubbels, Districtsveearts te Leiden en Dr. H. A. Vermeulen, Prosector-anatomes aan de Rijksveeartsenijschool teUtrecht. Referaten. Vergelijkend Onderzoek omtrent jilariase bij den tnensch en bij den hond inSuriname. E. Vleming. P. C. Flu heeft in Suriname uitvoerige onderzoekingen verricht omtrent hetvoorkomen van filariase bij den mensch. Hierbij bleek dat van de mannen -J^ 50%en van de vrouwen -f-

60% geinfecteerd waren met Filaria Bancrofti. Deze hoogecijfers vinden waarschijnlijk hun oorzaak in de primitieve leefwijze vandeinland-sche bevolking. Naar aanleiding van deze onderzoekingen heeft Vleming een grootaantal honden in Suriname nagegaan, en hij vond toen ongeveer /o% van dehonden lijdende aan filariase. Door een uitvoerig vergelijkend onderzoek van den parasiet bij den mensch enbij den hond toonde hij aan, dat hoewel er enkele kleine verschillen bestaan, beideparasieten in structuur en levenswijze zoodanig met elkaar overeenkomen,



??? dat de tilaria bij den hond met groote waarschijnlijkheid als een varieleit van deFilaria Bancrofti beschouwd kan worden. De naam, die hij aan deze hondenziekte\'en haar oorzaak geven wil isresp. Iilaria siscanis Surinamensis en Filaria canis Surinamcnsis, of korter filariosis dagoe enFilaria dagoe. (hond wordt in het Neger-Engelsch vertaald door â€ždagoe."). De ziekte bij den hond kan men in 3 tijdperken verdeelen: het latene, het acuteen het chronische stadium. In het latente stadium kunnen de macrofilarien reedslang in het hart aanwezig zijn, zonder dat men eenige klinische verschijnselenwaarneemt. Door ongunstige omstandigheden kan dit stadium in het acute over-gaan. In het acute stadium ziet men plotseling temperatuursverhooging (40Â°â€”-410 C.), waarbij tevens heftige maniacalc verschijnselen optreden. Het eindigtmeestal met een verlamming, eerst van de achterste ledematen, daarna van hetgeheele achterstel, terwijl na de

daarop volgende algemeene paralysis spoedig-de dood intreedt. Dikwijls gaan de aanvallen schijnbaar over, ze herhalen zichechter met kortere tusschentijden, ten slotte steeds gevolgd door den dood.Bijsommige dieren geleken de verschijnselen zeer veel op die van dolheid, zoodathst zeer goed mogelijk is dat in de tropen sommige gevallen van acute filariase,gepaard gaande met razernij, bij onnauwkeurig onderzoek voor dolheid gehoudenkunnen worden. De dieren zijn in het acute stadium zeer bijtlustig en kunnentevens door den beet de infectie overbrengen, daar de microfilari??n aanwezigzijn in speeksel en bronchiaal vocht. Het chronische stadium begint met sterkehuidjeukte en huidaandoeningen; de jeukte wordt waarschijnlijk veroorzaaktdoor de uitscheidingsproducten van de macrofilarien, welke o.a. in derechter hartkamer en in de lymphklieren gehuidvest kunnen zijn. Door dejeuk schuren en krabben de honden voortdurend, waardoor

secundaire infectiesontstaan. Zoo ziet men behalve het eczeem dikwijls pachydermie, elephantiasi,s,oedemen, zelfs meermalen abscessen optreden. In een vergevorderd stadium treedtmeestal een purulente conjunctivitis en keratitis op. De dieren vermageren meeren meer, teren ten slotte geheel uit en verspreiden een onaangename geur. Ze zijnspoedig vermoeid en slapen veel. De tijd, dat ze wakker zijn, wordt besteed 3anhet eten; de eetlust is tot kort voor den dood niet verminderd. Ten laatste wordende dieren zeer comateus, sensibiliteit en reflexen verdwijnen geheel en ondertotale verlamming sterven de dieren. Bij onderzoek van deze aan chronische filariase lijdende dieren vindt men deoppervlakkige lymphklieren vergroot en verhard, niet pijnlijk en goed verschuif-baar. Verder treft men veelal aan een catarrhale bronchitis en bronchiolitis,longemphyseem en dilatatie van het hart met tevens insufficientie van de kleppen.Ademhaling is

frequent en abdominaal, somtijds het Chkyneâ€”stoke\'sche adem-halings-verschijnsel. De speekselvloed, die dikwijls optreedt, ontstaat door de sterkvergroote mediastinaal lymphklieren, waarin zich wormneslen bevinden, die opden slokdarm drukken. Meestal lijden de pati??nten aan verstopping, zelden treftmen diarrhee aan. Het urineeren is dikwijls zeer pijnlijk, de dieren zijn zeer gevoelig in de nierstreek.De urine bevat meestal eiwit, is soms helder, soms troebel wit, in andere gevallenlicht- tot bruinrood gekleurd. In acute gevallen vindt men aan het cadaver weinig veranderingen, meestal



??? â€” gi8 â€” hyperae.nie van de hersenvliezen en wormknobbels b.v. in milt en diaphramga. Bij sectie van een chronisch geval vindt men: vermagering, haaruitval, exan-themen, pachydermie, purulente conjunctivitis en keratitis, oedemateuze in-filtraten, anaemie, icterus, ascites, induratieve hepatitis en chronische nephritis.Bloed is dun vloeibaar, waterig, licht gekleurd. Chronische ontsteking van deslijmvliezen van maag en darm, longoedeem en emphyseem. Somtijds pericar-ditis en hartdilatatie, verder vergroote milt, lymphklieren vergroot en verhard;de mediastinaalklier dikwijls vergroot tot 20 maal. In deze klier ziet men tal vanholten en gangen, die met elkaar in verbinding staan, waar men in een slijmerigemassa de macrofilari??n in grooter of kleiner aantal kan vinden. Deze macrofilari??ntreft men meestal ook in de rechter hartkamer aan en enkele malen vindt men zevrij in de borst- of buikholte. In deze wormnesten vindt men macrofilari??n en

eieren,waarin de jonge larven liggen opgesloten. Bovendien treft men ook eieren aan waarbinnen het omhulsel niet de jonge larven, maar de z.g. mono- en diflagellairevormen liggen. De eerste zijn peervormige kleurlooze lichaampjes, waarvan heteene uiteinde stomp en het andere puntig uitloopt, terwijl de diflagellaire vormmeer spoelvormig is en aan beide zijden puntig eindigt. Komen deze vormen vrij,dan kan men het flagellaire type beter waarnemen. Ze bezitten een kern enblepharoplast, in het gekleurde preparaat dikwijls duidelijk zichtbaar. Bij den diflagellairen vorm kan men dikwijls deeling van het plasma waarnemen,voorafgegaan door een deeling van kern, blepharoplast en flagellum. Uit dezedeeling ontstaan ten slotte" de monoflagellaire vormen. In de monoflagellairevormen treden langzamerhand in het plasma korrels op; naarmate deze duidelijkerworden ziet men de kern, blepharoplast en flagellum verdwijnen, terwijl hetlichaampje zelf

bolvormig wordt. Deze bolvormige lichaampjes zijn de z.g. duurzamevormen, waarin dus de monoflagellaire (dus ook de diflagellaire) typen ten slotteveranderen. In het bloed kunnen ook uit de circuleerende microfilari??n dergelijkeduurzame vormen ontstaan. Wanneer de microfilari??n (afkomstig uit een worm-nest), welke bij duizenden in het bloed rondzweven in ongunstige omstandig-heden komen, dan rollen zij zich in kluwen of snoeren op bepaalde plaatsen inâ– en deelen zich in stukken. In deze opgeroldemicrofilaria of in deze stukken ont-staan 1111 ook plasma kogeltjes, welke tenslotte geheel met die, welke uitdenmono*-fligellairen vorm ontstaan zijn, overeenkomen. De plasmakogeltjes, eenmaal vrij-gekomen, bezitten ainoeboide beweging. Ze hechten zich vast aan de erythrocytenen groeien ten koste van de haemoglobine. De grootte varieert van Y2 tot 1/3van een rood bloedlichaampje. Bij het microscopisch onderzoek van liet bloed ziet

men de microfilari??n alskleine slangetjes tusschen de roode bloedlichaampjes zich snel voortbewegen.In de gekleurde preparaten (Giemsa kleuring volgens schrijver de beste) vindtmen vermindering van het aantal erythrocyten, waaruit de haemoglobine groo-tendeels verdwenen is, verder normoblasten, anisocytose, poikylocytose, de z.g.duurzame vormen en de microfilari??n. De plasmakogeltjes ondergaan allerlei vormveranderingen (knots-, ovaal-staaf- en komma-vormig). Ze bedekken soms voor een groot deel de erythrocyten.Door kromming van de staafjes ziet men ring- of peervormige lichaampjes ont-



??? staan, welke volkomen gelijken op de lichaampjes, welke men bij de verschillendebabesidiosen aantreft. De geweldige anaemie, verzwakking en slaapzucht staan in verband met denondergang van een groot aantal roode bloedlichaampjes. De plasma kogeltjesgroeien nu eenigszins uit en kunnen nu aangeduid worden met den naam vanminiatuur-microfilari??n. (Ze zijn identiek met de Babesia vormen). Vi.eming besluit hieruit dat deze Babesia vormen, voorkomende in de erythro-â€?cyten van de Surinaamsche honden, lijdende aan filariasis, niet gerangschiktmoeten worden onder de Haemosporidi??n, maar beschouwd moeten worden alste zijn de endoglobulaire vormen van microfilaria canis Surinamensis, waarmedeaangetoond is dat bij de filariase van de honden in Suriname een genetisch verbandbestaat tusschen de Filari??n, de Flagellaten en de Babesiden. Omtrent de behandeling zijn nog geen afdoende middelen bekend. Proeven

metneosalvarsaan en vaccine moesten wegens de groote onkosten worden uitgesteld. Voorloopig zal men zich dus alleen kunnen bepalen tot propliylactische maat-regelen. Ten slotte wijst schrijver er op, dat honden lijdende aan filariase een ge-vaarlijke bron van infectie voor den mensch kunnen opleveren. Het is van belangde zieke of verdachte dieren onmiddellijk af te zonderen of af te maken. Vooralhet onvoorzichtig omgaan van kinderen met honden, is speciaal in de tropen,sterk af te raden. Baudet. Tijdschrift voor Vergelijkende Geneeskunde. Deel II, Afl. 2. E. Leclainche en H. Vall?Še. I.e traitement s?Šrique sp??cifique des plaies. In een bewonderenswaardig helder artikel geven Leclainche en Vall?Še degrondslagen aan, waarop de door hen ingevoerde wondbehandeling berust. Zij gaandaarbij uit van de stelling, dal de behandeling van ge??nfecteerde wonden in de eer-ste plaats moet bestaan in het onschadelijk maken der micro-organismen, die

degenezing beletten. Hierop berust reeds de antiseptische wondbehandeling in alh ire variaties. Het nadeel van deze methode is echter, dat de meeste antisepticaniet alleen doodend werken op de infecteerende kiemen, maar tevens een schade-lijken invloed uitoefenen op de cellen van het verwonde en reeds genezende weefsel.Het verdient dus de voorkeur ter genezing van de wond zoodanige stoffen bijte brengen, <lie deze schadelijke werking niet ontwikkelen, doch de natuurlijkeweermiddelen van het organisme verhoogen. Als voornaamste weermiddel be-schouwen zij met Metschnikoff, de phagocytose, d.i. liet verteeren (la digestion)van indringende kiemen door phagocyten. Hoe is dit verschijnsel op te wekken,â– eventueel te versterken? Men kan de phagocytose wel gemakkelijk te voorschijnroepen, doch het is niet altijd mogelijk haar aan te wakkeren tot zoodanige hoogte,â€?dat de indringende kiemen overal overwonnen worden. Hiervoor

moeten in hetlichaam door specifique reacties \'stoffen worden opgewekt, waardoor de indrin-gende microben in zoodanigen toestand worden gebracht, dat phagocytose gemak-kelijk kan plaats hebben. Deze stoffen worden door Leclainche en Vall?Še ,,dessnbstances sensibilisatrices of f??xateurs" genoemd. Dergelijke stoffen kunnen nu op twee manieren op de wond in werking gebrachtworden. Zij kunnen in het verwonde organisme zelf worden opgewekt, of men kanze in een ander dier doen ontstaan en met het serum van dit laatste op de wond



??? brengen. De eerste methode wordt gevolgd bij de vaccinaties volgens Wright,waarbij microben van de wond worden geteeld en na bijzondere behandeling bijden pati??nt worden ingespoten. Sedert 1907 hebben deze onderzoekers zich toege-legd op het uitwerken van de laatstgenoemde geneeswijze. Een zeer groot aantal verschillende pvogene micro-organitmen afkcmstig uitverschillende ge??nfecteerde wonden, wordt afzonderlijk in reincultuur geteeld.De geheele massa van deze kiemen wordt na een alkohol-aether behandeling invacuum gedroogd en dient vervolgens tot het immuniseeren van paarden â€žen desconditions rigoureuses", met dien verstande, dat elk dier tegen alle geteeldesoorten immuun wordt gemaakt. Dit zeer polyvalente serum wordt steriel afge-tapt en zonder toevoeging van eenige andere stof afgeleverd. H?§t wordt in diepewonden ingespoten of in verbanden op meer oppervlakkige wonden toegepast.Meer

dan 300.000 ampullen van 5 cc. zijn door de schrijvers afgeleverd. Dezeworden voor een groot gedeelte in de humane geneeskunde gebruikt. De clinischewaarneming van vele, met dit serum behandelde wonden, heeft den schrijvers deovertuiging geschonken dat zij de wondbehandeling hiermede op rationeele wijzeverbeterd hebben. Zij konden zich daarvan door proeven op paarden vergewissen.Op zeer sterk etterende wonden, werden een of tweemaal verbanden met de hierbedoelde sera gelegd, waardoor de ettering verdween. Nu werden verbanden met normaal serum aangebracht, waarna de ettering weer terugkwam. Microscopisch â™? kon men de toenemende phagacytose bij met dit serum behandelde wpnden con-tr??leeren. Het is bekend dat normaal serum reeds een gunstigen invloed op ziekeregenereerende weefsels heeft. Deze werking versterkt den invloed, die van hetsp?Šcifique serum uitgaat. Naast een voortreffelijke

â€žreiniging" van de wend,ziet men dan ook verbetering der locale verschijnselen, terwijl de algemeene toe-stand zeer in beterschap toeneemt. Treffend is de wijze, waarop de auteurs zich als het ware verontschuldigen,dat zij reeds nu met hun methode voor den dag komen. â€žLes ?Šv?Šnements actuels,nous ont d?Štermin?Šs ?  sortir de la r?Šserve vers laquelle nous inclivaicnt ?  la foisnos go??ts et notre r?Šflexion. Mais, forts des indications d?Šj?  acquises, en offrant auService de sant?Š de l\'arm?Še de pr?Šparer dans un laboratoire d\'Etat pour son compteet dans des conditions de desint?Šressements absolu telle quantit?Š de s?Šrum, quilui serait n?Šcessaire, nous avions la ferme conviction de faire oeuvre utile". Gevaar voor anaphylactjsche verschijnselen schijnt, bij boven omschrevenexterne toepassing, ook volgens onderzoekingen van Besrkdka niet te bestaan.Daar alle gewonden beschouwd kunnen worden als te zijn

gesensibiliseerd door eenof andere inspuiting, is dit een zeer gelukkige omstandigheid. Verwondingen vande hersenen vormen hierop eene uitzondering. Daarin heeft bij serumtoepassingzeer snelle resorbtie plaats en treden anaphylactische verschijnselen op. Het gebruikvan dit serum bij liersenverwondingen is dus niet gecorlccfd. Door derden werd het serum cok intraveneus aangewend en een zeer gunstigeninvloed op de wondgenezing daarmede verkregen. De sera van de sterkst ge??mmu-niseerde dieren worden nu voor dit speciale doel afzonderlijk gehouden en verbruikt. Toen aan de auteurs de gunstige werking van hun serum bij intrayeneuse toe-passing bekend werd, hebben zij getracht ?Š?Šn serum te prcduceeren, tegen de ver-wekkers van de verschillende vormen van gangreen, die met gasvorming gepaard



??? gaan, ,,le vibrion septique de pasteur en le B. perfringens" en tevens tegen de pyo-gene micro-organismen, die de wondgenezing tegenwerken. Zij zijn hierin slechtsten deele geslaagd en schrijven dit toe aan het feit, dat de phagocytose van eerst-genoemde micro-organismen vaak belemmerd wordt door momenten, die niet wegte nemen zijn bijv. uitgebreide bloedingen, de tegenwoordigheid van vreemdelichamen, of van andere micro-organismen, die op zich zelf geen enkele pathogenewerking ontplooien. Het bijna absoluut gevaarlooze der behandeling rechtvaardigt echter naar hunnemeening de toepassing van dit laatste serum, vooral omdat toch verschillendegoede resultaten zijn bereikt. Hoewel dit laatste standpunt niet geheel kloptmet het eerst ingenomene, waarbij alle gewonden, als voor vreemd serum gesensi-biliseerd werden beschouwd, mag men de nadere mededeelingen omtrent deze be-handeling met belangstelling tegemoet

zien. Reeds wanneer de methode der externeverbandbehandeling met speciaal bereide sera zulke resultaten afwerpt, als hierwordt te kennen gegeven, mag men zeggen, dat de veterinaire wetenschap de hu-mane geneeskunde een grooten dienst heeft bewezen. Den ontdekkers Leclaincheen Vall?Še komt daarvoor dan hulde en dank in ruime mate toe. Revue g?Šn?Šrale de M?Šdecine V?Št?Šrinaire Tom?Š XXV pg. 306, 15 Juli 1916. C. F. van Oijen.



??? STAAT van de gevallen van besmettelijke veeziekten, in Nederland geconstateerd geÂ?durende de maand October 1916. Opgemaakt door het Ministerie van Landbouw, Nijverheid en Handel.(De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal eigenaren aan onder wier vee de ziekte werdgeconstateerd). Provincie. Veepest. Longziekte. Monds en klau wzeer Kwade droes enhuidworm. Schurft bij paarden schaap. Schaapspokken. Rotkreupel. Vlekziekte. Trichinenziekte. Miltvuur. Hondssdolheid. l-3 "3 ??f,0 â– â– =â€? "S " 03 Friesland .... â€” â€” â€” â€?28(2) 246(14) 17(12) â€” 1(1) â€” â€” Groningen.... â€” - â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” Drenthe...... â€” â€” -- â€” 59(15) â€” 9(6) 2(2) â€” â€” â€” â€” Overijsel .... â€” â€” â€” â€” 22(4) â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” Gelderland .. â€” â€” â€” â€” 18(1) â€” â€” 3(2) â€” 4(4) - â€” Utrecht ...... NoordsHolland - â€” â€” â€” â€” 30(3) â€” â€” 1(1) â€” â€” ZuidsHolland â€” â€” â€” â€” â€” â€” 36(3) 13(9)

â€” 2(2) â€” â€” Zeeland...... â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” â€” NoordsBrabant â€” â€”\' â€” â€” â€” â€” 10(3) â€” 3(3) â€” â€” Limburg...... â€” â€” (12) â€” â€” â€” 200(1) â€” â€” â€” â€” â€” HET RIJK .. â€” (12) â€” 127(22) â€” 511(27) 45(28 â€” 11(11) â€” â€” Vroeger geconstateerde ziektegevallen, welke begin October 1916 nog niet ge??indigd waren. Gelderland.. .. â€” â€” 228(7) â€” 321(16) â€” â€” â€” â€” â€” ZuidsHolland - - â€” â€” \' 36(5) 172(27) â€” - â€” - â€” NoordsHolland â€” â€” â€” â€” 172(4) â€” 551(25) - â€” â€” â€” â€” Friesland ..... â€” â€” 7(2) _ 78(7) â€” â€” â€” â€” Groningen ... â€” â€” 274(35) 8(6) â€” â€” Drenthe...... 5(1) _ HET RIJK .. â€” â€” â€” â€” 717(53) â€” 1135(82) â€” â€” â€” â€” â€”



??? ?‹ntingen tegen babesidiosis bovis, door Dr. J. VAN DER VEEN. Het is nu sedert vier jaren, dat ik mij heb bezig gehouden metde enting tegen het infectieus bloedwateren, veroorzaakt doorbabesia bovis. In het begin werd entstof van de Rijksseruminrichting gebruikt,later entte ik in hoofdzaak volgens een methode, welke mij doorDr. A. Vrijburg was ge??nstrueerd. Alvorens mij tot de techniek en de resultaten van de entingte bepalen gaan ter inleiding eenige theoretische opmerkingenvooraf. Als representanten van de familie der babesidae (piroplasmidae)worden door De Jong1) een drietal genoemd, welke in Nederlandvoorkomen. Ze behooren alle drie tot het geslacht Babesia en hetzijn: B. bigemina, B. bovis en B. rupturae lienalis. Of we hierwerkelijk met drie verschillende soorten te doen hebben is nietuitgemaakt. Vrijburg2) acht het niet waarschijnlijk. Hij spreekt van B.bigemina en B. bovis als vari??teiten en meent, dat de gevallenvan

miltruptuur wel aan een van deze twee zullen moeten wordentoegeschreven. Voor de praktijk lijkt het mij gewenscht voorloopig maar driesoorten vast te houden, daar er ten opzichte van de morphologie,de pathogeniteit, het ziektebeeld en de overbrengende teken tochverschillen bestaan, waarmee men als practicus rekening moethouden. De parasiet van de miltruptuur lijkt morphologisch op de B.bigemina. Deze laatste treft men in de besmette bloedlichaampjeshet meest aan als tweelingpeertjes, welke 2â€”4 micra lang en aanhet dikke einde 1.5â€”2 micra breed zijn. De B bovis is kleiner enin Nederland de meest frequente, zooals de onderzoekingen vanVrijburg hebben geleerd. Hij vond steeds kleine parasieten,onregelmatig, rond of meer slank. De slanke vormen hebben eenafgerond stomp- en een spitseinde en zijn 1.5â€”2 micra lang,bij uitzondering 2.5â€”3 micra. De rondachtige (amoeboide) vormen \') Prof. Dr. D. A. De Jong, Overzicht

der niet bacterieele parasitaireziekten. Deel II; ie stuk bid. 147â€”150. *) Dr. A. Vrijburg, t. z. p. blz. 207â€”208. xliii 55



??? zijn iâ€”1.5- micra in diameter; in de besmette bloedlichaampjesvindt men gewoonlijk ?Š?Šn a twee parasieten, soms ook drie of vier.Fraaie peervormen als bij B. bigemina zag hij nooit. De over-brengende teek is in Nederland de Ixodes ricinus (reduvius).De B. rupturae lienalis wordt volgens Knuth x) in Duitschlandvermoedelijk overgebracht door de Haemaphysalis punctata(s. cinna barina). Ook in ons land komt deze teek voor 2). Ten opzichte van het verschil in pathogeniteit schrijft Vrijburg3)mede naar aanleiding van onderzoekingen van Stockman: â€žHetschijnt, dat in \'t algemeen bij enting met virulent bloed bij babesi-diosis bigemina meer gevallen van zware of doodelijke entziekteoptreden dan bij babesidiosis bovis." Het is voor den practicus, die wil enten dus van belang metzekereid te weten, welke parasiet in de omgeving van zijn stand-plaats voorkomt. Dr. Vrijburg was zoo welwillend herhaaldemalen door mij genomen

bloedpraeparaatjes te onderzoeken envond steeds B. bovis. Waar volgens Knuth 4) de miltruptuurgevallen zonder haemoglo-binurie kunnen verloopen als peracute babesiosis en door hetapoplectisch verloop en de miltzwelling herinneren aan miltvuur,neemt B. rupturae lienalis voor den practicus reeds daarom eenaparte plaats in. Hoe het met de immuniteitsverhoudingen van den laatstge-noemden parasiet staat is mij niet bekend. Ten opzichte van deimmuniteit komen B. bigemina en B. bovis overeen. De immuniteitdoor deze parasieten opgewekt is moeilijk te vergelijken met debacterieele immuniteit. De Jong6) schrijft daarover: â€žMisschien isbij de babesidiosen de zoogenaamde immuniteit voor een grootdeel daaraan toe te schrijven, dat een chronisch ziek dier, hetwelkdus nog parasieten herbergt, den indruk maakt immuun te zijn,omdat het op een tweede infectie niet acuut reageert. En zoo kanmisschien, door bij gezonde

dieren bloed van chronisch zieke- ofweinig zieke dieren in te brengen, een proces met chronisch karakterworden opgewekt, hetwelk een latere infectie evenmin acuutdoet verloopen, en dus als immuniteit wordt versleten." De z.g. immuniteit zit dus vast aan het feit, dat de dieren smet-stof dragers zijn.



??? Daarbij zijn de dieren overigens oogenschijnlijk geheel normaal,ook wat het productievermogen betreft. Verdwijnen de parasietenuit het bloed, dan is ook de immuniteit als regel opgeheven. Eris dus een latente infectietoestand, welke min of meer beschuttegen nieuwe infecties van buiten, zoo schrijft Vrijburg. De immu-niteit is dus niet absoluut. De Blieck *) zegt, dat er een toestand van â€žlabiele infectie"ontstaat met beperkt weerstandsvermogen tegen re??nfecties envoortdurende mogelijkheid van verbreking van het labiele even-wicht b.v. door ongunstige omstandigheden, ziekten enz." Isdit laatste het geval, dan zijn de dieren dus weer klinisch lijdendeaan babesiosis. In \'t kort kan men zeggen er is â€žeen labiele infectiemet een labiele immuniteit." Dit heeft alleen betrekking op detwee genoemde parasieten. Het is niet het geval bij de kustkoortsveroorzaakt door Theileria parva. Hierbij verdwijnen de parasietenen treedt immunitas

sterilisans op. Bij B. canis zijn de verhoudingennog weer anders; ik kan dat echter voor dit doel laten rusten. De bedoeling van de enting is dus het maken van virusdragers.Omtrent den duur van het smetstofdragen zijn uitgebreide onder-zoekingen verricht door de ontdekkers der texaskoorts Smithen Kilborne 1). De dieren, welke aan de ziekte hebben geleden,blijven jarenlang de parasiet herbergen. Ze beschrijven gevallen,waarbij het bloed na 12 jaren nog virulent was. De entstof van de Rijksseruminrichting bestaat uit gedefi-brineerd bloed van runderen, welke niet lang geleden aan babesiosisziek zijn geweest. Hiervan wordt gedurende den staltijd tweemaal5 c.c. subcutaan ingespoten met tusschenruimte van zes weken.Daarna blijven de dieren geruimen tijd op stal2). Vrijburg3) beveelt aan te enten met gedefibrineerd bloed vanrunderen, welke in den loop van het jaar aan babesiosis hebbengeleden. Het beste is dieren uit dezelfde streek

voor de aderlatingte nemen, met het oog op de virulentie van het virus, waarmeelater eventueel de ge??nte dieren worden besmet. Er wordt tweemaal ge??nt in December en Februari met 10 c.c. bloed, subcutaan,intraperitoneaal of intraveneus naar verkiezing, dat maakt voorde immuniteit geen verschil. Men moet geen te kleine hoeveel- 1 ) Smith en Kilborne naar Schrooder geciteerd Anual report of the Bureauof Animal Industry for the year 1905. .Washington. 2 ) Mededeeling van den heer Directeur der R. S. I. 3 ) Particuliere mededeeling van Dr. Vrijburg. Zie ook Overzicht der nietbacterieele parasitaire ziekten, Deel II. ie stuk blz. 224.



??? heden bloed nemen. Smith en Kilborne vonden, dat 10 c.c. altijdvoldoende is voor de enting. De hoeveelheid bloed, waarmee men ent doet overigens weinigter zake. Met kleine zoowel als met groote hoeveelheden bloed kanmen hevige entreacties krijgen. Treedt een hevige entreactie op,clan moet 300 gram van een 1 % oplossing van trypaanblauwin 0.9 % keukenzoutsolutie lauw warm intraveneus worden in-gespoten. Ik wil hier direkt de opmerking maken, dat zonder trypaanblauwde enting voor den practicus niet wel doenlijk is. Men kan vrij zwareentreacties krijgen, waar men zonder trypaanblauw vrijwel mach-teloos tegenover zou staan en misschien sterfgevallen krijgen,waardoor de enting natuurlijk geheel in discrediet zou geraken. In hoever arrhenal het trypaanblauw zou kunnen vervangen ismij niet bekend. Piot-Bey1) meldt van het arrhenal betere resul-taten dan van het door mij gebruikte middel. Ik kom straks nogop de aanwending van

het trypaanblauw terug. De immuniteit wordt door herhaalde entingen (infecties) minderlabiel. Vrijburg 2) schrijft b.v. in dit verband: twee entingen beschuttennog niet altijd tegen natuurlijke infectie, echter krijgen dergelijkedieren in den regel slechts een lichte aanval der ziekte. Worden dege??nte dieren den eerstvolgenden zomer gedurende den weidegangniet ziek, dan kan men ze den volgenden winter nog x a 2 maalenten, ze zijn daarna voldoende immuun." Van Duitsche zijde wordt door Dr. Schmitt (Z??llchow) dan ookaanbevolen de dieren drie jaar achtereen te enten3). De techniek der enting bestaat dus uit het winnen van de entstofen daarna de injectie. Ik ent steeds subcutaan. De aderlating is goed te doen met de naald van Caspar, welkenaald zeer scherp moet zijn. Een niet te dik aderlaatkoord wordtzeer stijf aangetrokken aan den halsbasis, zoodat de Vena jugularissterk oploopt. Het dier is tegen een muur geplaatst en wordt

stevigvastgehouden, zoodat het bij den naaldsteek niet weg kan springen. Het hoofd van het dier wordt niet te veel gestrekt en ook niette hoog gehouden, daar dan de ader minder goed zichtbaar is.Nu steekt men het best van boven naar onderen in (bij \'t paardsteekt men bij omhoog gehouden hoofd ook gemakkelijk in omge- 1 \') Geciteerd naar De Blieck. Piroplasmosen ouderzoek blz. 25. 2 ) Vrijburg. Bloedprotozo??n. Tijdschrift voor Veeartsenijkunde 1911. blz. 876. 3 ) Dr. Schmitt. particuliere mededeeling aan Vrijburg, t. z. p. blz. 876. ,



??? keerde richting). Daar de runderhuid soms vrij dik is heeft men denaald met de vingerplaat noodig om voldoenden druk uit te kunnenoefenen. Men moet soms flink diep doordrukken, zoodat de naaldtot aan den vingerplaat verdwijnt, om bloed te krijgen. Als denaald maar flink scherp is gelukt dit bijna onmiddellijk, anderskan men wel eens tobben. Het afvloeiende bloed vangt men opin een wijdmondsche stopflesch, waarin glasparels of pijpesteeltjesen schudt tien minuten om te difibrineeren. Ik gebruik wijdmond-sche stopflesschen van een halven liter, waarin pijpesteeltjes tergrootte van een vingerlid, welke zeer geschikt materiaal vormenom er eenigszins grootere hoeveelheden bloed mee te defibrineeren.Men neemt een flesch met wijden mond om de fibrineprop gemakke-lijk te kunnen verwijderen. Nu kan direct aan de halsvlakte wordenge??nt. Heeft men zindelijk gewerkt, dan kan men het bloed wel eenpaar dagen in den kelder bewaren. In de

ijskast wel eenige weken. Ik heb in de jaren 1913â€”\'14â€”\'15 en \'16 respectievelijk ge??nt10, 10, 49 en 100 runderen. Samen dus 169 stuks, waarbij 25 hokke-lingen, 24 vaarzen en 120 koeien. De 10 stuks in 1913 waren in Maart ?Š?Šn maal behandeld met 5 c.c. entstof der R. S. I. De 10 stuks in 1914 op 5 Februari en 25 Maart telkens met 5 c.c.dezer entstof. Van de 49 runderen in 1915 waren 43 ?Š?Šnmaal op 3 Februaribehandeld met 5 c.c. entstof der R. S. I. Zes stuks op 11 Februarimet 10 c.c. eigen gemaakte entstof. Daarna de 49 samen op 27Maart voor de tweede maal met 10 c.c. eigengemaakt vaccin. Het gedefibrineerde bloed op 11 Februari en 27 Maart gebruiktwas respectievelijk afkomstig van runderen, welke in Juni enAugustus 1914 aan natuurlijke babesiosis hadden geleden. In 1916 entte ik op 8 Februari met 8 c.c. eigengemaakt vaccinvoor de eerste maal; de 2e maal de hoogdrachtige dieren met 6 c.c. en de rest met 10 c.c. op

30 Maart. Het bloed was afkomstigvan dieren, welke respectievelijk in Juli en Augustus op natuurlijkewijze aan de ziekte hadden geleden. In 1915 kwam na de tweede enting ?Š?Šn zware entreactie met koffie-bruine urine voor bij een kort te voren afgekalfde koe. In 1916 kwamen na de eerste enting vijftien entreacties voor,waarbij vier vrij zware met haemoglobinurie. Na de tweede entingnog twee zware reacties. Een bij een pas afgekalfde koe en een bijeen vaars, welke had geaborteerd korten tijd te voren. De zware entreacties kwamen uitsluitend voor bij hoogdrachtigeen pas afgekalfde koeien en bij de genoemde vaars.



??? Het was mij bekend, dat men in Duitschland deze minder gun-stige ervaring had opgedaan. De Rijksseruminrichting geeft danook aan, runderen welke langer dan zes maanden drachtig zijn,niet te enten. Dank zij het trypaanblauw, waarvan ik reeds her-haaldelijk de prompte werking had gezien, durfde ik de verant-woording op mij nemen, om dieren in allerlei stadia van drachtig-heid te enten. Tot de zware reacties reken ik de gevallen, waarbij het tot eenduidelijke haemoglobinurie komt. Bij de lichtere gevallen krijgtmen dikwijls een duidelijke diarrhee, doch verder ontwikkelt zichhet ziektebeeld niet. Men is dus door het optreden van de diarrheereeds gewaarschuwd. Is de ontlasting vrij sterk geel gekleurd,dan volgt in den regel ook bloedwateren. Natuurlijk zijn er ookreacties, welke alleen bestaan in een verhoogde temperatuur enwanneer het melkkoeien betreft gepaard met een eenigszins ver-minderde melkgift, doch deze gaan in den regel

onopgemerktvoorbij. Trypaanblauw werd niet eerder aangewend, dan bij het optredenvan haemoglobinurie. Wil men voorzichtig zijn, dan zou menbij het optreden der dunne ontlasting reeds met trypaanblauwkunnen ingrijpen. Het gevaar, dat de dieren ons zullen â€žontkomen"is dus gering. De haemoglobinurie trad op negen tot elf dagen na de enting.Ook bij de tweede enting was dit zoo. De diarrhee kwam tweea drie dagen eerder en was dikwijls nog gelijktijdig met het bloed-wateren aanwezig. Bij babesidiosis bovis bestaat in het begin, voor zoover ik hebkunnen nagaan, steeds diarrhee en geen verstopping, zooals menwel vindt aangegeven. Naderhand krijgt men z.g. verstopping.Dit is geen werkelijke obstipatie. Door de voorafgaande waarschijn-lijk toxische diarrhee wordt de darm grootendeels ontledigd.Door de daarop volgende anaemie worden alle lichaamsfuncties,behalve de compensatorische, onderdrukt, voedsel opname, pens-en

darmwerking houden nagenoeg geheel op, zoodat bij zwaregevallen geen ontlasting meer volgt. Daar de practicus dikwijls geroepen wordt als het stadium vande diarrhee reeds uit het ziektebeeld verdwenen is, kan hij lichtden indruk krijgen, dat er van het begin af â€žverstopping" bestaat. In enkele opzichten ben ik van de methode Vrijburg afgeweken. In de eerste plaats ten opzichte van het tijdstip der entingen.Ge??nt werd in Februari en Maart; dit kwam door praktijkom-standigheden. Aan te bevelen is dit niet, daar men dan juist met



??? de meeste hoogdrachtige- of pas afgekalfde koeien te doen krijgten dus de meeste zware entreacties kan verwachten. In het ver-volg ga ik dan ook vroeger enten. Dan werd er nadat zich zware reacties hadden vertoond minderdan io c.c. zoogenaamd immuum bloed ingespoten. Hoewel mendaardoor, zooals reeds is meegedeeld, geen reacties kan voorkomen,lijkt het mij toch aangewezen zoo weinig mogelijk bloed te gebrui-ken. Bij een gegeven virulentie van een of anderen stam mag mendan toch verwachten, dat de reactie minder snel zal verloopen en ertijd is om de trypaanblauwbehandeling toe te passen. Daar ikmet 6 c.c. â€žimmuum bloed" bij de tweede enting nog zware reactieskreeg, lijkt mij deze hoeveelheid voldoende. De reactiesnelheidwordt beoordeeld naar het incubatie-tijdperk van het bloedwateren.Hoe korter dit incubatietijdperk, hoe heftiger de reactie en snellerhet ziekteverloop. Voor gevallen waarbij dit tijdperk korter is

danelf dagen zij men op zijn hoede. Men kan naar het incubatie-tijdperkzoo noodig ook de prognose stellen. Bij het optreden van de entreacties werd het trypaanblauwnooit intraveneus aangewend, doch steeds subcutaan op de plaats,waar het vaccin was ingespoten. Dit geschiedde met opzet inverband met de onderzoekingen van Descazeaux 1). Deze deelt omtrent de pathogenese der piroplasmose (babesiosisbigemina) mede: â€žOn admet g?Šn?Šralement que les piroplasmesinocul?Šs sont entra?Žn?Šs dans la circulation, et que leur multi-plication s\'op?¨re dans la rate. Il est probable pourtant que lamultiplication se fait primitivement au point d\'inoculation2).Si on injecte sous la peau 3 ?  5 c.c. de sang virulent, au pointd\'inoculation il apparait une tum?Šfaction diffuse qui persiste 8 ?  10 jours. Le sang pr?Šlev?Š journellement ?  ce niveau montre desparasites des 3e ou 4e jour (les formes extra-globulaires sontnombreuses, les formes intra-

globulaires sont rares) tandis quele sang pr?Šlev?Š au niveau d\'une autre r?Šgion du corps ne montreles parasites que vers le 6e, 7e ou 8e jour, alors que la temp?Šratured?Špasse 40Â° C." Descazeaux meent verder: â€žLe trypanbleuest souvent inefficace dans la maladie naturelle, ne pouvant agirsur tous les parasites; ceux existant dans le sang et ceux existantau niveau des nombreuses points d\'inoculation. Tandis quedans la maladie exp?Šrimentale le trypanbleu est tr?¨s efficace, car 11 est inject?Š au point m??me de l\'inoculation du sang virulent." Uit een en ander kan blijken, waarom ik de voorkeur gaf aan de 1 \') Descazeaux referaat Revue g?Šn?Šrale de m?Šdecine v?Št?Šrinaire. 1914. blz, 564. 2 ) Cursiveering van mij.



??? inspuiting van het geneesmiddel op de entplaats zelve. Men demptdaardoor de primaire smetstofbron zeer snel. De zwellingen, welke Descazeaux noemt heb ik op den 9en,ioen, en nen dag ook waargenomen, doch niet altijd. Men doet dusgoed te onthouden op welke plaats men heeft ge??nt. Ik gebruiktedrie gram trypaanblauw op 200 gram gekookt en gefiltreerd water,waarna in de genoemde zeven gevallen het bloedwateren steedsbinnen 36 uur was verdwenen. Ik heb bij andere gelegenhedenmet 2 gram van de kleurstof ook succes gehad, zoodat clit waar-schijnlijk ook voldoende is. x) Daar het trypaanblauw door detijdsomstandigheden schaars begint te worden wijs ik hier op. De trypaanblauwbehandeling heeft volgens Theiler 1) geeninvloed op de immuniteit bij Babesiosis bigemina. Na de inspuitingverdwijnen de parasieten eerst wel uit het bloed, doch komenna vijf & tien dagen terug. De dieren blijven virusdragers en daar-

door dus immuun. Voor zoover mijn ervaring reikt is dit bij B. bovisook het geval. Van de zeven aan entziekte lijdende, behandelderunderen zijn later zes op besmette weiden gebracht. Geen dezerdieren heeft toen aan babesiosis geleden. Over de resultaten kan ik kort zijn. Voor zoover mij bekend zijnvan de 169 ge??nte dieren 167 naderhand op besmette weiden ge-bracht. Geen der dieren heeft de ziekte gekregen. Hierbij gaat eenstaatje, waarin een en ander van het reeds meegedeelde meeroverzichtelijk is gerangschikt. Ik stel mij verder voor de dierendrie jaar achtereen te enten, als hokkeling, vaars en koe. Jongedieren reageeren nagenoeg niet op de injectie van virulent bloed.Op den meer gevaarlijken leeftijd, wat de reactie betreft, zijn dedieren dan reeds eenige malen ge??nt, daardoor minder labiel im-muum en dan zullen waarschijnlijk de zware reacties zelden voor-komen. Â? Een nadeel der enting is, dat men

smetstofdragers maakt. Inde praktijk is dit bezwaar dikwijls zeer gering. In een streek, alswaar ik praktizeer, komt babesiosis reeds meerdere menschen-geslachten voor. In de weide en zelfs op stal heeft men er mee tedoen, zoodat de nog gezonde dieren steeds weer met smetstof-dragers op de weide komen, wat tengevolge heeft dat ze na kortenof langen tijd toch besmet raken. De dieren zieken langzamerhanddoor en zijn dan ook immuum. Door de enting laat men dit procesalleen wat vlugger afloopen. 1 ) Geciteerd naar Vrijburg, loc. cit. blz. 216.



??? Kon men door een medicamenteuse behandeling het virusdragender dieren opheffen, dan zou men beter doen niet te enten en alleenbij ziekte met het geneesmiddel in te grijpen. Nu dit althans mettrypaanblauw niet kan, prefereer ik de enting. Voor streken waarde ziekte niet inheemsch is en slechts sporadisch voorkomt geldendeze laatste opmerkingen natuurlijk niet. In hoever arrhenal het virusdragen zou kunnen opheffen ismij niet bekend. Onderzoekingen in dezen lijken mij gewenscht. Kort resumeerende meen ik te mogen zeggen, dat de enting tegenbabesidiosis bovis volgens de methode Vrijburg door den prakticuszeer goed is toe te passen, en dat het trypaanblauw daarbij nietkan worden gemist. Ten slotte betuig ik hier mijn welgemeenden dank aan Dr.A. Vrijburg, die mij ten opzichte van deze zaak zoo dikwijls wel-willend voorlichtte. JAAR Aantalge??ntedieren Datum derie enting Datumder2e enting Hoeveelheidie vaccin 1 2e vaccin

Entreacties . I . na de na deie enting ; 2e enting Geleden aanBabesiosisi. de volgendeweidepeiiode 1913 10 Maart 5 c.c. R.S.I. Geen Geen 1914 10 5 Februari 25 Maart 5 c.c. R.S.I. 5 c.c. R.S.I Geen Geen Geen 19151915 43 6 3 Februari11 Februari H Maart 5 ! IO c.c.c.c. R.S.I.E.G. jio c.c. E.G. GeenGeen > Geen GeenGeen 1916 100 8 Februari 30 Maart 8 c.c. E.G. f 6 c.c. E.G.(10 c.c. E.G. 11 en 4-f- 2 Geen R.S.I. = Rijksseruminrichting.E.G. = Eigengemaakt. = zware entreactie met trypaanblauwbehanrieling. Roden, October 1916. i Carbo animale als therapeuticum bij interne ziekten en in de chirurgie, door Dr. A. KLARENBEEK. De tijd, waarin we leven schept behoeften, welke in normaletijden niet bestaanbaar geacht worden. De schaarschte aan grond-stoffen op velerlei gebied roept den drang in het leven, te zoekennaar andere producten, die gemakkelijker bereikbaar zijn en welkede gebruikelijke kunnen vervangen. Ook op het gebied der

chemische industrie heeft de invloed van



??? den oorlog zich doen gelden. Vooral uit het Duitsche Rijk, datop het oogenblik zoo goed als geheel aangewezen is op zijn natio-nale industrie, bereiken ons voortdurend berichten over nieuweâ€žErsatzpreparaten", die met succes in de plaats gesteld heeten tekunnen worden van de buitenlandsche niet te bekomen genees-middelen. Voor de nationale industrie in ons land heeft dit tijdperk eveneensin dit opzicht een zeker nuttig effect gehad. De chemische fabriekenstreven er nu immers naar, zelf zooveel mogelijk de vroeger uithet buitenland betrokken producten te verwerken en al geschiedtdit slechts nog op geringe schaal, de mogelijkheid bestaat toch datook na den oorlog deze takken van industrie voor ons land behoudenblijven. Een der producten, welke zijn bekendheid in hoofdzaak aanden oorlog te danken heeft, en waarvan de goede werking in eenuitgebreide literatuur onder het oog der medische wereld is ge-bracht, is de

dierlijke kool of carbo animale. Onder carbo animale verstaat men een preparaat, langs che-mischen weg uit dierlijke producten bereid. Het is een roetzwartpoeder, sterk hygroscopisch, uiterst fijn verdeeld en licht. Slaan we de literatuur na, die in den loop der jaren over hetgebruik van kool als therapeuticum verschenen is, dan valt het op,dat reeds in het begin der 19e eeuw het middel als bestrijdingsfactorvan darmcarcinomatosis van Duitsche zijde wordt aanbevolen.Vooral evenwel in de 2e helft van de 19e eeuw, omstreeks 1860,bracht de carbo ligni, d.i. negatieve kool, vele pennen in beroeringen werd het nieuwe preparaat zoowel van Fran?che zijde als vanDuitsche zeer aanbevolen. Speciaal tegen vergiftigingen moesthet prachtige diensten bewijzen, doch eveneens werkt het, beterdan welk middel ook, bij allerlei stoornissen in de digestietractus. Ondanks al deze buitengewone eigenschappen kon de carboligni zich niet handhaven

en had omstreeks 1870 zijn grootstebloeiperiode achter zich. Zelfs schrijven in hun Handbuch der Arz-neimittellehre (1887) Nothnagel en Rossbach, er een ongunstigeen gevaarlijke werking aan toe, daar het volgens hen de mucosaesterk prikkelt. Eveneens in andere Pharmacologische handboekenwordt het preparaat nauwelijks genoemd. De oorzaak van dezen terugslag in de belangstelling is in hoofd-zaak 2erlei. In de ie plaats moet gedacht worden aan het gewoneverschijnsel, dat geneesmiddelen evengoed als alle andere producten,aan mode onderhevig zijn, en dat een nieuw middel, mits met de



??? noodige reclame op de markt geworpen, steeds een deel der aan-dacht trekt. Vandaar, dat nieuwe preparaten zich spoedig op deplaats stelden der carbo ligni. In de 2e plaats echter voldeed decarbo uit dien tijd niet aan de eischen, welke men er nu aan zoustellen, en kon zoodoende slechts gebrekkig beantwoorden aan dehooge verwachtingen, welke men er in den beginne van had.Wanneer straks in dit artikel een en ander over de werking zelf,zal worden gesproken, zal het duidelijk zijn, dat de carbo animalevan de laatste jaren, hoewel in hoofdzaak volkomen gelijk inwerkingswijze als de carbo ligni een veel intensievere werkingheeft, waardoor de waarde van het preparaat ook belangrijk heeftgewonnen in bruikbaarheid. Aan de nauwkeurige pharmacologische onderzoekingen vanWieckowski danken we, dat opnieuw de aandacht op de carbo,en nu speciaal de carbo animale, gevestigd is. Zijn voortdurendstreven, het middel ingang te

doen vinden bij de behandeling vanziekten van den digestietractus en in de chirurgie heeft er denstoot toe gegeven, dat op groote schaal in het Duitsche Rijk proevener mee werden genomen. De resultaten waarvan in de vele schrif-turen der laatste 2 jaren getuigenis wordt afgelegd, doen vermoeden,dat het middel zeer goed voldoet en aan de hoogstgesteldeverwachtingen heeft beantwoord. De oorlog aan \'t Oostelijk Frontgaf in 1914 en \'15 ruimschoots gelegenheid uitgebreide proef-nemingen te doen o.a. bij de bestrijding van de Aziatische choleraen dysenterie onder de manschappen, waarbij het bleek, dat dewerking veel beter was dan die van bolus alba. Ook in ons land heeft de carbo animale ingang gevonden aande universiteiten. Prof. Pel noemde op een zijner colleges tijdenseen artsencursus, welke ik volgde, kool â€žhet middel" der toekomstin de interne therapie; ook zag ik het in de chirurgische kliniekenvoor wondbehandeling

gebruiken. Naar aanleiding van al deze bemoedigende attesten meende ikhet middel eveneens te moeten toepassen in de veterinaire praxis.De carbo animale, welke door mij wordt gebruikt, is afkomstiguit de Chemische Fabriek Oranje te Amsterdam, wier chemicusDr. Buhlmann zoo welwillend was, mij enkele monsters te doentoekomen. Het wordt in den handel gebracht onder den naam vanâ€žBactarah" Carbo Anim. (sang) puriss. H??chstr. Adsorption. Alvorens evenwel de resultaten, welke mijn proeven opleverdente resumeeren, meen ik een oogenblik Stil te moeten staan bij deliteratuur en tevens de werking nader te moeten toelichten.



??? Wat de literatuur aangaat, daarover kan ik met een enkel woordvolstaan, daar in het voorgaande reeds een en ander er over werdmedegedeeld. Zooals daarbij bleek, werd vooral in de jaren 1860â€”1870 hoogover het middel opgegeven en verschenen in Duitsche en Franschevakbladen talrijke artikelen, waarin de aandacht op de goedeeigenschappen van de als adsorbens carbo ligni werd gevestigd,en deze als zoodanig warm werd aanbevolen, zoowel bij aandoenin-gen van den tractus intestinalis als bij wondbehandeling. In den beginne waren het speciaal de Fransche geleerden (BellocChevallier, Garrod e.a.) die voor dit medicament een lansbraken, later werd het eveneens van Dnitsche zijde gedaan. Het voornaamste gebruik, dat men er in dien tijd van maakte,was als antidotum bij vergiftigingen. Zoo werd het achtereen-volgens aanbevolen tegen vergiftiging met aconitum napellus,koperzouten, solanace??n, cytisus laburnum,

alcali??n, phosphor,ptoma??nen, schimmels e.a. Ondanks alle deze gunstige resultaten kon de carbo, zooals reedsis medegedeeld, zich niet handhaven en gedurende de periode,waarin het middel in \'t vergeetboek was geraakt scheen het tevensvoor goed van de baan te zijn. Toen echter in 1912 Wieckowski zijn studieresultaten publi-ceerde, waarbij hij aantoonde dat de absorbeerende eigenschappendie van andere in gebruik zijnde preparaten, zooals de bolus albaverre overtroffen, werden de proefnemingen met het gemodi-ficeerde preparaat hervat. Starkenstein kon proefondervindelijk vaststellen dat carboligni, bolus alba en carbo animale principieel eenzelfde werkinghebben, doch dat de laatste veel intensiever werkt dan de beideandere. SpaTH en Weil vonden toen gelegenheid op het Oostelijk Frontde theorie aan de praktijk te toetsen en met verrassend resultaat.Bij de bestrijding der Aziatische cholera en dysenterie onder

demanschappen, waar met de bolus alba therapie maar matige suc-cessen werden behaald, handhaafde de carbo animale schitterendden goeden naam, welke Wieckowski er aan had gegeven. Hetsterftecijfer daalde zoodra de behandeling werd ingesteld merkbaar,en de epidemie kon er door tot staan gebracht worden. Sindsdien werd er in Duitschland en ook elders voortdurendnaar gestreefd het adsorptievermogen van de carbo animale doormeer volmaking van \'t proc?Šd?Š op te voeren. Het preparaat,\'t welk door mij werd toegepast, heeft een adsorptievermogen,



??? \'t welk reeds 20 x zoo sterk is als dat van de bolus alba, en alis hiermee de grens zeker nog niet bereikt, zonder twijfel mag menaannemen dat de werking reeds veel intensiever is, hetgeen devele proeven in vivo hebben aangetoond. Werking. Uit de physica is ons bekend dat de kool welke menuit beenderen wint, toepassing vindt in filters, om kleurstoffen enandere opgeloste stoffen uit water te verwijderen. Ook andereporeuse stoffen bezitten, ofschoon in mindere mate, zulk een ab-sorbeerend vermogen, niet alleen voor opgeloste stoffen, doch ookvoor gassen. Deze laatste worden vooral door kool in groote hoe-veelheden opgenomen. Hiermee is tevens de therapeutische werking van de carboanimale in hoofdzaak verklaard, want die werking is bijna zuivernatuurkundig. De zich in oplossing bevindende stoffen wordendoor de fijne kooldeeltjes tot zich genomen, totdat de laatste ermee verzadigd zijn. Hoe grooter het adsorptievermogen

is, hoe meeropgeloste stoffen of gassen kunnen worden verwijderd uit devloeistof. De graad van adsorptie is afhankelijk van verschillende factoren.Zoo geschiedt ze relatief het sterkst in verdunde oplossingen. Deaard van het adsorbens is eveneens van gewicht; kristallo??denverwekken een zekere evenwichtstoestand tusschen de reeds geab-sorbeerde en nog in oplossing zich bevindende stoffen; collo??denadsorbeeren moeilijker maar gaan daarentegen niet weer terug in deoplossing. Bacteri??n worden zeer snel gebonden. Proefondervinde-lijk kon men de vermindering in het bacteri??naantal aantoonen,respectievelijk na ?Š?Šn, twee en meer dagen behandeling met carboanimale. De faeces bevatte steeds belangrijk geringere doses. Het is nog niet met volkomen zekerheid bekend, of de geadsor-beerde stoffen geen chemische verandering ondergaan; is dit welzoo, dan moet men voor vast aannemen, dat carbo animale ookals katalysator

werkt. Bekend is, dat oxaalzuur bij adsorptie aancarbo animale oxydeert en dat uit een jood-joodkali-oplossingJ. vrij gemaakt wordt, hetgeen een sterk vermoeden in die richtingwettigt. De betrekkelijk snelle adsorptie der ongewenschte bestand-deelen b.v. in den darm, na toediening per os van zekere dosescarbo animale heeft ten gevolge dat spoedig de darmkoliek ver-dwijnt. De toxische stoffen immers prikkelen tot heftige peristal-tiek, waardoor voortdurend het darmschijl wisselend gespannenwordt, welke wisselende tractie volgens Wester de pijnen ver-



??? oorzaakt. En naarmate deze stoffen in de kooldeeltjes meer enmeer verdwijnen, neemt de pijn tevens af in hevigheid. Het groote verschil in dit opzicht met de opiaten ligt hierin,dat deze laatste de peristaltiek practisch geheel opheffen; dit nuis niet het geval met de carbo animale. De normale peristaltiekkan daarbij ongestoord verder gaan, hetgeen een buitengewoongroot voordeel geeft, aangezien de toxische stoffen, het mogen danecto of endo vergif ten zijn â€” dan behalve aan de kool gebondentevens uit het lichaam op normale wijze verwijderd kunnen worden. Bovenomschreven uiteenzetting der werking geeft tevens ant-woord op de vraag of het geneesmiddel voor alle soorten darm-aandoeningen met kans op succes zou kunnen worden gebruikt.Het antwoord moet natuurlijk in ontkennende zin worden gegeven.Bij anatomische veranderingen der diepere lagen van dezen darmof bij diarrhee als secundair verschijnsel van

bepaalde ziekten,moet het middel falen. Waar echter een enteritis aanwezig ist.g.v. in den darm zich bevindende vergiffen, kan de carbo animalezeer goede resultaten geven, hetgeen mij bij mijn proeven eveneensin de veterinaire practijk is gebleken. De proeven werden door mij bij den hond genomen. Het middelleent zich niet tot een gebruik in de plattelandspraxis, daar dehoeveelheden, welke toegediend moeten worden vrij belangrijkevolumina vertegenwoordigen.-Wanneer men bedenkt, dat de dosispro die, welke aan den mcnsch wordt verstrekt, wisselt van 5â€”100gram al naar den aard en de hevigheid van het lijden en dat hetgewicht van een paplepel van dit poeder ^ 2 gram bedraagt, kanmen begrijpen dat paarden en runderen practisch niet met carboanimale te behandelen zijn. De hoeveelheden door mij verstrekt, wisselden van 4â€”12 grampro die, meestal 3 x daags een kwantum als chocoladepoedermet melk of lauwwarme

thee aangemaakt. Het ingeven brengtweinig moeilijkheden met zich mee, daar de vloeistof differentsmaakt en reukeloos is. Bij geen enkel der pati??nten werd hetmiddel antiperistaltisch teruggegeven, ook niet, waar de maagalle andere stoffen, ook gewone voedingsmiddelen weigerde ofteruggaf. â€? Over het algemeen was de werking zeer bevredigend; in drie ge-vallen van zware hondenziekte, waarbij heftige enteritis een enkelemaal met bloedontlasting als hoofd verschijnsel domineerde, wasde uitslag waarlijk frappant, zooals in onderstaande omschrevengevallen zal te zien zijn. Op de temperatuur oefent carbo animalein vele gevallen een werking ten goede uit; de verwijdering geheel



??? of ten deele van de toxische producten geeft weer aanleiding, datminder vergiftige producten in \'t bloed kunnen geraken, waaruitdie temperatuurdaling wordt verklaard. Uit deze proeven, welke echter nog slechts op geringe schaalkonden worden genomen, en waaraan ik geenszins den naam vanvolledigheid wil toekennen, blijkt m.i. dat carbo animale ten volleverdient nader te worden onderzocht op zijn bruikbaarheid in deveterinaire praxis. Waar met de bolus alba therapie in vele ge-vallen vaak goede resultaten worden verkregen, zal zeker de thera-pie met de dierlijke kool, mits betrokken uit een goede fabriek,niet falen. Bovendien is het een vrij goedkoop en zeer sterk drogendpoeder, dat goed te gebruiken is bij eczema madidans, als ver-vangmiddel van de giftige zinkoxydezalf en bij de behandelingvan etterige sterk secerneerende wonden. Enkele proefnemingen. I. Herdershd. 5 mnd. oud, matige voedingstoestand krijgtintestinalen

vorm van hondenziekte; stevige diarrhee, 10â€”20keer per dag, afgang van groenachtig water, sterk stinkend, methier en daar mucosavelletjes. Polydipsie, geringe eetlust. Conjunc-tivitis purul. bil. Lichte purulente neusuitvloei??ng T. 40Â°5. Verstrekt wordt 3 x daags 3 gram met thee ingeven. Na 6 x geven is de T. 38Â°5; ontlasting dikbrijig, zwartgrijs vankleur. Eetlust zeer goed. Conjunctivitis nog aanwezig; neusuit-vloei??ng onbeduidend. Na 5 dagen geen recidive. II. Bastaard Herder. 7 mnd. Zwakke constitutie, rachitis.T. 40Â°8; lusteloos, geen eetlust, defaecatie normaal; conjunctivitispur. bil. Geen bepaalde symptomen nog aanwezig. Therapie:Acetanilidum 0.5 2 x dgs. Priesznits-verbanden, rust, kruiken. Na 24 uur: heftige darmsymptomen, als bij geval I; met bloed.T. 39Â°9 (acetanilidum). Therapie: carbo animale 3 x daags 2.5gram met thee. In 3 dagen gaandeweg gebeterd. Eetlust komt terug,pati??nt wordt weer speelsch en vroolijk.

T. 38Â°2 (na 3 dagen).Na een week geen recidive. III. Colli, 10 maanden, lusteloos, geen eetlust, vomeeren,diarrhee. T. 4iÂ°3- Therapie als bij II: rust, warmte, koudwater-verbanden, carbo animale 4 x 3 gr. met melk. Na 2 x 24 uur daalt de temperatuur tot 39Â°4; de faeces is zwart,dun, doch de defaecatie is veel minder frequent. Pati??nt wordtvroolijker; eetlust wat beter. Den 3en dag is de temp. 390. De faeces zwart, dikker, doch nogniet gebonden. Eetlust goed. Dier gedraagt zich gewoon.



??? Den 5en dag: T. 38Â°7. Faeces dikbrijig, 3 x per dag, overigensnormaal. Na 10 dagen geen recidive. IV. Hond, Bastaard Â? 5 jaar. Stevige maagdarmontstekingmet foetor ex oro t.g.v. gingivitis in uitgebreide mate. Diarrhee,vomeeren, maakt indruk doodziek te zijn; T. 39Â°4. Druk op maagen darmen doet pijn en verwekt vomeeren. Oorzaak: waarschijnlijk eten van straat vuil. Therapie: Carbo animale 2 x daags 6 gram met melk. Toestand na 24 uur ongewijzigd. T. 39Â°2. Nu 4 x ingevenkomt er kentering. De ontlasting blijft weg; \'t vomeeren houdtgeheel op. \'t Dier is merkbaar vroolijker. Den 3en dag: eetlustkeert wat terug; T. 38Â°9. Na 3 weken geen recidive. V. Volwassen foxterrier met eczema madidans op den rug,nog in het pijnlijke stadium. Na reiniging met zwakke lauwwarmelysoloplossing wordt dik met carbo animale bestrooid, hetgeen na12 uur herhaald wordt. Na 24 uur is de pijn verdwenen. De zwartekorst zit

vast op de huid; nog 2 dagen wordt gepoederd, waarnade korst met boorzalf wordt afgeweekt. L iteratuur. Wieckowski: Fortschritte der Med. 1909 NÂ°. 13. Starkenstein: Munch. Med. Wochenschr. 1915, NÂ°. 1. Singer: Munch. med. Wochenschr. 1915, NÂ°. 6. V. Knaffl-Lenz: Munch. med. Wochenschr. 1915, NÂ°. 18. Grorak. Wiener klin. Wochenschr. 1915, F. 28, NÂ°. 15. Vogels en Mond- en Klauwzeer, door Dr. S. FERWERDA. In het laatste Tijdschriftnummer komt de districtsveearts vanFriesland vrij uitgebreid terug op zijn bekende meening dat trek-vogels, vooral wilde ganzen, in ons land komende hier het monden klauwzeer zouden brengen. Tot deze interessante conclusie komt van Staa door uitsluiting.Hij kan de oorzaak niet anders verklaren. Hoewel het trekken van conclusies op dergelijke manier, op devraag hoe besmettelijke veeziekten worden verspreid, mijns in-



??? ziens altijd uiterst gevaarlijk is, is er in de beschouwing van vanStaa toch veel dat aantrekt. Ze moet onze aandacht blijven houden al schijnt het me toe dathet vraagpunt eerst tot volle klaarheid kan komen, zoo men uit-sluitsel kon krijgen over deze twee vragen: iÂ°. Waar komen de trekvogels in casu de ganzen, die men voorde schuldigen houdt vandaan? en 2Â°. Heerschte er op die plaats van origine of in streken vandoortrek ook mond- en klauwzeer onder het vee? De beantwoording van de tweede vraag zou waarschijnlijkreeds nu niet moeilijk zijn, maar over de eerste vraag verkeerenwe nog volkomen in \'t duister. Ik heb in \'t begin van \'t vorige jaar onderscheidene pogingengedaan om iets omtrent dien vogeltrek te weten te komen, en ein-delijk daarover een brief gericht aan den voorzitter van de clubvan Nederlandsche Vogelkundigen, den heer Snouckaert vanSchauburg te Doorn, aan wien ik tevens meedeelde waarom ikzoo gaarne

iets omtrent dien trek zou weten. Op die vraag ontvingik een uitgebreid schrijven terug. Na het artikel van van Staa schijnt het me van belang dat ikdezen brief ter kennis breng van de lezers van ons Tijdschrift, temeerwaar hier een uiterst bekwaam man aan het woord is, die mijzeer bereidwillig het volgende schreef. ,,Ten eerste moet ik U melden dat door mij geen boek overâ€žden trek der vogels is geschreven. De trek is een moeilijk pro-bleem, dat tegenwoordig ijverig bestudeerd wordt. Door deâ€žbekende voetringen zijn in deze zaak reeds resultaten verkregenâ€žwaarvan men vroeger niet droomde; en er zal nog wel meer meeâ€žbereikt worden. Men wist tot dusverre van den trek niet veelâ€žpositiefs; hypothesen waren er genoeg, maar vele daarvan wer-â€žden later door de feiten weersproken. Wat de veeziekte betreft,â€žzullen wel, als vogels deze overbrengen, wat zeer wel mogelijkâ€žis. de op onze weiden voorkomende vogels in

aanmerking komen..als verspreiders. Dat zijn dus ooievaars, reigers, kieviten, ture-luren, grutto\'s, kraaien, spreeuwen c.a. Deze vogels broedenâ€žten onzent alle, maar trekken voor \'t grootste deel in de wintcr-,,maanden weg. Blijven over eenige reigers soms, bij zachte wintersâ€žmassa\'s kieviten en spreeuwen. Deze vogels blijven echter niet,,altijd op dezelfde plaats, maar gaan van de eene naar de andere,â€žal naar gelang er voedsel is te vinden; ook doen daaraan in den win-ster de zeemeeuwen mee.\'" ..Het is nu niet onmooglijk dat deze vogelsoorten bij hun heenxliii 56



??? t â€žen weer trekken, de ziekte van de eene naar de andere plaatsâ€žoverbrengen. Ik moet U echter zeggen dat ik over dit punt nogâ€žweinig heb nagedacht, maar gedachten helpen ons hier weinig,â€žmen moet positief weten en dit zal terzake wel altijd zeer moeilijkâ€žzoo niet onmooglijk blijken. B.v. als men een vogel ziet op eenâ€žweide, hoe kan men dan zeggen, waar die vandaan komt, waarâ€ždie \'t laatst is geweest. Zelfs als hij is opgevangen, laat ons zeg-â€žgen in Rusland en daar van een ring voorzien en weer losgelatenâ€žen hij wordt dan bij ons geschoten, dan kan men zien waar hijâ€žvandaan komt en weet men de richting van zijn vlucht, maarâ€ždan weet men nog absoluut niet waar hij zich onderweg ophieldâ€žen of hij soms besmette weiden bezocht, terwijl hij onderwegâ€žhier of daar uitrustte. â€žIk geloof dat het hoogst moeilijk zal zijn op de door U bedoeldeâ€žvragen ooit een afdoend antwoord te

ontvangen." â€žKaarten over vogeltrek zijn wel eens ontworpen, maar \'t wasâ€žalweer hypothese; in den jongsten tijd zijn, tengevolge van hetâ€žvoetringsysteem, waardoor men den weg kan nagaan waarlangsâ€žsommige vogels, enkele individuen moeten gereisd hebben, inâ€žornithologische tijdschriften op kaarten punten genoteerd, waarâ€žde vondsten plaats hadden. Om bepaalde lijnen aan te gevenâ€žzal men nog lang moeten wachten". Tot zoover dit schrijven, dat in \'t algemeen niet direct moed-gevend mag zijn, maar toch hoop geeft dat in de toekomst ookdeze zaak nog eens volkomen duidelijk zal worden. (Cursiveering van mij F.) Coli-bacillen in vleesch van uit nood geslachte kalveren, door Dr. Th. J. VAN CAPELLE,Directeur van den Keuringsdienst. Het lezen van Douma\'s onderzoek, 43ste deel, aflevering igvan dit tijdschrift deed mij dadelijk het destijds gepubliceerdedoor Luxwolda betreffende â€žde bacteri??nflora

van het vleeschvan kalveren met septicaemische verschijnselen" herinneren enverwonderde het mij dan ook allerminst niet in een der volgendeafleveringen van het tijdschrift voor diergeneeskunde iets van



??? - 94i de hand van Luxvvolda te vinden. Het herlezen van Luxwol-da\'s artikel, afl. 23, deel 40, bracht mij enkele aanteekeningenin herinnering, welke ik destijds maakte bij dat gedeelte zijneruitvoerige beschouwingen, waar hij concludeert: â€žWorden in hetvleesch of de vleeschlymphklieren coli\'s gevonden, dan kan totde onschadelijkheid er van worden geconcludeerd, mits de reuk-van het vleesch niet onaangenaam is en het aantal bacteri??n niette groot". Afgezien van de omstandigheid, dat in den warmen tijd vanhet jaar het bacteriologisch onderzoek\' van het vleesch van uitnood geslachte kalveren in keuringsdiensten zonder koelhuisniet verder zal kunnen gaan dan tot een agar-cultuur, waardoormen dus voor de beoordeeling quod carnem niet tot een deter-minatie der bacil kan komen, zal naar mijne meening ook in denoverigen tijd van het jaar, waarin vleeschbederf minder spoedigintreedt, en men dus meer den tijd

heeft tot onderzoek, indiendit laatste tot coli doet besluiten, niet tot vrijgeven van het vleeschvoor de consumptie kunnen wrorden overgegaan, ????k niet wan-neer â€žhet aantal aangetroffen coli niet te groot is". Allereerst zal de hoeveelheid bacillen zeker van de omstan-digheid afhangen, wanneer het onderzoek geschiedde, maar,dit daar buiten gelaten, zien we, dat in Geneeskundige Bladen.NÂ°. III 1915, Prof. de Jong opmerkt, dat o.a. virulente coli-bacillen misschien ook gerekend moeten worden tot die bacillenaan welke men praktische waarde hechten kan in het opzichtvan vleesch vergiftiging. Zwart, 4rste deel, afl. 5 van dit tijdschrift, komt het voor,dat het hebben van vleeschvergiftigende eigenschappen veelfrequenter is clan men wel aanneemt. Hij acht de beperking totde micro-organismen der Paratyphus-B. enteritis groep te engen toonde de vleeschvergiftigende eigenschappen der coli\'s doorzijn onderzoek aan.

Zwart meent, dat de worst, waarover zijnonderzoek loopt, van buiten af door coli ge??nfecteerd is en noemtde mogelijkheid, dat vleesch afkomstig van een aan septicaemiegeleden hebbend dier als zoodanig vleeschvergiftigende eigenschap-pen kan verleenen aan een later optredende infectie van een ba-cil, waarbij hij verwijst naar het onderzoek van J. C. van derSi x>oten, en daaruit aanhaalt de proteus-infectie van leverworstgemaakt van vleesch van een kalf, dat aan coli-bacillose had ge-leden. In verband met de stelling van Zwart mag ik zeker nogwel verwijzen naar bovengenoemd artikel van Prof. de Jong,betreffende secundaire besmetting van vleesch van uit nood ge-



??? slachte dieren en het ontwikkelen onder gunstige omstandigheden,in vleesch van een septicaemisch dier afkomstig, van pathogeneeigenschappen van bacteri??n, alsmede naar: Vleeschvergiftigingenvan Dr. Broers, blz. 183,Tij dschrift voor Sociale Hygi??ne, afl. 7,18de jaargang. In dit licht beschouwd hebben we dan: iÂ°. de mogelijkheid, dat vleesch afkomstig van een septi-caemisch kalf (met een niet of wel groot aantal coli-bacillen inhet vleesch) pathogene eigenschappen kan doen ontwikkelen bijbacteri??n, die het secundair besmetten, alsdaar zijn paratyphus,coli, e.a. 2Â°. de mogelijkheid dat coli, reeds van v????r den dood van hetkalf in het vleesch aanwezig, pathogeen kan zijn of worden. Hetvirulent worden behoeft nog niet alleen te kunnen gebeuren bijsecundaire infectie van vleesch van een septicaemisch dier af-komstig. En wanneer ik mijzelf dan afvraag of vleesch afkomstig

vansepticaemisclie kalveren, hetwelk een niet te groot aantal coli-bacillen bevat, vrijgegeven mag worden dan meen ik, toegerustmet bovenstaande wetenschap ?¨n met de wetenschap, dat wede genese der vleeschvergiftigende eigenschappen van bacteri??nnog niet in alle opzichten omvatten kunnen, de noodige reservein acht te moeten nemen, en deze vraag ontkennend te moetenbeantwoorden. Zwolle, November \'16. Bijdrage tot de oplossing van het trekhonden vraagstuk, door Dr. E. BEMELMANS. Belgi?? was, toen de tegenwoordige wereldkrijg uitbrak, stellighet trekhondenland bij uitnemendheid. Reeds sedert een twintig-tal jaren was er een beweging tot het verkrijgen van een trek-hondenras in vollen gang. Graaf de \'t Serclaes en Prof. H. Reulinteresseerden zich voor dit onderwerp zeer. Prof. Reul voerdeo.a. een krachtige actie, ten einde het oude ras der Belgische slagers-honden bekend onder

den naam van m??tins belges, een ras, datin den loop der tijden door allerlei omstandigheden nagenoeg ge-heel verdwenen was, weer in zijn vroegere zuiverheid te doen



??? herleven. Volgens A. Houtar is de m??tin een zeer oud ras, datevenals de dog uit Thibet afkomstig en zeer vroeg in Europagekomen is. Deze hond was bij de Grieken en Romeinen bekenden werd vooral door de Galli??rs gehouden voor de jacht op wolvenen wilde zwijnen. De benaming â€žm??tin" geeft in den laatsten tijd hier te landeaanleiding tot verwarring. In Frankrijk n.1. worden de mastitiseveneens â€žmatins" genoemd. Sedert den bond tot beschermingvan den trekhond zich in Cynophilia opgelost heeft, trekt dezevereeniging zich het lot der trekhonden aan en schrijft zij ophare tentoonstellingen klassen uit voor trekhonden (m??tins).Als zoodanig worden nu eveneens mastiffs ingeschreven.Mastiffs vormen een specifiek ras, terwijl toch op het oogenbiikin ons land geenszins van een trekhondenras kan gesproken worden.Wat hiertoe thans behoort is slechts een mengelmoes van honden,waarvan vermoed wordt, dat zij geschikt tot trekken

zijn. Van eenonderlinge beoordeeling dezer honden met den mastiff kan dusook geen sprake zijn. Het is niet meer mogelijk om met juistheid te zeggen, waaruitde m??tins zijn voortgesproten. Het beste is hun type in Belgi??bewaard gebleven, vandaar de benaming m??tin belge. Zij werdenaldaar in de i8en eeuw voornamelijk gehouden door de slagersin de steden, die een privelege hadden om op groot wild te jagen.De vroegere m??tin heeft den mensch toen gewicht\'ge diensten be-wezen. Grooter en sterker dan de herdershond, met weerstands-vermogen, ongevoelig voor weer en wind, meestal geelgrijs vankleur en kortharig met halfneerhangende ooren, deed dit sterkedier afwisselend dienst voor de lijfsverdediging, als slagershonden als bewaker van veestapel en eigendommen. Ook voordebeerenen wilde zwijnen-jachten werden zij gebruikt. Toen nu de Franscherevolutie de slagers het jachtprivclege ontnomen werd, gebruiktemen den m??tin

niet meer voor de jacht. Dit had tot gevolg, eentijdperk van achteruitgang en verval van het ras. Zonder twijfelstammen de tegenwoordige beste trekhonden van dit slag hondenaf. Wanneer men den m??tin meer algemeen als trekhond is gaanbezigen, is niet te zeggen; zeker is het, dat het ras meer en meerachteruit ging. In de brochure â€žle chien de trait belge, 1899, zegtProf. Reul, dat men den m??tin bijna niet meer als een ras magbeschouwen, dat door kruising met allerlei straathonden een men-gelmoes deed ontstaan, waaraan alle homogeniteit ontbreekt. Nadat in 1899 de soci?Št?Š nationale du chien de trait belge wasopgericht, werden in verschillende deelen van Belgi?? nog sporen



??? gevonden van de vroegere krachtige m??tins en werden deze metde meest mogelijke zorg nagegeaan. Dit materieel bleek voldoendeom het ras weer op te bouwen en in eere te herstellen. Sedertdien heeft men voortdurend getracht het te verbeteren en hetvan het vreemde bloed te zuiveren. Deze pogingen gelukten en menverkreeg ten slotte een dier met breede krachtige borst, diepeborstkas, zware kop op breeden nek, gespierde pooten met stevigeaaneengesloten teenen, kort en krachtige lendenen en sterk ge-bouwde achterhand, een exemplaar dat dus de eigenschappenin zich vereenigt, welke men aan een goeden trekhond stellenmoet. Sedert 1907 bestaat in Belgi?? een stamboek, het studbook dum??tin de trait belge van de f?Šd?Šration nationale des syndicatsd\'?Šlevage de chien de trait belge. Het loont zeer zeker de moeite,de verschillende verslagen der talrijke concoursen voor trekhondenin dit boek na

te lezen. Tijdens het uitbreken van den huidigenwereldkrijg waren tal van goede trekhonden in Belgi?? voorhanden;zij waren aldaar zeer in aanzien. De oorlog zal vermoedelijk ookaan het m??tinslag een gevoeligen klap hebben toegebracht. Deprima trekhonden zullen evenals het uitmuntende Belgischetrekpaard voor oorlogsdoeleinden opgevorderd zijn, hetgeen defokkerij tal van jaren achteruit zetten zal. In ons land is het ophet oogenblik met de trekhonden nog treurig gesteld. Bij hetintreden van den mobilisatietoestand zijn voor de tractie onzerinfanterie-mitrailleurs een groot aantal honden in betrekkelijkkorten tijd aangeschaft. Het beste materiaal dat voor handenwas is aldus in handen van het legerbestuur geraakt, terwijl hetuitschot bij de trekhondeneigenaren gebleven is. Daardoor is detoestand ten onzent slechter geworden dan hij vroeger ooit ge-weest is. Terecht zegt dan ook de heer Skegers in een zijnervariae

over trekhonden: â€žTe wenschen is het, dat hoe spoedigerhoe beter al die bespanningen met honden, welke niet voor huntaak opgewassen zijn, verdwijnen. Al die honden met te zwakkeledematen en te hoog op de beenen staande, al die honden, welkedikwijls in directe lijn afstammen van de door den mensch ver-edelde rassen, al die pointers welke nooit te dresseeren zijn geweest,de setters wien het aan neus ontbrak of die het wild verscheurdenbij het apporteeren, de griffons welke om de een of andere redenniet aan hunne bestemming voldeden, de herdershonden wierplaats bij de kudde is, al die vagabondeerende honden, welke inde straat zijn opgepakt geworden, zij allen hooren niet voor dekar thuis. De trekkar is voor al dezen een soort van bedelaars-



??? kolonie, en hoe gewillig zij zich ook toonen, voor dezen arbeidbehooren zij niet gebezigd te worden." Daar het een feit is, dat de kleinhandel het niet zonder den trek-hond kan stellen, zal de vraag naar goede trekhonden hier te landedoor de vele vorderingen zeer groot zijn. Om hierin te voorziendienen krachtige pogingen te worden aangewend om voor dit ge-bruik een trekhondenras te scheppen, dat aan eischen van sterkte,spierkracht en uithoudingsvermogen voldoet. Allerlei maatregelen, ook die welke in de trekhondenwet voor-komen zijn nuttig dcch kunnen slechts matig succes opleveren,zoolang deze trekhonden nog blijven zooals zij tegenwoordig zijn.De vraag, welke weg bewandeld moest worden tot het verkrijgenvan een trekhondenslag, dat in elk opzicht aan de eischen voldoet,is door Dr. Kroon in het Tijdschrift voor Veeartsenijkunde 1914afl. 22 uitvoerig behandeld. In dit artikel wordt nagegaan hoe ge-handeld kan worden

en welke methode het meeste resultaat kanopleveren. Kroon zegt n.1., dat, wanneer wij uit de nu aanwezigetrekhonden de goede selecteeren, de beste reuen en vooral ook debeste teven zoeken, men door paring van deze, betere nakomelingenzal krijgen en dat met deze voortfokkende in enkele jaren een grootaantal goede trekhonden verkregen kan worden. Kroon meentevenwel, dat zoo handelende, dus door strenge selectie, wij in detrekhondenfokkerij echter niet veel verder zullen komen, en wel iÂ°. omdat het aantal goed gebouwde reuen en teven nietgroot is; 2Â°. omdat de goeden onder de aanwezige trekhonden meestalniet tot eenzelfde ras behooren, doch zelf kruisingsproducten zijn. Erkend dient te worden, dat bij fokken met zeer uiteenloopendT\'assen onderling, en verder met kruisingsproducten, in enkelegevallen goede resultaten kunnen verkregen worden, in den regelechter zal het product tegenvallen. Betere resultaten

verwachtKroon van het fokken hier te lande van een ras, dat reeds geheelde eigenschappen van een goeden trekhond bezit. Als zulk een rasvoorkomt in een land, dat in klimaat met ons land overeenkomt,en waar de levensomstandigheden niet veel verschillen met dieder trekhonden ten onzent, dan kan beproefd worden, dat ras hierook te fokken. Wij weten, dat in Belgi?? bij het uitbreken van den huidigenoorlog, een uitstekend trekhondenras, den â€žm??tin" voorhandenwas. De aangewezen weg voor ons zou dus zijn, dezen m??tin hierte fokken opdat onze trekhonden zoo spoedig mogelijk door zulkegoedgebouwde trekhonden vervangen worden.



??? Om nu ten onzent de eigenschappen van den m??tin bij onzetrekhonden te verkrijgen kunnen verschillende fokmethoden toe-gepast worden. In voornoemd artikel van Dr. Kroon wordendeze achtereenvolgens behandeld en aangegeven, welke voor- ennadeelen ermede verbonden zijn. Ik volsta met naar deze voorhet trekhondenvraagstuk in Nederland zoo belangrijke verhan-deling te verwijzen. Terecht zegt Dr. Kroon: â€ždat de toepassingvan doorgaande of veredelingskruising de methode is, welke bijons moet worden toegepast." Onder deze fokmethode wordt ver-staan, het trachten in plaats van onze trekhonden met mindergoede eigenschappen, het m??tin-ras te krijgen, dus een ras, datvooral door bouw en verdere goede eigenschappen, geschikt isom het werk te leveren, dat van hen gevergd wordt. Hiertoe isechter noodzakelijk geregelde invoer van prima m??tin-reuen.Deze dekken alsdan zooveel mogelijk

onze beste inlandsche teven.De vrouwelijke jongen, welke tot goede teven opgroeien wordenweer door m??tin-reuen gedekt en zoo gaat men eenige generatiesdoor. Aldus zal men alhier honden verkrijgen met steeds meerm??tin-bloed. De verkregen producten na 6â€”8 generaties zijn zoogoed als gelijk aan het ingevoerde ras. Bewijzen zijn voorhanden,dat, wanneer aldus zou kunnen gehandeld worden per se gunstigeuitkomsten verkregen zouden worden. Dit is hier te lande gebleken,zoowel in de paarden- als in de varkensfokkerij. Zooals gezegd, is voor deze methode absoluut noodzakelijk,geregelde invoer van prima m??tin-reuen. Deze dieren zullenechter na het be??indigen van den huidigen wereldkrijg, hoogstwaarschijnlijk in Belgi?? niet te verkrijgen zijn. In dit geval zounoodzakelijk naar ander veredelingsmateriaal moeten wordenuitgezien, waarover nader deskundig overleg zou kunnen ge-schieden. Met het

oog hierop, verwijs ik naar de gunstige resul-taten, met den kortharigen St. Bernard als trekkracht voor ver-schillende doeleinden in de Karpathen verkregen, terwijl ik voortsin deze vernam, dat ook in het Fransche leger verscheidene hon-derden honden, uit Aljaska en Labrador afkomstig, met succesgebruik gemaakt is voor transportdiensten in de Vogezen. Uit-gesloten is het wellicht niet, dat ook met prima Rottweilers alsstuddog gunstige resultaten te verkrijgen zijn. Wil men echter het trekhondenvraagstuk voor Nederland inafzienbaren tijd tot oplossing brengen, dan dienen noodzakelijkingrijpende maatregelen getroffen te worden. Bekend is, dat ten onzent tal van vereenigingen bestaan,welke zich het lot van den trekhond aantrekken. Naast de



??? talrijke vereenigingen tot bescherming, tegen misbruiken enmishandeling van den trekhond, staan andere, zooals hetComit?Š inzake het trekhondenvraagstuk, den antitrekhonden-bond, enz. Deze laatstgenoemde bond werd opgericht enkelemaanden, nadat de hond sedert i Sept. 1911 officieel van Re-geeringswege als trekdier erkend is. Het eenige doel van den bond.welke uit ruim 1100 leden bestaat, is afschaffing te verkrijgen vanden hond als trekhond. Men tracht dit te bereiken door den ledenin overweging te geven: 1. niet te koopen van noch te geven aan trekhondenhouders;daar elk koopen van, of geven aan deze personen het steunen vanhet trekhondenwezen is; 2. ook niet te koopen in winkels, welke van trekhondenhoudersartikelen betrekken; 3. te trachten zooveel mogelijk leden te werven, daar alleendoor veel leden, dus door veel menschen, die niet bij trekhonden-houders koopen, het doel van den bond bereikt wordt. Ik betwijfel

echter of een dergelijke actie iets uithalen zal; zelfsbestaat het gevaar, door niet van trekhondenhouders te koopen,dat het lot van den trekhond er niet beter op wordt. Ik beaamin deze de veronderstelling, dat een ruw eigenaar alsdan zijn woedekan koelen op zijn trekdier, waardoor den hond menig extra klapof schop ten deel valt. Uitvoerig meen ik het standpunt toegelicht te hebben, dat eengoedgebouwde hond, mits goed gevoed, verpleegd en ingespannen,zeer wel voor trekhond is te bezigen, mits gezorgd wordt, dat dehoeveelheid arbeid in juiste verhouding staat tot den bouw ende spierkracht van het dier en dus van den hond niet meer ge-vergd wordt dan billijk is. Ik ben er dan ook van overtuigd,dat waren anti-trekhonden menschen tegenwoordig geweest bij dekeuringen en wedstrijden, zooals die door de f?Šd?Šration nationaledes syndicats d\'?Šlevage de chien de trait beige in een overgrootaantal plaatsen in Belgi?? werden georganiseerd,

zij stellig een anderoordeel van den hond als trekdier zouden erlangd hebben. Een genotwas het naar deze prachtbespanningen te kijken. De huidige wereldkrijg wees toch eveneens uit, dat de hond alstrekdier belangrijker diensten gepresteerd heeft als ooit te voren.Tot het vervoer van munitie, levensmiddelen en den veldpost,op sleden en wagentjes, zoowel in de loopgraven als in bergachtigeterreinen op tal van fronten, hebben flinke krachtig gebouwdehonden zich zeer verdienstelijk gemaakt. Van een andere trekkrachtb.v. paarden kon in deze terreinen trouwens ook geen sprake zijn.



??? Dat de hond zich voor de tractie van miti-ailleurs, zoomin in tijdvan vrede als in tijd van oorlog leent, mag echter geenszins inhet nadeel van den hond als trekdier aangemerkt worden. Dit zoueen absoluut verkeerde gevolgtrekking zijn. De onbruikbaarheidvan den hond in het bizonder ,,te velde" voor infanterie mitrailleursheeft zooals ik uitvoerig aantoonde andere oorzaken. Het ijveren voor afschaffing van den hond als trekdier heeftdan ook geen zin. fn het belang van den trekhond hoop ik, datdeze verhandeling dit zal doen inzien. De actie der vereenigingentot bescherming van den trekhond, beperkt zich trouwens indenregel slechts tot waarschuwingen, uitspannen, buiten dienst-stellingen en dergelijke, hetgeen vrijwel niets uitwerkt. Aan daad-werkelijke bescherming heeft dit dier behoefte en de zaak vanden trekhond zal eerst dan een flinken stap in de goede richtinggeraTcen, wanneer alle vereeniging tot bescherming van

den trek-hond met de vereenigingen tegen misbruiken en tegen mishandelingvan den trekhond, met het Comit?Š inzake het trekhondenvraagstuken den antitrekhondenbond, zoo spoedig mogelijk samensmeltentot een krachtige vereeniging â€” tot een bond, welke tot doelheeft, bescherming en verbetering van den trekhond in Nederland.Dit is zeer urgent. Ik memoreerde, dat de vroegere Bond tot bescherming van dentrekhond ten onzent dit zeer goed ingezien heeft. Aanvankelijkopgericht eveneens om het gebruik van trekhonden te verbieden,is hij er later zeer terecht vooral naar gaan streven om bestaandemisbruikende bestrijden en te doen verdwijnen; de voeding, ver-pleging en bespanning van den trekhond te verbeteren; kennisvan den trekhond door het houden van keuringen en wedstrijdente verspreiden; den invoer van goed fokmateriaal te bewerkstelligenof te bevorderen, in enkele woorden te trachten een ras van

sterkehonden te fokken, in staat om het werk te leveren, dat van hengevergd wordt. Te betreuren is het, dat deze bond er niet meer is.Te hopen is, dat de zoo urgente samensmelting tot ?Š?Šn bond vanalle vereenigingen, die het goed met den trekhond meenen, spoedigtot stand moge komen. Alleen van een dergelijk krachtig lichaammet een eigen orgaan, dat bij tienduizenden van exemplaren wordtverspreid, verwacht ik in de toekomst goede uitkomsten. Het doel van dezen nieuwen bond moet zijn: â€žbeschermingen verbetering van den trekhond in Nederland", te verkrijgenop de wijze, zooals dit door den verdwenen bond werd getracht. Voorts zou gestreefd kunnen worden: iÂ°. naar de noodige verbeteringen in de trekhondenwet;



??? 2Â°. naar verbetering van ons â€žtrage recht"; 3Â°. naar opvoeding van het kind tot medelijden voor het hulpe-looze dier; 4Â°. â–  naar het oprichten van trekhondenfokvereenigingen, inalle plaatsen waar trekhonden gefokt worden; 5Â°. naar de oprichting van een stamboek; 6Â°. naar het aankweeken van de noodige kennis van de leerder fokkerij en der hygi??ne bij de trekhondenhouders; 7Â°. naar het oprichten van een verzekering voor trekhonden;(deze was in Belgi?? reeds vrij algemeen). 8Â°. naar deskundige voorlichting, inzake aan te kweekenkennis van den lichaamsbouw der trekhonden, hun gebruik, hunverzorging, ligging, voeding, tuigen en karren; 9Â°. naar de ontwikkeling bij de trekhondeigenaren van zooveelmogelijk liefde voor hun dieren; b.v. door hun duidelijk te maken,dat er een niet te versmaden voordeel in gelegen is om inplaats vantwee kleine hondjes er ?Š?Šn flinke op na te houden; ioÂ°. naar toezicht op

verzorging, ligging en voedsel van dentrekhond, zoowel in de steden als op het platte land, door leden vande in zeer grooten getale te vormen afdeelingen; iiÂ°. naar het duidelijk constateeren van feiten, aangifte enpublicatie van dierenmishandeling; T2Â°. naar geregelde keuringen en wedstrijden met als prijzengoede tuigen en karren; Zeer zeker zal aldus verkregen worden, dat er meer aandachtaan den hond, dit nuttige huisdier, zal geschonken worden.Finantieele steun van Regeeringswege, provincie en gemeentezal den Bond niet onthouden worden. Met het oog op de oplossing van het trekhondenvraagstuk tenonzent in het algemeen en het belang van den trekhond in hetbizonder, is het dringend gewenscht, dat een dergelijken bondtot stand moge komen. Ik ben ervan overtuigd, dat indien denvoorgestelden weg wordt ingeslagen, resultaten zeer zeker zullenworden verkregen. Aan de verschillende vereenigingen thans de daad, om

zulks tebevestigen en te toonen, dat zij het werkelijk met den trekhondgoed meenen.



??? â€” 950 -Beslag voor Klemhoeven. Op hetgeen Dr. Kroon daaromtrent in ons Tijdschrift afl. 22mededeelt een paar opmerkingen: De methoden van Dr. Kroon voeren m. i. niet snel ,,naar Rome",namelijk bij het gebruik van pantoffelijzers, rainures en Engelscheveerkrachtige zolen. Het is bekend, dat de stralen onder den permanenten druk vandeze zolen gaan atrophieeren. Daarentegen groeit de straal bij hetbeslag met zolen van Downie en Harris. die een krachtigen zijde-lingschen druk uitoefenen op de stralen, waardoor de pati??ntin den regel spoedig in gebruik genomen kan worden. Velp, November 1916. v. D??E.m. Maatschappij voor Diergeneeskunde Het Hoofdbestuur heeft de eer ter kennis van H. H. leden tebrengen, dat onderstaand request verzonden is aan den Ministervan Landbouw, Nijverheid en Handel. Het Hoofdbestuur,J. J. F. Dhont, Voorzitter.H. A. Vermeulen, iste Secretaris. No. 300.Onderwerp :

Benzincnood. Geeft met verschuldigden eerbied te kennen het Hoofdbestuur der Maatschappijvoor Diergeneeskunde; dat door het in beslag nemen door de Regeering van alle in Nederland aanwezigebenzine talrijke dierenartsen, welke hunne uitgestrekte praktijken met auto\'sof motorfietsen moeten bedienen in de uitoefening van hun bedrijf zeer wordengeschaad; dat vele dierenartsen getracht hebben in hunne behoeften aan benzine te voorziendoor een contract af te sluiten met de Rotterdamsche Petroleum Maatschappijâ€žde Automaat" waardoor zij echter in hunne billijke verwachtingen teleurgesteldzijn geworden. Niettegenstaande toch genoemde Maatschappij een verbintenis



??? - 95i eischt voor den tijd van drie jaren, leert de ervaring dat zij hare beloften niet kannakomen en niet in staat blijkt te zijn de benoodigde bij haar bestelde benzinete leveren, terwijl de benzine, welke zij levert van slechte kwaliteit is; dat de Nederlandsche veestapel ongetwijfeld de nadeelige gevolgen zalondervin-den van dezen benzinenood en de hieruit voortvloeiende handelspraktijken; redenen waarom het Hoofdbestuur der Maatschappij voor Diergeneeskunde devrijheid neemt Uwe Excellentie eerbiedig te verzoeken, maatregelen te willen ne-men waardoor aan praktizeerende dierenartsen de strikt noodige benzine kan wor-den verstrekt. \'t Welk doende, enz. Het Hoofdbestuur,J. J. F. Dhont, Voorzitter.H. A. Vermeulen, Secretaris. Hierop is onderstaand antwoord ingekomen : MINISTERIE VAN LANDBOUW, NIJVERHEID EN HANDEL. NÂ°. 104158, Afd. Handel.Bericht op adres van 1 Dec. 19x6, s Gravenhage, 9 Dec. 1916. N . 300, 6

J y betreffende levering benzine. Naar aanleiding van nevenvermeld adres heb ik de eer U te berichten,dat door de regeering de benzine hier te lande niet in beslag is genomen.Echter ondervindt de aanvoer van benzine moeilijkheden. Naar mij bekendis, beschikt intusschen de American Petroleum Company te Rotterdam nogover voorraden benzine, zoodat het aanbeveling zal verdienen, dat belang-hebbenden zich rechtstreeks met genoemde Maatschappij aan wie ik mede-deeling doe van Uw adres in verbinding stellen. De Minister van Landbouw, Nijverheid en Handel,Voor den Minister, De Secretaris-Generaal. Aan VERSTEEG, het Hoofdbestuur der Maatschappij voerDiergeneeskunde, Rotterdam. Tevens werd het volgende schrijven aan den Directeur-Generaalvan den Landbouw verzonden: No- 250. Rotterdam Onderzoek Sclerostomiasis btj veulens. Utrecht \' â–  Drie Bijlagen. Het Hoofdbestuur der Maatschappij voor

Diergeneeskundeneemt de vrijheid het navolgende onder de aandacht van U Hoog-EdelGestrenge te brengen:



??? De Afdeeling Groningen-Drenthc heeft, in haar schrijven van30 Januari 1916, waarvan afschrift hierbij gaat (Bijlage I), dewenschelijkheid uitgesproken, dat een onderzoek zou wordeningesteld naar het voorkomen en de behandeling van de Sclerosto-miasis bij veulens, welke ziekte in sommige streken van de provincieGroningen een dergelijke uitbreiding heeft verkregen dat, naar demeening van der zake kundige dierenartsen hierdoor de paarden-fokkerij ernstig wordt bedreigd. Het Hoofdbestuur heeft dientengevolge genoemde Afdeelingverzocht uit haar midden een commissie te benoemen en deze methet verlangde onderzoek te belasten. De Afdeeling Groningen-Drenthe heeft aan dit verzoek voldaan hetgeen blijkt uit haarschrijven van 1 April 1916, (Bijlage II). Deze commissie heeft eenrapport uitgebracht, waarvan U HoogEdelGestrenge in Bijlage IIIeen afschrift zal vinden. Het Hoofdbestuur spreekt als zijne

meening uit dat een onderzoekals waarvan sprake is in genoemd rapport dringend noodig moetworden geacht; dat van een dergelijk onderzoek echter alleen bevredigend resul-taat kan worden verwacht, wanneer van Rijkswege daaraan dennoodigen finantieelen steun wordt verleend, ten einde bij voorbeeldveulens uit besmette streken te kunnen aankoopen en eventueeleandere maatregelen voor een grondig onderzoek te kunnen nemen. Het Hoofdbestuur voornoemd neemt derhalve de vrijheid UHoogEdelGestrenge beleefd te verzoeken wel te willen bevorderen,dat van Rijkswege een onderzoek worde ingesteld omtrent hetwezen, de voorbehoeding, de onderkenning en de behandeling vande Sclerostomiasis bij veulens. Het Hoofdbestuur, (w.g.) Dhont, Voorzitter. Aan den Heer (w.g.) Vermeulen, Secretarie. Directeur-Generaal van den Landbouw\'s-Gravenhage. Afschrift. Bijlage I. Maatschappij ter bevordering

Warffum der Veeartsenijkunde 3Â° JanUan I910\' Afdeeling: Groningenâ€”Drenthe. Het Bestuur der afdeeling Groningen-Drenthe der Maatschappijter bevordering der Veeartsenijkunde in Nederland heeft de eer



??? U mede te deelen, dat in de afdeelingsvergadering van 20 Januarij.1. besloten is aan het Hoofdbestuur te verzoeken: i de wenschelijkheid te willen overwegen van het benoemen eenercommissie voor het onderzoek van Sclerostomiasis bij het paard. Als toelichting diene dat in bovengemelde afdeelingsvergaderingdoor den veearts U. van der Wal te Grijpskerk werd gewezen ophet onrustbarend optreden van deze wormziekte bij veulens ende vele sterfgevallen dientengevolge. Zonder overdrijving kan,volgens den inleider, worden beweerd, dat de paardenfokkerij inhet Westerkwartier door de sclerostomum ernstig wordt bedreigd. Ook aan het abattoir te Groningen wordt deze worm in verschil-lende stadia van ontwikkeling zeer verspreid in het lichaam vanhet paard gevonden en vol gens den directeur dier inrichting zou desclerostomum een belangrijke rol spelen bij het optreden van deelsnog niet met juistheid onderkende ziektegevallen

van het paard. Meerdere veeartsen in de provincie Groningen zien in de sclerosto-miasis een ernstig paardenlijden. In verband met het weinige dat tot nog toe over het voorkomenen de bestrijdingswijze van deze wormziekte is gepubliceerd,meende de afdeeling de aandacht van het Hoofdbestuur op dezehaar inziens belangwekkende aangelegenheid te moeten vestigen. Namens het bestuur der afdeeling voornoemd:(get.) K. J. Lameris, Voorzitter,(get.) H. A. Kroes, Secretaris. Aan het Hoofdbestuur der Maatschappij terbevordering van Veeartsenijkunde. Bijlage II. Afschrift. Groningen, 1 April 1916. In de vergadering der afdeeling Groningen-Drenthe, gehoudeni April j.1. is een commissie gevormd om een onderzoek in te stellennaar het voorkomen en de uitbreiding van Sclerostomiasis bij hetpaard bestaande uit de heeren: U. van der Wal te Grijpskerk,M. B. ten Have te Midwolde enA. Wolf te Delfzijl,terwijl de heer P. D. Beunders, directeur

van het Abattoir teGroningen de commissie als adviseerend lid zal ter zijde staan. De ie. Secretaris der afdeeling Aan Groningen-Drenthe het Hoofdbestuur der Maatschappij terbevor- dering der Veeartsenijkunde in Nederland. (get-) fVROES.



??? Afschrift. Bijlage III. Maatschappij voor Diergeneeskunde Afdeeling : Groningenâ€”Drenthe. Groningen, 31 Augustus. Onderp : Rapport. Hierbij heb ik het genoegen U te doen toekomen het rapportomtrent het onderzoek naar het voorkomen van Sclerostomiasisin het gebied der Afdeeling Groningen-Drenthe. In onze 30 Augustus j.1. gehouden afdeelingsvergadering isbesloten het verzoek onzer commissie te steunen en bij het Hoofd-bestuur ten sterkste aan te dringen op het nemen van verderemaatregelen in deze en aan de regeering te verzoeken een onderzoeknaar het voorkomen, het wezen en de behandeling van Sclerosto-miasis te doen instellen. Het komt onze afdeeling tevens wenschelijkvoor er bij de regeering op te wijzen, dat de heer Wester, leeraaraan de Rijksveeartsenijschool te Utrecht, reeds onderscheideneonderzoekingen in zake Sclerostomiasis heeft verricht en hetwellicht wenschelijk zoude zijn aan gemelden

leeraar de leidingvan bedoeld onderzoek op te dragen. Namens het bestuur der voormelde afdeeling:(get.) H. A. Kroes, ie. Secretaris. Aan het Hoofdbestuur der Maatschappijvoor Diergeneeskunde Utrecht. Afschrift. Bijlage III. VERSLAG van de Commissie, belast met een onderzoek naar hetvoorkomen van Sclerostomiasis in de Prov. Groningen. Zoowel uit eigen ervaring als uit besprekingen met anderecollega\'s is het Uwe Commissie gebleken, dat iÂ°. De Sclerostomiasis in het grootste deel van de provincieGroningen voorkomt. 2Â°. In sommige streken jaarlijks vele jonge paarden aan Sclero-stomiasis sterven en dat die sterfte onder bepaalde omstandighedenzoo groot kan worden, dat ze de paardenfokkerij ernstig bedreigt. 3Â°. Onze kennis omtrent de ontwikkelingsgeschiedenis van deparasiet, die in het algemeen als oorzaak wordt aangenomen nogzeer onvolledig is.



??? 4Â°. Doeltreffende bestrijdingsmaatregelen thans nog onbekendzijn. Dientengevolge verzoekt de Commissie bij het Hoofdbestuuraan te dringen de regeering te verzoeken een onderzoek te doeninstellen. (get.) M. B. ten Have.(get.) U. v. d. Wal.(get.) A. Wolf. Aan De Afdeeling Groningen-Drenthe vande Maatschappij voor Diergeneeskunde. MINISTERIE van LANDBOUW, NIJVERHEID en HANDEL. Directie -van den LandbouwNÂ°. 244261.3e Afdeeling. _ . , , .. \'s-Gravenhage, 5 December 1916. Bericht op schrijven van 26 September j. 1.betreffende Sclerostomiasis. Naar aanleiding van nevenvermeld schrijven heb ik de eer U medete deelen, dat ten aanzien van de betreffende aangelegenheid eennader onderzoek wordt ingesteld. Dc Directeur-Generaal van den Landbouw,P. van Hoek. Aan het Hoofdbestuur van de Maat-schappij voor Diergeneeskunde,adres : den heer Dr. H. A. Vermeulen,Secretaris, te Utrecht. Tot lid van de

Afdeeling is aangenomen de lieer P. n. Wilders, reservepaardenarts te Uden. Vergadering der afdeeling Groningenâ€”Drenthe, gehouden 18 Nov. 1916. Aanwezig 24 leden. De vice-voorzitter, Dr. Staal, brengt, bij de opening dervergadering, eerbiedige liulde aan den ons zoo onverwachts ontvallen voorzitter



??? Lameris. Hij schetst wat deze gedurende een lange reeks van jaren als leideronzer afdeeling is geweest, hoe hij de diergeneeskunde zich heeft zien ontwikkelenen hoe hij zich steeds ten zeerste verheugde in hare wetenschappelijken en maat-schappelijken vooruitgang, hoe Lameris bleef op de hoogte van z\'n tijd, vooruit-strevend in hooge mate. Daarvan gaf hij ons een laatste blijk door z\'n stoffelijkoverschot ter crematie te bestemmen. Het afdeelingsbestuur was bij die plechtig-heid vertegenwoordigd door den vice-voorzitter en den secretaris en zij waren nogeens weer getuige, dat niet alleen in onze afdeeling â€” doch ook daarbuiten in deMaatschappij van Diergeneeskunde â– â€” Lameris hoog aangeschreven stond. Gloed-volle woorden werden gesproken alvorens de lijkkist, gedekt met een krans derafdeeling, aan onze oogen werd onttrokken. Wil geachte vergadering voor denaanvang der werkzaamheden der ie vergadering,

die wij zullen houden na hetheengaan van onzen hooggeachten voorzitter, door opstaan nogmaals getuigenhoezeer wij hem waardeerden. Daarna wordt een aanvang gemaakt met de punten der agenda w.o. het besluitom propaganda te maken vcor het gebruik maken van dcor de M. v. D. vastge-stelde formulieren in zake veeverzekering. De voorzitter spcort zijn medeleden aandien strijd hoog te houden en niet toe te geven aan den drang van Sommige vee-verzekeringsmaatschappijen om hun formulieren te gaan gebruiken. Wanneer dedierenartsen solidair zijn, zullen de veeverzekeringsmaatschappijen toegeven.Het voorstel van de directie derZwolsche paarden- en veeverzekeringmaatschappij,om bij sterfgevallen steeds, op kosten dier maatschappij, sectie te verrichten endaaromtrent verslag uit te brengen, moet worden gewaardeerd, al mogen de om-standigheden, waaronder die secties moeten worden gedaan, in de praktijk

nietaltijd gunstig en dikwijls moeilijk en onaangenaam zijn. Er worden nog aanmer-kingen gemaakt op de formulieren en daarom is het gewenscht, ze te doen herziendoor een commissie van b.v. drie practici, \'t geen dan ook door onzen afgevaardigdeop de\'a.s. algem. vergadering ^al worden voorgesteld. Adhaesie wordt betuigdaan een ingekomen adres van de afdeeling Zeeland, waarin wordt gewezen op dewenschelijkheid van het instellen van een onderzoek naar het voorkomen en hetwezen van veulenziekte (L?¤hme). Als lid der notulencommissie wordt voorgesteld de heer L. J. Hoogkamer enals candidaat voor de periodieke vacature in het hoofdbestuur bij acclamatiegekozen de aftredende titularis: de heer J. Mazure. Het rapport van de commissieinzake onderwijs in veeteelt voor a.s. landbouwers, wordt goedgekeurd. Tot af-deelingsvoorzitter wordt met groote meerderheid van stemmen gekozen de heerA. Wolf te Delfzijl, die na

eenig beraad zich bereid verklaart die functie te aan-vaarden. De heer Bruyel houdt een inleiding over gediplomeerde hoefsmeden. Z\'n oor-deel daaromtrent is niet gunstig, hij acht ze niet beter dan de niet geeliplomeerde,vindt ze dikwijls eigenwijs en niet genegen de adviezen der dierenartsen te volgen:bovendien hebben ze een groote neiging tot kwakzalverij. Hij zou de opleidingvoor gediplomeerde hoefsmeden willen laten vervallen en de smeden gelegenheidwillen geven cursussen te volgen in paardenkennis, waar dan de onderwerpenhoef, standen en gangen iets meer uitvoerig zouden moeten worden behandeld. Verschillende leden zijn het niet met de idee??n van den inleider eens, sommigen



??? staan er lijnrecht tegenover, en verklaren dat de opleiding van gediplomeerdehoefsmeden veel resultaten heeft gehad en het beslag der paarden daardoor enormis verbeterd. Er zijn wel enkele bezwaren aan die opleiding verbonden, zcoalsb*v. het optreden van zwakke broeders, die feitelijk nooit het diploma waard zijngeweest, het weer vervallen in den ouden sleur en toch reclame-maken met hetdiploma, het zich misschien wel eens te veel afgeven met de behandeling vanhoefziekten, \'t geen trouwens ook â€”â–  en misschien niet minder â€” door niet gedi-plomeerden wordt gedaan. Een en ander weegt echter niet op tegen de grootevoordeelen aan het optreden der goed onderlegde hoefsmederij verbonden. Doortaktisch optreden der dierenartsen tegenover den smid, door het niet te veel invakbladen zooals ,,Het Paard" en de ,,Hoefsmid" behandelen van allerlei ziektenen hare behandeling, door het herzien van de handleiding voor den

hoefsmid,geschreven door Moubis, waarin ook te veel de aandacht is geschonken aan hoef-ziekten, zal zeker de kleine schaduwzijde, aan de opleiding verbonden, nog zeerworden beperkt. Bij de rubriek ,,Vrije mededeelingen" wordt door Muller gewezen op het feitdat er dit najaar veel minder gevallen van haemoglobinaemie bij paarden wor-den gezien dan vorige jaren. Hij schrijft dit toe aan het geregelde goede weer,waardoor de dieren geregeld kunnei) worden gebruikt en niet, zcoals dikwijls hetgeval is, eenige dagen op stal moeten blijven, om daarna weer voor het werk teworden gebruikt. Dergelijke rustperioden acht hij noodlottig. Ook Dr. Staal heeft hetzelfde geconstateerd, doch acht ook den invloed van hetvoedsel niet van belang ontbloot. Bij de boerenpaarden wordt gedurende dezenherfst de ziekte niet geconstateerd in zijn praktijk (zware voeding is daar dan ookthans wel uitgesloten). Het eenige, door hem geconstateerde geval was bij

eenpaard van een . . meelfabrikant. Wolf wekt de leden op, zooveel mogelijk bloed en urine van aan haemoglo-binaemie lijdende paarden, te zenden aan den heer Wester, leeraar aan \'s Kijks-veeartscnijschool, die daarom verzocht heeft. Kroes. Berichten. Afdeeling Groningenâ€”Drenthe. Tot voorzitter dezer afdeeling, ter vervangingvan wijlen den heer K. J. Lameris, is gekozen de heer A. Wolf, dierenartste Delfzijl. Gevestigd tc Uithoorn (N.-H.) L. Eikelenboom. Nederlandsch vee in Argentini??. In Augustus 1916 werd te Buenos-Aireseen tentoonstelling gehouden, waar ook een Nederlandsch inzender met veevan Hollandsche afstamming zeer veel succes had. Ter gelegenheid van deze tentoonstelling werd door de Argentijnsche land-bouwvereenig ,,Sociedad Rura! Argentina" besloten tot het oprichten van



??? een Stamboek voor het zwart-bonte melkvee. Door Engelsche en Ameri-kaansche vee-importeurs werd er sterk voor geijverd het zwart-bonte vee inovereenstemming met hetgeen in Noord-Amerika en Engeland geschiedt, metden naam van Holstein-Friesian te bestempelen, niettegenstaande het ookdaar wel bekend is, dat Holstein niet de bakermat van dit vee is. De land-bouwvereeniging vroeg nu het oordeel van dr. L. van der Pas, Nederlandschveearts en hoogleeraar aan de universiteit te Buenos-Aires, omtrent de be-naming der rassen, die in het Stamboek zouden kunnen worden opgenomen.Dank zij de bemoeiingen van dr. Van der Pas, die reeds herhaaldelijk in woorden geschrift op de verkeerde benaming onzer veerassen gewezen had, zalzeer waarschijnlijk door de Argentijnsche landbouwersvereeniging voor hetzwart-bonte melkveeras de naam Hollandsch ras worden aangenomen. (â€žSt.-Ct".) Personalia.

Bij Koninklijk besluit van 4 December 1916 nÂ°. 64 is, metingang van 1 Januari 1917, benoemd tot leeraar aan \'s Rijksveeartsenijschoolte Utrecht, dr. W. H. Keesom, te Leiden. Bij Koninklijk besluit van 5 December 1916 nÂ°. 31 is tijdelijk benoemdbij het reserve-personeel der landmacht, bij het personeel van den genees-kundigen dienst, tot reserve-paardenarts der 2de klasse, de reserve-eerste-luitenant B. Hartog, van het 4de regiment vesting-artillerie. Op verzoek eervol ontslagen als paardenarts ie kl. de Heer J. C. Numans. De heer J. Rinses te Leiden, heeft eervol ontslag gevraagd uit zijne be-trekking als kcuringsveearts, tevens adjunct-directeur van het OpenbaarSlachthuis aldaar. v. Heelsbergen. Bibllografle. Tier?¤rztlicher Tasche nltalender f??r 1917. Bearb. und hrsg. von M. Albrechtund H. B??rchner. Jhg. 21. M??nchen, J. Gotteswinter, 1916. Kl. 8Â°. 3 Tie.XV 383, IV 367 u. VIII 96S. Geb. M. 5 - Statistischcr

Veterin?¤r-Sanit?¤tsbericht ??ber die Kgl. preuss. Armee, den 12 u1911. den 13 Armeekorps f??r das iste Halbjahr 1914. Berlin, E. S. Mittler & Sohn,1916. IV 136 S. m. Fig. u. 1 f?¤rb. Kart. M. 7.- A. Handlirsch, Die biologische Bedeutung der Tierfarben. Wien, W. Brai-m??ller u. Sohn, 1916. 8Â°. 25 S. M. 0.60 Vortr?¤ge des Vereines zur Verbreitung naturwissenschaftl. Kenntnisse in Wien.Jhg. 56 H. 3.â€” Annual report of the Civil Veterinarv Department, United Provinces, for theyear ending March 3ith, 1916. K??hn-Archiv, Arbeiten aus dem landwirtschaftl. Institut der Universit?¤t Halle.Hrsg. von F. Wohltmann. Unter Mitw. von G. Fr??lich und R. Steinbr??ck.Bd. 6, 2ter Halbband. Berlin, P. Parey, 1916. M. 7 Taf. und 25 Textabb. M. 6.- F. R??hmann, Die Chemie der Cerealien in Beziehung zur Physiologie und Patho-logie. Stuttgart, F. Enke, 1916. Gr. 8Â°. II 28 S. m. 7 Textabb. M. 1.50



??? Sonderausg. aus der Sammlung ehem. und chemtechn. Vortr?¤ge. Hrsg. von\\V. Herz. Bd. 22. M. und H. Schaper, Taschenbuch der tier?¤rztlichen Hochschulen des Deut-schen Reiches 1916â€”1917. Kriegsausg. Hannover, M. & H. Schaper, 1916. H. Plat::, Hom??opathischer und biochemischer Kaninchenarzt. Leipzig, Verl.der homo??p. Central-Apotheke, 1916. 8Â°. 76S. Geb. M. 1.50 B. Lamberger, Schweinef??tterung und M?¤stung in Kriegs-und Teuerungszeiten.Hannover, M. & H. Schaper, 1916. M. 1.50 Th. Panzer. Die F??tterung unserer Haustiere und ihre Beziehungen zur Er-n?¤hrung des Menschen. Wien, W. Bra??muller u. Sohn, 1916. 8Â°. 12S. M. 0.60 Vortr?¤ge des Vereines zur Verbreitung naturwissensch. Kenntnisse in Wien.Jhg. 56. H. 5. L. L??ders, Ueber die embryonale Entwickelung des Milchgebisses beim Pferde.Inaug. Diss. Giessen. 1916. W. A. Boekelman, Leerboek der physische diagnostiek. 2e dr.

Haarlem, DeErven Bohn, 1916. Gr. 8Â°. XI 623 blz. met2i7afb. f ii.â€” Geb. half leer f 12.50 P. C. de Leeuvv, Pharmaceutische gids voor chemicali??n, drogerijen en genees-middelen. Verz. uit oudere en nieuwere literatuur en uit de practijk. Amsterdam,1916. 110 blz. f 1.50 E. Merck, Jahresbericht ??ber Neuerungen auf den Gebieten der Pharmako-therapie und Pharmazie. 1915. Jhg. 29. Darmstadt, E. Merck, 1916. 8Â°. II 505S. M.i.50 J. A. Korte weg, Algemeene heelkunde. Voordrachten ter voorbereiding totde Heelkundige Kliniek. 4e dr. iste st. Haarlem, De Erven Bohn, 1916. f 7.50 L. Reinsberg, Deber das Vorkommen von Immunsubstanzen in den Erythro-zyten. Med. Diss. W??rzburg. 1916. 8Â°. M. J. H. Heyer, Inwieweit ist eine Unterscheidung der Paratyphus â€” undparatyphus-?¤hnlichen Bazillen durch Agglutination und Kultur m??glich? Med.Diss. Leipzig. 1916. 8Â°. P. Patzold, Ein Fall von generalisierter Aktinomykose beim

Menschen. Diss.med. Halle a. S. 1916. 8Â°. Porcher et Godard, Le lait et la fi?¨vre m?Šditerran?Šenne. Paris, Asselin etHouzeau, 1916. 8Â°. 115 p. av. 2 fig. et 4 crts. Porcher et Dreyfus, Le lait et la fi?¨vre typho??de. Paris, Asselin et Houzeau,1916. 8Â°. 208 p. av. 10 pl. (dont 2 col.) F. Bosch, Eine unter den Milit?¤rpferden im Besatzungsgebiete Belgiens aufge-tretene infekti??se Bronchopneumonie. Inaug.â€”Diss. Berlin. 1916. E. Degner, Der Lungenechinokokkus im R??ntgenbilde. Med. Diss. Rostock.1916. 8Â°. A. Tapken, Geburtshilfe. F??r Landwirte bearb. 4te Aufl. Berlin, P. Parey,1916. 8Â°. VIII 168 S. m. 33 Textabb. Geb. M. 2.80. thaer-Bibliothek. Bd. 99. Lijst van gynaecologische en verloskundige tijdschriften, aanwezig in Nederlandscheboekerijen. (Bijgehouden tot Mei 1916). Verz. door A. J. M. Lamers. Amster-dam. 1916. Uitg. door het Ned. Tijdschrift voor Geneeskunde.



??? K. Marpmann, Die rationelle Rasse-Kaninchenzucht unter bes. Ber??cksich-tigung der Zucht auf Fleischtiere und der Schlachtzucht. M. vielen Abb. von Ras-sekaninchen. [2te Aufl.]. Leipzig, Ernstsche Verl.h.dl., [1916]. 8Â°. V 128 11 S. m. 19 Abb. M. 1.50 E. von Puieany, Die Schafzucht und ihre wirtschaftliche Bedeutung nach demWeltkriege. M. bes. Ber??cksichtigung ??sterreichischer Verh?¤ltnisse. Wien, W.Frick, 1916. 8Â°. A. von Renesse, Der Kleintierz??chter der heutigen Zeit. Kaninchen, Gefl??-gel, Schweine. Ihre Behandlung in gesunden und kranken Tagen. 2te Aufl. M??n-ster, Univ.-Buchh. F. Coppenrath, [1916]. Kl. 8Â°. 32S. M. 0.50 F. Rohr, Das Kaninchen, seine Zucht, Pflege und Verwendbarkeit im Haus-halt des Menschen. 2te Aufl. Leipzig, REiCHENBACH\'sche Verl.-Buchh. [1916]. Kart. M. 1.20. O. W. Jager, Das Vollblutpferd in Heeresdienst, Rennsport und Landes-Pfer-dezucht. M??nchen, Verl. Philhippos,

1916. 8Â°. 98S. M. 2.â€” Paardenmarkten 1917. Samengest, door de Redactie van ,,Het Paard". \'s Gra-venhage, A. W. Heidema, 1916. fo.i; A. Moreau, L\'abattoir moderne. Construction, installation, administration.Preface de A. Leclerc. 2e ed. Paris, Asselin et Houzeau, 19I6. 8Â°. 936 p. av.275 fig. ou plans. Cart. fr. 25.-â€” W. Stempell und A. Koch, Elemente der Tierphysiologie. Ein H??lfsbuclif??r Vorlesungen und prakt. Uebungen. Jena, G. Fischer, 1916. 8Â°. XXIV 577 S. m. 360 Abb. M. 16.-- Geb. M. 17.50 G. van Rijnberk eil B. C. P. Jansen, Leidraad voor het physiologisch prac-ticum. Dl. 1. Haarlem, Erven Bohn, 1916. 8Â°. XX 128 blz. m. 34 en 3 afb. f 3.50 Dl. 1. Spieren, zenuwen, zintuigen. Door G. van Rijnberk. Physiol. Chemie.Door B. C. P. Jansen. 1.. L??hner, Die Exkretionsvorg?¤nge im Lichte vergleichend physiologi-scher Forschung. Jena, G. Fischer, 1916. 8Â°. M. 0.80 Sammlung anat. und physiol. Vortr?¤ge und

Aufs?¤tse. Hrsg. von E. Gaupp undW. Trendelenburg, H. 28. Du Buv.
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